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MINDERHEDEN

o p n ie u w  diskussie
(R.B.) Sinds enige tijd is de Nederlandse rege
ring erachter dat het overgrote deel van de hier 
verblijvende buitenlandse werknemers niet zal 
terugkeren naar eigen land. Zo langzamerhand 
weten de meeste Molukkers dat, zelfs al komt er 
een vrije republiek, slechts een gering aantal zich 
daar zal kunnen vestigen.
In Suriname willen de nieuwe machthebbers dat 
de in Nederland verblijvende Surinamers terug
komen, ondertussen gaan ze hardnekkig door, 
gesteund door Nederlandse ontwikkelingshulp, 
met het uitdrukkelijk niet scheppen van voor
waarden waardoor er voor Surinamers ook wer
kelijk een toekomst in Suriname ligt.
Moeizaam, tegen zijn wil, maar als gevolg van de 
mede door zichzelf in stand gehouden afhanke
lijkheidsrelatie tussen arme en rijke landen, slaat 
Nederland de weg in naar de ‘multikulturele sa
menleving' .
Maar hoe doe je zoiets? Hoe word je een multi
kulturele samenleving?
Het grootste deel van de Nederlandse bevolking, 
des zomers zo tuk op verre stranden en souvenirs 
uit andere kuituren, stroomt niet over van be
langstelling voor de nieuwe medeburgers. Wan
hopige gemeentebesturen zenden af en toe on
derzoekers naar andere landen om te kijken hoe 
daar huisvestingsproblematiek, spreidingsbeleid 
enz. worden aangepakt. Onderzocht moet er nog 
een hoop, de Adviescommissie Onderzoek Cultu 
rele Minderheden komt tot 98 onderzoeksvoor
stellen, maar veel tijd is er niet; de problemen rij
zen de pan uit. Wanneer over plus minus een 
maand de concept-regeringsnota over het min
derhedenbeleid ‘het veld' in gaat, zal de diskussie 
opnieuw oplaaien. Dan moeten we allemaal met 
de billen bloot, ook de PSP.

Wat de koürdinerend minister voor het minder
hedenbeleid (dat is de minister van Binnenlandse 
Zaken) in zijn nota gaat vertellen, is nog steeds 
de vraag. Er is nog geen b^gin van een arbeids
marktbeleid gericht op kulturele minderheden of 
van een huisvestingsbeleid. Van dat koördineren 
merk je ook nog niet veel. Nog altijd word je van 
het kastje naar de muur gestuurd, wanneer je op 
dit gebied iets met departementen te maken 
krijgt. Het vreemdelingenbeleid wordt steeds re
pressiever, Sociale Zaken kruideniert met werk
vergunningen en andere faciliteiten, Pais heeft 
geen geld. Het CRM-beleid blijft chaotisch: het 
lijkt gericht op afbouw van de kategorale instel
lingen ten gunste van het algemeen maatschappe
lijk werk, maar dat wordt niet gezegd en je kunt 
het ook nergens lezen. Vermoedelijk ook niet in 
die minderhedennota, want op CRM heeft men 
het alweer over een ‘aparte notitie’. In de prak
tijk wordt die afbouw overigens heel wat fana
tieker bedreven ten aanzien van instellingen die 
door de betreffende nationaliteit zelf gerund 
worden - zoals Molukse, Surinaamse en Antilli
aanse instellingen - dan bij de stichtingen voor 
buitenlandse werknemers, waar overwegend Ne
derlanders de scepter zwaaien. Maar aan de ande

re kant schijnt er wel weer een subsidieregeling 
in de maak te zijn om zelforganisaties recht
streeks te subsidiëren.

Of de nota over al deze zaken duidelijkheid zal 
verschaffen valt te betwijfelen. Er is geen visie en 
die wordt ook niet aangedragen. Er is bijna geen 
maatschappelijk vraagstuk te vinden waarvoor zo 
dringend een samenhangend beleid nodig is en 
waarover tegelijkertijd alle daarbij betrokken 
sektoren zo verdeeld zijn. Daar ligt dan ook het 
grote belang van de diskussie die n.a.v. de rege
ringsnota zal ontstaan: dat politieke partijen, 
vakbonden, migrantenorganisaties, welzijns- en 
bestuurlijke instellingen een visie gaan ontwikke
lingen op wat een minderhedenbeleid zou moe
ten zijn.
Voor die diskussie is het nodige voorwerk ge
daan. Er ligt een rapport van de Wetenschappelij
ke Raad voor het regeringsbeleid. Er zijn uitste
kende adviezen van het Inspraakorgaan Welzijn 
Molukkers. Er zijn recente themanummers van 
Intermediair, het Welzijnsmaandblad en De 
Groene Amsterdammer (kerstnummer). Zojuist 
verschenen: de inventariserende studie van Peter 
Schumacher: ‘De Minderheden - 600.000 vreem
delingen in Nederland’ (uitg. Van Gennep).
Wat de PSP betreft, in 1978 werd in Bevrijding 
gedurende 10 nummers een diskussie gevoerd 
over de integratie (al of niet) van kulturele min
derheden in de Nederlandse samenleving. Wie 
dienen daar allemaal toe gerekend te worden? In 
toenemede mate wordt de aandacht gevestigd op 
de lotsverbondenheid van ‘allochtonen en au
tochtonen’. Het begrip ‘integratie’ krijgt daar
mee een nieuwe inhoud. Geen integratie van de 
ene ondergeschikte in de andere dominerende 
kuituur, maar integratie van politieke strijd. 
Daarover gaat in dit nummer een artikel over or
ganisaties van buitenlandse arbeiders. In komen
de nummers zullen we, in het kader van diskus- 
sies rond de nota over het minderhedenbeleid, 
ook aandacht besteden aan organisaties van Suri
namers, Antillianen, Molukkers en van politieke 
vluchtelingen. Uitgangspunt voor die diskussie 
zou kunnen zijn de stellingname van het zojuist 
opgerichte Platform voor demokratische organi
saties van buitenlandse arbeiders in Rijnmond:
‘Wanneer en hoe integreren mensen in een sa- 
menk ving? Mensen integreren zichzelf wanneer 
zij zich ergens thuis voelen. Iedere andere vorm 
van zogenaamde integratie (feitelijke aanpassing) 
opgedrongen van buiten- o f bovenaf is een vorm 
van onderdrukking. Wanneer voelen mensen zich 
thuis'? O.a. wanneer zij gewenst zijn en geaksep- 
teerd worden, goed kunnen wonen en leven en 
toekomstmogelijkheden hebben voor zichzelf 
(en hun gezin). Daarom moet gesteld worden dat 
ook veel Nederlanders niet o f niet voldoende in 
de samenleving zijn geïntegreerd en daardoor ge
voelens van onvrede hebben. Het uitsluitend 
stellen van dit probleem ten aanzien van migran
ten is gebaseerd op onkunde en vooroordelen. \

Verschijnt tweemaal per maand
uitgave van de Pacifistisch Socialistische
Partij

Redaktie:
Rudi Boon 
Titia Bos 
Peter Dros 
Titia van Leeuwen 
Cora Mulder 
Roel Sandvoort 
Lex Spaans 
Siep van der Werf 
Peter Zwart

Vormgeving:
Dick Breebaart 
Albo Helm 
Simon B. Kool

Redaktiesekretariaat en eindredaktie: 
Roel Sandvoort

Administratie en partijburo:
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) 26 73 74 
Abonnement: f 30,- per jaar 
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

Advertentietarief:
(alleen voor niet-kommerciële adverten
ties), f 1.- per mm per kolom 
1/1 pag. f 1000,-; 1/2 pag. f 500,

Druk: Bevrijding, Amsterdam

MINDERHEDEN 
de noodzaak van een 
strijdbaar 1981

BRAM VAN DER LEK 
strohalm

JONGERENKRANT

pag

pag 5

pag. 7/10

VREDESMARS pag.
ideologie van de waanzin

11

NED. ANTILLEN 
hoog bezoek en 
weinig haast

OPWINDEND 
bevrijd ings 
brievenrubriek

pag. 15

V'" "* N• ' r
V

T .

<

pag. 13

" V»X



3

Er zijn in grote lijnen drie redenen waarom 
Nederlanders zich verre wensen te houden 
van zelforganisaties. De eerste is dat buiten
landers gewoon hun bek moeten houden. Denk 
daarbij niet alleen aan de meer gangbare en 
bekende vorm van vreemdelingenhaat. In 
versluierde vorm is deze afwijzing van politiek 
bewuste organisatie onder buitenlanders een 
diep verankerde grondhouding van het 
traditionele welzijnswerk voor buitenlanders. 
Daar slaat men met leedwezen de polarisatie 
onder de buitenlanders gade om de dood
eenvoudige reden dat daardoor de homogeniteit 
wordt aangetast die nodig is voor de betreffende 
welzijnsinstelling om het welzijn van alle 
buitenlanders te kunnen bevorderen.

De meeste instellingen voor buitenlandse werk- 
nemers zijn niet veel verder gekomen dan een 
keuze tégen Amicales en Grijze Wolven. Op 
zichzelf prima, maar de problematiek ligt nu 
eenmaal ingewikkelder en er zijn er maar weinig 
te vinden die een vruchtbare relatie met zelf
organisaties weten op te bouwen.
En dat houdt dan verband met de twee andere, 
overigens wel wat respectabeler redenen voor 
kritiek op zelforganisaties:
zelforganisaties belemmeren het integratieproces 
en bevorderen het kultureel isolement, o.a. 
doordat tegenstellingen uit het thuisland de 
houding tegenover landgenoten hier blijven 
bepalen; zelforganisaties roepen zichzelf uit tot 
ongekroonde voorhoedes, die zich vervreemden 
van hun achterban waarna rechtse organisaties 
vrij spel hebben.
Het gaat hier om een reële problematiek 
waar niemand omheen kan. De konklusies 
die je daaraan verbindt hangen onder meer 
samen met je visie op de mate waarin minder
heden in onze samenleving dienen te integreren 
en vooral: wat je onder Integreren' verstaat. 
Ter illustratie van hoezeer alleen al binnen de 
PSP de meningen uiteen kunnen lopen moetje 
nog eens nalezen de diskussie die in Bevrijding 
in 1978 woedde.
Bepalend zijn ook de lokale omstandigheden 
en de heftigheid waarmee de polarisatie tussen 
de verschillende groepen plaatsvindt. In 
Amsterdam - waar m.b.t. deze ontwikkelingen 
steeds de spits is afgebeten, o.a. tot uitdrukking 
komend in het ineenstorten van de plaatselijke 
welzijnsinstelling voor buitenlandse werknemers - 
heeft dat geleid tot een diskussie binnen de 
PSP-federatie over de verhouding tussen de PSP 
en de zelforganisaties.
De PSP-vertegenwoordigster bij het Platform 
van demokratische organisaties van buitenlanders 
(het samenwerkingsverband van zelforganisaties) 
heeft zich daaruit teruggetrokken omdat zij 
meent te weinig steun te krijgen vanuit het 
federatiebestuur en de PSP-gemeenteraads- 
fraktie. Op 29 januari zal de federatie daar 
verder over diskussieren.

ONBEGRIP

Hoezeer de situatie plaatselijk ook uiteen kan 
lopen, men kan in het algemeen bij alle pro
blemen tussen zelforganisaties enerzijds en 
welzijnswerk, overheden en politieke partijen 
anderzijds een opmerkelijk verschijnsel ten

De tijd van de onmondige, deerniswekkende gastarbeider is voorbij. Hij 
wordt nog altijd uitgebuit en achtergesteld, maar sinds enkele jaren treedt 
een toenemend aantal organisaties van buitenlandse arbeiders op de voor
grond als belangenbehartigers van hun landgenoten. In de wandeling worden 
ze ‘zelforganisaties9 genoemd, dat slaat vooral op het zelfbeheer van de 
organisatie: gerdragen en gemaakt door de leden zelf.
Hun ontstaan is zowel uitdrukking van wantrouwen en teleurstelling in 
Nederlandse overheden, politieke partijen en vakbonden, als van een 
groeiend politiek bewustzijn. Veel van die Nederlandse instellingen haastten 
zich evenwel om het belang ervan in vele toonaarden te bezingen. De een 
wijst op de politieke en sociale emancipatie, de ander op de 'zelfhulp’ 
als broodnodige korrektie op ontoereikend gebleken hulpverlening. Maar 
ondertussen worden ze door veel van diezelfde Nederlandse instellingen 
verdomd lastig gevonden. De relatie met de zelforganisaties verschilt dan ook 
van plaats tot plaats. Dat geldt ook voor de PSP. Waarom?
aanzien van buitenlandse werknemers konsta- 
teren. Er is in de vele jaren van gastarbeid 
een legioen van deskundologen ontstaan die je 
precies de ins en outs van de Islam kunnen 
vertellen, die precies weten waar je het de eerste 
anderhalf uur over moet hebben als je bij een 
familie in een Marokkaans gehucht op bezoek 
gaat, hoe je couch-couch maakt en aan welke 
strijkstokken de overgemaakte kinderbijslag blijft 
hangen. Er is terecht en goddank heel wat kennis 
verzameld over interkultureel onderwijs, de 
positie van de mediterrane vrouw en de tweede 
generatie-problematiek.
Maar hoe politieke bewustwordign onder buiten
landse arbeiders in Nederland verloopt, hoe 
mensen deze processen ondergaan die hier in 
de gaten krijgen hoezeer ze worden uitgebuit 
en hoezeer de demokratie in eigen land op een 
laag pitje staat, hoe mensen die hier dagelijks 
diskriminerende en beledigende behandelingen 
ondergaan tegenover teleurstelling en wantrouwen 
in Nederlandse instituties vertrouwen in eigen 
kracht weten te stellen, dat stuit op een muur 
van onbegrip, onkunde en onwil.
En worden de zelforganisaties hun besluit
vorming, hun interne demokratie en hun poli
tieke middelen voor de voeten gworpen.
Zeker, die zijn niet altijd even vlekkeloos. Er 
spelen zich machtskonflikten, ideologische 
verharding en vleugelstrijd af. Je kritiek daarop 
moet je niet voor je houden, maar het maakt 
wel enig verschil of je dat doet vanuit een 
houding van kritische solidariteit of dat je je 
om die redenen van hen afwendt. En degenen 
die voor het laatste kiezen plegen de gewraakte 
euvelen nogal eens te overdrijven.
Rekening houden met specifieke achtergronden 
zou moeten leiden tot het inzicht dat het hier 
gaat om groeistuipen van een zich in slechts 
enkele jaren voltrekkend bewustwordingsproces. 
Daarvan kan je moeilijk verwachten dat het nu 
al tot betere organisatie- en aktiemodellen 
kan leiden als waar de Westeuropese arbeiders
beweging meer dan een halve eeuw over gedaan 
heeft. Als je daar al een hoge pet van op hebt.

PLATFORM

Zowel in Nederland als in andere Westeuropese 
landen gaan zelforganisaties zich steeds vaker

organiseren in Platforms van demokratische 
organisaties van buitenlandse arbeiders. De 
resultaten zijn bewonderenswaardig als je het 
aantal betrokken nationaliteiten in aanmerking 
neemt, en zeker als je ze vergelijkt met West
europese perikelen rond linkse samenwerking 
of eenheid van vakorganisaties. Die Platforms 
geven een belangrijke dimensie aan de zelf
organisaties: het verschaft ze niet alleen een 
groter politieke effektiviteit, maar tilt hun 
aktiviteiten uit boven de onderlinge twisten 
binnen de afzonderlijke nationaliteiten.
Er wordt gestreefd naar een landelijke samen
werking van organisaties van buitenlandse werk
nemers. Daarbij worden een aantal kriteria 
gehanteerd om als 'organisatie buitenlandse 
arbeiders’ te kunnen toetreden. O.a. 'De 
organisatie moet demokratiseh zijn en zich 
richten op de emancipatie van de doelgroep. 
Antidemokratische organisaties zoals de 
Amicales en Grijze Wolven en hun mantel
organisaties moeten bestreden worden'. En 
‘de doelstelling van de organisatie mag geen 
dode letter zijn. Deze moet getoetst kunnen 
worden aan konkretc plannen, programma's 
en aktiviteiten, die blijk moeten geven van 
maatschappelijke betrokkenheid; belangstelling 
voor en daadwerkelijke bemoeienis met al die 
problemen die de buitenlandse arbeiders raken’. 
‘Kommissies en komitees die zich met een deel
probleem bezig houden o f die een specifieke 
doelstelling hebben moeten zich aansluiten bij 
een bredere organisatie'.
In de praktijk leveren die kriteria nogal eens 
problemen op, versterkt door een sfeertje van 
wie niet voor ons is, is tegen ons: de etiketten 
‘mantelorganisatie’ en ‘fascistisch’ liggen losjes 
in de hand. Maar ook dat komt niet zo maar uit 
de lucht vallen. Men weet maar al te goed 
wat onderdrukking is en staat dagelijks bloot 
aan intimidatie en infiltratie van rechtse en 
nationalistische zijde. Dat noopt tot extra 
voorzichtigheid.

De aanhang van zelforganisaties heet vaak 
klein te zijn. Dat is heel goed mogelijk, zeker 
wanneer het gaat om nationaliteiten met een 
laag politiek bewustzijnsniveau. Toch groeien 
ze snel, dat merk je aan het toenemend aantal 
afdelingen van zelforganisaties. Maar wanneer
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ze claimen een massa-organisatie te zijn, dan 
doen zij dat niet vanwege de omvang van die 
aanhang, maar omdat zij meestal de enige 
organisatie zijn die zich niet op een deelgebied 
hebben georganiseerd (religie, sport, kuituur), 
maar al deze gebieden met elkaar hebben 
verbonden en gekoppeld aan een maatschappij
visie en een klasse-analyse. Ze hangen dan ook 
graag de alleen-vertegenwoordiger van hun 
nationaliteit uit, bijvoorbeeld bij gelegenheid 
van deelname aan besturen, kommissies, 
inspraakprocedures, etc. Wat weer de nodige 
hoofdbrekens oplevert bij de Nederlandse 
tegenhangers, waar men zich afvraagt of de 
eenvoudige, niet-politieke Islamiet dan nog wel 
gehoord wordt.
Om uit de problemen te komen wenden 
Nederlandse instituties zich dan maar in arre 
moede tot organisaties waarvan een groter bereik 
onder de buitenlanders verondersteld wordt, 
een breuk met de plaatselijke zelforganisaties 
riskerend.
Maar dat biedt nauwelijks soelaas. Die organisa
ties mogen dan misschien meer leden tellen, 
maar of ze ook representatiever zijn is de vraag. 
De leden van een Moskee-vereniging of een 
rekreatieve vereniging zijn niet toegetreden 
met het oogmerk zich te laten vertegenwoor
digen, maar om aktiviteiten te bedrijven waar
voor die vereniging is opgericht. In een een 
migrantengemeenschap van verschillende natio
naliteiten waar geen rechtstreeks gekozen 
vertegenwoordigers worden aangewezen (ook 
het aktief en passief kiesrecht is nog slechts 
beperkt gebleven tot deelgemeenten) zijn 
organisaties die op een zo breed mogelijk terrein 
de belangen van hun gehele gemeenschap 
willen behartigen nog het meest representatieve 
dat er voorhanden is. Zelforganisaties zijn 
belangenbehartigingsorganisaties. Je laat toch 
niet allerlei situaties van belangenbehartiging 
opknappen door de club met de volste ledenbak, 
want dat zou best een de AVRO of de 
Hervormde Kerk kunnen zijn.

DUBIEUS

Ook het oogmerk om de massa van buitenlandse 
arbeiders uit handen van fascistische groepe
ringen te houden wordt niet gediend door het 
in zee gaan met ‘neutrale’ of ‘gematigde’ 
organisaties. Want juist dat grotere bereik 
onder de buitenlanders maakt deze organisaties 
net zo interessant voor fascistische groeperingen. 
Bij sport-, kulturele en religieuze verenigingen 
beslist dikwijls de strijd om de bestuurszetels 
de vraag of de organisatie wel of niet als dek
mantel voor dubieuze aktivieiten zal gaan 
fungeren. Zolang daar een zelforganisatie bij 
betrokken is zal het allemaal wel loslopen.
Is dat niet het geval, dan wil dat nog niet direkt 
zeggen dat de zaak in verkeerde handen is, 
maar meestal weet je in de verste verte niet 
waar je aan toe bent. Vandaar dat ‘goede’ 
organisaties dikwijls lijden onder het 
wantrouwen dat door de ‘slechte’ wordt op
geroepen. Vaak blijkt pas achteraf hoe ernstig 
het is geweest, bijvoorbeeld toen, na haar val, 
de aktiviteiten van de Grieke junta in 
Nederland openbaar werden gemaakt. Die 
bleken de toch al bange vermoedens van toen
malige aktiegroepen nog te overtreffen. In de 
praktijk blijkt het uitermate moeilijk vast te 
stellen met wie je nu te maken hebt. Daar is 
ook de Amsterdamse gemeenteraad niet uit

gekomen toen kort geleden een voorstel tot 
invloed van buitenlandse arbeiders op het 
minderhedenbeleid struikelde over de vraag 
hoe daar fascistische en eng-nationalistische 
organisaties buiten te houden. Het probleem 
doet zich vooral voor bij subsidieverlening 
door overheden en welzijnsinstellingen. 
Vergewist men zich niet van het ware karakter 
van de subsidieaanvrager dan loopt men het 
risiko onbedoeld medewerking te verlenen 
aan ingeklede aktiviteiten gericht op het bij
spijkeren van groot-vaderlandse waarden, op het 
kweken van angst voor vooruitstrevende ideeën 
en zelfs op het aanzetten tot intimidaties van 
progressieve landgenoten. Op je hoede moet 
je ook zijn wanneer organisaties die eerst zo 
nadrukkelijk ‘neutraal’ en ‘voor iedereen’ 
waren plotseling aan politieke stellingname 
of belangenbehartiging gaan doen. Dat gebeurt 
dan vaak om een nabije zelforganisatie onder de 
duiven te schieten.

FRONT

Het gaat hier natuurlijk ook om de bredere 
problematiek van de bestrijding van fascistische 
en racistische groeperingen, juist ook 
Nederlandse groeperingen. En hoeveel eisen 
men op dit gebied ook aan het overheidsbeleid 
moet stellen, die strijd zal in ieder geval aan de 
wortels gevoerd moeten worden, door een 
breed anti-fascistisch front van alle bewoners, 
autochtonen en allochtonen.
Tegenover alarmerende ervaringen van toe- 
nemede diskriminatie en onderzoeken die 
toenemend racisme signaleren, staan ook 
initiatieven van bewonersverenigingen, buurt
huizen en wijkraden, juist in de wijken waar veel 
emigranten wonen. Deze wijken werden altijd 
gezien als haarden van rassentegenstellingen. 
Maar in Rotterdam blijkt uit reakties op het 
voorgenomen spreidingsbeeid, zoals neergelegd 
in de Nota Leegloop-Toeloop, dat juist in de 
oude wijken met soms meer dan 40 % buiten
landers, het inzicht leeft dat niet de komst van 
de migranten de problemen heeft veroorzaakt, 
maar dat Nederlanders èn migranten-buurt- 
bewoners gemeenschappelijk slachtoffer zijn 
geworden van een jarenlang gevoerd beleid 
van verpaupering en verkrotting en van volstrekt 
onvoldoende onderwijs- en welzijnsvoor
zieningen.
Bij de media was deze diskussie ten tijde van 
het Rotterdams raadsdebat een tijdje bijzonder 
in trek. Niet in het minst door het racistisch 
gekrakeel dat aan nette burgermans- en buiten
wijken als Sc h ie broek en andere typische voor
beelden van ‘Blankstad’ ontsteeg in het zicht 
van de naderende huisvesting van de eerste 
buitenlanders daar. Het VARA-tv programma 
‘Nederland BV’ had op 5 december 15 minuten 
uitgetrokken voor een konfrontatie tussen 
vertegenwoordigers van de gemeente Rotterdam. 
Schiebroek, migranten organisaties en oude 
wijken. De laatsten bedankten voor de eer 
en in een gezamenlijke brief schreven wijk- 
organen en bewonersorganisaties van Crooswijk, 
Agniesebuurt, Feyenoord en het Oude Westen: 
'De tijd die voor deze uitzending gereserveerd 
is, lijkt ons veel en veel te hort. Dit is in strijd 
met de zorgvuldigheid waarmee de oude wijken 
met dit onderwep omgaan. Deze problematiek 
waarover zoveel verschillende partijen hun 
zegje doen, in 15 minuten afwerken, zal aan
wezige vooroordelen die er op dit punt bij

velen bestaan, eerder versterken dan ver
minderen, zo vrezen wij. '

BUURTVERZET

De oude wijken deden in hun reaktie op de nota 
Leegloop- Toeloop ook een dringend beroep op 
het gemeentebestuur een aktiever beleid te 
voeren tegen organisaties als Amicales en Grijze 
Wolven, die ‘een bedreiging zijn voor de inte
gratie van Nederlanders en migranten en uit
eindelijk voor onze gehele samenleving'.
Ook elders worden op buurtniveau anti
fascistische akties gevoerd, vaak door 
Nederlanders en migranten samen. In de 
Amsterdamse Oosterparkbuurt verdreef het 
bewonerskomitee ‘Ruyschstraat 21 moet dicht’ 
het op dit adres gevestigde centrum van de 
Turkse ‘Idealisten \  die zich door middel van 
‘voorlichtingsbijeenkomsten’ richtten op Turkse 
jongeren, fascistische pamfletten uitdeelden 
en vermoedelijk te maken hadden met de 
Turkse heroine-maffia.
In de Indische buurt in Amsterdam vielen 
Turkse bewoners over het feit dat hun kinderen 
in de kleuterleeftijd na bezoeken aan de voor
malige Bajang-school waar de ‘Nationale Turkse 
arbeidersvereniging’ zetelde, thuis kwamen met 
leuzen als ‘Turkije voor de Turken ’ en ‘Dood aan 
de kommunisten’ Door gezamenlijke aktie 
met Nederlandse bewoners is niet alleen voor
komen dat deze obscure vereniging een plaats 
in de wijkraad kreeg, maar zelfs geheel uit de 
school is verdwenen.

Wanneer je op zoek gaat naar organisaties 
van buitenlanders die van hun kant gespitst 
zijn op gezamenlijke antiracistische en anti
fascistische aktiviteiten met Nederlandse 
bewoners, juist daar waar die aktiviteiten het 
hardste nodig zijn, dan kom je toch weer terecht 
bij de zelforganisaties, vooral de grote landelijk 
georganiseerde als het Marokkaanse KMAN 
en de Turkse HTIB. Beiden beschikken inmiddels 
over behoorlijk wat kontakten met buurt
en clubhuizen en bewonersorganisaties, en 
breiden die kontakten nog steeds uit.
En niet alleen dat. De zelforganisaties hebben 
ook aangetoond in staat te zijn brede maatschap
pelijke fronten te kunnen vormen van politieke 
partijen, vakbonden en kerken op politiek 
hete, of door hun akties heet geworden, hang
ijzers als het Vreemdelingenbeleid (regularisatie) 
en de 1 november-wet Arbeid Buitenlandse 
Werknemers, dat wil zeggen, op issues die 
mede van groot belang zijn voor de individuele 
ontplooiingskansen van de buitenlander in 
Nederland.

Het is ondenkbaar dat de multikulturele 
samenleving in Nederland bereikt zal worden 
louter door vergroting van de maatschappelijke 
kansen voor minderheden in een in overige 
opzichten gelijk blijvende sameleving. Voor 
iedere stap voorwaarts in het verkrijgen van 
gelijke rechten en gelijke kansen zal politieke 
strijd geleverd moeten worden, die de samen
leving niet onveranderd zal laten. De richting 
waarin die verandering gaat zal uiteindelijk 
beslissend zijn of de verschillende bevolkings
groepen vreedzaam of niet met elkaar zullen 
leven.

RUDI BOON



Zo’n tien jaar lang (van 1967-1978) vormde Bram van der Lek voor de 
buitenwacht een stukje verpersoonlijking van de PSP. Bram van der Lek 
heeft een aandeel in enerzijds de politisering van de milieubeweging, onder 
meer door deelname aan de aktie Strohalm en anderzijds heeft hij een 
aandeel in de politisering van de wetenschap. Dit laatste onder meer door 
deelname aan de Bond van Wetenschappelijke Arbeiders (BWA). Beide 
groeperingen zijn begin zeventigerjaren ontstaan. Strohalm viert 31 januari 
a.s. in RASA in Utrecht haar tienjarig bestaan onder het motto ‘de milieu- 
strategie voor de tachtiger jaren’. De BWA is afgelopen jaar gefuseerd met het 
Verbond van Wetenschappelijke Onderzoekers (VWO) tot de Vereniging 
van Wetenschappelijke Werkers (VWW), en wel onder voorzitterschap van 
dezelfde Bram van der Lek. Redenen genoeg om met een persoon die veel te 
maken heeft gehad met een vermaatschappelijkingsproces van 
‘wereldvreemde’ milieumaniakken en ‘waardevrije’ wetenschappers en de 
kombinatie van beide in een politieke strijd binnen de PSP eens terug te 
kijken op de afgelopen tien jaar en daaruit konklusies te trekken voor 
pakweg het komende decennium.
De aktie Strohalm ontstond evenals bewegingen 
als het Milieuaktiecentrum Nederland (MAN) 
en de Vereniging Milieudefensie (VMD) vanuit 
het besef dat de milieuproblematiek niet een 
op zichzelf staand probleem is, maar bepaald 
wordt door de manier waarop de maatschappij 
is georganiseerd. Volgens Strohalm kan alleen 
een ekologisch geïnspireerde maatschappij uit
komst bieden. Daartoe werd het hoofddoel van 
Strohalm het ekologiseren van politieke partijen 
en het politiseren van milieu- en natuurgroepen. 
De akties werden steeds in dit kader geplaatst, 
zoals de akties tegen milieubelasting, tegen 
zaken als wegwerpartikelen en reklame en ook 
al gauw tegen kernenergie (1).
(Bram van der Lek) ‘De scheiding tussen doel
stellingen ‘politisering milieubeweging’ en 'ekolo- 
gische partijen’ is wat kunstmatig, het tweede 
volgt min o f meer uit het eerste en in feite 
streef je eenzelfde doel na: het aangeven van het 
maatschappijstrukturele karakter van de milieu
problemen. De Strohalm-ideologie houdt een 
hele lange veranderingsstrategie in, het is een 
sterk op de lange tentlijn denken. Daarom is het 
erg moeilijk meetbaar wat er in een tienjarig 
bestaan eigenlijk is bereikt. Er is een denkpro
ces gaande dat niet te meten valt. Wel zijn er 
aanwijzingen van veranderingen waaraan het 
bestaan van Stro!talm heeft bijgedragen. Zo zijn 
departementen makkelijker toegankelijk en 
ontvankelijk voor milieuproblemen. In het 
onderwijs wordt er meer en meer aandacht aan 
besteed waarbij veelal ook het sociaal-ekono- 
misch beleid mee ter diskussie wordt gesteld. 
Strohalmmensen worden gevraagd voor inlei
dingen voor vakbonden, waarbij bedrijfsleden- 
groepen zelf om deze alternatieve deskundig- 
heidsinbreng vragen. Er worden konferenties 
georganiseerd met ‘tegenstanders’ (zoals de 
ECN). Het is evenwel een illusie te denken 
dat je met deze aktiviteiten in een keer door
dringt tot de macht. Het inschatten van effekten 
van aktiviteiten blijft natte-vinger-werk. Er zijn

ontwikkelingen die er naar mijn mening op 
duiden dat er grote veranderingen gaande 
zijn in de samenleving, maar er zijn natuurlijk 
ook vele voorbeelden, met name in de sfeer van 
van de macht en de technologische ontwikkeling 
die dan weer heel ontmoedigend werken. ’

INLEVEREN

Het milieu wordt net als bijvoorbeel privacy 
vrij algemeen opgevat als iets wat beschermd 
moet worden. Maar hoe staat het ermee als het 
er werkelijk op aankomt, als je staat voor de 
keuze voor een schoon milieu en een ander, 
als meer direkt ervaren belang. Een recent 
onderzoek van de Leidse Universiteit wil aan
tonen dat mensen in het algemeen wel milieu
vriendelijk willen denken, maar bij direkte 
besluiten geeft het persoonlijk gemak of de 
financiële konsekwentie toch de doorslag.
Als mensen gevraagd worden naar maatschappe
lijke problemen noemt men de werkloosheid, 
sociale voorzieningen en kriminaliteit. Milieu
beheer en welvaartsbevordering worden als 
tegenstrijdige belangen gezien. De recent ont
dekte vuil- en gifstortingen maken wel de direkt 
betrokken mensen bang maar dat lijkt weer 
minder naar mate het een paar kilometer verder 
van je bed ligt te lekken. Over het algemeen 
neem je een stemming waar van ‘het is wel 
vervelend van dat milieu en zo, maar het kan nu 
eenmaal niet anders’.
(BvdL) ‘Bij al dat soort onderzoeken gaat het 
om de manier van vraagstelling. Als de 
elektriciteitsmaatschappijen gezamenlijk een 
onderzoek laten doen naar de bereidheid van 
mensen om zuinig te zijn met energie, komt uit 
dat onderzoek dat die bereidheid gering blijkt 
te zijn. Tegelijkertijd vind je in het boek van 
Gorz, Ekologie en vrijheid (2) dat de /'kansen 
bereid zijn om loon in te leveren ten gunste van 
een schoon milieu. Dat wil niet zeggen dat de 
oplossingen van boven moeten komen. Integen

deel, het is een langzaam proces van onderop 
met kleine veranderingetjes. In dat proces 
moeten de maatschappelijke strukturen zicht
baar worden, af te meten aan de ruimte die er 
voor veranderingen al dan niet over is. En dan 
dus steeds een grotere ruimte daarvoor be- 
vechten.
Er zijn tendenzen zichtbaar. Ook belangrijk 
hierbij zijn de dilemma's in de mensen zelf 
Wanneer ik zie dat een beroc[)smafig propagan
dist vóór kernenergie tegelijkertijd enthousiast 
met een windmolenonderzoek bezig is, en daar
over privé heel andere dingen zegt dan in het 
openbaar, staat die dubbelheid niet op zichzelf 
maar kan duiden op een groeiende onzekerheid 
ten aanzien van de technische vooruitgang.’

MILIEUSTRATEG1E

Hoe zit het met de strategie. In de uitgave 
‘energie, groei en ekologie’ (3), worden twee 
fronten onderscheiden. Het eerste is het meer 
strijdbare front waarbij getracht wordt om even
tueel te vermijden ontwikkelingen in een onge
wenste richting tegen te houden, zoals bijvoor
beeld de anti-kernenergiebeweging, maar ook 
akties tegen schaalvergroting in de landbouw en 
en uitbreiding van bepaalde industriën. Het 
tweede front omvat de kleinschaligheidsmensen 
die hun eigen alternatieven zoeken zoals bijvoor
beeld De Kleine Aarde, biologisch dynamische 
boerderijen, geïsoleerde leefgemeenschappen.
Er wordt gesteld dat deze twee fronten elkaar 
aanvullen, ‘Waar de ene ‘stop’ zegt, geeft de 
ander aan wat er wel kan gebeuren’. De vraag is 
of de twee fronten wel zo aanvullend zijn op 
elkaar. Beide genoemde fronten zijn heel breed 
en er bestaan grote politieke kloven tussen, 
als ook binnen de fronten zelf. Dit betreft ver
schillen in mate van maatschappelijk gericht 
denken, in lange termijn of in korte termijn 
denken e.d., kortom zeer struktureel aktieve 
groepen worden samen met hun volkomen 
a-struktureel bezig zijnde tegenpolen tegelijk 
over het bolletje geaaid; maar zowel de geit als 
de kool wordt gespaard.
(BvdL) 'De kleinschaligheid wordt maar al te 
vaak afgedaan als niet-nuiatschappelijk, maar het 
loopt parallel met een heel duidelijke eis voor 
demokratisering. Zeggenschap over eigen levens- 
omstandigehden kan alleen op kleine schaal.
Ik ga steeds meer geloven in de voorbeeldwer
king van kleinschaligheidsinitiatieven. Als iets 
mislukt, wil dat niet zeggen dat het dus niet kan. 
Van bepaalde initiatieven zoals een wat geïso
leerde leefgemeenschap o f een alternatief 
boerenbedrijf, kun je stellen dat ze op zich 
weinig struktureel zijn, maar niet dat het daarom 
niet goed is wat er gebeurd, dat het niet mee zou 
helpen aan veranderingen. Er is geen sluitende 
theorie van de nieuwe revolutie en tóch is hij 
aan de gang. De kris is versterkt dit proces 
alleen maar. De krisis is veel struktureler dan 
algemeen erkend wordt, het hele kapitalistische 
produktiesysteem staat op het spel. Behalve



een produktiekrisis is er ook een kulturele 
krisis aan de gang. Geen mens kan vóórspellen 
wat daaruit komt, er is sprake van heel grote 
gevaren maar ook van heel grote mogelijkheden.'

MILIEU-EFFEKTEN-RAPPORTAGE

Een link tussen milieustrategie en wetenschap 
kun je leggen met de uit Amerika overgewaaide 
en nu in Nederland in wet komende Milieu- 
effekten-rapportage. Een instrument dat bepaalt 
dat bij de beslissing over een voorgenomen 
ingreep - zoals bijvoorbeeld bij vestiging of 
uitbreiding van industrie - naast een overzicht 
van de effekten op sociaal en ekonomisch 
terrein, ook een rapport aanwezig moet zijn dat 
de effekten op het milieu aangeeft. De diskussie 
draait o.a. om wie deze rapporten moet opstel
len en dus ook over de vraag hoe neutraal is de 
kennis die in die rapporten naar voren wordt 
gebracht. De aloude diskussie over vermeende 
waardevrijheid van wetenschap komt hierbij 
naar boven waarbij de mening dat wetenschap 
objektief is en dus de belanghebbende initiatief
nemer zelf het gewenste milieu-effekten-rapport 
moet kunnen (laten) opstellen, staat tegenover 
de mening dat wetenschap niet objektief is en er 
dus ook een onderzoek voor de ‘tegenpartij’ 
bijvoorbeeld een milieugroep mogelijk moet 
zijn (kontra-expertise). Waarna dan op grond van 
verschillende tegenover elkaar staande rap
porten een politieke besluitvorming kan volgen. 
Hierbij spelen evenwel ook andere argumenten 
mee. Bestaande machtsverhoudingen spelen een 
beslissender rol bij besluitvorming dan de 
beschikbaarheid van kennis en daarbij komt ook 
dat voorspellingen van effekten op het milieu 
op zich heel moeilijk hard te maken zijn vaak.
De wetenschap zelf schiet in deze (nog) te kort.

(HvdL) Die hele milieu-effekten-rapportage 
is een gigantische oplichterij. Het is zinloos om 
voor afzonderlijke projekten steeds te gaan af
wegen o f je vindt o f de gevolgen ervan opwegen 
tegen de voordelen. Want de voordelen zijn 
onvermijdelijk gedefinieerd in kapitalistische zin. 
Het is het inkapselen van milieuargumenten.
Er worden dan op nog grotere schaal biologen 
ingehuurd om iets aan te kleden wat op zich 
misdadig is. Neem bijvoorbeeld de waterkwali
teit. Een aantal jaren terug was het duidelijk. 
op veel plaatsen stonk het water, planten en 
dieren verdwenen. Nu wordt er op grote schaal 
gezuiverd maar het effekt is een uitsmeren van 
de ellende. liet water stinkt vrijwel nergens n >er 
maar de levensinhoud ervan is van een grote

armoede en gelijkvormigheid. Hoe wil je dat 
effekt aan geven? Er wordt geschermd met des
kundigen, die zich laten gebruiken zonder 
de konsekwenties ervan te overzien. Een ander 
voorbeeld is het laboratorium voor genetisch 
onderzoek in Delft (DNA-onderzoek). Dat 
onderzoek moest en zou er komen omdat 
Nederland niet achter mag blijven bij andere 
landen. Ondanks een tweede kamerbesluit 
dat dat onderzoek pas plaats mag vinden na 
advies van een brede kommissie, zijn ze zonder 
kommissie al druk bezig. Volgens een aantal 
biologen die in een begeleidende ad hoe 
kommissie zitten kan het allemaal wel omdat 
de direkte laboratoriumgevaren meevallen. Ze 
vergeten evenwel de hele mogelijke toepassing 
van het onderzoek, dat valt buiten hun gezichts
veld. Veel wetenschappers zien niet het verband 
tussen hun wetenschappelijk onderzoek en de 
toepassing daarvan en begrijpen niet dat weten
schap te maken heeft met maatschappelijke 
vraagstukken en dus met politieke beslissingen. ’

WETENSCHAP

De vermaatschappelijking van de wetenschap 
heeft onder meer vorm gekregen in de Bond van 
Wetenschappelijke Arbeiders die eind zestiger 
jaren ontstond. Aanleiding was de toen 
heersende demokratiseringsbeweging en de 
groeiende kritiek op het gebruik van weten
schap. Er groeide een zeker samenwerkings
verband met het na de Tweede Wereldoorlog
opgerichte Verbond van Wetenschappelijke 
Onderzoekers (VWO). Hierin waren wetenschap
pers verenigd die zich verantwoordelijk voelden 
voor de toepassing van hun kennis en kunde 
ten behoeve van oorlogsvoorbereiding. Gezamen
lijk gingen de twee verbonden het maandblad 
‘Wetenschap en Samenleving’ uitgeven en in 
1980 fuseerden zij tot de Vereniging van Weten
schappelijk Werkers (VWW). In haar doel
stellingen staat dat de resultaten van wetenschap 
ten dienste moet staan van een rechtvaardiger 
samenleving. (4)
(BvdL) ‘ Wetenschap is een produktiefaktor 
geworden. We moeten nu verder gaan met de 
diskussie die eind zestiger jaren bezig was.
Het gaat om de vraag naar maatschappelijk 
relevant onderzoek en in feite gaat het erom hoe 
wetenschap gebruikt wordt. Veel onderzoek 
gebeurt in het geheim, dat is een van de eerste 
dingen die zouden moeten veranderen. Een even
tuele rem moet niet op het onderzoek zelf 
komen maar op de toepassing van het 
onderzoek. Z o ’n organisatie als de VWW dient

ervoor om kritische wetenschappers te organi
seren. Het is voor individuele wetenschappers, 
zeker als ze op geïsoleerde plaatsen in het 
bedrijfsleven zitten, heel moeilijk zich in 
kritische zin niet hun onderzoek bezig te 
houden, laat staan aktie te ondernemen. Het is 
daarom zin vol je in een vereniging te bezinnen 
ui welke richting wetenschappelijk onderzoek 
zich moet ontwikkelen. Daarnaast is het ook de 
taak van de vereninging om in het openhaar 
uitspraken te doen en de publieke opinie en 
politici te informeren zowel over wat er gebeurt 
als over wat daaraan niet deugt.'
Bij de milieustrategie gaat het om het aantonen 
van de maatschappelijke kontekst en de pro
blemen die zich voordoen daarin te plaatsen. 
Het ontwikkelen van kernenergie heeft bijvoor
beeld alles te maken met ekonomische machts
vorming. De besluitvorming rond de aanleg 
van een nieuwe weg of van de inrichting van 
een oefenterrein voor het leger, volgt uit de 
manier waarop onze maatschappij georganiseerd 
is en de werkelijke beslissing heeft veelal plaats 
gevonden voordat de officiële besluitvormings
procedures met inspraak en al gestart zijn.
De vraagstelling is dan niet meer öf er er iets 
moet komen, maar waar dat dan moet komen. 
Bij de wetenschapsdiskussie kun je je afvragen 
of er een alternatieve progressieve wetenschap 
bestaat of dat het nieuwe meer zit in de vorm 
waarin die wetenschap wordt bedreven en niet 
in de methoden zelf. (5)
Dus het gaat dan om de mate van openheid 
in besluitvorming welk onderzoek wel en welk 
niet moet gebeuren en waarom, om de 
kommunikatie met de betrokkenen (demo- 
kratisering), om de keuze voor wie, ten behoeve 
van welke groepen je onderzoek doet, om de 
mate van partijdigheid. Of je kunt ook stellen 
zoals Bram van der Lek doet, dat de belang
rijkste vraag niet bij het onderzoek ligt, maar 
bij het gebruik dat ervan wordt gemaakt, daar 
ligt dan de maatschappelijke keuze. Het ging 
hier over vermaatschappelijking van milieu
strijd en wetenschap in de kontekst van de 
huidige maatschappij. Je streeft naar een heel 
andere kontekst en je kunt erover bekvechten 
hoe groot de stappen naar die kontekst moeten 
zijn (6) en wat de konsekwenties daarvan 
zijn voor de korte termijn.

TITIA VAN LEEUWEN
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nov 1980
6. Vrij Nederland ‘kleine stapjes’ interview, 29 nov 1980



Er val heel wat te veranderen in de 
werkomstandigheden en situaties, 
maar ook heel wat aan de ideeën 
over werk. Tot nu toe zijn we er
van uitgegaan dat werken moet. 
Werlozen zijn lui of in het gunstig
ste geval: ze willen dolgraag wer
ken maar ze kunnen het niet krij
gen. De meeste werklozen zullen 
ook best graag willen werken, de 
meeste mensen zullen dat trou
wens willen. De maatschappij 
biedt je ook geen andere mogelijk
heden. Maar vraagt iedereen zich 
wel af voor wie en waarom je 
werkt?
Je zou je ook kunnen afvragen of 
je wel zo nodig moet werken (voor 
geld). Misschien vind je het veel 
zinniger om je bezig te houden 
met akties voeren, of kinderen op
voeden of om te gaan flesten in de 
natuur in plaats van in een muf 
kantoor te zitten. Of erger nog, 
misschien ben je wel liever gewoon 
lui. Maar dat kan allemaal niet in 
onze maatschappij. Vrouwen mo
gen de kinderen opvoeden en wor
den daarmee verder geisoleerd van 
de rest van de wereld. De rest is 
parasiet, langharig werkschuw, 
tuig.
Als je bewust kiest om niet te wer
ken in de betaalde sfeer, weet je 
meestal heel goed hoe je je tijd 
moet vullen en de meesten zullen 
echt wel hun manier van funktio- 
neren in de maatschappij vinden. 
Aktie voeren is vaak nuttiger dan 
bierblikjes produceren. En fietsen 
is gezonder dan in een donker hol 
aan de lopende band te staan, en 
op bezoek gaan is gezelliger dan
tikwerk.

Het begint al op school. Die is erop gericht je klaar 
te stomen voor je toekomstige werksituatie. Als het 
dan zover is zul je (betaald) moeten werken om een 
zinvolle bijdrage aan deze maatschappij te leveren. 
Als mensen niet werken wordt het een puinhoop. 
De meesten zijn niet in staat om hun eigen leven in 
te vullen. Als ze zich vervelen worden ze misschien 
misdadig.
Je hele leven werken, buitenshuis of in de huishou
ding, met je 65ste ga je met pensioen en als je 70 
bent ga je dood.
Is het wel zo logies je leven op die manier in te vul
len?

Je hebt een betaalde full-time 
baan en laten we aannemen dat je 
geen fabrieksdirekteur/trice bent 
of een andere leidinggevende funk- 
tie vervult. Je bent gewoon tv- 
pist/e, monteur/trice, inpak/st/er, 
schoonmaak/st/er, je werkt in een 
winkel, enz. Overeenkomstig de 
voorschriften lever je een zinvolle 
bijdrage aan de maatschappij.
En als je je baas de koffie hebt ge
bracht, of als je zijn kantoor hebt 
schoon gemaakt, als je weer zo’n 
elektries boter-kaas-en-eieren spel 
hebt verkocht, of als je een 
schroefje in een auto-onderdeel ge
draaid hebt, dan voel je je een héél 
nuttig lid van de maatschappij, 
niet?

Nee, je doet het om geld te verdie
nen, ’s avonds ben je bekaf en aan 
het eind van de week ben je blij 
dat het weer voorbij is, wedden? 
Hoe minder verantwoordelijkheid, 
hoe meer lak je aan je werk hebt. 
En niet alleen aan je werk, wat er 
in de maatschappij gebeurt gaat 
net zo makkelijk langs je heen,
’s Avonds heb je geen puf meer 
om de krant te lezen of naar een 
aktualiteitenrubriek te kijken. 
Daar staat tegenover dat mensen 
die ‘verantwoordelijk’ werk doen, 
zich vaak veel gemotiveerder inzet
ten. Ze werken zich zelfs te pletter 
omdat ze zich zo verantwoordelijk 
voelen, té verantwoordelijk soms. 
Maar zij gedragen zich ook in de
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maatschappij veel aktiever. De ene 
vergadering na de andere, ze zijn 
geabonneerd op wel vier kranten.

De verschillen beginnen op school

Nee, het ligt heus niet aan je ka
rakter of aan je intelligentie als je 
zoveel aktiever bent in de maat
schappij en als je mee kunt praten 
over van alles. Het heeft veel meer 
te maken met je schoolopleiding 
en met het soort werk dat je daar
mee kunt doen.
Er is een grote scheiding gemaakt 
tussen denk-, lichamelijk- en uit
voerend werk en dat begint al op 
school. Je wordt typist/e, je leert 
typen en wat over boekhouding en 
talen. Maar je leert niks over wat 
je bedrijf allemaal uitvreet in de 
maatschappij, wat voor positie het 
inneemt tegenover andere bedrij
ven. Je leert ook niet waarom het 
produkt de ene keer duur is en de 
andere keer goedkoop. Zelf dingen 
bedenken is helemaal uit den bo
ze. Je moet doen wat je opgedra
gen wordt. Denkwerk laat je over 
aan je baas.
In onze maatschappij is het ook 
heel normaal dat de één het huis
houdelijke werk doet en de ander 
de hele dag op kantoor zit. Het is 
ook heel normaal dat de één aard
appels rooit en de ander ze opeet. 
Toch heeft ieder mens van alles 
iets in zich zitten, geestelijke -, li
chamelijke -, en gevoelskwalitei- 
ten. Gevoel is sowieso heel weinig 
waard in onze maatschappij. Het is 
de gewoonte dat je maar één van 
alle mogelijkheden die je hebt, 
ontwikkelt. Je bent het beste af 
als je je intelligentie en je rationali
teit ontwikkelt want dat is het 
meeste waard. En omdat sommige 
mensen daar wat meer van heb
ben, is het voor anderen helemaal 
niet meer noodzakelijk daar ook 
iets mee te doen.

Rotklusjes

Lichamelijk-denk- en uitvoerend 
werk zouden meer samen moeten 
gaan. Het probleem van wie de 
rotste klusjes op moet knappen is 
hiermee nog niet uit dc wereld ge
holpen.
De meeste rotklussen zijn onno
dig, als je ervan uitgaat dat deze 
maatschappij heel veel onnodige 
dingen produceert. Bij lopende 
handwerk moet je telkens hetzelf
de doen. Je bent maar met één on
derdeel bezig en je kunt geen vol
doening halen uit het eindpro
dukt, wat je niet eens in handen 
krijgt (tenzij je de laatste fase 
doet). Het lopende bandwerkpro- 
bleem zou op te lossen zijn door 
niet meer zoveel (en slecht) moge
lijk te produceren. Kleinere be
drijfjes waarin je een hele stoel 
produceert in plaats van een hele 
dag door rugleuningen, zouden 
veel prettiger werk kunnen geven. 
Een het liefst maak je niet alleen 
stoelen, maar ook tafels en kasten, 
voor de afwisseling. Het ontwerp 
voer je zelf uit, in overleg met de

ko/o/p/st/er. Je zou gezamenlijk 
verantwoordelijk moeten zijn voor 
het draaiende houden van je be
drijf. Bazen zijn overbodig.
Er bestaat natuurlijk ook lopende 
handwerk wat niet terug te bren
gen is naar kleinschalige bedrijfjes. 
Daarvoor zou automatisering een 
geschikte oplossing zijn (als dat 
maar niet leidt tot overbodige pro- 
dukties of onkontroleerbare toe
standen). Al met al liggen er heel 
wat mogelijkheden om betaald

werk veel plezieriger te maken. Je 
zou niet moeten werken om geld 
te verdienen, je zou er voor jezelf 
iets aan moeten hebben, plezier, 
of dat je er iets van leert.
En je keuze om denkwerk te gaan 
doen moet niet bepaald zijn door 
het feit dat je dan meer verdient 
en hoger in aanzien staat. Het zou 
ook niet zo moeten zijn dat je ner
gens wat in te brengen hebt omdat 
je toch niet geleerd hebt.

trokken voor ieder jaar dat je 
jonger bent. Het zogenaamde 
systeem van afbouw.
Hierbij wordt dan voor ieder jaar 
dat je jonger bent een percentage 
afgetrokken. Dit is op het ogen
blik 7,5 %. De regering wil dit op
voeren tot 10 %. Nu is het nog zo 
dat je elk jaar dat je jonger bent
7.5 % op het minimumloon achter
uit gaat. B.v.: Als je f100,- p/mnd 
verdient als 23-jarige, dan verdien 
je als 22-jarige f100,- - 7,5 %. Dat 
is f100,- - f7,50. Een 21-jarige ver
dient dan binnen dit systeem
f100,- - 7,5 % - 7,5 % =
f 100,- - f 15,- , enz.
Een 16-jarige die 5 dagen per week 
werkt, verdient dus 7 maal 7,5 % =
52.5 % minder dan een 23-jarige 
die hetzelfde werk doet.
De regering wil het aftrekpercenta- 
ge nu verhogen tot 10 %. Dat bete
kent dat een 16-jarige dan 7 maal 
10 % -  70 % minder verdient dan
iemand van 9Q u«+ ;c ^us nje|-

^ • '' ’

zo dat iemand van 16 jaar er 2,5% 
op achteruit gaat zoals velen den
ken. Nee ze gaan er 7 maal 2,5% 
op achteruit en dat is maar liefst
17,5 % minder in vergelijking met 
hun vorige salaris. Het is toch on
begrijpelijk dat specialisten salaris
sen voorlopig ongemoeid moeten 
worden gelaten terwijl iemand die 
moet rondkomen van f599,- per 
maand het zo direct maar met 
f310,- moet proberen. En onder 
andere met het argument dat een 
16-jarige toch geen gezin hoeft te 
onderhouden. Afgezien van het 
feit of dat al dan niet waar is, is 
het belachelijk dat juist die men
sen in onze samenleving die het 
minst verdienen weer het meeste 
moeten gaan inleveren.

Wat voor akties hebben jullie de 
laatste tijd gevoerd?
Elk jaar houden we de Sinterklaas

Het zijn weer roerige tijden. De zwaksten en dege
nen die toch al het meest gediskrimineerd worden 
moeten het weer extra ontgelden, waaronder ook 
de jongeren. De situatie van de jongeren op dit mo
ment is toch al niet rooskleurig om nog maar niet 
te spreken als je een meid bent. Het is nog altijd zo 
dat een jongen als kostwinner het minimumloon 
ontvangt. Meiden kunnen dat wel weer vergeten. 
Volgens deze regering gaat het zó slecht met de 
ekonomie dat we allemaal moeten inleveren. De 
specialisten schijnen daar niet onder te vallen. Het 
is een schande dat wij de dupe worden van het 
wanbeleid dat deze regering voert.
Martin Koppert van het KWJ (Katholieke Werken
de Jongeren) van de basisgroep Schiphol Amster
dam vroegen wij om zijn mening over deze toe
standen.
Wat houden de bezuigigingsmaat- 
regelen van de regering tegen jon
geren nou konkreet in?
Dat is tamelijk ingewikkeld om uit 
te leggen, daarvoor moet ik eerst 
het systeem van de jeugdlonen uit
leggen. (Het is trouwens niet voor 
niets dat het systeem zo ingewik
keld gemaakt wordt. De regering is 
natuurlijk bang voor veel verzet 
vanuit de jongerenbeweging. On
duidelijkheid is het middel om 
niet populaire maatregelen erdoor 
te krijgen.) De meeste jongeren 
werken in de produktiesfeer, dat 
houdt in dat ze hetzelfde werk 
doen als ouderen.

Leg dat eens beter uit?
Boos: Wat maakt het voor verschil 
of je als 16-jarige of als 45-jarige 
een boek inpakt of een pot pinda
kaas dichtdraait achter de lopende 
band. Het is een belachelijke situa
tie dat jongeren die precies het
zelfde werk doen als hun oudere 
kollega’s onderbetaald worden. 
Wij zijn er dan ook voor dat ieder
een vanaf zijn/haar 18e het mini
mumloon ontvangt. Dat is dus iets 
anders als het minimumjeugdloon. 
Het minimum jeugdloon is een 
systeem waarbij van het minimum
loon (dat je vanaf je 23e ontvangt) 
steeds een gedeelte wordt afge

Jetje
Dat een meisje een pop heeft is logies: zo kan ze al
vast leren die pop te verzorgen. Als een meisje een 
rok aan heeft leert ze rustig te spelen, zodat haar 
kleren niet vies worden. Het staat niet om met je be
nen wijd op een stoel te zitten als je een jurk draagt. 
Zit ze nu netjes, dan weet ze zich later ook te bewe
gen.
Op school hoef je niet samen met de jongens te gym- 
nastieken. Interesseert wiskunde je niet? Dan leer je 
Engels of wat Frans. Altijd handig als je een jaar au- 
pair wilt wonen.
Je gaat toch ;rouwen. Wat maakt het uit of je hebt 
doorgeleerd. Jet is gewoon zo dat je moeilijk werk 
vindt. Het is l zo’n probleem om je te laten inschrij
ven bij het aroeidsburo. Ze willen daar weten wat je 
beroep is Schoonmaakster, gezinsverzorgster, moe
der, maftiesse, verpleegster, enfin, dat wordt een

huisvrouw genoemd. Vandaar dat de meeste meisjes 
en vrouwen er niet aan beginnen om zich te laten in
schrijven. En al is het wettelijk geregeld, je verdient 
vaak minder dan een jongen die hetzelfde werk doet 
als jij. Ach, die moet leren om later zijn gezin te on
derhouden, dus dat is eerlijk. Maar waarom zou je ei
genlijk gaan werken als je toch gaat trouwen?

Je zorgt dat je goede cijfers op school haalt. Op je 
werk sta je op je streep. Je regelt het wel dat je vol
waardig betaald wordt. Vanwege al die bezigheden 
heb je geeneens tijd voor een liefje, dat staat ook zo 
rolbevestigend. Ze noemen je een haaibaai terwijl je 
niets anders doet dan voor jezelf opkomen.
Geef ze van Jetje!!



akties tegen onderbetaling en niet 
doorbetaald overwerk. Er zijn nog 
genoeg werkgevers/sters die niet 
eens het minimum jeugdloon uit
betalen. Tijdens de Sinterklaas- 
drukte komt het nogal eens voor 
dat overwerk niet doorbetaald 
wordt; vandaar deze jaarlijks te
rugkerende akties.
In verband met het niet uitkeren 
van de minimumlonen hebben we 
ook een aktie gehad onder de 
naam ‘De baas de bak in’. Er is 
toen (een jaar geleden) een advies 
hierover gevraagd aan de SER. 
Hierop is nog steeds geen ant
woord gekomen. Het schandalige 
is namelijk dat er tijdens een loon
maatregel wel straf staat op over- 
betaling maar niet op onderbeta
ling.

Op het nieuws werd laatst een be
richt gegeven dat de loonmaatregel 
door de minister was ingetrokken. 
Dit soort schijnberichten zullen er 
nog wel meer komen. Het enige 
wat er namelijk veranderd is, is dat 
mensen die nu al werken, in een 
speciale moeilijke regeling vallen. 
Een overgangsregeling waarbij de 
lonen bevroren worden totdat je 
op het nieuwe nivo bent aange
land. (van de 10 % regeling)
Een 16-jarige moet 21/2jaar wach
ten totdat hij/zij op het nieuwe ni
vo zit. Je bent dan al 18 en krijgt 
nog steeds het loon van een 16- 
jarige, en vervolgens krijg je de ver
hoging van het nieuwe systeem, 
dat betekent 2,5 % minder dan 
voorheen.

Het KWJ bestaat uit basisgroepen 
die bedrijfsgericht zijn (bedrijven 
in een bepaalde branche). Elke ba
sisgroep heeft een afgevaardigde 
naar het distrikt toe. Het distrikt 
heeft weer afgevaardigden naar het 
landelijk. Ze zijn een geheel onaf
hankelijk werkende organisatie. In 
vergadering van de centrale raad, 
die bestaat uit afgevaardigden uit 
de distrikten (5 a 6 uit ieder dis
trikt), wordt het landelijk beleid 
vastgesteld.
Het KWJ heeft geen leden, alleen 
steunleden. Ze werken ook voor 
iedereen die om hulp aanklopt. 
Het NVVjc werkt alleen voor le
den. Het ledenbestand van het 
NVVjc bestaat voor het grootste 
deel uit papieren leden. Als je lid 
wordt van het NVV en je bent on
der een bepaalde leeftijd dan ben 
je automaties lid van het NVVjc. 
Aktieve leden hebben ze prakties 
niet. Ze hebben geen basisgroepen 
zoals het KWJ. De besluiten ko
men van bovenaf vanuit het kon- 
gres. Daarbij kunnen ze alleen wer
ken binnen het kader dat het NVV 
aangeeft. Het is allemaal zeer cen- 
tralisties opgebouwd. Daarentegen 
werkt het KWJ heel decentralis- 
ties. Alle beslissingen komen van 
onderaf. De basisgroepen zeggen 
via de distrikten wat ze willen.

B E D R IJFJE S 
zonder baasjes
Als paddestoelen schieten ze uit de grond: kleine 
bedrijfjes gerund door de mensen die erin werken. 
Het is ook niet makkelijk te werken binnen de be
staande bedrijven, als je een baas boven je hebt, als 
je geen of weinig verantwoordelijkheid krijgt, waar 
geen ruimte is om met eigen ideeën te komen, laat 
staan om iets te doen met je politieke ideeën.
Maar om een bedrijf op basis van arbeid/st/erszelf- 
bestuur op te zetten, is ook bij lange na niet een
voudig.
Officiële instanties erkennen je gewoon niet als er 
geen baas of bazin is. Voor wat betreft jezelf zal je 
hard moeten werken en genoegen moeten nemen 
met weinig geld. In Utrecht zijn veel arbeid/st/ers- 
zelfbestuurbedrijfjes. De meeste kennen elkaar en 
op de één of andere manier hebben ze wat met el
kaar te maken. De één maakt het beter dan de an
der. Omdat ze verschillend van aard zijn, zijn de 
moeilijkheden ook verschillend. In de meeste wer
ken echter weinig vrouwen. Dat patroon zet zich 
door.

digheden zijn voor mij prettig’ 
Harry ziet het anders: ‘Kwa werk
omstandigheden vind ik vertaal
werk doen ideaal. Inhoudelijk is 
het onder de maat: er is geen kol- 
lektiviteit en je maatschappelijke 
ideeën kun je er niet in verwerken. 
In m’n vrije tijd doe ik dan maar 
leuke dingen.

Journalistenkollektief Utrecht

Het Journalistenkollektief Utrecht 
(JUK) is één van die projekten die 
met geld van ‘de Baas’ van start 
kon gaan. Vier journalisten zetten 
het op. Ze willen eigen baas zijn. 
Voor wat betreft de inhoudelijke 
kant van hun werk willen ze aktie- 
groepen in de media aan het 
woord laten die anders weinig aan
dacht krijgen. Vanuit hun socialis- 
tiese achtergrond trekken ze een 
grens. Veronica, Panorama en Te
legraaf zijn rechtse, kommerciële 
instellingen waar ze niet oor willen 
werken. De grens ligt bij de Nieu
we Revu, een socialisties blad dat 
een zekere vorm van gelijkheid on
der de mensen bepleit maar vrou
wen daarbij uitsluit door ze te 
koop aan te bieden.
Dick, van het JKU: ‘We hebben 
wel bezwaren tegen de formule 
van sex, sensatie en socialisme. 
Maar het is moeilijk te bepalen

Geldmotor: kafé De Baas

Harry en Henny zijn twee jongens 
uit een groep die een jaar of vijf 
geleden met een eethuis/kafé be
gon. Hoe kwamen ze op het idee? 
Harry: ‘We wilden ons geld niet 
verdienen binnen de bestaande 
maatschappijlijke verhoudingen. 
Verder wilden we plezierig wer
ken. Dat kan alleen als je je eigen 
baas bent. Arbeid/st/erszelf be
stuur was volgens ons de voor
naamste basis om prettig te kun
nen werken. Het kafé zou de geld
motor moeten worden voor het 
opzetten van andere bedrijfjes, 
waarin wijzelf dan weer konden 
gaan werken’
Het idee was uitgewerkt. Het kafé 
kreeg de naam ‘de Baas’ omdat ie
dereen de baas was. Het liep met
een als een trein. Alle mensen die 
er geld in gestopt hadden kregen 
het na 4 a 5 maanden helemaal te
rug.
Toen konden de projekten opge
zet worden. De meeste lukten en 
verschillende mensen uit de oor
spronkelijke groep waren daarmee 
onder dak. Andere projekten, ge
rund door mensen die geen vrijwil- 
lig/st/erswerk bij ‘de Baas’ deden, 
werden ook betaald uit de ‘winst’ 
Opvallend is dat uit de oorspron
kelijke groep alleen de jongens aan 
de bak kwamen bij de projekten. 
Harry: ‘De vrouwen hadden geen 
ideeën. Er was één voor een vrou
weneethuisje. Dat is niet doorge
gaan’
Hij geeft toe dat het geen toeval is 
dat er weinig ideeën van vrouwen 
kwamen: ‘Het was ook zo dat de 
meeste vrouwen die bij de begin- 
klub zaten, verkering hadden met 
de jongens’
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Op een gegeven moment is een 
groot gedeelte van de begingroep 
opgestapt. Harry: ‘Er werkten
mensen in de Baas die zelf geen 
ideeën hadden om iets op te gaan 
zetten. Maar ze stelden wel eisen 
aan de ideeën van anderen. De ei
sen waren te zwaar. Je moest een 
kompleet rendabel bedrijf hebben 
wilde je geld kunnen krijgen. De 
mensen kwamen werken omdat 
ze het zo leuk vonden, niet met 
het idee zelf iets op te gaan zetten 
via arbeid/st/erszelfbestuur’
Harry en Henny hebben veel lol 
gehad in die tijd. En met het geld 
van de Baas zijn weer andere be
drijfjes gefinancierd, dat geeft een 
voldaan gevoel.
Maar zelf hebben ze er geen werk 
mee gekregen. Ze hebben alle twee 
gerommeld in andere klusjes, af en 
toe lesgeven, en nu zijn ze weer bij 
elkaar gaan zitten en vertalen met 
z’n tweeën Engelstalige boeken 
van Time Life. Henny: Ik heb 
geen hoog maatschappelijk ideaal. 
M’n maatschappelijke ideeën ver
wezenlijken is ondergeschikt aan 
het werk dat ik doe. Ik kan alleen 
maar iets goed doen als ik er ple
zier in heb en deze werkomstan

waar onze grens ligt. We voeren 
daarover veel diskussies. Ook bij 
de Nieuwe Revu’
Toen ze twee jaar geleden van 
start gingen hadden twee van hen 
kontakten met kranten en radio, 
zodat er enige zekerheid was voor 
wat betreft werk in de eerste zes 
maanden. Vaak moesten ze bene
den het NVJ-tarief (Nederlandse 
Vereniging van Journalisten) wer
ken. Er zaten een hoop klussen bij 
die minder leuk waren maar die 
toch gedaan moesten worden om 
het geld binnen te krijgen.
Nu, twee jaar later, plukken ze de 
oogst van die tijd. Er zijn genoeg 
opdrachten en ze nemen alleen 
leuke aan die betalen volgens het 
NVJ-tarief.
Dick, over het werken bij het 
JKU: ‘We hebben allemaal plezier 
in het werk. Andere journalisten 
werken met minder plezier en ver
dienen er een hoop geld aan. Wij 
nemen genoegen met minder’

De handlangers en de Installateurs

‘De installateurs’ is een loodgie- 
tersbedrijf en de ‘handlanger’ een 
timmer- en loodgietersbedrijf. Bei-
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Verder kun je op het landelijk se- 
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Ton. Het sekretariaat is in de 
Nieuwe Looiersstraat 45, 
Amsterdam, tel.020 - 26 73 74 
(vragen naar de jongeren)
Victor Verhoeven is afgetreden op 
25 oktober. Bedankt voor alles 
wat je gedaan hebt!
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de bedrijfjes kampen met dezelfde 
moeilijkheden. Ze hebben genoeg 
opdrachten, maar niet genoeg geld 
om te investeren in machines en 
gereedschap. Leningen worden 
over het algemeen verstrekt door 
banken maar die willen een baas 
zien, voor zij daartoe overgaan. 
Arbeid/st/erszelfbestuur komt bij 
de banken niet aan de bak. De in
stallateurs hebben nu een lening 
gekregen van de industriebond 
FNV, die het beleggingsbeleid (ze 
investeren bijvoorbeeld in Zuid- 
Afrika en Chili) aan het verande
ren is. De Handlanger kampt meer 
met problemen dan de financiële. 
Hans van de Handlanger: ‘We 
moesten leren samenwerken. Dat 
leer je niet in deze maatschappij. 
Een deel van de energie gaat daar 
in zitten.’ Hij zit vanaf het begin 
bij de handlanger, heeft nog wel 
lol in het werk hoewel het moeilij- 
ker liep dan hij dacht. Hans: ‘Als 
je een eigen bedrijf wilt oprichten 
op basis van arbeid/st/erszelfbe- 
stuur, moet je organisatoriese ta
lenten hebben, je moet om kun
nen gaan met allerlei mensen en je 
moet vooral geen verplichtingen 
hebben in de vorm van een gezin 
ofzo.’
Theo van de installateurs weet er 
ook over mee te praten: ‘Tot nu 
toe hebben we te veel moeten wer
ken om het bedrijf financieel goed 
te laten draaien. Ik wil bijvoor
beeld een dag minder gaan werken 
om bij m’n kind te blijven maar 
dat kan niet’

Het WRIK

Het WRIK wil helpen bij de 
publiciteit van aktiegroepen, door 
drukwerk af te leveren, ontwerpen 
te maken voor affiches e.d. en 
adviezen te geven over het aan
pakken van de publiciteit.
Het WRIK kent dezelfde zorgen 
als de andere bedrijfjes. Anna van 
het WRIK: ‘Je moet veel harder 
werken dan in een gewoon bedrijf. 
We moeten nog kijken of we fi
nancieel kunnen ronddraaien.’ ‘Ik 
heb wel het gevoel dat ik in een
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ideale situatie werk, hoewel het af 
en toe ongezond is. Het is nerveus 
werk.’

Het Administratie- en boekhoud- 
kantoor van de Socialistische Unie

Het ASU is een administratief en 
boekhoudkantoor. De mensen die 
er werken zijn allemaal boekhoud- 
/st/er. Ze zetten het ASU op om
dat ze het niet zagen zitten om te 
werken in het traditionele bedrijfs
leven.
Ze doen de boekhouding voor pro- 
jekten e.d. in de alternatieve sek- 
tor en ze helpen met de boekhou
ding van andere (idealistiese) be
drijfjes. Een poos geleden werd 
een klantenstop ingevoerd. Er is 
namelijk erg veel vraag naar boek- 
houd/st/ers. Toen er een vierde 
persoon bijkwam kon de stop 
weer opgeheven worden. Nu ziet 
het ernaar uit dat er weer teveel 
vraag is zodat de vier het niet kun
nen bolwerken.
Financieel draaien ze goed. Ze zit
ten allemaal boven het minimum
loon. Jan van het ASU: ‘We moe
ten wel erg hard werken. We zijn 
vaak zo betrokken bij kleine 
bedrijfjes dat we ze niet veel geld 
vragen. Een 50 a 60 urige werk
week is ons niet vreemd’ Het ASU 
doet overigens de boekhouding 
van alle hiergenoemde bedrijfjes. 
Over het werk zegt Jan: ‘We 
hebben er allemaal veel plezier in, 
we bespreken alles en hebben geen 
baas boven ons’
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Leuke projekten voor 
mensen met een uitkering
In januari bestaat het Buro Alter
natief werk Rotterdam (BAWR) 
precies een jaar. Het BAWR wil 
samen met mensen zonder baan, 
arbeidsprojekten opzetten.
Hein Hanegraaf, koördinator bij 
het BAWR: ‘Er bestonden in Rot
terdam al geruime tijd kursussen 
pottenbakken enz. voor werklo
zen. Het bleek echter dat jongeren 
zich hiertoe nauwelijks aangetrok
ken voelden’.
Het buro is dan ook voornamelijk 
voor jongeren opgezet. Op het 
ogenblik draaien er vijf projekten. 
Het klussenprojekt ‘de Bever’ ver
richt klussen voor mensen en in
stellingen die krap bij kas zitten. 
De meest voorkomende werk
zaamheden zijn: behangen, verven 
en witten. In de werkwinkel ‘Jet’ 
wordt speelgoed en kinderkleding 
verkocht, vervaardigd van gebruik
te materialen.
In de fietsenmakerij worden fiet
sen gerepareerd en verkocht. De 
‘Great Swindle’ vermaakt dames- 
en herenkleding en bijbehorende 
artikelen. Pas begonnen is ‘Spul
lenhulp’, een recycling werkplaats. 
Helaas zien we ook weer bij dit 
soort projekten dat er een schei
ding is tussen het werk dat door 
vrouwen gedaan wordt en het

werk dat door mannen gedaan 
wordt.
Elk projekt is zelfstandig. Beslis
singen worden gezamenlijk geno
men. Jos Bouman, werkzaam in de 
fietsenmakerij: ‘Wij vergaderen
éénmaal in de week. We praten 
dan over de afspraken die de vori
ge week zijn gemaakt en over de 
irritaties die er leven. We proberen 
verbeteringen aan te brengen en 
maken afspraken voor de volgende 
week’. Het BAWR zelf helpt 
slechts met de voortgang en de 
kontinuiteit van de projekten.
Hein: ‘Bij een gewoon bedrijf is 
het produkt het belangrijkst, bij 
ons is het menselijke aspekt veel 
belangrijker.’
Er vindt dan ook geen werkverde
ling plaats. Iedereen heeft een 
breed takenpakket en is met het 
hele produkt bezig.
Mensen die deelnemen aan de pro
jekten hoeven niet bang te zijn 
voor hun uitkering, die verliezen 
ze niet. Wel moet je bereid zijn 21/; 
dag per week te werken.
Als je door dit artikeltje geïnteres
seerd bent geworden in de projek
ten van het BAWR kun je meer in
formatie krijgen bij: Het BAWR, 
Schiekade 139 b 
Rotterdam, tel. 010 - 67 67 91



D e id e o lo g ie  v a n  d e  w a a n z in
Op tweede kerstdag werd in Steen wijk de langzamerhand traditionele 
vredesmars gehouden., georganiseerd door WAAKS, waarin PSP, IKV, PvdA 
en JS samen werken.
Tijdens deze vredesmars en -manifestatie hield onder andere Bram van der Lek 
een toespraak. Hieronder publiceren wij een gedeelte uit de rede die 
Van der Lek daar uitsprak.
Ik hoef u over de waanzin van de wapenwedloop 
niet zoveel meer te zeggen. Vier ton TNT 
(springstof) voor iedere wereldbewoner. Vijf
honderd miljard dollar per jaar. Ik zou een dag 
kunnen besteden aan het beschrijven van alle 
krankzinnige systemen die uitgedacht zijn om 
nóg sneller te vernietigen, om nóg grondiger 
‘eerste klappen' uit te delen, om nóg meer 
kernkoppen te zetten op één raket. Ze komen 
van onder de grond, van onder zee, ze zoeken 
met infrarood hun doel. De helft van al het 
vernuft van de mensheid wordt erin gestopt. 
Zijn wij nu de enigen die zien wat een misdadige 
en onwijze waanzin dat is? Je zou zeggen van 
niet. Een citaat: ‘De mensheid staat voor de 
keus: we moeten de wapenwedloop stoppen en 
uiteindelijk komen tot ontwapening, of onze 
uitroeiing onder ogen zien'. Dat is niet een 
uitspraak van een dwaze, ongeruste minderheid, 
die, zoals dat wel heet, alleen maar emotioneel 
reageert. Het is een citaat uit de Slotverklaring 
van de Speciale Zitting van de Verenigde Naties 
voor Ontwapening van juli 1978, die unaniem 
is onderschreven door alle regeringen van de 
wereld.
In deze verklaring wordt uiteengezet hoe ernstig 
de situatie is en wordt duidelijk gesteld dat 
dertig jaar onderhandelen en mooie woorden 
vrijwel niets hebben opgeleverd. Dat de toe
nemende bewapening niet meer veiligheid 
brengt maar juist voortdurend meer gevaar.
En er worden vele maatregelen in opgesomd 
die genomen zouden kunnen worden en die ook 
genomen moeten worden wil er nog iets van 
de wereld overblijven. Uit het hele document 
spreekt een duidelijk besef hoe ernstig en ook 
hoe onzinnig de situatie is en dat daaraan 
onmiddellijk iets gedaan moet worden.
We zijn nu twee jaar verder, en we horen alleen 
maar méér wapens: chemische wapens,
kruisraketten, nieuwe Pershings, Trident, MX en 
noem maar op. De defensiebudgetten moeten 
omhoog van de regeringen (óók de onze) dus 
alleen maar mooie woorden. Of de regeringen 
zijn onbekwaam. Onbekwaam om zich te 
verzetten tegen de druk van het Militair- 
Imluslrieel- We tenschappel ij k-Ad min is tra tief 
Kompleks. Onbekwaam om zich te ontrekken 
aan de ideologie van de waanzin.

NALATIG

In de Slotverklaring van '78 hebben de 
regeringen ook een nieuwe verplichting op zich 
genomen. Namelijk om het publiek in hun 
landen te informeren over de gevaren van de 
wapenwedloop en om ‘de publieke opinie te 
mobiliseren ten gunste van ontwapening'. Ze 
moeten dat, zo staat er, doen met alle beschik
bare middelen: gedrukte informatie, audio
visueel materiaal, film, T.V. Alle lidstaten van 
de VN moeten zorgen voor een betere 
informatiestroom om 'valse en tendentieuze 
voorlichting te vermijden, om te spreken over de

gevaren van eskalatie en over de noodzaak van 
algemene en volledige ontwapening onder 
cffektieve kontrole’.
Heeft u er iets van gemerkt? Heeft u iets gezien 
of gehoord van die informatiestroom? Bent u 
al voorgelicht door de regering over de gevaren 
van de bewapening en de noodzaak van ont
wapening? Gebeurt er van de zijde van de 
regering iets anders dan dat ons meer wapens 
door de strot worden gedouwd? Horen we 
iets anders dan dat we NAVO-verplichtingen 
moeten vervullen, dat we met de NAVO op de 
daden van de Russen moeten gaan zitten 
wachten, dat hier tegelijkertijd méér 
Amerikaanse wapens moeten worden opgesla
gen, dat er schuilkelders moeten worden ge
bouwd, dat er nieuwe raketten moeten komen 
en dat we nog sterker moeten worden?
Onze regeringen zijn dus nalatig. Meer dan twee 
jaar na juni 1978 hebben zij nog niets gedaan 
aan die voorlichting. Integendeel.
Dat zullen anderen dan voor ze moeten doen. 
Wij bijvoorbeeld. En natuurlijk het IKV, de 
Hervormde Synode, Pax Christi, de kritische 
militairen.

Gelukkig beginnen in vele landen de krachten 
sterker te worden die van hun regeringen eisen 
dat ze een einde maken aan dit komplete 
gekkenwerk. Ondanks de nalatigheid van de 
regeringen begint er toch een beweging op gang 
te komen onder de publieke opinie. In verschil
lende landen - en niet alleen in Nederland - 
nemen de krachten toe die initiatieven eisen, 
die nu eenzijdige stappen verlangen, die aan 
een verbond willen werken van landen tegen 
de stroom van de wapenwedloop in.
De kernwapens weg uit de wereld, als eerste 
stap op weg naar uitbanning van alle wapens. 
Laten we beginnen in Nederland.

3 TON VOOR 
LANGSON
Dit najaar is het medisch Comité de 
aktie gestart voor de bouw van het 
noodziekenhuis van Lang Son. Nu 
al zijn we over de 2Vi ton heen.

7 Vi MILJOEN
Midden december was de IVi 
miljoen gulden, sinds begin dit 
jaar, overschreden. Dat betekent 
medicijnen en medische 
instrumenten voor Viet Nam; een 
begin met het malariaprogramma 
in Cambodja.

VERPUCHIÏNGEN
In Viet Nam en Cambodja is het 
Medisch Comité langlopende 
verplichtingen aangegaan in de 
bestrijding van malaria en 
tuberculose, de bouw en 
instrumenten van het noodzieken
huis van Lang Son, de uitbreiding 
van het Nederlandse ziekenhuis in 
Dong Ha.

Die medische hulp blijft noodzaak.
Draagt u een steentje bij? Postgiro 
10 90 400. MCNV, Amsterdam

GIRO 10904
Medisch Comité Nederland - Viet Nam, 
postbus 5701, 1007 AS Amsterdam.

DÓÉN DIE 
MEDISCHE STEUN!



H O O G  BEZOEK EN WEIN G  HAAST
Op 25 november j.I. was het precies 5 jaar geleden dat Suriname onafhanke
lijk werd en voldoende reden voor de media daar uitgebreid bij stil te staan. 
Minder aandacht wordt er besteed aan het laatste stukje tropisch Nederland: 
de Nederlandse Antillen, onze laatste overzeese ‘kolonie’ van nog geen 1.000 
km^. Toen het echtpaar Von Amsberg er afgelopen najaar op bezoek ging 
mocht het ‘moederland’ weer even in de Antilliaanse keuken over de konink
lijke schouders mee kijken.
Het ‘Oranjesprookje’ krijgt in februari een konkreter vervolg in de vorm van 
een ronde tafel konferentie. Tijdens deze konferentie zal door de Nederland
se en Antilliaanse regering worden getracht overeenstemming te bereiken 
over de staatkundige toekomst van de Antillen op basis van de aanbevelin
gen, die zijn neergelegd in het rapport van de Koninkrijkswerkgroep.

De Koninkrijkswerkgroep onder leiding van Ba
rend Biesheuvel is een op 26 november 1976 ge
ïnstalleerde gemengd Nederlands-Antilliaans 
kommissie, ingesteld om een raamwerk aan te 
geven voor de ontwikkeling van de Ned. Antillen 
op lange termijn, ekonomisch, financieel, sociaal 
en kultureel, plus een konkrete uitwerking tot 
en met 1981. In een van de (vele) diskussienota’s 
omschrijft de kommissie haar werkwijze nogal 
ludiek: 'alles te onderzoeken en het goede te be
houden’. Mooie voornemens inderdaad, maar 
een feit is, dat de voorbereiding op een onafhan
kelijk Antillen in de afgelopen jaren volstrekt 
onvoldoende is geweest. Staatsgierigaard Van der 
Stee, naast Financiën ook belast met Antilliaan
se Zaken, doet er nog een schepje bovenop en 
vroeg zich tijdens het ‘hoge bezoek’ zelfs af, of 
de Antilliaanse onafhankelijkheid wel een grote 
prioriteit moet hebben in de Nederlandse poli
tiek. De onafhankelijkheid van de Ned. Antillen 
is weliswaar onvermijdelijk, onafwendbaar en 
blijft noodzakelijk, maar wordt door het grote 
gros van de Antillianen zeker niet overhaast na
gestreefd.

De Koninkrijkswerkgroep geeft een drietal vari
anten aan, t.w,:
a) het verwezenlijken van zelfstandigheid voor 
alle tot de Nederlandse Antillen behorende eilan
den gezamenlijk, als een zelfstandige eenheid.
b) zelfstandigheid voor de huidige eilanden af
zonderlijk al dan niet in kombinatie met een of 
meer eilanden behorende tot de Nederlandse An
tillen.
c) zelfstandigheid van alle tot de Nederlandse 
Antillen behorende eilanden dan wel een of 
meer Antilliaanse eilanden in een staatkundige 
eenheid met andere eilanden uit het Caraïbisch 
gebied.

Ongetwijfeld zijn er meerdere varianten denkr 
baar, die min of meer aansluiten bij de eerste 
twee mogelijkheden, want de derde variant (6 
zelfstandige/ onafhankelijke eilanden) wordt 
door praktisch iedereen als het minst waarschijn
lijke geacht. Immers, de gemeenschappen per ei
land zijn gewoon veel te klein om zich zelf als 
een natie in stand te kunnen houden. Met name 
de kleinere eilanden blijven afhankelijk van een 
land dat de rugdekking verschaft in de vorm van 
technische kennis, geld voor dure infrastruktu- 
rele werken, opleidingsfaciliteiten enz. Een grote 
rol bij een zelfstandig eiland van de Nederlancse 
Antillen spelen de grootmachten in dit gebie 1,

met name Venezuela, Brazilië, Cuba, Mexico en 
de Verenigde Staten.

AFHANKELIJKHEID

De benedenwindse eilanden (Aruba, Bonaire en 
Cura^ao) zijn nu reeds volledig afhankelijk van 
en georiënteerd op Venezuela. Voedingsmidde
len en andere konsumptiegoederen komen nage
noeg allemaal uit dat land en ook op andere ma
nieren (onderwijs bijv.) zijn er nauwe relaties 
met Venezuela. Op de bovenwindse eilanden 
(Saba, St. Eustatius en St. Maarten) is men volle
dig georiënteerd op landen als Puerto Rico en 
andere eilanden die in de invloedssfeer liggen van 
de Verenigde Staten. Bij een onafhankelijk Ne
derlandse Antillen spelen behalve de onderlinge 
afstanden tussen de kleine en grote eilanden ook 
de onderlinge tegenstellingen een niet te ver
waarlozen rol. De woorden van Claude Wathev, 
gedupeerde in het eilandbestuur namens de bo
venwindse eilanden, dat men van Nederland veel 
meer goeds te verwachten heeft dan van de 
landsregering in Willemstad zeggen boekdelen. 
De gezamenlijke verhouding met Nederland is 
het enige dat van de 6 eilanden een eenheid 
maakt, aldus Wathey, die beter bekend staat als 
de ongekroonde onderkoning van St. Maarten. 
Maar ook tussen de 6 eilanden onderling is niet 
alles botertje tot de boom. Naar buiten toe is dat 
het duidelijkst gebleken op Aruba waar sinds het 
begin van de zeventigerjaren wordt gepleit voor 
een bijzondere status binnen het samenwerkings
verband tussen de Antilliaanse eilanden in het 
licht van een overgangsfase naar algehele onaf
hankelijkheid van het eiland. De oprichting van 
de ‘Movimiento Electoral di Pueblo’ (MEP) in 
1970 door de leraar Betico Croes blies het stre
ven op Aruba naar een ‘status aparte’ nieuw le
ven in. Aangezien de MEP er aanvankelijk naar 
streefde haar ideaal van ‘status aparte’ in Ko- 
ninkrijksverband te verwezenlijken, nam deze 
partij eind 1973 zelfs met een drietal ministers 
zitting in de nieuwe Antilliaanse regering. Een 
departement Staatskundige Struktuur Eilanden 
werd ingesteld om te komen tot een verdere de
centralisatie. Voor het eerst sedert 1951 werd 
een aantal bevoegdheden door de centrale rege
ring aan de eilandgebieden overgelaten.

Deze ontwikkelingen lokten van de kant van de 
Cura^aose politieke partijen reaktie uit. De leuze 
‘corsow prome’ (Cura9ao in de eerste plaats) 
kwam op. Ook van de Nederlandse regering

kwam geen bijval voor de MEP-politiek. Sinds de 
MEP over een meerderheid beschikt in het ei- 
landenbestuur raakte het ‘status aparte’ ideaal 
op de achtergrond en komt Bettico Croes er 
rond voor uit dat hij onder afhankelijkheid 
verstaat het verbreken van de banden met 
Willemstad en (liefst) het aanhalen van de 
banden met Nederland. Het is een gevoel dat te 
maken heeft met het feit. dat het centrale 
bestuur altijd op Cura^ao gevestigd is geweest. 
Het is daarbij niet de vestigingsplaats op zich, 
maar vooral de mate van centralisatie die een rol 
speelt. De problemen in de politieke verhou
dingen tussen verschillende eilanden binnen een 
ooit door een koloniale mogendheid gekreëerde 
staatkundige eenheid zijn overigens niet uniek 
voor de Nederlandse Antillen. Het is een kwestie 
die in een groot deel van het Caraibisch gebied 
speelt, soms heftiger, soms minder heftig,

EKONOMISCHE BASIS

Als voorwaarde voor een toekomstige onafhan
kelijkheid dient er allereerst een goede ‘ekono- 
mische basis’ te zijn. De financieel-ekonomische 
positie van de Ned, Antillen is sinds de vijftiger 
jaren moeilijk en zorgelijk. Sinds de olie-indu- 
strie van de Antillen niet meer de welvaart 
schonk die het steeds ervoer, moest worden uit- 
hegekeken naar andere bronnen van inkomsten. 
Die werden gevonden in de uitbreidingen van al
lerlei handelsaktiviteiten en in de stimulering van 
de serviceverlening, vooral op het gebied van het 
toerisme. Mede dankzij ontwikkelingsgelden is 
het de Antillen redelijk gelukt deze aktiviteiten 
gaande te houden. De laatste drie jaar geeft de 
handelsbalans echter een te groot passief (de in
voer is in geldwaarde uitvoer) te zien. Dit passief 
moet met veel inspanningen gekompenseerd 
worden met een aktief op de dienstenbalans. De 
strukturele zwakte van de Antilliaanse ekono- 
mie, mede veroorzaakt door de nogal eenzijdig 
gerichte ekonomie van het land, is niet eenvou
dig te verhelpen. De grootste verlichting van de 
ekonomische problemen zal moeten worden te
weeg gebracht door het stimuleren van de dien- 
stensektor. Een (belangrijke) faktor is de stagna
tie in het geldverkeer tussen de centrale overheid 
en de eilandsgebieden. Deze stagnatie leidde tot 
monetaire financiering, die een struktureel ka
rakter kreeg. Inmiddels heeft dit feit ertoe ge
leid, dat over deze gang van zaken overleg werd 
geopend tussen de centrale overheid en de ei- 
landsbesturen. Niet alleen de dienstensektor 
(met name het toerisme) zal moeten worden ge
stimuleerd, maar ook veel aandacht zal moeten 
worden gegeven aan een verdere expansie van de 
ALM (Antilliaanse Luchtvaart Maatschappij), 
waardoor buitenlandse deviezen worden ver
diend. De Nederlandse ontwikkelingshulp zou 
volgens de Antilliaanse bestuurders hiertoe een 
wezenlijke bijdrage kunnen leveren. Recentelijk 
heeft minister Van der Stee 30 miljoen gulden 
beschikbaar gesteld voor de bevordering van het 
toerisme, terwijl staatssekretaris Smit-Kroes van 
Verkeer en Waterstaat in januari gaat praten met 
de Antilliaanse minister van Verkeer, De Kuy- 
per, over de moeilijkheden tussen de KLM en de 
ALM. De problemen van de ALM komen voort 
uit de konkurrentiestrijd met Amerikaanse 
luchtvaartmaatschappijen.



Gelet op de reeds aanwezige grote financiële pro
blemen op de eilanden is de noodzaak tot verso
bering van de Antilliaanse ekonomie even juist 
als moeilijk. Nederland heeft met zijn ontwikke
lingshulp in de laatste jaren (helaas) bijgedragen 
tot een grotere mate van afhankelijkheid van de 
Antillen van Nederland. De hulp is immers in de 
loop der tijden uitgegroeid tot een middel ter 
dekking van de kapitaaluitgaven van plaatselijke 
overheden; het komplementaire karakter van de 
hulp is vrijwel verdwenen. De hulp had mis
schien vanaf de aanvang meer het karakter moe
ten dragen van een ‘big push’. Ter verduidelij
king: de Antilliaanse ekonomie kan gekarakteri
seerd worden als een ekonomie met een open en 
eenzijdige struktuur. De open struktuur (de ster
ke gerichtheid op het buitenland) wordt veroor
zaakt door de twee belangrijkste (stuwende) be
drijfstakken: de olie-industrie en het toerisme. 
Immers, de raffinaderijen voeren op een klein 
percentage na, de produktie weer uit en de ver- 
blijfstoeristen zijn bijna allemaal afkomstig uit 
het buitenland. De eenzijdige struktuur uit zich 
het meest treffend in de overheersende positie 
van de olie en olieprodukten in het in- en uit- 
voerpakket. Deze dominante positie is uiteraard 
nog versterkt na de aanzienlijke stijging van de 
prijzen van ruwe olie na 1973. Dit alles betekent 
bij een stagnerende ekonomie onherroepelijk 
verarming van de bevolking. Door de grote werk
loosheid en de ontoereikende sociale voorzienin
gen is de nood hoog gestegen. In de huidige situ
atie zal Nederland daarom niet kunnen volstaan 
met alleen hulp te geven voor de financiering van 
infrastruktuur, beroepsopleidingen en investe- 
ringsstimulansen. De eerstkomende jaren zullen 
de Antillen ook hulp nodig hebben om de aller
ergste sociale noden te verlichten. Het systeem 
van sociale voorzieningen moet worden uitge
breid om een verdere verpaupering van grote 
groepen werklozen en ongehuwde moeders te 
voorkomen.
Belangrijk in dit verband is, dat de ontwikke
lingshulp aan de Antillen geinternationaliseerd 
wordt en een eerste aanzet daartoe zou een toe
treden van de Antillen tot de Caricom (de eko- 
nomische gemeenschap van de Caraïben) en de 
Caraïbische Ontwikkelingsbank kunnen zijn; al
weer een argument ten behoeve van de onafhan
kelijkheid want alleen soevereine staten kunnen 
toetreden.

De ontwikkelingshulp van Nederland aan de An
tillen is in essentie een aanvulling op de moge
lijkheden van investeringen op de Antillen met 
het oogmerk het ontwikkelingstempo te verho
gen c.q. te versnellen. Deze doelstelling wordt 
echter niet bereikt wanneer alleen het nodige ka
pitaal beschikbaar wordt gesteld. Van even groot 
belang is het te kunnen beschikken pver deskun
dige man- c.q. vrouwkracht. Lokale know how 
is immers schaars of ontbreekt geheel op de An
tillen. Wat voor konsekwenties een naderende 
onafhankelijkheid op deze eerder genoemde za
ken en niet te vergeten de investeringsgeneigd- 
heid van buitenlandse ondernemers zal hebben, 
is nog een open boek. Zolang er met financiële 
hulp uit Nederland (luxe) hotels worden ge
bouwd en het management vervolgens wordt 
overgelaten aan vnl. Amerikaanse hotelketens, 
die zelf voor hun hoger- en middenkaders zorg

foer isme: afhankelijkheid wordt bestendigd

den, wordt de afhankelijkheid van het buiten
land alleen maar bestendigd. Tot nu toe zijn de 
Caraibische eilanden afhankelijk van ekonomi- 
sche systemen van het ‘moederland'. En dat ge
beurt vooral door middel van de multinationale 
ondernemingen, waardoor de Caraibische ekono- 
mieën grotendeels los van elkaar blijven funktio- 
neren en de moedermaatschappijen van de multi
nationals de eigenlijke beslissingscentra vormen 
over bijna alle belangrijke ekonomische sektoren 
in dit gebied. Alleen zij bepalen de exportmark
ten, de import- en exporthandel en de winstaf- 
vloeiing. Zolang de sterke multinationals de za
ken bepalen, gaat men vanuit kolonialisme van 
vroeger slechts over in een volgende fase van on
derontwikkelde ekonomische groei. Dat is geen 
fundament in staatkundige onafhankelijkheid, 
althans niet voor een maatschappij. Invulling er
van nadat de Nederlandse vlag is gestreken lijkt 
nodig.

REPARATIE WETGEVING

De relatief grote omvang van de Nederlandse in
vesteringen in de Ned. Antillen komt echter niet 
overeen met investeringen die werkelijk in kapi
taalgoederen op de Antillen worden gestoken. 
Met andere woorden: de Ned. Antillen hebben 
een speciale aantrekkingskracht voor buitenland
se investeerders die andere landen niet hebben. 
Die bijzondere aantrekkingskracht moeten we 
zoeken in de belastingwetgeving. Op de Ned. An
tillen bestaat geen dividendbelasting, geen ver
mogensbelasting en voor ‘offshore aktiviteiten' 
(op de Antillen worden hiermee papieren ven
nootschappen of brievenbusmaatschappijen be
doeld) een veel lagere winstbelasting dan elders. 
Kapitaal mag vrij, d.w.z. zonder toestemming 
van de Overheid geëxporteerd worden (de zgn. 
vrije transfer van kapitaal). Op de Ned. Antillen 
treffen we daarom ook een skala van beleggings
maatschappijen, financieringsinstellingen en ban
ken aan. Nederlandse banken zoals de ABN, Am- 
ro Bank, Rabo Bank, Van Lanschot en Slaven
burg bieden hun diensten aan bedrijven aan die 
van deze lage belastingen gebruik willen maken. 
Op Cura^ao hebben zij trustmaatschappijen op
gericht, die het management voeren over ontel
bare instellingen die hun juridische zetel op de 
Ned. Antillen gevestigd hebben. Hun aantal 
wordt op minstens 4.000 geschat met een ver
mogen van ettelijke tientallen miljarden guldens.

Een ander voorbeeld van lukratieve bezigheden 
van Nederlandse (multinationale) ondernemin
gen zijn de oktrooimaatschappijen. Voor het ge
bruik van oktrooien en patenten wordt vanuit 
Nederland geld overgemaakt naar de Ned. Antil
len, waar slechts 3 procent belasting op de winst 
wordt geheven, tegen 48 procent in Nederland. 
Deze ‘geldtransfer’ wordt wel de Antillenroute 
genoemd: Ongeveer op dezelfde wijze kunnen 
boten, bagger- en konstruktiematerieel, kopy- 
right enz. op de Ned. Antillen geregistreerd en 
van daaruit geëxploiteerd worden.
De Nederlandse belastingdienst probeert wel 
greep te krijgen op de ontduiking van de Neder
landse belastingen, o.a. door middel van de zgn. 
‘reparatiewetgeving’. De regeling, die getroffen 
is, komt erop neer dat in Nederland belasting ge
heven wordt naar een fiktief rendement van 3,6 
procent van het in buitenlandse maatschappijen 
gestoken geld. Men had het voornemen dit fik- 
tieve rendement te verhogen naar 6 procent, 
maar volgens de Antilliaanse bestuurders zou de
ze verhoging naar 6 procent de belastingvoorde
len van de Ned. Antillen zo sterk veranderen, dat 
ettelijke honderden Nederlandse beleggingsmaat
schappijen de Antillen zullen verlaten en hun (fi
nanciële) heil elders zullen zoeken. De Antilli
aanse schatkist zou hierdoor tientallen miljoenen 
guldens minder gaan ontvangen, hetgeen wel een 
idee geeft van de omvang van deze kategorie 
brievenbusmaatschappijen. Binnen de Konink
lijks werkgroep en ook in het Nederlandse parle
ment is deze wetgeving verschillende keren aan 
de orde geweest. Deze wet heeft financieel enke
le negatieve gevolgen voor de Antilliaanse begro
ting en de vraag is, of en in hoeverre de Antillen 
hiervoor kompensatie zouden moeten ontvan
gen, Dat hangt samen met twee overwegingen: in 
de eerste plaats het totale financiële beleid in de 
Antillen en in de tweede plaats (ook) de stelling, 
dat de Ned. Antillen in de afgelopen jaren een 
deel van hun inkomsten hebben kunnen ontle
nen aan een onbedoeld lek kan natuurlijk nooit 
een duurzame strukturele vorm van inkomsten 
voor de Antillen op langere termijn zijn. Het 
streven van de Antillen naar de onafhankelijk
heid is niet alleen een streven naar een (geestelij
ke) verlossing van de kolonisatie maar ook een 
materiële verlossing.

PETER DROS



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

SbamimideJSN

Als u voor 1 juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,- als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uwgiroboekje. U spaart net zo snel of u haalt netzo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r .

1 Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer 1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
*  aankruisen wat u wenst



opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in 
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan; Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.
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vKERSTVERHAAL I

Tussen de vreet- en vuurwerk- 
krantjes zit dan ook nog eens een 
Bevrijding met een geweld- en 
seksverhaal. Fraai en origineel 
hoor. Het mensdom wordt met 
dergelijke troep overspoeld en de 
PSP doet waarempel ook mee. 
Ik kan me voorstellen dat je geen 
vrede op aarde en in de mensen 
aan welbehagen verhaaltjes kunt 
opdissen. Dan maar liever geen 
verhaal en dan die nare teke
ningetjes er ook nog bij, die je 
van een zeker soort puber op een 
schutting kunt verwachten, maar 
dat je partij je dergelijke troep 
voorschotelt vind ik wel wat triest.

A. HOESSEN 
Rotterdam

KERSTVERHAAL II

Wij voelen ons genoodzaakt te rea
geren op het kerstverhaal in het 
vorige nummer van Bevrijding. Op 
twee punten zijn we het in ieder 
geval wel eens met Margreet 
Dolman: dat het onzin is om in 
Bevrijding een kerstverhaal te 
publiceren en dat ze geen schrijf
ster is. Jammer dat ze ondanks die 
tegenwerpingen toch iets heeft 
geschreven. Wij vinden het verhaal 
net als Fredje: saai en ordinair. 
Des te erger is het omdat ze 
er een boodschap in verkondigt 
die nog wijder verbreid lijk t dan 
de boodschap aan de maagd 
Maria: Vrouwen zijn seksueel
passieve wezens die (bewust of 
onbewust} ernaar hunkeren om 
gepakt, liefst verkracht te worden. 
Het zaad van de man is het levens
elixer voor de vrouw. Walgelijk 
is het. Temeer daar het door de 
redaktie van Bevrijding wordt aan
geboden als 'welkome afwisseling 
in de donkere dagen van decem
ber'. Als bijdrage in de diskussie 
over vrouwenbevrijding kunnen 
we ons wel wat beters voorstellen. 
Wat ons betreft mag de redaktie 
van Bevrijding in de kerstvakantie 
diep door de sneeuw kruipen 
om zich schoon te wassen van 
deze blunder.

ALGEMENE 
LEDENVERGADERING 

afdeling Groningen

NASCHRIFT REDAKTIE

Het leek de redaktie destijds een 
aardig idee om Margreet Doiman, 
een bekende verschijning in de 
Amsterdamse ffikkersubkultuur en 
van Radio Stad, te vragen een 
kerstverhaal te schrijven. We heb
ben echter onvoldoende afspraken 
gemaakt over het thema van het

verhaal. Over het verhaal is de 
redaktie evenmin te spreken ais de 
schrijfsters/vers van de ingezonden 
stukken. De bevrijding van seksu
alite it, de vrouwenstrijd, waar de 
PSP toch voor staat, kom t bepaald 
niet to t uiting in het verhaal. 
in tegendeel: een vrouw wordt 
min o f meer verkracht en vindt 
dat nog leuk ook. Zeker had de 
link naar vrouwenpunten op het 
kongres niet gelegd mogen 
worden, zoals de redaktie in de 
inleiding deed. Na binnenkomst 
van het artikel is het nauwelijks 
gelezen, een ernstige blunder van 
de redaktie.

CLAT-interview

CLAT-kritiek: Meer balonnen
opgelaten dan doorgeprikt

In Bevrijding 24 staat een artikel 
van Siep van der Werf en Peter 
Dros over 'de kritiek op da t'. 
In dat artikel brengen ze het er 
beter af dan Siep van der Werf 
en Titia Bos in hun interview met 
Wouter van Dam, voorzitter, en 
Kees Kortenhof, koördinator van 
Clat-Nederland. In het interview 
worden namelijk meer balonnen 
opgelaten dan doorgeprikt. En 
daarmee doel ik met name op wat 
de strekking van het interview 
is als het over El Salvador gaat. 
'Samenwerkende vakbonden (d a t 
en IVVV) willen dat er een einde 
kom t aan het geweid. De regering 
moet praten met linkse groepen'; 
dat is de opstelling van Clat 
(Nederland) in de problematiek 
van El Salvador. De uitsmijter, 
is deze: 'bij een doorgaan van de 
burgeroorlog (in El Salvador; ak) 
bestaat het gevaar van een rechtse 
diktatuur zoals in Chili en 
Argentinië'.
Met d it soort opvattingen is Clat 
een rechtstreekse vijand van het 
Salvadoreens volk:
— omdat Clat wel vertelt dat 14 

families oorzaak zijn van poli
tieke, sociale en ekonomische 
uitbuiting van een heel volk,
maar.....  dan toch volhoudt
dat het zou gaan om rechtse

tegen linkse groepjes in plaats 
van een volksbevrijdingsoorlog 
tegen imperialistische onder
drukking. (zie interviewen Clat- 
publikaties)

— omdat Clat gelooft in een dia
loog met de junta (om maar 
eens één van diens wandaden 
te noemen: bijna 10.000
moorden in 1980) (zie inter
view)

— omdat Clat vindt dat de junta 
concessies deed door een chris- 
tendemokraat Morales Erlich 
uit zijn ballingschap te laten 
terugkeren (zie Clatbrochure
over El Salvador), maar.....
dan niet vertelt dat deze zelfde 
Morales Erlich (sta eens even 
stil bij de betekenis van de 
namen van deze man) deel uit 
gaat maken van de junta.

— omdat Clat wel vertelt dat de 
Salvadoreense bond CTS bij
haar is aangesloten, maar.....
dan niet vertelt dat die bond 
de junta steunt (zie Alerta- 
interview met Ruben Zamora); 
overigens stelt de andere Clat- 
bond - CSS - zich iets kritischer 
op.

— omdat Clat haar eigen banden 
met het Duits grootkapitaal 
bagatelliseert en meent dat voor 
haar niet geldt: wiens brood 
men eet diens woord men 
spreekt. Het Duits grootkapitaal 
is een hevige supporter van de 
Clat via CDU en Konrad

Adenauer-stiftung (dokument 
van COB = Boliviaanse 
Arbeiders Bond).

— omdat Clat nauw verbonden is 
met de Venezolaanse regering 
van (alweer) christendemokra- 
ten die de Salvadoreense junta 
steunt met geld, wapens en 
militaire adviseurs. In Caracas 
warmt Clat zich lekker aan
het christendemokratische vuur 
(COB-dokument)

— omdat Clat de leidende revo
lutionairen afschildert als een 
stelletje studenten die door 
moeilijke diskussies de gewone 
arbeider van zich vervreemden,
maar.....  dan niet vertelt dat
b.v. van de FPL (grootste en 
belangrijkste pol i tiek-mi I itaire 
organisatie in El Salvador) 
Salvador Cayetano Carpio, een 
64-jarige bakker, de leider is. 
Heel wat proletarischer dan de 
meeste Clat-bonzen.

— omdat Clat zegt een organisatie
te zijn van het volk, maar.....
dan niet vertelt dat haar 'massa' 
een kleine bond is en ook niet 
vertelt over de volksorganisaties 
zoals die verenigd zijn in de 
CRM (koördinerende raad van 
de massa organisaties) en het 
FDR (brede oppositiefront).

Het is niet moeilijk om een goed 
oordeel te vormen over de situatie 
in El Salvador. Maar je moet 
daartoe wel meer vertellen dan 
halve waarheden zoals Clat doet. 
En juist daarom is die opstelling 
van Clat te veroordelen. Eerst 
bewerkt Clat de publieke opinie 
om een links image te krijgen. 
Van dat beeld profiterend gaat 
Clat dan vervolgens behoudende 
krachten steunen en daarmee 
volksverzet en socialisme verraden. 
Het lijk t me een goede zaak als 
Bevrijding in onze kring b lijft 
meewerken aan deze ontmas
kering.

ANTON DE KROON
Tilburg

PSP-vrouwen
De PSP-vrouwen organiseren op zaterdag 28 februari een scholingsdag ter 
voorbereiding van de diskussie over sekse- en klassenstrijd. Deze dag is be
doeld voor alle PSP-99(groepen).
Aan de orde komen o.a.: welke punten vinden wij belangrijk in deze diskus
sie, wat verwachten we van de diskussie in de afdelingen en hoe bereiden we 
ons daarop voor? Wat doen we met de landelijke diskussiedag over sekse- en 
klassenstrijd op 25 april?
Ter voorbereiding van deze dag komt er een bijlage bij de PSP-vrouwen- 
nieuwsbrief, die alle abonnees gratis krijgen. De dag wordt gehouden in 
Amersfoort of Utrecht.
Opgaven vóór 10 februari bij:
Marianne Passchier, Plantsoen 95, Leiden (071 - 12 68 59) of:
Pieternel Rol, Kanaalstraat 94, Utrecht (030 - 94 85 74)



HET FEEST DAT WIEGEL WILDE
‘30 april is niet onopgemerkt gebleven. Nauw 
gezet is het feest dat Wiegel wilde voorbereid. 
Weinig werd aan het toeval overgelaten. De 
politie leek op alles voorbereid. Toch ging het 
mis. De plechtigheid ging door, het feest even
eens, terwijl elders in Amsterdam straattegels 
en traangasgranaten in de rondte vlogen. Het 
feest dat Wiegel wilde had een paradoxaal 
karakter, gelijk het paradoxale karakter van 
Neêrlands constitutionele monarchie'.
Aldus de flaptekst van het fotoboek 'Het feest 
dat Wiegel walde', dat eind vorig jaar uitkwam. 
Het initiatief tot het maken van een fotoboek 
van de 30ste april kwam van vijf fotografen 
en een graficus. Al vóór die gedenkwaardige 
dag liepen zij met het plan rond een ‘fotoboekje’ 
samen te stellen toen het ernaar uitzag dat er die 
kroningsdag wel iets moest gebeuren.
Uiteindelijk werden steeds meer kollega-foto- 
grafen bereid gevonden foto’s af te staan en 
werden er nog meer mensen enthousiast voor het 
meehelpen aan het tot standkomen van een 
‘gedenkboek’.
Er was een strenge selekfie nodig om uit de in 
totaal meer dan tweeduizend foto’s (van hoge 
kwaliteit) dié te kiezen die het geheel tot een 
lopend Verhaal’ van de dag zouden maken. 
Het resultaat mag er zijn.

Ons land kent op dit moment vele fotografen 
die dag-in-dag-uit met hun camera politieke

en sociale ontwikkelingen en gebeurtenissen 
vastleggen. Hun mogelijkheden tot publiceren 
zijn helaas gering. Wat werk voor kranten en 
weekbladen, soms wat geilllustreerde tijd
schriften. Maar voor het overige zijn ze maar 
al te vaak aangewezen op noodleidende bladen 
en blaadjes uit de aktiewereld, die weinig tot 
niets kunnen betalen. Soms brengt een enkel 
museum of een galerie iets van hun werk. Soms 
waagt een (kleine) uitgever zich aan een enkel 
boekje, maar is daarna kopschuw voor een nieuw 
projekt vanwege het financiële risiko. Daarom is 
het te prijzen dat uiteindelijk de kleine uit
geverij De Uitbuyt uit Wageningen het heeft 
gewaagd dit boek (een soms onthutsend, hier en 
daar vermakelijk tijdsdocument) op een fors 
formaat uit te geven.
Iedereen die deze dag in Amsterdam heeft 
meebeleefd of die achteraf wil zien wat er zich 
in de hoofdstad heeft afgespeeld en waarom 
‘30 april’ een begrip kon worden en blijven 
moet dit boek aanschaffen. Dankzij de belange
loze medewerking van alle samenstellers hoef 
je het om de prijs niet te laten.

ROEL SANDVOORT

‘Het feest dat Wiegel wilde’
Uitgeverij De Uitbuyt/Wageningen 1980 
Prijs: f. 17.-

KIND EN POLITIEK
Op zaterdag 21 maart 1981 organiseert Komitee 
Kindervuist een landelijke kindermanifestatie 
in Utrecht onder het motto Kinderstem. 
Kinderen hebben geen stemrecht. Toch regelt 
de regering van alles voor kinderen.
Op 21 maart krijgen kinderen de gelegenheid om 
te zeggen wat ze willen van de nieuwe regering 
en wat er nu allemaal fout zit.
Ook mensen uit de politiek worden uitgenodigd. 
Het voorlopig programma is hierbij gevoegd.

Kinderen, kindergroepen, schoolklassen en orga
nisaties die mee willen werken aan die dag 
kunnen zich nu al opgeven voor onderdelen 
van het programma, zedat het goed kan worden 
voorbereid.

Opgave schriftelijk aan: 
Kind en Politiek 
p/a Gambiadreef 15 
3564 EL Utrecht

ARBEID EN MILIEU
Thema in dit vierde nummer van Arbeid en 
Milieu is de milieu- en arbeiderswetgeving, j 
O.a. een bijdrage (van Ed van Dalsem) over de j 
geschiedenis van de wetgeving op het gebied \ 
van milieu en arbeidsveiligheid, interviews over! 
provinciaal milieubeleid en over de nieuwe ; 
Arbeidsomstandighedenwet, en een artikel over j 
Milieu-Effekten-Rapportage. j
Verder in dit nummer polemieken over Wapens ! 
en Werkgelegenheid en over nut en onnut van j 
wetenschapswinkels. Tenslotte dossiers over o.a 
Bestrijdingsmiddelen (aktueel door methylbro- 
midevergiftiging in het Westland) en Eko- 
industrie.
Arbeid en Milieu: losse nummers f. 5,- in de 
boekhandel of via Ver. Milieudefensie, giro
nummer 102000, Amsterdam (wel f. 2,- extra 
voor port bij bestelling één nummer, of f. 1 ,- 
extra bij meerdere, en duidelijk vermelden 
om welk nummer het gaat)
Abonnement: f. 17,50 voor 4 nummers, giro
nummer 4495231, St. Arbeid en Milieu, 
Dam 47, 4331 Middelburg.
Reeds eerder verschenen:
79/1: Technologie en Milieu 
80/1: Energie en Demokratisering 
80/2: Afvalpolitiek en hergebruikakties 
(zie ook Bevrijding 1980/15)

KERNWAPENS
De werkgroep polemologie van de Vrije Uni- 
versiteit organiseert ism het Overlegorgaan tege 
de kernbewapening een openbare diskussie 
over Nederlandse mogelijkheden de kernbe
wapening af te bouwen. Aan de diskussie nemen 
deel: J.M. den Uyl (PvdA), R. Lubbers (CDA),
J. Terlouw (D'66), R. Beckers (PPR), M. Bakker 
(CPN), B. v.d. Lek (PSP) M.J. Faber (IKV),
W. Bartelds (Pax Christi), N. Schouten (Stop 
de N-bom).
De diskussie vindt plaats op 20 januari, Aula 
Vrije Universiteit, De Boelelaan 1105 te 
Amsterdam van 19.30 - 22.00 uur.

i

BOA
De Boycot Outspan Aktie (BOA) acht zich 
ernstig benadeeld door een geheel onverwachte 
ingreep van de Nationale Commissie Voor
lichting en Bewustwording Ontwikkelingssamen
werking (NCO) in de jaarlijkse subsidietoe
kenning. Om de BOA in staat te stellen de onge
twijfeld moeilijke periode, die haar nu wacht, 
goed door te komen, roept zij op een finan
ciële bijdrage te storten op giro 26 48 800 
t.n.v. BOA, Oude Vest 79, Leiden onder ver
melding van ‘De BOA gaat door’.

Hel

artheidjnen!
lp daaraan mee, steun 
Boycot Outspan Aktie!
Giro2648800

OudeVest79 
2312 XT Leiden 
Telefoon 071-142124
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K a m p a g n e  b eg in f vorm  fe krijg en
Over ongeveer vijf maanden zijn de verkiezingen, 
De voorbereidingen voor de verkiezings- 
kampagne is voor de PSP van extra belang.
In de media komen we nog te weingig aan bod. 
Daar lijkt het vaak alsof er in dit land maar vier 
partijen bestaan.
De laatste jaren is de partij niet alleen in ledental 
versterkt, maar ook in organisatorische kracht. 
Méér en éérder dan bij vorige kampagnes zijn 
de afdelingen nu bezig met de voorbereidingen. 
Op landelijk niveau wordt er hard aan gewerkt 
al het materiaal tijdig rond te krijgen. Dat 
materiaal bestaat naast het verkiezings
programma uit een huis-aan-huis krant, diverse 
folders en brochures over onderwerpen als 
ekonomie, volkshuisvesting, oorlog en vrede, 
vrouwenbevrijding en energie. De redaktie van 
Socialistisch Perspektief bereidt een speciaal 
nummer van het scholingstijdschrift voor, 
waarin de belangrijke thema’s van de kampagne 
uitgespit worden. Daarnaast zijn er natuurlijk 
onvermijdelijke zaken als affiches en stickers. 
Intussen ligt er voldoende stof voor een pittige 
verkiezingskampagne. Van Agt en de zijnen 
schijnen bezig te zijn met een zwartboek, waarin 
de contouren nog zwartgalliger zullen zijn dan 
in het Bestek. Je zou toch hopen dat zo’n man

zich eindelijk eens gaat afvragen waarom er nu 
niet de beloofde 150,000 werklozen zijn, maar 
dik 300.000. In plaats daarvan wordt de mati- 
gings- en bezuinigingsfilosofie met des te meer 
kracht uitgedragen. Bij de PvdA lijkt het al niet 
veel anders. In de kampagne van de PSP moet de 
weerlegging hiervan een belangrijke plaats 
ingeruimd krijgen. Na de massage die Den Uyl 
en zijn epigonen de PvdA geven is het naar voren 
brengen van ons scherp ontwapeningsstandpunt 
niet meer dan een plicht.
Ook op andere terreinen is het zaak ons 
alternatief van radikale demokratisering, 
feminisering en ontwapening duidelijk voor het 
voetlicht te brengen. We hebben ons vier zetels 
ten doel gesteld. De laatste Rooie-Hond-enquête 
dicht die ons, bij een lijstverbinding ook toe.
In de kampagne kan hier nog veel in veranderen, 
ten goede en ten kwade. Daarom is het belang
rijk dat we er dan hard aan trekken. Wat nu 
gebeurt is slechts daarvoor voorwaarden 
scheppen. Maar of die kampagne gaat slagen, 
beslissend daarvoor is of de leden en sympathi
santen van de PSP straks bereid zijn de handen 
te laten wapperen.

FRANS JANSSEN

Hef b a lle tje  van  Z ijlsfra
Met veel tam-tam werd half januari bekend 
gemaakt, dat bankpresident Jelle Zijlstra een 
maand eerder een brief aan staatsgierigaard 
Van der Stee had geschreven met de boodschap 
dat onverbiddelijk een bezuinigingsronde moet 
worden doorgevoerd. De heer Zijlstra zal onge
twijfeld wel meerdere brieven schrijven, maar 
had zich nu de moeite van deze in de rechtse 
media omgedoopte 'brandbrief’ kunnen 
besparen, temeer daar beide heren wekelijks met 
elkaar dineren om van gedachten te wisselen 
over ‘s lands ekonomie. Het is de bekende 
taktiek weer: beide heren spelen elkaar handig 
het balletje toe, ten einde in en om het kabinet 
de geesten voor een nieuwe bezuinigings
operatie rijp te maken. Een ritueel dat in de loop 
der jaren al vaker van stal is gehaald. Al in 1979 
hoorde ik de heer Zijlstra op zijn jaarlijks pers- 
konferentie zeggen, dat de toestand van de 
overheidsfinanciën 'zonder meer zorgelijk zijn’ 
en vorig jaar drong hij met klem aan op een 
vermindering van het financieringstekort. 
Kernzin uit de brief is, dat het financierings
tekort van de overheid tot een 'zorgwekkende 
hoogte’ is gestegem, dat een ‘belangrijke 
versterkte budgettaire inspanning vereist zal zijn 
om het afglijdingsproces waaraan de Nederlandse 
ekonomie onderhevig is, te stuiten’. In gewoon 
Nederlands betekent dat, dat de regering ofwel 
voor extra inkomsten moet zorgen, ofwel meer 
moet bezuinigen. De eerste mogelijkheid valt 
voor Zijlstra ongetwijfeld af, daar hij zeker 
geen voorstander is van belastingverhogingen of 
van extra aargasverkopen. Over blijven dus de 
extra bezuinigingen en de zgn. brandbrief 
vormt voor de bewindsman een steun in de rug. 
Immers, de ene funktionaris waarschuwt de

andere, zodat die vervolgens met des te meer 
vrucht een derde onder druk kan zetten. Waarbij 
de rol van de derde man was toebedacht aan 
minister Albeda van Sociale Zaken, die best 
weet dat hij ook bij een nieuwe bezuinigings
ronde weer vooraan zal staan en die in de loop 
der tijden geleerd heeft zich schrap te zetten. 
Een duwtje van partijgenoot Zijlstra is dan ook 
nooit weg.
De brief kan dan ook beschouwd worden 
als een tweetrapsraket. Eerst krijgt Van der Stee 
zo in de ministerraad de nodige rugdekking 
bij het doorzetten van extra bezuinigingen.
En vervolgens heeft het kabinet dan, als het 
eenmaal over de streep is getrokken, een extra 
drukmiddel als het deze bezuinigingen van zo’n 
3 miljard er bij de Kamer door moet krijgen. 
Een nieuwe bezuinigingsronde staat dus weer 
voor de deur en daarmee staat ons de zoveelste 
wissel te wachten op de inventiviteit en door
tastendheid van een schier uitgemergeld kabinet 
Van Agt, dat de kunst verstaat de problematiek 
te prolongeren met altijd weer te optimistische 
kalkulaties en met nimmer aflatende ijver voor 
werkelijk doeltreffende oplossingen. Binnenkort 
zal het Centraal Plan Bureau, de rekenmeesters 
van het kabinet, met een nadere uitwerking 
komen over de ekonomische vooruitzichten. 
Maar in rekenen en voorspellen zijn de geleerde 
heren niet zo sterk, getuige de berekeningen 
van de werkloosheid: een sprekend voorbeeld 
waar zij de plank zwaar mis hebben geslagen.
Er staat ons voor de komende verkiezingen 
nog veel onheil van Van Agt c.s. te wachten.

PETER DROS
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Vroeger stond Nederland bekend om een bloeiende konfeksie-industrie. De 
neergang van de Nederlandse konfeksie is nu al jaren geleden ingezet vaak 
onder het mom van ontwikkelingshulp. De laatste weken werden weer meer
dere bedrijfssluitingen bekend. We lijken nu echt voor de definitieve afbraak 
te staan. Ook Groningen stond bekend om haar konfeksie onder de naam van 
Stijlgroep Groningen. Het kostuumbedrijf Union is nu echter ook toegevoegd 
aan de lange lijst van gesloten bedrijven. Het personeel heeft zich niet op een 
zijspoor laten zetten en heeft het bedrijf bezet onder de eis van behoud van 
werkgelegenheid. Voor de PSP in Groningen een aanleiding om zich in de 
konfeksie te verdiepen en het personeel te ondersteunen in gemeenteraad, 
provinciale staten, kamer en in de aksies.

SEKTORSTRUKTUUR BELEID

De industriepolitiek zoals die door de overheid 
gevoerd wordt is er vooral op gericht om die 
sektoren in Nederland te stimuleren die zelfstan
dig op de wereldmarkt kunnen konkurreren. Dat 
gaat dan vnl. om de technisch hoogwaardige in
dustrie. Daarbij is jaren geleden de konfeksie al 
tot afbouwsektor gebombardeerd. Kriteria om 
voor overheidssteun in aanmerking te komen 
zijn dan ook gericht op voldoende rentabiliteit 
en een gunstig toekomstperspektief om zelfstan
dig op de wereldmarkt te kunnen konkurreren.
In de praktijk blijkt dat alleen de grote en sterke 
bedrijven aan die kriteria kunnen voldoen. Bij al
le steunmaatregelen in de konfeksie streek het 
grootste en sterkste bedrijf Macintosh de meeste 
steun op. De steun werd aangevraagd omdat het 
slecht ging met de Nederlandse vestigingen. Om
dat de overheid echter niet kontroleert wat er 
met het geld gebeurt zien we iets heel anders ge
beuren. Macintosh breidt uit in het buitenland 
en de nederlandse vestigingen van dit bedrijf 
moeten alsnog sluiten.Weer staan er dan bijna 
duizend mensen op straat. Een ander voorbeeld 
van dit falende steunbeleid is dat het Groningse 
Levie overheidsgeld kreeg voor een patent op 
een kostuum. Datzelfde kostuum werd vervol
gens in Duitsland gemaakt. Bedrijven die het 
geld echt nodig hebben voor de binnenlandse 
werkgelegenheid vallen dus buiten de boot. 
Bovendien werkt het struktuurbeleid niet omdat 
de overheid de werkgevers niet dwingt mee te 
werken aan herstrukturering. Deze vrijwilligheid 
voor de werkgevers leidt ertoe dat plannen voor 
de diverse bedrijven niet op elkaar afgestemd 
worden. Bovendien kon een bedrijf wanneer ze 
niet mee wilde doen aan de herstrukturering een 
beroep blijven doen op de individuele steunverle
ning. De overheid vond dus blijkbaar dat de kon
feksie beter kon verdwijnen en daar geprodu
ceerd kon worden waar dat het goedkoopst kan. 
Naar onze mening moet er van een basisindustrie 
als de konfeksie een bepaald minimum in eigen 
land blijven. Iedere Nederlander moet zich im
mers kleden. Ook verdwijnt de noodzakelijke 
know-how bij een verder doorgevoerde afbouw. 
We moeten dus beslissen over wat we hier aan 
produksie willen hebben en niet of dat ook kon- 
kurrerend is op de wereldmarkt. Het systeem 
van de regering gaat uit van een kapitalistische 
wereldekonomie, waarin lage lonen landen laag- 
technologie toebedeeld krijgen en het Westen 
meer gericht zal zijn op hoog-technologie zoals 
chips. Deze ongelijke ruil betekent een heilloze

weg met nog minder werkgelegenheid en een ver
sterking van de kloof tussen rijke en arme landen 
en volkeren. Het gaat dus niet om een overdre
ven vorm van protektionisme maar om een maat
schappelijke produksiekeuze tegen de kapitalisti
sche logica in.

Aktiewoordvoerder van Goor van Union zegt 
het anders. De duikboten voor Taiwan zijn 
blijkbaar niet oorlogszuchtig bedoeld maar 
voor het transport van lappen daarheen en de 
pakken weer hierheen. We kunnen beter zowel 
die duikboten niet verkopen als de pakken hier 
blijven produceren. Dat is weliswaar een 
komische maar ook een praktische uitspraak 
tegen de kapitalistische ontwikkeling in. Zo 
ontstaat in de aktie een socialistisch perspektief.

DE GRONINGSE SITUATIE

In het midden van de jaren zestig waren er in de 
Groningse konfeksie (vooral pakken en civiele 
uniformen) nog ongeveer 6000 mensen werk
zaam. Daarna deed zich onder invloed van de 
zgn, loonveredeling een snelle aftakeling voor. 
Begin dit jaar waren er nog slechts 3 konfeksie- 
fabrieken over: Levie, Union en Muller. Met alle 
3 bedrijven ging het slecht. Het ministerie van 
EZ liet weten dat ze alleen in aanmerking kwa
men voor steun, als ze zouden gaan samen
werken. Nadat de onderlinge konkurrentiestrijd 
tussen direkties op initiatief van de gemeente 
eindelijk een beetje was doorbroken kwamen ze 
samen met Buro Berenschot tot een plan voor 
één nieuw bedrijf. Met 20 miljoen overheids
steun konden maximaal 200 van de 500 perso
neelsleden blijven werken. Van Aardenne vond 
dit plan echter te duur en ‘ondeugdelijk' en vond 
dat de 3 bedrijven maar individueel een plan 
in moest dienen. Ondertussen was Levie al bezig 
haar produksie over te plaatsen naar Zuid-Korea. 
In Groningen bleef alleen nog een handelsmaat
schappijtje over. Eind november moest Union 
zich ook failliet laten verklaren en stond het per
soneel op straat. Ook bij Muller stonden en staan 
de zaken er financieel niet rooskleurig voor. 
Vanwege het geringe aantal vakbondsleden bij 
Union was de FNV niet bereid zich voor hun 
werkgelegenheid in te zetten. Na het faillisse
ment bij Union besloot het personeel het bedrijf 
te bezetten. De Ondernemingsraad eiste uitvoe
ring van een oud reddingsplan. Dit plan, waar
voor 3,2 miljoen ISP-geld nodig is, was positief 
geadviseerd door de provincie Groningen. Maar 
door Van Aardenne afgewezen, omdat de bedrij

ven gezamenlijk een plan moesten indienen. Ook 
nu besliste het ministerie van EZ weer negatief 
dwars tegen een kamerbrede motie in. Ze heeft 
nu de bal teruggespeeld naar de gemeente Gro
ningen, welke maar met een reddingsplan moet 
komen voor Union en Muller samen. Ondertus
sen is het personeel van de beide bedrijven gaan 
samenwerken voor het behoud van werkgelegen
heid. Ze willen een nieuw (samengevoegd) be
drijf ‘Stijlgroep Groningen' met 2 poten, een 
herenkostuum- en een uniformpoot. Het perso
neel heeft laten zien dat zij beter in staat zijn 
konkurrentie te doorbreken en zij het beste we
ten dat alleen samenwerking van alle personeel 
een oplossing kan bieden. Het Unionbedrijf 
wordt nog steeds kontinu bezet. Gezamenlijk 
zijn al enige manifestaties gehouden en vertegen
woordigers van het personeel voeren onderhan- 
delingen met o.a. de gemeente.

NIET BIJ DE PAKKEN NEER

Een links kollege kan niet bij de pakken neer 
gaan zitten. Dat heeft ze vroeger dan ook niet 
gedaan door het initiatief te nemen tot een geza
menlijk plan. De potjes in Den Haag zitten nu 
echter weer op slot tenzij de gemeente met een 
goed plan komt. De zwarte piet is nu weer naar 
de gemeente gespeeld. Middelen voor een ekono- 
misch beleid heeft een gemeente niet en eigenlijk 
is het ook niet haar taak. Toch moest er iets ge
beuren. Het gemeentebestuur heeft nu dan ook 
een marktonderzoek uit besteed aan Berenschot. 
Dat gaat nu echter nog minstens een maand du
ren en op het aangekondigde landelijke onder
zoek naar de gehele konfeksie kan ook niet ge
wacht worden.

De gemeente zat eerst op de zogenaamde 
mottenballenlijn door alleen het bedrijfspand 
en de machines te willen kopen om de mannen 
met zwarte brillen geen kans te geven. De 
argumentatie vanuit de aktie heeft nu echter de 
gemeenteraad ook overtuigd van de noodzaak 
om weer tot opstart van het bedrijf te komen. 
Uit mededelingen van de curator blijkt dat de 
onderhandelingen daarvoor in een slotstadium 
zijn.
Nu nog een plan voor één bedrijf met maximale 
werkgelegenheid en dan kunnen we de strijd 
weer gezamenlijk op Den Haag richten. Daar 
zitten de boosdoeners, al zitten zij wel goed 
in het pak.

We willen besluiten met het citaat van aksie- 
woordvoerder Kwant van Muller: ‘Het zou toch 
te gek zijn om weer zo veel mensen de WW in te 
schoppen, terwijl open houden veel minder kost. 
Het gaat om gezonde mensen in een gezond be
drijf. Daar blijven we tot het einde toe voor 
vechten.'

SANDER DOEVE 
DINA BOONSTRA 
RONALD PAPING



ZIGEUNERS IN ONZE VRUE WERELD
“Staatssecretaris Haars van Justitie heeft zigeunerkoning Petalo vrijdag per 
brief laten weten verontwaardigd te zijn over Petalo’s beschuldigingen aan 
het adres van ambtenaren van het Ministerie van Justitie. Haars spreekt in 
haar brief van 'ernstige aantijgingen in diep grievende vorm’ en van ‘volstrekt 
onware, absurde uitlatingen1 Aldus een kort berichtje in de Volkskrant van 
10 januari.
Vanwaar deze verontwaardiging bij de Staatssecretaris?

Twee dagen daarvoor, op donderdag 8 januari, 
probeerde de politie weer eens een groep - dit 
maal zo n tweehonderd - zigeuners over de grens 
naar Duitsland te zetten. Via een handige aflei- 
dings-manoeuvre zocht deze groep plotseling 
‘asiel’ op een bischoppelijk terrein bij Zeist. 
Romantische plaatjes op de TV van zigeuner- 
gezinnen die zich warmen bij in de sneeuw ge
stookte vuurtjes. Dan komt een woedende zigeu
ner op de buis. Hij spuit, in harde Hollandse taal, 
zijn grieven over de racistische behandeling door 
ambtenaren, die spreken over “. . . dat vullis en 
dat tuig hoort achter prikkeldraad . . .” . Zijn 
kommentaar: “Al vier of vijf eeuwen lang heb
ben kerk en overheid samengespannen om ons 
uit de weg te ruimen. Een zootje fascisten!”
Dit zijn waarheden die de Staatssecretaris kenne
lijk niet verdragen kan. Even woedend als Haars 
nu, reageerden de autoriteiten in mei ’79 op de 
slotzin in het toen juist verschenen boek ‘Vervol
ging van de Zigeuners in Nederland 1940-’45’van 
dr. Ben Sijes (van Oorlogsdocumentatie). Deze 
slotzin luidde: “In onze hedendaagse maatschap
pij zijn wij met betrekking tot de bijzondere ka- 
tegorie woonwagenbewoners qua wetgeving en 
mentaliteit niet veel verder gekomen dan datge
ne wat de Duitsers in het besluit van juni 1944 
ons hebben nagelaten”.
Dat besluit van zomer ’44 werd toen uitgevaar
digd door de Nederlandse Secretaris-Generaal 
van Justitie. Op grond van dat besluit werden 
twee maanden later - in augustus ’44 - de, met 
behulp van de Nederlandse politie gedeporteerde 
Nederlandse zigeuners, te zamen met zo’n drie 
of vier duizend andere zigeuners, in Auschwitz 
vergast.
“Grievende publikaties” luidde het persbericht 
van het Ministerie van CRM in 1979 en “veront
waardigd over deze aantijging van B. Sijes c.s.” . 
Stijl en woordgebruik van CRM en Justitie lijken 
konsekwent uit één pen te komen.

VOGELVRIJ

Maar over konsekwent gesproken. De praktijk 
van overheid en justitie is al vijfhonderd jaar lang 
in Nederland, voor wat de zigeuners betreft, 
konsekwent gebleven.
De zigeunervervolging is niet pas in Hitler-Duits- 
land uitgevonden.
Oude plakkaten, waarin zigeuners - toen ‘hei
dens’ genoemd - vogelvrij verklaard werden. Te- 
rechtsstellingen, nadat eerst in de 15e eeuw de 
zogenaamde Klein-Egyptenaren als ‘pelgrims’ 
hier wel gastvrij ontvangen waren, maar later de 
zwervende ‘Bohemers en Heydens’ scherp ver
volgd werden. In de 19e eeuw waren hier dan 
ook alle ‘Heydens' verdwenen (lees: uitgeroeid). 
Ook de Nederlands Hervormde Kerken, blijkbaar 
als voortzetters van de humanistische ideeën -

door Erasinus over de bescherming van het bezit 
en de geordende maatschappij gepredikt - heb
ben het nodige gedaan om de oude christelijke 
opvattingen over liefdadigheid en weldoenerij 
om te turnen in het naakte bestrijden van bede
larij en leegloperij. Geen sprake meer van pel
grims of vreemdelingen, voortaan heette alles 
rabauwen, lediggangers en vagebonden.

Eind vorig jaar verscheen van de hand van Jan 
Rogier, Nico Bogaart en Paul van Eeuwijk het 
boek De Zigeuners, met als ondertitel De over
leving van een reizetid volk.
Jan Rogier werkte indertijd samen met de zigeu- 
nerin-juriste Lau Mazirel. Mazirel uitte indertijd 
scherpe kritiek op het Nederlandse woonwagen- 
beleid en zij vocht haar leven lang voor de rech
ten van het volk zonder grenzen. Rogier zet haar 
werk op journalistiek terrein voort en schreef 
voor het zojuist verschenen boek over ‘Traditie 
en Overleving’. Nico Bogaart (sociaal-anthropo- 
loog en directeur van het Tropenmuseum in Am
sterdam) nam het eerste gedeelte onder de titel 
De geschiedenis van de zigeuners voor zijn reke

ning en Paul van Reuwijk (socioloog) schreef het 
laatste deel De zigeuner vandaag.
De drie schrijvers maken deel uit van de Stich
ting ROM, die zich al jaren met de belangenbe
hartiging van en voorlichting over zigeuners 
bezighoudt. De royalties uit de verkoop van het 
boek komt ten goede aan deze stichting.
Oude tekeningen, kaarten en vele (kleuren-)-
foto’s geven samen met de tekst uitvoerige infor
matie over de herkomst, het uitzwermen, het 
verdreven worden, de geschiedenis, de taal, de 
gebruiken, de religie en de kuituur van de zigeu
ners.
Een zich steeds weer herhalende geschiedenis 
van vervolging, verjaging en (bijna) uitroeiing. 
Maar steeds en overal blijft het zigeunervolk 
zichzelf. Hun hechte ‘groot-familie’-verband heet 
Vista, ze trekken in wisselend samengestelde 
groepen of ‘Kumpanja’s’ rond. Door soms lang 
verblijf in een gastland worden leenwoorden in 
de eigen ongeschreven Romany-taal overgeno
men. De eigen geschiedenis wordt mondeling 
overgeleverd, vaak gezongen. Van generatie op 
generattie geleerde handvaardigheden en beroe
pen, hun kuituur en religie, hebben hen als 
groep, als volk bijeen gehouden.

ZONDER GRENZEN

Vervolging, moord, vergassing, pesterij, opvoe
dingskampen. Dat alles zal de zigeuner niet van 
zijn levensovertuiging afbrengen: ‘liever honger 
dan de vrijheid opofferen’. “Een land zonder zi
geuners is geen vrij land”, staat in een lied van de



franse zanger/dichter Siffer. Zigeuners horen in 
en wereld zonder grenzen, in een wereld zoals 
die er in de toekomst hoort uit te zien. Een we
reld die geen grenzen nodig heeft.
Vrijwel dagelijks worden zigeuners over de gren
zen gejaagd of aan grenzen geweerd, hetzij ge
meente- of landsgrenzen. De vrijheid bestaat in 
onze ‘Vrije Wereld’ niet voor zigeuners. Vrijwel 
iedere toerist-met-caravan is overal welkom. 
Maar de uitvinders van kampeerreizen worden

overal weggejaagd.
Ieder, die de kranten volgt, kan zelf voorbeelden 
te over vinden van discriminatie, vervolging en 
vertragende akties van ambtelijke diensten. Van 
racistische taal spuiende brave burgers, van be- 
zwaarschriften-procedures en van eindeloos ge- 
rek en getrek bij besluitvorming om deze paar 
mensen, die ook recht hebben op een plekje on
der de zon, te weerhouden van een verblijf in 
ons Vrije’ landje.

Het boek De Zigeuners geeft, uiteraard, nog veel 
meer informatie. Het is opgedragen aan Ben Sijes 
en Lau Mazirel.

HAN HOOGEN-BLOM

De Zigeuners, de overleving van een reizend volk; 
Jan Rogier, Nico Bogaart en Paul van Reuwijk. 
Uitgeverij EhcvierjAmsterdam 1980

‘Grote benden Zigeuners proberen de 
Nederlandse grens over te trekken en Nederland 
binnen te dringen. Wat een zorg dit brengt aan 
de politie in de grensstreken, is bij velen onbe
kend. Lukt het de Belgische gendarmes het 
lastige volkje Nederland in te jagen, dan zitten 
we er hier mee te kijken en moeten wij op onze 
beurt de waakzaamheid van de Belgen zien te 
verschalken. Intussen gaan de dames en heren 
van de stam hun gang, roven en stelen als de 
raven en berokkenen de mensen in de dorpen 
en op het platteland zeer veel schade’. Dit is 
geen citaat uit een krant van de afgelopen 
weken, maar een bericht uit het dagblad 
De Maasbode van 22 november 1928. Niets 
nieuws onder de zon, wat de behandeling van 
zigeuners in ons land betreft, zou je zeggen.
De algemeen sekretaris van het Wereld Roma 
Kongres (een organisatie van zigeuners), G rat tan 
Puxon, schreef onlangs in het Belgische blad 
De Wesp dat in West-Europa alleen Nederland 
een aantal maatregelen ten gunste van zigeuners 
heeft genomen, met name het uitbouwen 
van een net van woonwagenkampen en het ter 
beschikking stellen van een aantal speciale 
scholen. De konklusie, die je hieruit kan 
trekken, is dat het in de rest van ons werelddeel 
met de behandeling van zigeuners nog veel 
slechter gesteld is. Dat Nederland een uitzonde
ring zou zijn. Het gesol met zo’n honderd 
zigeuners de afgelopen weken toont glashelder 
dat dat wel wat anders ligt.
Nog een citaat: we raden aan ‘dat de plaatselijke 
autoriteiten, vooral in die gebieden, waar door 
het klimaat het doorlopende verblijf in een 
woonwagen onverdragelijk is, de nomade- 
families huizen ter beschikking te stellen’.
Dit was één van de aanbevelingen van de Raad 
van Europa met betrekking tot zigeuners uit 
1969. En wat doet ons land anno 1981? Vier 
dagen en nachten staan honderd zigeuners, op 
een stukje niemandsland tussen ons land en 
dat van onze zuiderburen. In woonwagens. 
Hartje winter. Sneeuw en hagel. Waarna Justitie 
niets beters weet te verzinnen dan de hele groep, 
op basis van de Vreemdelingenwet, in hechtenis 
te nemen. Kinderen worden van hun ouders 
gescheiden. Mannen en vrouwen worden anaal 
en vaginaal onderzocht. Auto’s en woonwagens 
worden in ‘bewaring’ genomen.
Op grond van de Vreemdelingenwet in hechtenis 
genomen: dat is een maatregel die alleen kan 
plaatsvinden als er aanwijzingen bestaan dat

de betreffende mensen anders zouden onder
duiken. En onderduiken met z’n honderden, 
met je hele hebben en houden, in een landje als 
Nederland, dat is wel ver gezocht.

De PSP heeft een aantal stappen ondernomen 
die met deze gebeurtenissen te maken hebben. 
Ten eerste heeft het PSP-Tweede Kamerlid, 
Tred van der Spek, de Staatssecretaris van 
Justitie gevraagd de Kamer de gelegenheid te 
geven zich over de kwestie van de uitzetting 
uit te spreken. En dus om te wachten met de 
‘deportatie’ tot de Kamer weer bijeen was 
geweest. De vraag van Van der Spek was op het 
moment van het schrijven van dit artikel nog 
niet beantwoord.
Ten tweede heeft de Tweede Kamer-fraktie 
de PSP-gemeenteraadsleden gevraagd B&W van 
de diverse gemeenten te verzoeken de bereidheid 
uit te spreken een groep zigeuners op te nemen. 
Voorts heeft het partijbestuur een verklaring 
uitgegeven (zie elders op deze pagina) en heeft 
de partij zich gesteld achter het initiatief 
van de Stichting ROM (die zich inzet voor de 
zigeuners) tot het organiseren van de 
demonstratie, die inmiddels op zondag 
25 januari heeft plaats gevonden.

Laten we eens iemand aan het woord laten die 
legaal op één van die woonwagenkampen staat, 
die de laatste jaren zijn tot stand gekomen: 
‘Maar hier op het nieuwe kamp voel ik me 
helemaal gevangen, omdat er draad omheen zit 
en daar verderop ook weer draad omheen.
Ja, dat doet me aan de koncentratiekampen 
denken’, aldus Theresia Wagner (1), die samen 
met haar familie in ‘44 door Nederlandse politie 
werd opgepakt en via Westerbork naar 
Auschwitz verdween en van haar familie nooit 
meer iemand heeft teruggezien.
Als je terugdenkt aan de hartverscheurende 
taferelen aan de Belgische grens, dan zie je 
het falen van het beleid van deze overheid 
met betrekking tot de minderheden in dit land 
zich voor je ogen afspelen. En wat is het 
kommentaar van de Staatssecretaris van Justitie, 
Haars: ‘Ik kan niet anders \ Zij verschuilt zich 
achter wetten, die alleen in gez/mhereniging 
voorzien. En voor een liberaal-christen- 
democratische coalitie is het gezin (de hoeksteen, 
weet je wel) wat anders dan voor de in 
‘groot-families’ levende zigeuners. Dus worden 
de mensen op de onderste sport van de ladder
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Zigeunerin, in 44 in Auschwitz in opdracht van de 
kamparts Mengele getekend.

weer gepakt en worden de vooroordelen, die 
steeds luider in dit land te horen zijn, versterkt.

Onlangs liet een wethouder van de Westduitse 
stad Stuttgart, die zich aan het parkeergedrag 
van zigeuners ergerde, zich ontvallen dat de 
Duitsers eindelijk eens moesten begrijpen dat 
die zigeuners handig misbruik maken van het 
leed dat hun vaders en grootvaders tijdens de 
Tweede Wereldoorlog is aangedaan.
Ik denk dat deze gedachtengang verdomd 
duidelijk maakt hoe er over zigeuners gedacht 
wordt. Dit is weliswaar een uitspraak van een 
toevallige wethouder van een stad ergens bij 
onze oosterburen. Maar in Duitsland, Nederland, 
België, Engeland en alle overige Westeuropese 
landen - en ver daarbuiten - worden al ruim vijf 
eeuwen de meest racistische maatregelen tegen 
het zigeuner-volk uitgevaardigd. Vijf eeuwen 
van diskriminatie, vervolging en uitroeiing, 
met als voorlopig dieptepunt de gebeurtenissen 
tijdens de Tweede Wereldoorlog. Een dieptepunt 
waarvoor zeker niet alleen de nazi’s verant
woordelijk zijn. Dat deze vervolging nog altijd 
geen einde gevonden heeft, wordt duidelijk uit 
de recente gebeurtenissen in ons land. In 
Duitsland verscheen onlangs een boek over de 
Roma’s (zigeuners) in dat land onder de titel 
‘In Auschwitz vergast, tot op heden vervolgd’. 
Mevrouw Haars: ‘Ik kan niet anders\

ROEL SANDVOORT 1

(1) ‘Me hum Sinthu’ (Ik ben zigeuner) 
Jan Beckers
Uitgeverij: Horus/Den Haag 1980



NICARAGUA

VROUWEN:
organiseren is bevri jden
Voor het eerst sinds lange jaren heeft er weer eens een echte revolutie m La
tijns Amerika plaatsgevonden. Het nieuwe Nicaragua, eens het symbool van 
onderdrukking, nu het symbool van Bevrijding. Niet alle revoluties zijn over 
één kam te scheren. Wat zijn in dit nieuwe Nicaragua waar de helft van de be
volking uit vrouwen bestaat, de perspektieven van vrouwenbevrijding?
Hoe wordt hieraan gewerkt en wat kunnen de Nederlandse feministen/socia- 
listen hiervan leren?

De eerste dingen die opvallen als je als West-Eu- 
ropese in Nicaragua aankomt, zijn naast huizen
hoge propaganda-borden die oproepen de revolu
tie te ondersteunen, de grote armoede van de 
krottenwijken. Het eerste paste wel in mijn blije- 
vrije-revolutionaire-sfeerbeeld dat ik in de loop 
van de tijd via pers en media over Nicaragua had 
opgebouwd. Het tweede gaf echter een machte
loos gevoel. Een jaar na de revolutie zijn er nog 
weinig materiële voordelen voor de bevolking 
zichtbaar. De eerste verworvenheden liggen op 
een ander vlak. Er is enorm veel werk verzet op 
het gebied van alfabetisatie, gezondheidszorg, 
werkgelegenheid etc., kortom er wordt gewerkt 
aan een menswaardig bestaan voor iedereen, via 
het principe van een volksdemokratie en dit 
geeft perspektief. Er zijn al heel wat etiketjes ge 
plakt op deze ontwikkeling, als ‘Pro-Russiese 
marxistiese guerilleros hebben de macht in han
den’ als ‘Gewapende sociaal-demokraten’ tot 
‘Reformistiese leiders die de volksrevolutie aan 
de bourgeoisie verkocht zouden hebben’.
Tomas Borge, minister van Binnenlandse Zaken, 
reageert in intervjoews als volgt hierop: ‘Onze re
volutie draagt geen etiket zoals een whiskyfles.
Er is sprake van een revolutie die vanuit beslis
singen van het volk het socialisme moet ontwik
kelen, ik noem het Sandinisme, een Nicara- 
guaans socialisme’.

TIJDENS DE SOMOZA-DIKTATUUR

De soldaten van de Nationale Garde van Somoza 
kregen van de bevolking de bijnaam van ‘bestias’, 
hetgeen betekent ‘beesten’ en dat was niet voor 
niets. Veel van de mannen werden opgepakt en 
vermoord, terwijl de vrouwen ten prooi vielen 
aan verkrachtingen en martelingen. Tegen deze 
ellende in gingen de vrouwen zich organiseren en 
werd in 1977 de AMPRONAC (Associatie van 
vrouwen tegenover de nationale problematiek) 
opgericht. Hierin werkten Sandinistiese vrouwen 
en vrouwen uit bourgeoisie-stromingen met el
kaar samen vanuit de doelstelling de vrouwen
rechten en de mensenrechten in het algemeen te 
verdedigen. Na het eerste jaar vindt echter een 
splitsing plaats en vallen de bourgeoisvrouwen 
af, omdat de AMPRONAC een massa-organisatie 
wil zijn, ingeplant in de volkslagen. De strategie 
van geduldig overleg wordt hiermee ook losgela
ten en er worden bezettingen en demonstraties 
georganiseerd.
Na de Sandinistiese overwinning gaat de AM
PRONAC over in de AMNLAE (Associatie van 
Nicaraguaanse vrouwen, Luisa Amanda Espino- 
za). Luisa was een guerilla-strijdster, die door de 
Nationale Garde van Somoza werd vermoord en

als zodanig is zij een symbool geworden voor de 
deelname van vrouwen aan het gewapende ver
zet. De guerilla bestond voor 30 procent uit 
vrouwen en zij bekleedden daar naast politieke 
en organisatoriese funksies ook funksies als die 
van kommandante. Deze deelname van vrouwen 
is erg belangrijk geweest. Doordat het een breuk 
was met de traditionele positie van vrouwen 
heeft dit een versnelling en vergroting van haar 
bewustwording teweeggebracht.

WAT ZIJN DE PRAKTIJKEN?

De eerste prioriteit van de AMNLAE is de verste
viging van de revolutie. De vrouwen weten erg 
goed dat dit sterk haar eigen belang is, n.1. wan
neer de revolutie niet doorgaat, zal ook vrou
wenbevrijding geen kans krijgen zich te ontwik
kelen. Ze voeren de strijd samen met de man, 
omdat zeggen ze ‘De strijd tegen honger en ar
moede en voor verdediging van de revolutie een 
volksstrijd is’. De funksie van de AMNLAE is de 
vrouwen te mobiliseren tot deelname hieraan. 
Specifieke vrouweneisen staan daardoor voorlo
pig op de achtergrond, maar, zeggen ze ‘Dat wij 
ons autonoom organiseren is al een bevrijding; 
een georganiseerde vrouw is een bevrijde vrouw’. 
De vrouwenhuizen'in de departementen zijn de 
basissen van waaruit de AMNLAE opereert. Het 
zijn meestal grote, in bezit genomen villaas van 
gevluchte Somoza-aanhangers. In haar analyse 
over vrouwenonderdrukking stelt de AMNLAE 
dat de ‘huisvrouwisering, de vrouw als reproduk- 
tie-instrument’ de basis van vrouwenonderdruk
king is. Hieraan wordt als vogt gewerkt:
- In het hele land funksioneren produktiekollek- 
tieven van vrouwen. Deelname aan de produktie 
heeft tot gevolg dat vrouwen ekonomies zelf
standig worden. Om dit verder te stimuleren en 
de deelname van vrouwen te vergroten, zijn al op 
veel plaatsen CDI’s (krêsjes) opgericht.
- Vanuit de AMNLAE zit een vrouw in de Staats
raad, een soort parlement waar alle massa-organi- 
saties vertegenwoordigd zijn. Als resultaat hier
van zijn er al twee juridies belangrijke zaken 
voor vrouwen geregeld, n.1. een wet die haar 
recht op gelijke beloning voor gelijke arbeid re
gelt en een wet die de verkommercialisering van 
vrouwen verbiedt.
- Ook zijn vrouwen bezig de eerste volkseethui- 
zen van de grond te krijgen, hetgeen een ver
maatschappelijking van huishoudelijke arbeid in
houdt.

- Verder mag het effekt van de alfabetisatie op 
vrouwenbevrijding niet onvermeld blijven. De 
meerderheid van de 100.000 brigadistas waren 
jonge vrouwen. In de 5 maanden dat ze onop

houdelijk met de boerenbevolking op het platte
land en in de bergen hebben samengeleefd, bete
kent een radikale breuk met het machismo. Ver
der is er tijdens de alfabetisatie een studie ge
maakt over de Nicaraguaanse vrouw en dit moet 
een politiek dokument opleveren, naar aanlei
ding waarvan eisen geformuleerd zullen worden.

KUNSTMEST OF VOORBEHOEDSMIDDELEN

De basis voor de overwinning werd gelegd door 
een strategie van nationale eenheid tegen de dik- 
tatuur en een geleide gewapende strijd van het 
FSLN hiertegen. Door de ontwikkeling van mas
sabewegingen heeft de FSLN haar macht kunnen 
verstevigen. In de massabewegingen ligt de basis 
voor de ontwikkeling van een volksmacht en ba- 
sisdemokratie. Ofschoon de massa-organisatie 
nog voornamelijk als organisaties funksioneren 
die de bevolking moeten mobiliseren, komt er, 
mede door de alfabetisatie, waardoor de politie
ke vorming ook meer gestalte kan krijgen, een 
meer autonome opstelling naar voren. Als vrou- 
wenstrijd gebonden wordt aan deze demokratie 
en vrouwen via deze en haar eigen organisatie 
voor haar rechten kunnen opkomen, zal er per
spektief zijn op vrouwenstrijd. Dan worden met 
vrouwen samen keuzes voor voorbehoedsmidde
len of kunstmest gemaakt.

INTERNATIONALE
VROUWENSOLIDARITEIT

Een van de dingen waar de vrouwen het extra 
moeilijk mee krijgen is de ideologie van het ma
chismo, d.w.z. het agressief, opschepperige hani
ge gedrag van mannen vanuit hun superioriteits
gevoel. Nu is het helaas niet zo dat dit ons onbe
kend gedrag is en wij daar geen last van hebben. 
Wel is er enig verschil, n.1. dat de mannen in La
tijns Amerika het wel erg bont maken en dit ge
drag zeer openlijk laten zien, terwijl het hier 
bedekt naar voren komt. Ook zit het machismo 
in de vrouw zelf, n.1. in haar onderwaardering 
van zichzelf t.a.v. de man en hieraan lijden in 
Nederland ook nog teveel geëmancipeerde femi
nistes. Strijd hiertegen betekent veel vooroorde
len, emoties en tradities van je afgooien en dat is 
niet zomaar geregeld, De vrouwen in Nicaragua 
brengen het machismo-probleem op de wijk- 
raadsvergaderingen als thema in en proberen via 
openlijke diskussies met mannen hun overheer
sende mechanismes bloot te leggen. Daarmee 
kunnen we solidair zijn met elkaar. Het Vrou- 
wenkollektief ‘Vrouwen en Nicaragua’ organi
seert deze solidariteit, d.m.v. financiële en 
politieke steun. Momenteel zijn we bezig een 
CDI-projekt te ondersteunen. Iedereen die 
hieraan wil deelnemen kan kontakt opnemen 
met de plaatselijke Nicaragua-komitees of het 
Vrouwenkollektief (020 - 16 50 41)

ALICE LOETERS

Voor financiële steun is het volgende gironum
mer: 358 01 63 van het Landelijk Nicaragua Ko- 
mitee, v. Spijkstraat 21, Utrecht.



Dit is dan het tweede krantje voor de strategiediskussie binnen onze partij. Na het eerste thema (de staat) willen we
als tweede thema aansnijden: machtsvorming van onderop.

Dit krantje is bedoeld om iedereen mee te laten doen aan de PSP-strategiediskussie. We hopen dat veel afdelingen over 
dit onderwerp een diskussieavond willen organiseren. Ook is er een landelijke diskussiedag over machtsvorming van 
onderop. Deze vindt plaats op zaterdag 21 februari a.s. om 11 uur in Hof van Holland, Kerkbrink 1-7, Hilversum

Ook heeft de stratgiekommissie een diskussiemap samengesteld over dit onderwerp. Die ziet er heel wat anders uit dan 
de map over de staat. Er zijn deze keer wat meer diskussiestukken opgenomen, zodat de map een wat levendiger beeld

geeft. De map kan besteld worden bij: PSP-strategiekommissie, postbus 700, 1000 AS Amsterdam
(en is op het kongres verkrijgbaar).

Om de diskussie over het punt machtsvorming van onderop voor te bereiden en te struktureren heeft de 
strategiekommissie een aantal vragen opgesteld. Deze vragen kunnen worden gebruikt bij de (voorbereiding van de) 

diskussie in de afdeling en op de landelijke themadag. Omdat we de vragen op de landelijke themadag in ieder geval aan de
orde willen laten komen verdient het aanbeveling deze ook bij de diskussie in de afdeling te bespreken.

We denken dat naast de behandeling van vragen, het zinnig is dat PSP (basis)aktivisten komen die vanuit hun ervaringen 
een diskussiebijdrage leveren. Verder zijn we ontzettend geïnteresseerd in verslagen van afdelingsdiskussies, stellingen

en diskussiebijdragen, stuur die naar ons op.
Bij de door de strategiekommissie aangedragen vraagpunten staat niets over de verhouding tussen (basis) bewegingen 
en politieke partijen, in het bijzonder de PSP. Dit komt omdat dat punt nog apart ter diskussie staat op de landelijke 
diskussiedag in het komende najaar. De diskussie over machtsvorming van onderop richt zich vooral op de problemen

van mensen in aktiegroepen, vakbeweging e.d.

DE STRATEGIEKOMMISSIE

\N iiw a r e n  s a m e n h a n g
Veel PSP-(st)ers zijn op allerlei gebieden aktief: 
op het werk, op school, in de woonwijk, in 
stedelijke aktiegroepen, solidariteitskomitees, 
seksenstrijd, milieubeweging enz. Dat gebeurt 
soms heel individueel, maar vaak ben je ook 
aangesloten bij een groep ‘die daar ook mee 
bezig is’. Dat kunnen dan weer kleinere 
zelfstandige groepen zijn, maar ook afdelingen 
of iets dergelijks van grotere groepen, 
verenigingen of landelijke organisaties.
Soms ben je alleen maar een abonnee van 
een blad van zo’n klup, of loop je wel eens mee 
in een demonstratie die door anderen is geor
ganiseerd. Van veel klups weet je eigenlijk 
nauwelijks dat ze bestaan of wat ze precies 
willen. In andere gevallen vind je dat een 
bepaalde organisatie zulke prima standpunten 
heeft, dat je die standpunten ook aan de orde 
stelt in de groep waarin je aktief bent.
Kortom, er bestaat op het eerste gezicht een 
enorme wirwar van mensen die op allerlei 
manieren bij allerlei verschillende aktiviteiten 
betrokken zijn.
Als aktieve PSP-(st)er zou je je kunnen afvragen 
of de strijd die door de diverse sociale bewe
gingen gevoerd wordt, uiteindelijk een bijdrage 
levert aan het bereiken van een socialistische 
samenleving. Al heb je van die samenleving 
geen vastomlijnd, eenduidig beeld.
Tevens zou je je kunnen afvragen of elk van die

bewegingen werkelijk bezig is met machts
vorming van onderop.
En als je de diverse sociale bewegingen bekijkt, 
is het niet vreemd te zien dat ze veel problema
tiek gemeenschappelijk hebben, en ze daarom 
veel van elkaar kunnen leren.
Daarom is het belangrijk dat PSP-(st)ers gezamen
lijk de tijd nemen om deze vragen gezamenlijk 
door te nemen. Er worden door zoveel 
PSP-(st)ers zoveel verschillende ervaringen opge
daan m,b.t. vraagstukken die met machts
vorming samenhangen, zoals organisatie, aktie- 
vormen, strategie, samenwerking, het betrekken 
van meer mensen bij de strijd, waarvan het goed 
is deze te bespreken en om te zetten in beleid. 
De houding van de PSP tegenover deze sociale 
bewegingen is een ander thema in de strategie
diskussie, dat in een volgend krantje aan de 
orde komt.

DE DISKUSS1E-ONDERWERPEN

1. Centralisme
Als organisatievormen van belangen- /aktie
groepen zien we autonome groepen, federatieve 
verbindingen, verenigingsstrukturen, centraal op 
touw gezette akties met duidelijke aanleiding 
enz. Dezelfde vormen komen we ook tegen 
wanneer meerdere groepen één gezamenlijke 
aktie gaan voeren.

Natuurlijk is de mate van (de-)centralisatie 
bij elke beweging grotendeels resultaat van een 
historisch proces. Beïnvloed door omstandig
heden waarin en de strukturen waarbinnen men 
moet werken. Maar eveneens door de taken 
die men zich als beweging stelde.
Deze invloeden werken ook nu nog door. 
Naast de eisen die de omstandigheden stellen 
is het de vraag of een centrale of een meer 
decentrale organisatie demokratischer funktio- 
neert; een centrale besluitvorming sluit 
demokratie natuurlijk niet uit, en een decentrale 
besluitvorming garandeert dit niet, wat je ook 
onder demokratie verstaat.
Dit alles leidt tot allerlei organisatievormen, 
die verschillende problemen oproepen.
— om vrouwen te organiseren op hun specifieke 

situaties is een kleinschalige, gedecentrali
seerde aanpak een voorwaarde. Maar op het 
moment dat de vrouwenbeweging zich richt 
op het parlement (b.v. inzake de abortus
wetgeving) is een centrale aanpak en organi
satievorm vereist, inklusief centrale leuzen;

— de vakbeweging moet centraal akties voeren 
tegen een loonmaatregel, maar ook in 
bedrijven een eenmaal afgekondigde loon
maatregel kunnen doorbreken;

— binnen de kemenergiebeweging zien we 
een autonoom optredende BAN-groep, een 
organisatie middels stroomgroepen en lande-



lijke organisaties als liet LEK (waarin 
politieke partijen en landelijke milieu
organisaties);

— zie ook naast elkaar de verenigingsstruktuur 
van de Vereniging Dienstweigeraars en de 
zelfstandig optredende groepen van Onkruit;

Je kunt daarin meestal geen eenduidige keuzes 
maken. Wanneer komen voordelen (zoals 
efficiency, machtsbundeling, reaktiesnelheid, 
werkelijke betrokkenheid en participatie) het 
beste aan bod.

Daarom de vragen
1. Onder welke omstandigheden kies je voor een 

wel/niet gecentraliseerde beweging.
idem voor een wel/niet gecentraliseerde aktie.

2. Zou je voordelen van beide organisatievormen 
kunnen combineren?

Konkreter gesteld:
— vind je dat onderhandelingen over een arbeids

voorwaardenbeleid per bedrijf gevoerd moeten 
worden of centraal?
Hoe zorg je dat de leden inderdaad bij dat 
beleid betrokken zijn?

— vind je de basisgroepenstruktuur niet typisch 
een organisatievorm die alleen geschikt
is voor heel konkrete akties (b.v. blokkade 
Dode waard)
Of vind je dat de basisgroepstruktuur ook 
een adekwate organisatievorm is om te 
reageren op b.v. een overheidsbeleid (‘een 
energiebeleid’) of b.v. op alle ‘dagelijkse’ 
beslissingen (b.v. wel/geen stadsverwarming 
in een wijk)?

Het gevaar dat kaders elites worden 
Wat voor organisatievorm je ook hebt, de kans 
is groot dat binnen een organisatie de een meer 
macht krijgt dan de ander.
Zo’n leidinggevende kern ontleent haar leiding 
dan meer aan extra kennis en informatie, 
politieke motivatie, tijdsinzet en aan het nemen 
van initiatieven dan aan b.v. afvaardiging of 
verkiezing (in organisaties met een gekozen 
bestuur hoeft dat bestuur niet met deze leiding 
samen te vallen, en het is ook heel gewoon 
in organisaties zonder formeel bestuur). Vaak 
spelen intellektuelen hierin een belangrijke rol

(door hun spreekvaardigheid) of de langere 
perioden dat ze ergens aktief zijn. Soms werkt 
zoiets ook positief, b.v. als iemand als Domela 
Nieuwenhuis een symboolfunktie krijgt.
Deze kern kan een grote invloed op de groep 
uitoefenen en op de besluitvorming.
Door deze centrale groep kan de aktie enorm 
aan snelheid winnen (denk aan het leggen 
van kontakten, het formuleren van goede eisen, 
het op poten zetten van de organisaties van de 
aktie enz); anderzijds kunnen anderen (de 
nieuwe mensen b.v.) overdonderd worden, 
niet goed ingeschakeld worden, geen ervaring 
opdoen in het organiseren van akties enz., 
en bestaat het gevaar van verzelfstandiging 
(los komen te staan) van de leidersgroep.
Dat legt een zware verantwoordelijkheid op de 
schouders van zo’n groep. Zeker wanneer 
deze bestaat bij.de gratie van de ‘passiviteit’ 
van andere leden. Denk er maar eens aan hoe 
zo’n groep moet omgaan met diskussies die door 
‘nieuwen’ telkens weer opnieuw aangezwengeld 
worden.

Daarom de vragen:
1. Werkt een al dan niet gekozen leiding 

remmend op de ontwikkeling van een basis- 
demokratie (d.w.z. beslissingsmacht van alle 
betrokkenen op het laagste niveau) en op de 
verbreding van de aktie?

2. Ontlenen akties niet juist hun daadkracht 
aan de ervaring en inzet van die leiding?

3. Kun je elitevorming tegengaan door te eisen 
dat deze kaders een gedeelte van hun tijd 
beschikbaar stellen voor het doorgeven 
van hun ervaringen?

4. En hoe stel je je dat dan voor? Ga je ervan 
uit dat je het beste leert door de konkrete 
aktie zelf, of speelt ook overdracht van 
ervaring (theorievorming) een rol?

V o orafsp iegeling
In alle groepen werk je met mensen samen, 
moet je besluiten nemen, moet er omgegaan 
worden met verschillen in inzicht en ervaring, 
wordt er vaak veel van mensen gevraagd, heb je 
te maken met de manier van interne organisatie. 
Daarbij heeft iedereen wel globale ideeën over 
hoe je met deze zaken om zou moeten gaan

in een socialistische samenleving, of algemener 
gesteld: hoe je er idealiter mee om zou moeten 
gaan.
Toch zien we vaak mensen van bewegingen 
of aktiegroepen afhaken om redenen waar het 
van lijkt of ze niets van doen hebben met 
je eigenlijke doelstellingen: iemand krijgt een 
baan, een kind, of heeft problemen thuis; 
een ander vindt het er niet meer gezellig, kan de 
vele klussen niet aan, kan het intellektuele 
gepraat niet volgen, heeft het idee dat er naar 
haar/hem niet wordt geluisterd, kan nooit 
eens over andere dingen praten, mag alleen de 
rotklussen doen, wordt nooit eens goed inge
praat.
M.a.w. belangen- en aktiegroepen funktioneren 
vaak niet anders dan een willekeurige bedrijfs
organisatie. Natuurlijk is daarbij de vraag of het 
eigenlijk wel anders kan. Uiteindelijk is toch 
ook jouw aktiegroep onderhevig aan dezelfde 
mechanismen als de rest van de samenleving. 
Kan of mag het voorkomen, dat je ‘in het belang 
van de strijd’ konsessies doet aan je ideeën 
over organisatiewijze, besluitvorming enz?

Daarom de. vragen
In hoeverre moet je en kun je in de manier 
waarop mensen zich in sociale bewegingen 
organiseren, besluiten nemen, omgaan met 
verschillen in inzicht en ervaring en dergelijke, 
al een soort voorafspiegeling zien van de ideeën 
die je daarover hebt hoe het in een socialistische 
samenleving zou moeten gaan. M.a.w..... :
— mag de strijd voor het socialisme ook leuk 

zijn?
— mag je ook eisen dat je je in een beweging 

thuis voelt, dat het gezellig is?
— mag je ook eisen van een groep dat er 

inhoudelijk iets uitkomt?
— welke konsekwenties hebben die eisen voor:

* de manier waarop je met mensen in je 
groep omgaat;

* de manier waarop je aktiegroep vergadert 
of georganiseerd is;

* de inhoudelijke (externe) doelen die je 
je als groep stelt.



‘Ons dorp heeft ongeveer 6500 inwoners’, vertelt Tran Binh Khiem, hoofd van de school in Hong Duong. 
Het dorp ligt 45 kilometer ten zuid-westen van Hanoi in de provincie Ha Son Binh. ‘We hebben een eigen 

kindercrèche en een kleuterschool. De meeste inwoners van ons dorp hebben basisonderwijs gevolgd, 
er is in ons hele gebied geen analfabetisme meer. Onze school heeft 60 onderwijzers waarvan meer dan de 

helft vrouwen. ‘De school wordt de hele dag gebruikt, ’s ochtends door de hogere klassen, ’s middags door de 
lagere en soms ook nog ’s avonds voor het geven van aanvullend onderwijs aan volwassenen. Khiem: ‘We 

hebben veel moeilijkheden op materieel gebied in het onderwijs. Er zijn alleen eenvoudige leermiddelen. Zoals 
U weet hebben we een lange oorlog en veel problemen achter de rug. Op onze school hebben we vooral een 

groot papiertekort, en instrumenten en materialen voor praktisch onderwijs hebben we niet.’ Bij de 
rondleiding langs de lokalen wordt duidelijk dat men niet veel heeft. De vloeren zijn gewoon van leem, de 
banken zeer oud en wankel. Elk bankje is bedoeld voor vier kinderen. Twee lokalen moeten gerepareerd

worden, het dak is aan het inzakken.

HET PROJEKT
VIETNAM besteedt veel aandacht aan onderwijs. Ongeveer 
eenderde van de bevolking (van 52 miljoen) volgt één of an
dere vorm van onderwijs. Analfabetisme is geheel uitgeroeid. 
Maar de meeste scholen hebben vrijwel geen toereikende leer
materialen of zelfs een behoorlijke inventaris. Het onderwijs 
is daarom vaak nogal theoretisch. En juist praktische scholing 
is één van de sleutels in de wederopbouw van het land.
Het KWT zal de komende tijd vijf scholen in Vietnam gaan 
helpen. In de eerste plaats aan eenvoudige schoolmaterialen 
en leermiddelen, maar daarnaast ook aan materialen voor het 
geven van praktisch onderwijs in natuurkunde, biologie en op 
landbouwgebied. Die scholen zijn: de Le Ngoc Hanh-school 
in Hanoi, de dorpsscholen in Hong Duong, Binh Minh (pro
vincie Ha Son Binh), Phu Thuy (Gia Lam) en Le Minh Xuan 
(Bij Ho Chi Minh-stad).
Voor het projekt is veel geld nodig. Het KWT heeft uit dona
ties al een eerste hulpzending kunnen doen bestaande uit 
stencilapparatuur, papier, potloden, gum, bordkrijt, verf en 
kwasten, t.w.v. f 20.000,-.
Maar het is nog maar het begin. Van Vietnamese zijde zijn nu 
konkrete vragen gekomen voor verdere benodigdheden voor 
de genoemde scholen. Dat kost veel geld. We doen een be
roep op U om dit projekt te steunen, dooreen bijdrage over 
te maken op het gironummer van het KWT, onder vermelding 
van: Onderwijs Vietnam.

KWT
Sinds 1971 werkt het Komitee Wetenschap en Techniek voor 
Vietnam (KWT) aan hulpprojekten die een bijdrage leveren 
aan de opbouw van Vietnam. Wij kunnen dit doen door dat 
deze projekten gesteund worden door donateurs en met be
hulp van subsidies. Wij zijn nu met vijf projekten bezig, de in
richting van een grote werkplaats voor landbouwmachines, 
een filmontwikkellaboratorium, hulp aan scholen, evering en 
ontwikkeling van kleine rijstdorsers, en zonne-energie-onder- 
zoek.
Bij een minimale donatie van f 15,- per jaar ontvangt U ons 
bulletin ‘Vietnam-Informatie’, dat de aktuele situatie in Viet
nam beschrijft en ook informatie geeft over de projekten van 
het KWT. In Nederland zelf organiseert onze scholengroep 
projekten op basisschholen over ‘Vietnam, een land in ont
wikkeling7 en geeft het KWT op allerlei manieren informatie 
over de huidige ontwikkeling in en rond Vietnam.
Komitee Wetenschap en Techniek voor Vietnam, Ruysdael- 
straat 26 hs, 1017 XD A’dam. Tel. 020 - 71 00 57, thuis 
71 59 16.

KOMI
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Al lijkt het dan soms wat ver-van-ons-bed, zo nu en dan is het goed even stil te 
staan bij de bevolking van Vietnam. Zonder hulp van buitenaf zullen nog vele ja- 
ren nodig zijn om voor alle inwoners acceptabele levensomstandigheden te schep
pen. En die hulp van buitenaf werd tot heden maar mondjesmaat gegeven: de Ver
enigde Staten voldeden nooit aan hun toezeggingen tot herstelbetalingen, maar 
handhaven ook sinds 1975 hun ekonomische boykot en bijv. de EEG-landen be
sloten vorig jaar tot stopzetting van de voedselhulp. Het is echter van groot belang 
dat naast voedsel en medicijnen ook technische en wetenschappelijke ondersteu
ning wordt gegeven. Op deze wijze zal Vietnam eerder in staat zijn zelfstandig zijn 
eigen opbouw te realiseren. Het Komitee Wetenschap en Techniek voor Vietnam 
steunt Vietnam met projekten op onderwijskundig, technisch en landbouwkundig 
gebied.
In de zestiger en zeventigerjaren gingen we massaal de straat op om te protesteren 
en voelden wij ons betrokken bij de strijd van het Vietnamese volk. Nu de berich
tenstroom sterk is afgenomen, de oorlog beëindigd, blijkt ook dat de belangstel
ling voor Vietnam veel minder is geworden! Vijf jaar na de oorlog zijn echter de 
gemaakte plannen voor wederopbouw maar ten dele gerealiseerd. Een aantal oor
zaken zijn hiervoor duidelijk aan te geven: gebrek aan bestuurlijk kader, proble
men veroorzaakt door bureaucratie en corruptie, de grenskonflikten met China, 
het Vietnamees-Cambodjaanse konflikt en de mislukte oogsten ten gevolge van de 
droogte, typhonen en overstromingen.
Het KOMITEE WETENSCHAP EN TECHNIEK VOOR VIETNAM blijft Vietnam
steunen. Steunt U daarom het KWT om haar aktiviteiten te kunnen voortzetten. 
Wij zien uw bijdrage graag tegemoet op postgiro 259 25 92 t.n.v. het Komitee, 
Ruysdaelstraat 26hs, 1017 XD Amsterdam.
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we over ?Waar praten
Waarom wil de PSP eigenlijk machtsvorming van onderop? In de verschillende 
PSP-stukken, zoals ons aktieprogramma, verkiezingsprogramma en de 
kongresuitspraken zoals ‘de PSP en de samenwerking van links’, het ‘analyse 
en beleidsplan’ en ‘de PSP en het vraagstuk van het geweld’ staat het 
duidelijk aangegeven.
De kern van het socialisme is voor de PSP juist 
dat mensen gezamenlijk in hun situatie de 
gang van zaken bepalen. Daarvoor moet de 
macht over de produktiemiddelen en binnen 
allerlei instellingen worden ontworsteld aan 
degenen die die macht nu zonder enige vorm van 
kontrole en demokratie in hun handen houden. 
Een socialistische demokratie kan alleen maar 
tot stand komen als mensen meewerken aan 
machtsvorming van onderop. Demokratie aan de 
basis kan niet aan de top worden geregeld, 
door een partij of een regering worden opgelegd. 
Machtsvorming onderop is ook nodig om te 
voorkomen dat, op weg naar het socialisme, 
toch weer kleine groepjes de centrale beslis
singen gaan nemen. De steun van de grote 
meerderheid van de bevolking is nodig om een 
overgang naar het socialisme zo vreedzaam 
mogelijk te laten verlopen.
Dat zijn standpunten waarmee de PSP zich al 
zo lang als zij bestaat heeft geprofileerd, en die 
binnen de arbeidersbeweging zeker geen gemeen
goed waren. In het verleden hebben noch 
sociaal-demokraten, nog kommunisten veel 
opgehad met machtsvorming van onderop, 
omdat ze - met Bernstein - van mening waren 
dat mensen in hoofdzaak alleen maar tot 
belangenbewustzijn konden komen, dus was de 
partij nodig om de politieke afweging tussen die 
verschillende belangen te maken (PvdA) of als 
politieke voorhoede van die mensen de revolutie 
door te voeren (CPN). Ook binnen partijen 
is de machtsvorming van onderop altijd een 
probleem geweest, het ‘demokratisch centra
lisme’ is vaak een machtsmiddel geweest van 
partijtop t.o.v. de basis.
Hoewel dat nu aan het veranderen is, zal er 
nog heel wat diskussie nodig zijn voor de PSP- 
opvattingen hierover gemeengoed zijn. Maar ook 
intern moeten we voortdurend onze opvattingen 
aktualiseren en aanvullen. Daarvoor is deze 
diskussie ook bedoeld,

OUDE EN NIEUWE SOCIALE BEWEGINGEN

Machtsvorming van onderop is niet iets van de 
laatste jaren. Al zo lang als de arbeidersbeweging 
bestaat hebben mensen zich georganiseerd 
om op te komen voor hun belangen en zich 
tegen uitbuiting en onderdrukking te verzetten. 
De geschiedenis van de arbeidersbeweging 
laat vele ups en downs zien. Machtsvorming 
gaat niet vanzelf en er is ook geen voortdurende 
toename van de macht van allerlei (belangen) 
organisaties van de bevolking waar te nemen. 
Machtsvorming (aan de basis) kreeg (en krijgt) 
gestalte in een aantal sociale bewegingen. Deze 
sociale bewegingen organiseren de strijd op 
een bepaald maatschappelijk terrein. Sociale 
bewegingen zijn bewegingen als de vakbeweging, 
de vrouwenbeweging, de anti-militaristische 
bewegingen, e.d. Bij het noemen van zo’n rijtje 
valt al op dat de verschillende sociale

bewegingen een grote verscheidenheid vertonen 
(en vertoonden). Ze vertonen verschillen in 
organisatie, van gecentraliseerd (vakbeweging) 
tot gedecentraliseerd (kraakbeweging).
Ook bestaan grote verschillen in kontinuiteit. 
Terwijl de vakbeweging in Europa al sinds 
de 19e eeuw bestaat, verdween bijvoorbeeld 
de anti-militaristische beweging, die tussen 
de beide wereldoorlogen een bloeiend bestaan 
had geleid, in de jaren veertig en vijftig van het 
toneel. De milieu- en anti-kemenergiebeweging 
zijn daarentegen geheel nieuwe bewegingen. 
Dat betekent niet dat die bewegingen weinig 
met elkaar te maken hebben, en niets van eikaars 
diskussies zouden kunnen leren. Aan een bestu
dering van bijvoorbeeld de geschiedenis van de 
vakbeweging hebben we nog steeds erg veel. 
Niet alleen was er op het eind van de 19e eeuw 
een interessante diskussie over de organisatie- 
struktuur van de vakbeweging (waarvan de 
uitkomst ook nu nog doorwerkt) en over de 
strategie en de mogelijkheden van de vak
beweging, ook bestonden binnen de vak
beweging die politieke stromingen (anarchistisch, 
leninistisch, sociaal demokratisch) die ook 
hheden ten dage in vele sociale bewegingen 
opduiken. Daaruit kunnen we konklusies 
trekken voor het omgaan met politieke menings
verschillen en konflikten bij machtsvorming van 
onderop,

BEWUSTWORDING EN MACHTSVORMING

Voorwaarde voor machtsvorming van onderop 
is dat mensen zich bewust zijn van de situatie

waarin ze verkeren. Ze moeten niet alleen voelen 
wanneer ze onderdrukt worden, maar ook weten 
hoe dat komt. (Bijvoorbeeld niet door 
Surinamers en Turken die ook moeten wonen, 
maar door huiseigenaren en spekulanten) 
Bewustwording is dus een proces vol onzeker
heden. Om dat proces te starten moetje natuur
lijk informatie verspreiden. Mensen moeten het 
idee krijgen dat een alternatief mogelijk is voor 
wat ze tot nu toe als vanzelfsprekend hebben 
gevonden.

Een tweede belangrijk punt: mensen moeten 
iets met informatie kunnen doen! Want een 
theoretisch alternatief voor ogen hebben is een 
ding, maar iets gedaan te hebben en te merken 
dat het werkt, dat je je prettiger voelt, dat 
verandert pas echt het bewustzijn van mensen! 
Door bewustwording gaan mensen tot de 
achterban van een sociale beweging behoren. 
Maar dat is op zichzelf niet voldoende. Want, 
en dat kunnen we ook goed zien in de geschie
denis van de verschillende sociale bewegingen, 
niet alle machtsvorming is aachtsvorming van 
onderop. Vaak genoeg we den achterbannen 
zonder zelf enige invloed te hebben ingezet 
als ‘dood’ gewicht in de politieke en sociale 
strijd.

Machtsvorming van onderop moet een aantal 
keuzes inhouden. De keuze voor een maximale 
openheid van informatie. Want hoe meer infor
matie mensen hebben, hoe beter ze hun situatie 
kunnen overzien en daarmee beheersen. De 
keuze ook om zoveel mogelijk mensen die bij 
een beslissing betrokken zijn ook mee te laten 
beslissen. Het betekent een keuze voor over
tuigen, voor het achter je krijgen van mensen.

Een eerste stap om mensen meer te betrekken 
bij de sociale strijd is als ze deel uitmaken 
van de georganiseerde achterban van een sociale 
beweging. Als ze lid zijn van een aktiegroep, 
milieu- of vakorganisatie. Maar al te vaak zien 
we echter dat zo’n lidmaatschap geen aktieve 
betrokkenheid hoeft te betekenen.
Veel PSP-(st)ers zullen uit eigen ervaring weten 
dat het moeilijk is om veel mensen aktief bij 
vormen van sociale strijd te betrekken. Als je 
aktief wilt zijn in je eigen woon-, werk-, of 
schoolsituatie, dan vergt dat een enorme hoop 
tijd, en een mens heeft maar één leven. Als je 
maar een beperkt deel van je tijd wilt steken 
in ‘politieke’ aktiviteiten dan is het vaak heel 
moeilijk om in een beweging mee te draaien. 
Ook dit soort praktische problemen belemmeren 
het voeren van akties en het opbouwen van 
een organisatie.

Toch is een vergroting van de betrokkenheid 
van een grote meerderheid van de bevolking 
voorwaarde voor het funktioneren van basis- 
demokratie en dus het totstandkomen van 
machtsvorming onderop. In de diskussie over 
de PSP-strategie zullen we voor deze konkrete 
problemen een oplossing moeten vinden wil de 
machtsvorming van onderop de oude politiek 
aan de top gaan verdringen.



VERSNIPPERING EN EENHEID
“Wat heeft de vrouwenbeweging tot dusverre bereikt? Maakt de losse infra- 
struktuur van de beweging haar kracht uit of juist haar kwetsbaarheid? . . . 
Hoe moet de vrouwenbeweging inspelen op de ekonomische krisis, waarvan 
de gevolgen: werkloosheid, bezuinigingen, een “Nieuwe Vrouwelijkheids”- 
idelogie, voor vrouwen grote konsekwenties hebben?”
Dit schrijven Anet Bleich en Aafke Steenhuis in het openingsartikel van de 
diskussie over Vrouwen in links mannenland in de Groene Amsterdammer 
van 11 april 1979. Een diskussie die alweer enige maanden geleden verscheen 
als Groene-Cahier nr. 1.

De bijdragen in de diskussie laten zich moeilijk 
verkort weergeven, o.a. omdat de benaderingen 
en meningen nogal uiteenlopen.
Enerzijds zijn er verschillen van opvatting over 
de gewenste maatschappijvorm, dus de inhoud 
die aan een feministisch-socialistische samenle
ving wordt gegeven, de relatie tussen socialisme 
en feminisme en ook wat precies onder feminis
me en socialisme zelf verstaan wordt.
Anderzijds lopen de meningen uiteen over de 
manier waarop die feministisch-socialistische sa
menleving bereikt zou moeten worden: welke 
strategieën en welke organisatievormen hanteer 
je in welk stadium. En; hoe verhouden die zich 
tot het doel van de strijd: een nieuwe feminis
tisch-socialistische samenleving met de nieuwe 
mens, bevrijd van iedere vorm van onderdruk
king en seksisme.

SEKSEN- EN KLASSENSTRIJD

Juist omdat de samenhang tussen seksen- en 
klassenstrijd vaak als vanzelfsprekend wordt aan
genomen, zonder daarbij aan te geven welk femi
nisme en welk socialisme is bedoeld, zijn de bij
drages van Mieke Aerts en Saskia Grotenhuis en 
die van Selma Ley desdor f f  \  an belang.
Mieke Aerts en Saskia Grotenhuis vragen zich af 
of socialistische strijd alle terreinen van het 
maatschappelijk leven zou moeten omvatten, 
ook de strijd tegen gedwongen heteroseksualiteit 
bijvoorbeeld. “Noch de theorie noch de praktijk 
van de socialistische (inklusief kommunistische) 
beweging heeft op dit punt iets te bieden” .
Selma Leydesdorff beschrijft de feministische 
beweging als van oudsher vooral gericht op radi- 
kale demokratisering, wat bij realisering niet 
noodzakelijkerwijs hoeft te resulteren in een sa
menleving die overeenkomt met een - volgens be
paalde opvattingen - “socialistische” maatschap
pij-

POLITISERING PRIVé-SFEER

Over de relatie, “of beter gezegd, de konfronta- 
tie” tussen feminisme en socialisme schrijven 
Joyce Outshoorn, Selma Sevenhuijsen en Petra 
de Vries dat de vrouwenbeweging “allerlei terrei
nen die links traditioneel heeft laten liggen op
nieuw gepolitiseerd” heeft.
Het socialisme hield zich vooral bezig met de 
produktieverhoudingen en de sociale wetgeving, 
waarbij voorbij gegaan werd aan de nauwe relatie 
tussen de verhoudingen in de ekonomische pro
duktieverhoudingen (buitenshuis) en de verhou
dingen in de privé-sfeer (binnenshuis). “De vrou
wenbeweging van de “tweede golf” heeft door 
haar aktiviteiten het maatschappelijk karakter

van de sexeverhoudingen blootgelegd”.
Vooral op dit artikel reagerend, vragen Anneke 
van Baaien en Marijke Ekelschot zich af in haar 
bijdrage hoe socialistisch het feministisch-socia- 
lisme eigenlijk is, zolang dat voorbij blijft gaan 
aan de klassenverschillen tussen vrouwen,

ORGANISATIEVORM

Over de manier waarop het feminisme van de 
“tweede golf” haar opvattingen moet duidelijk 
maken, haar strijd tegen vrouwenonderdrukking 
moet voeren, komen eveneens uiteenlopende vi
sies naar voren. Joyce Outshoorn e.a. vinden het 
werk uitsluitend in kleine groepen in de vrou
wenbeweging onvoldoende, “hoewel hier juist 
waarschijnlijk het meest effektief de patriarchale 
verhoudingen worden ondermijnd”. Om iets te 
bereiken vinden ze het daarnaast nodig om als 
vrouwen(beweging) te werken in instituties en 
organisaties, “mits dit kritisch gebeurt ten aan
zien van je eigen loyaliteit” .
Een kritische deelname in bestaande (linkse) or
ganisaties, zoals die niet wordt ondersteund door 
Anneke van Baaien en Marijke Ekelschot.
Zij pleiten voor wat zij noemen “revolutionair 
feminisme” : het opstoken van zoveel mogelijk 
vrouwen tegen de-mannelijke onderdrukking. 
Waarop Yvonne Schol ten in de pen klom en 
“man” en “vrouw” wil vervangen door “men
sen” (sommige Staatssekretarissen enzo) behoor
lijk vrouwen-onderdrukkend bezig kunnen zijn. 
Verder gaat Yvonne Scholten in op de organisa
tievorm, waarbij ze een sociaal-demokratisch 
model: een federatie van vrouwengroepen, af
wijst.
“Het nieuwe feminisme is ontstaan in de jaren 
’68-’69, dus juist in de jaren waarin het sociaal- 
demokratisch model ter diskussie werd gesteld in 
West-Europa, het verzet tegen de oorlog in Viet
nam een hoogtepunt bereikte, geëxperimenteerd 
werd met nieuwe vormen van samenleving, anti- 
autoritaire ideeën opgeld deden, teruggegrepen 
werd naar het anarchisme en libertaire ideeën. . . 
Het gros van de feministen is uit die beweging 
voortgekomen” .
In het verkennen van nieuwe organisatievormen 
ziet zij een werkterrein voor het feminisme. 
“Voor zover het verleden ons daarbij kan hel
pen, lijkt me dat we moeten zoeken in de hoek 
van de radenbeweging”. Yvonnen Scholten be
sluit haar inspirerend artikel met een waarschu
wing voor één tendens in het feminisme: “het 
feminisme dat alle oude vooroordelen tegen de 
vrouw in zijn vaandel heeft geschreven en nu uit
draagt als typisch vrouwelijk/feministische waar
den. Het vrouwengezelschap waarin voortdurend 
over menstruatie wordt gepraat, het nieuwe

moederschap, onze vrouwelijke intuïtie, lief zijn 
voor elkaar, veel klagen en lijden en het zaak is 
“links mannenland” in te gaan . . .  Ik geloof wel 
dat we erg moeten oppassen voor het overbe
trokken wereldbeeld van het vrijwillig getto”.

HET ORGANISATIEVRAAGSTUK 
VAN LINKS

De strekking van een aantal bijdragen uit deze 
bundel “Vrouwen in links mannenland” vinden 
we ook bij Sheila Rowbotham.
Het boek “Bevond the Fragments” dat ze samen 
met Lynne Segal en Hilary Wainwright heeft ge
schreven, verschijnt over onige maanden bij Van 
Gennep onder de titel: “Autonomie en eenheid. 
De vrouwenbeweging en de weg naar het socialis
m e Centraal daarin staat de verhouding tussen 
autonome bewegingen als de homobeweging en 
vooral het feminisme en de bestaande revolu
tionaire partijen in Engeland.
Links kan nog heel wat leren van het feminisme, 
zowel op theoretisch als op organisatorisch ge
bied, zegt Sheila Rowbotham.
Evenals Yvonne Scholten ziet zij in de organisa
tie van de vrouwenbeweging van de laatste tien 
jaar de invloed terug van de anti-autoritaire stro
mingen uit de 60er jaren. Vanuit de ervaringen 
binnen zo’n feministische organisatie geeft ze 
kritiek op het leninistische organisatiemodel, zo
als zich dat presenteert als “demokratisch cen
tralisme” in revolutionaire partijen als de I.K.B., 
Communistische Partij, Socialistische Werkers- 
partij.
Sheila Rowbotham stelt dat organisatievorm niet 
een neutraal gegeven is. Een leninistisch organi
satiemodel gaat vereenvoudigd weergegeven uit 
van een grote mate van centralisme, waarin de 
macht van een bestuur, de leiding aanzienlijk is. 
Een macht die samenhangt met wat als revolu
tionaire taak van de partij wordt gezien, nl. lei
ding geven aan de arbeidersklasse. Deze vermeen
de voorhoedefunktie van de partij houdt een hi
erarchische denktrant in: de partij weet wel wat 
goed is voor de arbeidersklasse en stelt zich aan 
het hoofd van het revolutionair proces.
Hiermee in overeenstemming is de akseptatie van 
hiërarchie binnen de eigen organisatie: “Als de 
leden het beter weten dan niet-leden, dan weten 
de leiders het beter dan de leden en de wereld 
lijkt weer geordend” . Het is zeer twijfelachtig of 
onder leiding van een dergelijke partij een “so
cialistische” maatschappij zonder onderdruk
king, overheersing en hiërarchie bereikt kan wor
den.

De organisatievorm van de autonome feminis
tische beweging, door Sheila Rowbotham een 
“participatie-demokratie” genoemd, wordt ge
kenmerkt door een gelijke mate van verantwoor
delijkheid van alle deelnemers. Het verschaft 
geen legitimerend ontzag voor permanente lei
ders of woordvoerders en er wordt met in-acht- 
neming van alle verschillen kwa informatie, erva
ring e.d. zonder hiërarchies onderscheid ge
werkt: de verschillen hoeven geen aanleiding te 
zijn tot machtsverschillen. Uiteraard verloopt al
les in de praktijk van zo’n organisatie niet altijd 
moeiteloos, vlekkeloos of zonder frustraties. 
Maar de betrokkenheid, de aktieve inzet en deel
name van vrouwen wordt erdoor gestimuleerd.
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De ervaring van de vrouwenbeweging met deze 
andere ideeën van “leiderschap” en met de sprei
ding van verantwoordelijkheden en macht, is 
essentieel voor de weg naar het socialisme. En bij 
“socialisme” denkt Sheila Rowbotham terecht 
aan meer dan aan de socialisatie van de produk- 
tiemiddelen, wat in revolutionair links nog we 
eens als identiek wordt gezien.

GOEDE REVOLUTIONAIREN

Het socialisme van revolutionair links zou vooral 
gerealiseerd moeten worden door de loonafhan
kelijke arbeidersklasse, uiteraard geleid door de 
revolutionaire partij die als voorhoede het juiste 
bewustzijn heeft en weet wat goed is voor de ar
beiders. In dit primaat van de ekonomische pro- 
duktieverhoudingen, als van belang zijnde voor 
het socialisme, zit een voor vrouwen wezenlijk 
diskriminerend en onderdrukkend element. Af
gezien dan nog van de arbeideristische vereen
voudiging van de maatschappelijke verhoudingen 
tot produktieverhoudingen. Het zijn meer man
nen dan vrouwen die behoren tot de loonafhan
kelijke arbeidersklasse werkzaam in de produk- 
tie. De meeste vrouwen werken en ontlenen haar 
ervaringen en bewustzijn veel meer aan het werk 
thuis, in de reproduktie.
Een ontkenning van de waarde van dergelijke er
varingen en een mede daarop gebaseerd bewust
zijn voor het “socialisme”, zou vrouwen diskwa
lificeren als “goede revolutionairen” .
Binnen leninistisch links ziet men ook veelal een 
hiërarchie aan aktiepunten: aan de top staan de 
strijd om de politieke macht en het bedcijven- 
werk. Dan volgen buurtakties en pas daarna ko
men onderwijs, welzijn en “kulturele” aktiepun
ten.

In tegenstelling tot dit eng-ekonomistische 
standpunt wordt binnen het feminisme een dui
delijke samenhang onderkend tussen maatschap
pelijke arbeidsdeling, wetgeving, voortplantings- 
regels (incest-taboe), ongeschreven regels, kodes, 
normen. Een samenhang tussen die gebieden die 
in de traditioneel socialistische theorievorming 
maar al te vaak zijn ingedeeld in een “belang
rijk” gebied van de produktiesektor, de ekono
mische basis en een “onbelangrijk” gebied van 
de ideologie, de bovenbouw. Hiertoe behoren 
dan ook een groot deel van de aktiviteiten in de 
“privé-sfeer” , waarbij overige aktiviteiten van 
het thuisfront onbenoemd blijven.
Ook hier kunnen socialisten leren van feminis
ten: een maatschappij-analyse ontwikkelen ge
richt op doorbreking van de scheidslijnen tus

sen produktie- en reproduktiesektor, tussen har
de en zachte sektor, tussen openbaar en privé.

INFORMEEL

Zoals gesteld, niet alles binnen het feminisme 
loopt op rolletjes, met het feminisme is niet het 
paradijs op aarde weergekeerd en dat geldt niet 
alleen voor de door Sheila Rowbotham beschre
ven situatie in Engeland. Een andere manier van 
leven, ervaren, samenwerken, moet geleerd wor
den. Dat gaat moeizaam en met konflikten ge
paard. De organisatievorm zonder leiderschap is 
ook niet altijd probleemloos. In een tamelijk on- 
gestruktureerde situatie kan informeel leider
schap ontstaan. En informele leiders zijn niet 
“aanspreekbaar”, niet terugroepbaar en niet ex
pliciet verantwoordelijk. Dat informeel leider
schap kan namelijk ook alleen maar bestaan vol
gens deze feministische gedachtengang als en 
voor zover de anderen het toelaten, de ruimte 
geven, of weigeren te participeren, verantwoor
delijkheid te nemen, zelf aktiviteiten te ont
plooien.
Naast deze problemen signaleert Sheila Row
botham de verschillen tussen vrouwen onderling. 
We kunnen niet simpelweg socialistische vrou
wen tegenover (burgerlijke) feministes zetten, 
net zomin als we de sexe-konflikten binnen de 
arbeidersklasse kunnen ontkennen. Er zijn nuan
ces, zelf zonodig dat arbeidsters-feministen en 
mannen bepaalde akties van bourgeois-feminis- 
tes kunnen ondersteunen, precies zoals de vele 
mannen en vrouwen socialist werden.
Naast deze nuancering van de vrouwenstrijd 
maakt Rowbotham ook voortdurend onder
scheid tussen mannen die wel en die niet niet 
welwillend ten opzichte van feministische ideeën 
en organisatievormen staan. Bovendien stelt ze 
het feminisme als autonome beweging op één 
lijn met de homobeweging en met bepaalde 
groeperingen van etnische minderheden.
Sheila Rowbotham beschouwt het feminisme als 
één van de maatschappij-veranderende bewegin
gen. Eén van de tegenkrachten in een kapitalisti
sche maatschappij. Veel vrouwen zijn socialiste 
geworden, niet zozeer dankzij maar ondanks de 
socialistische partijen. Willen de bestaande socia
listische partijen ook de feministische (en socia
listische) vrouwen politiek organiseren, dan zul
len die partijen het primaat van de ekonomische 
produktieverhoudingen moeten vervangen door 
erkenning in hun theorie en in hun handelen van 
de gelijkwaardigheid van alle aspekten van het le
ven. Bovendien zal de organisatievorm van die 
partijen moeten veranderen en zal het demokra- 
tisch centralisme moeten plaatsmaken voor de

zelfaktiviteit en kreativiteit van de leden - en 
niet-leden.

KANTTEKENINGEN

Het boek van Sheila Rowbotham is bijna het 
Hooglied van het feminisme, doortrokken van de 
inspiratie ontleend aan de emotionele warmte en 
koestering, vergroting van het zelfvertrouwen en 
de kreativiteit. Een praktische invulling van de 
verbeelding aan de macht waarvan sommigen 
dachten dat het er nooit van zou komen. De ge
dreven en geïnspireerde manier van schrijven 
brengt het gevoel over dat het voor Sheila Row
botham een verademing moet zijn geweest na ge
bivakkeerd te hebben in de kille gefrustreerdheid 
van een paar theoretisch linkse groepen, op een 
totaal andere manier in de vrouwenbeweging be
zig te zijn. Maar net zomin als de bewegingen 
van de eind zestiger jaren geïsoleerde eilandjes 
van fantasie, kreativiteit en verbeelding waren, is 
de vrouwenbeweging van nu een losstaand, afge
sloten gebied. Een subkultuur, die in geen enkel 
opzicht beïnvloed zou worden door de heersen
de krisisverschijnselen op politiek, ideologisch en 
ekonomisch gebied.
Dat is eigenlijk ons grootste vraagteken bij dit 
boek vol met herkenbare euforie: hoe nu verder, 
mede gezien de maatschappelijke omstandighe
den van nu met de toenemende dreiging van 
nieuwe Vietnams, toenemende inkapseling ook 
van de in het feminisme ontwikkelde ideeën. 
Wat natuurlijk niet betekent dat de vrouwenbe
weging dan maar even haar eisen zou moeten 
vergeten tot de bui over is en er in een hoogkon- 
junktuur weer ruimte zou kunnen zijn voor het 
feminisme. Onder invloed van de krisis op de 
vrouwenbeweging zijn we bij Sheila Rowbotham 
nauwelijks iets tegengekomen.

Het kan zinvol zijn om vanuit een autonome po
sitie als vrouwenbeweging op tijd in het linkse 
kamp om te kijken naar die (potentiële) mede
stander- op incidentele punten en niet voor één 
algemeen “verbond” - met wie gezamenlijk het 
tij gekeerd kan worden.
En in dat samenwerkingsverband-op-punten van
uit de buitenparlementaire, autonome vrouwen
beweging met linkse groepen is de aard en de in
tensiteit van het feminiserend werk dat door 
vrouwen binnen die partijen is en wordt verricht, 
van groot belang.
Vrouwen(groepen) in of gebonden aan linkse 
partijen hebben een per partij verschillende posi
tie.
De positie van de PSP-Vrouwengroepen is om
schreven als “autonoom” ten opzichte van de 
partij. Deze (relatief) autonome positie van de 
PSP-Vrouwengroepen d.w.z. de minder partij- 
top-gebonden situatie dan in andere linkse partij
en gebruikelijk is, sluit aan bij een wezenlijk ele
ment van de PSP, nl. het anarchisme, waardoor 
de kritiek van Sheila Rowbotham op de leninis
tische organisatievorm in mindere mate op de 
PSP van toepassing is.

TITIA BOS 
TIT1A VAN LEEUWEN

'Vrouwen in links Mannenland’
Uitgave: De Groene Amsterdammer 
Verkrijgbaar door storting van U 9,- 
op postgiro 72HH0 t.n.v. De Groene/A’dam



De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uitZuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Sbami bit de ASN

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r .

Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
*  aankruisen wat u wenst.
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wat radikalere aanpak (Dodewaard-blokkade, 
prikakties, giroblauw) geeft meer mogelijkheid 
tot harde tegenaktie. Hoewel de VNO/NCW be
weren dat de AKB zo dicht bij de media staat, 
zijn de echte grote volksbemvloeders (Telegraaf, 
Tros en Avro) al lang bezig zijn met het veroor
delen van de AKB tot een links-extremistische 
beweging. En voor mensen als Wibo v.d. Linden, 
Henry Schoep en Hilterman is geen verdacht
making te grof.

HET WORDT NU MENENS

We moeten de offensieven van de ondernemers 
en technokraten heel serieus nemen. Voor het 
eerste is er sprake van een gekoördineerde kam- 
pagne tegen de Anti Kern Beweging (AKB).

We moeten daar vooral niet over in paniek ra
ken. Maar evenmin moeten we denken dat het 
geen belang heeft, dat ze te laat zijn. Een van de 
redenen waarom de AKB in Nederland tot nu 
toe zoveel meer heeft bereikt dan in veel andere 
landen is, dat geen sprake was van gekoördineer
de tegenaktie. De ondernemers en technokraten 
dachten dat het wel voldoende was om via hun 
mensen in adviesorganen en via wetenschappelij
ke publikaties en af en toe voorlichting aan ka
merleden, hun belangen te behartigen. Sinds een 
jaar, is misschien nog minder, zijn ze in gaan zien 
dat ze de kans lopen het werkelijk te gaan verlie
zen. Ze zijn namelijk vergeten het belang van de 
publieke opinie. Die fout willen ze nu goedma
ken. Met de geavanceerde indoktrinatie technie
ken van de Zweedse kollega’s. De AKB kan en 
mag dit niet over zich heen laten komen. De 
strijd gaat nu echt beginnen.
Hoe moet de AKB tewerk gaan?
De atoomlobby zal haar kampagne vooral rich

ten op het streven naar behoud van materiële 
welvaart, op werkgelegenheid, op het onafhanke
lijker worden van olie. Zij zal breeduit de voor
delen van kernenergie en kolen uitmeten, en al
ternatieven vriendelijk bejegenen, maar als onbe
langrijk afdoen. Een kampagne waarbij de na
druk ligt op het kreëren van het gevoel bij de 
mensen dat hun leiders en deskundigen het alle
maal erg goed weten.
Tegenover zo’n verhaal past een keiharde aanval 
op de belangen die bij de atoomlobby spelen: 
Winstbejag en niet werkgelegenheid is leidraad 
voor het ondernemen. Die honderdduizend extra 
werklozen in 1980 zijn er grotendeels bijgeko
men omdat de kapitaalbezitters hun geld liever 
anders en in andere landen wilden investeren. 
Een fundamentele (energie)besparingspolitiek en 
een grootscheepse aanpak van nieuwe energie
bronnen (zon, wind, enz.) leveren bronnen die

véél meer (Nederlandse) werkgelegenheid dan 
het kopen van (buitenlandse) kerncentrales. 
Kolen en kernenergie levert ons nog verder uit 
aan Shell en Esso. Zij bezitten de uraniumvoor- 
raden, zij beheersen de kolenhandel, zij ontwik
kelen de nieuwste kolenverwerkingstechnieken. 
Het energieprobleem wordt steeds konkreter 
voor de mensen. In 5 jaar tijds is de aardgasprijs 
voor kleinverbruikers van f 0,20 naar f0,48 per 
nv* gestegen. De elektriciteitsprijzen stijgen ex
tra, omdat het verbruik minder snel toeneemt 
dan door de elektriciteitsbedrijven voorzien. De 
benzineprijzen zijn in enkele jaren tijds verdub
beld. Subsidies op isolatie e.d. worden minder. 
De AKB is dan ook gedwongen om met een 
energieverhaal te komen: de kosten en proble
men van kolen en kernenergie, de baten van een 
funfamentele besparingspolitiek. De realiteit van 
warmte-kracht-koppeling, de mogelijkheid hier 
en nu van zonne-, wind-energie e.d. En vooral 
ook: de noodzaak van nationalisatie en demo- 
kratisering van de energiesektor om de ontwik
keling van een mens- en milieuvriendelijke ener
gievoorziening mogelijk te maken. Met andere 
woorden: de aktieve betrokkenheid van de men
sen is onze kracht, tegenover de macht van het 
geld.
Om te slagen zal de AKB dezelfde eensgezind
heid moeten tonen als de atoomlobby nu. Waar 
het aksent de laatste tijd op direkte akties komt 
te liggen (blokkades, prik-akties, giroblauw), zal 
ook de informatievoorziening en massamobilisa- 
tie weer met kracht moeten worden aangepakt.

Samenwerking tussen basisgroepen, energiekomi- 
tees en het Landelijk Energie Komitee is daar
voor noodzakelijk.

JOHN HONTELEZ

Clat artikel: Magere kritiek

Met verbazing heb ik kenr.:s 
genomen van een aantal artikelen 
over CLAT-Nederland. Siep van 
der Werf kondigt in Bevrijding 
nr. 22 aan dat hij aandacht zal 
besteden aan de relatie tussen de 
verschillende Zuidamerikaanse 
landenorganisaties en Clat- 
Nederland.
Toen ik de kop las 'De kritiek op

opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrijd 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan bet artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.
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Clat' dacht ik, nou die zullen wel 
met een heel verhaal komen. 
Een verhaal is het wel geworden, 
maar veel feiten staan er niet in. 
De kritiek die er op Clat is, is 
erg mager. Bovendien geeft het 
interview met Clat mensen onder 
de titel 'Soepelheid maar met 
mate' een indruk van de werk
wijze van Clat die naar mijn 
mening beter aansluit bij de 
realiteit in Zuid Amerika dan 
datgene wat door veel landen
organisaties vanuit Nederland na
gestreefd wordt.
Ik zal niet ingaan op allerlei 
zgn. kritiekpunten, want veel 
punten gaan niet verder dan iets 
aanstippen. Wat mij wel verbaasde

is het punt dat Clat in haar adver
tentie oproept de demokratische 
vakbeweging te steunen. Het lijk t 
mij logisch dat een organisatie 
in Nederland die met name op
gericht is om steun te verlenen 
aan de vakbeweging in Zuid- 
Amerika, een dergelijke oproep 
doet. Een dergelijke leuze zegt 
nog niets over het demokratisch 
gehalte van andere organisaties. 
Door Siep en Peter wordt die 
konklusie er wel aan verbonden. 
Voorts wordt gesteld dat de 
politieke lijn van Clat niet juist 
is. De samenwerking met andere 
organisaties gaat moeizaam of 
niet. Een konstatering die ver
volgens niet uitgelegd wordt. Maar

juist de PSP weet toch dat het 
erg moeilijk is om samen te 
werken, zou daarom onze poli
tieke lijn onjuist zijn?
Jammer dat als de PSP recht
vaardige kritiek heeft, d it op zo'n 
manier kenbaar wordt. Peter en 
Siep zouden er goed aan doen 
toch wat dieper op het geheel 
in te gaan opdat een buiten
staander een betere indruk krijgt 
van alle bezwaren.

Theo Dierikx

(advertentie)
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Srrohalm
STROHALM KONGRES 
‘Van prikaktie tot Aktiegrond1

14 februari a.s. (en dus niet op 31 jan. zoals 
in Bevrijding 81/1 gemeld is). Plaats: U-huis, 
Lepelenburg 1, Utrecht. Aanvang 10 uur. Eind 
van het kongres 17.00 uur. Waarna feest.

Doel van deze diskussiedag is:
— praten over de aktie-ervaringen op milieu/ 

energiegebied de afgelopen tien jaren.
— konklusies trekken, lijntjes uitzetten voor 

milieu/energieaktie in de jaren 80.
— zo nodig en indien mogelijk aanzetten 

geven voor toekomstige samenwerking en 
overleg.

Een dag voor aktivisten en geïnteresseerden. 
Een diskussiemap en entreekaart (f. 7,50) 
moet voor 30 januari aangevraagd worden bij 
Aktie Strohalm, Oudegracht 42, 3511 AR 
Utrecht, 030 - 314314. Gironr. 35.59.25.

H om obevrijd ing
PSP-HOMOBEVR1JD1NG nummer 9 is uit met 
veel flitsende nieuwtjes; nu extra dik dankzij de 
deskundige redaktie uit het gehele land. Losse 
nummers f 3,30 abonnement (5 nummers) f 16,- 
incl. porto. Bestellen door storting van het be
drag op postgiro 412 53 83 t.n.v. Paul van Ette- 
koven te Amsterdam. Of probeer het via je afde
ling. Doen!

(ingezonden mededeling)

3 5 «  KONGRES PSP
Op zaterdag 31 januari wordt in de Brabant- 
hallen in Den Bosch het 35e kongres van de 
PSP gehouden. Het voornaamste agendapunt 
zal het samenstellen van de kandidatenlijst 
voor de Tweede Kamer-verkiezingen van mei dit 
jaar zijn.
Het Kongres begint om 10.30 uur en duurt 
tot ongeveer 19.00 uur. Plaats: Brabanthallen 
(Hertogzaal), Oude Engelenseweg 1, Den Bosch 
(zie tekening hieronder).

3R A -r’ H A L*- E N

EURO HOTEL
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Verkiezingsfonds
(FJ) Komende kampagne kan alleen slagen als 
we er ook de financiële middelen voor heb
ben. Om goed te kunnen werken is twee hon
derd en vijftig duizend gulden nodig. Het eer
ste deel daarvan is al binnen: 55.000. Rond 
nieuwjaar ontving iedere lezer(es) van dit blad 
een acceptgirokaart voor het verkiezingsfonds. 
Mocht je die nog ongebruikt hebben gelaten, 
zoek hem dan even op. Draag je steentje bij 
door een bijdrage over te maken. Help de 
kampagne aan een stevig fundament.

G iro  1 5 1 6 0 0
t.n.v. Verkiezingsfonds PSP/A'dam
De anonieme gever bevestigen we hier de goede ont
vangst.

D e e ltijd a rb e id
De PSP-afdeling Doetinchem e.o. heeft een nota 
uitgebracht over deeltijdarbeid bij de gemeente
lijke overheid. Geïnteresseerden kunnen een ek- 
semplaar van deze nota bestellen door over
making van f 2,50 op girorekening 211 09 40 
t.n.v. Tineke van Drooge, Doetinchem. De nota 
wordt dan toegestuurd.

PSP-jongeren
De PSP-jongeren en de infogroep van de 
Stokvishal organiseren op 7 februari om 19.30 
een avond tegen fascisme en racisme in de 
Stokvishal in Arnhem.
Het programma omvat films, stands en 
spre(e)k(st)ers van politieke partijen en om 
21.00 uur een fakkeloptocht. Daarna waar
schijnlijk Bram Vermeulen.

D ienstw eigeren
Onder de naam DIC map zijn er door de uitgeverij de Horstink al verschei
dene goede informatiemappen uitgebracht. Enkele voorbeelden zijn bijvoor
beeld mappen over: Ontwapening, militarisme, homofilie en de tegenstelling 
tussen Noord en Zuid. De jongste DIC map (No 80) gaat over feiten en mo
tieven rond dienstweigeren en heet “Dienstplicht, weigerplicht”
Het initiatief om tot deze map te komen is geno
men door de vredesorganisatie Kerk en Vrede. 
De bedoeling van de map is om door middel van 
een zo groot mogelijke verspreiding op scholen, 
vormingsinstituten en bijvoorbeeld kazernes het 
zonder meer kritiekloos het leger instappen ter 
discussie te stellen. Nog steeds stapt 80 procent 
van de jongeren vrijwel zonder na te denken de 
militaire dienst in.

De map wordt ingeleid door een algemeen ver
haal over de geschiedenis van de dienstplicht. 
Vervolgens gaan de samenstellers in op de ont
wikkeling van het dienstweigeren in Nederland 
rond de wet gewetensbezwaren en aktuele kwes
ties als de politionele akties in Indonesië en de 
Libanonkwestie.
De kernvraag van de map is wat de funktie van 
het dienstweigeren als maatschappelijk protest 
en als onderdeel van de anti militaristische strijd 
is. Aan de hand van in verschillende bladen eer
der verschenen artikelen wordt hier op ingegaan. 
Zo staan er artikelen in uit bijv. ’t Kan Anders 
de Soldatenkrant en het blad van de Vereniging 
Dienstweigeraars.
Verder wordt er aandacht besteed aan persoon
lijke motivaties van verschillende mensen om te 
zijn gaan dienstweigeren, zo komen bijv. de to-

taalweigeraars Willem de Haan en Theo Wolswijk 
aan het woord. Ook wordt er kort aandacht be
steed aan een vrouw die een beroep op de wet 
G.M.D had gedaan om erkend te worden als ge
wetensbezwaarde.
De map bevat verder informatie over de proce
dure bij het weigeren in Nederland en België. 
Zeer summier wordt ingegaan op de situatie van 
gewetensbezwaarden in een groot aantal landen 
in de wereld, iets ruimer wordt ingegaan op de 
situatie in de E.G. landen en de oostblok landen. 
Verder bevat de map een vrij uitgebreide hoe
veelheid informatie over de problematiek rond 
de tewerkstelling. Naast algemene informatie 
over dit onderwerp wordt het standpunt van het 
vredesburo gegeven. Tot slot staat in een bijlage 
o.a. de komplete wet G.M.D. zoals die is gewij
zigd in november 1978.

Kortom de DIC map ’80 is een uitstekend boek
werk voor die mensen die veel met dienstweige
ren te maken hebben of voor die mensen die wat 
meer over dienstweigeren willen weten of het 
misschien zelf willen gaan doen. De map is te 
krijgen bij de linkse boekhandels en bij de vere
niging dienstweigeraars, prijs ong. f 10,-.

PAUL VAN DUN
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De rekenmeesters
Behalve de geleerde heren van het Centraal 
Planbureau (CPB), die telkens de plank zwaar 
misslaan met verkeerde prognoses over de 
werkloosheid, kan het ‘hulpje' van het CPB, de 
rekenmeesters van het Centraal Bureau voor de 
Statistiek, evenmin een voldoende voor rekenen 
worden toegekend. Plotseling kwam namelijk 
het bericht uit de lucht vallen, dat de cijfers 
die van regeringswege de afgelopen jaren zijn 
verstrekt over de hoogte van de lonen voort
durend sterk overschat zijn. De winsten van de 
ondernemers kwamen daardoor op papier veel 
en veel lager uit dan ze werkelijk waren. Na 
nieuwe becijferingen van het CBS bleek niet dat 
er dit jaar slechts 2 1/2 % van het nationaal 
inkomen naar de winsten gaat, maar zeker 
zo'n 10 a 1 5 % meer!
Het CBS noemt het nu zelfs irreëel, dat de 
winsten op aardgas, eigen woningbezit en de 
nutsbedrijven niet worden meegeteld. Nadat dit 
al veel eerder door talloze kritici is vastgesteld, 
komen nu de rekenmeesters van het CBS tot de 
konklusie, dat de zgn. arbeidsinkomensquote 
(een term die de verhouding aangeeft tussen het 
totale inkomen dat in de Nederlandse bedrijven 
verdient wordt) eigenlijk niet geschikt is als 
maatstaf voor de ekonomische ontwikkeling en 
de toestand van de bedrijven. En zo wordt het 
Nederlandse volk dan belazerd: door direkteur 
van den Beid van het CPB met in zijn kielzog 
VNO-voorzitter Van Veen, die beiden het wijs
vingertje opheffen als de quote volgens de 
jongste gegevens weer was gestegen, of door

bankpresïdent Zijlstra, die in zijn ‘brandbrief 
zijn bezorgdheid uit over ‘s lands ekonomie. In 
deze brief liet hij weten, dat de Nederlandsche 
Bank er niets voor voelt de regering meer dan 
3 miljard aan bankbiljetten te laten drukken 
voor het betalen van haar schulden. En onder
tussen doet het kabinet Van Agt niets en schuift 
de problemen voor zich uit, met als gevolg een 
aanzwellend leger aan werklozen. De reorgani
saties en ontslagen bij Ford, Enka, Asselbergs, 
Philips en in de Twentse textielindustrie zijn 
slechts enkele voorbeelden, waarbij duizenden 
werknemers hun baan dreigen te verliezen.

Dit kabinet zou er goed aan doen de aardgas
winsten en de kapitaaluitvoer aan te pakken. 
Om nog maar te zwijgen over de miljarden 
die geschonken worden aan grote en rijke 
ondernemingen en de miljarden guldens reserves 
bij de institutionele beleggers, zoals pensioen
fondsen en levensverzekeringsmaatschappijen. 
De multinationals moeten maar inleveren, of de 
banken, of het Algemeen Burgerlijk Pensioen
fonds. Dan hoeft immers de konsumptie van de 
gewone man niet naar beneden, de vraag naar 
konsumptiegoederen loopt niet terug en er 
ontstaat geen werkloosheid bij de bedrijven 
die die konsumptiegoederen maken. De koop
kracht kan behouden blijven als we maar 
‘liggende gelden’ weten te vinden. En die zijn 
er in voldoende mate.

PETER DROS

Verkiezingsrond s
Op dit moment heeft de financiële aktie f. 80.111,12 opgeleverd.
We ontvingen van 2340 leden en abonnees een gift. Hartelijk dank.
Maar nu op naar de eerste ton. Voor een goede verkiezingskampagne hebben we f. 250.000,- nodig. 
Lever uw bijdrage aan een versterkte PSP in de Tweede Kamer.

G iro 1 5 1 6 0 0 t.n.v. Verkiezingsfonds PSP/Amsterdam

Verschijnt twee maal per maand 
uitgave van de
Pacifistisch Socialistische Partij

Redaktie:
Rudi Boon 
Titia Bos 
Peter Dros 
Titia van Leeuwen 
Cora Mulder 
Roel Sandvoort 
Siep van der Werf 
Peter Zwart

Vormgeving:
Dick Breebaart 
Albo Helm (illustraties)
Simon B. Kool

Foto's: Paul Babeliowsky

Redaktiesekretariaat en eindredaktie: 
Roel Sandvoort

Administratie en partijburo:
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) -26 73 74 
Abonnement: f 30,- per jaar 
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

i/ertentietarief:'ertentietarieT:
ïen voor niet-kommerciële adverten 
), f 1 per mm per kolom 
pag. f 1000,-; 1/2 pag. f 500,-

Druk: Bevrijding, Amsterdam

POLITIEREGISTRATIE 
ga maar rustig slapen

PvdA WIKT, 
maar Joop beslist

FEBRUARISTAKING 
doorgaan en niet vergeten

LEEGSTANDSWET 
van de regen in de drop

pag. 3

pag. 4

pag. 6

pag. 7

MIJN MOEDER IS EEN MAN pag. 8

36e PSP KONGRES pag. 10
verloedering van de politiek

TAIWAN pag. 13
industriële vormgeving en vrede

ACHTER HET GROENE GORDIJN 
chris huinder pag. 16

Binnenkort schakelt de administratie van 
Bevrijding over op een computer. De moge
lijkheid bestaat dat bij het overzetten van de 
diand’-administratie fouten zijn gemaakt. 
Kontroleer uw adresbandje en laat ons fou
ten even weten. Bij voorbaat dank.



maar rustig
Het is al weer een paar jaar geleden, dat Bouwe Kalma het bij de politie in ge
bruik zijnde zgn. registratieformulier aan de kaak stelde. Op dit formulier 
konden aan de hand van voorgekodeerde antwoorden gegevens worden inge
vuld over “bekend als type” en “ras/type”, maar ook informatie over het 
motief (minnenijd en politiek) en algemene persoonskenmerken, zoals opval
lend gekleed, nagelbijter, travestiet enz. Inmiddels is jood geschrapt en neger 
vervangen door negroide en waakt een Commissie van Toezicht over de be
scherming van de persoonlijke levenssfeer. Volgens Vadertje Staat kunnen we 
dus rustig gaan slapen.

Het rustig gaan slapen kunnen we wel vergeten, 
want er is in feite geen flikker veranderd. Met 
name het uitblijven van wettelijke maatregelen 
op het gebied van de registratie van persoons
gegevens geeft reden tot grote zorg. Immers, de 
ontwerpen van Wet op de persoonsregistraties 
(algemene privacy wet) en de Wet op de Centrale 
personenadministratie (CPA) zijn nog steeds niet 
naar de Raad van State gezonden om advies. Dit 
in tegenstelling tot het bericht dat op 4 novem
ber 1980 in de Nederlandse Staatscourant ver
scheen onder de kop: Wetsontwerp naar de Raad 
van State. Uit dit bericht blijkt, dat het kabinet 
het eens is geworden over beide ontwerpen van 
wet en dat deze om advies zullen voorgelegd aan 
de Raad van State.
Om iets meer van de struktuur en de verbindin
gen van de vele (afzonderlijke) registratiesyste
men te schetsen, zal ik mij beperken tot het op
sporingsregister en de herkenningsdienst. Im
mers, de verwarring, verwevenheid en ondoor
zichtigheid wordt pas duidelijk wanneer een aan
tal registratiesystemen afzonderlijk onder de 
loep worden genomen. Het archief van het op
sporingsregister is een onderdeel van het Cen
traal Politieregister. In dit register worden o.m. 
geregistreerd de meldingen van ter zake misbe
drijf opgemaakte processen-verbaal, opsporings
verzoeken en detenties. Het opsporingsregister is 
volledig geautomatiseerd en bevraging via een 
terminal is derhalve mogelijk. De vraag doemt 
natuurlijk op, wie er in dit opsporingsregister zit
ten en welke gegevens er zoal worden geregi
streerd. Wat er bij de herkenningsdienst op het 
bekende registratieformulier zoal wordt geregi
streerd is iets doorzichtiger als we het 4 pagina’s

tellende landelijke meldingsformulier aan een na
der onderzoek onderwerpen. Nog afgezien van 
het feit, dat de daarop vermelde kategorieën al
lerminst dekkend zijn en elkaar wederzijds niet 
uitsluiten, is de invulling aan de hand van geti- 
genverhoor wel zeer subjektief. Herhaaldelijk is 
uit onderzoek gebleken hoe er bij getuigen een 
“sociale wenselijkheid” optreedt die maakt dat 
veelal negers (op het nieuwe formulier vervangen 
door negroide) als mogelijke verdachten worden 
aangemerkt, terwijl het in werkelijkheid om an
deren ging. Immers, zowel de verzamelde gege
vens in het komputerbestand, als de zoekargu- 
menten zijn subjektief en kunnen derhalve onbe
trouwbaar zijn. Er is geen inzagerecht in de gege
vens, maar wel is er de eerder genoemde Com
missie van Toezicht, waartoe men zich met 
klachten kan wenden. Deze commissie heeft me
dio 1980 haar eerste verslag uitgebracht en dit 
was voor Fred van der Spek aanleiding om maar 
liefst 24 vragen schriftelijke vragen over de in- 
houd in te dienen, waarop nog niet is geant
woord.
Maar de politie is wat gegevens aangaat niet ge
bonden aan haar eigen databanken. In principe 
heeft zij toegang tot alle gegevens, die waar dan 
ook liggen opgeslagen. De woorden “ter opspo
ring van strafbare feiten” hebben een welhaast 
magische klank en geven toegang tot bijna alle 
registratiesystemen. Steeds weer blijkt, dat voor 
de politie een uitzondering wordt gemaakt. Zo 
ook in de Wet Openbaarheid van Bestuur, waarin 
t.a.v. de informatieverstrekking is geregeld, dat

deze niet plaats vindt indien het belang daarvan 
opweegt tegen het belang van de opsporing en 
vervolging van strafbare feiten. Is de verstrekking 
aan de politie vrijwel onbeperkt, de verstrekking 
door de politie is niet geregeld en uit diverse pu- 
blikaties is gebleken, dat deze min of meer regel
matig plaats vindt. We komen daarmee tot de es
sentie van de technische ontwikkeling die zijn 
weerga niet kent en die steeds verder gaat. An
derzijds is er een ontbreken van kontrole op het 
gebruik van die hulpmiddelen. En de politie is 
één van de gebruikers die daaraan voldoet. De 
kontrole is meestal afwezig, wanneer we tenmin
ste de Commissie van Toezicht op de herken
ningsdienst niet mee tellen. Van een echte demo- 
kratische kontrole kan immers niet gesproken 
worden.
Voor sommigen is deze ontwikkeling aanleiding 
te spreken van een politiestaat, hoewel ik zelf de 
voorkeur geef aan het woord machtsstaat, die de 
onvolgroeide rechtsstaat vervangt. Immers, er is 
van een identieke ontwikkeling ook sprake bij de 
ambtenaren (vierde macht), het leger en de vei
ligheidsdiensten. En het gevaar bestaat, dat de 
machtsstaat in de toekomst nog sterker zal wor
den. Een van de wetten van een technologische 
samenleving is namelijk dat wat technisch moge
lijk is ook in de praktijk moet worden gebracht 
en toegepast moet worden. En dat belooft voor 
de toekomst van de vrijheid van het individu die 
niet in de pas wil lopen niet veel goeds.

PETER DROS

Voor geïnteresseerden is een abonnement op 
het Kwartaalschrift Privacy en Persoonsregistra
tie aan te bevelen. Pen uitgave van de Stichting 
Waakzaamheid Persoonsregistratie. Postbus 711, 
1000 AS Amsterdam, telefoon 02908 - 3134
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“Zesenzeventig zetels voor PvdA, D’66, CPN, PPR en PSP? Het zou fantas
tisch zijn om dan een linkse regering te kunnen vormen. Weten we ook met
een waar de PSP staat, of die partij werkelijk bereid is zo’n kabinet in het za
del te helpen. Zo niet, dan zijn we de komende tien jaar van ze af, kunnen 
we de PSP nog jaren nadragen dat ze dit onmogelijk heeft gemaakt.” Aldus 
een dagelijks bestuurder van de PvdA, kenmerkend voor de ambivalente hou
ding in deze partij ten opzichte van ‘klein links’. Velen in de PvdA zien de 
PSP nog altijd als een lastige horzel die serieus moet worden genomen maar 
ergeren zich tegelijkertijd aan de zich soms overschreeuwende dominees van 
het pacifistisch-socialisme.

Toch kan deze krachtige taal niet verhullen dat 
de PvdA een gefrustreerde partij is. De laatste 
vier jaar oppositie heeft diepe trauma’s achterge
laten. Niet alleen aan de top waar men nog altijd 
niet begrijpt waarom in 1977 de formatie is 
stukgelopen, maar ook onder de gewone leden. 
De grootste arbeiderspartij van Nederland behar
tigt immers de politieke belangen van bijna een
derde van het elektoraat en moet dus regeren. 
En hoewel er in de PvdA wel degelijk grote me
ningsverschillen bestaan over de vraag met wie 
dat zou moeten gebeuren, staat voor links en 
rechts in die partij vast dat Joop den Uyl na de 
verkiezingen van 26 mei weer in het Catshuis 
zou moeten trekken. Vandaar dat een belangrijk 
obstakel daartoe - de kerntakendiskussie, die de 
gemoederen de laatste maanden bijna kontinu 
heeft beziggehouden - nu zo vlak voor het PvdA- 
congres zonder morren wordt opgeruimd. Nu 
het erop aankomt sluiten de gelederen zich ach
ter de gedoodverfde lijsttrekker die in 1970 al 
schreef: “marges gebruiken is soms het verschil 
tussen een spiraal naar beneden of naar omhoog. 
Het verschil tussen uitzichtloosheid en perspek- 
tief, tussen hoop en wanhoop.” De in de jaren 
’60 en ’70 geplaatste vraagtekens bij het “margi
naal geklungel” van de sociaaFdemokratie heeft 
in de PvdA nimmer een essentiële rol gespeeld en 
doet dat ook nu niet.

ONBETROUWBAAR

“Door die regeergeilheid zet de PvdA zichzelf nu 
schaakmat”, aldus de dagelijks bestuurder van 
die partij, Felix Rottenberg. “Enerzijds moet en 
wil de partij regeren maar ze stelt toch ook dui
delijke voorwaarden die onder andere zijn gefor
muleerd in de zogenaamde strijdpunten. Aan de 
andere kant zijn D’66 en het CDA voor de meer
derheid van de PvdA de onvermijdelijke koalitie- 
partners, die moetje dus niet te scherp attaque
ren. Het grootste deel van het partijbestuur en 
de Tweede Kamerfraktie ziet helemaal niets in 
de PSP en PPR. En laten we wel wezen. De PSP 
is bestuurlijk onbetrouwbaar. Kijk maar naar al
lerlei plaatselijke ervaringen. Regeren is hun stijl 
niet. Tenzij de visie van Bram van der Lek, zoals 
die tot uiting kwam in het interview in Vrij Ne
derland, gemeengoed wordt in de PSP. We kun
nen met een gedogende PSP hooguit wat af
spraakjes maken over wetgeving en dergelijke. 
Met de CPN zouden we misschien wel bestuurs
kundige afspraken kunnen maken. Maar het anti- 
communisme in de PvdA is daarvoor nog altijd 
te sterk. De PSP ligt bij ons veel beter.”

Het is volgens Felix Rottenberg, eens voorzitter 
van de FJG/JS (de jongeren in de PvdA) en nu 
adjudant van partijvoorzitter Max van den Berg, 
zaak dat de PvdA zich niet in het defensief laat 
dringen ten opzichte van zowel D’66 en CDA als 
de CPN, PPR en PSP. Het zou de PvdA alleen 
maar sneller in de richting van het CDA drijven 
en bovendien een aantal harde punten - kern
energie (de sluiting van Dodewaard en Borssele, 
een politiek issue waar Joop den Uyl helemaal 
niet gelukkig mee is maar waar hij zich wel bij 
heeft neergelegd) en de modernisering van de 
kernwapens - wel zeer eenvoudig tot wisselgeld 
in de formatie reduceren.

SLAPERIGE LUSTELOOSHEID

Dinsdagavond 13 januari: in het kantoortje van 
de buurtwerker van de Amsterdamse Pijp zitten 
ongeveer vijftig PvdA’ers op elkaar gepropt te 
vergaderen over het naderende kongres. De wei
nig dynamische voorzitter maakt al onmiddellijk 
duidelijk dat hij die avond niet wil praten over 
datgene waarvoor iedereen toch eigenlijk geko
men is: de kerntakendiskussie. De poging van de 
wat oudere partijgenoot om dat toch te doen, 
haalt niets uit. Het gaat op de afdelings- 
vergadering alleen over het strategiestuk van het 
partijbestuur: “Naar een progressief beleid” . Of 
de aanwezige partijgenoten daar hun amende
menten maar op willen formuleren, zegt voor
zitter Van de Lustgraaf. Hetgeen geschiedt.
“Ik noteer dat voorstel, want daar moet straks 
over worden gestemd”, een strikt huishoudelijke 
benadering die ook menig PSP’er niet onbekend 
zal voorkomen. Tot de pauze suddert de verga
dering nog wat door, zo nu en dan slechts onder
broken door het wat lacherige rumoer in de 
hoek van de Jonge Socialisten. De aanwezigen 
wrijven vermoeid de opkomende slaap uit de 
ogen. Alleen Edo Jongejan probeert de (twee) 
partijbestuurders en het tweede kamerlid wat 
vuur aan de schenen te leggen.

Zijn interventie oogst nauwelijks succes. Rotten
berg, Van Traa en Van Thijn denderen over de 
afdeling Zuid 2 heen. Ed van Thijn: “De strijd- 
punten-opstelling van het partijbestuur is echt 
het uiterste waartoe we kunnen gaan. Als je een 
minimumprogramma hebt, hoef je niet meer te 
gaan onderhandelen en zal de partij dus - konse- 
quent - moeten kiezen voor de oppositierol” . 
Even later weet de onderhandelaar uit 1977 ook 
te voorkomen dat de partijraad van de PvdA te
veel in de melk te brokkelen krijgt tijdens de for-

matiebesprekingen. De trauma’s van vier jaar ge
leden zijn nog altijd niet geheeld.

ELEKTORAAL MARKTONDERZOEK

Maarten van Traa (buitenland sekretaris) gaf het 
in de afdeling Zuid 2 al aan. De verkiezings- 
kampagne van de PvdA zal niet in het teken 
staan van de issues die de partij nu nog in beroe
ring houden - kernbewapening en kernenergie - 
maar van het sociaal-ekonomische beleid. Pro
bleem hierbij is, zo wordt op de partijburelen ge- 
konkludeerd, dat de meerderheid van de kiezers 
denkt dat een ander kabinet helemaal geen beter 
beleid zal kunnen voeren. De door het kabinet 
Van Agt/Wiegel ingezette koers wordt ook door 
het elektoraat van de PvdA als onvermijdelijk er
varen. De stemming in de partij is dan ook niet 
florissant. De leden lijken zich al te hebben neer
gelegd bij het verlies van tien zetels dat door de
Nipo/De Hondt-enquéte wordt voorspeld. Het is 
dan ook van groot belang dat deze defaitistische 
houding van de partijkaders de komende maan
den wordt omgebogen. Gebeurt dat niet, dan 
vallen niet alleen een aantal fraaie kampagne- 
plannen in het water. Een ongeïnspireerde partij 
oefent ook weinig aantrekkingskracht uit op de 
kiezers die hun keuze pas op het laatste moment 
bepalen. Juist met het oog op deze, vooral jonge, 
kiezers en floating-voters is een succesvolle laat
ste week van de kampagne voor de PvdA van het 
grootste belang. De nodige peptalk via de Rooie 
Haan en een krachtige stunt in mei lijkt dan ook 
onontbeerlijk.

Wat opvalt tijdens de aanloop tot de kampagne 
is dat de PvdA vanuit een geïsoleerde positie 
moet opereren. Ditmaal geen Keerpunt 72 of 
een door de progressieve partijen samengesteld 
schaduwkabinet. En voor velen is de herinnering 
aan de vier vette jaren van Den Uyl al lang ver
vlogen. De PvdA zal het de komende maanden 
moeten doen met de sterren van toen en wat 
schaars ontloken nieuw talent. Dat zal het ver
trouwen van de kiezers in een door de PvdA te 
vormen kabinet niet vergroten.

OMGEKEERDE SLOGANS

In de PvdA circuleren niet alleen allerlei infor
mele lijstjes met min is teri abele partijgenoten 
partijgenoten (bijvoorbeeld: Prof. Priemus uit 
Delft op Volkshuisvesting en niet Jan Schaefer, 
Van Thijn op Binnenlandse Zaken, maar waar 
moet Aad Kosto gerangeerd worden?) maar ook 
de mogelijke varianten voor de na mei te vormen 
koalitie. Aan het CDA en de VVD het weer eens 
worden, dreigen de harde en onaanvaardbare 
coalitiebanken. Een exclusieve kombinatie van 
PvdA en D’66 - waarbij voor de PSP en PPR een 
gedoogrol zou kunnen worden weggelegd als 
Den Uyl, Buurmeyer en Meijer - is afhankelijk 
van de verkiezingsuitslag en van . . . D’66.

Tijdens het debat over de oorzaken van het mis
lukken van een progressieve politiek in Neder
land in het Amsterdamse politiek-kultureel cen
trum De Populier liet Den Uyl het achterste van 
zijn tong nog niet zien. “Klein-links in de ge-
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doogrol? Daar ben ik niet benauwd voor. Maar 
de PvdA wil geen dictaat opleggen aan D’66 met 
betrekking tot de positie van de CPN. We zullen 
D'66 wel vastpinnen op een uitspraak over een 
kabinet zonder het CDA”, zei de partijleider in 
een poging zich te verschuilen achter de onver
mijdelijke bondgenoot D’66.
Zodat ’t uiteindelijk wel zal neerkomen op een 
kabinet van PvdA, CDA en D’66. De cynici in de 
PvdA verwachten dat hun partij dan op een punt 
als de sluiting van Borssele en Dodewaard door 
de knieën zal gaan. De optimisten gokken op een 
scheuring in het CDA tijdens de formatie-onder- 
handelingen. De dissidenten zullen de moderni
sering van de kernwapens niet aanvaarden en 
zich daarom afwenden van hun kollega’s chris
tendemocraten, een eigen fraktie te vormen en 
aan een kabinet-PvdA/D’66 deel te nemen. De 
dissidenten in de huidige CDA-fraktie zouden 
het zelf hebben gezegd, aldus deze optimisten. 
Hoewel sommige meer of minder prominente so- 
ciaaldemokraten om de haverklap hun pleidooi
en houden voor linkse samenwerking heeft die 
linkse eenheid voor de partij een veel minder ho
ge prioriteit. Den Uyl ziet heel goed dat ‘klein 
links’ tot nu toe niet veel verder is gekomen dan 
passief en klagend jengelen om aandacht van de 
grotere broer. En dat komt hem goed uit want 
inhoudelijk staat hij niet te springen om die sa
men werkingsgedach te die leeft bij PPR, CPN en 
PSP. “Eenheid van links? Dé linkse samenwer
king? Daar koop ik weinig voor. We moeten op
passen dat we niet met de omgekeerde slogans 
van rechts de grote onderlinge verschillen over 
de politieke hoofdvragen, zoals bijvoorbeeld het 
sociaal-ekonomische beleid en de vrede- en vei
ligheidsproblematiek, proberen te versluieren. 
De macht moet nü in de waagschaal worden ge
legd. De machtsontwikkeling van links is wel es
sentieel maar niet tegen elke prijs” , zei hij in de 
Populier, zo de dilemma’s van de regeringspartij 
PvdA treffend verwoordend. In Den Uyls den
ken is niet alleen de inhoud van het beleid van 
belang maar meer nog de momenten van progres
sieve machtsvorming binnen de marges van de 
parlementaire demokratie. Hij zoekt die momen
ten en stuit daarbij alleen maar op het politieke 
centrum en rechts. ‘Klein links’ valt hem alleen 
maar lastig met standpunten.

INFORMEEL CIRCUIT

Het verloop van de diskussie over het aantal 
door Nederland te vervullen kerntaken heeft 
weer eens geïllustreerd dat er in de PvdA geen 
serieuze linkse oppositie bestaat. Kategoriale 
groepen als de Jonge Socialisten en de Rooie 
Vrouwen vervullen die generale functie nauwe
lijks. Een paar jaar geleden leek het er even op 
dat de JS door hun kritische, er-boven-op-zitten- 
de en toch loyale houding tot die oppositionele 
rol zouden evolueren. “In de partij opereren de 
Jonge Socialisten alleen maar slagvaardig als het 
op de belangen van de jongeren aankomt. Op 
plaatselijk nivo kun je nog wel eens invloed heb
ben, mits je bereid bent je aan te passen aan de 
haalbaarheid van je eisen binnen de parlementai
re organen, op landelijk nivo zijn de JS ambiva
lent en zijn daarom vervallen in een vrij krachte

loze oppositionele rol” , verklaart de Groningse 
JS-voorzitter, Willem Smink. De informele cir
cuits vervullen die functie veel beter. De Vak- 
bondsclub’ rond de Werkgroep Bedrijfsdemokra- 
tisering speelt een belangrijke rol bij de konkrete 
beleidsdiskussies. De antikernenergie-lobby heeft 
haar tentakels ook in het partijbestuur weten uit 
te slaan. Niet voor niets staan in het partijpro
gramma Weerwerk dat de kernenergiecentrales in 
Borssele en Dodewaard dicht moeten. Dat heeft 
heel wat nachtelijke uurtjes gekost.

De verkiezing van Max van den Berg tot partij
voorzitter heeft het beeld van de machtsverhou
dingen in de PvdA onduidelijker gemaakt. De 
Steenwijkergroep van oud-Nieuw Linksers als 
Van der Louw, Peper, Kombrink en Meijer zijn 
meer en meer naar Joop den Uyl toegedreven. 
Vroeger was het partijbestuur voor hen een soort 
influisterclubje. Nu zit daar Max van den Berg.
De teleurstelling over zijn beleid grijpt langzaam 
om zich heen. Hij is gekozen om de linkse items 
door te drukken en daar zien sommigen nog te 
weinig van. Achter de schermen heeft Van den 
Berg zich echter ontpopt tot een serieuze kracht
figuur die het beleid van de partij mee-bepaalt.
Er is wel degelijk iets veranderd in de partij, zo 
zeggen sommige PvdA'ers. Al was het alleen 
maar omdat de terugval sinds Keerpunt '72 op 
een aantal fundamentele punten niet heeft kun
nen doorzetten. Den Uyl moet nu meer rekening 
houden met het partijbestuur. Het partijbestuur 
moet op zijn beurt steeds meer rekening houden 
met de deeleisen van allerlei aktiegroepen die 
veelal binnen de partij worden versterkt door in
stituties als de Evert Vermeerstichting, Rooie 
Vrouwen en Jonge Socialisten. De vloed van 
amendementen op het verkiezingsprogramma is 
daar een aanwijzing voor. Het laat de overgrote 
meerderheid van leden betrekkelijk koud. Die 
nemen het partijnieuws tot zich via de dag- en 
weekbladpers, radio en tv. Slechts tien procent

van de leden is aktief in de partij, aldus het eind
rapport van de al in 1976 ingestelde Kommissie 
meerjarenramingen en partijdemokratie. En die 
leden zijn dan ook allerminst ‘modaal’. De PvdA 
rekruteert haar leden vooral onder de hoog ge
schoolde Nederlanders. De Jan Bodemeijer uit 
de jaren ’80 is geen lid van de partij, hij stemt er 
alleen op. Met een beroep op die modale kiezer 
heeft het partijbestuur tijdig de gelederen kun
nen sluiten achter de enige PvdA’er die èn intel- 
lektuelen èn de kiezers aanspreekt: Joop den 
Uyl. Want hoe zeer “klein links” en IKV hame
ren op de grote aanhang voor het standpunt ‘De 
kernwapens de wereld uit - te beginnen uit Ne
derland’, de PvdA lijkt de eenheid van de partij 
toch te laten prevaleren. Alleen dan kunnen de 
sociaaldemokraten een forse verkiezingsneder
laag van tien zetels misschien nog afwenden. Het 
benadrukken van de vermeende tegenstelling tus
sen de top en de basis van de PvdA is zo langza
merhand uitgelopen op een kunstmatige schei
ding. Vele partijgangers weten wel beter. Binnen 
de PvdA bestaan veel verschillende en fundamen
tele tegengestelde opvattingen over de strategie 
naar een demokratisch socialistisch ingestelde 
maatschappij. Maar die meningsverschillen gaan 
niet buiten de traditionele kaders van de partij 
en, vooral, de eenheid daarbinnen: kompromis- 
sen dus. De barometerstand van de maatschappe
lijke beweging daarop grote invloed kan uitoefe
nen, is gebleken.
“Ik kan geen stap meer verroeren als niet onmid
dellijk het paradijs op aarde neerdaalt” , zei Joop 
den Uyl onlangs in de Populier. De vier jaar op
positie heeft de PvdA huiverig gemaakt voor 
maatschappelijke groepen die van de sociaal
demokraten pas op de plaats eisen tot het mo
ment suprème. Er moet en er zal geregeerd wor
den. Hoe en met wie? De kaarten zijn nog niet 
volledig geschud en zeker nog niet gekoupeerd.

HUBERT SMEETS



Het is nu 40 jaar geleden dat op 25 en 26 februari 1941 in Amsterdam 
en andere plaatsen een algemene staking tegen de jodenvervolgingen uitbrak. 
Het is 35 jaar geleden dat de februaristaking voor het eerste werd herdacht. 
Deze staking was een indrukwekkende daad van protest en solidariteit. 
Een gebeurtenis die nooit in het vergeetboek terecht mag komen. Zeker 
niet in de huidige tijd van opkomend fascisme en racisme.

Na de Duitse inval in mei 1940 werd stukje bij 
beetje het maatschappelijk leven naar nationaal- 
socialistisch model ingericht. Stakingen werden 
verboden. De vakbonden, kranten en omroepen 
werden onder toezicht gesteld. Geleidelijk aan 
werden de joden uit de samenleving verdreven.
In november 1940 werden joodse hoogleraren 
ontslagen, in Delft en Leiden gingen de studenten 
in staking, dus werden de universiteit en hoge
school gesloten. Dezelfde maand protesteerden 
ook de zes grootste protestante kerken in 
Nederland tegen de anti-joodse maatregelen.
In januari 1941 begon de Weer-afdeling, de WA, 
de knokploeg in uniform van de NSB, steeds 
vaker joden te mishandelen, ruiten in te gooien 
of de boel kort en klein te slaan. In Rotterdam, 
Den Haag en vooral in Amsterdam leidde dit tot 
vechtpartijen met joodse en niet-joodse mensen. 
Op 1 1 februari raakte een WA-groep op het 
Waterlooplein slaags met enkele honderden 
mensen uit deze buurt, geholpen door Jordaners 
en Kattenburgers. De vechtpartij werd echt 
menens toen een WA-man een voorbijganger 
met ziin auto dood reed. Een andere WA-man, 
Koot, overleed drie dagen later aan de opgelopen 
verwondingen. Als "straf’ voor de dood van Koot 
werden op zaterdag en zondag (tijdens de 
zondagsmarkt) 22 en 23 februari, 400 joodse 
mensen opgepakt door de Duitse politie. Ze 
werden samengedreven op het Jonas Daniël 
Meijerplein. Op het politiebureau daar wisten 
twee Nederlandse agenten nog een aantal 
mannen de vrijheid te hergeven. Van de 379 
joodse mannen die naar Buchenwakl en 
Mauthausen werden weggevoerd overleefden er 
twee de oorlog. De één omdat hij door Duitse 
medegevangenen verborgen gehouden werd, 
de ander omdat hij het "geluk’ had in Nederland 
wegens communistische aktiviteiten te worden 
veroordeeld.

DE CPN

Het was de Communistische Partij Nederland 
die op de afschuwelijke gebeurtenissen van 
eind februari "41 reageerde. De CPN was na de 
Duitse inval in mei '40 officieel ontbonden, 
maar bleef ondergronds bestaan. Aan het hoofd 
van deze ondergrondse partij stond in het 
begin een driemanschap bestaande uit Paul de 
Groot, Lou Jansen en Jan Dieters. Over de 
aktiviteiten van dit driemansschap in de eerste 
maanden na de bezetting valt veel te vertellen, 
maar dat voert in het kader van dit artikel 
te ver. In ieder geval verscheen in het 
‘Volksdagblad’ en in ‘Politiek en Cultuur' van 
juni '40 een oproep tot ‘korrekt gedrag’ tegen
over de bezetter.
Een deel van de leden - en het kader - was het 
hier volstrekt niet mee eens en verspreidde de 
bladen niet.

In het najaar van ’40 voerden communisten aktie 
onder de 11.000 Amsterdammers die tewerk 
gesteld waren bij de zogenaamde ‘werkver
schaffing’. Half februari '41 organiseerden zij 
een illegale staking op de scheepswerven in 
Amsterdam Noord, nadat de Duitsers bekend 
hadden gemaakt dat zij drieduizend metaal
arbeiders te werk wilden stellen in Duitsland. 
Door de eensgezindheid van de arbeiders moest 
de bezetter bakzeil halen.

DE FEBRUARI STAKING

Op de avond van de 22ste februari ‘41 (de 
eerste dag van de razzia's) gaf de distriktleiding 
van de CPN in Amsterdam al een parool uit voor 
een algemene staking, zonder een precieze 
datum te noemen. Ook kwamen CPN-leden 
bij elkaar die de razzia's gezien hadden en een 
staking wilden. Zij verspreidden een oproep 
en op maandag - 24 februari - om zes uur 
‘s avonds kwamen, op de Noordermarkt, 250
mensen bij elkaar. Daar werd besloten tot een
algemene werkstaking van twee dagen. Die 
avond en nacht werden duizenden exemplaren 
gestencild van het manifest dat Lou Jansen 
(één van de leden van het leidende driemans
schap van de CPN > geschreven had:
Organiseert in alle bedrijven de proteststaking! 
fust de onmiddellijke vrijlating van de gearres
teerde joden! lust de ontbinding van de WA- 
terreurgroepen ’ Onttrekt de joodse kinderen 
aan het nazi-geweld, neemt ze in uw gezinnen 
op' STAAK T"' STAAKT!" STAAKT"!, dat 
was een gedeelte uit het veel langere manifest.

Op dinsdag 25 februari ging eerst een deel van 
de werklozen die in Amersfoort te werk waren 
gesteld, niet met de trein mee, maar trok de stad 
in. Een deel van de trams reed die ochtend niet 
uit, wat voor veel mensen een duidelijk teken 
was dat er wat aan de hand moest zijn. Om tien 
uur lagen de scheepswerven en andere bedrijven 
in Amsterdam Noord plat. De arbeiders trokken 
de stad in en hielden de trams stil die wel waren 
gaan rijden, ’s Middags was de staking algemeen 
in Amsterdam. Duizenden vrouwen en mannen 
demonstreerden door de straten. De Nederlandse 
politie bleef passief.
De Duitsers waren volledig verrast, maar om 
half zeven 's avonds kwamen de eerste SS- 
bataljons de stad binnen. Om half acht mocht 
niemand meer op straat zijn en volgens een 
bekendmaking van de SS-generaal Rauter 
zou ‘iedere demonstratie door de Duitse veilig
heidsorganen direkt onderdrukt en neergeslagen ’ 
worden.
De Duitsers dwongen het gemeentepersoneel 
weer aan het werk te gaan, maar in de partikuliere 
bedrijven bleef de staking de daarop volgende 
dag, de 26ste, algemeen. Die ochtend, om elf

uur, werd het standrecht afgekondigd in 
Amsterdam. Duitse patrouilles reden met hoge 
snelheid door de straten. Naar groepen mensen 
werden handgranaten gegooid of werd er ge
schoten. Daarbij vielen negen doden en zeker 
veertig gewonden. Buiten Amsterdam werd, 
vanuit illegale vakbondskernen en andere 
groepen, de staking overgenomen. Op 26 februari 
lag in de Zaanstreek, Haarlem en Hilversum al 
het werk stil. In Utrecht, Velsen en Muiden werd 
ook gestaakt, maar niet algemeen.

Deze ‘Februaristaking’ was een massaal verzet 
tegen racisme en fascisme. Het initiatief kwam 
van de communisten en zij zetten de algemene 
verontwaardiging onder de bevolking om tot een 
suksesvolle aktie.
Op het moment dat heel West Europa door Nazi- 
Duitsland veroverd was en het nationaal- 
socialisme onoverwinnelijk leek, maakte deze 
staking duidelijk dat verzet mogelijk was. 
Natuurlijk werden de eisen uit het manifest niet 
ingewilligd, natuurlijk werden de gearresteerde 
joden niet vrijgelaten en werden de WA-terreur- 
groepen niet ontbonden. Maar de staking maakte 
aan velen duidelijk dat zij niet in de overheersing 
hoefden te berusten. Velen zagen door de massa
liteit van de staking dat ze niet alleen stonden in
hun verzet en putten daaruit de moed om door 
te gaan.

Daarom is het nuttig èn noodzakelijk om, ook 
veertig jaar nadien, de Februaristaking te her
denken. Zeker op het moment waarop we weer 
allerlei tekenen van racisme om ons heen 
kunnen waarnemen: ten opzichte van Surinamers, 
buitenlandse werknemers, zigeuners en allerlei 
andere minderheden in ons land en in de rest 
van de wereld.
Herdenk daarom op 25 februari a.s. de 
Februaristaking.

WILBERT DEKKER

Ben Si.ies: De februaristaking, HAV.J, Becht 
brits Reuter: De CBN in oorlogstijd. Van Cennep 1d78 
1\J. Bounian, Ben Sijes: De april-inei stakingen van 0 4 3  
M. Nijhoff 0 5 0



In de december heeft de Tweede Kamerfraktie van de PSP geprobeerd de 
behandeling van de leegstand wet uit te stellen om zelf met een initiatief- 
ontwerp te komen. Geen sinecure voor een eenmansfraktie, zoals Fred van 
der Spek opmerkte bij de plenaire behandeling van het regeringsontwerp. 
Maar de huidige twee ontwerpen staan zover af van de ideeën van de PSP 
over het effektief bestrijden van leegstand, dat de fraktie er nauwelijks 
mee uit de voeten kon. De grote partijen voelden echter niets voor uitstel 
en de behandeling is in januari begonnen.
De PvdA heeft haar initiatiefontwerp voorlopig 
achtergehouden om alle aandacht op het 
regeringsontwerp te richten. En als dat vol
doende gewijzigd wordt, trekt ze haar eigen 
ontwerp in.
Over één ding zijn PvdA, CDA en VVD liet 
al roerend met elkaar eens: de anti-kraak- 
bepalingen. De zogenaamde Ieegstandwet is dan 
ook niet meer dan een anti-kraakvvet met een 
leeg' sausje.
Het wetsontwerp verbiedt het kraken van 
woningen en gebouwen, die in het leegstands- 
register staan ingeschreven. De politie kan ten 
alle tijden een gekraakte woning binnengaan, 
als ze denkt dat de lceggcmelde woning gekraakt 
is. Het is dan natuurlijk heel eenvoudig om bijv. 
meteen even het hele interieur te kontroleren of 
te kijken of er zich geen illegale buitenlanders 
in het pand bevinden. Voor krakers wordt het 
huisrecht dus gewoon terzijde geschoven, een 
poging tot verdere kriminalisering van deze 
groep woningzoekenden.
Is het leeggemelde pand gekraakt of is het 
gekraakte pand lecggemeld, dan is de burge
meester verplicht te ontruimen. De enige beleids
vrijheid die hij dan nog heeft, is om te bepalen 
wanneer hij gaat ontruimen. Alle krakers, die 
voor 1 februari 1981 een pand gekraakt hebben, 
mogen er blijven zitten. Dat wil zeggen....
In het ontwerp is een bepaling opgenomen, 
waarin aan de eigenaren de mogelijkheid wordt 
geboden om krakers anoniem te dagvaarden.
De gevolgen zijn te verwachten. Massale ont
ruimingen en weer zoveel duizend woning
zoekenden extra.
Als conscssie op de vele kritiek op deze bepaling 
hebben minister de Ruijter en Staatssekretaris 
Brokx een wijziging aangebracht, die inhoudt, 
dat pas een half jaar 11a de inwerkingtreding 
van deze wet anoniem gedagvaard mag worden. 
Een zeer magere consessie, als je bedenkt dat er 
nu al, vooruitlopend op deze wet met succes 
anoniem gedagvaard kan worden (b.v. in Zwolle 
en Amsterdam). Bovendien is het een uitstel van 
executie: je wordt niet nu, maar over een half 
jaar je huis uit gegooid.
Fred van der Spek noemde het strafbaar stellen 
van kraken zinloos en overbodig. Het drukt 
bepaalde groepen ten onrechte in de kriminele 
sfeer, zo meende hij, en de eskalatie van geweld 
tussen politie en woningzoekenden zal er door 
toenemen, want er valt te verwachten dat 
krakers zich - terecht - niet zomaar uit hun 
huis zullen laten zetten. De regering ontkent 
op deze wijze, dat leegstand, woningnood en 
kraken onlosmakelijk met elkaar zijn verbonden; 
dat kraken een vorm van protest is en van 
politieke aktie tegen onrechtvaardige leegstand. 
Een werkelijk effektieve Ieegstandwet zal,

zo vond de PSP-fraktie, kraken overbodig 
maken. Bovendien zijn er op grond van de 
Woonruinitewet voldoende mogelijkheden om 
eventueel kraken, dat niet juist zou zijn, aan te 
pakken.
Van der Spek merkte op, dat tegenover de 
sluitende anti-kraakbepalingen regelingen ten 
aanzien van de leegstand staan, die zo lek zijn 
als een mandje. Essentiële begrippen als 
leegstaan', een "gebouw’ of "dringende redenen' 
om niet te vorderen zijn niet of nauwelijks 
omschreven. Het biedt de eigenaren tal van 
mogelijkheden om onder de bepalingen van de 
wet uit te komen. Een eigenaar kan in beroep 
gaan tegen een beslissing van een gemeente om 
te vorderen, terwijl een woningzoekende geen 
mogelijkheid tot beroep heeft tegen een beslis
sing van een gemeente om niét te vorderen.
Op het niet leegmclden door de eigenaar staat

De belangrijkste maatregelen betreffen het 
huur- en subsidiebeleid. De objektsubsidies 
worden verlaagd door de stichtingskosten te 
verlagen, de huurverhogingen (in 1979 5%), 
zullen gelijke tred moeten gaan houden met 
de kostenstijgingen (in 1979 9,9%), de huur- 
harmonisatie wordt versneld doorgevoerd en om 
te voorkomen dat teveel mensen door deze 
huurstijgingen een beroep doen op de indivi
duele huursubsidies, wordt van deze laatste de 
normhuurquote verhoogd, dwz: men moet meer 
van het inkomen aan huur besteden.
Tegenover deze huurverhogingen staan in 
vergelijking met 1980 een dalende uitgave 
aan stadsvernieuwing en nagenoeg gelijkblijvende 
bouwproduktie van woningwetwoningen. Door 
de stijgende ekonomische krisis valt te ver
wachten, dat de vraag naar goedkope woning
wetwoningen zal toenemen. Daar wordt niet op 
ingespeeld. Om de bouw van een- en twee
persoonseenheden enigszins op te schroeven 
heeft de PSP-fraktie in een motie voorgesteld 
de bouw met 2000 eenheden voor dit jaar te 
verhogen. Brokx voelde daar echter niets voor, 
evenmin als de rechtse partijen.
Van der Spek is ook ingegaan op het feit, dat 
er aan de kant van de huurder wel allerlei

in het ontwerp een geldboete. De regering heeft 
inmiddels ook gemeenten de mogelijkheid 
gegeven het pand in het leegstandsregister 
op te nemen en derden kunnen leegstand bij de 
gemeente melden. Volgens de PSP-fraktie 
is de eniee effektieve manier om liet niet leeg- 
melden aan te pakken dn een hoge geldboete èn 
onmiddellijk vorderen.
Op de valreep is er nog een belangrijke bepaling 
in de Ieegstandwet opgenomen. Panden die niet 
te slijten zijn, kunnen tijdelijk verhuurd worden 
(min. 3 maanden, max. 3 jaar). De huurder heeft 
geen huurbescherming. Wordt het pand ver
kocht, dan moet hij zij eruit. De huurprijs 
wordt bepaald aan de hand van de huurprijzen
wet. maar zolang de huurder nog geen jaar in 
het pand woont, kan hij/zij geen beroep doen op 
de huuradviescommissie. En als de huurder te 
lastig wordt, kan de eigenaar meedelen, dat het 
pand verkocht gaat worden en de huurder er 
dus uit moet.
Te vrezen valt, zo zei Fred van der Spek bij de 
behandeling, dat met deze Ieegstandwet eerder 
toe dan af zal nemen: liet kraken wordt 
verboden, de leegstand nauwelijks. En en passant 
worden de rechten van de huurders op de tocht 
gezet. Met deze wet komen we alleen maar van 
de regen in de drup.

maatregelen genomen worden, maar niets aan 
de kant van de beleggers, de spekulanten en de 
grote bouwondernemers. Als voorbeeld noemde 
hij een dwang voor institutionele beleggers 
(banken, levensverzekeringsmaatschappijen, 
pensioenfondsen e.d.) om tegen lage rente 
in de sociale woningbouw te investeren en het 
afchaffen van de dure 18%BTW-heffing op de 
bouw. I11 een motie heeft de PSP-fraktie de 
oprichting van overheidsgebouwen voorgesteld.

De overheid kan zich dan alleen richten op 
de sociale woningbouw (nu willen de bouw
bedrijven alleen woningwetwoningen bouwen 
naast dure premie- en vrije sektor woningen. 
Anders verdienen ze er niet genoeg aan). De 
kontrole op de aannemers en de bouwfase 
kan effektiever; een woningwetwoning kan tegen 
kostprijs afgeleverd worden en de werkloosheid 
in de bouw kan zodoende worden aangepakt. 
Toch stemden alleen PSP en CPN voor deze 
motie.
Zo werden er weer veel mooie woorden gebruikt, 
maar werden er geen beslissingen genomen 
om die woorden ook inhoud te geven.

HELEEN BUIJS

HELEEN BUIJS

M o o ie  w o o rd en
De begroting van Volkshuisvesting en Ruimtelijke Ordening (VRO) is 
eindelijk afgehandeld. Bijna geruisloos. Toch staan er in de begroting 
maatregelen, die genomen zullen worden, met vergaande gevolgen. De 
bezuinigingswoede van dit kabinet treft ook bij volkshuisvesting weer de 
lager betaalden.



Een politieke beweging die streeft naar een opheffing van de onderdrukking 
van vrouwen zal allereerst een goede analyse moeten maken van deze 
onderdrukking en na moeten gaan waar de maatschappelijke verschillen 
tussen de seksen vandaan komen. Daarna zul je moeten nagaan hoe dit 
samenhangt met ons huidige ekonomische systeem. Pas dan zul je een 
strategie op verandering kunnen ontwikkelen.
Onderstaand artikel gaat in op de verschillen tussen de seksen en het ont
staan van de superioriteit van mannen t.o.v. vrouwen. Want al jaren loop ik 
me af te vragen waar die geweldige verschillen tussen mannen en vrouwen 
toch vandaan komen. En wat de oorzaak ervan is dat vrouwen door mannen 
onderdrukt worden.
In ieder geval is me wel duidelijk dat die verschillen niet veroorzaakt worden 
door die poppen en auto’s.

Ieder van ons weet dat verschillen tussen meisjes 
en jongens al vroegtijdig aan het licht treden. 
'Het zit er al vroeg in', hoor je vaders, moeders, 
opa’s en oma’s zeggen terwijl ze vaststellen 
dat ‘onze pietje zo technisch is’ of dat ‘de kleine 
meid al zo echt koket kan doen’. Bij kinderen 
in de leeftijd van drie, vier jaar: meisjes zijn 
voorzichtiger en gehoorzamer, jongens zijn 
baldadiger, technischer etc. Ze spelen nog wel 
met elkaar en passen de normen nog niet op 
elkaar toe. Dat wordt al anders bij zes, zeven 
jarigen. Die ‘kennen’ de heersende ideologie: 
jongens die met meisjes spelen en meisjesachtige 
spelletjes doen worden afgestraft en afgewezen 
door andere jongens (en ook door meisjes: 
zo passen meisjes de voor hen onderdrukkende 
normen al op zichzelf toe). Omgekeerd is dat 
veel minder sterk: het is erger voor een jongen 
voor meisjesachtig versleten te worden dan voor 
meisjes om jongensachtig genoemd te worden. 
Deze ideologie van vrouwelijke inferioriteit 
zie je ook later terug, gepaard gaand met een 
strikte arbeidsverdeling tussen de seksen. 
Afwijking van deze, hier grofgeschetste, 
arbeids/rol verdeling leidt, net als bij zesjarigen, 
tot afwijzing.

MEN WORDT NIET GEBOREN ALS 
VROUWEN, MEN WORDT TOT VROUW 
GEMAAKT (Simone de Beauvoir)

Er is erg lang gedacht dat al deze verschillen 
aangeboren zijn. Maar antropologisch onderzoek 
wees uit dat samenlevingen bestaan waarin 
mannen en vrouwen andere rollen hebben. 
Daarbij kwam in het voetspoor van dezelfde 
filosofische ontwikkelingen als die het 
marxisme voortbrachten, het inzicht dat mensen 
zelf kunnen beslissen over de inrichting van hun 
leven.
Onder invloed van al deze inzichten ontwikkelde 
de vrouwenbeweging ideeën om o.a. het rol
gedrag te veranderen door de opvoeding aan te 
passen.
Onder invloed van de feministische theorie
vorming over waar de onderdrukking van 
vrouwen nu werkelijk zit en in hoeverre dit te 
maken heeft met ons huidige ekonomische 
systeem veranderen de ideeën hierover. We 
komen erachter dat het nog veel ernstiger is, 
dat het veel dieper zit: met een roldoorbrekende

opvoeding komen we er niet uit.
Met name de theoriën van Nancy Chodorow* 1 
zijn m.i. uiterst vruchtbaar. Zij konstateert dat 
alle belangrijke eerste ervaringen en gewaar
wordingen van baby’s, zoals pijn, lust, bevredi
ging onstaan in relatie tot een vrouw, meestal 
de moeder. Alleen vrouwen moederen, dat is in 
de opvatting van Nancy Chodorow het belang
rijkste mechanisme waarmee verschillen tussen 
jongens en meisjes worden gereproduceerd. 
Om deze hypothese te staven maakt Chodorow 
gebruik van psycho-analytische theorieën van 
Freud (e.a.). Freud heeft veel gezegd over het 
ontstaan van verschillen tussen mannen en 
vrouwen in de vroegste levensjaren. Het gaat 
volgens hem om een onontkoombare ontwikke
ling die hoort bij een natuurlijk proces. Vandaar 
ook dat vrouwen die zich aan hun ‘natuurlijke 
bestemming' wilden onttrekken en hun eigen 
weg wilden gaan, volgens de psycho-analytische 
theorieën hysterisch, neurotisch zijn en last 
hebben van penisnijd. Freud neemt het 
mannelijke als norm en juist deze patriarchale 
vooringenomenheid heeft ervoor gezorgd dat 
veel feministen weinig heil zagen in het gebruik 
maken van Freuds denkbeelden bij de analyse 
van het ontstaan van sekseverschillen.
Bij Freud ontbreekt het perspektief van 
maatschappelijke veranderbaarheid.

Nancy Chodorow pakt de psycho-analytische 
theorie wel op, maar ontdoet die van de patriar
chale vooroordelen en geeft er een nieuwe, 
revolutionaire wending aan. Vanaf het eerste 
moment dat een kind er is, en er wordt gezegd: 
‘het is een meisje’, gaat er een andere trein rijden 
in ons hoofd dan wanneer het een jongen is. 
Alle fantasieën, verwachtingen, angsten en 
projekties over die baby kunnen we immers 
niet loszien van de sekse, zeker niet in onze 
huidige maatschappij.
Ik kan niet anders over mijn dochter denkei, 
dan over iemand van dezelfde sekse als ik.
Hoe zal haar meidenleven zijn: hoevel zal er 
ten goede veranderd zijn voor vrouwen als zij 
opgroeit; al mijn verwachtingen, problemen en 
angsten die ik op haar meer projekteer dan 
dat ik op een zoontje zou doen. Meisjes worden 
met die projekties door hun moeder omringd, 
terwijl jongens veel vrijer worden gelaten. 
Omdat vrouwen niet uit eigen ervaring weten

wat een jongensleven is, zijn ze daar ook minder 
angstig over.
Ter illustratie een wat luguber voorbeeld: 
vanaf de eerste levensjaren verdrinken in 
Nederland 2 keer zo veel jongens als meisjes, 
kennelijk omdat jongens vrijer worden gelaten. 
Degene die deze gevens bekend maakte zocht 
overigens de oorzaak in de volgens hem van 
nature grotere voorzichtigheid van meisjes.

Jongens worden vrijer gelaten en zodoende 
gestimuleerd om een afzonderlijk persoon te 
worden. Ze gaan zich daarbij richten op hun 
vader en zich met hem identificeren. Omdat de 
vader meestentijds afwezig is nemen ze echter 
alleen ‘aspekten’ van de mannenrol over; er is 
geen identifikatie met de totale persoon.
Ze leren dat vaders weg zijn, geld verdienen, 
flink zijn etc. Omdat ze dat van hen nauwelijks 
zien, leren ze ook dat je voor liefde, aandacht 
en koestering niet bij mannen terecht kunt. 
Dat moet je bij vrouwen halen en de meeste 
mannen blijven dat hun levenlang doen bij 
moeders, echtgenotes, vriendinnen, hoeren en 
sekretaressen. Doordat jongens hun voorbeeld 
niet voortdurend om zich heen hebben, leren ze 
de mannelijke rol door zich af te zetten tegen 
het vrouwelijke. Het mannelijke wordt zo de 
ontkenning van het vrouwelijke. Daarin ligt 
waarschijnlijk een zeer belangrijk element in 
het ontstaan van de mannelijke superioriteits- 
ideologie.

Het identifikatieproces bij meisjes verloopt heel 
anders: zij nemen na de eerste intensieve relatie 
met de moeder de vader als liefdesobjekt, maar 
in tegenstelling tot jongens blijft er een belang
rijke relatie met de primaire ouder, de moeder. 
Haar identifikatiefiguur is de primaire ouder.
Zij identificeert zich met de moeder in haar 
onmiddellijke nabijheid. Zij neemt niet slechts 
enkele aspekten maar een totaalbeeld van 
vrouwen over. Meisjes leren zo weer alle eigen
schappen die voor het moederen nodig zijn, 
want vrouwen voeden, koesteren, zijn dienstbaar 
en geven aandacht en liefde.

In de visie van Chodorow worden de bestaande 
verhoudingen tussen de seksen dus generatie 
op generatie doorgegeven, doordat alleen 
vrouwen moederen, De basis voor deze sekse
verschillen wordt al in een vroeg stadium gelegd 
en dan nog eens versterkt en bevestigd door het 
aanleren van specifiek rolgedrag in opvoeding en 
onderwijs.
Een heel belangrijke sleutel voor het veranderen 
van de verbredingen tussen de seksen is daarin 
te ' nden: vrouwen zouden wat meer moeten 
o ^moederen’ en mannen moeien leren 

moederen, door vanaf de geboorte baby’s te 
verzorgen en te koesteren, (en niet alleen vanaf 
het moment dat je met ze kunt voetballen of 
met ze kunt praten)
Afgezien van het feit dat daarvoor maatschap
pelijk veel zal moeten veranderen, zullen 
mannen ook nog heel wat werk aan zichzelf 
te verzetten hebben. Ik moet eerlijk zeggen dat 
ik niet graag vanaf morgen de helft van de 
verzorging en opvoeding van baby’s en kleuters



aan mannen zou afstaan. Mannen zouden eerst 
liet seksisme in zichzelf moeten onderkennen 
en dat proberen te doorbreken en te veranderen. 
Ik kan me onder de huidige omstandigheden 
dan ook goed voorstellen dat (lesbische) 
vrouwen kinderen willen opvoeden zonder 
mannen daarbij.
Ook gaat het niet aan om vrouwen vanaf morgen 
voor de helft het ‘moederen’ te ontnemen 
omdat de alternatieven voor hen op dit moment 
ronduit slecht te noemen zijn. Daarbij ontlenen 
vrouwen door jarenlange konditionering haar 
belangrijkste identiteit aan het moederschap. 
En deze twee redenen samen betekenen dat we 
ook voorzichtig moeten zijn met het propageren 
van deze opvattingen. Het betekent dat we 
gelijktijdig aan vele andere dingen moeten 
werken.
De theorieën van Nancy Chodorow inspireren 
mij m.n. tot een toekomstperspektief waarin 
vrouwen en mannen de opvoeding van kinderen 
zien als een kollektieve verantwoordelijkheid. 
Waarbij tevens onze huidige gezinsstruktuur 
op de helling wordt gezet, zodat kinderen 
door meer volwassenen worden opgevoed 
wat kindernen meer ruimte geeft om goed op 
te groeien.
Ook bestaat dan de mogelijkheid om de norm 
van heteroseksualiteit te doorbreken.

Dit stuk is slechts een eerste aanzet tot diskussie. 
Het overwinnen van de nu bestaande verhoudin
gen tussen mannen en vrouwen, waarbij vrouwen 
onderdrukt worden zal niet eenvoudig zijn. Bij 
de vertaling van deze opvattingen in politieke 
strategie en aktie moeten we bedenken dat de 
verhoudingen tussen de seksen is gebaseerd op 
een strikte arbeidsverdeling tussen mannen en 
vrouwen. Een arbeidsverdeling die een sociale, 
ekonomiese en ideologiese basis heeft en ook als 

aanig maatschappelijk is vastgelegd en veran
kerd. Hoe precies de relatie is tussen het ekono- 
mies systeem en de maatschappelijke (door man
nen dus) kontrole over de seksualiteit en de 
voortplanting van vrouwen en welke de krachten

zijn die het moederen eksklusief aan vrouwen 
toebedelen is nog niet duidelijk. In de verdere 
teorievorming moet dit verder onderzocht wor
den.

Ik wil eindigen met het opsommen van een aantal 
politieke konsekwenties die nu al wel duidelijk 
zijn:
— Arbeidstijdverkorting per dag tot 5 uur; 

arbeidstijdverkorting per week of tot 7 uur 
per dag zijn geen basis om werk te kunnen 
kombineren met kinderverzorging.

— Mannen zullen zich moeten organiseren om 
voorwaarden te bevechten die noodzakelijk 
zijn om de helft van het ouderschap te 
kunnen opeisen, (sluit je aan bij de eerste 
FNV-mannen aktiegroep ‘mannen hebben 
ook recht op het aanrecht’, die zojuist haar 
eerste aktie achter de rug heeft.)

— Wat op korte termijn realiseerbaar is, zonder 
geld, is dat mannen ook in de lagere klassen 
van het onderwijs gaan lesgeven.

— Het zou goed zijn als er mannen werkzaam 
zouden zijn op kresjes en kleuterscholen, 
(het dilemma zou alleen zijn dat mannen 
de schaarse arbeid van vrouwen zouden 
innemen.)

Met deze aktiviteiten zou een begin gemaakt 
kunnen worden met het veranderen van de ver
houdingen tussen de seksen, zodat kinderen 
opgevoed kunnen worden tot mensen en niet 
tot onderdrukkende mannetjes en onderdrukte 
vrouwtjes.
Het is een terrein waar een linkse partij als 
de PSP over zou moeten nadenken; zowel over 
de theorievorming als over de politieke vertaling.

MARIANNE PASSCH1ER * 1

Them adag Ierland
Noord Ierland is een blijvende brandhaard 
van gewelddadige akties. Iedereen kan dat regel
matig in de krant lezen. De nieuwsvoorziening 
is over het algemeen slecht. Het nieuws is 
eenzijdig of onvolledig. Wat is er in Noord- 
lerland aan de hand en hoe moet je daar als 
PSPster/er nou tegenaan kijken? Wat hebben de 
Ieren tegen de Engelsen en omgekeerd? Waar 
komt de gewelddadige strijd uit voort? En 
natuurlijk bovenal: is er een oplossing mogelijk? 
De PSP kent bovendien vele Ierlandgangers, 
om wat voor reden dan ook, en dat waren blijk
baar genoeg redenen om een themadag over 
Noord-Ierland te organiseren.
Speciaal voor deze dag komt Scan (iarlami, 
secr. gen. van de Sinn Fcin the Workers Party 
(SFWP) naar Nederland om een inleiding te 
houden. Hij zal onder meer een uiteenzetting 
geven van het politiek alternatief van de SFWP 
voor Noord-Ierland en hoe dat in de praktijk 
gebracht kan worden.

Ter gelegenheid van deze themadag wordt er 
bij de Stichting Vorming en Scholing van de 
PSP een themamap uitgegeven. Deze themamap 
bevat de nodige informatie en achtergronden 
samengesteld door de Ierland Informatie Groep 
en met een bijdrage van het Ierland Komitee 
Nederland onder auspiciën van de Buitenland- 
werkgroep van de PSP.

De dag dient primair ter informatie van de 
PSP en belangstellenden. Besluitvorming ten 
aanzien van standpunten zal niet plaatsvinden, 
maar de dag wordt door de buitenlandwerkgroep 
wel gebruikt als leidraad voor verdere standpunt
bepaling over zaken die in Noord-Ierland spelen.

De themadag vindt plaats op 21 februari 1981 
in Krasnapolsky, Amsterdam.
De themamap is te bestellen op giro 3481995 
t.n.v. SVS/PSP, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam. De bestelling dient tevens als 
opgave voor de dag.

ia\. *on verder lezen:
1. Naiiev Chodorow. 'waarom vrouwen moederen'.’’
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uitiï. Sara
2. Gavle Rubin. ‘De handel in vrouwen’ Soc. hem.
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Teksten 4

Vrouwen
geschiedenis
Op 14 februari wordt in de Nieuwe Kerk in 
Amsterdam een tentoonstelling geopend met 
als titel ‘Alsof je een emmer leeggooit', tachtig 
jaar vrouwenleven van alledag. Met deze ten
toonstelling probeert men een indruk te geven 
hoe vrouwen leefden vanaf de eeuwwisseling 
tot vandaag. Er wordt een beeld gegeven van het 
dagelijks leven van de grootste groep vrouwen 
uit de Nederlandse bevolking. Dat betekent 
dat niet de nadruk gelegd wordt op het leven 
en werken van bekende en beroemde vrouwen. 
De tentoonstelling is opgesplitst in drie onder
werpen: HUIS; hoe vrouwen in het gezin het 
huishouden draaiende hielden en houden. 
WRRK: hoe was en is de positie van vrouwen op 
de arbeidsmarkt. STRAAT; de strijd voor liet 
vrouwenkiesrecht, de akties voor het recht op 
werk en tegen beperking van vrouwenwerk, 
de strijd voor het zelfbeschikkingsrecht van 
vrouwen op hun eigen lichaam en voor vrije 
abortus.
De tentoonstelling is van 14 februari tot 7 maart

-i

te bezichtigen in de Nieuwe Kerk op de Dam in 
Amsterdam.



'De PSP heeft in de Tweede Kamer voornamelijk een platformfunktie. 
De funktie van liet uitoefenen van ideologische kritiek op het bestaande, 
van analyse van de verhoudingen, van het wijzen op de wezenlijke 
oplossingen. Dat betekent optreden namens de vele aktiegroepen die strijden 
tegen kapitalistische verhoudingen, dikwijls op deelterreinen. Een 
socialistische partij als de PSP heeft de funktie om naast het stimuleren van 
deze akties ze met elkaar te bundelen en te verbreden. En ook om ze, vanuit 
de pacifistische overtuiging te beïnvloeden. Wie meent dat het doel de 
middelen heiligt, zal ervaren dat de uitkomst heel anders kan zijn dan het 
oorspronkelijk beoogde.'

Aldus / 'red van der Spek in zijn rede mulat hij 
tot lijsttrekker was verkozen. Hij ging daarbij 
ook in op de interne en externe repressie van de 
overheid: ‘Externe repressie vindt plaats via 
bewapening en de zogenaamde ontwikkelings
hulp. Niet toevallig wordt het buitenlandse 
beleid van Nederland in hoofdzaak bepaald 
door de grote internationaal-politieke instru
menten van het kapitalisme: de NAVO, de 
Europese Gemeenschap, de huidige ont
wikkelingshulp. Met alle drie wil de PSP breken. 
Het verzet tegen de bewapening, met name 
tegen de kernbewapening, neemt in Nederland 
vrij grote vormen aan. Lubbers van het CDA 
heeft zojuist liet fantastische voorstel gelanceerd 
om niet 48 maar slechts 16 nieuwe kruisraketten 
op te stellen. De PvdA gaat verder, wil helemaal 
geen nieuwe kernwapens en wil zelfs in de 
komende periode een aantal kerntaken afstoten. 
Wat zegt het ontwerpprogramma van de PvdA 
daarover? Deze eenzijdige stappen dienen een 
kernwapenvrij Europa naderbij te brengen.
Dat is een addertje onder het gras. Het betekent 
dat het afstoten niet doorgaat wanneer andere 
Westeuropese NAVO-landen deze taken niet 
overnemen. Dat is de bekende omweg, die er 
toe leidt dat er nooit wat gebeurt. Verzet in 
andere landen tegen de kernwapens wordt 
volgens die redenering afgeremd omdat afstoting 
daar zou kunnen betekenen dat Nederland er 
meer krijgt. Daardoor ontstaat het bekende 
beeld: iedereen wil wel, maar niemand doet 
wat, omdat de anderen niet willen. Deze 
toestand is alleen te doorbreken door het 
gewoon te doen. Daar staat de PSP voor.1 
Hij vervolgde, over de interne repressie: ik  
denk aan de BVD, het grove optreden van 
politie en justitie tegen aktievoerders en minder
heden, de toenemende greep van de staat op 
de mensen via persoonsadministratie, computer- 
opslag en dergelijke. Niet ten onrechte heeft 
de PSP de laatste jaren hieraan veel aandacht 
gegeven. Ik noem het huidige voorbeeld van het 
gesol met de zigeuners. Niet alleen het partij
bestuur en de Tweede Kamerfraktie, ook veel 
raadsleden en afdelingen van de partij hebben 
zich voor hen sterk gemaakt. Daartegen steekt 
de schandelijke houding van de grote partijen, 
ook van D’66 en PvdA, schril af!’

Afzonderlijke vermelding verdiende volgens hem

de strijd van vrouwen: ‘Al vormen zij geen 
minderheid, integendeel, ook zij zijn slachtoffer 
van eeuwenoude, op de vermeende superioriteit 
van de man gebaseerde onderdrukking. De 
Tweede Kamerfraktie heeft deze week het 
initiatief genomen om te komen tot een 
gebundelde en meer principiële aanpak van het 
probleem van geweld tegen vrouwen. Gebaseerd 
op de gedachte, dat allerlei konkrete uitingen 
daarvan, die in het algemeen wel afgekeurd 
worden, niet los gezien kunnen worden van nog 
wel bijna algemeen aanvaarde normen in de 
maatschappij op het gebied van de man-vrouw- 
verhouding'.

VERLOEDERING

Fred van der Spek eindigde zijn rede met een 
aanduiding van wie de PSP wil vertegen
woordigen: ‘Allen, die socialisme en pacifisme 
nastreven. En met name ook hen die al te 
gemakkelijk door de machthebbers worden aan
geduid als relschoppers en gebruikers van zinloos 
geweld. Ik zie het als mijn taak om te zorgen, 
dat deze machteloze mensen in benarde om
standigheden, zich in de PSP blijven of gaan 
herkennen. De krakers, de harde aktievoerders 
tegen leegstand; de harde aktievoerdsters in de 
vrouwenbeweging; de harde aktievoerders van de 
kulturele en sexuele minderheden en tegen 
racisme; de harde aktievoerders tegen kern
energie; de harde aktievoerders tegen be
wapening en NAVO; de harde aktievoerders 
tegen uitbuitende ondernemers en de harde 
aktievoerders van 30 april. In het algemeen zij, 
die zeggen: deze rechtsorde mijn rechtsorde niet.

De PSP is niet een partij van mensen die zeggen: 
kom laten we het eens proberen met socialisme 
en pacifisme. Het is een partij van mensen met 
een sterke overtuiging, de overtuiging van de 
noodzaak van socialisme en ontwapening.

Dit doel kan alleen bereikt worden door er 
konsekwent op af te koersen. Van mij is niet 
de minste verwatering te verwachten van onze 
hoofdeisen van totale socialisatie van de 
ekonomie en van totale ontwapening.
Anders gezegd: van mij is geen politieke ver
loedering te verwachten1.

LIJSTVERBINDING

Op het kongres gebeurde meer dan het samen
stellen van de lijst. De PSP moest ook een stand
punt innemen over het aangaan van een lijst- 
verbinding met de verkiezingen. Het partij
bestuur had het kongres voorgesteld in eerste 
instantie te streven naar een lijstverbinding 
met alle deelnemende linkse partijen en als 
dat niet haalbaar is een verbinding op een zo 
breed mogelijke basis. Dit voorstel kwam in 
praktijk neer op een kombinatie van PvdA, 
PPR en PSP. De PvdA heeft immers moeite 
met de CPN en andersom. Terwijl het partij
bestuur er op aandrong het aangaan van een 
lijstverbinding als een technische zaak te 
beschouwen, was het kongres een andere mening 
toegedaan. Het eenvoudig passeren van de CPN 
zou wel degelijk politieke konsekwenties 
hebben, aldus het kongres. Daarom werd het 
voorstel van het partijbestuur gewijzigd. Uit het 
betreffende wijzigingsvoorstel: ‘Dan weten de 
linkse kiezers tenminste overduidelijk dat men 
echt links stemt.'
De PSP zal dus blijven streven naar een kombi
natie van PPR. CPN en PSP en daarna een 
CPN-PSP kombinatie. Mocht de CPN dit niet 
willen dan zal als laatste mogelijkheid een lijst
verbinding van PvdA, PPR en PSP overblijven.

Naast de stemmingen over de kandidatenlijst 
moest er ook een bestuur van de Henk 
l.ankhorst Stichting gekozen worden. Deze 
stichting werd onlangs opgericht met het doel 
informatie- en studiemateriaal te verzorgen over 
de problemen rond de ontwikkeling van de 
Derde Wereld om met dat materiaal de diskussic 
binnen en buiten de PSP te stimuleren. Al 
de gestelde kandidaten voor dit bestuur werden 
«ekozen.

KNELPUNTEN

Bij de diskussie over de opzet van het 
Verkiezingsprogramma 1981-I985 is het plan 
ontstaan om de visie van de PSP op de afzonder
lijke beleidstereinen beter uit te werken in een 
serie brochures. In toaal zullen er daarvoor 
zo’n twintig worden geschreven. Dit jaar wordt 
gestart met uitwerking op het gebied van het 
sociaal-ekonomische beleid, volkshuisvesting, 
oorlog en vrede, energie en onderwijs. Bij het 
uitwerken van de brochure over het sociaal- 
ekonomische beleid waren een aantal knel
punten paar voren gekomen waarover het 
kongres een uitspraak moest doen. De diskussie 
werd gevoerd aan de hand van twee stellingen.
De eerste over individuele koopkracht en 
kollektieve voorzieningen, de tweede over ver
deling van arbeid. Hoewel door afdelingen 
nierop een twintigtal amendementen waren 
ingediend, verliep de diskussie niet erg bevre
digend. Slechts enkele afdelingen voerden het 
woord erover. Over de eerste stelling werd 
opgemerkt dat er net zo goed belangrijke



tekorten in de individuele konsumptie zijn 
en niet alleen in de kollektieve sfeer. Het 
amendement in die richting werd niet over
genomen. Bij de tweede stelling werd volgens het 
partijbestuur ten onrechte begrepen dat de 
verkorting van de werkdag tot vijf uur tot 
onaanvaardbare inkomensdaling zou mogen 
leiden.
Ui te indelijk werden de stellingen met minimale 
wijzigingen overgenomen.
De eerste stelling luidt:
De belangrijkste tekorten aan goederen en 
diensten bevinden zich op liet ogenblik in de 
kollektieve sfeer en niet in die van de individuele 
konsumptie. Betaalbare huisvesting voor 
iedereen, voorzieningen die huishoudelijke 
arbeid vervangen, onderwijs, studiefinanciering, 
gesocialiseerde gezondheidszorg, enzovoort 
hebben de prioriteit.
Daarom legt de PSP de nadruk op behoud en 
uitbreiding van die kollektieve voorzieningen, 
die de bevolking ten goede komen. Voor uit
breiding van die kollektieve voorzieningen 
staan als middelen ten dienste: progressieve 
belastingverhoging in de direkte sfeer, ver
groting van het financieringstekort, beperking 
van de kapitaalexport, afroming van de winsten, 
afbraak van de defensielasten, afschaffing van 
ongerichte steun aan het bedrijfsleven en een 
vermindering van het volume van de werkloos
heids- en WAO-uitkeringen als gevolg van een 
werkgelegenheidsprogramma van de overheid 
door uitbreiding van de kollektieve voor
zieningen. Zonodig kan ook matiging van 
(de groei van) de individuele inkomens in 
aanmerking komen om middelen vrij te maken 
voor wenselijke kollektieve voorzieningen. Een 
dergelijke matiging moet echter de koopkracht 
van de inkomens tot modaal niet treffen en dus 
gepaard gaan met inkomensnivellering.

10  TO PA l i  BA BEL IO WSK E

De tweede stelling, over de verdeling van arbeid, 
luidt:
Naast een uitbreiding van de kollektieve voor
zieningen zal gelijktijdig begonnen moeten 
worden met een drastische herverdeling van de 
beschikbare betaalbare arbeid onder de bevolking. 
Niet alleen om werkloosheid re 
bestrijden, maar ook om voorwaarden te 
scheppen voor een doorbreking van de traditio
nele arbeidsverdeling ttussen mannen en 
vrouwen. Deze herverdeling o.a. door verkorting 
van de werkdag tot 5 uur moet, voor zover dit 
niet kan worden betaald uit de verhoging van de 
arbeidsproduktiviteit en de inverdieneffekten 
op werkloosheid, WAO en andere sociale 
uitkeringen en afroming van de winsten, gepaard 
gaan met een herverdeling van inkomens.
Bij vermeerdering van het aantal inkomens- 
trekkenden is het aanvaardbaar dat dit leidt 
tot een verlaging van het gemiddeld inkomen uit 
arbeid van de individuele inkomens trekkende. 
Doch het zal er niet toe mogen leiden, dat als 
in een samenlevingsverband niet alle individuen 
uit arbeid een inkomen trekken, dit tot onaan
vaardbare inkomensdaling leidt.

OPROEP

Het kongres werd besloten met een oproep van 
Lam hert Meer te as, voorzitter van de PSP, 
waarin hij iedereen opriep zich in te zetten voor 
het halen van meer zetels: 'Dit is pas het begin 
van het werk, waarna iedereen aan de slag zal 
moeten gaan. En propaganda is niet alleen 
een zaak van de propagandisten maar van alle 
leden!’

CORA MULDER 
ROEL SANDVOORT

LIJSTTREKKER
Zaterdag 31 januari werd het 36ste PSP- 
kongres gehouden in Den Bosch. Het 
kongres stelde daar het bovenste gedeelte 
van de lijst voor de komende Tweede Kamer 
verkiezingen vast. Lijsttrekker werd, zoals 
te verwachten. Ired van der Spek. Aan 
zijn verkiezing ging een korte diskussie 
vooraf over zijn uitleg van de resolutie 
over de houding van de PSP ten opzichte 
van een linkse regering. Fred:Tc// eerste 
moet een partij, die aan de verkiezingen 
meedoet en daarbij zetels verwerft, cd tijd 
ingaan op een uitnodiging van een andere 
partij. Maar de PSP staat natuurlijk altijd 
voor algehele socialisatie en totale ont
wapening. Ais uv ons daar niet aan houden, 
jdegen uv kiezersbedrog.
Xatuuriijk zuilen uv in de toekomst, maar 
dat hebben we in het verleden ook altijd 
gedaan, een regering van PvdA en D'66 
verdedigen tegen een nog rechtser alternatief. 
Als door rechtse partijen een motie van 
wantrouwen over een niet inhoudelijke 
zaak wordt in gediend, zal de PSP die 
natuurlijk niet steunen.
Maar gedogen stelt eigenlijk weinig voor. 
Dat is meer eisen aan jezelf stellen. Het 
komt erop neer. dat ik moet verklaren dat 
ik nog leef o f zoiets. Daar heb ik geen 
moeite mee \

Op de tweede plaats kwam eveneens zonder 
veel moeite Andrée van Es terecht. And ree 
was tot voor kort medewerkster van de 
PSP Tweede Kamerfraktie. Momenteel is ze 
medewerkster van het J AC-Amsterdam en 
politiek sekretaris Justitie en Politie in het 
partijbestuur.
Bij de derde plaats onstond wat meer 
spanning. Uit de eerste ronde kwamen 
Rudi Boon, de huidige hoofdredakteur 
van Bev ri j ding, en Wilbert Willems. Bij 
herstemming werd Wilbert Wille nis gekozen. 
Op dit moment is hij politiek sekretaris 
van de PSP in het gewest Noord-Brabant. 
van '74 tot '78 was hij gemeenteraadslid 
voor de partij in Tilburg. Zijn beroep is 
opbouwwerker en daarnaast is hij ENV- 
bestuurslid voor Sociale Werkvoorziening. 
Bram van der I.ek, jarenlang Kamerlid voor 
de PSP, was pas vanaf de vierde plaats 
beschikbaar en kwam dan ook op die plaats 
terecht. Sinds november is hij lid van het 
partijbestuur als politiek vice-voorzitter. 
De vijfde en zesde plaats waren voor Rudi 
Boon en Titia Bos.
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De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uitZuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

. Sm ren KukASN

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r ” .................
Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□ de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
* aankruisen wat u wenst.
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Zowel in december als in januari praatte de Tweede Kamer over de RSV- 
order voor Taiwan. De toestemming voor deze order vormt een nieuw diepte
punt voor deze regering in nog geen halfjaar tijd. Eerst de miljoenennota, die 
de zwaarste financiële lasten op de meest uitgeteerde en smalle schouders sta
pelt. Dan het plan-Pais om de onderwijskrachten extra te duperen. Vervol
gens de drastische verlaging van de jeugdlonen en de weddes. Daarbovenop 
de abortuswet, waarin zedemeesters baas over andervrouws buik worden. 
Dan weer gesol met zigeuners en het gewroet in zigeunerlichamen. En dan 
vervolgens de levering van twee onderzeeboten aan Taiwan. Alle Penelope’s 
in de wereld tesamen zijn nog te weinig om voor de schanddaden van dit ka
binet een rouwkleed te weven.

Het waren pure drogredenen van de regering-Van 
Agt om toestemming te geven voor de levering 
van twee duikboten aan Taiwan. Het zou zo gun
stig zijn voor de werkgelegenheid in Nederland. 
Duizend manjaren voor vier jaar zouden we er
mee verdienen. Maar wat blijkt? We verliezen er 
evenveel of zelfs meer werk mee. Dat is inmid
dels duidelijk geworden uit de cijfers van de ge
meente Rotterdam over het belang van de Chine
se transitohandel, die verplaatst dreigt te worden 
naar Antwerpen en West-Duitsland.
De levering van duikboten zou niet de spanning 
verhogen tussen China en Taiwan, zei de regering 
Van Agt. Maar het kabinet, geschrokken van de 
Chinese, niet mis te verstane reacties besluit om 
geen toestemming voor nog meer duikboten te 
geven, om geen Taiwanees marine-personeel Ne
derland binnen te laten en geen kredietverzeke- 
ring tegen politieke risico’s aan de RSV-werf te 
geven, omdat dat nu net wel tot een verhoging 
van de spanning tussen Taiwan en China zou lei
den. En het doek is nog niet gevallen, want op 3 
februari werd de motie Brinkhorst (heroverwe
ging van de exportvergunning) met 77 stemmen 
voor en 70 stemmen tegen aangenomen.

We erkennen maar één China met de hoofdstad 
Beijng en het eiland Taiwan hoort bij dat China, 
verkondigde de regering luidkeels. Maar inmid
dels snoeven de Taiwanezen op het gat, dat zij in 
de West-Europese muur geslagen hebben. Neder
land is gidsland geworden voor nog grotere wa- 
penexporteurs als Frankrijk en Engeland. Tai
wan heeft een poot in West-Europa aan de grond 
gekregen en kan zich nu sterk maken om een 
volgende slag te slaan op zijn weg naar hernieuw
de erkenning.

INMENGING a la WIEGEL

Het heeft allemaal in de kranten gestaan. De 
zaak is bekend. Dit rechtse kabinet-Van Agt/ 
Wiegel heeft nu voor dezelfde politiek gekozen, 
die het zijn politieke tegenstanders zo kwalijk 
nam: de inmenging in de binnenlandse aangele
genheden van een ander land. In augustus ’73 
verklaarde Wiegel, toen als jongeheer nog lid van 
een parlementaire delegatie naar de Volksrepu
bliek China, na zijn terugkeer uit Beijng: “Na af
loop van de bijeenkomst (met Tsjou En Lai) zei 
ik tegen de heren van de linkse drie, van Thijn,
B. de Gaay Fortman en Van Mierlo: dat zouden 
jullie niet hebben gedacht, dat de Chinese minis- 
ter-president over de defensie hetzelfde stand

punt huldigt als de VVD. De heren zaten daar 
natuurlijk mee in de maag. Een van de linkse de
legatieleden sputterde nog wel zoiets tegen als: 
het standpunt van Tsjou En Lai is een inmenging 
in onze binnenlandse aangelegenheden. Ik zei 
daarop: wat zal ik nu hebben? Jullie lopen toch 
zelf altijd voorop je te mengen in binnenlandse 
aangelegenheden van andere landen!” (uit: De 
Telegraaf)

Maar terwijl linkse partijen minstens de pretentie 
hebben, dat zij zich mengen in binnenlandse aan
gelegenheden van andere landen om een hoger 
doel dan niet-inmenging te bereiken, nl. mensen 
en organisaties te helpen in hun strijd tegen dic
taturen en regiems, die tegen hen koloniale en 
binnenlandse oorlogen voeren, heeft dit Agtelij- 
ke kabinet de inmenging verheven tot middel om 
de verachtelijke dictatuur van Taiwan te steunen 
ten behoeve van de winsten van het RSV- 
concem, dat een belangrijke wapenexporteur is. 
Opnieuw hebben we in de Tweede Kamer een 
debat over wapenexporten gevoerd. Beginjaren 
’70 werd er gepraat over de levering van NAVO- 
materieel aan Portugal, dat het zonder scrupules 
inzette in zijn Afrikaanse koloniën. Daarna over 
korvetten voor Indonesië, fregatten voor Iran. 
Toen wéér over korvetten voor Indonesië en 
nieuw en oud wapenmateriee! voor Latijns- 
Amerikaanse landen. Nu over Taiwan, Binnen
kort over de promotiereis van staatssecretaris 
van defensie van Eekelen naar enkele ASEAN- 
landen, die veel belangstelling voor ons wapen
tuig tonen. Ook staat spoedig de levering van 
oude (WASP) helikopters aan Indonesië op het 
programma. Let wel, dat is nog maar het topje 
van de ijsberg. De Nederlandse wapenexport is 
een geheime zaak, waar het parlement formeel 
niet in gekend wordt. Soms wel, via vertrouwelij 
ke onderonsjes met ministers, en soms, als parle
mentsleden aan de bel gaan hangen, wanneer ze 
via via achter geheime leveringen en contracten 
gekomen zijn. Zo weet het Nederlandse volk am 
per voor welke landen de Hengelose wapenfabri
kant Holland Signaal allerlei vuurleidings- en 
radar-apparatuur ten behoeve van duikboten en 
fregatten levert. Zo weten we amper wat van 
Philips, van de munitiefabriek De Kruithoorn, 
van de fijn-apparatuurfabriek De oude Delft. Om 
enkele belangrijke wapenexporteurs te noemen.

WERK ZONDER WAPENS

Kan daar wat tegen gedaan worden? Is er een al

ternatief? Of moeten we de argumenten van 
rechts, die vaak ook door de sociaal-democratie 
gebruikt worden, blijven slikken? Die van ‘wa
pens is werk’. En van ‘het is hoogwaardig werk, 
dat de civiele sector ten goede komt’. En van 
‘duizenden verdienen er een boterham mee’. En 
van ‘wapens zijn nu eenmaal nodig en ze voor
komen vaak oorlog’.

Er zijn alternatieven. Natuurlijk, als je maar, zo
als Fred van der Spek zei op het PSP-congres in 
Tilburg (31 januari), ‘ophoudt oorlog en oorlogs
voorbereiding als normaal menselijk gedrag te 
beschouwen’. Laten we zien, hoe Fred van der 
Spek die alternatieven in het tweede debat in de 
Kamer over de Taiwan-order van RSV verwoord
de: ‘Het wordt hoog tijd, dat het gehele wapen
exportbeleid herzien wordt en de criteria waarop 
het berust aanzienlijk verscherpt, zolang de poli
tieke wil bij de regeringen en bij de andere par
tijen ontbreekt om helemaal een einde te maken 
aan wapenexporten. Het wordt eveneens hoog 
tijd, dat er een andere oplossing gekozen wordt 
voor de wapenproduktie-industrie. Dat er recon
versie komt (reconversie is: in plaats van wapens 
andere goederen gaan produceren). Dat deze in
dustrie niet gevangen blijft in het net van op
drachten en exporten voor het behoud van de 
werkgelegenheid. Er zijn theorieën en voorbeel
den genoeg, die de reële mogelijkheid van een 
dergelijk alternatief aantonen. Zo is er o.a. een 
studie van prof. J. Huffsmid van de universiteit 
van Bremen, die een zestal alternatieven voor de 
bouw van zes fregatten, ook een RSV-specialiteit 
naast de duikboten, aangeeft. In plaats van fre
gatten kunnen de werven in Bremen met geringe 
aanpassingen volgens deze studie produceren: in
stallaties voor het vloeibaar maken van gas, amo- 
niakfabriek, energiecentrale, installalaties voor 
het ontzilten van zeewater, een boot voor diep- 
zee-onderzoek en een boot voor poolonderzoek. 
Een studie in samenwerking met de ‘shop 
stewards’ van de Engelse marinewerf Vickers 
toonde aan, dat werven ook pijplijnsystemen 
kunnen maken en suikerbietpersen. Voor de toe
komst dacht men aan het ontwikkelen van tech
nische installaties voor het ontginnen van de zee
bodem.
Het is noodzaak, dat de vredesstrategie, waar 
ieder de mond vol van heeft, ook op industrieel 
terrein ontwikkeld wordt. Het gaat niet om de 
keus ‘wapens of werk’ zoals rechts meent; noch 
om de keus ‘wapens en werk’, zoals de industrie
bond FNV meent. Het gaat om het alternatief: 
‘werk zonder wapens’.

CHRIS HUINDER



opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn* Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woordtin tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen* Kopij voor de2e rubriek kan worden gezon 
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend, Bij voorkeur getypte tekst opsturen*
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K ER STVER H A A L III

Met stijgende verbazing lazen wij de 
rubriek 'Opwindend' in Bevrijding 
nummer 1 van 1981. Een veront
schuldiging voor het buitengewone 
kerstavontuur van Margaretha Es- 
ther Dolman?
Wij zouden, mèt Beatrix Armgard 
van Amsberg, wensen dat Kerstmis 
het hele jaar lang duurt. We hopen 
dan ook dat de redaktie b lijft vol
harden in het nauwelijks lezen van 
toegezonden kopij, zodat, gelijk een 
demokraties en bevrijdend orgaan 
betaamt, humorloze censuur pas 
achteraf kan toeslaan.
Indien zwarte kousen/paarse tuin- 
broekenterreur to t redaktiebeleid 
verheven wordt kunnen wij slechts 
hopen dat deze redaktie, en niet ge
lijk  mevrouw Dolman veronderstelt 
de aanhang, zichzelve bij een vol
gens kerstgebeuren kollektief zal 
verhangen.

Met kameraadschappelijke doch
vriendelijke groet, 

PSP-afd. Amsterdam Oude Stad
Anca Ansink, voorzitter 

Hans Rey, penningmeester 
Roger Zegers de Beijl, w ijkduif-

koördinator 
Joop Valstar, mannelijk lid

CLAT

In Bevrijding van 14-1-1981 doet 
Anton de Kroon een poging CLAT 
te ontmaskeren. CLAT-Nederland, 
de solidariteitsbeweging met de de-

(advertentie)
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mokratische vakbeweging CLAT, 
draagt graag bij aan de verschaffing 
van evenwichtige en gedegen in for
matie. Helaas biedt de rubriek OP
WINDEND hiertoe slechts beperkte 
mogelijkheid.
CLAT wordt door Anton de Kroon 
de rechtstreekse vijand van het Sal
vadoraanse volk genoemd. De ge
bruikte argumenten, voorzover het 
om argumenten gaat, zijn onjuist. 
De vakcentrale CTS steunt de rege
ring niet. De CTS en haar boerenor
ganisatie CCS (aangesloten bij 
CLAT) namen in september 1980 
het initiatief to t de oprichting van 
de UPD (Demokratische Volksunie) 
In de UPD zijn negen organisaties 
verenigd die samen meer dan
100.000 leden hebben. De UPD 
heeft geen enkele band met de rege
ring of de regeringspartij. De UPD 
wil dat in het land een dialoog tot 
stand komt, zodat er een regering 
kan komen die representatief is 
voor het Salvadoreense volk. Zij 
heeft de honderden moorden, on
der andere door de Guardia Nacio- 
nal, ORDEN, etc. scherp veroor
deeld.
CLAT-Nederland vindt, in tegen
stelling to t Anton de Kroon, dat de 
snel wisselende situaties in El Salva
dor ingewikkeld en moeilijk te be
oordelen zijn. Vaak worden situa
ties in Latijns-Amerika zwart-wit 
tekeningen. Dat vergemakkelijkt 
het Nederlandse oordeel maar doet 
ernstig te kort aan de verschillende 
opvattingen die onder de bevolking 
van El Salvador bestaan. Sommigen 
steunen aktief - met de wapens - de 
strijd van het Frente Democratico 
Revolucionario en haar gewapende 
beweging FMLN. Anderen houden 
zich afzijdig van het geweld. De 
CTS en CCS ondersteunen iedere 
poging om aan het geweld een einde 
te maken. Veel van haar leden heb
ben die pogingen met de dood moe
ten bekopen. Op 17 december j.l. 
werden acht boeren, leden van de 
CCS, nog vanuit vrachtwagens van 
de Nationale Garde doodgeschoten. 
Vijanden van het Salvadoriaanse 
volk? De opvolger van Mgr. Romero 
gaf waarschijnlijk een evenwichtiger 
oordeel. Hij merkte in zijn preek 
van 19 januari j.l. op - na de sta- 
kingsoproep en de herhaalde aan
kondiging van het slotoffensief - dat 
de bevoking van zijn land als simpe
le toeschouwer overblijft en moe is

van het geweld. Is Mgr. Rivera y Da- 
mas ook al een vijand van het Salva
doriaanse volk?
Mogen we nog opmerken zonder 
er verder op te kunnen ingaan - dat 
Anton de Kroon wel zeer slordig 
met het feitenmateriaal omgaat:
- er bestaat geen dokumentvan de 

Boliviaanse vakcentrale COB over 
CLAT. De relaties tussen CLAT 
en de COB zijn zeer goed. In fe
bruari ontvangt CLAT-Nederland 
weer enkele leiders van de COB 
die juist werden vrijgelaten.

- CLAT heeft in El Salvador één 
vakcentrale CTS. De boerenbond 
CCS is daar een onderdeel van.

- Morales Ehrlich is niet door de 
junta uit ballingschap gehaald 
maar woonde al in het land toen 
de jonge militairen op 15 okto
ber 1979 een einde maakten aan 
het bewind van president Rome
ro.

namens CLAT-Nederland,
Ernst Roemers

'M IN D ER H ED EN '

Het kan geen toeval zijn dat Rudi 
Boon juist in het eerste januari
nummer van Bevrijding weer eens 
een oud stokpaard heeft bestegen 
en in gestrekte draf over het brede 
terrein van de minderhedenproble
matiek heen dendert, (zie: 'De
noodzaak van een strijdbaar 1981') 
Kennelijk volgt Rudi nauwgezet de 
publikaties in het Amsterdamse le
denblad 'Radikaal', waarin het Fe
deratiebestuur Amsterdam onlangs 
een diskussiestuk over dezelfde pro
blematiek het licht deed zien. Dit 
artikel werd recent beantwoord 
door een nogal emotionele bijdrage 
'er dwars tegen in' van één van de 
Amsterdamse leden. In december 
van het vorig jaar werd door de Am
sterdamse leden gediskussieerd over 
het stuk van het Federatiebestuur; 
op 29 januari zullen de leden praten 
over de genoemde tegenreaktie.

Het is ons al vaker opgevallen hoe
zeer in bepaalde PSP-kringen de 
ontwikkelingen in Amsterdam als 
het gaat over het vraagstuk van eth- 
nische minderheden met argwaan 
worden gevolgd. Kennelijk roepen 
bepaalde standpunten die aldaar 
door indiviuele PSP'ers, Federatie

bestuur of fraktie worden ingeno
men bij deze en gene nog al wat 
weerstanden op. We verwijzen hier
voor naar de soms wrange diskussies 
in Bevrijding in het jaar 1978.

Het treft ons daarbij dat een aantal 
van de reakties, en in zekere mate 
geldt dat ook voor de bijdrage van 
Rudi Boon, steeds een bepaald stra
mien vertonen. Het verhaal komt 
ten naaste bij op het volgende neer:

Al het gepraat over integratie, te 
weten pleidooien voor een op inpas
sing van de individuele buitenlander 
in de samenleving gericht beleid, 
wordt achteloos afgedaan met de 
opmerking dat de immigrant hier 
voorlopig nog niet aan toe is. Laat 
hij of zij eerst maar eens de strijd 
aanbinden en de barrikades beklim
men. Deze barrikades zijn voor hem 
of haar reeds keurig opgericht door 
een aantal met name genoemde 
linkse zelforganisaties. Deze laatste 
weten vervolgens precies welke kant 
zij de aan hen toevertrouwde bui
tenlanders op moeten leiden. Voor 
de PSP is de keuze dan helemaal 
eenvoudig: we nemen een 'abonne
ment' op het lokale linkse platform 
en vervolgens vliegen de solidari
teitsverklaringen in sneltreinvaart 
de deur uit.

Nu gebiedt de eerlijkheid wel te 
zeggen dat Rudi Boon in zijn artikel 
in ieder geval het brede karakter 
van de problematiek nog wel 
noemt. Zo is het ook to t hem door
gedrongen dat de zaken waarmee de 
immigranten gekonfronteerd wor
den veelal liggen op terreinen waar 
zelforganisatie niet zonder meer een 
garantie voor succes biedt.
Het kurieuze van het artikel ligt be
sloten in het feit dat Rudi eigenlijk 
twee zaken tegelijk zegt te willen 
bereiken.
Hij wil graag een algemene diskussie 
over de totale problematiek en 
schuwt daarbij niet te wijzen op de 
nodige officiële beleidsnota's, on
derzoeken, publikaties e.d.; tegelij
kertijd beleidt hij zijn geloof in de 
linkse organisaties die wat hem be
treft ook voor de PSP de eksklusie- 
ve gidsfunktie mogen vervullen. 
Daarmee opent Rudi in feite een 
diskussie die hij even later zelf ook 
weer pardoes sluit. Een ieder name
lijk die niet precies dezelfde konse- 
kwenties verbindt aan zijn solidari
teit met organisaties als KMAN, 
HTIB, de platforms etc. en een an
der standpunt voor diskussie kiest, 
staat immers bij voorbaat in de fou
te hoek.

Het kost ons dan ook moeite om de 
door Rudi Boon onder meer (maar 
waarschijnlijk juist) aan ons toege
worpen handschoen op te nemen. 
Wij benaderen de zaak bij voorkeur 
langs de weg van een meer onder-
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Uil’ d e  Vonk
zal d e  V\am  o p la a ie n
Onder deze titel, het motto van het illegale verzetsblad ‘De Vonk’, verscheen 
onlangs een geschiedenis van dit radikaal-socialistische periodiek en de 
verzetsgroepen er omheen. Het boek is in opdracht van een aantal oud-leden 
van de Vonkgroep uitgegeven door de coöperatieve drukkerij Volharding in 
Groningen, dezelfde drukkerij waar het blad een paar keer door de latere 
PSP-er Derk Ploeger werd gedrukt.

Het boek geeft op een zeer boeiende wijze 
een beeld van de aktiviteïten en ideeën van deze 
groep. Hierbij waren, met Henriëtte Roland 
Holst, Jef Last en Dirk Schilp, bekende linkse 
socialisten en pacifisten betrokken. Verder is 
liet leuk om nogal wat mensen tegen te komen, 
die later in de PSP een rol zouden spelen. 
Bijvoorbeeld Hein van Wijk, Hans Bovenkerk, 
Frits Kief en Derk Ploeger. Vooral degenen 
die sommigen hiervan nog persoonlijk hebben 
meegemaakt, zullen het verhaal beslist in één 
avond uitlezen.
De Vonk is vooral interessant omdat die het 
gebruik van geweldloze strijdmethoden tegen de 
Duitsers propageerde en in de praktijk bracht. 
Zij baseerden zich hierbij op de ideeën over 
‘pacifistische volksverdediging’, die geinspireerd 
door Bart Ligt en Henriëtte Roland Holst 
in de jaren ’30 waren ontwikkeld. Geweldloze 
middelen waren bijvoorbeeld de hulp aan 
onderduikers, het vervalsen van bonnen en 
persoonsbewijzen, sabotage en staking, en in het 
algemeen het kweken van een verzetsmentali- 
teit. Naar aanleiding van de Februaristaking, 
schreef de Vonk niet ten onrechte, dat de 
Duitsers dit ongwapende verzet ‘minstens 
zozeer - waarschijnlijk meer - vreesden dan 
de gehele gewapende illegaliteit bij elkaar.’ 
Alleen in sommige uiterste gevallen, zoals het

onschadelijk maken van spionnen, werd het 
gebruik van geweld toch wel als noodzakelijk 
erkend. Wraak of vergeldingsakties wees de 
Vonk nadrukkelijk af. De keuze voor geweld
loze middelen was overigens niet alleen op 
morele overwegingen, maar ook op praktische 
gronden gebaseerd. Het op slinkse manieren 
verkrijgen van bonkaarten via betrouwbare 
ambtenaren was bijvoorbeeld op den duur 
vaak effektiever dan het ‘kraken’ (overvallen) 
van gemeentehuizen.
De Vonk bleef tijdens de oorlog vasthouden 
aan het streven naar een sociale revolutie, 
die door de meerderheid van de bevolking 
gedragen moest worden. Nationalisme en 
kolonialisme werden verworpen. Maar tegen het 
eind van de oorlog werden echter meer 
gematigde ideeën naar voren gebracht, zoals de 
aanvaarding van de monarchie onder Wilhelmina 
en loslaten van de eis tot onmiddellijke onaf
hankelijkheid voor Indonesië. Ook de eenzijdige 
ontwapening werd toen opgegeven. Het is 
jammer dat de schrijvers op deze ontwikkeling 
zo weinig ingaan.
Opvallend zijn verder sommige elitaire trekken 
bij de Vonk, met name het geloof dat slechts 
een bewuste socialistische elite van studenten 
en intellektuelen in staat zou zijn de 
‘socialistische gezindheid’ bij de massa te

kweken. Na de oorlog zou dit elitaire denken 
met zijn kwalijke kanten bij de schrijver Jef Last 
nog sterker naar voren komen. Wie hierover en 
over de lotgevallen van de opvolger van de Vonk, 
het weekblad ‘De Vlam’ meer wil lezen, kan ik 
tenslotte verwijzen naar een artikel van Jan 
Rogier in het boek ‘Voor Arthur Lehning’ 
(Baarn, 1979).

JACK HOFMAN

Hans Berendsen en Rik Weeda, ‘Uit de Vonk zal de 
Vlam oplaaien’, een analyse van de aktiviteïten en 
ideeën van de humanistiseh-socialistische verzetsgroep 
rondom het illegale verzetsblad ‘De Vonk’. 1940-1945. 
Prijs f. 27,50, verkrijgbaar in de boekhandel of bij 
drukkerij ‘Volharding’, Hoendiepskade 1 2, Groningen 
(dan met f. 4,- portokosten),

PSP OP RADIO EN TV

Woensdag 18 februari: Hilversum II 
van 18.50 tot 19.00 uur over:
het minimumloon o f  de leugen
van Van Agt,
Woensdag 25 februari: Nederland I 
van 19.50 tot 20.00 uur over:
de PvdA wikt en Joop hese hikt 
of wat beslist het PvdA-kongres
van eind februari?
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bouwde analyse van de aanwezig
heid van buitenlanders in de maat 
schappij.

We doen dat, naar wij aannemen, 
met dezelfde socialistische inspira
tie als Rudi en zijn epigonen. Ook 
ons pad kruist dat van het lokale 
Platform, van het KMAN, HTIB 
etc. We trekken samen met deze op

als dat past in onze algemene poli
tieke doelstelling en dat is gelukkig 
behoorlijk vaak het geval. We zijn 
echter niet bij voorbaat 'geabon
neerd', zoals Rudi, vooral niet als 
we ons realiseren dat strijd vooral 
geleverd zal moeten worden voor de 
lotsverbetering van immigranten op 
het gebied van de huisvesting, de 
werkgelegenheid, de rechtspositie,

het onderwijs, de volwassenenedu- 
katie, de vrouwenemancipatie. Hier 
ligt nog een groot terrein braak dat 
naar onze overtuiging ten enen male 
onvoldoende kan worden bestreken 
door de organisaties met welke wij 
ons politiek verbonden voelen.
De strijd die hier nog gevoerd moet 
worden in de komende decennia, 
zal een groot deel van de (stedelij
ke) samenleving nog danig op zijn 
kop zetten. Hier behoort een soli
daire maar ook zelfstandige PSP 
duidelijk acte de présence te geven.

Laten we ons dan ook niet verliezen 
in oeverloze, hooglopende diskus- 
sies over de al dan niet vermeende 
mate van solidariteit met bepaalde 
linkse organisaties van buitenlan
ders. Diskussies bovendien die u it
eindelijk to t veel te weinig verplich
ten. Aan de tienduizenden immi
granten gaat deze interne partij
strijd namelijk volledig voorbij.

Huib de Vet 
Federatiebestuur Amsterdam

(advertentie)

CUBA 1981
dinamisch en fascinerend!
18 DAAGSE RO N D REIZEN  

SO C IA A L-K U LT U R E E L!  
van Havanna tot Midden-

Cuba, en
van Havanna tot Santiago 

de Cuba (Oriente)

Standplaatsreizen in 
bungalows aan de kust 

dicht bij Havanna

vanaf: f 2.450,- 
geheel verzorgd!

Vraag G RA TIS prospektus! 
Inlichtingen en boekingen bij

REISBU REAU  
VAN DER SCHOOR

(30 jaar ervaring!)
Koewei 7 

6843 Z L  Arnhem 
Telefoon 085 - 81.56.03



E m an c ip a tieb e le id
De PSP afdeling Geleen heeft een nota ' Voor een 
noodzakelijk Emancipatiebeleid' uitgegeven.
De bedoeling van deze nota is te laten zien 
wat er op gemeentelijk beleidsniveau gedaan kan 
worden op het gebied van emancipatie.
Deze nota bestaat uit hoofdstukken over: 
Onderwijs en vorming, gemeentelijk personeels
beleid, werkgelegenheid, buitenlandse vrouwen 
en voorzieningen. Een greep uit deze nota: 
'Voorzieningen'. Het is belangrijk dat er extra 
aandacht wordt besteed aan gemeenschappelijke 
voorzieningen en woningen voor een- en twee
persoons huishoudens. Veel voorzieningen zoals 
wassen, koken, repareren en kreatief bezig zijn, 
kunnen in gemeenschappelijke ruimten gedaan 
worden. Verder willen we een opsomming geven

van maatregelen die op korte termijn door de 
gemeente genomen kunnen worden. Hierbij 
denken we aan: kresjes en kinderdagverblijven, 
vrouwenhuis/café, betaalbare wasserettes, 
openbare toiletten en goedkope eetgelegen
heden.
Over het gemeentelijk personeelsbeleid: bij het 
gemeentelijk personeelsbeleid is van gelijk
waardige kansen voor mannen en vrouwen 
voor veel funkties nog weinig sprake. Dit blijkt 
wel uit de volgende cijfers.
In Geleen werken 41 vrouwen (13%) in gemeen
telijke dienst en 257 mannen (87%) waarbij 
vooral de vrouwen in de lagere rangen zitten. 
De gemeente zou als grote werkgever het voor
beeld moeten geven door haar vrouwelijke

werknemers in de lagere rangen in hogere 
loonschalen te brengen, aan hen mogelijkheden 
tot scholing en vorming te bieden, hun 
promotiemogelijkheden te verruimen en in de 
sektoren waarin bijna geen vrouwen werken 
hen extra kansen te geven de achterstand in te 
halen door hen een voorkeursbehandeling 
te geven bij sollicitaties.
Tot zover de grepen.

De nota ‘Voor een noodzakelijk emancipatie
beleid van de PSP Geleen is ook in vele andere 
gemeenten bruikbaar. Het is beslist de moeite 
waard. Verkrijgbaar door f. 3,90 (inkl. porto
kosten) over te maken op giro 3107987 t.n.v. 
Margriet Dirkx, Jos Klijnenlaan 647, Geleen 
o.v.v. Emancipatienota.

Met ingang van dit nummer zal Chris Huinder, medewerker van de Tweede Kamerfraktie van de 
PSP, met een zekere regelmaat een kolommetje verzorgen. Hij zal daarin die zaken aan de orde stel- 

* len die enerzijds door de ‘grote media’ min of meer vergeten worden of waarvoor anderzijds in 
Bevrijding nauwelijks ruimte beschikbaar is, maar die met elkaar het reilen en zeilen van ‘onze’ rege
ring en parlement gemeen zullen hebben. Achter de gordijnen van de vergaderzaal van de Tweede 
Kamer wordt veel bekokstoofd, vandaar de titel:

'Defensie' is middenstander geworden. In 
Hengelo werd op 18 december een info
winkel van de landmacht geopend. Voor in
formatie over het leger en beroepsmogelijk
heden erin. Ook voor dienstweigeren kan 
men er terecht. Op de plank 'alternatieve 
milieuvriendelijke producten'. De winkel is 
op de normale winkeluren open, dus ook 
op zaterdag en op de plaatselijke koopa
vond. De nieuwe winkelier heeft zich al bij 
de plaatselijk middenstandsvereniging aan
gemeld. Bij sukses staat uitbreiding naar an
dere plaatsen al op het programma.
Defensie is dus nu gekropen in de transpa
rante huid van een nette winkelier, waar ve
le zaken gratis te halen zijn. Wisten we al 
dat defensie een vies zaakje was. Nu weten 
we ook dat het een vies zaakje heeft. Fred 
van der Spek heeft er natuurlijk kamervra
gen over gesteld. Of de minister de tent 
maar weer direct wilde sluiten. Defensie 
zei: nee. Lastige klanten hebben ondertus
sen de info-winkel met een bezoekje ver
eerd. Die zitten nu helaas weer voor een 
groot deel vast.
Een hele serie vragen stelde Fred van der 
Spek ook over de levering van m ilitair ma
teriaal aan Argentinië en Chili. De wapenfa

brikant Holland Signaal te Hengelo is daar
bij betrokken. Waar de stad Hengelo al niet 
goed voor is! Het gaat om electronische u it
rusting voor onderzeeboten en fregatten. In 
Chili en Argentinië worden, zoals bekend 
regelmatig personen vermist, mensen ge
marteld en voortdurend politieke gevange
nen gemaakt. Fred van der Spek vroeg of 
de regering toestemming voor die export 
gaat geven. De regering is immers toch te
rughoudend in het wapenexportbeleid, zo
als ze zelf toegeeft! Het beste antwoord van 
de regering zou zijn: door levering kunnen 
Chili en Argentinië met de radar-apparatuur 
van Holland Signaal elkaar beter in de gaten 
houden en dat draagt bij tot het plaatselijke 
militaire evenwicht in het Beagle-kanaal. 
We hebben de paus gevraagd tijdens een 
volgende vredesmissie naar dat gebied daar 
de boten in te zegenen.
Dat antwoordde de regering natuurlijk niet. 
Aan de Argentijnse levering was gewoon al 
toestemming gegeven. Aan Chili werd niet 
geleverd, volgens de regering, maar dat is 
zeer de vraag, want in een dertig tal geval
len leverde Holland Signaal al apparatuur 
voor die boten, die Chili nu ook besteld 
heeft. Dit muisje krijgt nog een staartje dus. 
We ontvingen in de Tweede Kamer een hele 
mooie ansichtkaart met een model-jaguar 
erop. Een visitekaartje van General Dyna
mics zat eraan vast. Die kaart, met vele an
dere, werd verspreid op de beurs 'School en 
Beroep' in Groningen. Een verontruste be
zoeker schreef op de achterkant van de 
kaart: 'Het deed me denken aan een huis
arts, die allerlei kadootjes van de medicij- 
nenfabriek ontvangt en tentoonstelt'.
Een suggestie to t slot: waarom opent De
fensie geen winkel, waar je voor een zacht 
prijsje lege beleidsdoelstellingen kunt ko
pen. Het aanbod ervan is momenteel fabel
achtig groot. Dan hebben we het nog niet 
eens gehad over onze Chinese handel.

CHRIS H U IN D E R

Zigeuners
Vorige maand zijn ze uitgebreid in het nieuws 
geweest: de mensen van de Stichting Rom. 
Rom is een stichting voor hulp en steun aan 
Zigeuners. Als je geïnteresseerd bent in hun 
werk, als je ook wat wilt doen of als je interesse 
hebt in het bulletin dat Rom regelmatig uit
brengt dan kun je ze bereiken: Stichting Rom, 
Postbus 5447, Amsterdam. Als je ze financieel 
wilt steunen: Postgiro 3861741 t.n.v. penning
meester Stichting Rom/Amsterdam, Vermeld 
bij je overmaking ‘gift’.

Baas in 
e ig en  brein
In de week van 14 t/m 21 februari a.s. organi
seert de Werkgroep Dag van de Psychiatrie 
voor de zevende maal een landelijke psychiatrie- 
week. Het motto van deze week is wederom 
‘Baas in eigen brein’. Dit jaar richt men zich op 
de toekomst, o.a. op alternatieven voor het 
psychiatrisch instituut. De aktiviteiten van deze 
week zijn daar ook op gericht. Op 14 februari 
wordt er een symposium georganiseerd in 
Arnhem (Sonsbeekpaviljoen, Zijpendaalseweg 
30) met als thema: Heden is verleden: 
Alternatieven in de psychiatrie. Diverse inleiders 
geven hu visie op mogelijke alternatieven, 
waarna een diskussie volgt.
De werkgroep heeft voor deze week speciaal 
een boekje samengesteld met als titel: 
Gekkenhuizen, gids voor zenuwlijders en zin
lozen. Een boekje, waarin alle inrichtingen 
in Nederland (zelfs nieuwgebouwde) ter sprake 
komen en waarin met foto’s en verhalen 
duidelijk wordt gemaakt hoe het niet moet. 
Het geeft naast een historisch verslag ook een 
recent beeld van de inrichtingen. De gehele week 
vinden er diverse aktiviteiten plaats en wordt er 
hopelijk in veel inrichtingen op eigen wijze 
de dag van de psychiatrie gevierd. De afsluiting 
vindt op zaterdag 21 februari in de Amsterdamse 
Mozes en Aaronkerk plaats. Aanvang 12.00 uur. 
Voor meer informatie kan men terecht bij de 
Werkgroep Dag van de Psychiatrie, Postbus 822, 
6800 AV Arnhem. Telefoon 085 - 426187 
of 020 - 127552.





De toverformules van Dries
De laatste maanden voor de verkiezingen staat 
ons nog veel te wachten van Van Agt en zijn 
makker Wiegel. Jut en Jul willen ook na 26 mei 
weer graag terugkeren in het Catshuis, want met 
het onlangs gepubliceerde snoeiplan voor de ko
mende vier jaar wordt min of meer het beleid 
van het politiek onbekende kabinet na de verkie
zingen door deze truc uitgestippeld en de weg 
bereid voor een nieuw CDA-VVD kabinet. Het 
volgende kabinet moet ons dankbaar zijn, zal 
Van Agt gedacht hebben, toen hij zijn brand
brief aan de Tweede Kamer schreef. De in Van 
Agt's brief gesuggereerde “ontmantelingsopera- 
tie” bij de overheid is echter alleen denkbaar bij 
uitvoering van een VVD-programma, zodat de 
toekomstige kabinetsformateur en een nieuw ka
binet straks meer expertise hebben over bezui
nigingen die een behoudend kabinet zullen be
vallen, terwijl een prioriteitsstelling met een 
meer progressief karakter slechter is voorbereid 
(en dus later en moeilijker tot stand kan worden 
gebracht).
Het lijstje van bezuinigingonderwerpen bevat 
ondermeer: defensie, ontwikkelingssamenwer
king, sterkte politie, huur- en subsidiebeleid, 
stadsvernieuwing, openbaar vervoer en energie
besparing. Voorts een opheffing van overheids
taken en die overdoen aan partikuliere bedrijven 
en het laten bijdragen in de kosten van over
heidsdiensten door de gebruikers (het zgn. pro
fijtbeginsel). En last but not least ongeveer 10% 
korten op het totaal van salaris en pensioen van 
ambtenaren en zij die dit beleid volgen (trend
volgers), op gezondheidszorg en op de sociale 
uitkeringen. In de studies zal het Nederlandse 
beleid vergeleken worden met dat in andere wes
terse landen. Daarnaast zullen de gevolgen voor 
de ekonomische ontwikkeling en voor de inko
mensverdeling worden bekeken. Van Agt had 
blijkbaar goed naar staatsgierig Van der Stee ge
luisterd, die enkele dagen eerder het idee opper
de om in ons land het systeem van sociale verze
keringen toe te passen, zoals dat bij onze ooster
buren gebeurt (o.a. geen automatische aanpas
sing Van uitkeringen aan de lonen, maar van jaar 
tot jaar bezien). Van der Stee heeft gemakkelijk 
praten, want hij hoeft niet van een Jan Modaal 
salaris of van een minimum-uitkering rond te ko
men, maar probeert intussen wel bij deze groep 
aardig te bezuinigen.
De bezuinigingspolitiek van de kleine stapjes: de 
sociale uitkeringen zijn (en worden) gesnoeid, 
vooral de allerlaagste en de VVD kan weer tevre
den zijn. Het kabinet Van Agt wist bet destijds 
zo mooi aan de man te brengen met behulp van 
een helder gesteld garantiebewijs: “de sociale mi
nima zullen niet worden aangetast” . Maar men 
vergeet, dat lang niet alle loonsverhogingen via 
de prijskompensatie in de lonen worden gekom- 
penseerd en deze lastenstijgingen dus voortdu
rend ook de netto minima omlaag schroeven. 
Het zijn stijgingen die geen huishouden middels 
besparingen kan ontlopen, want het gaat om de 
stijging van bepaalde medische kosten, van de 
btw (de stijging van het tarief voor aardgas van 4

naar 18%bijvoorbeeld) en van accijnzen op ge
notmiddelen die tot de eerste levensbehoeften 
behoren, zoals suiker en tabak. Bovendien gaan 
de lonen en dus ook de uitkeringen niet om
hoog, wanneer de prijzen van bepaalde diensten 
van de gemeenten, provincies e.d. omhoog gaan. 
Ook allerlei andere bezuinigingen (kinderbijslag, 
gezinsverzorging, huursubsidies) knabbelen aan 
het besteedbaar inkomen, ook van de minima.

Het duurt gemiddeld een jaar alvorens de prijs
stijging - via het loonkoppelingsmechanisme - in 
de uitkeringen wordt gekompenseerd.
Het stelsel van sociale zekerheid staat zo erg on
der druk, dat gevreesd moet worden voor spoe
dige verlaging van de uitkeringen over het hele 
niveau of het loslaten van de koppeling van de 
laagste uitkeringen aan het “schoon” minimum
loon. Dit soort plannen van het kabinet zijn al
leen daardoor al onaanvaardbaar, omdat de las
ten vooral bij de (aller)laagste groepen terecht 
zullen komen. Het kabinet Van Agt stuurt dui
delijk aan op voortzetting van de lijn van Bestek 
’81: alleen maar bezuinigingen zonder een po
ging te doen de over ons heen golvende werk
loosheid te keren. De cijfers liegen er niet om als 
we de geleerde heren van het Centraal Plan Bu
reau (CPB) moeten geloven. Zelfs als de reële in
komens met 4% per jaar achteruit gaan, zullen er 
in 1958 nog 400.000 werklozen zijn. Centrale 
doelstelling over de komende jaren zijn volgens 
het CPB een vergroting van de export en verklei
ning van het financieringstekort van de overheid, 
dat nu 6 3/4 %van het nationaal inkomen be
draagt, maar naar 4 1/2% terug moet. Om dat te 
bereiken is in elk geval een forse matiging van de 
reële inkomens nodig. De rekenmeesters van het 
CPB zijn niet de enigen (en eersten) die met zeer 
sombere werkgelegenheidsprojekties voor 1985 
komen. In het kader van het WRR-rapport 
“Plaats en Toekomst van de Nederlandse Indu
strie" van vorig jaar werden door twee groepen 
ekonometristen (Muller c.s. en Driehuis c.s.) 
prognoses gemaakt aan de hand van sektor- 
modellen die leidden tot de konklusie, dat al
thans in de sektor bedrijven de afkalving van 
1 985 alleen nog tegen te houden zou zijn door 
een doortastende herstrukturering. Een derde 
groep (Kuipers c.s.) kwam tot afwijkende uit
komsten waarbij de dienstensektor ruim vol
doende mogelijkheden zou hebben om de uit
stoot van de industrie en de agrarische sektoren 
op te vangen. Het CPB baseert zich op weer an
dere modellen en past bovendien de uitkomsten 
van de berekeningen aan met niet uit modelana- 
lyses verkregen gegevens. Maar het goochelen 
met cijfers ten spijt, blijft de werkloosheid 
maandelijks met duizenden stijgen. Het doet mij 
denken aan mijn oud-hoogleraar die eens zei: 
Het is in de ekonomie net als in de liefde. Het 
zich puur konsentreren op de technieken (prog
noses, cijfers, voorspellingen) leidt tot impoten
tie.

PETER DROS
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Onder dit motto voert de Anti-Apartheidsbeweging Nederland aktie ter 
ondersteuning van het ondergrondse verzet in Zuid-Afrika en Namibië. 
De fascistische terreur van het apartheidsregiem neemt toe en richt zich 
in toenemende mate ook tegen de buurlanden van Zuid-Afrika. Deze 
toenemende terreur kan echter geenszins verhinderen dat het verzet onder 
leiding van het Afrikaans Nationaal Congres en de SWAPO wint aan kracht 
en omvang. De uitkomst van de strijd is zeker: 'Het volk zal regeren’.
Op 7 juni 1980 overschrijden 3000 
Zuidafrikaanse militairen de grens tussen 
Namibië en Angola. Ondersteund door tanks, 
helikopters en vliegtuigen vallen zij een kamp 
voor Namibische vluchtelingen aan. De dagen 
daarop valt de legermacht Angolese dorpen aan 
en moordt grote delen van de bevolking uit. Na 
een maand van hevige gevechten dwingt het 
Angolese leger de aanvallers terug.
Het is slechts één voorbeeld van de lange reeks 
daden van agressie tegen de volksrepubliek 
Angola. Volgens Zuid-Afrika richten de 
aanvallen zich alleen op SWAPO-bases. Bij het 
onlangs in Angola gehouden juristen tribunaal 
over de misdaden van het apartheidsregiem 
werd echter onomstotelijk vastgesteld dat de 
agressie zich tevens richt tegen burgerdoelen 
in Angola. Er bestaat zelfs een apart bataljon 
(het 32ste) bestaande uit zes- tot negenduizend 
Angolezen die tegen de MPLA hebben gevochten 
en nu worden ingezet om Angola binnen te 
vallen. Het staat onder leiding van Zuidafrikaanse 
militairen en huurlingen uit o.a. Portugal, 
Frankrijk, Israël en de VS.
Met deze terreur tegen de buurlanden probeert 
Zuid-Afrika de zogenaamde frontlijnstaten te 
dwingen hun steun aan de bevrijdingsbewegingen 
op te geven. Op 26 november j.1. stelde premier 
Botha in een verklaring dat Zuid-Afrika ANC- 
bases zou gaan aanvallen, zelfs als daarmee de 
nationale grenzen geschonden werden. De 
frontlijnstaten konden dit slechts voorkomen, 
aldus Botha, door geen ANC-bases toe te staan. 
Met de aanval van Zuidafrikaanse commando’s 
op de huizen van ANC-mensen in Mozambique 
op 30 januari j.I. werd het dreigement van 
Botha opnieuw op grove wijze waargemaakt.
In tegenstelling tot de bewering van 
Zuidafrikaanse zijde dat het ging om een 
ANC-hoofdkwartier, was het een aanval op 
gewone woonhuizen. Ondanks moedig verzet 
vonden 1 2 ANC-mensen de dood.
Deze terreurdaad heeft in en buiten Zuid-Afrika 
afschuw gewekt. Het verzet wordt er niet mee 
onderdrukt, het wordt slechts gevoed.

VERZET

In november 1980 stonden negen strijders 
van het ANC in Pretoria terecht op beschul
diging van hoogverraad. Johnson Lubisi, Petrus 
Mashigo en Naphtali Manana werden ter dood 
veroordeeld, zes anderen kregen gevangenis
straffen van tien tot twintig jaar. Lubisi, Mashigo 
en Manana werden veroordeeld vanwege hun 
betrokkenheid bij de aanval op het politie- 
buro in Soekmekaar in januari 1980. Mashigo 
verklaarde tijdens het proces, dat het ging om 
een ‘gewapende propaganda-aanval’, uit protest 
tegen hervestiging van zwarte mensen in dit 
gebied. Het ANC toonde met deze aktie dat

ze de mensen in het gebied steunde in hun verzet 
tegen de hervestiging. Gewapende strijd en 
massa-aktie liggen direkt in eikaars verlengde. 
Uitgangspunt bij de gewapende akties van 
Umkhonto we Sizwe, de gewapende vleugel 
van het ANC, is zoveel mogelijk te voorkomen 
dat er burger-slachtoffers vallen. Molebatsi, 
één der andere ANC-mensen, verklaarde dat een 
aanval op een raffinaderij bij Pretoria werd 
afgelast omdat teveel mensen gevaar liepen.
Bij de spektakulaire aanval van Umkhonto 
op 3 raffinaderijen in juni 1980 werd gewacht 
tot de nachtploegen de fabrieksterreinen hadden 
verlaten.

In Namibië groeit het verzet onder leiding van 
SWAPO. Met name in het Noorden van het land 
staan grote gebieden feitelijk onder kontrole van 
SWAPO. De grote steun onder de bevolking 
is de belangrijkste peiler waarop het verzet 
rust. Dat beseffen de racisten ook en hun 
antwoord is pure repressie. Het schandalige 
vonnis tegen de zwarte landarbeider Markus 
Kateka is hiervan een voorbeeld. Kateka is ter 
dood veroordeeld omdat hij strijders van 
PLAN, het SWAPO-bevrijdingsleger, van voedsel 
en inlichtingen heeft voorzien. Zelfs de 
mogelijkheid om in beroep te gaan tegen dit 
vonnis (een mogelijkheid die de drie ANC- 
mensen wel hebben) is hem ontnomen. 
Kateka’s advokaten zijn inmiddels wel in beroep

gegaan tegen de uitspraak dat beroep t.a.v. het 
vonnis niet mogelijk is.

De kampagne ‘Het volk zal regeren’ (het motto 
is ontleend aan het Handvest van de Vrijheid, 
het programma van het ANC) wil de onder
grondse strijd in Zuid-Afrika en Namibië onder 
de aandacht van de Nederlandse bevolking 
brengen. De aktie vraagt om onvoorwaardelijke 
solidariteit met de vrijheidsstrijd in Zuidelijk 
Afrika, inklusief de gewapende strijd.
Er wordt geld ingezameld voor steun aan het 
geheel van het ondergrondse werk van ANC en 
SWAPO en van de ondergrondse Zuidafrikaanse 
vakcentrale SACTU. Steun voor het drukken 
van pamfletten, brochures en kranten die 
heimelijk in de apartheidsstaten worden 
verspreid en gelezen en die voor de duizenden 
mannen en vrouwen die dagelijks in verzet 
staan, van essentieel belang zijn. Steun voor 
Radio Freedom, de verzetszender van het 
ANC en voor Mayibuye, de ondergrondse 
ANC-krant. Kortom steun aan het verzet in 
al zijn vormen.

Op 29 maart a.s. zal de eis van onvoorwaarde
lijke solidariteit centraal staan in een politiek 
forum georganiseerd door de AABN en 
De Populier (Nwe Herengracht 93, A‘dam). 
Nederlandse politici (Ter Beek, Brinkhorst, 
Mommersteeg, v.d. Spek, Waltmans, Wolff 
en Bolkenstein) zullen worden ondervraagd 
door Fons Geerlings (AABN), Ds Reint,
Jan v.d. Veen, Jaap Hooiveld (NVVjc), Sietse 
Bosgra (KZA) en door de zaal.
In juni a.s. zal een festival worden georganiseerd 
in het kader van de kampagne ‘Het volk zal 
regeren’.

RIEN CARDOL 
Anti-Apartheidsbeweging Nederland

Wapens door Zuidafrikaanse commando 's gebruikt bij de terreuraanval op 
ANC huizen in Matola - bij Maputo - op 30-1- '81. (foto AABN)
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Soms vraag je je af, wat de invloed van een kleine partij in het parlement, 
dat als zodanig al weinig macht heeft, is. Soms is het ook goed te merken, 
dat de ene na de andere spreker van andere, grotere partijen het spreek
gestoelte bestijgen om te verklaren, waarom ze het niet met de standpunten 
van die ene kleine partij, in dit geval de PSP, eens zijn. Die grotere partijen 
voelen zich aangesproken. Ze voelen zich gedwongen zich overeen bepaalde 
kwestie uit te spreken. Dat draagt bij tot de partij-politieke duidelijkheid.

Nu gebeurde het op 10 februari, dat een reeks 
PSP-moties tegelijk in stemming kwamen.
Ze gaven aanleiding tot stemverklaringen van 
andere partijen. De ene stemverklaring was nog 
wonderlijker dan de andere. Als er in de 
Nederlandse partijpolitiek duidelijkheid wordt 
geschapen, gebeurt dat blijkbaar in het komische. 
Wel zo effektief. Enkele moties en stemverkla
ringen laten we de revue apsseren.

1. De PSP vraagt in een motie aan de regering 
om in de EG-ministerraad mee te delen, dat 
Nederland niet bereid is aan gecoördineerde 
marinepatrouilles van EG-landen, die ook lid 
van de NAVO zijn, mee te werken. Er was vorig 
jaar vanuit christen-demokratische/conservatieve 
hoek in het Europese parlement n.1. een 
diskussie gevoerd over het coördineren van de 
marine-patrouilles van deze EG-landen om de 
aanvoer van strategisch materiaal (uit 
Zuid-Afrika) en van olie (uit het Midden-Oosten) 
veilig te stellen. In een door de politieke 
commissie van het Europese parlement aan
vaarde resolutie werd gevraagd deze kwestie 
in de instellingen van de EG aan de orde te 
stellen via de Raad. Militaire avonturen in 
plaats van een planmatig energie- en grond- 
stoffenbeleid, noemde Fred van der Spek dat 
in een eerder debat.
Relus ter Beek van de PvdA kwam de stem 
van zijn fraktie als volgt verklaren: ‘Mijn fraktie 
heeft geen moeite met de inhoud van deze 
motie. De motie spreekt echter uit, dat deze 
zaak ter sprake zou moeten komen in de EG- 
ministerraad. Dat achten wij principieel onjuist. 
Om die reden hebben wij dan ook tegen deze 
motie gestemd.’
Hoogst merkwaardig, als juist door het Europese 
parlement om een bepaalde uitspraak van de 
EG-ministerraad wordt gevraagd. Dan zeg je 
als Nederlands parlement toch tegen de regering: 
verklaar maar in de Raad, dat Nederland aan 
die gecoördineerde marinepatrouilles niet mee
doet. Je geeft dan de regering een opdracht 
- zeker een van christen-demokratische/conser- 
vatieve snit - voordat die zich in de Raad tot een 
tegengestelde mening laat verleiden.
Ook Ton Frinking van het CDA en Laurens 
Brinkhorst van D’66 verklaarden op dezelfde 
manier het tegenstemmen van hun frakties.

2. Fred van der Spek vraagt in een motie om 
ontbinding van de ontwikkelingshulp. Dat wil 
zeggen, dat ontwikkelingslanden, die geld van 
Nederland ontvangen, niet meer verplicht 
worden dat geld in Nederland of aan Nederlandse

produkten en diensten te besteden. Zij zijn vrij 
om het uit te geven aan goederen en diensten 
die zij het liefste willen kopen. Bij monde van 
Henk Knol verklaarde de PvdA-fraktie, dat zij 
tegenstemde, omdat de minister heeft toegezegd 
dat hij met een nota over de ontbinding van de 
ontwikkelingshulp zal komen. Zo’n argument 
klinkt nog redelijk, hoewel de taktiek van de 
nota-produktie een eigen mening over deze 
kwestie niet in de weg hoeft te staan. Maar 
Laurens Brinkhorst van D’66 vulde Knol aan 
met een heel andere argumentatie door te ver
klaren: ‘Wij zijn niet van mening, dat de ont
binding van de ontwikkelingshulp niet een 
belangrijke zaak is, maar wij vinden, dat dit 
moet gebeuren in relatie met andere geïndus
trialiseerde landen. Wij wensen niet bij te dragen 
aan, bijvoorbeeld, vergroting van industriële 
exporten naar Derde-Wereld-landen uit 
Duitsland, Frankrijk en Engeland ten nadele 
van de Nederlandse industrie.’ Hier klonk de 
aloude stem van de vertegenwoordigers van het 
verlichte Nederlandse kapitalisme.

3. In een motie vraagt de PSP om voortzetting 
van de ekonomische hulp aan Guinee-Bissau en 
Kaap-Verdië. Deze hulp wordt door de minister 
in drie jaar tijd beëindigd, nadat hij zes jaar 
lang gegeven was. Reden: wederopbouwhulp 
is nu eenmaal eindig. Dat zegt Henk Knol in 
zijn stemverklaring de minister na en de PvdA 
stemt tegen. Dat tekent nu juist het ontwikke
lingsbeleid van Nederland. Er wordt voortdurend 
geredeneerd en hulp gegeven vanuit over
wegingen, die in Nederlnad opgeld doen, ook al 
blijkt uit gegevens over Guinee-Bissau en 
Kaap-Verdië, dat door de beëindiging van de 
hulp een deel van de projekten, die met eerder 
gegeven ontwikkelingshulp zijn opgebouwd, 
in zal storten. Projekten, die zowel door de

Guineebissause en Kaapverdische bevolkingen 
en door o.a. de Nederlandse Mondlane Stichting 
zeer hogelijk gewaardeerd worden. Het zou juist 
uiterst zinvol geweest zijn deze hulp voort te 
zetten in plaats van te beëindigen met het 
formele argument: wederopbouw is nu eenmaal 
eindig.

4. De meest ridicule stemverklaring kwam van 
de VVD-fraktie. De PSP had een motie ingdiend 
over het schenden van de elementaire mensen
rechten van de Indianen, zoals dat overduidelijk 
op het IVe Russell Tribunaal, dat in november 
1980 in Rotterdam gehouden werd, was aange
toond. In de motie werd de regering gevraagd 
haar vertegenwoordiger (Max van der Stoel) 
bij de VN-mensenrechtenconnnissie het lot van 
de Indianen aan de orde te laten stellen.
De VVD stemde tot verrassing vóór deze motie 
(het CDA tegen), waardoor, met steun van 
de linkse frakties, de motie werd aangenomen. 
Achteraf verklaarde de VVD’er Bolkestein 
echter: ‘De VVD wenst twee aantekeningen te 
maken. Wij kunnen ons niet verenigen met een 
aantal uitspraken die vervat zijn in de 
verklaringen van het Russell Tribunaal'. Goed, 
daar kunnen we inkomen. Niet alle schendingen 
werden even overtuigend aangetoond, hoewel 
dat nog niet betekent, dat ze niet plaats 
gevonden hebben. Maar dat staat ook helemaal 
niet in de motie. De tweede aantekening van de 
VVD was: ‘Waar gesproken wordt over het 
Amerikaanse continent, denken wij in de eerste 
plaats en in overwegende mate aan het wereld
deel Zuid-Amerika.’

Dat is parlementaire taal om te zeggen: In 
Noord Amerika (VS en Canada) worden de 
rechten van de Indianen niet geschonden.
En dat terwijl juist in Noord Amerika de 
schending van die rechten het meest overtuigend 
werd aangetoond. De VVD moet toch wel 
behoorlijk politiek blind zijn om het 
beschamende lot van de Noordamerikaanse 
Indianen niet te zien. Of is het zo, dat mét 
de cowboy Reagan in het Witte Huis de VVD 
weer van de boeken van Karl May zit te smullen,

CHRIS HUINDER

Verkiezingsfonds
Tot nu toe heeft de Financiële aktie f. 89.000,- opgeleverd.
3000 leden en abonnees hebben daaraan bijgedragen.
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Voor een goede verkiezingskampagne hebben we met z’n allen f. 250.000,- nodig 
Lever uw bijdrage aan een versterkte PSP in de Tweede Kamer.
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In juli vorig jaar werd het eindrapport gepubliceerd van de kommissie-Melai, 
een advieskommissie van de regering tot herziening van de zedelijkheidswet- 
geving. Dit zal in de loop van dit jaar in de vorm van een wetsontwerp in de 
Kamer behandeld worden. Wat vindt deze kommissie van seksuele relaties 
tussen kinderen en volwassenen?

Zij gaat uit van de bescherming van de wilsvrij
heid van de burgers bij het aangaan of afwijzen 
van seksuele relaties. Dat betekent dat degenen 
“wier vermogen tot seksuele zelfbepaling onvol
komen is” door de wetgever beschermd moeten 
worden. Dat geldt ook voor jeugdigen, waartoe 
iedereen beneden de 16 jaar wordt gerekend. 
Opvallend is dat de kommissie steeds spreekt 
over seksuele kontakten door volwassenen met 
jeugdigen. Slechts zijdelings wordt opgemerkt 
dat ook kinderen seksuele verlangens kunnen 
hebben. Dat kan wel zo zijn, zegt de kie., maar 
dan zullen die verlangens zich i.h.a. op leeftijds
genoten richten. Misschien putten de kommissie- 
leden hier uit eigen ervaringen uit hun kinder
jaren, maar de realiteit is toch wel anders: geble
ken is dat de seksuele gevoelens van jeugdigen 
zich vaak wel op volwassenen richten en dat zij 
daar dikwijls zélf het initiatief toe nemen. Daar 
kan de kie. maar moeilijk bij. Steeds wordt het 
beeld opgeroepen van volwassenen die onschul
dige kinderen verpesten. De verlangens van de 
kinderen worden daarbij vergeten: het taboe op 
seksualiteit wordt er al vroeg ingepompt.

Het recht van kinderen om over hun eigen leven 
te beschikken is het uitgangspunt van een geza
menlijke reaktie door de PSP-jongerengroepen 
en PSP-homogroepen op het Melai-rapport.
Wij stellen daarin dat kinderen veel te lang on
mondig worden gehouden. Jongeren moeten nog 
steeds strijden voor rechten die vanzelfsprekend 
zouden moeten zijn: wonen, werk, inkomen en 
ook het zelf kunnen beslissen over de relaties die 
je wilt aangaan en de manier waarop je met sek
sualiteit omgaat. Op dit laatste punt mogen kin
deren verdomd weinig. Seksuele spelletjes wor
den verboden en al te openhartige vragen wor
den afgekapt. Seksualiteit van kinderen valt ge
woon onder de ouderlijke macht: ze wordt eerst 
ontkend en vervólgens gevormd in de richting 
die in deze maatschappij het meest akseptabel is.

HETERONORM

De meest geaksepteerde relatievorm is die tussen 
één mannetje en één vrouwtje. Alle uitingen van 
seksualiteit die buiten deze heteroseksualiteits- 
norm vallen, worden door een taboe getroffen. 
Vanuit vrouwen- en flikkerbeweging is deze “ge
dwongen heteroseksualiteit” terecht aangevallen. 
Seksuele relaties tussen kinderen en volwassenen 
zijn eveneens een slachtoffer van deze onder
drukkende norm.
De bespreekbaarheid van dergelijke relaties is 
nog veel minder dan bijvoorbeeld bij homoseksu
aliteit. De kie. levert bepaald geen bijdrage aan 
een verandering daarvan door voor te stellen de
ze kontakten strafbaar te laten. In onze brief 
stellen we dat zij door dit voor te stellen het 
voortbestaan van de heteroseksualiteitsnorm 
daarmee de onderdrukking van andere uitingen

van seksualiteit bevestigt.
We hebben sterk de indruk dat zij zich daarbij 
meer heeft laten leiden door bestaande vooroor
delen dan door gezond verstand. Een beetje 
nuchtere kijk op de zaak zou haar duidelijk heb
ben gemaakt dat seksuele relaties met volwasse
nen eerder een gunstige dan een schadelijke in
vloed hebben op kinderen. Natuurlijk zijn er ook 
voorbeelden van schadelijke kontakten, maar 
kan dat een reden zijn om alle kontakten uit die 
kategorie strafbaar te stellen? Men zal toch ook 
niet beweren dat heteroseksualiteit strafbaar 
moet worden gesteld omdat er vrouwen ver
kracht worden?

h

DE POSITIE VAN MINDERJARIGEN

Nu kan daartegen worden ingebracht dat kinde
ren extra kwetsbaar zijn en dus extra bescher-

Detail van het affiche “BAAS IN EIGEN 
BROEK”, dat werd uitgegeven door de 
Werkgroep Jeugdseksualiteit van de NVSH 
in Eindhoven. Het kan worden besteld door 
overmaking van f  7,50 op postgiro 3300542 
t.n.v. Werkgroep NVSH [Eindhoven. Meerdere 
exemplaren zijn goedkoper. Informatie:
040-41 82 60

ming nodig hebben. Kinderen staan voortdurend 
in relaties van ongelijkheid t.o.v. ouderen. Ze 
moeten allerlei dingen doen waarvan ze niet alle 
konsekwenties kunnen overzien. Ouders zeggen 
bijvoorbeeld dat ze naar school moeten omdat 
dat goed voor ze is. Initiatieven van de kant van 
de ouders in een dergelijke ongelijke verhouding 
zijn natuurlijk niet strafbaar. Maar waar het gaat 
om seksuele initiatieven van ouderen wordt dat 
ineens anders. Dan wordt wél het argument ge
bruikt dat het kind zo’n relatie niet kan over
zien. Een dergelijke houding heeft niets meer 
met bescherming maar alles met betutteling te 
maken.
Kinderen staan inderdaad bloot aan allerlei vor
men van misbruik, niet in het minst van de kant 
van de eigen ouders, aan wie zij volgens de wet 
“eerbied en ontzag” verschuldigd zijn. Een sek
suele relatie van een zoon of dochter met een 
vreemde volwassene zullen zij al snel als een be
dreiging van de ouderlijke macht zien.

Het*lig voor de hand om de rechtspositie van 
minderjarigen te verbetern. Dat is de beste ma
nier om misbruik van hen te voorkomen. We 
kunnen hierbij denken aan het recht op het kie
zen van een eigen verblijfplaats, opleiding, hulp
verlener, het recht op een zelfstandig inkomen 
én aan het recht op vrije omgang met anderen, 
Ook seksueel.
De wetgever zou hen die rechten moeten geven 
en de aantasting daarvan strafbaar stellen.

STRAFRECHT

In een aantal steden is het vervolgingsbeleid te
genover seksuele relaties tussen kinderen en vol
wassenen, terughoudender aan liet worden. Mis
schien begint men langzaamaan iets te leren van 
de grote schade die aan beiden wordt toege
bracht als gevolg van opsporing, politieverhoren, 
vervolging en kriminalisering door de publieke 
opinie.
Ondervragen ervaren kinderen als schokkend, 
ook als politie en justitie diplomatiek optreden. 
Hoe kan het ook anders als je naar het politie- 
buro wordt gesleept voor een kontakt waar je al
leen maar plezier aan hebt beleefd? En dan zwij
gen we nog maar van al de slechte ervaringen zo
als kinderen die in politieverhoren gechanteerd 
zijn met bedreigingen aan het adres van hun ou
dere partner, het uithoren van kinderen over sek
suele ervaringen buiten het “gepleegde delikt” , 
e.d.
De gevolgen voor de volwassene die een pedo
seksueel kontakt heeft gehad, zijn onmenselijk. 
Jarenlange gevangenisstraf kan het gevolg zijn en 
als de voorstellen van de kie.-Melai door minister 
de Ruiter worden overgenomen, zal dat wel zo 
blijven. Zij stelt een maximumstraf van zes jaar 
voor!

DE STAAT ALS ZEDENMEESTER

De PSPjongeren en de PSPhoniogroepen beplei
ten in hun reaktie opheffing van een aparte zede- 
lijkheidswetgeving. De reden daarvoor is dat de 
taboes op seksualiteit alleen maar versterkt wor
den wanneer je “seksuele vergrijpen” afzonder
lijk regelt in het wetboek van strafrecht. Daar
mee wordt gesuggereerd dat seksualiteit een
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Ik e e n
Dat iedereen voor de wet gelijk is moge dan in theorie zo zijn, de werkelijk
heid ziet er wat anders uit. Voor Wiegel bijv. is niet iedere ambtenaar gelijk. 
Anders zou toch niet te verklaren kunnen zijn dat het ‘hoge kader’ onder het 
ambtenarenapparaat méér vakantiedagen heeft dan het ambtenarenproleta- 
riaat in de lagere rangen. Reden genoeg voor de PSP in Bussum en Geleen om 
in beweging te komen. Teneinde te bereiken dat iedere ambtenaar, hoog of 
laag, een even groot aantal basis-vakantiedagen krijgt.

Wat is er aan de hand? Regelmatig worden de 
aantallen vakantiedagen voor ambtenaren vast
gesteld. Het laatst is dit gebeurd met ingang van 
1980. Het hoger personeel mag 26 dagen in de 
zon liggen, het middenkader 24 dagen en de la
gere rangen mogen slechts 22 dagen uitrusten. 
Een fraai staaltje van ongelijkheid. Deze aantal
len worden door het ministerie van Binnenlandse 
Zaken als richtlijn gegeven. En verreweg de 
meeste gemeenten volgen deze richtlijnen klak
keloos op. Zo ook in Geleen en Bussum. In deze 
laatste gemeente was de gemeenteraadsfraktie 
van de PSP, ondanks de naderende komkommer
tijd, alert. Middels een brief aan B & W werd er 
op aangedrongen om in 1981 alles in het werk te 
stellen om voor alle ambtenaren een gelijkstel
ling te realiseren. De PSP voelde zich daarbij ge
sterkt door de ABVA, die in het beleids- en ac- 
tie-programma 1979-1982 heeft gesteld: ‘Het is 
onjuist, dat op grond van salaris onderscheid 
wordt gemaakt in de duur van vakanties. Deze 
erfenis uit het verleden moet verdwijnen. Uitge
gaan moet worden van een gelijk aantal basis
vakantiedagen, vermeerderd met dagen op grond 
van leeftijd. ’

Via de dokumentatiedienst van de LWPW kwam 
ook de PSP-Geleen in het bezit van dit initiatief 
uit Bussum. Snel werd dit gesneden op Zuid- 
Limburgse maat en zo kon ook het Geleense kol-
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aparte kategorie van menselijk gedrag zou zijn 
waar je aparte regels voor nodig hebt.
Het seksuele aspekt van een relatie moet nooit 
aanleiding zijn tot strafbaarstelling. Verkrach
ting, aanranding of andere onaanvaardbare vor
men van dwang zijn geweldsdelikten die onder 
die noemer strafbaar moeten zijn. Het zijn pre
cies deze vormen van geweld die bij alle relaties 
strafbaar moeten zijn (bijvoorbeeld gevallen van 
door oudere mannen afgedwongen seksueel kon- 
takt met jonge meisjes, wat nogal frekwent voor
komt). Ook kinderen kunnen zo tegen door hen 
niet gewenst kon takt worden beschermd, terwijl 
alle morele oordelen over wat kinderen wel en 
niet willen achterwege kunnen blijven.
Een aparte zedelijkheidswetgeving leent zich uit
stekend voor misbruik. De staat kan haar aan
wenden om haar moraal op te leggen aan allerlei 
groepen die niet aan de heersende normen vol
doen. Dat is in strijd met de ook door de kom
missie onderschreven stelling dat de staat geen 
zedenmeester mag zijn.

AKTIE

Enige tijd geleden is een overleg opgezet van or
ganisaties die zich keren tegen de strafbaarstel
ling van seksuele kontakten tussen jeugdigen en

lege de oren gewassen worden. Zó moet deze 
PSP dokumentatie grbuikt worden. Immers, niet 
iedere PSP afdeling of gemeenteraadsfraktie 
hoeft zelf het wiel uit te vinden. Kennis nemen 
van eikaars initiatieven en om werken naar de 
plaatselijke situatie is een aktiviteit die weinig 
moeite kost maar veel publiciteit oplevert.
Geleen en Bussum lieten het niet bij een brief 
aan het kollege. Middels de folders ‘Geleen in 
Beweging' en ‘Bussum in Beweging’ werd het ge
meentelijk personeel op de hoogte gebracht van 
het PSP initiatief. Op deze wijze werden de di- 
rekt betrokkenen geïnformeerd over deze vorm 
van belangenbehartiging. De reakties waren in 
beide gemeenten dan ook zeer positief.
In het najaar antwoordde het kollege van B & W 
van Geleen dat men het voorstel van de PSP niet 
zou overnemen. In de loop van de tijd is de laag
ste kategorie al opgetrokken, terwijl het hoger 
personeel, sinds 1968, op de nullijn zit voor wat 
betreft het aantal vakantiedagen. Bovendien is 
te verwachten dat door de ontwikkelingen, zo
wel op nationaal als op internationaal niveau, 
het minimumverlof voor het overheidspersoneel 
geleidelijk zal worden verhoogd' zo besloten zij 
de brief. Het is natuurlijk deze geleidelijkheid 
die op gespannen voet staat met de huidige situ
atie. Die gelijkstelling kan immers best in een 
klap gebeuren. Daarmee zouden de lagere ambte
naren tevens enige kompensatie krijgen van hun

volwassenen. Hierin zijn o.m. het COC, de 
NVSH, het Humanisties Verbond, de Coornhert- 
liga, de Belangenvereniging Minderjarigen en ook 
de PSPjongeren vertegenwoordigd. De PSPjonge- 
ren zijn pas in een Iaat stadium mee gaan doen 
en zijn de enige politieke organisatie in het over
leg. We besloten daarom, tesamen met onze ho- 
movrienden uit de partij, een brief te sturen aan 
het ministerie van justitie om al in een vroeg sta
dium de besluitvorming te beïnvloeden. Hierin 
sluiten we ons aan bij de strekking van het zeer 
uitvoerige kommentaar dat door de andere orga
nisaties is geschreven en dat onlangs aan de mi
nister is aangeboden. Daarnaast gaan we in onze 
reaktie in op een aantal voor ons principiële pun
ten; onder meer stellen we het bestaan van een 
zedelijkheidswetgeving ter diskussie. We beplei
ten een opheffing van elke strafbaarstelling van 
seksuele relaties tussen ouderen en jongeren.
Er zal veel publiciteit aan het onderwerp worden 
gegeven en in maart zal er een manifestatie 
plaatsvinden. Tesamen met andere politieke jon
gerenorganisaties zullen we de politieke partijen 
onder druk zetten om een principieel ja te zeg
gen tegen de seksuele rechten van pedofielen èn 
van kinderen.

TON GEURTSEN

eigen gemeente tegenover dit CDA/VVD kabi
netsbeleid, dat de salarissen toch al op een min
lijn houdt. Een strijdbare houding van de ge
meenten moet door de PSP daar tegenover wor
den afgedwongen!

De vertegenwoordigers van de ambtenaren in de 
commissie voor het Georganiseerd Overleg in 
Bussum waren eveneens voor een gelijkstelling 
van het aantal vakantiedagen. In deze commissie, 
waarin de gemeenteraadsfrakties (dus ook de 
PSP) en de ambtenaren vertegenwoordigd zijn, 
werd de kwestie in het najaar van 1980 behan
deld. De gemeenteraad dacht er in november jl. 
anders over. In een motie vroeg de PSP om die 
gelijkstelling. Alleen de PvdA fraktie, die ook op 
dit punt eerst wakker geschud moest worden, 
was het met de PSP eens. Voor CDA, VVD, en 
D’66 zijn sommige ambtenaren blijkbaar toch 
meer gelijk dan andere ambtenaren. Een konklu- 
sie die door de PSP middels een folder het voltal
lig gemeentepersoneel werd meegedeeld. In een 
schriftelijk antwoord van het Bussumse kollege 
kwam de werkelijke ambtenarenaap uit de 
mouw: ‘Voor de gemeente Bussum moeten wij 
vaststellen, dat het ons grote moeite kost leiding
gevend personeel aan te trekken. Vooralsnog 
wensen wij daaraan niet de moeilijkheid toe te 
voegen, dat de rechtspositie van hen een mindere 
is dan die in andere gemeenten.’ De PSP had na
melijk voorgesteld alle ambtenaren op 24 dagen 
te zetten, zolang de sprong van 22 naar 26 on
haalbaar was. Op de langere termijn zou dit ze
ker wel realiseerbaar zijn. Voorts wist het kolle
ge ook mee te delen dat ten aanzien van de PSP 
voorstellen genuanceerd werd gedacht ‘en zeker 
niet de onverdeelde instemming’ hebben. Deze 
mededeling was ongetwijfeld gebaseerd op het 
feit dat wethouders uitsluitend met het leiding
gevend personeel kontakt heeft, terwijl de adhe
siebetuigingen voor het PSP initiatief juist vanuit 
‘lagere’ rangen kwamen, met name uit de plant
soenendienst en gemeentewerken.
In een reaktie op dit behoudende standpunt 
heeft de PSP het kollege uitgedaagd de proef op 
de som te nemen, in plaats van de ongelijkheid 
van rechten voort te zetten. Namelijk door top
ambtenaren aan te nemen onder voorwaarde dat 
het aantal vakantiedagen gelijk is aan dat van de 
andere ambtenaren. ‘De ambtenaren die daarmee 
geen genoegen willen nemen horen naar de me
ning van de PSP niet thuis in een demokratisch 
overheidsorgaan’. Ook de ambtenarenvertegen
woordigers hebben in januari j.1. opnieuw laten 
weten een gelijkstelling te wensen. Indien het 
kollege in haar standpunt blijft volharden zal het 
traditionele dankwoord ‘aan al onze medewer
kers’ na de begrotingsbehandeling in november 
1981 de overgrote meerderheid van de ambtena
ren wel uiterst vals in de oren klinken.

LEO PLATVOET

De LWPW verzorgt eens in de 3 maanden een dokumen- 
tatiebundel, waarin allerlei PSP initiatieven op het gebied 
van de gemeentepolitiek worden vermeld. Hetzij inte
graal, hetzij een korte inhoud met vermelding van de be
stelwijze. Zeer bruikbaar voor al die afdelingen die, met 
de gemeenteraadsverkiezingen in zicht, zich aktiever wil
len gaan opstellen. Want een suksesvolle kampagne moet 
nü gestart worden. Besteladres: LWPW dokumentatie
dienst, Postbus 700, Amsterdam.

DE SEKSUELE REVOLUTIE: OOK VOOR KINDEREN?



7

8 maart
INTERNATIONALE VROUW ENDAG

8 maart: internationale vrouwendag. Reden voor de PSP-vrouwen om een stukje van Bevrijding te vullen. In een drietal
artikelen zullen we ingaan op een paar diskussies en aktiviteiten waar we mee bezig zijn.

Veel PSP-vrouwengroepen hebben de laatste tijd een soort beleidsombuiging doorgemaakt: er wordt nu meer energie 
gestoken in het afdwingen van vrouwgerichte aktiviteiten in de PSP en een nieuwe, socialisties feministiese 
maatschappijvisie van de PSP. Deze ontwikkeling van PSP-vrouwen komt aan de orde in 'Kort Binnenkort’.
De PSP-vrouwen blijven ook onderdeel van de vrouwenbeweging. Als onderdeel van de vrouwenstrijd is de 

anti-pornostrijd het laatste jaar steeds belangrijker geworden: en terecht. In de porno komt de onderdrukking van
vrouwen wel heel schrijnend tot uiting.

En tot slot 'emancipatiebeleid’, ook een aktuele problematiek van de vrouwenbeweging. Sinds het bestaan van de 
vrouwenbeweging wordt er door de overheid op gereageerd. Dit heeft konsekwenties: institutionalisering, verdeeldheid, 
inkapseling. Ontwikkelingen die we niet kunnen negeren ook al is het moeilijk te bepalen hoe we dan moeten reageren.

Groningen: De hele dag zijn er aktiviteiten 
rond het thema Internationale Vrouwen- 
solidariteit in ‘Simplon’ Boterdiep.

Dordrecht: In het Vrouwenhuis houdt men 
zich bezig met het thema porno. Inlichtingen 
bij het Vrouwenhuis: 078 - 148354.

Den Haag: In 'de Loots’ Herman Costastraat 
vindt vanaf 12.30 uur een groot aantal 
aktiviteiten plaats. Een optreden van de 
krimpvrije vrouwen, films, optreden van een 
Surinaamse Muziekgroep, een vrouw erger 
je niet spel, fototentoonstelling enz.

Nijmegen: Aktiviteiten rond het thema
Vrouwen en gezondheid in ‘Doornroosje’ 
Verlengde Groenestraat 22, van 14.00 tot
17.00 uur. Voorts een optreden van ‘de 
roze pil’. Creche aanwezig. Toegang gratis. 
Van 20.00 tot 01.00 uur een optreden van 
de rockband Vendetta, een Turkse dans
groep en een film over buitenlandse vrouwen. 
Entree f. 4,00.

i

KORT BINNENKORT
De laatste tijd gaan in de PSP steeds meer vrouwen zich roeren. Dit was 
bijvoorbeeld goed te merken op het landelijk PSP-kongres van november ’80, 
waar het verkiezingsprogramma vastgesteld werd. Ook op andere vlakken 
is er hard gewerkt. Sinds een jaar hebben de PSP-vrouwen hun eigen 
Nieuwsbrief (1) en binnenkort zien twee publikaties het licht.

Het heeft ons de afgelopen jaren veel strijd 
gekost om onze mannelijke partijgenoten, 
en ook vrouwen, ervan te overtuigen dat er een 
strukturele verandering moet plaatsvinden in de 
oude socialistische maatschappijvisie. In de 
vrouwenbeweging is de afgelopen tien jaar 
ontdekt dat opheffing van de onderdrukking 
van vrouwen niet alleen een kwestie is van 
gelijke kansen, gelijke behandeling, anti- 
diskriminatiewetgeving etc. (alhoewel deze stuk 
voor stuk wel heel belangrijk zijn). Vrouwen
onderdrukking komt op alle fronten voor: 
op school, op het werk, in het gezin en in het 
huwelijk, in het moeder-zijn van vrouwen, 
in hoe er over seksualiteit gedacht wordt, 
in de media, in porno enzovoort. Op al deze 
fronten moet er door vrouwen strijd gevoerd 
worden: soms in haar eentje of met een kleine 
groep andere vrouwen, soms in grootschalige 
organisaties, op landelijk nivo; soms met 
vrouwen alleen, in andere gevallen met solidaire 
mannen samen.
PSP-vrouwen werken in een gemengde 
organisatie en hebben dus te maken met vragen 
als ‘wat is de relatie tussen feminisme en 
socialisme’ en ‘wat moeten mannen met 
vrouwenstrijd?’.

Over deze punten gaat een artikel over de 
strategie van de PSP-vrouwen dat binnenkort 
zal verschijnen in Socialistisch Perspektief, 
het scholingstijdschrift van de PSP (2). We 
zetten uiteen welke kritiek vanuit de vrouwen 
op de linkse beweging wordt geuit. 
citaat: ‘....de marxistische analyse - een belang

rijk theoretisch kader waarmee in de linkse 
beweging gewerkt wordt - (is) een ontoereikende 
bagage om:
— de positie van mannen buiten het produktie- 

proces te verklaren
— de positie van vrouwen te begrijpen en te 

verklaren
— het feit dat vrouwen binnen het produktie- 

proces niet alleen door ‘kapitalisme’ maar 
ook door mannen onderdrukt worden, 
te verklaren.’

Ondanks dit soort kritiek zijn we toch aktief 
in een man-gedomineerde organisatie als de 
PSP. We zien de linkse beweging als een 
(mogelijke) bondgenoot: (citaat) ‘Het kiezen 
voor werken binnen een gemengde organisatie 
is vooral een strategiese keuze’. ‘Dit soort 
opsommingen (kollektieve voorzieningen, 
arbeidstijdverkorting, etc.) blijven echter 
verlanglijstjes zolang ze niet afgedwongen 
worden door een brede maatschappelijke 
beweging die we graag tot bondgenoot van 
de vrouwenbeweging zouden willen maken 
(wat op sommige gebieden wel eens lukt).’ 
Naast bondgenoot in de vrouwenstrijd is de 
linkse beweging zelf ook een strijdterrein voor 
vrouwen. ‘Zolang mannen, ook linkse, nog 
privileges aan de situatie zoals die nu is ontlenen, 
zullen zij niet gemakkelijk uit zichzelf die 
situatie ter diskussie stellen.’ ‘Het bondgenoot
schap met de linkse mannen zal dus wel afge
dwongen moeten worden’.
Het artikel gaat vervolgens in op de rol van de
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vrouwengroepen in de PSP: wat zien wij als 
onze funktie, wat hebben we bereikt binnen 
onze partij, etc. Het artikel eindigt met voor
zichtig op een rijtje zetten wat links moet 
met het feminisme. Een kleine greep daaruit: 
‘Linkse mannen moeten eerst maar eens voor 
zichzelf nagaan wat voor belang zij hebben 
bij de bestaande situatie...."
‘Mannen kunnen solidair zijn met de vrouwen- 
strijd op punten waarvan ook zij inzien dat ze 
stappen op weg zijn naar nieuwe verhoudingen 
tussen mannen en vrouwen. Omdat deze punten 
op korte termijn tegen de direkte belangen 
van de meeste mannen ingaan, is een wan
trouwen van vrouwen tegen solidaire mannen 
niet weg te denken."
‘De linkse beweging in z’n geheel zal in haar 
politieke strategie ook (veranderingen in) 
de privésfeer moeten betrekken omdat 
verandering in de sfeer van de produktie alléén 
nooit werkelijke bevrijding kan brengen (....). 
Links moet echter niet in al zijn entoesiasme 
de taken van de vrouwenbeweging ovememen: 
in eerste instantie moet het de vrouwenbeweging 
zijn die vrouwen organiseert."

De andere publikatie die we hier willen 
bespreken is een brosjure die de PSP-vrouwen 
in haar eigen beheer uitgeven. (3) Deze brosjure 
is bedoeld als een uitwerking van en een aan
vulling op het hoofdstuk Vrouwen bevrijding 
in het nieuwe verkiezingsprogramma van de PSP. 
We hebben echter nóg een bedoeling met het 
uitgeven van deze brosjure. Op het kongres van 
november "80 is een resolutie opgenomen om 
in oktober 1982 een apart kongres te wijden aan 
de diskussie over hoe ‘klassenstrijd’ en ‘seksen- 
strijd’ zich tot elkaar verhouden. Deze 
resolutie was opgesteld door de PSP-vrouwen 
uit frustratie over het feit dat in onze partij 
nog te weinig écht nagedacht wordt over de 
positie van vrouwen en over wat de PSP daarmee 
moet. Natuurlijk een eigen hoofdstuk in een 
verkiezingsprogramma is geen enkel punt, en 
natuurlijk voelt de PSP zich verwant met 
(stromingen binnen) de vrouwenbweging. Maar 
wij wilden meer. Om in de diskussie die de 
komende anderhalf jaar gevoerd gaat worden een 
instrument in handen te hebben besloten we, 
bijna een jaar gelden, om onze eigen visie over 
de wortels van vrouwenonderdrukking en 
(nog voorzichtig) onze ideeën over de manier 
waarop we dingen kunnen aanpakken nog eens 
op papier te zetten.
Door onze brosjure loopt de paarse draad 
van de strijd tegen het seksisme: iedere vorm van 
speciale behandeling, van een aparte positie van 
vrouwen om haar vrouw-zijn, om de onredelijke 
interpretatie die aan het vrouw-zijn wordt 
gegeven. Het meest bepalend voor de positie 
van vrouwen is seksisme in:
— het (mogelijke)moederschap,
— het werk, betaald of onbetaald,
— en op het gebied van de seksualiteit.

In de eerste drie hoofdstukken van deze brosjure 
gaan we op deze onderwerpen in:
1.) De positie van de vrouw als (mogelijke) 
moeder.
We gaan hier in op de vanzelfsprekendheid 
waarmee van vrouwen verwacht wordt dat ze 
(binnen het huwelijksverband) moeder zullen 
worden; op de konsekwenties die dit denken

voor vrouwen (maar ook voor mannen) heeft; 
en op de maatschappelijke sancties die je te 
wachten staan als je niet voor het moederschap 
kiest.

2. ) De positie van de vrouw in het werk.
Zeker in deze tijden van ekonomische krisis, 
maar ook in tijden van ekonomische voorspoed, 
hoor je van alle kanten de opvatting verkondigen 
dat vrouwen geen betaalde baan horen/hoeven 
te hebben. We beschrijven in dit hoofdstuk de 
gevolgen van deze zeer vergaande norm, die niet 
alleen getrouwde vrouwen treft, maar ook 
vrouwen die niet in gezinsverband willen leven. 
Een aantal aspekten die aan de orde komen zijn 
de onderwaardering van zowel huishoudelijke 
arbeid als betaald werk van vrouwen, de ver
zwaring als gevolg van de bezuinigingen op de 
kollektieve voorzieningen, de opwaardering 
door behoudende krachten van het onbetaald 
vrijwilligsterswerk, etc.

3. ) Seksualiteit.
Zeker op dit gebied blijken de normen (die ook 
in onszelf zitten) onderdrukkend te werken. 
Seksueel geweld, verkrachting, porno, maar ook 
de ontkenning van het recht op ons eigen 
lichaam (abortus) en op onze eigen seksualiteit 
zullen dan pas verdwijnen als mannen ophouden 
hun rechten van de sterkste te laten gelden.
We zijn er natuurlijk niet met zo’n mooie 
analyse van wat er allemaal mis is. In het vierde 
en laatste hoofdstuk van onze brosjure doen we 
een voorzichtige poging om aan te geven welke 
ontwikkelingen in de toekomst gestimuleerd 
moeten worden, willen we de machtsverhouding 
tussen mannen en vrouwen wezenlijk wijzigen. 
We dragen bovendien argumenten aan voor onze

keuze om binnen en vanuit de PSP aan die 
verandering te werken, maar tegelijkertijd 
konkluderen we dat we onszelf als onderdeel 
van de vrouwenbeweging blijven zien; samen met 
andere vrouwen willen we ons inzetten voor de 
strijd tegen vrouwenonderdrukking.
We hebben geprobeerd in de brosjure een 
zo omvattend mogelijke visie te geven op de 
positie van vrouwen en wat daaraan veranderd 
moet worden. Belangrijk daarbij is dat het niet 
alleen gaat om aanvullingen, toevoegingen aan 
de bestaande visie van de PSP, maar dat we 
trachten een nieuwe visie te geven. Een visie 
waarbij geprobeerd wordt de scheiding tussen 
privé en openbaar te doorbreken en aan te 
geven wat daarvan de konsekwenties zijn voor 
het socialisme en de visie op de politiek van de 
PSP.

1) Vroiiwelijke PSPdeden kunnen een abonnement 
nemen voor f. 15,- per jaar, giro 2474857, t.n.v. 
PSP vrouwen Nieuwsbrief, Postbus 612, Dordrecht.

2) Abonnementen en losse nummers zijn te bestellen 
bij de Stichting Vorming en Scholing van de PSP, 
Postbus 700, Amsterdam.

3) Mocht je belangstelling hebben voor deze brochure 
dan kun je deze bestellen bij de Stichting Vorming 
en Scholing van de PSP, Postbus 700, Amsterdam, 
door overmaking van f. 4,- (inkl. porto) op giro
nummer 3481995 t.n.v. SVS-PSP te Amsterdam.

N.B. In het kader van de stratcgiediskussie in de PSP is 
er 25 april een themadag over seksenstrijd-klassen- 
strijd (zie de katern in de volgende Bevrijding).



Op het moment dat dit gelezen wordt, draait er in Le Paris weereen pornofilm. 
Vanwege Le Paris, de Nijmeegse sexbioscoop, stonden 13 januari j.I. elf 
vrouwen terecht in Arnhem op beschuldiging van openbare geweldpleging, 
mishandeling en beschadiging. Zij hadden op 23 oktober van het vorig jaar 
een aktie gevoerd tijdens de feestelijke opening van deze bioscoop. Deze 
aktie hield een symbolische sluiting van de bioscoop in en er werd gebruik 
gemaakt van zakjes verf, spuitbussen, groene zeep en een ketting om de 
deuren naar de bioscoop te vergrendelen.
De politie, die tijdens de aktie niet ter plekke 
aanwezig was, hield kort erna zes vrouwen aan 
in een nabij gelegen straat en deed later op de 
dag een inval in De Feeks, het vrouwencafé van 
Nijmegen. Deze inval verliep op gewelddadige 
wijze en had de arrestatie van nog eens vijf 
vrouwen tot gevolg.
De vrouwen werden na drie uur al in verzekering 
gesteld. (De maximum tijd hiervoor is zes uur; 
in deze periode kan de politie arrestanten 
verhoren, maar daar is in dit geval geen gebruik 
van gemaakt. Kennelijk koesterde de politie 
geen twijfels over de ernst en aard van het 
vergrijp!) De volgende dagen werd een wille
keurig vrijlatingsbeleid gevoerd; de laatste 
vrouw kwam pas ’s maandags vrij. dus 4 dagen 
na het gebeuren bij Le Paris. Op het politieburo 
werden de vrouwen vaak getreiterd en ver
nederend behandeld (‘Hier heb je een bordje 
friet met sperma’, toekijken als er een maand
verband verwisseld werd etc.).
De Officier van Justitie eiste 13 januari 750 
gulden boete en twee weken voorwaardelijke 
gevangenisstraf voor ieder van de vrouwen: 
een uitzonderlijk zware eis, gezien wat er 
gebeurd is.
Gezien deze achtergrond - de moeite die gedaan 
is om de aktievoersters te pakken te krijgen, 
het langdurig vasthouden op het politieburo 
en de zware eis van de Officier van Justitie - 
ziet deze zaak eruit als een testcase voor het 
optreden van politie en justitie tegen protest- 
akties in het algemeen en protestakties van 
(feministische) vrouwen in het bijzonder.
Of zoals de Officier van Justitie zei: ‘Er moest 
maar eens een eind komen aan dit soort 
demonstraties met illegale middelen, waarvoor 
de daders niet veroordeeld kunnen worden’. 
Het gooien en het spuiten met verf etc. zijn 
illegale middelen, maar deze middelen moeten 
wel binnen de juiste verhoudingen gezien 
worden. Aan de ene kant wordt er al jaren aktie 
gevoerd tegen porno zonder dat wij vrouwen 
worden gehoord, aan de andere kant hebben

politie en justitie keer op keer verstek laten gaan 
als het er om ging vrouwen tegen seksueel 
geweld te beschermen (we verwijzen hier alleen 
maar naar de Chick-affaire, waarbij niets onder
nomen werd tegen J. Wilhelmus, die de adressen 
van Blijf van mijn Lijf-huizen bekend wilde 
maken).
De schade die enkele zakjes verf hebben aan
gericht staat in geen verhouding tot de schade 
die porno dagelijks bij vrouwen aanricht.

VROUWENONDERDRUKKING

Vrouwen moeten wel strijden tegen porno, 
niet uit Victoriaanse preutheidsoverwegingen 
of ter ondersteuning van konservatieve ideeën 
over seksualiteit, maar omdat porno vernederend 
en onderdrukkend is voor vrouwen en geenszins 
bijdraagt aan een seksuele bevrijding. Want hoe 
kan porno bevrijdend werkend als vrouwen 
voorgesteld worden als slaafs en gewillig, als 
speelpoes voor het ‘mannelijk gerief’? Als 
vrouwen verondersteld worden geen groter 
genoegen te kennen dan geketend en gekweld 
te worden, op bed of in een kofferruimte, 
en als mannen een komplete handleiding wordt 
toegereikt om hen van dit genot te verzekeren? 
Dat deze valse voorstelling van vrouwelijke 
seksualiteit wel degelijk mannen beïnvloedt 
werd door de vrouwen die terechtstonden 
geïllustreerd door o.a. de volgende verhalen:

Een vrouw vertelde me dat haar man, beroeps
officier in het leger, bij soldaten porno blaadjes 
weghaalde, omdat hij er morele bezwaren tegen 
had. Hij nam ze mee naar huis en eiste van haar 
dat ze precies hetzelfde deed als wat er in die 
boekjes uitgebeeld stond. ’

Een vrouw vertelde dat ze op weg was naar de 
wasserette en door een man werd overvallen.
Hij had een mes, dus ze kon niet veel anders 
doen dan me gaan. Thuis bond hij haar vast.
‘Ik weet dat je dit lekker vindt\ zei hij steeds

maar, terwijl hij haar verkrachtte en tot orale 
seks dwong. Er lagen stapels pornoboekjes 
om hem heen, vol vastgebonden, genietende 
vrouwen. ’

Een meisje vertelde: ‘Ik moest altijd met mijn 
broer mee naar de winkel als hij een nieuwe 
voorraad porno haalde. Het wond hem op om 
mij zo verlegen te zien. Van mijn dertiende tot 
mijn vijftiende heeft hij mij ettelijke keren 
per week verkracht. Vaak moest ik voor hem 
poseren zoals op zijn seksfoto's stond. Boven
dien zei hij steeds dat hij het recht had om mij 
te nemen. ’

KEIHARDE WERELD

Uit deze verhalen blijkt dat porno vrouwen tot 
objekt maakt en daarin zit ’m meteen het 
griezelige en bedreigende, want voor ieder 
vrouwelijk objekt in film of boekje kan iedere 
andere vrouw ingevuld worden: echtgenotes, 
vriendinnen, zusters, dochters.
Vrouwen vragen niet om porno. Het is een feit 
dat porno welhaast uitsluitend een mannelijke 
aangelegenheid is (Hans & Lapouge: Vrouwen, 
pornografie en erotiek). Een mannelijke aan
gelegenheid waar dan wel een bom duiten aan 
wordt verdiend met behulp van vrouwenlijven. 
Vaak wordt gereageerd dat het niet juist is 
porno als exploitatie te beschouwen omdat 
vrouwen zich immers uit vrije wil als porno- 
model beschikbaar stellen. De vraag hoe ze 
daartoe komen, wordt dan meestal niet ter 
diskussie gesteld. Dat deze vrijwilligheid ook wel 
eens schijn kan zijn blijkt uit de geschiedenis 
van de hoofdrolspeelster in Deep Throat, die 
pas acht jaar later in een boek durfde te vertellen 
hoe zij onder bedreiging met mishandeling 
en verkrachting gedwongen werd aan de film 
mee te werken. Zij stond onder continue 
bewaking van een stel mannen; zelfs naar de WC 
werd zij^door een man begeleid.
Een andere vrouw Corinne Hijink, werd edities 
lang in Chick als seksmascotte geëtaleerd. Ze 
moest onderduiken omdat ze bedreigd werd, 
haar ouderlijk huis werd regelmatig omsingeld 
en haar ouders werden voortdurend via de 
telefoon lastig gevallen.

Sinds 1970 is porno steeds meer verspreid. 
Volgens A. Russel mag men een verband ver
onderstellen tussen de vrouwenbeweging en de 
opkomst van de pornografie: vrouwen hebben 
de traditionele rol van lijfeigene en onder
worpene afgewezen en nu is er een krisis ont
staan in het kollektieve mannetjes-ego. Porno
grafie is de fantasie-oplossing, waar vrouwtjes 
weer volgzaam en mannetjes weer haantjes 
worden.
Tien jaar geleden juichten progressieve mensen, 
óók PSP-ers, porno toe als uitdrukking van 
onze seksuele vrijheid.
Willen wij als PSP het feminisme daadwerkelijk 
opnemen in ons programma, dan is het nood
zakelijk om - voor zover dat nog niet gebeurd is - 
onze houding kritisch te bezien tegenover 
pornografie. Tevens dienen wij ons teweer te 
stellen tegen de neiging van de kant van de 
overheid om in toenemende mate repressief 
op te treden tegen aktievoerders en aktie
voersters.

PSP-VROUWEN
Nijmegen
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De gemeente Groningen wil een beleidsoverleg vrouwenzaken in gaan stellen. 
Aan de invulling van dat overleg zitten heel wat haken en ogen, en de 
procedure verloopt bovendien, allesbehalve vlot.

In april 1979 neemt de gemeente Groningen het 
besluit een beleidsoverleg tussen de vrouwen
beweging en de gemeente in te stellen. Het doel 
van het overleg moet zijn ‘het nauw betrekken 
van de vrouwenbeweging bij het algemeen 
beleid op het gebied van de emancipatie van de 
vrouw; daarbij is het uitwisselen van ideeën, 
het volgen van het beleid en het aandragen 
van suggesties hoofdzaak,’
Wie zullen in aanmerking komen om aan dit 
beleidsoverleg deel te nemen? De gemeente wil 
Vrouwenorganisaties en verenigingen die zich 
richten op verbetering van de positie van de 
vrouw in onze maatschappij’ in het beleids
overleg betrekken. De nog in te stellen raads
commissie vrouwenzaken moet de definitieve 
vormgeving gaan bepalen. Ter uitvoering van 
bovengenoemd beleid heeft de gemeente twee 
‘medewerksters vrouwenzaken’ aangesteld.
Pas in september 1980 wordt aan de vrouwen
groeperingen een eerste voorstel m.b.t. het in 
te stellen beleidsoverleg aangeboden, dat zich 
kenmerkt door een opvallende vaagheid. In deze 
nota wordt als taak van het beleidsoverleg 
genoemd ‘het zich een mening vormen en 
adviseren in zake de standpuntbepaling m.b.t. 
het te voeren beleid en het signaleren van 
belangrijke knelpunten op plaatselijk nivo’. 
Het beleidsoverleg moet een afspiegeling zijn 
van groeperingen, stromingen en opvattingen 
zoals die in de plaatselijke vrouwenbeweging in 
brede zin worden aangetroffen. Het bereiken 
van een reële afspiegeling is in de eerste plaats 
een verantwoordelijkheid van de vrouwen
beweging zelf’. Het ligt in de bedoeling dat er 
een afvaardiging komt per groepering of 
stroming, maar men neemt deel op persoonlijke 
titel, dus zonder terugkoppeling naar en verant
woordelijkheid aan de achterban. De gemeente 
stelt dat de omvang en de positie van de 
groepering niet van invloed is op het ‘gewicht’ 
van de stem in het beleidsoverleg.’
Wat zou de taakomschrijving van het beleids
overleg moeten zijn? De gemeente vindt dat 
een nadere uitwerking van deze taakomschrijving 
aan het beleidsoverleg moet worden overgelaten 
evenals de bepaling welke vrouwen erin zullen 
gaan funktioneren. Het college zal nog nader 
bepalen hoe het denkt te handelen met gegeven 
adviezen en suggesties!

DISKUSSIE

Hoe is de inspraak en aanmeldingsprocedure 
voor het beleidsoverleg tot nu toe verlopen?
De PSP-vrouwen hebben het initiatief genomen 
om meer links georiënteerde vrouwengroe
peringen bij elkaar te brengen om meer 
duidelijkheid te krijgen over de plannen van de 
gemeente en om tot een standpuntbepaling te 
komen. De onduidelijkheden over het beleids
overleg bleken echter steeds groter te worden.
- Een belangrijke, meer algemene vraag die naar 
voren kwam was of er überhaupt deelgenomen 
moest worden aan een dergelijk beleidsoverleg, 
omdat de voordelen voor de vrouwenbeweging

miniem zullen zijn, en omdat bovendien het 
gevaar voor inkapseling levensgroot is. - Andere 
bezwaren die naar voren kwamen richtten zich 
vooral op dit specifieke voorstel m.b.t. de 
vorm en taken van dit beleidsoverleg. De poging 
van de gemeente om een afspiegeling te maken 
van zo’n ‘kleurrijke’ groepering als de vrouwen
beweging werd als haast onmogelijk beschouwd. 
De gemeente stelt dan ook dat de vrouwen
groeperingen uiteindelijk zelf verantwoordelijk 
zijn voor de keuze wie er aan het overleg mogen 
deelnemen en wat de taken van het beleids
overleg zullen zijn. Terwijl dit de indruk geeft 
dat er enorme vrijheden liggen, is de gemeente 
initiatiefneemster en bepaalt uiteindelijk de 
invulling van het beleid.
De leden nemen deel aan het overleg op persoon
lijke titel, waarin het haast onontkoombare 
gevaar schuilt dat de individuele vrouwen de 
band met de oorspronkelijke groepen zullen 
verliezen. Een dergelijk beleidsoverleg vertegen
woordigt naar de gemente toe in naam de hele 
vrouwenbeweging, terwijl er in feite waar
schijnlijk geen kontakt met de achterban

bestaat. Een ander belangrijk bezwaar tegen 
deelname is het feit dat de uitspraken van het 
overleg alleen een adviserende funktie zullen 
vervullen, hetgeen verklaart dat de vaak toch al 
overbezette vrouwengroepen deelname niet als 
prioriteit zien. Als voordeel van deelname werd 
gezien het hebben van toegang tot informatie
bronnen. Ook zouden er naar de gemeente toe 
ideeën aangedragen kunnen worden.

ENTHOUSIASME

Tijdens het verloop van de diskussies binnen de 
verschillende vrouwengroeperingen nam het 
enthousiasme voor een in te stellen beleids
overleg meer en meer af. Het gevaar voor inkap
seling, de formaliteiten en de rompslomp, en het 
feit dat men uiteindelijk nauwelijks iets van het 
overleg heeft te verwachten, heeft het merendeel 
van de meer links georiënteerde vrouwenbewe
ging doen besluiten niet aan het beleidsoverleg 
deel te nemen.
In februari 1981 zijn er nog steeds geen 
afspraken over de definitieve vorm van het 
beleidsoverleg gemaakt. De ambtelijke molens 
draaien langzaam!

PSP-VROUWEN,
Groningen



VOLKSHUISVESTING

Recentelijk heeft het Wetenschappelijk Bureau van de PvdA een publikatie 
uitgebracht over het beheer van woning en woonomgeving. In deze publi
katie probeert de PvdA duidelijk te maken wat haar opvattingen zijn over ei
gen woningbezit, partikuliere verhuur en wat er zoal aan schort. Het PvdA- 
beleid inzake de volkshuisvesting wordt hierin uiteengezet.
De nogal mooie voornemens van de PvdA ver
dwijnen volgens ons al gauw, als je de volgende 
citaten tegenkomt: “De eigendomsverhoudingen 
en beheersrelatie moeten aansluiten op de hui
dige vormen en daaruit zonder revoluties, onbe
zonnen omwentelingen en onredelijke benade
ling van bepaalde groepen kunnen voortvloeien. 
Met name bij het eigen woningbezit dienen de 
bestaande verhoudingen zowel m.b.t. een alge
mene regeling van de woonlasten als m.b.t. de 
geleidelijke aanpassing daarvan, met grote zorg
vuldigheid in acht genomen te worden (p. 30)”. 
En op pagina 61 vervolgt men met: “Er zal een 
min of meer verzelfstandigd financieringscircuit 
moeten worden ontwikkeld, waarin partikulie- 
ren tegen redelijke rendementsvooruitzichten 
kunnen participeren . . . Het hoeft geen betoog 
dat deze konstruktie alleen levensvatbaar is, als 
aan de geldschieters redelijke kondities wordt ge
boden. Wie zo’n konstruktie alleen zou willen 
ophangen aan dwangmaatregelen t.o.v. beleggers 
plaatst zich in feite buiten de ekonomische orde 
die wij thans kennen” . Uit deze citaten blijkt het 
principieel reformistisch karakter van hun poli
tiek. Er moet immers aangesloten worden bij de 
huidige vorm en zonder revolutie, die voor het 
gemak gelijk gesteld wordt aan “onbezonnen 
omwentelingen”. Het hele pleidooi voor afschaf
fing van de partikuliere verhuur en wat er aan 
vooraf ging, komt hiermee in de lucht te hangen, 
want dat sluit natuurlijk niet aan bij de huisjes
melkers en andere “huidige vormen” .

En de neo-liberale grondtoon wordt wel hele
maal duidelijk als gesteld wordt dat de institutio
nele beleggers niet gedwongen mogen worden 
om tegen een laag tarief te investeren in de wo
ningbouw. Dat wil de PSP nu juist wel en daar 
plaatsen we ons inderdaad mee buiten de be
staande ekonomische orde. Ter illustratie: die
zelfde Nederlandse institutionele beleggers zijn 
in de V.S. wel de grootste buitenlandse inves
teerders, terwijl zij ook in andere landen een niet 
onbelangrijke plaats innemen. Het gaat hier uit
eindelijk om miljarden guldens, die naar het bui
tenland verdwijnen ten koste van beleggingen in 
de sociale woningbouw in eigen land. Wettelijke 
maatregelen zijn geboden om deze kapitaal- 
vlucht tegen te gaan. Godzijdank dat er nog zo 
iets bestaat als een Beleggingswet van 1928 die 
het Algemeen Burgerlijk Pensioenfonds (ABP) 
verbiedt in het buitenland te beleggen. Het ABP 
is met een belegd vermogen van zo’n f 70 miljard 
(!) veruit de grootste institutionele belegger en 
daarmee de belangrijkste partikuliere investeer- ' 
der. Blijkens een recent onderzoek van 5 socio- t  
Iogiestudenten bij het ABP bleek, dat pensioen-rf 
gelden die in de sociale woningbouw belegd zo J  
worden, alleszins verantwoord is, zeker als de l l  
overheid wat meer aan “doorstroming” zou wil-V 
len doen. Het sprookje, dat er volgens de grote 
beleggers niet genoeg verdiend wordt aan de so
ciale woningbouw gaat dus niet op. Via harde 
wettelijke maatregelen moeten de grote beleg

gers gedwongen worden tegen een laag (bijv. 4%) 
rentetarief in de sociale woningbouw te investe
ren.

WANORDE

Deze ekonomische wanorde veroorzaakt op het 
gebied van volkshuisvesting gigantische proble
men. Het volkshuisvestingsbeleid is gebaseerd op 
de belangen van een kleine ekonomische machts
groep: het opjagen van het huurpeil en het ont
zien van de villabewoners, verlaging en afschaf
fing van subsidies en uitkleden van de toch al 
magere kwaliteit van nieuwe huurwoningen, een 
anti-kraakwet, geen oplossingen voor de woning
nood en geen zeggenschap van de bevolking. 
Kortom, een beleid, dat een konfrontatie met 
het buurtverzet betekent. In de publikatie wordt 
sterk de nadruk gelegd op het beheer van de wo
ning- en woonomgeving. Op zich een goede zaak, 
ware het niet dat het voorkomt uit een bedenke
lijke analyse: “Maar het perspektief voor de ko
mende decennia is, dat de omvang van nieuw- 
bouwproduktie geleidelijk zal kunnen inkrim
pen. Niet alleen de ekonomische vooruitzichten, 
maar vooral ook de demografische prognoses la
ten geen andere verwachting toe . . .  Er is onvol
doende groei van investeringsmiddelen en de als
maar toenemende verlangens leiden tot een 
steeds pijnlijker prioriteitsstelling . . .”

Deze visie is in lijnrechte tegenspraak met de 
eisen van het buurtverzet waar opgekomen 
wordt voor drastische opvoering van de bouw- 
produktie van betaalbare woningwetwoningen. 
Terwijl in eerdere PvdA-uitlatingen een schijn
bare tegenstelling tussen betaalbaarheid en op
lossen van de woningnood werd gekreëerd, 
wordt nu zelfs alleen het beheer van de bestaan
de voorraad als uitgangspunt genomen. Dit 
wordt gemotiveerd vanuit de slechte ekonomi
sche situatie. De krisis en het kapitalisatische 
systeem worden als vast uitgangspunt genomen. 
Binnen deze smalle marges moet geopereerd 
worden en prioriteiten gesteld worden. Willen 
jullie, dat er meer gebouwd wordt? Dat is goed, 
maar dan kunnen de huren niet lager.
Maar staan er nu helemaal geen leuke dingen 
voor linkse mensen in deze publikatie? Toch 
wel, want er wordt bijv. afgestapt van de norm 
van verplichte verkiezingen van wijkraden. Er 
kan nu aangesloten worden bij spontane aktie- 
en organisatievormen, die per buurt kunnen ver
schillen. En als het aan de PvdA ligt: de partiku
liere verhuur moet afgeschaft worden. Ten min
ste, tot aan de samenvatting van het boekje. 
Hierin komt alles weer op losse schroeven te 
staan: “Redenerend vanuit de proces-optiek krij
gen lange- termijnperspektieven een andere funk- 
tie. Ze geven richting aan de behandeling van de 
problemen op korte en middellange termijn, 
maar niet dermate star, dat ze slechts één een
duidige koers mogelijk maken. Gedurende het 
proces, dat zich voortdurend vernieuwt, zullen 
dergelijke streefbeelden vaster vorm aannemen, 
dan wel aanpassing behoeven”. Een soort ver
trekpunt, zoals van het CDA.
Het is net als bij de kernwapens: na een gloedvol 
betoog tegen de bewapeningswedloop, wordt be
sloten tot het behouden van enkele kerntaken. 
Gelukkig beginnen steeds meer mensen dit soort 
doorzichtige spelletjes te doorzien.

PETER DROS 
TOM PITSTRA

N a a m re c h t
Ben jij een getrouwde vrouw en wil jij dat de 
gemeente je met je eigen (meisjes-)naam aan
schrijft?
Schrijf dan snel een brief.
Tot nu toe waren de meeste gemeentebesturen 
niet bereid aan zo’n verzoek te voldoen. Maar 
nü loopt op verschillende plaatsen een brieven- 
aktie onder het motto: samen staan we sterker. 
Hoe meer vrouwen schrijven, hoe groter de kans 
van slagen is. Onder andere in Groningen, 
Utrecht en Wageningen hebben de vrouwen 
al sukses geboekt.
Schrijf dus of help mee de voorbeeldbrief 
te verspreiden!
Die is o.a. te krijgen bij: 
de PSP-vrouwengroep in Nijmegen, tel.:
080 - 778239, Nieuwe Nonnendaalseweg 26 
te Nijmegen.



W eerw erk
Naar leden en achterban geeft de PvdA hoog op 
over het sociaal-ekonomische gedeelte van 
weerwerk op het punt van planning en ordening 
van de ekonomie. Een nieuwe gedurfde aanpak 
van de problemen op dit gebied. Een weerbare 
sociaal-demokratie? In Socialistisch Perspektief 
nr. 6 werden door Caspar van Ewijk en Hein 
Vrolijk in het artikel 'Planning als Fopspeen’ 
deze ‘nieuwe’ ideeën van de PvdA doorgelicht 
en te licht bevonden. Kern van de kritiek: 
je kunt de ondernemers wel proberen tot 
bepaalde investeringen te verlokken, maar 
zolang zij het alleenrecht hebben aangaande 
investeringen, kun je ze niet dwingen.
Op 4 februari j.1. hield de PvdA een konferentie 
in Den Haag over haar planningsvoorstellen. 
Uitgenodigd waren wetenschappers, vak- 
bewegingsmensen, ondernemers en enige 
politieke partijen. In de algemene inleiding 
benadrukte 2e kamerlid Stan Poppe sterk de 
overeenkomsten met PvdA-voorstellen uit het 
verleden. Planning in de verschillende sektoren 
van de ekonomie moest op basis van afspraken 
met de ondernemers. Daarvoor was konsensus 
van de sociale partners nodig.
De aanwezige wetenschappers vonden de PvdA- 
voorstellen erg veel lijken op het beleid van de 
Engelse Labour Party in de periode 1964-’66. 
Labour stopte toen na een jaar met hun plannen 
omdat de ondernemers tegenwerkten. De 
vakbewegers vonden de PvdA-voorstellen te 
vaag. Zij verwachten op korte termijn niet veel 
resultaat. Ook ontbreekt de poltieke macht 
om de voorstellen door te zetten. De 
vakbeweging is vooral geïnteresseerd in het snel 
scheppen van nieuwe arbeidsplaatsen.
De ondernemers, o.a. bestuursleden van de 
VNO, vonden de PvdA hardleers. Zij 
betwijfelden of de overheid zichzelf wel kon 
sturen, laat staan de ekonomie.
Alle drie de groepen zagen dus niet veel in de 
PvdA-voorstellen. Daarom verlegde Max v.d. Berg 
de diskussie naar de voorstellen uit het WRR- 
rapport, ‘over plaats en toekomst van de 
Nederlandse industrie’, geschreven door 
v.d. Zwan. (zie ook Bevrijding nr. 16, 1980) 
Tussen vakbeweging en ondernemers lijkt daar 
meer overeenstemming over te bestaan. Dat wil 
zeggen, zolang het om het idee van herindus- 
trialisatie gaat. Niet als het om de konkrete 
invulling en uitvoering van het plan gaat.
De aanwezige PvdA-ers verdedigden de 
weerwerk-voorstellen nauwelijks. Een weerloze 
sociaal-demokratie. Als het aan weerwerk ligt 
krijgt de vakbeweging niet veel terug in 
ruil voor de door de PvdA-bepleitte loonmatiging. 
Bedoeld, of onbedoeld maakte de PvdA de 
ondernemers duidelijk dat het zo’n vaart niet 
loopt. Een aanwezige ondernemer zei het 
ongeveer zo: ‘Gisterenavond las ik de samen
vatting voor de konferentie en dat benauwde 
me wel wat, maar vandaag heb ik begrepen 
dat het allemaal erg meevalt. Heeft de PvdA 
nog andere ideeën?’
Konklusie: planning en ordening van de 
ekonomie als pep-talk voor de achterban.
Een weerloze sociaal-demokratie op weg naar 
een roze-witte koalitie van CDA, PvdA en 
D’66.

ALEXANDER DE ROO 
WIM COMBRINK

Op 7 februari kraakte de Dordtse Kraakbond 
een leegstaande woning aan de Vrieseweg in 
Dordrecht, uit protest tegen het falende 
vorderingsbeleid van de gemeente. De gemeente 
Dordrecht maakt, evenals vele andere gemeenten 
in ons land, geen haast met het vorderen van 
woningen. Alhoewel de wet vorderen van 
woningen al vele tientallen jaren toestaat, 
wordt daar (bijna) nooit gebruik van gemaakt. 
Zelfs niet als, zoals in het geval van de woning 
aan de Vrieseweg, er sprake is van spekulatie 
door profiteurs van de woningnood.
Tegelijk met de aktie van begin februari werd 
bekend dat de rechtbank de Dordtse woon- 
ruimteverordening ongeldig heeft verklaard 
op het punt waar deze de verkoop van huur
woningen bestrijdt. De firma Control Beheer 
uit Rotterdam was een proces begonnen tegen 
de gemeente Dordrecht; dat heeft deze 
spekulantenfirma gewonnen waardoor het (voor
lopig?) weer volop mogelijk is /ïwi/Vwoningen 
te verkopen. In een reaktie op deze gebeurtenis, 
gericht aan de gemeenteraad van Dordrecht, 
spreekt de PSP-afdeling van een ramp voor de 
vele Dordtse woningzoekenden. ‘Wanneer niet 
snel een passende verordening tegen de verkoop 
wordt aangenomen zal de leegstand aanzienlijk 
toenemen. Exploitanten, die zich door de oude 
verordening verplicht voelden te verhuren, zullen 
weer willen verkopen. In afwachting daarvan 
zullen zij de vrijkomende woningen niet meer 
verhuren, maar leeg laten staan’, aldus de PSP- 
Dordrecht in hun brief van 8 februari. In deze 
brief dringen zij er bij de gemeente verder 
op aan onmiddellijk over te gaan tot invoering 
van een verordening die aan de bezwaren van de 
rechter tegemoet komt. Het ontwerp van zo’n 
verordening is al klaar maar zit nog in de molen. 
De PSP dringt er op aan dit ontwerp alvast aan 
te nemen, om dan later eventuele wijzigingen 
door te voeren. Deze gebrekkige procedure 
is helaas noodzakelijk, want ‘in Rotterdam 
bleken spekulanten vorig jaar, in de periode

tussen vernietiging van de bestaande verordening 
en het aannemen van een verbeterde versie, 
koortsachtige aktiviteiten te ontwikkelen omdat 
zij hun kans schoon zagen alsnog hun huurwet- 
woning van de hand te doen’. (Zie voor de 
Amsterdamse sitautie: Bevrijding 1980 nr. 19). 
De PSP in Dordrecht dringt er verder op aan 
dat de gemeente ernst maakt met het bestrijden 
van spekulatie door versneld en eerder te vor
deren: ‘Hiervoor is het nodig dat u, in gevallen 
van spekulatieve leegstand, afstapt van de door 
u gehanteerde termijn van zes maanden 
leegstand. De Woonruimte wet zegt alleen 
dat na zes maanden leegstand vordering in elk 
geval overwogen wordt. Dat betekent niet dat 
het niet eerder zou kunnen. Ook in de 
jurisprudentie (rechtsopvatting die uit genomen 
beslissingen blijkt, red.) op de wet is over de 
termijn van leegstand niets bekend dat het 
toelaten van minimaal zes maanden zou kunnen 
rechtvaardigen’.
Ook vindt de PSP dat de gemeente er voor 
moet zorgen dat de huizenbezitters strafrechte
lijk worden vervolgd wanneer zij verzuimen 
de leeggekomen woningen uit hun bezit 
‘vergeten’ te melden bij het gemeentebestuur. 
De meldingsplicht voorziet in die vervolging 
(de kontrole op de navolging van die verplichting 
ligt bij de gemeentepolitie), maar de gemeente 
maakt er geen gebruik van. Juist die meldings
plicht is een belangrijk instrument bij de 
kontrole van de leegstand en ‘het is stuitend 
dat u het aan eigenaars toestaat dit te saboteren 
zonder dat de wettelijke strafbepalingen worden 
gehanteerd’, aldus nog steeds de PSP in haar 
brief aan de Dordtse gemeenteraad.
‘Zolang u niet kunt garanderen dat leegstand en 
spekulatie effektief worden bestreden, steunt 
de PSP het krakend verzet van woningzoekenden 
in Dordrecht.’

ROEL SANDVOORT

(Ingezonden mededeling)

LANDHERVORMING IN PORTUGAL

Dit prachtige fotoboek (110 pag.) geeft een levendig beeld van de landhervorming in Portugal 
en laat het (zuid-)portugese volk zien zoals het is, zonder toeristen-glamour, zonder politieke 
romantiek: ijverig, dynamisch, opmerkelijk bewust, solidair. De foto's (zwart/wit) worden 
omlijst door een tekst in v ijf talen (nederlands, portugees, frans, duits, engels), die de 
landhervorming, de thermometer van de portugese Anjerrevolutie, beschrijft als een boeiend 
actueel verhaal, waarin overwinning en nederlaag elkaar opvolgen in bonte variatie.
Een fotoboek dat u niet alleen voor uzelf moet hebben, maar dat u ook aan vrienden en 
vriendinnen in Portugal cadeau moet geven.
Deze uitgave kost f. 19,75 (320 BF) - inclusief verzendkosten - en kan worden besteld door 
storting op postgiro 24.65.235 (Postchecks Brussel 000-0382289-12), t.n.v. Tulipa Vermelha 
te Amsterdam, o.v.v. 'FOTOBOEK LA N D H E R V O R M IN G '.
Ook via de betere boekhandel te bestellen.

UITGAVE VAN DE LANDELIJKE SOLIDARITEITSORGANISATIE MET PORTUGAL:

TU LIP A  VER M ELH A  
M AJUBASTRAAT 4hs 

1092 KG AMSTERDAM  
TEL. 020 -6 5 6 8 6 5 (1 1  - 17 u.)
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Revolutie of de dood, dat is momenteel de 
dagelijkse praktijk in El Salvador, het land waar 
volgens Roberto Cuellar, de leider van de 
juridische hulpdienst van het aartsbisdom 
San Salvador, in 1980 12725 mensen door de 
junta werden vermoord.
Zaterdag 14 februari protesteerden duizenden 
mensen in Amsterdam tegen de steun van de VS 
aan dit genocide-regiem en tegen een dreigende
Amerikaanse interventie. Terwijl de leuzen
\\a Sicaragua. heel Latijns Amerika’ en ‘Yankee 
go home. Ei Salvador vrij' op de muren langs 
de route werden geschilderd, trok de stoet 
naar het streng bewaakte Amerikaanse 
consulaat, waar de Amerikaanse vlag in vlammen 
opging.

HET VOLKSVERZET

'Muren vol met revolutionaire propaganda.
Een jungle vol afkortingen. El Salvador heeft de 
kleur van het protest gekregen’ zo schreef 
Jan v.d. Putten ooit in een artikel.
De guerillabeweging in El Salvador heeft 
L'arahunde Marti als haar inspirator. Hij 
organiseerde in 1932 een volksopstand onder 
de boeren die hervormingen eisten en die snel 
oversloeg naar de steden. Dit verzet kostte
30.000 boeren en arbeiders het leven. In 1970 
startte de guerillabeweging opnieuw. Hierbinnen 
zijn veel stromingen m.b.t. de te volgen strategie. 
Evenals dat het geval was in Nicaragua, zijn er 
twee hoofdstromingen te onderscheiden, n.1. de 
bewegingen die vanuit een revolutionair bewust
zijn van het volk de omverwerping van het 
regiem tot stand willen brengen en de guerilla- 
organisaties die een meer direkte militaire 
opstand tegen het regiem willen en de prioriteit 
leggen bij de opbouw van het militaire apparaat, 
waarbij ze taktische allianties met de bourgeoisie 
niet uit de weg gaan.
Sinds oktober 1980 hebben de politiek-militaire 
organisaties zich gebuneld in de L'ML.W (Front 
voor Nationale Bevrijding) en de organisaties 
die zich meer op de massa-organisaties richten 
en het IDR  (Revolutionair Volksfront).

DE INTERVENTIE IS AL EEN FEIT

T0 januari 1980 is voor het volk van 
El Salvador een historische datum’ verklaarde 
Roberto Lopez. vertegenwoordiger voor het 
FDR in Brussel afgelopen zaterdag op de mani
festatie in Paradiso. Op die datum startte het 
verzet het eerste offensief tegen de junta. 
Volgens Lopez krijgt het Salvadoriaanse bewind 
geen enkele steun vanuit het volk. 'De sociaal- 
ekonomische situatie is catastrofaal. De oogsten 
zijn met 75 procent gedaald en nu al hebben 
reeds 56 fabrieken hun poorten moeten sluiten. 
Wanneer Washington haar hulp zou intrekken 
zal de ekonomie binnen een week instorten. 
Reagan is echter bezig met het tegendeel te 
doen. In de laatste week van januari zijn 800 
officieren en technici van de Amerikanse basis 
bij het Panamakanaal naar El Salvador over
gevlogen. Ten tweede staan aan de grens met 
Honduras en Guatamala troepen op oorlogs
sterkte klaar om een eventuele direkte inter
ventie van de VS op te knappen. Ten derde 
heeft Reagan als eerste politieke daad de 
ekonomische hulp aan het Sandinistische

Nicaragua bevroren, terwijl hij de militaire en 
ekonomische hulp aan het bewind van Duarte 
met 44 miljoen dollar heeft verhoogd. Op 
allerlei manieren probeert de VS te bewijzen 
dat Nicaragua intervenieert. ‘De enige die 
echter intervenieert is de VS zelf’ volgens 
Lopez.

INTERNATIONALE SOLIDARITEIT

Volgens een vertegenwoordiger van het 
El Salvador Komitee staan we aan de vooravond 
van een nieuwe slag aan de junta. Hoe kunnen 
we vanuit Nederland het verzet steunen en een 
interventie tegengaan? Italiaanse en Spaanse 
havenarbeiders hebben een boycot georganiseerd 
van Peruaanse schepen met wapens en ander 
oorlogsmateriaal voor de junta in El Salvador. 
‘Wij moeten er voor zorgen dat ook Nederland

geen doorgeefhaven wordt’, volgens boven
genoemde spreker. Verder noemde hij het voor
beeld van de arbeiders in Nicaragua, die een 
dagloon afstaan ter ondersteuning van FDR en 
FLMN.
In Nicaragua worden de volksmilities ter 
verdediging van de Sandinistische revolutie 
momenteel versterkt, omdat men ook daar 
bang is dat een militaire escalatie rond 
El Salvador, ook hun revolutie in gevaar brengt. 
De hele toekomst van Midden Amerika staat 
op het spel, een regio die van oudsher in de 
Amerikaanse invloedssfeer ligt.
STEUN HET VOLKSVERZET IN 
EL SALVADOR.
Gironummer 2936572, van het El Salvador 
Komitee Nederland, Postbus 8039, Tilburg.

ALICE LOETERS

In november 1978 besloten de Nijmeegse 
Anti-Kernenergiebeweging en de plaatselijke 
PSP dat er maar eens wat gedaan moest worden 
aan het verbod op het plakken van affiches. 
Tenslotte is ‘plakken’ één van de weinige betaal
bare vormen van propaganda die allerlei aktie- 
groepen ten dienste staat. Maar minder goed
koop wordt het door de regelmatig te betalen 
boetes, nadat de plakkers weer eens door de 
politie bekeurd zijn.
Vandaar dat eind ’78 in Nijmegen een sukses- 
volle poging werd gedaan om een proefproces 
uit te lokken. Twee plakkers (waaronder het 
PSP-g^meenteraadsIid Chris Peeters) werden 
door de politie op de bon geslingerd. In eerste 
instantie werden zij ook door het kantongerecht 
in Nijmegen veroordeeld. Zij gingen hierop in 
hoger beroep.
Ambtelijke molens malen langzaam, maar begin 
dit jaar kwam het vonnis van de Arnhemse 
rechtbank. Deze rechtbank verklaarde de plak- 
bepalingen van de Nijmeegse Politie-verordening

(NPV) onverbindend op grond van het feit 
dat deze bepalingen in strijd zijn met de vrijheid 
van meningsuiting, zoals vastgelegd in de 
grondwet. Volgens de Arnhemse rechtbank kan 
plakken nooit helemaal verboden worden.
In Nijmegen zijn wel, op preof, twee openbare 
plakborden geplaatst, maar dat is volgens de 
rechtbank te weinig. Bovendien staan ze er niet 
definitief.
De Arnhemse Officier van Justitie heeft 
onmiddellijk cassatie aangetekend bij de Hoge 
Raad in Den Haag. Deze Hoge Raad moet zich 
nu eerst over de beslissing van de Arnhemse 
rechtbank uitspreken voor dat de Nijmeegse 
politie stopt met het bekeuren van plakkers. 
Want daarmee gaan ze ondertussen wel door. 
Hoe lang het gaat duren voor de Hoge Raad 
zich met deze zaak gaat bezighouden is nog 
onbekend, want die molens malen nog veel 
langzamer.

ROEL SANDVOORT



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiöle bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r ------------------------------------------------------------- --------------------------------------- 1

I  Naam en voorletter(s):_____________________________________ ■

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer 1188,2500 VB De^ Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
* aankruisen wat u wenst. 001

L



opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen, De redaktie zat eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.
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KANTTEKENING EN B ij  
WAAROM VROUWEN  
MOEDEREN

In het vorig nummer van Bevrijding 
stond een bespreking door Marian- 
ne Passchier van de opvattingen van 
Nancy Chodorow in het boek 
"Waarom vrouwen moederen". 
Marianne was nogal positief in haar 
beoordeling van de bruikbaarheid 
ervan, wat bevestigd lijk t door het 
sukses van het boek (2e druk op 
komst).
In reaktie op die bespreking wil ik 
hier een aantal kanttekeningen 
plaatsen bij de manier waarop haar 
werk kan worden gehanteerd. Hoe
wel ik met Marianne Passchier van 
mening ben dat het boek een waar- 
devolle bijdrage aan de diskussies 
betekent, vind ik niet dat we onze 
ogen moeten sluiten voor de serieus 
te nemen tekortkomingen ervan.

Heteroseksualiteit
Een theorie die inzicht wil geven in 
"de" vrouwelijke persoonlijkheid, 
waaronder de seksuele gerichtheid, 
moet niet alleen een verklaring bie
den voor wie als "normaal”  worden 
beschouwd, nl. heteroseksuele vrou
wen, maar moet ook "andere kate- 
gorieën”  zoals lesbische en bisexue- 
le vrouwen in theoretische zin om
vatten.
Chodorow stelt in een voetnoot dat 
haar betoog gedeeltelijk berust op 
de veronderstelling, dat vrouwen - 
op basis van haar heteroseksualiteit 
- een andere erotische relatie heb
ben met haar zoons dan met haar 
dochters {blz. 138).
De heteroseksualiteit-als-normaal 
wordt in haar theorie niet door
broken, maar eerder bevestigd om
dat die norm al ten grondslag aan 
de theorievorming heeft gelegen. 
Chodorow weet kennelijk geen weg 
met lesbische en biseksuele vrou
wen en met name met lesbische 
moeders. Dit is een tekortkoming, 
zeker waar de seksualiteit van de 
moeder zo'n kruciaal punt is in de 
theorie. Terwijl ze wel een aanzet 
to t de doorbreking van de vanzelf- 
sprekenheid van heteroseksualiteit 
geeft door de wijzigingen die ze 
aanbrengt op de Freudiaanse theo
rie. Ze komt bijv. to t de konklusie 
dat vrouwen emotioneel erg op 
vrouwen betrokken blijven (door
dat ze door (hetero?)vrouwen opge
voed worden), maar toch erotisch 
en seksueel op mannen gericht uit 
de oedipale fase tevoorschijn ko
men (blz. 208) onder zachte dwang 
of aandrang van de omgeving. In 
plaats van te stellen dat vrouwen öf 
schizofreen-hetero öf biseksueel 
zijn en hetero gemaakt worden, laat 
Chodorow homo- en biseksualiteit 
voor het grootste deel buiten be
schouwing.

Maatschappij als dekor 
Chodorow presenteert het boek als 
maatschappijtheorie. Maar de uitge
werkte theorie van de persoonlijk
heidsleer lijk t los te staan van een 
gedifferentieerde maatschappelijke 
achtergrond, die alleen opdoemt in 
de vorm van obligate verwijzingen 
naar "de" omgeving, "het”  gezin en 
af en toe naar het (helaas) al even
min nader gespecificeerde sekse- 
geslachtssysteem.
Wat dus ontbreekt, is een beschrij
ving van de aard van de invloed van 
die omgeving op de erotische ver
houding tussen moeders, eventueel 
vaders en kinderen. Die invloed 
b lijft onzichtbaar, ook al omdat 
"uitzonderingen”  (waar de vader 
zich bijvoorbeeld door werkloos
heid de hele dag bemoeit met de 
kinderen) geen herkenbaar uitzon
derlijk resultaat bieden. Zou het 
zaakje geklaard zijn als de vader 
meer thuis is en zich meer bemoeit 
met de opvoeding? Dan zouden 
werkloosheid of een vijfurige ar
beidsdag buitenshuis prima voor
waarden zijn voor de emotionele 
ontwikkeling van kinderen. Ik ben 
bang dat Chodorow meer bedoeld 
heeft, maar wat precies, is mij niet 
duidelijk, evenmin als de wijze 
waarop de kip-ei-cyklus van gefrus
treerde vaders-dito zoons kan wor
den doorbroken. Bij het in de 
schijnwerpers plaatsen /̂an de rela
ties tussen moeders, mannen en kin
deren, b lijft ” de maatschappij”  een 
grijs dekor. Zo b lijft onduidelijk 
wat de invloed is van maatschappe- 
lijk-ideologische faktoren op de 
moeder-kind relaties. Op weike ma
nier worden kinderen - al dan niet 
bewust - ook via de moeder-kind re
latie klaargestoomd voor de aan
vaarding van de dominante ideolo
gie en machtsverhoudingen (het 
sekse-geslachtssysteem) in de sa
menleving.

Opvoeden zonder mannen? 
Chodorow verklaart in haar boek 
waarom vrouwen eeuwenlang zijn 
blijven moederen en hoe de opvat
tingen over wat het moeder- en va
derschap inhouden, via het moede
ren zijn doorgegeven. Ze laat zien 
dat vrouwen emotioneel veel beter 
met kinderen omgaan dan mannen 
omdat mannen geremd zijn in de 
ontwikkeling van hun emotionele

gevoelens.
Chodorow beklemtoont het hele 
boek door de funeste gevolgen voor 
de persoonlijkheidsontwikkeling 
van kinderen van slechts één primai 
re band - meestal met de moeder - 
te hebben in de eerste levensfasen. 
Die cyklus wordt niet doorbroken 
wanneer vrouwen als de enige pri
maire personen vrijwel alleen-ver- 
antwoordelijk blijven voor de ver
zorging en opvoeding in de vroegste 
periodes.
Eén intensieve primaire band is 
voor de kinderen (en moeders) niet 
goed. Welnu, dan zal er, uitgaande 
van de juistheid van die stelling, een 
opvoeding door meerdere personen- 
als-primaire-figuren moeten plaats
vinden. De keus die daarbij gemaakt 
wordt, is: betrekken we er wél of 
niet één of meer mannen bij. Waar 
Chodorow in het grootste deel van 
het boek bij voortduring de emotio
nele ongeschiktheid van mannen 
voor de verzorging en opvoeding 
van kinderen probeert te bewijzen, 
zou het in haar lijn doorgedacht 
zijn als ze de konklusie trok dat een 
aantal vrouwen samen (zonder man
nen) kinderen zouden moeten op
voeden. In die zin trekt Marianne 
Passchier in haar artikel de gedach
tengang van Chodorow door, waar 
Chodorow zelf niet aan wil. Marian
ne Passchier stelt wel, dat ze - voor
alsnog - aan mannen de opvoeding 
niet toevertrouwt.
De enige aannemelijke verklaring 
voor dit gebrek aan konsistentie bij 
Chodorow lijk t haar uitgangspunt 
van heterosexualiteit te zijn. De he
teroseksuele "basis”  die zij bij vrou
wen heeft verondersteld, leidt to t 
een op mannen gericht-zijn in haar 
denkkader. Dat maakt het bij theo
retiseren over ander oplossingen 
vrijwel ondenkbaar mannen geen 
oordeel te doen uitmaken van het 
dagelijks leven, waartoe de opvoe
ding van de kinderen behoort.

Feministisch moederschap 
Als ik dan het gebruik of mogelijk 
misbruik van Chodorows opvattin
gen benadruk, dan is dat omdat ik 
bang ben dat er de suggestie van 
kan uitgaan dat kinderen krijgen 
een bij uitstek feministische daad is. 
Dat ze als een nieuwe (nu feministi 
sche) legitimatie kunnen gaan die

nen voor het krijgen van kinderen. 
Chodorow geeft zelf bijv. op blz. 
257 nogal wat aanleiding tot 
misverstanden als ze het heeft over 
de behoefte van vrouwen aan 
kinderen om "kompleet”  te zijn.
Er kan, met andere woorden, een 
voor feministen zeer aanvaardbare, 
om niet te zeggen stimulerende ar
gumentatie aan worden ontleend 
om kinderen te krijgen met de pre
tentie om via een beter, ander, fe
ministisch moederschap emotioneel 
gedifferentieerde mensjes te maken 
die samen de wereld er veel mooier 
doen uitzien.
Ik vind het uitstekend als iemand 
om wat voor reden dan ook kinde
ren krijgt (bijv. omdat ze dat ge
woon leuk vindt of omdat ze het 
heerlijk vindt zwanger te zijn) en 
die kinderen naar eigen (feministi
sche) inzichten zo goed mogelijk 
grootbrengt. Maar moederschap is 
voor mij geen vorm van feminisme, 
hoewel het feminisme geenszins 
moederschap uitsluit.
Als feministen kinderen krijgen en 
dat als "politieke keuze”  gaan be
schouwen met de pretentie dat 
"het”  dan allemaal beter zal gaan 
met de persoonlijkheidsontwikke
ling, frustraties en de hele maat
schappij - zoals Chodorow in haar 
laatste hoofdstuk in haar politieke 
naïveteit gloedvol betoogt, zou me 
onjuist lijken. Over enige tijd kun
nen we dan een diskussie verwach
ten over de vraag of vrouwen die 
geen kinderen hebben eigenlijk wel 
goede feministen zijn - analoog aan 
de diskussie over de vraag of vrou
wen die niet lesbisch zijn (of dat 
niet willen weten?) wel goede femi
nisten konden zijn.

Bovengenoemde tendens wordt nog 
versterkt door het eerder vermelde 
brevet van emotionele onvermogen 
dat mannen uitgereikt krijgen en 
door het feit dat vrouwen haar 
identiteit aan het krijgen van kinde
ren ontlenen, zoals Marianne Pas
schier in haar artikel stelde. Wij 
vrouwen zijn vooralsnog de uitver
koren sekse voor de kinderen - had
den we dat niet al eens eerder in de 
geschiedenis gehoord?
Met dank aan Annelies, Karin en 
Sawitri.

Titia Bos

PSP OP HILVERSUM TWEE

Woensdag 4 maart van 18.50 
tot 19.00 uur
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In twee maanden tijd  kon je één persoon 
drie verschillende verklaringen over 
handelspolitiek horen afleggen. Het betrof 
hier de PvdA'er Harry van den Bergh, 
Hinkstap springend van Taiwan via het 
Midden-Oosten naar Bolivia wist hij zich 
zelf onder een kruisvuur van opmerkingen 
over de uitvoer van Nederlandse produkten, 
waaronder wapentuig, te leggen. Bewon
dering voor zo'n man, die toch heelhuids 
en zonder politieke schade daar onder 
vandaan is gekomen. Of moet men eerder 
weer nuchter konstateren, dat de PvdA 
haar dialektiek van het elastiek trouw b lijft. 
Een groot deel van de PvdA-fraktie was 
aanvankelijk vóór de RSV-duikboten- 
levering aan Taiwan. Arie van der Hek 
schreef in de NRC van 20 november: 
'Wanneer de risiko's te overzien en aan
vaardbaar zijn, kan besloten worden aan 
de levering medewerking te verlenen. 
Anders niet.' Waardoor de VVD-er 
Bolkestein hem later in de Kamer spits 
en bits kon aanwrijven: 'De.konklusie is, 
dat niet de regering 180° door de wind 
is gegaan, maar de heer van der Hek.' 
Ook Harry van den Bergh was een voor
stander van deze Taiwan-order. Een paar 
weken later, begin februari, ziet Van den 
Bergh het heel anders. Dan loopt hij te 
hoop tegen het verraderlijke argument 
van het ekonomische gewin. Het gaat dan 
om de Arabische boycot van Israël, die ook 
de levering van Nederlandse produkten en 
diensten aan Arabische landen kan treffen. 
Reden, waarom Nederlandse onder
nemingen, zoals de RSV en KLM met hun 
kwalijke 'niet-lsraël'-verklaringen een 
boycot van hun produkten en diensten 
proberen te ontlopen. Met sukses.
H. van den Bergh zegt daarover voor de 
NCRV-mikrofoon op 10 februari: 'Ik
bespeur in Nederland de laatste tijd een 
toenemende toegevendheid aan vormen van 
racisme en diskriminatie en daarin past 
deze hele afschuwelijke geschiedenis. Als 
het gaat om dit soort belangrijke principes 
van onze samenleving, dan dient er geen 
ondernemer in dit land te zijn, die zegt: 
daar heb ik geen donder mee te maken, 
het ekonomisch gewin is voor mij het 
allerbelangrijkste en daarmee basta. Er 
zijn zaken die nog belangrijker zijn dan 
ekonomisch gewin.' Dus bepaalde morele 
en politieke principes zijn belangrijker

dan het argument van het ekonomisch 
gewin of van de werkgelegenheid? Mis, 
zo duidelijk ligt dat niet.
Een dag later ontvangen leden van de 
kamercommissie voor buitenlandse zaken 
twee Boliviaanse vakbondsmensen, die de 
terreur van de Boliviaanse junta in hun 
land te berde brengen. En die willen, 
dat Nederland, en West-Europa, 
ekonomische boycotmaatregelen tegen de 
junta nemen. Helaas heeft Fokker vóór 
de staatsgreep van juli 1980 in Bolivia 
al zes F27's aan Bolivia verkocht, maar er 
zijn er pas vier geleverd. Moet er wel of 
niet door de Nederlandse regering een 
exportvergunning voor deze laatste twee 
afgegeven worden?
Harry van den Berg vraagt veel aan zijn 
Boliviaanse gasten. Of die vliegtuigen 
militair gebruikt worden? Of ze een middel 
zijn in de handen van de generaals tegen de 
oppositie in Bolivia? Ja, zeggen de 
Boliviaanse kameraden. Wat nu? Want niet 
levering draagt het risiko in zich, dat de 
junta van generaal Meza de eerste vier 
vliegtuigen niet betaalt, waardoor u it
eindelijk de Nederlandse staat voor 
$ 35 miljoen het schip in gaat. Hoewel 
het allemaal nog niet zo'n vaart loopt, 
is de keuze uiteindelijk tussen $ 35 miljoen 
strop voor Nederland en geen medewerking 
aan het terreur-regiem in Bolivia of levering 
van twee vliegtuigen en wel Nederlandse 
medewerking aan de moordpartijen in 
Bolivia.

Harry van den Berg deelt zijn Boliviaanse 
gasten to t slot mee: 'We zitten in een 
moeilijke positie. In alle kameraadschap 
moet ik u zeggen, dat levering bijdraagt 
to t een versterking van het Boliviaanse 
regiem.'
Dat, terwijl eind augustus door dezelfde 
Harry van den Bergh tegen een andere 
Boliviaanse delegatie werd gezegd: 'Vlieg
tuigen leveren aan de Boliviaanse 
luchtmacht valt niet te tolereren.'
De F27's van Fokker behoren to t de zgn. 
'quick-change'-versie. Het lijk t erop dat 
de PvdA in zijn gelederen 'quick-change- 
Harry' heeft rondlooen.

Per brief, kenmerk 81/004/04, bereikte de 
fraktie een brief van het ministerie van 
defensie. Het is niet de bedoeling dat de 
poetslappen in het leger vervangen worden 
door papier, schrijft staatssekretaris 
van Eekelen. Zeker niet. Weest u niet 
ongerust. Eerst gebruikte het leger over- 
komplete militaire kledingstukken als 
poetslappen. Die leverden te weinig lappen 
op. Bovendien waren ze niet goed. Een 
speciale projektgroep heeft vanaf 1978 het 
hele probleem bezien. Die groep kwam met 
het idee van non-woven poetslappen 
voor eenmalig gebruik. Op het moment 
gaat het leger deze nieuwe poetslappen 
proefondervindelijk gebruiken. Daarna 
wordt weer bezien, of deze poetslappen 
voldoen. V indt u het nu niet toevallig, 
dat tegelijkertijd in het leger bezien wordt, 
of vrouwen óók het leger in moeten?

CHRIS HUINDER

IZic tor Jara  
fes M /al
Van 20 t/m 22 maart a.s. wordt het Victor Jara 
Festival gehouden. Behalve een eerbetoon aan 
Victor Jara, een Chileense zanger die vanwege 
zijn politieke ideeën bij de coup van 1973 werd 
vermoord, wil het festival een nieuwe stimulans 
zijn voor de solidariteit met Chili in Nederland. 
Behalve het festival zal op 22 maart een grote 
Latijns Amerika manifestatie plaats vinden 
(Muziekcentrum Vredenburg te Utrecht, van 
1 5.00 - 23.00 uur), waaraan vertegenwoordigers j 
van vrijwel alle politieke partijen in een forum : 
met elkaar en de aanwezigen zullen diskussiëren. * 
Met het oog op de verkiezingen van 26 mei a.s. 
kunnen de politieke partijen hun standpunten 
over de volgende punten duidelijk maken:
— ontwikkelingshulp aan Latijns Amerika,
— de Nederlandse rol in de VN, het IMF, etc.,
— de overheidssteun voor het solidariteitswerk,

I

— ekonomische kontroie op multinationale I 
bedrijven,

— het vluchtelingenbeleid.
!

Tijdens de manifestatie zal een aantal bekende 
Latijnsamerikaanse muziekgroepen en solisten 
optreden, terwijl een groot aantal solidariteits- 
groepen aanwezig zal zijn.
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journaal met een opwekking 
aan de vrouwenbeweging zich 
vooral actief te bemoeien met 
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Daar komt ie Jo o p !
‘Vandaag inleveren bij Joop, morgen bij het 
CDA en overmorgen bij de NAVO'. Door een 
woud van stekelige leuzen, bijeengebracht 
door Amsterdamse IKV-kernen, betreden de 
PvdA-kongressanten, voor de derde dag de 
RAI. Vandaag praten ze over vrede en veilig
heid. Een ritueel, want de uitslag ligt al vast. 
‘Wij kunnen geen bondgenoten zijn van de 
moordenaars van het volk van El Salvador’, 
roept een bewogen Herman Drenth het PvdA- 
kongres toe. ‘Uit de NAVO, dat is de enige 
daad, die we nog kunnen stellen', voegt hij 
eraan toe. ‘Ik....’ en dan draait het kongres- 
presidium hem weg. ‘Uw tijd is om’, zegt de 
voorzitster. Onder een donderend applaus, 
achtervolgd door de camera’s loopt de bejaarde 
exponent van de linkervleugel naar zijn plaats 
terug.

‘Dit zal Joop den Uyl niet in dank afnemen’. 
De interviewer steekt Drenth een toeter onder 
de mond: ‘Nou, ik ben toch geen lid van de 
PvdA ten behoeve van Joop den Uyl of een 
andere Jan Klaassen?’.
Herman Drenth misschien niet. Maar de 
meerderheid van de PvdA kennelijk wel. Alle 
voorstellen om uit de NAVO te stappen, worden 
door dezelfde mensen verworpen, die zoeven 
nog daverend voor hem zaten te klappen. 
Nou herinner ik me van PSP-kongressen ook 
wel zulke merkwaardige ongerijmdheden. Maar 
op het PvdA-kongres is de schizofrenie struktu- 
reel geworden. In ieder geval zitten een paar 
duizend mensen zichzelf vreselijk af te knijpen. 
‘Het is uniek’, gispt een afgevaardigde, ‘wij 
nemen niet op wat de partij wil, maar wat de 
lijsttrekker en het CDA willen’.
Uniek of niet, het besef dat men geschiedenis

maakt, is bijzonder levendig. ‘Voor het eerst 
in de geschiedenis van de PvdA', beweert 
Maarten van Traa, ‘zal de fraktie zich moeten 
houden aan datgene wat het kongres uitspreekt’. 
Pierre Puts en ik kijken elkaar proestend aan.

De Rooie Vrouwen zingen een warm en kritisch 
lied. ‘Dat is wat het vrouwvolk wil’, luidt het 
refrein van het anti-kernwapenvers. Joop lacht 
royaal en begripvol om de originele manier 
waarop zijn meiskes weer eens voor de dag 
gekomen zijn. Enige uren later is Pijkel Schröder 
‘geïrriteerd, geschokt en boos’, als het kongres 
geen strijdpunt heeft willen maken van de 
abortus.
Aan het plafond hangt inmiddels tegen de hete 
lampen een aan balonnen opgelaten raket.
De ene luchtballon knalt na de ander. Evenzo 
worden alle amendementen die het kernwapen- 
voorstel van het partijbestuur moeten oprekken, 
verworpen. Zelfs als het partijbestuur er geen 
bezwaren tegen heeft aangetekend. De laatste 
ballon knalt.

‘Daar komt ie Joop’, roept iemand van het 
balkon. Maar de raket mist de lijsttrekker 
en stort neer op het kongres. Voor het zingen 
haast ik me de kerk uit. Ruiten hebben demon
stranten de rode vlaggen halfstok gehezen. 
Een eenzame werker in het gebouw van de PSP 
noteert die namiddag de eerste aanmeldingen 
van nieuwe leden.

GIED TEN BERGE

Zijlstra ’s lichtpuntje
Het was een mager stapeltje regeringsstukken 
waar de Tweede Kamer de laatste week van fe
bruari over debatteerde. De term “werkgelegen- 
heidsdebat” was dan ook nogal wijds gekozen. 
Aan de orde waren de brandbrief die de presi
dent van de Nederlandse Bank, Zijlstra, eind de
cember aan Van der Stee had gestuurd, een brief 
van deze minister (door hem “nota” genoemd) 
waarin ons financieringstekort uit de doeken 
werd gedaan en een paar krabbels van Albeda 
over veel niet-gerealiseerde arbeidsplaatsen in het 
kader van het Arbeidsplan, dat hij vorig jaar in
diende. Op het laatste moment werd daar nog 
aan toegevoegd het urgentieprogramma tot het 
behoud van de werkgelegenheid van de PvdA.

De bijdrage van Zijlstra, die in gewichtige be
woordingen alle ellende en crisis en doem over 
ons heenstort, was nog het meest duidelijk: het 
financieringstekort van de overheid (dat wat de 
overheid dus teveel uitgeeft) is onverantwoor
delijk hoog en dreigt steeds hoger te worden; 
maar als we aan het handje van Zijlstra deze 
overheidsuitgaven drukken en bovendien de lo
nen stevig in de hand houden, ziet hij nog wel 
een lichtpuntje voor onze op sterven na dood 
zijnde economie.
Het is niet helemaal ongewoon dat een president 
van de Nederlandse Bank zich met zo’n terecht
wijzende brief tot de regering wendt, en het mag 
ook volgens de statuten van de Bank, maar het

gebeurt niet vaak. Zijlstra’s voorganger heeft ook 
een keer op een dergelijke wijze zijn gewicht in 
de schaal gelegd, met ongeveer dezelfde bood
schap: vooral de loonkosten in de hand houden, 
anders gaat het helemaal mis.

Het debat was net zo dun en weinigzeggend als 
de stukken die eraan ten grondslag lagen. Een 
dezer dagen verschijnt de gebruikelijke (sociaal- 
economisch/financiële) Voorjaarsnota. Wat eer
der dan normaal, namelijk “als maart in april 
overgaat” , aldus Van der Stee in een dichterlijke 
ontboezeming die gedachten oproept aan “als 
het weer volle maan is” , of zoiets. De beleids
voornemens van de regering om het financie
ringstekort te drukken die dan bekend zullen 
worden gemaakt, zullen geen al te grote verras
singen opleveren.
Zolang de Minister van Financiën enthousiaste 
verhalen ophangt over het Duitse model van so
ciale zekerheid dat zoveel voordeliger zou zijn 
dan het onze, zolang het voornaamste wat ter 
stimulering van de werkgelegenheid wordt ge
daan het fiatteren van een duikbootorder is en 
zolang de Minister van Sociale Zaken dreigt met 
een geleide loonpolitiek waaraan volgens hem 
waarschijnlijk niet te ontkomen valt, zolang 
wordt ons vertrouwen in de oplossingen die deze 
regeringen zal aandragen er niet groter op.

TONNY SCHUITEMA
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PvdA KONGRES 3

En als D en  Uyl verlo ren  h a d  ?
Het partijbestuur van de PvdA hoefde het zelf 
niet meer te doen. Het waren de woordvoerders 
van de linkervleugel zelf, die op het kongres hun 
geestverwanten voorhielden dat ze toch vooral 
door moesten gaan en de partij niet moesten ver
laten.
"Pen splitsing in de PvdA. zou ons nog verder 
van ons doel gebracht hebben”, meende Claar 
Venema uit Groningen. (Zij verwierf in de PvdA 
bekendheid met een studie naar het reilen en zei
len van haar partij in de Koude Oorlog). IKV- 
voorzitter Ben ter Veer bezwoer zijn partij
genoten om de moed niet op te geven. Hij putte 
hoop uit de gedachte, dat de partij in feite ver
der is, dan dat de stemmingen uitwezen. "Een 
volgende keer zal het ons niet weer gebeuren”, 
aldus Ter Veer. Ook het linkse partijbestuurslid, 
Sonja van der Gaast, uitte zich in deze zin. 
Kennen deze mensen hun eigen geschiedenis?
Of zijn het als puntje bij paaltje komt alleen 
maar iets linksere, maar toch hopeloze sociaal- 
demokraten?

Tegenover hun koppige optimisme, heb ik geen 
behoefte, de alleenzaligmakendheid van de PSP 
te stellen, Daarover ken ik hun skepsis over 
de geïsoleerde (en naar hun oordeel hopeloze) 
positie van de PSP, te goed. Hun eigen geschie
denis kennen ze meer dan voldoende. Zelfs 
de artikelen van Luuk Wijmans in De Groene en 
Socialistisch Perspektief voegen daar, denk ik, 
weinig aan toe. En hun optimisme lijken ze 
eerder te putten uit bepaalde maatschappelijke 
ontwikkelingen (van bijvoorbeeld de vredes
beweging) dan uit die van hun eigen partij. 
Maar toch lijkt het me onvermijdelijk en de 
hoogste tijd, hen naar hun partijpolitieke 
perspektieven te vragen. Ik onttrek me namelijk 
niet aan de indruk dat na het afgelopen PvdA- 
kongres, de slinger van deze partij zich weer 
onherroepelijk naar rechts beweegt.
Dat zal ongetwijfeld konsekwenties hebben 
voor de opstelling van de PSP. Samenwerking 
met kleine linkse partijen lijkt voor Den Uyl 
immers nu al een dode variant te zijn. De nood
zaak om op het PvdA-kongres schriftelijk 
te stemmen (één van de drie keren!) over de 
politieke samenwerking met de PSP, toont wel 
de verdeeldheid aan die de PSP-kongres- 
resolutie over linkse samenwerking, toch nog 
in de PvdA heeft kunnen wekken. Maar zeker 
na de afwijzende opstelling van Terlouw, lijkt 
zelfs een gedoogrol voor de PSP van de baan. 
Het zal er nu toch vooral om gaan hoeveel 
mensen op de PSP gaan stemmen. Maar, nog
maals, wat voor konsekwenties gaat de linker
vleugel van de PvdA uit deze ontwikkelingen 
trekken?

POLITIEKE DUIDELIJKHEID

Links in de PvdA dient zich af te gaan vragen 
of politieke duidelijkheid alleen een nastrevens
waardig goed is, in relatie tot D’66 en het CDA. 
Is die vraag om duidelijkheid tegenover de 
kiezers niet evenzeer geboden als het gaat om 
de verhouding tussen de linker- en de rechter
vleugel van de PvdA?
Waarom zou men iedere splitsing en afbrokke
ling van het CDA toejuichen en bij de PvdA 
de rijen sluiten? Omdat Piet Reckman en Bart 
Tromp van dezelfde maatschappelijke idealen

vervuld zijn? Dan kunnen Jan Nico Scholten 
en Bob Goudzwaard er ook nog wel bij. Het is 
dan zelfs de vraag of Bart Tromp nog in het rijtje 
thuishoort. Een openlijke elektorale keus 
voor de kleine linkse partijen, zou op dit 
moment wel het minste zijn, waarmee de linker
vleugel mensen hun positie zouden kunnen 
verduidelijken.
Is elektorale winst, dan de enig mogelijke 
gedachte waarmee de kleine linkse partijen 
zich nu moeten bevredigen?
Een paar maanden geleden zei een mede-partij- 
bestuurder tegen mij, dat het voor hem lang
zamerhand een gewetenskwestie geworden was, 
wat hij van de ontwikkeling in de PvdA zou 
‘mogen' hopen.
Na de klap van de vorige kamerverkiezingen 
was het inderdaad aantrekkelijk geworden 
voor de kleine linkse partijen om ‘de PvdA- 
kar’ nu te zien trekken door een ontluisterde 
Joop den Uyl. 'De PSP en de PPR hebben geen 
ongelijk, als ze straks proberen te oogsten, 
wat er te oogsten valt \ had Ben ter Veer al 
op een IKV-konferentie gezegd. Laten we eerlijk 
zijn, bij velen van ons ontstond inderdaad de 
onuitgesproken gedachte, dat wanneer Joop 
het haalt, de PSP zal winnen. Over het alter
natief hebben te weinigen nagedacht. Ook in 
de PvdA. Zelf heb ik steeds gehoopt, zij het niet 
geloofd, dat Den Uyl het zou verliezen. In 
eerste instantie natuurlijk, omdat het IKV- 
voorstel door mij als een uitermate zinnige 
ontwapeningsstap wordt gezien. Verkiezings
winst op korte termijn dient daarbij op het 
tweede plan te staan.
Maar in tweede instantie ga je je natuurlijk 
realiseren, wat het vertrek van Den Uyl 
eventueel teweeg had kunnen brengen.

PVDA IN BEDWANG
Het blijft belangrijk voor ons én voor de linker
vleugel van de PvdA, om te beseffen dat op dat 
moment rechts in de PvdA zwaar op de proef 
zou zijn gesteld. Joop den Uyl heeft al laten 
blijken dat rechtse sociaal-demokraten hun 
partijen veel meer in bedwang houden, dan dat 
ze ermee verbonden zijn. Als ze hun zin niet 
krijgen, gaan ze dreigen of stappen op. Vele 
malen sneller, dan de linkervleugel-mensen 
van die partij.
Die blijven ook nu weer veel te loyaal. Natuur
lijk in de eerste plaats vanwege hun ontredderde 
geestverwanten, maar de-facto ook met ‘een 
minderheid, die steeds weer als meerdeheid 
komt bovendrijven’ en die de demokratie 
in de PvdA in wezen frustreert en veracht.
Wat zich op dit moment in Labour afspeelt 
is in dit verband ook uiterst belangrijk. Splitsing 
is daar onvermijdelijk geworden. Je zou kunnen 
stellen dat links in de PvdA ‘dus’ net zo lang 
door moet gaan tot rechts uitstapt, maar onder
tussen wordt de loyalitiet van links al wel jaren 
op de proef gesteld en die situatie lijkt alleen 
maar te verergeren. Sommige linkervleugel
mensen laten zich bovendien tegen zichzelf 
uitspelen. Door zich bijvoorbeeld voor de 
oneigenlijke keuze te laten plaatsen tussen 
sociaal-ekonomische verkiezingsthema’s óf het 
kern wapen issue. (Piet Reckman e.a. in de 
Volkskrant van 13 januari j.l.) Ondertussen heeft 
het partijbestuur van de PvdA al laten weten

dat handhaving van de koopkracht voor de 
laagstbetaalden, alleen als prioriteit gehand
haafd kan blijven, zolang ‘de omstandigheden’ 
dit niet ‘onmogelijk’ maken. Ook dat heeft 
het kongres geslikt. Dan maar liever géén preken 
van Joop over de werkgelegenheid en de laagst
betaalden, zou ik zo zeggen. Links in de PvdA 
zou zich in alle ernst moeten afvragen, waarom 
ze wél op Den Uyl denkt te kunnen rekenen 
bij het verzet tegen de banken, de olie
maatschappijen en andere multinationals, het 
IMF en de EG, aL de partijleider het bij de 
NAVO en het Pentagon al aflegt met 
kompromissen’, die hij nota bene zelf heeft 
bedach t.

DOORBRAAK?

Ik geloof niet, dat het verdwijnen van Den Uyl, 
Van der Steol, Van der Doef, Tromp e.a. rechtse 
PvdA-ers alléén in de PvdA tot een krisis zou 
hebben geleid. Daarom blijft het spelen met de 
gedachte ook nu nog zo interessant.
Het is heel wel mogelijk dat er ook krisisver- 
schijnselen waren opgetreden in de PSP, PPR 
en CPN. Zeker als het opstappen van de rechter
vleugel tot een regelrechte breuk had geleid. 
Waren we dan verder van het doel verwijderd 
geweest dan ooit? Dat valt te bezien. Een ruk 
naar links van de resterende PvdA, had ook de 
verkiezingsstrategie van de PSP volkomen in 
duigen gegooid. Ik maak me sterk, dat dat in 
de andere kleine linkse partijen niet veel anders 
ligt. Maar was dat erg geweest? De ‘nieuwe’ 
PvdA zou zich misschien nog niet meteen 
bevrijd hebben van alle typische sociaal- 
demokratische trekjes, maar van een eerste grote 
afrekening met een diepgewortelde tweeslachtig
heid had zeker sprake kunnen zijn. Een derge
lijke ontwikkeling had als vruchtbare katalysator 
kunnen werken voor vernieuwingsprocessen 
in alle linkse partijen. Een politieke hergroepring 
ter linkerzijde zou opeens een bespreekbaar 
alternatief geworden zijn. Het is immers 
duidelijk dat ook groepen in de PPR en de CPN 
daar naar verlangen.
Voorlopig lijkt dit van de baan. In ieder geval 
tot na de verkiezingen. Ook de PSP gaat die weer 
in vanuit een oude, vertrouwde positie, zij het 
ditmaal gelukkig met aardige elektorale voorzuit- 
zichten. Ze zal zich er echter niet blind op 
mogen staren.
Een doorbraak van linkse, pacifistische, 
demokratische socialisten uit alle partijen 
naar elkaar, is ook voor onze partij op den duur 
een hoopgevender perspektief dan het buurt- 
verkeer-achtige leden- en stemmenverlies aan 
elkaar. Waarbij ik er geen misverstand over wens 
te laten bestaan dat déze PvdA thans fors aan 
haar linkerkant verdient te verliezen. Het 
vermoeden, dat een nieuw politiek platform, 
als alternatief voor de vermolmde sociaal- 
demokratie en de verbrokkelde kleine linkse 
partijen, mogelijk en noodzakelijk is, blijft 
echter aanwezig.
Voor de PSP bestaat m.i. nu vooral de opgave 
om hieraan te willen werken en er reeds een 
geloofwaardige voorafspiegeling van te zijn.

GIED TEN BERGE



MOT PIERSON ? BLIEVE!▲

Maandagochtend, 23 februari, Hilversum 3, de AVRO: ‘Over een week 
barst het carnaval weer los, behalve in Nijmegen, daar zijn ze vandaag al 
begonnen/ ‘Een geweldloze blokkade bedreigt in duidelijke mate de 
veiligheid van het ingezette personeel’, volgens Nijmeegs burgemeester 
Hermsen in zijn verantwoording aan de gemeenteraad. Soep zag er uit als 
een soort teer, warm water voor koffie en thee (de waterleiding was immers 
afgesloten) zou benzine zijn.
Voor Wiegel een ‘uitzonderlijk ernstige situatie’ en hij kondigt het militair 
bestuur af. Met volledige instemming van de CDA/VVD/D’66-raadsmeerder- 
heid, want de parkeergarage Zeigelhof ‘moet juist nu doorgaan als symbool 
van het feit dat de rechtsorde niet ongestraft verstoord kan worden’ (CDA- 
fraktievoorzitter Lansink voor de VARA-radio de zondagochtend vóór 
de ontruiming). De Nijmeegse bevolking reageert furieus èn massaal. In alle 
opzichten Zuidamerikaanse toestanden.
De sloop van de laatste veertien woningen 
en wat pakhuizen (waaronder het nu legen
darische De Eenhoorn) midden in het stads
centrum zijn het resultaat van tien jaar politiek 
bokspringen. In 1972 valt het besluit in de 
gemeenteraad onder Plein ’44 geen parkeer
garage te bouwen. In 1975 wil het CDA daar 
op terugkomen en de toenmalige B&W-partners 
PvdA en CDA vinden elkaar in het kompromis 
Piersonstraat/Zeigelhof. De middenstand en m.n. 
het grootwinkelbedrijf blijft morren. Het CDA 
spant dan oppositiepartij VVD voor het 
karretje: Zeigelhof gaat te lang duren (een 
Kroonprocedure loopt) en wordt als gevolg 
van schadeclaims te duur. Waarom geen onder
grondse parkeergarage op het kale Plein ’44 
(net 40 meter van de Zeigelhof vandaan) te 
bouwen? Bestuurskrisis, afkoelingsperiode en de 
gemeenteraadsverkiezingen brengen redding. 
Het nieuwe CDA/VVD/D’66-college steunt op 
22 zetels, PSP en ander links telt er 17. In 1980 
luidt de langverwachte Kroonuitspraak: in  
het kader van het algemeen belang’ staat de 
gemeente in haar recht, de bouw van 230 
parkeerplaatsen kan starten. En het CDA die 
uitspraak telkens maar weer publiekelijk 
betreuren, wat hadden ze toch graag die Plein- 
garage gehad.

HETZELFDE LIEDJE

De oorspronkelijke bewoners worden geher
huisvest en krakers/kraaksters nemen hun 
in trek. Afgelopen december moest de gemeente
raad een besluit over een deel van de financiering 
van het projekt nemen en, ja hoor, daar komt 
Lansink weer met die Plein-garage aanzetten.
Ze voelden zich niet zo gelukkig met de hele 
gang van zaken en dat had met die gekraakte 
woningen niets te maken. Die moesten sowieso 
leeg. In januari hetzelfde liedje met een nieuw 
laatste couplet: het CDA (collegepartij) ziet af 
van de Zeigelhof-garage als de PvdA (oppositie
partij) de Plein-garage aksepteert! Maar, geheel 
links heeft aan beide géén behoefte en wil 
het totale parkeerbeleid ter diskussie stellen.
De rechtse partijen durven te stellen dat links 
(als minderheid) nu ook verantwoordelijk is 
voor de Zeigelhof want ze weigeren het alter
natief te slikken...

Tijdens de nacht van het kort geding tegen

de krakers worden drie straten richting Zeigelhof 
Versierd’ met barricades. De oprichting van het 
Anti Zeigelhof Komitee bundelt de sympathi
santen maar Nijmegen zou volgens haar 
burgemeester nog niet ‘krakersrijp’ zijn. Vanaf 
die maandag 16 februari lijkt het er wel op: 
Homofiele werkloze hasj rokers zijn het, die 
krakers, dat kan je toch ruiken! ’ Na schooltijd 
reageert de jeugd zich af door rotjes, eieren, 
stoeptegels en flessen richting krakers te gooien. 
Het hanteren van een brandslang vanaf de 
barricades is uiterst effektief. ’s Avonds zijn 
het pooierachtige types die duidelijk willen 
maken dat Nijmegen Amsterdam niet is. Vanaf 
dinsdag worden geweldloze blokkades gevormd 
tussen de barricades en het ‘tuig’. De KWJ 
(organisatie van werkende jongeren) opent het 
Pierson Jeugdcafé en via de kraakradio Rataplan 
gaan de eerste excuses de lucht in: ze dachten 
dat het studenten waren en tegen atoomenergie! 
Toch loopt het elke dag (en nacht) weer uit de 
hand, er vallen iets te veel gewonden in de 
blokkade en de ME posteert zich er tussen.
De ME als beschermer van de barricades! Uiter
aard richt de agressie zich nu op de ME en deze 
oefent dan ook al vast in het schoonvegen 
van straten en pleinen. Daarbij wordt enkel 
met een scheel oog naar de barricades en 
blokkades gegeken. Wanneer vrijdags de van te
voren bekende uitspraak in het kort geding 
komt, is het duidelijk dat de drie blokkades, 
arm in arm zittend op de grond, gehuld in 
dekens en slaapzakken, elk uit zo’n 500 mensen 
zullen bestaan. Radio Rataplan, 24 uur per 
dag in de lucht, en De Gelderlander worden 
overstroomd met solidariteitsbetuigingen.

KNIEVAL

In het zicht van de gewelddadige ontruiming 
maken PvdA, PSP, PPR en SP een politieke 
oplossing mogelijk: zij zullen in de eerstvolgende 
raadsvergadering vóór een Plein-garage stemmen. 
De krakers ondersteunen deze knieval voor de 
rechtse raadsmeerderheid door de barricades 
weg te willen halen. CDA/VVD willen enkel 
na ontruiming praten. Zaterdagmiddag komt dan 
een eerste waarschuwing van de Nijmeegse 
bevolking. 7000 mensen demonstreren tegen 
het parkeerbeleid en voor een woonbeleid 
ten gunste van de 18.000 woningzoekenden. 
Zondagavond drijft de ME duizenden het

centrum uit en de marechaussee ontfermt 
zich over degenen die zittend de toeganswegen 
blokkeren. De uitgang van de kazerne wordt 
met autowrakken gebarricadeerd. Ondertussen 
glippen honderden gemobiliseerden via daken, 
achtertuinen en keldertrappen Vrijstaat 
De Eenhoorn binnen om de blokkades te 
bevolken. De Nijmeegse bevolking, en dat is 
uniek, heeft de hele dag voedsel, hout en dekens 
over de ME-muren geworpen. Op een enkele 
pan soep na die door gefrustreerde ME-ers 
op straat wordt leegegoten. In de loop van 
de nacht dringen 20 in zwarte overalls en 
getooid met zwarte bivakmutsen via het dak van 
een ander kraakpand Radio Rataplan binnen. 
20 bijlen doen hun werk. Rond zes uur 
’s morgens, terwijl er nog onderhandeld wordt 
en de krakers slechts één eis overeind houden 
(geen Zeigelhof-garage maar sociale woningbouw 
op die plek), ramt de marechaussee zonder 
één enkele waarschuwing met fiberglasstokken 
in 1 1/2 minuut de eerste 30 rijen zittende 
mensen op de Bloemerstraatblokkade weg.
De ME zorgt voor een achtervolging dwars 
door het centrum. Burgemeester Hermsen: 
Tegen 7 uur begon de ontruimingsoperatie...
In de Piersonstraat en Karrengas heeft de politie 
gedurende drie kwartier ermee volstaan de deel
nemers aan de blokkade weg te dragen.' Een 
ordinaire leugen. Deze twee blokkades zijn 
met een nog niet eerder gebruikt traan-/braak- 
gasmiddel weggespoten. Over de slachtpartij 
in de Bloemerstraat heeft hij geen informatie. 
Even later verzint hij dat zijn personeel op het 
aktieterrein in gevaar was gebracht door stenen
gooiende lieden op het dak van de Eenhoorn. 
Dat zou dan wel een nieuw wereldrecord kogel
stoten betekend hebben. Erger, de ME-ers 
hadden het dak bezet en stonden naar mensen 
op de Zeigelhof te keilen.
De rest van de maandag werd elke samenscholing 
van minimaal 20 personen kilometers van de 
Zeigelhof vandaan met harde hand ontbonden, 
’s Avonds bewijst een helikopter met zoeklicht 
de ordebewaarders goede diensten.

EENSGEZINDHEID

Dat de Nijmeegse bevolking niet gediend is 
van militaire praktijken blijkt overduidelijk 
de dagen erna. Sympathie was er al in grote 
mate voor de blokkades, maar een massale 
eensgezindheid kwam tot stand na het uiteen 
slaan ervan. Zo goed als elk bewonerskomitee, 
het opbouwwerk, het club- en buurthuiswerk, 
tien talie onderwijsinstellingen, religieuze ordes 
en congregaties, FNV, ABVA, ABOP, enz. 
steunen stuk voor stuk de eis ‘Geen Zeigelhof- 
garage maar sociale woningbouw’ en walgen 
van het optreden van het leger. De dagelijkse 
demonstraties groeien aan tot 17.000 mensen. 
Donderdagavond staan deze mensen bij de 
gemeenteraadsvergadering op de stoep en eisen 
samen met de linkse frakties het aftreden van 
de burgemeester en het opstappen van Nijmeegs 
grootste provocateur CDA-fraktievoorzitter 
Lansink. Als Hermsen op tientallen vragen geen 
antwoord geeft, is dat voor links het teken 
de raadszaal te verlaten en het vertrouwen in 
dit soort parlementaire demokratie daar achter 
te laten.



EEN TROEF VOOR DE NSM
In de Volkskrant van 25 februari j.1. stond in het verslag over het NSM-debat 
te lezen, dat de motie van de PvdA waarin de minister van Economische 
Zaken gevraagd werd om 'NSM voldoende middelen beschikbaar te stellen 
om als levensvatbare sektiefabriek met mogelijkheden tot geïntegreerde 
scheepsnieuwbouw te kunnen funktioneren’ slechts gesteund werd door

PSP-gemeenteraadslid Luuk Witsenhuijsen : 
'Onder het mom van het handhaven van de 
rechtsorde is hier de rechtsorde op de meest 
grove wijze geschonden. Onverbrekelijk deel 
van onze rechtsorde is dat de parlementaire 
besluitvorming de wil van de meerderheid 
representeert. Zodra dat niet meer het geval is 
is de rechtsorde geschonden door een 
parlementaire diktatuur. Men kan en mag het 
kiezersmandaat niet interpreteren als een vrij
brief om de meerderheidswil van het volk aan de 
aan de laars te lappen. Wanneer dat wel gebeurt
is de hele grondslag onder de parlementaire 
demokratic weggevallen en is tegenover de 
parlementaire diktatuur het massale verzet 
van het volk, zoals hier in Nijmegen, het enige 
goede antwoord. Wanneer politici de problemen 
niet meer kunnen oplossen en hun heil zoeken 
in formele bureaucratische spelregels om de 
meerderheidswil te onderdrukken, is ook de 
grondslag van de rechtsorde weggevallen. En dan 
is het uiterst schijnheilig het verzet tegen die 
onderdrukking als het schenden van de rechts
orde te brandmerken. Leger en politie zijn 
ingezet tegen vreedzame burgers die konden 
rekenen op massale steun van de bevolking. (...)

Een overheid die zo ver durft te gaan tegen een 
duidelijke volkswil in, vertoont alle trekjes 
van de sterke autoritaire staat die - blind voor
wat zich in de samenleving afspeelt - alleen 
nog maar oog heeft voor de belangen van
machtige minderheden, (...) Waar wij het gevoel 
hebben dat deze politieke aktie bedoeld is 
als een intimidatiepoging van een beweging 
die steeds massaler aanhang wint en die zich 
richt tegen het beleid dat nu gevoerd wordt 
en de Leegstandswet in het bijzonder, dan 
maken de demonstraties van de laatste dagen 
duidelijk dat die beweging niet alleen niet 
geïntimideerd is, maar zelfs in kracht wint! (...) 
Niet het uitvoeren van raadsbesluiten is het 
hoogste goed van de demokratie, maar het 
uitvoeren van besluiten die door een meerder
heid van debevolking gedragen worden. 
Wanneer duidelijk blijkt dat zo’n meerderheid 
een raadsbesluit niet draagt, is het demokratische 
plicht zo’n besluit niet uit te voeren.’

D’66, CPN en PPR.

De PSP heeft zich in de Tweede Kamer dus dui
delijk wèl achter openhouden van NSM, met 
steun van de rijksoverheid, opgesteld, hoewel 
ook wij het niet helemaal vanzelfsprekend vin
den, dat er alsmaar geld gepompt wordt in be
drijven die in moeilijkheden verkeren. Bij de be
groting van Ekonomische Zaken van vorig jaar 
heeft Fred van der Spek zelfs zeer kritische ge
luiden laten horen ten aanzien van de volgens 
hem in vergelijking met andere sektoren oneven
redig grote steun aan de scheepsbouw. De on
voorwaardelijke schenkingen aan het (grote) be
drijfsleven waar deze regering vaak een handje 
van heeft, wijzen we als PSP af. Aan deze steun 
moeten minstens voorwaarden van controle door 
de overheid en medezeggenschap van de werk
nemers en hun organisaties verbonden zijn.
In het geval van de NSM sloeg de balans voor de 
PSP-fraktie toch door naar het handhaven van 
zinnige werkgelegenheid die bedreigd wordt. Een 
overweging hierbij is, dat het van groot belang is 
de scheepsnieuwbouw in Nederland te behou
den. Als straks de markt voor nieuwe schepen 
weer aantrekt, zijn we als we zo doorgaan niet 
eens meer in staat in Nederland een schip te bou
wen, omdat de technische kennis en installaties 
(die allebei erg snel verouderen) niet meer up to 
date of zelfs niet meer aanwezig zijn.

Eigenaardig in het hele verhaal is, dat terwijl 
NSM in Amsterdam in moeilijkheden is en niet 
genoeg orders heeft, een aantal scheepsnieuw- 
bouwwerven in Zuid Holland juist een tekort 
aan arbeidskrachten heeft. Er is dus werk. Het 
argument dat NSM een sektiebouwbedrijf is 
(d.w.z. scheepsonderdelen maakt) en geen 
scheepsnieuwbouw aan kan nemen, gaat niet op, 
want bij de oorspronkelijke opzet van de werf in 
1978 is duidelijk naar voren gekomen dat de 
scheepsnieuwbouw tot de binnen afzienbare tijd 
te realiseren mogelijkheden moest behoren.

Albeda wilde dit probleem andersom oplossen, 
namelijk door de mensen naar het werk te bren
gen: volgens hem zou het best handig zijn de 
werknemers van NSM te laten pendelen naar 
werven als Van der Giessen - De Noord en De 
Merwede. De werknemers kunnen die nieuw
bouw dus blijkbaar ook wel aan.

Maar goed, de motie van links is verworpen. Wèl 
werd met algemene stemmen een veel minder 
vergaande CDA-VVD motie aangenomen, waarin 
de regering uitgenodigd wordt “de steun aan 
NSM voorlopig voort te zetten ten einde in over
leg met alle betrokkenen alsnog een oplossing 
voor het behoud van de werf, in eerste instantie 
als sektiefabriek, te zoeken’’. Wat de gevolgen 
van het aannemen van deze motie zijn, is op dit 
moment nog niet bekend. Op 3 maart zijn alle 
partijen nog eens om de tafel gaan zitten om in 
een besloten overleg de kaarten nog een keer te 
schudden. Veel kans op een troef voor N!$M is er 
niet.

TONNY SCHUITEMA

Z ee lan d
Op 21 maart a.s. organiseert de PSP-Noord en 
Midden Zeeland in Goes een manifestatie over 
pacifisme en anti-militarisme. Om 12.00 uur 
gaan de deuren open van “Het Beest” , Beesten
markt 3 en kan men zich met de politieke ker
mis bezig houden: politieke figuren van links tot 
rechts met pijltjes gooien te lijf gaan, spijkers 
slaan en in de ballentent worden politieke figu
ren (naar keuze) omver gegooid. Dezelfde tijd 
draaien er films: Het Ei, Boemerang en de Bewa
peningswedloop. Er is een diaserie over geweld 
en een videoband, welke over de oorlogsscheeps- 
bouw bij de Schelde in Vlissingen gaat. Om 
14.30 uur begint een forumdiskussie waaraan 
deelgenomen wordt door Wiegert van der Heide 
(IKV), Gerrit Adema (Anti-Militaristische Bewe
ging), Bram van der Lek (PSP) en Jan Wijkstra 
)Osaci). ’s Avonds om 21.00 uur vindt een optre
den plaats van de Jan van de Grond Groep. Tij
dens de gehele dag geeft de Werkgroep Gewe
tensbezwaarden Militaire Dienst voorlichting 
over dienstweigeren.

PAUL PATTIJN

VUURWAPENS GEOORLOOFD
‘Delen de ministers de mening, dat het 
ontbreken van enig ander argument voor het 
slopen van de betrokken panden dan dat nu 
eenmaal moet worden vastgehouden aan 
een democratisch genomen besluit wijst 
op halsstarrigheid en blindheid voor maat
schappelijke behoeften en ontwikkelingen, 
in het bijzonder voor de steeds meer 
geaccepteerde stelling, dat wonen een 
fundamenteel mensenrecht is?’
Dat was één van de 13 schriftelijke vragen, 
die Fred van der Spek onmiddellijk na de 
ontruiming door politie en leger van de 14 
woningen in de Piersonstraat in Nijmegen 
aan de ministers van binnenlandse zaken, 
van justitie en defensie stelde.
Deze 13 vragen waren nog niet ingediend

of Wiegel zei in de Eerste Kamer, dat in 
bepaalde konkrete situaties 'het gebruik 
van vuurwapens geoorloofd zou zijn geweest. ' 
Aanleiding voor Fred van der Spek om nog 
een serie van 5 vragen aan de minister van 
binnenlandse zaken te stellen over het 
wapengebruik en de wapeninstrukties. Het 
wordt toch al te grof dat Wiegel steeds maar 
het eventueel geoorloofde gebruik van 
vuurwapens blijft uitspreken. Dat provoceert 
tot het feitelijk gebruik ervan.
Moeten er van Wiegel soms doden vallen 
voor het nieuwe symbool van zijn en 
Lansink’s demokratische rechtsorde: een 
parkeergarage?!

CHRIS HU1NDER



EURO-TOP
Hef fe e s ï d a f  
V an  A g f w ild e
Bij het begin van de lente staan er belangrijke gebeurtenissen op het program
ma. Van Agt c.s. laten de verkiezingstrein bij hun laatste elektorale aanhang 
van betekenis, het door buiten-proportionele werkloosheid getroffen en het 
door voortgaande militarisering geteisterde Limburg. Het duivelse monster
verbond van Dries met zijn confrère Sjeng Kremers, kommissaris van Lim
burg, is de laatste poging vóór de verkiezingen om de limburgse bevolking 
voor te houden dat het CDA, temidden van alle misère, toch nog iets doet 
voor Limburg.
Na allerlei toverdrankjes te hebben uitgepro
beerd, in de vorm van ‘Limburg Promotion’, 
zoals het subsidiëren van de Open Golfkampioen- 
schappen in het failliete Engeland, de oranje 
ski-baan in Schaesberg, de ‘drive-in’ bioskoop, 
de paardenrenbaan in Schaesberg, het Limburg- 
huis in Den Haag, de uitgave van ‘Limburg 
International Magazine’, kwam langzaam maar 
zeker het duivelselixer opborrelen: de Euro-Top! 
Nederland zou immers in de eerste helft van 
1981 voorzitter zijn van de Euro-top. Een 
prachtige gelegenheid voor het span Van Agt/ 
Kremers om de laatste wanhoopspoging te doen 
‘een uitstekende indruk achter te laten van het
geen Maastricht, als Europese stad aan mogelijk
heden biedt (raadsstuk gemeente Maastricht, 
d.d. 19 november 1980)’. Maastricht werd 
verkozen om deze top te organiseren, ‘vanwege 
de centrale ligging van Maastricht ten opzichte 
van diverse Europese regeringszetels, het 
Europese karakter en de allure van de stad’.
Met grote voortvarendheid werden druppels
gewijs de plannen ontvouwd. De CDA-burge- 
meester van Maastricht, Baeten, werd de trotse 
voorzitter van het organiserend uitvoerend 
komitee, de Provincie het brein, Van Agt c.s. 
en ambtenaren van het Ministerie van Buiten
landse Zaken de motoren.

De kosten van deze show, voor zover zichtbaar, 
zijn geraamd op ca. 8 miljoen gulden (waar
schijnlijk gaat de totale raming de 10 miljoen 
gulden te boven)! De provincie, in het kader van 
de promotionele aktiviteiten, zal f. 250,000,- 
bijdragen, één kwart van de totale pot van pro
motionele aktiviteiten tot 1983. Pikant detail 
hierbij is dat dit bedrag komt uit de post 
‘bevordering sociaal-ekonomische infra-struktuur 
en ekonomische ontwikkeling’ (Provinciale 
Statenstuk no. 12, d.d. 2 december 1980).
De gemeente Maastricht betaalt uit algemene 
reserve (!) f. 250,000,- en f. 150.000,- uit een 
aantal begrotingsposten, niet nader omschreven. 
Bovendien verwacht de gemeente en de 
provincie van liet Limburgs bedrijfsleven 
f. 100.000,- te ontvangen! Dus al met al staan 
gemeente en provincie garant voor f. 750.000,-. 
Hotel Maastricht gaat versneld aangekocht 
woningen renoveren (Rijkssteun niet bekend!), 
om regeringsleiders één a twee nachten te 
herbergen, kosten 5,5 miljoen gulden. Er komen 
1200 politiemannen extra naar Maastricht, 
kosten 3,5 miljoen gulden. Twee afdelingen van 
het Maastrichtse stadhuis worden kompleet 
ontruimd en tijdelijk naar elders overgebracht, 
dit vanwege het feit dat de Euro-Top er 
vergadert. De Maastrichtse ambtenaren hebben 
twee dagen vrij. Kosten: niet gekapitaliseerd! 
Het stadhuis wordt gedurende een paar weken 
voorzien van kogelvrij glas, kosten: f. 1 33.000,-. 
Een stuk landweg (vanaf de rijksweg naar het

dekadente Chateau Neercanne) wordt voorzien 
van een asfalt-toplaag, kosten: f. 60.000,- 
Na de Top wordt deze laag er weer afgehaald! 
Het Maastrichtse stadhuis wordt versneld opge
lapt, kosten: 1,6 miljoen gulden. De omgeving 
van Hotel Maastricht wordt snel gerenoveerd, 
en bewoond door de Maastrichtse middenstand, 
kosten: niet bekend. De binnen- en buiten
landse journalisten worden op ‘gepaste’ manier 
ontvangen, kosten: tussen de f. 30.000,- en 
f. 50.000,-. Een massa-kommunikatiecentrum 
in Den Haag wordt kompleet gedemonteerd en 
in Maastricht weer opgebouwd, en na de top 
weer in Den Haag opgebouwd, kosten: niet 
bekend. Hoe lang deze klaagzang wordt, weten 
uiteindelijk alleen de intimi die zich in het 
paradijs op aarde wanen, ombekommerd om het 
lot van de overgrote meerderheid van de mensen, 
onder de hoede van het institutionele geweld.... 
en het militair-industrieel kompleks.

WEINIG OM HET LIJF

Het is helemaal niet zo belangrijk, het doet 
zo belangrijk. Op 23 en 24 maart a.s. komen de 
minister-presidenten en haar/zijn ministers van 
buitenlandse zaken van de tien EG-landen in 
Maastricht bijeen, onder voorzitterschap van 
Van Agt en Van der Klaauw. De agenda is nog 
steeds geheim, en al zou deze bekend zijn, 
dan weten we immers al lang dat dit soort 
topkonferenties weinig om het lijf hebben, 
meestal een verslechtering voor de Nederlandse
c.q. Europese bevolking tot gevolg hebben. 
Uit de verplaatsing van de verantwoordelijk
heden over het kontinent, - het lijkt wel een 
schaakspel - valt een en ander op te maken 
m.b.t. de agenda:
De bilaterale top tussen Frankrijk en Duitsland 
stond in het teken van wederzijdse hulp; in 
sociaal-ekonomisch, dus ook in militair opzicht, 
de kwestie Afghanistan, het Midden-Oosten, 
Europese kernmacht onder aanvoering van 
Frankrijk en Duitsland....
Onlangs kwam Margareth Thatcher Van Agt en 
Van der Klaauw nog even vertellen dat er 
tussen Engeland en Nederland geen problemen 
bestonden. Wel wees zij er nog terloops op 
dat het plaatsen van kernkruisraketten de spil 
was waarop onze NAVO-vrijheid rustte.
Onze reisminister Van der Klaauw vertrok naar 
het Midden-Oosten om te polsen. Hij zal op de 
Euro-top wellicht verslag uitbrengen van zijn 
bevindingen.
Verder staat er nog de traditionele ontmoeting 
tussen de voorzitter van de Euro-Top en de 
voorzitter van het EVV (Europees Vak Verbond) 
op het programma: dit belooft een alleraardigste 
gebeurtenis te worden, Wim Kok en Dries 
van Agt praten op Europees nivo.... Op 
maandagavond 23 maart komen ca. 1000

genodigde vakbondsmensen uit binnen- en 
buitenland in het MVV-Geusselt-stadion bijeen 
om te praten over het Europees sociaal- 
ekonomisch beleid, wellicht gesteund door 
duizenden belangstellenden.
En last but not least: ook de Nederlandse 
institutionele monarchie zal tijden de Euro-top 
niet ontbreken: een vorstinrijk diner is mede 
ingepland, daarvoor komt zelfs de hofkok 
over naar Maastricht.

PROTEST

Langzamerhand komt er bij de Maastrichtse 
bevolking het verzet tegen deze overdaad en luxe 
van de grond: naast de raadsfrakties van de 
PvdA en PPR, die beide tegen de bijdrage 
van de gemeente Maastricht aan de Euro-top 
waren (alhoewel de PvdA-fraktie géén moeite 
had met de kwart miljoen gulden voor promotie), 
kwam er ook protest vanuit de buurtraad 
en vier bewonerskomitees van de Maastrichtse 
wijk Oostermaas. Zij vonden ‘dat onze belangen 
niet behartigd worden met het smeren van 
de Europese top. Er had heel wat kunnen 
gebeuren in onze buurt met die vier ton en de 
inzet van de ambtenaren’. De buurtraad 
konstateerde dan ook: ‘Drang naar prestige door 
enkelingen en invloed van belanghebbenden 
hebben tot verspilling van deze gemeenschaps
gelden geleid'. En: ‘Wij ervaren de gemeente 
en de gemeentelijke instellingen dikwijls meer 
als nietsdoeners, als geloftenbrekers, als 
on willigen, als vertragers als het om onze 
belangen gaat’(‘De Limburger, lOfebruari 1981). 
Ook kwam er fel protest vanuit de KWJ 
Limburg: ‘Ais we bedenken, dat met het geld 
zo’n kleine 200 jongeren zeker voor een jaar 
werk zouden kunnen hebben of dat met dat
zelfde geld ongeveer 60 woningen gebouwd 
hadden kunnen worden, geloven we niet meer in 
het heilige moeten van bezuinigingen. Daarom 
blijven we eisen, dat de verlaging op de jeugd
lonen, zoals die op 1 januari van dit jaar is 
ingevoerd, zo snel mogelijk teruggedraaid 
dient te worden’.

De Maastrichtse afdelingen van de PvdA, PPR, 
CPN en PSP bereiden gezamenlijk een demon
stratie voor. Het daartoe strekkende manifest 
wordt binnenkort verzonden naar Maastrichtse 
aktiebewegingen.

En dan zijn er de aktiviteiten in het kader van 
IMSAD 1 (zie elders in dit nummer); PSP- 
aktiviteiten waarvan de voorbereidingen dateren 
uit augustus 1980, en bij welke gelegenheid 
wij naast de 600 a 1000 journalisten, 1000 
uitgenodigde vakbondsmensen, 1500 politie
mannen. veel mensen van de PSP hopen te zien 
op zaterdag 21 maart a.s.! Laten we met ons 
allen blijk geven van onze afkeer tegen deze 
Euro-Top!

FRED VAN TANKEREN

Rcaktics, suggesties en giften m.b.t. de aktivi
teiten van IMSAD I zijn zeer welkom! Anti
militaristische groeperingen, vredesbewegingen 
binnen de PSP o f verwant aan de PSP, die naar 
Maastricht willen komen met info-matcriaaly 
dienen zo snel mogelijk, doch vóór 10 maart a.s... 
f  25,- over te maken op postrekeningnr. 
1442012 t.n.v. penningmeester PSP afd. 
Maastricht, Postbus 559, 6200 AN Maastricht, 
onder vermelding van IMSAD l (geldt ook voor 
giften).
(f. 25 - is voor het huren van een kraam met zeil)



SEKSENSTRIJD - KLASSENSTRIJD
Onder invloed van de vrouwenbeweging en vooral de PSP-vrouwen wordt het 
in de PSP steeds duidelijker: de strijd van links kan niet alleen een anti-kapi- 
talistiese maar moet ook een anti-patriarchale strijd zijn. Pas dan is ze effek- 
tief en zal ze leiden tot een socialistiese maatschappij.
Hoe precies het kapitalisme en het patriarchaat (de overheersing van mannen 
over vrouwen) met elkaar verweven zijn, of niet verweven zijn is hiermee na
tuurlijk nog niet gezegd.
In de PSP is er niemand die een pasklaar antwoord heeft hoe die relatie ligt. 
De bedoeling van de themadag op 25 april is dat er wat verschillende visies 
op tafel komen.
Ook dit krantje geeft geen blauwdruk, op zijn hoogst geven we een visie die 
ter diskussie staat. Hopelijk roept het meer vragen ap dan dat het antwoor
den geeft.
De landelijke diskussiedag op 25 april begint om 11 uur in De Amershof in 
Amersfoort.
In deze krant komen een aantal onderwerpen 
aan de orde die van belang zijn bij het thema ses- 
senstrijd-klassenstrijd. Natuurlijk is het maar een 
beperkte selektie. Voordat we aan deze krant 
(en de map) begonnen hebben we eerst de vra
gen geformuleerd die uiteindelijk door de PSP 
beantwoord moeten worden, wil zij tot een visie 
op deze problematiek komen. Die vragen zijn ta
melijk abstrakt en nogal veel omvattend. Niet 
voor niets komt er een apart kongres over de ver
houding seksenstrijd-klassenstrijd. Deze vragen 
zijn verschenen in de On(s)Genoegen nr. 83 en 
staan ook hiernaast in een kadertje.
Het is niet zo dat we vanuit het luchtledige hoe
ven te praten over de verhouding seksenstrijd- 
klassenstrijd. In de vrouwenbeweging bijvoor
beeld zijn er al ideeën ontwikkeld over hoe femi
nisme en socialisme samenhangen of niet, over 
de relatie kapitalisme-patriarchaat, etc. In deze 
krant beginnen we daarom met een artikel waar

in we een overzicht geven hoe die ideeën zich 
ongeveer ontwikkeld hebben.
Een probleem bij dit thema van de strategiedis- 
kussie is dat we in de PSP helemaal niet zo'n 
eenduidige visie hebben op wat we onder de 
klassenstrijd verstaan. Wij stellen voor om ons 
over dit probleem nog maar niet het hoofd te 
breken op 25 april, en het te laten bij: dat er 
klassenverschillen zijn en dat we daar terdege re
kening mee moeten houden in onze strategie 
naar het socialisme. Ook tussen (groepen) vrou
wen zijn er verschillen die je ‘klassenverschillen' 
zou kunnen noemen. Dit heeft bijvoorbeeld tot 
gevolg dat de tegenstellingen tussen de seksen 
door verschillende groepen vrouwen anders 
wordt ervaren, en dat er dus ook andere thema’s 
liggen waarop vrouwen betrokken raken bij de 
strijd om maatschappijverandering. In deze krant 
staat ter illustratie hiervan een interview met 
vrouwen uit een arbeidersmilieu die het hebben

over buitenshuis werken, moederschap en huis
houden.
Het derde erote thema in deze krant draait om 
het probleem van ‘links en de vrouwenstrijd': 
wat verwachten vrouwen van de linkse beweging; 
hoe stelt links zich op t.a.v. de vrouwenstrijd, 
hoe werken vrouwen en mannen samen in de 
linkse beweging, wat moet daar in verbeteren. 
We hebben gekozen voor twee gesprekken. De 
eerste waarin zes vrouwen die allen aktief zijn in 
gemengde linkse organisaties praten over wat sti
mulerend is en wat juist belemmerend is bij het 
'werken in links’. In dit artikel gaat het vooral 
om de organisatievorm en werkwijze van links. 
Het tweede gesprek is gevoerd door een aantal 
mannen uit de PSP. Zij praatten over wat zij ver
wachten van bijvoorbeeld de PSP-vrouwen en 
hoe de PSP zich zou moeten opstellen t.a.v. de 
vrouwenstrijd.

OPZET VAN DE THEMADAG

Zoals al eerder gezegd, 25 april kan niet meer 
zijn dan een aanzet. Wij hebben daarom gezocht 
naar onderwerpen aan de hand waarvan we 
kunnen praten, die enerzijds vrij konkreet zijn 
en anderzijds aanknopingspunten bieden om 
door te denken naar abstraktere verhouding 
seksenstrijd klassenstrijd.
In de kongreskrant van november ’80 stonden 
een aantal amendementen (staan ook in de map) 
waaruit duidelijk werd dat in de analyse van de 
positie van vrouwen twee dingen heel belangrijk 
zijn. Dit zijn:
- de arbeidsdeling naar sekse; en
- de seksuele onderdrukking van vrouwen die

o.a. leidt tot de strijd om zelfbeschikking van 
vrouwen.

1 'ervolg op pag. 8

1. Verwevenheid klassentegenstellingen/
seksentegenstellingen

Onder invloed van de vrouwenbeweging 
en met name de PSP-vrouwen wordt het in 
de PSP steeds duidelijker: de strijd van links 
is niet alleen een anti-kapitalistiese, maar 
ook een anti-patriarchale strijd. Toch is het 
de vraag of de klassenstrijd (de strijd voor de 
bevrijding uit de kapitalistiese produktie- 
verhoudingen) en de seksenstrijd (de strijd 
voor de bevrijding van vrouwen uit haar 
onderdrukking op grond van sekse) altijd 
samen (moeten) gaan en in eikaars verlengde 
liggen.
Vragen:
- Wat verstaan we in de PSP onder de begrip

pen ‘klassentegenstellingen’ en ‘seksente
genstellingen’.

- Zijn de klassentegenstellingen en seksente
genstellingen met elkaar verweven? Hoe 
dan, hoe versterken en/of beïnvloeden ze 
elkaar?

- Wat is zo specifiek aan de onderdrukking 
van vrouwen en hoe speelt het kapitalisme 
hierop in?

- Wat moet je met het begrip ‘klasse’ wat 
betreft vrouwen? Zijn er klassenverschillen 
tussen (groepen) vrouwen; en wat betekent 
dit voor de vrouwenstrijd?

2. Verhouding klassenstrijd/seksenstrijd

Vrouwen hebben hard gevochten in de strijd 
voor het socialisme. Toch komt haar eigen 
rol in de geschiedschrijving nauwelijks tot 
uitdrukking. Voor de specifieke onderdruk
king van vrouwen door het patriarchaat had 
‘links’ weinig oog. Seksisme werd/wordt 
beschouwd als een ideologiese kwestie en 
een strijdterrein voor de burgerdames. En 
hoewel vrouwen in de traditionele arbeiders
organisaties haar eigen onderdrukking aan de 
orde stelden hebben zij (onder druk) veelal 
haar specifieke belangen ondergeschikt ge
maakt aan de klassenstrijd.

Vragen:
- Waarom heeft de socialistiese beweging, in 

tegenstelling tot rechtse organisaties als het 
fascisme, zo weinig oog gehad voor de 
positie van vrouwen, met name haar positie 
als huisvrouw en moeder.

- In hoeverre hebben (feminities-socialistiese) 
vrouwen iets te verwachten van de ‘linkse’ 
beweging, met name van de PSP en de 
traditionele organisaties van arbeiders zoals 
de vakbonden? Welke knelpunten komen 
hier naar voren?

- Welke belemmeringen voor vrouwen vloei
en voort uit de organisatievorm/werkwijze 
van de PSP?

- Welke terreinen blijven een specifiek 
strijdterrein voor een autonome vrouwen
beweging en wat is hierbij de rol van 
‘linkse’ mannen?
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Natuurlijk zijn deze beide sterk met elkaar ver
weven, maar het onderscheid is ook belangrijk. 
Zo bleek bijvoorbeeld dat in de PSP veel eerder 
eisen met betrekking tot Vrouw en arbeid' wa
ren opgenomen en vertaald werden in akties dan 
dat de PSP een duidelijke opstelling had ten aan- 
zien van bijvoorbeeld de anti-pornostrijd of de 
strijd tegen seksueel geweld. En nog is de PSP 
daar niet zo uit.
Het voorstel van een strategiekommissie is daar
om op 25 april te praten over (a) herverdeling 
van arbeid en (b) het zelfbeschikkingsrecht van 
vrouwen. Deze onderwerpen worden hieronder 
uitgewerkt.

HERVERDELING VAN ARBEID

Een van de punten die de onderdrukking van 
vrouwen in standhoudt, is de arbeidsdeling die er 
is tussen vrouwen en mannen. Deze uit zich niet 
alleen in een taakverdeling binnenshuis en bui
tenshuis, maar ook in het ‘mannenwerk’ en 
Vrouwenwerk’ dat je overal tegenkomt.
In het verkiezingsprogramma van de PSP staan 
voorwaarden geformuleerd om tot een herverde
ling van alle arbeid te komen. Genoemd worden:
- kollektieve voorzieningen die bewerkstelligen 

dat huishoudelijk werk anders georganiseerd 
wordt.

- mannen moeten verantwoordelijkheid voor 
huishouden en kinderen op zich nemen; dit be
tekent o.a. dat de arbeidsdag ingekort wordt 
tot 5 uur

- andere samenlevingsvormen dan het gezin moe
ten zich kunnen ontwikkelen

-de positie van vrouwen op de arbeidsmarkt 
moet versterkt; o.a. scholing van vrouwen in 
techniese beroepen;

- de strijd van vrouwen om zelfbeschikkingsrecht 
moet ondersteund

- de moederschapsideologie en de norm van hete- 
rosexualiteit moeten worden afgebroken.

diskussievraag
Omdat dit rijtje in het Verkiezingsprogramma 
staat, heeft de PSP er kennelijk ook taken in; 
welke zijn dat precies; en welke aktievornien zijn 
geschikt om deze zaken aan te pakken.
Heeft deze taakopvatting van de PSP ook konse- 
kwenties voor onze organisatievorm en denk
wijze?

LINKS EN HAAR PRIORITEITEN

De linkse beweging heeft het niet gemakkelijk in 
het vinden van antwoorden op de huidige maat
schappelijke problemen. Bij velen leeft het idee 
dat de (financiële) marges klein zijn en dat we 
prioriteiten moeten stellen waarop de krachten 
gebundeld moeten worden. Hoe komt nu bij een 
dergelijke prioriteitenstelling de eis van herverde
ling van alle arbeid er van af. Twee voorbeelden: 
In de vakbeweging is momenteel als hèt doel ge
formuleerd: behoud en zo mogelijk uitbreiding 
van de werkgelegenheid. De ondernemers en de 
regering reageren daarop met: dat kan, maar dan 
is loonmatiging noodzakelijk. Goed, zegt de vak
beweging, maar dan willen we arbeidstijdverkor
ting, want dat kan ook herverdeling van werk 
opleveren.
Nadrukkelijk wordt er gepraat over herverdeling 
van het bestaande (betaalde) werk. Over huis
houdelijk werk willen ze ook niets zeggen want 
hoe dat verdeeld is, is een “privézaak van de 
mensen.”

Hóe het huishoudelijk werk georganiseerd is 
speelt voor hen daarom ook geen rol in de vorm 
van arbeidstijdverkorting die geëist wordt.

Rond het boek Ekonomies beleid uit de klem is 
een soort links diskussie platform ontstaan. Dit 
boekje is geschreven door twintig ekonomen uit 
de Anti-bestekbe weging, de linkse partijen (in- 
klusief de linker vleugel van de PvdA) en linkse 
delen van de vakbeweging. De kern van het alter
natief dat voorgesteld wordt is: koopkracht- 
handhaving gekoppeld aan een bestedings-impuls 
en een sektorstruktuurbeleid waardoor de werk
gelegenheid weer aantrekt. Natuurlijk is dit ini
tiatief belangrijk, niet in de laatste plaats omdat 
het aangeeft dat we niet bij de pakken neer moe
ten zitten. Maar helaas, een feministies alterna
tief is het niet. Het woord arbeidstijdverkorting 
komt er nauwelijks in voor. In diskussies over dit 
boek hebben we begrepen dat de oorzaak hier
van is: wanneer je arbeidstijdverkorting ter dis
kussie stelt, lok je uit dat er voorstellingen ko
men om koopkracht in te leveren. “Kijk, herver
deling van arbeidsplaatsen kun je zelfs eisen bij 
een teruglopend aantal arbeidsplaatsen. . . . ”
Het is duidelijk, vrouwen moeten hun eisen in de 
ijskast zetten totdat er ekonomies betere tijden 
aanbreken.

diskussievraag
Vind je dat er in de PSP al voldoende gepraat is 
over wat herverdeling van huishoudelijke arbeid 
in feite betekent; en hoeveel prioriteit vind je 
dat deze eis, en daarmee de eis van verkorting 
van de betaalde arbeidsdag moet hebben.

DE KONSEKWENTIES VAN LATEN LIGGEN

Wij durven te stellen dat bij het merendeel van 
links de eis om tot herverdeling van alle arbeid te 
komen toch niet serieus opgevat wordt; dat er 
toch nog overheerst dat dat iets is voor de lange 
termijn, voor na de revolutie of zo. Stel datje 
vindt dat het hier om specifieke vrouweneisen 
gaat, vind je dan dat links door het laten liggen 
van dit terrein de zogenaamde klassenstrijd maar 
beperkt kan voeren, of niet?
Wij denken dat er wel konsekwenties zijn voor 
de linkse strijd, bijvoorbeeld:
- de privésfeer wordt weer eens buiten de ‘poli
tieke strijd’ gehouden. Dit heeft beperkingen 
voor de aanhang die links kan verwerven. Hoe 
kan links geloofwaardig zijn naar vrouwen, wan
neer die niet hun eigen ervaringen en problema
tiek aan de orde kunnen stellen
- door de scheiding tussen politiek en privé; tus
sen binnenshuis en buitenshuis in stand te hou

den, steekt links zijn kop in het zand voor de 
restauratie van de gezinsideologie die bezig is. 
Een restauratie die o.a. de grotere repressie je
gens vrouwen legitimeert en in stand houdt: er 
wordt geprobeerd vrouwen met alle mogelijke 
vormen van geweld weer op haar oude plaats te 
zetten.
- de strijd voor werkgelegenheid wordt zeer be
perkt gevoerd: watje misschien binnenhaalt aan 
arbeidstijdverkorting is op andere manieren al
lang teruggewonnen door ondernemers. Vrou
wen spelen hier waarschijnlijk een belangrijke
(buffer)rol in: inhoud en rechtsposities van ar
beidsplaatsen verslechteren, veel vast werk omge
zet in deeltijd en tijdelijk werk, allerlei betaald 
werk wordt omgezet in onbetaald werk dat vrou
wen te doen krijgen in de vorm van vrijwïllig- 
sterswerk. Dus door niet te analyseren hoe ar
beid verdeeld is tussen mannen en vrouwen en 
welke verschuivingen daartussen plaatsvinden 
laat links zich zelf een plaats achteruit zetten . . .

Diskussievragen
- Vind je dit punt van herverdeling van arbeid 
meer seksenstrijd dan klassenstrijd, of andersom
- vind je dat het laten liggen van huishoudelijke 
arbeid als prioriteit leidt tot een verzwakking 
van de linkse strijd? Zo ja, waarom; zo nee, 
waarom niet?

BESLISSINGSRECHT OVER EIGEN LIJF

Van vrouwen wordt verwacht dat ze huisvrouw 
worden en zich schikken in de tweederangsposi
tie op de arbeidsmarkt. Van vrouwen wordt ver
wacht dat ze voldoen aan de mannelijke norm 
van seksualiteit en dat ze het nog prettig vinden 
ook (het verplicht klaarkomen sinds de ‘seksuele 
revolutie’). Van vrouwen wordt verwacht dat ze 
moeder worden en dit beschouwen als het hoog
ste goed.
Vrouwen voelen zich schuldig en raken in de war 
als ze niet aan dit beeld kunnen voldoen. Want 
vrouwen worden niet alleen rechtstreeks onder
drukt in haar beslissingen over haar eigen lijf en 
leven, maar vooral door de ontkenning van haar 
eigen seksualiteit wordt zij machteloos gemaakt 
om een eind te maken aan deze onderdrukking 
en op te komen voor haar eigen belangen.
Het doorbreken van die onmacht is een moei
zaam proces waarin juist die terreinen waarop de 
vrouw zich het meest kwetsbaar en afhankelijk 
van de man voelt (zoals seksualiteit en moeder
schap) volledig omgespit moeten worden en 
waarop gezocht moet worden naar een eigen in
vulling.
Dit moeten vrouwen zelf doen, gezamenlijk en 
zonder mannen.
De ontdekking datje als vrouw niet kunt beslis
sen over je eigen lijf en het inzicht dat dit dè ma
nier is om vrouwen op hun plaats te houden en 
de dominantie van mannen te handhaven, dat 
het kapitalisme bovendien ‘dankbaar’ gebruik 
maakt van deze tegenstelling, dit maakt dat de 
strijd van vrouwen om het beslissingsrecht over 
eigen lijf een politieke strijd is, een rechtsstreek- 
se aanval op de maatschappelijke machtsverhou
dingen. Wij zijn er dus niet met een mentaliteits
verandering en het overhalen van eigen ‘goedwil
lende’ vrienden tot andere inzichten.
De ‘lijfstrijd’ van vrouwen heeft zich tot nu toe 
voornamelijk gericht op de abortusstrijd (‘de 
vrouw beslist, abortus uit het boek van straf-
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FEMINISME &  SOCIALISME
O ntw ikkeling  in d e  v ro u w en b ew eg in g
De socialisten stellen dat de manier waarop 
onze ekonomie georganiseerd is, onderdrukkend 
is voor de meerderheid van vrouwen en mannen 
en dat deze ekonomische ordening alleen essen
tieel verandert door de zogenaamde klassenstrijd, 
de strijd tussen de bezitters van de produktie- 
middelen en de niet-bezitters.

Engels stelt:
'...dat de gehele geschiedenis met uitzondering 
van de primitieve tijdperken, een geschiedenis 
van klassenstrijd is; dat deze maatschappelijke 
klassen altijd het resultaat geweest zijn van de 
wijzen van produktie en ruil - anders gezegd, 
van de actuele economische omstandigheden; 
dat de economische structuur van de maat
schappij altijd de enige werkelijke basis vormt 
van waaruit de uiteindelijke verklaring van zowel 
de hele superstructuur van juridische en 
politieke instituties als van de religieuze, de 
filosofische en andere ideeën van een bepaalde 
historische periode kunnen vulden. ’ (uit: 
Socialisme: utopisch of wetenschappelijk)
Toch noemt Engels de produktie èn de repro- 
duktie (de voortplanting van de menselijke 
soort en de verhouding waarbinnen dit gebeurt) 
als bepalende momenten in de geschiedenis, 
maar desondanks legde hij, en de marxisten 
na hem, steeds meer de nadruk op de produktie 
en de verhoudingen waarbinnen die plaats vond. 
Deze nadruk op de produktie loopt parallel 
met de ontwikkeling van het kapitalisme die in 
toenemende mate een scheiding gaf te zien 
tussen produktie en reproduktie, tussen mannen
en vrouwenterreinen, tussen politiek en het 
persoonlijke, tussen openbaar en privé, een 
ontwikkeling die mede mogelijk gemaakt is door 
de arbeidersbeweging die met het burgerlijke 
ideaal van ‘mijn vrouw hoeft niet te werken’ 
in het achterhoofd, een gezinsinkomen eiste. 
Het is begrijpelijk dat de onderdrukking van 
vrouwen, die voor een groot gedeelte binnen de 
privésfeer van het gezin zich aftekent, buiten 
het gezichtsveld en de belangstelling van de 
socialistische beweging viel. Bovendien gingen 
de socialisten er van uit dat onder het socialisme 
vrouwen vanzelf bevrijd zouden worden.

En hoewel steeds meer marxisten en met name 
PSP-ers er de laatste jaren van doordrongen 
raken dat de tegenstelling loonarbeid - kapitaal 
misschien niet de enige fundamentele is, en dat
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recht en in het ziekenfondspakket’) en de strijd 
tegen sexueel geweld (‘Blijf-van-mijn-lijf’) en te
gen pornografie (‘pornografie is de theorie, ver
krachting de praktijk’).
De deelname van mannen bij deze strijd zal altijd 
met wantrouwen bekeken worden (‘Net zomin 
als de kapitalist zijn bezit vanzelf zal prijsgeven, 
net zomin zal de man zijn voorrechten vanzelf 
prijs geven!’), want het zijn mannen die de vrou
welijke seksualiteit ontkennen en hierdoor hun 
positie handhaven. En natuurlijk zijn er mannen 
die walgen van pornografie, maar pornografie is 
slechts een extreme uiting van de ontkenning

pogingen de klassentegenstellingen op te heffen 
niet automatisch hoeven te leiden tot een maat
schappij van vrijen en gelijken, is het met name 
de vrouwenbeweging geweest die aan toonde 
dat de socialistische theorie een blinde vlek 
vertoont als het gaat om de onderdrukking van 
vrouwen. Bovendien gaat zij verder en stelt dat 
vrouwen niet alleen onderdrukt worden door 
het kapitalisme maar veel ingrijpender en al 
sinds mensenheugenis door de overheersing van 
mannen als sekse oftewel het patriarchaat. 
Shulamith Firestone schreef in ‘De dialectiek 
van de sekse’:
‘Wat wij nodig hebben om alle klassensystemen 
(ook het sekse-klassensysteem!) werkelijk teniet 
te doen is een seksuele revolutie, veel omvang
rijk er dan - en met inbegrip van - een 
socialistisch revolutie. ’

HET PERSOONLIJKE IS POLITIEK

Begin jaren ’60 onstaat er, als reaktie op de na
oorlogse welvaartmaatschappij, een btede anti- 
autoritaire beweging van mannen en vrouwen 
die strijden voor werkelijk demokratische 
rechten. Echter, in deze strijd tegen de geves
tigde orde was de samenwerking van vrouwen en 
mannen, voor vrouwen veelal teleurstellend. 
Vaak waren de vrouwen alleen goed genoeg om 
broodjes te smeren tijdens bezettingen, koffie 
te zetten op vergaderingen, om notulen uit 
te typen en om geneukt te worden tussen twee 
aktie-vergaderingen in, hetgeen ze nog leuk 
moesten vinden ook, wilden ze niet voor trut 
versleten worden.
In ’70 was de oprichting van Dolle Mina. Deze 
wilde de maatschappelijke achtergronden onder
zoeken die leidden tot de onderdrukking van 
vrouwen. Maar ook Dolle Mina werd steeds meer 
beheerst door mannen en veel vrouwen knapten 
af op de geforceerde manier waarop ze zich van 
hun onderdrukking bewust moesten worden.
In ’71 onstonden de eerste vrouwenpraatgroepen 
waar gepraat werd over persoonlijke ervaringen 
met relaties en met kinderen. Vrouwen kwamen 
tot de ontdekking dat hun eigen ervaringen 
overeen kwamen. Inzicht in eigen persoonlijke 
problemen leidde tot inzicht in diepere oorzaken 
van vrouwenonderdrukking en dat veranderingen 
hierin vragen om een totale verandering van de 
maatschappelijke machtsverhoudingen; kortom 
‘het persoonlijke is politiek’.

mannen rechtsstreeks bijdragen aan de onder
drukking van vrouwen.
Het blijft dan ook de vraag in hoeverre juist 
mannen een bondgenoot kunnen zijn in de ‘lijf- 
strijd’ van vrouwen een rol van de partij hierin. 
Deze vraag kunnen we in de diskussie nog kon- 
kreter stellen:
Welke rol kunnen linkse mannen spelen in de 
akties van vrouwen tegen pornografie?
Wat is hierbij de funktie van de PSP?

Yvonne Schotten schrijft in haar artikel ‘de 
bevrijde ideeën van de jaren zestig als inspiratie
bron’:
4Al nadenkend over de verhoudingen in cle 
wereld en de maatschappij ontdekten we de 
mechanismen van onze eigen onderdrukking, 
liepen met onze kop tegen een muur van 
mannelijk chauvinisme, draaiden we de seksuele 
revolutie een kwert slag om en ontdekten wc 
dat die ook al gebruikt kon worden om ons te 
verneuken; leerden wc dat weinig chantage
middelen zo effëktief zijn als de liefde; 
analyseerden wc de samenhang tussen privé- 
zaken en maatschappij, de rol van het gezin 
enzovoort.
Verbijsterd over de wereld van inzichten die 
voor ons opengin en zo mogelijk nog meer 
verbijsterd over de ontdekking dat vrouwen 
aardig zijn, dat ze kunnen nadenken en dat het 
goed praten is met elkaar, hebben we ons 
teruggetrokken in onze eigen groepen - omdat 
we daar op dat moment meer dan genoeg aan 
hadden. ’

GEEN SOCIALISME ZONDER FEMINISME, 
GEEN FEMINISME ZONDER SOCIALISME

Zoals al eerder genoemd, zijn het met name de 
socialistisch geörienteerde vrouwen in de 
vrouwenbeweging geweest die wezen op de 
ontoereikendheid van de socialistische theorie 
en stelden dat het socialisme een voorwaarde 
is maar geen garantie voor de bevrijding van 
vrouwen en ze verwezen o.a. naar de zichzelf 
socialistisch noemende landen als Rusland, 
Cuba of China waar de positie van de vrouw 
veel gelijkenissen vertoont met die in het kapi
talisme. Anja Meulenbelt vraagt zich zelfs af 
of de patriarchale verhoudingen binnen het 
gezin geen rem zijn op het politieke bewustzijn 
van de arbeiders:
‘Doordat patriarchale verhoudingen binnen het 
gezin door links worden gezien als een privé- 
zaak die geen politieke relevantie heeft, onder
kennen ze niet in welke mate de wisselwerking 
tussen beide sferen invloed heeft, remmend 
werkt op het politieke bewustzijn van arbeiders'. 
(uit: Over politiek bewustzijn en de kwestie 
met de ‘mannelijkheid’)

Deze socialistisch feministen stelden dat de 
bevrijding van alle mensen pas verzwezenlijkt 
kan worden aan de hand van een veranderings- 
strategie die gebaseerd is op een grondige analyse 
van de verwevenheid van het kapitalisme en het 
patriarchaat. Het historisch materialisme is 
hierbij een bruikbare methode:
‘Ons feminisme is de drijfveer om verder te 
onderzoeken. Dat we onze theorie daarbij 
ook socialistisch noemen, heeft te maken met 
een vanuit het marxisme meegenomen houding: 
een historisch-materialistiese blik, die maakt 
dat we er ten allen tijde vanuit willen gaan 
dat ideeën, ook feministiese, te maken hebben 
met de materiële en historiese gegroeide situatie 
waarin mensen leven, en dat die situatie voor 
een groot gedeelte wordt bepaald door machts
verhoudingen die we kapitalities noemen (terwijl
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ze nog steeds patriarchaal blijven.' (Uit: 
Redaktioneel, Socialisties-Feministiese teksten 3)

DE ARBEIDSPOSITIE VAN VROUWEN

Een eerste poging om te komen tot een synthese 
van socialistische en feministische inzichten 
leidde tot de diskussie over de positie van huis
vrouwen en de tweederangs positie van vrouwen 
op de arbeidsmarkt. Duidelijk werd dat de huis

vrouw meer doet dan stoffen, boenen en koffie 
drinken, dat zij vooral door het baren van 
kinderen en het verzorgen van man en kinderen 
dè centrale rol speelt in het reproduceren 
van arbeidskrachten.

‘Huishoudelijke arbeid is dan ook. al vindt het 
dan binnen de beslotenheid van het gezin plaats, 
regelrecht in het belang van het kapitaal. Hieruit 
wordt binnen de feministiese beweging de 
konklusie getrokken de vrouwenonderdrukking, 
gebonden als zij is aan de kapitalistische 
produktie, pas kan verdwijnen met het 
kapitalisme. Vrouwenbevrijding is pas echt 
mogelijk in een socialistische maatschappij. 
Huisvrouwen kunnen nu voor het eerst als een 
revolutionair potentieel benoemd worden, in 
plaats van als personen die toch buiten de 
klassenstrijd staan, omdat het privé-leven buiten 
de maatschappij zou staan.' (Uit: Vader staat, 
moedertje thuis? Selma Sevenhuijsen - 
Socialities-Feministiese teksten 1)
Ook de positie van vrouwen op de arbeidsmarkt 
stond in de belangstelling. Het werd duidelijk 
dat buitenshuis gaan werken voor vrouwen 
beslist niet haar bevrijding betekent. Vrouwen 
blijven vastgepind op wat als haar eigenlijke 
rol wordt gezien ‘huisvrouw en moeder zijn’. 
Haast alle buitenshuis werkende vrouwen 
hebben dan ook een dubbele dagtaak. Het werk 
dat vrouwen doen wordt gezien als tijdelijk 
en/of aanvullend. Dit is een legitimatie voor het 
lage loon en de slechte werkomstandigheden 
waaronder vrouwen veelal werken. Dat vrouwen 
op de arbeidsmarkt zo gemakkelijk uitgebuit 
worden en dat ze kunnen fungeren als de 
‘arbeidsreserve’ komt wel heel goed uit voor het 
kapitalistische systeem.

Ook de PSP-vrouwen hebben vanaf het begin 
van hun bestaan veel aandacht besteed aan de 
arbeidspositie van vrouwen. In ’78 hebben 
ze gekozen voor de eis ‘recht op (betaalde) 
arbeid’ en alle zaken die daarmee te maken 
hebben en wilden hieraan in hun aktiviteiten 
prioriteit geven. Ze zetten zich aktief in voor het 
opzetten van ‘Vrouw en Arbeid-komitees’ 
en ontwikkelden op deze punten een aantal 
duidelijke eisen en akties. En alhoewel de 
diskussies over de arbeidspositie van vrouwen 
waren uitgelopen in politieke akties op dit 
punt, kwamen we met de diskussie over de 
samenhang tussen kapiatalisme en patriarchaat, 
over de wortels van vrouwenonderdrukking, 
niet veel verder.

DE REPRODUKTIE VAN VROUWELIJKHEID 
EN MANNELIJKHEID

De feministisch socialisten hebben met name 
door de theoriën over de positie van huis
vrouwen en hun reproduktie-funktie duidelijk 
gemaakt dat de vrouwenonderdrukking een 
materiële basis heeft en stevig verankerd ligt 
in het kapitalisme maar hiermee wordt in het 
geheel niet duidelijk waarom het nu juist

vrouwen zijn die geen beslissignsrecht hebben 
over
het eigen lijf, die huisvrouw zijn, die seksueel 
misbruikt worden, die zich vol liefde weg
cijferen in de zorg voor man en kinderen, 
dus hoe het komt dat juist vrouwen onderdrukt 
worden en niet alleen door de klasse van kapi
talisten maar óók door mannen.

Deze vraag is in feite de vraag naar de oorsprong 
van de sekse-tegenstellingen. Over die oorsprong 
is al heel wat afgediskussieerd maar een bevre
digend antwoord is niet mogelijk omdat het 
historisch materiaal wat daarvoor nodig is, 
nooit gevonden zal worden. Belangrijker is het 
dan ook waarom en hoe die tegenstellingen 
nu nog steeds gereproduceerd worden.
Aafke Komter in haar artikel ‘Feminisme en 
psychoanalyse of: De fallus als hinderpaal’, 
schrijft dat in de marxistische diskussie rondom 
de reproduktie vaak alleen gekeken wordt 
naar de reproduktie van de arbeidskrachten 
maar niet naar de reproduktie van vrouwelijk
heid en mannelijkheid in elke generatie, en naar 
het netwerk van sociale relaties waarbinnen dat 
gebeurt.

En toch is het voor een politieke beweging 
die streeft naar opheffing van onderdrukking 
van vrouwen essentieel om te weten hoe de 
reproduktie van vrouwelijkheid (en het gevoel 
van minderwaardigheid) en mannelijkheid (en 
het gevoel van superioriteit) tot stand komt, 
want dan pas kun je een strategie uitstippelen 
die een eind maakt aan het kapiatalisme èn het 
patriarchaat.
De laatste jaren zijn er vanuit de psycho-analyse 
en de antropologie nieuwe ideeën ontwikkelt 
over die processen waardoor een kind met het 
biologische geslacht (sex, sekse) Vrouw’, de 
sociale identiteit (gender, geslacht) ‘vrouw’ 
krijgt.

Nancy Chodorow bijvoorbeeld, maakt duidelijk 
dat de ideologie van mannelijke superioriteit 
en vrouwelijke inferioriteit en de daarbij 
behorende arbeidsdeling tussen de seksen, 
zichzelf zal blijven reproduceren zolang 
‘moederen’ uitsluitend een zaak van vrouwen is. 
Ook de PSP-vrouwen benadrukken de laatste 
tijd in hun diskussie dat met name de organisatie 
van het moederschap in onze maatschappij een 
bepalende faktor is in de onderdrukking van 
vrouwen en dat er politieke eisen gesteld moeten 
worden die andere reproduktie verhoudingen 
mogelijk maken. Het is verheugend dat deze 
geluiden ook doorklinken in de PSP zelf op het 
laatste kongres en in de Bevrijding van 11 /2 ’81 
met het artikel ‘Mijn moeder is een man’.
Ik denk echter dat deze ideeën in de PSP op 
heel wat meer weerstanden zullen stuiten 
dan die over de arbeidspositie van vrouwen, 
omdat de eisen die hieruit voortkomen rechts- 
streeks eisen stellen aan mannen: ze zullen 
bereid moeten zijn om ook bij henzelf het 
mechanisme te onderkennen dat leidt tot 
seksisme en te strijden voor het doorbreken 
van de verhoudingen die generatie op generatie 
het seksisme produceren.
Firestone zei in ’71 al dat:
\...de eliminatie van seksuele klassen alleen 
gegarandeerd is als de onderdrukte klasse 
(de vrouw) in opstand komt en de beheersing 
van de reproduktie overneemt: dat vereist 
zowel hernieuwde zeggenschap van de vrouw 
over haar eigen lichaam als een door vrouwen 
beheerste controle van de menselijke vrucht
baarheid, waaronder zowel de nieuwe 
technologie als alle sociale instellingen i/oor het 
baren en opvoeden van kinderen zijn inbegrepeti. ’ 
Het is de vraag of het bondgenootschap van 
mannen hierbij mogelijk is en wat de rol van de 
partij hierbij is.



m eer le
je inspiratie o p d o e t

In d e  praktijk h eb  je  
b e v e c h te n  d an  d at
Op een zondagmiddag hebben we met zes vrouwen gepraat over hoe het is 
om als vrouw aktief te zijn in een links gemengde organisatie. Aan het ge
sprek namen deel: een vrouw die aktief is in de CPN, een ABVA-vrouw, twee 
vrouwen die vooral in buiten-parlementaire bewegingen aktief zijn (kraak
beweging en Onkruit) en twee PSPsters die ook in een PSP-vrouwengroep zit
ten.
We hebben elkaar eerst in het kort onze eigen geschiedenissen verteld als ver
duidelijking voor het waarom en onze verwachtingen bij de organisatie waar
in we aktief zijn. De rest van de middag ging heen met het praten over moei
lijkheden, teleurstellingen en winstpuntjes die het werken in links tot nu toe 
heeft opgeleverd. En vooral over de konflikten in onszelf: waar ligt uiteinde
lijk onze loyaliteit, bij links of bij de vrouwengroepen waarin het toch inspi- 
rerender is te werken................

Het is moeilijk aan te geven waarom iemand ak
tief wordt in een bepaalde klup. Van de groep 
waarin we zaten te praten was W. bijvoorbeeld 
lid geworden van de PSP omdat ze wel iets wilde 
doen in een linkse politieke partij: de vrouwen
groep die net werd opgericht leek haar wel wat. 
Anderen waren al een tijdje aktief in iets dat 
haar eigen situatie betrof (studentenbeweging, 
kraken) en .kozen na verloop van tijd voor een 
politieke partij. Zo werden K. en C. lid van de 
CPN en de PSP met het idee dat een partij akties 
en inzichten op deelterreinen met elkaar kan ver
binden om aldus een grotere kracht tot maat
schappijverandering te vormen. L. stapte juist uit 
de PSP omdat ze het werken daarin te abstrakt, 
te ver van zichzelf vond staan. Zij koos voor On
kruit en de kraakbeweging omdat daarin de di- 
rekte aktie en het werken in basisgroepen cen
traal staan. Ook I. werd aktief in de kraakbewe
ging met het idee dat dat gezellig en overzichte
lijk zou zijn (een ervaring die ze wel had in een 
huisvestingsgroep in een andere stad). Voor E. 
was de drijfveer om aktief te worden in de vak
bond een feit dat ze werkte en kostwinster was; 
hierdoor werd ze met haar neus gedrukt op veel 
ongelijkheden voor vrouwen, vooral op sociaal- 
ekonomies terrein.
Niemand van ons had dus opzienbarende rede
nen om aktief te zijn op een bepaalde plek. 
Interessanter is het dan ook te bekijken wat 
onze ervaringen binnen de partijen en bewegin
gen zijn, wat dat met ons vrouw-zijn te maken 
heeft en waarom we aktief blijven of er juist uit 
stappen. In de loop van het gesprek werd trou
wens wel heel duidelijk dat alle hier genoemde 
organisaties hun voors en tegens hebben.

BASISGROEPEN

In de vrouwenbeweging wordt al langere tijd veel 
gewerkt in kleine groepen, waarin je je ver
trouwd voelt. Deze vorm zien we nu ook bij 
links her en der opduiken.
Zowel I. als C. en W. hebben meegedaan aan de 
Dodewaardakties. Dit heeft hun de ervaring ge
geven dat het werken in vriendschapsgroepen in
derdaad kan in gemengde organisaties; daar voel 
je je verantwoordelijker dan anders bij akties en 
je leert veel. Ze zagen dat ook in deze struktuur 
juist veel vrouwen taken op zich namen, het 
woord deden en als vertegenwoordigster geko
zen werden.

Een voorwaarde is waarschijnlijk wel dat de ba
sisgroepen echte vriendschapsgroepen zijn: dat je 
in de groep elkaar vertrouwt en dat je ook ge
makkelijk praat over dingen die niet direkt met 
de aktie te maken hebben.
I. zat bijvoorbeeld in een groep in de kraakbewe
ging, maar daar ging het heel anders; “Met die 
mensen heb ik nooit goed kontakt gekregen. De 
vergaderingen waren heel zakelijk en dan merk je 
dat je het moeilijk vindt om zelf initiatieven te 
nemen. Ik heb het gevoel dat ik er altijd een 
beetje bij heb gehangen.”
Vooral in de kraakbeweging en in Onkruit wor
den aktiviteiten ondernomen die natuurlijk een 
beroep doen op branie-achtig gedrag, op ‘manne- 
tjes-putterij’. Wanneer er in zo’n groep geen 
ruimte is om te praten over hoe mensen zich 
voelen bij de akties is het logies dat veel vrou
wen, en ook mannen, afhaken.
Een onpersoonlijke opstelling in de groep (dus 
een groep waarin de leden in feite anoniem zijn 
voor elkaar) kan ook eerder leiden tot vrouw-vij- 
andig vergadergedrag: L. “Toen Onkruit groter 
werd en we, op landelijk nivo, elkaar niet meer 
allemaal kenden, was het ook hier: wie het 
hardst schreeuwt wordt gehoord. Ondanks dat er 
veel vrouwen aktief zijn was het vanaf toen een 
mannenklup.” We stuiten nu automaties op een 
probleem: het werken in een kleine vertrouwde 
groep is inspirerend, maar je hebt wel een massa 
mensen nodig wil je iets bereiken. En: “Het per
soonlijke in vergaderingen is heel belangrijk, 
maar we moeten ook zakelijk zijn om tot iets te 
komen” (K.)
Dilemma’s dus. Worden die nu ook aangepakt in 
de bond, de CPN en PSP? Of wordt daarbinnen 
nog steeds voor het grootschalige en het zakelij
ke gekozen?

STERKE BASIS?

W. “In de PSP is er op papier een goeie struktuur 
aanwezig: een opbouw vanuit themagroepen. 
met veel nadruk op de basis. In praktijk echter 
zou ik de organisatie toch eerder topzwaar noe
men. In de vrouwengroep hebben we een tijdje 
geleden afgesproken om meer energie in de PSP 
te stoppen (het feminiseren van de partij). Sa
men met een vriendin heb ik toen een bestuurs- 
funktie op me genomen, maar ik moet zeggen 
dat we met onze ideeën over ‘organisatie’ nogal 
met de kop tegen de muur aanliepen.

C. “Toen ik lid werd van de PSP verwachtte ik 
dat het stimulerend zou zijn, datje samen met 
anderen meer vat zou krijgen op een strategie 
naar maatschappijverandering. In praktijk echter 
heb je meer te bevechten dan dat je inspiratie 
opdoet. In de organisatie zit er veel niet goed; 
het is niet voor niets dat zo weinig vrouwen ak
tief zijn. Maar ook in de maatschappijanalyse. . . 
ook in de PSP ontbreekt nog een duidelijk zicht 
op de positie van vrouwen. Daar wil je dus mee 
aan de gang, en daarom zit je in de vrouwen
groep. Maar ik wil ook met iets bezig zijn dat di
rekt de situatie van vrouwen betreft, daarom zit 
ik in een werkgroep Vrouw en Werk; die staat 
los van de partij. Nou tel maar op, . . .  er blijft 
dus weinig tijd over om in een themagroep van 
de PSP te gaan. Terwijl ik dat wel zou willen, 
want om alleen op beleidsmatig nivo bezig te 
zijn zoals nu, vind ik niet zo bevredigend. En 
vanuit het standpunt van vrouwen bezien ook 
niet zo effektief . . .

ER LIGT TEVEEL?

K.: "Die dingen herken ik ook wel in de CPN. In 
grote lijnen kan ik me wel vinden in haar poli
tiek. Maar of twee punten minder: er zit vaak 
een stuk opportunisme in hoe 99 zaken worden 
aangepakt en de manier waarop de demokratie 
gestalte krijgt bevalt me niet. Je wordt niet gesti
muleerd na te denken en invloed te hebben op 
standpunten. Als je deze twee punten wilt aan
pakken ben je al je energie al kwijt.”
W.: Ik vind dan ook dat het niet een eeuwigdu
rend iets moet zijn om binnen zo’n gemengde or
ganisatie te werken. Als na verloop van tijd toch 
blijkt dat er te weinig verandert moet je je kon- 
sekwenties trekken en zeggen: ik kan het beter 
op een andere manier doen.
C.: Misschien moeten we wel minder op beleids
matig nivo bezig zijn. Als we nu eens met een 
groep mensen op één deelterrein bezig gaan en 
vandaar uit de problemen naar voren schuiven en 
invloed proberen te krijgen . . . .
K.: Dan haal je misschien meer mensen binnen 
omdat ze zien dat er ook wel feministiese vrou
wen in de klup zitten, maar dan nog is het groot
ste deel van het beleid vrouw-vijandig. Kun je 
dan niet beter aktief zijn in de vrouwenbeweging 
en in vrouwenoverleggen in de partij en op ande
re vergaderingen van de partij allerlei dingen in
brengen. Zo werkt dat tenminste in de CPN: als 
je een praktijk achter je hebt staan, heb je meer 
recht van spreken.
W.: Maar hoe het ook zij, je moet als vrouw al
tijd een extra stap zetten. Ook al ga je bijvoor
beeld in een themagroep van de PSP omdat je 
naast de vrouwenbeweging ook in de partij basis- 
gericht wilt werken, ook daar zal je weer dingen 
willen veranderen. Als vrouwen houd je die af
dwingende funktie. Mannen hoeven dat minder 
te doen, tenzij ze zelf ook heel krities zijn.

DE VAKBOND

E.: Jullie hebben ook wel veel aan te pakken in 
je politieke partij, maar je hebt wel het voordeel 
dat je dat binnen een links beleid doet. Binnen
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Hopelijk word! mijn dochrer ook  m o ed er
De vrouwenbeweging benadrukt dat de onder
drukking van vrouwen door alle klassen heen 
loopt: van alle vrouwen, uit welke klasse dan 
ook, wordt verwacht dat ze op de eerste plaats 
huisvrouw en moeder worden/zijn en sexueel 
geweld binnen het huwelijk komt overal voor: 
in ‘Blijf van m’n Lijfhuizen’ zitten vrouwen 
uit allerlei maatschappelijke klassen.
En hoewel dit op zich wel klopt en de onder
drukking van vrouwen uit verschillende klassen 
veel overenkomsten vertoont, ervaren vrouwen 
hun positie heel verschillend. Dit heeft alles 
te maken met de opleiding van de vrouw, het 
milieu waar zij uitkomt, de ideologie in haar 
omgeving, haar specifieke levensgeschiedenis 
en de mogelijkheden die ze heeft om het gang
bare patroon van ‘vrouw-zijn1 te doorbreken. 
Deze faktoren zijn klassebepaald.

‘Het lijkt wel o f jullie vinden dat wij allemaal 
moeten gaan werken en als je zegt dat je het leuk 
vindt om huisvrouw te zijn dan zie ik jullie 
denken van; “dat mens is niet goed wijs. Wat 
een trut. ” Maar ik ben blij dat ik niet hoef te 
werken bij een o f andere mevrouw zoals mijn 
moeder. En ik vind het leuk om mijn huis te 
laten blinken. Alleen voel ik me ook niet. Ik 
heb genoeg te doen. Dus laat mij maar. Ik ben 
best tevreden. ’

'Jullie zijn van een ander soort mensen. Bij ons 
is het heel gewoon dat je moeder wordt. Je bent 
blij dat je man voldoende verdient en je geen 
baantje erbij hoeft te nemen. ’

Wij vonden het belangrijk om in het kader 
van de diskussie over de verhouding klassen
strijd - seksenstrijd te praten met een aantal 
vrouwen die niet behoren tot die groep (vaak 
beter geschoolde) vrouwen die je over het 
algemeen in de vrouwenbeweging en ook in de 
PSP aantreft. Deze vrouwen hebben weinig
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een bond (ABVA) is dat heel anders; er zijn ster
ke tegenstellingen tussen een groep die links is 
en een groep die dat niet is.
Daarnaast is de bond ontzettend hiërarchies; be
leidsveranderingen gaan erg traag, je hebt lange 
adem nodig. Veel mannen in de bond denken 
echt nog dat vrouwen met kinderen niet hoeven 
te werken.........
Andere dingen die jullie zeggen herken ik wel.
Zo hebben wij ook in de vrouwengroep intensief
gediskussieerd of we ons als pressiegroep moeten
manifesteren of dat we in de bestaande kanalen
moeten infiltreren.

«

Ik ben “geïnfiltreerd”, maar dat komt ook door 
dat eeuwige tijdsgebrek waar veel vrouwen mee 
zitten. Ik heb een baan, een gezin en een studie, 
daarom beperk ik me nu wat het vakbondswerk 
betreft tot de gemeentegroep van de ABVA. De 
vrouwengroep heb ik moeten laten schieten.

WELKE DINGEN AANPAKKEN

In alle organisaties liggen punten die door vrou
wen aangepakt moeten worden. In ons gesprek 
kregen we de indruk dat het van de progressivi
teit van de organisatie afhangt wat voor vrou-

opleiding gehad omdat ze in hun jeugd daarvoor 
niet de kans kregen. Zij volgen met elkaar een 
kursus bij ‘Ouders op Herhaling’. Hoe denken 
zij over hun positie op de arbeidsmarkt en de 
eis van herverdeling van alle arbeid, over hun 
moederschap en hun huisvrouwenbestaan?

Jullie zijn allemaal huisvrouw en moeder. Jullie 
mannen werken buitenshuis. Heb je vroeger ook 
gedacht dat je leven zo zou worden?

Ja, je bent zo opgevoed. Je ging van school als 
je veertien was, kreeg verkering, trouwde en 
hield op met werken als er kinderen kwamen.

Maar wat vind je er nu van?

Bij ons mensen is dat nu eenmaal zo: de vrouw 
blijft thuis en zorgt voor de kinderen. Zijn ze 
wat groter dan kun je een baantje nemen, om 
wat ekstra’s te verdienen. En ach daar denk je 
niet bij na, dat is gewoon zo.

Ik vind het wel goed zo. Je hebt toch veel 
vrijheid nu de kinderen wat groter zijn. Het 
heeft toch wel zijn voordeel Kijk, om half zes 
gaat de wekker a f en dan draai ik me lekker 
om. Hij heeft er best vervelende dagen bij, 
dat hij stom werk doet.

Ja, je kan doen waar je zin in hebt. Goed bij mij 
moet alles blinken, maar om half elf zit ik 
met een lekker bakkie koffie en ’s middags 
neem ik een bakkie thee. En als ik ’s morgens 
denk: ‘Ze kunnen allemaal ik weet niet wat 
krijgen ’, dan stap ik op de fiets en dan ga ik naar 
de stad. Veel vrouwen klagen wel veel, maar 
ik vind het toch maar beter dan bij een baas 
werken. Nu ben ik wel erg poetserig, er is dus 
genoeg te doen en anders zijn er toch andere 
leuke dingen te doen. Ik wil zoveel.

wen als knelpunt ervaren wordt. Zo moeten 
vrouwen in de bond al knokken om de strijd 
voor formele gelijkheid (bijvoorbeeld rond kost
winnerschap, WWV, etc.) in het beleid te krijgen. 
In de CPN, PSP èn de vakbond moeten we er 
hard tegenaan om bijvoorbeeld het zo belangrij
ke punt van herverdeling van het huishoudelijke 
werk ook echt prioriteit te laten krijgen.
Dat er tegenstellingen tussen de seksen bestaan 
kan nu, zij het moeizaam ter diskussie gesteld 
worden in de CPN en de PSP. In de CPN is de 
fixatie op de traditionele arbeidersbeweging nog 
erg groot en dat maakt het wel eens moeilijk. 
Ook bestaat de aanhang van die partij uit ver
schillende groepen. K.: “Er is een klup feminis
tes en ook een grote groep vrouwen die al jaren 
lang samen met hun man tegen het kapitalisme 
vecht. Als je dan aankomt met iets als ‘sexisme’, 
dat slaat helemaal niet aan.”
W.: “En dat geldt nog sterker voor mannen, om
dat het feminisme hun poisitie ter diskussie stelt. 
Rond een punt als kinderopvang zijn mannen 
wel mee te krijgen, maar als je zag hoe bij ons in 
de afdeling de diskussie over porno ging; er was 
een groepje mannen waar ik me echt lijnrecht te
genover voelde staan” .

Als ik 's morgens een bakkie koffie neem, 
dan neem ik een puzzelboekje, ga ik lekker 
zitten puzzelen. Ik heb me ook voorgenomen, 
ik ga 5 avonds niet meer achter ’t naaimachien.

Toch wel anders dan vroeger. Mijn moeder was 
's avonds nog weer bezig met stoppen. Echt 
verstellen doe je niet meer.

Wel is huishoudelijk werk soms heel ondankbaar: 
het wordt eigenlijk zelden opgemerkt en met de 
kinderen blijft het ook niet lang schoon.

De andere dag....  - nou ja, de andere dag....  -
al een uur later zie je het al niet meer. De andere 
dag had ik de ramen gezeemd. Komt mijn man 
thuis, gaat ie planten besproeien. Kan ik weer 
opnieuw beginnen.

Voor ik kinderen had, werkte ik hele dagen 
en altijd was het even schoon bij me. Maar 
nu....  ze komen thuis en met een paar vrien
dinnen, kun je maar weer zo beginne}}. Ik zal 
er niets van zeggen, maar het kost me héél 
veel moeite.

Gaat jullie taak als huismoeder maar altijd door, 
dag en nacht?

Nou, mijn man schenkt 's avonds koffie in, hoor. 
’s Avonds doe ik helemaal geen huishoudelijk 
werk. Ja, wel borduren o f breien voor mezelf 
o f voor Daphne.

Is dat geen huishoudelijk werk dan?

Nee!

Iedereen vindt dat echt onzin.

Nee, dat is een hobby. Ik heb altijd een brei
werk, haakwerk o f borduurwerk naast me. 
Net waar ik zin in heb.

Iets voor je kinderen maken, lijkt mij net zo 
goed werk. Datje het leuk vindt, doet er toch 
niets aan af.

Het is niet hetzelfde als dat je de gang gaat 
dweilen.

Je kunt ook een trui kopen. Je hoeft het niet 
te doen omdat het nu zoveel goedkoper is.
En je gaat natuurlijk niet meters zitten breien 
zo maar.

HUISVROUWEN LOON

Iedereen is direkt voor een huisvrouwenloon.

De regering moet dat maar betalen. Wij zorgen 
er toch maar voor dat je man kan gaan werken, 
de kinderen naar school gaan en verzorgd 
worden, en dat het huishouden doordraait.

Ja, als mijn man het moet betalen, dan blijft 
er bitter weinig over.

We praten over het gevaar van een huisvrouwen
loon, vinden jullie niet dat het bevestigt dat 
vrouwen op de eerste plaast huisvrouw zijn



en het vrouwen op die plaats houdt. precies hetzelfde.

Ja maar, het heeft er mee te maken hoe je tegen 
het huishouden aan kijkt. Ik vind het geen straf 
Als je de huishouding nu gewoon leuk vindt en 
je er plezier in hebt, dan vind ik het wat anders. 
Dan wil ik b es t loon daar v o o r. Maar te ge nwoor- 
dig hoor ik negen van de tien vrouwen klagen. 
Maar ze gaan wel in een dienstje bij een ander 
werken. Daar moet ik hard om lachen.

Dat ligt eraan waarom je werkt. Ik doe het toch 
ook. Niet omdat ik het zo heel leuk vind, maar 
als ik donderdags mijn geld krijg, denk ik toch....

WERKEN BUITENSHUIS

We praten over de aantrekkelijke kanten aan het 
werken buitenshuis: ‘Je bent er eens uit’ en 
‘ontmoet andere mensen’. Over het algemeen 
echter zitten er voor de meeste vrouwen meer 
na- dan voordelen aan vast. In het gesprek wordt 
genoemd:O
-  «ebrek aan leuk werk voor vrouwen metw

weinig schoolopleiding; meestal is er niet veel 
meer dan huishoudelijk werk,

- de werktijden zijn niet in te passen binnen de 
schooltijden van de kinderen,

-  als vrouw krijg je een dubbele taak; van de 
man is wel enige hulp in het huishouden te 
verwachten maar toch geen gelijkwaardige 
deelname.

En wat moet je dan? Toch maar een paar uurtjes 
schoonmaken, thuis (illegaal) kappen of 
‘leesmoeder’ worden op school.

.V;/ zou ik wel weer willen werken, gewoon om 
er uit te zijn. Niet omdat ik een hekel aan het 
huishouden heb, hoor. (Hoewel, er zijn wel een 
aantal dingen waaraan ik een hekel heb zoals 
strijken v  afwassen.) Nee, dat valt wel mee. 
maar i / voor mezelf. Ik heb een tijdje bij 
iema1 r ewerkt, huishoudelijk werk, maar dat 
zou tiet weer willen doen. Ik heb vroeger in 
de winkel gestaan, dat vond ik enig werk. Maar 
het zijn van die vervelende tijden zoals van 
9 tot l . Nu kunnen hier de kinderen op school 
overblijven, maar mijn kinderen willen dat niet. 
De oudste zeker niet. Ze wil gewoon thuis eten 
want dan kan ze boven op haar kamer rustig 
een boekje zitten lezen. Ik kan toch ook niet 
zeggen: 'Jij moet overblijven' en ze zijn nog te 
jong om thuis alleen te blijven. Dat durf ik niet.

Zelf zou ik dolgraag willen werken. Ik vind het 
al leuk ofn donderdags mee te gaan met 
zwemmen, en dat is toch maar een uurtje. 
Dan ben ik er even uit. Met het schoolreisje 
mee ook. Ik heb wel pijn in m 'n hersens de 
andere dag. Maar dat vind ik niet erg.

Ja, als ik een leuke baan zou krijgen. Ik werk nu 
ook. Ik doe huishoudelijk werk en dat vind ik 
helemaal niet leuk. Dén dag in de week maak 
ik bestellingen daar in een magazijn. Mensen 
komen het halen en je maakt eens een praatje. 
Dat vind ik wel leuk werk. Als ik dat een hele 
week zou kunnen doen, dan zou ik het zó doen 
en dat kan ook want de khideren zijn al groot.

Als je zegt: 'Je man thuis en jij ver dief 
dat zou niet kunnen want ik zou veel te 
verdienen en daar zouden we niet van 
bestaan.

Of hij ook thuis zou willen werken, dat geloof ik 
met. Hij zou het uiteindelijk niet bevredigend

Is dat het voor jou dan wel?

Nee, natuurlijk niet. Maar er zijn geen mogelijk
heden voor wat ik gedaan heb. Ik ben kapster 
geweest. Nou, daar ben ik een tijd uit. Als ik 
zou gaan werken dan zou ik toch wel f  9,- 
per uur willen hebben. Een kapper verdient 
dan niet genoeg aan mij. Ik heb het wel thuis 
gedaan, maar dat is toch te gevaarlijk, je wordt 
gemakkelijk verlinkt. Nou is het niet zo dat ik 
zeg: ‘ik baal ervan', helemaal niet. Wel eens van 
het huishoudelijk werk, maar het gezin als 
totaal is anders.

vinden.

Er zijn weinig baamtjes, als noodzaak ga je dan 
in de huishouding. Alleen thuis vind ik vreselijk. 
Mijn man is nu ook thuis, is in de w.w., dus dan 
heb ik wat aanspraak. Als hij er niet is, dan heb 
ik daar best moeite mee. De ene keer niet en 
de andere keer vlieg ik tegen de muren op bij 
wijze van spreken. Ik zit zo min moge lijk alleen, 
heb veel visite en werk een ochtend in de week 
in het huishouden.

MOEDER ZIJN

Een van de belangrijkste en moeilijkste taak 
voor vrouwen is het moederzijn, het zorgen 
en opvoeden van kinderen. Maar juist het 
moederzijn geeft veel voldoening en een leven 
zonder kinderen is dan ook moeilijk voorstel
baar voor de meesten.

Ik zou het vreselijk moeilijk vinden zonder 
kifideren. Ik kan ze wel eens de nek omdraaien 
hoor, dat wel en met de koppen tegen elkaar 
slaan. Maar een hele dag zonder kifideren, daar 
heb ik de grootste moeite mee. Je heb dan niets 
meer om voor te zorgen. Nu heb je altijd wel 
van: ‘Ik moet dit en ik moet dat', dat heb je 
dan niet meer.

Ik vond het anders wel heerlijk toen ze naar 
school gingen. Als ze thuis zijn, dan is het steeds 
van: ‘Mam gaan we een spelletje doen?' alsof 
je niets anders te doen hebt. Je kunt nu echt 
op je gemak thuis werken o f naar de stad.

O nee, ik vond het verschrikkelijk.
kwamen op mij af.

De muren

Ik vond het ontzettend erg dat ze naar school 
gingen. Vooral de oudste.

Ook al zijn ze naar school, je denkt toch wel 
steeds aan die kinderen, zo van: ‘Even gauw dit, 
want straks is het half vier en dan komt ze thuis.'

Als moeder wil je, zeker als ze klein zijn, zoveel 
mogelijk van je kinderen meemaken. De 
kinderen breng je naar de kresj als het echt 
niet anders kan.

In een kresj stoppen? Nou, het lijkt me zielig. 
Het lijkt mij dat al die leuke dingen met
kifideren juist vreselijk belangrijk zijn. Als ze 
groter worden is dat anders.

Iets dat alle moeders (in meer of mindere mate) 
goed kennen is de angst dat je kinderen iets 
zal overkomen; en hoe groter ze worden hoe 
minder je ze kunt bescherhien en richtelozer 
je je als moeder kunt voelen.

Als ouders heb je angst voor je kinderen. Van je 
eigen ouders vond je dat onzin. Nu doe ik

Voor die oudste meid heb ik geen angst. Ze 
heeft al een hele tijd verkering en wordt thuis 
gebracht. Maar die anderen, nou dan lig ik mooi 
wakker en al steken ze hun hand maar door 
de brievenbus voor het touwtje, dan zucht ik: 
'Iiè gelukkig'.

Ook de angsten en gevoelens van je kinderen zelf 
kun je zo vreselijk goed voorstellen en inleven.

Ik had vroeger allerlei angsten en de meiden 
hebben dat ook. Ik zeg dan wel van: 'Joh, 
stel je niet aan. Maar ik had het ook. Dan moest 
je naar boven, die enge zolder. Zit ie achter het 
gordijn o f in de kast '? De kifideren hebben 
precies hetzelfde en ik kan het helemaal 
begrijpen. Ik zeg dan: ‘Nou ik moet toch naar 
boven toe. '

Ik zie in Ingrid mezelf gewoon terug. Die zegt:
'Jullie begrijpen me niet. En dan zie mezelf toen 
ik die leeftijd had van II, 12, dat ik dacht:
'Ze zijn allemaal gek’. Ik was misschien heel 
lastig op dat moment, dat kan best. Mijn vader 
en moeder hadden een druk gezin: mijn vader 
zat ifi de ploegendienst en mijn moeder stond 
achter de wastobbe. Toen had je die leeftijd 
dat je wat vragen wou. Maar ze hadden geen tijd. 
Dat zie ik aan Ingrid ook, dan vraagt ze wat en 
op dat moment heb ik er geen zin in. Zegt ze:
'Ik word hier toch niet begrepen, ik ga hier vwg. ’

Natuurlijk zijn de kinderen voor de man net zo 
belangrijk. Maar zijn rol is toch anders. Hij 
heeft minder deel aan het dagelijks leven met 
kinderen. Overdag neem je dus veel beslissingen 
t.a.v. de kinderen alleen, en kleine vervelende 
dingetjes wil je hem besparen of vertel je niet 
om de kinderen te beschermen. Welke funktie 
heeft hij dan naar de kinderen?

Nou, de makkelijkste. Misschien is het anders als 
ze groter zijn, dan wordt hij er meer bij. 
betrokken. Maar als ze klein zijn dan alleen maar 
bij hei eten en naar bed brengen. Komt hij 
om 6 uur thuis. Ziet ze drie kwartier: hartstikke 
leuk. Zitten ze bij pa op schoot. Sesamstraat 
kijken. Maar dan moet je ze overdag meemaken! 
Maar dat maakt hij niet mee. Dan zegt nij:
'Ik begrijp niet dat jij zo 'n moeite met ze hebt. '

Ook als beiden ‘vrij’ zijn wordt de verzorging van 
de kinderen veel eerder als de taak van de 
moeder beschouwd.

Het valt me op, toen mijn meiden op zwefnles 
zaten, dat een hoop moeders met die kinderen 
mee gaan en weinig vaders. En dat is dan 
's avonds. Dan kan je toch wel eens tegen hem 
zeggen: ‘Goh, ga jij maar eens een keertje. ’
Ik heb er toch ook wel eens geen zin in. Moeders 
zien het als hun taak: je hebt je kind op zwem
les gedaan, dan moet je er toch ook naar toe 
gaan.

Ze zien het gewoon als een taak die bij de 
moeder hoort: de kinderen en het aankleden 
in de kleedkamers. Dat zien ze gewoon niet 
zitten, dat ze het idee hebben: ‘Ik zit daar voor 
gek.'

Toen ik ’s avonds werkte, ging hij wel mee.

Vervolg op pag. 19



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Sbaren wide ASN

Als u voor 1 juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,- als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r ------------------. . . . . ------------------------------- . . . ----------- . . 1

I  Naam en voorletter(s):_____________________________________ I

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag {vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  deVroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
*  aankruisen wat u wenst.
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Wil d e  PvdA d o d e w a a rd  w el sluiten ?
De kerncentrale Dodewaard is het gemeenschappelijk eigendom van de 11 
Nederlandse elektriciteitsbedrijven. In Provinciale Staten en Gemeenteraden 
die de politieke kontrole hebben over die elektriciteitsbedrijven worden sinds 
januari 1980 diskussies gevoerd over het sluiten van Dodewaard. Op 16 fe
bruari j.1. hebben de staten van Noord Holland door het verdeeld stemmen 
van de PvdA een voorstel tot sluiting van Dodewaard verworpen. Hierdoor is 
een meerderheid in de aandeelhoudersvergadering van Dodewaard tot sluiting 
van de centrale onmogelijk geworden.
De kerncentrale Dodewaard is de kleinste van 
de twee Nederlandse kerncentrales; hij maakt 
slechts 0,35% uit van het totaal opgestelde 
vermogen van elektriciteitscentrales in 
Nederland. De centrale Dodewaard is opgezet 
als experiment om de elektriciteitsbedrijven 
ervaring te laten opdoen met kernenergie.
Net als andere kerncentrales produceert 
Dodewaard radioaktief afval. Met laag- en 
midden radioaktief afval wordt in zee gestort. 
De brandstofstaven gaan naar de opwerkings
fabriek waar liet gevaarlijkste afval ontstaat. Die 
opwerking vindt plaats in het Engelse Windscale. 
Deze fabriek heeft sinds de o peiling in 1950 
al meer dan een halve ton plutonium in de Ierse 
Zee geloosd. De sterfte aan kanker in Zuid
west Cumbria, de streek waar de opwerkings
fabriek staat, is vijftig keer groter dan het 
gemiddelde van Engeland. De opwerking van 
brandstofstaven is geregeld in het nog steeds 
geheime kontrakt tussen Dodewaard en de 
opwerkingsfabriek.
Vast staat, dat na opwerking niet alleen de 
brandstofstaven naar Nederland terugkomen, 
maar ook enkele tientallen kubieke meters 
hoog radioaktief afval. Afval dat honderd
duizenden -en in sommige gevallen miljoenen - 
jaren afgescheiden moet worden van de biosfeer. 
Bij de begrotingsbehandeling in de Provinciale 
Staten van Noord Holland, in februari 1980, is 
door de PSP-fraktie de deelname aan de kern
centrale Dodewaard aan de orde gesteld. De 
PSP-fraktie vond dat Noord Holland niet langer 
deel zou moeten nemen aan die centrale, gezien 
de «evaren van het radioaktief afval, van de 
kerncentrale zelf en van de opwerkingsfabriek. 
Een PSP-motie om de deelname van Noord 
Holland aan Dodewaard te beëindigen haalde 
geen meerderheid, de PvdA wilde dat eerst 
de financiële en juridische aspekten van het uit
treden of sluiting van de kerncentrale op een 
rijtje werden gezet. Sinds het Noordhollandse 
statendebat in februari 1980 zijn in praktisch 
alle gemeenteraden en provinciale staten die 
eigenaar zijn van een elektriciteitsbedrijf 
diskussies gevoerd over sluiting van Dodewaard. 
De Amsterdamse gemeenteraad nam al in maart 
1980 het besluit de banden met Dodewaard te 
verbreken.
De diskussies over de sluiting van Dodewaard 
zijn in een stroomversnelling geraakt door de 
massale demonstraie bij de kerncentrale in 
oktober 1980. Inmiddels is bekend dat naast 
Amsterdam, ook de gemeenten Delft, Leiden 
en Utrecht voor sluiting van Dodewaard zijn.
Dc uitslag voor wat betreft Groningen en Drente 
is nog niet duidelijk. De provincies Gelderland 
en Utrecht zijn voorlopig tegen sluiting.

WAT KOST SLUITING?

De elektriciteitsbedrijven en de direktie van

Dodewaard hebben zich fel gekeerd tegen 
de sluiting van de kerncentrale. Vooral het 
financiële argument (sluiting zou een paar 
honderd miljoen kosten) werd in het strijdperk 
gebracht. Opvallend is als je de notities van de 
verschillende elektriciteitsbedrijven naast elkaar 
legt, dat de geschatte financiële gevolgen van 
sluiting zeer sterk uiteenlopen. Volgens de 
Amsterdamse notitie kost sluiting 100 tot 
1 70 miljoen, Noord Holland schat 250 miljoen 
en de direktie van Dodewaard komt op 
500 miljoen. De bedragen die opgevoerd worden 
zijn nauwelijks gespecificeerd, en dat maakt 
kontrole er niet makkelijker op. Volgens 
de elektriciteitsbedrijven is de elektriciteit 
geproduceerd door de kerncentrale Dodewaard, 
goedkoper dan elektriciteit uit een gas- of olie- 
gestookte centrale. Bij de kostenberekening 
van de kerncentrale worden alleen niet de kosten 
van het opslag van het radioaktief afval mee
geteld! De kosten van opwerking van brandstof
staven worden maar gedeeltelijk opgevoerd. 
Met andere woorden: een belangrijk deel van 
de kosten van Dodewaard worden naar de toe
komst verschoven. Als rekening gehouden wordt 
met alle kosten, dan is elektriciteit opgewekt 
door de kerncentrale in Dodewaard twee maal 
zo duur als elektriciteit die door een gas- of 
olie gestookte centrale geproduceerd wordt.

In de notities staat ook niet vermeld wat de

tot 1993 open blijft. Herman Damveld van de 
Groningse Milieufederatie heeft die berekening 
wel gemaakt. Wanneer rekening wordt gehouden 
met alle kosten die nodig zijn om Dodewaard 
tot in 1993 draaiende te houden (dus o.a. 
rekening gehouden wordt met de totale op- 
werkingskosten, het inpakken, opslaan van liet 
radioaktief afval, wanneer ook rekening 
gehouden wordt met het feit dat naarmateO
de centrale ouder wordt er meer gebreken 
komen en de bedrijfstijd afneemt) dan is het 
500 tot 800 miljoen gulden goedkoper om 
Dodewaard nu te sluiten i.p.v. in 1993.
Met andere woorden; sluiting van Dodewaard 
nu levert voor een gemiddeld huishouden 
een bedrag van 30 - 40 gulden voordeel op.

JURIDISCHE PROBLEMEN

De elektriciteitsbedrijven suggereren dat sluiting 
nu van Dodewaard niet mogelijk is. omdat de 
statuten en de overeenkomst op basis waarvan 
de kerncentrale draait dat verhinderen. In de 
statuten en de overeenkomst is echter helemaal 
niets opgenomen over sluiting van de centrale 
vóór het einde van de technische levensduur, 
dus voor 1993. De drogredenen en smoesjes 
die opgevoerd worden door de elektriciteits
bedrijven om aan te tonen dat sluiting van 
Dodewaard om juridische redenen onmogelijk 
is, raken kant noch wal. De kroon spant het 
Noordhollandse elektriciteitsbedrijf dat beweert 
dat voor sluiting op korte termijn unanimiteit 
van aandeelhouders vereist is. En aangezien 
Gelderland heeft besloten niet voor sluiting te 
zijn is er geen unanimiteit. Maar nergens in 
statuten of overeenkomst wordt bepaald dat 
unanimiteit noodzakelijk is. En op basis van die 
veronderstelling wordt de konklusie getrokken 
dat sluiting van Dodewaard op korte termijn 
onmogelijk is.

financiële gevolgen zijn wanneer de kerncentrale Vervolg op pag. / 9
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Zaterdag 14 februari hing er een spandoek 
aan liet Universiteitshuis in Utrecht. '11 jaar 
Strohalm’, stond daarop.
Binnen een zaal vol milieu-aktivisten van 
verschillende groeperingen, de blik gewend 
naar sprekers(sters) die voor weer een 
ander spandoek stonden niet daarop een rij 
groene mannetjes achter een ronde blauwe 
wereldbol en de tekst ‘wij hebben de wereld 
te winnen'.
Ook nadat ik mijn ogen een paar keer had 
dichtgeknepen blééf ik er een rij ME-ers 
in zien achter een groot schild.
De in 1970 opgerichte Aktie Strohalm 
kwam eerder in Bevrijding 81-1 ter sprake, 
toen het ging over de politisering van de 
milieubeweging.

Strohalm is een onafhankelijke aktiegroep 
waarin een vrij permanente groep van zo’n 
20 mensen aktief is met eenzelfde aantal 
eromheen waar dan wat meer verloop in 
zit. Het ontbreken van een specifieke 
organisatievorm geeft de groep veel vrijheid 
tot het nemen van steeds weer nieuwe 
initiatieven, het ontwikkelen van ideeën 
en het spelen van de onheilsprofeet die 
achteraf steeds weer gelijk krijgt (afval
probleem, vervuiling bodem en grondwater 
enz.)

Hoe staat de balans er nu voor na zo’n elf 
jaar milieuaktie, hoe zal het er over een 
aantal jaren uitzien? Wat is er geleerd, hoe 
moet het nu verder? Over dit soort vragen

ging deze studie-feest-dag. Nu kun je niet 
verwachten dat een paar honderd mensen 
in één dag of eigenlijk in 11/ 2 uur groeps- 
diskussie met een puike vernieuwde wereld- 
veroverende strategie voor de dag komen, 
maar wel kan zo’n dag inventariserend 
werken, een nieuw overzicht geven.

Het leek daarom zinvol om voor de PSP 
die in vergelijking met andere partijen het 
milieu het minst modieus in haar programma 
heeft staan, een aantal punten die aan de 
orde kwamen op te pikken.

HOE VER UTOPI ▲

Terugkijkend op wat er nu precies gebeurt na de milieu-opwelling van het 
begin van de jaren zeventig valt te konstateren dat steeds de uitkomsten en 
niet de oorzaken van problemen en ontwikkelingen t.a.v. het milieu zijn aan
gepakt. Vuil water wordt gezuiverd in grote installaties met maar liefst drie 
trappen, ‘natuurgebieden’ worden geïsoleerd naast moderne landbouwgebie
den, snelwegen worden begeleid door hoge geluidwerende wallen, het vergun
ningenstelsel wordt steeds uitgebreider en komplekser.
Het begrip ellendespiraal lijkt bruikbaar, in een eerste lezing op 14 februari 
werden de ontwikkelingen dan ook aan de hand van een dergelijke spiraal ge
schetst.
'Je konstateert dat bepaalde maatschappelijke 
ontwikkelingen negatieve effekten hebben. Er 
komen oplossingen die deze ffekten uit de 
wereld lijken te helpen, maar achteraf blijkt 
toch dat zo ’n oplossing alleen op korte termijn 
effekt heeft en op lange termijn zelfs omgekeerd 
werkt. liet probleem wordt versterkt en er 
komen op andere terreinen nieuwe problemen 
bij'.
Een voorbeeld vormt de verkeersbehoefte. 
Deze neemt toe naarmate de verschillende 
maatschappelijke funkties zoals wonen, werken 
en rekreëren sterker ruimtelijk gescheiden 
worden. Men probeert dat op te lossen door het 
autogebruik te vergemakkelijken. In eerste 
instantie brengen bijv. nieuwe wegen enige 
leniging, maar zowel op de korte als op de 
langere termijn brengen zij ook nieuwe pro
blemen met zich mee. De oorzaak, het scheiden 
van die funkties op zich, wordt evenwel niet 
in beschouwing genomen.
Het denken in ellende spiralen kan eveneens 
meer helderheid geven in de verbanden tussen 
milieuproblemen en maatschappelijke 
problemen op eenzelfde moment. Wanneer je 
weidevogeltjes wilt behouden kun je niet 
voorbij gaan aan de positie van boeren die 
maatschappelijk nogal in de knel zitten. Wanneer 
je een bepaalde industrie wel erg vies vindt 
kun je niet voorbij aan de werkgelegenheid 
die diezelfde industrie ook brengt. Het denken 
in spiralen geeft ook zicht op de ‘foute 
oplossingen’. Nieuwe en brede wegen lossen 
niet het verkeersprobleem op, maar trekken 
juist meer verkeer aan, een derde trap op een 
zuiveringsinstallatie om fosfaat uit het water 
te halen, legitimeert het lozen van fosfaat 
op het water. En ook: het opvoeren van kern-

wapenproduktie om de vrede veiliger te stellen, 
brengt de rampen dichterbij.

SCHILLENMODEL

Maar wat doe je met principiële verhalen in een 
praktijk die anders loopt?
Een tweede inleiding ging over ‘mooie theoriën 
en de moeilijke praktijk’. Het is heel zinnig 
om de problemen in hun breder kader te 
plaatsen, de strukturele oorzaken in te zien 
en er achter te komen dat ‘het systeem' dc 
schuld is en de maatschappij moet veranderen. 
Maar dan volgt de vraag hoe je zulke algemene 
waarheden omzet in konkrete akties, oftewel 
of je met je akties iets kunt doen aan de veran
dering van de maatschappij. Daarvoor zijn een 
aantal eisen aan die akties te stellen.
'Akties moeten onthullend zijn, zaken bloot 
leggen, inzicht bevorderen. Akties moeten 
gericht zijn op de wortel van de problemen 
(dus weer het ellendespiraaldenkcn). Akties 
moeten ertoe bijdragen dat steeds meer mensen 
kritisch worden’.
Wat die laatste betreft werd het zogenaamde 
schillenmodel geïntroduceerd. In de buitenste 
schil daarvan zit het publiek. Een deel daarvan 
wordt via krant, informatiemateriaal, bijeen
komsten e.d. probleembewust en komt in 
schil 1 te zitten. Een aantal mensen uit deze 
schil is tot een zekere graad van aktiviteit te 
brengen, men zet handtekeningen, gaat folders 
verspreiden, bezoekt vergaderingen. Deze groep 
belandt dan in schil 2. Daarvan gaat een deel 
nog verder, schoolt zich, voert konkrete aktie, 
leert oorzaak en gevolg kennen en belandt in 
schil 3. Daaruit rijzen tenslotte de organisatoren 
op. Zij die zich verantwoordelijk voelen voor

de akties en deze hopelijk ook in een breder 
kader kunnen plaatsen. Zij vormen uiteindelijk 
de binnenste schil, schil 4.
Maar wat doe je nu weer met zo'n schillen- 
indeling?
Op zich niet zo veel, maar net zoals de ellende
spiraal kan een dergelijk model wellicht tot 
inzicht leiden in wat er in feite gebeurt, om 
daaruit lering te kunnen trekken.
Om dat te illustreren kwamen een viertal 
sprekers! sters) opdraven om terug te blikken 
op de ontwikkelingen die de akties, waar zij zelf 
deel van uitmaakten, de afgelopen 10 jaar 
hadden doorgemaakt.
Wat ging er fout? Wanneer en waarom moest er 
worden bijgestuurd, de strategie veranderd, 
wat is er wel gelukt?

AKTIEVORMEN

Achtereenvolgens kwamen de wereldwinkels, 
het IKV, een stroomgroep uit Tilburg en een 
plaatselijke aktiegroep uit Soest aan bod.
In de vier verhalen kwamen een aantal vraag
punten steeds weer naar voren:
— In hoeverre stem je je manier van aktie- 

voeren af op de reakties. Als er wordt gesteld 
dat je zo negatief bent, niks wil. Maak
je dan een alternatief plan?
Als wordt gesteld dat het vast weer van die 
enge kommunisten zijn. Richt je dan je aktie 
‘neutraler’ en breder?

— Hoe overbrug je de kloof tussen de door
gewinterde aktievoerders die alle informatie 
hebben en snel en effektief willen werken en 
de nieuwkomers die nog van niets weten 
en dus in eerste instantie vertragend kunnen 
werken.

— Met welke groepen ga je koalities aan. Ga je 
samen met groepen die eenzelfde korte 
termijn belang hebben maar op lange termijn 
heel anders gericht zijn?

— Hoe hou je de kontinuiteit in de aktie. Hoe 
ga je tegen dat groepen na een aktie-afloop 
weer geheel uiteenvallen? Maar ook, hoe 
voorkom je dat een aktie een doel op zich 
gaat worden, een eigen leven gaat leiden?

Het zijn enkele vragen waarop de groepen die ter 
sprake kwamen hun eigen antwoorden 
probeerden te vinden.



De wereldwinkels bouwden breed landelijke 
organisatie netwerken op en gaan met veel 
verschillende groepen koalities aan. Het IKV 
dat eerst voornamelijk rond de organisatie 
van de landelijke vredesweek even tot leven 
kwam is nu opgesplitst (o.a.) in plaastelijke 
kernen die aktief werden in de anti-kernemergie- 
beweging. De Tilburgse stroomgroep bepaalt 
haar eigen weg zonder strakke organisatie- 
struktuur. Het uit heel verschillende groepen 
bestaande aktiefront tegen een verhoog- 
catharijnisering van een deel van Soest tenslotte, 
viel na een goede afloop van de aktie in vele 
delen uiteen.

LANGE TERMIJN EN KORTE TERMIJN

De vragen kwamen weer terug in de middag- 
diskussies, waarbij het gezelschap zich in een 
aantal groepen opsplitste. En daarvan kreeg 
als titel ‘Hoe werk je vanuit op korte termijn 
tegengestelde belangen aan op lange termijn 
gemeenschappelijke belangen?1 
Een aantal stellingen moesten de diskussie ver
gemakkelijken. Twee hele korte omvatten in hun 
beknoptheid de problematiek het meest kern
achtig:
1. Korte termijn akties, die zonder een 

maatschappijvisie gevoerd worden, kunnen 
milieu-vijandig zijn1

2. ‘Door alleen met lange-terniijn aktiviteiten 
bezig te zijn Verkwansel1 je het op dit 
moment bedreigde milieu1.

Beide stellingen zijn waar. Een aktie ter ver
krijging van een zuiveringsinstallatie, een aktie 
tot behoud van een bepaald bosje, een aktie 
voor de omlegging van een wegtracée of ver
plaatsing van een bedrijf kunnen op zich milieu- 
vijandig zijn, d.w.z. het lange termijn perspektief 
in de weg staan. Immers, aanpassingen en 
oplappingen binnen de bestaande strukturen, 
bevestigen die strukturen alleen maar, geven 
meer reden tot voortzetting ervan. Als je je 
evenwel alléén met die strukturen bezighoudt 
en het tegengaan van een bepaalde industrie
vestiging, wegaanleg, het behoud van een 
bepaald landschapselement als iets marginaals 
opvat, waar je je niet druk om moet maken 
omdat het om grotere doelen gaat dan is er 
straks niets meer om voor te vechten, niets

meer om te verliezen. Het gaat dus om het 
zoeken naar tussenwegen, akties voeren, 
initiatieven nemen die een voorbeeldwerking 
hebben, een uitstralingseffekt van fzo kan het 
ook1. Tegelijkertijd moeten ze de knelpunten 
aantonen, de grenzen aangeven (wat wordt er 
nog wel geaksepteerd en wat wordt als 
bedreigend voor het ‘systeem’ ervaren)
Al eerder op deze Strohalmdag was naast de 
genoemde ellendespiraal en het schillenmodel 
een derde analysehulpmiddel geïntroduceerd: 
de doelenlijn. Een doelenlijn houdt een vooraf 
geformuleerde kontinuiteit in van opeen
volgende aktiepunten die logisch uit elkaar 
voortvloeien en een steeds fundamenteler 
verandering brengen. Als voorbeeld geldt de 
giro-blauw-aktie, waarbij via direkte akties 
die de uiteindelijke sluiting van de kerncentrales 
in Nederland tot doel hebben wordt toegewerkt 
naar doelen op een nog veel langere termijn, 
namelijk zeggenschap over manieren en hoeveel
heden van energieopwekking.
De anti-kemenergiebeweging die hier nu even 
ter sprake komt onderscheidt zich binnen de 
milieubeweging door de massaliteit in de 
aanhang. Dat komt doordat de aktiedoelen 
steeds heel konkreet zijn (‘dat ding moet dicht1), 
maar vooral ook doordat het kernenergie- 
probleem het meest dicht bij de ekonomische 
machtsstrukturen zit, terwijl andere milieu
problemen meer afgeleid zijn. Daardoor staat het 
mensen niet direkt helder voor ogen in welk 
verband een eventuele aktie staat en is elke aktie 
op zich een soort reservaatvorming. Geïsoleerd 
uit het grotere geheel omdat dat ongrijpbaar is 
koncentreert men zich op het behoud van een 
knotwilg op een bepaalde plaats, tegen de 
vestiging van een bedrijf op een bepaalde plaats, 
tegen de aanleg van een bepaalde weg op een 
bepaalde plek.

Aan de muur van een van de vergaderruimten 
hing het verhaal van de Indiaan: ‘Alles hangt 
met alles samen1 is zijn motto. Het bewust 
worden van de natuurvervreemding van de mens 
en het streven naar de verbreiding van het in
zicht dat er naar samenhang moet worden 
gestreefd tussen de mens en zijn omgeving 
is uiteindelijk het doel in de strategie van de 
milieubeweging. Tegelijkertijd zien we ook de 
mogelijk isolerende werking ervan (kleine

geïsoleerde groepjes zoals ‘Kleine Aarde1, los 
van het grote maatschappelijke geheel) en daar
naast ook het half-intellektualistische van een 
dergelijke benadering waarmee mensen kunnen 
worden afgestoten.
Daarom lijkt het bewegen op verschillende 
fronten, waarbij enerzijds de lange termijn 
doelen in het oog worden gehouden en ander
zijds tegelijkertijd ook heel pragmatisch te werk 
wordt gegaan met een korte termijn perspektief, 
hoezeer ze elkaar onderling ook kunnen bijten, 
uiteindelijk nog het meest effektief. Daarbij 
moet dan wel voldaan worden aan de drie aan 
akties te stellen voorwaarden, dus inzicht 
bevorderend, de wortels aan tastend en veel 
mensen kritisch makend.
(Dat alles met alles samenhangt werd me weer 
helemaal duidelijk toen ik tegen het einde van 
de dag werd staande gehouden door een dame 
die wat wou vragen ten behoeve van haar boek 
over ‘de vrouw in de milieubeweging1)
Tenslotte volgde aan het eind van de dag nog 
een slotverhaal onder de titel ‘Hoe ver is Utopia1. 
Daarin bleek de doelstelling van Strohalm van 
1970, namelijk het ekologiseren van politieke 
en maatschappelijke groeperingen en het 
politiseren van milieugroepen1, verbreed te zijn 
naar ‘De arbeidersbeweging-brede-massa, ekolo
giseren en de middengroepen en middenstand 
politiseren, de ekonomische onlogika duiden. 
Deze twee grote bevolkingscategorién naar 
elkaar toebrengen. Voordat een niet-progressieve 
(misschien ook groengekleurde beweging) dit 
doet1.
Dit dan als leidraad voor het komende decennium. 

TITIA VAN LEEUWEN

Aktie Strohalm heeft een milieu-informatie-winkel 
Oude Gracht 42 Utrecht (Tel.: 314314)

W onen in D elft
De PSP afdeling Delft heeft recentelijk een nota 
woongroepen beleid uitgebracht, 'le t deze nota 
‘Wonen in meervoud1 wil men een gemeentelijk 
huisvestingsbeleid voor woongroepen stimuleren 
en men doet daartoe dan ook een aantal 
konkrete voorstellen aan de Delftse gemeente
raad.
Groepswonen zit nog steeds in het verdom
hoekje. Hoewel er met de name de laatste tien 
jaar een duidelijke en steeds groeiende behoefte 
aan is, wordt die in het landelijke en plaatselijke 
volkshuisvestingsbeleid nog niet of nauwelijks 
erkend. Initiatieven zoals van Centraal Wonen 
dreigen in het hele land telkens stuk te lopen op 
bestuurlijke onwil of onmacht, op ellenlange 
ontmoedigende procedures, op een volkshuis
vestingsbeleid dat nog steeds het gezin als norm 
hanteert en één- en tweepersoonshuishoudens 
als toelaatbare uitzondering. Het wordt hoog 
tijd, dat daar verandering in komt, op alle 
betrokken (overheids)nivo’s. Met name 
gemeenten hebben duidelijke mogelijkheden 
om een beleid voor woongroepen te voeren, 
dat een gei'ntegreeerd onderdeel van het totale 
huisvestingsbeleid vormt. Over hoe dat zou 
kunnen gaat de nota.

De nota is te bestellen door overmaking van 
f. 3,50 (inkl. porto) op giro 4170300 t.n.v. 
Werkgroep Stadspolitiek. Postbus 3136, 2601 
DC Delft o.v.v, ‘Wonen in meervoud1.
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De afgelopen tijd vond een bliksemtour plaats van de Amerikaanse onder
minister van buitenlandse zaken Eagleburger langs de Europese en Latijns- 
amerikaanse bondgenoten. Doel ervan was om de interventiepolitiek van 
Reagan uit een isolement te halen en de regeringen van de bezochte landen 
ervan te overtuigen dat het gevaar van een communistische expansie in Cen
traal Amerika serieus is en militaire optreden van de VS rechtvaardigt. In het 
kielzog van Eagleburger volgde een delegatie van de Salvadoriaanse junta zelf. 
Deze verhoogde diplomatieke aktiviteiten lijken geen andere konklusie te 
rechtvaardigen dan dat Reagan en zijn adviseurs hebben besloten nog aktie- 
ver in El Salvador en van daaruit in de rest van Centraal Amerika op te 
treden.
Naast de reis van Eagleburger wijzen nog een 
aantal andere feiten in deze richting. Reagan 
heeft de militaire en ekonomische hulp aan de 
junta van El Salvador drastisch opgevoerd van 
(resp.) 10 naar 15 en van 40 naar 100 miljoen 
dollar. Hij heeft de leverantie van tarwe aan 
Nicaragua, die door Carter was toegezegd, 
opgeschort 'tot het resultaat van een onderzoek 
naar vermeende wapenleveranties van Nicaragua 
aan linkse guerillatroepen in El Salvador bekend 
is’. De Amerikaanse media zijn een uitgebreide 
kampagne begonnen over 'schending van de 
mensenrechten’ in Nicaragua. En de Amerikaanse 
regering heeft besloten het in 1977 door Carter 
ingestelde wapenembargo voor de 
Guatemalteekse junta op te heffen.
Al deze stappen passen in het schema zoals dat 
in een rapport van 6 november door een aantal 
'd issid en te’ fnnktionarissen van de CIA, d e 
ministeries van buitenlandse zaken en defensie 
en andere Amerikaanse regeringsinstanties naar 
buiten werd gebracht. De auteurs van dit rapport 
stelden dat reeds in het laatste jaar van de 
regering Carter de voorbereidingen zijn getroffen 
voor de huidige aktiviteiten van de VS in El 
Salvador. ‘Deze zullen leiden tot een grotere 
betrokkenheid met verreikende komplikaties 
voor onze strategische belangen in het Caraibisch 
gebied’, meeden zij. En ze somden een reeks 
maatregelen op die door de Amerikaanse 
regering werden voorbereid in verband met 
de situatie in El Salvador. Deze waren samen 
te vatten onder vijf hoofdaktiviteiten:
1) Verbetering van de politieke en ekonomische 
situatie om de levensvatbaarheid van de huidige 
junta te verhogen. 2) Verbetering en bescher
ming van de internationale erkenning en prestige 
van het regiem. 3) Versterking van de mogelijk
heden van de Salvadoriaanse strijdkrachten 
om de volksopstand te bestrijden. 4) Het 
opstellen van gedetailleerde plannen voor het 
geval er aktief gereageerd moet worden bij 
verslechtering van de situatie in het gebied.
5) En zich verzekeren van een voortdurende 
steun vanuit het Amerikaanse Congres en de 
publieke opninie voor de regeringspolitiek, 
door een aktieve kampagne in de media.
Een vergelijking van de recentelijk genomen 
stappen van Reagan en deze plannen maakt 
duidelijk dat dit schema nu versneld en ver
hevigd uitgevoerd wordt. Het rapport noemt 
deze aktiviteiten de meest omvattende sinds 
de Amerikaanse invasie in de Dominicaanse 
Republiek in 1965 door een Amerikaanse 
regering genomen. Daarbij maken de VS inten
sief gebruik van nog aanwezige militaire 
faciliteiten in Panama ten behoeve van een uit

gebreid trainingsprogramma voor Salvadoriaanse 
officieren: ‘het grootste ooit door de VS in 
één jaar ten behoeve van een Latijnsamerikaans 
land georganiseerd’.

HONDURAS EN GUATEMALA

Desondanks is de junta niet in staat geweest 
de opstand neer te slaan. Daarom ziet Reagan 
zich genoodzaakt om de direkte betrokkenheid 
van de VS - nu reeds bestaande uit wapen
leveranties, trainingsprogramma’s en het inzetten 
van aktieve adviseurs - op te voeren. Het wordt 
daarbij steeds duidelijker dat het konflikt 
niet tot El Salvador beperkt blijft. De regiems 
in Honduras en Guatemala worden door Reagan 
nauw betrokken bij zijn aktiviteiten in El 
Salvador. Guatemalteekse legereenheden en 
paramilitaire rechtse terreurgroepen, bestaande 
uit voormalige leden van de Nationale Garde 
van Somoza, Cubaanse ballingen en huurlingen, 
werken nauw samen met soortgelijke eenheden 
uit Honduras en El Salvador in de bestrijding 
van de Salvadoriaanse oppositie. Met name 
onder deze paramilitaire eenheden en de 
Hondurese strijdkrachten leeft de wens om na 
de overwinning op de oppositie in El Salvador 
door te stoten naar Nicaragua en de Sandinisten 
ten val te brengen. Gezien de recente kampagne 
tégen Nicaragua in de Amerikaanse media 
lijkt deze gedachte ook post te vatten in de 
regering van Reagan.
Maar aan de andere kant worden, zoals het 
‘dissidentenrapport’ aangeeft, de junta's in 
Honduras en met name Guatemala in toe
nemende mate gekonfronteerd met interne 
gewapende oppositie tegen hun regiem, hetgeen 
hun externe stootkracht verzwakt. Vandaar dat 
Reagan zich gedwongen ziet de militaire steun 
aan deze junta’s ook uit te breiden.
Het is echter de vraag of Reagan zijn bond
genoten kan overtuigen van opvoering van de 
interventie in Centraal Amerika. De hypocritie 
van zijn argumenten druipt er overduidelijk 
vanaf. Hoe kan Reagan de Nicaraguaanse 
regering beschuldigen van vermeend schenden 
van de mensenrechten terwijl dagelijks zonder 
enig kommentaar zijnerzijds de wrede terreur 
van de Salvadoriaanse junta nieuwe slachtoffers 
eist? En hoe kan Reagan de Sovjet Unie 
beschuldigen van het zenden van wapens aan 
de oppositionele beweging - zonder daar 
overigens volgens een Navo-funktionaris over
tuigende bewijzen voor op tafel te kunnen 
leggen - terwijl de VS zelf al jaren op grove 
schaal wapens levert aan een junta die op geen 
enkele wijze het Salvadoriaanse volk vertegen

woordigt? En wat houdt de veronderstelde 
militaire hulp van Cuba in, vergeleken bij de 
militaire steun die volgens het Amerikaanse
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dissidentenrapport landen als Israël en de 
Zuidamerikaanse diktaturen van Chili. Uruguay 
en Argentinië, als trouwste bondgenoten van de 
junta, leveren: adviseurs, trainingsfaciliteiten, 
wapens en andere logistieke steun? Na de VS 
is Argentinië de belangrijkste trainer van 
Salvadoriaanse officieren!

REAGAN'S ISOLEMENT

Reagan bevindt zich wat betreft zijn politiek 
in centraal Amerika in een tamelijk groot 
isolement. Binnen de VS zelf zou volgens het 
dissidentenrapport de publieke opinie - bij 
een onderzoek in augustus 1980 nog 2 op de 3 
Amerikanen - ondanks de anti-Nicaragua 
kampagne van de media nog immer sympathiek 
staan tegenover het Sandinistisch experiment. 
En in oktober 1980 sprak 60% van de mannen 
en 68% van de vrouwen in de VS zich uit tegen 
interventie van Amerika in ontwikkelingslanden 
Dat zelfde dissidentenrapport wijst erop dat 
interventie van de VS in El Salvador een even 
grote verontwaardiging op zou roepen als de 
invasie van de Sovjet Unie in Afghanistan; 
dat tweederde van de Verenigde Naties de 
invasie zou veroordelen; en dat zelfs binnen de 
Organisatie van Amerikaanse Staten (OAS) 
een dergelijk plan geen meerderheid zou krijgen. 
In de betreffende regio zelf is ook al weinig 
enthousiasme voor het optreden van de VS te 
ontdekken, met uitzondering van de rechtse 
christendemokratische regeringen in Venezuela 
en Costa Rica, die echter door hun bevolking 
niet gesteund worden in hun sympathie voor 
de Amerikaanse plannen. Het rapport stelt 
dan ook: ‘de steun voor onze politiek is beperkt 
en onbetrouwbaar'. Vooral in Mexico, dat voor 
de Amerikaanse olie- en gasleveranties van groot 
belang is en in de regio een belangrijke 
positie inneemt, bestaat er grote onrust over 
de groeiende militaire betrokkenheid van de VS. 
De regeringspartij PRI onderhoudt goede 
betrekkingen met de Salvadoriaanse oppositie, 
en de publieke opninie en media zijn geheel op 
handen van de revolutionaire groeperingen.
De Mexicaanse regering kan zich dan ook geen 
ondersteuning van de politiek van Reagan 
veroorloven.
Ook binnen de christendemokratische beweging 
is er geen onverdeelde steun voor de 
Salvadoriaanse president Duarte. In El Salvador 
zelf heeft op 6 leden na het hele kader van zijn 
partij de zijde van de oppositie gekozen. En 
internationaal moet de steun vooral komen 
van de Venezolaanse en Costaricaanse christen- 
demokraten én van de Westduitse CDU/CSU. 
Het CDA neemt een afwachtende, kritische 
houding aan tegenover El Salvador. Een afge- 
zwakte motie van het CDA waarin gevraagd 
werd om beëindiging van de strijd, stopzetting 
van de wapenleveranties en het starten van 
onderhandelingen om tot een de-eskalatie 
te komen, is in de Tweede Kamer aangenomen.

De PSP en de CPN stemden tegen omdat een 
oproep tot dialoog wel mooi klinkt maar een 
miskenning van de huidige volksopstand in
houdt. Eerder waren moties die aandrongen op



stopzetting van Amerikaanse militaire hulp 
verworpen.
De recente gebeurtenissen hebben echter nog 
eens duidelijk gemaakt dat het voor slappe 
uitspraken te laat is. Reagan wil er blijkbaar 
alles aan doen om de Amerikaanse en internatio
nale opinie om te buigen ten gunste van een 
verdere opvoeing vand de Amerikaanse inter
ventie in Centraal Amerika. Direkt militair 
optreden van Amerikaanse mariniers is voor
alsnog niet te verwachten; maar de indirekte 
betrokkenheid, waarbij militaire en paramilitaire 
gemeenschappelijke operaties van Salvadoriaanse, 
Guatamalteekse en Hondurese troepen door de 
VS worden ondersteund, neemt dagelijks toe.

HULP

De Nederlandse regering mag zich niet laten 
verleiden om onder druk van de diplomatieke 
aktiviteiten en koude oorlogsdemagogie van 
Reagan de Amerikaanse betrokkenheid te 
aksepteren. Het sukses dat Eagleburger in de 
EG-kommissie heeft bereikt met het een tijdje 
opschorten van de voedselhulp, en in West 
Duitsland waar de CDU een brief van de

regering onthulde, waarin deze de junta als 
vertegenwoordiger van de Salvadoriaanse 
bevolking erkent, mag de Nederlandse regering 
niet tot een soortgelijke opstelling brengen.
De PvdA-er Van den Bergh diende een motie bij 
de Tweede Kamer in waarin hij de regering 
vroeg zelf aanvullende humanitaire hulp aan 
El Salvador te geven, als de EG ministerrraaad 
alsnog negatief zou beslissen. Die hulp zou via 
partikuliere organisaties, maar niet het Rode 
Kruis, moeten gaan om te garanderen dat het 
bij de bevolking terecht komt. De Amerikanen 
voelen daar weinig voor, de bevolking is toch de 
tegenstander. De CDA achtte de motie 
'overbodig’.
De situatie in El Salvador en de rest van Centraal 
Amerika vereist een aktieve en brede solidariteits
beweging tégen de Amerikaanse betrokkenheid 
in Centraal Amerika, vóór het verbreken van alle 
ekonomische, diplomatieke en militaire banden 
met de militaire junta’s in dit gebied en vóór 
de erkenning van de brede oppositiebeweging 
FDR als werkelijke vertegenwoordiger van het 
Salvadoriaanse volk.

HANS DE WIT
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We praten verder over herverdelig van arbeid 
zodat je allebei zowel thuis als buitenshuis 
kunt werken. Afgezien van het feit dat er 
voor hem geen parttime werk te vinden is, 
zou hij het waarschijnlijk ook niet willen, 
zou hij het huis vervelend vinden. Van een 
enkele man werd gezegd dat hij het misschien 
best leuk zou vinden.

Hij zou hartstikke leuk voor de kinderen zijn, 
hoor; hij zou konstant met de kinderen op stap 
gaan. Maar als ik dan 's avonds thuiskom kan ik 
nog eens aan het werk, want het huishouden, 
nou ja, hij kan het wel, maar hij ziet het gewoon 
niet.

Bij mijn man precies hetzelfde. Zeg ik; Lk heb 
de keukenkast gedaanZegt ie; ‘Was het nodig 
dan ? ’

Maar ze hebben het ook nooit geleerd. Als 
meisje zie je je moeder dagelijks en leer je precies 
hoe je leven er later uit zal zien. Een jongen 
heeft wat dat betreft niet zo’n duidelijk 
voorbeeld.

De meeste kinderen weten niet eens wat hun 
vader doet. Mijn man is onderhoudsmonteur 
en dat weten de kinderen, maar wat het nu 
precies inhoudt....
Hij kan wel vertellen zus o f zo, maar ze hebben 
er immers geen voorstelling van. De kinderen 
zien hem alleen maar weggaan en thuiskomen.

Als hi} thu is kom t, begro e t h ij iedereen en gaa t 
zitten; 'Is de krant er al?’ Van de moeder zien 
ze veel meer. Komen ze thuis dan zien ze je 
soppen, naaien o f zo wat. Dat zien ze dagelijks.

En eigenlijk zou je je dochter toch het liefst 
als toekomstige huismoeder zien.

Wat ik ervan zou vinden als mijn dochter alleen 
zou blijven? Nou ja, als het haar beslissing is, 
dan kun je er toch niet veel aan veranderen.
Ik zou wel willen dat ze trouwde, maar ik kan 
toch niet met een jongen aankomen.

Ik vind het toch wel leuk om oma te worden, 
en voor haarzelf ook wel, waarom niet.... Ze 
heeft het er trouwens nu al over. Echt waar, 
ze zegt wel eens; ‘Dan ben jij oma en dan neem 
ik twee kinderen.'

Nou, ik zie kleinkinderen wel zitten. Best 
leuk. Ik geloof best dat ik dat zou missen 
later (als mijn dochter niet zou trouwen en 
kinderen zou krijgen). Ik wil het 
liefst een beetje vroeg kleinkinderen.

P artijraad  PSP
Het sekretariaat van de Partijraad van de PSP 
zoekt enige mensen die bij toerbeurt het verslag 
van de partijraadsvergaderingen willen helpen 
maken.
Het betekent ongeveer één maal in de twee 
maanden met iemand anders een gedelete 
van de vergadering vastleggen. De partijraads
vergaderingen zijn altijd op zaterdag, van 10.30 
tot 17.00 uur. Een gedeelte van zo’n vergadering 
moet dus worden meegemaakt. Daabij komt nog 
zo’n zes uur voor het uitwerken van je notities. 
Een bandopname is aanwezig. Ervaring is niet 
vereist, komt vanzelf.
Nadere informatie of aanmelding: Wiebe van der 
Wal, Leeuwendaallaan 53, Rijswijk, tel.: 
070-998757.
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De kerncentrale Dodewaard is gestart als 
experiment, om praktische ervaring op te doen 
met de toepassing van kernenergie. Als die 
praktische ervaring er toe leidt dat een meerder
heid van aandeelhouders van mening is dat kern
energie gevaarlijk is en er geen mogelijkheden 
zijn het radioaktief afval op een veilige manier 
op te slaan, dan kunnen diezelfde aandeel
houders besluiten Dodewaard te sluiten.

De diskussie in provinciale staten van Noord 
Holland was vooral belangrijk, omdat de stem 
van Noord Holland in de aandeelhouders
vergadering van de N.V. (Gemeenschappelijke 
Kerncentrale Nederland) doorslaggevend zou 
zijn.
Het standpunt van gedeputeerde staten (waarin 
vier PvdA- en drie CDA-gedeputeerden) kwam 
er op neer dat sluiting van Dodewaard op korte 
termijn te veel geld zou kosten, juridisch 
onmogelijk was, maar bovendien dat het radio
aktief afval van Dodewaard geen probleem 
meer zou vormen, dat was volgens G.S. opgelost. 
Door PvdA, PSP en CPN werden de door G.S. 
geleverde cijfers aangevochten evenals de 
juridische argumenten. Tijdens het debat bleek 
ook dat er helemaal geen oplossing voor het 
afvalprobleem van Dodewaard was. In feite werd 
ervan uitgegaan, dat andere landen die meer 
kerncentrales hadden er wel voor zouden zorgen 
dat er opslagmogelijkheden zouden komen 
en dan kon dat beetje afval van Dodewaard 
er nog wel bij. 'Lukt dat niet, dan kunnen we 
altijd nog een bunker bouwen en dan slaan we 
het radioaktief afval daarin op’, aldus de PvdA- 
gedeputeerde IJff. Ondanks de slechte 
argumenten om Dodewaard open te houden 
bleek een meerderheid van provinciale staten 
niet voor sluiting van Dodewaard te zijn. PSP- 
en PvdA-moties om Dodewaard op korte termijn 
te sluiten behaalden geen meerderheid. De 
PvdA-gedeputeerden, één PvdA-statenlid en de 
gehele CDA- en VVD-fraktie stemden tegen.
De meerderheid van PvdA, PPR, CPN, PSP 
en D’66 bleek niets meer te zijn dan een 
papieren tijger. De vier vertegenwoordigers van 
de PvdA, gesteund door CDA en VVD, zijn 
er in feite verantwoordelijk voor dat Dodewaard 
op korte termijn niet gesloten wordt.

Een paar dagen na het Dodewaard-debat in 
Noord Holland verschenen de eerste verkiezings- 
advertenties, waarin de PvdA de kiezers belooft 
de kerncentrales in Borssele en Dodewaard te 
sluiten. Verkiezingsbeloften en daden blijken 
bij de PvdA twee heel verschillende dingen 
te zijn; hopelijk zien linkse kiezers dat in.

Nu de meerderheid van eigenaren van de kern
centrale Dodewaard niet bereid is die centrale 
op korte termijn te sluiten, is er alle aanleiding 
om met extra veel inzet en met nieuwe energie 
de Giro Blauw aktie tot een sukses te maken. 
Want Dodewaard moet nog steeds dicht.

PETER KORZELIUS



IMS A D  1
socia lism e e n  o n lw a p e n in g
Leden van de Limburgse PSP hebben het 
initiatief genomen om aktiviteiten te ontplooien 
waarin duidelijk wordt dat het Europees beleid 
drastisch gewijzigd dient te worden. Onder de 
naam IMSAD 1 (internationale bijeenkomst 
over socialisme en ontwapening) gevn zij aan 
hoe dat beleid zich zou moeten ontwikkelen. 
Tijdens het weekend voorafgaande aan de 
Euro-Top, op zaterdag 21 maart a.s., wordt een 
ontwapeningsmarkt georganiseerd, een info
markt bestaande uit anti-militaristische orga
nisaties en vredesbewegingen uit binnen- en 
buitenland.
Deze markt zal op het Vrijthof plaatsvinden, 
tussen 11.00 en 17.00 uur. ’s Middags trekt 
Kladderadatsch met een speciaal Euro- 
programma door het centrum van de stad.
Op zaterdagavond is er een grootse manifestatie, 
bij welke gelegenheid het Europees SF- 
parlementslid Bodil Boserup komt spreken, 
evenals Fred van der Spek. Kontakt is voorts 
opgenomen met het SB (BRD), het CND 
(Campaign on Nucleair Disarmament, Engeland), 
VAKA (Vlaamse Anti Kernwapen Aktie) en de 
PASOK (Griekse socialistische partij), onder 
het motto: ‘Socialisme en Ontwapening, een 
alternatief op de Euro-Top’! Deze avond zal 
worden afgesloten met een optreden van de

Maastrichtse formatie The Li be ra tors’.
Op zondag 22 maart wordt er op zeer beperkte 
schaal (!), en op informele basis met elkaar 
besproken hoe we de strijd voor socialisme 
en ontwapening op internationaal nivo kunnen 
uitbouwen, de voortzetting van IMSAD, en wat 
verder nog ter tafel komt, al dan niet gevolgd 
door een perskonferentie.
Plaats: De Kleine Komedie, Tongersestraat 28, 
Maastricht.
Aanvang: 20.00 uur.

P aasm ars
Op zaterdag 18 april zal er in Brussel een In ter- * 
nationale demonstratie worden gehouden voor
een Atoomvrij Europa.
Het initiatief voor deze aktie komt uit Engeland 
en wordt in ons land georganiseerd door PPR. 
PSP, ’t Kan Anders, PSPjg, Jong Soclialisten, 
Kerk en Vrede, VD, Landelijk Overleg Dode- 
waard gaat dicht, e.a. in Bevrijding nummer 7 
meer informatie.
Landelijk secretariaat: Henk Branderhorst, Mo
lenweg 14, 3914 PT Doorn, tel.: 03430 - 5927.

De emoties liepen in de Kamer op 
19 februari tijdens het El Salvador-debat 
hoog op. Het debat was met spoed door 
de PvdA aangevraagd naar aanleiding van de 
Europese rondreis van de Amerikaanse 
onderminister Lawrence Eagleburger, die 
als advokaat van de duivel de stopzetting 
van de EG-hulp aan hetvolkvan El Salvador 
verlangde.
Eerst vloog Harry van den Bergh op, 
toen de CDA-woordvoerder Gualthérie 
van Weezel over 'de bananenschil El 
Salvador' sprak. Daarover moesten de twee 
grootmachten volgens hem niet uitglijden. 
Hoe durft u El Salvador een bananenschil 
te noemen, riep Harry van den Bergh tegen 
Van Weezel uit, als in dat land meer dan
12.000 mensen in het afgelopen jaar 
vermoord zijn? Leeft u soms nog in de 
tijd  van de bananenrepublieken, beet 
hij hem toe. Waarop Van Weezel zijn

politiek ongepaste uitspraak wegmoffelde 
achter een grand design van de huidige 
wereldpolitiek, waarin het gekissebis over 
de dwergstaat El Salvador met zijn
2,5 miljoen inwoners (min die 12.000 
dan) weinig relevant zou zijn.
Even later schoot de weinig lethargisch 
uitziende, maar toch steeds attente voor
zitter Dolman uit zijn slof. Hij vond het 
parlementair ongepast, dat Fred van der 
Spek het woord nitw it gebruikte voor 
Lawrence Eagleburger. Dat om aan te geven 
dat Reagan en zijn ploeg, Napoleon Duarte, 
een bloeddorstig diktator, voorstelden 
als een gematigd centrum-figuur. En dat 
ook naar aanleiding van de uitspraken 
van de kollega van Eagleburger, onder
minister Clark, die in hearings van het 
Amerikaanse Congress niet bleek te weten, 
wie de premiers van Zuid-Afrika en 
Zimbabwe zijn.
Dat woord n itw it kan ik niet toestaan, 
interrumpeerde Dolman. Het stenografisch 
verslag vermeldde dan ook, dat een door 
de afgevaardigde gebruikt woord op last 
van de voorzitter uit de Handelingen 
werd geschrapt. Daarvoor werd een heel 
oud stempeltje gebruikt, waarin het verbod 
van de voorzitter in mooi oud-Nederlands 
ingeslagen was. De hele parlementaire pers 
vertoonde natuurlijk onmiddellijk belang
stelling voor deze gecensureerde passage 
in Fred van der Spek's toespraak.
Soms is het jammer, dat in 's lands 
vergaderzaal politiek ongepaste woorden 
parlementair welgevoeglijk zijn en politiek 
gepaste woorden parlementair u it den 
boze.

CHRIS HUINDER

Jo n g eren  
kon gres
Kongresseren is ook leuk. De PSP-jongeren- 
groepen kunnen er tenminste niet genoeg 
van krijgen: alle onderwerpen die op het af
gelopen jongerenkongres (21/22 februari) 
moeilijk bleken te liggen, worden nog eens 
behandeld op speciale themadagen. Zo werden 
de zaken, die het ‘klapstuk’ van het kongres 
hadden moeten zijn, verschoven. Te weten: 
een diskussie over de strategie van de PSP 
ten opzichte van een linkse regering, en het al 
dan niet deelnemen aan comité’s die werk
gelegenheid eisen. Wèl behandeld werden: 
het jaarverslag 1980 en het nieuwe jongeren
programma ‘Naar een puberaal socialisme’.
Bij het jaarverslag kwam er vanuit de plaatse
lijke groepen nogal wat kritiek op de moeizaam 
werkende administratie, en werden ook de 
Jongerencourant en het interne blad Jong 
Genoegen van de nodige op- en aanmerkingen 
voorzien. Bij beide bladen geldt vooral, dat er 
eigenlijk te weinig geld beschikbaar is om het 
op de beste manier te laten verschijnen.
Over regeren, gedogen en oppositie werd 
gediskussieerd naar aanleiding van een artikel 
in de kongresmap, waarin werd voorgesteld dat 
de PSP-JG de besluiten van de PSP over 
mogelijke steun aan een linkse regering zou 
afwijzen. Eén van de argumenten daarbij was 
dat met name jongeren, die veel in buiten
parlementaire akties meedoen, vervreemd 
zouden raken van de PSP, als die de mogelijk
heid tot kompromissen over regeringsdeelname 
of -ondersteuning openlaat. Deze diskussie kon 
op het jongerenkongres nog niet tot een einde 
gebracht worden, omdat veel onduidelijkheid 
bleef bestaan over wat er precies onder ‘gedogen’ 
of onder ‘buitenparlementair’ verstaan moest 
worden, waarbij ieder daar een eigen uitleg 
bij had. Op een themadag zal dit verder besproken 
worden.
Voor het eerst beschikt de PSP-JG over een 
eigen jongerenprogramma; het vorige was 
immers een verzameling jongerenpunten uit 
het PSP-aktieprogramma. In het jongeren
programma werd o.a. aangenomen dat het 
minimumloon vanaf 16 jaar moet worden 
uitbetaald, en dat de rechten van jongeren 
trapsgewijze ingevoerd kunnen worden, zonder 
dat nog precies een absolute leeftijdsgrens 
voor ieder onderwerp vast te stellen is.
De meeste diskussies gingen over sociaal- 
ekonomische zaken, met name het onderwerp 
niet werken is ook leuk. Een vrije keuze voor 
werken en niet-werken, mogelijk gemaakt door 
een basisinkomen voor iedereen, werd daarbij 
voorgesteld, en ook aangenomen.
Een resolutie van de afdeling Tilburg en drie 
Groningse afdelingen om het bestuur te 
verzoeken zich in te zetten voor akties tegen de 
werkloosheid (bijv. NSM en Ford in Amsterdam) 
werd door het kongres verworpen, zodat de 
PSP-JG tot aan de beloofde themadag (binnen 
twee maanden) daarin nog afwachtend blijft. 
Ook het onderwerp ‘totaalweigeren’ kon niet 
definitief worden afgerond, zodat daaraan 
eveneens een extra bijeenkomst gewijd zal 
worden.
Terwijl de marechaussee de affiches 7 50 jaar 
monarchie is mooi genoeg geweest’ van de 
poorten van het nabij gelegen Drakesteyn 
afkrabde, trokken de talrijke PSP-jongeren 
weer huiswaarts.

PETER ZWART
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Een stem die telt
De afgelopen vier jaar is er een slecht beleid gevoerd. Van Agt en Wiegel 
hebben erg hun best gedaan om op alle beleidsterreinen het tegenovergestelde 
te doen van wat de PSP wil. Dit beleid is alleen goed geweest voor de winsten 
van de grote ondernemingen. Het is de hoogste tijd voor een heel ander 
beleid. En zo’n beleid is ook mogelijk.
Nederland is een rijk land. We hebben een 
geweldig vermogen aan produktiekracht. Die is 
door onze gezamenlijke arbeid opgebouwd. 
Als die produktiekracht gebruikt zou worden 
voor een zinvolle produktie, met een eerlijke 
verdeling van arbeid, goederen en diensten, 
dan zou Nederland er heel ander uitzien. Dan 
zou er geen werkloosheid en woningnood 
meer zijn, om maar wat te noemen.

Als je echt wat wilt veranderen, moetje ook de 
ekonomische macht durven aanpakken. Die 
is nu in handen van een kleine, bevoorrechte 
groep. De regering en het parlement hebben 
daar nu geen greep op. Partijen als CDA en 
vooral VVD willen niets veranderen. Een partij 
als de PvdA wel. Maar die schrikt terug voor 
het aanpakken van de ekonomische macht
hebbers. In het PvdA-programma Weerwerk 
staat allerlei moois over een Centraal Plan.
Aan de ondernemingen wordt vriendelijk 
gevraagd of ze alsjeblieft geheel vrijwillig daaraan 
willen mee werken. Zo verandert er volgens de 
PSP niets. Daarvoor is strijd nodig. De PSP wil 
andere linkse en progressieve partijen mee
krijgen om die strijd aan te durven.

TEGENMACHT VAN ONDEROP

Een goedwillende linkse meerderheid in de 
Tweede Kamer is niet voldoende. De 
ekonomsiche machthebbers vormen een enorm 
sterke ‘buitenparlementaire aktiegroep’ die 
allerlei veranderingen kan saboteren. Daarom 
moeten de grote veranderingen juist buiten het 
parlement bevochten worden. De strijd van de 
arbeidersbeweging laat talloze voorbeelden zien 
waarbij dat sukses heeft gehad. Maar denk 
bijvoorbeeld ook aan de geschiedenis van de 
vrouwenstrijd. De mensen die buiten het 
parlement in beweging komen, vormen een 
macht waarmee rekening gehouden moet 
worden. Een macht van onderop, een 
demokratische tegenmacht die de huidige 
machthebbers onder druk kan zetten. De PSP 
zit in de Tweede Kamer om die druk om te 
zetten in resultaten.

Voor dies is de PSP bij dat werk eerlijk en 
duidelijk. De PSP neemt geen blad voor de 
mond, maar zegt gewoon waar het op staat.
Ook als dat dwars tegen de gevestigde belangen 
ingaat.

VERWATERING

Dat is het grote verschil met de praktijk van de 
PvdA. Steeds weer buigt die partij voor de 
gevestigde belangen. Ze laat de mensen voor 
wie ze zegt op te komen in de kou staan. In het 
verkiezingsprogramma is al flink wat water in 
de wijn gedaan. Zo worden vast stappen in de

richting van het CDA gezet. Als er straks met 
het CDA en D‘66 over een regeringsprogramma 
onderhandeld wordt, komt daar natuurlijk een 
sloot water bij. Bij het regeren wordt het beleid 
nog eens ‘geaktualiseerd\ Dan heb je bijna 
zuiver water over.

Het vreemde is dat veel mensen die gaan 
stemmen vast met die verwatering beginnen.
Ze vinden het programma van de PSP wel beter. 
Maar, denken ze, daar is geen meerderheid 
voor, dus dat is toch niet te realiseren. Daarom 
stemmen ze op een partij met een gematigd 
programma. Die redenering klopt niet. Hoe 
‘gematigder’ je stemt, hoe gematigder tenslotte 
het resultaat.

LINKSE REGERING

Wat de PSP wil, is te realiseren als daarvoor de 
politieke wil aanwezig is. Daarom wil de PSP 
dat een linkse meerderheid in de Tweede Kamer 
gebruikt wordt om een linkse regering te 
vormen. Een regering die opkomt voor de eisen 
van onderop. Een regering die het konflikt 
met de grote machthebbers niet uit de weg 
gaat, maar de strijd van alle progressieve 
bewegingen ondersteunt en versterkt.

Dat zo’n regering nu al mogelijk is, is niet erg 
waarschijnlijk. Kijk maar naar de opstelling van 
de PvdA, om over D’66 nog maar te zwijgen.
In dat geval zal de PSP haar doelstellingen niet 
inruilen voor het zachte pluche van de regerings- 
zetels. Dat vinden we kiezersbedrog. Als er 
straks een a twee a drie a ... kerntaken gehand
haafd blijven, ligt dat niet aan de PSP. Als 
Nederland aan de leiband van de NAVO blijft 
lopen, ligt dat niet aan de PSP. Als bij het 
sociaal-ekonomisch beleid weer de rijken en 
machtigen buiten schot blijven, ligt dat niet aan 
de PSP. Dan komt dat, omdat de wil daartoe 
bij andere partijen ontbreekt.

Als een linkse regering zoals de PSP wil nog niet 
mogelijk is, dan zal de PSP er toch voor op
komen CDA en VVD buiten de regering te 
houden. Ook dan zal de PSP duidelijk blijven 
maken dat een heel ander beleid mogelijk en 
noodzakelijk is.

VOOR SOCIALISME EN ONTWAPENING

De PSP is volkomen duidelijk. Een stem op de 
PSP is geen halve stem op het CDA. Een stem op 
de PSP is een stem die telt. Een volle stem 
voor een ander beleid. Een stem voor socialisme 
en ontwapening

LAMBERT MEERTENS
voorzitter PSP
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FRED v .d . SPEK

Wat heeft de PSP de afgelopen 4 jaar in de Ka
mer bereikt7

Fred: Ik denk vrij weinig. Op een indirekte ma
nier is er wel iets bereikt. De ideeën van de PSP 
hebben wat meer aanhang gekregen bij bepaalde 
mensen en ze hebben in andere partijen doorge
werkt. Bovendien vermelden de media je stand
punten als je moet optreden in een debat. 
Sommige dingen zijn ook rechtsstreeks bereikt. 
In de loop van de jaren zijn er toch wel een aan
tal moties van mij aangenomen die voor een deel 
uiteindelijk effekt zullen hebben in het beleid. 
Maar dat zijn vrij marginale dingen. Een voor
beeld daarvan is een tweetal moties tegen Pino- 
chet in Chili. Die zijn helemaal door de mede- 
werk/st/ers en mij, in overleg met het Chili- 
komité bekokstoofd. Niemand anders in de Ka
mer heeft zich daar druk over gemaakt. In de 
eerste motie werd de regering verzocht niet op 
het Chileense voorstel tot een schuldenregeling 
in te gaan. In de tweede motie werd de regering 
gevraagd om een strikte handhaving van het be- 
vriezingsbesluit voor de exportkredieten. Verder 
heb ik veel kamervragen gesteld. Mijn vragen 
over de geheime wapenopslag in Limburg heb
ben nog al wat stof doen op waaien. Niemand 
had daar iets mee gedaan. De betrokken journa
list had met mij kontakt opgenomen en toen ben 
ik er vragen over gaan stellen. Het gevolg is dat 
er ontzettend veel publiciteit over is geweest. 
Zelfs in het buitenland. Het typiese is datje als 
kamerlid ook nog een soort publiciteitsmakerij 
kunt bereiken.
Je kunt hiermee illustreren hoe ziek dat militaire 
denken is, hoe over mensen wordt beslist terwijl 
ze niks weten. Het volk, zelfs de kamerleden en 
de defensiekommissie krijgt niet te horen wat er 
aan de hand is. Ik bereik er natuurlijk niet mee 
dat het morgen is afgelopen. Maar ik bereik er 
wel mee dat veel meer mensen zich achter hun 
oor gaan krabben en zich afvragen of het alle
maal wel zo vanzelfsprekend is wat we aan het 
doen zijn.

Moet je veel koneessies doen om moties door de 
Kamer te krijgen ?

Je kunt twee dingen doen. Je dient voorstellen 
in die gewoon het PSP standpunt weergeven. Dat 
zijn dingen waar dan ook zowat niemand voor
stemt, alleen de PSP. Daarmee breng je wel een 
diskussie op gang over een afwijkend standpunt. 
Een paar jaar geleden bijvoorbeeld diende ik een 
motie in dat Nederland uit de NAVO moest. 
Daar stemde bijna niemand voor. Ik had niet de 
illusie dat het aangenomen zou worden maar ik 
wilde het tot een kameruitspraak laten komen. 
Daarmee dwing je anderen tot duidelijkheid. 
Anderen die net doen of ze eigenlijk ook dat 
standpunt hebben maar die dan door de mand 
vallen. Het is niet altijd onvriendelijk bedoeld te
genover andere partijen maar het brengt wel een 
diskussie op gang.
Een tweede is datje via moties op korte termijn 
dingen wilt veranderen. Een voorbeeld is die mo
tie van ons over de Nederlandse financiële be
trekkingen met het Pinochet bewind in Chili. 
Eigenlijk had ik die exportkredieten helemaal 
willen schrappen. Die koncessie doe je omdat je

Hij zat in de Eerste Kamer van ’63 tot ’67. Daarnaast gaf hij natuur- en schei
kunde op een lyceum. Vanaf ’67 zit hij in de Tweede Kamer en heeft z’n 
baan opgegeven. Op het afgelopen PSP kongres in Den Bosch werd hij met 
grote meerderheid tot lijstrekker gekozen.
Een doorgewinterde politikus: Fred van der Spek, 56 jaar, getrouwd, twee kin
deren. Hij werkt in de Tweede Kamer gemiddeld 90 a 100 uur per week. An
dere mensen hebben buiten hun werk nog allerlei hobby’s. Fred z’n grote 
hobby is politiek. Hij is een overtuigd socialist en ziet het socialisme ook als 
enige oplossing om uit het probleem van oorlog en vrede te komen. Buiten
parlementaire akties nemen een belangrijke plaats in in zijn overtuiging. Ver
anderingen komen niet vanuit de regering maar uit de maatschappij.
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denkt dat er een kans is dat ie wordt aangeno
men. Daardoor krijgt het Pinochet bewind ook 
weer slechte internationale publiciteit.

Jij bent voornamelijk bezig binnen het parle
ment. Hoe sta je tegenover buitenparlementaire 
akties7

Ik denk dat de maatschappij zo weinig demokra- 
ties in elkaar zit dat de echt grote beslissingen 
niet eens worden genomen door regering en par
lement. Op talloze punten is het echt zo dat in 
dat duffe Den Haag de wetgeving wordt aange
past, allang nadat het in de maatschappij al ver
anderd is. Dat hebben we nu met de abortuspro
blematiek natuurlijk. Het allerduidelijkst is het 
punt van de krematie. We hebben 50 jaar gekre- 
meerd in strijd met de wet en toen is eindelijk 
de begrafeniswet zo veranderd datje mocht kre- 
meren. Ik stel, dat in de eerste plaats buitenpar

lementaire akties nodig zijn om het socialisme te 
bereiken. Wanneer 6 miljoen van de 9 miljoen 
kiezers bij de volgende kamerverkiezingen de fa
belachtige energie opbrengen om om vijf voor 
zeven uit hun nest op te rijzen en om één mi
nuut voor sluiting het stemburo binnen snellen 
en vervolgens het hokje voor de PSP rood ma
ken, waarna ze om vijf voor zeven weer in hun 
nest liggen te ronken, dan krijgt de PSP 130 ze
tels in de Tweede Kamer en dan komt het socia
lisme er zeker niet. Ik zal uitleggen waarom niet. 
Den Uyl, van wie ik de integriteit geen sekonde 
in twijfel trek, heeft zich als minister-president 
heel hard en heel emotioneel uitgesproken tegen 
het Pinochet-regime in Chili en het Franco-regi- 
me in Spanje. Onder het kabinet Den Uyl zijn de 
Nederlandse investeringen in Pinochet Chili en 
Franco Spanje pijlsnel gestegen. Het kabinet Den

Vervolg op pag. 4
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Uyl heeft dus in feite fascistische regimes gewel
dig versterkt.
En waarom? Omdat wc daar ambassadeurs heb
ben zitten die de belangen moeten behartigen 
van dit kapitalistiese Nederland, nl. van het be
drijfsleven in Nederland. Stel nu dat de PSP 130 
zetels heeft in de Kamer en de minister van bui
tenlandse zaken is dus een PSP-er. Wat moet ie 
dan doen? Die moet de ambassadeur in Chili de 
opdracht geven om de vertegenwoordig/st/er van 
bijv. Philips weg te schoppen. Het gevolg is dat 
twee, drie jaar later de arbeid/st/ers die bij de be
treffende bedrijven werken, met 100 duizend 
ontslagen worden. Dat waren dan de mensen die 
op de PSP gestemd hebben. Bij de volgende ver
kiezingen zeggen ze: daar stemmen we niet meer 
op. En dan is dus het socialisme weg en niet voor 
4 jaar maar waarschijnlijk voor 1000 jaar want 
dan hebben ze gezien wat socialisme betekent. 
Het socialisme komt pas wanneer die miljoenen 
mensen zich er goed van bewust zijn wat socialis
me betekent en er ook direkte aktie voor voeren 
ipv. alleen maar te gaan stemmen. Een socialis
tische maatschappij is een veel moeilijker maat
schappij dan een kapitalistische. In een kapitalis
tische maatschappij gebeuren talloze ongelukken 
waaronder - vrees ik - binnenkort het defïntieve 
ongeluk, waardoor we niet meer bestaan met ons 
allen.
Dat is op zichzelf al reden genoeg om socialist/e 
te zijn. Er zullen in een socialistische maatschap
pij een aantal wrijvingsverschijnselen komen die 
niet zo leuk zijn, die je allemaal moet hebben 
doordacht en die je ervoor over hebt. Het is na
melijk de enige manier om uit het probleem van 
oorlog en vrede te komen. Het is ook het enige 
systeem, dat de schandelijke verschillen tussen 
rijk en arm op de wereld en in ons eigen land 
kan opheffen. Ik denk dat er een kans is dat het 
lukt, een socialistiese maatschappij maar nog
maals, daarvoor is een veel bewuster inzet van 
talloze mensen nodig.
Ik denk dat de funktie van de PSP zou moeten 
zijn: een platform zijn voor allerhande vrij harde 
buitenparlementaire akties die weliswaar altijd 
op deelterreinen gericht zijn maar die in feite 
toch aan de wortels van ons systeem knagen. Ik 
denk Jan ook dat het best belangrijk is om te 
gaan stemmen, ook als je niet in het parlement 
gelooft.

En geweld hij buitenparlementaire akties, hoe 
sta je daar tegenover?

Ik vind het niet juist, maar ik heb er zo ver
schrikkelijk veel begrip voor. Ik veroordeel het, 
maar ook het geweld van de staat en het geweld 
van de staat is miljoenvoudig. Het externe ge
weld van de bewapening en het interne geweld 
van de politie, dat veroordeel ik tegelijkertijd en 
ik zou niet weten waarom ik het geweld van in
dividuen moet veroordelen en niet het geweld 
van de staat.

Er zijn mensen die zeggen: ajdwingen (via bui
tenparlementaire akties) is ondemokraties.

Ja, dat kan wel zijn, maar als je geen harde akties 
onderneemt tegen bijv. kernenergie, dan gebeu
ren er dingen die nog veel ondemokratieser zijn.

Het zijn dikwijls helemaal geen keurige demokra- 
tisch tot stand gekomen beslissingen. En als ze al 
keurig demokratisch tot stand zijn gekomen dan 
kunnen ze inhoudelijk heel demokratisch zijn. 
De kernwapens zijn hier destijds neergelegd zon
der dat het parlement, laat staan het volk, het 
wist. En het parlement vond het achteraf best.
De mensen komen niet tegen demokratische be
slissingen in opstand, maar tegen ondemokra- 
tische beslissingen.

Als jij buitenparlementaire akties zo belangrijk 
vindt, waarom zit je dan in het parlement7

Ik ben erin gaan zitten omdat het me gevraagd 
werd. Ik heb er plezier in om het te doen. Het is 
ook zo dat ik nu al vrij oud ben. Ik zie mij totaal 
niet die dagen bij Dodewaard in die kou en nat
tigheid zitten. Dat zou ik nauwelijks kunnen, ge
loof ik. Maar ik denk dat ik voor de andere kant 
van de zaak niet zo slecht toegerust ben. Ik kan 
wel goed debatteren enzo. Bovendien slokt het 
Kamerwerk me volledig op. Verder vind ik het 
heel zinvol om voor het bevorderen van echte 
veranderingen een parlementaire begeleiding te 
hebben. Daardoor kunnen ook die ideeën meer 
mogelijkheden voor publiciteit en beïnvloeding 
krijgen. In elk geval meer dan wanneer je een 
partij hebt die in alle opzichten dezelfde is als de 
PSP maar verder geen mensen in het parlement 
heeft.

Als je zo druk bent met de Kamer werkzaamhe
den, kom je dan niet met je persoonlijk leven in 
de knel? Ik bedoel in de Kamer is heel weinig 
ruimte om met persoonlijke dingen te komen en 
als je zoveel tijd binnen zit heb je weinig bewe
ging.

Natuurlijk komt er veel van je persoonlijke 
leven in de knel. Overigens wat betreft gevoe
lens: Ik denk zelf heel rationalisties. Er zijn mo
menten dat ik verdomd kwaad ben, maar meest
al niet in een debat. Daarbuiten. Ik heb ook een 
uiterst rationele argumentatie voor mijn socialis
tiese en ontwapeningsstandpunt. Er zal natuur
lijk wel achter zitten dat ik van mensen hou, 
maar ik ga er niet van uit dat andere mensen dat 
niet doen.
Voor wat betreft mijn beweging: Ik heb een gro
te kapaciteit ontwikkeld in het halen van bussen, 
treinen vliegtuigen met een enkele sekonde mar
ge. Daar bestaat mijn beweging uit. En in de Ka
mer rennen...........

Lijstverbinding
De PSP heeft bij de komende ver
kiezingen een lijstverbinding geslo
ten met de CPN. Zo’n lijstverbin
ding houdt geen enkele inhoudelij
ke afspraak tussen de partijen in. 
Het gaat om een technische rege
ling: daardoor worden de reststem- 
men van beide partijen samengeno
men om zo een grotere kans te ma
ken dat een restzetel bij een van de 
twee partijen komt in de plaats van 
de reststemmen verloren zijn . . .

WAAROM
ZO N LIJSTVERBINDING

De PSP heeft als eerste voorkeur 
een lijstverbinding van alle ünkse 
partijen, PvdA, PPR, CPN en PSP. 
Zo’n brede verbinding zorgt voor de 
grootste kans om restzetels niet bij 
rechts, maar bij linkse partijen te
recht te laten komen. Maar uit een 
nog steeds gekoesterd anti-kommu- 
nisme wil de PvdA geen lijstverbin
ding met de CPN. De PPR koos 
voor in elk geval aansluiting bij de 
PvdA; Kennelijk is de PvdA hun lie
ver dan CPN of PSP.
Voor de PSP waren zo een lijstver
binding van de vier linkse partijen 
of van PPR, CPN en PSP uitgeslo
ten. Het kongres van de PSP sprak 
in die situatie uit gesloten. Het kon
gres van de PSP sprak in die situatie 
uit een lijstverbinding met de CPN 
te verkiezen boven een lijstverbin
ding met PvdA en PPR. Aan die 
voorkeur is een teleurstelling over 
de politieke opstelling van de PvdA 
niet vreemd. En de PSP kan toch 
moeilijk aan de PvdA een vetorecht 
verlenen om te bepalen wie wel en 
wie niet aan een lijstverbinding mag 
meedoen. Voor de kans dat restze
tels, in plaats van bij een rechtse 
partij, bij links terecht komen 
maakte de keuze niet uit.
Van beide mogelijkheden mag wat 
dat betreft even veel verwacht wor
den. Of moeten we zeggen even 
weinig: de breedste kombinatie le
vert namelijk meer kansen daartoe 
op.



ANDREE VAN ES 5

w ij w illen  d e
re c h ts o rd e  in h o u d e lijk  b e o o rd e le n
Andrée van Es, 28 jaar, staat als nummer 2 op de PSP-lijst, Ze werkt op het 
Jongeren Advies Centrum te Amsterdam. Daarnaast is ze lid van het partij
bestuur van de PSP, voor de beleidsterreinen justitie en politie. Ze heeft 
daarvoor een werkgroep opgericht. De Kamer is haar bepaald niet onbekend. 
Ze was vijfjaar lang als juriste aan de PSP-fraktie verbonden.

Andrée, na de verkiezingen zal er voor het 
eerst een vrouw voor de PSP in de Tweede 
Kamer zitting hebben. Je hebt wel eens gezegd 
dat dat politieke gevolgen heeft. Wat bedoel je 
daarmee?

Andrée van Es: Als je als socialistische partij 
vrouwen op de lijst wil hebben dan heeft dat als 
konsekwentie dat je de diskussie over de relatie 
klassenstrijd-seksenstrijd aangaat en daaruit 
voortvloeiend de vrouwenstrijd aktief onder
steunt. En ik benadruk dat nogal eens omdat 
veel politieke partijen een vrouw hoog op de 
lijst zetten als affiche naar buiten toe.
Wat het fraktiebeleid betreft, gelukkig wordt 
daar al een hele tijd veel aan vrouwenzaken 
gedaan. Dat is overigens niet in de laatste plaats 
te danken aan het feit dat er altijd veel vrouwen 
als medewerkster bij de fraktie hebben gewerkt.

Je hebt dat zelf ook gedaan, en daarbij al heel 
wat Kamerervaring opgedaan. Noem eens wat 
voorbeelden van vrouwenstrijdpunten waar je 
zelfbij betrokken bent geweest?

Nou, de sociale verzekeringen bijvoorbeeld. 
Nog steeds zijn veel vrouwen achtergesteld 
met betrekking tot sociale verzekeringen. Als 
je samenwoont of getrouwd bent heb je als

vrouw geen recht op bijstand (RWW) en meestal 
geen recht op op een uitkering krachtens de wet 
Werkloosheidsvoorziening (WWV). Daar heeft 
de fraktie hard aan getrokken. We hebben 
o.a. voorgesteld dat getrouwde of samen
wonende vrouwen daar recht op hebben, dus om 
die uitkeringen te ‘individualiseren’, zoals dat 
genoemd wordt. Financiële onafhankelijkheid 
is heel belangrijk voor de vrouwenbevrijding. 
Bij de CRM-begroting voor 1979 hebben we 
daarover een motie ingediend. Daar heeft o.a. 
de PvdA tegen gestemd. Het is duidelijk dat we 
op dit gebied nog wel het een en ander te doen 
hebben.
Een ander punt is de problematiek van seksueel 
geweld tegen vrouwen. Eind 1978 heeft de 
Kamer een motie van de PSP aangenomen 
waarin een betere opvang en begeleiding van 
verkrachte vrouwen gevraagd wordt. Dat heeft 
onlangs een gevolg gehad in een initiatief van de 
PSP om te komen tot een gebundelde en meer 
principiële aanpak van het probleem van geweld 
tegen vrouwen. De wortel ervan ligt natuurlijk 
in de samenleving zelf, maar daar kan de 
houding van de overheid een belangrijke invloed 
op hebben.

- Na je Kamer periode ben je gaaf} werken als 
hulpverlener. Hoe heb je die stap ervaren van het

Binnenhof naar zo ’n direkte konfrontatie 
met maatschappelijke problemen als bij het JAC 
in Amsterdam'.'

Moeilijk. Je moet heel lang wennen om te 
bedenken dat het er hier niet om gaat zoveel 
mogelijk ‘produktie’ te maken, maar dat je de 
tijd neemt om met iemand zijn of haar 
problemen aan te pakken. Daarbij speelt op het 
J AC naast individuele hulpverlening sociale 
aktie een belangrijke rol. En daarbij heb ik mijn 
politieke ervaringen goed kunnen gebruiken. 
Zoals bijvoorbeeld bij wat nu heel erg speelt, 
de situatie van de buitenlandse jongeren in 
Nederland. Daarvan komen er veel naar het 
JAC met problemen. Voor hen blijkt er een 
ontzettend hiaat in de hulpverlening te zijn.
In zo’n situatie helpt het je enorm dat je je 
al eens eerder hebt beziggehouden met de 
situatie waarin buitenlanders in Nederland 
verkeren, met name wat betreft hun rechts
positie. Daardoor ben je extra gemotiveerd 
en beter in staat om de problemen van de 
buitenlandse jongeren aan te kunnen.

Je hoort in de PSP nogal eens: Deze reeh tsorde 
is onze rechtsorde niet’. Leg dat eens uit.

Dat heeft te maken met de enorme aanvallen 
die links te verduren heeft gehad met betrekking 
tot de 'rechtsorde'. Daarbij wordt die rechtsorde 
dan voorgesteld als iets heiligs, waarvoor je eerst 
een ‘proeve’ moet afleggen en laten zien dat de 
‘rechtsorde’ ook jou boven alles gaat, om als 
gesprekspartner geaksepteerd te worden. Ik 
zal een voorbeeld geven. Bij de grote ont
ruimingen van de kraakpanden in de afgelopen 
periode werd je geacht eerst te komen vertellen 
dat rechterlijke vonnissen tot ontruiming 
moesten worden uitgevoerd. Pas dan kon je 
vraagstekens plaatsen bij het optreden vand e 
politie. Maar als je, zoals de PSP deed, vraag
tekens plaatste bij die vonnissen zélf, die immers 
bestaand onrecht bekrachtigen, en de vraag 
op wierp of die vonnissen eigenlijk wel uitge
voerd hadden moeten worden, dan werd je 
direkt bestempeld als ondemokratisch. En wat 
die rechtsorde inhoudt, dat doet er dan blijkbaar 
niets meer toe. Het feit dat in ‘onze rechtsorde’ 
ongelofelijk veel onrechtvaardigheden voor
komen en dat er talloze inbreuken op die 
rechtsorde door de overheid zelf gemaakt 
worden (denk maar eens aan hoe de zigeuners 
behandeld worden), wordt dan helemaal niet 
meer betrokken in de diskussie.
Dat wil de PSP nu juist wel, wij wiilen die 
rechtsorde inhoudelijk beoordelen. En zoals die 
er nu voorstaat, komt die er dan af als een 
rechtse orde.

Andrée van Es: Deze rechtse orde is onze rechtsorde niet 9 f foto Paul Babeliowsky



‘De ondernemersopvattingen en het ethies reveil bepalen het programma van 
deze konservatieve koalitie. Kernpunten van het regeerakkoord zijn: Beper
king van de kollektieve sektor, verhoging van de bewapeningsuitgaven en ver
hoging van de ondernemerswinsten zonder enige garantie voor meer arbeids
plaatsen. *
Aldus het partijbestuur van de PSP in een verklaring bij de start van het kabi
net Van Agt/Wiegel. 4 jaar heeft de PSP oppositie gevoerd tegen dit kabinet. 
Buiten het parlement, maar ook in de smalle bankjes van het Binnenhof. 
Demonstraties, kraakakties, bezettingen.
Maar ook tientallen moties, honderden lastige schriftelijke vragen, interpella
ties. Met parlementaire en minder-parlementaire middelen heeft de PSP haar 
bijdragen geleverd. Onvermoeibaar is daarbij aangegeven hoe het anders 
moet. Hieronder in vogelvlucht een aantal voorbeelden.

SOCIAAL-EKONOMISCH

Nederland verkeert, ook op sociaal-ekonomisch 
gebied, in een ernstige krisis. En het kabinet Van 
Agt/Wiegel dacht het puinruimen aan te kunnen 
met een Bestek. Toen dit Heilsplan in 1978 werd 
afgekondigd had de PSP weinig tijd nodig om te 
doorzien dat een dergelijk beleid de krisis alleen 
maar zou verscherpen. Op zo’n massaal mogelij
ke wijze werd door de PSP aktie ondernomen. 
Een huis-aan-huis-krant in een oplaag van 1 mil
joen, plaatselijke komité’s, manifestaties en de
monstraties; niets was te veel.
In de kamerdebatten toonde de PSP fraktie zich 
een uiterst fel tegenstander. Met name het aan
tasten van de minimuminkomens en de positie 
van uitkeringstrekkers werd bekritiseerd. Toen al 
werd door de PSP opgemerkt dat dit beleid al
leen maar meer werkloosheid met zich mee zou 
brengen. Een visie die nu, 3 jaar later, méér dan 
bewaarheid is. In oktober 1978 pleitte de PSP 
voor de verkorting van de werkdag. Een motie 
om in 1981 de 7-urige werkdag in te voeren 
werd echter, mede dank zij PvdA, D’66 en PPR 
(!), met ruime meerderheid verworpen.
De aantasting van de werkgelegenheid door de 
bezuinigingswoede van CDA en VVD heeft de 
PSP niet alleen tot algemene kritiek genoopt. 
Ook bij het dreigende verlies van arbeidsplaatsen 
of sluiting van bedrijven ijvert de PSP voor ge
richte overheidssteun. De strijd van OKTO arbei
ders en arbeidsters vóór handhaving van de werk
gelegenheid werd mede vanuit het parlement on
dersteund door een poging van PSP, samen met 
de andere linkse partijen, om het voortbestaan 
van OKTO te verzekeren. Een poging die, in de 
vorm van een motie, schipbreuk leed op onbuig
zame rechtse meerderheid van CDA en VVD. 
Het scheppen van zinvolle arbeidsplaatsen kan 
volgens de PSP o.a. betaald worden door de on
gerichte miljardensubsidies aan het grotere be
drijfsleven (met name uit de WIR pot) stop te 
zetten. En te gebruiken om arbeidsplaatsen in de 
kollektieve sektor (welzijnszorg, onderwijs, ge
zondheidszorg) uit te breiden. Een visie die niet 
door de 3 grootste partijen werd gedeeld. PvdA, 
CDA en VVD stemden tegen een PSP motie van 
deze strekking.

DEFENSIE

Sinds haar oprichting in 1957 strijdt de PSP te
gen de kernwapens. Toen als een van de weini

gen, nu als onderdeel van een steeds breder wor
dende vredesbeweging. In de dagelijkse politiek 
neemt de PSP nog steeds een unieke positie in 
omdat het anti-kemwapenstandpunt nauw sa
menhangt met de visie van de PSP: voor ontwa
pening en uittreding uit de NA VO. Het is dan 
ook niet verwonderlijk dat de minister van De
fensie, van welk kabinet dan ook, aan de PSP 
een lastige, deskundige en volhardende tegen
stander heeft. Zeker de 3 ministers die het kabi
net Van Agt heeft versleten. Vooral de invoering 
van het neutronenwapen heeft de laatste jaren 
de gemoederen bezig gehouden. AI in 1978, een 
jaar voor het beroemde kernwapendebat, vroeg 
de PSP in een motie om geen onderdelen van het 
neutronen wapen in Nederland toe te laten. Een 
motie die door D’66 samen met de regeringspar
tijen werd verworpen.
Tijdens het kernwapensdebat speelde de PSP een 
duidelijke rol. Het besluit van de NAVO om 
nieuwe wapens aan te maken werd door vd Spek
een gevaar voor de ontspanning en de mogelijk

heden voor ontwapening’ genoemd. De PSP 
diende dan ook een motie in dat Nederland op 
geen enkele wijze aan de uitvoering van deze be
sluiten kan meewerken. En dus op geen enkele 
wijze aan de plaatsing van nieuwe wapens zal bij
dragen. Ook financieel niet. Deze motie kreeg al
leen steun van PPR en CPN.
Het zijn niet alleen de kernwapens die de PSP 
bezig houdt. Ook de openheid van zaken m.b.t. 
de wapendepots en de research naar nieuwe wa
pens zijn onderwerpen waar de PSP zich diep
gaand mee heeft beziggehouden.
Buiten de Tweede Kamer heeft zich wel een dui
delijke meerderheid tegen de voortdurende kern
bewapeningswedloop afgetekend. In die bewe
ging heeft de PSP een stuwende rol gespeeld. De 
verspreiding van de IKV-leus kon op een aktieve 
inzet van vele PSP’ers rekenen. De demonstraties 
tegen de opslag van kernwapens in ’t Harde en 
Steenwijk eveneens. Het zijn niet de eng-partij- 
politieke motieven die de PSP hiertoe bewegen.

Maar de overtuiging dat alleen een zo breed mo
gelijke vredesbeweging de bewapeningsspiraal 
kan buigen en breken.

EMANCIPATIE

Op het terrein van de emancipatie blijft de PSP 
een eenzame weg gaan. Het feminisme is naast 
het socialisme en het pacifisme een van de 3 pei
lers waarop de politiek van de PSP is gebaseerd. 
Want met het doorbreken van de vastgeroeste 
man-vrouw verhoudingen worden de fundamen
ten van deze maatschappij ondergraven.
De PSP-vrouwen voeren zowel binnen als buiten 
de PSP de strijd om verhoudingen te feminise- 
ren. In de Tweede Kamer is de PSP fraktie ook 
op dit punt sterker dan de omvang van haar frak
tie doet vermoeden. Verschillende moties zijn er



INNENHOF
door de PSP ingediend om de vrouw als individu 
te erkennen. Zowel bijv. bij de uitvoering van de 
bijstandswet als bij de sociale verzekeringen 
dient de vrouw als zelfstandig individu behan
deld te worden en niet als aanhangsel van een an
der. In januari 1979 vroeg de PSP in een motie 
om bij rijksregelingen uit te gaan van het ‘indivi- 
dualiseringsprincipe ’. Dat houdt dus in dat vrou
wen bij uitkeringen e.d. als zelfstandige wezens 
worden beoordeeld. Deze motie haalde het niet, 
omdat de PvdA, CDA en VVD tegen stemden.
De abortuswetgeving zoals die nu tot stand is ge
komen, is uiteraard ook op felle tegenstand ge
stuit van de PSP. En, om een ander voorbeeld te 
nemen, de provinciale emancipatieburo’s be
schouwt de PSP als een onjuist, burokratisch 
antwoord op de groeiende vrouwenbeweging. 
Het is beter om dit geld te besteden aan direkte 
voorzieningen waar de vrouwen om zitten te 
springen, zoals vrouwenhuizen, creches en blijf- 
van-mijn-lijfhuizen. Een PSP motie om het geld 
dan ook hier aan te besteden kon alleen op de 
steun van de CPN rekenen.
De eis van individuen niet te benadelen ten op
zichte van mensen die in duo/gezins/groepsver- 
band leven heeft ook alles met emancipatie te 
maken. De redukties bij het openbaar vervoer 
voor gezinnen/groepen/samenwonenden zijn de 
PSP dan ook een doorn in het oog, omdat alleen
staanden hiermee gediskrimineerd worden. Een 
motie om deze diskriminatie ongedaan te maken 
werd helaas verworpen. Ook partijen als PvdA en 
CPN stemden hiertegen.

VOLKSHUISVESTING

'Wonen is een recht' wordt door wellicht alle po
litieke partijen als leus gevoerd. Maar in hoeverre 
dat recht ook werkelijk voor iedereen bereikbaar 
is, is niet eens meer de vraag. Jongeren, de lager- 
betaalden, buitenlanders: voor hen is de woning
nood een nijpend, dagelijks probleem. Het beleid 
van dit CDA/VVD kabinet heeft de zaak alleen 
maar verergerd. De bouwproduktie is verder in
gestort. Er zijn minder goedkope huurwoningen 
gebouwd dan ooit te voren. Een motie van de 
PSP, in 1980 ingediend, om geen geld meer voor 
de bouw van dure premie-koopwoningen uit te 
geven, maar wel voor woningwetwoningen en 
wooneenheden, werd verworpen. CDA, VVD èn 
Terlouw z’n klubje stemden tegen. Ook pogin
gen van de PSP om een overheidsbouwbedrijf op 
te laten zetten, om zo als overheid zelf de bouw 
van woningen te realiseren, werden niet beloond. 
Ook niet door PvdA en PPR.
De leegstand van 100.000 woningen is een uitno
digende uitdaging voor vele woningzoekenden. 
De PSP juicht de akties toe die leegstaande wo
ningen weer aan de bezette woningvoorraad toe
voegen. In de Tweede Kamer heeft de PSP voor
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een leegstandswet gepleit die de leegstand be
strijdt en de spekulanten aanpakt. Het kraken 
moet niet strafbaar worden gesteld, zoals Van 
Agt wil, maar overbodig gemaakt worden. Het 
machtsvertoon zoals dat nu gebruikt wordt om 
spekulanten te beschermen kost veel geld, dat 
beter gebruikt kan worden. ‘Gewelddadige ont
ruiming draagt op geen enkele manier bij aan de 
oplossing van de kern van het probleem, de wo
ningnood' aldus het partijbestuur van de PSP 
n.a.v. de ontruiming van de Prins Hendrikkade,

Amsterdam, in augustus 1980. De grote stijging 
van de woonlasten is een ander punt dat de posi
tie van de huurders aantast. Sterk stijgende hu
ren, gasprijzen, servicekosten gevoegd bij bezui
nigingen op de individuele huursubsidie. Het zijn 
deze faktoren die van der Spek deed opmerken 
dat bejaarden, buitenlanders, bewoners in stads
vernieuwingsgebieden en jongeren de eerste 
slachtoffers zijn van een volkshuisvestingsbeleid 
dat bezuinigen hoger in het vaandel draagt dan 
bestrijding van de woningnood.

ENERGIE

In het parlement brengt de PSP de eisen van de 
Anti-Kemenergie Beweging in. Maar de PSP doet 
meer dan dat. De akties tegen kernenergie en 
voor een andere energiepolitiek stuiten steeds 
meer op politieoptredens. De PSP kiest onvoor
waardelijk voor de machtelozen, de vechters 
voor de goede, veilige zaak. En tegen de over
macht van de overheid, die zich in dienst stelt 
van die bedrijven die belang hebben bij kern
energie. Een van die momenten waarop het kabi
net Van Agt leek te wankelen was tijdens het de
bat over de uitbreiding van de UCN fabriek in 
Almelo en de levering aan Brazilië. In dat debat 
had de PSP de meest vergaande, duidelijkste èn 
veiligste bijdrage. Namelijk een motie waarin zo
wel de uitbreiding als de levering niet werd goed
gekeurd. PvdA èn D’66 stemden samen met 
rechts tegen deze motie! De laatste jaren is de 
beweging tagen de kernenergie massaal gegroeid. 
Demonstraties in o.a. Almelo en Dode waard, 
waar talloze PSP leden aktief aan hebben bijge
dragen, hebben dat aangetoond. Dat een meer
derheid nu tegen kernenergie is moet ook uit de 
verkiezingsuitslag blijken!
Ook andere zaken die met energie te maken heb
ben ontgaan de PSP in de Tweede Kamer niet.
Bij de diskussies over verbruik en overslag van 
LPG pleitte de PSP voor de meest veilige metho
des en geen besluiten te nemen voor de veilig- 
heidsstudies waren afgerond. Ook in de Kamer 
pleitte de PSP voor veel meer geld voor onder
zoek naar en toepassing van alternatieve energie
bronnen Gehekeld werd dat er minder geld

voor dit soort onderzoek vrij kwam. Tevens 
pleitte van der Spek voor noodzakelijke beper
king van het energiegebruik ‘in alle sekt oren van 
de maatschappij'. Met name in de industrie door 
zinvolle en zuinige produktiemethoden.

JUSTITIE/MINDERHEDEN/POLITIE

Een van de zaken waar de PSP fraktie veel aan
dacht aan besteed is het beleid van de justitie. 
Vele moties zijn er ingediend om de positie van 
bijv, minderjarigen in inrichtingen en de rechten 
van gevangenen te verbeteren. Soms wordt zo’n 
motie ook wel eens aangenomen, zoals in okto
ber 1978 waarin gepleit werd voor een betere 
rechtspositie voor tehuisbewoners.
Aktief kwam de PSP ook op de afschaffing van 
het veiligheidsbed' in strafinrichtingen en gratie 
voor gevangenen vanwege de troonopvolging. 
Humaniteit is de meerderheid van de Tweede 
Kamer echter vreemd, beide PSP voorstellen 
werden niet aangenomen. Toch is er door de vele 
PSP aktiviteiten op dit gebied, en de zelforgani
satie van de betrokkenen zelf, een verbetering te 
konstateren. Het politiebeleid wordt kritisch 
door de PSP gevolgd. Met name het inschakelen 
van de politie tegen akties die allerlei maatschap
pelijke wantoestanden aan de kaak stellen. De 
PSP fraktie kritiseert enerzijds allerlei inciden
tele gebeurtenissen, en stelt daar vaak schriftelij
ke vragen over, maar probeert anderzijds ook 
struktureel aan te geven wat er moet verbeteren. 
Zoals een klachtenregeling tegen politieoptreden 
en versnelling van het onderzoek naar achter
gronden en oorzaken van klachten over politie- 
optredem. De positie van kritische politiemen
sen, die vaak PSP lid blijken te zijn, wordt steeds 
moeilijker. Ook op dat punt, het recht van vrije 
meningsuiting voor {politieambtenaren, ligt de 
PSP na aan het hart. In een motie spreekt de PSP 
in 1978 haar ernstige verontrusting uit omdat in 
een sfeer van politieke intolerantie Bouwe Kal
ina, hoofdinspekteur van de Rotterdamse poli
tie, wordt ontslagen. Die verontrusting wordt 
door niet één andere partij gedeeld. . .
Het demokratisch gehalte van een regeringsbe
leid kun je o.a. afmeten aan liet vreemdelingen
beleid. En dat was de afgelopen jaren beneden 
elk peil. Interpellaties, vragen, moties: alle parle
mentaire middelen zijn door de PSP gebruikt om 
de positie van deze meest weerloze mensen in 
Nederland te beschermen. In 1979 mag dan wel 
een PSP motie worden aangenomen waarin ge
pleit werd voor meer voorlichting over andere 
kuituren, als het werkelijk er op aan komt liggen 
de kaarten anders. Het meest duidelijk zijn de 
PSP moties waarin gevraagd wordt om intrek
king van de wet buitenlandse werknemers, het 
niet optreden tegen kerk-illegalen en liet nict-uit- 
wijzen van de zigeuners. Deze 3 moties werden 
verworpen, mede door toedoen van D'66 en 
PvdA.

BUITENLAND

De buitenlandse politiek is traditioneel één van 
die beleidsterreinen waar de PSP goed op thuis 
is. Op dit gebied blijkt immers overduidelijk dat 
Nederland een betrouwbaar onderdeel is van het
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WILBERT WILLEMS:

b o n d g en o o t van  aktiegroepen
Nummer drie op de PSP-lijst: Wilbert Willems. Gemeenteraadslid in Tilburg 
van 1974 tot 1978, nu sekretaris van het gewest Noord-Brabant. Van raadslid 
straks tot kamerlid: een logisch vervolg?
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kapitalistische Westen. Braaf wordt meegelopen 
in de pas van de Verenigde Staten en de grote 
EEG landen. Zoals bijv. met de olie-boykot van 
Zuid Afrika. Een van de middelen waarmee dit 
racistische apartheidsreginie bestreden kan wor
den. Keer op keer is er op aangedrongen om 
door toepassing van dit middel Zuid-Afrika in
ternationaal te isoleren. De regering Van Agt wil 
hier echter niets van weten. Het zou de apart
heid alleen maar versterken. 'Volstrekte onzin’ 
noemde van der Spek dit tijdens een debat in ju
ni 1980. Het aspekt van de signaal funktie, zo
wel naar de onderdrukten, als naar de onder
drukkers, als naar de andere landen toe is van 
groot belang, zo betoogde de PSP. Ook Indone
sië kan zich in de kritische belangstelling van de 
PSP verheugen. De korvetten-levering aan dit 
door generaals geregeerde land heeft de PSP 
fraktie proberen tegen te gaan. Nederland moet 
immers geen wapentuig exporteren. Een zeker 
niet naar Indonesië, dat in een oorlog was ver
wikkeld op Oost Timor met het bevrijdingsleger 
van de Fretilin. Zowel in 1977 als in 1979 heeft 
de PSP moties ingediend om deze korvettenleve- 
ring tegen te gaan. Beide keren besliste de meer
derheid anders. Opvallend is het stemgedrag van 
PvdA en D’66 dat in 1977, toen nog regerings
partijen, tegen de motie stemden en in 1979 
vóór.
De buitenland-politiek van de PSP wordt geken
merkt door de solidaire steun aan al die bewegin
gen die streven naar onafhankelijkheid en socia
lisme. Waarbij de PSP zich niet gebonden voelt 
aan één der machtsblokken. Zoals uit het volgen
de citaat uit een verklaring van het partijbestuur 
van de PSP in de zomer overduidelijk blijkt 
‘iedere poging van de Poolse overheid of van 
anderen om de stakingen met geweld te onder
drukken is een aantasting van essentiële rechten 
van de arbeidersbeweging, anti-socialistisch en 
zal door de PSP met kracht worden veroor
deeld’.
Soms hebben PSP moties wel direkt sukses. In 
1980 wordt een tweetal moties aangenomen, na 
lang en voorzichtig manoevreren waardoor be
reikt wordt dat Nederland geen nieuwe kredie
ten aan Chili geeft en ook geen andere, soepeler 
schuldenregeling treft met deze diktatuur.

EEN SOCIALISTISCH ALTERNATIEF

Deze vele aktiviteiten bewijzen dat de voorspel
de matheid in de 80-er jaren niet voor de PSP 
geldt. Trouwens ook niet voor de vredesbewe- 
gin, kraakbeweging, de anti-kernenergiebewe
ging, de vrouwenbeweging en de vakbeweging.

De standpunten van de PSP, vaak maar niet 
altijd gedeeld door andere linkse partijen, 
worden in de meeste gevallen door de huidige, 
rechtse, parlementaire meerderheid afgewezen.
Ze zijn echter de uitdrukking van wat zich in de 
maatschappelijke strijd ontwikkelt. De PSP staat 
open voor die ontwikkelingen. De kracht van de 
bewegingen tegen de kernwapens en de kern
energie en voor een eerlijk delen van werk en 
wonen moet ook gestalte krijgen op 26 mei in 
een linkse meerderheid die kan werken aan een 
socialistisch alternatief!

‘Wel in je manier van optreden. Als PSP-raadslid 
ben je bondgenoot van veel aktiegroepen: 
wanneer de bevolking in beweging komt, kunnen 
er resultaten behaald worden. Landelijk gezien 
is dat niet anders’, aldus Wilbert Willems.
In Tilburg heeft hij zich beziggehouden met 
de problemen van de huisvesting: akties tegen 
huurverhogingen en tegen sloop van goedkope 
woningen, akties vóór een betere leefomgeving: 
veiligheid en speelgelegenheid voor kinderen, 
meer groen, en geen overheersing van auto’s 
en parkeergarages. In de gemeenteraad kwamen 
initiatieven van de PSP voor een milieu-klachten- 
telefoon, een sociaal vestigingsbeleid voor 
bedrijven, en het opnieuw invoeren van de 
gemeentelijke woonruimteverdeling. ‘In 1974 
zijn we daarmee meteen begonnen, in 1980 
was het eindelijk zo ver. Dat laat wel zien, 
dat het een kwestie van lange adem is. We 
kunnen de mensen dan ook geen mooie dromen 
voorspiegelen, zo van: als je het aan ons overlaat, 
dan wordt het wel geregeld. Juist de grote akties 
van de mensen zelf kunnen de druk uitoefenen 
om tot resultaten te komen. Toch merkte ik 
al vroeg bij allerlei akties - ik was toen nog 
geen lid van de PSP - hoe nuttig het was om 
een bevriend iemand in de gemeenteraad te 
hebben, die jou informatie kon leveren, je de 
weg kon wijzen in het gemeentelijk doolhof, 
en de eisen van de aktievoerders kon omzetten 
in konkrete voorstellen. Toen ik later zelf 
gevraagd werd om in de raad te gaan zitten, 
heb ik dat - met het idee van zo’n manier van 
werken - dan ook gedaan’.

EEN MOOI VERHAAL

Straks, in de Tweede Kamer, komt het ook aan 
op nauwe samenwerking met veel organisaties 
en aktiegroepen. Wilbert: ‘Ik denk niet dat al 
die kamerleden meteen overtuigd zullen zijn, 
als ik daar alleen maar een mooi verhaal sta 
te houden. Maar de wetenschap dat er talloze 
mensen achter staan, die bereid zijn aktie te 
voeren, verandert dat. Op den duur moet daar 
rekening mee gehouden worden.’
Ook al lijken de resultaten soms niet groot, 
daarom hoef je het niet te laten. Kleine ver
beteringen kunnen heel belangrijk in het leven 
van mensen zijn. Zouden de mensen daardoor 
niet teveel tevreden worden? ‘Misschien is er 
een tijdje tevredenheid, maar zolang de diepere 
oorzaken niet worden aangepakt, blijven er 
steeds moeilijkheden komen. De PSP probeert 
juist duidelijk te maken dat de ongelijke machts
verdeling - winst en profijt voor enkelen, 
afhankelijkheid voor anderen - telkens opnieuw 
voor allerlei ellende zorgt: sluiting van bedrijven, 
onbetaalbare woningen, milieuvervuiling, geen 
gelijke kansen op school, en ga zo maar door.’
Of je veel of weinig resultaat behaalt, laat zien 
hoe de krachtsverhoudingen op een bepaald 
moment liggen. Daarnaast zijn er allerlei 
experimenten aan de gang, van mensen die het 
op hun eigen manier anders proberen te doen. 
Eigen energie-opwekking, het opnieuw

gebruiken van afvalstoffen, maar ook zelf
bestuur in kleine bedrijven en werkplaatsen.
‘Je kunt niet zeggen dat al die experimenten 
in deze maatschappij een eerlijke kans krijgen, 
maar het is de moeite waard om ze te steunen 
en ervoor te vechten. Er gaat veel inspiratie 
vanuit voor andere mensen, en het wordt een 
steeds grotere beweging. Mensen die ondanks 
alles het tóch proberen, verdienen juist de steun 
van de PSP.’

VAKBEWEGING

In de Tweede Kamer zal Wilbert zich vooral 
met sociale en ekonomische zaken gaan bezig
houden. Binnen de PSP ziet hij ook steeds meer 
aandacht voor dit soort onderwerpen. ‘Een 
grotere kamerfraktie zal meer tijd kunnen 
besteden aan ekonomie, sociale zaken en werk
gelegenheid. We zijn nu al bezig met het maken 
van een noodwet tegen bedrijfssluitingen.
In de toekomst ben ik van plan veel werk 
te besteden aan het overleg van de kamerfraktie 
met vakbondsleden en ekonomen.’ Zelf is 
Wilbert al lange tijd aktief in de vakbeweging: 
hij was onder andere afdelingsbestuurder van de 
ABVA, en zit nu namens de FNV in het bestuur 
van de sociale werkvoorziening, één van 
Tilburgs grootste werkverschaffers. ‘Ik ben 
altijd aktief kaderlid geweest, maar sta er wel 
kritisch tegenover. Aan de demokratie binnen de 
vakbond valt nog héél wat te verbeteren. Ook 
wordt er nog te weinig politiek doorgedacht.
Bij belangenbehartiging kom je toch automatisch 
terecht op de machtsverhoudingen binnen de 
bedrijven en instellingen? PSP-ers hebben, 
vind ik, een taak in het duidelijk maken van die 
verbinding: de direkte belangen van de mensen 
nu en het ideaal van een socialistische 
maatschappij.
Wordt de PSP niet te lastig bij allerlei akties?
‘Je hoeft je mond niet houden over de oorzaken 
van onrecht. Het is prachtig dat er zulke massale 
akties zijn tegen de neutronenbom en de 
atoomraketten. Maar het gaat ons niet alleen 
om atoomraketten, maar om alle raketten, 
en tanks, en het hele leger. Je mag niet het 
hele systeem in stand houden, dat die atoom
raketten mogelijk heeft gemaakt, en zo iedere 
keer opnieuw mogelijk kan maken. Hetzelfde 
heb je bijvoorbeeld bij kraakakties: dan komen 
toch zaken als eigendom van woningen, 
eigendom van grond, spekulatie en beleggingen 
van banken en pensioenfondsen om de hoek 
kijken. Je steunt natuurlijk de aktie, maar 
tegelijkertijd probeer je ook de dieper liggende 
oorzaken aan te pakken. Je bent er nog lang 
niet, als je een postbank, een winstdeling en een 
voorkeursrecht van gemeenten bij grondverkoop 
samen ‘socialisme’ zou nomen. Sommigen zijn 
daarmee dan tevreden, de PSP gaat dan juist 
verder. Die machtsverhoudingen moeten worden 
aangetast, zodat niet langer een kleine toplaag 
in feite de baas kan spelen over de rest.’



Wilbert Willems: "Die dieperliggende oorzaken aanpakken".

foto 's Paul Babeliowsky

Bram van der Lek, wordt één week voor de verkiezingen 
50 jaar, van beroep bioloog. Was jarenlang voor de PSP 
lid van de Tweede Kamer tot hij begin 1978 besloot 
even op adem te komen. Wilde niet hoger dan een vierde 
plaats en daar staat hij dan ook. Bram van der Lek: 
“Kernenergie is een levensgevaarlijk en onverantwoorde
lijke ontwikkeling”.

BRAM v.d. LEK:

e e n  s c h o o n  m ilie u  e n  m e e r  w e r k !
Socialistische politiek. Zeggenschap, een behoor
lijk inkomen voor iedereen, werk voor wie 
werken wil, een gezond milieu. Bijna iedereen 
probeert ons wijs te maken dat dat niet kan.
We zijn er zeker van dat het wèl kan. Maar 
daarvoor is een totaal ander beleid nodig.
En dat beleid moet door het Nederlandse 
volk gewild worden en afgedwongen.
Een voorbeeld. Kernenergie is een levens
gevaarlijke en onverantwoordelijke onderneming. 
Dat moeten we dus niet gebruiken. Wanneer 
nü begonnen zou worden met de produktie 
van kleinschalige energievoorziening: elektriciteit 
uit wind, warmte-kracht-koppeling, zonne
boilers en zonne-verwarming, zouden die 
centrales helemaal niet nódig zijn. Het zou 
bovendien veel en goede werkgelegenheid 
opleveren. Waarom gebeurt dat niet? Wie 
dringen ons die kerncentrales op, of - bijna net 
zo erg - nieuwe met steenkolen gestookte 
elektriciteitscentrales? Voor een goede 
elektriciteitsvoorziening voor de bevolking zijn 
ze niet nodig. Voor de werkgelegenheid zijn 
ze eerder schadelijk dan gunstig. De PSP zegt 
daarom helderen duidelijk néé tegen kernenergie. 
Zo is het ook met de gifbelten. Chemisch afval 
zou er helemaal niet behoeven te zijn. De weten
schappelijke kennis is aanwezig om het allemaal 
opnieuw te verwerken als grondstof of te 
verwerken tot onschadelijke stoffen. Maar dat 
kost geld, en het is dus iets waaraan in een 
kapitalistisch, winst gericht, produktieproces 
zo weinig mogelijk wordt gedaan. Het is toch 
onvoorstelbaar dat jarenlang de meest gevaarlijke 
stoffen zijn meegegeven aan zogenaamde ‘afval
verwerkers’ en gewoon gedeponeerd op 
honderden vuilnisbelten, en dat die praktijken 
nu nog doorgaan! Nederland is ‘gezegend’

met zeer veel chemische industrie. De PSP is 
van mening dat die industrie gedwongen moet 
worden zijn eigen troep te verwerken, en dat er 
bovendien vele andere, milieu-vriendelijke 
produktiemogelijkheden zijn, die meer werk 
en nuttiger produkten opleveren.
Een goed milieu- en industrie-beleid zou daaraan 
moeten werken. Deze rechtse regering voert 
een afbraakbeleid. Bezuinigen op lonen en op 
belangrijke sociale en algemene voorzieningen. 
Miljarden worden uitgegeven aan ongerichte 
steun aan bedrijven. Arbeidsplaatsen levert 
dat nauwelijks op, bedrijven blijven aan de 
lopende band dichtgaan. Geen wonder, winst 
wordt nu eenmaal, in dit bestel, niet automatisch 
omgezet in werk. Daarvoor zijn heel andere 
maatregelen nodig. Kontrole over de investe
ringen, zeggenschap over de geldstromen. 
Socialisatie dus van bedrijven en banken.
Met zo’n beleid zou morgen nog begonnen 
kunnen worden, ja, er zou morgen mee 
begonnen moéten worden, want wat er nu

gebeurt is desastreus. Voorde honderdduizenden, 
die zonder werk raken. Voor de leefomgeving, 
die steeds verder wordt aangetast. En voor ons 
aller veiligheid, die steeds meer wordt bedreigd 
door de aantasting van het milieu en door de 
miljarden verslindende bewapening - het énige 
waarop niet bezuinigd wordt.
De PSP heeft hele duidelijke denkbeelden 
over zo’n ander beleid. U hoort ons erover in 
de Tweede Kamer, gemeenteraden en Staten, 
in aktiegroepen, in de diverse bewegingen 
waar wij aan deelnemen: de anti-kernenergie- 
beweging, de milieu-beweging, de vredes
beweging, de vrouwenbeweging, de beweging 
voor de Derde Wereld, enzovoort. Eigenlijk is 
er al veel veranderd in Nederland. Onder de 
bevolking dan. Wat we nog even moeten doen 
is deze regering wegsturen en vervangen door 
een werkelijk linkse en socialistische regering. 
Helpt u mee?



EEN HELEBOEL VERANDEREN

omdat dar nodig is
De PSP is in de eerste plaats een akt ie partij. 
Een partij van mensen die willen dat er een 
heleboel verandert in de maatschappij. 
Mensen die dat niet alleen willen, maar daar 
ook aktic voor voeren in vele progressieve 
bewegingen. Zoals bijvoorbeeld de vak
beweging, vredesbeweging, vrouwenbewe
ging, anti-kernenergiebeweging. 
liet werk van de PSP in het parlement 
is erop gericht de druk van de progressieve 
bewegingen om te zetten in resultaten. En

om aan te geven dat een heel ander beleid 
nodig en mogelijk is. Het verkiezings
programma van de PSP geeft een aantal 
belangrijke zaken die volgens de PSP op 
korte termijn uit te voeren zijn. Uit te 
voeren als de politieke wil daartoe aanwezig 
is. Volgens de PSP moet er een linkse 
regering komen die daaraan gaat werken, 
steundend op die progressieve bewegingen. 
Zo'n regering moet bewust aansturen op een 
konfrontatie met de gevestigde machten in

de maatschappij. Zo'n regering mag de strijd 
van de progressieve bewegingen nooit 
afzwakken. En als er zo'n regering nog 
niet komt, dan is een krachtige socialistische 
oppositie nodig. Om de strijd van de 
progressieve bewegingen te ondersteunen. 
Om te laten zien dat een ander beleid 
mogelijk en nodig is. Een beleid gericht op 
socialisme en ontwapening.

En wat moet er dan volgens de PSP gebeuren?

De werkloosheid is de afgelopen jaren sterk 
gestegen. De regering heeft een beleid gevoerd 
op de formule ‘meer winst leidt tot meer werk'. 
Heeft u er iets van gemerkt? De loonmatiging, 
die de regering Van Agt oplegde, betekent dat 
mensen minder kunnen kopen en dat daarmee 
de omzet verder daalt. En daarmee de werk
gelegenheid.
Neen, zo los je de huidige krisis niet op. De PSP 
vindt dat de bestaande chaos in de produktie 
moet worden vervangen door een demokratische 
planekonomie. Alle arbeid - betaalde, vrijwillige 
en huishoudelijke - moet eerlijk verdeeld 
worden. Daarvoor, en om de werkloosheid aan 
te pakken, is een verkorting van de arbeidsdag 
nodig. In de komende periode om te beginnen 
tot zeven uur, en uiteindelijk tot vijf uur.
Om werk te scheppen moet de overheid niet 
het bedrijfsleven ongericht steunen, zoals via 
de WIR, maar zelf werk scheppen door te 
investeren in zaken als onderwijs, ontwikkeling 
van schone energiebronnen, woningbouw, 
isolatieprogramma en uitbreiding van openbaar 
vervoer. De inkomens zijn in Nederland nog 
steeds onrechtvaardig verdeeld. De PSP wil een 
drastische nivellering van de inkomens.

VROUWENBEVRIJDING

Deze maatschappij is een patriarchale. Dat wil 
zeggen dat op vele gebieden vrouwen door 
mannen worden onderdrukt. In het betaalde 
werk krijgen vrouwen vaak de minder gewaar
deerde banen. Vrouwen draaien bijna uitsluitend 
op voor het huishoudelijk werk. In de heersende 
normen op seksueel gebied worden vrouwen 
gezien als een lustobjekt.
De PSP wil een maatschappij waarin een einde 
is gemaakt aan alle onderdrukking van vrouwen. 
Een herverdeling van alle arbeid is daarvoor 
een eerste vereiste. Dit kan alleen als de arbeids
dag verkort wordt tot vijf uur. De organisatie 
van het huishoudelijk werk moet veranderen.
Er moeten meer gemeenschappelijke voor
zieningen komen. Het gezin moet als over
heersende samenlevingsvorm verdwijnen. In de 
hele wetgeving en bij de belastingen moet 
worden uitgegaan van vrouwen en mannen als 
zelfstandige individuen.

VOLKSHUISVESTING

Iedereen weet dat er grote woningnood bestaat. 
Tegelijkertijd is er werkloosheid onder bouw

vakkers en staan een hoop panden leeg. Mensen 
met lagere inkomens betalen vaak twintig 
tot dertig procent van hun inkomen voor een 
woning.
De PSP wil dat de bouw van betaalbare woning
wetwoningen drastisch verhoogd wordt. Banken 
en pensioenfondsen moeten verplicht worden 
een groter deel van hun vermogen in de sociale 
woningbouw te beleggen. Bij nieuwbouw en 
verbouw moet 75 procent voor één- en twee
persoonshuishoudens en voor woongroepen zijn. 
Niet kraken, maar spekuleren en leegstand 
moeten verboden worden. Er moet een regeling 
komen waarbij gemeenten panden die twee 
maanden of langer leeg staan moeten vorderen 
voor huisvesting van woningzoekenden. Huizen 
die in de huursfeer zitten moeten daarin blijven. 
De PSP wil een financieringsbeleid waarbij de 
lagere inkomens niet meer dan tien procent 
hun netto inkomen aan wonen uitgeven.

OORLOG EN VREDE

De wapenwedloop gaat nog steeds door. Jaren
lange gesprekken tussen de Verenigde Staten 
en de Sovjet-Unie hebben niet geleid tot ver
mindering van de bewapening. Er worden 
nieuwe kernwapens ontwikkeld en men probeert 
deze in te voeren: neutronenbom, cruise missile 
en middellange afstandsraketten. Deze wapens

zijn niet bedoeld als afschrikking, maar voor 
feitelijk gebruik. De kans op een kernoorlog 
wordt daarmee vergroot.
De PSP wil dat Nederland alle kernwapens 
het land uit doet. Daarmee doet het een enorm 
appèl op de bevolking in alle landen in Oost en 
West om de strijd voor de vrede te versterken.
We kunnen niet gaan wachten tot ook militaire 
staven inzien dat ontwapenen de enige uitweg 
is. Nederland moet breken met de NAVO, 
die elke gelegenheid aangrijpt om de bewapening 
op te voeren. Er moet een Europese ontwape- 
ningskonferentie komen waar alle landen in 
Europa aan meedoen.
Zolang het leger nog niet is afgeschaft, is een 
vrijwilligersleger nog erger dan een leger met 
dienstplichtigen. De rechten van soldaten en 
dienstweigeraars moeten uitgebreid worden.
De PSP gelooft niet in geweld om de vrijheid 
te verdedigen. Het geweld bedreigt juist onze 
vrede en veiligheid, ons allemaal. De PSP gelooft 
wel in de sociale verdediging van een vastberaden 
volk dat weet dat het zijn eigen organisatie 
verdedigt, zijn eigen politieke en sociale rechten.

MILIEU

De aantasting van het milieu gaat nog steeds 
onverminderd voort. Water, lucht en bodem 
worden verontreinigd. De geluidshinder neemt 
toe; de natuur moet wijken voor snelwegen.
De vervuiling van dé Rijn en andere rivieren 
wordt erger. Als reaktie op de toenemende 
verontrusting is de overheid met een aantal 
maatregelen gekomen. Die hebben het milieu
probleem echter geenszins opgelost. De oorzaak 
van de milieu vernietiging is niet de voort
schrijdende techniek, maar het ongeplande 
en chaotisch karakter van de kapitalistische 
maatschappij. Niet de winst moet bepalend zijn 
voor de produktie, maar de behoefte en het 
welzijn van allen.
Natuurgebieden moeten behouden worden. 
Daarom geen inpoldering van de Markerwaard. 
De Waddenzee moet beschermd worden: geen 
olie- en gasboringen in dat gebied. Het bosgebied 
in Nederland moet worden uitgebreid.
De PSP wil ook dat de milieunormen worden 
verscherpt en dat er streng toezicht is op de 
naleving ervan.

VERKEER EN VERVOER

Steeds meer auto’s betekent steeds meer lawaai,



luchtvervuiling, onveiligheid, autowegen, 
parkeerplaatsen en verspilling van energie.
In bedrijfsekonomisch opzicht is het openbaar 
vervoer verliesgevend, maar de gemeenschap als 
geheel heeft er alleen maar baat bij. Toch 
bevordert de overheid het openbaar vervoer niet. 
Ze is er op uit de kosten ervan terug te dringen.

Maar aanleg van autowegen, politie en ongelukken 
zijn bij veelvuldig autogebruik veel duurder.
De PSP vindt dat het opnebaar vervoer flink 
gestimuleerd moet worden. In de komende 
periode moeten, als eerste stap, de tarieven 
gehalveerd worden. Het spoorwegnet moet 
worden uitgebreid. Het gebruik van de fiets 
moet bevorderd worden door de aanleg van 
veilige fietspaden, gratis fietsenvervoer door de 
NS en uitbreiding van bestaande stallingen.

ONDERWIJS

Het huidige onderwijsbeleid is op een eenzijdige 
manier afgestemd op de eisen van de arbeids
markt. De ondernemers vragen om korte, 
gespecialiseerde beroepsopleidingen, in plaats 
van een kritische opleiding met veel aandacht 
voor maatschappelijke vraagstukken.
De PSP wil na een achtjarige basisschool een 
vierjarige middenschool met thematisch en 
projektonderwijs. Het onderwijs moet uitgaan 
van de ervaringswereld van kinderen. Het moet 
gericht zijn op het doorbreken van de 
traditionele rolverdeling tussen mannen en 
vrouwen. Alle seksistische leermiddelen moeten 
vervangen worden. Er moeten meer faciliteiten 
komen voor de twee belangrijkste problemen 
in het onderwijs: het scheppen van gelijke 
kansen voor kinderen van buitenlandse en 
Nederlandse ouders en gelijke kansen voor 
meisjes en jongens.
Het onderwijs moet gedemokratiseerd worden: 
scholen moeten bestuurd worden door gekozen 
raden. De PSP is voor openbaar en gratis 
onderwijs.

JUSTITIE EN POLITIE

Wetten beschermen de verhoudingen binnen 
deze maatschappij. Zo mogen beleggers 
ongestraft hun panden jarenlang leeg laten 
staan. Maar als iemand ten einde raad zo’n pand 
kraakt, dan kan hij of zij er zonder meer met 
de sterke arm uitgezet worden.
De PSP vindt dat de wetten de machtelozen 
juist tegen de machthebbers moeten beschermen. 
Nu is het nog altijd zo dat de rechtsregels 
onrecht en ongelijkheid in stand houden. 
Daarom kan de strijd voor de broodnodige 
veranderingen niet alleen gevoerd worden binnen 
de beperkingen die de wetten opleggen. De 
PSP vindt strijdvormen als bedrijfsbezettingen 
en stakingen dan ook volkomen gerechtvaardigd.

In de wet moet het volledig recht op stakingen 
worden vastgelegd. Bestrijding van racisme en 
seksisme moet een uitgangspunt van jusitie zijn. 
Bij straffen moet zo snel mogelijk alternatieven 
voor vrijheidsstraf ingevoerd worden. Gevangenen 
moeten meer rechten krijgen. Ook voor minder

jarigen moeten rechten vastgelegd worden 
om ze minder afhankelijk te maken.
De militarisering van de politie is al veel te ver 
voortgeschreden. Speciale eenheden en de 
Mobiele Eenheid moeten worden opgeheven. 
De PSP aksepteert de politie slechts als helper 
bij problemen en niet als handhaver van de 
‘openbare orde’.

GEZONDHEIDSZORG

Er komen steeds meer en duurdere genees
middelen die met agressieve propaganda 
verkocht worden. Zij zijn lang niet la tijd beter, 
maar zorgen wel voor meer winst. De PSP vindt 
dat de gezondheidszorg geen financiële drempels 
mag hebben. Daarom wil de PSP een algemene 
volksverzekering voor alle kosten op gezond
heidsgebied. Het onderscheid tussen partikulieren 
en ziekenfondspatiënten verdwijnt dan.
De hele gezondheidszorg moet drastisch gedemo
kratiseerd worden. In alle wijken moeten 
gezondheidscentra komen, door werkers en 
gebruikers gezamenlijk bestuurd. Het is verder 
nodig dat er vrouwengezondheidscentra komen. 
De rechten van patiënten moeten worden 
vastgelegd, vooral psychiatrische patiënten.
De PSP vindt dat in geen geval een behandeling 
mag worden toegepast tegen de uitdrukkelijke 
wil van de betrokkenen.

ENERGIE

In deze maatschappij wordt steeds meer energie 
gebruikt. Energie is een sleutelsektor van de 
maatschappij geworden. Nergens is de koncen- 
tratie van kapitaal en (dus) van macht zo enorm 
als hier. De oliemaatschappijen zijn hard bezig 
ook bij kernenergie hun macht veilig te stellen. 
Overduidelijk is inmiddels gebleken dat kern
energie duur is. Maar kernenergie is ook 
gevaarlijk. Niet alleen door de kans op

ongelukken en het onopgeloste probleem van 
de afvalstoffen. Maar ook omdat het bijdraagt 
aan de verspreiding van kernwapens. De PSP 
wil dat de bestaande kerncentrales worden 
stopgezet, evenals het ultracéntrifugeprojekt 
in Almelo. Er moet gewerkt worden aan de 
ontwikkeling van zonne-, wind- en getijden
energie.
De PSP wil ook dat grootgebruikers meer voor 
hun energie gaan betalen. De voorziening van 
energie moet zoveel mogelijk worden gede
centraliseerd en volledig in gemeenschapsbanden 
komen. Opbrengsten van aardgas en olie moeten 
volledig aan de gemeenschap ten goede komen 
en niet aan de winsten van Shell en Esso.

BUITENLANDS BELEID

De Derde Wereld fungeert als wingewest voor 
het rijke Noorden. De ontwikkelingshulp wordt 
gebruikt om de Derde Wereld geschikt te maken 
voor kapitalistische produktie.
De PSP wil dat ontwikkelingshulp gericht wordt 
op de sociaal-ekonomische en kulturele bevrijding 
van de volkeren in de Derde Wereld. De PSP is 
solidair met de bevrijdingsbewegingen, die hun 
land onder het koloniale juk vandaan proberen 
te halen. Diktatoriale regiems, zoals die in 
Zuid-Afrika, Chili, Argentinië en Bolivia, moeten 
geïsoleerd worden. In indemationale organen 
zoals de Verenigde Naties moet Nederland 
zich achter de eisen van de Derde Wereld 
opstellen. De PSP wil dat Nederland de volgende 
bevrijdingsbewegingen als enige vertegen
woordiger van hun volk erkent: het Fretilin 
voor Oost-Timor, Polisario voor de West-Sahara, 
SWAPO voor Namibië en de PLO voor het 
Palestijnse volk.
De Europese gemeenschap voert een neo- 
koloniaal beleid ten aanzien van de Derde 
Wereld. Nederland moet zich daartegen 
verzetten. De PSP wil dat Nederland uit de EG 
en de NAVO treedt en aansluiting zoekt bij 
de beweging van ongebonden landen.

EN VERDER

En verder is de PSP voor:
— afschaffing van de Eerste Kamer; uitbreiding 

van de Tweede Kamer tot 225 leden
— handhaving van de koopkracht tot modaal
— verlening van kultureel zelfbeschikkingsrecht 

aan bevolkingsgroepen met een eigen taal 
of kuituur

— afschaffing van de monarchie
— opheffing van de BVD
— lidmaatschap van een omroep losmaken 

van het abonnement op een programmablad
— tegengaan van bio4ndustrie: waar nodig 

moeten boeren door subsidie en prijsver
hoging in staat gesteld worden te produceren 
zonder gedwongen te zijn dieren te mis
handelen

— toestaan van naakte openluchtrekreatie op 
alle openbaar toegankelijke rekreatieterreinen

— verbod van uitzendburo’s; alle bemiddeling 
via gewestelijke arbeidsburo’s
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’ De zegen van Agteren
De laatste weken die ons nog resten voor de 
verkiezingen van 26 mei zijn het duo Van Agt en 
Wiegel nog druk bezig met nieuwe bezuinigings
rondes. Het is zeker niet verschrikkelijk genoeg 
geweest de afgelopen vier jaar. Het aantal werk
lozen steeg opzienbarend, van een eerlijker 
verdeling van werk, kennis, macht en inkomen 
is geen sprake, de volkshuisvesting is gestagneerd 
en de stadsvernieuwing loopt vast. Chaos overal. 
En wat wordt er nu weer te voorschijn getoverd: 
Operatie ’81. De nieuwe toverformule van het 
kabinet Van Agt op de valreep voor de verkie
zingen. Een operatie die pijn veroorzaakt en 
terecht komt op plaatsen waar zij eigenlijk niet 
hoort.
Immers, de dit jaar te verwachten achteruitgang 
in de koopkracht bedraagt voor mensen met een 
minimumloon of minimumuitkering niet 0,75% 
zoals enkele maanden geleden nog werd gedacht, 
maar 3 a 3 1/2 %. Modaal moet 4% inleveren 
en de hoogste inkomens gaan er 5% op achteruit. 
Voor circa 350.000 sociale uitkeringstrekkers 
treedt boven het extra koopkrachtverlies dat de 
werknemers en ambtenaren hebben nog eens 
een extra koopkrachtverlies op van l 1/2 a 2%. 
Het gaat hier om uitkeringstrekkers, die als 
gevolg van de op 1 januari in werking getreden 
Wet aanpassingsmechanismen sociale uitkeringen 
en minimumloon een toeslag krijgen op de 
uitkering als kompensatie voor het feit, dat zij 
sinds 1 januari 1980 ook alle sociale premies 
moeten betalen. Het ‘koopkrachtplaatje’ dat uit 
de nu genomen maatregelen resulteert laat zien 
dat niet de sterkste schouders de zwaarste 
lasten te dragen krijgen. De lagere inkomens 
zijn de dupe van een enorme denivellering.
Wat op zijn minst bereikt moet worden is dat 
degenen die van een minimaal inkomen een 
gezin moeten onderhouden tegen deze ruwe 
ingreep beschermd worden. Als dit de werke
lijkheid anno 1981 wordt, zijn de sociale verhou
dingen in dit land meer fout dan tot nu toe 
mocht worden aangenomen.

Zelfs met deze koopkrachtdaling moet nog maar 
afgewacht worden of er duidelijk uitzicht op 
meer werkgelegenheid tegenover zou staan, 
want wat Van Agt c.s. aan stimuleringsmaat
regelen op stapel zet is zo mager, dat zij die 
naam nauwelijks verdienen. Een stimulerings- 
programmaatje van 250 miljoen voor de bouw, 
woningverbetering en steun aan zwakke 
bedrijven zet geen zoden aan de dijk. Het 
kabinet Van Agt en de rekenmeersters van het 
Centraal Plan Bureau gaan er nu al vanuit, 
dat iedere bestedingsruimte voor een stimu
lerend beleid ontbreekt. Alleen een beleid dat 
uitgaat van een drastische loonmatiging, ver
mindering van de kollektieve lasten en gerichte 
stimulering van de investeringen biedt vooruit
zichten op een minder ongunstige ontwikkeling 
op de middellange termijn, dat is zo ongeveer 
de belangrijkste boodschap van het Centraal 
Plan Bureau in het rapport De Nederlandse 
economie in 1985. Konkreet in wat cijfertjes: 
in 1985 verwacht men minstens een half miljoen 
werklozen en daarnaast 640.000 arbeidson
geschikten. In deze veronderstelling wordt

ervan uitgegaan, dat de komende regering 
het financieringstekort van de overheid 
geleidelijk terugbrengt tot 4 1/2 % van het 
nationaal inkomen, dat er jaarlijks 2% beschik
baar is voor incidentele loonsverbeteringen 
(promoties e.d.) en dat de prijskonipensatie 
in stand blijft. De koopkracht van de gemiddelde 
werknemer zal overigens ook bij deze veronder
stelling ieder jaar nog met 1 a 2% dalen, gezien 
de verzwaring van belastingen, sociale premies 
en aardgasprijzen, die nodig zullen zijn om de 
sociale uitkeringen en de overige overheidsuit- 
gaven te kunnen bepalen.
Staatsgierigaard Van der Stee is met deels hele, 
deels halve maatregelen driftig aan het snoeien 
gegaan tot een totaal bedrag van zo'n 3 miljard. 
Het minimaal noodzakelijke volgens Van der 
Stee om de Nederlandse ekonomie voor nog 
verdere verslechtering te behoeden, want zonder 
deze maatregelen zou het financieringstekort 
over dit jaar op 7 1/2 % van het nationaal 
inkomen uitkomen. Het Rijk neemt hiervan 
5 1 /4 a 5 1/2% voor zijn rekening en de lagere 
overheid 2%. Hoofdelementen van het pakket 
maatregelen die 3 miljard moet opleveren zijn: 
verhoging van de WW-premie voor de werk
nemers met 1% en de AOW-premie met 0,5% 
per 1 juli , een gelijke verlaging van de sociale 
uitkeringen en lonen van ambtenaren en andere 
trendvolgers. Daarnaast zal er bezuinigd moeten 
worden op de uitgaven voor volksgezondheid, 
op voorzieningen voor ambtenaren en op 
algemene overheidsuitgaven. De kiezers kunnen 
nu met volstrekte helderheid zien hoe dit 
kabinet de lasten verdeelt. Immers, de hogere 
inkomens hebben minder last van de premie
stijging en ontspringen de dans al veel langer 
door allerlei ontsnappingsmogelijkheden, zoals 
belastingvoordelen en incidenteel loon. De 
krisis en de maatschappelijke tegenstellingen 
worden door deze konservatieve politiek van 
Van Agt en de zijnen juist verscherpt.
Een regeringsbeleid dat eenzijdig gericht is op 
de belangen van de grote ondernemingen.
Zij profiteren van miljardensubsidies via o.a. 
de WIR en kunnen ongehinderd hier verdiende 
miljarden exporteren. Ter illustratie: in de 
Verenigde Staten is het Nederlandse bedrijfs
leven de grootste investeerder. Alleen al in 1979 
werd een bedrag van circa 4 miljard in het 
buitenland geïnvesteerd en nam de VS zo’n 
25% van dit bedrag voor haar rekening. Op 
grond van de gegevens uit de eerste 9 maanden 
in 1980 mag worden aangenomen, dat vorig 
jaar opnieuw een aanzienlijke stijging heeft 
plaatsgevonden. Komplete bedrijven, zoals 
recentelijk door V&D worden door het zoge
naamde ‘zwakke’ Nederlandse bedrijfsleven 
opgekocht. Daartegenover staat de ontwikkeling 
van vele bedrijven die zich op de Nederlandse 
markt richten en die door daling van koopkracht 
hun omzet zien dalen, met als gevolg sluiting van 
winkels en bedrijven. Het wachten (en hopen) 
is op een nieuwe ploeg, die wel aktief de krisis 
te lijf gaat, want bij dit kabinet komt de zegen 
niet van Agteren, laat staan van boven.

PETER DROS
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3JOOP’S ATOO/VID ROOM

W elke a lo o m la k e n  wil Den Uyl nu e ig e n lijk  ?
Sinds het PvdA-kongres doet de top van deze partij alle moeite om het 
verkiezingsthema van een ‘kemwapenvrij Nederland’ zoveel mogelijk weg te 
schuiven of het in te perken tot het thema van de plaatsing van de 
kruisraketten.
Met de PSP ‘op 5 zetels’ is dat natuurlijk heel begrijpelijk. Het is dan ook die 
zelfde PSP die de PvdA niet met rust laat om zich te verantwoorden voor 
haar onbegrijpelijke standpunt. In de ‘Rode Haan’ van 14 maart j.1. heeft 
Fred van der Spek opnieuw het standpunt van ‘terug-naar-één-a-twee-atoom- 
taken\ als ondeugdelijk van de hand gewezen. Hij sprak zelfs het vermoeden 
uit, dat de PvdA zo de kans loopt alsnog op de kruisraketten of bijvoorbeeld 
de F16 uit te komen.

4. ‘F-16’.Hoe gaat dat dan? De PvdA heeft zich toch op 
het niet-plaatsen van die kruisraketten keihard 
gemaakt? En het lijkt toch al heel wat, om 
4 a 5 atoomtaken ‘af te stoten’? Om die vragen 
te beantwoorden zullen we hier nog eens de 
atoomtaken die de Nederlandse krijgsmacht 
in oorlogstijd zou kunnen verrichten op een 
rijtje zetten.

1. De M 110 houwitser.
Dit is een kanon op rupsbanden. Het wordt 
beschouwd als een algemeen ondersteunings- 
wapen van de Nederlandse strijdkrachten in de 
BRD. Het bereik van het wapen (20 km) is voor 
het uitoefenen van een atoomtaak aan de geringe 
kant. In een eskalerend gevecht kan bovendien 
gemakkelijk een situatie ontstaat, waarin de 
kommandant te velde zelf het besluit zal moeten 
nemen zijn konventionele granaten te ruilen 
voor nucleaire explosieven. Vandaar dat er 
vanuit West-Europa druk wordt uitgeoefend 
deze atoomtaak af te bouwen.
Het zijn alleen de Amerikanen die het wapen 
nog wel passend vinden voor het afvuren van de 
‘neutronengranaat’ (gezien de kortdurende 
straling en de betrekkelijk geringe luchtdruk). 
Den Uyl volgt ‘de trend’ bij de Westeuropese 
NAVO-landen, als hij probeert van de houwitsers 
af te komen.

2. Atoommijnen.
Dit is nucleair explosiemateriaal, om in één keer 
verkeersknooppunten, spoorwegemplacementen 
e.d. in de lucht te laten vliegen.
Voor dergelijke ‘tactische’ vernielingen, kunnen 
tegenwoordig moderne konventionele alterna
tieven gebruikt worden. Het zijn alleen wéér de 
Amerikanen die nog aan deze atoomtaak 
hangen.
Den Uyl staat dus ook hier niet alleen met het 
‘afstoten’,

3. ‘Orion’.
Een verkenningsvliegtuig van de marine, gestatio
neerd op vliegveld Valkenburg bij Leiden.
Zijn voorganger, de Neptune, kon gebruikt 
worden voor het afwerpen van atoom-diepte- 
bommen. Thans moet over de atoomtaak 
opnieuw beslist worden. Gezien de vergaande 
ontwikkeling van moderne, uiterst precieze 
diepte-torpedo’s, die zelf op hun doel afgaan, 
worden zware, nukleaire explosieven niet meer 
zo nodig gevonden.
Den Uyl komt er dus weer gemakkelijk van af.

Onderscheppings- en grondsteunvliegtuig. De 
voorganger van de F-16, de Starfighter, was in 
aanvang in hoofdzaak een jager met een 
nukleaire taak. Geleidelijk werd de konventio
nele taak (bij de grondsteun) steeds belangrijker. 
Stemerdink heeft als minister de ‘bondgenoten’ 
proberen te interesseren voor ‘taakverdeling’: 
zij de nukleaire klusjes met de F-16, wij de 
konventionele taken. Een klef staaltje van 
schone handen politiek. Het besluit om de 
F-16, net als de Starfighter, een atoomtaak te 
geven, is door het kabinet Van Agt niet ge
nomen. Den Uyl heeft zich tijdens het kern- 
wapen-debat aan de VU (20-1-81) daarom op
nieuw tegen deze atoomtaak uitgesproken. 
Maar over de ‘taakverdeling’ is nog steeds weinig 
bekend. Een zwakke schakel dus in het verhaal 
van Den Uyl.

5. De ‘Nike’
Een nukleaire luchtdoelraket, bedoeld om 
geconcentreerd aanvliegende formaties vlieg
tuigen neer tehalen, met een kernexplosie 
hoog in de lucht. De Russen hebben inmiddels 
hun strategie gewijzigd. Ze vliegen tegenwoordig 
gespreid. Bovendien is de ‘Nike’ een typisch 
zelf-vernietigingswapen, gezien alle fall-out die je 
gelijk weer op je eigen kop terug krijgt.
Vandaar dat zelfs de Amerikanen er al in 1974 
toe overgingen bijna al hun ‘Nike’-opstellingen
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te sluiten. De taak van de konventionele ‘Hawk’- 
raket is sindsdien steeds belangrijker geworden 
(ook door technische verbeteringen’).
In het voetspoor van de Amerikanen besloot 
ook het kabinet Den Uyl de helft van de Neder
landse ‘Nikes’ in de BRD op te doeken. Tijdens 
zijn kongres-kampagne had Den Uyl even goed 
lef om deze halvering herhaaldelijk als zijn 
persoonlijke verdienste en die van zijn schild
knaap Stemerdink op te voeren.
Naast de ‘Hawk’ is inmiddels een andere lucht
doelraket aan de horizon verschenen: de 
‘Patriot’. Den Uyl schijnt nu voor het volgende 
militair-politieke probleem te staan: of hij 
betaalt zich blauw aan een grote hoeveelheid 
‘Patriot'-raketten met konventionele koppen, 
öf hij betaalt wat minder voor een kleiner 
aantal ‘Patriots’, die echter toch weer met 
atoomkoppen worden uitgerust.
De ‘Patriot’ is dus de ‘a-twee-taak’, of ‘twijfel- 
taak’ van Den Uyl.

6. De ‘Lance’.
Een atoomraket die vooral gericht is tegen 
tankformaties. Vandaar dat ze ook nog steeds 
op de nominatie staat om uitgerust te worden 
met een neutronenkop. De raket heeft een 
bereik van 1 20 km en kan ‘gewone’ kernkoppen 
tot maximaal 100 kiloton meevoeren. (Vergelijk 
de bom op Hiroshima: 16 kiloton). Met deze 
atoomtaak is een boeiend stukje atoom-geschi- 
denis van de PvdA verbonden.
De Lance is de opvolger van de ‘Honest-John’- 
raket, die begin zestiger jaren met instemming 
van de PvdA, als eerste atoomraket in onze 
strijdkrachten dienst ging doen.
‘Keerpunt ’72\ het roemruchte verkiezings
programma van PvdA, D’66 en PPR, eiste 
onomwonden dat die ‘Honest-John’ in het 
geheel niet mocht worden vervangen.

Maar dat lukte niet zo best. Voordat hij bij de 
EEG de glazen in ging gooien, heeft de toen
malige PvdA-defensieminister Vredeling gepro
beerd de atoom-“Lance” aan de Bondsrepubliek 
over te doen. Nu in het kader van de ‘takenruiP. 
Maar Bonn trapte daar niet in.
Stemerdink, die Vredeling afloste, leek zich aan
vankelijk vast te bijten in een konventionele 
“Lance”. Want politiek is nu eenmaal de kunst 
van het haalbare.
Minister Scholten hakte in mei 1978 de knoop 
door en besloot dat de “Lance” toch een 
atoomtaak moest krijgen. Stemerdink diende in 
het debat een slappe motie in, waarin hij vroeg 
voorlopig geen beslissing te nemen en een 
NAVO-studie af te wachten naar toekomstige 
behoeften aan nukleaire wapens (de zogenaamde 
“shift-studie”). De PSP en de CPN dienden daar
op een motie in, waarin gevraagd werd onmid
dellijk van deze atoomtaak af te zien.
Op 21 april 1980 verscheen in “Aviation Week” 
een artikel, waarin alweer sprake was van de op
volger van de “Lance”. (Op een moment dat de 
laatste exemplaren van de bestaande “Lance” 
nog naar de klanten afgezonden moesten wor
den!). De “nieuwe Lance”, ofwel de “T-22”,

vervolg op pagina 4



VAN LINKSE EXTREMISTEN
TOT SOCIALISTISCHE WAPENBROEDERS
Het Surinaamse politieke toneel lijkt een grote stoelendans waarbij 
tegenstanders medestrijders kunnen worden en andersom. In deze werveling 
van koalities en konfrontaties werden opeens de progressieve politieke 
gevangenen vrijgelaten. Er volgde een verzoening en als klap op de vuurpijl 
bij dit feest werd ook nog de socialistische koers in Suriname uitgeroepen. 
Maar het uitroepen van het Surinaamse socialisme door legerleider Bouterse 
lijkt meer te maken te hebben met de interne machtsstrijd dan een plotseling 
nieuw politiek inzicht.
In augustus werd de linkervleugel van de 
Nationale Militaire Raad onder het mom van het 
beramen van een linkse staatsgreep in de bak 
gegooid. Bij de processen in december kwam er 
geen schijn van bewijs op tafel. Vier van de zes 
verdachten kregen straffen variërend tussen een 
half en twee en een half jaar. De mogelijkheid 
om in beroep tegaan werd voor hen, Sital, 
Mijnals, Joeman en Naarendorp alsmaar uitge
steld.
Sinds augustus is er in de ‘tweede republiek’ 
Suriname naast enige ministerwisselingen nog 
meer veranderd. André Haakmat werd toen de 
coming-man in Suriname met een monster- 
portefeuille in het kabinet. Maar Haakmat 
kreeg het aan de stok met zijn oude vriend 
premier-president Chin A Sen en de rest van het 
nogal zwakke kabinet. Mede dankzij de steun 
van de Nederlandse ambassade (Haakmat was 
nogal hard tegenover Nederland) konden 
Chin A Sen en de zijnen‘Haakje’ aan de kant 
zetten. Op dit moment lijkt de positie voor 
hem weer verbeterd te zijn, speelt hij zijn 
aandeel weer op het politieke toneel en is de 
verwachting hem als lid van een zesmansbewind 
weer in het openbaar te zien.
De regering Chin A Sen wordt vanuit het buiten
land (Nederland en de USA) zwaar gesteund. 
Maar zijn ministersploeg maakt weinig klaar. 
De gedichten van Denise de Hart, een oudere 
vrouw die een tijd lang een zeer belangrijke 
positie bij de NMR bekleede spreken over 
de ‘ontembare reislust’ van de ministers (‘zes 
landen doet hij ditmaal slechts aan’) over de 
wildgroei van kommissies die besluiten traineren 
(‘hoera voor kommissie duizend en twee’).
De Surinamers lezen ze graag.
In dit wankele evenwicht is inmiddels geen steun 
meer voor de ‘Revolutie’ meer te vinden. Denise 
de Hart: ‘Er heerst weer de oude apatische 
sfeer / De revolutie boeit weinigen meer’. 
Voor legerleider Bouterse, samen met zijn 
sekondant Horb de machtige twee van het land, 
groeide de noodzaak om iets te doen om weer 
wat geloofwaardigheid te verkrijgen. De ge
vangene Sital en de zijnen dreigden als marte
laars helden te worden. De kritische studenten 
maakten met plakakties, het schilderen van 
leuzen en zelfs op de grote revolutie herdenking 
duidelijk dat onze ‘leiders in de gevangenis 
zitten!’
Bouterse deed toen een nieuwe zet. Hij liet 
Sital, Mijnals, Joeman en Naarendorp vrij.
De regering stemde daar ook mee in, het was 
toch aardig naar Nederland toe dat telkens 
maar moeilijk deed over politieke gevangenen. 
Eerdere pogingen om via gesprekken met de 
oude politieke leiders weer wat steun te ver
krijgen, leverde een aantal van hen wel de 
vrijheid op, maar gaf Bouterse alleen maar een

verlies aan krediet bij de gewone Surinamers. 
Die snapten daar helamaal niets meer van.
En dan komt er opeens een perskonferentie 
waarop diezelfde Bouterse broederlijk met 
zijn oude gevangenen het socialisme omhelst.
De regering weet van niets, maar stapt niet op, 
wat wel verwacht werd. In Suriname groeien 
zo twee kampen: Chin A Sen met de zijnen 
aan de ene kant tegenover een wat vreemde 
koalitie van Bouterse, Haakmat en Sital aan 
de andere. Wat het allemaal met socialisme te 
maken heeft? Mijn indruk is dat Sital weer even 
snel op zij gezet zou kunnen worden als vroeger, 
wanneer het niet verder gaat dan de mond van 
Bouterse die eerder een koalitie met de oude 
partijen zocht, het ‘linkse extremisme’ (van 
Sital) de kogel waard vond. Socialisme zal het 
resultaat van een taaie strijd van een in het volk 
gewortelde beweging zijn. In Suriname zijn er 
wel aanzetten toe, maar het zal een zware strijd 
worden. Een konfrontatie met belangen van het 
bedrijfsleven, de Nederlandse handel en ont
wikkelingshulp lijken dan onvermijdelijk. Niet 
voor niets komen de verhalen weer naar boven 
over het Suriname-vreemde socialisme en krijgt
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WELKE ATOOMTAKEN

zou voorjaar 1981 beproefd worden. “Aviation 
Week” liet er geen misverstand over bestaan dat 
de raket ontwikkeld werd om konfrontaties met 
tanks in centraal-Europa de baas te kunnen zijn. 
Fred van der Spek stelde daarop kanervragen.
De regering bevestigde de berichten in “Avia
tion Week”, maar voegde eraan toe, dat er nog 
geen plannen bestaan om de “T-22” aan te 
schaffen. Dat hoeft geen verbazing te wekken, 
want het aanbod van wapens bepaalt immers al 
sinds jaar en dag de vraag. Men wacht gewoon 
met “beslissingen” tot er niets meer te besluiten 
valt.
Aardiger was de mededeling van de regering, dat 
de “T-22” thans ‘ ‘uitsluitend als lconventioneel 
wapen” wordt ontwikkeld. Het atoomtaken- 
plaatje van Den Uyl kwam daardoor langzamer
hand heel merkwaardig, om niet te zeggen ab
surd, uit te zien.
Begonnen in 1972 met een standpunt tegen iede
re vervanging van de Honest-John, liet Den Uyl 
op de VU-conferentie januari j.1. er geen misver
stand meer over bestaan, dat uitgerekend de 
Lance-raket voor hem een onmisbare en onver
mijdelijke at oom taak was. Hiermee zou hij bij 
uitstek tot uitdrukking willen brengen, dat Ne
derland een “geloofwaardige” bondgenoot wil 
blijven. Maar op termijn zal ook deze atoomtaak 
hem komen te ontvallen. . .

de regering van het bedrijfsleven warme steun. 
Ontevreden militairen hebben als reaktie op het 
eerherstel van Sital en Mijnals, gesteund door 
een groepje Chinese handelaren zelfs een tegen- 
coup geprobeerd. Voorlopig lijkt de stoelendans 
in Suriname nog niet ten einde.

SIEP VAN DER WERF

EEN GEWEZEN WINGEWEST

Een zeer leesbaar verhaal over de Surinaamse 
staatsgreep is het boek ‘Een gewezen wingewest’ 
van Rudie Kagie. In dit boek werdt het gebeuren 
goed midden in de Surinaamse samenleving 
geplaatst. Kagie zoekt de wortels van de staats
greep terug tot in de tijd waarop Suriname 
onafhankelijk werd. Een gesprek met oud- 
minister Pronk is hierbij dan ook op zijn plaats. 
Het sterke van dit boek is de relatie die gelegd 
wordt tussen de misgegroeide situatie in Suriname 
en de ontwikkelingshulp en het (Nederlandse) 
bedrijfsleven. Kagie werkte in Suriname een 
tijdje als korrespondent voor de NRC maar 
moest het land overhaast verlaten. Hij had het 
nieuws van de Ormskerk-tegencoup begin mei 
tegen de zin van de militairen doorgegeven. 
Kagie beschrijft het gebeuren nuchter en niet 
rankuneus.

SIEP VAN DER WERF

‘Ken gewezen wingewest’, door Rudie Kagie 
222 pag en foto’s 
fl 19,50
Uitgever het Wereldvenster

De houwitsers, de atoommijnen, de Orion en de 
F-16 had Den Uyl al aangewezen om gedenu- 
kleariseerd te worden. Over de Lance was hij 
blijkbaar niet op tijd goed voorgelicht. Over de 
Patriot twijfelt hij zelf. Maar voor een paar cen
ten extra kan hij ook van de “twijfeltaak” af
komen en “atoompacifist” worden. . .
Een idiote positie! Stel dat Den Uyl het zelf 
voor het zeggen zou krijgen. Terwille van zijn fi
losofie, waarin het overhouden van één harde 
atoomtaak essentieel is, om “on speaking terms” 
met Helmut Schmidt te blijven, zou hij zich dan 
op een vervelende dag niet langer kunnen beper
ken tot het afstrepen van atoomtaken, maar zelf 
moeten kiezen. Bijvoorbeeld tóch voor de F-16, 
als de NAVO dat graag zou willen, óf, wie weet, 
voor de kruisraketten. . . Vroeg o f laat, lijdt dit 
mengsel van schone handen politiek en het profi
teren van technische ontwikkelingen in de kon- 
ventionele bewapening hoe dan ook schipbreuk.

Zo’n keus zal Den Uyl zelf natuurlijk liever 
nooit maken. Daarom heeft hij ook zo weinig op 
met een linkse regering en heeft hij er juist alle 
belang bij om zich in de armen van D’66 en het 
CDA te storten. Die kunnen dan voor hem be
slissen en als zijn alibi dienen.

GIED TEN BERGE



N o o d w e t 
b e d rijv e n  in
Eind februari stonden 346.700 personen als werkloos ingeschreven. En elke 
dag komen er honderden bij. Mensen die jarenlang voor een bedrijf hebben 
gewerkt worden als uitgeperste citroenen afgedankt. Omdat de ondernemer 
te weinig winst in zijn bedrijf ziet. Dit is de meest onterende uitwas van het 
kapitalisme, van de “wegwerp mensen” maatschappij.
En het gebeurt telkens weer. In de jaren dertig, 
nu, in de huidige krisis, maar ook als er geen 
ekonomische krisis is. Als een bedrijf dichtgaat 
wordt er geleden. Niet door de eigenaren, die 
hebben hun schaapjes wel op het droge. Maar 
door de naamloze, rechtenloze arbeider. En 
iedereen is vogelvrij, of je nu een goede opleiding 
hebt, of je braaf bent geweest, of je al 40 jaar 
voor je baas zwoegt. Voor iedereen sluit het be- 
drijf.
Natuurlijk wordt er strijd geleverd als een bedrijf 
gesloten dreigt te worden. Denk maar aan de 
strijd bij NSM, ENKA, de Ford-vestiging in Am
sterdam, enz. De PSP steunt die strijd, niet Van
af de zijlijn maar in het veld’. Strijdend voor een 
andere maatschappij, voor het socialisme. Want 
alleen in een socialistische maatschappij, zo 
wordt door de PSP benadrukt, kunnen we de 
huidige problemen, zoals de toenemende werk
loosheid, te lijf gaan.
Dat ontslaat socialisten echter niet van de plicht 
om te strijden tegen de gevolgen van de werk
loosheid, hier en nu. In die strijd kunnen ver
schillende middelen gehanteerd worden. Eén 
daarvan is het gebruiken van de mogelijkheden 
die de wet biedt. In de huidige wetgeving wordt 
echter nauwelijks rekening gehouden met de be
langen van de werknemers. Een nieuwe wetge
ving, met name op het terrein van bedrijven in 
moeilijkheden, is daarom dringend gewenst. 
Daarom heeft het Wetenschappelijk Buro van de 
PSP een nota uitgebracht (verschijnt half april) 
waarin voorstellen worden gedaan om via wette
lijke regelingen bedrijfssluitingen en massale ont
slagen te kunnen tegenhouden.
Als een ondernemer faalt, en daarvan is sprake 
als een bedrijf dichtgaat, mogen de gevolgen niet

afgewenteld worden op de werknemers. In de 
strijd tegen de sluiting van het bedrijf spelen de 
werknemers een centrale rol, vandaar dat voor 
hen een belangrijke plaats is ingeruimd in de 
voorstellen van de nota.

ZAKKEN VULLEN

In de nota wordt gekonstateerd dat het huidige 
steunbeleid alleen maar de zaken van de onder
nemers en van de banken vult, en dat de bestaan
de faillissementswetgeving alleen de schuldeisers 
beschermt en andere wetten, zoals het enquête
recht, tekort schieten in hun poging de werk
nemers meer invloed tt geven. Die twee konsta- 
teringen leiden tot de konklusie dat in de nieuwe 
wetgeving, de Herstelwet, de maatschappelijke 
kontrole op bedrijven in moeilijkheden aanzien
lijk uitgebreid moet worden.
De Herstelwet treedt in werking als één van de 
bevoegde partijen (b.v. de OR of de vakbewe
ging) daartoe het verzoek doet (op grond van sig
nalen die erop wijzen dat een bedrijf in moeilijk
heden is of komt) en als bedrijven een beroep 
doen op overheidssteun. De rechter ziet erop toe 
dat een herstelplan wordt opgesteld. Dit plan is 
gericht op twee doelstellingen: 1) na uitvoering 
van het herstelplan is de kontinuiteit van het be
drijf en van de werkgelegenheid voldoende veilig 
gesteld, 2) in het herstelplan komen de belangen 
van de werknemers voldoende aan bod. Daarom 
wordt het herstelplan alleen uitgevoerd als de 
OR zijn instemming geeft.
De eerste doelstelling hoeft niet te betekenen 
dat het bedrijf na herstelperiode weer winst 
maakt (bedrijfsekonomisch rendabel is). Behoud 
van het bedrijf kan immers ook uit maatschappe

Foto: Paul Babeliow.sk v

lijk oogpunt wenselijk zijn (b.v. omdat de pro- 
duktie gericht is op maatschappelijke behoefte 
of omdat in het gebied waar het bedrijf gevestigd 
is de werkloosheid al onaanvaardbaar hoog is). 
Bij die maatschappelijke toetsing zal vooral een 
groot gewicht toegekend moeten worden aan de 
werkgelegenheidsplannen die door de werkne
mers zelf worden opgesteld.

Als de bestaande of door de werknemers voorge
stelde ekonomische aktiviteiten uit maatschap
pelijk oogpunt wenselijk zijn, zullen deze groten
deels door de overheid gefinancierd moeten wor
den. Daar moet natuurlijk ook zeggenschap van 
de gemeenschap tegenover staan. Dat kan zelfs 
leiden tot nationalisatie. Omdat overbodige 
staatsburokratie vermeden moet worden en de 
PSP voorstander is van arbeiderszelfbestuur, gaat 
de voorkeur van de schrijvers van de nota uit 
naar omzetting in een koöperatie. Voorwaarde is 
natuurlijk dat de werknemers zelf wensen in die 
richting hebben; arbeiderszelfbestuur kan niet 
van bovenaf worden opgelegd.

INFORMATIEDIENST

Omdat vaak veel te laat duidelijk wordt dat een 
bedrijf in moeilijkheden verkeert, worden in de 
nota voorstellen gedaan om een systeem van 
vroegtijdige signalering op te zetten. Teneinde 
dit systematisch aan te pakken zal een aparte in
stelling, de Informatiedienst Bedrijven in Moei
lijkheden (IBIM) opgericht moeten worden. 
Uiteraard is hierbij ook voor de werknemers een 
belangrijke rol weggelegd. Juist het personeel 
ziet vaak als eerste dat er iets fout gaat in het be
drijf.

"De ernst van de situatie gebiedt intussen wel 
dat de nieuwe wetgeving zo snel mogelijk tot 
stand komt", aldus de nota in de inleiding. Daar
om wordt voor een noodwet gepleit, die op zeer 
korte termijn in het parlement behandeld kan 
worden. In het besef dat er een kamermeerder
heid nodig is om deze noodwet in te voeren en 
dat het hier om een noodsituatie gaat heeft het 
partijbestuur alle progressieve partijen en de vak
beweging uitgenodigd een mening te geven over 
het voorstel. Deze diskussie moet op korte ter
mijn tot initiatieven en vervolgens tot resultaten 
leiden.

BONNE WISMAN

De nota “ N o ( j d \ e e t  I i c d r i j v c n  i n  M o e i l i j k h e d e n  ” is ge
schreven door Hein Vrolijk (medewerker bij het Weten
schappelijk Buro), daarbij begeleid door een werkgroep. 
De nota is te verkrjigen bij de afdeling of door storting 
van f 11,60 (f 9,50 plus f2,10 porto) op gironummer 
278 24 82 t.n.v. Stichting Wetenschappelijk Buro PSP te 
Amsterdam, onder vermelding van ‘ ‘N o o d w e t  

Op 2 mei 1981 wordt door het Wetenschappelijk Buro 
een conferentie georganiseerd over de nota ' ‘ N o o d w e t  

i i c d r i j v c n  i n  m o e i l i j k h e d e n  ”

Sprekers van PSP, PvdA, CPN, PPR, CDA en D’66. 
Deelnemers kunnen zich aanmelden door f 11,60 over te 
maken op postgiro 278 24 82 t.n.v. SWB/PSP met ver
melding van “Conferentie". Men ontvangt dan de nota 
en nadere informatie.



ROOMS-ROZE KOALITIE

O p n ie u w  e e n  ra m p  v o o r d e
h uu rd ers  e n  w o n in g z o e k e n d e n
De komende verkiezingsstrijd zal de bewapening, de kernenergie en de werk
loosheid ook in het teken staan van de woningnood, de onbetaalbaarheid, de 
leegstand en andere thema’s op het gebied, van de volkshuisvesting.
De PvdA en D’66 zullen ook hun oplossingen tot inzet van de verkiezings
strijd maken.
Vooral van de sociaal-demokratie wordt door veel kiezers op dit gebied veel 
verwacht. Is dit wel terecht? En hoe moet dat samen met het CDA?
Het blijkt, dat niet alleen op het gebied van de bewapening en ekonomie, 
maar ook op het gebied van de volkshuisvesting door een rooms-rode koalitie 
geen werkelijke veranderingen zullen worden doorgevoerd. Teveel verwach
tingen leiden tot teveel illusies. En in illusies kun je helemaal niet wonen.

In de nieuwe programmatische brochure van de 
VOHUP-themagroep van de PSP staan de maat
regelen, die onder het kabinet Den Uyl zijn ge
nomen op een rijtje. Een beleid waar de PvdA- 
staatssekretarissen Van Dam en Schaefer veel, zo 
niet alle verantwoordelijkheid voor hebben ge
had. Laten we ons geheugen wat opfrissen:
1. Er werd een puntensysteem ingevoerd. Uit

gangspunt was: een redelijke huur voor een 
redelijke kwaliteit. Maar wat is redelijk en wie 
bepaalt dat?
Het woord harmonisatie werd door Van Dam 
zorgvuldig vermeden, feitelijk werd het huur- 
peil omhoog gejaagd naar het niveau van de 
onbetaalbare nieuwbouw. Verkapte harmoni
satie dus. Het massal huurdersverzet van de ja- 
ren ’70 werd er helaas wel door lamgelegd.

2. Het eigen woonbezit en de doorstroming werd 
bevorderd. Onder het kabinet Den Uyl nam 
de bouw van het aantal woningwetwoningen 
enorm af en er werden steeds meer koopwo
ningen gebouwd. De vele bezwaren hiertegen

zijn al herhaaldelijk in Bevrijding genoemd. 
Maar het is ook leuk om te weten voor de vele 
mensen, die nu mede door de gestegen rente 
in financiële problemen zijn geraakt.
De bezwaren tegen doorstroming zullen we 
hier ook niet uitgebreid bespreken. De verge
lijking met de mooie glanzende appel, waar als 
eerste door de mensen met geld wordt inge
hapt en door de mensen met weinig geld mag 
worden afgekloven, zegt genoeg.

3. Er werd sterk gekoerst op het systeem van de 
individuele huursubsidie. De PSP heeft altijd 
fundamentele bezwaren gehad tegen deze re
geling. Door de individuele afhankelijkheid er
van worden de mensen snel slachtoffer van be
zuinigingen. En er wordt op bezuinigd, on
danks de vele fraaie beloften.
Het blijkt bovendien, dat mensen, die van de
ze regeling afhankelijk zijn (ongeveer een half 
miljoen) gemiddeld een hogere huurstijging 
hebben dan via de zgn. trendmatige huurver
hoging mogelijk is. Dit door de jaarlijkse ta-

belbijstellingen waar nauwelijks kontrole op is 
en waartegen verzet erg moeilijk is.
Bovendien funktioneert het voor de laagste in
komensgroepen als een loonstop: een hoger 
inkomen, minder subsidie.

4. Er werd een anti-kraakwet ingediend en er 
werden maatregelen genomen, die een ver
slechtering van de huurbescherming beteken
den. Tegen deze laatste maatregelen is een 
zeer brede en succesvolle aktie gevoerd onder 
een VVD/CDA-regering. Een leuk nadenkertje 
voor de visie op de verhouding tussen buiten
parlementaire strijd en regeringsmacht.

5. Bij renovatie werd de zgn. 2V.2%-regeling inge
voerd. Hier wordt nu vanuit meer dan 100 
buurten aktie tegen gevoerd, omdat het leidt 
tot veel te hoge huur en veel te weinig geriefs- 
verbetering.
Jan Schaefer voert nu als wethouder van Am
sterdam aktie tegen zijn eigen regeling!

GEEN HARDE MAATREGELEN

En wat er niet gebeurde was misschien nog wel 
veel erger: geen harde maatregelen tegen de be
leggers en bouwbedrijven, geen kontrole op aan- 
nemerswinsten, geen maatregelen tegen de er- 
koop van huurwoningen, geen grootscheepse 
aanpak van de woningnood en geen harde demo- 
kratiseringsmaatregelen. De begroting van volks
huisvesting nam ook procentueel sterk af.

Het is dan ook geen wonder, dat de huidige “op
positie” van Marcel van Dam volstrekt ongeloof
waardig is. Het komt ook regelmatig voor, dat 
hij wordt gevloerd in kamerdebatten met uit
spraken van hemzelf als staatssekretaris.
Dat de PvdA en D’66 geen echte oppositie voe
ren bleek ook weer duidelijk toen ze recentelijk 
voor de zgn. leegstandswet hebben gestemd, ter
wijl vanuit de kraakbeweging en vele andere or
ganisaties op de principiële bezwaren tegen deze 
wet was gewezen.
Een hoofdpunt van kritiek op de PvdA en D'66 
vormt hun opvattingen over de beleggers. Er 
moet meer overlegd en onderhandeld worden, 
terwijl de PSP voor keiharde anti-kapitalistische 
maatregelen is, en deze kleine ekonomische 
machtsgroep wil die over honderden miljoenen 
beschikt wil dwingen om tegen een laag rente
tarief te investeren in de woningbouw.
Hun opstelling blijkt altijd het duidelijkst bij 
PSP-moties. Fred v.d. Spek diende een motie in 
voor het oprichten van overheidsbouwbedrijven. 
Dit is goed voor de vele werkloze bouwvakkers 
en de vele woningzoekenden. Bovendien kan er 
maar liefst 1 miljard zinvol mee bezuinigd wor
den op de werkloosheidsuitkeringen. Maar deze 
socialistische maatregel ging tever: alleen de CPN 
stemde mee. De PvdA stemde zelfs tegen een 
zeer bescheiden motie van de PSP om het aantal 
eenheden voor een- en tweepersoonshuishoudens 
te verhogen met 2000. . .

Er is nu veel aandacht aan de PvdA en D’66 be
steed. Maar de belangrijkste tegenstanders zijnl-'oto: Paul Baheliowsk1
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de VVD en het CDA, die het nog beduidend 
slechter doen. Het beleid van Wiegel en Van Agt 
spreekt boekdelen. In de begroting van Volks
huisvesting werden door Brokx en Beelaerts van 
Blokland de volgende maatregelen voorgesteld:

- een versnelde huurharmonisatie
- extra bezuinigingen op de individuele huur

subsidie
- bezuinigingen door de kwaliteit van de wo

ningen te verlagen
- afschaffen van de huurgarantieregeling
- te lage budgetten voor stadsvernieuwing en 
de verbouw van leegstaande en/of gekraakte 
panden

- handhaven van de 2Vi% regeling en te lage ver 
huiskostenvergoeding

- permanente verhoging van de aardgasprijzen 
voor kleinverbruikers en minder subsidie 
voor woningisolatie

Dit wel uiterst rechtse beleid vormt een verscher 
ping van het harmonisatie en liberalisatiebeleid. 
Het eigen woning-bezit wordt als een zaak apart 
gezien en het credo is: huren omhoog, subsidies 
omlaag en vrijbaan voor de beleggers.
In het parlementaire steekspel is recentelijk is re 
centelijk veel te doen geweest om de motie van 
Duinker (PvdA), die werd aangenomen, terwijl 
het beleid niet in het belang van de volkshuisves
ting werd genoemd. De minister moest bijna af
treden, maar binnen het CDA werd uiteraard een 
kompromis bedacht. Maar het enorme falende, 
asociale beleid bleef grotendeels buiten schot. 
En in de pers worden helaas de opvattingen van 
de PSP nauwelijks genoemd onder de formule
ring “de kamer vrijwel geheel akkoord”.
Al deze maatregelen zullen veel aktie veroorza
ken. Maar als de huidige rechtse kamermeerder
heid zal aanblijven, is er weinig resultaat te ver
wachten.

“DESKUNDIGEN”

Een interessante publikatie op het gebied van de 
volkshuisvesting vormt een pas verschenen rap
port van “deskundigen” op dit gebied. Ze kwa
men bijeen op 30 juni 1980 en ze heten derhalve 
de groep 30/6, het rapport verscheen maanden 
later getiteld: “Wonen moet en kan”. In de 
groep zitten mensen vanuit de banken, bouw
bedrijven, pensioenfondsen, adviesburo’s en een 
vorige regering, (Schut).
Ze hebben problemen vanuit hun visie op een 
rijtje gezet en oplossingen bedacht vanuit hun 
belangen.
Wat zijn volgens hen de problemen?
- er wordt te weinig uitgegeven aan woonlasten
- door de vele subsidies worden de werkelijke 

woonlasten versluierd
- de stichtingskosten zijn te hoog door de ge

brekkige koördinatie bij de overheid en door 
de te hoge kwaliteit

- de gemeenten voeren doelmatige grondpo- 
litiek.

We kunnen de kritiek op de overheid wel delen: 
er is te weinig koördinatie en teveel bureaukratie

30 maart 1981: vrouwenstakingsdag. In groepen 
trokken we over de straten, voerden van te 
voren bedachte akties uit en verzonnen ter 
plekke allerlei nieuwe.
Om tien over acht aan de noodrem van de 
treinen op het Centraal Station trekken, een 
huiskamer bouwen op de Dam, bruggen en 
wegen versperren, zingend het stadhuis binnen
trekken, mannen met heksenkringen omsingelen 
en met bootjes door de grachten varen. Die 
ongekende inventiviteit werd voor een groot deel 
veroorzaakt juist door het afwezig zijn van een 
georganiseerde opzet van de dag: iedereen kreeg 
het gevoel dat als we er iets van wilden maken 
we zélf iets spannends moesten bedenken.
En dat heeft een behoorlijke stimulans gegeven 
zodra de eerste aarzeling overwonnen was.
Op de Dam aan het eind van de middag was 
dat gevoel van we kunnen èh doen alles, minder

en er wordt inderdaad te weinig aktief grond op
gekocht door gemeenten om spekulatie tegen te 
gaan. Het is eigenlijk wel interessaant om te zien 
hoe het bank-belegging-en bouwkapitaal tegen 
spekulatie is.
Maar alle andere punten zijn absurd en verwerpe
lijk. Wie betalen te weinig aan woonlasten? De 
mensen met veel geld in dure villa’s, die miljar
den aan belastingvoordelen opstrijken? Nee, die 
worden ook door hen en door de regering buiten 
schot gelaten. Meer moeten betalen voor het wo
nen? Het is volkomen verwerpelijk, omdat uit tal 
van onderzoeken juist blijkt, dat de laagste inko
mensgroepen in stadsvernieuwingsgebieden door 
de hoge woonlasten zijn gedwongen om te bezui-. 
nigen op eten, kleren e.d.
En de woonkosten zijn juist te hoog door te wei
nig overheidssubsidies en het kommerciële rente
tarief en de 18%-BTW.
Helemaal schrijnend is het pleidooi voor kwali- 
teitsverlaging, wat ook al door Joop den Uyl is 
overgenomen. Ook hij spreekt over een “kwali- 
teitsexplosie” ; ik zou deze heren graag eens wil-

eenduidig: we stonden daar met duizenden 
vrouwen, het verkeer in het centrum stond 
op z’n kop en de Dam leek bezet. Maar tegelij
kertijd dachten veel vrouwen: wat nu? Gewoon 
om zes uur weer braaf naar huis toe gaan?
Er was behoefte aan een waardige afsluiting 
van het geheel, maar een centrale toespraak 
door een kopstuk paste niet in de opzet. Wel 
even wennen. (Later die avond suggereerde 
een vrouw dat we het monument om hadden 
kunnen trekken)
De vraag blijft: vandaag staken, en morgen? 
Wat kunnen wij linkse vrouwen verder doen? 
Hoe serieus moeten wij 'de politiek’ nemen, 
ook als die ons niet serieus neemt? Ondanks 
alle vrolijkheid van die dag was het ons ernst. 
Maar het mag niet bij 30 maart blijven.

KARIN SPAINK

len rondleiden langs de sobere nieuwbouw van 
vele stadsvernieuwingsgebieden. Dan mogen zij 
de luxe aanwijzen. Of moet er maar geen plee, 
berghok of douche in? En dan gaan we ook nog 
even langs de vrije-sektorwoningen waar ze zelf 
in wonen en dan mag ik de luxe aanwijzen.
In grote lijnen was trouwens het rapport van de 
groep van 30/6 overbodig. Want de hele begro
ting van volkshuisvesting voor 1981 sprak de 
zelfde taal. Alleen op wat detailpunten had 
Brokx kritiek.

Er is net als bij de bewapening, de werkloosheid 
en de kernenergie een radikaal, ander beleid 
noodzakelijk. Een rooms-roze regering zal dit 
niet doen, dat is wel duidelijk. Maar ook een 
linkse regering met PvdA en D’66 zal niet zonder 
een sterk links blok en een sterk buurtverzet vrij
willig tot zo’n beleid overgaan. De komende ver
kiezingen zal de PSP dit duidelijk moeten maken 
en natuurlijk al er voor en zeker ook erna.

TOM PITSTRA
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DE GIFM ENGER VAN G RO N IN G EN
Lekkerkerk, Vogelmeerpolder, methylbromide: wie heeft er niet van gehoord. 
Maar gif wordt niet alleen gevonden, het wordt ook geproduceerd. Onder 
andere in Groningen, waar de landbouwgiffabriek AAgrunol op nog geen 
50 meter van de dichtbevolkte wijk Oosterpoort de meest uiteenlopende 
gifstoffen, waaronder poteniële Seveso-dioxinevormers, produceert en mengt.
Verzet tegen zo’n fabriek, zo dicht bij een 
woonbuurt, kon niet uitblijven. Al in 1956 
werden handtekeningen tegen AAgrunol op
gehaald. Maar vooral na 1978 nam het verzet 
toe, toen steeds duidelijker werd hoe gevaarlijk 
het bedrijf was door de uitstoot van kanker
verwekkende stoffen en de ramp die zou kunnen 
ontstaan bij een brand. Er werden demonstraties 
gehouden, en een groot verkeersplein bij de 
fabriek werd geblokkeerd. De wijk werd onder
steund door de Milieufederatie, die wees op 
overtredingen van de hinderwet en gevaarlijke 
situaties bij het bedrijf. Dit had de nodige ge
volgen: de gemeente begon een aantal sluitings- 
procedures tegen onderdelen van het bedrijf 
en AAgrunol werd gevraagd een nieuwe hinder
wetvergunning aan te vragen. Toen de brandweer 
vond dat de beveiliging zo slecht was dat zij 
weigerden bij brand te gaan blussen, werd 
AAgrunol ook aangeschreven op de brand
beveiligingsverordening. Tenslotte liet de 
gemeente TNO de gevaren onderzoeken. Daarna 
werd het stiller rond AAgrunol. Er liepen 
beroepsprocedures, en kritiek werd afgescheept 
met verwijzing naar het TNO-onderzoek. De 
PSP probeerde nog wel de zaak te versnellen.
In april 1979 werd met PPR en D’66 gepoogd 
AAgrunol in de gemeenteraad aan de orde te 
krijgen, maar dat werd afgestemd.

Toen het TNO-rapport in 1980 eindelijk uit
kwam werd bevestigd wat in Oosterpoort al 
lang werd gezegd: bij een brand zouden zeer 
gevaarlijke stoffen gevormd kunnen worden, 
en in de wijde omgeving verspreid. De gemeente 
kon er niet meer onderuit: er zou iets moeten 
gebeuren. Geprobeerd werd de kool (milieu) 
en de geit (werkgelegenheid) te sparen: de 
fabriek zou moeten worden verplaatst. Maar al 
snel werd duidelijk dat verplaatsing eindeloos 
zou duren. Het bedrijf ('wij vinden het ook 
vervelend dat die wijk daar ligt’) voelde er 
niets voor, en er zou een eindeloos touwtrekken 
ontstaan over wie hoeveel zou moeten betalen. 
De PSP vond dat ook gekeken zou moeten 
worden naar sluitingsmogelijkheden, en toen 
daar volkomen vaagheid over bleef bestaan 
stemden wij als enige tegen het raadsvoorstel. Na 
3 maanden, zo besloot de gemeenteraad onder 
druk van de wijk, zou de voortgang van de 
onderhandelingen worden bekeken. Drie 
maanden later, 20 januari, hield de buurt uit 
protest tegen het uitblijven van hernieuwde 
behandeling een buurtvergadering die door 
zo’n 250 mensen werd bezocht. Ondanks een 
door de PvdA georganiseerde boykot, waardoor 
alleen PSP, PPR en CPN kwamen opdraven. 
AAgrunol vond al het kabaal maar onzin: ‘De 
kans dat er bij ons brand uitbreekt is even groot 
als die dat de Martinitoren omvalt.’ Deze 
woorden waren nog niet koud, of er brak brand 
uit op 21 januari.
De gemeente bleef bij het aangenomen stand
punt: onderhandelen over verplaatsen wordt

voortgezet. Over de hoofden van de bewoners 
heen. Daarbij weigert de gemeente het bedrijf 
hard aan te pakken. Het beginnen van sluitings- 
procedures zou zelfs het eigen beleid kunnen 
versterken (jullie gaan verplaatsen, of dicht). 
En er liggen redenen voor het opscheppen. 
AAgrunol werkt met de gevaarlijkste stoffen, 
maar toont nauwelijks verantwoordelijkheids
gevoel. Met de regelmaat van de klok wordt de 
toch al ruime hinderwet overtreden. Zo werd 
kwikhoudend slib, ontstaan na een ongeluk 
met schimmelbestrijdingsmiddelen, zonder meer 
op een braakliggend terrein gestort.

De brand toont ook aan hoe de gemeente met de 
bewoners omspringt. De Oosterpoorters werd 
allerlei onzin verteld (‘er staan wat vuilniszakken 
in brand’, terwijl duidelijk zichtbaar de rook 
opsteeg uit het hoogste gebouw). Deze duide
lijke misleiding had tot gevolg dat meer dan 
100 buurtbewoners het stadhuis bestormden, 
en tot een bezetting overgingen. De gealar
meerde burgemeester Buiter gaf toe dat er een 
fout was gemaakt: de bewoners waren niet goed 
op de hoogte gesteld.
Maar er was meer. Ondanks de voortdurende 
ontkenningen bleek dat de brand ernstige ge
volgen had gehad. In de betrokken menger 
zaten een chloor- en een zwavelverbinding.
Pas 3 kwartier na aankomst van de brandweer, 
terwijl de brand al onder kontrole was, werd 
één meting naar één stof verricht (S02) zwavel
dioxide. Deze meting gaf aan dat de maximaal 
aanvaardbare koncentratie voor de bevolking 
was overschreden. Andere stoffen, zelfs de 
meest gebruikelijke verbrandingsprodukten 
werden niet gemeten. Om over het mogelijk 
vrijgekomen dioxine nog maar te zwijgen.
De buurt was nu woedend, en eiste zo snel 
mogelijke behandeling in de gemeenteraad, 
waarbij tot onmiddellijke sluiting zou worden 
overgegaan. Meer dan 300 mensen zetten hun 
eisen kracht bij met door 15 uur lang alle 
ingangen van AAgrunol te blokkeren met 
bouwsteigers. Dezelfde dag diende de PSP een 
interpellatie in. Maar die werd afgestemd, 
en de zaak werd een maand uitgesteld. Op die 
behandeling op 2 maart diende de PSP 3 moties 
in: twee voor onmiddellijke sluiting, en één 
voor direkte weigering van de hinderwet. Alleen 
de PPR steunde deze moties. De rest van de
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gemeenteraad stelde de zaak weer 6 maanden 
uit...

MILIEU OF WERKGELEGENHEID

Door vooral PvdA en CPN wordt het argument 
van de werkgelegenheid steeds naar voren 
gehaald om verplaatsing te verdedigen. Eén ding 
klopt: met de werkgelegenheid in Groningen is 
het droeving gesteld. Maar terwijl de gemeente 
voor de konfektie geen risiko durfde te nemen 
door produktie van de overgenomen bedrijven 
op te starten wordt met duizenden wijkbewo
ners alle risiko van de wereld genomen. Met 
twijfelachtige argumenten.
Als je van de mensen die er nu werken uitgaat 
is de afstand van verplaatsing van groot belang. 
Als Delfzijl wordt genoemd betekent dit een 
aanzienlijke woon-werk afstand. In de tweede 
plaats zal bij verplaatsing een verregaande 
mechanisering plaatsvinden. Dit zal leiden tot 
een aanzienlijke afname van het personeel. 
Daarbij komt nog dat o.a. door de wankele 
positie van AAgrunol de werkgelegenheid 
van 400 tot 180 plaatsen is teruggebracht. 
Maar naast deze praktische punten mag ook de 
kwaliteit van de arbeid niet uit het oog worden 
verloren. Dezelfde gevaren die de omliggende 
buurten bedreigen gaan ook op voor de mensen 
die er werken. Plus daarbij de gevolgen van 
het direkte kontakt met de gifstoffen. Eigenlijk 
zouden de mensen die in de produktie werken 
in een soort plastic harnas moeten lopen, maar 
wie doet dat? Ook de boeren die met het gif 
werken krijgen hiermee te maken. Om van de 
gevolgen voor water- en bodemvervuiling nog 
maar te zwijgen. Eén van de belangrijkste 
produkten van AAgrunol, Monam, wordt in 
Oost-Groningen veel gebruikt tegen aardappel- 
moeheid. De kans bestaat dat dit omstreden 
produkt verboden gaat worden.

Een andere aanpak van de landbouw, waarbij 
het gebruik van landbouwgif wordt terugge
drongen of gestaakt kan veel opleveren: schade
lijke gevolgen voor arbeiders, boeren en milieu 
worden weggenomen, je krijgt betere voedsel- 
produkten, en het kan een flink stuk werk
gelegenheid opleveren.

In de keuze die de PSP werd opgedrongen 
tussen het reële gevaar voor duizenden bewoners 
en de twijfelachtige werkgelegenheidsargu
menten kiezen wij voor een snelle sluiting 
van AAgrunol. De tientallen miljoenen die ver
plaatsing gaat kosten zouden op een heel wat 
zinniger manier in werkgelegenheid kunnen 
worden omgezet.
Maar in de Groninger gemeentepolitiek lijkt het 
er steeds meer op dat ‘rekken, rekken, rekken’ 
de gangbare oplossing wordt voor allerlei 
problemen. Dat de akties daardoor steeds meer 
toenemen hoeft niemand te verbazen. Na de 
bezetting van het stadhuis, de blokkade van 
AAgrunol en tal van prikakties zal de Ooster
poort niet eerder tevreden zijn dan op de dag 
waarop het laatste gif aan de overkant van 
het Winschoterdiep zal zijn verdwenen.
Wij ook niet.

melden: programma

ERIK SCHAAP
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vv ŷ . ,< 'X v**w***£-"'.vr* •

, • .  , v .  - . k. \ ' . V .  v  .• 
- . • . .  .  * , y  m • • • . • . - ... y

‘iy* ‘«‘I iv .

/.* ,* ■*

. • i - . • • • ,V *- .’A'/i 
. ' . V  •V > V

. : ^ ;£ r:v:j:y
■•;•■ y  -Xp,iv ."

a y

?£:* :•

/.x-y-iviv;.-: 
• £ • : • > : « :

2T1
’ . V .

Politiek is iets dat heel dicht bij 
ons staat, waar we dagelijks mee te 
maken hebben, (denk aan de wo
ningnood, rottoestanden op 
school, het feit dat je in dienst 
moet als jongen, werkloosheid). 
Aan die dingen kun je zelf iets 
doen, daarvoor hoef je niet op de 
politici in Den Haag te wachten.
In deze samenleving worden jonge
ren niet serieus genomen (meiden 
nog minder dan jongens). Daarbij 
word je als meid of als jongen in je 
ontwikkeling beperkt door de ver
wachtingen waar je op grond van 
je sekse aan moet voldoen.
Er moet een hoop veranderen, 
maar waarom speciaal door de PSP 
jongerengroepen?
We willen geen andere klups en al
lerlei spontane initiatieven in de 
wielen rijden maar hooguit onder
steunen wanneer ze daar behoefte 
aan hebben (en wij het ermee eens 
zijn). We willen natuurlijk wel aan 
veranderingen werken vanuit een 
bepaalde visie. Het gaat ons er 
daarbij om het kapitalisme en pa
triarchaat te bestrijden en te stre
ven naar een rechtvaardiger, socia- 
listieser samenleving. Daarbij vin
den we dat akties zoveel mogelijk 
geweldloos moeten zijn. Geen en
kele maatschappijvorm biedt ga
rantie dat jongeren niet kleinge
houden worden. We zullen zelf 
voor onze problemen moeten blij
ven opkomen en, ook nu, de PSP 
onder druk zetten waar ze jonge- 
renbelangen vergeet.

.v,-



2

Het ziet ernaar uit dat de PSP bij de komende ver
kiezingen meerdere zetels behaalt De PSP krijgt 
dan ook meer kamerleden. Op de eerste plaats staat 
Fred van der Speky op de tweede plaats Andree van 
Es. Het leuke van Andree is, dat ze nog niet zo lang 
geleden in het bestuur van de PSP-jongeren heeft 
gezeten en dat ze zelf nog maar 28 jaar is. Verder is 
ze 4 jaar fraktie-assistente geweest Voor ons ge
noeg reden om met haar te gaan praten over wat ze 
wil gaan doen als ze in de Tweede Kamer z i t

Andree: “Ik voel me heel erg be
trokken bij wat jongeren aan gaat. 
Op het moment ben ik aktief met 
jongeren, ik werk bij het JAC en 
nog niet zo lang geleden was ik ak
tief bij de PSP-jongeren.
Aan de akties van jongeren van de 
afgelopen tijd heb ik zelf meege
daan of ik heb ze van heel dichtbij 
gevolgd. Ook de ontwikkelingen in 
de kraakbeweging volg ik op de 
voet. Als ik in de Kamer kom is

dan ook één van mijn prioriteiten 
dat ik veel voor jongeren ga doen. 
Jongeren kunnen zich absoluut 
niet herkennen in de mensen die 
in de Kamer zitten. Ik vind dat er 
van die oubollige type’s zitten. Die 
mensen staan ver af van de manier 
waarop jongeren leven. Kamerle
den zouden moeten aksepteren 
dat er een buiten-parlementaire 
jongerenbeweging is. Daar wil ik 
ze van bewust maken, misschien

Vele + * fel gekant tegen kernenergiemensen zijn
om de grote gevaren van een ramp. Maar ook 
vanwege gevaren die mensen lopen wanneer ze in 
de buurt wonen van een kerncentrale, (verhoogde 
kans op kanker) Het is waanzin om een diskussie 
te houden over het al dan niet doorgaan met kern
energie. Voor ons tellen argumenten als werk
gelegenheid en energievoorziening dan allang niet 
meer. Wat telt is wat de mensen willen en waar 
ze bang voor zijn. En om dat te horen is geen dure 
maatschappelijke diskussie nodig die toch geen 
moer voorstelt. We praten hier niet over eenvoudige 
instorting van een kolenmijn, maar over de 
besmetting van het leefmilieu voor tienduizenden 
jaren en over vele direkte doden. Dit zijn redenen 
genoeg voor ons om te zeggen WEG met kernenergie! 
En direkt starten met serieus onderzoek naar 
alternatieve vormen van energiewinning.

moet dat wel door middel van pro
voceren.
Ik zou er bijvoorbeeld ook iets aan 
willen doen dat jongeren makkelij
ker toegang krijgen tot een insti
tuut als de Kamer.

Dat lijkt me moeilijk. Heb je daar 
konkrete ideeën over?

Als de begroting van volkshuisves
ting behandeld wordt begrijpt nie
mand in de buitenwereld er een 
moer van. Al die mensen die de 
begroting behandelen lullen erover 
dat de situatie heel moeilijk is en 
bla bla bla.
Als de jongeren dan met eigen op
lossingen komen zoals bijvoor
beeld kraken, dan wordt dat afge
keurd door de parlementsleden. In 
plaats van dat onderlinge gebla bla 
zou het veel beter zijn om hoorzit
tingen te organiseren waar jonge
ren hun zegje kunnen doen. Op dit

moment worden er wel eens hoor
zittingen georganiseerd. Een voor
beeld is de hoorzitting over de 
leegstandswet. Maar daar worden 
dan allemaal gevestigde instanties 
uitgenodigd. Jongeren zelf niet. 
Het zal best wel weerstanden op
roepen als ik dat soort dingen aan 
de kaak probeer te stellen. Maar ik 
kan in ieder geval proberen ze er 
met hun neus op te drukken. Ik 
kan het in de publiciteit brengen. 
Een kamerlid zal het niet zo leuk 
vinden, denk ik, als hij of zij afge
schilderd wordt als iemand die 
niet met jongeren wil praten.

Noem eens een paar dingen die je 
voor jongeren wilt gaan doen?

Ik wil veel gaan doen aan jonge
renhuisvesting. Ik wil de rechtspo
sitie van minderjarigen aan de 
kaak stellen. Naast verlaging van 
de meerderjarigheidsgrens zou de

Over emoties:
’Dat laat ik  
me niet afnemen’
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rechtspositie van mensen onder de 
18 beter geregeld moeten worden. 
Jongeren van 12 jaar moeten zelf 
hun onderwijs kunnen kiezen. Een 
heel konkreet voorbeeld is wat er 
in Amsterdam gebeurt. Als je weg
loopt als minderjarige, dan heb je 
er in Amsterdam recht op om 
eerst 30 dagen uit je krisis te ko
men. Je krijgt van de sociale dienst 
een soort nooduitkering. Nou 
blijkt dat de sociale dienst die re
geling helemaal niet uitvoert. Niet 
betaald dus. Dat soort dingen wil 
ik aan de kaak stellen.
Verder wil ik natuurlijk heel hard 
vechten voor werkgelegenheid en 
minimumloon van jongeren. Het 
ligt niet in mijn macht om werkge
legenheid te kreëren. Wat ik bij
voorbeeld wel kan doen is het sti
muleren van betere werk- en oplei
dingsmogelijkheden binnen het 
werk. Jongeren krijgen baantjes 
zonder vooruitzichten. Werkgevers 
zijn niet bereid jongeren de gele
genheid te geven een soort oplei
ding te volgen omdat ze nu een
maal heel goedkope arbeidskrach
ten zijn.
Verder is één van mijn hete hang
ijzers het aktief ondersteunen van 
de Belangenvereniging Minderjari
gen. Ik wil erdoor proberen te krij
gen dat de Tweede Kamer ze er
kent als vakbond. Ook hun akties 
wil ik aktief ondersteunen.
Verder wil ik voor buitenlandse 
jongeren zoveel mogelijk gaan 
doen. Maar het ligt wel heel moei
lijk bij deze groep. Het blijkt bij
voorbeeld dat de buitenlandse jon
geren het onderwijs niet kunnen 
bijbenen. Dan gaan ze van school 
af en zwerven ze rond op straat en 
in een razendsnel tempo zijn ze 
verslaafd aan de heroïne. Als je 
dat wil verbeteren dan moeten de 
onderwijsvoorzieningen voor deze 
mensen aangepast worden. Ook 
zouden er voor hun meer werkge
legenheid getroffen moeten wor
den. Buitenlandse jongeren zijn op 
het moment helemaal de dupe. 
Buitenlandse meiden worden uit
gehuwelijkt en als ze niet naar pa 
luisteren, teruggestuurd naar hun 
eigen land. Het is heel moeilijk om 
daar als overheid iets mee te doen. 
Het enige wat je kunt doen is 
voorzieningen treffen bijvoorbeeld 
in de hulpverlening als ze er zelf 
voor kiezen weg te gaan bij hun 
ouders.

Voor wat betreft nederlandse mei
den ligt het zo’n beetje hetzelfde 
als voor buitenlandse meiden. Ik 
wil proberen de beroeps- en onder
wijsmogelijkheden voor meiden. 
Diskriminatie in het onderwijs 
moet aangepakt worden. Verder 
wil ik meidenpraatgroepen enzo 
ondersteunen.

Kan je dat via de Kamer?

Je kan er in ieder geval geld voor 
geven. Het moet wel zoveel moge
lijk allemaal van onderop ont
staan. Voor alle dingen die ik ge
zegd heb denk ik dat jongens er 
meer profijt van hebben dan mei
den. Rechtspositie is voor meiden 
veel belangrijker. Meiden lopen 
veel meer weg maar hebben 
minder mogelijkheden dan jongens 
om ergens terecht te kunnen. 
Jongens kunnen veel meer avontu
rieren. De reden waarom meiden

ANDCRS BUJVEH
ze J€ BE BAAS

Wat zijn je vooruitzichten als je jong bent: weinig 
kans op fijn werk, een saaie opleiding, zakgeld 
wat men loon noemt, geen eigen woning. Met het 
ouder worden verandert dat maar weinig. En 
jongeren zullen er altijd zijn. Ook in de PSP. 
Maar de hele PSP bestaat toch alleen uit jongeren 
en pacifistenV zo hoor je wel. Dat is dus niet zo. 
Vandaar dat de PSPjg zich bezig houdt met 
jongerenproblemen en dat dat niet per definitie 
strontvervelend hoeft te zijn, daarvan getuigt 
deze krant KIES JONG ANDERS BLIJVEN ZE 
JE DE BAAS!

eerder weglopen is vaak dat ze in 
veel onderdrukte posities thuis 
zitten dan jongens. Op zich vind ik 
dat bij al die dingen die ik ge
noemd heb, aparte maatregelen 
voor meiden moeten komen. Voor 
hun is het bijvoorbeeld ook 
dubbel zo moeilijk om een baan te 
krijgen. Ik wil nog wel zeggen dat 
als er iets gaat veranderen dan 
komt dat door akties van de 
jongeren zelf. Als kamerlid kun je 
die akties ondersteunen, je kunt er 
een soort wisselwerking mee heb
ben. Het afgelopen jaar is er een 
heel brede vorm van jongerenver
zet geweest. Ik heb niet de illusie 
dat ik dingen kan veranderen, ik 
kan ze ondersteunen. Door bui
tenparlementaire oppositie wor
den dingen verbeterd.

Jij komt waarschijnlijk in de 
Tweede Kamer terecht na de 
verkiezingen. Ben je niet bang om 
ingepakt te worden?

Het risiko bestaat dat je er een 
soort rechtvaardiging aan geeft, 
door erin mee te draaien. Het eni
ge wat je daaraan kunt doen is al

tijd in die twijfel blijven leven en 
toch daarop aangesproken wor
den. Ik ben ook best wel bang dat 
ik me bepaalde dingen eigen ga 
maken, zoals de manier waarop 
kamerleden werken. Ik zal zoveel 
mogelijk tegengas moeten krijgen 
van radikale groepen.

Hoe lijkt het je om als vrouw in de 
Kamer te funktioneren?

Volgens mij hebben de vrouwen in 
de Kamer geen of nauwelijks in
vloed op de praktiese gang van za
ken, tijden van vergaderingen, 
maar ook niet op de manier waar
op er vergaderd wordt. De vrou
wen die er zitten gaan er prat op 
om daarin mee te gaan heel ratio
neel te zijn, je niet laten overdon
deren. Ik denk niet dat ik dat 
soort dingen als eenling kan veran
deren.
De sfeer op het binnenhof is eigen
lijk heel sexisties. Als vrouwelijke 
kamerleden aan het woord komen, 
worden er opmerkingen gemaakt. 
‘Ze ziet er goed uit’ ofzo. Ze ver
wachten van je dat je altijd glim
lacht of ze zeggen tegen je dat je

er charmant uitziet. Het ergert mij 
heel erg, maar ik heb de energie 
niet me daar de hele tijd tegen te 
verzetten. Dat is dan een koncessie 
die je doet.

Volgens mij is er in de Kamer ook 
weinig ruimte voor emoties enzo.

Ik denk dat dat een probleem voor 
mij wordt. Ik voel me heel erg be
trokken bij sommige dingen, dan 
wordt ik erg emotioneel. Ik ben 
bang dat ik daar goed mee op mijn 
bek kan gaan. Aan de andere kant 
heb ik iets van: dat laat ik me niet 
afnemen. Dat is één van mijn ei
genschappen die ik niet kwijtwil. 
Je bent kwestbaar maar aan de an
dere kant ben je ook meer gewend 
met die kwetsbaarheid om te gaan.

Je zult het wel erg druk gaan krij
gen. De meeste mannen in de Ka
mer hebben een vrouw achter zich 
staan die ze verzorgt en emotio
neel opvangt. Hoe moet dat met 
jou ?

Dat weet ik nog niet. Een van de 
voorwaarden is dat ik zo regelma
tig mogelijk ga werken. Ik bewoon 
een huis met een vriendin. We heb
ben afgesproken om in elk geval 
één avond per week gemeenschap
pelijk te eten. M’n boodschappen 
zal ik in Den Haag moeten doen. 
Ik zal wel veel uit eten gaan.
Voor wat betreft het emotionele 
aspekt: ik heb soms het gevoel dat 
ik me erin stort voor 4 jaar en dan 
moet ik maar zien hoe ik eruit 
kom. Ik moet er veel met vrienden 
en vriendinnen over praten. Niet 
de hele tijd over politieke stelling
namen. Ik moet mezelf dwingen 
ook tijd te houden dingen te ver
werken en mezelf te ontspannen. 
Mensen die me heel nabij staan 
zullen me wel steunen. Dat ze er 
bijv. zijn als dat nodig is.



TH EM A K O N G R ES
VSPjg en buitenparlemetaire aktie
Op het jongerenkongres van 21 en 
22 februari is gediskussieerd over 
regeren en gedogen, naar aanlei
ding van een artikel in de kongres- 
map. Voorgesteld werd dat de PSP 
over mogelijke steun aan een link
se regering zou afwijzen. Eén van 
de argumenten daarbij was dat 
met name jongeren, die veel aan 
buitenparlementaire akties mee
doen, vervreemd zouden raken van 
de PSP als die de mogelijkheden 
tot kompromissen over regerings
deelname of -ondersteuning open
laat.
Deze diskussie kon op het jonge
renkongres nog niet tot een einde 
gebracht worden omdat er veel on
duidelijkheid bleef bestaan over 
wat er precies onder ‘gedogen’ en 
‘buitenparlementair’ verstaan 
moest worden.
Peter Zwart schreef het al in Be- 
vrijding: “Kongresseren is ook
leuk”. Daarom op 26 april een ver
volg van het jongerenkongres in 
vorm van een themadag over het 
bovenstaande motto.

De dag staat dus in een veel breder 
verband dan alleen een uitspraak 
van de jongeren over de regeer/ge- 
doog resolutie. Het zal voorname
lijk gaan over de vraag hoe staan 
PSPjongeren tegenover het vermin
derde geloof in de huidige parle
mentaire demdkratie, dat je vooral 
hij jongeren ziet?
De tweede vraag zal zijn Zijn de 
PSPjongeren het wel of niet eens 
met de resolutie over regeren en 
gedogen door de PSP?
Voor een inleiding hierover zijn 
twee mensen uitgenodigd:
FRED V.D. SPEK en 
FRANS JANSSEN.

in mijn mond. Desondanks ben ik 
aktief lid van de PSPjg.

Hoe valt dit te rijmen? en waarom 
nu juist de PSPjg?

Elke politieke jongerenorganisatie 
is in het bezit van een zg. moeder- 
partij, de JS heeft de PvdA, de 
JOVD de VVD, het CDJA het 
CDA en de PSPjg heeft natuurlijk 
de PSP. Ik vind op het ogenblik de 
PSP de minst slechte politieke par
tij. Ze doet tenminste niet mee 
met het politieke cirkus en houdt 
vast aan haar principes. Bovendien 
is de buitenparlementaire aktie 
binnen de PSP minstens zo belang
rijk als het parlementaire werk.

Binnen haast elke politieke partij 
vervult de jongerenorganisatie een 
progressieve voortrekkersfunktie. 
De jongerenorganisatie is ‘linkser’ 
dan haar moederpartij en haar 
voornaamste bezigheid is het naar 
‘links’ trekken van de moederpar
tij. De PSPjg hoeft dit niet te 
doen, er bestaan geen grote poli
tieke meningsverschillen tussen de

Het programma ziet er dan als 
volgt uit:
11 uur aanvang.
Plaats, PSPpartijburo, nieuwe looi- 
ersstraat 45^17 Amsterdam.
Eerst zullen de sprekers een praat
je houden aan de hand van vragen, 
dan krijgen jullie de gelegenheid 
om (in groepjes en plenair) over de 
vragen te diskussiëren.
’s Avonds FEEST, misschien met 
een band.
Als je het op tijd laat weten kun
nen we een slaapplaats voor je re
gelen. Verdere inlichtingen bij de
PSPjg, tel 020/26 73 74.
TOT 26 APRIL.

minimum jeugdlonen. Ook loop je 
minder snel het risiko te vervallen 
in een droog diskussieklubje.

Politieke jongerenorganisaties wor
den ook vaak gezien als een 
kweekvijver of oefenweitje voor 
aanstormende politici. De jonge
renorganisaties hebben dan ook 
vaak precies dezelfde organisatie 
struktuur als een politieke partij. 
Er wordt gewerkt met allerlei be
sturen, kaderleden, mandaten, af
gevaardigden, etc. etc. De PSPjg is 
gelukkig nog niet zo gestruktu- 
reerd, er wordt meer gebruik ge
maakt van het anarchistische prin
cipe van direkte demokratie. Hier
door hoeven we niet eerst vele ma
len te vergaderen voor er wat ge
daan kan worden.

Ondanks al deze bovenstaande 
punten zou ik mijn lidmaatschap 
toch opzeggen als ik het niet ge
woon leuk vond bij de PSPjg.

Ik doe dit dus gewoon voor mijn 
lol. Je ontmoet o.a. een hoop ver
schillende mensen; van sociaal de-

Waarom ik lid ben 
van de PSPjg
De PSPjg is evenals JOVD, CDJA, 
JS en PPR jo een politieke jonge
renorganisatie. Ikzelf krijg bij het 
woord'politiek al een vieze smaak

PSP en de PSPjg. Hierdoor blijft er 
meer tijd over voor het voeren van 
allerlei akties, zoals bijvoorbeeld 
akties tegen de verlaging van de
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jaarabonnement 
jongerenkrant 
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3.00

4.00 
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Bij bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn zon
der portokosten, die worden ek- 
stra in rekening gebracht. 
Bestellen kan bij de psp jg, post
bus 700, amsterdam, of per tele
foon: 020 - 26 73 74.

mokraten tot anarchisten, van hip
pies tot punks. En dan ondanks al 
deze verschillen na een aktie lek
ker met z’n allen gaan stappen. De 
leus politiek kan ook leuk zijn in 
de praktijk.

Evert

Vormingstoneel GLTwee: 
Zeven m anieren...
De nieuwste produktie van GL
Twee gaat van start. Zeven voor
beelden van jongeren die rond 
moeten komen ondanks kortingen 
op lonen en uitkeringen. Zo is er 
Gustav die besloten heeft nimmer 
schoolverlater te worden en de be
slissing heeft genomen om klein te 
blijven. Onder het motto: Beter 
behoorlijk zakgeld dan een bedon
derde uitkering!
GLTwee wil geen oplossing bieden 
voor alle bezuinigingsellende. Dat

zullen de jongeren zelf wel doen. 
Maar met dit politiek toneel kun
nen jongeren een steuntje in de 
rug krijgen.
Het programma duurt ongeveer 40 
minuten, de prijs voor een optre
den valt nader overeen te komen. 
Belangstelling? Dan even bellen 
naar GLTwee, Kapucijnengang 6,

of schrijven
6211 RV Maastricht, tel. 043 - 
17764, vragen naar Fred van Tan- 
keren.



Op 13 december 1980 vond een dan al herhaaldelijk uitgestelde PSP-studiedag
plaats, onder het motto: ‘Wapens of werk?’
De dag was georganiseerd om een stimulans te helpen geven aan de 
ontluikende vakbondsdiskussie over het vraagstuk van de bewapenings- 
industrie en de werkgelegenheid.
Op 13 december was die diskussie nog steeds niet ‘echt’ van start gegaan. 
Ook vandaag wachten we nog steeds, nu al twee jaar, op de beloofde FNV-nota, 
die de aanzet had moeten worden voor het gesprek in de vakbeweging. 
Inmiddels is wel het boekje ‘Wapens of werk?’ gereed, met o.m. de inleidingen 
en het verslag van de diskussie op voomoemde PSP-studiedag.

De eerste inleider van de studiedag, Ben 
Dankbaar, heeft in zijn bijdrage de politiek- 
ekonomische diskussie over bewapening en 
ekonomie op een rijtje gezet.
Hij signaleerde een kritische herweging van dè 
theorieën van Baran en Sweezy, die in hun 
beroemde boek ‘Monopoly Capital' eind jaren 
‘60 een zeer gangbaar geworden bewapenings- 
ekonomische theorie ontwikkeld hadden.
Baran en Sweezy stelden dat de bewapening 
een manier was om beslag te leggen op de over- 
kapaciteit van de kapitaalgoederensektor in het 
kapitalisme, zonder dat de produktie van 
konsumptiegoederen hoeft te worden uitgebreid. 
Ben Dankbaar maakte daar twee opmerkingen 
bij. ‘Enerzijds is het kapitalisme in staat geweest 
om via belastinguitgaven stagnatie te vermijden. 
Anderzijds betekent het dat de potentiële 
groei veel hoger was, dan de groei van de 
ekonomie die uiteindelijk gerealiseerd werd’.
In dit verband wijst Ben Dankbaar op onder
zoekingen van Ron Smith, waaruit blijkt dat er 
juist samenhang bestaat tussen lage bewapening 
en hoge groei. Het omgekeerde blijkt eveneens 
waar te zijn: hoe hoger de bewapening, hoe 
minder groei. De VS hebben bijvoorbeeld 
een zeer hoog nivo van bewapning gehad, maar 
hebben ook een betrekkelijk lage ekonomische 
groei gehad. Daarentegen zijn Japan en de 
Bondsrepubliek snelle groeiers geweest, met een 
relatief laag nivo van bewapeningsindustrie. 
Uiteraard zijn deze nieuwe inzichten van groot 
belang in de konfrontatie met degenen die 
bewapening nog steeds aanprijzen als gangmaker 
van de ekonomie en verschaffer van werkge
legenheid .
Volgens Ben Dankbaar zijn we op een twee
sprong aanbeland:
‘Enerzijds is er de optie die met name wordt 
voorgestaan door degenen die nog steeds in 
verkalkte strukturen huizen, bijvoorbeeld de 
bedrijven die belang hebben bij het instand 
houden van het militair-industrieel komplex. 
Die kennen maar één uitweg: opnieuw de be
wapening in. Geen 5% van het nationale in
komen meer, maar 10%. De enige manier waarop 
we nog verder kunnen gaan is meer van hetzelfde. 
Nog meer technologie, nog meer bewapening'.

De inleiding van VN-medewerker Paul Rusman 
leende zich helaas niet tot een schriftelijke 
weergave. In plaats daarvan schreef Jan Wijkstra, 
medewerker van OSACI (Oecomenisch Studie 
en Actie Centrum), een overzicht van de Neder
landse wapenindustrie.
Hij bekritiseert de stelling dat de Nederlandse

wapenindustrie weinig voor zou stellen. De 
Nederlandse regering kwam in 1977 met een 
rapport, waaruit bleek dat de militaire produktie 
tussen 1960 en 1975 in ons land ‘maar’ 1,6% 
van de totale omzet van de Nederlandse 
industrie uitmaakte, waarbij ca. 16.000 werk
nemers betrokken waren.
Jan Wijkstra wijst erop dat de omzet van de 
wapenindustrie niet het enige kriterium is.
‘De geavanceerde technologie, lage afzetkosten, 
de bijzondere financiering (vooruitbetaling) en 
de winsten zijn andere faktoren die de militaire 
produktie een speciale betekenis kunnen geven. 
Uit de spaarzame informatie die doorklinkt 
blijkt bijvoorbeeld dat het met de winst vaak 
aardig gesteld is, temeer daar men er, als vaak de 
enige producent op de binnenlandse markt, 
in slaagde een goede prijs bij de overheid te 
bedingen’.
‘Het is zeer onwaarschijnlijk’, vervolgt Wijkstra, 
‘dat het percentage van 1,6% nog steeds de 
juiste maat is’. Hij laat zien dat de militaire 
produktie juist sinds 1975 snel is toegenomen. 
Zo steeg bij Fokker het aandeel van de mili
taire produktie in de totale koncernomzet 
van ca. 6% tot ca. 16% in 1979. Bij RSV was 
de marinebouw in 1979 goed voor bijna 24% 
van de totale omzet tegen 12%.in 1976.
Maakt Nederland, zoals wel eens gehoord wordt 
hoofdzakelijk ‘niet-agressieve'of zelfs maar 
onschuldige wapens?
Wijkstra: ‘Militaire nachtzichtkijkers geven de 
militair ook 's nachts ruim baan. Militair trans
port en gevechtsvliegtuigen zijn er niet voor 
burgervervoer, maar omgekeerd blijken de 
civiele versies wel hun militaire toepassing 
gevonden te hebben’. En na nog enkele treffende 
voorbeelden sluit hij af: ‘In verhouding met 
een aantal andere landen produceert Nederland 
misschien iets minder agressieve wapens. Het 
etiket ‘onschuldig’ moet verwezen worden 
naar het rijk van de ideologie’.

Jan Prins, werkzaam bij het instituut voor 
Vredesvraagstukken van de Universitiet van 
Nijmegen, heeft zich in zijn inleiding vooral 
beziggehouden met het konversieprobleem en de 
rol die de vakbeweging daarbij kan spelen. 
({Conversie: de omschakeling van de produktie 
van wapens op de produktie van goederen voor 
de civiele markt).
Wat zijn de belangrijkste algemene belemme
ringen voor konversie?
Jan Prins: ‘Het gaat om belemmeringen die 
voortkomen uit de verschillen die er zijn tussen 
de militaire produktie en civiele produktie.

Uit onderzoek in het buitenland is gebleken 
dat je kunt spreken van twee katagoriën 
belemmeringen, een eerste die direkt terug
grijpt op de problemen van de onderneming, 
zoals aanpassing van het marketting-apparaat, 
andere financiering, een ander personeelsbeleid 
etc. Een tweede katagorie belemmeringen 
voor konversie heeft direkt te maken met de 
positie van de werknemers. In het algemeen 
kun je zeggen dat uit onderzoekingen in het 
buitenland naar voren is gekomen dat in de 
wapenindustrie gemiddeld meer geschoolden 
tewerk gesteld zijn met een gemiddeld hoger 
loon en betere karrièremogelijkheden’.
Ten aanzien van de Nederlandse situatie is de 
konklusie van Prins hard: ‘In Nederland wordt 
binnen de vakbeweging niet over konversie 
van de wapenindustrie gepraat op een manier 
die tot het maken van alternatieve palnnen leidt. 
Daarbij is de situatie in de industrietak ook niet 
bevorderend voor een dergelijk nadenken'.
Hij bedoelt dan, dat het die industrietak gewoon 
te goed gaat. Jan Prins heeft zich afgevraagd 
waarom er met name in Engeland wel vanuit 
de vakbeweging initiatieven op dit gebied naar 
boven komen. Hij schrijft dit toe aan de ander
soortige vakbondsstruktuur in Groot-Brittaniè. 
In Nederland en West-Duitsland overheerst 
z.i. nog het harmoniemodel. ‘In Engeland 
hebben de vakbonden steeds gepoogd elke 
inmenging van de overheid, en elke vorm van 
wettelijke vastlegging van overlegstrukturen e.d. 
uit te sluiten.’ In Engeland is de decentralisatie 
van het vakbondswerk ook veel verder voort
geschreden als in Nederland.

Het slothoofdstuk van het boekje haalt verkie- 
zingsprogramma-punten van de PSP op het 
gebied van wapenindustrie en konversie naar 
voren. Daarvoor wordt verslag gedaan van de 
forumdiskussie die na de inleidingen op 13 
december plaats vond.
Dick de Graaf van de FNV probeerde bij zijn 
gehoor de verwachtingen zoveel mogelijk te 
temperen. De meeste mensen maken zich 
volgens De Graaf niet druk over dit soort zaken,’ 
....die werken alleen voor de centen.’ Volgens 
hem heeft het geen zin om politieke stand
punten in te nemen als de FNV, als die niet door 
de basis gedragen worden. ‘Bovendien kent de 
FNV onder haar leden verschillende politieke 
schakeringen: zo ongeveer van rechts van de 
VVD tot links van de PSP’. Desondanks pro
beerden verschillende deelnemers aan de 
diskussie, zowel vanuit de zaal als van achter de 
tafel het aktieperspektief helderder te krijgen. 
‘Er moet een alternatief beleid worden gefor
muleerd op bedrijfsnivo en sektornivo', aldus 
Sami Faltas, die wees op de verbindingen tussen 
de energieindustrie en de wapenindustrie. 
‘Door alternatieve energie en energiebesparing 
naar voren te schuiven ontstaat er - zeker bij 
Philips en RVS - een alternatief voor de voort
schrijdende militarisering’.
Gied ten Berge wees erop dat de opbloei van de 
vredesbeweging het klimaat binnen de vak
bonden gunstig kan beinvloeden . Die vredes-
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STEUN POLIS A RIO
Van 26 februari tot 2 maart j.1., bezochten Franka Viets en Frans Evers na
mens de PSP het Polisario. Zij woonden er de viering van het 5-jarig bestaan 
van de Demokratische Arabische Republiek Sahara bij. Hun ervaringen zijn 
wel van een geheel andere orde dan die van de parlementaire delegatie die 
een week later naar de Westelijke Sahara vertrok. Dit heeft de vraag opgeroe
pen op welke steun het Polisario nog kan rekenen in Nederland. Welnu, wat 
de PSP betreft, die staat nog altijd even vierkant achter het Polisario. De uit
spraken van de Kamerleden bleken immers stuk voor stuk te berusten op 
onwetendheid en onbegrip voor de situatie in de Westelijke Sahara.
Franka Viets en Frans Evers zetten hieronder hun uitspraken nog eens op 
een rijtje om ze te vergelijken met hun eigen ervaringen met het Polisario.
“Polisario oefent geen gezag uit over het grond
gebied van de westelijke sahara"\ beweren de Ka
merleden.
“Er wonen geen mensen in bevrijd gebied. Ieder
een kan wel door een zandbak rijden en zeggen 
dat dat gebied van hem is. Wij zijn in een moei
lijk wendbaar herkules transport-vliegtuig boven 
de westelijke sahara vanuit Marokko rondgevlo
gen zonder neergeschoten te worden door het 
Polisario.”
Een oppervlakkige waarneming. Er worden nog 
geen steden in bevrijd gebied opgebouwd omdat 
deze te kwetsbaar zijn voor een Marokkaanse 
aanval. Een groep journalisten reisde in Februari 
'81 door de Sahara met het Polisario vanaf Alge
rije tot de atlantische oceaan. De journalisten 
kwamen met name bij de grenzen met Maureta- 
nië weer nomaden tegen. Zij zagen dat er allerlei 
moestuintjes waren aangelegd voor de voedsel
voorziening. Ook gingen zij dwars door het ge
bied, dat volgens Marokko door haar beheerst 
wordt, de driehoek El Aayoun-Bou Craa-Smaa. 
Een Franse parlementaire delegatie verklaart na 
haar reis door de Westelijke Sahara in begin 
1981 dat 90% van het grondgebied door Polisa
rio beheerst wordt. Een Marokkaanse generaal 
zegt dat Marokko zich teruggetrokken heeft uit 
de rest van de sahara omdat het te moeilijk te 
bevoorraden is. Dat het Herkules vliegtuig niet 
neergeschoten is, is te danken aan het karakter 
van de oorlog: een guerilla oorlog. Het Polisario 
mag niet in staat worden geacht een reguliere 
oorlog te voeren met Marokko. Guerilla bete
kent datje zelf bepaalt wanneer en waar je aan
valt.
‘79c vluchtelingen in de kampen in Algerije ko
men maar voor een klein gedeelte uit de weste
lijke sahara. Bestaat dat volk weV\ vragen de 
Kamerleden zich af.
“Slechts 4 van de 8 vluchtelingen spraken 
Spaans. De bevolking is zeer gemengd, negroïde 
en arabies,” stelden zij vast.
Deze uitspraak over het Spaans spreken geeft 
blijk van een grote onwetendheid over de onder
wijssituatie onder spaans bewind. Zoals de parle
mentariërs in een VN verslag hadden kunnen le
zen was het volgen van onderwijs slechts voor
behouden aan de sociale bovenlaag, en dan nog 
vooral de mannen. In de vluchtelingenkampen 
wonen vooral vrouwen. Dat de bevolking zeer 
gemengd is geldt voor alle volkeren in de buurt 
van de sahara. Dat wordt o.a. veroorzaakt door
dat negers tijdenlang als slaven in de Arabiese 
wereld gebruikt zijn.
“Het Polisario bezit een zeer slechte mentaliteit; 
het misbruikt de bevolking” . Dit zou gebleken 
zijn uit het tonen van 3 marokkaanse lijken in 
Mahbes en het uren in de zon laten staan van de

Marokkaanse krijgsgevangenen.
Wij raakten tijdens onze reis juist onder de in
druk van de goede mentaliteit van het Polisario. 
Er was een weinig haatdragende houding ten 
aanzien van het Marokkaanse volk en de solda
ten. De Marokkanen worden gezien als slachtof
fers van de inperialistiese, diktatoriale politiek 
van Hassan, zo ook de krijgsgevangenen. Niet elk 
volk in oorlog zal in staat zijn een dergelijke 
houding tegenover zijn agressors aan te nemen! 
Dit komt ook tot uiting in de goede behandeling 
van de krijgsgevangenen. Zij krijgen goede voe
ding, medische verzorging en de mogelijkheid 
om kontakt met hun familie te onderhouden. 
Voorts zouden de vluchtelingen min of meer te
gen hun zin in de kampen gehouden worden, en 
misbruikt voor de doelstellingen van het Polisa
rio. Wij kunnen ons echter moeilijk voorstellen 
dat een volk dat misbruikt wordt tegelijkertijd 
zo enthousiast zou zijn tijdens de vieringen die 
we hebben meegemaakt.
“De annexatie van de Westelijke Sahara door 
Marokko is niets anders dan het herstel van de 
historiese staat Marokko”, verklaarden de Ka
merleden na hun ‘onderzoek’.

Marokko is een land met een geschreven geschie
denis van 14 eeuwen.
Het land is door twee mogendheden gekoloni
seerd en is nu in twee fasen onafhankelijk gewor
den. Een grotere blunder is niet denkbaar. Deze 
fabeltjes komen rechtstreeks uit Marokkaanse 
geschiedenisboekjes. Het internationaal gerechts
hof in Den Haag heeft zich hiertegen uitgespro
ken en het zelfbeschikkingsrecht van het West 
Saharaanse volk bekrachtigd. Van Weezel heeft 
trouwens inmiddels deze stelling al weer terug
genomen, zoals er hopelijk nog meer teruggeno
men worden.
“Erkenning van Po lisar io en DA RS is niet nodig, 
de hele tweede kamer heeft zich uitgesproken 
voor het zelfbeschikkingsrecht"'.
Maakt dat erkenning overbodig? Polisario en 
Dars vragen al jarenlang om internationale erken
ning als voorwaarde om Marokko diplomatiek te 
isoleren en zo de oorlog te kunnen beëindigen. 
Geen enkel Europees land heeft de DARS tot nu 
toe erkend. Onze steun is hard nodig. Bovendien 
is de uitspraak van de kamer nog nooit door de 
regering naar buiten gedragen.

De parlementariërs zijn tijdens hun reis slecht 
behandeld. Wij, en de andere 800 gasten hadden 
niets te klagen. Er zullen bij het Polisario mis
schien dingen gebeuren die niet kloppen. Maar 
hierdoor mag niet uit het zicht verloren raken 
dat het Saharaanse volk recht heeft op zelfbe
schikking. Dat het Polisario de belangrijkste ver
tegenwoordiger van het volk is (ook blijkens een 
VN onderzoekskommissie). Dat Marokko de 
agressor is. Dat de bevolking van de wesetelijke 
sahara onze steun verdient. Dat deze steun het 
beste gegeven kan worden door de DARS en het 
Polisario te erkennen en hen materiële steun te 
verlenen. Wij zullen ons hiervoor blijven inzet
ten.

FRANKA VIETS EN 
FRANS EVERS

G e d ra g s k o d e
De reis die 5 Tweede Kamerleden naar de 
Westelijke Sahara en Marokko maakten heeft 
meer dan alleen woestijnzand doen opwaai
en. Bij terugkomst verklaarde Van Weezel 
(CDA), onder nauwelijks verhulde bijval van 
de anderen, dat de hele Tweede Kamer en de 
hele Nederlandse regering jarenlang ‘misleid’ 
zijn door het Polisario en het Polisario-komi- 
tee. “Ik zeg dat hier als lid van de grootste 
regeringspartij” , voegde hij er nadrukkelijk 
aan toe.
Dat de grootste regeringspartij de verant
woordelijkheid voor haar eigen doen en laten 
voortdurend uit de weg gaat is op zichzelf 
bedenkelijk genoeg. Als het niet door de 
Lieve Heer is gewild dan zijn ze wel door de 
duivel bezeten. De verlossing van Van Weezel 
heeft ondertussen het werk van het Polisa- 
rio-komitee, en daarmee van alle andere 
landenkomitees, lelijk in diskrediet gebracht. 
Daarmee is de vraag gerezen hoe het jaren
lange, zorgvuldige en vaak moeizame werk 
aan bewustwording over ontwikkelingsvraag
stukken afgeschermd kan worden tegen dit 
soort gebeurtenissen. Want als er iets is dat 
de publieke opinie misleidt dan is dat het

feit dat kamerleden “kamerbreed” hetzelfde 
(of beter: niets) gezien hebben. Van PPR tot 
VVD, dan moet het wel waar zijn!

Er is derhalve dringend behoefte aan een ge
dragskode voor parlementaire missies.
Die gedragskode zou moeten neerkomen op 
een grondige voorstudie van het gebied waar 
een parlementaire delegatie naar toe gaat en 
van de problemen die daar leven. Instellingen 
als het Tropeninstituut of Novib zouden wel
licht een spoedkursus kunnen verzorgen en 
landenkomitees zouden enkele kolleges kun
nen geven en informatiemateriaal ter be
schikking stellen. Fred van der Spek heeft al 
toegezegd een voorstel van deze strekking te 
doen in de Vaste Kommissie voor Buiten
landse Zaken.
De afstand tussen de groene bankjes of ka
theder van waaraf men zo met verve over het 
buitenland spreekt en de harde werkelijkheid 
van de woestijn of de guerilla-oorlog is voor 
sommigen nu eenmaal te groot om blijvend 
de hersens bij elkaar te ouden.

RUDIBOON
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In bijgaand interview komt Wim Boerboom, 
links ekonoom uit Tilburg aan het woord. 
Hij maakte deel uit van de ‘Driebergen’- 
ondersteuningsgroep: een groep progressieven 
uit allerlei hoeken, vakbonden, bedrijven, 
universiteiten en linkse partijen. Zij pro
beren de diskussie over sociaal-ekonomische 
alternatieven van de (ekonomische) krisis 
over de linkse partijpolitieke grenzen heen 
te voeren en te stimuleren. Een tweede 
werkkongres op De Horst in Driebergen 
wordt op 25 april a.s. gehouden.
In het interview is onder meer sprake van 
cijfers van het Centraal Plan Bureau. Hier
over heeft Boerboom in Open Forum van 
de Volkskrant van 4 februari j.1., een kritisch 
stuk geschreven. Daarin stelt hij zich ook op 
tegen ekonomen - ook bepaalde vakbonds- 
ekonomen - die de cijfers van het Centraal

Plan Bureau niet wezenlijk bestrijden en de 
uitgangspunten van de ‘traditionele’ - kapi
talistische - ekonomie lijken te hebben 
aanvaard. ‘Het zit hem al in de probleem
stellingen. De problemen in de economie 
worden gesteld vanuit de optiek en de 
interesse van het kapitaal: hoe de winst te 
maximaliseren, hoe een optimale productie- 
omvang te bereiken, hoe de effeciency te 
verhogen’.

Bosboom besluit zijn Volkskrantartikel met: 
‘Er is op basis van foute cijfers ingeleverd.... 
Nu de ontmaskering niet meer is terug 
te draaien, moet deze schade met terug
werkende kracht worden verhaald’.
Voor Bevrijding vroegen we hem een toe
lichting op zijn visie op de ekonomie en de 
huidige krisis.

D e  w e lle n  v a n  h e l kap i la  lism e
Toenemende werkloosheid, al dan met verborgen, steeds hardere selektie- 
kriteria, een opvoerend arbeidstempo, dalende kwaliteit van de nog bestaande 
arbeid, een groeiende groep WAO-ers, woningnood, fascistische tendenzen, 
een rem op de kollektieve voorzieningen en inkomensdaling van de laagst 
betaalden en uitkeringstrekkers. Kortom: krisis in de westerse wereld. 
Een krisis die het onvermijdelijke gevolg moet zijn van het kapitalistisch 
systeem. Marxistisch ekonoom Wim Boerboom, verbonden aan de Tilburgse 
Hogeschool, vertelt waarom en hoe dit soort krises kunnen worden 
voorkomen.
Politieke partijen, vakbeweging en allerhande 
deskundigen troeven elkaar momenteel af 
af in het vinden van oplossingen voor de huidige 
krisis. Oplossingen als loonmatiging, bezuiniging 
op gemeenschapsvoorzieningen en meer steun 
aan het bedrijfsleven, hebben geen enkele ver
betering gebracht. Die oplossingen tasten de 
kern van het probleem niet aan, ze worden 
bedacht binnen het bestaande systeem met 
als doel het bestaande kapitalistische systeem te 
handhaven. Kenmerkend voor het kapitalistisch 
produktiesysteem is de winstgevendheid voor 
partikuliere bedrijven. Met die winst kunnen 
weer andere bedrijven opgezet worden die meer 
winst maken. Maar op een gegeven ogenblik 
raakt de afzetmarkt verzadigd. In het buiten
land , veelal door onderdrukking van de bevolking, 
proberen de ondernemers een nieuwe afzetmarkt 
te vinden.
Al in de dertiger jaren, aldus Wim Boerboom, 
liep dit systeem fout. Markten raakten verzadigd, 
ondernemers raakten hun produkten niet 
kwijt, dalende rendementen, fabriekssluitingen, 
honderduizenden werklozen. Er ontstond 
verwarring, vertwijfeling, mensen zochten een 
zondebok, de roep om een sterke man werd 
steeds luider. Hieruit vloeide de 2e wereldoorlog 
voort.
Na WO II stond alles in het teken van de op
bouw. Dankzij WO II is het failliet van het 
kapitalisme gedurende enkele jaren verborgen 
gebleven. Want na 1945 bleek er weer werk zat 
te zijn. Enerzijds was daar de vraag naar militaire 
produktie (om een derde wereldoorlog te 
voorkomen), tevens moest alles wat er in de 
oorlog kapot geschoten was weer hersteld 
worden en ten derde gingen ondernemers 
nieuwe uitwegen zoeken. Als er dan geen markt

was dan maakten ze die zelf wel. Mensen werd 
via reklame-spots en advertenties verteld dat ze 
een kleuren t.v. móesten hebben, minstens 
één keer per jaar duur op vakantie moesten, 
anders zouden ze enorm ongelukkig zijn.
De markt werd oververzadigd, met als gevolg 
een dodelijke konkurrentie. En dat gebeurt nu. 
Nu moeten de lonen naar beneden om de 
konkurrentiepositie ten opzichte van andere 
landen te behouden. Alle produkten moeten 
met winst verkocht blijven worden. Lukt dat 
niet, dan sluit het bedrijf en de werknemers 
staan op straat met alle gevolgen van dien.
En er moet bezuinigd worden op kollektieve 
voorzieningen, waarvan voornamelijk de minst 
draagkrachtigen de dupe zijn. Nog afgezien van 
de werkloosheid in de quartaire (dienst
verlenende) sektor die daarmee gepaard gaat.

Wim Boerboom: ‘Tesamen met een ekonomische 
krisis krijg je ook een politieke krisis. Geen 
enkele politikus kan aangeven hoe je uit de 
krisis kan komen. Ze strooien enkel met cijfers 
om maar zoveel mogelijk stemmen te krijgen. 
Maar ze kunnen niets waar maken. Van Agt 
niet, maar Den Uyl ook niet. In zo’n klimaat 
groeien twee soorten bewegingen. Enerzijds 
bewegingen die oplossingen zoeken buiten het 
kapitalistisch systeem, anderzijds ontstaan er 
bewegingen die angstig terugvallen op een 
verharding van de samenleving. Zij willen meer 
ME, versterking van defensie en roepen om een 
sterke man. Dat soort fascistoide tendenzen 
zie je al duidelijk in Italië en Duitsland. Maar 
ook in Nederland.’
Behalve een ekonomische en politieke krisis, 
is er ook een kulturele krisis. Maar juist uit die 
kulturele krisis, die zich manifesteert in het

ontbreken van nieuwe ideologieën, minder 
kreativiteit, zullen toch ook de ideeën omtrent 
een nieuwe maatschappij moeten komen.
Je ziet nu een subkultuur ontstaan met onder
delen als kraakbeweging, de milieubeweging, 
de vrouwenbeweging en de linkse vakbonds
mensen. Wim Boerboom: ‘In de ondergang van 
een bepaald systeem worden de eerste aanzetten 
van het nieuwe geboren. Of, zoals de marxisten 
vroeger al zeiden: In de schoot van de oude 
maatschappij wordt de vrucht van de nieuwe 
geboren’.
Willen we niet nog verder naar de verdoemenis 
gaan dan zullen deze stroningen met elkaar, 
samen met de vakbeweging, moeten proberen 
een socialistische maatschappij te scheppen. 
Dat betekent dat de kapitalistische chaos wordt 
vervangen door een demokratische planeko- 
nomie. Alleen dan kunnen de ekonomische 
aktiviteiten gericht worden op een zo groot 
mogelijk bevredigen van de maatschappelijke 
behoeften.
Wim Boerboom: ‘Zo’n ekonomie gaat uit van de 
doelstellingen en problemen van degenen die 
binnen-en buitenshuis werken. Zij bepalen zelf 
wat er met hun arbeidskracht wordt gedaan. 
Zo’n ekonomie begint bij degenen die werken en 
hun organisaties, de vakbonden en andere 
bewegingen. Daarvoor is het nodig dat de 
mensen bewust worden gemaakt. Er moeten 
goede onderwijs- en scholingsvoorzieningen 
geschapen worden. Bewuste en geschoolde 
mensen kunnen zichzelf mobiliseren en gemobi
liseerd worden om aktie te voeren tegen gevaar
lijke kapitalistische tendenzen. Zij zullen zelf 
zitting moeten nemen in maatschappelijke 
organisaties. De invloed daar moet uitgebreid 
worden naar echte medezeggenschap in de 
bedrijven. Via politieke macht moeten bedrijven 
langzamerhand eigendom worden van de 
overheid, zodat zij geen winstobjekten meer zijn 
van enkele partikulieren.
- Hoe kun je dan die arbeiders mobiliseren? 
Boerboom: ‘Door hun belangen te verdedigen. 
Door geen enkele inkomensmatiging of -achter
uitgang toe te staan, zonder werkelijk te weten 
wat er precies aan de hand is. De vakbeweging 
moet zicji niet laten manipuleren door cijfers
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( Advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r . . ........... ........................................................ .... .............................. i
I  Naam en voorletter^s):_____________________________________I

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag {vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen

'  aankruisen wat u wenst.

L
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als de arbeids inkomens quote. Daar klopt niets 
van. Ook niet van het Centraal Plan Bureau.
De vakbeweging moet geen cent loonsverlaging 
aksepteren voordat zij inzage in de boeken 
krijgt. Niet officieel, maar trek de brandkasten 
maar open. De vakbeweging houdt zich gebonden 
aan de wetten van het kapitalisme. Ook zij 
zegt dat er krisis is. Wat krisis? De gasreserves 
van Shell reiken tot duizelingwekkende hoogtes. 
Wat kletsen we dan van een oliekrisis. Natuurlijk 
gaat het slecht als er zoveel werklozen zijn, 
maar er zijn ook mensen die twee keer per jaar 
op wintersport gaan’.
- Wat moet er in de praktijk op korte termijn 
gebeuren?
Boerboom: ‘De kapitaalexport zal bestraft 
moeten worden met een soort belasting. Van het 
CPB zal een echt planbureau gemaakt moeten 
worden. Ondernemingsraden moeten veel meer 
inzage krijgen in de boeken. De vakbeweging 
moet hoge prioriteit geven aan scholing en 
vorming. Er moeten huizen gebouwd worden 
want er is woningnood. De overheid moet op
houden met ongerichte en ongekontroleerde 
steun aan het bedrijfsleven. Zo zijn er tal van 
dingen. Het gaat er echter om dat alle organen 
in de maatschappij gedemokratiseerd moeten 
worden, zodat de betrokkenen greep krijgen op 
wat er geproduceerd wordt’.

ANJA VAN BLOKLAND
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beweging kan aanknopingspunt zijn voor verdere 
diskussie binnen de vakbonden. Hij suggereerde 
dat er aktiemiddelen ontwikkeld moeten worden 
die in het bijzonder kernwapenaktiviteiten 
van Nederlandse bedrijven gaan aanpakken.
De meeste mensen waren het erover eens dat 
er in het verleden nog wel eens fouten waren 
begaan bij akties. Door bijvoorbeeld plomp
verloren sluitning van bepaalde bedrijven te eisen 
en de alternatieven in de lucht te laten hangen. 
‘Wij werken niet tegen de mensen bij Signaal, 
we willen juist de diskussie binnen het bedrijf 
op gang brengen’, aldus Hennie Kokkeler van de 
Werkgroep Signaal.

In de inleiding op het boekje ‘Wapens of Werk' 
wordt geschreven dat niemand zal ontkennen 
dat het om een moeilijk probleem gaat. ‘Maar 
des te meer is het nodig om het vraagstuk van de 
wapenindustrie en de daarmee verbonden 
werkgelegenheid uit de taboesfeer te halen 
en in open diskussie te brengen. Zeker in een 
wereld die hand over hand gevaarlijker wordt.’ 
‘Wapens of Werk’ kan daartoe zeker een bijdrage 
leveren.

GIED TEN BERGE

‘Wapens of Werk’ een uitgave van de Stichting Vorming 
en Scholing PSP, Amsterdam. Het is te bestellen bij 
SVS-PSP, postbus 700, 1000 AS Amsterdam. Het kost 
f 3r exklusief portokosten.

Het Piersontribunaal in Nijmegen op zaterdag 
21 maart begon als een wat afstandelijke bijeen
komst. Al spoedig werd het echter een gebeuren, 
waar het publiek aktief en sterk emotioneel 
bij betrokken was. Het tribunaal riep de woede 
en de verontwaardiging over het politieke 
geblunder en het politionele en militaire geweld 
weer voor de geest van de aanwezigen. De 
gewelddadige ontruiming van 14 woonhuizen 
en een pakhuis in de Piersonstraat was na een 
goede maand nog steeds zeer levendig in het 
geheugen en vaak ook pijnlijk in het lichaam 
van de Nijmeegse bevolking gegrift en geslagen.

Tien juryleden, uit meerdere steden in het land, 
zouden een oordeel uitspreken aan de hand 
van de verklaringen van een kleine twintigtal 
getuigen. De Juryleden zouden geen beschuldi
gingen uiten, maar objektief de feiten onder
zoeken, Bij hun oordeelsvorming zouden ze 
geholpen worden door deskundigen, die het 
beleid van de gemeente inzake het verkeer en het 
parkeren, de politie-instrukties en de militari
sering van de politie toelichten.
Vooral uit de eerste toelichting inzake het 
verkeers- en parkeerbeleid werd duidelijk, 
hoe de parlementaire demokratie in Nijmegen 
funktioneerde als een tragie-komedie in 
(voorlopig) 13 bedrijven, waarin de politieke 
partijen, die in de loop der jaren deel hebben 
uitgemaakt van het college van B en W geschikte 
kandidaten bleken voor een toneelgezelschap. 
Een van de konklusies van Paul Ekkers, die dit 
beleid uiteenzette, was: ‘Eigenlijk is geen enkele 
partij voor een parkeergarage op de Zeigelhof. 
Ofwel: dit gemeentebeleid was struktureel 
wanbeleid.
Het publiek, een 1000 mensen in en buiten de 
zaal, begon zich tijdens de toespraken van de 
deskundigen danig op te winden. Het was te 
droog en te afstandelijk. De zaal wilde meer 
zijn dan een groep, die geërgerd en geamuseerd 
tegelijk het voorgedragene aanschouwde. Het 
wilde direkt bij de verklaringen betrokken 
worden. Om deze aan te vullen, te bevestigen 
of te bekritiseren. Het wilde aktief deel zijn 
van dit tribunaal, zoals het aktief had deel 
genomen aan de barrikades en blokkades, die 
tegen de ontruiming opgericht waren.
Vooral door het optreden van een radikale 
groep vrouwen, die in Nijmegen al eerder blijk 
hadden gegeven van botte onverzoenlijkheid met 
het politieke, justitiële en mannelijke gezag, 
kregen de toehoorders hun zin. Er kwam een 
aparte mikrofoon voor de zaal. De juryleden 
gingen er toe over de toehoorders om aanvul
lingen te vragen op verklaringen van getuigen 
die voor het tribunaal uitgezocht waren. Met als 
gevolg, dat het tribunaal een zeer levendig 
gebeuren werd, waarbij de jury met een einde
loze waslijst van klachten over het politie- 
geweld gekonfronteerd werd.

Om er enkele opvallende zaken uit te pikken: 
De koördinatie tussen de ME en de mare
chaussee was een half uur lang zoek, zodat de

mensen tussen de een en de ander heen en weer 
geslagen werden. In sommige straten werd 
onmiddellijk door de politie en de marechaussee 
er op los geslagen zonder waarschuwing vooraf 
en zonder dat eerst geprobeerd werd de demon
stranten geweldloos weg te slepen. Hoogst
waarschijnlijk is er doelbewuster op vrouwen 
dan op mannen ingeslagen, wat op een seksis
tische ondertoon in het geweldsgedrag wijst.
Er werd een 15-grams granaat een huis binnen 
geschoten waar mensen een veilig heenkomen 
zochten, terwijl deze granaatsoort alleen buitens
huis gebruikt mage worden. Er werden 
überhaupt veel te veel granaten afgeschoten, 
waarbij de politie/marechaussee soms gericht 
op demonstranten schoot. Het bleek, dat de 
marechaussee geen individuele ambtsinstruktie 
kent, in tegenstelling tot de politie. Dat bete
kent, dat de marechaussee-kommandant volledig 
bepaalt wat er gebeurt en dat de individuele 
marechausseeërs zich van hun geweldsgedrag 
kunnen verschonen. De illegale zender Rataplan 
werd door een politionele kommando-groep 
met bijlen volledig in puin geslagen, klaar
blijkelijk onder het motto: vernietig volledig 
het vijandelijke nest Rataplan. Hierbij werd 
bovendien gebruik gemaakt van een nieuw soort 
wapen, de zgn. friction thunder flash, een 
luch(verplaatsende superknaller. Daarover heeft 
Fred van der Spek inmiddels kamervragen 
gesteld.
De bewoners naast de gekraakte panden zijn 
schandalig door de gemeente behandeld. Zo 
werden ze anderhalve dag lang van water afge
sloten. De GG- en GD-direkteur weigerde elke 
medewerking. ‘Bij onvoorziene rampen zijn we 
er wèl. Bij een geplande ramp mag ik mijn 
personeel en wagens niet ter beschikking stellen’, 
wist hij de artsen en verpleegkundigen, die met 
de krakers solidair waren, mee te delen. Dit 
solidaire verplegende personeel mocht ondanks 
een speciaal pasje alleen door de politie-versper- 
ringen heen als het een gewonde vervoerde.

De jury heeft onmiddellijk na het tribunaal 
een voorlopige uitspraak gedaan en het ge
meentelijke, politionele en militaire optreden 
aan de kaak gesteld. Spoedig zal er een 
definitieve uitspraak volgen.

Wat uit dit tribunaal en uit de Nijmeegse 
taferelen te leren valt is dit: Parlementaire 
demokratie is parlementaire diktatuur, als 
politieke partijen en bestuurscolleges burgers 
beschouwen als stemvee, dat tussen de ver
kiezingen in bestuursbesluiten moeten aan
vaarden als godsgeschenken.
Dat een tribunaal als het Piersontribunaal 
een zeer goed middel is om georganiseerd 
en demokratisch een falend gemeentebeleid 
en grof politieoptreden onomstotelijk en voor 
iedereen duidelijk aan te klagen. En bovendien: 
dat wat in de provincie gebeurt ook voor de 
hoofdstad van het land tot lering kan strekken.

CHRIS HUINDER
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Dc Volkskrant bericht u dagelijks 
over de verrichtingen van de heren 
muzikanten op het wereldpodium. Meteen 
getrouwe weergave van het gebeurde en 
gesprokene. Met interessante achter
gronden. En met een opinie die u niet 
hoeft te delen.

Immers, al dat zich afspeelt in de 
wereld, in Europa, in ons eigen land, 
is van steeds direkter invloed op uw  
persoonlijke leven. En dat is tegelijk het 
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En een aantal sterke columnisten en 
cartoonisten.

Op zaterdag gaat de Volkskrant 
vergezeld van ”Het Vervolg”. Een bijlage met

uiterst aktuele informatie. Met artikelen 
die wat dieper graven dan de dagelijkse 
krant toelaat. Typische weekend-lektuur 
dus.

Wie voor de Volkskrant kiest, 
kiest voor z’n informatie.Want de Volkskrant 
is het meest informatieve ochtendblad van 
Nederland.

Maar oordeelt u zelf. Er staat een 
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Plakken 
is een recht
Eind april van het vorige jaar werden Eric 
Hermans en Jan Sprengers (twee leden van de 
PSP in Sittard) door de politie opgepakt tijdens 
het plakken van affiches voor de 1 mei-viering. 
Het optreden van de politie verliep niet zuinig: 
maar liefst zeven agenten, waarvan een aantal 
in burger, sprongen met honden vanuit enige 
portieken op de plakkers af. ‘Stelletje kloot
zakken ran de PSP' klonken de verwensingen. 
De twee werden, ieder apart in getraliede 
auto’s, voor verhoor afgevoerd naar het buro. 
Het zal duidelijk zijn dat dit politieoptreden 
niet in verhouding staat tot het gepleegde 
misdrijf. Een prachtig staaltje van criminalisering.

Het was overigens wel de bedoeling dat de 
twee plakkers zouden worden opgepakt om op 
die manier een proefproces uit te lokken over 
het demokratische gehalte van de Sittardse 
politieverordening. In eerste instantie veroor
deelde de Kantonrechter in Sittard Eric Hermans 
en Jan Sprengers tot f. 70,- boete. Maar in hoger 
beroep kwam de Maastrichtse president van de 
rechtbank, op 4 februari j.1., tot vernietiging 
van dat eerdere vonnis. De twee werden vrij
gesproken en de betreffende artikelen uit de 
Sittardse Algemene Politie Verordening (APV) 
werden onverbindend verklaard.
Volgens deze APV is het niet alleen verboden 
zonder toestemming (van B&W) ergens iets 
aan te plakken, maar bovendien mag de eigenaar 
van een pand (of een schutting e.d.) dat ook 
niet toelaten. Een regelrecht verbod dus. De 
president in Maastricht verklaarde deze artikelen 
dan ook in strijd met artikel 7 van de Grondwet 
(vrijheid van drukpers) en artikel 10 van de 
Europese Conventie ter bescherming van de 
Rechten van de Mens.
Vanaf begin vorige maand mag er in Sittard 
vrij geplakt worden. Een aardig idee met een 
aantal verkiezingen voor de deur. In tegenstelling 
tot het geval met de Nijmeegse plakkers (zie: 
Bevrijding 1981 nr. 4) ging de Maastrichtse 
Officier niet in cassatie.

Binnen korte tijd is dat al het tweede geval 
waarbij de plaatselijke politie verordening, 
voor wat betreft het plakken, buiten werking 
wordt gesteld. Misschien dat het de moeite 
loont om ook in andere gemeenten eens na te 
gaan wat er precies in de APV staat. Een kopie 
is altijd op het gemeentehuis te verkrijgen.
En in het geval de betreffende artikelen 
gelijkenis vertonen met die van Nijmegen en 
Sittard zou er op meer plaatsen het uitlokken 
van een proefproces kunnen volgen. Elke APV 
die het plakken afhankelijk maakt van meer dan 
alleen ‘toestetnming van de rechthebbende' 
zou de moeite waard kunnen zijn.

O n d erw ijs
Het vierde bulletin van de PSP-themagroep On
derwijs is uit met o.a. een artikel over medezeg
genschap in het onderwijs en kanttekeningen bij 
de vrede en veiligheiddiskussie in de ABOP. Een 
abonnement (10 nummers) is verkrijgbaar door 
storting van f 15,- op giro 373 19 01 t.n.v. Her
man van Noordenburg, Amsterdam onder ver
melding van “onderwijsbulletin” ;

Emancipatie van de vrouw is een zaak, 
die niet elke parlementariër vanzelf afgaat. 
Zeker niet, als emancipatie zich moet 
richten tegen de vaak onhebbelijke kon- 
trole- en bemoeizucht van huisvestings- 
en belastingambtenaren in zake de persoon
lijke privésfeer. Emancipatie is nu eenmaal 
geen zaak van kleinburgerlijk gefriemel. 
Wanneer woont iemand samen? Wanneer 
voert iemand een individueel huishouden? 
Moet kontrole daarop zich uitstrekken 
to t een belastinginspekteur, die bij nacht 
en ontij erop uïttrekt om tussen de lakens 
te kijken of om de aanwezigheid van één 
of twee tandenborstels in het bekertje 
te kontroleren? Dat vroeg in deze bewoor
dingen Fred van der Spek zich af tijdens de 
parlementaire behandeling half maart van 
de nota 'op weg' over de gelijke fiskale 
behandeling van mannen en vrouwen, 
of ze nu getrouwd zijn of samen wonen.

Deze nota blinkt nou niet direkt uit in 
emancipatorische overwegingen, maar bevat 
niettemin positieve gedachten ter zake van 
nieuwe fiskale regels.
De éventuele bemoeizucht van belasting- 
inspekteurs met de hoeveelheid personen 
onder één laken en het aantal tanden
borstels in het bekertje was door Fred van 
der Spek nog niet vermeld of de SGP-er 
Van Dis interrumpeerde: 'Voorzitter, ik wil 
de heer van der Spek graag vragen wat 
decenter in zijn uitlatingen te zijn.'Waarop 
Van der Spek antwoordde, dat hij uiter
aard over schone lakens had gepraat en over 
twee tandenborstels voor twee mensen 
in plaats van één voor twee, en dat dat hem 
allemaal uiterst decent voorkwam.
Als Van Dis zo graag zijn kleinburgerlijke 
wreveligheden ventileert, dan had hij beter 
zijn partijgenoot Abma to t de orde kunnen 
roepen. Die meende tijdens een debat 
over de situatie in West-lrian twee weken 
eerder, triomfantelijk een peniskoker en 
rieten rokje uit zijn tas te moeten vissen 
om aan te tonen, dat de Papoea's heus wel 
gekleed erbij liepen en dat de beschavings- 
opdracht van Indonesië op dat eiland niet 
uitgevoerd hoefde te worden. Die bescha
ving had alleen maar geleid to t ziektes en 
ongewenste kledij.
Emancipatie, zij het van vrouwen, zij het van 
volkeren, is geen zaak van kleinburgerlijk 
gefriemel.

CHRIS HUINDER

‘Vrijheid van meningsuiting, ook voor de 
politie’ konden de Oosterbeekers zaterdag 
28 maart lezen aan de kop van een 
demonstratie door het dorp. Ze zijn er 
niet aan gewend, dat was duidelijk. 
Aanleiding voor de demonstratie was de 
schorsing en het dreigend ontslag van 
hoofdagent Jan de Goede. Hij had zijn 
kollega’s beschuldigd van ‘fascistisch 
optreden’ in Nijmegen en zich volgens 
zijn korpschef daarmee als loyaal politie
man gediskwalificeerd.

Daarmee is weer eens duidelijk geworden 
dat diskussie in het politieapparaat niet 
op prijs wordt gesteld.
Spreker Hein Roethof nam stelling tegen 
iedere vorm van preventieve censuur bij 
de politie en Aad van Berkel, hoofdagent 
in Epe, riep zijn kollega’s o.a. op zich niet 
te laten gebruiken om een slecht overheids
beleid met geweld te verdedigen. Gist 
het in het politieapparaat?

ANDREE VAN ES



VERKIEZING SFO NDS
Tot op dit moment is er voor het verkiezingsfonds ruim f 100.000,- binnengekomen.

Alle gevers hartelijk dank.
Voor een goede kampagne heeft de PSP echter ongeveer f 250.000,- nodig.

Daarom: iedereen die nog wat missen kan, stort een gift op
POSTGIRO 15 16 00 

t.n.v. PSP Verkiezingsfonds/Amsterdam.

Op zaterdag 18 april zal er in Brussel een inter
nationale demonstratie gehouden worden voor 
een ATOOMVRIJ EUROPA. Voor deze aktic, 
waarvoor het initiatief uit Engeland komt 
(o.a. CND en de Russell Peace Foundation), 
wordt in Nederland gemobiliseerd door: PPR, 
PSP. 't Kan Anders, PSPjg, Jonge Socialisten, 
Kerken Vrede, VD, Landelijk overleg Dodewaard 
gaat dicht en misschien nog anderen.
Behalve dat er voor deze demonstratie bussen 
georganiseerd worden, zullen er op verschil
lende plaatsen nog lokale aktiviteiten rond de 
paasdagen plaatsvinden.
Deze demonstratie is belangrijk omdat het verzet 
tegen atoomwapens tot nog toe steeds nationaal 
was. Omdat zo onderhand overal in Europa

Op zaterdag 9 mei houdt de PSP haar jaarlijkse 
voorjaarsmanifestatie. Dit jaar in de Expohal 
te Hilversum, pal naast het NS-station Hilversum 
Sportpark. Op het programma staan toespraken 
van Fred van der Spek, Andrée van Es, Wilbert 
Willems en Bram van der Lek. Het geheel zal 
verlevendigd worden door optredens van de 
Onderste Steen, van Proloog, van Numa Moraes 
uit Uruguay, de groep Drukwerk en het 
vrouwenkoor De Sirenes. De manifestatie 
wordt afgesloten met een optreden van

grote massa’s mensen op de been komen om 
voor een atoomvrij Europa te demonstreren 
is het goed dat er gecoördineerd wordt. Juist 
ook voor Nederland is dat van belang, niet alleen 
omdat er hier verkiezingen komen, maar ook 
omdat internationaal door de NATO de indruk 
wordt gegeven alsof het alleen Nederlanders zijn 
die stennis maken. Dat is dus onzin, want in 
bijna alle Westeuropese landen zijn het laatste 
jaar grootse demonstraties geweest.

Voor vertrekpunten van bussen, andere aktivi
teiten en affiesjes etc. kan iedereen terecht bij 
haar of zijn afdeling of bellen met het landelijk 
aktie-sekretariaat: Henk Branderhorst,
Molenweg 14, 3941 PT Doorn, tel.: 03430-5927.

Bram Vermeulen en De Toekomst.
Naast het centrale programma zal er een uitge
breide info-markt en films zijn. Uiteraard 
kreche aanwezig. De manifestatie duurt van 
twaalf tot zes uur.
De toegangsprijs is zes gulden. Toegangskaarten 
(met reduktiebon voor de trein) zijn verkrijg
baar bij de afdelingen van de PSP. U kunt ze 
ook bestellen door f 6,55 over te maken op 
giro 194 240 t.n.v. PSP, Amsterdam, onder 
vermelding van Toegangskaart 9 mei’.

TWEEDE KAMERFRAKTIE PSP

vraagt een

FRAKTIEMEDEWERKER/STER
voor het sekretariaat

voor 30, eventueel 40 uur per week.

De funktie bestaat vooral uit het onder
steunen van de fraktie door middel van 
organisatie en koördinatie van de praktische 
werkzaamheden, zoals het verzamelen en 
archiveren van informatie en dokumentatie, 
het onderhouden van kontakten zowel 
binnen de fraktie als naar buiten toe, het 
assisteren bij parlementaire behandeling.

Vereisten:
— sekretariële vaardigheden
— bekendheid met dan wel inzicht in een

voudige administratie
— goede schriftelijke en mondelinge u it

drukkingsvaardigheid
— algemeen politiek inzicht en affin ite it 

met het werk van de PSP

Ervaringen op het gebied van akties of 
andere politieke aktiviteiten vanuit de basis 
worden op prijs gesteld.

Kandidaten worden verzocht z.s.m., uiterlijk  
vóór zaterdag 18 april 1981, schriftelijke 
reakties te sturen aan de STICHTING 
FRAKTIE ASSISTENTIE PSP, Binnenhof 1a 
2513 AA Den Haag.

(ingezonden mededeling)

De Nieuwe Linie, liever links

GEZOCHT 
ABONNEES M/V

DNL, Antwoordnummer 1855, 
Amsterdam of bel 020-233481 

en lees DNL een kwartaal 
voor twee tientjes.



o

1Bevrijdm
JAARGANG 25 AQ8 22/4 81 150 cent

D0LEI\1 oaqina 3

RED FLAG EDDY 
pagina 9



2

Belachelijke konklusie 
uit verkeerd citaat
De zon komt ’s ochtends op, het GPV is voor 
het koningshuis en de PSP is tegen alle kern
wapens. Dat zijn een paar zekerheden die een 
mens tenminste nog heeft. Menigeen zal dan ook 
perplex gestaan hebben toen de Volkskrant 
op 15 april wist te melden dat de PSP bereid is 
kerntaken te houden. Bram van der Lek zou dat 
in Villa VPRO vertellen.

In dat gesprek voor de VPRO zegt Bram een 
keer dat er bij gesprekken over een linkse 
regering gepraat moet worden over de 1 a 2 
kerntaken van de PvdA. Hoe Bram zich dat 
praten voorstelt wordt duidelijk uit bijgaande 
verklaring van hem. Natuurlijk was het beter 
geweest als Bram ook op dat moment, dat er 
heel duidelijk bij gezegd had. Maar twee minuten 
eerder in datzelfde gesprek had Bram al tegen 
Max van den Berg bevestigd dat een kerntaak 
voor de PSP een breekpunt is. Als Villa VPRO 
er dan toch brood in ziet alle partijen te beschul
digen op de kernbewapening door de bocht te 
gaan, dan is dat journalistiek erg kwalijk en 
politiek uiterst gevaarlijk.
De Volkskrant is een verhaal op zich. Die maakt 
het helemaal bont. In het bewuste artikel staat 
een citaat van Bram van der Lek, dat hij niet 
heeft uitgesproken, en een citaat van Lambert 
Meertens dat niet goed is weergegeven en volledig 
uit zijn verband gerukt. Bovendien is zelfs uit 
die onjuiste citaten niet op te maken dat de PSP 
bereid zou zijn kerntaken te behouden. Het 
artikel doet dan ook meer aan kwade opzet 
dan aan een vergissing denken.

De hele uitzending van Villa VPRO was verder 
een treffend voorbeeld van de kampagnestrategie 
die de PvdA bedacht heeft. Als een kat in het

nauw slaat Max van den Berg om zich heen 
om de leegloop van de PvdA-aanhang naar 
rechts en links tegen te gaan. Dat gaat gepaard 
met de meest kurieuze redeneringen. Als simpel 
kiezer zou je toch zeggen dat hoe linkser de 
uitslag, hoe linkser het beleid mogelijk wordt. 
Maar voor Max van den Berg is dat te simpel. 
Hij stelt dat stemmen op de partijen links 
van de PvdA juist een progressief kabinet 
onmogelijk maakt, want die partijen gaan niet 
akkoord met het ‘realistische’ diktaat van zijn 
lijsttrekker. Een argument dat volledig omkeer
baar is. Door vast te houden aan één of twee 
kerntaken maakt de PvdA een links beleid 
onmogelijk. Die omkering is nog terecht ook, 
omdat alleen de verwijdering van alle kerntaken 
iets te maken heeft met een nieuw, ander 
beleid. De PvdA-opstelling blijft, hoezeer Van 
den Berg dat ook ontkent, binnen de platge
treden paden van een traditioneel buitenlands 
beleid.
Aandoénlijk was het Van den Berg in die 
uitzending te horen beklemtonen dat eerdere 
fraaie woorden van de PvdA op dit gebied 
alleen maar holle leuzen waren geweest, maar 
dat het nu tocli ging om beloften die in de 
politieke praktijk gewicht zouden hebben.
Een wel heel overtuigend argument voor al die 
mensen die murw zijn geworden van steeds 
weer mooie beloften waar door politici steeds 
weer een loopje mee genomen wordt. En wie dit 
verhaal wel zou willen geloven, moet tegelijkertijd 
vaststellen dat de opstelling van de PvdA beter 
is dan die van rechts, maar niet die aktieve 
vredespolitiek inhoudt die dwingend nodig is. 
Het is te laat om te ontwapenen in slakkegang.

FRANS JANSSEN

VERKLARING BRAM VAN DER LEK

Volgens de Volkskrant zou ik in een uitzending van ‘Villa VPRO’ gezegd hebben dat met de PSP 
over het behouden van 1 of 2 kerntaken te praten valt. Iedereen die de uitzending beluisterd 
heeft kan echter vaststellen dat dat onwaar is. Iedereen die de PSP enigszins kent kan ook 
begrijpen dat een dergelijke uitspraak namens de PSP nooit gedaan kan worden. Als ik dit wel 
gezegd zou hebben zou ik onmiddellijk geroyeerd moeten worden. De PSP is voor volledige 
eenzijdige ontwapening, uittreden uit de NAVO en een aktieve vredespolitiek gericht op alle 
landen in de wereld.
Het enige wat ik gezegd heb is dat er, in geval van een linkse meerderheid, natuurlijk ook over 
ontwapening gepraat zal moeten worden. Niet om het PSP-standpunt te verwateren, maar om de 
PvdA alsnog op het juiste standpunt te krijgen, waar nota bene het grootste deel van haar eigen 
aanhang óók op staat. Ik meen dat ik daarover in de uitzending heel duidelijk ben geweest en 
zelfs met zoveel woorden heb gezegd dat het behouden van kerntaken natuurlijk een breekpunt 
voor de PSP zal zijn. Ik neem het de VPRO ernstig kwalijk dat zij, buiten mijn medeweten, 
mijn woorden op dat punt van een onjuist kommentaar heeft voorzien. Nog ernstiger vind ik dat 
de journalist die dit bericht heeft doorgegeven niet de moeite heeft genomen met mij daarover 
kontakt op te nemen en bovendien in het artikel ‘woorden’ citeert die ik nooit gezegd heb. 
Ik beschouw deze onzinnige zaak als een storm in een glas water. De enige verklaring lijkt mij 
dat men in sommige kringen bang begint te worden voor de duidelijke stellingname van mijn 
partij juist op het punt van de kernwapens en de groeiende aanhang daarvoor.

BRAM VAN DER LEK
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Na negen maanden is de revolutie in Polen nog steeds in volle beweging. 
Eind maart ging een dreigende algemene staking op het nippertje niet door. 
Begin april kondigde de huidige sterke man, generaal Jaruzelski, gesteund 
door het parlement, een stakingsverbod voor twee maanden af. De vakbond 
Solidariteit heeft daartegen op zijn beurt protest aangetekend. Eind juli 
moet in Warschau eindelijk het buitengewone partijkongres bijeenkomen, 
nadat dit kongres herhaalde malen is uitgesteld. De drie weken lange oefening 
van Warschau-pakt-troepen in en om Polen is beëindigd, zowel Russische als 
Oostduitse leiders laten zich nu wat gematigder over de Poolse ontwikkelingen 
uit, maar het gevaar van een militaire interventie in Polen blijft reëel bestaan. 
Of de Sovjet-Unie daadwerkelijk in Polen militair zal interveniëren lijkt 
ondertussen in de pers voorwerp van pure spekulatie geworden te zijn. 
Elk woord van Walesa en elk gebaar van Brezjnew worden gewogen op de 
interventieschaal als golden het gewichten van de kruidenier op de hoek. 
Krijgshaftig geschreeuw aan de andere kant van de Oceaan omgeeft het 
proces van afwegen met een wolk van kruitdamp.
Het was daarom een heel goed idee van de PSP 
om in Amsterdam een bijeenkomst te beleggen 
over de Poolse toestanden. Gastspreker was de 
Tsjech Jiri Pelikan. Deze was van '63 tot ’68 
hoofd van de Tsjechische t.v. en daarna lid van 
het Centraal Comité van de Communistische 
Partij. In '69 verliet hij de CSSR om niet het
zelfde lot dat veel van zijn kameraden door 
toedoen van de Russen beschoren was, te hoeven 
ondergaan: maatschappelijk uitgerangeerd
worden en zwijgen.
Tegenwoordig is Jiri Pelikan, naast publicist 
over het Oosteuropese socialisme, onafhankelijk 
lid van het Europese parlement, waarin hij via 
de Italiaanse PSI (radikale socialistische partij) 
gekozen werd. Als kenner bij uitstek, zowel 
uit eigen ondervinding als door studie, van de 
mogelijkheden en de bewegingen die er in 
Oosteuropese landen bestaan om het daar 
bestaande socialisme van zijn bedriegelijke 
masker te ontdoen, gaf Jiri Pelikan voor PSP’ers 
en allen, die het horen wilden, een zeer heldere 
uiteenzetting over de huidige ontwikkelingen 
in Polen en over een eventuele Russische inval. 
Vergeleken met de Praagse lente van 1968 
zag Jiri Pelikan vijf markante verschillen in de 
lang aanhoudende Poolse zomer. En één over
eenkomst. Om met dat laatste te beginnen, 
zoals Jiri Pelikan daarmee begon: 'De Poolse 
arbeider staakt, de Tsjechische arbeider werkt 
niet'. Grappen zijn de krenten in het brood 
van de Oosteuropese oppositie, die niet het 
socialisme als zodanig afwijst, maar wel dat, 
wat de Russen ervan gemaakt hebben: het 
sovjet-model van het socialisme. In dit model is 
de ekonomische en politieke macht gemono
poliseerd in de handen van een partij, die met de 
staat is samengesmolten. Daarom zijn de 
oppositionele bewegingen in Oost-Europa naar 
inhoud aan elkaar gelijk. Zowel die van 
Hongarije in '56, die van Tsjechoslowakije in 
'68 als die van Polen in '80/81. En zelfs als 
die van Kronstadt in 1921.

Deze bewegingen verzetten zich tegen de mono
polisering van de ekonomische en politieke 
macht door één partij en zij verlangtd jen vrijheid 
van meningsuiting, afschaffing van de censuur,

ekonomische en staatshervormingen. Maar zowel 
nationaal als internationaal zijn er grote ver
schillen tussen Polen nu en Praag-'68.
Ten eerste werd de politieke beweging in 
Tsjechoslowakije gedragen door een deel van 
de partijleiders, die zich al sinds vele jaren 
roerden. Deze leiders verwierven de steun van 
de bevolking, die aandrong op ekonomische en 
sociale hervormingen. In Polen is de oppositio
nele beweging uit de bevolking en buiten de 
Arbeiderspartij ontstaan en gegroeid. Het 
partij-establishment heeft zich tegen deze 
beweging, waaruit de onafhankelijke vakbond 
Solidariteit voortkwam, verzet. Daardoor 
ontstond er het nu uiterst aktuele probleem 
van de verhouding tussen de partij en de 
bevolking.
Een tweede markant verschil is, dat de Poolse 
arbeiders niet geïsoleerd staan en verenigd zijn. 
Ze hebben van vroegere opstanden ('70, 76) 
geleerd, door nu niet de straat op te gaan en de 
partij en de politie aan te vallen. Maar zij 
bezetten de fabrieken. Het is heel moeilijk voor 
een staat, die pretendeert een arbeidersstaat te 
zijn. waar de fabrieken koliektief eigendom zijn. 
de politie en het leger op deze arbeiders af te 
sturen. De fabrieken werden zodoende voor de 
arbeiders forten, van waaruit zij hun eisen 
stelden en hun positie konden verdedigen.
Zij konden nu niet afgeschilderd worden als 
raddraaiers en straatvechters, zoals bij de vorige 
opstanden gebeurde en waardoor ze geïsoleerd 
kwamen te staan. Daarnaast ontvingen de 
Poolse arbeiders in hun fabrieken steun van de 
boeren, die voedsel brachten en van progressieve 
intellektuelen, die hen hielpen bij het formu
leren van hun eisen.
Een derde verschil is de rol van de katholieke 
kerk. De kerk in Polen is belangrijk als een 
eenmakende en morele kracht gevende faktor. 
In de geschiedenis van Polen, dat herhaaldelijk 
is opgedeeld door gebiedsaanspraken van 
Oostenrijk, Duitsland en Rusland, vormde de 
kerk steeds het samenbindende element van de 
Polen. Door katholiek te zijn kon men Pool zijn. 
Bovendien bezit in Polen de kerk een eigen
standige macht tegenover de kommunistische 
partij en de staat, waardoor zij de bevolking

tegenover deze machten kan samenbinden.
Het geeft voor socialistische West-Europeanen 
een eigenaardige indruk om in demonstraties 
grote borden met de paus en de maagd Maria 
erop te zien. Maar daarmee is de huidige oppositie 
in Polen geen katholieke oppositie. Het 
katholicisme is een noodzakelijk vorm van deze 
beweging, die naar inhoud revolutionair is.
In Polen is 80% van de landbouwgrond in 
partikuliere handen. Dat is een vierde verschil 
met andere Oosteuropese landen. De boeren 
vormen een aparte sociale klasse, die formeel 
bezitters zijn van een eigen lap grond. Maar 
ekonomisch zijn zij met handen en voeten 
gebonden aan de staat, waaraan zij hun pro- 
dukten moeten leveren en waarvan zij de 
machines en het zaaigoed geleverd krijgen. 
Ook is het de staat, die de prijs van deze 
goederen bepaalt. Het lijkt vanzelfsprekend 
dat deze situatie wel haast voortdurend tot 
konflikten met de staat en de partij moet leiden. 
De houding van de Poolse bevolking tegenover 
de Sovjet-Unie is een vijfde groot verschil, 
vergeleken met de Tsjechische bevolking van '68. 
De Polen koesteren geen enkele illusie over het 
socialistische en vredelievende karakter van de 
Sovjetstaat. Zij weten, dat een militaire inter
ventie tot de mogelijkheden behoort. Daardoor 
maakt deze mogelijkheid deel uit van hun 
strategische overwegingen en van hun denk
wijzen over de veranderingen, die in Polen 
mogelijk zijn zonder een militaire inval. In 
Tsjechoslowakije geloofden Dubcek ei\dc zijnen 
wel in de Sovjet-Unie. Dat land zeu misschien 
de Praagse lente-ontwikkelingen niet steunen, 
maar minstens toch wel tolereren, zo luidde de 
opvatting. Dubcek wilde niet geloven, dat als 
Breznjew het over socialisme had, dat hij dan 
praatte over de handhaving van de status quo, 
zoals die na de Tweede Wereldoorlog ontstaan 
was en die desnoods militair verdedigd moest 
worden.
Naast deze nationale zijn er drie internationale 
verschillen, volgens Jiri Pelikan. die ten nadele 
van de Sovjet-Unie werken, vergeleken met 
Praag-’68. Dat zijn: het akkoord van Helsinki 
van 1975, de toegenomen ekonomische en 
technologische afhankelijkheid van Sovjet- 
Rusland van het westen en de oorlog in 
Afghanistan. Hoewel door deze faktoren een 
militaire interventie niet onmogelijk wordt 
gemaakt, vergroten zij wel aanmerkelijk de 
risiko’s ervan: stopzetting van westerse kredieten 
en technologie-ovcrdrachten, diplomatieke en 
politieke isolering, einde aan de ontspanning, 
een twee-fronten-oorlog.
Voordat de Russen militair in Polen ingrijpen, 
zijn er evenwel nog andere situaties denkbaar, 
die zo'n ingrijpen uitsluiten. De Sovjet-Unie kan 
de Poolse partij zijn eigen boontjes laten doppen. 
Deze kan hierbij gebruik maken van verschillende 
taktieken.
Zij kan proberen de oppositionele beweging 
rond Solidariteit te verdelen tussen ‘goede 
elementen' en ‘kwade elementen’ (antisocialis
tische, contra-revolutionaire, westerse provoca
teurs etc etc.). Zij zou bijvoorbeeld kunnen
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prol>eren het KOR (Komitce voor Sociale 
Verdediging) van Solidariteit te isoleren en 
vervolgens als contra-revolutionair van de hand 
te doen.
Een tweede taktiek kan zijn de oppositie tot 
provocaties te bewegen, zoals radikale stakingen 
en straatgevechten. Deze taktiek leek plaats 
te vinden, toen de politie hardhandig in Bygodz 
in maart optrad, wat tot een korte staking en 
een oproep tot een algemene staking leidde. 
Ook kan de Poolse partij vermoeidheid kweken. 
Zij doet dan enkele koncessies, maar de mensen 
worden daarnaast dan ook gekonfronteerd met 
rantsoenering van het vlees en andere produkten 
en met hogere prijzen. De bevolking kan zich 
dan gaan afvragen: wat hebben we nu eigenlijk 
na een jaar bereikt, en besluiten om van verdere 
strijd voorlopig maar af te zien.
Tenslotte kan de Poolse partij ook nog proberen 
de oppositionele beweging te infiltreren en van 
binnenuit te verzwakken door mensen tegen 
elkaar op te zetten. Zeker bij een beweging 
als Solidariteit, die snel gegroeid is en nog zo 
weinig struktuur en organisatie kent, lijkt dat 
een probaat middel.

Wat, als deze taktieken falen, of liever, als de 
Poolse partij zijn eigen boontjes niet volgens

Russisch recept wil of kan doppen? Dan bestaat 
er nog de mogelijkheid van een militaire inter
ventie. Tot nu toe is de Sovjet-Unie in twee 
specifieke gevallen militair tussenbeide gekomen. 
Het eerste geval doet zich voor als de plaatse
lijke partij de kontrole op de gebeurtenissen 
verliest (Hongarije '56, Afghanistan '79). In het 
tweede geval wordt de partij zelf zg. revisio
nistisch, oftewel hervormingsgezind (Tsjecho- 
slowakije '68). Het is nog te vroeg om te zeggen 
of een van deze twee gevallen zich nu in Polen 
voordoet. Van belang is in dit verband de vraag, 
wat het buitengewone kongres in juli gaat doen. 
Wie krijgt er de kontrole over de partij? Wordt 
deze hervormingsgezind of niet? Bij de laatste 
vier-uurs-staking was het verboden, dat partij
leden meededen, maar 80% van hen deed toch 
mee. Hoe zullen de 'hardliners' zich opstellen? 
Jiri Pelikan benadrukte aan het einde van zijn 
betoog, dat solidariteit en hulp van de zijde van 
socialistische West-Europeanen zeer noodzake
lijk en gewenst zijn. Het is niet juist, dat het 
initiatief hiertoe aan de katholieke kerk of aan 
de konservatieve Amerikaanse vakbonden over
gelaten wordt. De Poolse oppositie mag inter
nationaal niet geïsoleerd komen te staan, noch 
mogen de Russen een extra-argument in handen 
krijgen om hun politieke wil op te leggen.

Nu zullen de Russen altijd wel kunnen zeggen, 
dat solidariteit en hulp vanuit het westen 
inmenging in de binnenlandse aangelegenheden 
van Polen betekenen. Maar let er wel op, dat er 
twee vormen van ontspanning zijn. Dat is de een, 
waarin de supermachten de wereld verdeeld 
houden op basis van de status ijuo en waarbij 
politieke bijeenkomsten en ekonomische onder
onsjes tussen oost en west het maximum van 
kontakten en van uitwisseling van informatie en 
meningen tussen oost en west vormt. En die 
opvatting over ontspanning, waarin de deelname 
van de bevolkingen aan de politieke besluit
vormingsprocessen, het vrije reizen, het geven 
van meningen en informatie over en weer, 
het diskussiëren over de gewenste maatschappe
lijke ordening over de grenzen heen, voorop 
staan. We kunnen toch niet toestaan, dat op 
basis van de huidige verdeling van de wereld 
tussen de grootmachten de VS de vrije hand 
krijgen om af te rekenen met de diepgaande 
sociale veranderingen in El Salvador, Nicaragua 
en Chili, en de SU vrijgelaten wordt om de vrije 
vakbeweging in Polen te vernietigen, aldus Jeri 
Pelikan.

CHRIS HUINDER



D éten te , e e n  vies Frans w o o rd
De eerste vraag van het Amerikaanse weekblad 
US News and World Report in december 1977 
aan de toenmalige minister van buitenlandse 
zaken van de VS, Cvrus Vance, luidde: ‘Watfc** f

is uw antwoord op de wijd verspreide kritiek, 
dat de buitenlandse politiek van deze 
Amerikaanse regering gebrek vertoont aan een 
vaste lijn of leiding?' Na een klein jaar Jimmy 
Carter als president blonk de Amerikaanse 
buitenlandse politiek blijkbaar nog uit in 
onduidelijkheden en tegenstrijdigheden. In 
feite werd de hele periode-Carter daardoor 
gekenmerkt.
Tot het laatst toe bleven Zbig Brezinski 
(presidentieel adviseur), Cyrus Vance, Andrew 
Young (VN-ambassadeur) en Harold Brown 
(defensie) ruziën over de te varen koers. 
Niettemin was een herkenbare grondtoon 
in de Amerikaanse politiek gedurende dat 
eerste jaar, de nadruk die werd gelegd op het 
respekteren en doen respekteren van de 
mensenrechten in de wereld door de VS.
Dit - weliswaar nooit geheel konsekwent 
gevoerde - mensenrechtenbeleid leidde tot 
politieke ruzies met militaire diktators in 
Latijns Amerika, tot opschortingen van militaire 
hulp, tot steun aan organisaties die zich 
specifiek met mensenrechten bezighielden. 
Uitzonderingen op deze mensenrechtenpolitiek 
vormden de steun aan het Iran van de sjah en 
aan de Zuidkoreaanse diktatuur. Of liever, 
deze twee landen vormden geen uitzonderingen, 
maar bevestigingen daarvan, dat het belied 
onder Carter voortkwam uit de noodzaak 
ideologisch en politiek een nieuw agressief 
buitenlands beleid te voeren, dat niet gebaseerd 
was op militaire interventies, zoals in Vietnam 
en Cambodja.

Deze nieuwe politiek leidde al direkt tot 
een botsing met de Westeuropese bondge
noten, die de ontspanning zagen bedreigd. 
Spoedig daarna leidde deze politiek ook tot 
konflikten met de Sovjet-Unie, die niet wilde, 
dat de VS zich zo openlijk en centraal met de 
dissidenten en Joodse emigranten in dat 
land bemoeiden. Algemeen sprak men zelfs 
toen van een heropleving van de Koude Oorlog. 
Ook de regering-Reagan kampt, na de eerste 
100 dagen, met onduidelijkheden en tegen
strijdigheden in haar buitenlands beleid.
De ministers van defensie en van buitenlandse 
zaken, zitten elkaar regelmatig in de haren.
De eventuele plaatsing van een neutronenbom 
in West-Europa is daar een voorbeeld van.
De touwtrekkerij om het beleid ten aanzien van 
Zuidelijk Afrika is een ander voorbeeld. 
Ondanks deze nog niet uitgekristalliseerde 
politieke beleidslijnen is er een duidelijke 
ondertoon in de Amerikaanse politiek. Heel 
sterk wordt de nadruk gelegd op de noodzaak, 
dat de VS militair de sterkste en ekonomisch 
de machtigste moet zijn in de wereld. De 
politiek-ideologische agressieve politiek van 
Carter lijkt zich te verplaatsen naar de terreinen 
van de ekonomische en militaire agressie.
Zo lijkt Reagan zich vast te bijten in het kleine, 
dappere El Salvador, waar zijn politieke vriend 
Napoleon Duarte het onderspit dreigt te 
delven.
Reagan zoekt naar een konflikt om zijn beleid 
en stijl aan de wereld op te dringen. Dat zijn

het beleid en de stijl van een konservatief 
Amerika, dat zich op een dubbele manier vrij 
voelt. Vrij van de psychologische zwakten en 
interne verdeeldheid, die voortsproten uit de 
Vietnam-oorlog, die door Reagan nu een 
‘eervolle zaak’ wordt genoemd. En vrij van 
de verplichtingen, die door Carter aanvaard 
waren of door internationale verhoudignen 
aan de VS waren opgelgd.
De parlementaire goedkeuring van het 
SALT-11-akkoord is aan de kant geschoven. 
Militaire leveranties aan Latijsamerikaanse 
diktaturen en aan Turkijke worden weer 
hervat. Het Midden-Oosten-konflikt wordt 
zuiveren alleen vanuit de Oost-West-verhouding 
bezien, waaraan de regionale tegenstellingen 
en de rechten van de Palestijnen ondergeschikt 
worden gemaakt.

Het onlangs tot stand gekomen VN-verdrag 
tot verbod van napalmbommen, booby traps 
en landmijnen tegen burgers werd door 35 
landen reeds ondertekend, waaronder alle 
NAVO- en Warschaupaktlanden, behalve de VS 
(en Turkije en Roemenië).
Deze agressieve politiek heeft reeds tot 
kritische reakties van Westeuropese regeringen 
geleid. Vooral de Westduitse regering ziet er 
haar politiek van toenadering tot het Oostblok 
door bemoeilijkt. Een groot gevaar van de 
Amerikaanse politiek, niet alleen voor de 
Westeuropese regeringen, maar vooral voor de

socialistische en progressieve stromingen in 
West- en Oost-Europa is, dat aan het proces 
van ontspanning een halt wordt toegeroepen, 
en dat we opnieuw in een Koude Oorlog 
terechtkomen. De nieuwe Koude Oorlog 
zal niet slechts van korte duur zijn, maar de 
Oost-West- en Noord-Zuid-verhoudingen in de 
komende jaren diepgaand beïnvloeden.
In zo’n Koude Oorlog zal de Poolse zomer 
zich niet kunnen voortzetten.
Zal elke revolutie of progressieve verandering 
in de Derde Wereld bruut onderdrukt worden 
door door Amerika uitgeleende generaals 
en diktators. Zal het pacifisme in Europa 
gekonfronteerd worden met een nieuwe 
krul in de bewapeningsspiraal. Zal het een 
nachtmerrie worden om samen te leven met 
een land, waarvan de president zei, dat het te 
groot was om kleine dromen te hebben.
Ondanks de nog bestaande onduidelijkheden 
tekent zich reeds helder aan de horizon de 
nieuwe agressie af. Voor de huidige regerings
ploeg is ‘détente’ een vies Frans woord, zo 
schreef James Reston, gezaghebbend (èn 
gezagsgetrouw) kommentator van de New 
Vork Times in zijn analyse van de eerste drie 
Reagan-maanden.
En dat terwijl wij in dat beetje ontspanning, 
dat er bestond, nog maar zo verdomd weinig 
hebben kunnen bereiken.

CHRIS HU1NDER



Wederzijds belang
belang

De wereld wordt ernstig bedreigd door oorlog en door de Noord-Zuid tegen
stelling. Wanneer er niets gebeurt is een katastrofe onvermijdelijk.
In het zgn. Brandtrapport, ‘Noord-Zuid: een programma om te overleven' 
wordt de andere weg besproken die uit ‘wederzijds belang’ wel ingeslagen zal 
(moeten) worden.
Het is een knap geschreven rapport wat echter bij de lezer met toenemende 
verbijstering laat zitten omdat het geen antwoord geeft op de vraag: waarom 
lijkt het zo mooi wat die kommissie Brandt wil en gebeurt toch het tegenge
stelde? Het antwoord moet gezocht worden in de verwarring omtrent het 
idee dat afhankelijkheid van elkaar ook wederzijds (= overeenkomende) be
langen zou inhouden. Voor de PSP geldt tegenover het Brandtrapport een 
kritische opstelling: Niet een moreel benadrukt wederzijds belang, maar 
sociale strijd zal de situatie voor de mensen veranderen.

“De onderhandelingen tussen Noord en Zuid om 
te komen tot een Nieuwe Internationale Econo
mische Orde, die een andere richting zou moeten 
geven aan de sociaal-ekonomische ontwikkeling 
van de wereld, zijn in de tweede helft van de ze
ventigerjaren in het slop geraakt. Om die reden 
is in 1976 vanuit het toenmalige kabinet Den 
Uyl de suggestie gelanceerd om de impasse te 
doorbreken.
Overleg met de heer McNamara, die in dezelfde 
richting dacht, leidde tot een gezamenlijk initia
tief. Het werd op 8 januari 1977 in een rede van 
McNamara in Chicago publiekelijk bekend ge
maakt'1. Zo begint het voorwoord van Jan Pronk 
de ex-minister die dat initiatief nam. Die samen
werking tussen de christen-sociaal-demokratische 
regering Den Uyl en ex-defensie minister voor de 
USA, toen president voor de Wereldbank en bin
nenkort in de top van de Shell, McNamara vin
den we in de samenstelling en de plannen van de 
kommissie terug. Sociaal-demokraten als Brandt, 
Pahne, Mendes-I'ranee en Jan Pronk naast 
**echtse politici als Ileath, Malik, Prei vormden 
met anderen uit het Midden-Oosten en ontwik
kelingslanden toen de ‘onafhankelijke commissie 
voor internationale ontwikkelingsvraagstukken', 
Eind 1979 verscheen haar rapport en de Neder
landse regering (Van Agt en De Koning dus) 
kreeg voor haar hoge financiële inbreng (ze be
taalde de helft der kosten) in mei '80 er nog een 
mooie show voor. Onder grote belangstelling 
kwam de kommissie nog één keer bij elkaar om 
plechtig het eerste exemplaar van het rapport 
aan de kersverse koningin Beatrix aan te mogen 
bieden. Duizenden mensen, met gratis toegangs
kaarten opgetrommeld, woonden de dag bij en 
een paar mochten zelfs 's middags wat zeggen.
De andere pittig geprijsde staatsuitgeverij ver
kocht het boek voor een symbolisch bedrag van 
een tientje, het is inmiddels uitverkocht.

EEN PROGRAMMA OM TE OVERLEVEN

“In dit rapport gaat het over vrede (...) De men
sen moeten het verband tussen ontwapenings- 
vraagstukken leren inzien. (...) Geen enkele van 
de belangrijke vraagstukken in de betrekkingen 
tussen de ontwikkelde landen en de ontwikke
lingslanden kan doeltreffend worden opgelost 
door een confrontatie: praktische oplossingen 
kunnen alleen worden bereikt in een dialoog en

in samenwerking. (...) Ontwikkeling betekent 
onderlinge onafhankelijkheid en beide zijn een 
voorwaarde voor het voortbestaan van de mens
heid”. Dit zijn een paar zinnen uit de inleiding 
van Willy Brandt op het rapport. Het rapport 
klinkt ook zeer overtuigend in haar pleidooi om 
aan de chaos en onrechtvaardigheid van de ar
moede wat te doen. In haar beroep op (de lei
dende politici van) het Noordelijk halfrond stelt 
ze sterk op de voorgrond het grote belang dat 
het Noorden daar zelf bij heeft.
In haar ‘programma om te overleven1 schetst de 
commissie op de verschillende terreinen de alar
merende feitelijke toestand en doet voorstellen 
hoe de boel aangepakt moet worden: In een 
noodprogramma voor de eerste vijf van de tach
tiger jaren moet er veel geld naar de ontwikke
lingslanden, een internationale energiestrategie 
moet er komen, een mondiaal voedselprogram
ma en belangrijke hervormingen in het interna
tionale ekononiische systeem. Een (selektieve) 
groei van de ekonomie blijft noodzakelijk om de 
nodig geachte herstrukturering met verplaatsing 
van de monetaire en het financiële stelsel is on
vermijdelijk op wat langere termijn alsmede het 
heffen van internationale belastingen op inter
nationale handel, op wapenproduktie (!) en op 
oceaanbodemschatten. (We kunnen hier geen 
echte samenvatting geven van het rapport. Daar
voor willen we U graag verwijzen naar het rap
port zelf of in dit artikel genoemde literatuur.) 
Het sterke van het Brandt-rapport is het aan
geven van de relatie tussen bewapening en ont
wikkeling en het benadrukken van het wereld
wijde ekononiische netwerk waar we in zitten. 
Het benadrukken van de positie van de Sovjet
unie en China op dit gebied is ook belangrijk. 
Wel blijft daarbij achterwege waarom deze lan
den tot nu toe zo weinig er bij betrokken waren 
en welke konsekwenties een verandering daarin 
zou hebben.
Bij een eerste lezing valt al op dat het rapport 
geen pleidooi is aan leidende politici, waarin tel
kens aangegeven wordt dat de ‘gewone mensen' 
bewust gemaakt moeten worden om het verhaal 
te kunnen verkopen. Er is wel een hoofdstuk 
"De taak van het /uiden ” maar geen hoofdstuk 
over de taak van het Noorden.

Pronk schrijft in het voorwoord: “Het rapport is 
een politiek compromis, niet kleurloos, maar

wereldwijd gezien - ‘links van het midden'. En 
het is unaniem” . Dat het samen eens zijn ook tot 
vaagheid kan leiden ligt voor de hand. Met extra 
interesse kijkje altijd wat er in dit soort werk
stukken over de multinationale ondernemingen 
geschreven wordt. Ook hier worden een aantal 
problemen gekonstateerd maar toch gepleit voor 
nauwere samenwerking tussen ontwikkelingslan
den en de multinationals. Bij de ekononiische 
herstrukturering bepleit de kommissie een ‘socia
le clausule' die de uitbuiting van de 
krachten moet tegengaan. Hoe die terechte te
gengestelde andere politiek van de ontwikke
lingslanden (radikale maatschappelijke hervor
mingen) en de belangen van de multinational nu 
samen kunnen gaan blijft een vraag, die alleen 
maar groter wordt in het licht van de huidige 
ontwikkelingen.

GEBREK AAN GOEDE WIL

industrielanden maken goede sier met rapport 
Brandt” luidde een kop in de NRC in september. 
Er wordt veel verwezen naar het rapport op de 
konferenties in de wereld” om de eigen politiek 
een respektabel gezicht te geven door deze met 
konklusies van dit achtenswaardige gezelschap te 
onderbouwen”. Maar wat er uit gehaald wordt is 
selektief: datgene wat de industrielanden goed 
uitkomt. De ontwikkelingslanden zijn veel voor
zichtiger. Zij vrezen over hun hoofd heen het no
dige geregeld te krijgen omdat ze gewoon de 
macht niet hebben het tegen te houden.
In de PPR-Aktiekrant, de Bevrijding voor de 
PPR, van 14-2- 81 wordt het rapport een ‘beve- 
tiging van de door de PPR al veel eerder getrok
ken konklusies' genoemd: “Het rapport zou in 
de rij van de beste radikale studies niet mis
staan”. Alsof ze het zelf geschreven zouden kun
nen hebben.

Scherp hier tegenover staat het artikel in Cahiers 
voor politieke en sociale wetenschappen van no
vember ’80 van Gerd Junnc en Henk Overbeek, 
‘Magere blauwdruk in het Brandt-rapport' dat 
het rapport een voorbeeld voor ‘sociaal-demo- 
kratie op wereldschaal' acht. Datgene wat op ge
bied aan sociale zekerheid in de laatste honderd 
jaar in de geïndustrialiseerde landen voor elkaar 
gebracht is moet ook op wereldschaal gedaan 
worden. Deze ‘welvaartswereld' zou als goed be
grepen wederzijds belang en dus ook eigen be- . 
lang tot stand moeten komen. Maar ook op na
tionale schaal was het niet de goede wil van de 
elite die sociale voorzieningen bracht. Het zijn 
verworvenheden van de arbeidersbeweging. Bij al 
de voorgestelde maatregelen worden niet de poli
tieke obstakels genoemd die eerder minder ver
gaande zaken tegenhielden. De Kommissie trekt 
de konklusie dat er een gebrek aan politieke wil 
is.
Dat de huidige internationale ekononiische orde 
vol wederzijdse afhankelijkheid is, is evident. 
Maar dat was die ook al in de tijd van de kolo
niale uitbuiting. De moederlanden konden in 
hun ekononiische ontwikkeling niet zonder het 
leegzuigen van hun koloniën. Die afhankelijk
heid leidde wel tot zeer uiteenlopende belangen, 
tegengestelde belangen, die inderdaad alles met



elkaar te maken hebben. l)e kommissie bena
drukt liet wederzijds belang om tot oplossingen 
voor de dreigende katastrofe te komen.

Minister De Koning prikte dit verhaal in zijn re- 
aktie door. Hij wees op het uiteenvallen van de 
verschillende groepen ontwikkingslanden: 
OPEC-landen, nieuwe industrielanden en de 
‘echte’ arme landen. Deze laatste kategorie heeft 
weinig voor het wederzijdse belang aan te bie
den. E11 dan is de morele plicht om te helpen 
weer terug.
De reaktie van De Koning was ook in een ander 
opzicht illustratief. Hij gaf in zijn verhaal 
(‘Recht op bestaan en ontwikkeling’) een maat
regel aan voor schuldafschuiving van de ontwik
kelingslanden die de gigantische financiële af
grond moet dempen. Die schuldafschuiving is 
ook noodzakelijk om de export van de geïndu
strialiseerde landen te bevorderen. Maar De Ko
ning zei niets over het plan om belastingen voor 
een wereldontwikkelingsfonds te heffen op o.a. 
internationale wapenhandel en dat zou voor een 
land, dat de derde plaats inneemt in de wapen
handel aan de derde wereld, juist zo interessant 
zijn.

HET WERELD WERKGELEGENHEIDSPLAN

Het beroep doen op politieke wil, het gezond 
verstand bij wederzijdse belangen, de dreiging 
van de chaos als . . ., het zijn zaken die telkens 
weer gebeuren. Maar het kan niet verhullen dat 
er op die wijze weinig in de wereld gebeurd is. 
Dergelijke pleidooien werken eerder verhullend 
hoe de boel in elkaar zit dan dat ze stimulerend 
zijn om te strijden voor echte veranderingen. 
June en Overbeek stellen dat het ‘een werkstuk 
is voor en door leidende politici en zakenmen
sen', maar dat ‘voor de massa van de bevolking 
geen rol is weggelegd’. En daar komt bij mij 
steeds meer de associatie op met het ‘plan-socia- 
lisme' zoals 'Het Plan van de Arbeid' van de 
SDAP en het NVV in 1935. Ook toen was er 
toenadering van sociaaldemokraten. steeds min
der socialistisch, naar de christen-deinokraten. 
Zonder datje de macht er toe hebt zou je de we
reld of Nederland kunnen ‘plannen'?
Het kan niet toevallig zijn dat bijna tegelijkertijd 
met het Brandtverhaal de oude geestelijke vader 
van het ‘Plan van de Arbeid’, Jan Tinbergen sa
men met Pronk (een leerling van hem), Den Uyl 
en Kok een wereldwerkgelegenheidsplan lance
ren. Dat plan is een in een nieuw jasje gestoken 
oud verhaal over de herstrukturering die all over 
the worl zou moeten plaatsvinden. Michel van 
Hulten, oud-staatssekretaris voor de PPR en nu 
werkzaam als ontwikkelingscoördinator in Mali, 
zou het PSP standpunt kunnen vertellen als hij 
stelt dat dit wereldplan neerkomt op behoud van 
het mooie werk van de rijkere landen en de rot
banen naar de Derde Wereld (NRC 29-10-80). 
In het plan van Tinbergen zouden de (illegale) 
gastarbeiders ook kunnen teruggaan. De onder
titel luidt dan ook: Werk naar de mensen bre- 
gen, niet andersom'.
Hoe verwarrend het praten over herstrukturering 
als mooi doel kan zijn is ook te illustreren aan 
het verhaal in Serpentine (maart) met de duide

lijke titel ‘Nederlandse vrouwen werkloos, bui
tenlandse vrouwen uitgebuit’, over het (senii)- 
staatsbedrijf Macintosh. De enige die er allemaal 
beter van geworden zijn, zijn multinationals.

DUIVEN EN HAVIKKEN

Hoe kritisch we ook tegenover het Brandtrap- 
port en het Wereldwerkgelegenheidsplan staan, 
toch is het belangrijk om een onderscheid te ma
ken tussen de kapitalisatische duiven en havik- 
ken. Heel ruw geschetst kan je de duiven als 
Schmidt. Den Uyl. Mitterand, Carter stellen te
genover de havikken als Reagan, Haig, Tatcher, 
Strauss, Van Agt. De duiven doen konsessies, 
zoeken oplossingen, proberen een kompromis 
zonder de oorzaken aan te pakken. Maar de ha
vikken doen geen koncessies en zijn in staat alles 
te vernietigen.
De plannen van Brandt en Tinbergen zoeken het 
kompromis in de tegenstellingen, een harmonie 
van ongelijkwaardige krachten. De PSP onder
steunt de weg die de positie van de ontwikke
lingslanden versterkt. De hulp die vanuit Neder
land geboden wordt, moet niet onder het mom 
van wederzijds belang onze eigen zaak dienen. 
De lokale markt met de eigen behoeften is de 
eerste waar de ekonomie van de ontwikkelings
landen op gericht moet worden. Geen gigan
tische grootschalige projekten die door de finan
ciering, onderhoud en de bestemming de ontwik
kelingslanden alleen maar afhankelijker maken. 
Wel aangepaste technologie, versterking van de 
kleinlandbouw, importvervanging. De verminde
ring van de afhankelijkheid van de ontwikke
lingslanden is het doel.

SIEP VAN DER WERE

De H e n k  l . a n k h o r s t s t i c h t i n g . de PSP instelling voor stu
die en aktie op liet terrein van ontwikkelingssamenwer
king, bereidt een studiedag in het najaar voor over het 
Brandtrapport. Hen ieder die hierin geïnteresseerd is en 
daaraan mee wil werken kan hierover kontakt opnemen 
met Jos Uiten bogaard, p/a PSP. postbus 700, 
Amsterdam.

Karijf
Eind '79 werd de Eem-soc nieuwsbrief opgehe
ven. Aan de laatste oproepen om diskussiestuk- 
ken en ideeën werd nauwelijks gehoor gegeven; 
het blad werd voornamelijk gevuld met adressen 
en verslagen. Er vormde zich een groep vrouwen 
waarvan een gedeelte het fem-soc platform 
nieuw leven in wilde blazen, een ander gedeelte 
wilde een nieuw inhoudelijk blad maken. Na 
ruim een jaar ligt het er: Katijf. Katijf is een 
oud-nederlands woord voor ‘lelijk vrouwmens'. 
“En wanneer had een vrouw een lelijk karakter? 
Juist ja, als ze niet onderdanig was, protesteerde, 
zelf haar mondje roerde.”
De redaktic van Katijf gaat stukken plaatsen 
over teorievorming en over aktiviteiten van vrou
wen. van belang voor feminisme en socialisme.
In dit eerste nummer staat een uitgebreid artikel 
van Tatjana Mamanova, redaktrice van het eerste 
illegale feministiesc tijdschrift ‘de Almanak' in 
de Sovjet-Unie. Tatjana Mamanova beschrijft de 
positie van vrouwen in de Sovjet-Unie vanaf 
1917 tot nu; vrouwen hebben wel vaak betaald 
werk, maar doen daarnaast ook het huishouden. 
En ook in de Sovjet-Unie werken vrouwen in de 
typies vrouwelijke beroepen en verdienen ze 
minder dan mannen. Ze vertelt over het ontstaan 
van de Almanak en hoe de staat daarop rea
geert, over een feministiesc stroming die haar 
heil zoekt bij de kerk en over de dissidenten. 
“De dissidenten vragen naleving van de mensen
rechten, maar niet op die wetten en maatregelen, 
die man en vrouw gelijk stellen.”
In een ander artikel schrijven twee CPNsters over 
de feministiese strijd binnen de CPN, over de te
genwerking die ze ondervinden en over het ont
staan van de vrouwenoverleggen binnen de par
tij. Ze vinden dat het bestaan van een aparte 
vrouwenorganisatie naast de CPN, die haar be
leid wel op de CPN afstemt, in feite het seksisme 
in de CPN zelf sanktioneert en in stand houdt. 
Deze tegenstellingen, die het funktioneren van 
het vrouwenoverleg bemoeilijken, bestaan niet 
officieel binnen de CPN, door de formele onaf
hankelijkheid van de NVB. Verder artikelen over 
het anarca-feminisme, de geschiedenis van het 
fem-soc platform, Kraaijeveld en haar centen, 
vrouwen in de kraakbeweging, een projekt voor 
werkloze en werkende meisjes en vrouwen, vrou
welijke kunstenaar zijn in Nederland, wat recen
sies en colums.
Recensies en dergelijke kunnen we ook vinden in 
Lover, Opzij en Serpentine en de Vrouwenkrant. 
Maar andere artikelen zijn in Serpentine en Opzij 
korter en oppervlakkiger, gericht op het berei
ken van een grotere groep vrouwen. Lover 
schrijft voornamelijk over literatuur en de lijn 
van de Vrouwenkrant is op dit moment wat 
vaag. Socialisties-feministiese teksten zijn erg 
duur, verschijnen minder vaak en hebben een 
hogere drempel. Toch nog een gat in de markt 
gevonden en gedicht dus met Katijf, 50 paginaas 
kosten wel weer leestijd maar zijn beslist de 
moeite waard.

CORA MULDER

Katijf verschijnt 6 x per jaar. Vnor een abonnement f25,- 
overmaken op giro 174 15 15 o.v.v. ‘nieuw abonnement’



Na bijna 17 jaar diskussie over een nieuw stelsel voor studiefinanciering 
stelt minister Pais van Onderwijs en Wetenschappen een daad: op de avond 
van 25 februari j.1., in de week van de debatten over de begroting voor 
onderwijs, deelt hij persoonlijk zijn nieuwe plan uit. Waar? Volgens het 
dagblad Trouw in het restaurant van de Tweede Kamer, aan de aldaar 
smikkelende kamerleden.
Voor de verkiezingen komen deze plannen natuurlijk niet meer op de agenda 
van de Tweede Kamer. Intussen broeden Pais’ ambtenaren evenwel verder op 
de door de liberale ekonoom Pais aangegeven weg. Die weg is een onzalige: 
de kern van het voorstel behelst voor alle studenten een basisbedrag als beurs 
en daarop de mogelijkheid een door de rijksoverheid gewaarbordigde lening 
te sluiten bij het partikuliere bankwezen. Alom bekend van andere lukratieve 
aktiviteiten.
De brief van zeven kantjes die naast het bord 
van de etende kamerleden werd gelegd riep 
reakties op als ‘lachwekkend' en een ‘flodder" 
(Van Ooijen, PvdA).
Hoe motiveert Pais dit plan? Uitgangspunten 
zijn ‘zelfstandigheid en eigen verantwoordelijk
heid’. Deze worden vervolgens ingevuld met 
respektievelijk: ‘financiële onafhankelijkheid’ 
en: in de kosten van studie en levensonderhoud 
moet de studerende een ‘redelijke eigen bijdrage' 
leveren.
Welnu, financiële onafhankelijkheid wil men 
realiseren door de studietoelage aan de 
studerende voortaan geheel los te koppelen 
van het inkomen van de ouders. Dus niet meer 
via verschillende geldstromen zoals nu het geval 
is: een studiebeurs, of de (vaak driedubbele) 
kinderbijslag of via soebatten bij zijn of haar 
ouders, of kombinaties van deze mogelijkheden. 
Voortaan keert de rijksoverheid direkt aan de 
studerende een studiebeurs uit.é

De tegenwerping dat kinderen uit kansarme 
milieu’s zouden worden afgeschrikt om te gaan 
studeren had Pais natuurlijk voozien. Hij betoogt 
dat zij in aanmerking kunnen komen voor een 
subsidie op de rente, die immers tot ongekende 
hoogte kan gaan oplopen. Een ander essentieel 
kenmerk van het plan is dat de gehele operatie 
budgettair neutraal moet verlopen. Dat betekent 
in gewoon Nederlands: de nieuwe regeling mag 
geen cent méér gaan kosten dan nu in het geheel 
wordt uitgegeven. Tenslotte lijkt mij van belang 
te signaleren dat de basisbeurs afhankelijk zal 
worden gesteld van leeftijd. Dat betreft met 
name de jong-volwassenen: als je 18 bent krijg 
je wat minder dan een 19-jarige, en nog minder 
dan een 21-jarige.

Dit zijn wel de hoofdtrekken van het plan 
waarover advies zal worden gevraagd aan de 
SER, de Academische Raad, HBO-raad en de 
Onderwijsraad.
Mijn kritiek zal zich hieronder vooral toespitsen 
op twee uitgangspunten; op de genoegzaam 
bekende berekeningen dat de studieschuld 
wel kan gaan oplopen tot 150.000 a 200.000 
gulden ga ik niet in.

ZELFSTANDIGHEID

De PSP vindt óók dat de studerende financieel 
onafhankelijk moet zijn, sterker nog, wij menen 
dat er een ‘Studieloon op het nivo van het

minimumloon voor meerderjarige studenten’ 
moet komen, ‘indien zijn voldoen aan bepaalde 
normen voor het studietempo’ (Verkiezings
programma 1981-1985, p. 33, punt 15). Een 
konsekwentie van het plan van Pais is duidelijk: 
de studerende gaat een kontrakt aan met een 
kommerciële bankinstelling. Heel wat anders 
dus dan een studiebeurs of vragen om geld 
aan je ouders. Zelfstandiger wordt je er echter 
niet van. Het ligt immers voor de hand dat de 
studerende een baantje gaat zoeken om het te 
lenen bedrag boven de basisbeurs zo klein moge
lijk te houden. Of als dat baantje er niet inzit, 
dan zal men trachten zoveel mogelijk op het 
levensonderhoud te bezuinigen. Dat kan dan 
weer rampzalige gevolgen hebben op de lichame

lijke en geestelijke konditie van de studerende, 
die bovendien nog eens in het keurslijf van de 
twee fasenstruktuur zit geperst. Het ligt even
eens voor de hand dat kinderen van aardige en 
welgestelde ouders minder zorgelijk de toekomst 
tegemoet hoeven te zien.
Dit uitganspunt wordt tesamen met het eerste 
vertaald in de gedachte dat ‘het evenwel gerecht
vaardigd (is) de studerende een deel van de 
kosten van studie en levensonderhoud voor eigen 
rekening te laten nemen' (p. 3). Men stelle zich 
voor: een student wordt in staat gesteld boven 
de basisbeurs (bijv. 5.000 gulden) een bedrag 
van 7.500 gulden te lenen bij de ABN. Dat 
wordt dan een ‘redelijk' netto minimuminkomen. 
Maar let op wat er nu gaat gebeuren. Tot nu toe 
kon men het moeilijk maken al teveel geld 
als bijdrage en voor diensten te vragen, bijvoor
beeld in de vorm van kollegegeld of voor foto- 
kopiën. Indien dit plan van Pais echter werkelijk
heid wordt zal het profijtbeginsel veel gemak
kelijker worden toegepast omdat de studenten 
dan ongeveer het minimumloon verkrijgen 
- ze bekleden geen uitzonderingspositie meer, 
financieel gezien. Als de regering vindt dat 
de bijdrage van studenten omhoog moet, dan is 
het immers eenvoudig mogelijk het maximum 
van het te lenen bedrag te verhogen. De basis
beurs blijft dan eenvoudig buiten schot. Het 
bankwezen wordt er beter van. Dit alles kan 
mijns inziens zelfs eenvoudig zonder wets
wijziging geschieden, bijvoorbeeld via een 
Algemene Maatregel van Bestuur, wat betekent 
dat het parlement er veelal geen greep op heeft.

KWALIJK PLAN

De konklusie is duidelijk: dit lijkt nergens op. 
Ten eerste wijzen alle tekenen erop, dat talloze 
studenten in grote financiële problemen zullen 
raken door deze toekomstige hypotheek op het 
lichaam, ontstaan door de rentedragende 
leningen - reden waarom dit systeem principieel 
moet worden afgewezen. Ten tweede omdat het 
plan kompetitie en inkomensongelijkheid sterk 
aanwakkert - het omgekeerde van wat wij willen. 
Het plan is immers gebaseerd op de veronder
stelling van een hoog inkomen na de studie. 
Welke konsekwenties dit heeft voor het werken 
in deeltijdbanen, aktiegroepen, advokaten- en 
andere kollektieven en voor degenen die niet 
afstuderen, laat zich raden. Ten derde wordt de 
toegankelijkheid van de instellingen voor hoger 
onderwijs ernstig bedreigd, nu al, laat staan 
bij hoge fianciële drempels.

Al met al een zeer kwalijk plan dat zo snel 
mogelijk afgevoerd moet worden. Kwalijk vooral 
omdat het onder goedklinkende termen als 
zelfstandigheid en eigen verantwoordelijkheid 
gepresenteerd wordt. Deze vlag dekt slechts 
een nieuwe lading modder die Pais en de zijnen 
na vier jaar wanbeleid over de toekomstige 
generaties studenten dreigt uit te storten.

GERARD VAN OORD

Bron: Kamerstuk ‘Nieuw stelsel van studiefinanciering', 
nr. 16 650.
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Wie verrre reizen doet kan veel 
verhalen. Als dat op iemand slaat, 
dan is het wel Evert Hoedemaker.
Hij is nu 84, al jarenlang lid van de 
PSP, woont met zijn vrouw in het 
Zuidhollandse Woerdense Verlaat. 
Daar zochten wij hem enige tijd 
geleden op. Evert Hoedemaker 
deserteerde tijdens de Eerste 
Wereldoorlog uit het Nederlandse 
leger, monsterde aan op een schip 
naar Frankrijk en ging later als 
zeeman de hele wereld over. Kreeg 
van zijn makkers, na het hijsen 
van een rode vlag tijdens de Russische 
Revolutie, de bijnaam 'Red Flag 
Eddy'. Hij woonde jarenlang in 
Amerika. Had tijdens zijn lange 
leven de meest uiteenlopende

beroepen: bootsman, 
trambestuurder in New Vork, 
vertegenwoordiger van Cornflake's 
in Alaska, taxi chauffeur in 
Amsterdam, sigarenhandelaar in 
Zaandam, de buitendienst van een 
krant in de Zaanstreek en kolporteur 
van 'Margriet'. Hij was aktief in het 
anti fascisme in de tijd van de 
Spaanse burgeroorlog. Werd in 
november '40 opgepakt en bracht 
vier-en-een-half jaar in 
koncentratiekampen in Duitsland 
en Tsjechoslowakije door.
Een socialist in hart en nieren 
en een anti-fascist van het eerste 
uur. In dit mei nummer van 
Bevrijding laten we hem aan het 
woord: Red Flag Eddy.

In 1909 kwam Evert (toen 13 jaar jong) op 
een kustvaartschoener terecht. Een paar jaar 
later maakte hij met een bark reizen naar Au
stralië en Zuid Amerika. Toen hij in 1916 
even terug was in Nederland werd hij gepakt 
voor militaire dienst. Hij werd gelegerd in de 
Oranje Nassau-kazerne in Amsterdam. Omdat

hij er niet veel trek in had, sprong hij op een 
goede dag in de gracht die achter de kazerne 
loopt en zwom naar de overkant. Zijn achter
volgers hadden geen zin in een nat pak en 
moesten aan de andere kant van de kazerne de 
poort uit en een paar honderd meter om lo
pen. Een paar straten verder werd Evert Hoe

demaker gepakt.
Twee weken later kwam hij op de Amster
damse Zeedijk in kontakt met mensen die wis
ten dat er op de volgende maandagochtend 
een boot zou uitvaren die nog een matroos 
kon gebruiken. Z'n legeruniform liet hij bij 
zijn ouders achter en monsterde aan.

"Ik  had geïnformeerd waar die schuit naar toe 
ging. Hij ging het eerst naar Frankrijk, contra
banden afleveren. Ze hebben wel gezegd dat 
Nederland neutraal was in '14-'18, maar er re
den treinen vol met goederen over de grens 
naar Duitsland. En bij Hoek van Holland en 
IJmuiden gingen de schepen afgeladen met 
spullen naar Frankrijk. Mooie neutraliteit". 
"Wij gingen met gedoofde lichten, niet door 
het Kanaal maar om 'de Noord', boven Enge
land langs en om Ierland heen naar Frankrijk. 
Dat was om de onderzeeërs. Vanuit Frankrijk 
gingen we naar New York. Daar kwam ik aan 
in 1916. Zij waren toen nog niet in oorlog". 
"Ik  heb me toen verhuurd bij zo'n aannemers- 
kantoor voor werklui voor van alles. En toen 
kwam ik in de buurt van Port Henry Jonge' 
veer 350 kilometer noordelijk van New York, 
red.) terecht. Daar stopten ze me in een ijzer
mijn. Dat heb ik tien dagen gedaan. Ze hiel
den toen een week loon in, om ervoor te zor
gen dat je bleef. Na tien dagen heb ik m'n 
loon gevraagd en ben op de pont gestapt naar 
de overkant van het meer, Lake Champlain, 
tegen de grens van Canada aan. Daar kwam ik 
op een boerderij terecht, waar ik een poos heb 
gewerkt tot de oorlog uitbrak".

IN KONVOOI

Op 6 april 1917 verklaarde de Verenigde Sta
ten aan Duitsland de oorlog. Evert Hoedema
ker vertrok toen naar New York om weer te 
gaan varen. Natuurlijk was het op dat moment 
niet moeilijk een baantje op de grote vaart te 
vinden.
"Nou ik ging varen en dat was natuurlijk in 
konvooi, met torpedobootjagers erbij en een 
kruiser in het midden, als vlaggeschip. En toen 
ben ik tweemaal getorpedeerd. De eerste keer 
heb ik twintig uur in zee gelegen. Mijn maat 
en ik hadden ons vastgebonden op een vlotje. 
Zwemvest af, want daar had je meer last van 
dan plezier. Toen zijn we bewusteloos ge-
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stelt minister Pais van Onderwijs en Wetenschappen een daad: op de avond 
van 25 februari j.1., in de week van de debatten over de begroting voor 
onderwijs, deelt hij persoonlijk zijn nieuwe plan uit. Waar? Volgens het 
dagblad Trouw in het restaurant van de Tweede Kamer, aan de aldaar 
smikkelende kamerleden.
Voor de verkiezingen komen deze plannen natuurlijk niet meer op de agenda 
van de Tweede Kamer. Intussen broeden Pais’ ambtenaren evenwel verder op 
de door de liberale ekonoom Pais aangegeven weg. Die weg is een onzalige: 
de kern van het voorstel behelst voor alle studenten een basisbedrag als beurs 
en daarop de mogelijkheid een door de rijksoverheid gewaarbordigde lening 
te sluiten bij het partikuliere bankwezen. Alom bekend van andere lukratieve 
aktiviteiten.
De brief van zeven kantjes die naast het bord 
van de etende kamerleden werd gelegd riep 
reakties op als ‘lachwekkend’ en een ‘flodder’ 
(Van Ooijen, PvdA).
Hoe motiveert Pais dit plan? Uitgangspunten 
zijn ‘zelfstandigheid en eigen verantwoordelijk
heid’. Deze worden vervolgens ingevuld met 
respektievelijk: ‘financiële onafhankelijkheid’ 
en: in de kosten van studie en levensonderhoud 
moet de studerende een ‘redelijke eigen bijdrage’ 
leveren.
Welnu, financiële onafhankelijkheid wil men 
realiseren door de studietoelage aan de 
studerende voortaan geheel los te koppelen 
van het inkomen van de ouders. Dus niet meer 
via verschillende geldstromen zoals nu het geval 
is: een studiebeurs, of de (vaak driedubbele) 
kinderbijslag of via soebatten bij zijn of haar 
ouders, of kombinaties van deze mogelijkheden. 
Voortaan keert de rijksoverheid direkt aan de 
studerende een studiebeurs uit.r

De tegenwerping dat kinderen uit kansarme 
niilieu’s zouden worden afgeschrikt om te gaan 
studeren had Pais natuurlijk voozien. Hij betoogt 
dat zij in aanmerking kunnen komen voor een 
subsidie op de rente, die immers tot ongekende 
hoogte kan gaan oplopen. Een ander essentieel 
kenmerk van het plan is dat de gehele operatie 
budgettair neutraal moet verlopen. Dat betekent 
in gewoon Nederlands: de nieuwe regeling mag 
geen cent méér gaan kosten dan nu in het geheel 
wordt uitgegeven. Tenslotte lijkt mij van belang 
te signaleren dat de basisbeurs afhankelijk zal 
worden gesteld van leeftijd. Dat betreft met 
name de jong-volwassenen: als je 18 bent krijg 
je wat minder dan een 19-jarige, en nog minder 
dan een 21-jarige.

Dit zijn wel de hoofdtrekken van het plan 
waarover advies zal worden gevraagd aan de 
SER, de Academische Raad, HBO-raad en de 
Onderwijsraad.
Mijn kritiek zal zich hieronder vooral toespitsen 
op twee uitgangspunten; op de genoegzaam 
bekende berekeningen dat de studieschuld 
wel kan gaan oplopen tot 150.000 a 200.000 
gulden ga ik niet in.

ZELFSTANDIGHEID

De PSP vindt óók dat de studerende financieel 
onafhankelijk moet zijn, sterker nog, wij menen 
dat er een ‘Studieloon op het nivo van het

minimumloon voor meerderjarige studenten’ 
moet komen, ‘indien zijn voldoen aan bepaalde 
normen voor het studietempo’ (Verkiezings
programma 1981-1985, p. 33, punt 15). Een 
konsekwentie van het plan van Pais is duidelijk: 
de studerende gaat een kontrakt aan met een 
kommerciële bankinstelling. Heel wat anders 
dus dan een studiebeurs of vragen om geld 
aan je ouders. Zelfstandiger wordt je er echter 
niet van. Het ligt immers voor de hand dat de 
studerende een baantje gaat zoeken om het te 
lenen bedrag boven de basisbeurs zo klein moge
lijk te houden. Of als dat baantje er niet inzit, 
dan zal men trachten zoveel mogelijk op het 
levensonderhoud te bezuinigen. Dat kan dan 
weer rampzalige gevolgen hebben op de lichame

lijke en geestelijke konditie van de studerende, 
die bovendien nog eens in het keurslijf van de 
twee fasenstruktuur zit geperst. Het ligt even
eens voor de hand dat kinderen van aardige en 
welgestelde ouders minder zorgelijk de toekomst 
tegemoet hoeven te zien.
Dit uitganspunt wordt tesamen met het eerste 
vertaald in de gedachte dat ‘het evenwel gerecht
vaardigd (is) de studerende een deel van de 
kosten van studie en levensonderhoud voor eigen 
rekening te laten nemen' (p. 3). Men stelle zich 
voor: een student wordt in staat gesteld boven 
de basisbeurs (bijv. 5.000 gulden) een bedrag 
van 7.500 gulden te lenen bij de ABN. Dat 
wordt dan een ‘redelijk' netto minimuminkomen. 
Maar let op wat er nu gaat gebeuren. Tot nu toe 
kon men het moeilijk maken al teveel geld 
als bijdrage en voor diensten te vragen, bijvoor
beeld in de vorm van kollegegeld of voor foto- 
kopiën. Indien dit plan van Pais echter werkelijk
heid wordt zal het profijtbeginsel veel ge mak
kelijker worden toegepast omdat de studenten 
dan ongeveer het minimumloon verkrijgen 
- ze bekleden geen uitzonderingspositie meer, 
financieel gezien. Als de regering vindt dat 
de bijdrage van studenten omhoog moet, dan is 
het immers eenvoudig mogelijk het maximum 
van het te lenen bedrag te verhogen. De basis
beurs blijft dan eenvoudig buiten schot. Het 
bankwezen wordt er beter van. Dit alles kan 
mijns inziens zelfs eenvoudig zonder wets
wijziging geschieden, bijvoorbeeld via een 
Algemene Maatregel van Bestuur, wat betekent 
dat het parlement er veelal geen greep op heeft.

KWALIJK PLAN

De konklusie is duidelijk: dit lijkt nergens op. 
Ten eerste wijzen alle tekenen erop, dat talloze 
studenten in grote financiële problemen zullen 
raken door deze toekomstige hypotheek op het 
lichaam, ontstaan door de rentedragende 
leningen - reden waarom dit systeem principieel 
moet worden afgewezen. Ten tweede omdat het 
plan kompetitie en inkomensongelijkheid sterk 
aanwakkert - het omgekeerde van wat wij willen. 
Het plan is immers gebaseerd op de veronder
stelling van een hoog inkomen na de studie. 
Welke konsekwenties dit heeft voor het werken 
in deeltijdbanen, aktiegroepen, advokaten- en 
andere kollektieven en voor degenen die niet 
afstuderen, laat zich raden. Ten derde wordt de 
toegankelijkheid van de instellingen voor hoger 
onderwijs ernstig bedreigd, nu al, laat staan 
bij hoge fianciële drempels.

Al met al een zeer kwalijk plan dat zo snel 
mogelijk afgevoerd moet worden. Kwalijk vooral 
omdat het onder goedklinkende termen als 
zelfstandigheid en eigen verantwoordelijkheid 
gepresenteerd wordt. Deze vlag dekt slechts 
een nieuwe lading modder die Pais en de zijnen 
na vier jaar wanbeleid over de toekomstige 
generaties studenten dreigt uit te storten.

GERARD VAN OORD

Bron: Kamerstuk ‘Nieuw stelsel van studiefinanciering',
nr. 16 650.
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Burgemeester DeVlugt van Amsterdam inspecteert de po/itietroepen op de Dam na afloop van het 
Jordaanoproer in ju li 1934 (foto: NV Ver. Fotobureaux)

in. Het was nog allemaal stoomvaart toen. 
De veiligheid werd vastgezet (op een stoom
ketel z it een veiligheid die in geval van over
druk open springt, red.). De stokers voor het 
vuur, dat was opgooien, rieken, kolen op het 
vuur en met dikke stangen er in en dan lichten, 
net als met schoffels in een tuin zal ik maar 
zeggen. En dat ging maar achter elkaar door. 
Nou die ketel stond op barsten. Die oude knar 
die er in stond, stond te malen van je-weet-wel. 
En die onderzeeboot kon ons gelukkig niet 
bij houden. Maar nou komt het mooiste. 
Komen we in Norfolk, aan de Amerikaanse 
oostkust, aan en daar staan trams. Wij gaan in 
die trams zitten met z'n allen. Komt de 
politie: Heren, jullie mogen hier niet zitten, 
dit is alleen voor gekleurde mensen! Wij 
blijven rustig zitten. Verroest, die negers 
waren onze vrienden toch, die hebben onze 
levens gered, die hadden zich half naakt 
kapot gewerkt om die onderzeeër kw ijt te 
raken. We zijn er met de stokken die de 
politie er daar op na hield de tram uit ge
ranseld. Over diskriminatie in Amerika 
gesproken.

AAN WAL

'Ik heb in Amerika nog aan de wal gewerkt. 
Twee jaar in Alaska vertegenwoordiger 
van de Keely Cornflake Compagny geweest. 
Toen ik verkering kreeg met een grietje 
in New York wilde ik niet meer naar zee. 
Maar wat moest ik doen? Toen zei er eentje, 
solliciteer eens bij de tram. Ik woonde in de 
25ste straat in New York en in de 23ste 
straat had je de Oost-West tram. Ik ging me 
melden en, verdomd, ze nemen me aan als 
wagenbestuurder. Heb ik drie weken les 
gehad, toen moest ik alleen rijden. Dat heb 
ik een paar weken gedaan, het ging prima tot 
er een schip binnenliep waar ik ook mee 
gevaren had, met die ploeg dan. Stonden er 
twaalf man bij een halte op me te wachten. 
Want waar we in de kost waren had moeder S. 
gezegd dat ik op de tram in de 23ste straat 
stond. Zij me opzoeken, allemaal in de tram, 
allemaal voorop. Ik zeg, waar moeten jullie 
naar toe? Oh, we rijden maar een end weg. 
Ze hadden allemaal whiskey in hun achterzak. 
Komen we aan het eindpunt en zij: zullen we 
er eentje pikken? Ik zeg als je rijd t dan kan 
dat toch niet, dat is verboden. En zij weer: 
ach, leg niet te lullen, een borreltje dat 
hindert toch niet? Zij weer mee naar het 
andere end en daar nam ik niet één borreltje, 
maar wel drie. Toen weer naar het andere end, 
weer borreltje. En zo maar door. Op de route 
kwamen we steeds langs ons stamcafé. Op 
laatst zeiden ze laat die rottram toch staan! Ik 
zeg, ja maar jullie hebben afgemonsterd, jullie 
hebben geld en ik niet. Jij ook! En ze gaven 
me allemaal tien dollar. Stond ik daar met 
120 dollar in m'n zak, dat was toen veel 
geld. Ik stap van de tram en zeg tegen de 
konduktrice, zeg maar tegen de baas dat ik 
gedaan genomen heb, dat ik ontslag genomen 
heb! Nooit meer terug geweest'.

GELE BAND T A X I

'Jullie hebben in Amsterdam misschien 
wel eens gehoord van de gele-band taxi. 
Daar ben ik oprichter van geweest. Het is nu 
de grootste taxi-onderneming van de stad. 
Maar hij is niet geworden wat ik gewild heb. 
Mijn doel was om daar heel wat anders van 
te maken. Mensen als Wijnkoop en Leen 
Seegers (bekende kommunisten, red.) 
kwamen op onze vergaderingen spreken.'

De oprichting van de 'gele-band' taxi was een 
reaktie op de toenmalige situatie in het 
Amsterdamse taxi-bedrijf. De Vlugt, op dat 
moment burgemeester van Amsterdam, was 
groot-aandeelhouder van onder ander de ARM 
(Amsterdamse Rijtuig Maatschappij). Het was 
moeilijk om aan een taxi-vergunning te komen 
en dus waren er veel snorders (chauffeurs die 
'illegaal' mensen oppikken). Eén van die 
snorders was Evert Hoedemaker: 'Ik snorde 
ook. Ik had er goede kameraden, fijne jongens. 
Ook goed bij de tijd, links. Toen hebben we 
gezegd, zullen we een vereniging oprichten? 
Dan gaan we strijd voeren in Amsterdam, 
tegen het vervoerwezen. Dat ging niet mals. 
Op een gegeven moment mochten we 's avonds 
het Rembrandtplein weer niet op. Had de 
politie het hele plein afgezet. Nou, toen heb 
ik die tachtig jongens bij elkaar gehaald. 
Vijftien wagens op het Rokin, vijftien op 
de Groenburgwal en vijftien op de Reguliers- 
gracht, noem maar op. In de rondte, rond het 
Rembrandtplein. We hadden afgesproken 
dat als de Munttoren één uur zou slaan, 
dat we dan het plein op zouden gaan. We 
hadden stukken rails voor onze bumpers 
gebonden. De smerissen wisten niet waar ze 
het zoeken moesten. Ik zette m'n wagen 
daar waar toen Heek (een uitgaansgelegenheid, 
red.) nog was neer en toen, dat hadden we 
afgesproken, net als de Indianen vroeger 
deden, alle anderen er omheen. Stond ik dus 
helemaal beschermd, de politie kon niet bij 
me komen. Ik ging boven op het dak van mijn 
wagen staan om het publiek toe te spreken. 
Over het uitbuitingssysteem en dat we onze 
vergunning opeisten. En we kregen het 
publiek op onze hand. Na zeven jaar strijd 
hebben we onze vergunning gekregen. Maar ja, 
het was in de dertiger jaren, de malaise- 
tijd, d'r was natuurlijk haast niets te verdienen. 
Een half miljoen werklozen hadden we toen.'

SPANJE

'In die tijd zat ik in de CPN, daar kwam ik 
in kontakt met Joop Schaap. Er was een 
internationale organisatie opgericht. Dat was 
tijdens de burgeroorlog in Spanje. Ik heb me 
toen gauw aangesloten bij die jongens. Ik had 
m'n taxi-vergunning verkocht en had toen 
een sigarenhandel in Zaandam. Dat werd een 
koerieradres. Ik had twee kodes in huis. 
Ik kreeg brieven in kodes en die moest ik 
ontcijferen en in die andere kode overzetten 
en weer doorsturen.

Op een gegeven moment kreeg ik een tele
foontje dat ik met m'n motor moest komen 
naar het huis van Leen Seegers, aan de Kost- 
verlorenkade, in de buurt bij de Rotterdamse 
brug, in Amsterdam. Daar zat Joop Schaap 
toen. Ik had toen een zware motor en ik 
moest naar dat huis komen want er stonden 
een hoop agenten omheen, die moesten Joop 
hebben. Ik zou om precies zeven uur met 
draaiende motor voor het huis staan. Ik 
moest eerst nog een monteur laten komen, 
want ik had m'n motor al gedemonteerd 
voor de winter. Maar om zeven uur was ik er. 
Joop vliegt naar buiten, achterop. Bij die 
agenten was ook een motor, met zijspan. 
Maar ik kon op z'n minst zo hard als hij. 
Joop moest naar Brussel, maar ik rij de 
Osdorperweg links op, de andere kant uit. 
Daar schiet ik een tuin in, toen zag ik die 
motorpolitie voorbij rijden. Wij terug, 
Amsterdam weer in, richting België. Joop 
Schaap had geen papieren, ik moest hem 
ook nog over de grens smokkelen. Om tien 
voor half één, ik vergeet het nooit meer, 
vertrok van Brussel Zuid de trein naar Parijs. 
Die moest Joop halen. We waren er net om 
kwart over twaalf!'.

'Naast die koeriers bestond die organisatie, 
die had geen naam, nog uit een hoop andere 
mensen, bootwerkers uit Rotterdam bijvoor
beeld. We hadden een 'rood' zeemanshuis 
aan de Westerstraat in Rotterdam. Daar 
kwamen de Rijnschippers en die kregen van 
ons anti fascistische pamfletten mee. Om mee 
te smokkelen op de Rijnschepen, Duitsland 
in. En we hadden iemand met een draaibank, 
die maakte onderdelen voor bommen. Als er 
dan schepen in Rotterdam lagen die naar 
Franco-Spanje moesten, Duitse schepen, dan 
legden die bootwerkers die ontplofbare 
middelen tussen de lading in. Later heeft de 
Gestapo me verteld, want zelf wist ik dat niet, 
dat er zes schepen zijn gezonken. Dat heeft 
de Gestapo mij verteld tijdens het negen 
maanden lange verhoor. Ze konden niets uit 
me krijgen. Zij wisten dat ik er mee te maken 
had, maar ik ontkende alles'.

V E R ZE T

'Als je op 9 mei 1940 zei dat Hitler een 
schurk was, dan ging je de bajes in. Maar als 
je op 10 mei z'n buik had opengesneden 
dan hadden ze je vol gehangen met medailles. 
Ik ben onmiddellijk, die moffen waren hier
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nog geen halve dag, in het verzet gegaan. 
In m'n eentje, in Zaandam. Ze begonnen 
meteen telefoonlijnen op te hangen, in 
Zaandam, Koog aan de Zaan, Zaandijk, 
enzovoort. Ik had een buurman aan de 
overkant, die had een Bata-zaak. Hij had zo'n 
grote fiets, met een mand voorop, om oude 
schoennen voor de reparatie op te halen. 
Ik vroeg de baas van de zaak of ik hem niet 
kon helpen, het ging zo slecht met zijn zaak 
zei ik hem. Ik met een grote knipschaar 
in die mand langs die telefoondraden. Zo hard 
als die moffen die draden ophingen, knipte 
ik ze achter hun kont weer door. Maar na de 
oorlog kon ik bewijzen dat ik in het verzet 
gezeten heb, daarom heb ik nu een uitkering 
van de Stichting '40-'45.
Op 30 november '40 ben ik opgepakt. We 
waren toen net een jaar getrouwd, toen ik 
43 was, we zijn nu over de veertig jaar 
getrouwd. Ik werd opgepakt toen m'n vrouw 
in verwachting was. Mijn jongen is geboren 
toen ik vast zat en toen ik thuis kwam had ik 
een zoon van vier jaar'.

Toen ben ik eerst vijf dagen in het Huis van 
Bewaring aan het Weteringplantsoen geweest. 
Ik werd afgevoerd met een luxe-wagen, 
eerst naar Rotterdam, daar werd er nog 
één van onze organisatie opgehaald en nog 
één, die aan die draaibank stond, die hoorde 
er eigenlijk niet bij, die werd er voor betaald, 
die wist van niets. Toen eerst naar Aken, 
een nacht of drie in de gevangenis. En daarna 
naar het Aiexanderpiatz in Berlijn. Een week 
in een kelder. Daar liepen we naakt, zo heet 
was het er. En je moest er om de beurt 
slapen, zo vol was het er'.

SACHSENHAUSFN

'Daarna heb ik drie jaar in Sachsenhausen 
doorgebracht. Daar zaten m'n vrienden, 
allemaal zowat. Er was een ondergrondse in 
dat kamp, heel geselekteerd. In het begin 
kreeg ik elke dag op mijn verdommenis, 
van mijn eigen vrienden, m'n kameraden, ook 
van Duitsers die daar zaten, kommunisten. 
Na verloop van tijd, na een maand of vier 
vroeg er eentje of ik even mee wilde komen. 
Hij zei we moeten eens wat met jou praten. 
We hebben je een paar maanden geprobeerd, 
of je goed genoeg voor ons bent. Toen zat ik 
dus bij het verzet in het kamp. We hadden een 
radio in het kamp, zelf gemaakt. Ik werkte 
in een wapenmagazijn, daar was ik zo'n beetje 
voorman. We pakten wapens, afweergeschut 
en precicieapparaten in, voor het Oostfront. 
Daar werd sabotage bij gepleegd, van het 
ergste soort! Een klap met een hamer erop 
en inpakken.
We hadden gehoord van een ander kamp, 
daar moesten de gevangenen op een dag 
aantreden. Er werd to t drie geteld en elke 
derde man moest apart gaan staan. Van die 
derde mannetjes hebben ze nooit meer iets 
gehoord. Toen hebben wij tegen elkaar gezegd 
dat als ze dat kunstje hier willen uithalen 
dan zullen we een robbertje met ze meedoen. 
En toen kreeg ik opdracht vijftig revolvers 
met munitie van de SS te stelen. Daarvoor 
ben ik toen gepakt. Zes weken in een bunker 
gezeten. Mijn vrouw heeft nog een afscheids
brief van me, ik zou opgehangen worden. 
Uiteindelijk kwam ik in een strafkompagnie 
terecht. Heb ik honderd dagen lang veertig 
uur per dag moeten lopen. Elke dag andere 
schoenen aan, want we moesten de schoenen

testen voor het leger. Als je het niet volhield, 
dan was je ten dode opgeschreven. Daarna 
kwam ik bij het bunkerwerk terecht, cement 
miksen'.

BLOTE HANDEN

'Na die revolvergeschiedenis moest ik weer 
bij de Gestapo komen. Die zeiden, hoor eens 
hier, als je bereid bent om onder dienst te 
gaan bij ons, om tegen de Partizanen te 
vechten (dat waren de Russen) dan kom je 
vrij. Maar daar dacht ik natuurlijk niet aan. 
Ik ga daar een beetje tegen m'n makkers 
vechten! Toen ging ik voor straf naar een 
vernietigingskamp. Daar trof ik een Duitser, 
die zat daar ook voor straf. Hij zei je moet 
hier weg, binnen een week leef je niet meer. 
Nou liep daar een Pool rond, die niets anders 
deed dan verraden en stelen, brood stelen van 
z'n makkers. Die Pool moest geëlimineerd 
worden. Je speelde eigen rechter in zo'n 
kamp. Hebben ze die Pool geroepen toen er 
een transport weg moest met een goederen
trein. Die Pool moest zijn nummer van z'n 
borst afhalen, met een P van Pool erop. 
En ik mijn naam met een H erop. Hij had 
ook een rode driehoek, van politieke ge
vangene. Het Poolse nummer werd bij mij op 
m'n borst genaaid en dat Hollandse nummer 
bij hem. Ik denk dat zij hem 's avonds dood 
geslagen hebben of zo, want dat ging daar zo. 
En toen er gekommandeerd werd voor het 
aantreden van het transport toen stond ik 
er gewoon tussen. En ik stapte mee de trein 
in, zo kwam ik in Leipmaritz, vlak onder 
Praag, terecht.

'Ik heb de laatste maanden in Leipmaritz 
in een krematorium gewekt. Heb ik drie 
maanden lang lijken staan te verbranden, 
een paar honderd per dag. Zoals je nu van die 
kiepwagens hebt, met zand, zo kwamen 
daar de lijken bij ons en hupsakee. We waren 
met z'n tweeën om het te doen, er waren 
twee ovens, het was maar een klein kamp. 
Dan moet je ze, net als haringen in een ton, 
opstapelen. En dan stoken, je moest 1500 
graden hebben, met cokes. Dat ging zo de 
hele dag door.
We hadden apparaatjes gemaakt voor als er 
toevallig mensen kwamen die nog gouden 
kiezen hadden. Dan haalden we het goud er 
uit. Dat ruilden we dan met de chauffeurs 
van die wagens. Goud tegen jenever. Die 
jenever was dan niet om een borreltje te 
drinken, die gebruikten we om te gorgelen 
en om onze handen te wassen. Want we 
stonden daar met blote handen te werken. 
Als je niet oppaste dan kon je zelf de oven 
in. Het k linkt hard, een soort van lijken
schennis, maar ja op zo'n moment....'

Daar ben ik ook bevrijd. Kwam ik in een klein 
Tjechoslowaaks dorp en daar meteen een 
geweer in m'n handen gedrukt en m'n zakken 
vol met patronen. De Russen zaten de Duitsers 
achter hun kont. En wij lagen vanuit een 
bos maar te knallen. Kun je nagaan hoe een 
oorlog degenereert. Als je zag dat je er één 
geraakt had dan riep je, ja, heb er één. Zo 
beestachtig word je dan. Dat b lijft er van je 
over, op den duur.'

DE CPN

'Na de bevrijding heb ik acht maanden in bed 
gelegen. Ik kon niet meer lopen, niks meer.

En toen stonden op een bepaald moment de 
kommunisten aan m'n bed te smeken of ik 
alsjeblieft als lijsttrekker op de lijst voor de 
gemeenteraad wilde. Ik zei, jongens probeer 
toch een jonger mens te krijgen, je ziet hoe 
ik er bij lig. Maar ze bleven aandringen en 
uiteindelijk heb ik ja gezegd. Maar toen kwam 
er bericht uit Amsterdam, van het parti- 
bestuur, van Paul de Groot: ik was te agressief. 
Maar de hele afdeling protesteerde. En toen 
kwam het ene kanon na het andere uit 
Amsterdam. En op het laatst kwam Gerben 
Wagenaar. Dat was geen beroerde vent, hij 
is later ook de partij uitgegaan, samen met 
Henk Gortzak. Henk, die kende ik goed, 
we hebben er samen veel op uitgetrokken, hij 
heeft later ook nog even voor de PSP in 
de Kamer gezeten.
Maar goed, met Gerben Wagenaar werd toen 
een grote vergadering belegd, in een bioskoop. 
Het werd 's nachts één uur. En Wagenaar 
was de eerste die zei we gaan de vergadering 
verdagen. Hij durfde-evenals ik zelf trouwens - 
de stemming niet aan. Toen heb ik een stuk 
geschreven aan het Partijbestuur, dat heeft 
mijn hele afdelingsbestuur toen ondertekend. 
Daarin stond dat ik de partij verliet omdat de 
demokratie met voeten werd getreden en dat 
ik beloofde dat het niet in de burgerpers 
zou komen omdat ik de strijd van de arbeiders 
geen afbreuk wilde doen. Dat was in '49, 
ik was al van ver voor de oorlog lid geweest'.

Toen was ik dus politiek dakloos. Ik ben nog 
twee maanden lid geweest van de PvdA, 
maar dat leek ook nergens naar. Toen ben ik 
lid geworden van de PSP. Ik heb die twee 
Wereldoorlogen achter mij, je kunt begrijpen 
wat die eerste letter van de naam van de 
partij voor mij betekent. Ik ben een socialist 
in hart en nieren, ik dacht, daar hoor ik thuis'.

KRONINGSDAG

'In april '80 stond in 'Bevrijding' dat we op de 
Kroningsdag, op 30 april, waardig moesten 
demonstreren. Ik zat in Oisterwijk, met 
vakantie met de Stichting '40-'45, die oude 
verzetsjongens, we komen elk jaar een week 
bij elkaar. Toen heeft m'n zoon me die dag 
opgehaald en toen heb ik die dag, met m'n 
zoon, bij het Paleis Noordeinde in Den Haag 
gezeten. Met een groot bord waarop stond 
'Met de konstitutionele monarchie, geen 
demokratie'. En we hadden stencils gemaakt, 
die hebben we uitgedeeld. Er waren mensen 
met een mikrofoon, en ze hebben ons gefoto
grafeerd. En toen heb ik alles verteld wat ik 
op m'n hart had'.

'D 'r zijn er maar weinig, die hun leven zo 
doorgebracht hebben als ik. Wat ik in de 
schoolbanken gewild heb, is bij mij allemaal 
in vervulling gegaan.
Kijk nu, ik heb altijd hoge telefoonrekeningen, 
ik moet alles telefonisch doen. Ik wil niet 
vereenzamen. Ik heb hier ook nog een bootje 
liggen, met een diesel er in. Daar doe ik nog 
boodschappen mee.
En elk jaar een week met de Stichting. Een 
week bij mekaar, geen vrouwen mee, alleen de 
jongens. Reken maar dat dat een zware week 
wordt, dat zootje bij mekaar. Die jongens die 
in het verzet zaten, waren in de oorlog al geen 
lieverdjes, maar dat zijn ze nu nog niet!'

CORA M ULDER  
R O E LS A N D V O O R T
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Daar zit je dan. Vóór je zestig mensen in een zaal van Amicitia in Den Haag. 
Naast je een zeer vermoeide Jan Nico Scholten, die zachtjes steunt en kreunt 
en vervroegd de zaal verlaat. Het politieke forum over de olieboycot tegen 
Zuid-Afrika levert weinig vuurwerk op. De vertegenwoordigers van de PPR, 
PvdA, PSP en Jan Nico Scholten van het CDA zijn vóór een olieboycot. 
Alleen de VVD, DS’70 en uiterst rechts zijn tegen, maar zij zijn niet aanwezig. 
Op het forum kan alleen maar gekonstateerd worden, wat in het kamerdebat 
vlak daarvoor ook al duidelijk was: het CDA heeft berust in de onwil van de 
regering om een olieboycot, desnoods eenzijdig, in te stellen. De regering 
naar huis sturen heeft zo vlak voor de verkiezingen geen politiek effekt 
meer. Met andere woorden, de regering heeft tijdens haar hele politieke 
bestaan de kamermeerderheid weten te trotseren. Zij heeft de uitputtingsslag 
met het CDA gewonnen.

In het kamerdebat vertelde PvdA'er Relus 
Ter Beek op zijn manier Annie M’G. Schmidt's 
verhaal van de tien kleine negertjes: ‘En dan het 
CDA. Dat is niet het verhaal van de tien, maar 
van de 49 kleine negertjes. In november '79 
(eerste debat over Zuid-Afrika ) waren het er 40, 
die de eerste motie Scholten steunden. Een klein 
half jaar later, 18 juni 1980, waren er al een paar 
afgevallen. Toen waren er 38, die de tweede 
motie Scholten steunden. Een week later, op 
26 juni, waren er nog 13 overgebleven, die voor 
de motie stemden. ( Deze motie verlangde 
van de regering een integrale uitvoering van de 
tweede motie-Scholten, die aandrong op een 
‘olieboycot thans'). Het kon echter nog sneller, 
want een kwartier later waren er nog maar zes. 
Zij steunden de motie-Den Uyl (motie van 
afkeuring wegens het niet willen uitvoeren 
van de motie-Ter Beek). Vandaag, 7 april 1981, 
is ook het allerlaatste negertje zo moe, hij doet 
zijn oogjes toe'.
‘Heel tijdelijk’, antwoordde Jan Nic Scholten, 
het laatste negertje, want bij de a.s. kabinets
formatie moet een olieboycot deel zijn van 
het beleidsprogram van de nieuwe regering.
Wel zinspeelde hij erop, dat dat volgende kabinet 
dan van andere partijpolitieke samenstelling zal 
moeten zijn.
Dat is zeker zo, zoals zeker is, dat dit CDA-VVD- 
kabinet nooit een olieboycot gewild heeft. 
Ondanks alle verklaringen, die in tegenover
gestelde richting zouden wijzen. Toen het 
kabinet voor het eerst zei, dat het een olie
boycot wilde, wiltle ze dat alleen samen met de 
andere EG-landen. Maar die wilden niet. Onder 
druk van de Kamer ging de regering de Benelux- 
partners en de Noordse landen polsen. Eigenlijk 
onzinnig, zei Fred van der Spek toen in juni 
1980, want van die zeven landen zijn er drie 
lid van de EG, dus die willen al niet. En als die 
andere vier ook niet zouden willen, dan nog 
moet de regering nu reeds zeggen, dat zij des
noods eenzijdig tot een olieboycot zal besluiten. 
Dat wilde de regering weer niet.
Wel werden er wat brieven gewisseld met de 
Scandinavische landen, werd er met de Benelux- 
partners wat heen en weer gepraat, maar het 
mocht allemaal niet baten. Ten principale niet, 
omdat de regering steun zocht voor iets, waarin 
zij zelf niet geloofde en waartoe zij geen aktief 
beleid wilde voeren.
Op 7 april stond de regering dan voor de vierde 
maal voor de Kamer. De andere westerse landen

wilden geen olie-embargo van Zuid-Afrika, 
dus heeft het allemaal geen zin. Dat was en is 
de mening van de regering.
Naast het gebrek aan effektiviteit van een 
eenzijdige boycot had de regering nog andere 
argumenten in petto. De frontlijnstaten 
(9 Afrikaanse staten, die in, aan of nabij Zuid- 
Afrika liggen en voor hun importen, waaronder 
olie, sterk afhankelijk zijn van Zuid-Afrika) 
zouden van een olieboycot het slachtoffer 
worden. Dat argument had de regering zelf 
al grotendeels ontzenuwd door op de ekono- 
mische konferenties te Maputo (november) 
en te Salisbury (maart) aanzienlijk grote finan
ciële bijdragen aan deze frontlijnstaten toe te 
zeggen. Bovendien hebben deze landen zelf 
regelmatig op een olieboycot aangedrongen. 
Begin maart stemden ze allemaal, behalve 
Lesotho, nog voor een resolutie van de 
Algemene Vergadering van de Verenigde Naties, 
die tot ekonomische dwangmaatregelen opriep.

Een ander argument van de regering was, dat 
Zuid-Afrika ekonomische tegenmaatregelen 
tegen Nederland zou kunnen nemen. De even
tuele terugslag in Nederland is waarschijnlijk 
niet eens zo groot, als de regering voorstelt, 
maar ook al zou dat zo zijn, dan mag dat nog 
geen argument zijn.
Uit de trukendoos haalde de regering nog een 
ander argument. Het Benelux-verdrag schept 
juridisch niet de mogelijkheid van een olie
boycot door Nederland alleen. Ook dat is niet 
absoluut waar, zoals de regering dat doet voor
komen. Het Benelux-verdrag verbiedt niet, dat 
Nederland o.a. SHELL verbiedt olie vanuit 
olieproducerende landen direkt of indirekt 
aan Zuid-Afrika te leveren. Het is juist via deze 
zgn. ‘cross trade’. dat Nederland, met SHELL 
voorop, een grote olieleverancier van Zuid- 
Afrika is.
Dat is een situatie die aangceft, dat een olie
boycot door Nederland zeker wel effektief kan 
zijn. Als de regering maar effektief tegen SHELL 
wil optreden. Hier is het, dat de schoen van de 
regering wringt.
Haar multinational-vriendelijkheid verhindert, 
dat Nederland een olieboycot instelt. Dat 
Nederland zich schaart aan de zijde van meer 
dan 100 landen in de VN, die wél voor een 
olieboycot zijn. In feite is er dan ook geen 
sprake van een eenzijdige boycot door 
Nederland, maar van een aansluiten door Neder
land aan het bestaande embargo.
Ook verhindert de onwil van de regering, dat 
Nederland zich losmaakt uit dat westerse bond
genootschap, dat met woorden de apartheid 
en de illegale bezetting van Namibië veroordeelt, 
maar dat met olie en investeringen die apartheid 
en bezetting feitelijk steunt.
De Organisatie voor Afrikaanse Eenheid (OAE) 
zit ondertussen echter niet stil. Men denkt er 
daar hard over tot een ‘uniting for peace 
procedure’ over te gaan. Die procedure houdt in, 
dat wegens bedreiging van de vrede en de inter
nationale veiligheid de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties het veto van de 
Veiligheidsraad tegen een olieboycot kan over
stemmen door met minstens twee-derde van de 
aanwezige leden zelf een verplicht olie-embargo 
van Zuid-Afrika in te stellen. Als dat gebeurt, 
en zoiets behoort tot de mogelijkheden van de 
komende maanden, dan moeten alle leden van 
de VN, en dus ook Nederland, zo'n verplicht 
embargo opvolgen. Als dit zou gebeuren, zou dat 
een historisch feit van belang zijn. Het is dan de 
eerste keer, dat de Derde Wercld-landen in de 
Verenigde Naties de westerse landen tot iets 
dwingen, wat deze landen nooit van plan zijn 
geweest. 31 jaar geleden werd deze uniting 
for peacc-proccdure voor het eerst gebruikt, 
toen de Sovjet-Unie in de Veiligheidsraad 
verhinderde, dat de VN (lees: VS) militair 
optrad tegen de Chinese inval in Korea.
Vier jaar geleden lanceerde en Komitee Zuidelijk 
Afrika en verwante organisaties de kampagne 
‘kiezen voor zuidelijk Afrika'. Die kampagne 
heeft nog niets van zijn aktualiteit verloren. 
Zullen de vermoeide ogen van de CDA’ers 
onder een volgend kabinet echt weer open gaan? 
Of moet de OAE die ogen open duwen?

CHRIS HU1NDER



De verkrottende straten in de 19e ecuvvse wijken kunnen de auto's niet meer 
bergen. De huizen zijn nog even gehorig als vroeger, maar ze moeten wel 
plaats bieden aan machtige HiFi-installaties. De kleurentelevi sie prijst de 
meest verfijnde Mona-toetjes aan, terwijl onze bejaarden hun pakkie boter en 
hun zakkie aardappelen niet meer thuis bezorgd kan krijgen.

Deze tekst is niet afkomstig uit ons verkiezings
programma, maar zijn de woorden van Jan 
Sehaejer. beter bekend als Amsterdams wethou
der van de Volkshuisvesting. Samen met een aan 
tal ekonomen en journalisten heeft hij een plan 
ontwikkeld met als belangrijkste konklusies: we 
kunnen de steden redden van de ondermuts. de 
werkloosheid verminderen en de huren verlagen. 
En last but not least: we kunnen de parlementai
re demokratie tegen uitholling beschermen, want 
in een verwaarlooosde stad gaan andere wetten 
heersen. Publieke voorzieningen worden mik- 
punt van partikuliere agressie. Krakers en andere 
groepen woningzoekenden gaan voor eigen rech
ter spelen. Dit alles leidt tot een klimaat in de 
steden, waarin parlementaire regels en afspraken 
aan betekenis inboeten. Ja zeker, het staat alle
maal in het boek "Plan voor de steden " van Jan 
Schaefer c.s.
De schrijvers verwachten voor de jaren tachtig 
een sterke toename van het aantal woningzoe- 
kenden vooral bij de lage inkomensgroepen. Het 
accent legt men dan ook vooral op de bouw van 
woningwetwoningen, woningen voor één- en 
twee persoonshuishoudens en goedkopere huur
woningen. Men wil dit verwezenlijken door de 
nieuwbouw en vernieuwbouw - vergeleken met 
het programma van het kabinet Van Agt - be
langrijk op te voeren: 17.000 nieuwbouwwonn- 
gen meer. 19.200 woningwetwoningen meer te 
kunnen verbeteren en 12.000 meer wooneenhe

den in de steden kunnen maar liefst met zo'n 
f 200.- per maand omlaag en de werkloosheid zal 
met ca. 30.000 dalen. Volgens de rekenmeesters

K -

van "Plan voor de steden" vergt dit plan een ex
tra investering van 3 miljard per jaar. bovenop de 
20 miljard die jaarlijks in de bouwnijverheid 
wordt gestoken. Duidelijk is dat de bouw van 
goedkope woningen in het plan voorrang krijgt 
boven de bouw van duurdere koopwoningen. De 
samenstellers van het plan vinden dat niet langer 
de doelstelling "bouwen voor de doorstroming” 
bij het vaststellen van woningbouwprogramma's 
moet worden gehanteerd, maar “bouwen voor 
de behoefte".

De daartoe benodigde gelden moeten door de in
stitutionele beleggers (pensioenfondsen, levens
verzekeringsmaatschappijen, beleggingsfondsen 
e.d.) op tafel worden gebracht. Bij een rente die 
1V2% beneden de markt ren te ligt zouden de hu
ren van een vier kamerwoning in de woningwet- 
sektor kunnen dalen van f 533.- tot f 340.- per 
maand, hetgeen de overheid bovendien ene aan- 
zienlijk bedrag aan individuele huursubsidie be
spaart. De grote beleggers zijn immers rijk ge
noeg: samen beheren ze zo'n 200 miljard (!) en 
dankzij de premie-ontvangsten krijgen zij aan de 
lopende band nieuwe middelen voor belegging 
beschikbaar en deze middelen veelal bestemmen 
voor buitenlandse investeringen i.p.v. een bijdra
ge te leveren aan de sociale woningbouw in eigen
*— *w—■

land. Van wie is dat geld eigenlijk? Van het 
hndjevol managers dat beslist over de aanwen
ding van die sommen geld? Dat geld is van alle 
mensen, die - individueel of kollektief - besloten 
hebben een deel van hun inkomen apart te leg
gen voor de oude dag.w

Dat het bij die buitenlandse investeringen wel 
eensgoed fout kan gaan, moge blijken uit de de
bacles van de afgelopen jaren. De recente serie 
artikelen in Vrij Nederland over het financiële 
wanbeleid van een viertal pensioenfondsen in het 
Franse I 'ahnnral is het zoveelste bewijs van een 
onkontroleerbare macht over de investeringen 
van de institutionele beleggers. Onkontroleer- 
baar omdat nog steeds, afgezien van bijna on
merkbaar gesputter in de Stichting van de 
Arbeid, de toepassing van een miljarden vermo 
gen ongemoeid wordt gelaten. En wat doet de 
vakbond? De vakbond is bang om ekonomische 
macht uit te oefenen. Het is een historische 
vergissing dat in 1 945, in de harmoniegedachte 
van samenwerking tussen kapitaal en arbeid, de 
vakbeweging het heeft toegestaan, dat de onder
nemers samen met de vakbeweging de pensioen
fondsen beheren, want er is geen cent van de
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werkgevers bij. Het is te hopen, dat de lands
bestuurders en kritische vakbondsleden eens aan 
de bel trekken, want de ongekontroleerde 
handel en wandel van de miljarden beherende 
institutionele beleggers vraagt duidelijk meer 
openheid. Het parlement moet een wet aanne
men die alle grote beleggers verplicht geld te 
investeren in de steden, aldus een konklusie van 
de samenstellers van "Plan voor de steden". 
Zolang er niet (wcttelijk) wordt ingegrepen, 
gebeurt er niets en blijft alles bij het oude.

PETER DROS



De huidige maatschappij zit vol met 
enorme tegenstrijdigheden en absurditeiten: 

er worden miljarden verspild aan bewa
pening terwijl er miljoenen mensen 
sterven door hongersnood

-  de woningnood neemt toe, terwijl er 
steeds meer werkloze bouwvakkers 
komen

- er wordt opgeroepen tot energiebe
sparing, terwijl er niets wordt gedaan 
aan energievretende nonsensproduktie.

De kapitalistische produktiewijze en 
machtsverhoudingen bepalen dat de tegen
stellingen in deze maatschappij niet kunnen 
worden opgelost. Dit artikel gaat over de 
behoefte aan woningen, waarom er niet 
voldoende van geproduceerd worden en het 
standpunt van de vakbond en de PSP 
hierover.

W erkloosheid  e n
toch w o n in g n o o d
Ook bij de overheid begint langzamerhand door 
te dringen, dat er nog steeds en weer opnieuw 
woningnood is. Over cijfers wordt getwist.
De PSP houdt het op de cijfers van de Landelijke 
Aktie Woningnood (LAW). In een brochure 
getiteld 'De daken zijn gereld' werd in 1978 
keihard aangetoond, dat er zo’n 350.000 
woningzoekende huishoudens in Nederland zijn. 
De regering spreekt over een tekort van 100.000 
woningen. De cijfers over de omvang van de 
woningnood zijn een onderdeel van de strijd 
geworden.
We komen nog even terug op het getal van 
350.000. Hierbij zijn alleen de ingeschreven 
huishoudens gerekend. Velen laten zich niet 
meer inschrijven en een huishouden bestaat 
uit meer personen. Als we ook nog weten, 
dat sinds 1978 de woningnood alleen maar is 
toegenomen, kunnen we zonder overdrijving 
stellen, dat er meer dan cén miljoen woning
zoekenden zijn.
Ln als we de term woningnood ruim definiëren 
als liet niet kunnen beschikken over betaal
bare, zelfstandige, goed onderhouden of 
voldoende grote woonruimte' dan wordt het 
helemaal duidelijk hoe beroerd de situatie is. 
Daarom eist de PSP ook, dat er enorme prioriteit 
aan wonen wordt gegeven. Juist ook vanuit het 
besef, dat het wonen een sociaal recht is voor 
iedereen.

TOCH IS ER VEEL WERKLOOSHEID 
IN DE BOUW

Er is zelfs een enorme toename van de werk
loosheid in de bouw en bovendien neemt het 
aantal vakatures ook sterk af.
In een pas verschenen diskussienota van de 
Federatie Bouw- en Houtbonden FNV staat, 
dat er in januari 1981 ruim 68.000 bouwwerk- 
lozen waren. Bovendien komen er bij het Sociaal 
Fonds Bouwnijverheid iedere week maar liefst 
duizenden werklozen bij.
En mochten er nog mensen beweren, dat ieder
een kan werken als ‘ze’ dat maar willen: het 
aantal vakatures is gedaald tot beneden de 
2000. Cijfers en feiten zijn wel vaker het argu
ment tegen rechtse (en natuurlijk ook linkse) 
vooroordelen. De prietpraat van Wiegel/de 
Telegraaf/Tros-Aktua kan zo keihard weerlegd 
worden. De prietpraat van breed uitgemeten 
individuele gevallen van mensen, die wellicht 
zwart erbij werken. Waarna vervolgens op basis 
van individuele voorbeelden de uitkeringen 
voor alle werklozen worden verlaagd.

In deze diskussienota staat ook, dat de inzinking 
van de bouwnijverheid - met inbegrip van het 
uitstralingseffekt - ongeveer 30% van de totale 
werkloosheid bevat. Er wordt terecht gesteld, 
dat dit een bewijs is van het falen van het 
huidige sociaal-ekonomische beleid van de 
overheid.
Maar hoe komt het eigenlijk, dat het overheids
beleid faalt? Waarom worden er meer bladzijden 
over de woningnood geschreven dan er huizen 
worden gebouwd? Is dit probleem in deze 
kapitalistische maatschappij eigenlijk wel 
effektief op te lossen?
Deze vragen worden in de nota niet gesteld.
Het Iiberalisatiebeleid wordt buiten beschouwing 
gelaten. Een beleid, dat de volkshuisvesting 
overliet aan het vrije spel der maatschappelijke 
krachten. Een hiermee ondergeschikt maakte 
aan de belangen van een kleine ekonomische 
machtsgroep in deze maatschappij: de bouw
wereld, de banken en de beleggers. Door een 
gebrekkige analyse in deze diskussienota worden 
er ook geen fundamentele oplossingen voorge
steld. Er wordt wel gepleit voor uitbreiding van 
het taakstellend deel van het bouwprogramma, 
voor een koördinerend minister, hogere bouw
programma’s en werkgelegcnheidsafspraken 
tussen werkgevers en werknemers.
Illustratief zijn ook de uiterst voorzichtige 
bewoordingen voor door de PSP omstreden 
zaken:
‘zo zouden de defensieuitgaven, wat hun aandeel 
in de rijksbegroting betreft, zeker niet mogen 
toenemen’ en
'‘nagegaan moet worden of voor gesubsidieerde 
woningen het luxe-BTW-tarief geleidelijk 
verlaagd kan worden van 18 naar 4%'
Over de institutionele beleggers wordt gesteld, 
dat: ‘deze een bepaald deel van het vermogen 
tegen een nader te bepalen rentepercentage 
ter beschikking moeten stellen.’
Bepaald geen gedurfde taal, zoals we dat de 
laatste tijd wel van de Voedingsbond-PNV 
horen, die tegen de stroom in pleit voor het al 
jaren door de PSP gewenste gegarandeerde 
basisinkomen voor iedereen. Wel wordt in de 
nota gepleit voor het opvoeren van het isolatie
programma. Het zal de bouwbonden FNV ook 
betreuren, dat een motie van de PSP, enkele 
weken gelden ingediend bij de behandeling 
van het huurbeleid 1981 werd verworpen 
met ook de stem van de PvdA. In deze motie 
werd de regering verzocht het huuraanpassings- 
schema zo te wijzigen dat het niet aanwezig 
zijn van isolatie leidt tot aftrek van punten en

dat het wel aanwezig zijn van isolatie vanzelf
sprekend is en niet leidt tot huurverhoging. 
Pas dan gaat het aanbrengen van isolatie niet 
ten koste van de smalle beurs van vele huurders. 
In de huidige situatie hebben dezen alleen 
baat bij isolatie als de gasprijzen voortdurend 
omhoog gaan! En daar wordt wel voor gezorgd.

WAAROM WERKGELEGENHEID?

Dit raakt ook het algemene probleem van zin
volle werkgelegenheid en voor wie? Het 
probleem van de toenemende woningnood 
wordt natuurlijk schrijnender en idioter doordat 
er ook steeds meer werkloze bouwvakkers 
komen. Maar we moeten het niet omdraaien.
Er moet gewerkt worden aan de produktie 
van zinvolle goederen, zoals huizen. Als die 
er ooit genoeg zouden zijn, kan er uiteraard 
minder gewerkt worden. En hiermee samen
hangend is het ook volkomen onjuist - zoals in 
de jaren zestig werd gedaan - om het tempo 
van de bouwproduktie te vertragen, omdat er 
anders werkloosheid zou komen. Er moet zo 
snel, zo goed en zo veilig mogelijk meer ge
bouwd worden.
De overheid moet aktief ingrijpen in de bouw
wereld. In deze produktie tak worden ook de 
bouwvakkers de dupe. ln deze ‘industriële 
oorlog' vielen veel gewonden: maar liefst 75.000 
arbeidsongeschikten uit de bouw zitten in de 
WAO. De maatschappelijke kosten worden, 
zoals zo vaak, op de overheid verhaald. Samen 
met de werkloosheidsuitkeringen kost het enige 
miljarden.

FUNDAMENTELE OPLOSSING

Een wezenlijke oplossing vormt uiteraard 
de socialisatie - d.w.z. nationalisatie onder 
arbeiderskontrole - van de bouwnijverheid. 
Daar kiest de vakbond helaas niet voor. Toch 
zou het beter voor zowel de woningzoekenden 
als de bouwvakkers zijn. Zolang de PSP nog 
een roepende in de woestijn is met deze op
lossing zijn er tussenstappen mogelijk en nood
zakelijk. Zo zouden er overheidsbouwbedrijven 
opgericht kunnen worden. Maar helaas zijn de 
grote partijen - inklusicf de PvdA - hier zelfs 
niet voor te vinden. Er moet kennelijk heel 
wat gebeuren voor dat een werkelijk linkse 
regering moge lijk wordt.

TOM PITSTRA



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Als u voor 1 juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,- als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r ...............................................1
Naam en voorletter(s):____________________________________

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer 1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□ de ASN in het algemeen
□ de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□ wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□ het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□ de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□ het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□ het termijnsparen (met opzegtermijn)
□ het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
"  aankruisen wat u wenst.
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nog plaafsje vrij
Gelukkig zijn er in ons land nog gemeentes die geen konsekwent civiel 
verdedigingsbeleid voeren, zoals het Ministerie van Binnenlandse Zaken 
voorstaat. En maar goed ook, want wat zou zo'n beleid betekenen? In ieder 
geval de mogelijkheid openen om bij woningbouw beschermingsmogelijkheden 
te kunnen bouwen, het instellen van een aktieve BB of aanverwante groep 
die de civiele verdedigingsvoorbereiding uitvoert, het opstellen van een 
scenario voor ats de atoomschuilkelders in gebruik kunnen worden genomen, 
het benoemen van een groep mensen die straks de leiding van de interne 
schuilgelegenheidsorganisatie op zich kan nemen enz.
Het is natuurlijk niet de bedoeling, dat zo'n 
beleid gevoerd moet gaan worden. De PSP heeft 
al talloze keren gewezen op de onmogelijkheid 
van bescherming als er eenmaal een atoom- 
oorlog is uitgebroken en ook op het gevaar 
dat je oproept als je civiele verdedigingsmaat
regelen neemt. Het risiko datje neemt door 
burgers in slaap te sussen met de geruststelling 
dat men beschermd is, en het meegaan in een 
uiterst gevaarlijke strategie van de beperkte, 
voerbare en te winnen kernoorlog. In dezelfde 
strategie past ook de advertentiekampagne 
van ondernemingen die partikuliere atoomschuil
kelders te koop aanbieden. Fred van der Spek 
stelde onlangs 7 schriftelijke vragen aan de 
minister van Binnenlandse Zaken, omdat bij 
de verkoop van - en reklanie voor deze privé- 
bunkers ten onrechte de indruk wordt gewekt, 
dat men een atoomoorlog kan overleven. Op 
landelijk nivo is men inmiddels begonnen met 
een inventarisatie van tot dusverre bekende 
atoomschuilkelders en de plannen die er bestaan 
voor het bouwen van nieuwe onderkomens. 
Van Amsterdam is bijvoorbeeld bekend, dat 
deze stad 52 atoomschuilkelders telt. Toen de 
Amsterdamse gemeenteraad een voorstel voor
gelegd kreeg over een krediet voor inrichting 
van de nieuwste atoomschuilkelder onder het 
metrostation Nieuwmarkt heeft de PSP-fraktie 
het verschijnsel schuilkelder in de raad ter 
diskussie gesteld. 'Door het Rijk gesubsidieerde 
bewuste volksmisleiding \ aldus de PSP. Immers, 
bescherming tegen een kernoorlog, ook een 
beperkte, is ten ene male ónmogelijk! Wat het 
geheel nog ongeloofwaardiger maakt was de 
mededeling van burgemeester Polak, dat er 
slechts plaats is voor 5% van de Amsterdammers. 
Dit feit had een aktiegroep al eerder aanleiding 
gegeven een nagemaakt gemeenteformulier te 
verspreiden in de Nieuwmarktbuurt, waarin zij 
buurtbewoners vroegen bijtijds een plaats in 
de nieuwe schuilkelder te reserveren en hierbij 
het jaar van voorkeur te vermelden. Genoeg 
reden voor de PSP-fraktie om Burgemeester en 
Wethouders te vragen of zij een meer waarheids
getrouwe voorlichting over gevolgen van een 
kernoorlog aan haar bevolking wilde verstrekken 
en haar medewerking aan het schuilkelderbeleid 
van deze regering wilde onthouden. De PvdA- 
fraktie, die 19 van de 45 raadszetels bezet, 
zegde steun toe bij een motie van deze strekking. 
Helaas, burgemeester Polak voelde zich over
vallen, sprak zijn veto over de motie uit en de 
PvdA draaide en bloc om en stemde tot verbazing 
van menigeen tegen de motie.

Omdat burgemeester Polak als formeel argument 
tegen de motie gebruikte, dat de PSP deze 
kwestie niet principieel ter diskussie mocht 
stellen bij voorstellen tot inrichting van bestaande 
schuilkelders, besloot de fraktie het nogmaals

te proberen bij de onlangs gehouden begrotings
behandeling. Daarbij werd de paginagrote 
advertentie van een groot aantal Nederlandse 
artsen geciteerd: ‘Pen doeltreffende Bescherming 
Bevolking is onmogelijk. Ontploffing, hitte en 
straling zullen ook diegenen doden die in een 
schuilkelder hun toevlucht hebben kunnen 
zoeken ’. Tevens stelde de fraktie, dat de schuil- 
kelderbouw de atoomdreinpel verlaagt, omdat 
men de vijand zogenaamd wil laten zien dat je 
best een kernoorlog kunt voeren omdat de 
burgerbevolking beschermd zou zijn. Per motie 
werd vervolgens voorgesteld het Rijk mede te 
delen, dat Amsterdam geen behoefte heeft aan 
uitbreiding van atoomschuilkelders en dat de 
bestaande kelders voor sociaal-kulturele doel
einden bestemd dienen te worden (in Amsterdam 
is bijvoorbeeld een nijpend gebrek aan oefen
ruimte voor popgroepen!.

Hoe ging het deze keer met de PSP-motie?
De PvdA liet per uitgebreide persverklaring 
vóór de stemming weten, dat zij deze motie zou 
steunen, tn  ja hoor, de PvdA bezweek deze keer 
niet voor de druk van Amsterdams burgervader 
die zich bleef verzetten, evenals CDA, VVD en 
I)'66. /ij stemde voor de motie, die met steun 
van CPN en PPR aangenomen werd. Was er deze 
keer sprake van druk van de verkiezingen?

Laten we hopen van niet, want dan is er een 
precedent geschapen die het mogelijk maakt, 
dat een dergelijke motie ook in andere gemeentes 
met een linkse meerderheid een kans van slagen 
heeft. Laten PSP-raadsleden hiertoe het initiatief 
nemen, zodat het Rijksschuilkelderbeleid van 
onderaf door gemeentes en aktiegroepen onder- 
eraven wordt.

PETER DROS 
BOB VAN SCHIJNDEL

Recentelijk is er een eerste latulelijk overleg geweest 
tussen groepen die /ich verzetten tegen het bouwen van 
atoomschuilkelders. Men wil komen tot een inventari
satie van bestaande en nog te bouwen schuilkelders. 
Inlichtingen en informatie bij Peter de Boer, 5e Saskia- 
dwarsstraat 8, 8921 CR Leeuwarden. 05100 - 52088.

De vaak vergeten rol 
van ingenieursbureaus
‘Bij de eerste schreden die werden gezet in de 
richting van kritiek op de Heidemij stuitten we 
steeds opnieuw op het blijkbaar algemeen 
aanvaarde imago van de Heidemij als 
‘Vereniging ten algemene nutte'. Daardoor 
wordt een realistische kijk op het werk van de 
Heidemij in Nederland en in de onderontwik
kelde landen voor velen vertroebeld.' Dit 
schrijven Frank Heybroek en Victor Witter 
in hun boek ‘De Heidemij: van ontginnen 
naar ontwikkelen’. Het boek is een uitgewerkte 
versie van het artikel ‘Ingenieursbureaus’ van 
de beide schrijvers, die afkomstig zijn uit de 
studentenbeweging aan de Landbouwhogeschool 
in Wageningen. De Heidemij heeft veel met de 
Landbouwhogeschool te maken als toekomstig 
werkgever van de studenten en bij de vraag 
naar onderzoek. In het boek komt de geschie
denis van de Heidemij aan bod. Voor veel 
Nederlanders is het een soort Staatsbosbeheer, 
waar men verbaasd bij opkijkt als bekend wordt, 
dat het een gewoon kommercieel bedrijf is. 
Toch is de Heidemij het bedrijf dat de kapi
talistische landbouwontwikkeling invoert.
In het tweede deel komt Ilaco aan bod, de 
belangrijkste dochter van de Heidemij voor het 
werk in het buitenland, met name in de onder

ontwikkelde landen. Vooral in Suriname is de 
invloed van Ilaco op de (uitvoering van) ont
wikkelingsplannen enorm. Ilaco en Euroconsult 
(een 50/50 procent samenwerking van de 
Heidemij en de Grontmij) hebben het grootste 
belang erbij hoe in Den Haag de ontwikkelings
hulp gepland en besteed wordt.
In het derde deel van het boek, ‘Het Wereldje’, 
worden de kontakten met overheid, semi- 
overheid en het verdere bedrijfsleven beschreven. 
De konklusies van de schrijvers zijn (o.a.):
Het gaat er niet om de Heidemij (en Ilaco) 
af te schilderen als slecht werkende organisaties. 
Andere bureaus zijn niet anders. Waar het wel 
om gaat is de versterking van de afhankelijkheid 
van Suriname, het belemmeren van eigen 
Surinaamse kennis en ervaring.

SIEP VAN DER WERF

‘De Heidemij: van ontginnen naar ontwikkelen’, door 
Frank Heybroek en Victor Witter. 95 pagina’s, f 14,00. 
In de boekhandel verkrijgbaar, maar ook rechtstreeks 
te bestellen bij de uitgever De Uytbuyt, Wageningen 
door f 16,10 (inkl. porto) over te maken op giro 3021756 
onder vermelding van ‘De Heidemij’.



Zo gauw de Nederlandse regering, onder 
druk van de bevolking, een enigszins 
kritische houding aanneemt vergeleken met 
andere westerse landen inzake een bepaald 
onderwerp, mag ze zich verheugen in de 
aanmatigende belangstelling van deze 
westerse landen.
Geen enkele nieuwe kernraket op ons 
grondgebied is een eis, die sinds het bestaan 
van de regering Van Agt/Wiegel brede 
aanhang geniet. Noch de neutronenbom, 
noch de kruisraket zijn hier geliefd. Reagan 
was nog niet van het witte doek in het 
witte huis overgestapt, of zijn defensie
minister Weinberger wilde de n-bom hier 
al weer slijten. Een motie tegen die bom- 
plaatsing werd in februari door een kamer
brede meerderheid aangenomen.
Toen het PvdA-kongres daarna besloot 
hier geen nieuwe kruisraketten te statio
neren, werd het de Amerikanen en ook 
de West-Duitsers te dol. Deze laatsten 
lieten bij monde van Genscher weten, 
dat er sprake was van pacifistische 
stromingen in Nederland en België, die 
geen enkele reële ondergrond hadden. Dat 
zei de liberale Westduitse minister van 
buitenlandse zaken, terwijl hij in Washington 
bij Reagan op bezoek was. Hij moest b lijk 
baar toch enige afstand nemen van 
Nederland, als dat landje onder leiding 
van Den Uyl straks bij zijn koalitiegenoot 
Helmut Schmidt om steun komt bedelen. 
Caspar Weinberger deed er een schep 
bovenop. Hij wist begin april in Bonn 
te verklaren, dat er tenminste één positief 
gevolg van een Russische inval in Polen 
zou zijn. Dat was, dat dan de pacifistische 
stromingen in West-Europa wel aan belang 
zouden inboeten.
Dat is natuurlijk zeer de vraag. De kans is 
groter, dat de kleine landen nog harder 
zullen gaan zoeken naar wegen om onder 
de druk van de grootmachten uit te komen. 
Te meer, als de VS zullen doorgaan met

hun imperialistische politiek ten aanzien 
van El Salvador en overig Midden-Amerika. 
Over dat kleine, maar dappere land mocht 
Relus ter Beek, voorzitter van de vaste 
Kamercommissie voor buitenlandse zaken, 
een brief van zijn Amerikaanse kollega 
Charles H. Percy ontvangen. In zijn klage
lijke brief stelt deze, dat de kommunistische 
wereldmachten de marxistisch-leninistische 
guerilleros in El Salvador massaal en 
militair steunen, waardoor het konflikt 
daar niet meer als een interne zaak 
beschouwd kan worden. De huidige junta 
van El Salvador verdient volgens hem 
westerse steun. De junta moet dan volgens 
Percy wel haar macht minder gewelddadig 
uitoefenen. Bij de brief was een kopie van 
het ClA-rapport gevoegd, dat de kommu
nistische wapenimporten moest aantonen. 
Zo'n brief schrijft senator Percy niet 
voor niets. Blijkbaar is goed in de VS 
doorgedrongen, dat de Nederlandse 
bevolking - en min of meer ook de Neder
landse regering - helemaal niet overtuigd 
is van het demokratisch en vredelievende 
karakter van de Salvadoreaanse junta. 
En ook, dat het konflikt daar geen Oost 
West konflikt is, maar een Noord-Zuid- 
konflikt, een strijd van de uitgebuite, 
verpauperde massa's tegen een welgestelde 
en rijke minderheid, wier macht uit de loop 
van een geweer komt.
De Kamer heeft van die opvatting meer
malen blijk gegeven. De regering heeft dat 
de Amerikanen doorgeseind en dus vond 
die Amerikaanse senator het nodig in de 
pen te klimmen. Hij klimt maar.
Een ander gezelschap tenslotte, klom ook 
in de pen, Een telex uit Zuid-Afrika kwam 
de Kamer binnen. De Zuidafrikaanse 
ondernemersklub South African Foun
dation nodigde kamerleden uit eens een 
bezoekje aan Zuid-Afrika te brengen. 
De apartheid was er nog wel niet afgeschaft, 
dat gaf de klub wel toe, maar Zuid-Afrika 
was toch al een aardig eind die kant opge
gaan. Deze allerhoffelijkste brief verscheen 
aan de vooravond van het debat in de 
Kamer over de instelling van een olieboycot 
tegen Zuid-Afrika. De Zuidafrikaanse 
■.ndustrievereniging kan gerust ademhalen. 
De olieboycot gaat niet door. Het CDA is 
moe gestreden. Bovendien spaart het die 
ondernemers aardig wat geld uit. Stel je 
voor, dat ze een week lang een stel kamer
leden hadden moeten fêteren, terwijl die 
boycot toch niet doorging.

CHRIS HU IN DER

V E R K IE Z IN G S F O N D S
Tot op dit moment is er voor het verkiezingsfonds ruim f  100.000,- binnengekomen.

Alle gevers hartelijk dank.
Voor een goede kampagne heeft de PSP echter ongeveer f 250.000,- nodig.

Daarom: iedereen die nog wat missen kan, stort een gift op
PO STG IRO  15 16 00  

t.n.v. PSP Verkiezingsfonds/Amsterdam.

(ingezonden mededeling)

d r u k k e  r '■ ■
J

P o s t b u s  
tel efoon

u i t g o v e r
U I  2770 
01727 -4698

'De  WoeI r a  t * 
AC B o s k o o p  

g i ro  2738166

DE
POOLSE
WEG
NAAR

in documenten

294 b l z .  v e r t a a l d e  Poolse d o k u -  
menten  u i t  het  i l l e g a l e  v e r z e t .  
ƒ 17 ,50  in de b o e k h a n d e l  of 
door  o v e r m a k e n  v a n  d a t  b e d r a g  
+ ƒ 3 , 5 0  v e r z e n d k o s t e n .

a n d e r e  u i t g a v e n :
Homo-Pol  i t ï e k e  T e k s t e n ,  100 b l z .
a r t i k e l e n  u i t  de  h o m o b  I a d e n  : SE K 
M i e t j e ,  H o m o b e v  r  ij d i n g  en Roo i e  
V l i n d e r ,  ƒ 1 1 , -  i n  de b o e k h a n 
del  of  d o o r  o v e r m a k e n ( i n k l . v e r z ) .

1-mei  w e n s k a a r t e n ,  12 k a a r t e n  
v a n  de b e k e n d e  p o l i t i e k e  t e k e 
n a a r  A l b e r t  H a h n ,  ƒ 5 , -  i n  de 
b o e k h a n d e l  of  d o o r  o v e r m a k e n .

(ingezonden mededeling)

De Nieuwe Linie, liever links

GEZOCHT
ABONNEES M /V

*

DNL, Antwoordnummer 1855, 
Amsterdam of bel 020-233481 

en lees DNL een kwartaal 
voor twee tientjes.



“]VTn verjaardagfeest wil ik 30 april in Breda vieren”, liet Beatrix in Den Haag 
aan burgemeester Merkx, van Breda, meedelen. Het kon niet uitblijven 
dat Breda eens opgezadeld zou worden met een feest dat men in Amsterdam 
niet meer durft te organiseren. Met de nationale taptoe ging het dezelfde 
weg: Delft uit, Breda in.
Dat de PSP niet zo gelukkig is met de komst van 
de familie van Amsberg naar Breda is in vragen 
aan het kollege van B en W duidelijk geworden. 
‘Laat ze haar feestje maar in huiselijke kring 
vieren’ en ‘laat ze Breda niet misbruiken om een 
ondemokratisch instituut als de monarchie 
meer glans te geven’ waren enkele wensen in de 
vragen neergelegd. Een kopie van die vragen 
heb ik voor de goede verstandhouding ook maar 
naar de familie van Amsberg gestuurd (nog geen 
reaktie ontvangen).

Niet één lid van de PvdA-fraktie steunde mijn 
voorstel om het onderwerp op de agenda ge
plaatst te krijgen. Alleen de twee leden van D’66 
vonden dat de raad eraan te pas diende te 
komen. Dat was één stem te weinig.
In het gesprek van fraktievoorzitters met Merkx 
had de voorzitter van de PvdA nog stoer verteld 
dat zijn fraktie éérst ging beoordelen of Beatrix 
moest komen, pas daarna zou naar de kosten 
gekeken worden; ze hadden immers een beginsel
programma voegde hij eraan toe.

In de gemeenteraad bleven de 12 PvdA-leden 
echter met stijf gesloten kaken zitten. Geen 
woord kwam hen over de lippen.

Het is in de Bredase raad moeilijk om kritisch 
over oranje te spreken. Vorig jaar toen ik op
merkte dat Breda geen f 12.000,- aan het oranje- 
komitee moest geven omdat de koningin haar 
eigen feestje maar moest betalen en als ze dan 
geld tekort kwam haar echtgenoot maar een 
aantal Lockheed-penningen moest bijleggen 
was de raadszaal bijna te klein voor alle oranje 
emoties.

NICO GARRITSEN 
gemeenteraadslid PSP-Breda

Merkx heeft in een gesprek met de fraktievoor
zitters uit de raad meegedeeld dat er een raads
voorstel zou komen waardoor de gelden voor het 
‘feest’ beschikbaar kwamen. De kosten werden 
geschat op f 50.000,- en f 100.000,-.
Het voltallige kollege (CDA. VVD en PvdA) 
besloot 14 dagen later dat er géén raadsvoorstel 
kwam. De gelden werden uit de budgetten 
van een aantal gemeentelijke bedrijven gehaald. 
‘Diefstal van gemeenschapsgelden door het 
kollege’ heeft de PSP dit in een persverklaring 
genoemd. In de raadsvergadering van maart 
heb ik getracht dit onderwerp op de agenda 
geplaatst te krijgen. Ter voorbereiding had ik 
een tweetal moties gemaakt. Inhoud respektieve- 
lijk: ‘komst Beatrix naar Breda niet gewenst' 
en ‘geen cent voor haar eventuele komst beschik
baar stellen’. Deze laatste motie was eerder 
in een ledenvergadering van de PvdA-Breda 
aangenomen.

LAATSTE OPROEP: KOM 9 MEI NAAR HILVERSUM

M a n ife s la lie
I)e manifestatie duurt van 12.00 tot rond
18.00 uur. Het programma ziet er als 
volgt uit:
openingstoespraak Bram van der Lek 
optreden van Proloog met liederen over 
kernenergie
Numo Moraes, een zanger uit Uruguay 
toespraak van Wilbert Willems 
optreden van de Nederlandstalige popgroep 
Drukwerk
toespraak van Andrée van Es 
optreden van het vrouwenkoor De Sirenes 
toespraak van Fred van der Spek 
optreden van Bram Vermeulen en 
De Toekomst

FILMS

Tijdens de manifestatie wordt er ook een 
filmprogramma gedraaid. Vertoond worden:
Auelear Count Down, een film over de
kern wapen wedloop en de akties daartegen.
Donna, een film over het vrouwenverzet
in Italië, tijdens en na de oorlog.| /  ̂
y ersus, een korte propagandafilm van de
NAVO uit 1972 over de gevaren die een 
klein land bedreigen.

El Salvador. een film van VARA en NOVIB 
uit '80 over de ontwikkelingen in El 
Salvador.
Wij leven vrij, een film uit 1951 van de 
Rijksvoorlichtingsdienst over onze demo- 
kratische vrijheden.
Een koninkrijk voor een huis, een film over 
30 april 1980 en over de kraakakties in 
Amsterdam.

EN VERDER

Naast het hoofdprogramma en de films 
zal er een uitgebreide informatiemarkt 
van aktiegroepen zijn. Uiteraard is een 
kreche aanwezig. Verder als het weer 
meezit een terrasje buiten. En diverse 
tentoonstellingen, zoals Tachtig jaar 
vrouwenleven van alle dag. Verder tentoon
stellingen over Zuid-Afrika, Nicaragua, 
Chili, van de PSPjongeren, de PSP in 
’t Gooi, van het Polisariokomitee, de 
Werkgroep Indianen in Zuid -Amerika.

NS-REDUKTIE

De Expohal ligt pal naast NS-station 
Hilversum Sportpark. Bij de Spoorwegen 
hebben we een reduktie gekregen voor 
kaartjes naar de manifestatie. Aan de 
toegangskaart zit een NS-reduktiebon voor

20 procent korting op de treinreis. De 
toegangskaarten zijn vooraf voor zes gulden 
te koop bij de afdelingen van de PSP. 
De treinen van 11.30, 11.47 en 12.00 
uur vanaf Hilversum en de treinen van 
11.10, 11.28 en 11.40 uur vanaf Utrecht CS 
stoppen bij het station Hilversum Sportpark. 
Verder vertrekt om 11.04 uur vanaf 
Utrecht CS en om 11.25 uur vanaf Hilversum 
een extra trein naar Hilversum Sportpark.

KOMT ALLEN

De voorjaarsmanifestatie van de PSP, een 
jaarlijks terugkerend festijn. Een gelegenheid 
waar de PSP zich naar buiten toe presen
teert als een springlevende partij. Een 
plaats ook om bij te praten met PSP-leden 
uit andere plaatsen. Een uitgebreide 
informatiemarkt van aktiegroepen op vele 
terreinen, waar je de nieuwste uitgaven 
van aktiegroepen kunt bekijken en kopen. 
Kortom, een strijdbaar feest.
Dit jaar is er weer een gevarieerd kultureel 
programma. Toespraken van de mensen 
die we op 26 mei in de Kamer zetten. 
Toespraken over de opstelling van de PSP 
in de aktuele politiek. Over het socialistisch 
alternatief dat de PSP voorstaat. In feite 
een grote demonstratie voor socialisme en 
ontwapening.



AMSTERDAM

De PSP en de PPR organiseren een gezamen
lijke viering in Paradiso, vlakbij het Leidse- 
plein. Een non-stop programma van 14.00 tot
2.00 uur. 's Middags Proloog (met de Eerste 
Eerste Mei), een openbare diskussie over 
aktievoeren en het verzetskabaret Geen 
bezoek, geen bloemen. Vanaf 18.00 uur 
Indiaas eten in het kafé. 's Avonds vanaf
19.00 uur: de Billy Beffer Band, de popgroep 
Het Goede Doel, een forumdiskussie over de 
ekonomische krisis, een zang- en dansgroep 
uit Eritrea en het vrouwenkabaret Vrouw b lijf 
bij. De avond wordt afgesloten met de 
popgroep Noodweer.
Kresj aanwezig, een aktie-informatiemarkt en 
tentoonstellingen.

ANTWERPEN

Bij onze zuiderburen een grote 1 mei-viering 
in de Handelsbeurs. Inlichtingen:
09. 32.31-342236.

APELDOORN

gestemd. Het programma begint om 20.00 uur 
in het Brinkenhoes, wijkcentrum van de
Bargeres. Bram van der Lek (partijbestuurs- 
iid PSP en Kamerkandidaat) spreekt over 
Vrede en Gerechtigheid. Muziek/kabaret 
wordt verzorgd door Nothing but problems, 
verder films en een aktie/informatiemarkt.

GOUDA

VARA, NIVON, NVVjc, CPN, PSP en 
Pemuda organiseren een avond in 't Trefpunt, 
Westhaven 46 te Gouda met sprekers namens 
diverse organisaties en optredens van De 
Maatjes en Lon Way Blues. Aanvang 20.00 
uur. Toegang f 5,-.

's GRAVENHAGE

PSP, CPN en PPR organiseren een manifes
tatie me* sprekers en muziek in de Houtzagerij, 
Hobbemastraat 78. Ook hier een aktie/ 
informatiemarkt. Aanvang 20.00 uur. 
Inlichtingen en kaarten: 070 653007/
800096/838744.

GRONINGEN

SCHAGEN

De PSP organiseert een 1 mei feest in Hotel 
Igesz, Markt 22 in Schagen. Op het pro
gramma: spreker Luuk Wijmans (medew.
Soc. Instituut Univ. van A'dam) de kabaret- 
groep Rapalje, toneelgroep Vestijn, PSP 
zanggroep en een muziekkapel uit Niedorp 
met strijdliederen. Aanvang 20.00 uur. 
Toegang f 7,50 (een kop koffie met cake 
gratis).

TILBURG

Op initiatief van de Veulpoepers voor het 
eerst in de geschiedenis een brede organisatie 
met o.a. PvdA, PSP, PPR, CPN, I KB, D'66, 
ANJV, ABOP, JAC-Tilburg, Vrouwencafé, 
LWW, Polek, KWJ en vele, vele andere 
organisaties.
Sprekers over de thema's woningnood, 
kernenergie en kernbewapening, demokratie 
en het behoud van het levenspeil. Verder 
veel muziek en een informatiemarkt. 
Nadere inlichtingen via de affiches en tel.: 
013 - 435039.

De PvdA, CPN, PPR, FNV en PSP organiseren 
manifestaties in het Troelstra-oord ('s mid
dags) en Orpheus ('s avonds). Inlichtingen: 
055-336568.

ASSEN

PPR, CPN, PSP, Vrouwenhuis, KWJ en 
Wereldwinkel organiseren een manifestatie 
met als onderwerp Werkgelegenheid. Diverse 
sprekers en film. Paats: Bellevue, Dr. Nassau- 
laan 30. Aanvang 20.00 uur.
DELFT

n Delft organiseren CPN, FNV, PPR, PSP en 
PvdA 's middags een aktiemarkt op de Markt 
(met kindertheater Maccus), daarna een 
demonstratieve tocht door de binnenstad en 
een manifestatie in de Stadsdoelen. De 
demonstratie vertrekt om 19.15 uur van de 
Markt en de manifestatie begint om 20.1 5 uur. 
Sprekers, Vrouwenhuiskoor Onwijs, Nationaal 
Hekelkabaret en de Antilliaanse formatie 
Odongo & the Spirits. Toegang f 5,50.

DOETINCHEM

Hier is de organisatie in handen van PvdA, 
PPR, CPN en PSP. Over het thema linkse 
regeringsmacht spreken Andrée van Es 
(Kamerkandidaat voor de PSP) en Herman 
Verbeek (voorzitter PPR).
Verder een informatiemarkt en muziek.
Plaats 'Dimmendal', Terborgseweg, bij het 
NS-station Doetinchem. Aanvang 20.00 uur. 
Toegang gratis.

EINDHOVEN

Dit jaar organiseren PSP en CPN een feest 
met als motto 'Variété van de Strijd'.  Een 
programma met theater, muziek, informatie 
en aktie, gepresenteerd door diverse aktie- 
en belangengroepen uit Eindhoven.
's Middags een manifestatie op de Markt 
en 's avonds vanaf 19.30 uur in zaal Den 
Elzent, Le sage ten Broeklaan 15. Toegang 
f 2,50.

EMMEN

Na jarenlang gezamenlijke vieringen organiseert 
de PSP in Emmen nu alleen een manifestatie. 
De PSP is uit de gemeenschappelijke viering 
gestapt omdat een aanzienlijk deel van de 
PvdA-gemeenteraadsfraktie vóór het wapen
depot in de omgeving van Emmen heeft

In het hoge noorden organiseren 's middags 
PvdA, PPR, CPN en PSP een politieke markt 
op de Grote Markt met aan het eind van de 
middag een demonstratie.
's Avonds organiseert de PSP alleen een 
manifestatie in het Veemarktcomplex, 
Sontweg 7. Het programma begint met 
Proloog en later optredens van After Midnight 
en Ontstemd. Sprekers: Siep van der Werf en 
Cora Mulder  (beiden PSP) en Paul van 
Eeuwijk  (ROM-Zigeuners). Toegang f 3,-. 
Kaarten: Coehoornsingel 87, tel.:
050 - 128450.

LEEUWARDEN

Hier gaat de gezamenlijke viering met de 
PvdA op het laatste moment niet door. 
De PSP organiseert alsnog iets alleen. 
Inlichtingen hierover: 05100 - 52088.

LEIDEN

Onder het motto '1 mei strijddag' organiseren 
in Leiden CPN, FNV, IKB, PPR, PSP en 
PvdA een manifestatie in de Stadsgehoorzaal, 
Breestraat 60. Aanvang: 20.00 uur (zaal open 
19.30 uur).
Op het programma: het koor Jan & Alleman, 
het ka baret Rob en Wim van de Meeberg en 
Beatrijs Sluyter, swingen met Drukwerk  en 
verder korte programma's door de organisa
toren en diverse komitees en aktiegroepen. 
Toegang f 4,50. Kaarten aan de zaal en via 
tel.: 071 - 125654.

RHEDEN

Ook in Rheden gaat de eerste mei niet onop 
gemerkt voorbij. PSP, VARA, Pv;
Rooie Vrouwen en Vruuwen 
organiseren in geb 
in Rhed 
muziek,
20.00 u
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UTRECHT

PSP, IKB, NIVONjongeren, VD, KMAN 
organiseren in RASA tussen 19.30 en 0.30 
uur een manifestatie met een Marokkaanse 
muziekgroep, het koor Linksom, meiden- 
kabaret Het Spinnenho,k, muziekgroep Het 
Goede Doel, sprekers en een informatiemarkt. 
Toegang f 4,-. Kaarten: PSP, Springweg 16,

VENLO

Ook in Venlo heeft men besloten de rijen te 
sluiten en samen een 1 mei-viering te houden. 
Deze 1 mei-viering wordt georganiseerd door 
de VARA, PvdA, PSP, CPN en SP. Sprekers 
op deze avond zijn Gé Schaapman (PvdA), 
Jan Wassenberg (CPN), Pieterjan Hendriks 
(PSP), John Stoot (SP) en een spreker van de 
Turks Jonge Socialisten. Aanvang 20.00 uur 
in 'Ons Huis', Smeliënstraat, Venlo.

VOORSCHOTEN

n Voorschoten organiseren PSP, PvdA, 
PPR, SP, Jong Socialisten, Rooie Vrouwen, 
Onkruit en VARA een viering van 13.00 tot
22.00 uur. O.a. optredens van de kabaret- 
groep Geen bezoek, geen bloemen en het 
poppentheater Wellus, nietus.
Nadere inlichtingen: 01717 - 2568.

IJMOND

PvdA, PSP, FNV, Chili werkgroep, Spaanse 
vakbond en de Rooie Vrouwen organiseren 
in gebouw De Schouw vanaf 19.30 uur een 
viering m e th e t ^ |^Êrsensemb/e, spreekster 
Leo /iÜ M ^^^H t/^^^^K nsen  van Van Gelder
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Het recept 
van Zijlstra
Vanuit zijn ivoren toren aan het Amsterdamse 
Frederiksplein deed bankpresident Jelle Zijlstra 
op 28 april j.1. de financiëel/ekonomische pers 
kond van het reilen en zeilen van ons nationaal 
huishoudboekje. Het was zijn laatste jaarverslag 
dat hij aan de pers kon toelichten, want op 1 ja
nuari 1982 volgt ex-minister van financiën en 
Rabo-topman Duisenberg hem op. Jelle luchte 
voor het laatst zijn hart en deed dat in toepasse
lijke voetbaltermen: “Nederland heeft de ere
divisie verlaten en een verdere degradatie be
hoort uitgesloten te zijn”. Van zijn komende af
scheid klinkt al iets door in de laatste zinnen van 
het door hemzelf geschreven “Algemeen over- 
zichf \  Hier spreekt hij de hoop uit, dat de zo 
somber begonnen jaren tachtig zonnig mogen 
eindigen. Een fleurig vaarwel aan het slot van 
een allerminst opwekkende beschouwing.

Het is de bekende taktiek weer: bankpresi
dent Zijlstra en staatsgierigaard Van der Stee 
spelen elkaar handig het balletje toe, ten einde in 
de nadagen van het kabinet Van Agt de geesten 
voor allerlei bezuinigingen operatierijp te maken. 
Een ritueel dat in de loop der jaren al vaker van 
stal is gehaald. Al in 1979 hoorde ik de heer Zijl
stra op zijn jaarlijkse perskonferentie zeggen, 
dat de toestand van de overheidsfinanciën “zon
der meer zorgelijk zijn" en vorig jaar drong hij 
met klem aan op vermindering van het financie
ringstekort. In Nederland, aldus de kern van het 
laatste jaarverslag, is al jaren een proces van ver
zieking aan de gang, waardoor de internationale 
konjunkturele problemen veel beklemmender 
worden. Enerzijds is er sprake van dalende ren
dementen en daardoor tekortschietende investe
ringen en afbrokkelende werkgelegenheid, daar
naast is het financiële evenwicht verloren gegaan 
met als gevolg omvangrijke inflatoire financie
ring van de overheidstekorten, ondanks de aard
gasinkomsten. En jawel, in navolging van werk
geversvoorzitter Van Veen en minister Van der 
Stee volgt weer het inmiddels bekende verhaal. 
Herstel van onze ekonomie is alleen mogelijk, 
Zijlstra onderstreepte dat nog eens, als de lonen 
een aantal jaren worden gematigd en de druk van 
de kollektieve sektor op het bedrijfsleven sterk 
wordt verminderd. Dit zal er voor zorgen, dat 
het bedrijfsleven zich kan herstellen. Dat is no
dig voor het herstel van de werkgelegenheid. De 
overheid moet haar financieringstekort (schul
den) binnen redelijke grenzen terugbrengen.

Met de jongste beleidsintenties onder klinken
de namen als Bestek ’81 en Operatie ’81 heeft 
Van Agt c.s. afgezien van een globale konjunk- 
tuurpolitie. Te verwaarlozen zijn namelijk de 
zgn. gerichte maatregelen ter bevordering van de 
werkgelegenheid, waarvan de financiering niet 
tot een toeneming van het overheidstekort mag 
leiden. De weigering om de binnenlandse kon- 
junktuur krachtig te stimuleren, bijvoorbeeld 
door een monetair gefinancierde vergroting der 
uitgaven, berust onder meer op de volgende twee

overwegingen. De eerste heeft betrekking op de 
gevolgen voor de inflatie en de betalingsbalans. 
Immers, als de overheid uit hoofde van haar kon- 
junktuurpolitiek de geldschepping vergroot, dan 
zullen de nominale binnenlandse bestedingen 
vrijwel altijd toenemen. In beginsel kan dit 
gunstige reële inkomens- en werkgelegenheids- 
effekten hebben, waardoor de belastingontvang
sten in een latere fase toenemen en de aanvanke
lijke groei van het financieringstekort geheel of 
ten dele ongedaan wordt gemaakt. In een derge
lijk geval zullen de kasvoorraden groeien onder 
invloed van het verhoogde nivo der ekonomische 
aktiviteiten, zodat van de toeneming van de 
geldhoeveelheid niet noodzakelijkerwijs infla
toire effekten uitgaan.

Een tweede overweging staat in verband met 
het binnenlandse rentepeil. De rente op de geld
en kapitaalmarkt heeft in 1980 (en nog steeds) 
een zeer grote hoogte bereikt. Vandaag de dag 
betaal je al gauw 12 % aan hypotheekrente als je 
noodgedwongen een eigen optrekje moet kopen. 
Een klein land met vaste wisselkoersen en een 
vrijwel onbelemmerd internationaal kapitaal
verkeer, zoals Nederland, zal zich geen van het 
buitenland sterk afwijkende rentepolitiek kun
nen veroorloven, juist omdat het voor de finan
ciering van het tekort op de lopende rekening 
afhankelijk is van het buitenland. De bekende vi
cieuze cirkel van de internationale afhankelijk
heid, of zoals Rein van der Horst het recentelijk 
in De Nieuwe Linie omschreef: de renteslavernij, 
waanzinnige logika van het kapitalisme. Inder
daad waanzinnig als de heer Zijlstra de rente in 
Nederland eigenlijk nog te laag vindt, gezien de 
enorme kapitaalbehoefte van de overheid. De 
overheid blijft een groot deel van haar financie
ringstekort monetair financieren, waardoor de 
kapitaalinvoer onvoldoende is om het tekort op 
de lopende rekening van de betalingsbalans te 
dekken. Om wel voldoende buitenlands kapitaal 
aan te lokken zou daarom een hogere rentestand 
noodzakelijk zijn. De afgelopen jaren zien we 
echter op grote schaal het omgekeerde: een mil- 
jardenvlucht naar de overkant van de Atlantische 
Oceaan.

De politieke voorkeur voor Zijlstra’s recept 
(forse bezuinigingen en loonmatiging) is echter 
te simpel en eenzijdig. Immers, het is nogal 
vreemd, dat hij geen konklusies verbindt aan iets 
dat hijzelf signaleert, namelijk het feit, dat de 
huidige problemen voor een deel een konjunktu
rele achtergrond hebben. Forse bezuinigingen 
zijn daarom niet het juiste antwoord. Dat zou 
ten koste gaan van nog meer werklozen. Het 
plaatje is kompleet: een “recept" van een bank
president, een regering zonder enige moed, zon
der elan en met regeringspartijen waar geen 
enkele stimulans van uit gaat.
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De aanvaarding van een schandelijke abortuswet heeft ons weer met de neus 
op de feiten gedrukt dat rechts op dit moment nog een parlementaire 
meerderheid heeft en die macht ook tot de laatste minuut tot op de bodem 
zal uitbuiten.
De rechtse parlementaire meerderheid van de laatste jaren heeft ook een 
desastreus sociaal-ekonomische politiek tot gevolg gehad: aantasting van de 
sociale zekerheid, opgelegde matiging van lonen en bezuinigingen op 
kollektieve uitgaven zoals op onderwijs, kresjes, kritisch toneel, sociale 
woningbouw en gezondheidszorg. Mede onder druk van de rechtse 
'oplossingen’ van de ekonomische problemen zijn de diskussies over het 
systeem van sociale zekerheid en de inkomensvorming weer aktueel geworden: 
moet de koppeling tussen inkomens en uitkeringen gehandhaafd blijven 
en zo ja, hoe, is de slechte ekonomische situatie voldoende rechtvaardiging 
om de 'onderhoudsplicht’ van mensen ten opzichte van elkaar uitgebreid 
in te voeren (de bijstand bijvoorbeeld wordt niet gegeven aan iemand die 
samenwoont of getrouwd is met een 'kostwinner’, die dus onderhouds
plichtig is).

Naast voorstanders van afschaffing van deze 
onderhoudsplicht, uitgaande van het per individu 
benaderen van mensen bij de vaststelling van 
uitkeringen en belastingen, gaan steeds nieer 
stemmen op tot uitbreiding van de onderhouds
plicht over te gaan en in grotere mate de woon- 
en leefsituatie van mensen te betrekken bij de 
vaststelling van uitkeringen en belastingen.

Ook nu is de situatie dat bijvoorbeeld de bijstand 
niet aan getrouwde vrouwen wordt gegeven. 
Dit laatste standpunt treffen we bij een deel van 
PvdA en het CDA die de nadruk leggen op 
gezinsinkomen en uitkeringen per ekonomsiche 
eenheid. Daartegenover staan de pleidooien 
voor individualisering van inkomens, uitkeringen, 
al dan niet gekoppeld aan het recht op arbeids
loos inkomen, een basisinkomen voor iedereen. 
Een basisinkomen is ook in het PSP-programma 
opgenomen. Hier willen we ingaan op de 
bezwaren tegen inkomens per huishouden 
en pleiten voor een genuanceerde invulling 
van het basisinkomen.

Het voorstel van het PvdA-kamerlid Van der 
Doef om bij het bepalen van de hoogte van 
iemands uitkering rekening te houden met 
het inkomen van een eventuele partner, lokte 
een storm van protest uit. Hij lanceerde zijn 
heilloos voorstel voor het PvdA-kongres van 
eind februari j.1. Op dit kongres is aangenomen, 
dat er ‘geïndividualiseerd’ moet worden (per 
individu de rechten op een sociale uitkering 
moet worden geëffektueerd of belasting ge
heven), maar dat het draagkrachtsbeginsel 
per leefeenheid daarbij niet mag worden 
verwaarloosd. Dit beginsel zou eerst moeten 
worden uitgewerkt voor het belastingstelsel 
en daarna eventueel pas voor de sociale uit
keringen. Deze uitspraak houdt in dat in feite 
het draagkrachtbeginsel per leef-eenheid 
prevaleert boven een benadering per individu. 
Want hoe je wilt individualiseren en toch het 
draagkrachtbeginsel in het oog wilt houden, 
is mij een raadsel,
In de praktijk zal dit het zelfstandig recht van

vooral vrouwen op een uitkering en ook 
mogelijke financiële onafhankelijkheid via arbeid 
in loondienst niet ten goede komen: als de 
belasting blijft kijken naar het inkomen per 
leef-eenheid, is het ‘(bij)verdienen’ voor vrouwen 
in een gezinssituatie vaak niet zo aantrekkelijk.

Het is een stap terug van de voorzichtige weg 
naar individualisering waartoe de PvdA af en toe 
neigde.
Eén van de nederlagen voor de feministische 
en progressieve leden van die partij. Eén van de 
overwinningen van lijstaanvoerder Den Uyl.
Dit soort voorstellen als door Van der Doef 
gedaan, kwam namelijk niet helemaal uit een 
wolkeloze hemel vallen; Van der Doef heeft 
zich hoogstens laten misbruiken voor het op
laten van een proefballon waaraan de grote 
leider zichzelf niet wilde wagen. Die grote 
leider had wel zelf vorig jaar zeer genuanceerd 
proberen duidelijk te maken dat een 5-urige 
arbeidsdag buitenshuis, waarvoor de Rooie 
Vrouwen sterk pleitten, natuurlijk wel kon 
(hoewel hij kort tevoren arbeidstijdverkorting 
nog als onmogelijk en onhaalbaar had gekwali
ficeerd), maar dat het natuurlijk wel ergens van 
betaald moest worden. De ‘dubbele inkomens' 
zouden daarin dan een fikse bijdrage moeten 
leveren. (De Volkskrant van 26 juli 1980).
Dat betekent dus toch: bij elkaar optellen van de 
inkomens van mensen die tafel en bed delen, 
voor het vaststellen van een belastingsom.
Een standpunt in PvdA-kringen dat goed aansluit 
bij de opvattingen die in het CDA leven. 
Sommigen van die partij willen nog verder gaan 
en noemen een ‘huisnummer’-systeem: alle 
inkomens van één huisnummer op een hoop 
vegen en bij toekennen van uitkeringen kijken 
of het totaal inkomen op dat huisnummer 
niet voldoende is om een uitkeringsgerechtigde 
moeder, vriend, dochter van vriendin e.d. 
te onderhouden. Alsof Colijn zelf terug is en 
hel en verdoemenis preekt over het Sodom en 
Gomorra van deze wereld; de straffe Gods 
wordt dan door het CDA vertaald in financiële 
afhankelijkheid - vooral van vrouwen t.o.v.

mannen, jongeren t.o.v. hun ouders, bejaarden 
t.o.v. hun kinderen.
De PvdA en het CDA zijn het op dit punt 
dus al eens. Dat bleek ook bij de behandeling 
in de Tweede Kamer-kommissie van de nota 
‘Op weg naar gelijke behandeling van mannen en 
vrouwen voor de belastingen’; een nota over de 
mogelijkheden om de inkomsten van met name 
gehuwde vrouwen meer zelfstandig te belasten. 
PvdA en CDA vonden alle twee dat huishoudens 
met dubbele inkomens méér belasting moeten 
gaan betalen; de manier waarop dat geld moet 
binnenkomen, is nog een twistpunt.
Dit onderwerp zal tijdens de koalitiebespre- 
kingen tussen CDA en PvdA na de verkiezingen 
geen al te grote problemen opleveren. Afgezien 
van het principieel onjuiste uitgangspunt dat er 
meer dan één inkomen gezamenlijk wordt 
bekeken voor de vaststelling van het belasting
bedrag, zit er een potentiële onrechtvaardigheid 
in wanneer gesuggereerd wordt dat twee in
komens (altijd) meer zouden opleveren dan één. 
Een medisch specialist met een thuiswerkende 
echtgenote hebben samen meestal een groter 
besteedbaar inkomen dan een tuinvrouw en een 
timmervrouw samen.

BASISINKOMEN

De individualisering van belastingen en sociale 
uitkeringen kunnen we bij de nieuwe PvdA- 
CDA-koalitie wel weer even vergeten dus. 
Evenals het punt van het basisinkomen, dat de 
kroon op het stelsel van sociale voorzieningen 
zou moeten zijn. Een basisinkomen wordt 
ook door links gezien als belangrijke vorm van 
individualisering.
De Voedingsbond FNV stelds onlangs in de nota 
‘Met z’n allen roepen in de woestijn’ dat ieder
een (vanaf 16 jaar) een minimum inkomen 
zou moeten krijgen van zo’n f 1.000,- per 
maand. Voor zover mensen betaald werk ver
richten, zouden ze maximaal anderhalf keer het 
basisloon erbij mogen verdienen, dus in totaal 
maximaal 2 1/2 keer het basisinkomen mogen 
ontvangen. Op het basisinkomen heeft iedereen 
individueel recht: getrouwd, duurzaam ge
scheiden, brildragend of homofiel. Tenslotte 
neemt de hoeveelheid werk in loondienst af 
en is het belachelijk om mensen die ‘werkloos’ 
zijn een schuldgevoel aan te praten of uit te 
maken voor profiteurs; het arbeidethos moet 
nodig op de helling.
Zowel de PPR als de PSP heeft het basisinkomen 
voor iedereen genoemd in haar programma.
Ria Beckers hield in de Volkskrant van 14 april 
een enthousiast pleidooi voor het basisinkomen; 
zij gaf er op onderdelen een andere invulling aan 
dan de Voedingsbond, maar ook bij haar troffen 
we in de (globale) uitwerking een veronacht
zaming van de bezwarende effekten van een 
basisinkomen wanneer dat niet in samenhang 
met andere maatregelen wordt bezien.

Als morgen al een basisinkomen wordt doorge
voerd voor iedereen die niet in het arbeids
proces buitenshuis is opgenomen, mag dat
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voor ons niet betekenen dat de hoogte van de 
sociale uitkeringen (WAO, WW) wordt terugge
bracht tot dat basisinkomen. Dat zou een 
onaanvaardbare aantasting van de koopkracht 
kunnen betekenen (met name in geval van een 
‘alleenstaande’ werkloze of arbeidsongeschikte). 
De Voedingsbond laat zich daarover, in tegen
stelling tot Ria Beckers, niet zo duidelijk uit en 
dat doet ons het ergste vrezen: basisinkomen als 
versluierende benaming voor verlaging van de 
uitgaven voor sociale voorzieningen?
In haar artikel in de Volkskrant stelt Ria Beckers 
dat er voor degenen die buitenshuis gewerkt 
hebben nog aanvullende uitkeringen zijn te 
verkrijgen ingeval van werkloosheid en arbeids
ongeschiktheid. Maar de herwaardering van 
niet-betaalde arbeid waarvan het basisinkomen 
ook een uitdrukking zou moeten zijn, wordt dan 
wel ‘gewaardeerd’ met een tweederangs gift 
voor degenen die nooit ‘gewerkt’ hebben en heft 
in feite de tegenstellingen tussen ‘werken’ en 
‘niet-werken’ niet op. Een moeilijk dilemma dus: 
extra uitkeringen naast het basisinkomen houdt 
de tegenstellingen in stand en alle uitkeringen 
vervangen door het basisinkomen is tegenover 
de uitkeringsgerechtigde onrechtvaardig. 
Daarnaast is het maar zeer de vraag of de in
voering van een basisinkomen niet de aard 
en de verdeling van het (produktieve) werk 
buitenshuis en daarmee van het werk binnens
huis uit het gezichtsveld doen verdwijnen.

Een basisinkomen wordt namelijk ook toege
kend aan mannen en vrouwen die huishoudelijk 
werk doen, mede als erkenning van het feit dat 
er (juist) buiten het zgn. arbeidsproces een 
hoop zinvol werk gebeurt, o.a. in het huis
houden. Gezien de bestaande onterechte onder
waardering van huishoudelijke arbeid lijkt een 
basisinkomen zeer aantrekkelijk ook al omdat 
het de financiële onafhankelijkheid van met 
name vrouwen tegenover de kostwinner-man kan 
vergroten. Toch willen we juist bij dit aspekt 
van het basisinkomen grote vraagtekens plaatsen. 
Het basisinkomen is dan in haar effekt vergelijk
baar met wat enige tijd terug ‘huishoudloon’ 
heette. Onze bezwaren tegen huishoudloon 
waren en zijn dat zo’n loon de vrouwen (en 
sommige mannen) versterkt in haar positie als 
huisvrouw-moeder en dat het funktioneert 
als maatschappelijke afkoopsom om vrouwen 
voor het huishoudelijk werk te laten opdraaien. 
Een andere verdeling van het werk binnenshuis 
en/of kollektivisering ervan wordt er zeker niet 
door bevorderd.
Het tegenargument is dat ook mannen zo’n 
basisinkomen of huishoudloon kunnen krijgen; 
de keuzevrijheid om binnens- of buitenshuis 
(betaald) te werken, zou erdoor worden 
vergroot. Afgezien van het bedroevend resultaat 
van ‘rolomkering’ in de praktijk na 10 jaar 
feministische diskussies, is het maar zeer de 
vraag of bij dat basisinkomen niet dezelfde 
praktische bezwaren in de weg zullen staan 
als nu voor de ‘rolomkering’ worden aangevoerd. 
Als mensen die in de situatie leven van één 
buitenshuis werkende persoon en één binnens
huis, voor de binnenshuis werkende een basis
inkomen krijgen, gaan ze zich wel afvragen 
wie er buitenshuis het meeste verdient. In geval 
van een man-vrouw kombinatie, zal dan meestal 
de man buitenshuis gaan werken, terwijl de 
vrouw thuis werkt en het basisinkomen verdient. 
De eerste voorwaarde voor aanvaarding van 
een basisinkomen is dus gelijke kansen op het 
zelfde inkomen voor de leden van een huis
houden, om een ‘echte’ vrije keuze mogelijk

te maken. In de praktijk zal zo’n verkapt huis
houdloon onder de benaming basisinkomen 
de verantwoordelijkheid van vrouwen voor de 
huishoudelijke taken vergroten. Het houdt 
moeder thuis; ze mag bovendien niet meer 
klagen, want het huishoudelijk werk wordt 
tenslotte maatschappelijk gewaardeerd met een 
inkomen.

Evenals het basisinkomen (huishoudloon) de 
werkverdeling binnenshuis onaangetast laat, 
blijft ook de herverdeling van het werk buitens
huis daardoor buiten diskussie. Nu in krisis- 
tijd de maatschappelijke druk toeneemt voor 
een andere werkverdeling - zowel binnens- als 
buitenshuis - en de arbeidstijdverkorting in het 
werk buitenshuis, kan een basisinkomen een 
uitvlucht vormen om de bestaande situatie te 
handhaven en zo mogelijk te versterken: 
vrouwen terug naar huis of thuis blijven en 
zoveel mogelijk mannen buitenshuis - de overige 
mannen en vrouwen krijgen een ‘basisinkomen’. 
De druk op arbeidstijdverkorting tot bijvoor
beeld 5 uur per dag buitenshuis neemt aanzien
lijk af en de bestaande arbeidsverdeling tussen 
vrouwen en mannen wordt bevestigd.

Een basisinkomen is overigens een noodzakelijke 
voorziening in een samenleving waarin mensen 
echt kunnen kiezen om buitenshuis of binnens
huis te werken. Waarin onvoldoende aantrekke
lijk werk buitenshuis is om niet de (morele) 
pressie te krijgen tot het thuis blijven. Een 
samenleving dus waarin de beschikbare arbeid 
binnens- en buitenshuis is verdeeld over veel 
meer mensen dan nu het geval is. Basisinkomen 
ja, maar uitsluitend in samenhang met een 
eerlijke verdeling van alle werk, dus met o.a. een 
arbeidstijdverkorting voor het werk buitens
huis. En eveneens in samenhang met dezelfde 
opleiding, loon, kansen op de arbeidsmarkt e.d. 
tussen vrouwen en mannen en met kollektieve 
voorzieningen voor vermaatschappelijking van de 
huishoudelijke arbeid. Alleen dan zal een basis
inkomen niet de positie van vrouwen, in de 
eerste plaats en vóór alles huisvrouwen en 
moeders versterken en kunnen bijdragen tot de 
beoogde verzelfstandiging van mensen.

TITIA BOS
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Een paar maanden geleden brachten de ministers van ekonomische zaken, 
sociale zaken en vro en de staatssekretaris van binnenlandse zaken gezamenlijk 
de nota Regionaal-Ekonomisch Beleid uit, een stuk waarin de beleidslijnen 
ten aanzien van de regio’s voor de jaren 1981 tot en met 1985 worden 
uitgestippeld.
De nota als geheel komt naar verwacht pas in de komende herfst in de 
Tweede Kamer aan de orde, maar over een klein onderdeel ervan (overigens 
niet het onbelangrijkste) werd op 27 april in Den Haag een zogenaamde 
uitgebreide commissievergadering gehouden door de commissie economische 
zaken van het parlement. Behandeld werden hier de beleidswijzigingen met 
betrekking tot de ‘stimuleringsmechanismen’ (subsidies en dergelijke) en het 
"voorwaarde-scheppend beleid’ (maatregelen in het kader van de infra- 
struktuur etc.: bouwrijp maken van grond, aanleggen van wegen bijvoorbeeld) 
die de regering per 1 mei wilde doen ingaan en waarmee dus haast geboden 
was.
Merkwaardig bij de hele procedure rond deze 
nota over het regionale beleid is de timing 
van het in druk laten verschijnen en verspreiden 
ervan. Terwijl een samenvatting al half februari 
aan de pers werd gepresenteerd, verscheen het 
stuk zelf pas in de week van 20 april in druk.
Van de inspraak van de regio’s, van het kunnen 
leveren van kommentaar op de nota door de 
betrokkenen - een gebruikelijke procedure in 
dit soort gevallen - kon daardoor tot nu toe nog 
niet veel terechtkomen. Over demokratische 
besluitvorming gesproken.

STURING

Kenmerkend voor het regionaal sociaal- 
ekonomische beleid van dit kabinet en ook van 
voorgaande regeringen is, dat het bestaat uit een 
kombinatie van stimuleringsbeleid (voornamelijk 
subsidies), voorwaardenscheppend beleid (met 
name infrastrukturele werken) en arbeids
marktbeleid. Wat ontbreekt is een vorm van 
sturing, dat wil zeggen het planmatig zelf (doen) 
invullen door de overheid van de gestelde doel
einden: de centrale en lokale overheden maken 
bijvoorbeeld niet zélf een plan waarin staat 
welke bedrijven zij aan zouden willen trekken in 
een bepaalde regio, maar wachten beleefd af 
welke ondernemers bereid zijn zich ergens te 
vestigen of hun bedrijf uit te breiden, om deze 
vervolgens al dan niet (o.m. afhankelijk van het 
gebied) voor een premie in aanmerking te laten 
komen. Geen initiatieven dus van de kant van 
de overheid.

Kenmerkend voor dit regionale beleid is ook, 
dat gepretendeerd wordt dat het zich richt op 
de ‘zwakke’ regio’s, in casu het Noorden en 
Zuid-Limburg, maar dat het in feite een afge
leide is van de ekonomische situatie in de 
Randstad. Voorbeelden hiervan zijn de migratie- 
regelingen die in de vijftiger jaren ontworpen 
werden om het tekort aan arbeidskrachten 
in de Randstad te bestrijden. Ook de spreiding 
van rijksdiensten werd in de jaren zestig niet 
beargumenteerd op basis van de regionale 
situatie, maar op basis van de kongestie in de 
Haagse kantorensektor. Voor de SIR (de selek- 
tieve investeringsregeling, een premie die de 
ondernemer die in de Randstad wilde investeren 
juist moest betalen, ingesteld met het doel

een beter spreidingsbeleid te bevorderen), geldt 
hetzelfde.
Algemeen kunnen we zeggen, en dit is ook een 
belangrijk punt van kritiek uit de verschillende 
zwakkere regio’s, dat het sociaal-ekonomische 
beleid van de overheid vooral uitgaat van het 
Westen, en daarom nauwelijks de naam ‘regionaal’ 
verdient - ook al wordt het zo genoemd.

FALEN

Kenmerkend voor dit regionale beleid is ook 
dat het faalt. Doel ervan is officieel een grotere 
gelijkwaardigheid van regionale welvaartssituaties 
te kreëren, met name met betrekking tot werk 
en inkomen. Op zichzelf is deze doelstelling 
eigenlijk al onvoldoende. Immers: overal even 
slecht is wat anders dan overal even goed.
En zelfs de voorlopige doelstellingen zoals die 
blijken uit het Integraal Struktuurplan Noorden 
des Lands (ISP) en de Perpektievennota Zuid- 
Limburg (PNL), geen verdere relatieve verslech
tering van de zwakke regio’s, worden niet 
gehaald. Zo ging de regionale komponent in de 
werkloosheid, dat wil zeggen het stuk werkloos
heid dat per regio afwijkt van het landelijk 
gemiddelde, in de provincie Groningen tussen 
november 1979 en november 1980 omhoog van 
2,4% tot 3,5%. En wordt het geplande aantal 
arbeidsplaatsen in het kader van het ISP nog niet 
voor de helft gehaald.

Dat het regionale beleid faalt, zit hem niet alleen 
in een te weinig aan beschikbare financiële 
middelen, maar vooral in de verkeerde toepas
sing hiervan: men laat de invulling van het beleid 
grotendeels over aan de welwillende mede
werking van partikuliere ondernemers. Zij 
zijn de kurk waarop de regionale ontwikkeling 
moet drijven. Zoals bekend investeren zij echter 
liever in de Verenigsde Staten, waar ze meer 
rente voor hun kapitaal kunnen krijgen. 
Bovendien treft het makro-ekonomische en 
financiële overheidsbeleid van de laatste tijd 
(denk aan Bestek ’81, bezuinigingen, matiging) 
juist de zwakke regio’s het sterkst, zoals de 
regering zelf heeft toegeven. Het enige wat aan 
regiobeleid sturend en met voortvarendheid 
wordt aangepakt is de vestiging van militaire 
kompleksen (NAVO-opsIagdepots en oefen
terreinen).

HET OUDE LIEDJE

De nieuwe nota zet in grote lijnen het oude 
beleid voort; minister Van Aardenne gaf dit 
tijdens de kommissievergadering ook volmondig 
toe. De kern van onze kritiek ligt juist daarin: 
nieuwe instrumenten om te komen tot de zo 
noodzakelijke sturing van investeringen komen 
in het hele stuk niet voor.
Ten aanzien van de investeringspremieregeling 
(IPR) worden een paar aanpassingen voorgesteld 
‘om de doelmatigheid te vergroten’. In het 
verleden zijn nogal wat onderzoeken verricht, 
met name door geografische instituten van 
universiteiten, naar de invloed van dit soort 
subsidies op het investeringsgedrag van onder
nemers. Hoewel definitieve en eenduidige 
konklusies bij dit soort studies altijd moeilijk 
te trekken zijn maken ze wel duidelijk dat die 
invloed gering is: subsidies kunnen investeringen 
nauwelijks uitlokken. Maar bedrijven zijn 
natuurlijk nooit te beroerd om subsidies ‘mee te 
pikken’ als ze dan toch al van plan waren te 
investeren.
Het gevolg hiervan is geweest, dat de zwakke 
regio’s werden opgescheept met zogenaamde 
‘filiaalbedrijven’: met name in tijden van hoog- 
konjunktuur waren (grote) ondernemingen wel 
genegen, onder dankbare opstrijking van de 
overheidssubsidies, enige dochterbedrijven of 
andere vestigingen in de regio’s te stichten.
Het betrof dan echter meestal bedrijven zonder 
eigen research of zonder eigen verkoopapparaat, 
kortom: zonder eigen levensvatbaarheid. Deze 
vestigingen verdwenen en verdwijnen dan ook 
weer als de betreffende produkten verouderd 
zijn of als de bedrijfsleiding besluit de produktie 
te koncentreren of te verplaatsen naar de ‘lage 
lonen landen’.
Een typisch en schandelijk voorbeeld hiervan is 
onze nationale trots Philips: denk maar aan de 
vestigingen in Stadskanaal en Winschoten 
die nooit geworden zijn wat beloofd werd en aan 
de vestigingen in de derde wereld landen.

DOELMATIGHEID

In de nota wordt helemaal voorbij gegaan 
aan de zeer beperkte doelmatigheid van het 
instrument investeringspremieregeling als 
zodanig. Het geld dat aan de IPR besteed wordt 
kan naar onze mening veel doelmatiger aan
gewend worden, evenals trouwens de subsidies in 
het kader van de WIR, ook zo’n investerings- 
potje, ten behoeve van het bedrijfsleven, aan 
direkte investeringen door de regionale ont
wikkelingsmaatschappijen. Deze moeten dan 
overigens wél doelmatiger en demokratischer 
opgezet worden.
De door de bewindslieden voorgestelde aan
passingen van de IPR vormen in feite alleen 
bezuinigingen: voor een aantal plaatsen in het 
land vervalt de regeling of wordt de premie 
verlaagd en bovendien wordt in het voorstel de 
minimum-investeringsdrempel (dat is het bedrag 
waar je met je investeringen boven moet zitten 
om überhaupt voor premiëring in aanmerking 
te kunnen komen) met 50.000 gulden verhoogd 
tot 250.000 gulden. Kortom, de nota stelt een
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aantal verlechteringen voor van een overigens 
dubieus instrument.
Wat deze wijzigingen betreft: volstrekt onvol
doende duidelijk wordt gemaakt waarom het 
nu ineens verantwoord is uitbreidingsinveste- 
ringen tegen wat lagere percentages te premieren 
dan nieuwe vestigingen. De aan te brengen 
differentiatie tussen toe te kennen premies voor 
nieuwe vestigingen en die voor uitbreiding van 
bestaande bedrijven, waarbij de laatste met 5 
procentpunten verlaagd worden, lijkt niet meer 
dan een slag in de lucht. En waarom, zo kun je 
je afvragen wordt de investeringsdrempel nu 
weer verhoogd (een paar jaar geleden werd hij 
van 400.000 naar 200.000 gulden omlaag- 
gebracht), zodat kleinschalige projekten, 
waarvan juist een heel stimulerende werking 
kan uitgaan, nog minder aan de bak komen dan 
nu al het geval is?

STUWENDE DIENSTVERLENING 
EN BETUTTELING

Er wordt in de nota ook nog gesproken van 
‘stuwende dienstverlening’, maar bij de hantering 
van dat begrip moet het de heren voor de ogen 
geschemerd hebben. Toegegeven wordt dat dit 
‘een niet onder alle omstandigheden eenvoudig 
en eenduidig begrip is gebleken’, maar dat belet 
de bewindslieden niet te besluiten dienst
verlenende bedrijven die wèl ‘stuwend’ zouden 
zijn wèl voor een investeringspremie in aanmer
king te laten komen en de minder stuwende niet. 
Nogal vergaande konsekwenties - en wat moetje 
je bij zo’n begrip voorstellen? Vast iets heel 
moois, maar wat?
Ten aanzien van het ‘voorwaardenscheppende 
beleid’ stelt de nota dat jaarlijks 65,3 miljoen 
gulden zal worden gereserveerd voor de uit
voering van infrastrukturele projekten (wegen 
etc.); 52 miljoen hiervan kunnen de provincies, 
volgens een bepaalde verdeelsleutel, zelf besteden 
voor het oplossen van infrastrukturele knel
punten, althans ‘indien de urgentie hiervan uit 
de periodieke rapportage blijkt’. Hier lijkt sprake 
te zijn van een volstrekt onnodige betutteling 
van de provincies door het Rijk. Naar onze 
mening kunnen dit soort geklausuleerde doel
uitkeringen veel beter omgezet worden in 
uitkeringen via het Provinciefonds; de provincies 
kunnen dan zelf beslissen waaraan ze het geld 
uitgeven.
Overigens is een paar miljoen voor het uitvoeren 
van infrastrukturele werken nog minimaal.
En op zich valt het natuurlijk wel positief 
te waarderen dat nu eindelijk eens wat financiële 
middelen aan de provincies ter beschikking 
worden gesteld, maar helaas wordt ook in dit 
verband, net zo min als elders in de nota, niet 
gerept over uitbreiding van de bevoegdheden van 
de provincies op sociaal-ekonomisch terrein.

KONKLUSIE

Het staat als een paal boven water dat de Nota 
Regionaal Sociaal-Ekonomisch beleid niets 
nieuws te bieden heeft, deze konklusie kunnen 
we nu wel vast trekken. Tegen de tijd dat het 
hele stuk in Den Haag behandeld gaat worden 
komen we wat uitgebreider op een aantal andere 
onderdelen terug.

De nu voorgestelde wijzigingen, met name de 
verlaging van de investeringspremieregeling voor 
uitbreidingen van bestaande ondernemingen, 
het verhogen van de ipr-drempel en het 
schrappen van een aantal regio’s die voor premie
regelingen in aanmerking komen zijn eerder 
verslechteringen dan verbeteringen en worden 
waarschijnlijk voornamelijk ingegeven door 
bezuinigingsdrift.
De belangrijkste konklusie is echter deze, dat 
van verbetering van de sociaal-ekonomische 
situatie in met name de zwakke regio’s, waar

Via Nederland werden o.a. getransporteerd: 
een kuipvat voor een snelle reaktor, een deeltjes
versneller, een kontrolepaneel, 27 kisten specifiek 
toebehoren voor een snelle reaktor, 15 kisten 
met materiaal voor reaktorvaten, 26 platen, die 
deel uitmaken van een gedemonteerde koeltoren. 
Etc, etc. Dit materiaal werd gedurende de laatste 
jaren in Nederland opgeslagen en was uit West- 
Duitsland en Engeland afkomstig. Uit de 
dokumenten blijkt, dat de eindbestemming van 
deze goederen steeds Diego Garcia was.
Het eiland Diego Garcia in de Indische Oceaan 
was tot 1967 onderdeel van de Britse kolonie 
Mauritius. Het werd in dat jaar via een geheim 
verdrag door Engeland aan de Verenigde Staten 
voor 50 jaar verhuurd, terwijl de rest van 
Mauritius onafhankelijk werd. De bevolking van 
Diego Garcia werd als slaven naar het eiland 
Mauritius gedeporteerd, waarna de VS aan de 
slag ging om van Diego Garcia een militair fort 
te maken. Vanuit dat fort kan de VS een aan
zienlijk grote kontrole op de aktiviteiten in de 
Indische Oceaan uitoefenen.
Begin jaren ’70 wist Ceylon (het huidige Sri 
Lanka) de internationale positie van de Indische 
Oceaan als Vredeszone in de Verenigde Naties 
aan de orde te stellen. Er werd een speciale 
VN-kommissie ingesteld, die de idee van de 
vredeszone moest konkretiseren. De laatste 
jaren is de uitwerking van dit idee echter volledig 
in het slop geraakt. Dat kwam o.a. door de bouw 
van een militaire basis op Diego Garcia door de

het allemaal toch uiteindelijk om begonnen is 
bij het regionale beleid, op deze manier niets 
terecht zal komen.
Het regionale sociaal-ekonomische beleid was tot 
op heden een fiasko, het zal dat als het aan de 
nota ligt ook blijven.

TONNY SCHUITEMA

met dank aan Herbert Goedings
en Dina Boonstra

VS, de Russische inval in Afghanistan, en de 
politieke tegenstellingen tussen de landen, die 
aan de Indische Oceaan gelegen zijn. Een voor 
deze zomer geplande bijeenkomst in Colombo 
van de speciale VN-Commissie voor de Indische 
Oceaan werd zelfs in maart j.1. uitgesteld.
Het Westen vond ‘de huidige atmosfeer’ niet 
‘gunstig’ voor zo’n bijeenkomst.
De problematiek van de Indische Oceaan is 
na de Russische inval in Afghanistan (dec. ’79) 
opnieuw sterk in de belangstelling gekomen door 
het besluit van president Carter om, als reaktie 
op deze inval, een snelle interventiemacht in 
het leven te roepen.
Het eiland Diego Garcia vormt een belangrijk 
element van deze militaire aktiviteiten in de 
Indische Oceaan, die eerder op een militaire 
zone dan op een vredeszone begint te lijken. 
Begin maart heeft Fred van der Spek aan de 
hand van de dokumenten, die aan de PSP 
ter beschikking werden gesteld, de minister van 
buitenlandse zaken gevraagd naar de rol van 
Nederland bij de opslag en doorvoer van kern
materiaal naar Diego Garcia. Hoewel de minister 
aan een journalist van het Algemeen Dagblad 
meedeelde, dat hij van deze gegevens op de 
hoogte was, verkoos hij toch om aan Fred van 
der Spek een schriftelijk antwoord te geven. 
Misschien wil hij wel ontwijkende antwoorden 
op goed gestelde vragen geven. U mag raden in 
wiens belang.

CHRIS HUINDER

K e rn m a te ria a l
v ia  N e d e rla n d  
n a a r D ie g o  G a rc ia
Een politiek belangrijke zaak is het antwoord op de vraag of Nederland 
betrokken is bij de bouw van een kerncentrale of bij de aan maak van 
kernwapens op het eiland Diego Garcia in de Indische Oceaan. Via Nederland 
zijn n.1. een hele stapel materialen vervoerd, die verband houden met 
kernenergie. Uit handelsdokumenten, die op toevallige en gelukkige wijze in 
onze handen kwamen blijkt dat.



ATOOMTAKEN

Kruisrak kompr
De PvdA-top is bezig het thema van een kemwapenvrij Nederland zoveel mo
gelijk weg te schuiven of het in te perken tot het thema van de plaatsing van 
de kruisraketten. Dat schreven we in Bevrijding van 8-4-’81. Inmiddels is 
PvdA-voorzitter Max van den Berg al weer een stapje verder gegaan. In de al 
veelbesproken woordenwisseling met Bram van der Lek in het programma 
Villa-VPRO liet Van den Berg er geen twijfel over bestaan, Joops atoomtaken 
zó belangrijk te vinden, dat hij ze zelfs niet wenste op te geven, als hij na de 
verkiezingen niet met het CDA, maar met de PSP, de PPR en de CPN zou 
moeten onderhandelen. Daarmee heeft Van den Bergin feite de mogelijkheid 
van een linkse regering bij voorbaat laten stranden.
De vraag na de verkiezingen zal zo te zien helaas niet worden of een linkse re
gering Nederland kemwapenvrij maakt, maar hoe een linkse oppositie van 
PSP e.a. de PvdA kan afhouden van een kompromis over de plaatsing van de 
kruisraketten met D’66 en CDA.
OPENINGEN

Dc PvdA doet thans of ze zich op de afwijzing 
van de kruisraketten keihard maakt. Wil de 
PvdA echter ooit met het CDA regeren, dan zul
len beiden water in de wijn moeten doen.
Vanuit het CDA zijn er al verschillende signa
len gekomen, die laten zien hoe het kompromis 
er volgens het CDA uit zou kunnen komen te 
zien.
Begin november 1980 kwam Van Agt met het 
voorstel om tijdens de komende kabinetsforma
tie géén afspraken te maken over de eventuele 
plaatsing van de 48 kruisraketten. 
CDA-defensie-specialist Ton Frinking kwam in 
februari van dit jaar met een nog verdergaand 
idee. Volgens Frinking zouden door produktie- 
vertraging, de eerste kruisraketten pas na 1983 
beschikbaar komen voor plaatsing. Als Neder
land dan achter in de rij zou aansluiten, zou het 
plaatsingsbesluit niet alleen over de kabinets
formatie kunnen worden heengetild, maar zelfs 
over de hele kabinetsperiode. Opmerkelijk ge
noeg, werd Frinking in zijn suggestie openlijk 
ondersteund door Den UyFs vroegere minister 
van defensie Vredeling.
Ruud Lubbers. fractie-voorzitter van het CDA 
gooide nog een heel ander balletje op: geen 48 
kruisraketten plaatsen, maar 16.
D’66 lijkt de openingen bij het CDA wel te zien 
zitten.
In November 1980 had Jan Terlouw in reaktie 
op de opening van Van Agt al laten weten de 
hele plaatsingskwestie “niet wezenlijk van 
belang” te vinden. (Het Binnenhof 3-7-81). 
Volgens Terlouw gaat het allereerst om de steeds 
verder oplopende bewapening terug te dringen. 
Zo’n redenering doet me denken aan een brand
weerman, die bij uitslaande brand de aanwezig
heid van water niet van wezenlijk belang acht, 
omdat het er allereerst om gaat de brand te blus
sen. Kortom: Terlouw wekt de indruk datje
hem kunt porren voor ieder denkbaar kompr- 
mis.

HARDE EIS

Hoe is er nu, afgezien van de opstelling van Vre
deling, vanuit de PvdA op deze openingen gerea
geerd?
Op 20 november zei Joop den Uyl in Zwolle: 
“Een van de belangrijkste zaken die bij de kabi

netsformatie half volgend jaar geregeld zal moe
ten worden, is de kwestie van de plaatsing van 
middellange afstandsraketten op Nederlands 
grondgebied”. (Algemeen Dagblad 31-11-80). 
Op 18 februari j.1. werd de tweede minister van 
defensie uit het kabinet Den Uyl, Bram Stemer- 
dink, samen met Mient-Jan Faber in De Groene 
ge interviewd.
In dit gesprek was Stemerdink zeer resoluut. Hij 
liet precies zien, wat er in december 1981 zou 
moeten gebeuren: “Er is twee jaar geleden geen 
handtekening gezet, maar de Nederlandse rege
ring zal in december 1981 moeten verklaren dat 
de toen uitgesproken instemming met de moder
nisering niet voor het nu zittende kabinet geldt. 
Dat spreekt vanzelf” .
Faber vroeg hem toen of dat een “harde eis” is, 
die ertoe zou kunnen leiden dat de PvdA buiten 
de regering blijft. “Ja noor, ongetwijfeld”, ant
woordde Stemerdink.

ZO GEZEGD, ZO GEDAAN . . . ?

Met deze stellige uitspraken van Stemerdink 
toog IKV-voorzitter en PvdA-lid Ben ter Veer 
naar het PvdA-kongres. Om de PvdA tenminste 
vast te spijkeren op deze uitspraken. Want stel, 
zegt hij terugblikkend op het kongres, “dat over 
vier jaar bij een al of niet voortijdig einde van 
een komend CDA-PvdA-kabinet, het CDA toch 
met andere partijen alsnog tot de opstelling van 
de kruisraketten zou kunnen besluiten”. Die 
kans wilde hij verkleinen door de uitspraak van 
Stemerdink (die de instemming met de produk- 
tie van nieuwe kernwapens door het nieuwe ka
binet wil laten intrekken) in een motie vast te 
leggen.
Daarover doet Ter Veer in het Kernblad van het 
IKV (maart 1981) een opmerkelijke onthulling: 
“Zo gezegd, zo gedaan. Wat leek eenvoudiger 
dan in een motie door het kongres te laten vast
leggen wat Stemerdink in De Groene had gezegd.

Maar om het kort te maken: het lukte me niet. 
De motie werd niet eens ter behandeling door 
het kongrespresidium toegelaten. De argumenten 
wisselden van persoon tot persoon en van mo
ment tot moment. Maar het was nee en het bleef 
nee. Zaterdag werd me pas goed duidelijk waar
om het geweigerd werd. In het regeringsakkoord 
vastleggen dat Nederland in december zijn in
stemming met het moderniseringsbesluit gaat

terugnemen, betekent een nieuw obstakel voor 
samenwerking met het CDA. Het huidige 
kabinet heeft immers met de NAVO-beslissing 
ingestemd (met het besluit tot produktie, nog 
niet met het besluit tot plaatsing, t.B.). 
Instemmen met de betreffende eis zou voor het 
CDA betekenen dat het het gevoerde 
kabinetsbesluit, dat met de naam van lijsttrekker 
verbonden is, alsnog volledig zou afwijzen. En 
dat kan niet en dus moet het niet geéist worden”

STRIJD

Er zijn nu twee mogelijkheden.
Of de PvdA laat het er op aan komen dat het 
CDA heibel moet maken op het moment dat een 
PvdA-minister van defensie in december bezwa
ren gaat aantekenen tegen het herbevestigen van 
het NAVO-communiqué van 1979. Ter Veer 
houdt het hier vooralsnog op. Maar hij ziet ook 
wel dat het CDA met de PvdA-strategie zo open 
en bloot op tafel, hier best wel weer wat tegen
over zal stellen.
De PvdA kan bovendien na de verkiezingen ook 
nog altijd gewoontegetrouw door de bocht gaan, 
zoals ze de PSP zo graag door de bocht had zien 
gaan.
Wij koesteren zo’n wens niet t.a.v. de PvdA. 
Daarvoor zijn we als PSP te fundamenteel ver
bonden met de strijd van de vredesbeweging, die 
het komende najaar ongetwijfeld alles op alles 
zal zetten om D’66 en CDA in het defensief te 
dwingen en de PvdA aan haar woord te houden. 
Met een duidelijk uitzicht op een linkse regering 
was dat ongetwijfeld gemakkelijker gegaan.

Maar ja, iedereen kan nu weten wie daar beslist 
niet aan wil.

GIED TEN BERGE



Al jaar en dag wordt via regionale en plaatse
lijke dagbladen met de meest uiteenlopende 
soorten advertenties politiepersoneel geworven. 
In de advertentiekolommen van de Leeuwarder 
Courant van 14 april 1863 werden sollicitanten 
opgeroepen met ‘een gezond en sterk lichaams
gestel, niet boven de 36 jaren en volstrekt geen 
misbruik maken van sterken drank’. Zij moesten 
kontakt opnemen met de plaatselijke 
burgemeester.
Wat in vervlogen tijden in een gesprek van de 
burgemeester met de sollicitant naar de funktie 
van aspirant gebeurde, wordt nu - sinds 1975 - 
landelijk geregeld door het Landelijk Selectie 
Centrum (LSC). Dit centrum is gevestigd in 
Hilversum. De achtergrond van liet kreéren van 
een dergelijk centrum was het tot stand brengen 
van een zo eenduidig mogelijk selektiebeleid. 
Het LSC adviseert de burgemeester (gemeente
politie) of de minister van justitie (rijkspolitie). 
Alleen de burgemeester is bevoegd een sollicitant 
aan te stellen of te weigeren. Zo kan het nog 
steeds voorkomen dat de burgemeester van 
gemeente A een gunstig advies van het LSC naast 
zich neer legt, terwijl die van gemeente B zich 
aan het advies houdt.

De politie heeft het niet altijd gemakkelijk gehad 
om aspirant-agenten te krijgen. In 1956 schreef 
ene mijnheer Knibbeler, toenmalig inspekteur 
van de gemeentepolitie Sittard in het Algemeen 
Politie Blad: Tegenwoordig wordt bij voort
during vernomen, dat bij vele gemeentelijke 
politiekorpsen en bij het korps rijkspolitie een 
groot tekort aan geschikte aspiranten voor de 
opleiding tot agent bestaat. Vele korpschefs 
hebben de noodzaak ingezien om een inspekteur

Binnenkort verschijnt onder de titel De Politie, diender o f  commando 
een brochure die is samengesteld en geschreven door de themagroep Justitie 
en Politie van de PSP. In deze brochure wordt uitgebreid aandacht besteed 
aan de politie in Nederland, haar hulpmiddelen, de standpunten van de 
PSP en een aantal aanzetten tot veranderingen. In dit nummer van Bevrijding 
publiceren we gedeelten uit het eerste hoofdstuk dat gaat over de basis 
van het politiekorps: de werving, selektie en opleiding van politiepersoneel. 
Elke organisatie rust voor een belangrijk deel op het personeel dat er in 
werkzaam is. De politie maakt daarop geen uitzondering. Maar in tegen
stelling tot allerlei andere onderdelen van de politieorganisatie (zoals de 
bewapening, de inlichtingendiensten, de bijzonder eenheden) is er over de 
werving, selektie en opleiding van het personeel heel weinig bekend. In de 
brochure worden toch een aantal interessante zaken op een rijtje gezet.

speciaal met de werving te belasten en deze 
letterlijk en figuurlijk de boer op te zenden’.
Bij een onderzoek in 1959 antwoordden van de 
113 ondervraagde korpschefs op de vraag of 
zij moeilijkheden hadden met de werving van 
aspiranten, 60 met ja, 48 met nee, 5 onthielden 
zich. Als voornaamste oorzaken voor de pro
blemen werden genoemd: te lage salariëring, 
grote vraag op de arbeidsmarkt elders, gekoppeld 
aan de gunstiger arbeidsvoorwaarden in andere 
banen, te weinig perspektief, gebrek aan 
standing van het politievak.
Deze gegevens hebben later geleid tot veel 
gerichtere wervingscampagnes.

VERGROENING

Bij de zuivering van de politie na de Tweede
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Wereldoorlog was het Nederlandse politie
apparaat voor een groot gedeelte vernieuwd.
In de jaren 1970-1973 ging deze ‘lichting ‘45-’46’ 
massaal met pensioen. Deze plotselinge leegloop 
kon men niet voldoende opvangen. Veel oudere 
ervaren politiemensen die de dienst verlieten, 
veel jonge onervaren aspiranten die intensief 
geworven moesten worden. Dit staat bekend als 
de vergroening van de politie. Piet van Reenen, 
beleidsambtenaar bij het ministerie van justitie, 
wijt hieraan de opkomst van een hardere, 
minder tolerante politiekultuur, van agenten aan 
wie geen praktijkervaringen zijn doorgegeven en 
die vanouds bestaande informele kontakten met 
de burgers niet hebben.

DE ASPIRANT

Aan aspiranten voor een baan bij de politie 
worden een aantal eisen gesteld. Enerzijds 
een aantal technische eisen, zoals het Nederlands 
staatsburgerschap, een lengte van 1.65 meter 
(vrouwen) of 1.70 meter (mannen), in leeftijd 
tussen 17 en 28 jaar, e.d. Maar zij moeten ook 
voldoen aan de door de ministers van justitie en 
binnenlandse zaken gestelde eisen ten aanzien 
van het geneeskundig psychologisch en psycho
technisch onderzoek en verder dient hij of zij 
het antecedenten- en milieuonderzoek met goed 
gevolg te doorstaan.
De Rijks Psychologische Dienst neemt een voor
test af die bestaat uit, onder andere, een test 
Nederlandse taal, een intelligentietest en een
stabiliteitstest. Men weigerde ons gegevens te 
verstrekken over wat deze tests inhouden. 
Dan volgt een basistest, een soort risiko- 
onderzoek. Bij de kandidaat wordt gezocht naar 
eigenschappen of karaktertrekken 'die een 
belemmering kunnen vormen voor een goede 
taakuitoefening ais politieagent 
Er wordt tevens een antecedentenonderzoek 
gedaan naar de sollicitant, is hij of zij wel eens 
met de politie in aanraking gekomen en zo ja, 
waarvoor. Een onderzoek thuis hoort eveneens 
bij het onderzoek. In dit zogeheten milieu
onderzoek worden buren, de plaatselijke politie 
en dergelijke aan de tand gevoeld. Hoe dat er
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aan toe kan gaan .  ver te l t  Bouw e Kalina, v o o r 
malig h o o fd - in sp e k teu r  van de zedenpo li t ie  in 
R o t te rd a m :  'O o k  de p o l i t ie b o n d e n  buigen zich 
over die vraag, h e t  is vo ls trek t  mistig. De 
gesprekken,  die de leden  van de wervings- 
kommissie voeren m e t  de so l l ic i tan ten  n em en  
een belangrijke p laa ts  in en wat er gebeur t ,  
daar k o m  je  weinig a ch te r .  Ik heb  wel eens 
gehoord  da t  e r  gevraagd werd:  Wat vind je  van 
Kal ma? Ja ren  geleden heb  ik eens  een a n te c e 
d e n te n ra p p o r t  gezien. Als p o s i t ie f  p u n t  s to n d  
daarbij vermeld:  In de  kast  s to n d  Eenzaam 
maar niet alleen van prinses  W ilhelmina '.
Het is moeili jk  konklus ies  te t rek k en  uit  wat 
bekend  is. Dat he t  a l lemaal geen k o ek  en ei is, 
blijkt b i jvoorbeeld  wel u it  een  CPN-beschikking 
van m inis ter-pres ident  Drees. De h ee r  Doesburg,  
hoofd-kom m issar is  in U tre c h t ,  verte lt  (in 
Bevrijding 1980  nr. 4) d o o d k a lm  d a t  hij 
inderdaad  geen CPN-ers zou  n e m e n .  Minister 
Wiegel van b innen landse  zaken  o n tk e n d e  later ,  
naar aanleid ing van vragen daarover ,  h e t  bestaan  
van een besch ikk ing .  Wie van deze  twee heren  is 
meer rep re sen ta t ie f  v o o r  de denkw ijze  b innen 
de Nederlandse po l i t ieko rpsen?
Dan nog helemaal afgezien van de invloed 
van de zelf-selektie, van m ensen  die er  n ie t  over 
denken he t  poli t ievak  als b e ro e p  te k iezen.
Elk vak kiest zijn eigen m ensen .  Zoals  in h e t  
boekje Praten met de politie (uitgeverij Bruna, 
1971) w o rd t  gesteld: ' . . . .een PSP-er k o m t  n ie t  
bij de politie ,  d a t  wil hij n ie t . . . . '  En zo  w o rd t  elk 
rol-konflikt bij v o o rb a a t  al opgelost .  O p  enkele  
u itzonderingen na  - en  d aa r  m a a k t  he t  ap p a raa t  
zich zo snel mogeli jk  van af.

O P L E ID IN G

K om  je d o o r  die selektie ,  dan volgt de opleid ing.  
Op een ople id ingsschool  van de politie .  Gangen 
die naar  boenw as  ru iken .  De Telegraaf als enige 
k ra n t  in de k an t in e  te koop .  Veel, voo r  een 
vredelievend m ens  al gauw té veel, exercitie-  
oefeningen op  een g ro o t  plein. Nog niet  
he lemaal b i jgekom en  weer terug in de klas 
waar  je  w o rd t  bez iggehouden  m e t  s t ra f rech t ,  
s t ra fvorder ing ,  s taa ts inrich ting ,  verkeer  en 
allerlei b i jzondere  w e t te n  zoals de Vogel wet ,  
de Visserijwet en de Winkelsluitingswet. O f  je 
h e t  la ter  n o u  nodig  h e b t  o f  niet. Erg veel sport .  
K lasgenoten  m o e te n  n ie t  voor e lkaar  o n d e rd o en .  
De m ees t  fan a t iek en  zijn de besten. Gedragen  
zich o f  het  een c o m m a n d o t ra in in g  is. Elke 
m in u u t  van de dag gevuld. Tien m aan d en  weg uit  
de beschaving, die s teeds vijandiger w ord t .  
Daar g ebeu ren  allerlei fou te  dingen die jij, 
als p o l i t ie m a n /v ro u w  recht  m o e t  ze t ten .  In 
hulpverlening  oefen  je  niet,  behalve EHBO.

Dat was negen ja a r  geleden. Nieuwsgieri g 
gew orden  d o o r  de verhalen over de vernieuwing 
van de opleid ing  p ra ten  we m e t  enkele  d o c e n te n  
van z o ’n opleiding. 'We brengen nu de m a a t 
schappij  in de schooi.  Het COC, rechters ,  he t  
J e l l in e k ce n t ru m  (opvang drugs- en a lkohol-  
v e rs laa fd e n ), NVSH en po l i t ievakbonden .  V o o r  
krakers  h e b b en  we geen tijd, je  m o e t  p r io r i te i ten  
s tel len .  O rdeh an d h av in g  en niet hulpverlen ing  
is de prim aire  po l i t ie taak .  Er is een  gat te 
k o n s ta te ren  tussen de opleiding en de prak t i jk .  
Er is geen m ogeli jkheid  da t  agen ten  die al een

paar jaa r  m eedraa ien  in een ko rps  m e t  hun  
ervaring te ru g k o m e n  n aa r  de school .  D aarnaast  
m o e t  e r  na tuu r l i jk  veel m eer  her- en  bijscholing 
k o m e n  in de  t o e k o m s t . ’
Er is n ie t  veel reden  t o t  o p t im ism e  over  de 
vern ieuw ing  op  de op le id ingsscho len .  D em o- 
k ra t ische  rech ten  lijken alleen th eo re t isch  
b e sch o u w d  te w o rd en :  de h iërarch ische  
s t r u k t u u r v a n  de ople id ing  b ied t  weinig kansen  
o m  die rech ten  o o k  werkeli jk  in de p rak t i jk  
toe  te passen .  De d o c e n te n  zeggen zelf  v o ld o e n d e  
ru im te  te h e b b en  o m  h u n  eigen m ening  k e n b aa r  
te m a k e n ,  m aar ,  voegt één h u n n e r  daar  o n m id 
dellijk aan toe: 'Ik hen socialist maar ik maak 
daar geen reklame voor'. En: 'De docenten 
vormen een afspiegeling van de maatschappij’. 
De d o c e n te n  zijn allen a fkom stig  uit de 
p rak t ische  po l i t ied iens t  en daar  zullen ze wel een 
afspiegeling van zijn, m aar  van de m aatschapp i j?  
H oogs tens  van het  o rde l ievende  deel der  natie .  
Bouw e Kalina ligt nog  vers in he t  geheugen ,  
terwijl op  dit  m o m e n t  Jan  de G oede  en  Aad 
van Berkel h e t  v u u r  na aan de  schenen  w o rd t  
gelegd. En voor  k rakers  is nog steeds geen tijd.

In 1982 zal de polit ie  in N eder land  nagenoeg  o p  
volle s te rk te  zijn. Nu al w o rd t  de kapac i te i t  
op  de op le id ingsscholen  ve rm inderd .  Nu w o rd t  
pas over vern ieuw ing  gesp roken .  Dat is negen 
ja a r  te laat.  Negen ja a r  geleden begon m en  zich 
im m ers  op  te m ak e n  voor  de g ro te  verjonging 
van de poli t ie .  Nu die ver jong ingskuur  a f  is, 
is m en  bere id  de ople id ing  te vern ieuw en .
Dat s te m t  wel enigszins b i t te r .



RAMPENPLANNEN

Een spook waart door Europa. Het spook van de gevaarlijke stoffen. Dag en 
nacht worden door ons land gevaarlijke stoffen vervoerd over weg, water en 
spoor. Hoe weet je welke stoffen gevaarlijk zijn en welke niet? Het aantal 
milieu-vreemde stoffen dat in de industrie wordt toegepast loopt eerder in de 
100.000 dan de 50.000 en er komen nog dagelijks nieuwe bij. Op dit 
moment zijn er een kleine 3.000 gevaarlijke stoffen benoemd. De Wet 
Gevaarlijke Stoffen  kent een universele en internationale indeling in gevaren
klassen. Slechts 250 stoffen zijn ingedeeld in een gevarenklasse, waardoor ze 
onderworpen zijn aan de voorschriften die de wet stelt. Deze indeling is 
zodanig, dat binnen een bepaalde klasse stoffen met overeenkomstig 
gevarenaspekt zijn samengebracht.
Als we de gevaarlijke stoffen zeer algemeen 
definiëren als ‘een stof die reeds in relatief 
kleine hoeveelheden door zijn specifieke eigen
schappen schade of ernstige hinder kan opleveren 
voor mensen, planten, dieren en goederen’ dan 
is het duidelijk dat met deze stoffen zeer voor
zichtig moet worden omgegaan. Als dat niet 
gebeurt krijgen we daarvoor de rekening gepre
senteerd. De rekening voor de onverantwoorde
lijke wijze waarop de industrie zich in de jaren 
zestig en zeventig van gevaarlijk chemisch afval 
heeft ontdaan is al binnen. Het afgraven en 
verwerken van het gif zal vele miljarden kosten 
omdat de industrie nu eenmaal voor de op korte 
termijn zeer winstgevende oplossing kiest en 
dat was dumpen - desnoods op eigen fabrieks
terrein - al dan niet illegaal. Niet voor wat 
betreft de lozing ondervinden produktie- 
processen die gevaarlijke stoffen in ons milieu 
brengen weinig tegenstand, ook aan het vervoer 
van gevaarlijke stoffen wordt door de huidige 
wetgeving weinig beperkingen opgelegd. Terwijl 
hier eveneens de gevolgen rampzalig kunnen zijn.

De Wet Gevaarlijke Stoffen dateert uit 1963 
en is gewijzigd en aangepast in 1979. In het 
voorgaande werd al aangegeven dat veel stoffen, 
hoewel ze als gevaarlijk kunnen worden aange
merkt, niet onder de invloedssfeer van de Wet 
vallen. Buiten de 250 stoffen met een gevaren
code die iets zegt over brandbaarheid, giftigheid 
enz. wordt een veelvoud aan stoffen vervoerd 
die nog geen risiko-analyse ondergaan hebben. 
Bovendien zijn de opvattingen over de gevaren- 
grens van een bepaalde stof doorlopend aan 
veranderingen onderhevig en zijn het soms 
minieme verschillen bij één bepaalde stof die al 
andere specifikaties noodzakelijk maken en 
daardoor indeling in een andere gevarenklasse 
met andersluidende voorschriften. De verant- 
woordelijkeheid voor een veilig vervoer berust 
vooral bij de verlader, verpakker dus.

De Nederlandse Spoorwegen bijvoorbeeld die 
ook veel van buitenlandse verladers afkomstige 
gevaarlijke stoffen vervoeren, leggen de verant
woordelijkheid hiervoor dan ook geheel bij de 
afzender en vervoeren ‘alles wat ze aange
boden krijgen’. Wel is de NS bereid achteraf 
a raison van f 1.000,- een ieder die dat wenst 
een komputer-uitdraai met gegevens over de die 
week vervoerde gevaarlijke stoffen te leveren! 
(De NS Perdienst tel.: 030-314359 staat voor U 
klaar.)
Voor de Nederlandse verpakker is van belang

het Besluit Aflevering Gevaarlijke Stoffen 
van 1.8.1980 dat de voorschriften en eisen 
t.a.v. de verpakking vastlegt. De algemene eis 
is dat een verpakking die een aangewezen (!) 
gevaarlijke stof rechtsstreeks omsluit zodanig 
moet zijn dat a) daaruit niets van de gevaarlijke 
stoffen kan ontsnappen; b) deze van materiaal 
vervaardigd is dat niet door de gevaarlijke stof 
kan worden aangetast noch hiermee een gevaar
lijke reaktie kan aangaan en c) tegen normale 
behandeling bestand is. Verder wordt geregeld 
hoe de verpakking moet worden gemerkt door 
etikettering. In bijlagen van de wet worden 
voorschriften gegeven voor de verpakking van de 
afzonderlijke stoffen in elke klasse.

Ligt het aksent dus op de verpakking, daarnaast 
zijn voor bepaalde stoffen en dan vaak nog 
in bepaalde hoeveelheden speciale vervoers-
voorsehriften van toepassing. Ten onrechte 
wordt nog wel eens verondersteld dat alle
gevaarlijke stoffen langs voorgeschreven route
moeten worden vervoerd, (routeplieht). De
wet onderscheidt:
1. vergunningsplichtige stoffen. Dit zijn de 

ontploffingsgevaarlijke waarvoor aan het 
ministerie van verkeer en waterstaat een 
vervoersvergunning moet worden gevraagd, 
terwijl voor het laden en lossen een speciale 
vergunning, af te geven door B&W van de 
betreffende plaats, nodig is;

2. meldingsplichtige stoffen. Voor laden en 
lossen binnen de bebouwde kom bij B&W 
van de plaats toestemming aan te vragen. 
Voor laden en lossen buiten de bebouwde 
kom is geen toestemming noodzakelijk 
maar moeten B&W wel op de hoogte worden 
gebracht. De laad- en loshandelingen zowel 
binnen als buiten de bebouwde kom moeten 
tevens aangemeld worden aan de Komman- 
dant van het Korps Controleurs Gevaarlijke 
Stoffen.

3. routepliehtige stoffen. In gedeelten van 
gemeenten waar een route is aangewezen 
en aangeduid mogen bepaalde geva ren klasse- 
stoffen niet buiten deze route vervoerd 
worden. Uiteraard vallen hieronder de 
eerdergenoemde vergunnings- en meldings
plichtige stoffen.

ROUTEPLICHT

In veel gemeenten ontbreekt een routering 
en wordt er ook niet aan gewerkt. Dat is wel 
begrijpelijk omdat de inwoners het hun gemeente

bestuur niet in dank zullen afnemen wanneer de 
route door hun buurt voert terwijl de andere 
inwoners ten onrechte het gevoel krijgen dat ze 
veilig zitten. Wat niet weet, wat niet deert 
is de gedachtengang ten gemeentehuize. Toch 
moet geprobeerd worden de gemeenteraad 
een *Verordening routering gevaarlijke stoffen' 
te laten vaststellen. Zo kan men er gemakkelijker 
achter komen welke stoffen in de gemeente 
terecht komen of welke er doorheen worden 
gevoerd. Door de gemeente Eindhoven is een 
jaar geleden met de grootste vervoerders van 
gevaarlijke stoffen een regeling getroffen waarbij 
voorlopig voor de duur van 1 jaar op basis van 
vrijwilligheid de in gezamenlijk overleg vast
gestelde routes gebruikt zullen worden. De 
betrokken bedrijven nemen 80%van het vervoer 
van gevaarlijke stoffen in Eindhoven voor hun 
rekening. Het gemeentebestuur noemt als 
voordeel dat ook afspraken gemaakt kunnen 
worden over het vervoer van stoffen die formeel 
niet onder een routeplieht kunnen worden 
gebracht, maar waarvoor zij vaste routes toch op 
prijs stellen.

Het PSP-verkiezingsprogramma wil o.a. extra 
strenge eisen voor vervoer van gevaarlijke 
stoffen, geen vervoer van gevaarlijke stoffen 
meer langs woonwijken en het goederenvervoer 
zo veel mogelijk langs spoor- en waterweg.
Het eerste zou nog het eenvoudigst te realiseren 
zijn. Een kwestie van herziening van de W.G.S. 
waaraan op het ministerie van verkeer en water
staat toch al gewerkt wordt. Een nieuwe Wet 
Vervoer Gevaarlijke Stoffen (W.V.G.S.) die nog 
in werking zal treden heeft als nieuwe elementen 
slechts verplichting tot periodieke informatie
verstrekking aan de overheid, bijvoorbeeld 
over vervoerde of ontvangen hoeveelheden 
en over onregelmatigheden e.d. bij laden, lossen. 
Maar dergelijke verplichtingen zouden toch 
maar voor een beperkt aantal gevaarlijke stoffen 
kunnen worden ingevoerd. Geen sprake van 
extra strenge eisen dus. Geen lering getrokken 
uit de rekening die nog betaald moet worden 
voor het vervuilen van onze bodem met gevaar
lijke stoffen. De laatste twee punten lijken met 
elkaar in tegenspraak voorzover het de gevaar
lijke stoffen betreft. Het is ongetwijfeld juist dat 
railvervoer veiliger is dan weg- en watervervoer. 
Bij de aanleg van het spoorwegnet is met vervoer 
van gevaarlijke stoffen uiteraard geen rekening 
gehouden. De spoorwegen zijn juist sterk op de 
woonkernen gekoncentreerd zodat nu deze 
woonkernen door het spoorwegverkeer gevaar 
lopen. Er doen zich regelmatig incidenten 
voor die niet allemaal in de publiciteit komen. 
Het laatste half jaar hadden zulke incidenten 
met chloor- en LPG-treinen bij Rotterdam, 
Dordrecht en Hengelo in regelrechte rampen 
kunnen ontaarden.

RAMPENPLANNEN

Eigenlijk een hoofdstuk apart. Wie had nu ver
wacht dat juist minister Wiegel de BB zou 
afschaffen? Het bijna ritueel geworden stemmen 
tegen een post voor de BB op de begroting 
behoort straks tot de PSP-geschiedenis. De 
Paladijn, maandelijks periodiek van de BB,



reageerde zodra de plannen bekend werden 
verontwaardigd, niet-begrijpend en later 
gelaten. In het nummer van november ’80 
moet de hoofdredakteur erkennen dat ‘de 
minister het groene licht heeft gekregen om 
zijn plannen, die nog geen jaar oud zijn en die 
moeten leiden tot de opheffing van een bijna 
dertig jaar oude hulpverleningsorganisatie, oor
spronkelijk opgericht om in tijden van de 
grootste ellende, oorlog, te trachten het ergste 
leed te verzachten, uit te voeren’. De cover 
van die Paladijn is opgesierd met een cartoon 
waarin Wiegel de guillotine bedient waaronder 
het BB-hoofd van de civiele verdediging valt.
In de volgende Paladijn al wordt dat ten zeerste 
betreurd. Is er een telegram met excuses naar de 
Excellentie gegaan en heeft een enkele nood- 
wachtkommandant besloten de Paladijn niet 
te verzenden en de voor zijn noodwachters 
bestemde exemplaren te laten vernietigen!

De BB heeft het er erg moeilijk mee, maar 
verdwijnen moeten ze. In het wetsontwerp 
Rampenplan wordt nu de brandweer kern van 
de hulpverleningsorganisatie en de overige 
BB-taken worden overgenomen door organi
saties als het Rode Kruis. Bij de voorbereiding 
en uitvoering van de rampbestrijding krijgt de 
gemeente een centrale plaats en belangrijke 
taken. De burgemeester voert het opperbevel. 
Vooruitlopend op het in werking treden van 
deze wet, waarna binnen 2 jaar de gemeente
raad een rampenplan moet hebben vastgesteld, 
hebben diverse gemeenten nu al een rampenplan 
aangenomen. Let wel, d.i. een organisatieplan, 
dat B&W machtigt tot nadere uitwerking van de 
in het rampenplan genoemde onderwerpen. 
Die uitwerking houdt in het opstellen van 
rampenbestrijdingsplannen t.w.: de draaiboeken 
waarin per mogelijke ramp de te nemen veilig
heidsmaatregelen zijn opgenomen en up-to-date 
worden gehouden. Een veilig gevoel als men 
zeker zou weten dat B&W alle risiko’s die zich 
mogelijk bij kalamiteiten binnen de gemeente
grenzen kunnen voordoen, in voldoende mate 
onderkennen. Zoals het er nu voorstaat is de 
rampenbestrijding evenwel geheim. Ook in 
brandweerkringen vindt men die situatie onbe
vredigend. Het is immers al moeilijk genoeg 
om alle risiko’s in beeld te krijgen. Niet-ambte- 
lijke informatie kan daarom een welkome 
aanvulling inhouden, terwijl de inwoners het 
recht hebben te weten welke risiko’s voor hen 
aanvaardbaar worden geacht.

Een goed voorbeeld heeft het gemeentebestuur 
van Tholen gegeven door een folder te ver
spreiden met aanwijzingen hoe de inwoners 
moeten handelen bij een eventuele ramp op het 
industrieterrein bij Theodorushaven in Bergen 
op Zoom. Bij een eventuele kalamiteit bij 
General Electric Plastics kam Tholen in de 
invloedssfeer van zo’n ramp terecht komen. 
Begin 1977 is er voor het eerst over de folder 
gepraat en twee-en-half jaar later al vond de 
verspreiding onder de Tholenaren plaats. Vaak 
steken B&W liever de koppen in het zand 
en sturen verontruste burgers met een kluitje in 
het riet. Zoals in Woerden waar de PSP op haar 
vragen, in september 1980, gesteld over het

vervoer van gevaarlijke stoffen per trein door 
Woerden, van het spoorwegtrajekt Utrecht- 
Gouda per week meer dan 1000 wagons met 
gevaarlijke stoffen gaan. Zelfs kernafval, welk 
vervoer overigens onder de voorschriften van de 
Kernenergiewet valt.

De PSP-raadsleden in Bussum en Hilversum 
hebben begin april '81 een reeks vragen gesteld 
n.a.v. brandweeroefeningen op het spoorweg
emplacement, waarbij het ging om een ketel- 
wagen gevuld met ‘een gevaarlijke, licht ont
vlambare stof, die door een aanrijding op een 
spoorwegovergang in brand was geraakt’. Over 
het baanvak Hilversum-Amsterdam zou 
wekelijks een totaal van 200 tot 500 beladen 
en ledige wagons gaan. Om te voorkomen met 
nietszeggende antwoorden te worden opge
scheept, is een rapport van de Dienst Centraal 
Milieubeheer Rijnmond bijgevoegd met be
schrijving en berekeningen van een aantal 
gevaarlijke stoffen welke per tankwagon 
vervoerd plegen te worden. Zoals expliciet 
geantwoord kan worden of ja dan neen transport 
plaats vindt van die stoffen en of rekening 
is gehouden met de sehade-afstand van verschil
lende stoffen, bijvoorbeeld LPG 280 tot 2000 
meter; CHLOOR 6 km, AMMONIAK 2500 
meter. Tevens wordt gevraagd: Welke gevaren
of risik o-analyses m.b.t. transport en verlading 
van gevaarlijke stoffen zijn uitgevoerd in het 
kader van het rampenplan, dat door de gemeente
raad in 1980 is vastgesteld? Welke rampen
bestrijdingsplannen aan de hand van deze 
analyses per mogelijke gebeurtenis zijn opgesteld? 
De hamvraag luidt: Bent u bereid om de 
omwonenden van de baanvakken te informeren 
over het vervoer van gevaarlijke stoffen per 
spoor, de daaraan verbonden risiko’s en de 
getroffen voorzorgsmaatregelen in de rampen
plannen van de gemeente Hilversum en de N.V. 
Nederlandse Spoorwegen?

De mensen die langs de spoorbaan wonen 
hebben van de PSP een informatiefoldertje 
in de bus gekregen en zullen zodra de ant
woorden door de verschillende gemeente
besturen zijn verstrekt, opnieuw worden ge- 
informeerd. De Gooi- en Eemlander staat

vierkant achter de PSP-stellingname en laat in 
haar hoofd-redaktioneel kommentaar weten dat: 
....het verstandig is in een aangelegenheid als 
deze volstrekte openheid te betrachten. Laat 
ieder gerust weten welke stoffen er vervoerd 
worden en in welke hoeveelheden. Geheim
zinnigheid hierover werkt allen maar spekulaties 
en geruchtvorming in de hand. (-) Kennis van 
zaken over het bedoelde vervoer is ook nuttig 
voor de toetsing van de werkelijkheid van de 
zogenaamde ‘Rampenplannen’ voor zover die 
al klaar liggen. Voorzien die plannen inderdaad 
in een adekwaat optreden, wanneer een van de 
wagens, die met een gevaarlijke stof door het 
Gooi razen, verongelukt? En zijn die plannen 
in de verschillende gemeenten wel goed op 
elkaar afgestemd? Over het antwoord op beide 
vragen bestaat gerede twijfel <-)’

De strijd vóór energievoorziening door ‘alter
natieve’ bronnen en tégen kernenergie neemt een 
belangrijke plaats in bij de Milieu en Technologie 
Kommissie PSP (Mitek). Sinds kort is de Mitek 
zich ook gaan bezighouden met het vervoer 
van gevaarlijke stoffen. Een afdelingsenquete 
over deze materie verschafte informatie over 
de stand van zaken in verschillende gemeenten. 
De Mitek wil initiatieven stimuleren om meer 
openheid te verkrijgen over de risiko’s die de 
overheid aanvaardbaar acht en de toereikendheid 
van veiligheidsmaatregelen en rampenbestrijdings
plannen.
Groepen die de laatste jaren aktief zijn tegen 
opslag en vervoer van gevaarlijke stoffen hebben 
zich sinds mei 1980 aaneengesloten in een 
landelijk overleg gevaarlijke stoffen (LOGS).
Op 16 mei a.s. wordt een landelijke aktiedag 
georganiseerd, zodat met een protest tegen het 
vervoer van gevaarlijke stoffen door de woon
plaats het beste hierop kan worden ingehaakt. Er 
komen affiches en Vereniging Milieudefensie 
brengt een uitvoerige brochure uit. Voor uit
wisseling van informatie, suggesties, deskundigen
hulp biedt de Mitekstand in de Expohal op 
9 mei gelegenheid.
MITEK - PSP 
Postbus 700 
1000 AS Amsterdam

DICK VAN DOORN



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

Doehetnw u k rik t f 750 b i m /ie!
Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 

ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r

L

1
Naam en voorletter(s):

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070^47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□  wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen

*  aankruisen wat u wenst. 001J



PvdA  en  C D AW ein ig  verschil mssen
‘Kom nu toch. Een partij als de PSP heeft fundamenteel andere ideeën over 
hoe de ekonomie moet worden opgebouwd. Wij, en dan bedoel ik de PvdA 
en het CDA, verschillen daarover niet principieel van mening. Alleen in 
nuances’. Een uitspraak van het CDA-kamerlid Aarts tegen zijn PvdA-kollega 
Knol die eerder nog de afwijzing van het huidige ekonomische systeem als 
PvdA-standpunt probeerde te verkopen. Dat is tenminste een duidelijke 
uitspraak van Aarts in de wollige woordenbrei die over ontwikkelingssamen
werking in de verkiezingstijd verkondigd wordt. Wanneer de verschillende 
standpunten samen met de politieke praktijk van de laatste jaren bekeken 
worden dan blijkt dat de vier grote partijen niet zoveel van elkaar verschillen.

Wie wil weten wat hij of zij van de politieke 
partijen op het gebied van ontwikkelingssamen
werking verwachten kan, moet niet alleen mooie 
verkiezingsprogramma’s lezen of mooie verkie- 
zingsverhalen aanhoren, maar ook de politieke 
praktijk bekijken. In 1977 gaven het NOVIB en 
het Interkerkelijk Vredesberaad samen hierover 
een uitstekende ‘kieswijzer’ uit. Voor de Kamer
verkiezingen van 1981 moeten we gebruik 
maken van de ‘Verkiezingskrant’ van de NIO- 
vereniging (Nieuwe Internationale Orde) en het 
NOVIB-magazine ‘Onze Wereld’ van mei. De 
NlO-vereniging pakte het helemaal groots aan 
door in Amsterdam op 24 april een hearing te 
organiseren waarbij alle partijen van CDA tot 
CPN aan bod kwamen. Behalve 8 mensen op 
het podium was er ook een kritisch panel 
opgesteld van mensen van de derde wereld 
beweging die de parlementariërs meteen lik op 
stuk konden geven. Voor een forumavond een 
uitstekende opzet, al blijft het voor de mensen 
in de zaal een probleem om in het bos de goede 
bomen te zien.
Het CDA kwam door een vergissing een uur te 
laat en de bijdrage werd na een paar zinnen als 
‘zonde van de tijd’ door een panellid al afgedaan 
Rond het thema handelspolitiek konstateerde 
het panel ‘niet veel verschil tussen de PvdA en 
de VVD’. De grote verschillen zaten toch bij de 
inbreng van wat tegenwoordig wel ‘klein links’ 
genoemd wordt: PPR, CPN en PSP.
De PPR komt met een ‘scenario’ dat als centraal 
punt heeft dat de loonkosten omlaag moeten. 
Een basisinkomen voor iedereen van f 1000,- 
is daarbij essentieel. De exportpositie van 
Nederland verslechtert nog verder, maar dat is 
niet zo erg en we zouden een begin kunnen 
maken met importvervanging. Het PPR-scenario 
is rijkelijk vaag, met name in haar financiële 
konsekwenties. ‘De gevolgen van PPR-scenario 
zijn onvoorstelbaar’, schrijft de PPR-scenario- 
krant zelf, maar er wordt later aan toegevoegd: 
‘PPR-scenario wil het ondenkbare bespreekbaar 
maken’. Toen Ria Beckers het PPR-standpunt 
vertelde reageerde PSP-kamerlid Fred van der 
Spek met ‘Er wordt helemaal niets over de 
machtsverhoudingen gezegd’. PvdA-er Hans 
Kombrink: ‘Ik moet er niet aan denken als we 
met zulke theoretische koncepten als die 
mevrouw Beckers verdedigt, uit de voeten 
moeten’. Vanachter de paneltafel klonk simpel: 
‘Hoe moet het nou met de linkse samenwerking?’

EEN NIEUWE ORDE?

De laatste jaren wordt er veel gesproken over een 
NIEO, een Nieuwe Internationale Ekonomische

Orde, waarbij de herstrukturering van de Neder
landse industrie een rol speelt. Door een herver
deling van de produktie van noord naar zuid 
kan de derde wereld de mogelijkheid krijgen 
zich onafhankelijker te maken, tenminste zo is 
de theorie. De derde wereld moet dan meer 
gebruik maken van haar (goedkope) arbeids
kracht en haar grondstoffen. Voor het westen 
blijft dan de hoogwaardige technologie over en 
hooggeschoolde arbeid. Volgens de NIO gaan de 
PPR en de PSP het verst in hun kritiek op deze 
theorie. Fred van der Spek: ‘De eenvoudige 
dingen gaan dan naar de derde wereld. De hoog
waardige produktie houden we hier. Wij in het 
westen verdommen het om technologie over te 
dragen. Zo’n herstrukturering bevestigt alleen 
maar de ongelijkheid. De PSP is voor een 
gemengde ekonomie. Het is een gevaarlijke 
ontwikkeling dat de eenvoudige produktie af
gestoten wordt. Wij hoeven niet de textiel voor 
lieden heel ver weg te maken. En heden heel ver 
weg hoeven dat ook niet voor ons te doen.’
Boe Thio gaf het CPN-standpunt over her
strukturering: ‘Werknemers hebben het recht 
zich te verdedigen tegen het afpakken van hun 
werkgelegenheid. Herstrukturering is niet het 
verplaatsen van werkgelegenheid. Het leidt tot 
vernietiging van arbeidsplaatsen daar. Herstruk
turering is het gevolg van een kapitalistische 
ontwikkeling, voor ons niet nastrevenswaard.’ 
PvdA-er Hans Kombrik reageerde: ‘Dit is 
reaktionair. De CPN zegt ‘geen man de poort 
uit’, ze wil de nationale industrie beschermen.’ 
Vanuit de grote partijen wordt de ‘kennis
industrie’ voor Nederland in dit kader benadrukt. 
Daarmee behoudt Nederland dan inderdaad 
een hoogwaardige, kapitaalintensieve sektor. 
Op vragen hoe dat nu de positie van de ont
wikkelingslanden ten goede komt, antwoordt 
Kombrink: Ze moeten daar aansluiten bij de 
mogelijkheden die er zijn. Waarom zou daar geen 
kennisindustrie kunnen komen? En daarmee 
bevestigde Kombrink dan precies de onderont
wikkelde positie van deze landen, die immers 
niet de mogelijkheden hebben. Terecht kon Thio 
nu reageren: Dit is belachelijk. Want dat gebeurt 
niet. De VVD-er Waalkens mompelt dan tegen 
Kombrink: We komen al aardig bij elkaar. 
Voor de CPN blijft het een probleem hoe ze 
aan de ene kant ‘de eisen gericht op demokrati- 
sering van de internationale ekonomische 
betrekkingen (NIEO) ondersteuenen’ zal 
kombineren met haar standpunt over herstruk
turering. Voor de PSP zijn er nogal wat 
bezwaren tegen dit NIEO-standpunt van de 
‘groep van 77’, de beweging van de niet 
gebonden landen.

BEWAPENINGSEXPORT DERDE WERELD

‘Eén vorm van herstrukturering in Nederland 
mag zonder meer geslaagd worden genoemd: 
(....) een voortgaande militarisering van de 
industrie. Nu de westerse markten overver
zadigd zijn, komt het prima uit dat in de derde 
wereld de behoefte aan wapentuig steeds maar 
toeneemt. Ook Nederland speelt daar op in, 
met ondernemerschap en kreativiteit en met een 
overheidssteun die in andere sektoren vaak zo 
node wordt gemist.’ Een citaat uit de NlO-krant, 
dat duidt op de onder de regering Den Uyl/
Van Agt ingette industrieontwikkeling in de 
richting van wapenproduktie. Het RSV-koncem 
werd toen de richting van de marine-scheeps- 
bouw opgestuurd.
Nederland staat als negende land genoteerd als 
wapenexporteur naar de derde wereld. (In de 
vorige Bevrijding stond Nederland in het artikel 
over het Brandtrapport abusievelijk als derde 
land genoemd.)
Behalve de VVD zie je bij alle partijen de 
intentie om de wapenexport naar de derde 
wereld terug te dringen. Maar bij voorbaat 
worden de goede pogingen al weer ontkracht 
door ze op zo’n manier uit te willen voeren 
dat er weinig van te verwachten is. De NIO- 
krant stelt scherp: ‘Wanneer men echt van plan 
is de wapenuitvoer te beperken, zal dit verre
gaande gevolgen hebben voor de Nederlandse 
wapenindustrie en de werkgelegenheid daarin. 
Hierop wordt echter geheel niet ingespeeld 
in de sociaai-ekonomische paragrafen van de 
grote partijen’. In de diskussie over ontwikke
lingssamenwerking komt steeds meer naar voren 
dat het om een veel breder terrein gaat dan 
om wat hulp voor de armen of allerarmsten. 
Een verdienste van de derde wereldbeweging 
is zeker dat steeds meer de relatie wordt gelegd 
naar andere zaken zoals de handelspolitiek 
en de bewapening.
De PSP blijkt een eigen positie bij de ontwikke
lingssamenwerking in te nemen. Onze Wereld: 
‘De PSP-er Van der Spek gooit almaar knuppels 
in het hoenderhok.(....) Harry Arts (CDA):
De besluitvorming op dit punt (ontwikkelings
politiek) heeft de laatste jaren nooit veel 
problemen opgeleverd. Knol (PvdA) en ik ver
schillen nauwelijks van mening, er is eigenlijk 
maar één tegenstelling en dat is de PSP en soms 
de CPN tegenover de rest van de kamer’.

SIEP VAN DER WERF



D e Poolse w eg  n a a r  S o lidarnosc
‘Wat er nog van de Poolse Oktober overeind 
was gebleven werd door de plenaire zitting van 
het Centraal Comité in juli '63 afgebroken.
De partijkontrole over het kulturele leven 
werd toen aanzienlijk verscherpt en de bevoegd
heden van de censor werden uitgebreid. Maar de 
Poolse intelligentie wenste niet zonder strijd ten 
onder te gaan.'
Dat staat in het boek ‘De Poolse weg naar 
Solidarnosc', dat onlangs bij de coöperatieve,
socialistische uitgeverij de Woelrat in Boskoop 
uitkwam. In het vorige nummer van Bevrijding 
werd de recente geschiedenis van Polen verteld 
door een Tsjech. Jiri Pelikan. In dit boek wordt 
echter de Poolse geschiedenis van 1975 tot 1980, 
het jaar waarin de lang aanhoudende Poolse 
Zomer begon, door Polen zelf verteld. En wel via 
allerlei originele dokumenten, die de Poolse 
oppositie in die jaren het licht deed zien.
Maar liefst 49 dokumenten werden uit het 
Pools vertaald. Het zijn dokumenten van 
politieke oppositiegroepen, arbeiders-organi- 
saties, boeren en intellektuelen, waaruit bij 
lezing een helder beeld van de ontwikkeling 
van de Poolse oppositie en maatschappij ontstaat. 
De in het boek verzamelde dokumenten maken 
duidelijk, dat aan de Poolse zomer een moeilijke 
winter van sporadisch verzet en harde onder
drukking en een langzaam ontluikende lente 
van spontane uitbarstingen en volksverzet 
en een liberaliserende ekonomische politiek 
voorafgingen.

(ingezonden mededeling)

Wegens aanschaf van een nieuwe schrijfmachine 
bied ik mijn 2 jaar oude schrijfhui typemachine 
te koop aan, inkl. 4 verwisselbare “bollen". Over 
de prijs worden we het wel eens.
Peter Dros, 1c Weterinplantsoen 4, Amsterdam, 
tel. 020- 25 54 92.

(ingezonden mededeling)

De Nieuwe Linie, liever links

GEZOCHT 
ABONNEES M/V

DNL, Antwoordnummer 1855, 
Amsterdam of bel 020-233481 

en lees DNL een kwartaal 
voor twee tientjes.

Het laatste dokument in het boek is het akkoord 
van Gdansk, dat op 31 augustus 1980 gesloten 
werd tussen het centrale stakingskomitee en de 
Poolse regering. Dit akkoord luidde het tijdperk 
in, waarin een deel van de oppositie in Polen 
een legaal, bovengronds bestaan kon gaan leiden. 
Van de 21 artikelen van dit akkoord zijn er tot 
nog toe 4 uitgevoerd, wist Jiri Pelikan £en 
maand geleden te vertellen.
De eisen van de Poolse arbeiders in oktober ‘56 
werden sneller ingewilligd dan die van augustus 
'80. Zeven jaar later waren die eisen van '56

Ondanks het feit dat de PSP de afgelopen 
vier jaar slechts met een éénmansfraktie in de 
Tweede Kamer vertegenwoordigd was heeft 
ze toch nog kans gezien veel aandacht te 
schenken aan problemen in de regio's. Zuid- 
Limburg is daar een voorbeeld van. De PSP- 
fraktie heeft veel aandacht geschonken aan

■iw—-

deze regio, o.a. rond de perspektievennota, 
de werkgelegenheid bij DSM, de militarisering 
met de komst van NAVO-wapendepots en 
AWACS, de gemeentelijke herindeling en tal 
van schriftelijke vragen uiteenlopend van gif- 
schandalen, kerncentrales langs de Maas,

Dr. My Samedy: 
”Zonder voldoende 
artsen en apothekers, 
zonder voldoende 
verpleegsters kunnen 
we niets beginnen.

/L Het medisch personeel 
is de basis van de gezondheidszorg: 
zij moeten de ziekten opsporen en 
vakkundig bestrijden.”

Dr. Samedy is dekaan van de 
Medische Faculteit van Phnom 
Penh. In de Pol Pot-periode zijn de 
meeste artsen in het land vermoord, 
is de faculteit leeggeroofd. Toch 
volgen nu al weer meer dan 700 
studenten onderwijs, bijna zonder 
studiemateriaal.
Daar gaan we verandering in 
brengen.
Eén ton: laboratorium
Het Medisch Comité heeft beloofd 
een opleidingslaboratorium voor 
parasitologie en bacteriologie in te 
richten. Dat kan al voor één ton:

allemaal door de regering en de partij ter zijde 
geschoven. De Poolse oppositie heeft echter van 
haar geschiedenis geleerd en vormt nu een heel 
wat slagvaardiger tegenmacht.
Wie in het socialisme, dat nog niet reëel bestaat, 
maar wel van onder uit het reëel bestaande 
socialisme zich ontwikkelt, geïnteresseerd is, 
voor hem/haar is ‘De Poolse weg naar 
Solidarnosc’ een heel leerzame.

CHRIS HUINDER

afluisterpraktijken in politieburo Maastricht 
bij krakers en de problemen van woonwagen
bewoners.
Het gewest Zuid-Limburg van de PSP heeft 
alle aktiviteiten van de Tweede Kamer-fraktie 
t.a.v. Zuid-Limburg in een brochure verwerkt 
onder de titel: Wat zei de PSP over Limburg 
in de Tweede Kamer?' Deze brochure is ver
krijgbaar door een bedrag van f 3,45 (inkl. 
porto) over te maken op giro: 310 79 87 t.n.v.
J. Muytjens te Geleen o.v.v. ‘brochure Kamer
werk Limburg'.

ƒ 100.000, -  voor medisch onder
wijs in Cambodja.
We sturen sterilisatie-apparatuur en 
broedstoven om bacterieën te kwe
ken, maar ook pincetten, reageer
buisjes, potloden, papier en vooral 
veel microscopen.
Die microscopen kosten 550 gulden 
per stuk.
1/2 M icroscoop:
25 gulden per maand
B ou w  m ee aan de m ed isch e  
o p le id in g  in C a m b o d ja . S tort een  
bijdrage op  p ostg iro  10 90  400 . 
B eter n o g , g e e f  één ja a r  lang  ƒ  25 , -  
per m aand  en u g ee ft een  Vi m icro s
c o o p .
D o e n . P o stg iro  10 90  40 0 . M C N V ,
A m sterd a m .

M ed isch  C o m ité  N ed er la n d -V ie t N am  
P o stb u s  5701 , 1007 A S  A m sterd a m .

MEDISCH ONDERWIJS LEVENSNOODZAAK

W af zei d e  PSP over Lim burg

(ingezonden mededeling)

EEN MICROSCOOP: 550 GULDEN

t



BOOS

De PSP-homogroep Amsterdam 'in 
vergadering bijeen' is boos over 
Bevrijding nr. 6, getiteld 'Verkie
zingen 81' en de folder met de 
hoofdpunten uit het verkiezings
programma.
Na alle mooie publikaties van de 
laatste tijd, waaronder het ver
kiezingsprogramma '81 '85 liggen 
hier twee klisjeestukken verkiezings
propaganda voor onze neus. Blijk 
baar wordt het weer tijd  om be
houdende stemmen te winnen, 
want wij vinden dit een slap aftreksel 
van de bewegingen die binnen 
de PSP gaande zijn. Om in ons eigen 
straatje te blijven: in tegenstelling 
tot het verkiezingsprogramma staat 
in beide bladen geen enkele letter 
over bevrijding van seksualiteit, in 
het bijzonder homoseksualiteit en 
de konsekwenties daarvan voor 
politieke stellingname. Wel staan 
deze epistels bol van de bekende 
trekkertjes als ontwapening, kern

opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in- 
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

energie, woonrecht, werkeloosheid 
en vrouwenbevrijding. Belangrijke 
zaken hoor, maar wat al te gemak
kelijke reklame en een zéér onvol
doende samenvatting van de PSP- 
plannen.
Het valt ons tegen dat de PSP 
blijkbaar het traditionele verkie- 
zingsspelletje speelt en plotseling 
vaag wordt waar stellingname wordt 
gevraagd.
Om een paar voorbeelden te 
noemen: Volgens deze 'hoofd

punten' worden alleen vrouwen 
door het patriarchaat onderdrukt 
en moeten alleen vrouwen zich 
hiervan bevrijden. De anderen 
(mannen, jongeren, dienstplichtigen, 
krakers, honden en ratten) hoeven 
zich alleen van het kapitalisme 
te bevrijden. Minderheden die met 
justitie en politie in aanraking 
komen zijn alleen buitenlandse 
werknemers. Mannen moeten net 
zo goed als vrouwen voor de op
voeding van kinderen zorgen (in

HET gezin). Eén- en tweepersoons 
huishoudens bestaan uit bejaarden 
en jongeren.
Spaar ons dergelijke algemeenheden. 
Over tegenmacht van onderop ge
sproken: De PSP neemt geen blad 
voor de mond en zegt waar het op 
staat (citaat uit Bevrijding nr. 6, 
blz 2; overigens het enige onder
tekende artikel).
Heeft de PSP al eens van de homo
groep gehoord?
En wie kunnen we eigenlijk op 
deze bladen aanspreken? Behalve 
de inleiding van Bevrijding is geen 
enkel stuk ondertekend; geen 
enkele verantwoording. Daarom is 
deze brief gericht aan het PB, 
LVK en Bevrijding t.a.v. de rubriek 
'Opwindend', voor wie de schoen 
past.

Namens de A'damse 
PSP-homogroep

BERT DE WAARD

Op 1 april stelden de CDA'ers Mateman en 
Wisselink de volgende schriftelijke vragen 
aan de minister van sociale zaken:
1 - Is het de bewinsman bekend, dat er 

op het partijbureau van de PSP een 
principiële dienstweigeraar vervangende 
dienstplicht vervult?

2. Is het voorts juist, dat betrokkene aan 
het hoofd staat van de landelijke verkie- 
zingscommissie van deze politieke partij 
en tevens functioneert als campagneleider 
bij de a.s. Tweede Kamerverkiezingen?

3. Indien de vragen 1 en 2 bevestigend 
zouden worden beantwoord, wil de 
Minister dan zijn oordeel geven over het 
feit, dat campagneleiders van politieke 
partijen gefinancierd worden door of 
vanwege de overhpid?

Toelichting: In Nieuwspoort Nieuws van 
maart '81 verklaart de 28-jarige Frans 
Janssen, dat hij door het Rijk betaald 
wordt als campagneleider van de PSP.

Deze CDA-vragen heeft 'achter het groene 
gordijn' verleid to t het stellen van de

volgende vragen aan de regeringspartijen:
1. Is het aan het CDA en de VVD bekend, 

dat ministers van deze partijen zich voor 
puur partijpolitieke bijeenkomsten per 
dienstauto-met-chauffeur door het hele 
land laten rondtoeren?

2. Is het deze partijen eveneens bekend, 
dat een aantal van hun leden, onder wie 
het lid Mateman, zich van onfrisse 
propaganda-organisaties als de A nti
communistische Wereldliga op snoep
reisjes naar Taiwan laten trakteren en 
zich daar belachelijke onderscheidingen 
op de borst laten prikken, zonder dat ze 
hun fracties van te voren op de hoogte 
stellen?

3. Is het deze partijen ook bekend, dat de 
CDA-minister van Landbouw Braks 
onlangs f 1,5 miljoen gaf aan de eigenaar 
van een Zuid-Limburgse paardenstoeterij, 
die bevriend is met de minister van 
financiën Van der Stee?

4. Kunnen het CDA en de VVD eens hun 
mening geven over het feit, liefst vóór 
de verkiezingen, dat de zg. CDA-dissi- 
denten, die een zekere gevoeligheid aan 
de dag leggen voor het vasthouden aan 
principes, achter in de kandidatenlijst 
voor de Tweede Kamer zijn terecht 
gekomen, terwijl de PSP er helemaal 
geen moeite mee heeft om er publie
kelijk voor uit te komen, dat een dienst
weigeraar met principes zijn campagne 
leider is?

5. Vinden de 2 CDA'ers het financieel 
zinvol, dat de overheid tijd en geld 
moet investeren in het beantwoorden 
van hun kleffe 1 april-grap?

Toelichting: geen.
CHRIS HUINDER

RED FLAG EDDY

4 0  uur p er d a g
In het interview met Evert, 'Red-Idag-Eddv ’ 
Hoedenmker in Bevrijding 1981 nummer 8 
staan een paar storende zetfouten, die het 
verhaal hier en daar onbegrijpelijk maken. 
Op pagina 10, 2e kolom staat tweemaal achter 
elkaar dat Hoedemaker uit de USA werd 'getor
pedeerd’. Misschien een aardige woordspeling, 
maar hij werd natturlijk ‘gedeporteerd’.
Pagina 12, 1ste kolom in de tiende regel van 
boven: het ging niet slecht met ‘zijn’ zaak, 
maar met ‘mijn’ zaak. En in diezelfde kolom 
helemaal onderaan: 100 dagen lang 40 ‘uur’ 
per dag lopen is onmogelijk, het moet zijn 
40 kilometer, en dat is al onmenselijk genoeg.

(ingezonden mededeling}

Ex-Bickers Buurt Band-leden zoeken voor een 
nieuwe, stevig swingende en tekstueel heel 
goed onderlegde band:
SOLOGITARIST (M/V)
PIANIST (M/V)
Bel: Rudy, 020 - 267926
of schrijf: Vincent, van Woustiaat 1 -II,
Amsterdam
O Joop Steunzool Productions

(ingezonden mededeling)

Welke partijgenoot (grafisch vakman-drukker 
of zetter) wil komen meewerken in een al 
jaren bestaande Groningse drukkers
associatie? Inlichtingen bij Derk Ploeger, 
Ger. Doustraat 108, 9718 RL Groningen. 
Tel nr.: 050- 13 00 25.



BERICHTEN
OP DE BAND

Onlangs verscheen het Verkiezingsprogramma 
1981-1985 van de PSP ingesproken op een 
cassette. Dit kon in samenwerking met Het 
Gesproken Weekblad, die hun studio, technische 
apparatuur en ‘stemmen’ ter beschikking hebben 
gesteld.
Het is niet het volledige verkiezingsprogramma, 
maar een uitgebreide samenvatting van de 
hoofdpunten uit het program.
Deze programma-cassette is te bestellen bij het
PSP-partijburo, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, tel: 020 - 26 7374 toestel 11 o f 12. 
De prijs is hetzelfde als voor het gedrukte 
exemplaar: f 2,50.

PSP VROUWEN

Het adres van de Landelijke Koördinatie Groep 
PSP-vrouwen is gewijzigd.
PSP-vrouwen die de notulen van deze groep 
willen ontvangen kunnen dat aanvragen via het 
centrale adres van de plaatselijke groepen of 
via een plaatselijke kontaktvrouw.
Inlichtingen hierover sturen aan/ op te vragen bij: 
Landelijke PSP-vrouwen, p/a Willy Verstraaten, 
Barbiersgaarde 82, Den Haag, tel.: 070 - 292228.

BURGERLIJKE ONGEHOORZAAMHEID

Kerk en Vrede organiseert opnieuw samen met 
vormingscentrum Kontakt der Kontinenten 
een weekend over burgerlijke ongehoorzaam
heid. Dit weekend wordt gehouden op vrijdag 2 
en zaterdag 23 mei te Soesterberg. Tijdens dit 
weekend wil men ingaan op een aantal vragen, 
die de laatste tijd binnen de vredesbeweging 
sterk naar voren komen:
— is het nu tijd voor akties van burgerlijke 

ongehoorzaamheid?
— wat houdt dat begrip eigenlijk in?
— wat zijn je ervaringen met burgerlijke onge

hoorzaamheid?
— onder welke omstandigheden zou je zelf wel 

of niet aan akties mee willen doen?
In gesprekken en in spelvorm wil men proberen 
wat meer in zich in de vragen rondom burgerlijke 
ongehoorzaamheid te krijgen. Ieder die belang
stelling heeft voor de problematiek en er graag 
met anderen over door wil praten, kan aan dit 
weekend meedoen. Het doel is niet in de eerste 
plaats de aktie zelf, maar het verwerven van 
vaardigheden in het omgaan met de vragen over 
akties van ongehoorzaamheid.

Het adres van het vormingscentrum is 
Amersfoortsestraat 20 te Soesterberg. Het 
weekend begint vrijdagavond om 19.00 uur 
en wordt zaterdagmiddag om 17.00 uur afge
sloten. De kosten bedragen f 52,50. Reduktie 
voor mensen met een minimuminkomen of 
zonder eigen inkomen tot de helft van de prijs. 
Opgave aan Kerk en Vrede. Utrechtseweg 159, 
3818 FD Amersfoort. 033 - 10445.

BULLETIN

Achtergronden en technische informatie over 
huren en huurbeleid is te vinden in het onlangs 
verschenen Bulletin nummer 14 van de lande
lijke themagroep Volkshuisvesting en Ruimte
lijke Ordening (VOHUP) van de PSP. Aanvragen 
bij: Pepino Voorhoeve, Socrateslaan 52, Utrecht.

ANTIRACISME

De themagroep Justitie & Politie van de PSP wil 
graag in kontakt komen met PSP-leden die aktief 
zijn in anti-racisme en -fascisme komitees. 
Opgave richten aan: JUPOL-PSP, Postbus 700, 
1000 AS Amsterdam.

IS HET HIER OORLOG?

Al enige jaren wordt door het Aktiekomité 
Vierdaagse Nijmegen aktie gevoerd tegen het 
militaristische karakter van de vierdaagse.
Een van de aktiviteiten om deze legerverheer- 
lijking aan de kaak te stellen is het meelopen 
in de vierdaagse van de wandelklub is  het hier 
oorlog?’.

Na de vele reakties die deze wandelklub vorig 
jaar opgeroepen heeft wil men proberen dit 
jaar met een nog grotere groep terug te komen. 
De vierdaagse is dit jaar van 21 t/m 24 juli, 
en men loopt 40 km per dag. Mensen die interesse 
hebben kunnen zich in verbinding stellen met 
Stan Termeer, Museum Kamstraat 50 te 
Nijmegen. Tel.: 080- 233345.

ROZE FRONT

Dat gaat naar Den Bosch toe.... Op zaterdag 
27 juni a.s. wel te verstaan wordt deze stad 
als eindpunt/slotmanifestatie van de internatio
nale flikkers- en pottenweek de gehele dag en 
nacht door de homoseksuele medemens 
ingenomen. Hieraan voorafgaand vindt in de 
week van 20 tot en met 27 juni in een viertal 
regio’s een groot aantal manifestaties (tentoon
stellingen, films, symposium, demonstraties, 
optredens enz.) plaats. Om dit jaarlijks terug
kerende festijn mogelijk te maken is echter 
veel man/vrouwkracht nodig en met name 
vanuit de PSP-homoos kan de inbreng en het 
geluid best nog ‘versterkt’ worden. Een dringend 
verzoek derhalve aan onze lieve nichtemopjes 
en pottekindjes om met Rob van Hertum 
(070 - 296524) of Peter Dros (020 - 255492) 
kontakt op te nemen, want zij hebben het al 
druk genoeg. De VPRO-radio besteedt haar 
gehele nachtuitzending van 26 op 27 juni 
(Hilversum 1 van 24.00 tot 7.00 uur) aan dit 
gebeuren.

VERKLARING OVER NOORD-IERLAND

De PSP konstateert dat het geweld in Noord- 
Ierland, inklusief dat van de zijde van het 
Britse leger, een vreedzame oplossing van het 
konflikt in Noord-Ierland in de weg staat. Het 
houdt de kunstmatige scheiding tussen katho
lieken en protestanten in stand en verhindert 
de Noordierse bevolking vrij van angst en intimi
datie zelf hun samenleving op te bouwen.

De situatie in de Noordierse gevangenissen is 
onmenselijk en onhoudbaar. Het beleid van 
de Britse autoriteiten ten aanzien van Noord- 
Ierland in het algemeen en de gevangenissen 
in het bijzonder leidt volgens de PSP naar 
een verdere eskalatie van het geweld en staat 
zodoende een strukturele oplossing in de weg. 
De PSP dringt er daarom bij de Britse autori
teiten op aan dat:
— Het Britse leger uit Noord-Ierland wordt 

teruggetrokken;
— Alle verdachten het recht krijgen op een 

goede en eerlijke verdediging met behulp 
van een zelfgekozen advokaat;

— De zogenaamde ‘non-jury-courts’ of ‘Diplock 
courts’ worden afgeschaft;

— Alle gevangenen het recht krijgen om bezoek 
te ontvangen, hun eigen kleren te dragen, 
brieven en pakjes te ontvangen, evenals 
mogelijkheden tot rekreatie en onderwijs 
krijgen;

— Vertegenwoordigers van het Rode Kruis, 
Amnesty International, het Britse parlement 
en uiteraard de advokaten van de verdachten 
onvoorwaardelijk toegang hebben tot de 
Noordierse gevangenissen, wanneer zij dat 
wensen;

— De burgerrechten in Noord-Ierland voor alle 
mensen onvoorwaardelijk worden nageleefd.

HET PARTIJBESTUUR VAN DE PSP

OPEN BRIEF AAN PCF

Het partijbestuur heeft enige tijd geleden 
besloten een open brief te sturen naar de 
Communistische Partij van Frankrijk, waarin wij 
onze afkeuring uitspreken over de standpunten 
en daden van de PCF tegenover buitenlandse 
arbeiders.
Op zich is het natuurlijk niets nieuws dat er in 
het buitenland ook racistische tendenzen de kop 
opsteken en in Frankrijk, waar een zeer groot 
aantal buitenlanders wonen, was dat zeker geen 
verrassing. Dat een partij als de PCF, die toch 
door dik en dun de belangen van alle arbeiders 
dient te behartigen, zich schuldig maakt aan 
racisme is meer dan schandalig.
Juist nu het slecht gaat met de ekonomie 
moeten arbeiderspartijen ervoor waken dat ze 
niet worden uitgespeeld tegen de kapitaals- 
belangen die met behulp van een zeer ongezond 
soort nationalisme (dat helaas maar al te goed 
bekend is) zeggen de ekonomie in eigen land 
te kunnen redden.
Nu dit met de PCF blijkt te gebeuren vonden wij 
een openlijke bekritisering op z’n plaats. 
Overigens is het nog de moeite waard te vermel
den dat de PSP aan de CPN gevraagd heeft de 
brief mede te ondertekenen, ook gezien de 
berichtgeving in de ‘Waarheid’, die het gedrag 
van de PCF eveneens afkeurde. De CPN vond het 
echter ongewenst en ondoelmatig om bij de 
huidige politieke debatten in Frankrijk een 
openlijke bevestiging van die veroordeling te 
geven.

JOS UITENBOGAARD
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Het volle pond voor 
socialisme en ontwapening
Het socialisme wordt niet van bovenaf ingevoerd. 
Dat is een zaak die van onderop bevochten moet 
worden. Het belangrijkste punt voor een socialis
tische partij is dan ook intensieve kontakten 
met de mensen die daar akties voeren, is dat haar 
leden aktief bij die strijd betrokken zijn. Voor 
de PSP ligt daar dan ook het zwaartepunt 
van haar aktiviteiten. Het werk in vertegen
woordigende lichamen ligt in het verlengde 
daarvan: er een spreekbuis van die bewegingen 
zijn, ze ondersteunen en proberen resultaten 
vast te leggen. Want hoezeer je, zeker in deze 
verkiezingstijd, ook de indruk krijgt dat politiek 
gemaakt zou worden door enkele heren aan 
de top van grote partijen, de werkelijkeid is 
een andere. Door akties wordt het maatschappe
lijk draagvlak voor een andere politiek afge
dwongen. De meeste partijen strijden niet mee, 
maar gaan pas in de loop van het proces om.
De strijd tegen de kernenergie is daar een duide
lijk voorbeeld van. De taak van de PSP als 
socialistische partij is wel die akties mee te 
voeren en ze in het parlement te ondersteunen. 
De diskussie over een linkse regering heeft 
veel te veel het karakter gekregen van wie er 
mee mogen doen, zonder aan de inhoud van het 
te voeren beleid veel aandacht te besteden. Kern 
van de PSP-opstelling is juist dat die inhoud 
voorop staat. Het moet gaan om een beleid dat 
aanstuurt op een konfrontatie met de gevestigde 
machten: socialisatie van de belangrijkste 
industriën, demokratische zeggenschap over de 
investeringen, breken met de NAVO, om enkele 
punten te noemen. Zo’n linkse regering, die 
aansluit bij de progressieve bewegingen, lijkt 
uitgesloten. D’66 beleidt trouw aan de onder
nemingsgewijze produktie en de PvdA laat 
steeds weer een groot gat vallen tussen de 
buitenparlementaire beweging en haar eigen 
politiek: sluiting van UCN-Almelo wordt op de 
lange baan geschoven, niet alle kernwapens 
het land uit in deze periode en PvdA-bestuurders 
die de ME op hardere akties afstuurt. Den Uyl 
oriënteert zich internationaal volledig op een 
staatshoofden politiek: het overleg met regerings

leiders dat de wereld zou kunnen redden.
Als Mitterand in Frankrijk wint, bestaat de lof 
van Den Uyl voor die man eruit dat hij zo’n 
trouw NAVO-bondgenoot is. Dat klopt zeer 
zeker, maar het geeft wel aan binnen welk raam 
Den Uyl internationaal politiek wil voeren. 
Hoezeer de afwisseling in Frankrijk ook een 
verandering inhoudt na het bewind van koning 
Giscard, internationaal stelt het alternatief 
van de sociaal-demokraten al zo weinig voor 
dat een aardskonservatief als Thatcher opge
lucht is dat de as tussen Schmidt en Giscard 
gebroken is.

De PvdA heeft in de laatste maand van de 
kampagne met name aan de PSP voorgehouden 
dat een stem op de PSP een links kabinet ón
mogelijk maakt omdat de PSP geen water in 
de rode wijn wil doen. Dat laatste klopt, maar 
de PvdA heeft zelf, bijvoorbeeld door haar 
kemtakenstandpunt, een bom gelegd onder 
een links alternatief voor de huidige regering. 
Als de PvdA geen rood beleid wil voeren, maar 
alleen haar politiek van aangelengde rosé-kleur 
(dat wordt bedoeld als zij het heeft over een 
linkse regering), dan wordt dat toch niet 
ónmogelijk door een sterke PSP. De PSP zal 
maatregelen in linkse richting van een PvdA- 
D’66 (minderheids)kabinet steunen. Maar ook 
bij zo’n kabinet is het, als we kijken naar de 
voornemens van die partijen, zeer belangrijk 
dat er links van die partijen een sterke sociali- 
tische kracht komt om die de regering te bekri
tiseren waar men naar rechts leunt. In de 
politieke praktijk is voor de linkse kiezer een 
nog veel grotere kans dat een stem op de PvdA 
gebruikt wordt om een koalitie met het CDA 
in het zadel te helpen. Het belang van een sterke 
linkse oppositie tegen zo’n kabinet zal een 
ieder duidelijk zijn.
In deze laatste dagen voor de verkiezingen 
verspreidt de PSP meer dan een miljoen kranten 
met de oproep: geef uw stem het volle pond. 
Niet een halve stem op het CDA, maar het 
volle gewicht voor socialisme en ontwapening.

FRANS JANSSEN

VERKIEZINGSFONDS
Tot op dit moment is er voor het verkiezingsfonds ruim f 100.000,- binnengekomen.

Alle gevers hartelijk dank.
Voor een goede kampagne heeft de PSP echter ongeveer f 250.000,- nodig.
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In haar nadagen heeft de regering Van Agt het nodig gevonden nog wat extra 
met het rode potlood in de begroting te strepen onder bijpassende prietpraat 
over een krisis, die alleen via bezuinigingen, buikriem aanhalen e.d. kan 
worden opgelost. Niet is minder waar. Een keuze voor een geheel andere be
nadering van de ekonomische problemen spreekt uit het plan dat de FV be
gin mei presenteerde.

De regering kwam eindelijk af met de zgn. 
Voorjaarsnota: aanpassing van de begroting 
1981 aan de 'sombere budgettaire 
ontwikkelingen'. Dat betekent dus dat het 
financiële tekort van de overheid toeneemt. De 
regering schrijft dat toe aan drie oorzaken. In de 
eerste plaats aan de stijging van de werkloosheid: 
in plaats van de verwachte 280.000 komen er in 
1981 zo'n 355.000 werklozen. In de tweede 
plaats is het tekort toegenomen door de extra 
uitgaven in het kader van het arbeids
voorwaardenbeleid: de ambtenarensalarissen zijn 
kennelijk minder gekort dan was voorzien. En 
tenslotte voert de regering de hoge rentestand op 
als oorzaak van de tegenvallende 
ontwikkelingen.
De ‘oplossing' van de regering bestaat er nu uit 
de belastingen op benzine en diesel te verhogen. 
Daarnaast moeten de ministeries op de porte
nt onnaie letten en tenslotte zal het overige geld 
dat tekort is, worden geleend. Tegen dat hoog 
rentepercentage dat er mede oorzaak van is dat 
de overheidstekorten groter zijn dan verwacht. 
De volgende ia ren zullen dan de rentelasten nogV—•

zwaarden zijn en zullen nog meer besparingen 
op onderwijs, openbaar vervoer e.d. nodig zijn 
om niet een groger overheidstekort te krijgen — 
uitgaande van gelijkblijvend gebrek aan beleid en 
gelijkblijvende inkomsten voor de staat (wat nog 
maar de vraag is, gezien de aantasting van de 
koopkracht, waardoor minder geld aan 
belastingen binnenkomt.
Echte beleidsvoorstellen om de oorzaken van die 
toenemende overheidstekorten aan te pakken, 
worden niet gedaan. De gevonden ‘dekking'van 
het tekort legt een grotere last op de volgende 
regering: kenmerkend voor een afscheid
nemende minister die denkt dat de zondvloed 
hem niet meer zal treffen. Geen aanzetten in het 
regeringsbeleid tot werkloosheidsbestrijding op 
grote schaal, door o.a. overheidsopdrachten in 
de bouw en overheidsinvesteringen in b.v. een 
fabriek voor rollend materiaal (treinstellen, 
trams). Geen aanzetten voor uitbreiding van de 
kollektieve sektor, zoals gezondheidszorg, 
onderwijs e.d. Integendeel, op die uitgaven 
wordt sterk bezuinigd, waardoor behalve het 
voorzieningspeil schrikbarend terugloopt zoals in 
de gezinszorg, ook de werkloosheid in die 
sektoren toeneemt. En waar de werkloosheid 
toeneemt, dalen de overheidsinkomsten omdat 
er dan vaak een uitkering betaald moet worden, 
terwijl de belastingontvangsten minder zijn (via 
de werklozen komt minder inkomstenbelasting 
binnen en via de bedrijven en winkels die aan de 
werklozen minder kunnen verkopen, komt 
minder omzetbelasting in de schatkist).

AAN DE SLAG

Een en al treurnis dus in Den Haag. Het echte 
puinruimen zal na de verkiezingen pas kunnen 
beginnen. Voor een progressief beleid heeft de 
FNV een plan op tafel gelegd waarvan de titel 
‘Aan de slag' ongelukkigerwijs teveel doet 
denken aan de VVD-verkiezingsleus.
Het belangrijkste doel van het plan is het terug
dringen van de werkloosheid. Daarvoor denkt de 
FNV o.a. aan een uitgebreid bouwprogramma 
(nieuwbouw en renovatie), een effektief 
energiebeleid (isolatievoorzieningen en 
onderzoeksprogramma), gerichte stimulering van 
het bedrijfsleven (milieutechnologie en 
informatika-industrie) uitbreiding kollektieve 
voorzieningen (gezondheidszorg, onderwijs voor 
volwassenen, uitbreiding openbaar vervoer) en 
arbeidstijdverkorting (waarbij de financiële 
bijd rage van de werknemers steeds een punt van 
onderhandeling zal zijn).
Het is een omvangrijk progressief, maar geen 
socialistisch plan. Wij kunnen er al onze 
opvattingen in herkennen: uitbreiding 
kollektieve sektor, arbeidstijdverkorting (al 
willen wij koopkrachthandhaving tot modaal), 
stimulering van de bouw, het afromen van de 
gaswinsten (waarin wij wel iets verder zouden 
willen gaan), beleggingsvoorschriften voor 
institutionele beleggers. Er wordt wel wat te 
omzichtig omgegaan met het bedrijfsleven, waar

voldoende is gebleken dat daarvoor geen enkele 
aanleiding bestaat. Als de FNV nl. stelt dat er 
met betrekking tot de kapitaalexport die buiten
landse investeringen moeten worden gemeld en 
eventueel toegelicht, dan vinden we dat een lap
middel, waarvan het bij voorbaat duidelijk is dat 
het de kapitaalexport niet zal verminderen. 
Waarom niet een verbod op kapitaalsvlucht 
voorgesteld. Daarnaast is niet duidelijk in welke 
mate de FNV iniatieven door de overheid wil 
laten nemen bij de oprichting van bedrijven. De 
mogelijkheid wordt genoemd dat de overheid via 
b.v. een te stichten ontwikkelingsmaatschappij 
initiatieven neemt en sleutelbedrijven kan 
stichten in strategisch belangrijke bedrijfs
takken. Maar waarom de FNV dit soort 
aktiviteiten niet als een noodzakelijk, onmisbaar 
onderdeel van het plan beschouwt in een tijd 
waarin sprake is van investerings‘staking' door de 
ondernemers, is zeer de vraag.
Tenslotte is het niet duidelijk in hoeverre er 
ruimte is vooreen bedrijfsgerichte benadering 
naast een centraal beleid. Terwijl juist voor de 
ontwikkeling en realisatie van alternatieven de 
inschakeling van de bedrijsledengroepen van 
groot belang is, lijkt te veel heil te worden 
verwacht van het centrale niveau. Het ontbreekt 
aan een vakbondsstrategie voor verwezenlijking 
van de plannen; wachten op een nieuwe regering 
van wie veel wordt verwacht, lijkt bijna het 
parool. En dat verwachtingsvol optimisme ten 
aanzien van een progressief beleid is misschien 
terecht waar het gaat om oplossing van 
ekonomische problemen. Maar gezien de ideeën 
die binnen de PvdA leven over geleide loon
politiek, kan een progressief beleid de ondcr- 
handelingsvrijheid van de vakbeweging 
behoorlijk gaan beknotten.

HILDE VAN DUIN
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De voorspelde verkiezingswinst zal de PSP niet in een gemakzuchtig sfeertje 
brengen van 'we hebben het bijna bereikt’, zei Fred van der Spek op de 
PSP-voorjaarsmanifestatie in Hilversum.
Nee, gemakzucht straalde er zeker niet van af, van een manifestatie met 
stands van zo’n 70 aktiegroepen en partij organen, teilen macaroni-salade, 
veel muziek, zon en warmte. Een hartverwarmende sfeer, daar waren de 
2500 bezoekers het wel over eens. Het weerzien van oude bekenden uit alle 
delen van het land, het kennisnemen van eikaars aktiviteiten, het kennis
maken met veel nieuwe mensen, leden en belangstellenden, en dat alles 
opgeluisterd door inspirerende muziekgroepen.

Bram van der Lek ging in zijn openingswoord 
in op het 'nieuwe realisme': bij voorbaat al 
kompromissen aanbieden, vóórdat je gezegd 
hebt watje zelf eigenlijk wilt. De PvdA die het 
alleenvertoningsrecht wil om te bepalen wat 
haalbaar is in de Nederlandse politiek. Geen 
inhoudelijke argumenten, maar standpunten die 
verder gaan dan het hunne onmiddcllijk als 
niet-realistisch terzijde schuiven.
Wilhert Willcms, no. 3 op de kandidatenlijst, 
behandelde in zijn toespraak de PSP-visie op de 
ekonomische krisis.
De rechtse partijen hebben maar één oplossing: 
vergroting van de winsten, vermindering van de 
lonen. Daarbij worden ze gesteund door alles
behalve onpartijdige instellingen als het Inter
nationale Monetaire fonds en de OESO. Hun 
adviezen komen neer op het afbreken van de 
sociale voorzieningen en het aantasten van dc 
minimum inkomens. Dat het Bcstek-beleid ge
faald heeft, is iedereen duidelijk, inklusief de 
regering zelf. ten  scherpere uitvoering daarvan 
zal de ekonomie niet helpen, en nog minder 
mensen die daarin moeten leven. Ken aantal

zullen omver gehaald moeten worden, bijvoor
beeld dat kapitaal altijd zo veilig mogelijk belegd 
moet worden om zo groot mogelijke winsten te 
behalen. In deze tijd betekent dat per definitie 
kapitaalvlucht naar het buitenland, welke maat
regelen een regering hier ook zou willen nemen 
om de winstgevendheid te vergroten. Intussen 
zal de werkloosheid blijven stijgen en zal de 
overheid meer geld nodig hebben om uitkeringen 
te verschaffen.
Een andere, brede aanpak, die samengaat met 
andere, demokratischer strukturen in het 
bedrijfsleven, kan een uitweg uit de krisis 
betekenen. Zelfbeheer, selektieve nationalisaties, 
een demokratisch nationaal plan zijn daar 
elementen van. Maatregelen en doelstellingen, 
zoals verkorting van de arbeidsdag, rechtvaardige 
verdeling van het werk (ook vrijwillig en huis
houdelijk werk), het opheffen van de achter
standspositie van vrouwen en jongeren, stimu
lering van vaak hoognodige kollektieve voor
zieningen en zaken die maatschappelijk van nut 
zijn, zoals de woningbouw, het openbaar vervoer, 
nieuwe energievormen en energiebesparing.
In plaats van de 23 miljard die nu aan ongerichte

steun aan bedrijven is verdwenen, moet er een 
gericht steunbeleid gevoerd worden, en moeten 
bedrijfssluitingen voorkomen worden door 
middel van een noodwet. Het wetenschappelijk 
bureau van de PSP heeft daar onlangs een studiek__r*

naar verricht.

De aanwezigen verveelden zich bepaald niet 
bij het optreden van DRUKWERK, ooit gestart 
in Amsterdam-Noord. Ze werden keer op keer 
teruggehaald voor een toegift, die ze ook prompt 
in huis bleken te hebben. Met redenaars zie je 
dat veel minder, dat ze na een ovatie nog wat 
alinea's extra aan het publiek komen meedelen, 
maar in de wereld van dc kunst hoef je dat soort 
schroom gelukkig niet te hebben.

Andrée van L's deed een felle aanval op het 
politiebeleid, en op het doodzwijgen van de 
vraagstukken die we met minderheden hebben. 
'Ik durf te beweren dat geen enkele minister 
of staatssekretaris zo’n blanko volmacht heeft 
als de bewindslieden voor justitie en politie.
En die gebruiken ze ook!' zei zij naar aanleiding 
van recente voorvallen als het politieoptreden 
tegen demonstrerende vrouwen bij het gebouw 
van de Eerste Kamer en tegen met badges 
getooide wandelaars in Breda.

Tweede Kamer-voorzitter Dolman (PvdA) 
weigerde vragen van Fred van der Spek te laten 
stellen over het politieoptreden tegen de 
vrouwen die op 28 april tegen de abortuswet 
demonstreerden. Intussen zijn de vragen toch 
bij de verantwoordelijke minister beland, via 
ons Eerste Kamerlid Joop Vogt. Het willen stil
zwijgen van politieoptreden is de nieuwe taktiek, 
zo konkludeerde Andrée van Es. 'Je moet 
bijna wel tot de slotsom komen dat de Heren 
Ordehandhavers erin zijn geslaagd om de mensen 
op te splitsen: zij die thuisblijven en zij die de 
straat op gaan. Zij die de straat op gaan zijn 
slecht, en kunnen dus klappen verwachten.
Dat is dus een blanko volmacht voor politie- 
geweld. Want bij de vrouwendemonstratie 
op 28 april werd één ding duidelijk: politie
mensen stonden niet de orde te handhaven, 
zoals zijzelf zo graag doen geloven, nee, zij 
stonden daar hun botte vrouwenhaat uit te 
leven. En daar krijgen ze de ruimte voor.’
De PSP voelt er niets voor om ‘gevoelige’ onder
werpen als de repressie en het minderheden
beleid buiten de publiciteit en de verkiezingen 
te houden. Steun aan de eigen organsiaties van 
minderheidsgroepen is belangrijk, evenals het 
- samen met Nederlandse organisaties - voor
komen dat groepen tegen elkaar worden uitge- 
speeld.
'Dat betekent in de eerste plaats het opheffen 
van repressieve maatregelen, zoals het vreemde
lingenbeleid dat is gebaseerd op landsgrenzen en 
wetten, in plaats van op een visie hoe de wel
vaart in de wereld is verdeeld, dat betekent het 
terugdraaien van militaire ontwikkelingen bij de 
politie zoals zeer terecht in de hoofdpunten van 
het verkiezingsprogramma van de PSP is opge
nomen. Géén in zet van de ME tegen terecht 
verzet tegen een falend beleid. Integendeel, 
het beleid zou juist de buitenparlementaire

ekonomische dogma's van het kapitalisme zelf

De Sirenes Lot o Paul Babeliowsk
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NIET STEMMEN!
SAMEN STAAN WE STERK ?
Onder het motto ‘zelf doen’ bepleit een groepje mensen onder de naam Anti- 
Verkiezings Komitee een stemmen-staking; het hele parlement en dus de ver
kiezingen vinden ze een farce. Het suggereert dat mensen invloed hebben op 
het politieke gebeuren, terwijl het enige dat het parlement doet orde schep
pen in de chaos is. “De politieke partijen doen niets en kunnen niets kijk 
maar naar de kernwapens en de milieuvervuiling. De bestaande machtsstruk- 
turen die daaraan schuldig zijn, worden niet aangepakt. Het hele systeem 
moet op dehelling, en dat kan niet via de politieke partijen. Oók niet via 
klein links, want die zijn er alleen maar op uit om zelf de macht over te ne
men.

beweging moeten versterken. Dat is dan ook 
een voorwaarde voor deelname aan een regering 
door de PSP. Laat één ding duidelijk zijn: 
zolang er in onze samenleving overheidsrepressie 
is, hoort de PSP thuis aan de kant van het 
verzet', aldus Andrée van Es.

De SILENES, vrouwenkoor uit Leiden. Asso
ciaties met de BB. maandag om twaalf uur?
Een feministisch-muzikale karrière is zeker 
voor hen weggelegd, al waren ze daar zelf 
nog niet zo van overtuigd, getuige hun eigen 
verzoek om flink boe-geroep (wat ze natuurlijk 
konden krijgen). Ook zij werden voor een toegift 
teruggehaald door de enthousiaste hal. Handjes 
boven de dekens, denk aan je ruggemerg!

Wie dacht dat f-red van der Spek een weliswaar 
deskundig en gedokumenteerd maar toch saai 
spreker is. weet nu wel beter. Onvervalst kabaret 
in zijn uitbeelding van 'Van Agt en Van der 
Klaauw in het N AVO-beraad'. Nederland maakt 
daar grote indruk, en Nederland oefent veel 
invloed uit, omdat Nederland geen standpunt 
heeft. Maar zijn verhaal had toch een ernstige 
ondertoon: de tegenwoordige massa-vernieti- 
gingswapens bedreigen de hele mensheid op een 
schaal die zich nog nooit eerder heeft voorge
daan. Ontwapening, onmiddellijk en desnoods 
om te beginnen eenzijdig, is nog de enige uitweg. 
De verbinding van ontwapening met socialisme, 
van de PSP en de buitenparlementaire aktie, 
waren de thema's van zijn slotwoord. Ook 
wanneer beslissingen formeel demokratisch 
genomen worden (76 Tweede Kamerleden, 
en zelfs die mogen niet alles weten) kunnen ze 
inhoudelijk heel on demokratisch zijn. 
Verzet daartegen is dan heel terecht, en in dat 
verzet hoort ook de PSP thuis. Dat wil niet 
zeggen dat de PSP anti-parlementair is: de 
parlementaire demokratie met al zijn gebreken, 
moet verdedigd worden tegen hen die zelfs 
dit bestrijden en willen afschaffen. Laat de 
buitenparlementaire aktie niet afglijden naar 
nihilisme, naar het niet meer met verantwoorde
lijkheid voor je medemensen optreden.
'Ons gaat het om een gestaag toenemend bewust 
zijn van steeds meer mensen, die inzien dat het 
heel anders moet, die beseffen dat een socialis
tische maatschappij nodig is. Die inzien, dat 
daarvoor direkte aktie tegen onaanvaardbare 
bezits- en machtsposities van enkelingen nodig 
is. Die zich daarbij inzetten, die daarvoor offers 
willen brengen, die beseffen dat het socialisme 
een moeilijke maatschappijvorm is die helemaal 
geen uitbundige materiele welvaart inhoudt. 
Maar die een samenleving van vrede, van gelijk
waardigheid, van menswaardigheid zal zijn. 
Kortom, een maatschappij, waarin mensen écht 
samenleven. Als de PSP-winst op 26 mei 
betekent dat dat proces van bewustwording 
vordert, dan zijn we écht aan het winnen.
Dan putten we daaruit nieuwe inspiratie voor 
de komende strijd voor ontwapening en socia
lisme die nog voor ons ligt. Terwille van een 
leefbare en vreedzame wereld.’

PETER ZWART

Je moet niet stemmen, zeggen ze, maar aktie 
voeren. Organiseer jezelf: in de buurt, in het 
bedrijf, in de stad. En hoe denken ze onder
tussen die grote buitenparlementaire machten 
aan te pakken? “Infiltreren,” luidt het 
antwoord, en verder: “wij hebben geen blauw
drukken, we lossen niets voor anderen op.”

Ook de PSP stelt zich niet bepaald op het stand
punt dat alle zegen van boven komt, of dat het 
socialisme door het parlement bij dekreet kan 
worden afgekondigd. Inderdaad zal dat door 
mensen zelf bevochten moeten worden. Dat 
neemt echter niet weg, dat we wel degelijk een 
funktie voor onszelf zien weggelegd binnen het 
parlement: behalve de bekende argumenten 
(steun en platform voor aktiegroepen, ook 
binnen het parlement kritiek laten horen omdat 
de dames en heren het anders helemaal onder 
elkaar regelen, bepaalde dingen moet landelijk 
geregeld worden) vallen onder die funktie ook 
onze pogingen om verbeteringen te bevechten en 
datgene wat we hebben aan demokratie te 
verdedigen tegen een verdere teloorgang. En dat 
kan makkelijker naarmate klein links wat groter 
is.

Daarom is de tegenstelling tussen of stemmen öf 
aktievoeren onterecht: allebei zijn noodzakelijk. 
Een voorbeeld: zonder de strijd van de vrouwen
beweging hadden we niet zo’n goede abortus
praktijk gehad; die is op de wet veroverd. De 
poging die praktijk aan banden te leggen was 
misschien verworpen als de PSP één zetel meer 
had gehad op 1 9 december vorig jaar. En had de 
PSP géén zetel gehad, dan was er in de hele 
Kamer niemand geweest die protest aan tekende 
en vragen stelde over liet inzetten van de ME 
tegen de demonstratie van 'Wij Vrouwen Eisen' 
op 28 april. Een ander argument is. dat naarmate 
meer linkse kiezers wegblijven het aantal zetels 
dat rechts met hetzelfde aantal stemmen krijgt 
toeneemt door de lagere kiesdeler en wil het 
Anti-Vcrkiezings Komitee dat dan wél? De 
verrechtsing en de grotere mate van repressie die 
daarbij hoort wimpelen ze echter af met "het 
systeem toont nu alleen maar z'n ware gezicht, 
maar zo was het eigenlijk altijd al. Maar maar 
doorgaan: dan zien meer mensen dat in, en dan 
komen er tenminste meer mensen in verzet.”
Je reinste Verelendung!
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Iedere keer opnieuw wordt ik er letterlijk misselijk van, ga ik boeren, bekrui
pen mij allerlei angst en haatgevoelens, breekt het zweet mij uit. Ook nu, nu 
het al weer een paar weken geleden is dat ik 8 V2 uur vast zat in een politiecel 
van Breda. Het heeft mij vanavond 2 uur gekost voor ik eindelijk de moed 
bijeen had geraapt om mijn schrijfmachine te pakken en voor de zoveelste 
keer mijn verhaal te doen. Tot nu toe dacht ik ‘... daar zullen we dan dat en 
dat organiseren, aan de kaak stellen’ en dat zullen we godver ook doen. Maar 
dat het me zo aan zou grijpen, dat door het gebeurde nu weer het zweet in 
mijn handen staat, dat had ik niet gedacht, maar laat me het vertellen.

Het is 30 april ongeveer kwart voor één. Ik ben 
op de drukkerij en bel een vriend dat ik bij hem 
tussen de middag kom eten. Hij woont op een 
plaats waar je redelijk liet terrein kan overzien 
waarvandaan ’s middag een demonstratie zal ver
trekken. Hij vertelt dat er tegenover zijn huis 2 
politiebusjes staan. Ik had niet anders verwacht. 
Nog even maak ik mijn bord af met de leus 
‘LA A TJE  HOREN, ER ZIJN AL STILLEN 
ZA T \ we stappen in de auto en gaan op weg. De 
auto moet buiten het centrum geparkeerd wor
den en dus stappen we met z’n tweeën op het 
huis van onze vriend af. Inderdaad, vanuit rede
lijke afstand zijn de bedoelde busjes te zien. we 
slaan er geen acht op en zijn ongeveer 5 meter 
van de voordeur verwijderd als plots een van de 
busjes gaat rijden, ons de pas afsnijdt, er een aan
tal agenten uitstappen, ze mijn bord afpakken, 
ons het busje insleuren en daar zitten we.

Snel worden we afgevoerd, tot we aangeland 
zijn op de binnenplaats van het politiebureau. 
De eerste blik is een jongen van ongeveer 16 jaar 
die door 6 agenten wordt geslagen en uitge
kleed, hij huilt, gilt. We worden gefouilleerd en 
naar binnen geduwd, een paar trappen op. Wach
ten, het is vol, we staan 10 minuten en horen 
een meisje gillen alsof ze verkracht wordt. Blijf 
je staan of ga je haar helpen, met het gevaar ook 
in elkaar geramd te worden, ik blijf staan. We

kunnen een paar trappen verder en kijken in de 
tronies van een twintig tal stillen en agenten. Ik 
vraag om een arts omdat ik last heb van claustro
fobie (engtevrees), ze horen me niet eens. Ook 
wil ik een advokaat hebben. Ik wil weten waar
om ik gearresteerd ben. Niets krijg ik te horen, 
ik wordt een deur ingestouwd en kom terecht in 
een soort kippenhok van 45 m2. Er zijn gelukkig 
al een 20-tal anderen. Ik ken er een paar. Even 
bekomen van de eerste schrik en dan mijn ver
haal en het hunne aanhoren.
— Student fotografie, leren jasje en 2 fototoe

stellen, loopt in het park. Wordt gepakt en af
gevoerd.

— Student soc. akad. Fotografeert voor z’n 
hobby, fototoestel en een leren jasje. Afge
voerd.

— Krantejongen van het Vrije Volk, 14 jaar, 
vraagt of je opgepakt wordt omdat je een 
leren jasje draagt. Afgevoerd.

— Meisje met oranje truitje, nederlandse vlag en 
oranje pluk in het haar. Afgevoerd.

— Meisje, woont op grote markt, zat rustig pilsje 
te drinken op dak. 12 agenten dringen huis 
binnen, afgevoerd.

— Jongen, punk ui terlijk, afgevoerd.
— Meisje, punk uiterlijk, afgevoerd.
— Jongen, loopt hard om op tijd op werk te zijn, 

heeft pijn aan z’n milt, grijpt hiernaar met z’n 
hand, draagt leren jasje, afgevoerd.

Na V/2 uur staan we met z’n 130en in een kippen 
hokachtige buitencel. Slechts 1/3 is overdekt. 
Het zeikt uit de hemel. De enige troost is dat 
oranje ook wegregent. Waar zijn we mee bezig, 
wat moeten ze van ons, wat gaat er gebeuren. 
Niemand reageert op kloppen en roepen. Er is 
niets te drinken of eten, er is geen WC, we zitten, 
met z’n 130-en in een tijgerkooi. Er worden af
spraken gemaakt, waar ontmoeten we elkaar als 
we vrij komen, we spreken een centraal adres af 
om klachten naar toe te sturen. We diskpssiëren
over de zin van dergelijke dingen, sommigen zien 
het al niet meer zitten. Dat haalt toch niets uit, 
we nemen wraak.

Na een uur of 4 komt er beweging. Druppels
gewijs worden mensen uit het kippenhok los
gelaten. Iedereen denkt dat je vrijgelaten wordt, 
niemand dringt, er is een grote solidariteit en 
gezamenlijke woede. Maar je komt niet vrij. Je 
wordt geselekteerd op sekse of verzonnen over
treding en met 4 tot 13en in een cel van 2 bij 2 
geplaatst. Hier begint het urenlange wachten op
nieuw. Weer geen advokaat, de 6 uur zijn al om. 
Weer geen dokter, geen verklaring, geen drinken, 
niets.

Toevalligerwijs kom ik terecht in een cel te
genover de ‘vrouwencel’. Er zitten 12 vrouwen 
in, waaronder mijn vriendin. Het is de enige cel 
met een glazen ruit. Ik kan een beetje zien wat 
er gebeurt door een klein kijkgaatje in mijn deur. 
Agenten blijven konstant voor de vrouwencel 
staan, maken seksistische opmerkingen, de 
schoften, proberen de vrouwen te vernederen. 
Maar er is verzet, er wordt hard gezongen, ge
schreeuwd, met schoenen en handen op de deur 
geroffeld. Ze kunnen er niet meer tegen. Er wor
den schoenen afgepakt, er wordt gescholden, de 
vrouwen gaan door, luidkeels ondersteund door 
een konstant geschreeuw en gebonk vanuit de 
andere cellen. In het begin durfde je niet, dade
lijk komen ze binnen en rammen ze je in elkaar, 
dat hebben ze ook gedaan. Maar je moet, je 
krijgt moed, dit kan niet, dat mag niet gebeuren. 
Zou er een staatsgreep gepleegd zijn.

Mijn nieren beginnen te werken. Dat was in die 
grote cel al. Het lange staan in zo’n vochtige 
koude ruimte heeft het er niet beter op gemaakt. 
Mijn engtevrees doet er een schepje bovenop. Ik 
druk op de bel, maar hoor niets, nog eens en nog 
eens, niemand reageert. De bel doet het niet 
denk ik en wordt kwaad. Later hoorde ik van de 
vrouwen dat de bel het best deed want dat ze 
zeer regelmatig aan de buitenlant een rood lamp
je zagen branden. Niemand heeft gereageerd.
Een verhoor, geen advokaat, geen dokter. Nie
mand noemt zijn naam, niemand zegt waarom ik 
aangehouden ben. En zo gaat het maar door tot 
ongeveer 21.30 uur. ‘Celleke, je wordt vrij
gelaten’ hoor ik mijn vriendin roepen. Een paar 
minuten later sta ik op straat.

Een 1 50-tal mensen wachten ons op. Er wordt 
luid gejuicht als we de deur uitkomen. Ze zijn 
ons niet vergeten, ik wist het. Ondanks het 
angstaanjagende gebeuren durven er nog steeds 
vele mensen zich voor het politiebureau te ver
zamelen, ze hebben de moed nog niet verloren.L'oto Riet den Blanken



Ik praat wat, huil geef een kort verslag van de 
gebeurtenissen aan de wachtenden en haal een 
filmrolletje uit mijn onderbroek met foto’s die 
binnen gemaakt zijn. We zijn een van de eersten 
die vrijgelaten zijn, dus wachten we op de ande
ren. Er wordt veel gepraat, geschreeuwd, gezon
gen en een jongen speelt op een fluit. Verder 
gebeurt er niets ... Dan plotseling stuiven er een 
paar busjes de hoek om, met lange latten en 
stokken bewapende agenten springen eruit en 
beginnen op de mensen in te slaan. Paniek, want 
ze komen overal vandaan. Er wordt weer een 
journalist opgepakt, maar na enige tijd weer vrij
gelaten. We verzamelen ons opnieuw. Een aantal 
mensen, waaronder ik durven niet meer. Ik ga 
proberen een boterham naar binnen te krijgen. 
Na een half uur ben ik terug. Mijn vriend en 
kompagnon wordt net vrijgelaten, ik omhels 
hem. Een nieuwe charge, nu met paarden. En 
nog een en nog een. Een paard struikelt over een 
fietsenrek. “We bellen de dierenbescherming”, 
maar die kerel had z’n nek mogen breken. We 
blijven tot de laatste vrouw/man is vrijgelaten.

De verontwaardiging was en is in Breda, maar 
ook in vele andere plaatsen groot. Dit is het 
kookpunt. Hoofdcommissaris Strooper van Bre
da, de verantwoordelijke man, zegt in Het 
Parool, dat commissaris Valken hem heeft opge
beld om hem te feliciteren met de manier waar
op hij (Strooper) zijn (Valken) plan heeft uitge
voerd.
Het is dus niet meer denkbeeldig dat je van je 
bed gelicht wordt omdat je republikein bent, 
omdat je een leren jasje draagt, omdat je PSPer 
bent, buitenlander, jood, palestijn, rood, klein 
vrouw, kortom niet voldoet aan de normen van 
de gemiddelde agent.

Er zijn al ruim 80 klachten binnen. Iedereen die 
dit nog niet gedaan heeft roep ik op dit alsnog te 
doen.

MARCEL RENSEN

W IL DE FN K  O O R L O G  ?
Na jarenlange interne ruzies zou de Federatieraad van de FNV op 27 april j .1. 
met een nota over vrede, veiligheid en ontwapening komen. De FNV-top 
vod het nu wel eens tijd worden om haar standpunten aan de leden uit te leg
gen en toe te lichten. Maar op het allerlaatste moment werd de geplande 
perskonferentie op 28 april uitgesteld vanwege een overvolle agenda, aldus de 
officiële verklaring. De (konsept)nota zal op zijn vroegst pas eind mei behan
deld kunnen worden. Of het iets met de verkiezingen te maken zal hebben, 
hoort u mij niet zeggen.
In vakbondskringen, maar ook daarbuiten is 
bekend dat nu al bijna twee jaar op het hoogste 
niveau binnen de FNV een flink robbertje wordt 
gevochten over de juiste koers op weg naar de 
vrede. In januari jl. werd de eerste nota door het 
federatiebestuur afgekeurd, terwijl over de 
tweede (interne, maar weliswaar uitgelekte) 
konsept-nota ook de nodige verwikkelingen zijn 
geweest. Binnen de FNV-top zelf dreigde men 
het geduld al eerder te verliezen getuige een 
citaat uit de notulen van de Federatieraad van 
1 december 1980: 'A . Groene velt is boos, dat er 
nog geen nota is over vrede en veiligheid. De 
mensen moeten nu nog een aantal maanden 
wachten en allerlei aktiegroepen gaan roepen, 
dat we net als bij de beleggingen -  weer te 
lang gaan treuzelen. Gerekend kan worden op 
akties, moties, brieven en wat dies meer zij. 
Vanuit een bepaalde hoek zal het vuil met 
emmers over ons heeji worden gestort. ” Uit een 
niet verwachte hoek kwam die kritiek 
inderdaad: Het NVV-Jongerencontact. Zij 
viiiden dat de vakbeweging onvoldoende steun 
geeft aan mensen die aktief willen zijn op het 
gebied van vrede en veiligheid. In plaats van af 
te wachten moet de FNV zich aktiever opstellen 
en zich niet alleen tegen kernwapens uitspreken, 
maar tegen alle vormen van bewapening. Het 
NVV-Jongerencontact sprak bovendien zijn 
ongenoegen uit over de laksheid waarmee de 
vakcentrale zijn standpunt over deze materie 
bepaalt, want de leden maken wel uit of het een

Foto Piet den Blanken

goede of een slechte nota is.
Menigeen zal het standpunt onderschrijven, dat 
de FNV zich met de vrede en oorlog dient bezig 
te houden, maar dan niet binnen het kader dat 
de FNV zelf aangeeft middels de nota 'Vrede en 
Veiligheid’, want de titel staat in schrille 
tegenstelling met de inhoud. De FNV-top is voor 
militaire produktie en zij blijft ook in de advies
raad zitten die hierover gehoord wordt. Het 
werkgelegenheidsargument speelt hierbij de 
hoofdrol. Dat de militaire produktie juist werk
gelegenheid kost, die bronnen kent men niet. 
Imers, het misverstand dat ook bij de FNV 
te veel leeft, is dat wapens en werk één is. uit 
buitenlands onderzoek blijkt echter, dat arbeids
plaatsen in de militaire sektor allerminst zeker 
zijn. Investeringen in nieuwe technologie zijn 
kapitaalintensief en gaan dus ten koste van 
arbeidsplaatsen. Dat bewapeningsuitgaven goed 
zijn voor de werkgelegenheid en de ekononiie is 
een fabel.
De FNV gaat er in deze nota van uit dat er een 
leger is en er altijd een zal zijn. De voornaamste 
kritiek van ondermeer 'Verontruste FNV-leden’ 
is, dat er met geen woord over de rol van het 
leger binnen dit systeem wordt gerept. Het leger 
zelf wordt niet ter diskussie gesteld, maar wordt 
gewoon geaksepteerd. De behoedzaamheid over
heerst duidelijk bij de vakbeweging, want de 
FNV is er voorstander van dat aan beslissingen 
over het inrichten van militaire oefenterreinen, 
het vestigen resp. installeren van militaire opslag
plaatsen of (infrastrukturele) objekten een brede 
maatschappelijke inspraakprocedure vooraf 
dient te gaan. De bevolking moet eerst gehoord 
worden, maar dan is er geen enkel bezwaar. 
Enigszins halfslachtig, want het aanleggen van 
legerplaatsen betekent dit leger aksepteren. En, 
alsof het nog niet genoeg is: Nederland moet 
binnen de NATO blijven, omdat het bijdraagt 
tot ontspanning tussen de wereldmachten. Ook 
de FNV aanvaardt, aldus de nota, dat Nederland 
militaire verplichtingen heeft jegens zichzelf en 
in het kader van de NATO met de noodzakelijke 
gevolgen van dien ten aanzien van de nationale 
middelen en de inrichting van een militair 
apparaat.
Maar hoe kan men in de NATO blijven zitten en 
tegelijkertijd voorstander zijn van het volgende:
"gestreefd moet worden naar een beheersing, 
vermindering en uiteindelijke afschaffing van alle 
militaire inspanningen en oorlogs
voorbereidingen. "(hoofdstuk II: Ontspanning 
en Ontwapening). Die voorliefde voor de NATO 
komt niet uit de hemel vallen, want in 1958 liet 
het NVV een nota verschijnen die heette: ‘De 
NAVO en de vakbeweging’ waarin een en al lof
zang op de NATO, getuige het navolgende
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ALTERNATIEVEN 
VANUIT DE UM OND

De omschakeling van oorlogsindustrie op vredesproduktie is een aktueel 
punt waarmee de werkgroep van FNV-ers ‘Vrede en veiligheidJ uit de IJmond 
al jaren bezig is. Om precies te zijn vanaf 1979, toen ze vanuit de IJmond 
in het distrikt Noord-Holland-Noord van de Industriebond een motie 
indienden waarin werd gevraagd om een diskussie onder de leden van dé 
bond over het beleid ten aanzien van vrede en veiligheid. De diskussie leek 
met aanvaarding van die motie opengebroken te zijn. Het wachten was (en 
is?) nog op een nota van de FNV aan de hand waarvan de diskussie gevoerd 
zal worden. De lang verwachte, nog steeds niet verschenen maar desondanks 
uitgelekte laatste versie van dat FNV-rapport Vrede en Veiligheid was een 
goede aanleiding om met een paar van hen te praten en hun kommentaar 
op die nota te vragen.

WIL DE FNV OORLOG?
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citaat: Dat de vakbeweging steun verleent
aan een militaire organisatie lijkt voor een 
buitenstaander vreemd, om niet te zeggen in 
strijd met de doelstellingen. Wij kunnen ons 
volledig scharen achter het Noord-Atlantische 
Verdrag, mede omdat dit Verdrag geen 
aanvallend, doch een verdedigend karakter 
heeft. ” De FNV kiest wel principieel voor 
ontwapening, maar ziet het niet als haar taak 
konkrete oplossingen aan te dragen, mede niet 
‘"omdat er maatschappelijk nergens ter wereld 
zo openlijk en indringend over deze problema
tiek wordt gediskussieerd als in ons land". Dat 
is in ieder geval een stapje vooruit, want in 
bovenvermelde brochure uit 1958 stond nog 
vermeld, dat de NAVO in de toekomst over 
kernwapens moet beschikken. Ook in dit hoofd
stuk valt de nogal voorzichtig gestelde 
bewoordingen op: enerzijds wel een verbod op 
uitbreiding van militaire produktie, anderzijds 
géén steun aan de IKV-leus ‘Alle kernwapens de 
wereld uit, te beginnen bij Nederland’.
De kernvraag, die in deze nota duidelijk naar 
voren komt, is dat de FNV een geringe bereid
heid toont voorop te gaan lopen. Kansen voor 
een aktieve opstelling worden door de FNV-top 
vooral gezien in zoveel mogelijk omschakeling 
van militaire produktie naar civiele produktie, 
ook wel conversie genoemd. In het buitenland 
zijn hier al enkele voorbeelden van te noemen. 
Het Amerikaans vliegtuigconcern Boeing zag een 
grote ordyr voor de bouw van militaire 
helikopters door de neus geboord, waardoor 
massa-ontslagen dreigden. Het personeel diende 
vervolgens een alternatief in, nl. de produktie 
van trams en trollybussen en deze ‘omschake
ling' werd inderdaad door de direktie ingewilligd 
en gerealiseerd. Hetzelfde gebeurde bij het 
Engelse bedrijf Lucas Aerospace, dat vliegtuig
onderdelen maakte en overschakelde op de 
vervaardiging van apparatuur voor kunstnieren 
e.d. Bij de universiteit van Bremen heeft men 
alternatieve plannen ontwikkeld voor de 
werknemers die nu in scheepswerven fregatten 
aan het bouwen zijn. Die plannen beschrijven 
hoe met het huidige produktieproces ook 
diepzee-apparatuur voor vreedzame doeleinden 
gemaakt kunnen worden. De wil en de mogelijk
heden zijn duidelijk aanwezig. In ons land houdt 
de onderzoekstroep OSACI (Prins Hendrikkade 
48 te Amsterdam. 020-24 11 49) zich aktief 
met deze materie bezig.
De FNV tast zelf nog in het duister en pleit voor 
deelname van werknemers van de betreffende 
bedrijven en hun vakorganisaties in het onder
zoek, omdat zij beschikken over de specifieke 
kennis van de produktietechnieken en 
alternatieve produktiemogelijkheden. Het 
omschakelingsvraagstuk gaat immers ook de vak
beweging aan, al was het om een bijdrage te 
leveren aan een vreedzame samenleving en niet 
om de werkgelegenheid van die groep mensen 
ter diskussie te stellen, laat staan ze in diskrediet 
te brengen.

PETER DROS

De nota’s van de FNV over vrede, veiligheid en 
ontwapening zijn door de ‘Verontruste FNV-ers 
gebundeld uitgebracht en voor f2, - -  (inkl. porto) 
verkrijgbaar door overmaking van dit bedrag op postgiro 
86 03 16 tnv J. van der Werf te tiroesbeek.

De werkgroepleden zijn zeker niet alleen nega
tief over de FNV-nota Vrede en Veiligheid. 
Waar er in deze nota sprake van is dat de FNV 
wil meewerken aan alternatieven voor de mili
taire produktie, vinden ze dat een mogelijke 
aanzet. Eveneens kunnen ze instemmen met de 
opmerking dat de FNV van mening is dat er 
een bewustwording op gang moet komen over 
oorlog en vrede. De nota is wel te aarzelend 
gesteld, vinden ze. Zeker waar het stellingname 
van de FNV ten aanzien van kernwapens betreft. 
Er spreekt niet uit dat de FNV voorop wil 
lopen in de diskussies over en strijd tegen 
militaire produktie. Terwijl de FNV-werkgroep 
uit de IJmond juist vindt dat de vakbond een 
aktieve opstelling hierin behoort te hebben, 
zeker in deze krisistijd. Ze wijzen on de Taiwan- 
order, waartegen de vakbond zich blijkens 
een veel later uitgelekte brief van oktober 1980 
niet wou verzetten.

\
J

De bond laat op zo’n moment ook de mensen 
in de kou staan, die noodgedwongen oorlogs- 
produkten moeten maken. In ondernemingen 
waar altijd voor vreedzame doeleinden is gepro
duceerd, moet nu een vergelijkbaar of hetzelfde 
produkt worden gemaakt voor militaire doel
einden: bij Stork hebben ze jaren tandkasten 
voor kranen gemaakt en nu ‘mogen’ ze die 
ineens voor de Leopard gaan maken.

OMSCHAKELING

Waar het de werkgroep van FNV-ers Vrede en 
Veiligheid om te doen is, is een omschakeling 
(konversie) op vreedzame produktie te bewerk
stelligen. Dat het mogelijk is, hebben ze in een 
eigen diskussienota aangegeven; voor één 
Leopard-tank zou je 28 goede woningen kunnen 
bouwen.
In ‘Zin’, het blad van de Industriebond FNV 
van 6 mei j.I. schreven ze in een ingezonden 
brief dat er in de bouwsektor, in de gezondheids
zorg, het onderwijs en welzijnswerk nog erg 
veel maatschappelijk zinvolle arbeid te ver
richten valt. Daaraan zou het geld besteed 
moeten worden en niet aan defensie, wat in toe
nemende mate gebeurt, ondanks (of juist door) 
de krisissituatie.

LOYALITEIT

De werkgroep van FNV-ers Vrede en Veilig
heid is doelgericht bezig om via inleidingen, 
artikelen, ingezonden brieven de diskussie 
over vrede en veiligheid allereerst onder leden 
van de bonden te stimuleren.
De loyaliteit naar de FNV staat bij de werkgroep 
voorop. Maar het beleid van de FNV en de 
aarzelingen omtrent de publikatie van boven
genoemde diskussienota stelt die loyaliteit 
wel op de proef. In de eerste plaats dient de 
diskussie onder de leden plaats te vinden en 
niet voorbehouden te blijven aan een Federatie- 
raad; tenslotte pretendeert de FNV demokra- 
tisch te zijn. Een dat betekent ook dat de leden 
hoognodig aan de aktuele diskussies over vrede 
en veiligheid moeten kunnen deelnemen en 
daarover uitspraken moeten kunnen doen die 
het beleid van de FNV bepalen.

HILDE VAN DUIN



EEN G ED R O CH T  
VAN EEN ABORTUSW ET

Was het vertrouwen in de parlementaire demokratie bij velen al niet groot, de 
behandeling en aanneming van de abortuswet hebben deze zelfs tot een 
lachertje gemaakt. Uit enquêtes is gebleken, dat de meerderheid van de Ne
derlandse vrouwen voor vrije abortus is: ‘baas in eigen buik’. Maar door poli
tieke koehandel en kompromissen, ten koste van alle VVD en CDA-beginse- 
len (die deze partijen althans pretenderen te hebben) hebben de heren - en 
enkele dames - er na 10 jaar een wet uitgesleept. En hoe! De praktiese uit
werking van deze wet is nog onbekend; dat wordt later in een algemene 
maatregel van bestuur geregeld. De tekst van de wet stikt van de onduidelijk
heden: wat is bijv. een noodsituatie? (waar je als vrouw in moet zitten voor
dat je geholpen kan worden).
In de Tweede Kamer werd het abortuswets- 
ontwerp aangenomen met 76 tegen 74 stemmen. 
Enkele CDA-dissidenten maakten het extra span
nend tot op het moment van de stemming niet 
te zeggen of ze vóór of tegen het ontwerp waren. 
Hetzelfde staaltje haalden enkele CDA-ers op 28 
april uit in de Eerste Kamer. Tot op het laatste 
moment was het niet duidelijk of het ontwerp 
het zou halen of niet. De uitslag is bekend: 38 
tegen 37. Joop Vogt vermoedt echter, dat de 
Ruijter tijdens het debat al wist, dat hij het zou 
winnen. De Ruijter nam althans niet eens meer 
de moeite om de PSP, maar ook de overige te
genstanders behoorlijk te antwoorden op hun 
vragen. Er werd te pas of te onpas verwezen naar 
de schriftelijke voorbereiding, maar daarin was 
door de regering ook nooit fatsoenlijk antwoord 
gegeven op vragen en opmerkingen. De tegen
standers links ( + de liberalen, maar niet de VVD) 
kregen te horen, dat het geen zin had er verder 
over te praten. De tegenstanders rechts, dat er 
echt wel een zedelijk normbesef in de wet ver
ankerd was.

De wet is volgens de Ruijter geen kompromis, 
maar wel zijn de belangen van het ongeboren le
ven en de vrouw er gelijkelijk in vertegenwoor
digd. Dat is natuurlijk onmogelijk en dus pure 
onzin. Deze wet betekent een aanzienlijke ver
slechtering t.o.v. de huidige praktijk, met zijn 5 
dagen bedenktijd, een centralisties vergunningen
stelsel voor abortusklinieken en ziekenhuizen en 
de handhaving van de strafbaarstelling van het 
verrichten van abortus in strijd met de bepalin
gen in deze wet. Minister de Ruijter heeft in de 
Eerste Kamer al aangekondigd dat het Openbaar 
Ministerie onder de nieuwe wetgeving, anders 
dan onder de bestaande, wel degelijk zal kunnen 
gaan optreden tegen overtredingen.
De gevolgen laten zich raden. Dit zal een werke
lijke verslechtering van de huidige praktijk gaan 
inhouden. Buitenlandse vrouwen bijv., die geen 
geld hebben om hier in Nederland vijf dagen te 
gaan zitten wachten, worden aan hun lot over
gelaten. De verschrikkingen van de breinaald en 
achterkamertjes doemen weer voor ons op.

Het wordt nu niet alleen meer een gevecht om 
een goede abortuswet (dat hebben we momen
teel verloren), maar ook om handhaving van een 
behoorlijke abortuspraktijk. De vrouwenbewe
ging (waaronder ook de PSP-vrouwen) zal haar 
strijd voort moeten zetten om in ieder geval die 
praktijk te handhaven. Enerzijds zal zij de artsen 
en klinieken moeten oproepen en steunen om de 
wet te boykotten, anderzijds zal zij er serieus

aan moeten gaan werken om zelf de kennis en 
ervaring op te doen, die nodig zijn voor het ver
richten van abortussen. Door het zelf ter hand te 
nemen maken vrouwen zich minder afhankelijk 
van (mannen)politieke machtsspelletjes, zoals 
deze nieuwe abortuswet. De M.E. heeft op 28 
april laten zien wat ons in de toekomst bij verde
re akties te wachten staat. Toen zo’n 2000 vrou
wen in het Binnenhof blokkeerden werden tien
tallen vrouwen eerst door de gewone politie 
doelloos in overvalswagens geladen. Toen dat 
geen effekt had, kwam de M.E. vrouwen in el
kaar meppen. En niet, om de rechtsorde te hand
haven, maar om, zoals Andrée van Es in Hilver
sum op 9 mei zei, hun botte vrouwenhaat af te 
reageren. Het wrange naast de hele aktie was,- dat 
de CDA-ers die uiteindelijk toch vóór de wet 
stemden, deze eigenlijk te progressief vonden!

Het parlement kan het geschonden vertrou
wen weer enigszins opvijzelen door deze wet 
nooit rechtskracht te geven. Of dat gebeurt valt 
te bezien. De PvdA weigert van de abortus een 
strijdpunt te maken en Terlouw (D’66) gunt de
ze wet het voordeel van de twijfel. Dienen deze 
partijen geen nieuw ontwerp in, dan zal de PSP 
moeten gaan overwegen het zelf te doen. De 
vrouwen hebben geen 10 jaar strijd geleverd en 
niet op 30 maart gestaakt om uiteindelijk met 
dit gedrocht van een wet opgezadeld te worden, 
waarin geen van de drie eisen van “Wij Vrouwen 
Eisen” is terug te vinden: de vrouw beslist, 
abortus uit het wetboek van strafrecht, en in het 
ziekenfondspakket.

HELEEN BUIJS

Dat vrouwenhaat ook parlementsleden niet 
vreemd is, bleek toen ik op 28 april vol 
aktie-energie aan kwam stappen richting Bin
nenhof. Een woedende CDA-er schreeuwde 
ons toe of er bij alle ingangen van die hoeren 
stonden. Ook voorzitter Dolman voelde zich 
flink op zijn pik getrapt, omdat hij niet naar 
binnen kon. Toen hij toch door de blokkade 
wilde dringen, heeft hij, volgens zijn zeggen, 
klappen gekregen. Reden voor hem om 
schriftelijke vragen van Fred van der Spek 
over het gebeuren te weigeren. Deze had o.a. 
gevraagd, waarom er met zo’n bruut geweld 
was opgetreden tegen vrouwen die volstrekt 
geweldloos demonstreerden. Omdat dat laat-

N aam rech t
In Bevrijding no. 4 van februari 1981 heeft 
de PSP-vrouwengroep Nijmegen een oproep 
geplaatst aan getrouwde vrouwen om er bij haar 
gemeentebestuur op aan te dringen haar met 
haar eigen naam aan te schrijven.
We hebben veel aanvragen gekregen - uit alle 
delen van het land - om de voorbeeldbrief op 
te sturen, waarmee je een dergelijk verzoek 
aan B&W kunt richten. Daaruit blijkt wel dat 
veel getrouwde vrouwen dit een belangrijke zaak 
vinden. Vrijwel alle gemeenten vinden het nog 
vanzelfsprekend de getrouwde vrouw als een 
verlengstuk van haar man te zien, zonder zich af 
te vragen of die vrouwen dat zelf wel zo nodig 
vinden.
In enkele ‘progressieve' gemeentes als Amsterdam 
en Groningen hebben de gemeentebesturen 
zelf het initiatief genomen vrouwen, die dat 
willen, voortaan op eigen naam aan te schrijven. 
In andere gemeentes blijkt een dergelijke veran
dering slechts mogelijk als vrouwen daar zelf 
druk toe uitoefenen en dan nog ben je afhankelijk 
van de bereidwilligheid van de gemeentebesturen. 
In Nijmegen is het ons inmiddels gelukt! 
Getrouwde vrouwen, die daarom vragen, krijgen 
voortaan alle post op eigen naam en als eerste 
bewijs hiervan zijn onlangs de oproepingskaarten 
voor de komende verkiezingen in de bus gevallen. 
We zijn erg benieuwd naar de stand van zaken 
in andere gemeentes en we zouden het dan ook 
leuk vinden om de ervaringen van vrouwen die 
ook met deze zaak bezig zijn te horen. Vrouwen 
die te maken hebben met stijfkoppige bestuur
ders of alsnog met dit ‘aktietje’ willen beginnen 
kunnen we dan met onze gezamenlijke ervaringen 
helpen.

Stuur je reakties naar de PSP-vrouwengroep 
Nijmegen, Nw. Nonnendaalse weg 26, Nijmegen.

ste volgens Dolman niet juist was (hij had 
immers klappen gehad) kon hij vragen weige
ren. Het argument dat hij zijn bevoegdheid 
als voorzitter misbruikte, had geen effekt. 
Blijkbaar mogen voor Dolman vrouwen zin
loos, met grof geweld in elkaar geslagen wor
den, is het M.E. geweld minder erg dan die 
paar tikken die hij dan misschien gehad heeft 
en hoeft de minister dus niet ter verantwoor
ding geroepen te worden. Censuur in de 
Tweede Kamer?
Gelukkig heeft Joop Vogt dezelfde vragen 
zonder problemen in de Eerste Kamer kun
nen stellen.
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Wel of niet stemmen. En zo ja, op welke partij. Dat is in de vrouwenbewe
ging evenals in de kraakbeweging een belangrijk punt van diskussie (geweest). 
Het antwoord op de vraag hangt nauw samen met de strategie die vrouwen 
willen volgen voor maatschappijverandering.
Daarbij is ook de strategie van de PSP, waarbij de parlementaire weg als één 
van de wegen ook gevolgd kan of zou moeten worden, ten sterkste aangeval
len. In een aantal vrouwenbladen vinden we voor de verkiezingen diskussie- 
punten van wel of niet stemmen terug. We hebben de vrouwenbladen waar
van een aantal regelmatig op onze deurmat valt, gelezen op hun opvattingen 
over verkiezingen en hun — al dan niet verhulde — stemadviezen.

BINDING

Het aprilnummer van Binding van de Vrouwen
bond NVV noemt een aantal belangrijke 
problemen die een rol spelen bij de verkiezingen, 
zoals werkloosheid, energie, woningnood, 
milieuverontreiniging en bewapening. Vervolgens 
inventariseert het blad een aantal meningen van 
kamerleden over het consumentenbeleid, omdat 
de NVV-Vrouwenbond zich de afgelopen 
periode met dat onderwerp erg heeft bezig
gehouden. De geciteerde uitspraken van kamer
leden zijn ontleend aan het aprilnummer van 
Koopkracht. Een typisch bot PvdA-recept 
overigens: rechts deugt niet en ‘klein links’
(PPR, CPN) deugt ook niet of heeft geen sukses 
en de PSP wordt doodgezwegen, dus de PvdA 
blijft over.
De wijze van presenteren van de CPN is ronduit 
schandelijk: “Ook de communist Marcus 
Bakker hamert niet zo op lage prijzen”, terwijl 
uit de zin erna blijkt dat Bakker juist wèl voor 
volledige prijskompensatie is. Een onderwerp 
waarover de sociaal-demokratie veiligheidshalve 
maar niet aan de tand wordt gevoeld. En een 
volgende keer zou het voor de informatie
voorziening aan de lezeressen van Binding aardig 
zijn als bij de NVV-Vrouwenbond ook het 
bestaan van de PSP was doorgedrongen.

OPZIJ

Evenals angst voor de ‘konkurrentiekracht’ van 
de PSP treffen we aan bij Opzijn dat in het april
nummer een meer verfijnde maar doorzichtige 
propaganda voor de klub van ‘Joop Atoom’ 
maakt, uiteraard zonder deze heer één keer te 
noemen, want hij heeft het goed verknald bij de 
dames.
Zelfs een enquête onder gemeenteraadsleden van

vier (grote) partijen bleek nodig om te kunnen 
konkluderen dat er gestemd moet worden op 
een feministe, want stemmen op een wille
keurige vrouw biedt niet voldoende garantie 
voor het opkomen voor Vrouwenzaken' (wat dat 
dan ook zijn moge). En in dat vergelijkend 
warenonderzoek van vier partijen zal het 
niemand verbazen dat de sociaal-demokratischc 
dames er het minst slecht uitkomen. De 
konklusie is nog enigszins opengehouden om het 
kennelijk niet al te bont te maken, er zullen ook 
nog wel een paar D’66-lezeressen zijn. Er wordt 
gesuggereerd om bij het bepalen van de stem 
vooral te kijken naar zaken als herverdeling van 
arbeid, abortus, individualisering van inkomens 
en een minister van emancipatiezaken ’t is 
maar net watje belangrijk vindt. Vreemd, dat de 
dames (nog) geen partijprogramma’s en kranten 
hebben gelezen, want dan kon het duidelijk zijn 
dat het maar zeer de vraag is wat de PvdA na 
de verkiezingen doet om abortus uit het wet
boek van strafrecht te halen, als ze tegelijkertijd 
zo nodig moet regeren, desnoods met het CDA. 
En hoe de PvdA wil ‘individualiseren' en toch 
ook naar ‘leefeenheid’ (wat is dat eigenlijk, een 
leefeenheid) wil kijken, is in het vorige nummer 
van Bevrijding aan de orde geweest. Verbazing
wekkend en nogal kortzichtig is overigens dat 
kennelijk bewapening en kerntaken geen 
Vrouwenzaken’ worden gevonden die van belang 
kunnen zijn bij het bepalen van een stem.
Verder in dat nummer van Opzij een aantal 
(vrouwelijke en mannelijke) politici en de 
ombudsman aan het woord over ‘Het persoon
lijke is politiek’, waarover qua presentatie Ria 
Beckers en Wijnie Jabaaij het beste ‘over
komen’.
Ook voor dit blad bestaat de PSP niet. Nog wel 
een beetje genuanceerd tegengas tegen de 
sociaal-demokratie is een kritisch artikel van



Anneke Reuvenkamp over de regionale 
kandidaatstelling binnen de PvdA die 
vrouwen diskrimineert. En een interview met 
Sonja van der Gaast als lid van Vrouwen tegen 
Kernwapens. Dat Sonja van der Gaast daarnaast 
lid van het partijbestuur van de PvdA is en 
daar als atoompacifiste immer nederlagen lijdt, 
wordt niet genoemd, maar is genoegzaam 
bekend bij een groot deel van het lezeressen- 
publiek. Een nogal doorzichtige truc van Opzij 
die we al eerder tegenkwamen bij het CDA en 
ook veel bij VVD-vrouwen: je stuurt gewoon een 
vertegenwoordigster met een minderheids
standpunt in de partij naar een feministisch resp. 
pacifistisch publiek.

VERLIEFDHEID

Een blad dat we anders nooit onder ogen 
krijgen, maar nu in de leeswoede over alles wat 
met verkiezingen te maken heeft, gekocht 
hebben: Ouders van Nu van mei 1981. Een 
vergelijking van partijprogramma’s op het punt 
van emancipatie’, zoals dat heet bij Ouders van 
nu. Een blijmoedige benadering van alle partijen, 
waarbij de PSP wordt gekwalificeerd als 
‘kampioen van de emancipatie’. Zo’n blad gooi 
je daarna toch niet zomaar weg. Naast wat 
dweilerige verhaaltjes een alleraardigst stuk over 
verliefdheid bij kinderen: “het eerste probleem 
voor verliefde kinderen is natuurlijk: hoe vertel 
ik het haar of hem”. Wanneer het kind-zijn 
ophoudt, weet ik dan niet meer.

SERPENTINE

In het aprilnummer van Serpentine wordt de 
uitslag gegeven van Verkiezingen’ gehouden 
onder de lezeressen. De PSP skoort het hoogste 
met 34%. De onderwerpen abortus en kern
bewapening blijken de belangrijkste kriteria voor 
het bepalen van het stemgedrag te zijn bij de 
inzendsters van deze zeker niet-representatieve, 
dus onbetrouwbare enquête.
Het daaraan voorafgaand nummer van 
Serpentine kwam met een toelichting op ‘niet- 
stemmen’; “Wat hebben wij vrouwen te maken 
met de mannetjes-makerij in de politiek, de 
nationale overheden, het patriarchaat, mannetjes 
die elkaar voortdurend met oorlog dreigen ter 
verdediging van gevestigde belangen en systemen 
waar wij vrouwen toch geen deel aan hebben en 
waarvan het ook maar de vraag is öf we er op die 
manier deel aan zouden willen hebben” (citaat 
door Wil Herman, uit ‘Geachte Heer’ van 
Virginia Woolf, onlangs vert. en uitg. bij Sara). 
Het systeem kan Van binnenuit’ niet veranderd 
worden; buitenparlementaire akties, buiten- 
partijpolitieke kanalen om worden gezien als de 
enig effektieve en zinvolle wijze van politieke 
aktie, De samenhang tussen aktie en bestaande 
instituties, waaronder partijen en het parlement 
wordt uitstekend geformuleerd door Anja 
Meulenbelt in datzelfde Serpentine: “Alsof het 
gaat om het een of ander. Alsof de macht van 
vrouwen binnen politieke partijen niet ‘echt’

Illustratie Len Munnik uit OPZIJ

zou zijn. Alsof we het ons kunnen veroorloven 
om de politieke partijen maar te laten scharrelen 
en te sjoemelen terwijl wij ‘echte macht’ zitten 
te ontwikkelen in onze eigen groepen”.

KATIJF

In het tweede nummer van Katijf geeft de 
redaktie haar twijfels over het nut van stemmen. 
In twee artikelen worden we geïnformeerd over 
de (on)mogelijkheden van voorkeurstemmen en 
over de kriteria die je kunt aanleggen bij het 
bepalen van je politieke keuze, nadat eerst is 
ingegaan op de noodzaak te gaan stemmen: 
“Voor strukturele veranderingen is óók een 
vertaling van vrouweneisen op parlementair 
politiek niveau nodig” (Monique Leyenaar). Op 
grond van een aantal kriteria komt Monique 
Leyenaar dan tot de keus van een aantal

socialisten voor PSP, PPR, CPN of PvdA. Waarna 
de onduidelijkheid hoogtij viert in het artikel: de 
PvdA is groter, maar de manier waarop die partij 
en ook de vrouwen daarin ‘de macht’ hanteert, 
wekt bij haar twijfel. Terecht, maar 
konsekwenties trekt ze daar niet uit. In de fout 
gaat ze wanneer ze de PSP twee zetels in het 
parlement toedenkt en bij het ‘informeren’ over 
de feitelijke daden van de partijen. Het PSP- 
standpunt over de provinciale emancipatie- 
bureaus, dat aansloot bij de wensen van de 
‘autonome vrouwenbeweging’ en waartegen ook 
de PvdA-fraktie zich in haar geheel meende te 
moeten keren, is haar kennelijk ontgaan. Evenals 
het standpunt en de aktiviteiten van de PSP- 
fraktie ten aanzien van de opvang van en hulp
verlening aan slachtoffers van aanranding en/of 
verkrchting en die over het omgangsrecht. 
Begrijpelijk dat ze daaraan liever geen aandacht 
besteedt, als ze het al wist. Haar konklusie is nl. 
dat er op een feministische vrouw gestemd moet 
worden en die konklusie zou niet bepaald onder- 
bouwd worden als ze daarvóór had moeten vast
stellen dat die ene kerel van een ‘principiële 
partij’ zoals ze de PSP noemt, zich vaak 
feministischer heeft opgesteld dan alle zich 
feministisch noemende sociaal-demokratische 
dames samen. Dan ook zou duidelijk worden dat 
ze uit haar nekharen schrijft wanneer ze stelt dat 
de PSP nóg feministischer wordt wanneer die 
tweede zetel “eindelijk eens door een vrouw 
wordt ingenomen”.

PSP

Het ziet er inderdaad naar uit dat er in ieder 
geval een tweede zetel komt en die wordt door 
een vrouw, Andrée van Es, ingenomen. Dan zal 
net als nu het programma, dat naast een 
pacifistisch-socialistisch ook een redelijk 
feministisch programma is, zoveel mogelijk 
worden uitgevoerd. Door de (minstens 100%) 
uitbreiding in zetels zal er wel meer tijd en meer 
mogelijkheden zijn om een aantal onderwerpen 
méér of uitgebreider aan te pakken, wat nu wel 
eens noodgedwongen wat minder intensief het 
geval kon zijn, ook al heeft de huidige fraktie 
aan ‘feministische punten’ altijd hoge prioriteit 
gegeven. Het zal duidelijk zijn dat bij méér zetels 
op parlementair niveau daar méér kan gebeuren 
vanuit PSP-visie.

Maar het is voor de PSP en voor de vrouwen die 
óók in de PSP aktief zijn, naast vaak andere, 
butenparlementaire aktiviteiten, evenzeer 
duidelijk dat in het parlement niet de macht 
wordt gevormd, hoogstens wordt vertaald en 
omgezet in wetten en beleid. Daarom zonder 
illusies over veranderingen vanuit het Binnenhof, 
maar met het vertrouwen dat er niets 
‘verkwanseld’ wordt, ga ik toch maar even 
stemmen. Vanwege ‘vrouwenzaken’; dus 
vanwege abortus, bewapening, racisme en 
seksisme.

TITIA BOS



en  m e d ic ijn g e b ru ikV rouw en
Hoewel het gebruik van kalmerende middelen de laatste jaren afneemt 
valt er toch iets eigenaardigs op: dat ca. 28% van de vrouwen en ca. 14% 
van de mannen van deze middelen min of meer afhankelijk zijn. Twee maal 
zoveel vrouwen als mannen.
Deze gegevens waren voor de vrouwen van de Stichting Vrouwen en Medicijn
gebruik, die is voortgekomen uit de PSP-gezondheidsgroep te Eindhoven, 
opmerkelijk genoeg om een onderzoek in te stellen naar de achtergronden 
van het hoge gebruik door vrouwen. Doel was óók: beter te kunnen 
antwoorden op vragen die aan de groep gesteld werden door sliksters en hun 
omgeving.

Dit plan werd enthousiast ondersteund door de 
vakgroep medische sociologie van de Rijks
universiteit te Groningen. Het was aan deze 
wetenschappers bekend (op grond van kwanti
tatieve onderzoeken in 1974 en 1979) dat het 
gebruik bij vrouwen veel hoger ligt en dat er 
over de achtergronden en oorzaken zeer weinig 
inzicht bestaat. De vakgroep zegt toe begelei
dende hulp te willen bieden.
De opzet van het onderzoek werd de volgende: 
er worden ongeveer 60 diepte-interviews ge
houden onder vrouwen van 40 - 60 jaar oud. 
Met voomoemde vakgroep worden deze inter
views geanalyseerd en samengevat. Resultaat: 
een rapport en een brochure. Planning: eind 
1980 moet de brochure klaar zijn.

In februari 1980 gaat een begroting naar de 
gemeente Eindhoven voor een uitkering uit 
de plaatselijke emancipatiepot. Men weigert 
met het argument dat dit onderzoek 'boven
plaatselijk’ is. In april 1980 gaat de aanvraag 
de deur uit, naar CRM natuurlijk, want dit 
ministerie bezit zoals bekend een staatssekretaris 
voor emancipatiezaken èn een experimentenpot 
voor emancipatie-aktiviteiten. Bovendien was 
er al eens een soortgelijk projekt door CRM 
gesubsidieerd. Uitkeren van subsidies geschiedt 
altijd (?) op grond van zorgvuldig geformuleerde 
kriteria; daarover hadden de vrouwen van de 
stichting zich ook terdege geïnformeerd. Het 
projekt voldeed aan een belangrijk kriteriuni: 
emancipatorisch karakter. Daarover bleek ook 
bij CRM geen twijfel te bestaan. Toch kreeg de 
Stichting op 12 augustus 1980 (dat is 4 maanden 
later) het bericht dat de aanvraag inmiddels 
was doorgezonden naar het ministerie van volks
gezondheid. Waarom? Men bleek bij CRM 
nu eens iets terug te willen doen: Volksgezond
heid stuurde al zoveel aanvragen door naar 
CRM. Op basis van een ander belangrijk krite- 
rium, namelijk dat het projekt niet elders 
gefinancierd kon worden, en CRM meende 
dat dit nu duidelijk wèl het geval was, koördi- 
neerde men de aanvraag naar Leidschendam.
Er ontstaat een briefwisseling en er wordt getele
foneerd. De vakgroep schrijft nog eens een aan
beveling en vraagt haast te maken. Half november 
nog steeds geen resultaat. Besloten wordt tot 
een brief aan de volksvertegenwoordiging: 
met name de vaste kamerkommissie voor 
Emancipatie en die voor Volksgezondheid 
krijgen ieder een dossier. Blijkbaar speelt het 
kerstreces parten want er gebeurt verder niets. 
Tenslotte besluiten wij als PSP-fraktie vragen 
te stellen aan de staatssekretaris. Het is dan 10 
maanden later: 10 februari 1981.

EINDELIJK REAKTIE

Klaarblijkelijk heeft het vragenstellen iets 
opgeleverd, want op 25 februari belt een ambte
naar van Volksgezondheid dat de afdeling 
Verslaving heeft besloten de subsidie toe te 
kennen. Naast de vasthoudendheid van de 
vrouwen van de stichting, overigens allemaal 
vrijwilligers, een niet onbelangrijk detail, heeft 
het stellen van vragen de zaak wellicht iets 
bespoedigd. Je vraagt je wel eens af hoeveel 
projekten zo de mist ingaan, of zou deze groep 
het toevallig erg slecht hebben getroffen omdat 
er twee ministeries bij betrokken bleken?
Ik ben wel benieuwd naar soortgelijke ervaringen, 
hoewel ik natuurlijk besef dat de relatie burger- 
overheidsburokratie altijd al een probleem 
is geweest. Dat een aanvraag als deze niet in 
10 dagen afgehandeld kan zijn is begrijpelijk, 
daar gaat het ook niet om. Het blijkt in dit 
geval zoveel tijd gekost te hebben vanwege drie 
redenen: 1) gegoochel met kriteria; ondanks 
dat volmondig wordt toegegeven (Antwoord op 
vragen aan de Regering), dat het een emancipa
torisch projekt is, wordt op basis van een 
veronderstelling, dat een ander ministerie 
wel voor de kosten kan opdraaien, de aanvraag 
doorgeschoven; 2) de taakomschrijving van 
de staatssekretaris leidt tot machteloosheid 
ten opzichte van andere ministers, maar ook 
tot het afschuiven van verantwoordelijkheden; 
3) de emancipatie-uitgangspunten van deze 
regeringskoalitie zijn innerlijk tegenstrijdig.

BELEID?

Begin mei 1981 valt de schriftelijke toezegging 
van Volksgezondheid in de bus bij de Stichting. 
We schrijven 15 maanden na de aanvraag. 
Hoe zit het beleid in elkaar dat zoiets kan 
voorkomen? Het emancipatiebeleid was een 
facet-beleid, gevoerd door een koördinerende 
staatssekretaris. De ander ministers houden 
dus volledig hun eigen verantwoordelijkheid, die 
houdt op bij de grenzen van hun departement. 
Tegelijk echter wordt het emancipatiebeleid 
aan de vrouw gebracht als een integrerend beleid, 
in deze zin heeft het dus betrekking op alle 
ministeries. En dat is ook logisch, want naar 
zijn aard heeft emancipatie betrekking op alle 
vrouwen en derhalve ook op mannen. Een 
facet-beleid bekeken uit het oogpunt van minis
teriële bevoegdheden is een wassen neus; in 
de praktijk is de afgelopen vier jaar gebleken 
dat het emancipatiebeleid allerlei ongewenste 
vormen aannam (emancipatieburo’s), dat ander
zijds niet iemand werkelijk politiek verantwoor

delijk kan worden gesteld voor het ontbreken 
van een struktureel beleid. Het bleek in de 
praktijk af te hangen van de intenties van 
een minister: bijvoorbeeld Pais O&W.
Naar mijn idee was het emancipatiebeleid 
gebaseerd op tegenstrijdige uitgangspunten. Die 
tegenstrijdigheid is geen toeval, er zijn volgens 
mij drie oorzaken aan te wijzen:
-- financiële argumenten, emancipatie kost geld, 

gelijk alle werkelijke hervormingen; tegelijker
tijd had deze rechtse regering een rigoreuze 
bezuinigingspolitiek in het vaandel geschreven;

— bestuurlijke argumenten, een koördinerend 
minister of staatssekretaris heeft geen bevoegd
heden op het beleidsgebied van kollega’s. 
dat past niet in ons staatsbestel. Regerings
macht ligt in de handen van weinigen, meestal 
mannen, die aan de toppen van burokratieën 
staan die naar hun aard hiërarchisch zijn 
opgebouwd;

— politieke argumenten, stel je voor een staats
sekretaris mét bevoegdheden. Ze zou dan 
bijvoorbeeld de minister van sociale zaken 
kunnen afdwingen dat vrouwen met een 
uitkering wel mogen studeren; ze zou allerlei 
emancipatiezaken aanmerkelijk kunnen ver
snellen. Dit zou niet alleen tot enorme poli
tieke konflikten hebben geleid, deze voor
stelling paste geheel niet in het evolutionis
tische politieke denken van deze CDA/VVD 
koalitie.

WAT DAN?

Mijn konklusie, die talloze vrouwen en mannen 
vóór mij reeds trokken, zo’n beleid is echt niet 
nodig: weg ermee. Als een volgende regering 
hetzelfde model voortzet, of er zelfs een 
minister van maakt, dan lijkt het mij uitgesloten 
dat er verbetering zal plaatsvinden. Een politieke 
ambtsdrager voor emancipatie is op zichzelf 
al een eigenaardigheid. Het absurde ervan wordt 
duidelijk als je je voorstelt een minister voor 
feminisme. Historisch betekende emancipatie 
altijd verzet tegen heersende machten; in de 
tweede helft van de twintigste eeuw beslist de 
heersende macht mee over de emancipatie 
van een deel van de bevolking. Het alternatief 
ligt in eerste instantie bij het feminisme, dat is 
duidelijk.

GERARD VAN OORD

Voor nadere informatie:
Stichting Vrouwen en Medicijngebruik, 
Lijsterlaan 25, 5613 AD Eindhoven.

of: PSP-Tweede Kamerfraktie, 
Binnenhof la, Den Haag 
tel.: 070 - 61491 1.
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H o llandse
signalen  v a n  steun
Op het eerste gezicht leken het drie verpleegsters, die met witte hoofdoeken 
op het kamerdebat over Argentinië bijwoonden. Waarom interesseren zich 
juist verpleegsters voor Argentinië, vraag je je af. Ik boog me voorover om ze 
beter te kunnen zien. Het waren helemaal geen verpleegsters, maar drie vrou
wen, die op geraffineerde wijze demonstratief hun mening in de Kamer uit
droegen. Op hun witte hoofden waren teksten geschreven. “Solidair met het 
Argentijnse verzet.” “Solidair met de Dwaze Moeders.” Demonstratie-borden 
in de vorm van hoofddoeken de Kamer binnengesmokkeld. De buitenparle
mentaire actie lijfelijk en uitdagend in het parlement aanwezig.
Heftig neen wapperden de hoofddoekjes bij poli
tiek belachelijke uitspraken van Van der Klaauw, 
zoals: “De levering van HSA-apparatuur (militar 
electronische materieel van het Hengelose bedrijf 
Hollands Signaal Apparaten) beschouw ik niet 
als een bijdrage tot aantasting van mensenrech
ten.” Entoesiast knikten de hoefddoekjes ja. 
toen de motie van Fred van der Spek werd voor
gelezen. In deze motie wordt geëist, dat alle Ar
gentijnse militairen, die bij Nederlandse bedrij
ven een opleiding volgen, het land moeten verla
ten. Deze eis is ook gesteld, door talrijke men
sen, die de afgelopen tijd vóór de poort van HSA 
demonstreerden. Sinds de AVRO-uitzending van 
half april over Argentijnse ex-beulen, die als di
plomaten in Wets-Europa militaire kontrakten 
afsluiten, hebben honderden mensen blijk gege
ven van hun afschuw over de Argentijnse militai
re dictatuur. De eerste dag waren het 20 mensen, 
die op initiatief van de Hengelose werkgroep 
‘Signaal' bijeenkwamen. Vlak vóór het Kamer
debat over Argentinië was hun aantal gegroeid 
tot 100. Vooral leden van vele komité’s, die 
steun verlenen in het lijden en de strijd van de 
Argentijnse bevolking; leden van oecomenische 
basisgroepen en van de PSP en de PPR waren van 
de partij. De PSP-motie was dan ook een belicha
ming van de eis, die door deze groepen gedragen 
wordt. Direct draagt zij de regering en de andere 
politieke partijen uit hun steun aan het Argen
tijnse verzet en de Dwaze Moeders te geven.

Opvallend aan het debat over Argentinië was, 
dat het onmiddellijk werd toegespitst op concre
te beleidsdaden, toen Fred van der Spek binnen
kwam. Voordat deze wegens zijn overbelaste ver- 
kiezingsagenda te laat de Kamer binnenholde, 
bleven de woordvoerders van de verschillende 
politieke partijen steken in algemene kritiek op 
het regeringsbeleid. Aanleiding voor hun kritiek 
vormde de zgn. Argentinië-nota van de regering, 
die op verzoek van meerder partijen, waaronder 
de PSP, was geschreven. In deze nota moest de 
mensenrechtensituatie in Argentinië onderzocht 
worden en moesten ook de nationale en inter
nationale actiemogelijkheden voor het verbete
ren van deze situatie aangegeven worden. De Ar
gentinië-nota was voor deze partijen, behalve de 
VVD, te rooskleurig. Jan Nico Schotten van het 
CDA verlangde in een motie dan ook, dat de re
gering een actief beleid zou voeren ten aanzien 
van de duizenden verdwenen personen en hun 
familieleden in Argentinië. Henk Waltmans van 
de PPR verlangde in een motie, dat een tweede 
Argentinië-nota door de regering werd geschre
ven. Hierin zou een diepgaande afweging van de 
relatie tussen de mensenrechtensituatie in dat 
land en onze economische betrekkingen met Ar
gentinië moeten worden uitgewerkt.

Maar deze moties zijn - naast hun wat poli

tieke onbenulligheid - onvoldoende om de rege
ring direct en effectief tot een ander beleid ten 
aanzien van Argentinië te dwingen. Nederland is 
de grootste buitenlandse investeerder in Argenti
nië en een zeer belangrijke handelspartner van 
dat land. Dus mogelijkheden te over om van on
ze afkeer van de Argentijnse dictatuur blijk te 
geven. Maar ook is de Nederlandse humanitaire 
hulp aan de slachtoffers van deze dictatuur te 
beperkt van omvang, vindt zelfs een organisatie 
als Amnesty International. Fred van der Spek 
verlangde dan ook, dat Van der Klaauw zijn be
leid in de hem nog resterende maanden zou toe
spitsen op twee gebieden: directe diplomatike, 
humanitaire en financiële steun aan politieke en 
PEN-gevangenen1 , aan vermisten en aan hun fa
milieleden; en stopzetting van de militaire rela
ties met Argentinië. In verband met de militaire 
leveranties had de PSP in februari al tijdens het 
debat over de begroting van buitenlandse zaken 
een motie ingediend. Deze motie verlangde van 
de regering, dat de exportvergunningen voor 
HSA-radar- en vuurleidingsapparatuur, dat in 
West-Duitse, maar voor Argentinië bestemde on
derzeeboten en fregatten wordt ingebouwd, in
getrokken worden. Op onderhands verzoek van 
de CDA-fractie werd deze motie aangehouden 
tot het debat over de Argentinië-nota.

In de reeds eerder vermelde tweede motie 
werd de eerste motie versterkt, Buitenlandse mi
litairen volgen hier, in het kader van de ‘integrale 
aanpak’ van het Nederlandse wapenexportbeleid 
een opleiding om de bestelde apparatuur te leren 
bedienen. Zo volgen momenteel Argentijnse 
marine-mensen een cursus in het omgaan met de 
radar- en vuurleidings-apparatuur van HSA. Uit 
een namenlijst van Argentijnse (ex-)beulen blijkt 
nu, dat een groot deel van deze mensen tot de 
marine behoren. Moeten we dat toestaan, dat 
Argentijns marine-personeel in Nederland een 
opleiding krijgt? Is het dan gewenst, dat Argen
tijns diplomatiek personeel, zals de ex-beul en 
fregatten-Iuitenant Menotti, die op de Londense 
ambassade als militair attaché werkt en ook voor 
Nederland os geaccrediteerd hier vrij mag rond
lopen? ia de indiening van deze moties spitsten 
de woordvoerders van de politieke partijen hun 
verhaal toe op deze militaire kontakten tussen 
Nederland en Argentinië. De PVDA en de PPR 
zeiden ertegen te zijn. Het CDA en D’66 waren 
onduidelijk in hun steïlingname. De VVD en de 
minister waren vóór deze kontakten.

Van der Klaauw zei, dat hij geen enkele relatie 
tussen deze militaire leveringen en de mensen
rechtensituatie ziet. In een lange volzin had Fred 
van der Spek hem al in februari geantwoord:
“Ik vermag niet in te zien, dat een militair dikta- 
toriaal regiem, dat op systematische wijze de 
mensenrechten schendt, dat met Chili in een

sluimerend militair konflikt in zake het Beagle- 
kanaal is verwikkeld, dat achter de schermen 
steun heeft verleend aan de militaire coup in Bo
livia, dat een militaire diktatuur dus, die op bin
nenlands en buitenlands gebied een agressieve 
en repressieve politiek voert, niet anders dan ten 
goede militair materieel kan aanwenden, voor 
zover dat überhaupt kan trouwens.” Over deze 
moties is bij het verschijnen van deze Bevrijding 
reeds gestemd. Voor hen, die nog twijfelen op 
welke partij ze moeten stemmen, zij moeten in 
de kranten eens nazien hoe de partijen over deze 
moties hebben gestemd. Niet echter alleen in het 
parlement gaat de politieke strijd na de verkie
zingen verder. Ook daarbuiten. Ook in Hengelo. 
Daar worden de demonstraties voor de HSA- 
poort nu elke woensdag voortgezet. Daar hebben 
zelfs enkele werknemers van HSA zich aangeslo
ten bij de werkgroep ‘Signaal’ ondanks de hen 
opgelegde zwijgplicht. Daar zal opnieuw moed 
gevraagd worden aan het weigerachtige bestuur 
van het Hengelose vrouwenhuis om zich achter 
de actie te scharen, ook al werken mannen van 
de vrouwen van dit bestuur bij HSA. Reeds 100 
mannen van de ruim 3000, die bij HSA werken 
(het is een bescheiden, maar wel belangrijk be
gin) hebben al ja gezegd tegen de eis. dat de Ar
gentijnse militairen het land uit moeten.

De strijd in Nederland gaat door. En ook in 
Argentinië, waar de Moeders van het Meiplein 
nog steeds een dag in de week zich voor het 
regeringsgebouw verzamelen om het lot van hun 
verdwenen, gemartelde of gedode zonen, 
dochters, mannen en andere familieleden te 
weten te komen. Nor steeds.

CHRIS HUINDER

1) PHN staat voor het Spaanse Poder hjecutivo Nacional 
{Nationale Uitvoerende Macht). De militaire uitvoerende 
macht heeft sinds '74 praktisch alle bevoegdheden 
naar zich toegetrokken. Zij kan personen zonder tijds
limiet en met willekeurige aanklachten oppakken en 
gevangen houden. Hun aantal bedraagt op het moment 
in ieder geval meer dan 1000. Vroeger waren vele 
duizenden mensen slachtoffer van deze diktatoriale 
bevoegdheden.
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14 steunverlening

D e  a rb e id e r  w ik t, d e  b a n k  b esch ik t
Op zaterdag 2 mei jl. organiseerde het Wetenschappelijk Bureau van de PSP 
een diskussiedag over de pas uitgebrachte nota over een noodwet Bedrijven 
in moeilijkheden. Een veertigtal aanwezigen luisterden in het Mozeshuis in 
Amsterdam naar een aantal inleidingen van deskundigen en vertegenwoordi
gers van politieke partijen en gingen met hen in diskussie.
Algemene strekking van de inleidingen was: de nota stelt op dit moment be
langrijke problemen aan de orde, voorstellen voor een nieuwe wetgeving zijn 
nodig en gaan de goede kant op al werden door een aantal sprekers hier en 
daar kritische kanttekeningen geplaatst.
Tijdens het ochtendgedeelte kwamen naast de 
opsteller van liet rapport, Hein Vrolijk, een 
aantal inleiders aan het woord, die in hun 
praktijk met aspekten van bedrijsmoeilijkheden 
te maken hebben. Zij belichtten vanuit hun 
kennis en ervaring de mogelijkheden en 
onmogelijkheden die de voorgestelde Herstelwet 
zou bieden als deze konform het PSP-voorstel 
zou worden doorgevoerd.
Hein Vrolijk legde in zijn inleiding de nadruk op 
het tekortschieten van de huidige wetgeving. De 
failissementswet regelt vooral de belangen van de 
schuldeisers bij het sluiten van een bedrijf. Het 
enquêterecht leidt tot trage onderzoeks
procedures. De bedrijfsgegevens komen soms pas 
meer dan een jaar later op tafel. En de 
aanvragende partij (meestal de vakbeweging) 
heeft geen enkele invloed op het verloop van het 
onderzoek. De wet op de ondernemingsraden 
brengt soms wat uitstel van ondememers- 
beslissingen, maar geen mogelijkheid om die 
beslissingen echt te beïnvloeden. Als de 
arbeiders met alternatieven komen, maken die 
geen enkele kans. Wetgeving om die plannen 
bindend te verklaren is nodig.

WILLEKEUR

Prof. Boukema, hoogleraar sociaal-ekonomisch 
recht aan de Universiteit van Amsterdam, stelde 
een aantal juridische vragen aan de orde. De 
laatste tijd wordt de aandacht gevestigd op de 
ondoorzichtigheid van het overheidsbeleid o.a. 
door rapporten van de kommissie Vonhof. De 
wijze waarop overheidsbeslissingen genomen 
worden is vaak volkomen onduidelijk. Ook bij 
de beslissingen over steunverlening was hiervan 
volgens prof. Boukema veelvuldig sprake. 
Rechtsongelijkheid ontstaat omdat de regering 
alleen dan in aktie komt wanneer zij onder grote 
politieke en publicitaire druk gezet wordt.
Het inschakelen van de rechter bij steunverlening 
als bewaker van een wettelijke procedure 
vergroot de openbare kontrole en de rechts
gelijkheid.
Ten tweede konkludeerde Boukema dat het 
voorstel in grote lijnen paste binnen het 
Nederlandse rechtsstelsel. Ook het somstijds 
onteigenen van bedrijven was op bestaand 
rechtsbeginsel gebaseerd, nl. het rechtsbeginsel 
dat in geval van surseance van betaling of 
faillissement ontzetting van de ondernemer uit 
zijn beschikkingsmacht toestaat. Wel kunnen er 
op het punt van de steunverlening strijdigheden 
optreden met EEG-bepalingen ter bevordering 
van de vrije konkurrentie.

Pieter Laweman van de Stichting Onderzoek 
Bedrijsinformatie (SOBI) legde er de nadruk op,

dat meestal bedrijven in moeilijkheden komen 
door foute beslissingen van het management. Hij 
beschreef dan ook in weinig vleiende 
bewoordingen de rol die de ondernemingsleiding 
van een aantal gesloten of in moeilijkheden 
verkerende bedrijven had gespeeld. Aan de hand 
van de 'ondergangsgeschiedenis' van KSH en de 
grote problemen bij Van Gelder en OGEN 
trachtte hij na te gaan wat het bestaan van een 
herstelwet in de praktijk voor verschil had 
gemaakt. Zijn konklusie was: de foute basis
beslissing is vaak genomen op een moment dat 
het bedrijf nog niet in moeilijkheden verkeerde 
en dus is het niet waarschijnlijk dat de herstel- 
wet had kunnen worden ingeschakeld om deze 
beslissing te voorkomen.
Wel kan worden voorkomen dat het 
management dan tot het einde op dezelfde weg 
blijft gaan onder zo groot mogelijke geheim
houding. Ook zal vaak kunnen worden 
voorkomen dat in ruil voor meer leningen de 
hele onderneming in onderpand wordt gegeven 
aan de bank. Bij zulke zekerheden voor banken 
hebben deze er dan alle belang bij om het bedrijl 
meteen te liquideren als er verdere tegenvallers 
volgen. Bovendien garandeert steun van de 
overheid dan alleen maar de terugbetaling van 
bankleningen, niet zozeer het behoud van werk
gelegenheid.

ARBEIDERSPLANNEN

De volgende spreker, de heer Droppert, kaderlid 
vande Industriebond uit Nijmegen en een van de 
opstellers van het Aktieplan werkgelegenheid 
Nijmegen, sloot aan bij Lakeman’s beoordeling 
van het management. Toen ze in Nijmegen 
begonnen met het inventariseren van moeilijk
heden van bedrijven in de regio, stuitten zij in 
bijna alle bedrijven op een verouderd produktie- 
pakket en -apparaat. Toen de direkties in 
verschillende bedrijven werden uitgenodigd om 
met nieuwe plannen te komen, kwam er niets.

Alleen plannen voor afvloeiing. In een enkel 
bedrijf lukte het om hier een plan voor nieuwe 
produkten tegenover te stellen. Voorwaarde 
daarvoor is wel een hoge organisatiegraad van 
het personeel. Dan pas kunnen zulke plannen 
worden afgedwongen. Droppert zag in de 
Herstelwet een duidelijke versterking van de 
positie van het personeel als zij met eigen 
plannen willen komen. Wel vroeg hij zich af hoe 
binnen deze wet de rechter wordt gedwongen 
arbeidersplannen even serieus te nemen als die 
van de ondernemers. Hoe de rechter die plannen 
inhoudelijk moest toetsen was voor hem een 
vraagteken.

POLITIEK

In het middaggedeelte kwamen de vertegen
woordigers van politieke partijen aan het woord. 
Het uitnodigen van de VVD werd door de 
organisatoren niet zo zinvol geacht en D’66 liet 
het helaas afweten. Wel aanwezig waren CDA, 
CPN, PPR, PSP en PvdA. De rij van sprekers 
werd geopend door het CDA-kamerlid Van 
Dijk, voorzitter van een kamerkommissie die 
onderzoek heeft gedaan naar het reilen en zeilen 
van de individuele steunverlening aan bedrijven. 
Niet geheel onverwachts nam hij van alle 
sprekers de meeste afstand van het PSP-voorstel. 
Herstel van industrie en werkgelegenheid moest 
toch in de eerste plaats komen van de sterke 
sektoren van het bedrijfsleven. Het PSP-voorstel 
betrok dit onvoldoende in zijn analyse en 
dreigde daardoor teveel middelen te richten op 
het instand houden van verouderde bedrijven. 
Ook werd bij een individuele aanpak van 
bedrijven via de rechtbank wellicht te weinig 
gelet op de toestand van de gehele bedrijfs- 
sektor. Steun aan het ene bedrijf zou dan de 
ondergang van de konkurrent betekenen. 
Tenslotte zou rigoreus ingrijpen in de zeker
stelling van banken hun vertrouwen, en daarmee 
de beschikbaarstelling van kapitaal voor 
industrieel herstel aan tasten. Wel had Van Dijk 
lovende woorden voor het voorstel tot wettelijke 
integratie van het steunbeleid en het aan de orde 
stellen van de huidige onbevredigende situatie. 
Wetgeving op het gebied van steunverlening was 
snel noodzakelijk, herziening van de 
faillissementswet zou meer tijd vergen.
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Enthousiaster liet het PvdA-kamerlid Van der 
Hek zich uit. Evenals velen in Nederland was hij 
zo langzamerhand de macroverhalen (loon
matiging, bezuiniging) over herstel van werk
gelegenheid bei. Het PSP-voorstel was één van de 
goede alternatieven daarvoor. Hij zdag het dan 
ook als een punt dat uitstekend aan het PvdA- 
programma Weerwerk kon worden toegevoegd. 
Van der Hek zag het onderscheid van Van Dijk 
tussen sterke en zwakke bedrijven (sektoren) 
niet zo. Veel bedrijven hebben sterke en zwakke 
kanten. Hij dacht de wet in de eerste plaats een 
preventieve funktie toe. Ondernemingsraad en 
vakbeweging zouden de wet als stok achter de 
deur kunnen gebruiken om van de ondernemers 
de nodige koncessies los te krijgen.
Voornaamste kritiek van Van der Hek was



gericht tegen de positie van de rechter in het 
geheel. Volgens hem zat de vakbeweging niet te 
wachten op een rechter die bindende 
beslissingen kan opleggen. Een rechter kan dit 
ook niet aan. Het was beter om via de recht
bank een overeenstemming te bereiken, waarbij 
de rechtbank toezag op het verloop van de 
onderhandelingen van ondernemer en werk
nemers.
Jaap Roéll, Tweede Kamer-kandidaat voor de 
PPR, stelde zich achter het voorstel voor een 
herstelwet. De PPR wil daaraan meewerken.

Hij vond het van belang dat ook de overheid 
door een wettelijke regeling gebonden kon 
worden. Van willekeur en rechtsongelijkheid 
bij steunverlening zijn vooral kleine bedrijven de 
dupe. Hij achtte het niet onmogelijk dat de 
rechtbank inhoudelijke beslissingen zou nemen. 
Dat veronderstelt echter wel zeer duidelijke 
wettelijke richtlijnen en dat is moeilijk te 
verwezenlijken. Wel miste hij in de nota enige 
verwijzing naar een afstemming van regionaal 
ontwikkelingsbeleid en steunbeleid.
De CPN, vertegenwoordigt door partij-

Zo vlak voor de verkiezingen gaan politieke 
gesprekken al gauw over wat de leden van 
het kabinet-Van Agt gedaan en nagelaten 
hebben. Nu is het zeker niet moeilijk om 
op alle leden van deze regeringsploeg flink 
kritiek uit te oefenen. Een figuur echter, 
die nooit een beleid, laat staan een eigen 
beleid heeft gevoerd, springt er echter uit. 
Van der Klaauw, minister van buitenlandse 
zaken. Bij de Taiwanese RSV-order liet 
hij zich door Economische Zaken passeren. 
Hij deed er vier jaar over om zijn wets
voorstel in zake de opzegging van het 
cultureel accoord met Zuid-Afrika door 
het parlement afgehandeld te krijgen. 
Hij is er nog niet mee klaar. Als geen andere 
vroegere minister van buitenlandse zaken 
verkeerde hij veelvuldig in het buitenland. 
Naar zijn zeggen bemoeide hij zich daar 
intensief met de zaken van mensenrechten. 
Niettemin heeft hij het niet kunnen klaar - 
spelen om een reeds lang toegezegde wet 
ter instelling van een adviesgroep in zake 
het mensenrechtenbeleid in de Kamer in 
tc dienen. Zo zijn er nog vele andere zaken, 
die zijn gebrek aan beleid aantonen, op te 
sommen.
Het bizarre aan deze minister is, dat hij 
lijdt aan grenzeloze zelfoverschatting. Hij 
vindt zichzelf een buitengewoon goed 
minister, die hoopt na de verkiezingen te 
mogen terugkeren. Terwijl Trouw van 29 
januari in een kop had staan: 'definitieve 
afgang van een minister van buitenlandse 
zaken', ventileerde Van der Klaauw als 
zijn mening in een interview met NRC/

Handelsblad van 31 januari: 'Ik  geloof, 
dat het heel goed gaat op het ogenblik.' 
Mogen, hopelijk ter laatste illustratie 
van d it weergaloze optreden van deze 
minister, enkele citaten uit zijn bijdrage 
in het Argentinië-debat (zie elders in d it 
nummer) dienen.
'Effectief zijn we alleen maar, als wij 
diplomatieke relaties hebben, normale 
relaties van het bedrijfsleven e.d. Dat geeft 
ons de mogelijkheid om met de Argentijnen 
in gesprek te zijn.' Pal daarop zegt de 
minister dan, alsof er helemaal geen tegen
stelling met zijn vorige uitspraak is: 'Het 
gesprek met de Argentijnen is vaak heel 
moeilijk.' Verderop in het debat: 'De heer 
van der Spek heeft nog gesproken over 
de kwestie van het Beagle-kanaal (Argentinië 
en Chili twisten al jaren over de precieze 
loop van het Beagle-kanaal, waarin drie 
eilandjes gelegen zijn, waarop beide landen 
aanspraak menen te hebben). Het Beagle- 
kanaal is op dit moment geen spannings- 
gebied. Zelfs de paus bemoeit zich ermee.' 
Wat een onzin! Of de paus geniet inter
nationaal groot politiek aanzien en is zijn 
bemoeienis met het Beagle-kanaal dus 
van groot belang om de spanningen in het 
gebied te verminderen. Of de paus is een 
internationaal niemandalletje, maar wat 
betekent dan in d it verband het woordje 
'zelfs'? De minister wil dus zeggen: Zolang 
'zelfs de paus' zich ermee bemoeit, is het 
geen spanningsgebied. Maar de feitelijke 
situatie is juist: zolang het een spannings
gebied is, bemoeit 'zelfs de paus' zich 
ermee.
Tot slot: wanneer vormt voor de minister 
het verbreken van handelsrelaties een 
middel om zijn mensenrechtenbeleid 
gestalte te geven? Pas op de drempel van 
de hel! Lees maar: 'Als - en nu spreek 
ik niet over Argentinië, maar in 't algemeen - 
er dingen worden vervaardigd in een 
concentratiekamp, zou ik er de ernstigste 
bezwaren tegen hebben om die te kopen.' 
Het achterste van de tong van Van der 
Klaauw, die de uiterste grenzen van het 
ekonomisch liberalisme uitspuwt. Om van 
te kotsen!

CHRIS HUINDER

bestuurslid Boe Thio, vond het voorstel een 
bijdrage aan de verbetering van de positie van de 
arbeiders. Het marktmechanisme zorgt niet voor 
voldoende werkgelegenheid. Dat moet o.a. door 
individuele steunverlening worden doorbroken. 
Het voorstel verbetert de mogelijkheden van 
arbeiderskontrole hierop.
Thio stelde dat het voorstel een puinruimfunktie 
had. Geld voor de uitvoering zou aan sommige 
generieke steunregelingen (WIR) onttrokken 
kunnen worden. Ook was een bijdrage van 
suksesvol gesteunde bedrijven aan te wenden. Op 
het punt van de banken was hij het niet met Van 
Dijk eens. Steunverlening is nu een afvloeiings
regeling voor banken. Zij pretenderen nu risiko's 
te dragen, maar de overheid stelt hen volkomen 
veilig. Verder was hij het eens met Van der Hek 
dat de funktie van de rechter erg zwaar is. De 
wezenlijke beslissingen moeten door de politiek 
worden genomen.

PSP

Namens de PSP ging Wilbert Willems op enige 
punten in. Hij benadrukte dat dit een korte 
termijn-voorstel van de PSP was, dat voort
vloeide uit onze lange termijn-visie. Het begoode
a) een machtsverschuiving binnen het bedrijf ten 
gunste van de faktor arbeid te bewerkstelligen;
b) bij te dragen tot de bestrijding van de werk
loosheid.
In het bijzonder aan CDA en PvdA vroeg hij of 
voor degenen die het juist vonden om voor de 
werkgelegenheid loonoffers te vragen, het 
enigszins inperken van de macht van onder
nemers en banken een te groot offer was. Een 
herziening van de steunregeling alleen is
onvoldoende. Een wezenlijke verbetering van de 
uitwerking van bedrijfssteun valt alleen te 
verwachten bij een grotere macht van de 
arbeiders in het bedrijf.
Over de rol van de rechter zei hij dat door het 
wetenschappelijk Bureau van de PSP was 
gezocht naar een maatschappelijke instelling die 
de procedure kan bewaken en belangen kan 
afwegen. In het PSP-voorstel heeft de O.R. 
verhaal op rechterlijke beslissingen. Zij kan haar 
veto uitspreken over het (voor de arbeiders) 
bindend verklaren van een herstelplan.

De daarop volgende korte diskussie richtte zich 
op de positie van banken, rechtbank en de vraag 
of steun aan noodlijdende bedrijven bijdraagt 
aan herstel van de ekonomie.

Konklusie van de diskussiedag kan zijn dat deze 
een bijzonder zinvol gesprek heeft opgeleverd en 
er alle aanleiding is om eens met de andere linkse 
partijen te gaan praten over steun en samen
werking bij de uitwerking van het PSP-voorstel 
voor een noodwet voor bedrijven in moeilijk
heden.

WIM COMBRINK

Voor een korte beschrijving van het voorstel van het 
Wetenschappelijk Bureau verwijzen wij naar Bevrijding 
nr. 7, pagina 5. Ben eenvoudige samenvatting o f de nota 
zelf zijn te bestellen bij het Wetenschappelijk Bureau van 
de PSP, postbus 700, 1000 AS Amsterdam (020 - 26 73 
74, o f hij de afdelingen van de PSP.



(advertentie)

De Algemene Spaarbank voor Nederland is een grote bank. Op meer dan 58.000 spaarrekeningen 
is ruim 200 miljoen gulden ingelegd.

De ASN is een principiële bank. De enige spaarbank die het hart links draagt. En daar ook van 
getuigt. Door het spaargeld grotendeels te beleggen in sociaal en maatschappelijk verantwoorde projecten. 
Die geen lucratieve rentewinst uit Zuid-Afrika of Chili accepteert.

De ASN is een bank voor progressieve mensen. Die willen sparen met een rustig gevoel. In de 
zekerheid dat hun geld daar komt waar het nodig is. In de zekerheid dat hun rente - een prima rente - geen 
bijsmaak heeft. Geef uzelf dat rustige gevoel. Neem een spaarrekening bij de ASN.

Als uw hart links zit, is uw spaarbank heel dichtbij.

S p a m m d e A S N

Als u voorl juli 1981 een spaarrekening voor uzelf opent met tenminste f 50,-als eerste inleg. Bij de 
ASN spaart u ook thuis. Via uw giroboekje. U spaart net zo snel of u haalt net zo makkelijk weer geld op als u 
een giro-overschrijving doet. Meer weten? Vul snel de bon in.

r . .......................................................— - .............................. 1
I  Naam en voorletter(s):_____________________________________ I

Adres:

Postcode en woonplaats:

Zenden in enveloppe zonder postzegel aan Algemene Spaarbank voor 
Nederland, Antwoordnummer1188,2500 VB Den Haag. U kunt ook 
bellen 070-47 01 81. Of ons bezoeken: Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij 
het Centraal Station).

wenst nadere inlichtingen over:*

□  de ASN in het algemeen
□  de ASN-spaarrekening, gekoppeld aan de postrekening
□ wenst tevens een formulier om een postrekening te openen
□  het giraal sparen (sparen zonder boekje)
□  de Vroeg-Bij-rekening (een unieke regeling voor jeugdigen t/m 17 jaar)
□  het jeugdsparen De Zilvervloot (voor jeugdigen van 15 t/m 20 jaar)
□  het termijnsparen (met opzegtermijn)
□  het depositosparen (met een vaste looptijd)
□  het bedrijfssparen
*  aankruisen wat u wenst.
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Soms lijkt het er op dat de milieubeweging en de arbeidersbeweging lijnrecht 
tegenover elkaar staan. Er zijn echter ook voorbeelden van gezamenlijke ac
tie; zij het alleen op plaatselijke of regionaal niveau.
Omdat we zowel van een milieucrisis als van een economische crisis te lijden 
hebben, is het van belang na te gaan hoe de verhouding tussen milieu- en vak
beweging ligt en welke perspectieven er zijn voor gezamenlijke actie.
Precies die vragen stonden centraal op de conferntie Milieu en Werkgelegen
heid die op 9 mei j.I. in de Amsterdamse Populier werd gehouden.* Op de 
conferentie o.a. een forum met politici van linkse en progressieve partijen, 
waar Bram van der Lek namens de PSP sprak, en vertegenwoordigers van de 
Industriebond FNV en Aktie Strohalm.

Zo op het oog vertegenwoordigen vakbeweging 
en milieubeweging heel andere belangen. De 
vakbeweging behartigt de belangen van de 
arbeiders in bedrijven, waarbij de hoogte van het 
loon en de veiligstelling van de werkgelegenheid 
de meeste nadruk krijgen. Regelmatig mag de 
vakbond 'puinruimen’, wanneer een bedrijf(stak) 
fn zijn voorbestaan bedreigd wordt en arbeids
plaatsen op de tocht komen te staan. In de 
huidige situatie betekent dat dat veelal 
ingespeeld moet worden op korte termijn- 
belangen, waarbij een lange tennijn-perspectief 
door de actiualiteit ondergesneeuwd dreigt te 
worden.
De milieubeweging daarentegen heeft veel meer 
oog voor veranderingen die op langere termijn 
nodig zijn. Dat ligt voor de hand als 'overleven’ 
het centrale thema van je activiteiten is. Er zijn 
natuurlijk wel activiteiten die op acute 
problemen betrekking hebben, maar altijd speelt 
een lange termijn-perspectief een rol. Als er weer 
ergens een gifvondst wordt gedaan, komt er actie 
voor de verwijdering daarvan, maar ook veel 
nadruk op de mogelijkheden de productie van 
gevaarlijke stoffen aan banden te leggen.
Het hierboven geschetste verschil van benadering 
van vakbeweging en milieubeweging is natuurlijk 
een karikatuur. Het is natuurlijk niet zo dat de 
vakbeweging niet nadenkt over bijv. de gewenste 
structuur van de economie en de milieubelangen 
die daarbij een rol spelen. En de milieubeweging 
is evenmin blind voor de gevolgen die haar eisen 
kan hebben voor de situatie van mensen in 
bedrijven. De geschetste tegenstelling is bedoeld 
om een verschil van benadering aan te duiden, 
dat van groot belang is als je nadenkt over de 
relatie arbeidersbeweging-milieubeweging en de 
mogelijkheden om samen aan de kapitalistische 
chaos het hoofd te bieden. De werkelijkheid is 
uiteraard veel ingewikkelder.
Samenwerking van milieubeweging en vak
bonden is al op diverse plaatsen van de grond 
gekomen. In Nijmegen hebben politieke partijen, 
vakbeweging, milieugroepen samen een 'Aktie- 
plan Werkgelegenheid Nijmegen ’ opgesteld.
Hierin worden mogelijke arbeidsplaatsen 
gekoppeld aan maatschappelijke behoeften. Niet 
de winst mogelijkheden bepalen waar welk soort 
werk komt, maar allerlei nog onvervulde 
maatschappelijke behoeften. In het aktieplan is 
er dan ook aandacht voor 'milieupunten’ als 
energiebesparing, hergebruik van afval en de 
fabricage van milieuvriendelijke producten, 
terwijl 'vakbondspunten' als arbeidstijdver
korting, verbetering van de werkomstandigheden 
en nieuwe werkgelegenheid eveneens een plaats 
krijgen.
Hier hebben beide groepen dus kan sgezien om

hun standpunten en doelstellingen op één lijn te 
krijgen, zij het dat het plan beperkt blijft tot de 
plaatselijke mogelijkheden die Nijmegen biedt. 
Dat heeft als nadeel dat er geen aansluiting is bij 
enig landelijk economisch beleid, voor zover dat 
er is natuurlijk.

KETELBOUW

Ook op landelijk niveau wordt wel degelijk 
nagedacht over mogelijkheden om tot een 
milieubewust werkgelegenheidsbeleid te komen. 
Een voorbeeld is het FNV-plan voor de 
toekomstige ontwikkeling van de ketel- en 
apparatenbouw in Nederland.
In deze sector zijn twee bedrijven actief, te 
weten VMF-Stork en RSV, die samen aan 6500 
mensen werk bieden. De bedrijven produceren 
grote electriciteitscentrales en stadsverwarmings- 
installaties. De bestaande overcapaciteit in de 
electriciteitsvoorziening — de bestaande 
centrales kunnen veel meer electricitcit 
opwekken dan afgenomen wordt -  leidt tot 
stagnatie in deze branche. Te verwachten is 
namelijk dat er pas na 1990 behoefte zal zijn aan 
nieuwe grote electriciteitscentrales. Dat betekent 
dat er voor de tussentijd naar een andere 
oplossing gezocht moet worden. De Industrie
bond denkt hierbij aan de vervroegde vervanging 
van bestaande centrales door kleinschaliger 
eenheden, waarbij tevens de geproduceerde 
warmte geleverd zou moeten kunnen worden 
aan stadsverwanningsnetten of bedrijven. Het 
positieve van dit plan is dat energiebesparing via 
de zgn. warmte-kracht koppeling in overeen
stemming wordt gebracht niet het behoud van 
werkgelegenheid.
Toch staat men in de milieubeweging niet te 
juichen bij dit plan. Met name een vervroegde 
vervanging van draaiende centrales wordt 
gecritiseerd. Men wil daar afkomen van het 
huidige systeem van electriciteitsopwekking 
door grote centrales en toewerken naar een 
kleinschaliger systeem, waarbij gebruikmakend 
van zonne- en/of windenergie, electriciteit 
wordt opgewekt dicht bij de plaats waar die ook 
verbruikt wordt. Dit standpunt, dat ook in het 
PSP-programma terug te vinden is, vereist een 
ander soort ontwikkeling dan het FNV voor 
ogen staat. De betrokken bedrijven kunnen aan 
zo n verandering net zo goed een bijdrage 
leveren, maar dan moet de overheid wel een 
beleid gaan voeren dat zo’n verandering mogelijk 
maakt.

HINDERLIJKE BEDRIJVEN

Een van de meest voor de hand liggende plaatsen

waar conflicten tussen milieu- en arbeiders
beweging kunnen ontstaan is in de concrete 
situatie waarin maatregelen tegen hinderlijke 
bedrijven geéist worden. Iedereen kent de namen 
van Billiton in Arnhem, General Electric Plastics 
in Bergen op Zoom en A.A. Grunol in 
Groningen. Vaak reageert de directie van zo’n 
bedrijf met de mededeling dat doorvoering van 
zulke maatregelen tot sluiting zal leiden, een 
duidelijke poging om de twee bewegingen tegen 
elkaar uit te spelen.
Volgens Dick van der Laan, die in het forum in 
de Populier sprak namens de Industriebond 
FNV, is er in dergelijke situaties nauwelijks 
sprake van onderlinge solidariteit. Er komt vaak 
niet eens een gesprek op gang. Als de sluiting van 
een bedrijf aan de orde is, is het nodig om de 
verschillende belangen met elkaar in gesprek te 
brengen om op één gemeenschappelijk stand
punt te komen. Dat zou de vorm van een tegen- 
plan tegen de sluiting kunnen hebben. Voor 
Bram van der Lek is het nou maar de vraag of

ik--

het altijd mogelijk is om zo’n gemeen
schappelijke noemer te vinden: "Ik kan me 
tientallen gevallen voorstellen waarin je, als je 
het geheel bekijkt, wel tot de conclusie moet 
komen dat een bepaald bedrijf niet ecologisch 
inpasbaar is."
Van der Lek zoekt een oplossing in de opstelling 
van een algemeen investeringsplan voor heel 
Nederland. Daarin kun je allerlei maat
schappelijke behoeften op elkaar afstemmen; 
stadsvernieuwing, onderwijs, welzijnswerk, 
kinderopvang, ontwikkeling van schone energie
bronnen, woningbouw, isolatieprogramma’s, 
openbaar vervoer en milieubehoud. Met zo’n 
plan kan de overheid ook heel gericht werk
gelegenheid scheppen.
Essentieel voor zo’n plan is dat de productie
middelen eigendom van de gemeenschap worden 
en beheerd worden door de direct betrokkenen. 
Economische groei is dan minder belangrijk; veel 
belangrijker is dat democratisch wordt vast
gesteld welke producten op welke manier 
geproduceerd worden. De industriële productie 
wordt dan meer gericht op goederen die in een 
behoefte voorzien, terwijl de productie van 
schadelijke en onnuttige producten afgebouwd 
wordt.
Zo’n werkwijze betekent een doorbraak uit de 
chaotische kapitalistische 'planning’ en biedt 
reële mogelijkheden om de belangen van 
arbeiders- en milieubeweging met elkaar in 
overeenstemming te brengen.

HULP DASSEN

Over de problematiek van Milieu en Werk
gelegenheid wordt uitgebreid geschreven in het 
laatste nummer van het tijdschrift Arbeid en 
Milieu. Pit kati besteld worden door overmaking 
van j  7. (inek verzendkosten) op giro 102 000
van de l ’ereniging Milieudefensie, Amsterdam, 
o.v.v. Arbeid en Milieu Kijl.  Pen verslag van de 
conferentie verschijnt binnenkort in het 
tijdschrift A eh tergrond.



“Normaal levende en eerbare mensen die zich gewoon inzetten voor het be
houd en het welzijn van hun eigen ras en volk”, zo beschrijft het bestuur van 
de Nederlandse Volks Unie de leden van deze organisatie.
“WAnneer het Wereldnatuurfonds waarschuwt tegen het uitsterven van ge
vlekte diersoorten en andere zeldzaam wordende dieren, dan wordt dit toch 
nimmer beschouwt als discriminatie voor dieren, die niet met uitsterven wor
den bedreigd. Maar nu het toevallig om het eigen ras gaat, dat wellicht ook 
wel eens met uitsterven kan worden bedreigd, wordt dit prompt als rassen
discriminatie opgevat.” Een ingezonden brief in de NRC (5 mei j.1.) ter ver
dediging van Imkamp die eerder in dezelfde krant in een serie artikelen 
“waarschuwt tegen het uitsterven van het blanke ras”.
Kamerverliezingen ’81 zijn niet alleen de verkiezingen over de kerntaken. Het 
zijn ook de verliezingen waarbij in onze demokratie weer op racistische par
tijen als de NYU en de Centrumpartij gestemd kan worden.

“In ons land nemen de spanningen tussen de 
Nederlanders en buitenlanders meer en meer toe. 
Hiernaast zijn de handel in en het gebruik van 
drugs een groot probleem geworden. Hierdoor is 
onder andere in uw wijk het wonen minder 
prettig, om niet te zeggen onaangenaam 
geworden." Aldus de tekst van een pamflet dat 
DS'70 in de Rotterdamse wijk het Oude Westen 
in de bus liet stoppen. Veel bewoners aldaar 
zullen het niet kunnen lezen, zij behoren tot die 
buitenlanders. Voor de aktiegroepen en buurt- 
werkers ligt er weer zat werk klaar om opnieuw 
duidelijk te maken dat buitenlanders en drugs 
niet synoniem zijn. In deze tijd van ekonomische 
krises wordt het pijnlijk duidelijk hoe een 
tijdelijke tolerantie wegsmelt en buitenlanders 
een verkiezingsiteni worden. En niet alleen de 
NVU en de Centrumpartij zijn op deze wijze 
aktief.

'Voedingsbodem voor rellen in oude wijken' 
is een kop van een artikel over Katendrecht in 
de Volkskrant (18 april j.1.), waarbij de vraag of 
de uitbarsting onlangs in de Londense wijk 
Brixton ook de Nederlandse toekomst wordt. In 
Katendrecht was in 1978 de werkloosheid onder 
de mannen 21! (landelijk toen 6'V), maar voor 
de Surinamers en de Antillen lag dat toen maar 
liefst op 37,7%! De werkloosheid en de woning
nood, twee kernzaken in de uitzichtloze 
situatie waarin de mensen uit deze buurt — en 
vele andere buurten -  zich bevinden. De ene 
groep tegen de ander afzetten, van slachtoffers 
tot oorzaken maken, dat zijn de methodes 
waarmee in deze buurten racisten hun werk 
doen. Voor alle demokraten ligt hier de plicht 
hun geen kans te geven. Hoe dat in de konkrete 
situatie precies moet zal per situatie verschillen. 
De door de mensen in de buurt beleefde 
spanningen moeten niet ontkend worden of te 
snel negatief aangepakt worden. Elke buurt
organisatie of wijkkoniité zal er haar eigen werk
wijze voor moeten vinden, al is er veel van elkaar 
te leren. Veel minder subtiliteit moet er betracht 
worden tegenover uitspraken van politici, 
artikelenseries in een krant als de NRC of

bepaald overheidsbeleid, waarin geen overtogen 
woord misschien zal voorkomen maar wel 
diskriminerende suggesties. Het is te gek dat 
minister De Koning (van ontwikkelings
samenwerking) in de CDA propagandafilm 
'Samen verantwoordelijk’ kon zeggen dat de 
butenlanders in Nederland hun ruzies niet met 
een mes mogen beslechten.

In de NRC konden de lezers van deze krant ook 
getrakteerd worden op twee diskussies die met 
zeer kwalijke artikelen begonnen. Vierling

startte een diskussie hoe “onze eigen 
Nederlandse 'kansarmen' opgescheept worden 
met de aanwezigheid van een aantal minder
heden die alle uit arme landen afkomstig zijn". 
Om de ernst van de situatie af te schilderen 
kwamen er in zijn verhaal uit de kinder
boerderij gegapte, ritueel dus onverdoofd 
geslachte geiten aan te pas.
Oud D’66 kamerlid Imkamp kwam met een 
verhaal dat de zwarten maar raak kinderen 
krijgen en de blanken met hun kuituur er onder 
door zouden gaan. Het verhaal werd als een 
wetenschappelijke voorpublikatie van zijn 
toekomstige boek gepresenteerd. Vanuit de 
wetenschappelijke hoek is het verhaal al 
afdoende gekraakt. Maar voor mij blijft het een 
grote vraag waarom de NRC dit soort verhalen 
plaatst. Het lijkt er erg op dat een zeer 
gevaarlijke manier van denken in mooie 
woorden verpakt voor het ‘betere’ milieu klaar 
gemaakt wordt. Nogmaals er klinkt geen vies 
woord, maar de suggestie is mij meer dan 
genoeg. Walgelijk.
In Rotterdam wordt door de gemeente een 
spreidingsbeleid van de buitenlanders 
uitgewerkt. De belangenorganisaties vechten 
langs de juridische weg dit beleid aan, wat ze 
helaas in eerste instantie hebben verloren. De 
zaak komt in hoger beroep nu aan de orde. 
Vanuit de gemeente worden telkens opnieuw de 
goede bedoelingen uitgelegd. Maar de kern van

Deelname N.V.U. en Centrumpartij x = wel toegelaten door G.S.
- = niet toegelaten door G.S.

provincie kieskring nr. en hoofdstem
bureau

N.V.U. Centrumpartij

Groningen XVI Groningen X X
Friesland XIV Leeuwarden X X
Drenthe XVII Assen - X
Overijssel XV Zwolle X X
Gelderland III Arnhem X X

IV Nijmegen X X
Utrecht XIII Utrecht X X
Noord-Ho Hand IX Amsterdam - X

X Den Helder — X

XI Haarlem - -

Zuid-Holland V Rotterdam - -

VI ’s-G raven hage - X
VII Leiden - -

VIII Dordrecht - -

Zeeland XII Middelburg - X
Noord-Brabant I ’s-Hertogenbosch X X

II Tilburg X X
Limburg XVIII Maastricht X X

In de kieskringen Amsterdam, Den Helder, Assen, Middelburg en 's-Gravenhage waren géén 
of onvoldoende gemotiveerde, bezwaren ingebracht tegen deelname van de Centrumpartij.

Een gevolg van het niet deelnemen in alle kieskringen is, dat de N.V.U. en de Centrumpartij 
geen zendtijd voor radio en televisie krijgen in het kader van de verkiezingen; deze wordt 
alleen gegeven aan partijen die in alle kieskringen meedoen.

O
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de zaak, het spreiden van de buitenlanders, heef t 
een diskriminatoire kant: buitenlanders zijn in 
sommige wijken teveel. Het is geen angstbeeld 
meer, maar keiharde werkelijkheid dat eigenaars 
van een dancing zeggen — het voorbeeld van de 
gemeente volgend — dat er al zoveel negers in de 
zaak zitten en er dus geen een meer bij kan. Een 
ander opvallend, immer terugkerend element bij 
alle overheidsnota’s is het benadrukken dat er 
geen beleid voor de minderheden te voeren is als 
de grens niet potdicht is. Dat is een redenering 
die ik nooit begrepen heb. Wat belet dan toch 
om voor de hier aanwezigen een goed beleid te 
voeren? Het is m.i.suggestief een goed beleid 
zo te koppelen aan de omvang van de groep, het 
zijn er gauw ‘te veel’.

PRETENTIE

De PSP heeft verkozen om de prioriteit te leggen 
bij het aanpakken van de voedingsbodem voor 
racisme in plaats van het verbieden van deze 
organisaties. Daarvoor zijn een aantal redenen 
zoals geen martelaars maken en geen herhaling 
van de situatie van voor de Tweede Wereld
oorlog, toen een verbod voor ambtenaren met 
name ook links-radikale partijen trof. Met onze 
keus voor de prioriteit bij het aanpakken van de 
wortels stellen we een hoge pretentie. Hoe 
kunnen we dat aanvatten? We moeten scherp 
reageren op fascistische en diskrimatie-uitingen. 
We moeten het overheidsbeleid nauwlettend 
in de gaten houden en het in de juiste richting 
duwen. We moeten nauw samenwerken met 
progressieve zelforganisaties van de minder
heden. Bij alle drie punten zitten de nodige 
problemen in de praktijk.
Soms wordt iets wel snel fascistisch genoemd 
waardoor de term aan sterke inflatie onderhevig 
is. Het overheidsbeleid kan met de beste 
bedoelingen averechtse effekten geven. Het 
samenwerken met de organisaties van de buiten
landers verloopt soms maar moeizaam (zie 
Bevrijding 81/1). Maar er zijn ook positieve 
geluiden te horen. In dezember was de grote 
manifestatie en demonstratie waar duizenden 
tegen fascisme en racisme protesteerden. In tal 
van plaatsen zijn er uitstekende samenwerkings
verbanden tegen het racisme. Het cynissche van 
de huidige situatie is dat een fascistische partij 
als de NVU in vele kieskringen nu te stemmen is, 
terwijl de minderheden zelf hier wel hun 
belasting en premies mogen betalen, maar geen 
stem kunnen uitbrengen. Voor veel partijen is 
een stem van de buitenlander bij de gemeen te- 
raadsverliezingen langzamerhand geaksepteerd, 
al stapte een VVD-kamerlid op omdat haar 
partij daar niet aan wou. Maar politieke invloed 
op parlementsniveau is alleen voor de PvdA, de 
PPR en uiteraard de PSP een uitgemaakt zaak.

SIEP VAN DER WERF

NIET STEMMEN! SAMEN STAAN WE STERK?

VERVOLG VAN PAGINA 7

De PSP krijgt het verwijt dat ze ondanks haar 
aardige ideeën toch ook meedoet en dus mede
verantwoordelijk is. “Wij trekken onze handen 
er van af” , roepen ze fier. De groei van rechts is 
hun schuld niet. Ook gaan ze niet in op de 
opmerking dat veel mensen wellicht niet in 
verzet zullen komen tegen meer politieoptreden, 
maar zich eerder uit angst rustig zullen houden 
(of, zoals Andrée van Es op de manifestatie op 
9 mei zei: “de overheid is er in geslaagd twee 
groepen burgers te kreëren: zij die thuisblijven 
en zij die de straat opgaan”). Allemaal onzin 
vonden ze; ben je soms bang om risiko’s te 
lopen?
Kortom: de politieke partijen, het parlement, 
de wetgeving (“iedere wet beperkt vrijheden”),
’t moet allemaal afgeschaft worden en liefst zo 
snel mogelijk. Hun partij, die van de niet- 
stemmers, was het grootste: kijk maar naar al die 
mensen die thuisblijven bij verkiezingen. En het 
werd toch heel tijd dat we (óók de PSP) inzagen 
dat we terug moesten naar de oude ideeën over 
het socialisme: dat komt niet vanaf een plat
form, maar vanuit een basis, de buurten en de 
bedrijven dus (van feministische herzieningen 
van het marxisme hebben ze blijkbaar nog niet 
gehoord). Hoe dachten ze dan dat te bereiken? 
Hun ideeën zijn nog niet zo'n gemeengoed dat ze 
die overal bekend kunnen veronderstellen, en 
het is de vraag of de arbeiders van Van Gelder 
(die zich per slot van rekening ook zelf 
georganiseerd hebben) het parlement ook over
boord willen gooien. Gaan ze daar dan aan de 
poorten staan? Welnee, zeiden ze, we lossen 
niets voor anderen op, ze moeten het allemaal 
zelf doen. We hebben geen blauwdrukken, die 
willen we ook helemaal niet geven, zélf doen.

AKTIE VOEREN

Komitee en aanverwante groeperingen zitten 
riskante aspekten. Ik wil er hier drie noemen. 
Ten eerste iets wat ze zelf maar ten dele in de 
hand hebben, maar waar ze zich wel bewust van 
behoren te zijn: bij alle publiciteit over dit soort 
oproepen wordt de aandacht vooral gericht op 
het niet-stemmen, terwijl het alternatief dat ze 
er zelf tegenover stellen, nl. het aktievoeren, 
onderbelicht blijft. Zodoende versterken ze het 
wantrouwen tegen de huidige manier van 
politiek bedrijven (“het maakt niet uit watje 
stemt”) zonder inspirerend te zijn. Dat wakkert 
de apathie aan, en kan in een rechts klimaat 
leiden tot een hernieuwde roep om een sterke 
leider.
Ten tweede dreigt het gevaar dat ze zich door 
hun afkeer van (klein) links maatschappelijk 
dermate isoleren dat ze rechts een goede 
gelegenheid geeft haar gal te blijven spuien over 
rellenschaoopers, ordeverstoorders en ander 
gespuis; dat wordt dan weer een extra argument 
voor preventief arresteren of andere 
ondemokratische aktiviteiten. En dan mag 
datzelfde klein links, dat hun steun moest 
ontberen en dat het daardoor moeilijker tegen 
rechts en semi-Iinks op kan nemen (en zelf óók 
de gevolgen van die verrechtsing ondervindt), 
weer de kastanjes uit het vuur halen. Onder
tussen verharden de tegenstellingen zich, en 
gepaard aan hun Verelendungs-idee en “nood
zakelijke risiko's” kan dat tot extreem-linkse 
gewelddadige tendenzen leiden.
Ten derde hun vergaand nihilisme, dat neerkomt 
op: ieder voor zich en god voor ons allen -  of 
Van Agt, maar dat kan het Anti-Verkiezings- 
Komitée niets schelen, alle politiek i4 toch één 
pot nat. Daar gaat je solidariteit.

KARIN SPAINK

Aan de kretologie van het Anti-Verkiezings-



BERICHTEN
ABONNE'S

Een dezer dagen hebben de leden van de PSP 
en de abonnees van Bevrijding een akseptgiro- 
kaart ontvangen voor het verkiezingsfonds van 
de PSP. Door technische oorzaken is deze kaart 
iets later verzonden dan de bedoeling was. We 
hopen dat dit u er niet van zal weerhouden uw 
bijdrage aan het verkiezingsfonds te geven.

Bij de adressering van deze akseptgirokaarten 
is van een nieuwe methode gebruik gemaakt 
die weliswaar efficiënter is maar nog niet geheel 
foutloos. Het was voor ons ondoenlijk om de 
ruim 11.000 geadresseerde kaarten te kontro- 
leren. Vandaar het verzoek om wanneer er iets 
aan gironummer, naam of adres niet juist is 
vermeld, dit even aan ons te laten weten, zodat 
het gekorrigeerd kan worden.

Wanneer twee of meer leden abonnees op een 
zelfde adres normaal Bevrijding samen ont
vangen hebben ze nu elk een aparte girokaart 
ontvangen. De belangrijkste reden hiervoor is 
dat veel mensen op één adres verschillende 
gironummers hebben. Wanneer u toch samen 
één bedrag wilt overinaken kunt u gewoon van 
één van de kaarten gebruik maken.

vriendelijke groeten,

partijburo PSP 
Postbus 700 

1000 AS Amsterdam 
tel. 020 - 267374 ts 1 1 of 12

LEDENWINST

De PSP heeft in de eerste twee weken van de 
maand een ledenwinst geboekt van 1 79.
Dat brengt de ledenwinst in het lopende 
kwartaal op 482. Het aantal aanmeldingen 
beweegt zich nog steeds in stijgende lijn waar
door het waarschijnlijk wordt dat de partij 
binnenkort het 10.000ste lid zal kunnen in
schrijven.

BRAILLE

Naast het verkiezingsprogramma 'op cassette’ 
zijn op het partijburo van de PSP nu ook de 
hoofdpunten uit het programma in braille 
verkrijgbaar.
Het programma op cassette kost hetzelfde 
als het gedrukte exemplaar (f 2,50), de hoofd
punten in braille zijn gratis, op aanvraag toege
zonden door het partijburo PSP, Postbus 700, 
1000 AS Amsterdam, tel.: 020 - 267374 toestel 
1 1 of 12.

ALMERE

Op maandag 35 mei, één dag voor de verkie
zingen, organiseert de PSP Aluiere een kidt ure ie 
verkiezing* manifestatie in het kultureel centrum 
Corrosia in Almere. Het programma begint om 
20.00 uur, zaal open vanaf 19.30 uur. De lijst
trekker van de PSP. k'red van der S/)ek, is 
aanwezig. Daarnaast optredens van Jaap van der 
Menee en de jazz-rockgroep Windkracht 6. 
Verder een uitgebreide informatiemarkt met 
o.a. het IKV, Zuidelijk Afrika Komitee, Chili- 
beweging en Wereldwinkel.
Toegang, f5 , , kaarten aan de zaal en in de 
voorverkoop bij PSP Almere, Markt 96 te 
Almere, tel.: 03240- 12037.
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bestaat dit jaar 20 jaar. Dat is 
Helaas Ijs het eind nog niet 

Daarom gaat Amnesty 
Omdat liet nodig was. Omdat

i
7.m

Amnesty International bestaat eind mei 20 jaar. In verschillende steden worden grote manifestaties, 
concerten e.d. georganiseerd. Zie voor nadere informatie de plaatselijke bladen en kranten.

VIER JAAR IS GENOEG

Op zaterdag 23 mei a.s. van 15.00 uur tot 
diep in de nacht organiseren de Amsterdamse 
centra Melkweg, Paradiso en De Populier in 
samenwerking met One World Poetry de mani
festatie 'Vier jaar is genoeg'. Het programma 
begint om 15.00 uur in een grote tent op het 
Museumplein. Buiten is er een grote markt 
met kraampjes van partijen en aktiegroepen. 
Vanaf 20.00 uur kan men met een passepartout 
terecht in de tent, de Melkweg en Paradiso.
In de tent komen tussen 20.00 en 22.00 uur 
de lijstrekkers van de linkse partijen (Marcus 
Bakker, Ria Beckers. Fred van der Spek, Jan 
Terlouw en Joop den Uyl) aan het woord.

Ton Planken geeft de laatste prognoses van de 
uitslag voor een linkse meerderheid.
In de Melkweg en Paradiso begint het avond
programma eveneens om 20.00 uur en het duurt 
tot diep in de nacht: optredens van musici, 
klassiek, jazz, rock, van schrijvers, van kabaret- 
en theatergroepen. Kunstenaars bekennen kleur. 
Komt links aan de macht? Twijfel niet, stem 
progressief, is het luidruchtige advies van tien
tallen musici, akteurs, schrijvers, kabaretiers 
en andere kunstenaars die op de manifestatie 
zullen optreden. Het passepartout, toegangs
bewijs voor de tent. Melkweg en Paradiso, 
is behalve op de dag zelf, vanaf f 5,00 verkrijg
baar bij de Amsterdamse boekhandels Atheneum 
(Spui) en Van Gennep (Spui).
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Wordt het nu leuker ?
‘Een rechtse politiek door een links kabinet 
biedt uitzicht op herstel’, konkludeert Elsevier 
vlak na de verkiezingen bij monde van prof. 
Hartog. Een links kabinet zou in die visie beter 
in staat zijn de maatschappelijke steun voor een 
rechtse ekonomische politiek te organiseren. 
Dat is in de geschiedenis een oude bekende: 
linkse partijen die in de regering zitten en daar 
de vuile was van een rechtse politiek helpen 
schoonmaken. Vooral dat beeld wordt opge
roepen door de zo regeergrage opstelling van de 
PvdA na de verkiezingen.

Op de avond van de verkiezingen al konklu- 
deerde men in PvdA-kring dat de verkiezingen 
wel verloren waren, maar dat de regering te 
halen was. Hoe hoog is er voor de verkiezingen 
niet opgegeven dat de vraag der vragen was 
wie van CDA en PvdA het grootste werd. Als 
argument om stemmen te werven is dat wel 
bruikbaar, maar met de realiteit heeft het weinig 
van doen. Zolang rechts de meerderheid heeft, 
zit het CDA sterk omdat het kan dreigen met 
een rechts minderheidskabinet met gedoogsteun 
van de kleinere rechtse partijen. Zo is het ook 
voor de PvdA niet beslissend of ze meer zetels 
heeft dan het CDA, maar of niet-rechts de meer
derheid heeft. De formatie van 1977 heeft heel 
duidelijk gemaakt dat de PvdA zelfs als grootste 
partij door het CDA buiten gesloten kon 
worden, zolang rechts de meerderheid heeft. 
De mogelijkheden van een CDA-PvdA-D‘66 
koalitie zijn nu ruimer dan vier jaar geleden.
De grote vraag is alleen of links daar wat mee 
opschiet.
In De Groene wordt nog hoopvol gesproken 
over het vinden van ‘een tussenweg tussen een 
nieuwe ronde voor rechts en de schijnharmonie 
van een rooms-rode koalitie’. Kennelijk moeten 
we nu hoop hebben dat bij gebrek aan een 
progressieve meerderheid de leuke dingen 
voor linkse mensen komen via een CDA-PvdA- 
D’66 koalitie. Je hoeft niet elke dag op het 
Binnenhof te komen om in te zien dat zo’n 
regering een rechtsere opstelling zal kiezen dan 
de regering Den Uyl I. De formatie van zo’n 
koalitie zal slechts de eerste kater voor links 
opleveren. Voor deelname aan de regering zal 
de PvdA haar strijdpunten uit moeten kleden. 
Het besef dat dit Den Uyls laatste kans is ver
groot alleen maar de bereidheid van de PvdA 
om dat te doen. Maar ook in de loop van de 
regeringsperiode zal de PvdA vaak in het Agtste 
stof moeten bijten. De PvdA balanceert voort
durend tussen de progressieve managers van het 
kapitalisme en een gematigde linkse partij. 
Meeregeren in zo’n kabinet doet de schaal 
wel erg naar het eerste doorslaan, en niet voor 
een paar jaar.

De verkiezingsuitslag heeft weliswaar een ver
schuiving van drie zetels van rechts naar het 
centrum en links opgeleverd, maar D’66 heeft 
als middenpartij een sterke plaats ingenomen. 
De zo verlangde progressieve meerderheid 
wordt daarmee een leeg perspektief. Zeker, nu 
kan D’66 zich nog niet los opstellen van de 
PvdA, maar de recente escapades van de Duitse 
FDP kunnen heel wel overwaaien.
De verkiezingskampagne en de uitslag maakt 
een serieuze diskussie van links over hoe nu 
verder sowieso nodig. Vier jaar dezelfde ver
deelde oppositie tegen een rechts kabinet kan 
niet meer. Dat heeft voor de strategie van links 
grote gevolgen. Of het wordt een linkse oppo
sitie tegen een brede koalitie regering van PvdA- 
CDA-D’66 met voor radikaler links de taak 
daar sterker uit te komen dan in ’77, na vier 
jaar van een soortgelijke regering. Of het wordt 
een linkse oppositie samen met de PvdA tegen 
een rechtse regering, waarbij de PvdA tegen haar 
zin niets anders overblijft dan met een nieuwe 
leider serieuse oppositie te gaan voeren.
Voor de PSP is geen van beide een schokkende 
verandering. Maar we kunnen niet volstaan 
met gewoon doorgaan op de bekende weg.
Er liggen een aantal vragen die een goede dis
kussie waard zijn. Bijvoorbeeld, hoe kunnen we 
een kracht ontwikkelen die op kortere termijn 
wel punten als sluiting van kerncentrales, ver
wijdering van kernwapens en vrije abortusrege
ling afdwingt. Hoe doorbreken we het matigings- 
denken op sociaal-ekonomisch terrein. Hoe 
spelen we als PSP in op de politieke keuzes 
die gaan vallen in PvdA (de poltieke gang van 
Reckmans WESP kan toch niet eindigen in 
maar slikken van de nederlaag) en in de PPR, 
die na de besprekingen met EPV en dergelijke 
en het tonen van bereidheid tot deelname 
aan bijna elke regering in de praktijk gedwongen 
gaat worden tot een oppositierol vergelijkbaar 
met die van de PSP.
Kortom, genoeg vragen voor tijdens de blokkade 
van UCN, van 17 tot 20 juni (zie elders in dit 
blad).

FRANS JANSSEN

VERKIEZINGSFONDS

Voor de verkiezingswinst van de PSP is een 
stevige, maar ook dure kampagne gevoerd. 
Help mee dat geld bijeen te brengen. Stort je 
bijdrage op giro 151600 t.n.v. PSP/Amsterdam. 
Tot nu toe is f 150.000 binnengekomen, maar er 
is nog ongeveer een ton méér nodig.
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Een uitstekend resultaat voor de PSP. Een voortzetting van de stijgende lijn 
van de vorige jaren. Over het hele land een ruime verdubbeling. En verdiend. 
Een reden dus voor ons om blij te zijn. Maar het gehele beeld dat uit de ver
kiezingsuitslag naar voren komt, is veel minder gunstig. Er zal nog heel wat 
werk verzet moeten worden.

Al vele jaren lang bevindt de totale aanhang van 
links zich in een stijgende lijn, als . . . als je'D’66 
daar toe mag rekenen. Vanaf 1971 met 60 
zetels, via 65 en 67 zetels in 1972 en 1977, naar 
70 zetels nu. Dat is niet de doorbraak naar een 
progressieve meerderheid, waarop we gehoopt 
hadden, waardoor het eindelijk mogelijk zou 
worden het CDA, en uiteraard de VVD, uit de 
regering te houden. Daar komt bij dat D’66 zich 
steeds konservatiever opstelt. De gezamenlijke 
uitslag voor PvdA en de partijen aan haar linker
zijde is teruggelopen, van 59 zetels in 1972 en 
1977 naar 53 zetels nu. Het herstel van 
PSP+CPN+PPR, nu samen 9 zetels tegen 6 in 
1977, maakt het verlies dat toen geleden werd 
nog lang niet goed; in 1972 hadden deze drie 
partijen 16 zetels in de Tweede Kamer behaald.

Al met al een verschuiving naar rechts aan de 
linkerzijde, ondanks de winst van CPN en vooral 
PSP. Dat het CDA iets verloor, is daarbij een 
schrale troost. Met de geringe aanhang voor 
NVU en Centrumpartij kunnen we blij zijn, als 
we daaruit niet de verkeerde konklusie trekken 
dat de sentimenten waarop deze partijen in 
trachten te spelen nu minder sterk aanwezig zijn.

FEILLOOS POLITIEK INSTINKT

De groei van de PSP verloopt zeer gestaag. Bij de 
Kamerverkiezingen in 1977 haalden we 0,9 pro
cent, in 1978 bij de Statenverkiezingen 1,3 pro
cent, een jaar later voor het Europees Parlement 
1,7 procent, en nu 2,1 procent. Deze cijfers 
laten zien dat een groeiend aantal mensen inziet 
dat halfzachte oplossingen niet werken, dat er

een radikaal ander beleid nodig is dat breekt met 
het zogenaamde realisme van de “haalbaarheid” . 
Een standpunt dat de PSP in haar kampagne 
duidelijk naar voren heeft gebracht, niet op 
grond van opiniepeilingen of ander elektoraal 
onderzoek, maar omdat wij net als anders de 
verkiezingen hebben aangegrepen als 
propagandamiddel voor het naar voren brengen 
van onde opvattingen.
Wie wel dagelijks over de onderzoekjes gebogen 
zaten, waren de kampagne ma kers van de PvdA. 
Uit de inderdaad verwarrende brei van gegevens 
hebben zij met een feilloos politiek instinkt 
stelselmatig de verkeerde konklusie getrokken en

daarmee de kampagnelijn van de PvdA op een 
onbegrijpelijke zigzagkoers gehouden. Het enige 
konstante gegeven was: de PvdA moet regeren. 
Daarvoor eerst, met de mogelijkheid van een 
progressieve meerderheid in zicht, allerlei 
buigingen voor het CDA vertoond te hebben, 
werd het konsigne “klein” links moet klein 
gehouden worden. Daarom werd de progressieve- 
meerderheidslijn van stal gehaald. Als Den Uyl 
gezegd had: een stem op de Rechtse Volkspartij 
is een versterking van links, had iedereen toch 
raar zitten te kijken. Maar zonder blikken of 
blozen wist de PvdA-top de laatste weken vol te 
houden dat een stem op de PSP een versterking 
van rechts was. Met die manier van stelling 
nemen ondergroef zij zelf het perspektief van 
een progressieve meerderheid, want dat die er 
zou komen zonder de zetels van de PSP mee te 
tellen, zal toch wel iemand gedacht hebben. En 
waar hadden we dat aan te danken? Aan het feit 
dat we niet bereid waren te verklaren dat het 
diktaat van de toenmalige kandidaat-lijsttrekker, 
dat door het PvdA-kongres werd geslikt, 
natuurlijk ook voor de PSP gold. Daarbij vraag ik 
me af hoeveel PvdA-kongresgangers hadden 
kunnen vermoeden dat de “strijdpunten” in de 
verkiezingskampagne niet naar rechts, maar naar 
links zouden worden gehanteerd,

AVERECHTS

Deze catch-as-catch-can-kampagne heeft de 
PvdA niet gebaat. Haar grote verliezen heeft zij 
naar rechts geleden. Van het netto-verlies (verlies 
min winst) aan de diverse partijen ging 69 pro
cent naar rechts, waarvan 54 procent aan D’66 
en 11 procent aan VVD. Het verlies aan de PSP 
was maar 7 procent. De kampagne van de PvdA 
had de verborgen boodschap dat er eigenlijk 
niets te kiezen viel. De kampagne was niet 
zozeer mat, als wel politiek inhoudsloos. De 
kiezers die niet in de gaten hadden dat er wel 
degelijk iets te kiezen viel, hebben en masse niet 
gekozen door op D’66 te stemmen. Mijn kollega 
Bukman, die normaal door zijn partij, het CDA, 
zover mogelijk van de media vandaan wordt 
gehouden, verklaarde voor de TV-kamera dat de
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KLEIN RECHTS
Een week voor de verkiezingen was de deelname van de Nederlandse Volk
unie en de Centrumpartij nog een bron voor veel opschudding. De krant na 
de verkiezingen geeft er hoogstens nog een paar regeltjes over. De Centrum
partij haalde slechts 0,14 %en de NVU 0,12 % van de stemmen. Dat lijkt wei
nig, maar dan moet er wel rekening gehouden worden met het feit dat in veel 
kieskringen op deze partijen niet gestemd kon worden. Wat zou de uitslag ge
weest zijn als er wel overal op gestemd kon worden?

WERK AAN DE WINKEL
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D’66 kiezers een “soort parkeerbaan” hadden 
ingenomen. Arme Bukman. Mag ie iets zeggen, 
zegt ie nog iets verstandigs ook, en krijgt van 
zijn partijgenoten de kous op de kop.

De konklusie is dat de PvdA-kampagne averechts 
heeft gewerkt, averechts voor de perspektieven 
van links, en vooral averechts voor de PvdA zelf. 
De PvdA had zichzelf in een positie gemanou- 
vreerd waarin profileren naar rechts op de 
belangrijkste politieke punten verlies naar de 
linkerzijde betekende. Dus dan maar gekozen 
voor verliezen naar rechts. Ook nu zal wel weer, 
met hetzelfde feilloze politieke instinkt, in de 
PvdA-gelederen de verkeerde konklusie 
getrokken worden dat de PvdA zich niet zo links 
moet opstellen, want dat “schrikt de kiezers aF \

HOND

Hoe moeten we verklaren dat de PSP het in 
peilingen zoveel beter deed dan in het stem
hokje? Tot op het laatst heb ik zelf gerekend op 
drie zetels, maar bij de hardnekkigheid waarmee 
De Hond vijf zetels toebedacht, begon ik te 
denken dat het er wel eens vier zouden kunnen 
worden. Opinie peilen is nu eenmaal iets anders 
dan de on verbiddellijke situatie van het stem
hokje, waarin een onherroepelijke keuze 
gemaakt moet worden, althans voor zoveel jaar. 
Je kunt vermoeden dat het PvdA-argument dat 
zij de grootste partij moest worden, een rol heeft 
gespeeld. Zeker na de opiniepeiling van de 
zaterdag ervoor, waarin zich geen progressieve 
meerderheid meer aftekende, en met de 
berichten op de dag zelf over een nek-aan-nek- 
race tussen PvdA en CDA (die, maar dit tussen 
haakjes, naar mijn overtuiging niet op bewuste 
misleiding gebaseerd waren, want “korrektie” 
van de tussenstanden van het Intomart- 
onderzoek met het verschil tussen eind- en 
tussenstand in 1977 liet inderdaad dat beeld 
zien; wel lijkt me het bekend maken van tussen
standen op de verkiezingsdag zelf iets wat beter 
vermeden kan worden). Toch heeft dit 
waarschijnlijk een ondergeschikte rol gespeeld. 
Want de totale uitslag voor de partijen links van 
de PvdA was nauwelijks minder dan in de 
peilingen. In tegenstelling tot 1977 hadden we 
ook een beter antwoord op de “machtsvraag” , al 
is dat in de feitelijke kampagne niet altijd even 
goed uit de verf gekomen; De belangrijke 
verschuivingen van de peilingen naar de uitslag 
zijn geweest: van PvdA naar D’66 toe en van PSP 
en CPN naar de PPR toe.

KNIEVAL

Tot laat in de kampagne heeft de PPR zich zeer 
zuiver opgesteld tegenover de kleinzielige aan
vallen van de PvdA naar “klein links”, en daarbij 
ook de PSP en CPN verdedigd (voorzover nodig), 
zoals ook wij en de CPN waar mogelijk onheuse 
aanvallen op andere partijen geholpen hebben te 
pareren. Maar op het laatst, waarschijnlijk in 
paniek over de slechte prognoses, heeft de PPR 
zich van haar slechtere kant laten zien. De 
advertentiekampagne van de laatste dagen 
betekende een knieval voor de PvdA. De CPN 
“mag” niet, en de PSP “wil” niet. Wat niet? 
Kerntaken slikken? De PPR dan wel? Als de PPR 
eerder met deze onzin was gekomen, had dat 
waarschijnlijk het parlementaire einde van deze 
partij betekend. Door de timing van deze reuze- 
zwaai heeft het de PPR op het laatste ogenblik

De kleine rechtse partijen in het Nederlandse 
parlement zijn nu allemaal van konservatief 
protestantse huize. De nieuwe Reformatorische 
Politieke Federatie, de RPF, is de politieke 
vertaling van de Evangelische Omroep en is maar 
liefst met twee zetels in de Tweede Kamer 
vertegenwoordigd. De SGP en het GVP 
behielden (resp.) hun drie en één zetels. De oude 
Boerenpartij opereerde nu onder de nieuwe 
naam Rechtse Volkspartij en behaalde met 
0,20% van de stemmen de kiesdrempel niet 
meer. In 1966 haalde de Boerenpartij 10%. 
DS’70, waarbij het steeds moeilijker voor te 
stellen werd dat het een partij van afgescheiden 
PvdA-ers was, haalde ook (met 0,57%) de 
kiesdrempel niet meer. Hun overgebleven 
kamerlid Nijhof verdwijnt de kamer uit. Bij 
elkaar optellend is klein rechts in de kamer dus 
niet achteruit gegaan.

ELKE STEM één TEVEEL

De Centrumpartij deed in 14 van de 18 kies
kringen mee en behaalde 0,14% van de 
stemmen. De Centrumpartij is een wat 
onbekendere en soms ook fatsoenlijker geachte 
partij dan de Nederlandse Volks-Unie. Toch 
behoren ze allebei bij dezelfde ultra-rechtse 
familie, die we gerust racistisch en fascistisch 
kunnen noemen. De NVU deed in 9 kieskringen 
mee en behaalde 0,12%. De algemene indruk is 
dat het maar kleine splinters blijven. Die indruk

nog aan elektorale versterking geholpen. Veel 
sukses ermee in het parlementaire werk! 
Misschien mag de PPR als dank meedoen in het 
volgende PvdA-D’66-CDA-kabinet.

PERSPEKTIEF VOOR LINKS

Bij de verkiezingsuitslag zijn er altijd uitschieters 
naar de ene of naar de andere kant, die goed 
bestudeerd moeten worden, maar over het 
algemeen valt op hoe gelijkmatig onze 
versterking is. Bijna overal zijn we ruim 
verdubbeld. Ook de geweldige uitslagen in 
Nijmegen, met 7,8 procent, en Wageningen, met
6,6 procent, passen in dit beeld. Het betekent 
ook dat de ongelijkmatige spreiding in onze 
aanhang hetzelfde bleef: de grote steden 
leverden 27 procent van de kiesgerechtigden, 
maar 44 procent van de PSP-kiezers.

Met deze versterking, en met onze drie zetels, 
zullen we aan de slag moeten. Het bieden van 
een politiek perspektief voor geheel links, wat 
toch de belangrijkste taak van de linkse partijen

lijkt ons te oppervlakkig. Wanneer je de 
percentages optelt dan kom je op 0,26%, wat 
weinig lijkt. Rekening houdend met de kies
kringen waar ze niet gestemd konden worden, 
is de vergelijking met 0,40 voor de NVU in 1977 
niet zo positief.
In Amsterdam behaalde de NVU in 1977 1,24%. 
Ze mocht nu niet meedoen, de onbekendere 
Centrumpartij behaalde er bijna 1%. In wijken 
met veel buitenlanders was het wat meer, hoewel 
minder dan de NVU vier jaar geleden, op één 
wijk (Nieuw-West: NVU H l 1,1%; CP ’81 1,4%).

In Den Haag behaalde de NVU in H l 1,35%, de 
Centrumpartij nu 0,9%. In Utrecht steeg de NVU 
van 0,4 naar 0,7% met een uitschieter van 1,8% 
in een saneringsbuurt. De Centrumpartij kwam 
in Utrecht op 0,4; deze beide partijen dan samen 
in Utrecht 1,1%. Het lijken minieme percentages, 
maar dan is het misschien goed even te bedenken 
dat de PSP bij de kamerverkiezingen in H l 
landelijk 0,94% behaalde.

VERBODEN?

De laatste weken is er veel te doen geweest rond 
deze ultra-rechtse partijen; wel of niet als 
organisaties verbieden, wel of niet deelnemen 
aan de verkiezingen, wel of niet op de radio en 
televisie. Wat er wel gebeurt is lijkt op een slecht 
zig-zag beleid.
Vanaf 1977 zijn er juridische pogingen gedaan

moet zijn, is er na deze uitslag niet makkelijker 
op geworden. Zeker niet als, wat te vrezen valt, 
de PvdA haar strijdpunten suksessievelijk zal 
aktualiseren totdat de rooms-rode koalitie 
mogelijk wordt. Nu wij, weliswaar met een 
miniem verschil, de grootste partij zijn geworden 
ter linkerzijde van de PvdA, en 
daarmee de vijfde partij, zullen we keihard
moeten werken om het in ons gestelde 
vertrouwen waar te maken. Van de PSP mag 
verwacht worden dat we meer dan tot nu toe 
met initiatieven komen, meer dan tot nu op 
sociaal-ekonomisch gebied een tegenwicht 
vormen tegen de propaganda wals van de 
inleveringsideologie, meer dan we tot nu konden 
een bijdrage leveren aan de versterking van de 
opbouw van een demokratische tegenmacht 
tegen de ondemokratische machten die menen 
bij deze verkiezingsuitslag gerust adem te 
kunnen halen. Wat nu niet kon, moet over vier 
jaar wel kunnen. Maar alleen, als we ons daar 
ook vier jaar tot het uiterste voor inspannen.

LAMBERT MEERTENS



om de NVU te verbieden, "in strijd met de open
bare orde en jo f goede zede f f 1 De NVU- 
propaganda is “diskriminerend, beledigend en 
aanzettend tot haat voor één o f meer 
groeperingen vanwege hun ras, huidskleur, 
afkomst, nationale o f etnische afstamming"". 
Maar door een aantal juridische fouten is er niets 
van terecht gekomen. De Centrumpartij en de 
NVU zouden ook aangepakt kunnen worden 
omdat Nederland het Verdrag van New York 
(tegen rasdiskriminatie) getekend heeft. Het is 
ook een vreemde zaak dat dezelfde partij in de 
ene kieskring wel en de andere niet mee kan 
doen aan de verkiezingen. De late beslissing van 
de Raad van State voor de zendtijd is ook al een 
voorbeeld van een onduidelijk beleid.
Het blijft altijd een riskante zaak om organisaties 
te verbieden, is de mening van de PSP. Het 
neemt de voedingsbodem niet weg en geeft ook 
het risiko dat ook linkse partijen er het slacht
offer van zouden kunnen worden. In het 
verleden zijn daar voorbeelden van (OSP, RSP). 
Maar ook een ingezonden brief in de Volkskrant 
van 19 mei is een teken: “ KV/1 bezitten ook 
extreem linkse partijen (CPN, PSP). . . Beiden 
zijn ook antidemokratiseh. Als je de NVU 
verbiedt moet je ook de CPN, PSP en de SP 
v e rb ie d e n Vreemdelingenhaat wordt daarbij 
nog vergeleken met kapitalisten- en liberalen- 
haat.
Redakteur Jan Joost Lindner pakt in de 
Volkskrant (23 mei) ook niet zuinig uit. Hij 
vergelijkt gepeperde uitspraken van Bakker 
(CPN) met zinnen uit een brochure van Romme 
(KVP) uit 1953. Bakker:‘7:Vv/ zetel voor de 
komnnmisten is dubbele winst want dan 
verdwijnt er tevens een zakkenroller"" Romme: 
(over de Waarheid) “deze gif kraan''" zou 
verboden moeten worden. Lindner heeft het 
over "een smerige manier van diskussiëren 
verklaarbaar uit hysterie bij delen van links over 
een paar kansloze zieke splinterpartijtjes"". 
Lindner is fel tegen een verbod op grond van 
vreemdelingenhaat, “dan zou je ook DS'70, 
Koekoek en de GPV de mond moeten snoeren”, 
In de vorige Bevrijding stond dat de NVU en de 
Centrumpartij geen zendtijd zouden krijgen 
omdat ze niet in alle kieskringen een lijst 
mochten uitbrengen. Door een uitspraak van de 
Raad van State werd dit op het laatste moment 
toch mogelijk.
Ik vind zelf een moeilijke zaak om mijn 
Surinaamse vrienden een verklaring te kunnen 
geven waarom de overheid faciliteiten aan de 
NVU en de Centrumpartij geeft. Hoe kan een 
beleid dat aktief zou reageren op diskriminatie 
(zie de nieuwe minderhedennota) nu zulke 
televisie-uitzendingen mogelijk maken?

ZONDEBOK

Glimmerveen, de NVU-leider, heeft een sterk 
ontwikkeld gevoel hoe hij van vooroordelen 
gebruik moet maken. In Limburg merkten 
Glimmerveen en Hagenbeek (een andere NVU- 
topper) eens dat hun pamfletten doel misten. 
"Jezus er zitten hier geen gastarbeiders en 
Surinamers zie ik er ook al niet. Dan zullen we 
toeh een andere zondebok moeten zoeken. 
Homofielen dan maar weer, hé."" En dat dan

tegen de homofiele Hagenbeek. Vanwege zijn 
homofilie is Hagenbeek in de NVU van het 
toneel verdwenen. Dit voorbeeld is te lezen in 
het boek "De Nederlandse Volks-Unie'" dat een 
paar maanden geleden verscheen.
In het woord vooraf schrijven de onderzoekers 
(Bouw, Donselaar, Nelissen) de opvallende zin: 
"Tot slot bedanken we onze informanten, met 
name J. Glimmerveen voor hun medewerking 
aan ons onderzoek."" Glimmerveen zag weer 
publiciteit en ook al is het negatief, hij verwacht 
er voordeel van en werkt dus mee. Hij leverde 
zelfs een autobiografie die bovendien nog aan
gevuld wordt met een lijst van gelezen studie
boeken, een lijst van gelezen romans en een lijst 
van bekende personen "voor wie ik belang

stelling heb"", van Goebbels, Hitler, Heydrich tot 
Henriette Roland Holst. Het boek geeft duide
lijke informatie over de NVU, het hele rechts- 
radikale mozaiek, het racisme en het fascisme 
van de NVU. De laatste zinnen van het boek 
komen met de konklusie dat een verbod van de 
NVU een onderdeel van de strijd tegen de 
oorzaken van haar bestaan is.

SIEP VAN DER WERF

De Nederlandse Volks-Unie
Carohen Bouw, Jaap van Donselaar, Carien Nelissen. 
Uitgave van Het Wereldvenster Bussum.
162 pag., fl. 19,50.

Een Nederlandse vrouw en een Spaanse man gaan scheiden. De vrouw komt met haar kinderen naar 
haar geboorteland terug, trekt bij haar ouders in totdat zij zelf een nieuw huisje heeft gevonden. 
Haar (ex-)man komt af en toe vanuit Spanje over om zijn kinderen te bezoeken. Tot zover niets 
bijzonders, zou je zeggen. De omgangsregeling schijnt goed te funktioneren.
Maar de man en vader betaalt zijn reis niet zelf: hij vliegt van Madrid naar Amsterdam, met af en toe 
een tussenstop in Zürich, op kosten van de KLM en dus ook op kosten van de Nederlandse staat. 
Zijn naam? Carel Hugo van Bourbon Parma, aangetrouwde familie van het zogenaamde Huis van 
Oranje.
l:red van der Spek stelde hierover vragen aan de Minister van Verkeer en Waterstaat. Het PSP- 
Tweede Kamer-lid vroeg de minister of het waar is en zo ja, hoeveel dit geintje tot nog toe gekost 
heeft, of de minister het aanvaardbaar vindt en of hij er maar voor wil zorgen dat het zo snel mogelijk 
afgelopen is. De PSP vindt deze koninklijke omgangsregeling naar haar aard diskriminerend en het 
leidt tot een onterechte derving van inkomsten voor de staat.
En overigens is het weer eens een schokkend voorbeeld van de beroemde handen op de beroemde 
buiken.



IN M EM O RIAM

HEIN VAN W UK

Op 28 met overleed Hein van Wijk, mr. J.H. 
van Wijk, aan de gevolgen van een stom ver
keersongeluk: een automobilist reed hem van 
zijn brommertje, waarmee, aktief als altijd, 
op weg was van of naar een of andere zaak of 
afspraak. Hein was 74 jaar, maar nog altijd 
deed hij volop zijn praktijk: dienstweigerings- 
zaken, echtscheidingszaken, reizen voor de 
vredesbeweging, adviezen links en rechts, 
en h'ij had ook niet de minste plannen om 
daar mee op te houden.
Velen zullen hem zo nog voor zich zien: 
een wat kort, gedrongen mannetje, druk, 
kortaf pratend, met een grote sigaar, zoekend 
in grote stapels papieren (in zijn kantoor), 
of opdrachten - bevelen bijna - uitdelend 
aan een dienstweigeraar, die weer niet be
grijpen wou waar het nu precies om ging. 
Of voor de krijgsraad, waar hij zich op het 
laatste moment in een wat morsige toga hees 
om dan in een paar woorden helder uiteen 
te zetten waar een ander misschien een half 
uur voor nodig gehad zou hebben. Hein van 
Wijk, dat was voor velen bijna een begrip: 
de man bij wie je moest zijn als een dienst- 
weigeringszaak echt ingewikkeld werd. Maar 
ook, een lastig heer, waarmee het omgaan niet 
altijd even eenvoudig was. Ik herinner me nog 
de verbijstering van de toenmalige sekretaresse 
van de Tweede Kamer-fraktie, die - voor het 
eerst - een telefoontje van hem had aange
nomen, dat zo ongeveer was verlopen: 'Met 
Van Wijk. Jongedame. Heb je een pen? 
Schrijf dan op....' 'Watwas dat voor een man?' 
vroeg ze later beduusd. 'O', zeiden wij gerust
stellend, 'dat was het Eerste Kamerlid van de 
PSP'.

Er is over Hein van Wijk veel te vertellen. 
Van lang voor de Tweede Wereldoorlog 
was hij aktief in de vredesbeweging. In zijn 
studententijd werd hij lid van de Christen 
Studenten Vredes Bond en later van de JVA 
{Jongeren Vredes Aktie). Hij studeerde eerst 
biologie, later theologie, maar toen hij steeds 
meer los kwam te staan van de kerk werd 
het rechten. In 1938 werd hij beëdigd als

advokaat. Al in 1929 was hij lid geworden van 
de SDAP, maar enkele jaren later ging hij, 
met anderen, over naar de OSP, onder andere 
uit protest tegen de opstelling van de SDAP 
in de koloniale Indie-politiek.
In die tijd had hij via de JVA ook vele kon
takten in Duitsland, waar het opkomend 
nazisme velen, joodse mensen en pacifisten, 
in moeilijkheden bracht. Velen van hen heeft 
Hein geholpen de grens over te komen,en een 
goed heenkomen te vinden. Een tvan die 
mensen die hij op deze manier heeft geholpen 
was de nu al weer enige jaren geleden over
leden Hein Herbers, historicus, socialist en 
pacifist, die na een lange en strijdbare periode 
in Duitsland naar Nederland uitweek en hier 
nog vele jaren leraar is geweest aan de Werk
plaats Kindergemeenschap, de 'Boeke-school'. 
Hein Herbers was een bijoznder mens en het 
heeft mij altijd veel gezegd, dat hij met zoveel 
bewondering en vriendschap sprak over het 
werk van Hein van Wijk in die vooroorlogse 
periode.

In de oorlog ging Hein door met illegaal 
werk en hulp aan joodse onderduikers en 
vluchtelingen. In 1942 werd hij opgepakt 
en geïnterneerd in Vught, later, in 1944, 
op transport gesteld naar Dachau. Hij heeft 
het overleefd. Het enige verhaal dat hij er mij 
over heeft verteld is een typisch Hein-van- 
Wijk-verhaal: hij was gezond gebleven door 
iedere keer als hij buiten het kamp kwam 
het kamp menu aan te vullen met paardensla, 
hondsdraf en andere 'natuurgroenten'.
Het is niet mogelijk zijn vele aktïviteiten 
in een kort artikel recht te doen. Direkt na 
de oorlog werd hij aktief in de ANVA 
(Algemene Nederlandse Vredes Aktie) en in 
de internationale vredesbeweging.
In de jaren van de 'politionele akties' behar
tigde hij de belangen van honderden dienst
weigeraars en deserteurs. In de zestiger jaren 
trad hij op als advokaat voor de categorale 
vakbond, OVB, en voor de Bond van Zee
varenden. In 1966 voerde hij processen 
tegen de Bouwbond in bijna alle distrikten

over het niet uitbetalen van vakantiebonnen 
aan niet-leden, een kwestie die in Amsterdam, 
zoals men zich nog zal herinneren, was uit* 
gelopen op de 'Telegraaf-rellen' en een 'hete 
Amsterdamse zomer'. Bij vele zaken, waar 
het ging om recht, gewetensvrijheid en recht
vaardigheid voor minderheden, was Hein 
van Wijk betrokken, en dan trad hij op met 
grote deskundigheid, èn vasthoudendheid.

s

Zo heeft hij ook een proces gewonnen tegen 
de provincie Noord-Holland, die, onder het 
voorwendsel dat het 'landschaps-ontsierend' 
zou zijn, de eigenaar van eén geneesmiddelen
fabriek in Naarden wilde verplichten de neon- 
reklame 'Nederland Ontwapent' van zijn 
bedrijf te verwijderen. 'Bij hoest - Pactolan' 
mocht wel.
Van 1966 to t 1974 was hij lid van de Eerste 
Kamer voor de PSP. Daar heeft hij zich faam 
verworven door het stellen van onvoorstel
bare hoeveelheden kritische vragen aan de 
regering. Vele over dienstweigering: feiten, 
cijfers, geknoei met de wet en met gegevens. 
Maar ook over de tal van andere onderwerpen: 
zigeuners, vreemdelingenbeleid, politie-op- 
treden, BVD-zaken, enzovoort. Ook in zijn 
bijdragen aan de debatten wist hij een eigen 
invulling te geven aan het Eerste Kamer
lidmaatschap.
De laatste jaren heeft hij een niet aflatende, 
en met gedeeltelijk sukses bekroonde, strijd 
gevoerd om een dienstweigeringsrecht in 
Griekenland. Met taaie vasthoudendheid wist 
hij gegevens los te krijgen, de diskussie in de 
Raad van Europa op gang te brengen en op 
gang te houden. De dienstweigeringswet 
kwam er, in 1977. De praktijk deugt nog 
steeds niet. Nog onlangs, kort voor zijn dood, 
was hij weer in Griekenland om zelf opnieuw 
poolshoogte te nemen. Wat hij eenmaal 
begint liet hij niet los.
Nu heeft hij het los móeten laten. Maar op 
vele plaatsen in de wereld heeft hij zijn sporen 
nagelaten. Een weerbarstige, lastige, maar 
nog altijd loyale vechtersbaas.

BRAM VAN DER LEK
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Oorlogen teisteren al sinds mensenheugenis de we
reld. En al eeuwenlang zijn ze de aanstichters van 
verdriet, angst, pijn, martelingen.
Het lijkt wel of mensen er nooit van leren. De 
ellende die ons te wachten staat bij het uitbreken 
van een atoomoorlog is niet te overzien. En toch 
gaan we maar door.........
Wat er allemaal achter zit; macht.

• *

geld, denken dat de mensen in 
jouw land beter zijn dan mensen 
in een ander land, gaat ten koste 
van miljoenen mensenlevens. Denk 
aan Duitsland, dat een derde rijk 
wilde stichten, de grootste en 
machtigste wilde zijn en het 
‘sprookje’ rondbazuinde dat alleen 
ariërs (mensen met blond haar en 
blauwe ogen) volwaardige mensen 
waren. Vaderlandslievende ariërs 
die met hun gezin de hoeksteen 
de samenleving vormden. Een 
sprookje dat miljoenen mensen, 
die niet voldeden aan het ideaal
beeld als zigeuners, joden, homo’s 
en andersdenkenden het leven 
heeft gekost.
Helaas is het sprookje nog lang 
niet voorbij. Neem nu Amerika. 
Haar geliefde president Reagan 
heeft beloofd de machtsposities 
van Amerika in de wereld te her
stellen. Daarbij schijnt alles geoor
loofd, korruptie, inmenging in de 
politiek en kuituur van arme en 
rijke landen. Amerika schuwt 
daarbij niet mensen uit te moor
den die bedreigend zijn voor haar 
ideeën. En dat alles onder het 
motto: wij weten wat goed voor 
jullie is, wij weten welk systeem 
en levenswijze de beste is: die van 
ons. Ja, natuurlijk, er spelen nog 
andere belangen mee: Geld. Geld 
is de grote motor erachter. Geld 
betekent macht en geld delen be
tekent welvaart delen met landen 
die niks hebben en dat kan niet. 
Wat betreft de sociaiistiese syste
men: die bedreigen de portemon
nee van de rijke mensen die onze 
maatschappij zo prettig voor ons 
beschermen.
Dus daar moeten we ook oorlog te
gen voeren.

Samen in de NA VO, ja, gezellig.

Een groot deel van de industriële 
prodüktie draait op de oorlogsin
dustrie. Dat is op zich al reden ge
noeg om ervoor te zorgen dat er 
een konstante oorlogsdreiging is. 
Want als je de mensen 
dat je je toch éclfc 
moet tegen eventuele 
moet je wapens blijven produceren

waarmee je weer geld in het laadjê 
hebt. Die wapens lever je dan met
een af aan bijvoorbeeld het dikta- 
toriale bewind in El Salvador of 
aan andere fascistiese regimes die 
jouw belangen behartigen.
Onze welvaart hebben we dus voor 
een deel te danken aan de oorlo
gen die gevoerd worden om de ar
mere landen. Amerika steunt daar
bij altijd de rechtse fascistiese regi
mes ook die dicht bij huis zijn zo
als in Griekenland en Turkije. 
Omdat wij samen met Amerika in 
de NAVO zitten, zijn wij net zo 
hard medeplichtig aan de moord
partijen en martelingen die zich 
overal in de wereld afspelen.

Leve de werkgelegenheid

Maar ook in ons eigen landje doen 
wij mee aan de oorlogsindustrie. 
De werkgelegenheid: dat is op het 
moment Het grote argument. 
Werkgelegenheid is belangrijker 
dan mensenlevens. Neem bijvoor
beeld die duikbootorder van Tai
wan. Met die dingen wordt OOR
LOG gevoerd tegen China en 
derland mag ze maken. Dat 
werkgelegenheid op. In de Tweëde 
Kamer rept niemand een woord 
over het feit of het wel aan v in d 
baar is dat hier 
wordt vervaardigd.
In de Tweede Kamer wordt gëÉfis- 
kussieerd over de belangen van de 
Nederlandse industrie, met wie 
zijn we beter af; met Taiwan die 
ons een duikbootorder geeft of 
met China die haar betrekkingen 
met Nederland op dreigt te zeg
gen.
Diezelfde werkgelegenheid grijpt 
de overheid ook aan om werkloze

leger, 
oor de 
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land, mijn streek, mijn klup 

; & beter, moét beter zijn dan de an- f 
4 déren. Denk aan voetbal. Hoe de 

supporters van de verschillende 
klups elkaar de hersens in kunnen 
slaan als de ander dreigt te winnen 
o f gewonnen heeft. Wat maakt het 
iö feite uit of de Duitse voetbal 

t Mpp van de Nederlandse 
nen heeft als het ‘alleen maat 
spelletje* is. Misschien zijn dé mpn* * 
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Ken vergelijkbaar voorbeeld is te 
vinden in de man-vrouw relatie. 
Een man ‘bezit’ een vrouw en als 
een andere man aan zijn domein 
durft te komen zal hij hem wel 
eens even . . . Als de Russen aan 
ons domein .durven te komen zul
len we wel eens even een atoom
bom op ze gooien. ;Vji 
Er is ook nog een tijd^vveest dat 
het voor een aantal mannen een 
hele ‘troost’ was om teifirven als
‘held voor het vaderianW.ilïiet dat

•* n* 2C (*L rJtë*

je dan wat aan je leven had maar 
er werd bij verteld dat je toch wel 
in de hemel kwam wegens goed ge
drag. Dus zo erg was het nou 
ook weer niet (?)

Je hebt moordenaars en doetjes.
•J.Vi-V

Tegenwoordig gaat dyj§|oethou-
dertje er niet zo m 
in. Maar er heerst m 
idee als: in het leger 
minste een kerel v
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maakt. En wat voor kè 
af vragen: een moorden 
Moeten we daar zo trots op zijn?

k meer 
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dan wordt je voor anderhalf jaar 
opgesloten in een cel. Je bent 
blijkbaar een misdadiger als je wei
gert om mensen uit te moorden. 
Dat is het h^pokriete van onze 
maat&chappijXÉï^Je mensen ver
moord uit persoohSklclT0^ ^ 611 
dan wordt je voor jaffSSj 

„ Als je weigert mensen' 
m olden  namens het leger,

je pok voor jaren opgeslo-
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Toch vinden veel mensen oorlog 
een afschuwelijk iets. Maar, rede
neren ze. wat kun je ertegen doen.
Wij hebben geen invloed op of er 
in Den Haag of in Washington be
slist wordt dat er oorlog moet ko
men. En als de bom valt gaan we 
met ons allen. Dan merk je er toch 
niets meer van.
Maar natuurlijk kun je er van alles 
tegen doen. Je moet bijvoorbeeld 
al niét op die partijen stemmen die 
bereid zijn mee te doen aan de he- . 
wapenïngswedloop en die bereid 
zijn in de NAVO te blijven. Dé 
NAVO is oorlogszuchtig.;De NA: !
VO dumpt de meest 
troep in WesLKuropa, ook m\Né-X;X;. 
derland. De NAVO wil düt prisde-. 
fensie-budget k
3%, En geïobf 
NAVO voor (v)redè;
als velen ons voorhdudèri:XHbeXv 
perfekter, mensvernietigende - wa 
pens zij kan bedenken, hoe^meèrkkXy 
ze zich op de borst klopt. Dé NA-‘ * \X

’ H

VO zal geen vrede brengen. Maar 
je kunt nog veel meer doen. Als 
man zijnde kun je dienst weigeren.
Dat kun je doen via de officiële 
weg waarbij je je kunt beroepen 
op de wet gewetens-bezwaren en 
waarbij je vervangende dienst 
moet doen.
Je kunt ook totaal weigeren en dat 
ondersteunen met allerlei akties 
gericht tegen het oorLogsdenken 
en het oorlogsmateriaal. Onkruit is 
zo’n groep mensen die kiest voor 
totaal weigeren en aktievoeren .
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Als vrouw Zijnde kun je proberen 
ook erkend te worden in tijden 
van oorlog opgeroepen wordt. En : 
dan heb je geen poot meer; om op 
te staan. Op het moment weigert
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NIET MIJN GEWETEN, MAAR HET LEGER 
MOET TER DISKUSSIE STAAN
Over het leger bestaan verschillende opvattingen. 
De één ziet het leger liever verdwijnen, de ander 
wil het tot een demokratiese instelling maken met 
meer vrijheden voor de soldaten. Reden genoeg 
om met verschillende mensen te praten die op de 
een of andere manier met het leger te maken 
hebben.
Drie mensen vertellen wat er anders zou moeten 
en vooral hoe je dat zou moeten aanpakken. 
Op een woensdagavond zitten we bij elkaar in 
het PSP-pand in Groningen.
Ronnie: zit in het leger en is een 
kritisch soldaat. Hij heeft ge
weigerd kerntaken uit te voeren. 
‘Eigenlijk, als je het goed be
schouwt, zou ik totaalweigeraar 
moeten zijn, maar toch wil ik 
proberen van binnenuit iets te 
veranderen’.

Dik: heeft een tijd in het leger 
gezeten. Vooral naar aanleiding 
van de kernwapenwedloop is hij 
nu bezig te weigeren. ‘Ik zou nu 
absoluut niet meer willen deel
nemen aan het militaire apparaat.’ 
Tijdens zijn diensttijd was Dik 
bestuurslid van de VVDM. Nu is 
hij daar aktief in de burgerwerk- 
groep. Deze groep geeft informatie 
over het leger aan mensen die 
(nog) niet in het leger zitten. 
Dik gaat o.a. naar scholen om voor 
een beetje tegenwicht te zorgen 
naast de officiële legerpropaganda.

Henk: is niet in dienst geweest 
en zal er ook nooit ingaan. Henk 
keurt het hele leger af. Om dit 
standpunt kracht bij te zetten 
is hij aktief Onkruiter. ‘Ik ben niet 
van plan een beroep te doen op 
de wet gewetensbezwaren’. Dit 
onder het motto ‘niet mijn ge
weten, naar het leger moet ter 
diskussie staan’.

I

VVDM

Vraag: De VVDM wil als vakbond 
de belangen van de militairen be
hartigen. Hierbij botsen ze nogal 
met het hiërarchiese syteem dat in 
het leger heerst. Een systeem 
waarbij je je meerdere zonder 
kommentaar dient te gehoor
zamen.
Dik: ‘Wij denken dat het belang
rijk is als de dienstplichtige 
militairen een vakbond hebben 
zodat het leger demokratieser 
en menselijker gemaakt kan

worden. Hiervoor heeft de VVDM 
al veel gedaan, wij zijn bezig 
het leger uit zijn isolement te 
halen. Een militair is in een burger 
in een pakje, die zijn kamer moet 

■ kunnen inrichten als thuis. Som
mige beroepsmilitairen willen dat 
niet zien. Die zijn als het ware 
24 uur per dag soldaat.’
Henk reageert hierop: ‘Ik geloof 
niet in een demokraties leger, 
de hiërarchie is er noodzakelijk 
aanwezig. Anders gezegd: het leger 
bestaat bij de gratie van de hiër
archie.

Vraag: Op het ogenblik zijn er 
best veel mensen die het leger niet 
zien zitten. Door het leger te 
vermenselijkken zal een aantal 
mensen het leger misschien mak
kelijker aksepteren. Zonder dat de 
funktie van het leger ter diskussie 
is gesteld.

Dik: ‘Ik denk niet dat wanneer het 
leger vermenselijkt, er meer 
mensen in dienst zouden gaan. 
Er is maar een hele kleine groep 
die werkelijk kritie» is t.o.v. het 
leger. Verreweg de meeste mensen 
ervaren het als iets heel gewoons. 
Daar moet je rekening mee hou
den. Als de VVDM de belangen 
van deze mensen niet zou beharti
gen, zou niemand het doen.’
Henk: ‘Ik zou niet de belangen 
van anderen kunnen behartigen. 
De mensen hebben verleerd voor 
zichzelf te beslissen en te praten. 
Ik kan bijvoorbeeld ook niet 
namens Onkruit bepaalde uit
spraken doen.’
Dik: ‘Ik vind het zwak om je te 
verschuilen achter ‘ik kan namens 
mijzelf praten’. In feite kies je 
als if dat doet voor anarchie. 
In dat geval zou je bijvoorbeeld 
ook geen verkiezingen hebben, 
dat zijn de konsekwenties van

Kernwapens

Het leger beschikt als vanzelf
sprekend over kernwapens, zodat 
je haast zou vergeten dat er ook 
binnen het apparaat verzet tegen 
is. Weliswaar van een kleine 
maar toch groeiende groep mensen. 
Zelfs in het buitenland zijn er 
hooggeplaatste legerpiefen die 
(vaak op taktiese gronden) tegen 
kernwapens zijn. In Nederland zijn 
mensen als Ronnie die weigeren 
atoomtaken uit te voeren. Dit 
tot grote ergernis van de minister 
van defensie.
Ronnie: ‘Ik heb geweigerd de
site-wacht te lopen. Deze wacht 
houdt in de bewaking van een 
waarschijnlijke opslagplaats van 
kernkoppen. Ik heb geweigerd 
omdat ik niet medeverantwoorde
lijk wil zijn aan een eventuele 
kernoorlog.
Door de legerleiding wordt kon- 
stant beweerd dat het niet zeker 
is dat die dingen er liggen. Maar 
door de strenge veiligheidsmaat
regelen laat het zich al raden 
dat ze er wel liggen. Er gaan 
geruchten dat als gevolg van die 
veiligheidsmaatregelen wel eens 
mensen zijn neergeschoten.
Per week is een groot aantal 
mensen betrokken bij deze wacht. 
Helaas zijn er maar een paar die 
hebben geweigerd. Tot nu toe 
tien in totaal. Hieruit blijkt wel 
hoe weinig ei* wordt nagedacht 
over de kernbewapening. Ik moet 
er wel bij zeggen dat er een hoop 
mensen zijn die de site-wacht niet 
durven te weigeren. Dit omdat er 
gedreigd wordt met (gevangenis)

Bij jullie op school zijn ze waar
schijnlijk ook geweest (of ze ko
men nog): de leger-voorlichters. 
Deze gladjanussen schrijven bijna 
alle middelbare scholen aan met 
het verzoek om in de hoogste klas
sen een uurtje voorlichting over 
het leger te mogen geven. Zij ver
schaffen informatie over de krijgs
macht op een “verantwoorde” ma
nier. Er komen dus geen ijzervre
ters of bullebakken, maar “moder- 
de”, genuanceerde en begrijpen
de” majoors. Dit alles blijkt uit 
uitspraken die ze doen: “ik stem 
zelf óók op D’66” of “persoonlijk 
heb ik ook wel enige bezwaren te
gen kernwapens”.
Hierdoor verandert er echter niets 
aan de reden van hun bezoek, im
mers: ze zitten er om reklame te 
maken voor het leger. Het beeld 
van de krijgsmacht zoals zij dat 
aan scholieren voorspiegelen is dat 
van een “modern en dynamisch 
bedrijf waar je een echte kerel 
wordt”. Vanwege hun funktie bin
nen het Ministerie van Defensie en 
hun relaties lukt het hen makke-

straffen en gevolgen voor je 
karrière na je diensttijd.’
Dik vult aan: ‘Wij van de VVDM 
proberen bij te dragen aan de 
bewustwording van dit soort 
zaken. Ik heb daarom ook wel 
sympathie voor Onkruit, die pro
beert via akties mensen tot na
denken te brengen. Toch moeten 
ze uitkijken dat die akties niet in 
de richting gaan van de RAF. 
En verder had ik het al eerder 
over de organisatie die bij Onkruit 
ontbreekt. Daardoor wordt 
Onkruit ongrijpbaar. Dat schept 
veel onduidelijkheid.’
Henk: ‘Het is niet zinvol om
Onkruit te vergelijken met de 
RAF. Er is evenveel overeenkomst 
tussen appelmoes en een blik 
spercibonen. Onkruit heeft bewust 
voor een heel andere strategie 
gekozen dan de RAF.’

Vraag: Nog even over die kern
wapens. Ronnie, is het niet in- 
konsekwent om alleen kernwapens 
af te wijzen en andere wapens wel 
te aksepteren?
Ronnie: ‘Hoewel ik in het leger 
zit ben ik eigenlijk ook tegen 
gewone wapens, maar atoom
wapens gaan me veel te ver. 
Om te gaan ontwapenen moet je 
toch ergens beginnen, bijvoorbeeld 
bij de ergste’.

Vraag: De minister van defensie 
heeft in een brief aan ‘onze’ 
strijdkrachten geschreven dat 
atoomtar.kweigeraars maar hele
maal moesten gaan weigeren. Wat 
is de reaktie van de atoomtaak- 
weigeraars op dit advies?

lijk om op veel scholen te komen. 
Heel anders is het gesteld met 
mensen van de VD of Onkruit bij
voorbeeld, die met informatie over 
anti-militarisme en aanverwante 
zaken vaak op veel bezwaar stui
ten. Desalniettemin, mochten de 
mensen van de Leger Voorlich
tingsdienst óók bij jullie op school 
komen, probeer dan óók informa
tie “van de andere kant” te laten 
geven. Onkruit en de Vereniging 
Dienstweigeraars willen jullie hier
bij graag helpen.

adressen:

Vereniging Dienstweigeraars, 
Minahassastraat 1,
1094 RS A.dam 
telefoon: 020 - 92 50 50

Onkruit:
p/a anti-militaristisch buro,
Postbus 569,
6500 AN Nijmegen, 
telefoon: 080-77 75 43

anarchie’.

Legervoorlichting
op school
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Ronnie:  ‘Als we z o u d e n  willen 
weigeren h a d d en  we d a t  wel 
m eteen  gedaan to en  we w erden  
opgeroepen. Ik vind h e t  v o o r  
mezelf toch  belangrijk  om  h e t  
leger van b in n en u i t  te  ve randeren  
zoda t  ik weet waar  ik over p raa t .  
K or tom , we h e b b e n  ons  niets  
aange trokken  van d a t  advies.

We vroegen een Banner en een Onkruiter een stukje 
te schrijven over zijn/haar organisaties.

DE VREEDZAM E
A K T IE S  
VAN BA N

Het leger is in plaats van een 
bescherming, een bedreiging

Vraag: Er w o rd t  gezegd dat
het leger er alleen is om  h e t  land 
te verdedigen. Maar als er dan  een 
vreedzame be tog ing  tegen mili ta ire  
p ropaganda  w o rd t  ve rs too rd  d o o r  
beroepsmilita iren in burger ,  ge loof  
je daar dan nog in?
Henk: ‘Mijn verzet tegen h e t  leger 
is o.a. gebaseerd op  dergelijke 
dingen, in h e t  a lgem een het  
inzetten van he t  leger bij b in n e n 
landse on lus ten .  D enk  hierbij  aan 
de m arechaussee  in Nijmegen. 
Het leger is in plaats  van een 
bescherming een bedreiging voor  
de m e n e n ?
Dik: ‘Dit is in d e rd aad  een gevaar
lijke ontw ikkel ing .  Wat b e t re f t  
de u ite indeli jke  fu n k t ie  van he t  
leger, h o u d t  de VV D M  zich als 
belangenvereniging, n ie t  zo  bezig. 
Wel p roberen  we m ensen  e r toe  
aan te ze t ten  h ierover  na  te 
d en k en ?
Henk: ‘Het leger zégt onze  dem o- 
kratie te verdedigen. Terwijl ze 
zelt verre van d e m o k ra t ie s  zijn. 
Dat k lop t  niet.  de h e b t  overigens 
geen leger nodig  om  je te v e rd e 
digen. Er zijn o o k  andere  m a n ie 
ren. Een m oo i  voorbee ld  daarvan 
vind ik altijd de T w eed e  W ereld
oorlog. T oen  hield ons  leger he t  
maar vijf dagen vol, terwijl h e t  
verzet, m e t  daar in  m enig  a n t i 
militarist, vijf jaar  ak t ie f  w as?

BAN en BAN akties  (B A N  is 1 
Breek A to o m k e te n  N ed e r lan d )  1 
zijn n ie t  los te den k en  van gew eld
loze w eerbaarheid .  Niet  alleen o m 
d a t  de ‘h a r d e ’ kern  van BAN be- ; 
s taa t  u i t  ge tra inde  geweldloze j 
aktiv is ten  en alle Banners  bij a k 
ties een k o r te  tra in ing  geweldloos

I

ak t ievoeren  krijgen, m aar  o o k  o m 
d a t  BAN alle vo rm en  van geweld 
zowel tegen personen  als tegen 
m aterieel ,  u i tb a n t .
Het  ak t iem ode l  da t  BAN h a n te e r t ,  
s tu u r t  aan op  een l ichameli jke  
k o n f ro n ta t ie  m e t  o n t ru im e rs  (lees 
ME). Een BAN b lo k k ad e  sla je ; 
n ie t  uit e lkaar,  zoals de m a re 
chaussee  laa ts t  deed bij een m e n 
sen b lo k k ad e  in de P ie rsons traa t  in ! 
Nijmegen. T o t  nu toe  hee f t  BAN j 
grofweg 3 verschillende m e th o d e s  
van b lo k k e ren  gebru ik t .  De eerste  
vorm  is jezelf vas tk e ten en  m e t  k e t 
t ingen  aan toegangshekken .  1
De tw eede  vorm is een zware  ket- < 
ting over de weg, vast g em aak t  aan 
b o m en ,  waaraan de ak t ievoer /s t / -  
ders zich vas tk e ten en  m e t  kleine 
ke t t in g en  aan e lkaar  of aan de 
h o o fd k e t t in g e n .  En de laa ts te  
vorm is h e t  zo g en aam d e  m enseli j 
ke tapijt .  D a t  bes taa t  uit  een  g roo t  
aantal  ak t iev o e r /s t /d e rs  die ge- ; 
h a a k t  liggen m e t  de benen  gesla- ! 
gen om  de  buik  van diegene voor  
hem  of haar. Als deze m e th o d e  
goed u itgevoerd  w o rd t ,  h ee f t  slaan 
o f  p r ikken  m e t  w a p e n s to k k e n  
geen zin o m d a t  kw etsbare  delen o f  
n ie t  te bere iken  zijn o f  bescherm d  
w orden  d o o r  de benen van de a c h 
te rbu ren .
Bij al deze vorm en  is h e t  n o o d z a 
kelijk dat  je je buren  v e r t ro u w t

om niet  in paniek  te  raken  bij een 
ontru im ing .
Voor een dergelijke vorm van ge
weldloze ak tie  is enerzijds uit  p r in 
cipe en anderzijds  uit s trategies 
o o g p u n t  gekozen. S trategie  o m d a t  
er nog altijd een bepaalde  sch room  
bestaat tegen lijfelijk kon tak t .  
Veel s impeler is he t  voor  een ME-

O N K R U IT
O nkruit  bes taa t  u i t  een  groeD 
mensen die d o o r  m iddel  van 
direkte  akties  h e t  m il i tar ism e 
willen bestr i jden.
Een van de du idel i jks te  u i t ingen 
van militarisme is de  d iens tp l ich t .  
Het is dan o o k  geen w o n d e r  da t  
O nkru i t  gevormd w o rd t  rond  een 
kern van to taalweigeraars .  Totaa l-  
weigeraars ve rze t ten  zich allereerst  
tegen o n d e rd ru k k in g  die je voelt  
als je m e t  ke iharde  discipline 
gedwongen w o rd t  m ee  te draaien  
in een leger da t  je niet  z ie t  z i t ten .  
Maar to taa lw eigeren  is tegelijk 
een p ro tes t  tegen de militarisering 
van onze m aa tschapp i j .  Defensie- 
uitgaven blijven stijgen, de b e w a p e 
n ingswedloop blijft doorgaan ,  
s teeds m eer  bedrijven s tap p en  over 
op militaire p ro d u k t ie .  Hierbij 
s taa t  de winst van de wapen- 
p ro d u k t ie  v o o ro p ,  m aar  de bij
drage die N eder land  zo levert 
aan de to e n a m e  van geweld in 
de wereld s taa t  niet  ter  diskussie. 
V erder  h e b b en  we vooral akties  
gevoerd tegen deze militarisering. 
We b eze t ten  o n d e rz o e k s in s t i tu te n ,

er om  agressief op te t reden  tegen 
een s tenen  g o o i /s t /e r  of  iem and  
m e t  een s lagwapen, he t  k o n ta k t  is 
a fs tande l i jk  en an o n iem .  D at  is bij 
BAN-akties  n ie t  mogelijk  w an t  een 
ME-er m o e t  ke t t in g en  d o o r k n o 
pen,  die vlak op  h e t  lijf en som s 
o n d e r  de kleren z i t ten  o f  een k lu 
wen van a rm en  en benen  o n tw a r 
ren. E lke  vorm van geweld tegen 
deze  geweld lozen  zal o o k  in de 
pers ha rd  tegen de ME u i tg em e ten  
w o rd en  (d e n k  aan de Borssele a k 
tie van BAN)
BAN s t ree f t  er naar zoveel m o g e 
lijk m ensen  te bere iken  en d a t  die 
na  gaan den k en  over he t  gegeven 
a to o m s taa t -p o l i t ie s taa t .
W aarom  grijpt ME in als een a a n 
tal v reedzam e m ensen  da t  p r o 
beert  te  bere iken  wat  de m e e rd e r 
heid van de bevolk ing  wil?
Dat bij da t  s o o r t  ak ties  o o k  nog  
o p o n th o u d  in h e t  a to o m p ro c e s  
w o rd t  v e ro o rz a a k t  is m o o i  m eeg e 
n o m e n ,  w a n t  da t  is he t  sym boliese  
doel van BAN.
Maar principieel gew eld loos  blij
ven is som s o o k  onm ogeli jk .  Als je 
voor  de d e rd e  keer bij een  ak t ie  
d o o r  een p o l i t iek n u p p e l  in e lkaar 
gem ept  ben t ,  vraag je je o o k  af o f  
je he t  l ichamelijk  nog vol kan  h o u 
den. Laat  s taan  geestelijk. Elke 
keer m o e t  je m aa r  weer d enken :  
het  is n ie t  die ME-er die daar  s taa t  
m aa r  de m a c h th e b b e r s  die n iet  
m ee r  m e t  ons durven  p ra ten  en 
daa rom  dierlijk geweld nod ig  h e b 
ben. O m d a t  al h u n  a rg u m en ten  
o n tk r a c h t  zijn, k u n n e n  ze alleen 
nog  m aa r  naar  de k n u p p e l  grijpen. 
Zielig eigenlijk, m aar  toch  wel erg 
duidelijk .

vernie t igden  oorlogsspeelgoed  en 
v e rs to o rd en  legershows.
Wij willen m e t  onze  m an ie r  van 
ak t ievoeren  onze  a fschuw  van h e t  
mili taire  ap p a raa t  u i td ru k k e n  en 
kiezen voor  (ha rde re )  akties. 
Daarbij schuw en  we geen geweld 
tegen m ater ië le  d ingen. Wel ver
m ijden  we ieder geweld tegen 
m ensen .

Eén  van de akties  die O n k ru i t  
o n d e rn a m  was de ak t ie  in m aar t  
1981 tegen de RDM  (de  R o t t e r 
dam se  D ro o g d o k  M aatschappij) .  
De RDM  is een onderdee l  van h e t  
R S V -k o n ee rn  d a t  zich t o t  h e t  
e ind van de jaren zestig bezig 
hield m e t  de  gew one  ‘b u rg e r ’- 
sch eep sb o u w . Zo af en toe  h ad d en  
ze een paar  mili ta ire  o p d ra c h te n  
voor  de N eder landse  Marine. T o en  
er aan h e t  e ind  van de jaren  
zestig een krisis o n t s to n d  in de 
sch eep sb o u w  ging he t  RSV- 
k o n ee rn  m eer  d o e n  aan h e t  
b o u w en  van techn ies  geavanceerde
m ar ineschepen .  De N ederlandse
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overheid  s te u n d e  dit d o o r  flinke



subsidies te geven en zorgde
dat allerlei onderzoek naar nog
beter en moderner marineoorlogs-
tuig mogelijk werd.
In 1975 bleek dat al deze moeite

*

om van de ‘burger’scheepsbouw 
meer te gaan doen aan de oorlogs- 
scheepsbouw, niet overbodig was 
geweest. Indonesië gaf opdracht 
voor de bouw van drie korvetten 
(oorlogsschepen). Later bestelde 
Portugal er ook drie. In 1981 
kwam' de beruchte Taiwan-order 
voor de levering van twee duik
boten binnen (bestemd voor 
oorlogsdoeleinden tegen China). 
Met onze aktie in maart 1981 
wilden wij deze sluipende mili
tarisering van de Nederlandse 
scheepsbouw aan de kaak stellen. 
Met onze aktie richtten we ons 
tegelijk tegen het overheidsbeleid 
dat gevoerd wordt tegen totaal- 
weigeraars. Er waren acht Neder
landse en drie Franse dienst
weigeraars bij de aktie betrokken.

De aktie zelf

Toen we aan de aktie begonnen 
hadden we ons opgesplitst in twee 
groepen. Buiten plakten sympathi
santen affiches en deelden stencils 
uit.

De ene groep ging de werf op en 
i hield daar een demonstratieve 

aktie rond twee duikboten. Hier
mee wilden ze meteen de mensen |

■ die op de werf werken bewust 
i  maken van waar ze mee bezig 

zijn. Ze deelden stencils uit, 
plakten affiches en een groep 

! klom op een duikboot met het 
i spandoek: ‘RDM, handelaar des 
! doods’.

De andere groep (bestaande uit 
een 30-tal mensen waaronder de 
totaalweigeraars) bezette het 
hoofdkantoor van de RDM en 
bleef daar zitten van 7.30 tot
14.00 uur. In die tijd keken ze 
wat voor materiaal daar lag 
(bijvoorbeeld militaire onder-

I

; zoeken van de RDM) en besmeur- | 
den het met verf. j
Om 14.00 uur werden ze er door | 

. de politie uitgehaald. I
De Franse dienstweigeraars 
werden het land uitgezet, terwijl 
de Nederlandse werden overge
bracht naar Nieuwersluis, het 

! strafdepöt van het leger. Door 
mee te doen aan de aktie wilden 
zij onderstrepen dat hun protest 
zich niet alleen richt tegen het feit 
dat zij via de dienstplicht ge
dwongen worden mee te draaien 
in een vernietigingsapparaat maar

ook tegen de hele bewapenings- 
industrie en de bijdrage die 
Nederland zo levert aan de bewa
peningswedloop.
Samen met de reeds opgesloten 
dienstweigeraars zijn er in totaal 
14 jongens voor dienstweigeren 
vastgezet. Zij lopen het risiko 
veroordeeld te worden tot 18 
maanden gevangenisstraf. Zij 
kunnen dus wel wat steun ge
bruiken! Wil je iets voor ze doen 
dan kan je terecht bij het apti- 
militaristies buro ‘de Muiterij’, 
de Ruiterstraat 17, Nijmegen, 
tel.: 080-777543.

ONDER
BONNETJES
BEDOLVEN
Een paar maanden geleden hebben 
de PSP-jongeren een bonnetjes 
aktie gestart. Dit houdt in dat 
zoveel mogelijk mensen de bon
netjes invullen die in verschillende 
tijdschriften staan en waar je de 
mogelijkheid geboden wordt 
informatie over het leger te 
krijgen.
Vul zo’n bon in, geef een vals 
adres op en schrijf een valse naam 
op.
De bedoeling is dat het ministerie 
van defensie overstroomd wordt 
met deze bonnen, zodat ze ‘over
werkt’ raakt. Of het lukt hangt 
ervan af of zoveel mogelijk 
mensen aan de aktie meedoen. 
Voor meer informatie kun je 
terecht bij de PSP-jongeren, 
Postbus 700,1000 AS Amsterdam 
tel.: 020-267374.
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Bestel lijst
Informatiefolder

jongerenkranten met 
(minderjarigheid) nr.
(popmuziek) nr.
(europa) nr.
(platteland) nr.
(sport) nr.
(huisvesting) nr.
(soc. landen) nr.
(seksualiteit) nr.
(scholieren en 
studenten) nr.
(geweld) nr.
(werken) nr.
(verkiezingen) nr.
jaarabonnement 
jongerenkrant 
map popmuziek en 
politiek
affiche meerjarigheid 
affiche psp jg 
slogan-affiche psp jg 
grote psp jg-button 
linksomkeert! (alles 
over dienstweigeren) 
brochure jongeren
huisvesting 
jaarlidmaatschap psp- 
jongcrengroepen

0,25

thema *s:
5 0,15
7 0,30
9 0,30

0,15 
0,15 
0,30 
0,30 
0,15

5,00

3.00

4.00 

10,00

Bij bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn zon
der portokosten, die worden ek- 
stra in rekening gebracht. 
Bestellen kan bij de psp jg, post
bus 700, amsterdam, o f per tele
foon: 020 - 26 73 74.

ADRESSEN
VD
Minahassastraat 1 
1094 RS AMsterdam 
tel. 020 - 925050

Wil je meer weten over Onkruit 
dan kun terecht bij:
Sjak Habets
Oude Nonnendaalseweg 194 
Nijmegen
tel. 080 - 780813

Wil je meer weten over vrouwen 
en dienstweigeren dan kan je 
terecht bij:
Ineke Exel 
tel. 050 - 71469

Politieke Dienstweigeraars 
kollektief
p/a Anti-militaristies buro
Postbus 569 
6500 AN Nijmegen 
tel. 080 - 777543.



S en sa tiezo ek ers , re lsch o p p ers, v ech tersb a zen , g ew eld p leg ers  en andere ev e n 
tu ele  harde an arch isten  en  andere ch a o ten  d ie  k o m en  dan b innen  de gren zen  
te liggen  van h e t p o lit ie o p tr e d e n , v o lk o m en  op  gron d  van de b eg in se len  van  
on ze  rech tsord e: H et zijn  de w o o rd en  van de h eer  S troop er, sed ert tw ee  
m aanden  k om m issaris van de B redase p o lit ie . Op d eze  w ijze verd ed ig t hij 
m et steu n  van de b u rg em eester  en  de C D A - en  V V D -frak tie  h e t  gevoerd e  
p o lit ieb e le id  van de d ertig ste  april in B reda.
K rim inalisering van m en sen  d ie n ie t  staan te  ju ich en  als Beatrix naar Breda  
k o m t w o rd t o ff ic ie e l  b e le id . D at z o ’n b e le id  fa lik a n t b eh o o rt te  w ord en  
a fg ew ezen  m o e t  v o o r  ied ere  d em o k ra a t d u id elijk  zijn . H elaas w as de  
PSP-fraktie de en ig e  d ie  dat in de B redase gem een tera a d  d eed .

Totaal zijn er 1 1 5 mensen opgepakt, omdat ze 
een ambtelijk bevel om zich te verwijderen 
niet opvolgden. 1 1 personen op grond van over
treding van de wapenwet, de wet wering onge
wenste handwapens en de vuurwapen wet.
7 mensen wegens diefstal en belediging. In 5 
gevallen kon geen proces verbaal opgemaakt 
worden wegens onvoldoende gronden. En ten
slotte zijn 6 personen ten onrechte opgepakt.

De feiten zijn volstrekt anders. Van een demon
stratie is die dag geen sprake geweest. Een 
hondertal mensen hebben bij het Turfschip 
gestaan. Op die plek was op dat ogenblik ook 
een wielerronde aan de gang. Plotseling werd 
een sommatie gegeven dat iedereen zich moest 
verwijderen. Slechts een enkeling is in staat 
geweest dit te horen. Nog voordat je in staat 
was je te verwijderen werden aanwezigen met 
fors geweld opgepakt. Voor dit tijdstip waren 
al vele tientallen mensen elders opgepakt waarbij 
ze zelfs uit hun huizen werden gehaald. Een 
jongen werd opgepakt omdat hij schuin de straat 
overstak. Een ander werd opgepakt omdat de 
politie beweerde dat de vlag die hij bij zich had 
gestolen was. Ontkennen hielp niet. Gevolg: 
ruim zes uur vastzitten op het politiebureau. 
Journalisten en zelfs een zwakzinnig jongetje 
werden die dag ingesleten. Op 1 mei schreef 
het CDA een brief aan het kollege van B en W,
'. ..Koninginnedag in onze stad als bijzonder 
geslaagd is beleefd en positief is ervaren.'
Dat grondrechten van mensen op die dag ver
trapt worden is voor deze christelijke partij 
geen probleem. Ordnung niuss sein.

OVERVAL

Tien personen zijn volgens de politie binnen 6 
uur vrijgelaten. De anderen moesten na 6 uur 
of worden vrijgelaten óf in verzekering worden 
gesteld. Dit laatste is slechts bij een persoon 
gebeurd. Die persoon was in bezit van 4 jam
potten met katoen en molotofcocktails, volgens 
de politic. Alle anderen behoorden te worden 
vrijgelaten.
'Een overval dreigde om 20.00 uur op het 
politiebureau', deelde burgemeester Merkx 
tijdens de interpellatie mee. Merkwaardig is 
dan wel dat op dat moment de kommissaris 
een perskonferentie geeft op het politiebureau. 
Maar nog vreemder is dat de burgemeester 
geen enkele aanwijzing geeft hoe hij tot dit 
verhaal is gekomen. Wel is bekend dat omstreeks 
die tijd nog praktisch geen proces verbaal is

opgemaakt. Maar er zijn die avond van de inter
pellatie veel vragen niet of nauwelijks beant
woord. Een aantal malen heeft Merkx zelfs 
pertinente leugens verteld. Zowel uit eigen 
waarneming als uit de vele gesprekken met 
arrestanten is dat komen vast te staan.

METHODE VALKEN

‘Onderzocht zou moeten worden of een artikel 
in de algemene politieverordening kan worden 
opgenomen, waardoor het mogelijk wordt 
relschoppers in eerder stadium - wanneer zij nog 
op weg zijn naar hun werkterrein - aan te 
pakken'. Dit schreef hoofdkommissaris van 
politie J. Valken in een brief d.d. 12 maart '81, 
aan de burgemeester van Amsterdam. Is in 
Breda deze zogenaamde methode Valken toe
gepast, is een vraag die vaak wordt gesteld. 
Naar mijn mening is deze methode hier niet 
toegepast. In Breda is op grote schaal tot arres
tatie overgegaan zonder dat er strafbare feiten 
zijn gepleegd. Ook was er geen sprake van het 
zich begeven naar hun werkterrein, waarover 
Valken sprak.

In feite is er in Breda een razzia verricht onder 
mensen waarvan men vermoedt dat ze niet tot 
de oranje-fans gerekend konden worden. Breda 
moest en wilde bewijzen dat ze een oranjestad is. 
Hoeveel grondrechten van mensen daarbij 
geschonden moeten worden was niet belangrijk.

Als je alle wetten die er zijn uitpluist, dan zijn 
er altijd wel een aantal artikelen te vinden 
waarmee je kunt trachten zo'n beleid te ver
kopen. De rechter moet dan maar uitmaken 
of het juist is geweest. In het zogenaamde 
driehoeksoverleg is dit beleid uitgestippeld.
Er is geen kontakt geweest met Wiegel en ook 
niet met Valken over het politiebeleid dat op 
de dertigste april is gevoerd.
Dat er niets van het gevoerde beleid deugt 
staat als een paal boven water. Het handhaven 
van de openbare orde is taak van de burgemeester, 
de raad hoort zo’n beleid te kontroleren en de 
burgemeester eventueel ter verantwoording te 
roepen. Afschuiven op de rechterlijke macht 
is daarom een onjuiste benadering en volkomen 
strijdig met de gemeentewet.
Een konklusie kan nu al wel getrokken worden 
en wel deze, dat ter handhaving van de monarchie 
de demokratie best Tijdelijk’ om zeep gebracht 
mag worden. Juister lijkt het me dat we de 
monarchie om zeep brengen!

HOL OORDEELT DE RAAD?

D'66 staat volkomen achter het politiebeleid. 
Aan moties had deze partij geen behoefte en 
steunde er dus geen. De VVD en het CDA 
konden het niet eens worden over een gezamen
lijk standpunt. Elke partij diende een eigen 
motie in. Het CDA keurde het beleid goed.
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GEEN
URANIUM UIT ALMELO
D e ze  m aan d  w o r d t een  d ee l van de n ie u w e  u ran iu m verrijk in gsfab riek  in  
A lm e lo  g e o p e n d . In 1 9 7 8  d em o n streerd en  4 0 .0 0 0  m en sen  teg en  d eze  
uitbreiding van h e t  U ltra C en trifu ge K o m p le x , vele  m a a tsch a p p elijk e  
organ isa ties  en  p o lit ie k e  partijen  k eerd en  z ich  er teg en , en  de lo y a lis te n  in  
h e t  C D A  h a d d en  h e t  er m o e ilijk  m ee . V o o r  d eze  la a tsten , m aar o o k  v o o r  de  
P vd A  en  D ’6 6  w as h e t  v o o rn a a m ste  b ezw aar d at d e  u itg eb re id e  UC verrijkt 
u ran iu m  zo u  leveren  aan Brazilië. D it lan d  w as (en  is) d u id elijk  u it  op  h e t  
p ro d u ceren  van a to o m b o m m e n  en  h ad  h e t  n on -p ro lifera tieverd rag  n ie t  e e n s  
o n d e r te k e n d . D e  lo y a lis te n  w erd en  u ite in d e lijk  m e t een  k lu itje  in  h e t  riet 
g estu u rd .

De loyalisten gaven toestemming, maar als 
Brazilië niet mee zou willen werken aan een 
goede kontrole op het uit kerncentrales afkoms
tige plutonium (een goed middel voor atoom
bommen), zou Nederland volgens Van Agt 
(rebus sic stantibus) de daadwerkelijke levering 
nog tegen kunnen houden, door alsnog geen 
export-vergunning of -verzekering te geven. 
Maar: op 28 april j.1. bleek in de Tweede Kamer 
dat de regering in 1978 al wist dat niet Almelo, 
maar de Engelse zusterfabriek dat uranium aan 
Brazilië zou kunnen gaan leveren. Dat besluit 
is later inderdaad genomen. Het Nederlandse 
parlement kan dus niets meer doen om te 
verhinderen dat Brazilië verrijkt uranium krijgt.

Geen uranium uit Almelo, Nederland toch mede
verantwoordelijk. Hoe zat dat ook weer?
In 1971 werd tussen Nederland, West-Duitsland 
en Groot-Brittanië het verdrag van Almelo 
van kracht. In dit verdrag is sprake van een 
vergaande samenwerking op het gebied van liet 
ontwikkelen en beschermen van de Ultra- 
Centrifugetechniek en het afsluiten van kon- 
trakten. De gezamenlijke onderneming l renco 
sluit de kontrakten af en verdeelt ze tussen de 
fabrieken van Almelo en Capenhurst (Enge
land). In Urenco zitten regeringsvertegenwoor
digers en elk land heeft in feite een vetorecht.
De fabrieken in Capenhurst zijn voor 96 procent 
van het Engelse staatsbedrijf BNFL, voor 2 pro
cent van de NV UCN en voor 2 procent van het 
Duitse Uranit. De Almelose fabrieken zijn voor 
49 procent van de NV UCN, voor 49 procent
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de VVD deed er nog een schep bovenop ‘het 
optreden van de politie was juist, voortvarend 
en effektief’, aldus rechtse ordehandhavers. 
Eikaars moties worden ondersteund.
De PvdA is nogal verdeeld over het politic 
optreden. Maar uiteindelijk komt ze toch met 
een motie waarin staat ‘Dat ze op grond van de 
thans bekende feiten het beleid afkeurt’. In de 
overwegingen vermeldt de PvdA dat stenen
gooiers en rellenschoppers een gevaar zijn voor 
de demokratie. Geen steen is gegooid, geen rel 
is er geweest. Daarom een volstrekt misplaatste 
en misleidende overweging. De enige die die 
dag geweld gebruikt heeft is de politie. Maar dat 
geweld werd in de PvdA-motie niet bedoeld.
De PSP-motie keurde het beleid volledig af. 
Slecht één stem kreeg die motie.

van Uranit en voor 2 procent van de BNFL.
In West-Duitsland staat (nog) geen verrijkings- 
fabriek, omdat de overige westerse landen er
tegen waren dat West-Duitsland alle onderdelen 
van de splijtstof cyclus in handen zou krijgen. 
Naar het publiek toe ontkennen de macht
hebbers altijd in alle toonaarden dat kernenergie 
iets met atoomwapens te maken heeft, maar ze 
geloven dat zelf toch niet zo erg. Overigens 
wil West-Duitsland over enkele jaren toch een 
UC-fabriek gaan bouwen, in Gronau, vlak over 
de grens bij Almelo.
Nederland beslist dus mee in het afsluiten 
van alle verrijkingskontrakten. Urenco verdeelt 
die over de fabrieken Het Braziliaanse kontrakt 
was eerst aan Almelo toebedeeld. Dat is ver
anderd, omdat van Engeland geen problemen 
te verwachten zijn over een export-verzèkering. 
De Nederlandse regering heeft niets gedaan om 
deze ruil te voorkomen. Een nieuwe regering, 
een nieuw parlement is zodoende vakkundig 
buitenspel gezet.

FORSE STAATSSUBSIDIES

Het debat van 28 april j.1. ging eigenlijk over een 
wetsontwerp waarin de overname van aandelen 
in de NV UCN geregeld werd. Dit (aangenomen) 
ontwerp maakt de Nederlandse Staat voor 
99 procent (was 55 procent) aandeelhouder 
van de UCN. Deze transaktie was nodig omdat 
de bedrijven die ook in UCN meedoen (Philips, 
Shell, DSM, VMF en RSV) geen brood zien 
in verdere investeringen. Zij geloven niet in de

Inmiddels is er een komitee opgericht dat deze 
zaak verder gaat oppakken. Verschillende groe
peringen uit Breda werken hierin samen. Beseft 
wordt dat het niet enkel Breda is waar het 
optreden van de politie onderwerp van heftige 
kritiek is. Daarom worden er kontakten gelegd 
om landelijk deze ontwikkelingen te bestrijden. 
Als lid van de kommissie openbare orde heb ik 
Merkx verzocht het politieoptreden van 30 april 
te bespreken samen met vertegenwoordigers 
van de plaatselijke en landelijke politiebonden. 
We zullen niet alleen over, maar ook met de 
politie moeten praten.

NICO GARRITSEN

AKTIES 16-20 juni 
DEMONSTRATIE 20 JUNI

Een aantal basisgroepen uit Noord- en 
Oost-Nederland gaan in de derde week van 
juni aktie voeren voor de sluiting van de UC. 
Zij willen de werkzaamheden daadwerkelijk 
vertragen door personeel en transporten 
de toegang te beletten.
Deze akties zijn aktief openbaar, decentraal 
en direkt. Men wil wat betreft besluitvor
ming en geweldloosheid de kaders aan
houden van de grote blokkade van Dodewaard 
afgelopen najaar: een in principe geweld
loze, basisdemokratische opgezette aktie.
Op ongeveer 1 kilometer van de UC wordt 
een tentenkamp opgeslagen. Op zaterdag 
20 juni is er een grote afsluitende demon
stratie, waarschijnlijk in het voetbalstadion 
van Heracles (tussen Almelo en de UC). 
Deze dag is een uitstekende gelegenheid voor 
hen die aan de direkte akties in de daaraan 
voorafgaande dagen niet kunnen of willen 
deelnemen het doel van de aktie te onder
steunen. Aanvang van de demonstratie: 
13.00 uur vanaf het station te Almelo. 
Verdere inlichtingen: 
landelijk overleg UC 
postbus 850 
Deventer 05700-16404

toekomstige winstgevendheid. Dat wil zeggen 
dat ze de UCN de rug hebben toegedraaid. 
Ondanks verzet van de oppositie hebben ze zelfs 
de meerderheid in de Raad van Commissarissen 
behouden. En als de UCN later toch nog winst
gevend zou worden kunnen ze zich alsnog 
inkopen.
De linkse partijen stelden ook voor alle nieuwe 
kontrakten voortaan aan de Tweede Kamer
voor te leggen. Ook dat voorkwam de regering.
CDA en VVD vinden de NV UCN een kommer-
ciële onderneming als elke andere, die moet je
niet lastig vallen met politieke problemen.
Alsof de technologie en het verrijkte uranium
geen bijdrage leveren aan het verspreiden van de
kennis en het materiaal voor atoombommen!

SLUIT DE UCN

De UC te Almelo moet dicht. Sluiting is een 
belangrijke bijdrage aan de internationale strijd 
tegen kernenergie, belangrijker wellicht nog 
dan de sluiting van kerncentrales. Almelo 
levert de brandstof voor centrales in Nederland, 
West-Duitsland en nog enkele landen. De PvdA, 
die de sluiting van kerncentrales erg belangrijk 
zegt te vinden, is over de sluiting van de UC nog 
niet zo ver. !n haar programma staat dat de 
UC gesloten moet worden in 1995 en dat 
daarom geen nieuwe kontrakten meer mogen 
worden afgesloten. Sluiting nu wijst ze af, 
want dat zou minimaal 2 miljard kosten.
Volgens ons is sluiting goedkoper. De PvdA 
gaat ervan uit dat de kontraktanten bij niet 
nakoming van de leveringsplichten schadeloos 
gesteld dienen te worden. Of dat de kontrakten 
soepeltjes aan andere verrijkingsfabrieken door
verkocht moeten worden. Maar is dat een bij
drage aan de strijd tegen kernernergie? De 
kontrakten moeten verbroken worden. Dat is 
niet zo netjes, maar ja, zijn de generaals in 
Brazilië netjes, of de atoombazen in West- 
Duitsland of Nederland?

JOHN HONTELEZ



Bij de h a lte  van lijn  6 0  sta a t e e n  h eer  in  regenjas m ij op  te  w a ch ten . We 
stap p en  over  w a t n a tg ereg en d e  krantjes ‘S o c ia lism e  en  O n tw a p en in g ’ h een  en  
en  to n e n  dan  de ch a u ffeu r  o n ze  O penbaar V ervoers Jaarkaarten. Fred van 
der Spek is o n d erw eg  naar de la a tste  b ijeen k o m st v o o r  de verk iez in g en , in  
A lm ere . N ie t , zo a ls  ik  o p m erk , om  ‘z ie ltje s  te  w in n e n ’, m aar om  m en sen  d ie  
van p lan  w aren  ten  o n rec h te  n ie t  op  de PSP te  s te m m en  daar van avon d  n o g  
to e  te  b ren g en , v ice  versa.

Hoe vond hij de kampagne? ‘Zeer wisselvallig, 
met zeer verschillende mate van aktiviteit van de 
verschillende afdelingen. Dat kwam tot uiting in 
extreem hoge èn vrij lage opkomsten. In een 
plaats als Amsterdam bijvoorbeeld, zag ik 
minder raambiljetten dan de vorige keer.’ 
‘Maar daar staan ook andere dingen tegenover. 
De enorme verkoop van het program, de enorme 
opkomsten in plaatsen waar we voorheen niet 
veel te betekenen hadden. Plaatsen als Ulft 
(gemeente Gendringen), Oldenzaal, Heerhugo- 
waard, Hengelo of Zwolle. Onder werkende 
jongeren zijn we nooit zo sterk geweest. Op het 
werkende jongeren festival, de 24ste in Den 
Bosch, kwamen als verreweg de sterkste partij 
uit de bus: 35 procent maar liefst. Ongeslagen 
aan de kop. Je hoort ook van heel frapante 
resultaten bij schoolverkiezingen.’
Ik  denk dus dat de ontwapeningspolitiek, 
ons vrouwenbeleid, ons beleid ten opzichte van 
buitenparlementaire aktie èn ons minderheden
beleid, ons er bij de mensen goed doet uit
komen. De geweldige schade die is aangericht 
doordat de indruk werd gewekt als zouden we 
toch wel erg graag gaan regeren en zouden we 
bereid zijn daarvoor flink te verwateren, die 
schade is daarmee toch voor een groot deel weer 
goedgemaakt.’
Wat gaat de PSP met haar winst doen? ‘Wat ik 
een heel belangrijke funktie van de mensen 
in het parlement vind, is dat ze hun “vrijgesteld” 
zijn gaan gebruiken voor de opbouw van hun 
partij. Door op allerhande plaatsen waar de 
oogst rijp is te helpen door openbare vergade
ringen toe te spreken en dergelijke dingen.
De zaak flink versterken, nieuwe afdelingen 
oprichten. Dat is voor mij niet los te zien van 
algemene politieke effekten, omdat die toch via 
de partij zullen moeten worden bereikt.’
‘Dan, uiteraard, de platform-funktie: de mensen 
in het land opjutten om in aktie te komen 
tegen onrechtvaardige toestanden. Dus met 
name de buitenparlementaire akties van binnen 
het parlement impulsen geven. Ook door mate
riaalvoorziening en publiciteitsvergroting. En 
dan natuurlijk in ’t parlement ons volle gewicht 
in de schaal werpen om de zaak zoveel mogelijk 
naar de kant van socialisme en ontwapening 
te trekken. Niet dat dat laatste snel zal lukken, 
want er is behalve de PSP geen enkele partij 
die dat werkelijk wil. En we blijven natuurlijk 
invloed uitoefenen op die dingen die wel pers- 
pektief bieden, die verder met socialisme geen 
lor te maken hebben, maar die wel uitermate 
belangrijk zijn. Het handhaven van de minima, 
wij willen jiatuurlijk meer, maar minima hand
haven is waarschijnlijk een haalbare kaart.
Iets meer richten van investeringen, iets doen 
aan wapenbeheersing.’
Omdat wij dat soort standpunten innemen 
tegen de achtergrond van een veel principiëler

perspektief dan anderen, kunnen we ‘t extra 
gewicht geven. Op die manier haal je meer 
binnen dan wanneer je zegt “laten we uit haal- 
baarheidsoverwegingen maar vast een beetje 
toegeven” . Dat is het bekende gelul uit de onder- 
handelingstheorie, ’t resultaat is dan dat wat 
er dan uitkomt nog verder van je eigen stand
punt afstaat. Je moet ook niet overdrijven: 
meer vragen dan je eigenlijk wil. Ik denk dat 
zulke oneerlijkheid zich ook wreekt.’
Wij zijn Diemen al ruimschoots voorbij, en ik 
vraag Fred van der Spek wat hij nu eigenlijk 
bedoelt met het ‘ideologiseren’, waar hij het in 
Hilversum zo uitgebreid over heeft gehad.
Hij had het over bundelen, betekent dat datje 
als kraker niet meer oranjegezind mag zijn? 
‘Natuurlijk mag dat, maar ik denk dat het ver
standig zou zijn de standpunten op één lijn te 
brengen. Wie zich verzet tegen het kapitalistisch 
systeem van de huizenmarkt, die zal ook zijn 
bedenkingen hebben jegens het bedrijfsleven. 
De strijd tegen de bewapening heeft alles te 
maken met de strijd tegen het kapitalisme, 
verzet tegen bewapening is dus in laatste instan
tie strijd vóór woonruimte. Die achtergrond 
moetje de mensen bijbrengen.’
‘Men moet beseffen dat het gaat om fundamen
tele veranderingen van de maatschappij zelf. 
Over de hele linie, niet alleen op je eigen ge
biedje vechten, want wat jij daar wint, verliest 
een ander. We moeten beseffen, dat alle buiten
parlementaire akties die nu spelen, deel kunnen 
uitmaken van dat streven naar een andere 
maatschappijstruktuur ten principale. En dan is

de funktie van een partij als de onze om die 
bundeling aan te brengen. Een gemeenschappe
lijke ideologische, socialistische achtergrond 
aan te brengen.’

Wij zijn de politieke vertegenwoordigers van 
aktievoerders, maar dat is geen éénrichtings
verkeer. Wij hebben ook de funktie kritisch te 
zijn m.b.t. de gebruikte middelen. Je moet 
een aktie niet claimen, maar ook niet lullig 
doen: door niet zeggen “ik ben PSP” , je naam 
niet noemen. Het resultaat is dan dat degenen 
die dat wel doen de winst opstrijken.’
“We moeten ook niet, nu we zo duidelijk op 
winst zitten nog met andere partijen in zee gaan. 
We zullen onze duidelijke, eigen identiteit 
moeten behouden.Dus geen flauwekul met 
gekombineerde lijsten en zo. Als je dat doet 
verdwijn je weer uit de picture. Als je volgend 
jaar, met de Staten-verkiezingen, en met die 
voor de gemeente iets anders zou doen dan met 
een eigen lijst uitkomen, dan zou dat volkomen 
idioot zijn. Met name in plaatsen met meer dan 
twintig - nee laat ik zeggen honderdduizend 
inwoners.’
Wat is volgens hem de taak voor de afdelingen 
de komende jaren?
‘Soms komen mensen bij ons, niet als resultaat 
van een bewustwording in onze richting, maar 
veel eerder als een begin. Die mensen komen dan 
bij ons op grond van een bepaald issue waar ze 
buitengewoon in geëngageerd zijn en waarvan 
ze denken dat wij er dé partij voor zijn.’
‘Bij die mensen ligt onze taak, en daar zijn we in 
het verleden in hoge mate in tekort geschoten. 
Die mensen moeten we duidelijk maken dat het 
niet toevallig is dat juist wij de énige of de eerste 
zijn met zo’n item. Die mensen moeten door 
scholing en door diskussie een meer totale visie 
krijgen en dan kunnen ze voor zichzelf wel zien 
of ze alsnog moeten bedanken, respektievelijk 
zich voor die totaalvisie in moeten zetten. Als 
mensen op die manier naar je toe komen, na 
zo’n incident, zal je ze moeten laten zien dat er 
zich morgen weer zo’n incident voordoet’.
‘Je moet natuurlijk geen lid van de PSP worden 
als je de hoofdpunten niet kunt onderschrijven, 
socialisme en ontwapening. Maar het is ook een 
afwegen van belangen. Stel dat ik tegen het 
abortusstandpunt van de PSP zou zijn, dan zou 
ik zeggen: ‘dat valt toch in het niet bij die 
twee grote zaken.’
‘Veel mensen zullen nooit te ideologiseren zijn. 
Daar bedoel ik niet mee dat ze niet tot duidelijk 
politiek denken zullen komen, dat is misschien 
wel zo, dat bedoel ik niet eens, maar dat ze 
zeggen: “nee, ik voel niks voor die andere dingen 
die jullie ook willen, met name die maatschappe
lijke omwentelingen. Zo iemand helpt ons 
gewoon zonder het te weten in de richting van 
het socialisme.’

Het regent maar door, socialisme gaat niet 
gepaard met zonneschijn. Een knechtje van de 
landdrost staat ons op te wachten. Vijf minuten 
later zit Fred van der Spek in het raadhuis 
achter een kop koffie en diskussieert over 
de overloop. ‘Ik kan ontzettend veel praten, 
maar ik wil ook graag eens luisteren’.

MARCEL VAN KOPPEL



GEEN
URANIUM UIT ALMELO
D e ze  m aan d  w o r d t een  d ee l van de n ieu w e  u ran iu m verrijk ingsfabriek  in  
A lm e lo  g e o p e n d . In 1 9 7 8  d em o n streerd en  4 0 .0 0 0  m en sen  teg en  d eze  
uitbreiding van h e t  U ltra  C en tr ifu ge  K o m p le x , vele  m a a tsch a p p elijk e  
organ isa ties  en  p o lit ie k e  partijen  k eerd en  z ich  er teg en , en  de lo y a lis te n  in  
h e t  C D A  h a d d en  h e t  er m o e ilijk  m ee . V o o r  d eze  la a tsten , m aar o o k  v o o r  de  
P vd A  en  D ’6 6  w as h e t  v o o rn a a m ste  b ezw aar d at d e  u itg eb re id e  UC verrijkt 
uran iu m  zo u  leveren  aan Brazilië. D it  lan d  w as (en  is ) d u id elijk  u it  o p  h e t  
p ro d u ceren  van a to o m b o m m e n  en  h ad  h e t  n on -p ro lifera tieverd rag  n ie t  e e n s  
o n d e r te k e n d . D e lo y a lis te n  w erd en  u ite in d e lijk  m e t een  k lu itje  in  h e t  riet 
g estu u rd .

De loyalisten gaven toestemming, maar als 
Brazilië niet mee zou willen werken aan een 
goede kontrole op het uit kerncentrales afkoms
tige plutonium (een goed middel voor atoom
bommen), zou Nederland volgens Van Agt 
(rebus sic stantibus) de daadwerkelijke levering 
nog tegen kunnen houden, door alsnog geen 
export-vergunning of -verzekering te geven. 
Maar: op 28 april j .1. bleek in de Tweede Kamer 
dat de regering in 1978 ai wist dat niet Almelo, 
maar de Engelse zusterfabriek dat uranium aan 
Brazilië zou kunnen gaan leveren. Dat besluit 
is later inderdaad genomen. Het Nederlandse 
parlement kan dus niets meer doen om te 
verhinderen dat Brazilië verrijkt uranium krijgt.

Geen uranium uit Almelo, Nederland toch mede
verantwoordelijk. Hoe zat dat ook weer?
In 1971 werd tussen Nederland. West-Duitsland 
en Groot-Brittanië het verdrag van Almelo 
van kracht. ïn dit verdrag is sprake van een 
vergaande samenwerking op het gebied van het 
ontwikkelen en beschermen van de Ultra- 
Centrifugetechniek en het afsluiten van kon- 
trakten. De gezamenlijke onderneming l ’renco 
sluit de kontrakten af en verdeelt ze tussen de 
fabrieken van Almelo en Capenhurst (Enge
land). In Urenco zitten regeringsvertegenwoor
digers en elk land heeft in feite een vetorecht.
De fabrieken in Capenhurst zijn voor 96 procent 
van het Engelse staatsbedrijf BNFL, voor 2 pro
cent van de NV UCN en voor 2 procent van het 
Duitse Uranit. De Almelose fabrieken zijn voor 
49 procent van de NV UCN, voor 49 procent

van Uranit en voor 2 procent van de BNFL,
In West-Duitsland staat (nog) geen verrijkings- 
fabriek, omdat de overige westerse landen er
tegen waren dat West-Duitsland alle onderdelen 
van de splijtstofcyclus in handen zou krijgen. 
Naar het publiek toe ontkennen de macht
hebbers altijd in alle toonaarden dat kernenergie 
iets met atoomwapens te maken heeft, maar ze 
geloven dat zelf toch niet zo erg. Overigens 
wil West-Duitsland over enkele jaren toch een 
UC-fabriek gaan bouwen, in Gronau, vlak over 
de grens bij Almelo.
Nederland beslist dus mee in het afsluiten 
van alle verrijkingskontrakten. Urenco verdeelt 
die over de fabrieken Het Braziliaanse kontrakt 
was eerst aan Almelo toebedeeld. Dat is ver
anderd, omdat van Engeland geen problemen 
te verwachten zijn over een export-verzékering. 
De Nederlandse regering heeft niets gedaan om 
deze ruil te voorkomen. Een nieuwe regering, 
een nieuw parlement is zodoende vakkundig 
buitenspel gezet.

FORSE STAATSSUBSIDIES

Het debat van 28 april j.I. ging eigenlijk over een 
wetsontwerp waarin de overname van aandelen 
in de NV UCN geregeld werd. Dit (aangenomen) 
ontwerp maakt de Nederlandse Staat voor 
99 procent (was 55 procent) aandeelhouder 
van de UCN. Deze transaktie was nodig omdat 
de bedrijven die ook in UCN meedoen (Philips, 
Shell, DSM. VMF en RSV) geen brood zien 
in verdere investeringen. Zij geloven niet in de
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de VVD deed er nog een schep bovenop ‘het 
optreden van de politie was juist, voortvarend 
en effektief, aldus rechtse ordehandhavers. 
Eikaars moties worden ondersteund.
De PvdA is nogal verdeeld over het politic 
optreden. Maar uiteindelijk komt ze toch met 
een motie waarin staat ‘Dat ze op grond van de 
thans bekende feiten het beleid afkeurt'. In de 
overwegingen vermeldt de PvdA dat stenen
gooiers en rellenschoppers een gevaar zijn voor 
de demokratie. Geen steen is gegooid, geen rel 
is er geweest. Daarom een volstrekt misplaatste 
en misleidende overweging. De enige die die 
dag geweld gebruikt heeft is de politie. Maar dat 
geweld werd in de PvdA-motie niet bedoeld.
De PSP-motie keurde het beleid volledig af. 
Slecht één stem kreeg die motie.

Inmiddels is er een komitee opgericht dat deze 
zaak verder gaat oppakken. Verschillende groe
peringen uit Breda werken hierin samen. Beseft 
wordt dat het niet enkel Breda is waar het 
optreden van de politie onderwerp van heftige 
kritiek is. Daarom worden er kontakten gelegd 
om landelijk deze ontwikkelingen te bestrijden. 
Als lid van de kommissie openbare orde heb ik 
Merkx verzocht het politieoptreden van 30 april 
te bespreken samen met vertegenwoordigers 
van de plaatselijke en landelijke politiebonden. 
We zullen niet alleen over, maar ook met de 
politie moeten praten.

NICO GARRITSEN

AKTIES 16-20 juni 
DEMONSTRATIE 20 JUNI

Een aantal basisgroepen uit Noord- en 
Oost-Nederland gaan in de derde week van 
juni aktie voeren voor de sluiting van de UC. 
Zij willen de werkzaamheden daadwerkelijk 
vertragen door personeel en transporten 
de toegang te beletten.
Deze akties zijn aktief openbaar, decentraal 
en direkt. Men wil wat betreft besluitvor
ming en geweldloosheid de kaders aan
houden van de grote blokkade van Dodewaard 
afgelopen najaar; een in principe geweld
loze, basisdemokratische opgezette aktie.
Op ongeveer 1 kilometer van de UC wordt 
een tentenkamp opgeslagen. Op zaterdag 
20 juni is er een grote afsluitende demon
stratie, waarschijnlijk in het voetbalstadion 
van Heracles (tussen Almelo en de UC). 
Deze dag is een uitstekende gelegenheid voor 
hen die aan de direkte akties in de daaraan 
voorafgaande dagen niet kunnen of willen 
deelnemen het doel van de aktie te onder
steunen. Aanvang van de demonstratie: 
13.00 uur vanaf het station te Almelo. 
Verdere inlichtingen: 
landelijk overleg UC 
postbus 850 
Deventer 05700-16404

toekomstige winstgevendheid. Dat wil zeggen 
dat ze de UCN de rug hebben toegedraaid. 
Ondanks verzet van de oppositie hebben ze zelf; 
de meerderheid in de Raad van Commissarissen 
behouden. En als de UCN later toch nog winst
gevend zou worden kunnen ze zich alsnog 
inkopen.
De linkse partijen stelden ook voor alle nieuwe 
kontrakten voortaan aan de Tweede Kamer
voor te leggen. Ook dat voorkwam de regering.
CDA en VVD vinden de NV UCN een kommer-
ciële onderneming als elke andere, die moet je
niet lastig vallen met politieke problemen.
Alsof de technologie en het verrijkte uranium
geen bijdrage leveren aan het verspreiden van de
kennis en het materiaal voor atoombommen!

SLUIT DE UCN

De UC te Almelo moet dicht. Sluiting is een 
belangrijke bijdrage aan de internationale strijd 
tegen kernenergie, belangrijker wellicht nog 
dan de sluiting van kerncentrales. Almelo 
levert de brandstof voor centrales in Nederland, 
West-Duitsland en nog enkele landen. De PvdA, 
die de sluiting van kerncentrales erg belangrijk 
zegt te vinden, is over de sluiting van de UC nog 
niet zo ver. In haar programma staat dat de 
UC gesloten moet worden in 1995 en dat 
daarom geen nieuwe kontrakten meer mogen 
worden afgesloten. Sluiting nu wijst ze af, 
want dat zou minimaal 2 miljard kosten. 
Volgens ons is sluiting goedkoper. De PvdA 
gaat ervan uit dat de kontraktanten bij niet 
nakoming van de leveringsplichten schadeloos 
gesteld dienen te worden. Of dat de kontrakten 
soepeltjes aan andere verrijkingsfa brie ken door
verkocht moeten worden. Maar is dat een bij
drage aan de strijd tegen kernernergie? De 
kontrakten moeten verbroken worden. Dat is 
niet zo netjes, maar ja, zijn de generaals in 
Brazilië netjes, of de atoombazen in West- 
Duitsland of Nederland?

JOHN h o n t e l e ;



Moer her openbaar 
vervoer weer inleveren ?
D e b e z u in ig in g sw o e d e  van h e t  k a b in e t V an-W iegel h e e f t  na d e  so c ia le  
u itk er in g en , de am b ten aren sa lar issen , h e t  g e m e e n te fo n d s , de w e lz ijn sv o o r 
z ien in g en  e n  de sta d sv ern ieu w in g  n u  o o k  h e t  o p en b aar  vervoer  b ere ik t. 
In  o k to b e r  1 9 8 0  p ro b eerd e  m in ister  T u in m a n  de s ta d sa b o n n em en ten  
o n ev en red ig  sterk  in  prijs te  v erh o g en . B egin  1 9 8 1  d ee ld e  hij de n eg en  
g e m e e n te n  m e t een  e ig en  v erv o erb ed r ijf m ee  d at ze  1 5 0  m iljo en  g u ld en  
aan  v o o rb ere id in g sk o sten  v o o r  in v ester in g en  sin d s 1 9 7 6  v o o r  e ig en  rek en in g  
m o e s te n  n e m e n . O p 1 m e i zijn  de la n d e lijk e  str ip p en k aarten  v o o r  stad s- en  
streek v erv o er  ex tra  in  prijs v e r h o o g d . O p 7 m e i g in g  h e t  p erso n ee l van d e  
H aagse T ram w eg  M aatschappij in  stak in g  v o o r  h o g ere  lo n e n , en  h e t  z ie t  
er naar u it  d at an d ere b ed rijven  zu lle n  v o lg en . Per 1 ju n i zu llen  o p n ie u w  
b u slijn en  in  d u n b e v o lk te  g e b ie d e n  w o rd en  o p g eh ev en . E n  op  1 o k to b e r  w il 
T u in m a n , als hij er dan  n o g  z it ,  de sp o o rw eg ta r iev en  e x tr a  verh ogen .

Vóór de komst van de auto was het openbaar 
vervoer een winstgevende aangelegenheid. Het 
werd geëxploiteerd door partikuliere onder
nemers, en vooral de middenstand en de 
bourgoisie maakte er gebruik van. De arbeiders 
konden deze luxe voorziening niet betalen; 
zij moesten lopen. Die toestand is sterk veran
derd door de ekonomische krisis in de jaren ’30 
en de daarop volgende tweede wereldoorlog. 
In die tijd nam het passagiersaanbod sterk af, 
werden de frekwenties verlaagd en spoor- en 
tramlijnen afgebroken. Aan het verminderde 
vervoersaanbod kon met de naar verhouding 
goedkopere bussen worden voldaan. Toen in 
de jaren ’50 de ekonomie weer opleefde, had 
het kapitaal zijn belangstelling voor het open
baar vervoer verloren. De vroegere gebruikers 
konden het zich veroorloven om over te stappen 
naar de auto. En aan een nieuwe groep gebrui
kers, de laagstbetaalden die langere afstanden 
naar hun werk moesten gaan afleggen, viel 
niet voldoende te verdienen. De eigenaren 
verkochten hun verliesgevende vervoersbedrijven 
daarom maar al te graag aan de landelijke, 
provinciale of gemeentelijke overheid. Die 
overheid hield het openbaar vervoer daarna 
alleen in stand als een rest-voorziening voor de 
laagstbetaalden, huisvrouwen, kinderen en 
bejaarden. De kosten voor deze ‘vervoersarmen’ 
mochten vooral niet te hoog oplopen. Daarom 
hield men uitbreiding van het net, vernieuwing 
van het materieel en verhoging van de frekwen
ties lange tijd tegen.

STAPPEN VOORWAARTS

In het begin van de jaren ’60 overheerste de 
opvatting dat het openbaar vervoer een bijna 
achterhaalde zaak was. De burgerlijke partijen 
én de sociaal-demokratie kozen samen voor de 
overgang van een milieuvriendelijk kollektief 
vervoer naar een verspillend privé-vervoer.
In navolging van wat eerder door de nazi’s 
was beweerd, dachten ze dat de ekonomische 
groei het zelfs de laagstebetaalden allen mogelijk 
zou maken over een eigen auto te beschikken. 
Ook een progressief beleid zou daarom niet 
moeten investeren in het openbaar vervoer, 
maar in de steeds verdere bouw van autosnel

wegen en parkeervoorzieningen. Tegenover die 
heersende mening was de PSP een roepende 
in de woestijn, die konsekwent opkwam voor 
de vernieuwing en verbetering van dit vervoer. 
En die bovendien een oud socialistisch ideaal 
aan de vergetelheid onttrok: gratis dienstver
lening door deze koliek tieve voorziening, dus 
volledige betaling door middel van de belas
tingen naar draagkracht. Pas aan het eind van de 
jaren ’60 kregen we daarin bijval van PvdA, 
CPN en PPR. De PPR claimde zelfs dat zij 
het gratis openbaar vervoer had uitgevonden. 
Maar haar voorman Michel van Hulten, die 
daarover een boekje schreef, slikte dat ideaal 
als staatssekretaris van Verkeer en Waterstaat 
helemaal in.

Onder druk van het benzinetekort, de milieu
verontreiniging, het ruimtebeslag, de verkeerson
veiligheid en de ekonomische teruggang is de 
aandacht voor het openbaar vervoer inmiddels 
sterk toegenomen. De VVD had daarmee nog 
de meeste moeite. Maar zelfs onder VVD- 
minister Tuinman leek het, nadat de Tweede 
Kamer zijn beleid wat had bijgebogen van 
autowegen naar spoorbanen, de goede kant op 
te gaan. Na 50 jaar van afbraak wordt er nu hard 
gewerkt aan nieuwe railverbindingen. Zoeter-

meer, Schiphol en Rhenen zijn inmiddels 
voorzien, terwijl Almere, Lelystad, Spijkenisse, 
Nieuwegein, Loosduinen en Schiedam-Noord 
in de komende jaren aan de beurt komen. 
Stadstramnetten worden uitgebreid, nieuwe 
voorsteden hebben de laatste jaren een uitge
breid busnet gekregen en bij de spoorwegen 
zullen gevaarlijke knelpunten worden opgeheven.

PROFIJTBEGINSEL

Inmiddels wordt het grootste gedeelte van de 
ritprijs van het openbaar vervoer betaald uit 
belastinggelden. In het stadsvervoer betaal je 
als passagier minder dan 30%, bij de spoorwegen 
nog geen 50%, en het streekvervoer zit daar 
tussenin. Dat is voor de PvdA en de direkteuren 
van vervoersbedrijven wel eens aanleiding 
geweest om te beweren dat er helemaal geen 
strijd voor gratis openbaar vervoer meer nodig 
is. Als je maar lang genoeg wacht, zijn de kosten 
van het drukken, kopen en kontroleren van 
kaartjes hoger dan de opbrengsten. Dan komt 
het gratis openbaar vervoer er vanzelf wel, 
dachten ze. Maar steeds duidelijker blijkt dat 
rechts deze ontwikkeling radikaal wil ombuigen. 
De vooruitgang komt ook op dit terrein niet 
vanzelf. Zoals gewoonlijk kunnen ook hier 
alleen door strijd resultaten geboekt worden.

De eerste rechtse figuur die besefte dat het 
openbaar vervoer een in belang toenemende 
zaak is, was Willem Drees jr, die voor DS’70 
in 1971/’72 kortstondig als minister van Verkeer 
en Waterstaat mocht optreden. Drees was de 
bedenker van het profijtbeginsel, dat wil zeggen 
dat de gebruiker van overheidsdiensten (scholen, 
maatschappelijk werk, openbaar vervoer e.d.) 
daarvan de kostprijs volledig moet vergoeden. 
Zijn opvatting hield in dat het openbaar vervoer 
weliswaar moest worden bevorderd ten koste 
van de auto, maar dat dit voor de staatskas 
een besparing zou moeten opleveren. Middelen 
hiertoe waren het zwaarder belasten van de 
auto, bezuinigingen op autowegen en flinke 
tariefsverhogingen voor het openbaar vervoer.



Met het hierdoor verkregen geld zouden dan 
nieuwe investeringen in infrastruktuur (b.v. 
spoorbanen) en materieel gedaan kunnen 
worden.

Na hem is die politiek onder het kabinet Den 
Uyl niet zo sterk doorgezet. Maar de minister 
van Verkeer en Waterstaat in dit kabinet, de 
CDA-er Westerterp, wist in 1976 wel alle macht 
over het openbaar vervoer naar zich toe te 
trekken. ïn ruil voor de overname van 100% 
van de exploitatietekorten door het rijk, gaven 
de grote steden hun zeggenschap over het 
plaatselijk openbaar vervoer vrijwel geheel 
uit handen. Voortaan zou de minister bepalen 
hoeveel die 100% eigenlijk wel was, en de 
gemeenten zouden daar geen cent op mogen 
toeleggen. Dat gaf hem dus de vrijheid om 
tariefsverhogingen op te leggen, bestaande voor
zieningen af te breken, op de salarissen te be
knibbelen, frekwenties te verlagen en nieuwe 
voorzieningen achterwege te laten. Uiteraard 
stemden PSP-raadsfrakties tegen.

STRIJD TEGEN ALMACHT

Inmiddels is de minister van Verkeer en Water
staat vrijwel almachtig. Als de NS uitbreiding 
van materieel en infrastruktuur willen, dwingt 
hij ze die te betalen door de tarieven extra te 
verhogen en de kondukteurs op vele lijnen 
(Zoermeerlijn en het Noorden) af te schaffen. 
Het parlement bespreekt alleen globale toe
komstplannen, maar de minister kan de NS 
besturen als een soort privé-bedrijf. De streek- 
vervoersbedrijven zijn grotendeels eigendom van 
de NS, dus eveneens in feite van de minister.
De provincies hebben er geen zeggenschap 
over. En over het stadsvervoer hebben de 
gemeenten zelf het heft uit handen gegeven.
Dat maakte het mogelijk om vooral in het 
oosten en zuiden streekvervoerslijnen op te 
heffen. Voor zover ze worden vervangen door 
buurtbusjes, worden die gereden door vrij
willigers die geen salaris kosten. Op het platte
land ontstaan onhoudbare toestanden, doordat 
vroege en late diensten vervallen en aansluitingen 
worden afgekapt. De steden zijn inmiddels op
gedeeld in zones, zodat de tarieven zijn gestegen 
en de onoverzichtelijkheid voor de passagiers 
is toegenomen.

Nu de koopkracht afneemt en de toekomst 
van de auto onzeker is, groeit het passagiers- 
aanbod van het openbaar vervoer sterk. Daar
door kan de regering dat vervoer chanteren.
De PSP legt zich daar niet bij neer. De afgelopen 
jaren heeft de PSP bij alle tariefsverhogingen 
pamfletten verspreid, gratis openbaar vervoer 
gepropageerd en de ervaringen van de passagiers 
in de Eerste Kamer aan de orde gesteld. Nu 
werken we aan een Zwartboek over openbaar 
vervoer. De PSP zal alles doen om te verhinderen 
dat een volgende regering kan doorgaan op de 
lijn van het profijtbeginsel.

Een grote onbekende doet intrede in het 
parlement. Het is de Reformatorische Poli
tieke Federatie (RPF), die bij de verkie
zingen twee zetels gewonnen heeft. Als u in 
de komende jaren zeer reactionaire ideeën 
in het parlement te horen krijgt, hoeft u 
niet alleen maar aan het SGP en GPV te 
denken. Ook de RPF is een stroming, die 
alles wat PSP-mensen dierbaar is, uit de 
Nederlandse samenleving wil bannen. Het 
verkiezingsprogramma van deze federatie 
liegt er niet om. De fatsoensrakkerij druipt 
er vanaf. Hoedt u hetero's en homo's, bi's 
en mono's voor deze nieuwe loot aan de 
ultra-rechtse stam van politiek Nederland. 
Om deze grote onbekende eens in het spot- 
licht te zetten citeer ik enkele passages uit 
het verkiezingsprogramma.

Zoals zo vaak bij ultrarechts is een mens 
geen vrucht van man en vrouw, maar van 
een buitenaards wezen. Daar begint het 
programma mee: “ De mens is een schep
ping van God.'' Aangezien god via de bijbel 
spreekt en de overheid haar macht van god 
ontvangen heeft, moet de grondwet meer 
met de bijbel in overeenstemming worden 
gebracht. “ In de Grondwet moet tot uit
drukking komen, dat de overheid in dienst 
staat van God en aan Hem gezag ontleent." 
“Burgerlijke ongehoorzaamheid" tegen god 
en de overheid is dus “onaanvaardbaar". Zo 
ook het gevrij buiten gezin en huwelijk om, 
want deze “vormen de grondpijlers van on
ze samenleving, omdat het instellingen 
van God zijn met een eigen karakter 
en gezagsstruktuur." Het monogame huwe

lijk vormt dan ook voor de RPF een verbin
tenis tussen man en vrouw voor de duur 
van het leven. Gelijkstelling van ongehuwd 
samenwonenden kan niet. En zeker kan 
ook niet, dat “uit naam van de emancipatie 
van de vrouw de fundamentele betekenis 
van het huwelijk en het gezin voor de sa
menleving en de plaats van de vrouw 
in het gezin wordt ondergraven." A l
leen “bewezen overspel" is rechtsgrond 
voor huwelijksontbinding. De RPF is ook 
tegen abortus, tenzij er sprake is van 
levensgevaar voor de vrouw of van een dode 
vrucht.
De openbare zedelijkheid moet worden 
bevorderd. Het normbesef krachtig onder
steund. Dus een krachtig beleid is geboden 
tegen “wildgroei van prostitutie, porno
bioscopen en sexwinkels". Ook moeten er 
maatregelen komen tegen “publieke uitin
gen van homosexuele subcultuur (uitstra
lingseffecten van contactcentra, het propa
geren van deze geaardheid)". Daaren
tegen moet de zondagsrust worden bevor
derd. De overheid moet maatregelen nemen 
om werkwilligen bij stakingen en bezet- 
tingsacties bescherming te bieden. Het loon 
van de werkwi I ligen moet worden
doorbetaald. Uitbreiding van het Openbaar 
Ministerie, de rechterlijke macht en politie 
zijn vereist. Hoewel de RPF tegen fascisme, 
anti-semitisme en racisme is, moet “de 
evangelisatie onder vreemdelingen of chris
telijke handreiking aan homofielen, ver
slaafden, sociaal misdeelden en andere 
hulpbehoevenden" niet belemmerd wor
den.

Ziehier bijna het volledige programma van 
de RPF, dat vier A4-velletjes reactionaire 
praat bevat onder de slijmerige titel: 'Om u 
te dienen!' Mogen als antwoord dienen 
enkele regels uit Ann Sexton's gedicht 
'Omgaan met Engelen':
Ik ben zwart en ik ben prachtig.
Ik ben opengemaakt en ontkleed.
Ik heb geen armen en geen benen.
Ik ben helemaal huid, als een vis.
Ik ben evenmin vrouw 
als Christus een man was.

CHRIS HUINDER

PSP S O LID A IR  MET AKTIES IN OPENBAAR VER VO ER

De PSP verklaart zich solidair met de ge
voerde en te verwachten akties in onder 
meer Den Haag, Rotterdam en het streek
vervoer om de positie van het rijdend perso
neel in het openbaar vervoer te verbeteren. 
Chauffeurs en bestuurders moeten hun werk 
doen onder steeds zwaardere omstandig
heden. Deze taakverzwaring dient gehono
reerd te worden.
Het ministerie van Verkeer en Waterstaat 
dient het gebruik van het openbaar vervoer 
te bevorderen. Tariefsverlaging en een

optimale dienstverlening door het personeel 
dat onder goede omstandigheden en met een 
redelijk loon aan het werk kan, zijn daar
voor belangrijk.
De PSP eist dan ook de inwilliging van de 
eisen die de aktievoerders stellen: Verhoging 
tot de loonschaal die ze volgens de taak- 
waardering toekomt en behoud van de 
6 procent ongemakkentoeslag.

namens het partijbestuur van de PSP
JOHN HONTELEZ

ERIK MEIJER



BERICHTEN
LEDENWINST PSP 99 WEEKEND

Niet alleen zetelwinst maar ook ledenwinst 
in de verkiezingsmaand mei. Van 1 tot en met 
31 mei kon de PSP 453 nieuwe leden inschrijven. 
Dat belooft nog wat voor de leden we rfkampagne 
die de partij onmiddellijk na de verkiezingsdag 
heeft gestart.
Veel afdelingen organiseren de komende weken 
zogenaamde ‘nieuwe-leden-avonden’, om de 
stroom nieuwe leden op te vangen. Nadere 
informatie bij de afdelingssekretariaten.

POLITIE: DIENDER OF COMMANDO

Volgende week verschijnt de nieuwe PSP- 
brochure Politie: Diender o f commando (zie de 
voorpublikatie in Bevrijding nummer 9).
De brochure is samengesteld door de thema- 
groep Justitie en Politie van de PSP onder de 
leiding van het nieuwe PSP Tweede Kamer-lid 
Andrée van Es en behandelt: werving, selektie en 
opleiding van politiepersoneel; de politie- 
bewapening; de bijzondere eenheden en de 
Mobiele Eenheid; de Centrale Recherche 
Inlichtingendiensten; het politie-klachtenbeleid. 
De brochure is uitgegeven in het formaat B5 (24 
x 17 cm) 64 pagina’s en kost f5,-. Te koop bij de 
PSP-afdelingen of door overmaking van f7,10 
(incl. verzendkosten) op postgiro 194 240 t.n.v. 
PSP/Amsterdam met vermelding van ‘politie- 
brochure

6e INTERNATIONALE VREDESMARS

Van 1 tot 14 augustus organiseert de internatio
nale vredesbeweging de jaarlijkse Internationale 
Vredesmars, dit jaar voor de zesde maal, in 
Nederland.
Op een terrein in de buurt van Beilen (Drenthe) 
kamperen de deelnemers uit verschillende Euro
pese landen in een alternatief dorp. In dit dorp 
zullen dan allerlei geweldloze akties worden 
voorbereid. Lopend, met de fiets of per bus 
zullen de deelnemers zich naar de verschillende 
militaire plaatsen in de buurt van het ‘vredes- 
dorp’ begeven. Zo staan er akties op het pro
gramma bij een fabriek die wapenonderdelen 
fabriceert, een demonstratie in Coevorden op 
de plek waar de munitiebunkers moeten komen 
en een betoging tegen kernwapens bij Havelte- 
berg. Voor 8 augustus staat een demonstratie in 
Den Haag, bij de poorten van het Vredespaleis, 
op het programma, georganiseerd door 
‘Vrouwen voor Vrede'.
Nadere informatie is te krijgen bij het sekre- 
tariaat van de 6e Internationale Vredesmars, 
Postbus 4098, 1009 \B Amsterdam, tel.: 
020-680999.
Financiële steun: Postgiro 2122482 t.n.v.
6e Internationale Vredesmars Amsterdam.

Er wordt weer een PSP-99 weekend georgani
seerd: 20 en 21 juni in Groningen. Iedere 
PSP-vrouw is welkom.
De onderwerpen voor dit weekend zijn: 
Zaterdag: gedwongen heteroseksualiteit - wat 
betekent dat, wat houdt het in om lesbies 
te zijn, hoe gaan lesbiese en hetero vrouwen 
met elkaar om, is lesbies zijn een politieke 
keuze? Vrouwen en links - naar aanleiding van 
de diskussie over het wel of niet uittreden van 
de Rooie Vrouwen vroegen wij ons af waar 
voor ons de grens ligt. Wat is de verhouding 
PSP/PSP-^', is onze positie wezenlijk anders 
dan die van de Rooie Vrouwen, hoe verhouden 
wij ons tot de autonome vrouwenbeweging? 
Zondag: porno - wat betekent porno in relatie 
met andere vormen van seksueel geweld, hoe 
moet je het bestrijden, vinden we dat de PSP 
er een standpunt over in zou moeten nemen, 
hoe pakken we dat aan, wat kan je politiek 
gezien met zo’n onderwerp? Seksenstrijd- 
klassenstrijd - hoe verloopt de strategiediskussie, 
moeten we als PSP-99 de onderwerpen die we 
plaatselijk en landelijk bespreken eigenlijk niet 
vaker ook binnen de partij aankaarten, omdat 
we anders een soort femsoc-groepje worden, 
hoe pakje de politieke vertaling van zo’n onder
werp dan aan (zie porno).
Alle diskussiestukken voor het weekend worden 
gebundeld in de komende Nieuwsbrief (nr. 10). 
Bestellen bij: PSP-VrouwenNieuwsbrief, Post
bus 612, 3300 AP Dordrecht.
Opgeven voor het weekend bij: Trudie Duyndam, 
2e Hunzestraat 5, Groningen, 050 - 718838, 
liefst vóór 10 juni.

De Tweede Kamerfraktie van de PSP 
vraagt met ingang van 1 september of zo 
spoedig mogelijk daarna een tweede

FRAKTIEMEDEW ERK(ST)ER
voor het sekretariaat
voor ongeveer 30 uur per week

De funktie bestaat vooral uit het onder
steunen van de fraktie door middel van 
organisatie en koördinatie van de praktische 
werkzaamheden, zoals het verzamelen en 
archiveren van informatie en dokumentatie, 
het onderhouden van kontakten zowel 
binnen de fraktie als naar buiten toe, het 
assisteren bij parlementaire behandeling, 
De fraktie werkt in nauw teamverband 
samen.

Vereisten:
— Sekretariële vaardigheden
— Bekendheid met dan wel inzicht in 

administratie en doKumentatie
— Goede schriftelijke en mondelinge u it

drukkingsvaardigheid
— Algemeen politiek inzicht en affin ite it 

met het werk van de PSP

Ervaringen op het gebied van akties of 
andere politieke aktiviteiten vanuit de basis 
worden op prijs gesteld.

Kandidaten worden verzocht zo spoedig 
mogelijk, uiterlijk voor 20 juni 1981, schrif- 
telijke reakties te sturen aan de Stichting 
Fraktie-assistentie PSP, Binnenhof 1a, 
2513 AA Den Haag. Tel.nr. 070 - 614911.

De Tweede Kamerfraktie van de PSP 
vraagt met ingang van 1 september of zo 
spoedig mogelijk daarna een

FRAKTIEMEDEW ERK(ST)ER  
deskundig op sociaal-ekonomisch terrein 
voor ongeveer 30 uur per week

Zijn of haar bezigheden richten zich vooral 
op de voorbereiding van het te voeren beleid, 
zoals het verzamelen en natrekken van 
informatie, het leggen en onderhouden van 
kontakten, het suggereren van schriftelijke 
vragen en verdere schriftelijke parlementaire 
voorbereiding.
De fraktie werkt in nauw teamverband 
samen.

Vereisten:
— Een sociaal-ekonomische opleiding of op 

andere wijze verkregen deskundigheid in 
die sektor

— Algemeen politiek inzicht en affiniteit 
met het werk van de PSP

— Goede schriftelijke en mondelinge uit
drukkingsvaardigheid

— Daarnaast belangstelling voor 1 of meer 
van de volgende beleidsgebieden: Volks
gezondheid en Milieuhygiëne, Cultuur, 
Recreatie en Maatschappelijk Werk, 
minderhedenbeleid, verkeer en waterstaat, 
landbouw en visserij.

Ervaring op het gebied van akties of andere 
politieke aktiviteiten vanuit de basis worden 
op prijs gesteld.

Kandidaten worden verzocht zo spoedig 
mogelijk, uiterlijk 20 juni 1981, schrifte
lijke reakties te sturen naar de Stichting 
Fraktie-assistentie PSP, Binnenhof 1a, 
2513 AA Den Haag. Tel.nr. 070 -614911.

(ingezonden mededeling)

De Nieuwe Linie, liever links
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DNL, Antwoordnummer 1855, 
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Diego Garcia
POLITIEKE INBRAKEN WEGENS HET
TRANSPORT VAN KERNMATERIAAL NAAR DIEGO GARCIA VANUIT NEDERLAND?

In ‘Bevrijding’ nr. 9 werd geschreven over de 
Nederlandse betrokkenheid bij de doorvoer en 
uitvoer van kernmateriaal naar Diego Garcia. 
Fred van der Spek heeft daar eind maart tijdens 
de kommissievergadering vragen over gesteld 
aan de ministers van buitenlandse zaken en 
ekonomische zaken.
Eind mei heeft Fred van der Spek aanvullende 
schriftelijke vragen gesteld, omdat er nog steeds 
geen antwoord was, hoewel de minister van 
buitenlandse zaken zei van de zaak af te weten. 
Bij drie aktieve mensen echter, die reeds langere 
tijd bezig waren met het onderzoek naar deze 
affaire, zijn sinds november 1980 verschillende 
inbraken met diefstal gepleegd. Vier in totaal.

De laatste vond plaats eind mei. De inbrekers 
hadden vooral belangstelling voor persoonlijke 
dokumenten, archiefmateriaal, foto's en nega
tieven. Omdat haast geen twijfel mogelijk is, 
dat het hier gaat om politieke inbraken door 
Nederlandse en/of buitenlandse veiligheids
diensten, heeft Fred van der Spek op 12 juni 
opnieuw vragen gesteld. Nu of de ministers 
van justitie, buitenlandse zaken, binnenlandse 
zaken en defensie de Kamer eens op de hoogte 
willen stellen van wat hier allemaal aan de hand 
is. Wie is hier dan wel de rechtsstaat, waarin 
wij geacht worden te leven, aan het ondermijnen?

CHRIS HUINDER

Het reddingsvest 
van Alkmaar
Onlangs riep de aktiegroep Reddingsvest in 
Alkmaar de bewoners van een aantal wijken op 
om mee te doen aan een oefening in het kader 
van de rampenbestrijding. Met name de atoom- 
schuilkelder onder De Vest te Alkmaar werd 
door de aktiegroep aan de kaak gesteld. Naar 
aanleiding van een brief van de aktiegroep 
kwamen vijftig verontruste Alkmaarders naar de 
schuilkelder. Uit de aktie blijkt dat er onzeker
heid en ongerustheid onder de bevolking bestaat 
over wat er kan en moet gebeuren in geval van 
een kernoorlog.
Reddingsvest maakte in haar verklaring met 
betrekking tot de aktie duidelijk dat het bouwen 
van atoomschuilkelders de illusie in stand houdt 
dat een atoomoorlog te overleven zou zijn. 
Ondanks het feit dat de burgemeester van 
Alkmaar vorig jaar verklaarde dat het nadenken 
over dit soort zaken ook in vredestijd nood
zakelijk is, deed de burgervader de aktie van 
Reddingsvest nu af als ‘misselijke grap'. De 
voorzitter van de PSP-PPR-raadsfraktie in 
Alkmaar, Johan Eland, noemt het in de schrif
telijke vragen, die hij hierover aan B&W stelde, 
op zijn beurt een misselijke grap om de bevol
king in de veronderstelling te laten dat zij een 
kernoorlog kunnen overleven in een schuilkelder. 
Alkmaar telt op dit moment 72.000 inwoners, 
in de atoomkelder De Vest is ruimte voor 
zesduizend personen! Eerder verklaarde de 
burgemeester van Alkmaar dat er geen selektie- 
kriteria bestaan voor het toclaten van mensen 
tot de schuilkelders. De PPR-PSP-fraktie wil 
nu weten of die kriteria nog steeds niet bestaan. 
En mochten deze toelatingseisen niet bestaan, 
dan is het voor B&W van Alkmaar mogelijk te 
kiezen uit twee ontwerp-regelingen die de

PSP-PPR-fraktie bij de vragen heeft gevoegd. 
Voor de goede orde deelt deze fraktie in de 
vragen mee dat bij het ontwerpen van de selektie- 
systemen slechts rekening is gehouden met de 
grondslagen van de partijen die deel uitmaken 
van het college van B&W, dit omdat vragen
stellers geen behoefte hebben aan schuilkelders, 
laat staan aan een selektiesysteem. Het eerste 
systeem gaat uit van het inspraakniodel: per 
inwoner is iets meer dan dertig dagen ‘schuil- 
tijd per jaar aanwezig en iedereen mag dus zelf 
beslissen welke maand van het jaar hij of zij wil 
kunnen schuilen. Valt de bom buiten de van te
voren gekozen periode, dan hoef je niet tever
geefs naar De Vest te komen.
Het tweede selektie-systeem gaat uit van het 
overbekende Ark van Soach-principe: uitgegaan 
wordt van het voortbestaan van de soort. Van- 
tevoren wordt een keuze gemaakt (dus bijvoor
beeld: 2 vrouwen, 2 mannen, 2 homoos, 2 
punkers, 2 wethouders, 1 militair, enz) van 
zesduizend Alkmaarse inwoners. Het voordeel 
van dit principe boven het inspraakmodel is 
dat een langer veblijf dan de dertig dagen niet 
tot aflossingsproblemen leidt. Eerdere toepas
singen van het Noach-principe leerde dat er 
150 dagen mee gemoeid waren, terwijl het toen 
slechts om een bovenmaatse regenbui handelde. 
Eerder, in 1979, deelde B&W op vragen van de 
PSP-PPR-fraktie mee dat er in Alkmaar maar 
één schuilkelder was. Later bleek dat er ook 
atoomschuilgelegenheid was aangelegd onder het 
BB-kantoar en onder het stadhuis. Johan Eland 
vraagt nu waarom de burgemeester toen loog.

ROEL SANDVOORT
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De traangassen  CN (c h lo o r a c e to p h e n o n )  en CS (o -c lo o r b e n z y lid e e n m a lo n o -  
nitril) zijn sind s 3 0  april 1 9 8 0  één  van de w a p en s, w aarm ee de p o lit ie  de  
‘rech tsord e' trach t te h a n d h aven . E igen lijk  g e ld t d it a lleen  nog v o o r  CS-gas; 
h et geb ru ik  van C N -gas is sind s 9  m ei 1 9 8 0  v erb o d en .
Was to t  de 3 0 -s te  april traangas in N ed erlan d  n o g  ta m elijk  o n b ek en d , na die  
tijd is h e t reed s ve le  m alen  en  so m s in g ro te  (b ijna d o d e lijk e ) h o ev ee lh ed en  
geb ru ik t, z o w e l b in n en s- als b u iten sh u is . W iegel en  D e R uijter h o u d en  stug  
v o l, dat traangas n ie t  sch a d elijk  is voor  de g e z o n d h e id . Ervaringen u it h e t  ver
led en  (o .a . Parijs 1 9 6 8  en  V ie tn a m ) en  litera tu u ro n d erzo ek en  k o m en  to t  h ee l  
andere k o n k lu sie s: er zijn al h erh aa ld elijk  b lijven d e b esch ad ig in gen  aan o .a . 
ogen  en  lu c h tw e g e n  g ek o n sta te er d  en  er b esta a t een  sterk  verm oed en  dat 
traangas k a n k erv erw ek k en d  is.

Op 30 april vorig jaar werden in Amsterdam 
grote hoeveelheden traangas gebruikt. 
Aanvankelijk alleen CN-gas, later op de dag ook 
CS-gas.
Het gebruik van CN-gas is daarna verboden. Uit 
o.a. Amerikaanse onderzoeken is gebleken, dat 
CN bij een lagere konsentratie dan CS 
schadelijke gevolgen voor de volksgezondheid.

zelfs blijvende schade aan ogen, longen oplevert. 
Daarom is door de Amerikanen voor de oorlog 
in Vietnam een ander gas ontwikkeld: het CS- 
gas. Dit gas heeft bij een lagere concentratie een 
sterkere werking en heeft een meer systematiese 
invloed d.w.z. de schadelijke gevolgen uiten zich 
meer in algeheel lichamelijke klachten zoals 
braken, misselijkheid, slap gevoel in de benen.

coördinatie verlies van de spieren,
bewusteloosheid, ademhalingsproblemen en 
eventueel verstikking.
Bij de eerste ontruiming van de Vogelstruys op 3 
juli vorig jaar werden opnieuw CN- en CS-gas 
gebruikt door de politie. Deze keer ook binnens
huis en in enorme (bijna dodelijke) 
hoeveelheden. Door het stellen van mondelinge 
vragen hierover richtte Fred van der Spek de 
aandacht op het gebruik van deze gassen en het 
gebrek aan kontrole op dat gebruik. Minister De 
Ruijter antwoordde dat de politieleiding zijn 
boekje te buiten was gegaan. Het gebruik van 
CN-gas was inmiddels verboden wegens de 
schadelijke gevolgen voor de volksgezondheid. 
Het gas mocht nu alleen nog bij oefeningen in de 
open lucht gebruikt worden. Op 3 juli was het 
toch gebruikt en ook nog binnenshuis. Desalniet
temin zag De Ruijter geen aanleiding om stappen 
tegen de politieleiding te ondernemen, waarnaar 
Van der Spek gevraagd had. noch om het 
gebruik van het CS-gas op te schorten tot er 
beter onderzoek naar de risico's van dit gas was 
gedaan Van der Spek verzocht om dit laatste in 
zijn mondelinge vragen, alsook bij de

f-'oto: Paul Babeliow'sk \



T R A A N G A S S E N . E C H T  N IE T S  A A N  D E  H A N D ?

schriftelijke vervolgvragen over het gebruik van 
CN-gas in de Vogelstruys (sept. '80).
Traangas wordt vaak en in telkens grote hoeveel- 
heden ingezet. Daarnaast wijzigt de politie ook 
steeds het gebruik van het gas. in strijd met elke 
geweldsinstruktie voor de politie. Moet het gas
d.ni.v. granaten met een speciaal daarvoor 
bestemd geweer in de lucht en dus met een boog 
op de menigte worden geschoten, op 8 sept. *80 
bij de tweede ontruiming van de Vogelstruys 
wordt er op schouderhoogte recht op de menigte 
geschoten en op 2 dec. '80 bij de ontruiming van 
de Grote Wetering achter de menigte, zodat veel 
mensen werden ingesloten tussen gaswolken en 
M.E. In Nijmegen (23 jan. *81) zijn zulke 
waanzinnige hoeveelheden traangas gebruikt 
(binnen en buiten), dat mensen hevige acute

^ _ r

astma-aanvallen kregen en vaak weken daarna er 
nog last van hadden. Op vragen van Fred van der 
Spek hoeveel traangas er gebruikt is, zowel 
binnen als buiten, moet Wiegel nog steeds 
antwoorden.

GEEN KONTROLE OP HET GEBRUIK

Dit willekeurige en verkeerde gebruik van 
traangas door de politie (nl. te hoge 
concentraties, verkeerde type traangasgeweer- 
granaten voor gebruik in gesloten ruimtes, 
gekombineerd gebruik van CN- en CS-gas) is 
mogelijk doordat kontrole erop volstrekt 
onvoldoende is. In antwoord op de mondelinge 
vragen van Van der Spek antwoordde De Ruijter 
dat over het gebruik van traangas de minister van 
Binnenlandse Zaken beslist, maar over de inzet 
ter plaatse de hoogst aanwezige commandant, 
die zich daarbij te houden heeft aan de 
beginselen van de geweldsbepaling in de ambts- 
instruktie. Dat is dus nogal vaag. Wel worden er 
in de circulaire van 9 mei 1980 reken
voorbeelden geaeven voor het gebruik van het 
soort en het aantal gasgranaten. Maar daarin 
wordt bijv. geen rekening gehouden met weers
omstandigheden (vochtig, windstil weer), noch 
met de konditie van de slachtoffers (astma- 
patiénten, kinderen, hart/longpatiënten etc.). 
Ook is nergens te vinden wanneer traangas 
binnenshuis gebruikt mag worden. Blijkbaar 
wordt er van uit gegaan, dat dat in alle gevallen 
is toegestaan en een maximum aan het aantal te 
gebruiken granaten wordt ook niet toegegeven. 
Overdosis is dus heel wel mogelijk.

ERVARINGEN IN HET BUITENLAND

Hoewel Wiegel en De Ruijter ontkennen, dat er 
grote risico's verbonden zijn aan het gebruik van 
CS-gas, heeft de praktijk in Parijs, Chicago en 
Londonderry anders geleerd. Hier werden CN en 
CS in de open lucht gebruikt en zijn meldingen 
gedaan van blindheid, permanente oog- 
beschadiging, huidverbrandingen en (vooral bij 
kinderen) bewusteloosheid.
Het gebruik in gesloten ruimte heeft talloze 
doden opgeleverd, met name in Vietnam. Hier 
pompten de Amerikanen de schuilkelders van de 
Vietnamezen vol met CS-gas om ze daaruit te 
verdrijven, maar ze wisten niet of het om een 
keldertje van 2 bij 2 ging of om een hele onder
aardse schuilplaats. Dus pompten ze gewoon 
door. Mensen stikten bij gebrek aan zuurstof, 
door ademhalingsproblemen (ontstoken slijm
vliezen e.d.), door desoriëntatie, coördinatie-

verlies van de spieren, bewustzijnsverlies etc. 
Bij de Parijse vredesakkoorden is CS-gas als 
oorlogsgas dan ook verboden, maar . . . als 
oproergas gehandhaafd!!!

VEILIGHEIDSMARGES

Bij alle berekeningen van overheidswege over 
concentraties, veiligheidsmarges etc. wordt er 
enerzijds gewerkt met proefdieren, waarvan de 
resultaten nooit zonder meer op mensen zijn toe 
te passen, en anderzijds met jonge, gezonde 
volwassen personen, die niet representatief zijn 
voor de doorsnee bevolking met kinderen, 
ouderen etc. Om de Veiligheid' van CS-gas ten 
opzichte van CN-gas aan te tonen (daar ontleent 
CS-gas nl. zijn zogenaamde veiligheid aan) wordt 
gewerkt met LCT en LCT-cijfers. Het 
amerikaanse leger geeft aan CN een LCT50 van
11.000 mg. voor 1 min. per m3 lucht en voor CS
61.000 mg., d.w.z. dat wanneer gedurende één 
minuut deze concentratie per m3 lucht aanwezig 
is, er 50% van de slachtoffers zal overlijden. 
Wanneer iemand echter veel sneller ademt (bijv. 
omdat zij/hij doodsbang is of heel hard loopt), 
dan kan de LCT50 van CS-gas wel eens beneden 
de 10.000 mg. per min. per m3 komen te liggen. 
De cijfers zeggen dus niet zoveel. Bovendien 
wordt alleen uitgegaan van de LCT50, en is niets 
te vinden over bijv. LCT40 of 30 of 5; 5% dode 
slachtoffers is ook al minstens 5% te veel!
Dit geldt ook voor de LCT50, de concentratie 
waarin 50% van de menigte zich verspreidt. In de 
circulaire van 9 mei 1980 van Wiegel aan de 
burgemeesters wordt hiermee gewerkt. Er is geen 
rekening gehouden met het feit, dat de risico’s in 
een menigte, die door traangas in paniek alle 
kanten oprent, veel groter is. Mensen kunnen 
makkelijk onder de voet worden gelopen.

DRIJFZAND

Het besluit om CS-gas in Nederland in te zetten 
is summier onderbouwd o.g.v. verouderde 
rapporten en de argumentatie, dat het gebruik 
van traangas verantwoord is berust op drijfzand.

Wiegel en De Ruijter weten dit. Niet voor niets 
weigeren ze elk onderzoek!
De invoering van CS-gas in mei 1980 is 
geadviseerd door de Commissie inzake 
Bewapening en Uitrusting van de gemeente
politie en het korps rijkspolitie, kortom de 
commissie Valken. Het advies is gebaseerd op 2 
rapporten. Eén van het medies laboratorium van 
TNO, dat een onderzoek heeft gedaan naar de 
toxische eigenschappen en de effekten op de 
mens van CN- en CS-gas. Een rapport uit 1976. 
Het andere rapport was opgesteld in opdracht 
van het Engelse ministerie van Binnenlandse 
Zaken en bevatte een onderzoek naar de mediese 
en toxikologiese eigenschappen van CS-gas, en 
dateert uit 1969 en 1971.
De Amsterdamse arts Han Schumacher heeft 
deze en andere rapporten nader bekeken en 
vond, dat er in vele van deze rapporten 
aangedrongen wordt op onderzoek naar kanker
verwekkende eigenschappen van het CS-gas. 
Diverse onderzoeken van de laatste jaren hebben 
aangetoond, dat CS-gas op de huid dezelfde 
uitwerking heeft als bekende kanker
verwekkende stoffen. Deze gegevens waren voor 
het Amsterdamse PSP-raadslid Bob van Schijn de! 
reden om een motie in te dienen bij de 
begrotingsbehandeling voor 1981, waarin 
gevraagd wordt CS-gas niet meer te gebruiken 
zolang nog niet zeker is dat traangas zonder 
gevaren is voor de volksgezondheid. Fred van der 
Spek heeft deze kwestie ook aan de orde gesteld 
d.m.v. schriftelijke vragen in de Tweede Kamer. 
Hij heeft ook de vraag gesteld waarom de 
bewindslieden eigenlijk geen onderzoek willen 
laten instellen naar de kankerverwekkende eigen
schappen van CS-gas hoewel diverse rapporten er 
naar wijzen. Het antwoord is nog niet binnen. 
Misschien dat dit PSP-vragenspervuur effekt 
heeft. Het is inmiddels wel duidelijk geworden, 
dat hoe minder de bewindslieden bereid zijn om 
de gevaren van traangassen te onderzoeken, hoe 
meer reden er is die gassen te wantrouwen.

HELEEN BUIJS



i k  ben  h a rtstik k e  m o e  van al dat g e leu ter  over de W alther P5. M arginaal 
g e lu l!’ Leen van der Linden, v o o rz itter  van de N ed erlan d se P o lit ie b o n d , 
m et z o ’n 17 5 0 0  led en  de g r o o ts te  p o lit ie v a k b o n d  in N ederland , is h e t  
d u id elijk  za t. D e a a n h o u d en d e  n eg a tiev e  p u b lic ite it  ron d  h et n ieu w e v u ist
vuurw apen  van de N ed erlan d se  p o lit ie , de W alther P 5 , z it  hem  dw ars. V o o r  
h em  had d it h e le  artik el dan o o k  n ie t  gesch reven  h o ev en  w ord en . T o ch  is 
in de T w eed e  K am er al gevraagd o m  s to p z e tt in g  van verdere aan k oop  van h e t  
w apen  en  w o rd t o o k  in de p o litiev a k p ers  over de n a d e len  ervan gesch reven . 
‘K in d erz iek ten ’ h e e t  h e t  dan . In d it artik el w at m eer ach tergron d in form atie  
over de vervanging van de o u d e  F N -B ro w n in g  7 .6 5 , en  h e t w aarom .

digen wordt daar tegenin gebracht dat dc 
Walther een hogere trekkersdruk heeft voor het 
eerste schot dan de FN. Dat houdt in dat er 
meer kracht op de trekker uitgeoefend moet 
worden om overgehaald te worden (de zoge
naamde double-action). Echter, het is onwaar
schijnlijk dat in de stress-situatie waarvan sprake 
is, deze extra benodigde kracht een reële hinder
nis is. Onder stress, zo leert de praktijk, boort 
iemand onvermoede krachtbronnen aan voor 
een korte maar zeer intensieve periode.

LINKSHANDIG

Twee getallen: 35 000 nieuwe pistolen, voor 
31 miljoen gulden. En een jaartal: aanschaf 
in 1980. lopend tot 1983. Om iedere politie
agent de kans te geven met het nieuwe wapen, 
de Walther P5, vertrouwd te raken.
Er is nu dus al enige ervaring mee opgedaan en 
het lijkt erop dat de klachten over de FN. 
vervangen worden door even hevige, zij het 
andersoortige, klachten over de Walther. Wat 
was er dan te doen om de FN? Hij was in de 
eerste plaats niet snel genoeg schietklaar, er 
zaten teveel veiligheden op. ‘Niet snel genoeg' 
betekent in dit verband: meer dan drie sekonden 
voor een geoefend schutter. Verder zou de 
FN veelvuldig ketsen (dan verlaat de kogel de 
loop niet bij het overhalen van de trekker) 
en moeilijk uit het holster te balen zijn. Direkte 
aanleiding voor de regering om naar een opvolger 
voor de FN uit te zien was de mededeling van 
de fabrikant dat hij in 1979 de produktic zou 
staken.
Na ampel beraad, zoals dat heet, werd de Duitse 
Walther P5 aangeschaft. Dat advies kwam van 
de Commissie Bewapening en Uitrusting, beter 
bekend als de Commissie-Valken, naar haar 
voorzitter, hoofd-commissaris Valken van 
Amsterdam. Deze interdepartementale advies
groep vond de Walter P5 het meest voldoen aan 
de kriteria snel en trefzeker. En snel is ie. de 
P5. Moest bij de EN de kogel in de loopkamer 
worden geschoven voordat het wapen kon 
worden gebruikt, de Walther wordt geladen 
gedragen met dc kogel in de loopkamer. De 
beweging van trekken gaat daarom zonder 
tussenfase vloeiend over in schieten. Moest de 
FN met beide handen worden afgeschoten, de 
Walther heeft genoeg aan één handgreep. Alles 
wordt nog eens vergemakkelijkt door het feit dat 
de Walther zó groot is (‘een kanon met een 
politieagent eraan', zoals een Amsterdamse 
politieagent het uitdrukte) dat hij, in strijd met 
dc voorschriften, bóven de uniformjas moet 
worden gedragen en dus in één beweging uit de 
holster gepakt kan worden. Het Starskv-en- 
Ih ttch-effekt. Stoer, mannelijk - en afschrik
wekkend.
Nu valt vooral liet gewelddadige aan de politie
man of-vrouw op. Dat was bij de FN, kleiner 
en onder de jas gedragen, niet het geval.
Er zijn nog meer verschillen tussen FN en 
Walther. De laatste heeft een groter magazijn 
en kan dus meer kogels verschieten. Van iets 
verder gaande orde is het verschil in blust. 
Daaronder wordt de gasdruk verstaan die ont

staat na het ontbranden van het kruit. Deze 
gasdruk is bij de Walther aanmerkelijk groter en 
dienttengevolge perst hij de kogels met een 
hogere aanvangssnelheid dan de FN door de 
loop. Hierop wordt dc doeltreffendheid van een 
wapen gebaseerd, en de Walther krijgt dan de 
kwalifikatie uitstekend. Met gebruik van de 
huidige volmantelmunitie namelijk kunnen drie 
achter elkaar staande mensen doorschoten 
worden: overbelasting van het centrale zenuw
stelsel, shock, vleeswond.
Indien een agent ertoe overgaat zijn of haar 
pistool daadwerkelijk te gebruiken, mag worden 
aangenomen dat hij zij in een stress-situatie 
verkeert: een potentieel dodelijk wapen gebruik 
je niet zómaar. Er moet veel gebeuren voordat je 
daartoe overgaat. Als er dan, voor het schot 
inderdaad wordt afgevuurd, een aantal tijd- 
vergende handelingen moet worden verricht 
waarbij gericht moet worden nagedacht - wapen 
eerst laden, uit de holster onder de uniformjas, 
met beide handen ervoor gaan staan - is de kans 
op te snel en ondoordacht schieten door nervosi
teit kleiner. Welnu, deze veiligheidsmaatregelen 
ontbreken bij de Walther. Door wapendeskun-

Er bestaat ook kritiek vanuit de politie zelf 
op het funktioneren van de Walther P5. Volgens 
schietinstrukteur E. Boesaard van de Politie- 
opleidingsschool te Harlingen schort er wel het 
een en ander aan de Walther (‘een geavanceerd 
wapen van de jaren tachtig ). In het Algemeen 
Politieblad schrijft hij dat zand of een te slappe 
veer bij de medio 1980 uitgereiktc series er de 
oorzaak van zijn dat de loopborgpal omlaag 
valt bij het afschieten, waardoor niet meer 
geschoten kan worden. De Walther is tevens zo 
groot dat hij moeilijk te bedienen is voor 
vrouwen. En linkshandigen zullen verdraaidw
goed moeten uitkijken, want op linkshandig 
gebruik is de Walther niet gebouwd - wat er dan 
kan gebeuren laat Bocsaard in het midden met 
drie puntjes ... ‘Nog een gevolg van de te forse 
greep,' aldus Boesaard, ‘is het onvoldoende 
stevig vasthouden van het pistool, waardoor 
tijdens het afgaan van het schot het wapen 
vroegtijdig omhoog gaat...' Weer drie puntjes. 
Toch is Boesaard niet te spreken over de nega
tieve publiciteit rondom de Walther: in zijn
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► aroomsraar
In  B elg ië  sp e e lt  de overh eid  een  d ien stv er len en d e  ro l: d ien stv er len en d  aan de  
m a ch tig en . D it  k on in k rijk  is n o g  a ltijd  een  paradijs v o o r  k a p ita listen . H et ver
z e t  d aartegen  w o rd t o p  a llerle i m a n ieren , m aar b es lis t , teg en g ew erk t.
H et land  is in h a n d en  van de b a n k en , de rech tse  pers en  de r ijk sw ach t. E en  
v o o rb ee ld : de e le k tr ic ite itsp r o d u k tie , b in n en  n ie t  al te  lange tijd  v o o r  v ijftig  
p r o c e n t a fk o m stig  u it  k ern en erg ie .

De Belgische elektriciteitsproduktie is voor meer 
dan 95% in handen van partikuliere 
ondernemingen. Behalve enkele groot
industrieën, die uitsluitend voor zichzelf 
opwekken, gaat het hier om EBES , INTERCOM 
en UNERG . Deze drie elektriciteitsproducenten 
beheersen de markt. Samen bezitten zij de kern
centrales, het koppelnet en een brandstof- 
inkooporganisatie. Drie kleine, lokale, overheids 
bedrijfjes zijn daarvan tot nu toe uitgesloten. 
Met alle gevolgen van dien: duurdere brandstof, 
geen uitbreidingsmogelijkheden, geen 
elektriciteit uit kernenergie (wat volgens de 
gebruikelijke manier van rekenen goedkoper is 
omdat de staat de onderzoekskosten en de 
risiko’s op zich neemt). Deze bedrijfjes dreigden 
dan ook te verdwijnen.
De grote partikuliere elektriciteisproducenten 
worden beheerst door twee banken, de Société 
Générale en Brussel Lambert. Deze hebben 
ervoor gekozen de kleine overheidsbedrijven niet 
weg te konkurreren, maar te gebruiken als breek
ijzer voor een nog loyaler houding van de staat 
ten opzichte van het partikuliere initiatief. Hoe 
is dat in z'n werk gegaan?
Drie zaken speelden tegelijkertijd: de overheids
bedrijfjes die failliet dreigden te gaan; de gelijk
tijdige bouw van vier kerncentrales (twee in 
Tihange, twee in Doel) die de grote drie teveel 
ging kosten en de staal krisis, waarmee de twee 
banken veel te maken hadden. Eenvoudig gezegd
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konklusie spreekt hij van een ‘degelijk en 
betrouwbaar pistool’.
In de huidige situatie kan in een gevecht een 
politieagent zijn of haar Walther P5 worden 
ontnomen, voor oneigenlijk gebruik om het zo 
maar eens uit te drukken. Daar is geen kunst 
aan: de Walther hangt open en bloot, geladen en 
wel, over de uniformjas heen. De ingewikkelde 
en ‘onzichtbare' FN liet iets dergelijks niet toe. 
Van der Linden erkent dat er ‘bepaalde risiko’s’ 
verbonden zijn aan de huidige manier van 
dragen. Hij wijst er echter op dat momenteel 
proeven worden genomen met een nieuwe 
uniformjas. Het compromis ten voeten uit: 
het pistool hangt half onder, half boven de jas.

LEEGSCHIETEN

Krantenberichten als zou de Walther P5 in 
sommige Duitse deelstaten ongeschikt zijn 
bevonden worden heren der ontkent . Boesaard, 
noch Van der Linden, noch de schietinstrukteur 
aan de ME-opleiding in Neerijnen vinden de 
Walther te gevaarlijk. Van der Linden: ‘Als je 
gaat vergelijken, kijk dan eens naar Beieren, 
Franz Josef Strauss. Daar hebben ze een Heckler 
und Koch-pistool met ontzettend lichte trekker-

is de volgende deal gemaakt: de banken zullen 
investeren in de sanering van de staalindustrie. 
De lokale overheidsbedrijfjes worden gebundeld 
in een Samenwerkende Vennootschap voor 
Produktie van Elektriciteit (SPE). Die SPE zal, 
als tegenprestatie voor de “hulp” van de banken 
in de staalindustrie, gaan deelnemen in de kern- 
centralebouw. Bovendien maakt de regering 
doorberekening van de alsmaar stijgende bouw
kosten van kerncentrales mogelijk. Deze kosten 
bedragen momenteel ongeveer 1/3 van de totale 
jaarlijkse investeringen in de industrie uit.
De Staat wordt nu mede-belanghebbende in de 
bouw en exploitatie van de kerncentrales, 
zonder dat ze ook echt invloed krijgt. In de 
diverse samenwerkingsverbanden hebben de 
partikuliere ondernemingen een doorslaggevende 
meerderheid.

VERZET BAATTE NIET

In België is het voeren van strijd tegen kern
energie moeilijker dan in Nederland. Niet alleen 
is de greep van het grootkapitaal op de Staat 
stevig, de taalstrijd en de gezagsgetrouwe media 
zijn evenzeer struikelblokken. In Vlaanderen zijn 
de Verenigde Aktiegroepen Kern Stop  (VAKS) 
voor publiciteit afhankelijk van de, in gevaar 
zijnde, krant De Morgen en het weekblad Hu in o. 
In de vakbonden is enig verzet merkbaar, maar 
dan vooral tegen het partikuliere beheer van de

druk. De Walther P5 stelt echt niets voor, 
daarbij vergeleken. Maar je moet niet zo de 
nadruk leggen op dat technische hulpmiddel 
zelf. Het gaat om de man of vrouw die hem 
bedient. Zijn of haar instelling. Daarom is de 
opleiding veel belangrijker.’ Over het belang 
van de opleiding is iedereen het hartgrondig 
eens. Maar ook daar is niet alles koek en ei.
Een citaat uit het zojuist verschenen boek 
Politie - diender o f  commando  van de landelijke 
themagroep Justitie en Politie van de PSP:
Tn de schietbioscopen van opleidingsscholen, 
waar nogal eens een Tweede Kamer-commissie 
verdwaald wil raken, leert men rustig schot voor 
schot en gericht beneden het middel van de 
verdachte te schieten.’ Maar dan wordt vervolgd 
met: Tn een willekeurig distrikt van de Rijks
politie gaat het er, volgens informatie van 
agenten zelf, heel anders aan toe. Dan is de pop 
(de verdachte) in zones ingedeeld en krijgt men 
het grootst aantal punten bij treffers in hoofd
en hartstreek. Er zijn dan ook agenten die konse- 
kwent nul punten toebedeeld krijgen, omdat ze 
weigeren regelmatig op hoofd en hart te Ieren 
mikken. Al gauw ook, zo blijkt uit de praktijk, 
wordt automatisch geweervuur of snelvuur ge
bruikt: snel achter elkaar en bijna zonder te

kerninstallatie en de daarmee verbonden extra 
veiligheidsproblemen. Nee tegen kernenergie 
zeggen is moeilijk in een land waar al 25% van de 
elektriciteit uit kernenergie komt, waar bij 
voorbeeld in de Kempen de opwerkinsfabriek 
Eurochemic en onderzoekscentra de grootste 
werkgevers zijn in deze door werkloosheid 
geplaagde streek.
Ook de politieke partijen zijn nog pas aan het 
begin van de diskussie. De vlaamse Volks Unie 
kent al enkele jaren een flink aantal kernenergie- 
tegenstanders. De partij heeft een ander karakter 
dan haar Nederlandse naamgenoot. Zeker niet 
fascistisch en op vele gebieden zelfs progressief. 
Ook de Belgische Kommunistische Partij ziet 
kernenergie niet meer zitten. Maar VU en KP 
hebben samen slechts 10% van de zetels in het 
Belgische parlement.
In de Vlaamse Socialistische Partij begint het 
debat pas. Dit wordt vooral door de Jonge 
Socialisten aangezwengeld. Ook de VAKS zijn er 
erg aktief in. VAKS organiseerde enkele 
politieke debatten in vlaamse steden, met name 
om deze partij te dwingen een standpunt in te 
nemen. VAKS vindt het schandelijk dat de SP, 
deelnemer aan de huidige regering, niets onder
nomen heeft tegen het spel van de grote banken.

NOG EENS TWEE KERNCENTRALES

Zodra de afspraken tussen de banken en de 
overheid gemaakt waren, kwamen de 
gezamenlijke elektriciteitsbedrijven met een 
Elektriciteitsplan, “uitrustingsplan” geheten. In 
het plan wordt aangegeven welke vraag men 
verwacht en welke brandstofprijzen. Daaruit 
werd een konklusie getrokken voor de aanvulling 
en vernieuwing van het produktievermogen. De 
konklusie luidde dat behalve de drie reeds 
werkende kerncentrales (Tihange-1. Doel-1 en

richten het pistool leegschieten. Dit in volledige 
tegenstelling tot de zorgvuldigheid waar de 
geweldsinstruktie van spreekt.’

Aan nog een ander aspekt wordt in de hele, 
vrij technische diskussie volledig voorbij gegaan. 
Dat betreft de noodzaak van een nieuw wapen, 
algemener: de noodzaak van gewapende sur
veillance. In 1977 zagen rijkspolitieambtenaren 
zich in 179 gevallen genoodzaakt van een vuur
wapen gebruik te maken. In 1978 was dat 
cijfer gedaald tot 103. Dat hield 11 gevallen in 
waarin gericht op personen werd geschoten 
(1 dode, 4 gewonden). Er zijn speciale arrestatie
teams opgericht voor juist dit soort gevallen, 
treffens met zwaarbewapende misdadigers die 
zich niet zullen ontzien van hun wapen gebruik 
te maken. Daarover is al hevige diskussie, laat 
staan over de gewapende surveillance. De af
schaffing daarvan is dan ook een van de wensen 
van de PSP. Maar ook lang niet iedere politie
agent is het eens met het dwingende voor
schrift tijdens de dienst een gewapend pistool 
op zak te hebben. Hoe kom je als wijkagent 
over met een kanon aan je zij?

MARCEL BULLINGA



aktie hij Dodewaard, april 198] i'oto: Bram de Hollander

Doel-2) en de vier in aanbouw zijnde (twee in 
Tihange en twee in Doel) er nog twee bijkomen. 
De VAKS zijn er bijna zeker van dat die 
wederom in Doel (onder de rook van 
Antwerpen) zullen komen, Doel-5 en Doel-6, 
dus. Zo zou een gigantisch atoompark ontstaan 
op een steenworp van de Nederlandse grens. 
Begin deze maand zette de Belgische regering het 
plan voor deze twee nieuwe centrales voorlopig 
in de ijskast. Maar als het aan de regering ligt zal 
van dit uitstel wel geen afstel komen. Het wordt 
hoog tijd dat het Belgische parlement zich met 
de zaak gaat bemoeien.
In de regeringsverklaring van de huidige 
Belgische regering is een nukleair moratorium 
opgenomen. Dit houdt in dat er geen besluiten 
met betrekking tot kernenergie door de regering 
zullen worden genomen zoalng er geen 
parlementair energie-debat zal zijn gehouden. 
Dit debat wordt al een jaar of vijf beloofd, maar 
is steeds uitgesteld.

HAAST

Het parlementaire debat zal nu echter wel snel 
moeten worden gehouden. De opwerkings
fabriek bij Mol (in de Kempen) staat ai jaren stil. 
België wil deze fabriek kopen van Euratom , om 
hem te heropenen en uit te breiden. Maar vóór 
26 juli 1982 moet de koop gesloten zijn. En 
omdat Euratom voor veel specialisten een opzeg
termijn van één jaar hanteert, moet de beslissing 
van het parlement over de aankoop dus eigenlijk 
vóór 26 juli 1981 vallen! Dit besluit tot koop is 
door het parlement indertijd gekoppeld aan het 
houden van een groot energiedebat. Vandaar.
De VAKS zijn tot nu toe erg ontevreden over de 
voorbereiding van dit debat. De grote politieke 
partijen hebben zich nauwelijks over de energie- 
problematiek gebogen. Van meepraten door 
milieu-organisaties en dat soort is geen sprake. 
Daarom zijn de VAKS een kampagne gestart 
waarin zij eisen dat het parlementaire debat 
grondig zal worden voorbereid (zowel binnen de 
partijen, als binnen allerlei maatschappelijke 
organisaties) en dat er een brede 
maatschappelijke diskussie zal worden 
georganiseerd. Bij deze diskussie zullen de 
diverse beleidsmogelijkheden en standpunten 
aan bod moeten komen en worden getoetst op 
hun konsekwenties op het vlak van technische, 
financiële en sociaal-ekonomische 
mogelijkheden. Bovendien moeten de

werkgelegenheid en het leefmilieu er 
uitdrukkelijk bij worden betrokken. In 
afwachting van de resultaten van deze diskussie, 
aldus de VAKS, mogen er geen nieuwe nukleaire 
opties worden genomen. Het bestaande 
nukleaire moratorium moet dus worden 
gehandhaafd.

TENTENKAMP DOEL

Het VAKS organiseert op 11 en 12 juli een 
tentenkamp bij Doel. in het kader van hun 
kampagne en om hun eisen kracht bij te zetten. 
Tijdens dit kamp komt een voorstel van de 
VAKS ter sprake om een blokkade op te werpen
voor de kerncentrales bij Doel om uitbreiding 
van het kerncentralepark te voorkomen.
Een belangrijk moment voor de Belgische anti- 
kernenergiebeweging. Onze zuiderburen staan nu 
ook voor de keuze: doorgaan met het 
organiseren van demonstraties of het voeren van 
direktere, geweldloze akties, Nederlandse aktie- 
voerders zijn van harte welkom.

STEUN

Steun vanuit Nederland voor deze strijd is 
logisch en noodzakelijk. De Belgische kern
centrales, de opwerkingsfabriek van Mol, het 
atoomafval-opslagprojekt in de Kempen: het zijn 
allemaal direkte bedreigingen voor de 
Nederlandse bevolking.

Op initiatief van het LEK (Landelijk Energie 
Komitee) hebben de linkse politieke partijen in 
ons land (inklusief de PvdA!), milieuorganisaties 
en energiegroepen een klemmend verzoek 
gedaan aan de Belgische regering haar nukleaire 
moratorium niet te doorbreken en de bouw van 
nieuwe kerncentrales te verbieden. Een alleszins 
redelijk verzoek, dat ondersteund en 
aangescherpt moet worden door de aktieve 
deelname van Nederlanders aan de Belgische 
anti-kemenergiestrijd.

JOHN HONTELEZ

Inlichtingen over de akties bij Doel op 11 en 1 2 juni a.s.:
Verenigde Aktiegroepen Kern Stop
Breughelstraat 31-33
B-2000 Antwerpen
Tel.: 09-32.31.186592

Energie in 
Nijmegen
Deze maand verscheen onder de titel Energie in 
Xijmegen een brochure, die werd samengesteld 
door de Stroomgroep Kernenergie Nijmegen 
en de afdeling Nijmegen van de PSP. Als we er 
niet in slagen een geloofwaardig toekomst- 
perspektief te ontwikkelen tegenover de groei- 
ekonomie van het kapitaal, dan is invoering van 
kernenergie nog een kwestie van tijd. Dat is 
één van de gedachten die ten grondslag lag aan 
het samenstellen van deze brochure. Verder 
gingen de samenstellers er vanuit dat er gezocht 
moet worden naar een demokratischer manier 
van energieopwekking, waarbij we niet afhanke
lijk zijn van de grote ondernemingen en die niet 
gebaseerd is op uitbuiting en vernietiging van de 
natuur.
Ruim een jaar geleden begonnen de schrijvers 
van de brochure onder andere met de volgende 
(volgens eigen zeggen tegenstrijdige) gedachte: 
'Misschien kunnen we kernenergie tegenhouden, 
maar als we ons daartoe beperken kunnen we 
over een paar jaar opnieuw beginnen met de 
strijd tegen de kolen en nog later tegen de 
kernfusie. Aan de andere kant, als wij met 
technische alternatieven komen, worden deze 
gewoon overgenomen, ingepast in een groei- 
ekonomie'. Het dilemma van de aktievoerder: 
een nieuwe Dodewaard-aktie heeft een konkreet 
politiek perspektief, dat is bij een energiebeleids- 
alternatief niet zo duidelijk. Maar de samen
stellers van de brochure Energie in Nijmegen 
gaan er van uit dat de strijd vóór zonne-energie 
net zo goed te politiseren is, als de strijd tégen 
kernenergie.
In de brochure komen achtereenvolgens aan de 
orde het huidige energiebeleid: de gas- en elek
triciteitsvoorziening op gemeentelijk nivo; de 
produktie- en konsumptiestruktuur; energie
besparing; verkeer en openbare straatverlichting. 
In een drietal bijlagen komen de Nijmeegse 
Kolencentrale, de energieprogramma s van de 
verschillende politieke partijen in Nijmegen en 
een praktische literatuurlijst aan de orde.
Met deze nota Energie in Nijmegen hopen de 
samenstellers een startpunt te hebben voor 
allerlei energieakties. Samen met mensen van de 
FNV, andere politieke partijen en aktiegroepen 
zitten zij in de themagroep Energie en Milieu 
van het zogenaamde Aktieplan Werkgelegenheid 
Nijmegen, een initiatief van de FNV. Deze 
themagroep werkt aan initiatieven op het gebied 
van milieu-vriendelijke bedrijven, stimuleren van 
alternatieve produktie van in moeilijkheden 
verkerende Nijmeegse bedrijven, een eisenpakket 
aan de gemeente (een belangrijke energie- 
afnemer) en energiebesparingsakties, zoals de 
aktie van de Vereniging Milieudefensie in 
Dodewaard in de week voorafgaande aan de 
blokkade in oktober 1980, De Stroomgroep 
en de PSP-afdeling houden zich aanbevolen 
voor andere suggesties.

Lnergie in Nijmegen; besparing, alternatieven, produktie 
en konsumptie, verkeer.
Uitgave: Stroomgroep Nijmegen en PSP-Nijmegen,
80 pagina’s, prijs f. 4,-.
Bestellen door overmaking van f. 5.- (inkl. verzend
kosten) op postgiro 1 25 2738 t.n.v, PSP/Nijmegen, 
Nieuwe Nonnendaalseweg 26.



Kwart
om Cafshuis
D e v erk iez in g en  o p  2 6  m e i h eb b en  tw e e  reële  reg er in g s-co m b in a ties  m o g e lijk  
g em a a k t. E en  C D A /P v d A /D ’6 6 -k a b in e t en  een  C D A /V V D /D ’6 6 -k a b in e t. H et  
in fo rm a teu rs-d u o  R u u d  L ub bers en  Jan d e  K o n in g  zijn  n u  e n k e le  w ek en  b e 
zig  o m  d e  eerste  m o g e lijk h e id  te  o n d e r z o e k e n .
V o o r  ‘B evrijd in g’ h e e f t  h e t  g een  zin  de gang naar h e t  C atshu is g ed e ta illeerd  
te  v o lg e n . Wie w e lk e  p o s t  w il. H o e v e e l o b sta k e ls  er zijn . W elke n o ta ’s, rap
p o r te n  en  verlan glijstjes o p  de a ch tergron d  in h e t  g ed in g  zijn . D e dag- en  
w eek b la d en  staan  er al v o l van . W el kan  ‘B evrijd in g’ e n k e le  sa illa n te  p u n te n  
u it d e z e  fo rm a tie  lic h te n . We r ich ten  o n z e  sch ijn w erp ers nu  dan sp ec ia a l o p  
B eatrix  en  F red  van der S p ek . Zij in de rol van gan gm ak er. Hij in d ie  van ee n  
rep u b lik e in , d ie  e e n  k o n in k lijk e  h an d  sch u d t. ‘A c h ter  h e t g ro en e  g o rd ijn ’ 
h e e f t  z ich  even  van de vergaderzaal van de T w e e d e  K am er naar p a le is  L ange  
V o o r h o u t  b egeven  en  z ich  daar a ch ter  de ro d o d en d ro n s  o p g este ld  o m  te  
z ie n , h o e  de k aarten  in  h e t  k w a r te tsp e l o m  h e t  C atsh u is g esch u d  w erd en .

’t LANGE VOORSPEL

Zoals van een lid van koninklijke huize verwacht 
kan worden, heeft Beatrix twee informateurs 
aangewezen in plaats van één. Koninklijke 
eenvoud uit zich nog steeds in een majesteite
lijke meervoud. Lubbers en De Koning hebben 
van Hun Majesteit de opdracht gekregen “moge
lijkheden te onderzoeken van de vorming van 
een kabinet, dat mag vertrouwen op een zo 
breed mogelijke steun in de volksvertegenwoor
diging” . Let wel ‘mogelijkheden’ en niet ‘de 
mogelijkheden’, zoals in het eerste - foutief - 
ANP-telexbericht vermeld stond. Misschien dat 
Hans Wiegel zich over dit kleine detail kan 
buigen, nu hij krokodilletranen vergiet, omdat 
hij niet voor de eerste informatie-besprekingen is 
uitgenodigd.
Tot dit formaticdebat is Beatrix gekomen na in 
twee dagen tijds 17 adviseurs gehoord te hebben. 
Van de 10 fractieleiders uit de Tweede Kamer 
werd het advies aan Beatrix openbaar gemaakt. 
Het blijkt, dat zij het advies van Van Agt die van 
zijn partij volledige vrijheid had gekregen, geheel 
heeft opgevolgd.

Van Agt adviseerde nl. ‘twee informateurs uit 
CDA-kring, die tot taak moesten hebben te 
onderzoeken welke mogelijkheden er zijn tot het 
vormen van een parlementair meerderheids- 
kabinet op zo breed mogelijke basis'.
De PvdA wou één informateur, liefst een 
CDA-er, die aan de slag zou moeten ten gunste 
van een CDA-PvdA-D'66-kabinet. D’66 
adviseerde praktisch hetzelfde. De VVD wilde 
een CDA-informateur, die een economisch 
herstelplan zou moeten opstellen. Een ruime 
meerderheid is voor zo’n plan volgens de VVD 
zakelijk gezien mogelijk. De CPN wilde weer een 
PvdA-formateur ten behoeve van een ‘zo 
progressief mogelijke regering’. De PPR 
adviseerde een of twee buiten de partijpolitiek 
staande informateurs, eveneens ten behoeve van 
een ‘zo progressief mogelijke regering’.
Klein rechts op haar beurt diende adviezen met 
de meeste tekst in. De SGP noemde 5 keer God 
om als informateur Zijlstra of Biesheuvel voor te

stellen, die een kabinet zou moeten voor
bereiden, dat een goede verstandhouding heeft 
met het parlement. De RPF had God negen keer 
nodig om als informateur Zijlstra of Scholten 
aan te prijzen. Deze zou een kabinet CDA/VVD/ 
D’66, of als dat kan, een kabinet CDA/VVD/ 
SGP/RPF/GPV moeten aankaarten. Het GPV 
wilde ten slote het liefst een formateur voor een 
kabinet, met een beleid, dat zo breed mogelijk ir 
de Kamer steun ontvangt.
Wat opvalt, is dat niet alleen Beatrix het advies 
van het CDA om twee CDA-informateurs te 
benoemen heeft overgenomen. Zij heeft ook 
nauw aansluiting gezocht in haar opdracht aan 
de informateurs bij de verwoording van de 
adviezen van het CDA en de VVD. Terwijl de 
PvdA en D’66 onomwonden van een CDA/ 
PvdA/D’66-kabinet spreken, hebben die twee 
rechtse partijen het over ‘zo breed mogelijk’ en 
‘ruime meerderheid’. Deze formulering van de 
opdracht laat de mogelijkheid van een CDA/ 
VVD/D’66-kabinet open. Hiervoor vormt echter 
voorlopig D’66 een obstakel, daar die niet met 
het CDA en de VVD samen in één regering wil. 
Voorlopig niet.
Op moment van schrijven (14 juni) is dit dan 
ook de belangrijkste vraag: vormen de 
onderhandelingen tussen CDA, PvdA en D’66 
echte onderhandelingen of zijn zij een omweg 
naar een CDA/VVD/D’66-combinatie? Met 
andere woorden: betekent het volledig opvolgen 
van Van Agt’s advies door haar, die in t ’ Lange 
Voorhout zetelt, ‘t Lange Voorspel tot een 
continuering van de huidige regeringscombinatie 
met D’66 als een redelijk aanhangsel?

FRED VAN DER SPEK, SICCO MANSHOLT 
EN BEATRIX

Een bezorgd nieuw lid in de Amsterdamse 
Jordaan vroeg zich af, waarom Fred van der 
Spek als republikein bij de koningin op bezoek 
gaat. Andere PSP’ers trokken hun wenkbrauwen 
op bij de naam Sicco Mansholt, die Fred van der 
Spek adviseerde. Deze en enkele andere zaken 
legden we daarom aan hem voor.

Bevrijding: Op 30 mei heb je voor de PSP advies 
uitgebraeht aan Beatrix over de kabinets
formatie. Twee dingen springen daarbij in bet 
oog. Je adviseert als informateur Sieeo Mans bolt. 
/di deze moet de mogelijkheid van een “zo links 
mogelijk kabinet’9 onderzoeken. Waarom Sicco 
Mansholt? Waarom een zo links mogelijk 
kabinet?
Fred van der Spek: “Om met het laatste te 
beginnen. Vanuit de visie van de PSP is ‘zo 
links mogelijk' het beste. Dat betekent 
natuurlijk niet, wat wij zouden willen. Dat is nog 
heel ver weg en de getalsverhoudingen spelen na 
de verkiezingen mee. Je kunt niet zo maar wat 
adviseren. Diverse combinaties zijn denkbaar, die 
min of meer naar rechts of min of meer naar 
links tenderen. Ik vind, dat het het beste zou 
zijn een zoveel mogelijk naar links tenderende 
combinatie eruit te halen. Ik bedoel daarmee een 
eventueel wat linkser kabinet dan dat van CDA/ 
PvdA/D’66, nl. een van PvdA en D’66 (met 
eventueel de PPR erbij), waaraan een aantal 
leden van de CDA-fractie, die niets van de VVD 
moeten hebben, steun zouden gaan geven. Ik 
denk niet, dat het in de praktijk zal gebeuren, 
maar ik wou die mogelijkheid in dit hele vroege 
stadium niet helemaal uitsluiten.
Waarom Mansholt? Onze gedachte was: het zou 
iemand moeten zijn, die de laatste tijd niet zo 
erg in het politiek gewoel heeft gestaan, o.a. 
gezien allerhande persoonlijke problemen, die 
spelen. Ten tweede zou het iemand met 
behoorlijke ervaring achter de rug in het 
parlements- en regeergebeuren moeten zijn. En 
ten derde voelden we er niets voor iemand van 
het CDA of van D’66 te noemen - dat zou toch 
veel te veel in minder linkse richting wijzen. 
Dus was iemand uit de PvdA het meest voor de 
hand liggend. Verschillende namen waren er te 
bedenken. Maar de voorkeur ging dan toch uit 
naar iemand, die op zijn minst open bleek te 
staan voor radikale gedachten. Toen schoot me 
de naam Mansholt te binnen, die juist na zijn 
politiek actieve leven in Nederland en de EEG 
nogal verrassende ontwikkelingen heeft door
gemaakt, tot vrij scherpe standpunten is 
gekomen, bijvoorbeeld over kernenergie en over 
de maatschappij-ordening.”
Bevrijding: De PSP is een republikeinse partij. 
Niettemin schud je de baud van Beatrix en breng 
je aan baar advies uit. Was bet niet mogelijk 
geweest om je advies bijvoorbeeld per post op te 
sturen, om te laten zien, dat de PSP deze 
monarchistische poppenkast niet bevalt’
Fred van der Spek: “Ik weet niet, of het 
mogelijk was geweest, ‘t Zou kunnen. Ik heb het 
niet onderzocht. Maar het verschil is niet zo 
groot. Het zijn in beide gevallen toch adviezen 
aan de koningin. Met al onze republikeinse 
overtuiging vind ik, dat je moet zeggen: we 
hebben nu eenmaal een monarchie en als je in ’t 
parlement mee wil doen - en dat willen wij - 
dan ligt bet voor de hand, dat je van de daarbij 
behorende invloed zo goed mogelijk gebruik 
maakt. Dus datje ook aan het adviseren bij een 
kabinetsformatie meedoet. Dan kun je het



staatshoofd niet passeren. Dat doet niets af aan 
de overtuiging, dat het een hele foute 
constructie is. Dat is duidelijk genoeg uit alles 
wat de PSP zegt en doet op dit punt. Ik wil ook 
niet de indruk wekken, dat wij bang zouden zijn 
om Beatrix te ontmoeten, gegeven alle scherpe 
uitlatingen, die we over het koninghuis gedaan 
hebben. Maar het zou wat anders zijn, als het 
een bijeenkomst was geweest, die in de sfeer lag 
van een verheerlijking van de monarchie, van het 
koningshuis of van de nationale eenheids
gedachte. Dan zou ik echt geweigerd hebben.” 
Bevrijding: Hoe verliep het gesprek met Beatrix? 
Gezellig? Th ee niet een koekje ?
Fred van der Spek: “Koffie met een koekje. En 
heel plezierig. Beide partijen vertoonden geen 
schroom vrijuit te praten. Het gesprek verliep 
heel vlot. Ik heb een uiteenzetting gegeven van 
wat ik dacht en een aantal vragen beantwoord. 
Het was, wat betreft de persoonlijke 
verhoudingen, een rimpelloos gesprek.”

Bevrijding: Je hebt dinsdagmiddag 2 juni een uur 
met De Koning en Lubbers gepraat. Waarover 
hebben jullie het gehad?
Fred van der Spek: “Het was een heel informeel 
gesprek. Een beetje vrijuit praten met elkaar 
over hoe je allerhande dingen ziet. Het werd 
weinig door hen gestuurd. Ik heb direct in het 
begin gezegd: wat willen jullie? Dat ik met het 
PSP-standpunt kom of dat ik dingen zeg, 
rekening houdend met de getalsverhoudingen in 
de Kamer? Toen zeiden ze: het tweede. We 
hebben toen gesproken over de individualisering 
vooral op sociaal-econoniisch terrein, de 
moeilijke economische situatie, de problematiek 
van de buitenparlementaire actie. Over dat 
laatste hebben we het vrij uitvoerig gehad. Wat 
de visie van de PSP daarop was. Hoe het nu zit 
met het afnemende vertrouwen in de politiek en 
met name in het parlementaire gebeuren bij de 
mensen. Ik heb toen onze visie op het buiten
parlementaire actiewezen uiteengezet. Over Den 
Uyl en Van Agt, de hoofdrolspelers in het 
politieke gebeuren, hebben we het ook gehad. 
Tot slot hebben we gepraat over de opstelling 
van de PSP tegenover een CDA/PvdA/D'66- 
kabinet. Of die anders zou zijn dan tegenover 
het CDA/VVD-kabinet van nu. Ik heb dat zo 
beantwoord als ik dat altijd doe, nl. dat we het 
beleid zakelijk zullen beoordelen en dat die 
beoordeling in meer gevallen positief zal 
uitvallen dan bij het huidige kabinet. Maar dat 
we niet van plan zijn terwille van dat kabinet 
tegen onze beginselen en tegen ons programma 
te stemmen.”

Bevrijding: De PSP. als vijfde grootste partij wat 
het aantal stemmen betreft, zou plaats
vervangend lid van het presidium van de Tweede 
Kamer kunnen worden. De PSP-fractie heeft dat 
afgewezen. Waarom?
Fred van der Spek: “Niet principieel, maar 
omdat het voor zo’n kleine fractie een weinig 
efficiënt tijdsgebruik zou betekenen. Je zou veel 
papier te verwerken krijgen en toch niet bij een

bijeenkomst van het presidium kunnen zijn, als 
het lid, datje vervangt, er al bij zit. Bovendien is 
mijn overtuiging, dat het presidium in het 
algemeen de laatste jaren heel fair optreedt. De 
functie is van zo’n weinig belang, dat ze niet 
opweegt tegen al het werk, dat je erin zou 
moeten steken. Laten we het maar niet doen,

was onze mening. En laten we van de PPR, die er 
wel in wou zitten, maar horen wat er speelt of 
laten we via de PPR iets doorgeven. Dat is ook 
zo met de PPR afgesp roken. De CPN doet het 
net zo als de PSP.”

CHRIS HU IN DER



10 INDA

B ijna o n o p g e m e r k t is India de la a tste  jaren  h e t  g r o o ts te  k o n cen tra tie la n d  van  
d e N ed er la n d se  b ila tera le  (van land to t  la n d ) o n tw ik k e lin g sh u lp  g ew o rd en . 
D e to e n e m e n d e  N ed erlan d se  in teresse  bij d it  g ig a n tisch  gro te  land  b lijk t o .a . 
u it  d e  reis van ee n  d e leg a tie  u it  de vaste  K a m erk o m m issie  voor  o n tw ik k e lin g s 
sa m en w erk in g  vorig  jaar, en  h e t b e z o e k  van een  a m b te lijk e  d e leg a tie  - o .l.v . 
Prins C laus als adviseur van M in ister D e K on in g  - b eg in  d it jaar.
W elke e k o n o m isc h e  rela ties b estaan  er tu ssen  India en  N ed erlan d , en  w at is 
h e t p e r sp e k tie f  daarvan v o o r  de zo g en a a m d e  ‘arm ste  b ev o lk in g sg ro ep en ? ’

De hulprelatie tussen India en Nederland dateert 
al van 1962. India was het eerste land dat 
financiële hulp van Nederland kreeg. Tot 1972 
ontving het land in totaal 407,93 miljoen 
gulden. Daarna nam de hulp sterk toe tot b.v. 
zo’n 225 miljoen in 1979 en 234 miljoen in 
1980. De Nederlandse hulp vormt maar een 
klein gedeelte van het totaal dat India aan hulp 
ontvangt (voor 1979 zo’n 5,4 procent). Maar 
binnen het Nederlandse beleid neemt India een 
steeds belangrijker plaats in.

Uit het in opdracht van de Nederlandse regering 
opgestelde rapport ‘Evaluatie van de Neder
landse ontwikkelingshulp’ (het zgn. rapport 
Janssen), blijkt dat de hulp destijds gestart werd 
om de export van een vijfentwintigtigtal Neder
landse bedrijven naar India voor een teruggang 
te behoeden (India kampte met een tekort 
aan buitenlands geld) èn vooral ook om nieuwe 
exporten te stimuleren.

Deze verkapte exportsubsidie aan een beperkt 
aantal Nederlandse bedrijven is eigenlijk tot 
op heden voortgezet. Dit blijkt o.a. uit het feit 
dat de hulp voornamelijk gekoncentreerd 
is op de ekonomische infrastruktuur (havenaan
leg. levering vissersschepen), leverantie van 
grondstoffen en halffabrikaten voor de industrie 
en omvangrijke kunstmestleveranties. Van alle 
projekten die in 1979 in uitvoering waren, had 
50 procent betrekking op kunstmestleveranties 
(voornamelijk uitgevoerd door DSM) en 16 
procent op de levering van kapitaalgoederen. 
Door het gebonden karakter van de hulp, 
gaat zo ongeveer 80 procent daarvan meteen 
naar Nederlandse ondernemers. (Opvallend in dit 
verband is, dat goedingelichte bronnen vanuit 
het Ministerie vertellen dat India pas twee 
jaren gelden op de hoogte is gebracht van het 
feit dat de hulp sedert januari 1975 partieel 
ontbonden is, d.w.z. dat leningen ook in andere 
ontwikkelingslanden besteed mogen worden.) 
Doordat het grootste gedeelte van de hulp 
gegeven wordt in de vorm van rentedragende 
leningen drukt ze zwaar op de Indiase ekonomie. 
Tegenwoordig moet India in het algemeen 
zo’n 60 procent van de hulp die het ontvangt 
onmiddellijk gebruiken voor rente en aflossing 
van eerder ontvangen gelden.

Ook de berichten over het anderhalf door 
Nederland ondersteunde sociale projekt zijn 
weinig optimistisch. Zo worden in het kader 
van het medefinancieringsprogramma via de 
FNV
een aantal vakbondsprojekten gesteund van 
met name rechtse bonden zoals INTUC, welke 
verbonden is met Indira Ghandi’s Congrespartij.

PARTIKULIERE INVESTERINGEN

Ruim voordat de Nederlandse ontwikkelingshulp 
aan India begon, waren er al een aantal Neder
landse ondernemingen in het land aktief. Philips 
startte bijvoorbeeld haar aktiviteiten in India 
in 1930 en Unilever in 1933. Samen met ENKA 
zijn dit momenteel nog steeds de belangrijkste 
ondernemingen die in India aktief zijn. Verder 
hebben nog een groot aantal relatief kleine 
Nederlandse ondernemingen technische en/of 
financiële samenwerkingsverbanden met Indiase 
bedrijven. Hiertoe behoren o.a. Océ van der 
Grinten, Grasso, Organon, Smit Transforma
toren (Nijmegen), Wavin (een Shell-dochter- 
onderneming), Vicon (Nieuw-Vennep) en 
Hendrix (Boxmeer).
Het effekt van deze Nederlandse bedrijven 
binnen de Indiase ekonomie laat zich goed 
illustreren aan de hand van het voorbeeld 
van Philips India, tegenwoordig PEICO genoemd. 
In 50 jaar is het bedrijf in India uitgegroeid 
tot een organisatie met ongeveer 7000 mensen 
in dienst en fabrieken en verkooporganisaties 
in Madras. Bombav, Calcutta, Poona en Thana. 
De produkten die men maakt variëren van 
grammofoons, radio’s en lampen tot kalkulators 
en kommunikatiesvstcmen.

v*

Buitenlandse bedrijven maken in India fabel
achtig hoge winsten. Volgens regeringseijfers 
liggen deze gemiddeld 250 procent hoger dan 
die van Indiase bedrijven. In 1977 bijvoorbeeld 
maakte de dertig grootste multinationale onder
nemingen een bruto winst van 1533 miljoen 
Rupees op een geïnvesteerd kapitaal van 1375 
miljoen (een rupee is ongeveer 27 cent). Door 
dit soort gigantische winsten kunnen sommige 
bedrijven hun aan vangsinves te ringen in l a 2 
jaar terugverdienen. Ook Philips heeft de laatste 
jaren in India aanzienlijke winsten geboekt. Zo 
was de bruto winst als percentage van het totale 
geïnvesteerde kapitaal voor de jaren 1979 
en 1980 zo’n 20 procent. Deze enorme winsten 
leiden niet alleen tot een snelle groei, maar ook 
tot omvangrijke overboekingen naar het buiten
land. In 1977 verdwenen op deze wijze 1153 
miljoen rupees uit het land. De wekelijke 
winsten en kapitaalvlucht zijn waarschijnlijk 
nog veel omvangrijker door interne overboe
kingen tussen moeder- en dochterbedrijven. 
Daarnaast wordt o.a. op grote schaal aan belas
tingontduiking in India gedaan. Een kommissie 
van de Indiase overheid heeft met betrekking 
tot Philips aangetoond, dat men deze produkten 
naar Europa exporteerde onder de kostprijs!

Verder hebben bedrijven als Philips en Unilever 
vaak een bijzonder grote nadelige invloed op 
Indiase producenten die dezelfde produkten 
maken. Deze worden door hen nogal eens 
kapot gekonkurreerd met illegale - boven het via 
licenties toegestane aantal - produktiekapa- 
citeiten. Philips en Unilever zijn momenteel 
binnen India de multinationals met het grootste 
aantal van deze overkapaciteiten (respektieve- 
lijk voor 12 en 11 produkten) Hierdoor wordt 
niet alleen werkgelegenheid teniet gedaan.

Foto: Ruud Kramer



Blauwe
Revolutie

maar vindt ook een versnelde koncentratie 
van kapitaal plaats.

CLAUS ALS LOOPJONGEN

Ondanks het feit dat de Nederlandse ontwikke
lingshulp niet of slechts nauwelijks aansluit 
bij de basisbehoeften van de massa van de 
Indiase bevolking - ongeveer 50 procent leeft 
volgens officiële cijfers onder de armoedegrens - 
en de Nederlandse partikuliere investeringen 
veel negatieve effekten hebben, ziet het ernaar 
uit dat deze ekonomische banden tussen India 
en Nederland de komende jaren nog verder uit
gebreid zullen worden. Doel van de verkapte 
handelsmissie (begin dit jaar) van Claus en de 
topambtenaar van het Ministerie professor Van 
Dam, was te onderzoeken in hoeverre de relaties 
tussen India en Nederland op het terrein van 
handel, ekonomie, financiën, landbouwtechniek, 
wetenschap en kuituur verbreed kunnen worden. 
Het aan het einde van de reis door Claus en de 
Indiase Minister voor Handel ondertekende 
memorandum laat over de richting van deze 
samenwerking dan ook niets aan duidelijkheid 
te wensen over. Er wordt onomwonden gepleit 
voor een uitbreiding van de kommerciële relaties 
en een (nog) grotere verwevenheid tussen 
bedrijven en ontwikkelingssamenwerking. In 
paragraaf 2.8. van dit stuk staat bijvoorbeeld 
‘Men kwam overeen dat bij daarvoor in aanmer
king komende industriële samenwerking het 
gebruik van overheidsgelden en van partikuliere 
middelen uit India en Nederland, met inbegrip 
van fondsen voor ontwikkelingssamenwerking, 
zou kunnen worden overwogen.

VERZET

Wat vormt nu de achtergrond van deze vergrote 
Nederlandse belangstelling voor India? Op de 
eerste plaats speelt natuurlijk het feit dat het 
land - ondanks het gegeven dat zo’n groot per
centage van de bevolking onder de armoedegrens 
leeft - een gigantisch grote afzetmarkt heeft.
Op de tweede plaats zijn de lonen er voor 
buitenlandse investeerders aantrekkelijk laag. 
Op de derde plaats heeft Indiase overheid 
voor een goede infrastruktuur - in de vorm van 
wegen en havens, kommunikatiemiddelen etc - 
gezorgd, en legt zij buitenlandse investeerders 
niets in de weg bij overboekingen van winsten, 
royalties en dividenden naar het buitenland. 
Verder is o.a. ook belangrijk dat het repressieve 
bewind van Indira Ghandi veel arbeidsonrust 
voorkomt, en dat m.n. in de exportzones grote 
koncessies aan buitenlandse investeerders wordt 
gegeven.
Ook bieden de aktiviteiten in India aan Neder
landse bedrijven de mogelijkheid om samen met 
Indiase bedrijven projekten op te zetten in 
andere ontwikkelingslanden. Zo kan de goed
kope Indiase arbeidskracht ook buiten het land 
zelf uitgebuit worden.
De armste kasten en klassen in India zijn natuur
lijk op de eerste plaats de dupe van deze steeds 
verdergaande ekonomische plundering van hun 
land. Het omvangrijke verzet daartegen o.a. 
door de progressieve partijen en massaorgani- 
saties verdient dan ook ondersteuning vanuit 
Nederland.

De overlevingskansen van zes miljoen Indiërs 
wordt bedreigd doordat het Nederlandse Minis
terie van Ontwikkelingssamenwerking de 
levering van 17 garnalen-trawlers aan India 
financiert. Een duidelijker voorbeeld van hoe 
fout de ontwikkelingssamenwerking van het 
Westen in het algemeen en Nederland in het 
bijzonder met de 'derde wereld’ , kan uitpakken 
is nauwelijks denkbaar.
Dertien Indiase vissersbonden, samen werkend 
in een Nationaal Forum, schreven onlangs een 
open brief aan minister de Koning van Ontwik
kelingssamenwerking waarin zij zich uitspraken 
tegen de levering van de trawlers. Deze schepen 
worden gebouwd bij twee Nederlandse werven 
en kosten tezamen 33 miljoen gulden. Het in
zetten van deze vissersboten zou er voor verant
woordelijk zijn dat de vangst van de ambachte
lijke traditionele vissers nog verder terugloopt. 
Naar aanleding van de brief van de Indiase 
vissersbonden werd eind mei bekend dat de 
levering van acht trawlers voorlopig is opge
schort. Het Nederlandse ministerie wil echter 
de overige negen schepen toch leveren, met 
als argument dat ons land anders aansprakelijk 
zou worden gesteld voor de schade die de 
‘kontraktbreuk’ oplevert en omdat het 
(Nederlandse) ‘werkgelegenheidsaspekt’ toch 
belangrijker is.

Al eeuwenlang worden de kustwateren van 
India, met aan de plaatselijke omstandigheden 
aangepaste vismethoden, bevist. De vis levert 
miljoenen mensen werk én betaalbaar eiwitrijk 
voedsel. Door de toenemende mechanisering 
van de visserij - en de daarmee gepaard gaande 
toenemende export - loopt de visvangst van de 
traditionele vissers steeds verder terug en wordt 
de vis voor de plaatselijke konsument nagenoeg 
onbetaalbaar. Daarnaast gaat het probleem van 
de overbevissing meespelen (daar kunnen de 
Westeuropese vissers van meespreken) en wordt 
het milieu in de kuststrook aangetast. De grote 
handelaren die de moderne vissersschepen in 
hun bezit hebben en exploiteren zeggen over het 
algemeen de diepzee te willen bevissen (en daar 
komen de traditionele vissers met hun kleine 
bootjes niet). De feiten zijn echter anders: 
de huidige diepzeevloot bestaat uit garnalen
trawlers. die de garnalen halen waar ze zitten: 
langs de kust.
Het financieren van de zeventien trawlers is niet 
de eerste keer dat de Nederlandse ‘ontwikkelings
hulp' een kwalijke rol speelt. Al eerder leverde 
Ontwikkelingssamenwerking visserij-onderzoeks- 
schepen. De onderzoeksresultaten van deze 
schepen hebben het alibi verschaft om meer en 
grotere trawlers aan te schaffen.
De Landelijke India-werkgroep publiceerde 
deze maand een brochure, onder de titel Blauwe 
Revolutie, over de bedreiging van de werkge
legenheid van de Indiase vissers door (en de 
woede van hen over) de Nederlandse ‘hulp’.

I)c brochure 'Blauwe Revolutie' is te bestellen door 
overmaking van f 6,60 (incl. verzendkosten) op postgiro 
2463 548 t.n.v. Landelijke India Werkgroep, Voor 
('larenburg 10, Utrecht met vermelding van 'visserij- 
broeiuire'.



In g e sp r e k  o v er
v r e d e sv r a a g s ïu k k e n
“ En a v o n d  als d eze  is v o o r  o n ze  b e id e  partijen  u n iek  in  hun o n d er lin g e  rela
t ie ” . Z o  b eg o n  Gied ten Berge een  d isk u ssiea v o n d  over  vred esvraagstu k k en  
die de a fd e lin g en  A n isterd am -Z u id  van de PSP en  de CPN op  14  m ei j.1. b e 
leg d  h a d d en  tu ssen  h em  en  Duco Hellema (C P N ).
“Ik zeg  n ie ts  n ie u w s ” , vervo lgd e G ied , “ d at de sta n d p u n ten  d ie b e id e  partij
en  d o o r  d e  tijd  h een  over d e fe n s ie  h eb b en  in g e n o m e n , in  de praktijk  n ie t  zo  
ver van elk aar v ersch ild en . Maar an d erzijd s w erd en  d ie  s ta n d p u n ten  over  en  
w eer  vaak m e t k r itiek  en  w a n tro u w en  b ejeg en d , zo n d er  dat d it to t  een  e c h te  
d isk u ssie  le id d e . V a n a v o n d  gaan ‘w e d at dan e in d e lijk  een s d o en . N ie t  om  
o u d e  k o e ien  u it  de s lo o t  te h a len  o f  om  de versch illen  o n n o d ig  aan te sch er
p e n , w e l o m  ze  u it  te d iep en  en  ze  z o  b eter  te b egrijp en . D at is een  voorw aar
d e  o m  een  d isk u ssie  z in v o l te la ten  w o r d e n ” .

kwam Ten Berge terug op de opmerking van 
Hellema dat er met kritische militairen moet 
worden samengewerkt: “Natuurlijk moet dat 
gebeuren. Het is ook politiek onjuist om mili
tairen in absolute zin tot je Tegenstander1 te 
verklaren. Omdat die Tegenstander' zo ongrijp
baar is, zijn we daar wel vaak toe geneigd. Ook 
in de PSP kom ik die neiging nog te veel tegen. 
Interessant is echter dat juist kritische beroeps
militairen je niet zelden voorhouden, dat het 
lidmaatschap van de NAVO vroeg of laat een 
struikelblok zal zijn om verder te gaan, maar óók 
dat iedere vorm van nationale militaire 
verdediging onmogelijk geworden is". Vandaar 
dat Gied ten Berge een pleidooi hield voor het 
onderzoeken van alternatieve geweldloze vormen 
van verdediging.
Duco Hellema gaf toe dat het voor de CPN nog 
te onduidelijk is, hoe Nederland zich buiten de 
NAVO zou moeten of kunnen verdedigen. Hij 
drong aan op meer diskussie over dit onderwerp 
in zijn partij.

In de inleidingen en tijdens de diskussie die daar
op volgde werd spoedig duidelijk waarover er 
tussen CPN en PSP gepraat moet worden, wil de 
samenwerking tussen beide partijen ook op dit 
gebied wat meer gaan voorstellen, dan een 
simpele lijstverbinding. Het gaat dan met name 
om de waardering van het NAVO-lidmaatschap 
en om het bestaansrecht van een krijgsmacht bij 
het ontwikkelen van een vredespolitiek voor ons 
land.
De wapenindustrie en het streven naar ‘konver- 
sie’ (het omschakelen van de produktie van 
wapens op zinvolle produkten) gaf weinig 
verschil van mening. Zowel Duco Hellema als 
Gied ten Berge waren het er over eens dat een te 
frontale opstelling tegenover bedrijven die 
wapens maken, de arbeiders van je vervreemdt 
en je verder van je doel afbrengt. "Het enige wat 
je dan overhoudt, is je eigen gelijk", zo werd 
gesteld.
Duco Hellema gaf wel scherp aan dat er moeilij
ke principiële problemen kunnen rijzen bij het 
uitstippelen van een strategie, waarbij je de 
arbeiders nadrukkelijk probeert te betrekken. 
“Als je er bijvoorbeerld voor kiest om terwillc 
van de werkgelegenheid lopende orders af te 
maken en ondertussen op zoek gaat naar andere 
orders, kan dat in praktijk betekenen dat je 
tegen wil en dank toch betrokken raakt bij het 
produceren van wapens voor de meest twijfcl- 
achtigc regiems", aldus Duco Hellema.

NAVO

Duco Hellema benadrukte dat er ook naar de 
NAVO een strategie ontwikkeld moet worden. 
De grote vredesbewegingen zitten volgens hem 
daarbij op het goede spoor. “Je moet enerzijds 
de bevolking mobiliseren, maar zodanig dat je 
Nederland in liet internationale politieke krach
tenveld niet isoleert. Anders programmeer je je 
eigen mislukking".
De CPN-spreker was ook beducht voor reaktio- 
naire effekten in de krijgsmacht, naarmate de 
druk van de vredesbeweging zich verder ontwik
kelt. “Het gaat erom kontakten te leggen met 
kritische delen van de krijgsmacht. Als je het 
hele leger in één klap afwijst, bemoeilijk je die 
onmisbare steun". Gied ten Berge bracht daarop 
de vraag op tafel of Nederland zich pas zou

isoleren, als Nederland uit de NAVO zou gaan. 
‘Tedere ervaren militair kan je uitleggen, waarom 
Nederland zich niet zo maar van belangrijke mili
taire taken (zoals atoomtaken) kan losmaken 
zonder het militair funktioneren in bondgenoot
schappelijk verband welhaast onmogelijk te 
maken". Gied moest heel weinig hebben van de 
“Deense positie" in het bondgenootschap. 
Denemarken wil al jaren geen kernwapens op 
haar eigen grondgebied toelaten, net als Noor
wegen. Maar beide landen gaan wél akkoord met 
het moderniseringsbesluit van de andere NAVO- 
landen. Bovendien is het onvermijdelijk dat 
Deense militairen in geval van een grote 
Europese oorlog toch met kernwapens zullen 
vechten.

t

“Nederland moet zich dus niet alleen politiek 
zelfstandiger gaan opstellen", vond Gied ten 
Berge, “maar moet ook los komen uit de mili
taire NAVO-struktuur".
Zowel hij als Duco pleitten ervoor, dat Neder
land zich in zijn buitenlandse beleid meer op 
ongebonden landen zou moeten oriënteren. 
Gied was het eens met degenen die zeggen dat 
het NAVO-lidmaatschap te weinig omstreden is
om er nu “een speerpunt" van te maken in de 
strijd van de vredesbeweging. “Maar hoe ver kan
je met die taktische opstelling gaan, voordat je 
politiek opportunistisch wordt?" vroeg hij zich 
af. Gied wees erop, dat zowel de CPN als de PSP 
zich in hun partijprogramma’s tegen het NAVO- 
lidmaatschap keren. Maar hij konstateerde dat 
de CPN het onderwerp in de praktijk liever wat 
naar achteren schuift.
Vanuit de zaal kwam daarop de kritiek dat de 
PSP vaak te veel ineens wil en daardoor de stoot
kracht van akties in gevaar kan brengen. Gied 
maakte daarop nogmaals een onderscheid tussen 
het ad-hoc niveau van de aktie, waarop een 
vredesbeweging zich noodzakelijk beweegt en 
het politieke niveau waarop een partij stelling 
moet nemen.
“Als ook politieke partijen als de PSP en dc CPN 
tic militaire blokvorming niet meer voortdurend 
en openlijk zouden aanvechten, wie dan nog 
wel?" vroeg de PSP-er zich af.

HET LEGER

In een diskussie over de krijgsmacht als zodanig.

In de diskussie met de zaal bleek dat sommige 
aanwezigen zich toch nog wat onprettig voelden 
met het gesprek. “Het gaat toch uiteindelijk om 
de eenheid van optreden, wat doen al die 
verschillen er dan toe?" vroeg iemand zich af. 
“Een gezamenlijke strategie om van politiek 
moment naar politiek moment nieuwe wapen- 
ontwikkelingen tegen te houden is in deze fase 
inderdaad van het grootste belang", erkende 
Gied. “Maar dat ontslaat ons nog niet van de 
plicht om serieus te onderzoeken of onze 
perspektieven voldoende met elkaar sporen".



Minerand,
de overwinning van de hoop
Bij zijn in sta lla tie  als p res id en t van de F ransen  op  21 m ei verklaarde F ran co is  
M itterand: i k  zal tro u w  zijn aan de id eeën  van Jean J a u r è se n  ik zal regeren  
in de naam  van h en , d ie  g ed u ren d e  tw ee  e e u w e n  in vrede en o o r lo g , m et hun  
w erk en  hun  b lo e d , de g e sc h ied en is  van Frankrijk  h eb b en  gem aak t zo n d er  
to t d ie g e sc h ie d e n is  to eg a n g  te  h eb b en  geh ad  anders dan ged u ren d e k orte  en  
g lorieu ze  b r e e k p u n te n  in o n z e  m aatsch ap p ij'.
M et M itteran d 's o v erw in n in g  lijk t eerd er de h o o p  g ew o n n en  te h eb b en  dan  
een  c o n c r e e t  an d er p o lit ie k  b e le id .
Z oals in F rankrijk  lijk t o o k  e ld ers de h o o p  op  een  an d er b eleid  te g ro e ien . 
H oop  d ie g r o e it  tu ssen  de d is te ls  van an gst. A n gst o m  de k ern w ap en s en  een  
m ogelijk e  o o r lo g , o m  e e n  z ic h  v o o r ts le p e n d e  e c o n o m isc h e  crisis, om  afbraak  
van h e t so c ia le  v erzek er in g sste lse l.
T w ee h o n d erd d u ize n d  m en sen  d a n sten  na M itteran d 's overw in n in g  op  de  
Place de la B a stille . Maar is M itteran d  in staat de v ersteen d e  stru ctu ren  van  
h et F ranse k a p ita lism e  to t  d an sen  te  brengen?

Wat het Franse volk zeker van Mitterand kan 
verwachten is een verbetering van zijn sociaal- 
economische positie. De minimumlonen en 
pensioenen zijn omhoog gegaan. Een belangrijk 
deel van de grote bedrijven zal genationaliseerd 
worden, waardoor de economie en ook de werk
gelegenheid beter gecontroleerd kunnen worden. 
Ook is te verwachten, dat de inspraak van de 
bevolking op allerlei niveau’s zal toenemen. Dat 
er een zekere democratisering zal plaats vinden. 
In de bedrijven, In de media. In de regio’s. Dat 
de regering meer oog zal hebben voor de eisen 
van de vakbonden en andere maatschappelijke 
organisaties.
Te verwachten valt ook, dat allerlei actiegroepen 
meer de ruimte zullen krijgen voor hun ver
langens. Op milieugebied. Op het gebied van 
vrouwenemancipatie.
Maar er zitten twee grote "maars’ aan deze over
winning van de hoop in Frankrijk. Dat is het 
'maar’ van de structurele en politieke 
beperkingen, die Francois Mitterand zal 
ontmoeten. Links (sociaal-democraten, 
socialisten, communisten) zullen deze maand de 
parlementsverkiezingen moeten winnen, wil 
Mitterand niet als een machtige president 
machteloos in het Elysée opgesloten worden. De 
sociaal-democraten zullen de conservatieve en 
reactionaire stromingen in bedwang moeten 
kunnen houden. Grote groepen van deze 
stromingen hebben zich als volgevreten luizen in 
de pelsmantel van Frankrijk’s staat decennia lang 
genesteld en zij zullen zich niet met een een
voudige veeg van de sociaal-democratische 
klerenborstel laten wegjagen. Ondertussen weet 
men al of links de verkiezingen gewonnen 
heeft.

Ook zullen Mitterand en de zijnen tot een werk
bare verhouding met de communisten moeten 
komen, die in de vakbonden, in bedrijven en in 
bepaalde steden soms zeer progressieve activi
teiten ontplooien, maar soms ook zeer reactio
naire. Bij dat laatste denke men slechts aan de 
anti-buitenlandse-arbeiders-hetze, die door de

communisten enkele maanden vóór de verkie
zingen op gang is gebracht.
Een tweede grote "maar’ zijn Mitterand’s poli
tieke opvattingen zelf. Van deze president is 
geen anti-NAVO-politiek te verwachten. In een 
vlekkeloos Engels deelde de nieuwe minister van 
buitenlandse zaken, Claude Cheysson, reeds aan 
de Washington Post mee: “Wat de NAVO 
betreft, je kunt geen meer betrouwbare bond
genoot verwachten dan wij.” Ook staat er geen 
anti-kernwapen-politiek op het programma van 
deze president. Geen oppositie tegen de Ameri
kaanse plannen in zake de plaatsing van 
Pershing- en Tomahawk-raketten in West- 
Europa. Van deze president is niet te verwach
ten, dat hij een minder kapitalistische houding 
tegenover de Derde Wereld-landen zal hebben. 
Hij zal meer de nadruk leggen op de dialoog met 
deze landen, maar niet fundamenteel tegemoet 
komen aan de eisen van deze landen. Deze pre
sident zal van Frankrijk een soepel EEG-land 
maken, wat tot een verdere uitholling van de 
nationale bevoegdheden zal leiden. Van dit 
Frankrijk kan men meer oppositie tegen het 
apartheidsregiem van Zuid-Afrika tegemoet zien, 
maar tegelijk ook een meer ten gunste van Israël 
geprononceerde politiek.

Met Mitterand zal op staatsniveau de reëel 
bestaande socialistische internationale aan be
lang winnen. Samen met Helmut Schmidt in 
West-Duitsland zal hij inzake vraagstukken van 
wapenbeheersing, Oost-West-relaties en Noord- 
Zuid-relaties de woordvoerder van de dialoog, 
van het overleg, van de consultatie zijn. Deze 
reëel bestaande socialistische internationale, wier 
principe het gesleutel aan de bestaande machts
verdeling in de wereld is, zal als politieke vriend 
hebben de conservatieve internationale van 
Ronald Reagan en Margareth Tatcher, die de 
nadruk leggen op militaire macht en politiek- 
economische drukmiddelen in de Oost-West- en 
Noord-Zuid-relaties.
In de wereld van vandaag heeft deze conserva
tieve internationale het voortouw. Helmut

Schmidt dreigde enkele weken geleden met af
treden om op die manier zijn positie te ver
sterken tegenover de Amerikaanse president, die 
hij tot vervroegde onderhandelingen met de 
Russen wilde bewegen. Maar of en wanneer er 
onderhandeld wordt, wordt uiteindelijk door de 
Amerikanen bepaald. Aan hen wordt door 
Frankrijk en West-Duitsland nog steeds het poli
tieke initiatief overgelaten.
Hoe zou deze reëel bestaande socialistische inter
nationale anders kunnen? Moet ze toegeven aan 
de anti-kernwapen- en pacifistische bewegingen 
in West-Europa, die willen dat de Europese 
bevolkingen het lot in eigen hand nemen door 
met ontwapenen te beginnen? Zou ze ook de 
agenda en het tijdstip van de onderhandelingen 
door deze bewegingen moeten laten bepalen, nu 
deze bewegingen al bijna de Westerse landen tot 
de onderhandelingstafel gedemonstreerd 
hebben?
Het is de politieke onmogelijkheid van de 
sociaal-democratie de hoop van velen in West- 
Europa in een fundamenteel ander, socialistisch 
beleid te vertalen. Haar ingroei in het burgerlijke 
staatsapparaat, haar verstrengeling met de 
economische en militaire belangen van het 
kapitalisme en haar politieke filosofie ver
hinderen, dat zij die fundamentele keus zal 
maken.
Het tragische en tevens het komische van de 
sociaal-democratie is dat zij steeds zegt die keus 
te willen maken. Grote voormannen van de 
sociaal-democratie belichamen ook steeds deze 
kloof tussen wil en daad. Zoals Jean Jaurès 
(1895-1914), op wie Mitterand zich als zijn 
lichtende voorbeeld beriep bij zijn installatie als 
president. Aanvankelijk voorstander van de 
"strategie participationiste’, waardoor de Franse 
sociaal-democraten deel konden gaan uitmaken 
van burgerlijke regeringen, verandert Jean Jaurès 
enkele jaren vóór de Eerste Wereldoorlog in een 
anti-oorlog socialist. Hij verzette zich tegen de 
invoering van de driejarige militaire dienstplicht. 
Hij weigerde in 1913 een post in de regering van 
Gaston Doumergue wegens het vredesvraagstuk. 
Een jaar later wordt hij wegens zijn principiële 
opvattingen over oorlog en vrede vermoord.
Op welke Jean Jaurès beriep zich Francois 
Mitterand? Kan hij de hoop van de dansende 
mensenmenigte op de Place de la Bastille bevre
digen? Kan hij de versteende structuren in 
Frankrijk aan het dansen brengen? Een klein 
beetje. Maar wellicht genoeg om de distels van 
angst te laten overwoekeren door het groen van 
de hoop, dat de Fransen zelf zullen moeten 
planten.

CHRIS HUINDER



- IN T E R V IE W  M ET P R O F . W E R T H E IM  -

In  L issab on  w o r d t van 19  to t  2 3  ju n i een  Internationaal Tribunaal over Oost- 
Timor g e h o u d e n . S in d s d ecem b er  1 9 7 5  is O o st-T im o r  d o o r  In d o n es ië  m ilita ir  
b e z e t  en  in g e lijfd . T o t  dan to e  w as O o st-T im o r  e e n  P ortu gese  k o lo n ie . Een  
w e e k  v ó ó r  de m ilita ire  inval d o o r  In d o n es ië  riep e c h te r  de b ev r ijd in g sb ew e
g in g  F R E T IL IN  de o n a fh a n k e lijk h e id  van O o st-T im o r  u it. Z es jaar str ijd t nu  
h e t  F R E T IL IN  tegen  de In d o n esisch e  b e z e tt in g , d ie  to t  h o n d erd d u izen d en  
d o d e n  en  to t  een  g ew e ld ig  g ro te  h o n g e r sn o o d  h e e f t  g e le id .
H et F R E T IL IN  is de b elan grijk ste  in it ia t ie fn e m e r  to t  h e t  T rib u n aal, d at o n 
d er a u sp ic iën  sta a t van h e t  P erm an en te  V o lk str ib u n a a l. O nlangs h ie ld  d it  
V o lk str ib u n a a l een  in tern a tio n a le  z itt in g  te  S to c k h o lm  tegen  d e  R u ssisch e  
b e z e tt in g  van A fg a n ista n . In ee n  v o lg en d e  ‘B evrijd in g’ w illen  w e  ee n  u itg e 
breid  verslag geven  van h e t T rib u n aal in L issab on . M aar v ó ó r  zijn  vertrek  naar  
L issab on  vroegen  w e aan prof. Wertheim w a t zijn  b ijdrage aan h e t T rib u n aal 
zo u  zijn  en  w a t h e t  b e lan g  van d it  T rib u n aal is.

Be vrij ding: U treedt op het Tribunaat op als 
deskundige inzake de hulp, die door IGGI (1), 
waarvan Me der land voorzitter is, aan Indonesië 
gegeven wordt. Twee vragen hierover. Heeft 
volgens u Indonesië deze buitenlandse hulp 
nodig en draagt deze hulp bij aan de leniging van 
de nood van de allerarmsten in Indonesië? 
Wertheim: Over de eerste vraag kan ik het 
volgende zeggen. In principe moet men er nog 
altijd van uit gaan, dat Indonesië behoort tot die 
landen, waar een groot deel van de bevolking 
onder de armoedegrens leeft. Volgens 
berekeningen van deskundigen en ook van 
Indonesische sociologen en economen, leeft 
omstreeks 50% van de bevolking van het dicht
bevolkte hoofdeiland Java onder de armoede
grens. Dat betekent, dat deze mensen vandaag 
geen zekerheid hebben, dat ze morgen te eten 
zullen hebben. Dus vanuit dat oogpunt kan men 
zeggen, dat Indonesië behoort tot die landen, die 
in aanmerking zouden moeten komen voor een 
beleid dat gericht is op een verbetering van de 
toestand van de allerarmsten.

Aan de andere kant, wanneer u vraagt, heeft het 
zin Indonesië te helpen, dan moeten we niet 
alleen denken aan de situatie van de bevolking, 
maar ook aan de struktuur van de overheid en 
aan de inkomens, waarover deze overheid 
beschikt. En nu moeten we er rekening mee 
houden, dat vanaf ongeveer 1973 door de snelle 
stijging van de olieprijzen op de wereldmarkt de 
huidige Indonesische uitvoer ongelooflijk 
geprofiteerd heeft van deze prijsstijgingen 
zonder dat het land zijn exportomvang heeft 
hoeven te verhogen. Het land kon grote winsten 
maken, overschotten kweken, die in principe 
zeer goed hadden kunnen en hadden moeten 
worden besteed om de problemen van Indonesië 
op te lossen. Op het ogenblik heeft de 
Indonesische regering jaarlijks ruim 6 miljard 
Amerikaanse dollars aan overschotten. Door 
economische deskundigen en door politici wordt 
kritiek uitgeoefend, dat deze overschotten niet 
gebruikt worden voor een verbetering van de 
situatie van een groot deel van de bevolking. 
Vanuit dit oogpunt kun je zeggen, dat, wanneer 
de Indonesische regering geen enkele kans ziet, 
ook niet met zijn huidige grote overschotten, 
werkelijk een ontwikkeling op gang te brengen,

die ten bate komt van de bevolking, dat het dan 
volstrekt weggesmeten geld is, als er nog eens 
drie miljard dollar tegenaan gegooid wordt in de 
vorm van ontwikkelingshulp van de 1GG1. 
Maar nu kom ik aan uw tweede vraag toe: wordt 
werkelijk deze hulp gebruikt ten behoeve van die 
bevolking? Ook vanuit Indonesië wordt er 
ernstige kritiek uitgeoefend, dat een heel groot 
deel van de bedragen, waarover de staatskas 
beschikt, besteed worden aan de aankoop van 
militair materieel. Mijn kritiek in Lissabon op 
het Tribunaal zal zich daarop richten. Dat in 
feite die IGGI-hulp in de eerste plaats ertoe 
strekt de positie te versterken van de staat, die 
sinds 1975 op grote schaal agressie pleegt tegen 
een klein buurland.1'
Bevrijding: Ik wilde daar in een volgende vraag 
op aansluiten. Indonesië heeft in december 1975 
Oost-Timor aangevallen, bezet en ingelijfd als 
27ste provincie. Sinds december 1975 is volgens 
allerlei rapporten waarschijnlijk een derde deel 
van de bevolking van 600.000 mensen 
omgekomen. Daarnaast heeft onlangs in Port 
Moresby (Papoea Nieuw Guinea) een Tribunaal, 
dat daar gehouden werd, gesproken over 
duizenden doden en gemartelden, in de laatste 
twintig jaar op West-Irian als gevolg van het 
optreden van Indonesische militairen. Ziet u nu 
rechtstreeks verband tussen de politieke en 
economische steufi, die Indonesië vati de IGGI 
krijgt en het Indonesische militaire optreden op 
Oost-Ti m or en Wes t-Iria 11 ?
Wertheim: “Ja, dit behoort eigenlijk niet tot het 
onderwerp, waarover het Tribunaal gaat, de 
kwestie West-Irian. Maar in principe zou ik het 
zeker zo willen stellen, dat de versterking van de 
militaire macht van Indonesië door de levering 
van allerlei zeer modern materieel alleen 
gebruikt kan worden ten behoeve van de 
onderdrukking van het nog altijd bestaande en 
nog doorgaande verzet op Oost-Timor, maar net 
zo goed tegen andere buurlanden als Papoea 
Nieuw Guinea, dat in 1975 onafhankelijk is 
geworden, en tevens kan worden gebruikt op 
West-Irian.

Ik wens niet te beweren en ik kan het niet 
bewijzen, dat de hulp, die via de IGGI gegeven 
wordt, rechtstreeks de wapens levert, waarmee 
de Indonesische regering haar agressie kan

uitvoeren en waarmee het verzet in Oost-Timor 
onderdrukt wordt. Maar ik zou willen stellen, 
dat de kontakten, die door deze hulp worden 
gelegd, tegelijkertijd ook de opening geven, 
waardoor de Indonesische militairen aankopen 
kunnen doen in de landen, die deel uitmaken 
van de IGGI.
Om een heel duidelijk voorbeeld te geven. De 
Amerikanen hebben Bronco-vliegtuigen geleverd 
die wel degelijk een rol hebben gespeeld bij de 
vernietiging van de voedselgewassen op grote 
schaal op Oost-Timor in de jaren 1977-1979. 
Dat is herbicide geweest. Dat was dé grote 
oorzaak van de ongelooflijke verliezen aan 
mensenlevens, veel meer nog dan de directe 
aanval van 1975, waarbij ook al vele slachtoffers 
zijn gevallen. Van Engeland is het ook bekend, 
dat het vliegtuigen heeft geleverd, die een rol 
hebben gespeeld bij de bombardementen op 
Oost-Timor. Maar ook transport-vliegtuigen, die 
door Fokker zijn geleverd, zijn gebruikt om 
troepen zeer snel op grote schaal uit Indonesië 
naar Oost-Timor te kunnen vervoeren.

Daarnaast is er nog de bekende korvetten
kwestie. Men kan met zekerheid zeggen, dat 
daarmee de Indonesische marine versterkt is om 
een complete blokkade rond Oost-Timor te 
kunnen handhaven.11
Bevrijding: Kan volgens u het Tribunaal een 
bijdrage leveren tot het beëindigen van de 
Indonesische bezetting van Oost-Timor? Welke 
rol kan Nederland en eventueel Portugal hierbij 
spelenI
Wertheim: “De rol van Nederland is tot dusver 
geweest de belangen van Portugal op 
diplomatiek terrein te behartigen bij Indonesië, 
omdat Portugal onmiddellijk na de inval op 
Oost-Timor zijn diplomatieke betrekkingen met 
Indonesië heeft verbroken (2) U sprak van de 
27ste provincie. Dat is de bewering van 
Indonesië, maar er zijn maar heel weinig staten 
in de wereld, die die annexatie werkelijk erkend 
hebben. Tot die staten behoren wel Japan, VS, 
Australië, Nieuw-Zeeland en Canada. Door West- 
Europese landen is de annexatie niet erkend, 
maar ze steunen wel via de IGGI en op andere 
wijze de Indonesische regering, zonder dat zij als 
voorwaarde voor steun stellen, dat Indonesië 
zich aan beslissingen, die door de Verenigde 
Naties worden genomen, houdt.
Nu zijn er aanwijzingen, dat Portugal een nieuwe 
diplomatieke stap wil zetten. Het zou natuurlijk 
van erg groot belang zijn, wanneer dit Tribunaal 
er mede toe zou kunnen dienen - behalve om het 
wereldgeweten wakker te schudden - om ook de 
Portugese regering aan te sporen die 
diplomatieke stap te zetten, waardoor een 
uitweg uit het verschrikkelijke lijden van de 
Oost-Timorese bevolking mogelijk gemaakt 
wordt. Ik durf me er niet over uit te laten of 
deze verwachting reëel is. Maar ik meen 
begrepen te hebben, dat dit een van de dingen is, 
die men hoopt met dit Tribunaal in Lissabon te 
bereiken.11

CHRIS HUINDER

De noten staan op pagina 15



opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

hij het volkshuisvestingsbeleid van

SPREIDINGSBELEID EN A N T I
RACISME

Jarenlang is er in Nederland hele
maal geen rekening gehouden met 
de huisvesting van de slachtoffers 
van 300 jaar Nederlandse koloniale 
uitbuiting en van de door de onder
nemers voor de rotste en laagstbe
taalde baantjes geronselde gastarbei
ders. Zij konden alleen een dak bo
ven hun hoofd krijgen door het 
voor een te hoge prijs huren of ko
pen van de allerslechtste woningen 
in de meest verkrotte wijken. Uit de 
nieuwere en grotere woningen in 
buitenwijken werden ze stelselmatig 
geweerd. Niet alleen door partiku- 
liere huisbazen, die bang zijn voor 
waardedaling van hun bezit, maar 
ook door woningcorporaties, ge
meenten en bewoners.

Door gebrek aan gemeentelijk be
leid bestaat in sommige oude w ij
ken van Rotterdam nu ruim de 
helft van de bevolking uit gastarbei
ders en Surinamers, terwijl ze in an
dere wijken nauwelijks te vinden 
zijn. Dat betekent: grote gezinnen 
in te kleine woningen, zeer winstge
vende horizontale verkoop van wo
ningen, schoolklassen die voor 90% 
of meer uit buitenlandse kinderen 
bestaan, Nederlanders die proberen 
tot elke prijs de oude wijken te ont
vluchten en al vast hun kinderen el
ders naar school sturen. Zo ontstaat 
er een vorm van apartheid. Het leek 
erop dat de vooral door buitenlan
ders bevolkte wijken, in afwachting 
van de algehele kaalslag, maar aan 
hun lot werden overgelaten. In deze 
oude arbeiderswijken, waar toch al 
zoveel onopgeloste problemen be
staan, werd de aandacht afgeleid 
naar de buitenlanders. De nieuwe 
wijken werden een bolwerk van Ne
derlanders die de buitenlanders zijn 
ontvlucht, in de hoop ze nooit meer 
als buren tegen te komen.

Door dit wanbeleid kon de kanker 
van het racisme voortwoekeren. Er 
bestaat geen betere voedingsbodem 
voor fascistische waandenkbeelden. 
Het is een schande dat links daar
voor veel te lang de ogen heeft toe
geknepen. Jarenlang hebben Neder
landse bewoners van oude wijken 
tevergeefs aangedrongen op een ak- 
tief spreidingsbeleid, waardoor bui
tenlanders in nieuwe wijken zou
den worden voorgetrokken bij het 
toewijzen van een woning. Dat de
den ze niet uit racisme, maar juist 
om de voedingsbodem voor het ra
cisme weg te nemen. Schoorvoe
tend is het Rotterdamse PvdA-kol- 
lege nu eindelijk eens begonnen met 
een zeer bescheiden aanzet to t zo'n 
spreidingsbeleid. Een spreidingsbe
leid dat niet uitgaat van dwang
maatregelen of van streefgetallen, 
maar uitsluitend van de aktieve toe
lating van buitenlanders to t de met 
gemeenschapsgelden gebouwde wo
ningen in de buitenwijken. En wie 
hebben er nu kritiek? Niet alleen de 
bewoners van dure wijken of VVD- 
minister Wiegel. Maar ook Siep van 
der Werf in "Bevrijding" nr. 10 (en 
trouwens eerder onze hoofdredak- 
teur Rudi Boon in "De Groene" 
van 1 april 1981).

Siep rekent het Rotterdamse sprei
dingsbeleid to t het in mooie woor
den verpakte racisme. Daarmee lijk t

het PvdA-kollege op één lijn te stel
len met de terecht door hem aange
vallen rassenwaan van Volksunie, 
Centrumpartij en DS'70. Mij lijk t 
dat absoluut niet terecht. De wo
ningdistributie to t nu toe loopt veel 
racistischer. Daartegen vallen de be
grijpelijke bezwaren tegen het bij de 
woningtoewijzing meetellen van de 
herkomst in het niet. Zonder zo'n 
spreidingsbeleid zou de PvdA op 
den duur door haar basis gedwon
gen worden om hetzelfde anti-bui- 
tenlanders beleid te gaan voeren als 
waaraan de door de Franse kommu- 
nisten beheerste gemeentebesturen 
zich tegenwoordig schuldig maken. 
Of zou ze een toenemend deel van 
haar arbeidersaanhang moeten over
laten aan Glimmerveen. Het sprei 
dingsbeleid kan een belangrijk anti
racistisch wapen zijn en zal m.i. 
door links dan ook als zodanig be
nut moeten gaan worden.

Dat neemt niet weg dat er best re
den tot kritiek is. Voorlopig gaat 
het meer om PvdA-propaganda dan 
om beleid. De Nederlandse bewo
ners van oude wijken worden tevre
den gesteld door te bevorderen dat 
enkele buitenlanders vrijwillig gaan 
verhuizen, hoewel dat maar een 
druppel op de gloeiende plaat is. 
Een probleem kan ook zijn dat juist 
de meest ontwikkelde en aangepas

te buitenlanders, die onmisbaar 
waren voor het kontakt tussen 
Nederlandse en buitenlandse bewo
ners van oude wijken, het eerste 
wegtrekken naar een goede woning 
in een andere wijk. En tenslotte 
komt de maatregel natuurlijk veel 
te laat. Door niet al vanaf het begin 
van de komst van de buitenlanders 
te gaan spreiden, liet men de 
indruk ontstaan dat de buitenlan
ders de schuld waren van de proble
men in de oude wijken. De buiten
landers vrezen nu (ten onrechte) 
dat ze gedwongen zullen worden 
om snel en massaal te verhuizen 
naar wijken die ver liggen van de 
door hen ingerichte godsdienstige 
en verenigingsruimten. Velen b lij
ven liever als groep van dezelfde 
nationaliteit bijeen, maar de poging
en om daaraan tegemoet te komen 
door per wijk één bepaalde nationa
lite it voor te trekken komt ook niet 
sympathiek over. Bovendien zou 
het spreidingsbeleid de aandacht 
kunnen afleiden van de noodzaak 
to t drastische opvoering van het 
voorzieningenpeil en de stadsver
nieuwing in de oude wijken.

Het lijk t me een taak voor de PSP 
om mee te denken en te werken aan 
de oplossing van zulke problemen. 
Maar een partij die de voedingsbo
dem voor het racisme wil wegne
men, kan het zich niet veroorloven 
om een als anti-racistisch bedoelde 
maatregel botweg af te schilderen 
als het tegendeel daarvan.

ERIK MEIJER
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(1) De IGGI is de Inter-Gouvermentele Groep inzake 
Indonesië. Deze groep van westerse landen en enkele 
internationale financieringsorganisaties geeft al 16 
jaar lang zg. ontwikkelingshulp aan Indonesië. Op de 
laatste bijeenkomst in mei in het Amsterdamse 
Amstelhotel heeft de groep tot een hulpbedrag van
3 miljard dollar besloten.

(2) Recente berichten van Oost-Timorese vluchtelingen 
in Portugal spreken van een scherpe daling in de 
afgifte door de Nederlandse ambassade te Djakarta 
van Portugese paspoorten aan Oost-Timorese 
vluchtelingen, die naar Djakarta wisten te 
ontsnappen. Fred van der Spek heeft hierover eind 
maart vragen aan de minister gesteld. Deze ontkent 
de vermindering van paspoort-afgiften. In Lissabon 
hopen we aanvullende gegevens over deze kwestie 
te krijgen.

In juni 1980 heeft de SVS/PSP een studiedag 
georganiseerd over het onderwerp ‘selektieve 
nationalisaties en industriële ekonomie’. Voor 
deze dag is een mapje uitgebracht, waarin 
artikelen van de inleiders waren gebundeld. Dit 
mapje was snel uitverkocht, maar de vraag ernaar 
bleef bestaan. Daarom heeft de SVS de brochure 
laten herdrukken. In de brochure staan de 
volgende artikelen:
— Rien Huiskamp: de ekononiie-debatten van de 

Franse en Engelse socialisten
— Hein Vrolijk: de socialistische uitdaging
— Geoff Hodgson: de politieke betekenis van de 

alternatieve ekonomische strategie
— Tom Forester: De strategie voor het bedrijfs

leven buitenspel gezet
— Steve Bodington en Ken Coates: Alternatieve 

planning, arbeiderskontrole en werkgelegen
heid

— Adriaan Dorresteyn: De overheids- 
onderneming

De brochure is 64 pagina’s dik en is te bestellen 
door storting van f 8,10 (inkl. porto) op giro 
348 19 95 t.n.v. SVS/PSP te Amsterdam.



BERICHTEN
GEZOCHT

De Software Commissie van de PSP zoekt 
programmeurs die op basis van vrijwilligheid en 
met kennis van COBOL behulpzaam willen zijn 
bij het ontwikkelen van de programmatuur voor 
de computer van het partijburo.
Het is de bedoeling dat er gewerkt wordt aan de 
hand van een door de Commissie gemaakte 
opzet.
Reiskosten worden vergoed.
Nadere informatie en aanmelding: Partijburo 
PSP, Peter van der Veen, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, tel.: 020 - 267374 toestel 12.

DOET U MEE
Veel mensen zijn zich bewust van de funda
mentele tegenstellingen in onze maatschappij. 
Ze willen bouwen aan een tegenbeweging, 
vanaf de plek waar ze werken: in bond. bedrijf, 
partij, kerk, buurt enzovoorts.
Daarbij is het vaak moeilijk om goed zicht te 
krijgen op de ingewikkelde en onoverzichtelijke 
dagelijkse werkelijkheid. Scholing is dan belang
rijk. Om niet meteen stuk te lopen op de tegen
krachten of op je eigen idealisme en radikaliteit.

?
■

Zeker ais je je net aan de ideologie van zoge
naamde middengroepen in de maatschappij 
ontworsteld hebt.
Bert Stuurwold is IKVOS-werker en werkt met 
mensen die uit deze veelal kerkelijke milieus 
komen. (IKVOS is de zusterorganisatie van het 
IKV en houdt zich bezig met de problematiek 
van de ontwikkelingssamenwerking). Voor dat 
werk schreef Stuurwold een nieuw' scholings- 
boek: “Maatschappij-analyse. Doet u mee?". 
Eerder van hem verscheen: “Door welke bril 
kijken we naar de Derde Wereld" en “Kiezen 
we echt voor de armen?" (resp. 6e en 4e druk). 
Van zijn nieuwe bock zegt Stuurwold zelf: 
'Het boek is partijdig, beperkt en niet voor

Dit affiche is te bestellen door overmaking van f. .5,- 
Amersfoort niet vermelding affiche vredesteken'. 
Het affiche wordt dan in een koker toegezondeti.

op postgiro 435382 t.n.v. Kerk en Vredt

iedereen'.
Partijdig omdat de schrijver onvrede heeft met 
de bestaande orde. waaraan maar enkelen deel 
hebben aan de macht en omdat hij ondubbel
zinnig kiest voor de onmachtigen en onder
drukten.
Beperkt, omdat het doel van het boek is het 
geloof in de neutraliteit aan te tasten. Lezers 
moeten met argwaan gewapend worden, 
wanneer zij allerlei zaken om hen heen 
beoordelen.
Voor 'geschoolde' PSP-ers bevat het boek 
geen spiksplinter nieuwe inzichten. Maar voor 
iedereen is het leuk en prikkelend geschreven. 
Voor al degenen die met scholingsgroepen 
werken is het een nuttig stuk gereedschap, 
dat met name bij de 'middengroepen', die 
Stuurwold op het oog heeft, hard kan aankomen, 
Zo deelt kerkelijk vormingswerker Stuurwold 
naar de officiële kerken heel wat mokerslagen 
uit.

GILD TEN BERGE

Het hoek is verkrijgh;i:ir in de boekhandel of door 
overmaking van f. 15.- (inkl. verzendkosten) op 
postgiro 30(o()2o t.n.v. IK VOS. Nijkerk. o.v.v, 
“ Maatschappij-analyse".

ï
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PSP EN VAKBEWEGING

De Partijraad van de PSP (tussen twee Kongressen 
door het hoogste kollege van de partij) houdt 
binnenkort een diskussie over de verhouding 
van de PSP tot de vakbeweging. Ter voorbe
reiding is er bij de Stichting Vorming en 
Scholing (SVS) een diskussiestuk verschenen. 
Deze rtiap gaat over de relatie van de PSP met 
de vakbeweging, wat de PSP vindt van het beleid 
van die vakbeweging (arbeidsvoorwaardenbeleid, 
looneisen, matigingspolitiek enzovoort) en de 
taak van de PSP (en haar leden) naar de vak
beweging toe én binnen die organisaties.
De map PSP en de Vakbeweging is te bestellen 
door overmaking van f. 2,50 op postgiro 3481995 
t.n.v. SVS/PSP te Amsterdam met vermelding 
van 'Bulletin 29’.
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Roberf Le Diable
Het staat zo mooi in ons programma: vertegen
woordigers moeten direkt terugroepbaar zijn 
door hun achterban. De affaire rond het 
Utrechtse gemeenteraadslid Robert van Gemert 
heeft weer eens duidelijk gemaakt dat dit in de 
praktijk niet zo eenvoudig waar gemaakt wordt. 
Een half jaar lang is er in de PSP-Utrecht gedis- 
kussieerd tussen voor-en tegenstanders over het 
terugroepen van Van Gemert. Dat ging er vaak 
fel aan toe, waarbij de kampen hard tegenover 
elkaar kwamen te staan. Maar aan het eind 
wordt de zin van al die diskussies weggevaagd, 
als het betrokken raadslid zijn eigen oordeel 
stelt boven dat van de achterban: Robert van 
Gemert heeft besloten tegen eerdere beloften in 
in de raad te blijven zitten, zijn lidmaatschap van 
de PSP op te zeggen en in de raad nu de Socia
listische Partij te gaan vertegenwoordigen. 
Natuurlijk is het kwalijk dat de wet dit soort 
eigenmachtig optreden van gekozenen mogelijk 
maakt. De kater wordt echter toch vooral ver
oorzaakt door het feit dat kennelijk ook bij anti- 
autoritairen-bij-uitstek toch snel een argument 
bedacht is om zo’n gedrag te rechtvaardigen als 
de eigen positie in het geding is.
Zes jaar lang heeft Robert van Gemert in de 
Utrechtse gemeenteraad de PSP vertegenwoor
digd. Dat ging in zijn stijl: rebels, geruchtma
kend, met volle inzet van werklust en emoties en 
met deskundigheid van zaken. Zes jaar lang ook 
was er de groep mensen, die dat werk begeleid
den, ondersteunden en mee voorbereidden. 
Vaak waren er daarbij stevige diskussies over hoe 
de PSP in de raad moest optreden, welke aktie- 
vorm we moesten gebruiken. Hoe uitgesproken 
opvattingen Robert daar ook over had, het ge
zamenlijke oordeel van de groep was bindend 
voor hem. Zoals hij zelf zei was hij in de raad 
maar de loopjongen van de PSP. De laatste twee 
jaar is daarin langzamerhand verandering geko
men en veranderde de samenwerking. Kritiek 
van een paar aktieve leden op hóe Robert bij 
een paar akties gehandeld had kon niet meer uit- 
gediskussieerd worden, hl Roberts ogen bleef 
het zo dat men het ondersteunen van spontanis- 
tische akties sowieso niet meer zag zitten, hoe
zeer dit ook tegengesproken werd. Begin van dit 
jaar kwam de zaak op tilt te staan, toen Robert 
zijn werkzaamheden opschortte, omdat hij vond 
dat de vertrouwensbasis was weggevallen. Dat 
bleek volgens hem uit het ontbreken van steun 
vanuit de PSP-Utrecht voor zijn kandidatuur 
voor een hoge plaats op de lijst voor de Tweede 
Kamerverkiezingen. Maar al snel kwam als over
heersend argument daarbij dat de meerderheid 
van de PSP-Utrecht ‘de aktielijn niet meer zag 
zitten’ (met name het ondersteunen en aktief 
deelnemen aan akties van spontanistische be
wegingen, ook door PSP-raadsleden). Volgens

het grootste deel van het aktieve kader beston
den daar geen noemenswaardige meningsver
schillen over, maar was het opschorten van het 
werk een gevolg van een samenwerkingskrisis. 
De diskussies over de kwestie verliepen zo erg 
moeilijk. T< >en bemiddelingspogingen stuk liepen 
en mensen steeds scherper tegenover elkaar 
kwamen te staan, werd de zaak op een leden
vergadering aan de orde gesteld. Die besloot 
op 25 maart om Robert terug te roepen uit de 
raad. Sindsdien werd het een nog minder ver
heffende vertoning. Er werd door een groep 
leden een tweede ledenvergadering aange
vraagd; er waren geruchten over en aanwijzin
gen voor het ronselen van nieuwe leden om de 
beslissing ongedaan te maken; door het slepende 
karakter van liet geheel nam de ergernis toe. Aan 
de vooravond van die tweede ledenvergadering 
op 27 mei verscheen in de Onderste Steen, een 
links onafhankelijk blad in Utrecht, een inter
view met Robert, dat voor velen elke tussen
oplossing defintief uitsloot. De kwalifikatie. 
waarvan Robert zijn kollega-raadslid Henk Zand
vliet en andere aktieve partijgenoten van voor
zag, aan de ene kant en het volstrekt anti- 
feminisme dat eruit sprak aan de andere kant 
waren daarvoor te grof. Die tweede leden
vergadering besloot met 106 stemmen voor en 
70 tegen het terugroepingsbesluit te hand
haven.

Een beroep, dat Robert instelde bij het partij
bestuur, was inmiddels niet toegewezen. Nadat 
ook de partijraad op 27 juni zo'n beroep had af
gewezen, verwachtte iedereen dat na de vakantie 
de inmiddels aangewezen opvolger aan het werk 
zou kunnen. Op 9 juli maakte Robert van 
Gemert echter bekend dat hij wel in de raad zou 
blijven en wel voor de Socialistische Partij.
Dat deze partij op deze manier aan een zetel 
wenst te komen is volstrekt verwerpelijk. Hoe 
Robert van Gemert de overstap kan rijmen met 
zijn opvattingen over steun en deelname aan 
spontanistische bewegingen is een raadsel. Ook 
in Utrecht heeft de SP zich steeds afzijdig ge
houden van akties, die zij niet zelf via een van de 
mantelorganisaties kon kontroleren.

Voor ons als Utrechtse PSP ligt er de taak om 
naar buiten duidelijk te maken dat de kritiek als 
zou de PSP de aktielijn verlaten hebben inder
daad onjuist is, ook als men ons een deel van de 
mogelijkheden daarvoor afneemt.

FRANS JANSSEN

(krans Janssen is naast part ij bestuurslid ook 
sinds '74 lid van de gen leen te raadswerk groep 
in Utrecht.)
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A ch t vrou w en  van M auritius w ord en  e in d  ju li v o o r  h e t gerech t g es leep t  
w egen s h et organ iseren  van een  h on gerstak in g . Zij e isten : v o lled ig e  
k o m p en sa tie  v o o r  alle m en sen , d ie g ed w o n g en  van h e t eiland  D iego  G arcia  
naar h et e ilan d  M auritius g eëx p o r teerd  w erd en ; geen  nucleaire basis van de  
V S op  D ieg o  G arcia; h eren ig in g  van D ieg o  G arcia m et M auritius.
Wat is er to ch  aan de hand m et M auritius? F red  van der Spek  m aakt zich  
daarover sin d s m aart druk in h e t p a r lem en t. V ro u w en  o p  M auritius e isen , dat 
ze terug m o g en  naar hun o o rsp ro n k elijk e  g ro n d g eb ied . Een relaas over een  
g ro ten d ee ls  o n b e k e n d e  strijd  tegen  k ern w ap en s.

In maart kreeg de PSP-fraktie in de Tweede 
Kamer dokumenten in handen, die aantoonden, 
dat Nederland betrokken was bij de uitvoer en 
doorvoer van kernmateriaal naar Diego Garcia. 
Dit materiaal kwam uit West-Duitsland en 
Engeland, werd in Nederlandse wagons vervoerd 
en in Nederlandse depots opgeslagen. Fred van 
der Spek trok onmiddellijk aan de bel. Tijdens 
een kommissievergadering over kernenergie 
vroeg hij de ministers van buitenlandse zaken en 
van ekonomische zaken naar het hoe en waarom 
van dit vervoer van kernmateriaal. De doku
menten werden overhandigd. ' De ministers 
bleven echter het antwoord schuldig. In kleine 
artikeltjes in de pers werd aandacht aan deze 
kwestie geschonken.
Ruim twee maanden later vroeg Fred van der 
Spek de ministers opnieuw, of er nog antwoord 
kwam. Hij had zijn vragen nog niet geformuleerd, 
of de fraktie werd ingelicht over inbraken bij 
drie mensen, die betrokken zijn bij onderzoek 
naar het vervoer van kernmateriaal naar Diego 
Garcia. Over deze inbraken stelde Fred van der 
Spek vragen. Nu tevens aan de ministers van 
justitie, binnenlandse zaken en defensie. Hij 
meende n.1. dat liet hoogstwaarschijnlijk om 
politieke inbraken ging, waarbij geheime 
diensten betrokken waren, daar de inbrekers het 
vooral voorzien hadden op persoonlijke doku

menten, archiefmateriaal, foto’s en negatieven. 
Grote artikelen verschenen over deze zaak in de 
VolkskrantendeNRC.Ook besteedde Veronica- 
radio er aandacht aan.
De gehele zaak werd echter alsmaar onduide
lijker en geheimzinniger. Zo legde een van de 
drie bij het onderzoek betrokken personen 
tegengestelde verklaringen af. Hij zou de doku
menten vervalst hebben. Nee, hij zou ze tegen 
een geringe vergoeding verkocht hebben. Is deze 
derde persoon onder druk gezet? Zo ja, door 
wie?

Uit Engeland bereikte de fraktie berichten, 
dat de dokumenten onjuistheden bevatten of 
vals waren. De namen van schepen, die erop 
voorkwamen, bleken bij Lloyd’s Register niet 
bekend te zijn. Bepaalde bedrijven bestonden 
niet. Diego Garcia werd systematisch verkeerd 
gespeld.
Van kringen uit de kernenergiebeweging kreeg 
de fraktie nog ongeloofwaardiger verhalen te 
horen. Met het vervoerde kernmateriaal zou een 
kerncentrale gebouwd kunnen worden, die ver
gelijkenderwijs de helft van de Nederlandse 
bevolking van energie zou kunnen voorzien. 
Spekulaties grepen om zich heen. Waren de VS, 
die het eiland gehuurd hebben, bezig energie 
op te wekken voor het experimenteren met

laserstralen? Of waren ze bezig een centrale te 
bouwen, die zoveel energie kon opwekken, dat 
in één klap vele kernraketten de lucht inge
schoten konden worden?
Het Vrije Volk bemoeide zich ermee. En wat 
bleek? Een van de Nederlandse bedrijven, in 
de dokumenten genoemd, bleek geen entrepot
dok in de Mainhaven in Amsterdam te hebben, 
zoals op de dokumenten staat. De direkteur van 
dat bedrijf nam met de fraktie kontakt op om 
te vragen wat er aan de hand was. Hij wist van 
niets, was niet door de regering benaderd en 
vreesde voor zijn goede naam.
Ondertussen deelde de regering mee, dat nog 
geen antwoord op de gestelde vragen gegeven 
kon worden.
De Stem en De Gelderlander kregen belangstel
ling. De journalist van De Stem vroeg zich o.a. af 
waarom er ook een koeltoren op de dokumenten 
voorkwam. De kerncentrale van Borsscle heeft 
ook geen koeltoren, omdat in de omgeving 
voldoende koelwater aanwezig is. Zou een kern
centrale op Diego Garcia, dat door duizenden 
mijlen oceaan omgeven wordt, dan wel een koel
toren nodig hebben?
Vragen. Alsmaar vragen in deze kwestie, die 
voorlopig uiterst mysterieus blijft.

Maar in het geheel niet mysterieus is, wat er zich 
op Mauritius afspeclt.
In 1968 werd de Britse kolonie Mauritius, 
dat uit de eilanden Mauritius, Rodrigues, 
Agalega, St. Brandon en Diego Garcia bestaat en 
ongeveer een miljoen inwoners telt, onafhanke
lijk. Behalve het eiland Diego Garcia. Dat werd 
in 1965 door de Britten aan de Amerikanen voor 
50 jaar verhuurd. In ruil vooreen paar atoom- 
duikboten, zoals niet-bevestigde verhalen willen. 
De paar duizend bewoners van Diego Garcia 
werden naar Port Luis, de hoofdstad van 
Mauritius, gedeporteerd, onder het mom dat 
het om een bezoekje ging. Ze konden echter 
niet terugkeren.
De Amerikanen begonnen van Diego Garcia een 
groot marine- en elektronische telekommuni- 
katiebasis te maken. Zij bouwen de basis nog 
steeds verder uit. Zo bezocht onlangs in maart 
een VS-delegatie van zakenlui Mauritius om 
te zien of het mogelijk was bouwmaterialen en 
350 Mauritiaanse arbeiders te kopen, die op 
Diego Garcia nodig waren voor de bouw van 
huizen, landingsbanen, hangars voor bombarde
mentsvliegtuigen en kernraketten.
De oorspronkelijke bewoners van Diego Garcia 
waren het hier helemaal niet mee eens. Maar de 
eerste ja ren van de onafhankelijkheid van 
Mauritius werden gekenmerkt door een sterke 
onderdrukking van de bevolking door een rege- 
ringskoalitie van de Labour Partij (LP) en de 
Sociaal-Demokratisclie Partij van Mauritius 
(PMSD). De grondwet werd geschonden. Sta
kingen gebroken.
Begin zeventiger jaren begon er een sterke 
oppositie onder de bevolking te groeien, dieU  * 1 \  -J S T R A L : E



voornamelijk in de suikerproduktie, toerisme- 
industrie, in een paar nationale fabrieken en vele 
buitenlandse ondernemingen zijn boterham ver
dient. Spektakulair was de groei van de socialis
tische MMM (Mouvement Militant Mauricien), 
die in de verkiezingen van 1976 34 zetels be
haalde tegenover 28 voor de Labour Partij en 8 
voor de Sociaal-Demokratische Partij. Met de 
kleinst mogelijk meerderheid en een uitgebreid 
korruptiesysteem kon de koalitie van de LP en 
de PMSI) aan de macht blijven. Eind dit jaar 
worden er wederom verkiezingen gehouden. 
Een overwinning voor de MMM, die aansluiting 
van Diego Garcia bij Mauritius wil, behoort 
zeker niet tot de onmogelijkheden.
Aanvankelijk eisten de mensen, die van Diego 
Garcia kwamen, financiële schadevergoeding 
voor haar deportatie. Ze leefden in krotten, 
hadden geen werk en geen geld. De regering 
beloofde veel, maar gaf niets. Akties volgden.
In ’78 werd f 2500,- voor elke gedeporteerde 
volwassene en f 750,- voor elke niet-volwassene 
in het voorzuitzicht gesteld. 900 mensen van de 
paar duizend bleken echter overgeslagen te 
worden.
Eind vorig jaar gingen de mensen van Diego 
Garcia over op een hongerstaking. Ze eisten 
veel meer geld. Maar ze gingen toen ook eisen, 
dat ze terug konden naar haar eiland, waar de 
Amerikanen met hun militaire basis moesten 
ophoepelen.

Als ik schrijf 'mensen van Diego Garcia’, dan heb 
ik het over ‘vrouwen van Diego Garcia’. Want 
zij zijn het die de akties voerden. Diego Garcia 
kende, voordat het door de Amerikanen werd 
ingepikt, het matriarchaat. Verwonderlijk mag 
het dan ook niet zijn, dat vrouwen, die als 
kollekticf verantwoordelijk waren voor het 
reilen en zeilen van de maatschappij op Diego 
Garcia, de akties voeren. (Tot eigen spijt en tot 
die van waarschijnlijk vele lezeressen en lezers 
moet ik meedelen, dat ik nog geen artikel over 
het matriarchaat op Diego Garcia heb kunnen 
vinden). Nog minder verwonderlijk is het, als 
men weet, dat Mauritius zelf een radikale en 
niet zo kleine vrouwenbeweging kent, de 
Muvman Liberasyon Fam (De vrouwenbevrij
dingsbeweging van Mauritius), die onafhankelijk 
van elke partij opereert en volledig steun aan de 
vrouwenstaking gaf.

Als gevolg van deze hongerstaking riep de rege
ring een kommissie in het leven, die hogere 
kompensatie-bedragen toezegde. Toen in maart 
nog niet betaald was, volgde in dezelfde maand 
een tweede hongerstaking. De vrouwen eisten 
nu onomwonden: volledige kompensatie, recht 
op terugkeer naar het eiland, de Amerikanen uit 
Diego Garcia!
Na 12 dagen werd de staking, die steeds feller 
werd - hij werd bijvoorbeeld verplaatst van een 
park naar de openbare weg, recht tegenover het 
regeringsgebouw - met politiegeweld gebroken. 
Zes vrouwen werden drie dagen opgesloten.
Op 23 juli en 30 juli moeten 8 vrouwen vóór
komen wegens overtreding van de ‘Public Order 
Act’. Onder hen zijn 6 vrouwen van Diego 
Garcia en 2 van de Muvman Liberasvon Fam. 
Terwijl de regering ondertussen over is gegaan 
tot het uitbetalen van de toegezegde bedragen, 
staat deze vrouwen minstens drie maanden cel 
te wachten.

CHRIS HUINDER

Het adres van de Muvman ldherasyon l*'am is: 
36 Virgil Na/ St,
Port Luis,
Mauritius.

D e eerste  Z O M E R U N IV E R S IT E ÏT  V R O U W E N S T U D IE S  (Z U V ) vond  
plaats van 2 9  ju n i to t  5 ju li 1981  aan de U n iv ersite it van A m sterd a m . Een 
w eek  lang w as er een  d o o r  CRM  g esu b sid ieerd e  g e leg en h e id  to t  h e t  u itw isselen  
van ervaringen  m et en  m en in g en  over fe m in is tisc h  o n d e r z o e k  en  onderw ijs, 
fe m in is t isc h e  m e th o d e n  en  th eo r ie ën  en  de resu lta ten  daarvan in versch illende  
v o rm en . N aast lez in g en , fo ru m s, w erk g ro ep en , d isk u ss ie b ije e n k o m ste n  en 
w o rk sh o p s  w aren  er film - en  to n e e lv o o r s te llin g e n , m u ziek u itv o er in g en , 
te n to o n s te llin g e n  en p o ë z ie .
V r o u w e n stu d ie s  zou  m en  k u n n en  om sch rijven  als ‘o n d e r z o e k  d at een  bijdrage 
kan leveren  aan h et verkrijgen  van in z ic h t in h e t  o n tsta a n  en  fu n k tion eren  
van v ro u w en o n d erd ru k k in g  en  d at tev en s a a n k n o p in g sp u n ten  b ied t v o o r  de 
o p h e ff in g  d aarvan’*.

h'oto: Dca Rijper

Ik zal nu eerst de plaats van vrouwenstudies 
en de opzet van de zomeruniversiteit beschrijven. 
Daarna wil ik ingaan op een theatervoorstelling 
en op een aantal diskussies en lezingen.

OPKOMST VROUWENSTUDIES

Vrouwenstudies zijn begin ’70 ontstaan, toen 
studentes vaak in de vorm van een vrouwen- 
overleg, bij elkaar gingen zitten om kritiek 
te leveren op liet seksisme in de wetenschap en 
op de universiteit zelf. Vrouwen bleken en 
blijken op de universiteit bijvoorbeeld in de 
laagste salarisschaal oververtegenwoordigd te zijn 
en nauwelijks aanwezig in de hoogste.
In de afgelopen tien jaar is het gelukt om her en 
der een wetenschappelijk medewerkster 
benoemd te krijgen en erkenning af te dwingen 
in de vorm van skriptieonderwerpen, studietijd 
en studiepunten. Echter met de tweefasenstruk- 
tuur, welke een verschoolsing en verkorting van 
de studieduur tot gevolg heeft en met de perso
neelsstop als gevolg van de bezuinigingen binnen 
het universitair onderwijs, zal deze beginnende

ontwikkeling wel eens snel op de tocht kunnen 
komen te staan. Het is nog steeds een kwestie 
van strijd en afdwingen om ons doel, integratie 
van vrouwenstudies op onze eigen voorwaarden, 
binnen de universiteit te realiseren, zoals 
Annemarie Grewel in haar openingswoord 
van de zomeruniversiteit zei.

OPZET ZOMERUNIVERSITEIT

Tijdens de zomeruniversiteit hebben we met in 
totaal 4000 vrouwen (de enkele man even buiten 
beschouwing gelaten) waarvan 45 procent 
uit Amsterdam en 55 procent uit de rest van 
Nederland, de stand van zaken besproken 
op het gebied van vrouwenstudies in Nederland. 
Hoewel uitdrukkelijk ook vrouwen met een 
andere opleiding waren uitgenodigd, bleek dat 
80 procent van universitair - of hoger beroeps
onderwijs te zijn.

Het kongresgebeuren speelde zich vooral af in 
de werkgroepen. Hier was gekozen voor een 
thematische opzet; een tiental onderwerpen 
kwam aan de orde: buitenlandse vrouwen, 
wonen, abortus, moederschap en seksualiteit,



sociale bewegingen, welzijn, onderwijs en 
vorming, beeld, taal en teken, christendom en 
religie en tenslotte arbeid en technologie, hen 
dikke werkbundel met diskussiematcriaal, dat 
vooral bestond uit korte artikelen over onder
zoek met betrekking tot bovengenoemde onder
werpen, diende als leidraad voor de bijeen
komsten. (Kongresbundel Zomeruniversiteit 
Vrouwenstudies; gedrukt door Bevrijding). Daar
naast werden er in een aantal lezingen relaties 
gelegd tussen aktuelc maatschappelijke proble
men en vrouwenstudies: Vrouwen en strijd- 
kultuur; Vrouwen en gezondheidszorg; Werk
loosheid van vrouwen: niet alleen een ekono- 
misch probleem; De funktie van vrouwen
geschiedenis voor de vrouwenbeweging en als 
laatste de konsekwentie van alleen wonen of 
leven in groepen voor de bevrijding van vrouwen. 
Vooral theoretisch waren de lezingen over 
Psycho analyse en feminisme en over de Geschie
denis van het marxisties feminisme in Nederland. 
Over vrouwen en partijdigheid werd gediskus- 
sieerd in forum-verband met deelneemsters uit 
verschillende studierichtingen.
I n zaterdagmorgen stelde het landelijk overleg 
van vrouwen in en rondom wetenschapswinkels 
in een ander forum feministisch onderzoek ter 
diskussic, Wat hebben vrouwen eraan? Is er een 
kloof tussen de wetenschap aan de universiteit 
en de praktijk van de vrouwenbeweging; tussen 
onderzoeksters en aktiegroepen die iets onder
zocht willen hebben??

KULTUUR

De films en theatervoorstellingen sloten wat 
onderwerp betreft aan bij de thema's. Het gaat 
te ver om ze hier allemaal op te sommen.
Een hoogtepunt was ‘Dora' van Hélènc C'ixous, 
gespeeld door het vrouwenoverleg Theater
wetenschappen Amsterdam. Zelf heb ik genoten 
van Matricchen Maric door Schedderhecks, 
Commedia dell’ Arte uit Duitsland. Onvervalst 
straattoneel, waarin drie vrouwen en een man 
met behulp van maskers, een draaiorgel, een trap 
en een paar stoelen de meest alledaagse vormen 
van seksisme op straat en thuis in het huwelijk 
aan de kaak stelden: nafluiten op straat, gezijk 
aan je hoofd in de tram, kroeg; een man die 
zeurt over het eten en tégen je zin met je wil 
vrijen. En niet alleen de agressieve reaktics van 
de aanwezige mannen bij deze voorstelling in 
het Vondelpark kenmerken de aktualiteit van 
deze problematiek.

DE EEMINISTEN EN EREU1)

Opmerkelijk was de grote bcalngstelling voor de 
lezingen over psych o-analyse en feminisme 
en voor het thema seksualiteit en moederschap 
(een wat ondoordachte koppeling!). Vooral 
door het theoretisch karakter ervan zou je 
kunnen verwachten dat een meer op de politieke 
praktijk van bezuinigingen en vergrote ekono- 
mische (en ideologische) repressie van vrouwen 
een gericht onderwerp als vrouwenarbeid of een 
meer op de maatschappelijke praktijk van de 
hernieuwde gczinsideologic toegespitstc vraag
stelling in de belangstelling zou staan. Dit was 
niet het geval.

Eén van de lezingen over psycho-analvse en 
le mi nisme was opgebouwd aan de hand van 
i)ora’,een door Freud behandeld en beschreven 
'geval', begin deze eeuw. Do ra was een jonge 
vrouw van achttien, die zich af en toe volgens 
de toen (en nu?) geldende regels abnormaal 
gedroeg. Freud noemde haar 'hysterisch'. 
Maar bij een andere, meer feministische inter

pretatie van het gedrag van Dora zou men I nfo: l.wshcih Sluiter
kunnen konkluderen dat ze niet zozeer 'gek' was
dan wel met haar afwijkend gedrag protesteerde 
tegen de haar opgelegde vrouwenrol. Aldus de 
strekking van de lezing.

WONEN

In een lezing over een onderzoek naar het 
leven in woongroepen kwam naar voren dat er 
in Nederland tien- tot twintigduizend woon
groepen bestaan van gemiddeld vijf mensen. 
Uit het onderzoek bleek dat de verdeling van 
huishoudelijke arbeid weinig problemen op
levert. Mannen en vrouwen in woongroepen 
hebben een gelijk aandeel in het koken, wassen, 
schoonmaken en in de verzorging en opvoeding 
van kinderen. Voor vrouwen betekent dat een 
verlichting van haar huishoudelijke taken en 
tijd voor andere aktiviteiten.
Terecht werd in de zaal opgemerkt dat dit wel 
een ‘privé oplossing' is en dat er zeker ook aan 
‘maatschappelijke oplossingen' gewerkt moet 
worden, zoals kreches en andere, voor iedereen 
toegankelijke voorzieningen.
Daaropvolgend werd de problematiek van het 
alleen wonen aan de orde gesteld. Volgens de 
inleidster betekende alleen wonen een radikale 
breuk met de traditionele positie van de vrouw 
als verzorgster voor anderen. Zij beoogde met 
haar onderzoek, meer bekendheid te geven 
over de positie van alleenwonende vrouwen en 
de stereotypen als dat allcenwoncn zielig, 
tijdelijk zou zijn, te doorbreken. Alleenwonen 
omschreef de inleidster als verantwoordelijk zijn 
voor je eigen leven; zowel emotioneel als mate
rieel een zelfstandig leven leiden. Een bewuste 
keuze, die door een toenemend aantal vrouwen 
gemaakt wordt.

Naar aanleiding van de strategievraagstukken 
in de vrouwenbeweging laaiden de gemoederen 
hoog op over de vrouwenstakingsdag van 30 
maart j.1. De ENV-vrouw kreeg het zwaar te 
verduren vanwege de houding van de FNV. 
Anderzijds werd de radikaal-feministe, die tevens 
in het stakingskomitee had gezeten, verweten 
dat de staking 'uitgeroepen' was en op te korte 
termijn gerealiseerd moest worden.
Over 'hoe autonoom’ de vrouwenbeweging moet 
zijn en welke haar houding naar 'links mannen
hand', stelde de PSP-vrouw dat het onzin is om 
over 'de' eenheid te praten. Er is een veelheid 
aan linkse groeperingen en even zo goed aan 
feminist si che groepen. Er zal op basis van het
zelfde standpunt over een bepaald onderwerp 
met zoveel mogelijk groepen op dat punt samen- 
gewerkr moeten worden.
Verhelderend was ook de opmerking uit de zaal, 
naar aanleiding van de eeuwig terugkerende 
diskussie van wel of niet als vrouwen in vak
bonden en politieke partijen aktief zijn, dat 
beide maatschappelijke situaties zijn waar 
konkrctc ..trijd geleverd wordt. En als je je als 
feministe onttrekt aan die strijd en beïnvloeding 
ter plekke, de vakbonden en politieke partijen 
wel hun invloed zullen uitoefenen, ook met 
gevolgen voor jouw leven.
De slotopmerking uit de zaal wil ik u niet ont
houden. De organisatie werd verweten dat het 
een 'blank' gebeuren was en dat was een vorm 
van racisme. Daaraan kan worden toegevoegd 
dat de zomeruniversiteit als geheel ook een 
heteroseksueel en middle-class karakter had; 
de lesbiese vrouwen hebben zich apart georgani
seerd tijdens deze weck.

DE SLOTMANIFESTATIE

De slotmanifestatie bestond uit een forum onder 
voorzitterschap van Annemarie G re wel.
Vrouwen uit linkse politieke partijen, de F NV, 
de fem-soc groepen, een vrouw uit radikaal- 
feministsiche kringen en uit Vrouwen tegen 
Kernwapens diskussieerden met de zaal over 
het feminisme en de linkse beweging. De vragen 
die beantwoord moesten worden waren ontleend 
aan het boek van Sheila Rowbotham: Auto
nomie en eenheid (in de Engelse versie bespro
ken in Bevrijding nr 2 van 1981 ).

Zeker geslaagd is de zomeruniversiteit in haar 
bedoeling het isolement van het veelkleurig 
onderzoek dat binnen vrouwenstudies wordt 
verricht ten opzichte van elkaar te doorbreken. 
In hoeverre de vruchten van deze studies uit het 
universitaire bolwerk zullen bijdragen aan de 
voorkoming van de verslechtering en aan het 
bewerkstelligen van verbetering van de maat
schappelijke positie van vrouwen, zal mij 
benieu wen.

ANNELIES SCHUTTE

* Tijdschrift voor Vrouwenstudies nr. 1: redaktioneel



H et va lt n o g  m ee: d e  sta p e ls  w e tso n tw e r p e n  en  n o ta ’s liggen  tam elijk  g eo r 
d en d  in de k le in e  W ageningse w erk k am er. J o o p  V o g t h o u d t op ru im in g . O p 9  
ju n i nam  h ij, na v ier jaar, a fsch e id  als E erste K am erlid . D o o r  de m agere resu l
ta ten  bij de S ta ten v erk iez in g en  van 1 9 7 8  had  de PSP g een  kans m eer  op  ee n  
E erste  K a m erzete l. D e pap ieren  er fen is , g eso r teerd  d o o r  m ev ro u w  V o g t, is 
verm aak t aan h e t  W eten sch ap p elijk  B uro van de PSP.
H et ex -k a m erlid  gaat n ie t g eb u k t o n d er  zijn  (vervroegd ) a fsch e id , h e e f t  ze lfs  
al id eeën  w a t de PSP een  v o lg en d e  k eer  in de E erste  K am er zo u  k u n n en  
d o e n .
Wat doet trouwens een PSP-er, die de Perste 
Kamer juist wil af schaf feu , in die Kamer?
Je moet met de realiteit rekening houden, dat de 
Eerste Kamer nog wel een tijdje zal blijven 
bestaan. De Eerste Kamer moet zelf met 2/3 
meerderheid vóór haar opheffing stemmen, dus 
is het zaak zoveel mogelijk tegenstanders van de 
Eerste Kamer erin te hebben. De PvdA, D’66 en 
de PSP zijn voor opheffing van de Eerste Kamer, 
maar ik denk dat een paar senatoren van die 
partijen zichzelf toch wel zouden willen laten 
voortbestaan.
Verder is het nut niet zo groot. Publicteit is er 
bij de debatten heel weinig, en voor de kleine 
frakties al helemaal niet. Je kunt wel proberen 
met eigen initiatieven in de pers te komen. Er is 
een extra mogelijkheid om vragen te stellen, en 
ook kan je een minister aan de tand voelen die in 
de Tweede Kamer niet een behoorlijk antwoord 
heeft gegeven. 'Ik spreek nu in derde termijn 
voor de PSP-frakties’, zeg ik dan. En voor de PSP 
blijkt het toch voordelen te hebben, als niet 
gewoon Joop Vogt langs komt, maar het Eerste 
Kamerlid voor de PSP. Een soort status, maar in 
de praktijk werkt het wel. En tenslotte zouden 
efe mensen zich afvragen, waar de PSP gebleven 
is: de Tweede Kamerfraktie kreeg in de periode 
1974-1977 (toen de PSP ook niet in de Eerste 
Kamer zat) een bo/e brief, waarom in de Eerste 
Kamer alleen de CPN tegen de defensiebegroting 
gestemd had.

Loop je nu gewoon achter de Tweede Kamer
fraktie aan. o f was er voor jou ook zelfstandig 
iets te doen?
Bij de begrotingen was er een taakverdeling met 
de Tweede Kamerfraktie, soms ook binnen een 
begroting. Bij wetsontwerpen zonder veel 
politiek belang sloot ik mij aan bij het stem
gedrag uit de Tweede Kamer. Als ik besloot zelf 
in een wetsontwerp te duiken, begon Jos 
Vergouwe, de fraktie-assistent, met het 
selekteren van de stukken en het verzamelen van 
informatie. De voorbereiding van de debatten 
deed ik uiteraard zelf; dat moet ook wel, wil je 
je staande houden tegenover een minister. In die 
vier jaar heb ik in twee gevallen een ander 
standpunt gehad dan de Tweede Kamerfraktie: 
bij de gemeentelijke herindeling van oostelijk 
Westfriesland, waar ik tegen was, en bij de 
grondwetswijziging over het opperbevel van de 
krijgsmacht. Fred was daartegen geweest, omdat 
de krijgsmacht helemaal uit de Grondwet weg 
moet, maar in de Eerste Kamer verzette de hele 
rechterhap zich, omdat aan de Koning het 
opperbevel zou worden ontnomen. Ik vond de

nieuwe tekst beter dan wat er stond, en had 
bovendien geen zin met de monarchisten op één 
hoop gegooid te worden. In de pers krijg je dat 
toch niet duidelijk gemaakt. Zodoende heb ik 
anders gestemd dan we in de Tweede Kamer 
gedaan hadden, samen met IJmkers van de CPN. 
Die moest het eerst nog aan Marcus Bakker 
vragen, of het wel mocht. Zo liggen de 
verhoudingen in de PSP niet: Fred van der Spek 
is niet mijn politiek leider, we hebben allebei 
onze verantwoordelijkheid tegenover het 
kongres.

Hoe lag verder het kon takt met andere frakties? 
Met de CPN ging het steeds beter, we hebben 
ook wel eens namens elkaar gesproken. Het zal 
ook wel met de personen te maken hebben; 
daarom ging het met de PPR minder hartelijk, 
door de overheersende positie van Bas de Gaay 
Fortman. Overigens hebben ze meestal wel voor 
onze moties gestemd. Maar de Eerste Kamer is 
duidelijk rechtser dan de Tweede Kamer, bij de 
PPR maar ook bij de PvdA. Het wordt 
langzamerhand iets beter: er komen wat meer 
jongeren en vrouwen in, maar het blijft een 
konservatief gezelschap. Alleen de nieuwe D’66- 
fraktie (sinds 1980) vormde een gunstige 
uitzondering.

De Perste Kaïn er als bezadigd, onafhankelijk 
gezelschap van vooral juristen ?
Nee hoor, het idee van de Kamer als een
gezelschap dat alles nog eens rustig overweegt, 
gaat niet op. De Eerste Kamer is even politiek 
als de Tweede, vooral als het spannend wordt. 
Bij de behandeling van de abortuswet was het 
gewoon koppen tellen. Ik kwam Ruud Lubbers 
in de wandelgangen tegen, moest zeker het 
aantal afvalligen in de CDA-fraktie zo klein 
mogelijk houden. Zeg ik tegen een CDA-er: zo 
erg is het bij ons nog niet, dat de fraktie- 
voorzitter uit de Tweede Kamer komt vertellen 
wat we moeten doen. Maar nee hoor, Lubbers 
was er zuiver uit belangstelling. Nou ja!
En het rustige overwegen: we krijgen 
wetsontwerpen op ons bord die met een 
noodvaart er doorgesleept moeten worden. 
Zaterdagochtend om zeven uur krijg ik een halve 
meter papier met de nood-Handelingen van de 
Tweede Kamer in de brievenbus, waarover we 
dinsdag moeten beslissen. Tegen het einde van 
het jaar is het altijd raak: dan komt Albeda met 
de sociale wetgeving voor het volgende jaar, en 
dat moet in één dag rond. Aan de andere kant 
zijn er ook mensen die al die jaren niets anders 
doen dan het Burgerlijk Wetboek doorvlooien.

Daar kan je als éénmansfraktie toch niet 
tegenop.

Hoogtepunten in je Kamerperiode?
Met de akties rond het openbaar vervoer heb ik 
geprobeerd de partij meer bij het Kamerwerk te 
betrekken. Daar is erg veel tijd in gaan zitten, 
ook voor Jos. Je moet proberen de mensen 
ergens enthousiast voor te maken, die je weten 
te vinden. Met Limburg heb ik een goed kontakt 
gehad, daar kreeg ik ook veel suggesties voor 
schriftelijke vragen vandaan. Vooral in de 
regionale pers is er toch wel veel publiciteit 
geweest. Verder heb ik me vooral verdiept in de 
kleine ziekenhuizen en in de bereikbaarheid van 
ziekenhuizen met het openbaar vervoer. Ik heb 
daar ook weer spreekbeurten over gehouden, 
bijv. in Winterswijk en op Schouwen-Duiveland. 
Als ik de perdiode tot 1983 had kunnen 
uitdienen, zou ik iets soortgelijks gedaan hebben 
over de demokratisering van woningbouw
verenigingen.
Verder is te noemen het bezoek met een 
parlementaire delegatie aan de Antillen; ik heb 
daar veel kontakten kunnen leggen en 
gesprekken gevoerd, o.a. met de zeer linkse 
vakbond van onderwijsgevenden, met de jeugd
organisatie en met de vrouwenbeweging. In het 
begin van mijn periode heb ik de zaak Eibert 
Meester aan de orde gesteld, die ten onrechte 
een kolossaal verzetspensioen genoot. En het 
laatste was de poging om Pais de voet dwars te 
zetten bij de kollegegeld-verhoging. Het was de 
enige keer dat ik hem echte sprakeloos heb 
gezien: toen ik om hoofdelijke stemming vroeg, 
terwijl bijna de hele Kamer al naar huis was, 
stond hij werkelijk om lucht te happen. Er was 
afgesproken, dat er na zes uur s avonds niet 
meer gestemd zou worden, en dat hoofdelijke 
stemmingen naar 2 juni verplaatst zouden 
worden. Ze hadden er blijkbaar niet op 
gerekend, dat ik om hoofdelijke stemming zou 
vragen, want alleen met de PvdA en de PPR was 
afgesproken, dat die er niet om zouden vragen. 
Als het inderdaad tot 2 juni was uitgesteld, 
zouden de studenten zich een week lang hebben 
kunnen inschrijven voor het oude bedrag. Maar 
de Eerste Kamer vond dit toch nog de moeite 
waard om er (op 27 mei) een dag voor terug te 
komen. Het was de eerste en de laatste keer dat 
ik de voorpagina van de Volkskrant haalde.

Hoe moet het nu verder met de PSP in de Perste 
Kamer?
We hebben nu tijd om eens goed na te denken, 
wat we met zo’n Kamerzetel zouden kunnen 
doen. Ik denk wel, dat we weer aan de Eerste 
Kamer zouden moeten meedoen, maar de vraag 
is, op welke manier. Je zou bijvoorbeeld ook een 
medewerker van de Tweede Kamerfraktie in de 
Eerste Kamer kunnen zetten; die heeft dan al 
alle informatie. Omgekeerd is veel moeilijker: 
het Eerste Kamerlid voor de Tweede Kamer 
laten werken, omdat het Eerste Kamerwerk geen 
baan is. Je krijgt alleen een presentiegeld en een 
reiskostenvergoeding. Ik zou willen, dat de hele 
partij meer bij het Kamerwerk betrokken zou 
worden, niet alleen de themagroepen, maar ook
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De PSP heef t  bij de T w eed e  Kam erverk iez ingen  
een behoorl i jke  winst  g e b o e k t :  van 1 naar 3 
zetels. T och  verliest zij tegeli jkert i jd  haar  zetel  in 
de Eerste K am er.  I)e Pers te  K am er  w o rd t  n iet  
rech ts treeks  d o o r  de kiezers g ek o zen ,  m aar  d o o r  
de leden van de  Provinciale S ta ten .  Die z i t ten  er 
op g rond  van de laats te  S ta tenverk iez ingen ,  in 
1978. De PSP behaa lde  to en  4 s ta tenzc te ls :  twee  
in N oord -H olland ,  één in G ro n in g en  en  één in 
U trech t .  Bij e lkaar  niet  genoeg  v o o r  een Eerste 
Kamerlid.
De Eerste K am er  w o rd t  n o rm aa l  elke drie jaa r  
voor de helf t  vern ieuw d. D aar toe  zijn de 
provincies in vier g ro ep en  verdeeld ,  en  elke drie 
jaar  s te m m e n  de  s ta ten led e n  van twee g roepen  
provincies. Een Eerste  K am erl id  h ee f t  op die 
m anier  een  z i t t ingsper iode  van zes jaa r :  dan  is de 
provincie w a a rd o o r  hij/zij gekozen  is, weer  aan 
de beu r t  o m  te s te m m e n .
Niet alle s te m m e n  wegen even zwaar:  een s t a t e n 
lid in een d ic h tb e v o lk te  provincie  
ver tegenw oord ig t  pe r  pe rsoon  m eer  kiezers dan 
een sta tenlid  in een d u n b e v o lk te  provincie .  
Weliswaar zijn er  in een  d ic h tb e v o lk te  provincie  
meer s ta ten leden  (in Z u id -H olland  zijn er  83 ,  in 
Zeeland 4 7 ) ,  m aa r  da t  t r e k t  de ve rhoud ingen  
niet vo ldoende  rech t .  Een zetel  in een "zware’ 
provincie is dus  veel m ee r  w aard :  Zu id -H olland  
levert deze keer  bijv. 3 7 4  "p u n ten ’ pe r  s ta ten l id ,  
en Zeeland m aa r  75.
En 1977 k w a m  J o o p  V og t  voor  de PSP in de 
Eerste K am er  via de provincie  Z u id -H o lland ,  die 
toen aan de b e u r t  was o m  te s te m m e n .  Dankzij

een l i js tverbinding m e t  de PvdA had  hij toen  
genoeg aan de  ene  PSP-zetel en aan de twee 
C PN -stem nien ,  die m e t  elkaar 1101 p u n ten  
op leverden .  In ruil daarvoor  s tem de  de PSP in 
N oord -H olland  altijd op  de CPN. De s ta ten leden  
in 1977  za ten  er  op  basis van de verkiezings
uitslag van 1974. In tussen  zijn bij de s t a t e n 
verkiezingen van 1978  zowel de PSP als de CPN 
h u n  zetels in Zu id-H olland  kw ij tgeraakt ,  zoda t  
deze k o m b in a t ie  nu  n ie t  meer mogelijk was. De 
Nieuwe PSP-sta tenzete l  in Groningen gaf  ons 
vo ldoende  gew ich t  om  het verlies in Zuid- 
Holland goed  te m ak en .

N orm aal  had  J o o p  Vogt  zes jaar ,  dus to t  1983, 
k u n n e n  blijven z i t ten .  O m d a t  e r  wijzigingen van 
de G ro n d w e t  aan de o rd e  zijn, is de hele Eerste  
K am er  tussentijds  o n tb o n d e n ,  en m oes ten  er 
n ieuw e  verkiezingen geh o u d en  w orden .  G r o n d 
wetswijzigingen m o e te n  een ex tra  zware 
p ro c e d u re  d o o r lo p e n :  eers t  m o e ten  ze d o o r  de 
T w eede  en  Eerste  K am er  w orden  aan g en o m en ,  
daarna  m o e te n  beide Kamers w orden  o n tb o n d e n  
en  m o e te n  er n ieuw e verkiezingen w orden  
u i tgeschreven ,  en ten s lo t te  m o e ten  de beide 
n ieuw g ek o zen  K am ers  zich m et  2/3  
m ee rd e rh e id  vóór  de wijzigingen u i tsp reken .  
O orsp ronke l i jk  was liet idee, da t  d o o r  middel 
van die e x t ra  verkiezingen he t  volk zich heel 
duideli jk  over z o ’n ingri jpende zaak als wijgiging 
van de G r o n d w e t  zou  k u n n e n  u i tsp reken .  In de 
p rak t i jk  f u n k t io n e e r t  he t  niet op  die m anier :  de 
G rondw etsw ijz ig ingen  k o m en  aan de o rde ,

de afdelingen. Vooral  w an n ee r  je eigen in i t ia t ie f
voors te l len  wilt in d ienen ,  is de m edew erk in g  van 
de hele partij  noodzake l i jk .  Dan m o e te n  de
afdelingen o o k  het  belang ervan willen inzien, en 
niet  he t  idee h e b b en  te r  m eerdere  glorie van he t  
pa r lem en ta r ism e  op  o n d e rz o e k  uit te m o e ten .  
Dat is een verkeerde  benadering .
Maar ja ,  dat  Eerste  K am erw erk  . . . . ik sta er 
m et  zeer gem engde  gevoelens tegenover. Ik heb  
er wel op  aanged rongen  dat  e r  e lke drie m aanden  
in de  par t i j raad  gelegenheid  zou  zijn o m  verslag 
uit te b rengen .  Dat is o o k  gebeurd  - we zijn nu 
wat a c h te r  m et  de verslagen vanwege die 
o p e n b a a r  vervoersaktics  - m aar  er  is n iem and  in 
de par t i j raad  die er  ooit  het  w o o rd  over gevoerd 
heeft .  Wc zullen ons  terdege m o e te n  be raden  
wat we m e t  die K am erze te l  aan m o e ten .  
Eigenlijk zou er iem and  vrijgesteld m o e ten  
w orden  o m  de k o n ta k te n  m e t  de afdelingen en 
de th em ag ro ep e n  te k o ö rd in c rc n ,  en dat  zou 
misschien een f r a k t ie m e d e w e rk e r  k u n n e n  zijn 
die tevens Eerste Kam erlid  is.

PE T E R  / W A R T

verliest
w anneer  er toch  al verkiezingen voor  de T w e e d e  
K am er  g e h o u d en  z o u d en  w o rd en ,  en in de 
verkiezingsstri jd  h o o r  je er n iem and  over. Alleen 
de Eerste  K am er  m o e t  zich sch ikken  naar  he t  
tijdstip van de T w eed e  K am erverk iez ingen ,  en 
z o d o e n d e  v ind t  daar  wel een speciale verkiezing 
plaats. Die heeft  overigens o o k  niets te m aken  
m e t  wat de S ta ten led en  van de G r o n d w e ts 
wijzigingen v inden:  iedereen  krijgt in s t ruk t ie s  
van het landelijk  p a r t i jb u ro  en m o e t  zich 
daaraan  h o u d e n .  In feite  w orden  de Eerste  
K am erverk iez ingen  d o o r  de k o m p u te r s  o p  de 
p a r t i jb u r o ’s geregeld, w an t  o m d a t  he t  aanta l  
s tem gerech t igden  (de  s ta ten led en )  en hun 
po l i t ieke  v o o rk e u r  al van te voren  lx?kend zijn, 
k u n n en  er  veel rek en tru cs  w orden  u i tgehaa ld :  
l i js tverbindingen, het  ind ienen  van kansloze  
lijsten om  de  tegenparti j  te misleiden, he t  
ind ienen  van ex tra  veel lijsten o m  het aan ta l  re s t 
zetels g ro te r  te la ten  zijn, het  s tem m en  op  een  
andere  part i j ,  som s zelfs op  een tegens tander .
De n ieuw e T w eed e  en  Eerste K am er m o e te n  nu 
de G rondw etsw ijz ig ingen  m et  2 /3  m eerderhe id  
g o e d k eu ren .  Bij die wijzigingen is o o k  een 
voors te l  o m  de  hele Eerste  K am er  voor taan om  
de vier jaa r ,  d i rek t  na de S ta tenverk iez ingen ,  te 
vern ieuw en .  Volgens J o o p  Vogt zal d it  sys teem  
na de  S ta tenverk iez ingen ,  in 1982 ,  nog wel n iet  
van k rach t  zijn, o m d a t  o o k  de Kieswet daa rvoo r  
nog  gewijzigd m o e t  w o rd en .  Dat zou  b e te k e n e n  
da t  de PSP pas in 1984 ,  als dan  de helf t  van de 
nu  gekozen  Eerste  K am er  vern ieuw d w o rd t ,  
weer  kans  zou  m ak en  o p  een zetel.



Van buitenaf gezien ziet de Snelle Natriumgekoelde Reaktor (SNR 300) bij 
Kalkar, op zo'n 30 km van de Nederlandse grens, eruit als een bedrijfsklare 
kerncentrale. Behalve de koeltoren (waartegen een proces loopt, aangespannen 
door boer Maas) is de ruwe bouw klaar. Gelukkig is de betonkolos van 
binnen nog voor het grootste deel hol, maar er wordt verder gebouwd en 
het wachten is nu op de vijfde en zesde deelvergunning waarmee de nukleaire 
delen van de reaktor geïnstalleerd kunnen worden. Ondanks de processen en 
het massale verzet in afgelopen jaren. Het wordt door de politiek van de 
voldongen feiten en de absurd hoge kosten voor rechters, ambtelijke 
kommissies e.d. steeds moeilijker om de afgifte van deelvergunningen te 
weigeren of om op politiek-parlementair nivo in het Snelle Kweekreaktorplan 
nog voor een ommekeer te zorgen. Ondertussen rijzen de kosten, totaal 
geraamd op zo’n 5 miljard, de pan uit. En in Nederland zet Van Aardenne 
alle zeilen bij om het Nederlandse aandeel in het prestige-objekt van de 
internationale atoomlobby tot 480 miljoen verhoogd te krijgen.

NIEUWE A K T IE S

Meer dan een - weliswaar fikse - vertraging 
h e b b en  de ju r id ische  en  dem o n s tra t ic -ak t ic s ,  
niet  een massaal h o o g te p u n t  in s e p te m b e r  1977, 
e c h te r  nog niet  gehad.  O f  he t  zou he t  langzaam  
w egro t ten  van he t  al enkele  ja ren  op het  b o u w 
terrein  liggende roes tvr i js ta len '  reak to rv a t  
m o e te n  zijn. Een feit waarvan cynisch genoeg 
he t  d o o r  milieuvervuiling v e ro o rzaak te  hoge 
zo u tg eh a l te  van de Rijn de schu ld  krijgt.

O m  te verm ijden  dat  de im m ens  gevaarlijke, 
op p lu to n iu m  d raa iende  'sehneüe Brïiter' o m 
streeks 1985 in bedr i j f  g en o m en  gaat w o rd en ,  
zijn er d o o r  de Duitse  en N eder landse  Anti  
Kernenergie  Beweging n ieuw e ak t ies  aange- 
kondigd .  Niet alleen vanwege de a l lesvern ie t i
gende  s tra ligskracht  van een Snelle K w eker  en 
de dre igende p lu to n iu m e k o n o m ie  is he t  n o o d 
zakelijk Kalkar w eer  in h e t  m id d e lp u n t  van he t  
a to o m  verzet te p laa tsen ,  m aar  o o k  o m d a t  
het  K w e e k re a k to rp ro g ra m m a  een zeer belang
rijke schakel in de  a to o m c y c lu s  v o rm t :  om  
Kalkar van g ro n d s to f  te voorz ien  m o e te n  de 
opw erk ingsfab r ieken  (in b.v. h e t  I ranse La 
Hague en he t  Engelse Witulscale) d raa ien  en de 
g r o n d s to f  van o p w erk in g s fab r iek en  k o m t  van 
‘g e w o n e ’ ke rncen tra les .  Als Kalkar o f  s o o r t 
gelijke p ro je k te n  dan  een m aa l  in bedr i j f  zijn, 
zal de s to p z e t t in g  van he t  (gehele) a t o o m 
p ro g ra m m a  des te m eer  m o e i te  kos ten .

BOUW A N T I-A T O O M D O R P

Een n ieuw e s tap  tegen de s lu ipende  realisering 
van de k w e e k re a k to r  w o rd t  25 juli in Kalkar 
gezet.  Er zal dan  op  he t ,  tegenover  dit b lok 
techno log ische  waanzin  liggende land van boer  
Maas, een  begin w orden  g em aak t  m e t  de houw 
van een anti-atoomdorp dat  m ins tens  to t  het 
e ind  van deze z o m e r  zal blijven bes taan .  Het 
d o rp  w o rd t  da t  w eekend  ingeluid d o o r  een 
tw eedaags  m uziekfes t iva l ,  waaraan  vele Duitse 
en  N eder landse  m u z ic k / th e a te rg ro e p e n  gratis 
m ee  w erken .  Dit d o rp  zal he t  v o o r td u re n d e

p ro te s t  tegen kernenergie  u i td ru k k in g  m o e te n  
geven, m aar  vooral  o o k  de waarde m o e te n  
heb b en  van een ak t ie  vóór een veilige, gezonde  
en d c m o k ra t i s c h e  samenlevingsvorm.

Na de oogst  k o m t  een g roo t  s tuk  land vrij, 
waar  ten ten  opgeze t ,  huizen g e t im m erd ,  m et 
d u u rz a m e  energie g eëx p e r im en tee rd ,  gezonde  
voeding g e m a a k t  en  gegeten ,  kursussen gegeven, 
films gedraaid  en  over eventuele  p r ikak t ies  
gepraa t  w o rd en .
O o k  het w erken  n aa r  de plaatselijke bevolking 
toe zal een belangrijke  doelstelling m o e te n  zijn; 
d o o r  b.v. boeren  in de omgeving m e t  de oogst  
te he lpen  en ak t iv i te i ten  in o f  bu i ten  h e t  d o rp  
voor  o m w o n e n d e n  te organiseren, kan  hopeli jk  
de heersende  apa th ie  bij de bevolking d o o r 
b ro k en  w o rd en .

O P R O E P

O m  he t  a n t i - a to o m d o rp  zo goed  mogelijk  te 
laten slagen zijn er allereerst veel m ensen  nodig ,  
die bereid  zijn een langere tijd te blijven en niet 
na he t  m uziekfes t iva l  al a fn o k k e n .  De basisgroep 
van de PSP in Nijmegen is in ieder geval van 
plan zich min o f  m ee r  p e rm an e n t  in h e t  d o rp  
te vestigen en  ro e p t  an d e ren ,  die h u n  vakan t ie  
op  een zinnige m an ie r  willen d o o rb re n g en ,  op ,  
ook  naar  K alkar  te k o m e n .  V oor  g roepen  die 
he t  a n t i - a to o m d o rp  willen ve rs te rken ,  is he t  
bealngrijk  d a t  zij n ad en k en  over ak t iv i te i ten  
die zij k u n n e n  o n tp lo o ien .  Van in fo rm a t ie 
verspreid ing en  vervoer (een vrach tw agen  is zeer 
w e lk o m !)  to t  k u i tu u r -  en energ ievoorz ien ing;  
e r  is veel d e n k b aa r .
Maar o o k  al k o m  je o m  gezellig in je  een t je  
vakan t ie  te vieren, je  b en t  van ha r te  w elkom .

PSP B A S IS G R O E P  
N IJM E G E N

b je interesse of wil ie nadere informatie, bei dan het 
>p Kalkar sekretariaal 080 - 220960 (s’ woensdags- 
ddags, hier zijn ook affiches verkrijgbaar) of het 

-pandje 080 - 778239 (vrijdagsmiddags).

Over h e t  a lgemeen w o rd t  e rk e n d  da t  d it  n a tu u r 
gebied van zeer  g ro te  be teken is  is, toch  is het 
v o o r tb e s ta an  ervan nog  lang n ie t  veilig gesteld. 
De g ro o ts te  bedreiging op  dit  ogenblik  is de 
Flevo-spoorli jn .  Deze spoorl i jn  m o e t  op zo kort  
mogelijke te rm ijn  Lelystad  en A lm ere  m e t  het 
O u d e  Land verb inden .  O p zich n a tu u r l i jk  een 
prim a zaak,  m aar  helaas gaat m en  er  bij de 
aanleg van dit  tracé van u i t ,  d a t  de  beste  ver
b inding  tussen twee p laatsen  een rech te  lijn is. 
Dat deze rechtl i jn igheid  in zowel ru im teli jke  
als m il ieu techn ische  zin in de to e k o m s t  nog 
zeer schadeli jke  gevolgen heef t ,  sch i jn t  men 
niet te willen zien.
Hier volgt een beeld van he t  gebied ,  de sp o o r
lijn. de po l i t iek  en de aktie .

H E T  G E B IE D

Het O ostvaardersp lassengeb ied  bes taa t  eigenlijk 
uit tw ee  delen:  ten  eers te  een bekaad  n a t  s tuk  
van ongeveer  3 6 0 0  h e k ta re  en ten  tw eede  een 
niet  bekaad ,  wat d roger  s tu k  van ongeveer  2400 
h ek ta re .  In to taa l  o m v a t  d i t  s c h i t te re n d e  na tuur
gebied  dus  z o ’n 6 0 0 0  h ek ta re .  Eigenlijk ver
w a c h t te  m en  d a t  d it  m oerasgeb ied  o p  den  duur 
wel d ich t  zou  g roe ien ,  m aar  d a t  g eb eu rd e  echter 
n iet .  Het  m oerasgeb ied  b lee f  open! O orzaak  
hiervan was h e t  b ehee r  van h e t  w aterpe i l  d o o r  de 
R ijksdienst  voo r  IJsse lm eerpo lders  (R .IJ .P . )  en 
de  aanw ezigheid  van de g rauw e gans. Die grauwe 
gans b eh ee r t  eigenlijk h e t  gebied .  In die periode 
van he t  jaa r  d a t  de w a te rp la n te n  snel groeien 
verblijven er  nam eli jk  z o 'n  7 0 0 0  grauw e ganzen 
en nog eens  zo 'n  100 to t  2 0 0  b ro e d p a re n  m et 
h u n  jo n g en .
Al deze d u izen d en  ganzen  grazen de begroeiing 
(r iet  en  w a te rp la n te n )  in h e t  gebied af. Zo 
h o u d e n  deze  g rauw e ganzen  he t  gebied  dus  open. 
De grauw e gans hee f t  nog  een andere  rol: 
m e t  zijn m est  (u i tw erpse len )  b e lan d en  veel 
voedingsrijke s to f fen  in he t  w ater ,  w aa rd o o r  
algen to t  o n tw ik k e l in g  k o m e n ,  w aarm ee  andere 
d ieren  zich weer k u n n e n  voeden .  De grauwe 
gans is dus van g ro o t  belang in he t  ekologisch 
sys teem . Alleen d a a rd o o r  kan er  sp rake  zijn van 
rijke voge lpopu la t ies  in dit  O ostvaardersp lassen
gebied.
Tevens v ind t  m en  in dit  n a tu u rg eb ied  nog  tal 
van andere  voge lsoor ten ,  w a a ro n d e r  Lepelaars, 
waarvan m aar  liefst 73 b ro e d p a re n  werden 
gete ld  op  een  to taa l  van rond  de 2 4 0  broedparen 
in N ed e r lan d .  O o k  de aa lscho lverko lon ie  is niet 
mis. Deze ko lon ie  o m v a t  m ee r  dan  7 5 0  b ro e d 
paren  en is daa rm ee  de op  één na g roo ts te  
aa lscho lverko lon ie  in W cst-Europa.



Atdclmgi/n en personen 
meer informatie willen 
to t : PSP-Almere. Markt 
03 240 - 1 203 7,

tiie handtekeningenlijsten of 
hebhen ktinnen /ieli wenden 
9(i, 1 354 AZ Al Ml KI . tel:

Lelystad  zou  er dus  goed  aan d o en  in te s t e m 
m en  m et  verlegging van de spoorli jn  z o d a t  de 
milieu-organisaties  hun  beroep  bij de K roon  
in t rek k en .

P O L IT IL K  S T E E K S P E L

De Oostvaardersplassen zijn eigenlijk per ongeluk ontstaan.
Tijdens de inpolderingswerkzaamheden voor Zuidelijk Flevoland werd op 
diverse plaatsen langs de Knardijk en Oostvaardersdijk zand gewonnen. 
Omdat dit gebied ook het laagst gelegen deel van de nieuw aan te leggen 
polder was, ontstond na het droogvallen een langgerekt gebied met plassen. 
Door de aanwezigheid van rust, dekking, voedsel en broedgelegenheid is 
het gebied in korte tijd van groot belang geworden voor de Nederlandse en 
Westeuropese watervogels. Zo ontstond een natuurgebied van grote 
internationale waarde op de plek waar oorspronkelijk onder meer een groot 
industrieterrein was gepland.

V oorts  b ro ed en  er nog  de g ro te  en  kleine zilver 
reiger, de b lauwe reiger, he t  w o u d aap je ,  de 
ro e rd o m p  en vele andere  kleine voge lsoor ten .  
Dan zijn er  om  niet  te vergeten o o k  nog  de 
a renden ,  buizerds en k iekendieven .

G E V O L G E N  VAN DE S P O O R L IJN

Almcre en Lelystad zullen u i tg roe ien  to t  g ro te  
s teden. Een goede  ra ilverbinding m et  h e t  'O ude  
L and '  m oe t  er dan  o o k  zo  snel mogelijk  k o m en .  
Daarover is iedereen h e t  ge lukkig  eens. Het 
g roo ts te  p rob leem  is he t  tracé van de spoorl i jn .  
Het geplande tracé  lo o p t  over een lengte van 
drie k i lom ete r  m id d en  d o o r  he t  verzam elgebied  
en over een  lengte van zes k i lo m e te r  d i re k t  langs 
de ru ip laa tsen  van de g rauw e gans, de vitale 
schakel in h e t  bes taan  en  dus o o k  he t  v o o r t 
bestaan  van de  Oostvaardersp lassen .

Grauw e ganzen kiezen nam eli jk  alleen geb ieden  
die niet  toegankeli jk  zijn voor  de mens. Dit 
o m d a t  ze, t i jdens de m a a n d e n  da t  zij in de rui 
zijn, n ie t  k u n n e n  vliegen. Begrijpelijk is dan  o o k  
dat  zij deze pe r iode  erg k w e tsb aa r  zijn. V o o rd a t  
ze gaan ruien verzam elen  zij zich op de voedse l
rijke akkers  in de  b u u r t  van de eigenlijke ru i 
plaatsen.
Wanneer zij zich niet  o n g e s to o rd  k u n n e n  ver
zamelen, zullen zij o o k  niet  in die b u u r t  gaan 
ruien. Het is dus  v o lk o m en  duideli jk  d a t  h e t  een 
grote ram p zou zijn w an n ee r  de g rauw e gans 
niet m eer  in de O ostvaardersp lassen  zal ruien. 
Binnen een kor t  aan ta l  ja  ren zullen de plassen 
dan overw oekerd  w o rd en  d o o r  riet.  Dit zal h e t  
einde zijn van een un iek  n a tu u rg eb ied .
De spoorlijn sn i jd t  h e t  bekade  gedeelte  van 
het onbekade  gedee l te  af. Het  o n b e k a d e  deel 
zou dan o n tg o n n e n  m o e te n  w orden .  Dit terwijl

in h e t  o n b e k a d e  deel ju is t  de rust- en verzam el
p laa tsen  van de  vogels liggen. Het na tuurgeb ied  
zou dan  nog m aar  3 6 0 0  hek tare  g ro o t  zijn. 
Bovendien  zal de spoorli jn  de rust verstoren 
en  h e t  ve ronge lukken  van vogels tegen de trein 
en  boven le id ingen  in de  hand werken.

P E R IK E L E N  R O N D  ALTER NATIE! T R A C É

O m  de Oostvaardersplassen  te laten v o o r t 
bes taan  zal het  gebied ten minste zijn huidige 
om vang  van 6 0 0 0  h ek ta re  m oeten  b eh o u d en .
Er zijn dan  o o k  p lannen  on tw ikkeld  o m  liet 
t racé  van de spoorl i jn  twee k i lom eter  te ver
leggen. De spoorl i jn  zal dan aan de zu id k a n t  
van he t  gebied k o m e n  te lopen, naast een 
hoogspann ings le id ing  en  rijksweg 6. Dit zou een 
m o o ie  oplossing zijn. Toch  stuit  deze oplossing 
op  g ro te  w eers tand  bij tal van instanties.  Een 
aan ta l  m ensen  h o u d t  star vast aan h e t  idee 
dat  verlegging van he t  tracé vertraging zal 
b e te k e n e n .  Dat die verlegging geen vertraging 
m e t  zich m ee  hoef t  te brengen w o rd t  o v e rd u id e 
lijk a a n g e to o n d  in h e t  rappor t  van h e t  o n a f 
hankel i jk  raadgevend ingenieursburo  DHV en 
d o o r  de  ju r is t  Crince Le Roy. Eigenlijk kan de 
g em een te  Lelystad  z o n d e r  m oeite  de benod igde  
vergunningen  aan de  NS afgeven voor  de aanleg 
van een  a n d e r  tracé.  Bij de gehele vaststellings- 
p ro c e d u re  kan  dan  n o o i t  meer dan ach t  weken 
vertraging o n ts ta a n .  T o ch  wil de g em een te  van 
Lelys tad  d i t  n ie t  a an n em en .  De frakties  h o u d e n  
er halsstarrig  aan vast da t  verlegging van het 
tracé fl inke vertraging  zal opleveren.
Inm idde ls  h e b b en  Xunutr cn tniljeu en  de 
Vereniging Vogelbescherming bij de K roon  
een  b e ro e p  tegen h e t  huidige tracé aangespannen .  
Als d i t  b e ro e p  on tvanke l i jk  en gegrond  w o rd t  
verklaard  zal pas e c h te  vertraging o n ts taan .

Het hele po l i t ieke  s teekspel rond  de Oost-  
vaardersplassen s taa t  bol van de tegenstell ingen. 
Neem  n o u  de Riiksdicnsl mnr de Ussehueer- 
pnlders (R IJP ) ,  die o.n. ve ran tw oorde l i jk  is voor 
he t  in k u i tu u r  b rengen  van de IJsse lm eerpolders .  
Aan de ene kan t  p ro n k t  de RIJP  m et  de O o s t 
vaardersplassen als hét  na tuu rgeb ied  van in te r 
nationale  be teken is  en  zegt men het  gebied te 
willen b e h o u d e n ,  m aar  aan de andere  kan t  
w orden  m aatregelen  g en o m en  die l i jnrecht
ingaan tegen he t  b e h o u d .  Het was de R IJP  
die he t  rampzalige tracé voor  de Elevo-spoorlijn 
heef t  o n tw ik k e ld .  Nog s teeds is deze R IJP  niet 
bereid  in te zien d a t  het  tracé b e te r  verlegd kan 
w orden .  Er is nog meer.  Terwijl  de inr ichting  
van he t  O ostvaardersp lassengebied  nog m o e t  
w orden  bediskussieerd ,  gaat de R IJP  nog s teeds

d o o r  m et  het on tg innen  van percelen  ro n d  het  
gebied .  Bovendien voert  de R IJP  in en rond  de 
plassen w erk zaam h ed en  uit die de vogels zwaar 
vers toren .
De R IJP  schijnt  o n d e r  zware d ru k  van h e t  
L an d b o u w sch ap  te s taan. Het L an d b o u w sc h ap  
wil da t  het  2 4 0 0  h ek ta re  g ro te  o n b e k a d e  deel 
van he t  O ostvaardersp lassengebied  w o rd t  o n t 
g o n n en  ten behoeve  van de lan d b o u w .
Er zijn besprek ingen  geweest tussen he t  L and 
b o u w sch ap  en he t  minis terie  van CRM , om  to t  
een uitwisseling van g ro n d en  te k o m en .  Z o  zou 
dan  in ruil voor  andere  g ro n d en  de 2 4 0 0  h ek ta re  
voor  he t  na tuu rgeb ied  b e h o u d e n  k u n n en  
w orden .  Die besprek ingen  liepen e ch te r  op niets 
uit. De R IJP  s taa t  o n d e r  d ru k  van he t  L an d 
b ouw schap .  Maar op  zijn beurt  oe fen t  de R IJP  
o o k  weer zware  d ru k  uit op  andere  instanties .  
Enige tijd ge leden on tv ing  de S tc icb t ing  N a tu u r  
en Miljeu van de N ederlandse  Spoorw egen  
(NS) b e r ich t ,  waarin  de NS verk laarde  da t  er een 
b es tek k laa r  a l te rn a t ie f  tracé bes to n d  voor  he t  
gep lande  huidige tracé.  Later  s telde de NS d a t  
als er t o t  verlegging van h e t  huidige tracé zou 
w orden  overgegaan er  een geheel n ieuw plan 
zou  m o e te n  w orden  o n tw ik k e ld .  V erder  o n t 
kende  de NS glashard da t  er een a l te rn a t ie f  plan
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was. Dat was dus  b l i jkbaar  o n d e r  tafel ver
d w en en .  De NS heef t  altijd  gesteld da t  e r  voor 
ju n i  1981 du ide l i jkheid  m oes t  k o m e n ,  o m d a t  er 
anders  forse vertraging in allerlei p rocedu res  
zou  o p t re d e n .  Het lijkt e ro p  da t  m en  h e t  daar op  
aan wil la ten  k o m e n .  K am ervragen  over h e t  tracé 
van de  F levospoorl i jn  zijn b i jvoorbee ld  n o o i t  
b e a n tw o o rd .  Al m e t  al n e e m t  alles de vorm en  
aan van één  g ro te  vertagingstruc .  De m aan d  jun i  
w o rd t  als l imiet  gesteld . O n d e r tu ssen  g ebeu r t  
e r  n iets  en  w o rd t  alles aan g e h o u d en .  Het  gevaar 
b es taa t  da t  van officiële zijde, n ad a t  die limiet 
v e r t rek en  is, gesteld zal w o rd en  da t  m e t  spoed  
m o e t  w orden  beg o n n en  m et  he t  u i tvoeren  
van h e t  huidige tracé ,  m et  als a rg u m e n t  d a t  er 
anders  g ro te  vertraging zal on ts taan .
Het  z ie t  e r  naar  uit d a t  de R IJP  niet  alleen de 
NS b e in v lo e d t ,  m aar  o o k  de Lelystadse ge
m ee n te ra ad .  In l ichtingen leverden op  da t  een 
aan ta l  g em een te raad s led en  d i rek t  o f  ind irek t  
b ind ingen  heb b en  m et  de RIJP .
Z o  zijn de raadsleden v. t V lot  (V V D ) en 
S tr i jbos  (PvdA) in d ienst  van de RIJP . Dan is de 
R IJP  o o k  nog de b ro o d h e e r  van de e c h tg e n o te n  
van de vrouweli jke  raadsleden  Biewenga (PPR),  
Huizinga-Mulder (D '6 6 )  en Van Duin (CDA). 
Het raadslid G r o o tk o e r k a m p  (CDA) heef t  bij 
de R IJP  gew erk t .  Het  gaat hier o m  m ensen  op  
hoge posities (s ta fm edew erke rs ,  d i rek t ie leden  
van de  R IJP) .
Dit alles overw egende  is he t  misschien n ie t  zo 
moeili jk  een verklaring te v inden  w aarom  de 
g em een te raad  van Lelys tad  n ie t  z o ’n v o o r 
s tan d e r  is van verlegging van h e t  tracé.

DE A K T IL

Het werd duideli jk  da t  e r  w a t  m oes t  gaan 
gebeuren .  Het doorgaans  zo rustige wereldje  
van vogell iefhebbers  kw am  in o p s tan d .  De 
su b w erk g ro ep  V oge lbescherm ing  van de werk-

Dli OOST  I A A R DER SB LA SS E S
E T S  KA .VTTEKEN IN (1

Een verhaal over de Oostvaardersplassen, zoals 
hier weergegeven. had u ook kunnen aantreffen 
in uw krant en /o f  (milieumaandblad).
Waarom dan in een blad als Bevrijding, dat toeh 
al zo niet haar ruimte kampt ^
Een voorname reden was dat het hier een aktie- 
betrokkenheid van een PSP-ajdeling betreft en 
aldus als medebepalend voor het gezicht van de 
partij aandacht in Bevrijding moetlkan krijgen. 
Maar in dit geval niet zonder een paar opmer
kingen.
Hoe 'nieuw' het natuurgebied waar het hier 
over gaat ook is, het betoog in het artikel is 
van het allure van de natuurbescherming-oude- 
stijk met termen als 'grote betekenis', groot 
belang '. 'schitterend natuurgebied ’, 'uniek \ 
'behouden ', enz. enz. Op zich is dat niet erg, 
natuur- en milieuzaken vormen binnen de 
heersende maatschappelijke struk tuur steeds de 
zwakste schakel, delven kous tan t het onderspit 
tegenover 'andere belangen'. In het artikel wordt 
evenwel het dorpspolitiekaehtige ge kneu ter 
rondom de Idevospoorliju (met overigens on
evenredig grote gevolgen), fesanten niet de gang
bare planologische rechtlijnigheid en starheid, 
geplaatst tegenover het klassieke beeld van de 
natuurbescherming. Ondanks de wat cliché
matige aanduiding van de natuurbeschermers in 
de zin van 'het doorgaans zo rustige wereldje 
van de vogelliefhebbers kwam in ojistand', 
lijken de schrijvers van het artikel zich toeh 
behoorlijk met die natuurbescherming te identi
ficeren. Natuurbeschermers die alleen maar

De T w eed e  K am er-frak tie  heef t  h ee f t  e ind  mei 
vragen gesteld over he t  verschijnsel b aa rm o ed er -  
e x t i rp a t ie  1), da t  wil zeggen he t  o p e ra t ie f  
w egnem en  van de baa rm oeder .  S teeds  vaker  
w o rd t  e r to e  overgegaan de b a a rm o e d e r  weg 
te halen .  Het  aan ta l  van dit  so o r t  g y n a e c o lo 
gische opera t ies  n e e m t  toe terwijl h e t  o p  zijn 
m ins t  ondu ide l i jk  is o f  da t  in alle gevallen o o k  
noodzake l i jk  en  gerechtvaard igd  is. A ldus  
lu iden  de veronders te l l ingen  van w aaru i t  de 
vragen w erd en  gesteld .

g roep  ‘D ie renbescherm ing -L e lys tad ’ n am  h e t  
in i t ia t ie f  to t  de o p r ich t ing  van de ak t ieg ro ep  
Red de Oostvaardersplassen. De ak t ieg roep  werd 
sam engeste ld  u i t  leden  van de V o g e lw ach ten  
en V oge lw erkgroep  u i t  he t  Gooi  en  Almere.  
Het  doel van deze ak t ieg roep  is he t  red d en  
van de O ostvaardersp lassen  nu en  h e t  veilig
stellen van zijn fu n k t io n e re n  in de to ek o m s t .  
Sinds k o r t  is de ak t ieg roep  o o k  ges ta r t  m e t  
de  uitgave van de Oostvaarders Nieuwsbrief. 
V erd e r  w o rd t  op  dit  m o m e n t  een h an d tek e -  
n ingenak tie  gevoerd  o m  de eis to t  verlegging 
van de F levospoorl i jn  te o n d e rs teu n e n .  Op h e t  
ogenblik  zijn er  al z o ’n 2 0 .0 0 0  h a n d te k e n in g e n  
b innen .  Deze h a n d te k e n in g e n a k t ie  zal zeker  
lopen  to t  e ind juli  o f  e ind augustus.

We h e b b en  in to taa l  d e r t ien  vragen gesteld.
Ze zijn sam en  te  v a t ten  in ka tego r ieën :  vragen 
over aan ta l len ,  over b e t ro u w b a a rh e id  van 
( bevo lk ings-)onderzoeken ,  over indikatieste ll ing  
en  over m edisch-opera t ieve  technolog ie .  Ik 
geef  een ko r te  impressie  van de vragen.

Uit sociologisch o n d e rz o e k  in de V erenigde  
S ta te n  van A m erika  b li jk t  d a t  e r  een v e rm ee rd e 
ring van h e t  aan ta l  gevallen van b aa rm o ed er -  
e x t i rp a t ie  h e e f t  p laa tsgevonden .  Uit de l i teratuur 
b l i jk t  da t  zich dit  o o k  in N eder land  sch i jn t  voor 
ie d o en .  We vragen dus  naar  een k w a n t i t a t i e f  
overz ich t  over de laatste  tien jaar .
Maar de even tue le  to e n a m e  s taa t  n a tu u r l i jk  niet 
op  zichzelf .  De o o rz a k e n  ervan k u n  je  op  ver
sch il lende  te r re inen  zoeken .  B ijvoorbeeld  in de 
verru im ing  van de ind ika t ies ,  anders  gezegd: 
een u i tb red in g  van de red en en  w aa ro m  een arts 
overgaat  to t  ope ra t ie ,  in overleg m e t  de vrouw , 
hoew el  d a t  te wensen  overlaa t  - gynaeco logen  
h e b b e n  he t  vaak erg d ru k  volgens een  R o t t e r 
dam se  g y n aeco lo o g ,  in een aan d i t  p ro b le e m  
gewijde u i tzend ing  van de  K R O  op  d insdag 10 
juni. We h e b b e n  in de vragen een ondersche id  
a an g e b ra ch t  naar enerz i jds  baa rm oeder(ha ls ) -  
k a n k e r  en anderz i jds  ‘overige in d ik a t ie s ’, en 
gevraagd o f  de  ind ikat ies te l l ing  in d e rd aad  is 
ve rru im d .

R IC H A R D  G O E D H A R T  
M A R TIN  O V E R D IE K

(zouden) kunnen roepen 'leve de grauwe gans, 
bewaren, behouden', enz.
Nu geldt dit ook wel voor een groot deel van de 
Nederlandse natuurbescherming, maar er zijn 
ook andere ontwikkelitigen en daar wordt hier 
aan voorbijgegaan. Het ligt evenwel op de weg 
van Bevrijding om juist aandacht te schenken 
aan ontwikkelingen binnen bestaande groepe
ringen die nieuw zijn en/of verwant aan het 
eigen denken. Evenals binnen de milieubeweging 
in brede zin het geval is, zijn er ook binnen de 
natuurbeschermers stromingen in opkomst die 
sterk maatschappelijk georiënteerd zijn, afwillen 
van het 'reservaatje om het reservaatje-idee’ en 
een veel breder perspektief voor ogen hebben. 
Omdat ik binnen één kolom moet blijven nog 
kort een andere opmerking. Er zit iets heel 
dubbels aan die Oostvaardersplassen waarmee 
natuurbeschermers behoorlijk in hun maag 
kunnen zitten. De plassen worden namelijk 
noga! eens tégen de natuurbescherming gebruikt 
in de zin van 'Wat zitten jullie te zeuren over 
historische gegroeidheden, processen van eeuwen 
die tot bepaalde levensgemeenschappen van 
planten en dieren leiden, kijk maar naar die 
plassen, die zijn in maar tien jaar ontstaan'.
Het getuigt van eenzelfde rechtlijnigheid waar
mee dat spoorlijntje als streep op de kaart is 
gebracht en wordt vastgehouden. Om dan nog 
eens uit te leggen dat je het over heel verschil
lende zaken hebt vergt enige tijd, met name als 
de Oostvaarderplassen ook nog eens een keer 
worden gebruikt om de Markerwaard 'uit 
overwegingen van natuurbehoud' (natuurbouw 
heet dat) aan te leggen,

TITIA VAN LEEUWEN

Als je  d e n k t  aan to e n a m e  k u n  je  je  o o k  afvragen 
o f  e r  een verband  b es taa t  m e t  de vooru i tgang  
van de  m edisch-opera t ieve  techno log ie .  Dat  er 
s teeds  verf i jnder  en geavanceerder  a p p a ra tu u r  
w n rd t  o n tw ik k e ld  lijkt o p  he t  eers te  gez ich t  
een goede  zaak.  Maar d a t  kan  en  mag natuurl i jk  
geen aan le id ing  zijn o m  dan  m aa r  sneller en op 
g ro n d  van m in d e re  n o o d z a a k  over te gaan tot  
o p e re ren .
B evo lk ingsonderzoeken  zijn in ve rband  m et  
de ind iakat ies te l l ing  o o k  van g ro o t  belang.
De m oeil i jkhe id  ligt h ier  vooral  in de b e t r o u w 
baarhe id  van de o n d e rz o e k e n :  k a n k e r  aan de 
b a a rm o e d e r  k o n s ta te re n  terwijl  a c h te r a f  blijkt 
da t  d i t  n ie t  h e t  geval was. Zo w o rd en  er  volgens 
de l i t e ra tu u r  v rouw en  n o d e lo o s  geopereerd .  
We h e b b e n  niet  a lleen k w an t i ta t iev e  overzichten  
van de  b ev o lk in g so n d e rzo ek en  gevraagd, m aar 
o o k  de  b e t ro u w b a a rh e id  aan de o rd e  gesteld.

We h e b b e n  o o k  gevraagd hoeveel k lach ten  
b e t r e f fe n d e  b a a rm o e d e r -e x t i rp a t ie  bij de 
M edische T uch tco l leges  w erd en  g e d ep o n e e rd  de 
laa ts te  t ien jaar .  En hoeveel  k lach ten  e r  onge
g ro n d  w erd en  b ev o n d en .

T e n s lo t te  nog  een an d e re ,  d o o r  som m igen  als 
zeer  kon trovers iee l  e rvaren  kw es t ie :  de  vraag of  
e r  een  aanw ijsbaar ,  niet-toevallig  ve rband  bestaat 
tussen de  v e ro n d e rs te ld e  to e n e m in g  van baar- 
m o ed e r -ex t i rp a t ie s  en de in k o m s te n  van gynae
co logen .  En w a t  hierbij  o o k  een rol kan  spelen: 
v e rh o o g t  h e t  de s ta tu s  van de  m ed icus  in kwestie 
n a am a te  hij m e e r  opera t ies  op  zijn naam  heef t  
s taan?  Als er  over  d i t  s o o r t  vragen iets m e t  
zekerhe id  te zeggen zou  zijn, dan  m o e t  dat 
boven  tafel k o m e n .  Nu d en k  ik d a t  h e t  n ie t  een
voudig  zal zijn h ie rover  en over an d e re  kwesties 
b e t r e f fe n d e  gynaeco log ie  ‘f e i t e n ’ op  tafel te 
krijgen, m aa r  da t  laat onverle t  de n o o d zaak  
dit  so o r t  vragen te stellen m e t  he t  doel het 
o p e n b re k e n  van de ges lo ten  wereld  de r  gynae-



cologen te bevorderen ,  Ln da t  de n o o d z a a k  m eer 
openbeid  te verkrijgen er is heeft  de v ro u w e n 
beweging a fd o en d e  a a n g e to o n d .

ken kopie van de vragen {en m e t te r t i jd  de 
A n tw o o rd en )  kan m en  eenvoud ig  aanvragen bij 
de frak tic: B in n e n h o f  l a ,  Den Haag (0 7 0  - 
61 49 11). Naast gesprekken  over deze  p ro b le 
men met verscheidene v rouw en  heb  ik o n d e r  
andere de b ro ch u re  ‘Laat ik mijn b a a rm o e d e r  
w eghalen?’ geb ru ik t ,  a lsm ede he t  th e m a n u m m e r  
‘Vrouwen en de m ed ische  w e te n sc h a p '  van het 
tijdschrift W etenschap  en  Samenleving, nr. 4, 
1981.

GLRARD VAN OORD

Ntiol:
1) liet moorden boek üeetl voor liet Latijnse 'extirpo' 
Je vertalimi: 'Met wortel en tak uitroeien'

opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Qpwmdetïd zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voo, deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

RACISME EN
MINDER MOOIE WOORDEN

In Bevrijding nummer 10 schreef 
ik een artikel over 'Racisme in 
mooie woorden verpakt', waarin 
ik ook een paar regels aan het 
spreidingsbeleid van de gemeente 
Rotterdam wijdde. 'Het spreiden 
van de buitenlanders heeft een 
diskriminatoire kant: buitenlanders 
zijn in sommige wijken teveel'. 
Erik Meijer u it Rotterdam schreef 
voor nr 12 een reaktie in Op

windend: ' .... een partij die de
voedingsbodem voor het racisme 
wil wegenemen, kan het zich niet 
veroorloven om een als anti-racis- 
tisch bedoelde maatregel botweg af 
te schilderen als het tegendeel 
ervan.'

Meijer schrijft over een 'spreidings
beleid dat niet uitgaat van dwang
maatregelen en streefgetallen maar
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uitsluitend van de aktieve toelating 
van buitenlanders to t de met 
gemeenschapsgelden gebouwde 
woningen in de buitenwijken'. 
Was dat nu maar waar. Het Rotter
damse beleid is niet in eerste 
instantie het openbreken van de 
buitenwijken. Dat zou een u it
stekende anti-diskriminatie aktie 
zijn. Het Rotterdamse beleid gaat 
om woningtoewijzing voor (nieuwe) 
leden van minderheden en voor hen 
die uit saneringsgebieden komen. 
Het beleid is gericht op het per w ijk 
niet meer dan zoveel (16 procent) 
buitenlanders van öf Surinaamse 
óf Turkse öf Marokkaanse origine 
te plaatsen.
Door het verzet van de minder
hedenorganisaties heeft de ge
meente Rotterdam wat moeten in
binden, maar de basis van het beleid 
is niet weggevallen. Erik Meijer 
doet het voorkomen dat ik (samen 
met Rudi Boon) met Wiegel en dure 
wijkbewoners de minderheden in 
de verkrotte binnenstad zou willen 
laten verkommeren. Maar de 
minderheden zelf hebben hun be
zwaren kenbaar gemaakt via ju r i
dische procedures en publiciteit. 
Op 29 maart was er een grote 
manifestatie tegen het Rotterdamse 
beleid in de Doelen waar de PSP 
middels een spreker medewerking 
aan verleende.

In de staart van Meijers bijdrage 
staan wel wat kritische opmer

kingen die voor minderheden nu 
net niet een soort vervelende b ij
komstigheid zijn maar de kern van 
de zaak uitmaken. Meijer beoor
deelt het spreidingsbeleid anders 
dan ik . Jammer.
Wel ben ik het met Meijer eens dat 
de PvdA of het Rotterdams PvdA 
kollege van B&W uiteraard niet op 
één lijn te stellen zijn met de NVU, 
de Centrumpartij en DS'70. Ik 
heb willen aangeven dat naast deze 
afschuwelijke klups er in mooie 
woorden verpakt, nog meer onge
rechtigheden op d it gebied zijn. 
Ook al zal het Rotterdams beleid 
anti-racistisch bedoeld zijn, dan 
hoeft haar effekt dat beslist nog 
niet te zijn. En beleidsmakers
zijn zeker ook verantwoordelijk
te stellen voor effekten van hun 
beleid.
Met Erik ben ik het overigens
zeer eens dat de PSP een taak
heeft om nog veel uitvoeriger te 
denken aan oplossingen voor deze 
problemen.

SI EP VAN DER WERF

Het affiche tegen het Rotterdamse 
spreidingsbeleid is een uitgave van 
de Solidariteits beweging Suriname. 
Het is te bestellen door storting 
op giro 3371328 van de SBS te 
Utrecht van fl 1,55 (inkl. porto) 
onder vermelding van 'muurkrant 
Rotterdam'.



BERICHTEN
sorry P R O F . W ERHEIM

In het in terview dat Chris H u in d e r  had  m et 
p ro fesso r  Werthcini over liet Internationaal 
Tribunaal over Oost-Tinior ( / ie  Bev rij ding 
nr. 12 pagina 14) zijn twee s to re n d e  fo u te n  
geslopen. In de tw eede  ko lom  bovenaan  is 
sp rake  van drie miljard dollar  van de IGGI. 
Daar had  twee miljard dollar  m o e te n  s taan.
En verderop  laat Chris H u in d e r  prof .  W ertheim 
zeggen da t  de versterking van de militaire m ach t  
alleen gebruik t  kan w orden  voor  de o n d e rd ru k -  
king van O ost-T im or.  Daar had  m o e te n  s taan da t  
die vers terk ing  niet alleen daa rvoor  geb ru ik t  
kan w orden  m aar  o o k  tegen Papoea  Nieuw 
G uinea  en West-lrian.

T R A A N G A S S E N

In het  a r t ike l  van Helcen Buijs 'Traangassen, 
eeht niets aan de hand ( / ie  Bevrijding nr. 12 
pagina 3 en 4) is op  pagina 4 o n d e r  de tu s sen k o p  
Veiligheidsmarges een fatale z e t fo u t  g em a ak t  
die da t  gedeelte  van de teks t  onbegri jpeli jk  
m aa k t .  Eerst  is er sp rake  van de te rm  LTC50 
(een getal  w aarm ee  w o rd t  u i tg ed ru k t  bij welke 
k o n c e n t ra t ie  vijftig p ro c e n t  van de s lach to ffe rs  
d o o d  zal zijn). V e rd e ro p  is er sp rake  van ICT50 
(een getal w aarm ee  w o rd t  u i tg e d ru k t  
w an n ee r  vijftig p rocen i  van de m e t  gassen 
b e s to o k te  m enig te  verspreid zal zijn). Waar 
ICT en IC T 50  m o e te n  s taan ,  s taa t  in he t  a r t ikel  
s teeds LCT en L C T 50 ,  he t  scheelt  m aar  één 
le t te r  m aar  he t  is een kwestie van leven o f  d o o d .

achterGROENE
HETördijn

Over abortus wordt in het programma- 
akkoord, dat door de informateurs De 
Koning en Lubbers aan de frakties is voor
gelegd, gezegd: 'In de komende kabinets
periode zal de werking van de nieuwe 
wet getoetst worden aan de bedoelingen 
van de wet.'
Een dag eerder hadden acht vrouwen van 
'Wij Vrouwen Eisen' een gesprek in de 
Tweede Kamer met vertegenwoordigers 
van de 5 linkse frakties. Zij wilden het juist 
hebben over de uitvoeringsbepalingen van 
de nieuwe wet, over de wet zelf en over 
de opstelling van de PvdA, D'66, CPN, 
PPR en PSP in de nieuwe kabinetsperiode 
inzake het abortus vraagstuk.
De PvdA was met twee mannen vertegen
woordigd. De rest bestond uit vrouwen. 
Zoals dat meestal gebeurt wierp een van 
deze mannen, Roethof, zich als voorzitter 
van de bijeenkomst op. Hij stak meteen 
flink van wal. Eigenlijk zag hij de zin van 
d it gesprek niet zo in. Hij vroeg zich dan 
ook af, wat Wij Vrouwen Eisen (WVE) 
wilde. Wessels van D'66 deed voor Roethof 
niet onder. De abortuswet was nu eenmaal 
demokratisch aangenomen. Er was door 
de verkiezingen niet een zodanige wijziging 
in de Tweede Kamer to t stand gekomen, 
dat de wet veranderd kon worden. Roethof 
en Wessels samen bleven daarbij onduidelijk 
hoe het nu verder ging met hun in itia tie f
wetsvoorstel, dat nog steeds afgehandeld 
moet worden.
Klein links liet bij monde van Ina Brouwers 
(CPN), Ria Beckers (PPR) en Heleen Buys 
(als vervangster van Andrée van Es) weten,

dat het juist belangrijk was, dat de linkse 
partijen zich niet neerlegden bij de huidige 
situatie en dat ze er op uit moesten zijn 
om in het parlement een meerderheid 
te krijgen voor een goede abortuswet. 
Kosto, de tweede PvdA'er bij het gesprek, 
wilde echter weten waarom WVE niet met 
de VVD ging praten. Per slot was de 
verhouding links-rechts in de Kamer 
70-80. WVE antwoordde, dat er met de 
VVD-vrouwen gesproken was. Enkelen van 
hen waren er niet meer zo van overtuigd, 
dat zij de juiste stem hadden uitgebracht en 
deelden mee, dat ze een volgende keer 
wellicht anders zouden stemmen.
Roethof ging daarop verder. Vond, dat 
het gesprek op een slecht moment plaats 
vond. Had het over 'spreken is zilver, 
zwijgen is goud' en over afwachten, wat 
de informatie opleverde. Waarna Wessels 
hem weer aanvulde met de opmerking, 
of WVE geen konkrete informatie aan de 
Kamer kon gaan leveren over de toepassing 
van de huidige wet. Waarop Ina Brouwers 
zei, dat ze het belachelijk vond, omdat je 
niet eerst de vrouwen de dupe liet zijn om 
daarna pas de zaak te verbeteren.
Het gesprek kreeg een wat onaangenaam 
karakter, WVE wierp als laatste vraag op, 
of de frakties wilden toezeggen, dat ze 
zich op geen enkele manier zouden binden 
aan de uitvoeringsbepalingen van de huidige 
wet. Waarop Roethof, als zelf-benoemde 
voorzitter, zei dat die toezegging niet ge
daan kon worden en dat hij de vergadering 
sloot.
Dat vond Kosto toch al te gek. Hij sput
terde tegen, dat het niet zo lag, dat de 
PvdA-fraktie zich er nog niet over had 
uitgesproken.
Met het gevoel dat haar zaak wel wat erg 
bot door de PvdA behandeld werd, ver
lieten de vrouwen de bijeenkomst. Troost 
gaf hen misschien de gedachte, dat de 
FIOM niet van plan is de huidige abortus
praktijk te veranderen.

CHRIS HUINDER

( ingezonden mededeling)

Z W A R T B O E K  V IETN A M

De ESP heef t  in 1965 he t  'Z w a r tb o e k  V ie tn a m ’ 
uitgegeven. Wie h ee f t  e r  nog  een e x e m p la a r  
voor  mij over? Marcel Wissenburg, Pos tbus  108, 
6 8 7 0  AC R e n k u m .
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In de n a c h t  van 4  op  5 juli  is b rand  gest ich t  in de 
red ak t ie lo k a len  en  de d rukker i j  van h e t  Brus
selse w eekb lad  Tour. O p  drie verd iep ingen  o n t 
d e k te  de poli t ie  in to taa l  de r t ien  b ran d h aa rd en .  
De schade  bed raag t  ru im  een m il joen  gu lden :  de 
n ieuw e z e tk o m p u te r  w erd  vernield ,  en  o o k  de 
d o k u m e n ta t i e  over rech tse  g roeper ingen  ging in 
v lam m en op.
P o u r  heef t  he t  laats te  jaa r  nogal wat  m ater iaa l  
gepub liceerd  over de b a n d e n  tussen fascistische 
organisaties  en Belgische polit ici  en  po l i t ie 
d iens ten .  Pour  had  overigens aan g ek o n d ig d  dat 
b in n e n k o r t  een n ieuw  dossier  over dergelijke 
b ind ingen  zou  w o rd en  gepub liceerd .  Een a a n 
wijzing dus  d a t  de daders  een u i te rs t  rech ts  k o m 
m a n d o  zijn geweest .
Pour  heef t  een  speciale ed it ie  uitgegeven gewijd 
aan de aanslag en  de a c h te rg ro n d e n  daarvan ,  de 
so l idar i te i tsbe tu ig ingen  en de verzam elde  dos 
siers over rech ts  ex trem is t isch e  organisaties  en 
de u itwassen  van de s te rke  Belgische s taa t .  
F inancië le  o n d e rs teu n in g :  Pour ,  ban  krek .  CGER 
0 0 1 -0 7 0 7 1 2 1 -7 6  in Brussel. K o n ta k ta d rc s  in 
N eder land :  St. A n th o n ie b re e s t r a a t  40 ,  A m ste r 
d am ,  tel. 2 5 .6 7 .6 8 .

V R E D E S F E S T IV A L  P A R IJS

De In te rn a t io n a le  V redesm ars  van O s lo /K o p e n 
hagen naar  Parijs is ons  land gepasseerd.
In Parijs w o rd t  van 6 to t  9 augus tu s  een Vredes- 
festival georganiseerd  te r  h e rd en k in g  van he t  
a t o o m b o m b a r d e m e n t  o p  H irosh im a en  Nagasaki 
in 1945. O o k  vanu it  Engeland ,  G r ieken land ,  
Portugal  en Italië w o rd en  vredesm arsen  naar 
Parijs georganiseerd  (o n d e r  m eer  d o o r  groepen  
Jap an se  B o eddh is ten ) .
Wie he t  V red esfestival in Parijs wil bezo ek en  
kan  nadere  in l ich t ingen  krijgen bij he t  C om ité  
In te rn a t io n a le  V redesm ars  1981 te E indhoven  
(w aarin  sa m en  w erken  V ro u w e n  voor  Vrede ,  
IKV, S to p  N -bom , Z w aa rd en  o f  Ploegscharen 
en E indhovens  V rescskom itee ) :  F red  L am ber t  
(0 4 0  - 1 2 0 2 6 5  o f  4 7 3 1 6 6 )  o f  Piet Sch ram  
( 0 4 0 - 4 4 3 7 3 6  o f  4 7 2 1 6 7 ) .
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De kont tegen de krib gooien
*

Behalve door het slechte weer in met name het 
vakantieland Frankrijk worden de diskussies op 
het terras en in de kantine vooral beheerst door 
spekulaties over het Haagse spel rond de 
kabinetsformatie. In het weekeinde dat we dit 
schrijven, wordt er druk met mensen geschoven 
voor een P.v.d.A.-C.D.A.-D’66 kabinet.
Het is trouwens wel opvallend dat het geheel of 
bijna geheel een heren-kabinet belooft te 
worden. Bij de P.v.d.A. en D’66 wilden 
sommigen nog wel eens een groter 
emancipatories bewustzijn veronderstellen. 
Voor de staatssekretariaten cirkuleren wel een 
aantal namen van vrouwelijke kandidaten uit 
progressieve hoek. En misschien is de presentatie 
tot nu toe met vooral mannelijke ministers en 
wat meer vrouwelijke staatssekretarissen een 
duidelijker weerspiegeling van de machts
verhoudingen tussen de seksen in P.v.d.A. en 
D’66 dan in de verkiezingskampagne naar voren 
kwam.

Voor de staatssekretaris kwamen we de naani 
van Grewel niet meer tegen in de kranten. Wel 
die van d’Ancona en Ter Veld, van wie een van 
beide de post Emancipatiezaken toebedeeld 
lijkt te krijgen. Over dat onderwerp 
(Emancipatie) staat niets in het verslag van de 
Informateurs. Een dagblad wist te melden dat 
het nog de vraag is of het staatssekretariaat van 
Emancipatiezaken bij CRM zou blijven of naar 
Sociale Zaken zou gaan. Als het bij CRM blijft, 
worden mèt de besnoeiingen op de kollektieve 
lasten ook op de subsidies voor Emancipatie
zaken gekort. Gaat Emancipatiezaken verhuizen 
naar Sociale Zaken, dan zullen met name de 
werkgelegenheidsaspekten en de gelijk
berechtiging van vrouwen in sociale uitkeringen 
grote nadruk ondervinden. Daar is op zich niets 
tegen, maar de andere emancipatie-aktiviteiten 
in de vorm van subsidies voor kulturele doel
einden, vormingswerk, buurt- en klubhuiswerk, 
Blijf van m’n lijf huizen worden dan 
“ontkoppeld” en lopen als “gewone” CRM- 
aktiviteit zonder speciale status vrij gemakkelijk 
de kans getroffen te worden door het rode 
potlood. En wanneer we denken aan werk
gelegenheid buitenshuis voor vrouwen, wat 
inderdaad bij Sociale Zaken niet slecht lijkt te 
zijn terechtgekomen, is het maar de vraag hoe 
dat wordt ingevuld. De CDA-er Wyers die ook al 
eens de gedachte opperde bij de sociale 
uitkeringen te kijken naar andere inkomens op 
hetzelfde huisnummer, had nu weer de 
“inspirerende”gedachte een ministerie van 
Deeltijdarbeid te maken. Als dat in de bekende

christen- en sociaal-demokratische kompromis- 
politiek een staatssekretaris wordt, terwijl 
bekend is dat met name vrouwen terechtkomen 
in of zoeken naar deeltijdbanen, is het niet zo 
vergezocht te vrezen dat Emancipatiezaken 
onder Sociale Zaken wordt gereduceerd tot een 
Staatssekretariaat voor Deeltijdarbeid. En Staats
sekretaris Van der Doef op datzelfde Sociale 
Zaken, speciaal voor de uitkeringen, leidt ons 
terug in de moederschoot der christelijke denk
wereld: bij de toekenning van sociale uitkeringen 
niet kijken naar huisnummer, maar naar de leef
eenheid van betrokken uitkeringsgerechtigde. Nu 
het gezin wat uit de mode is, hoeft het 
ontbreken van het boterbriefje geen enkel 
beletsel te vormen om toch te kunnen 
bezuinigen op de sociale uitkeringen. De sociale 
uitkeringen zullen als alle plannen doorgaan ten 
prooi vallen aan grootscheepse bezuinigingen. 
Aangezien de “deskundigen”, die adviezen gever 
over de sociaal-ekonomiese afspraken in het 
regeerakkoord, vooral in rechtse kringen zijn 
uitgezocht, zullen die heren ongetwijfeld 
aankomen met de mededeling dat er in het tot 
nu toe bereikte regeerakkoord te weinig wordt 
bezuinigd op de overheidsuitgaven. Ze zullen 
met name de sociale uitkeringen aanwijzen als 
mogelijkheid tot bezuinigen. Tenslotte moesten 
de “franjes van het vloerkleed van de sociale 
zekerheid” zoals Van Agt dat eens formuleerde 
af. In hoeverre die adviezen van de 
“deskundigen” effekt zullen hebben op het 
verloop van de kabinetsformatie, is niet 
duidelijk. De formateurs verwachten 
klaarblijkelijk geen problemen gezien hun voort
varendheid in het zoeken naar ministers en 
staatssekretarissen voordat het program goed en 
wel rond is. Of het C.D.A. de “adviezen” 
uiteindelijk toch niet zal willen vertalen in het 
regeringsprogram, is maar zeer de vraag; veeleer 
valt dan ook te vrezen dat de P.v.d.A. en - 
wellicht in iets mindere mate - D’66 in hun 
regeer-fanatisme en het vertrouwen in de 
persoonlijke invulling nadien door hun bewinds
lieden, ook die verslechteringen nog wel door de 
strot valt te duwen.

De selektie van de kandidaat-bewindslieden wijst 
niet op het zoeken naar personen die op tijd, dus 
meestal op politiek ongunstige momenten, hun 
kont tegen de krib gooien tegen het krisisbeleid 
van de sociaal-demokratie over de ruggen van de 
laagste inkomensgroepen en uitkerings
gerechtigden.
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Een nieuw offensief 
van de vredesbeweging
Het komende najaar zullen de akties van de vredesbeweging tegen het raket
tenbesluit van de NAVO van december 1979 naar een nieuwe climax groeien. 
Het besluit om nieuwe kernwapens naar Europa te brengen, kruisraketten en 
Pershing-2’s, komt in de decembermaand opnieuw op de agenda van de 
NAVO. Nederland en België zullen dan moeten laten weten of ze de nieuwe 
raketten nu wel of niet willen hebben.
Maar niet alleen in de lage landen zal het gaan rommelen. In de Bondsrepu
bliek, Groot-Brittannië en in de Skandinavische landen is het verzet het laat
ste half jaar stormachtig gegroeid. Het is ronduit geweldig, dat de vredes
bewegingen in deze en andere Europese landen zich nu aaneengesloten heb
ben op één programma met dezelfde eisen en dezelfde akties. Europa is in 
verzet! Ze wil geen schiettent van de grootmachten worden!
Begin juni kwamen in Duisburg vertegen
woordigers bijeen van Nederlandse en Westduitse 
vredesorganisaties om afspraken te maken voor 
een gecoördineerde aanpak van de akties in het 
komende najaar.
In dit gesprek werd duidelijk, dat wie aktie wil 
voeren tegen de plaatsing van nieuwe kern
wapens in West-Jiuropa, in zijn eigen land de eis 
centraal moet stellen, dat de instemming met het 
NA VO-moderniseringsbesluit moet worden 
ingetrokken. Ook werd het inzicht gedeeld dat 
terugdringing van de atoombewapening in West
en Oost-Europa niet op zichzelf kan staan. Het 
doel moet zijn een tweezijdig omvattend 
ontwapeningsproces. De ontspanningspolitiek 
moet daarom worden voortgezet. Nadat er in 
Hamburg op de Kirchentag meer dan 100.000 
mensen demonstreerden voor vrede en 
ontwapening in Europa, hebben zich meer dan 
100 organisaties aaneengesloten om voor 10 
oktober in Bonn een demonstratie te organiseren 
die de grootste moet worden sinds de Tweede 
Wereldoorlog.
De Westduitse demonstratie moet tevens het 
startsein worden voor een golf van demonstraties 
en akties in Brussel en Parijs op 25 oktober, 
maar ook in Londen, Kopenhagen, Oslo, Rome 
en natuurlijk Amsterdam. Omdat de Bonds
republiek een sleutelrol speelt (Helmut Schmidt 
is Reagan’s belangrijkste moderniserings- 
voorpost) zal de Bonner demonstratie een inter
nationaal karakter krijgen. Ook vanuit 
Nederland zal er aan worden deelgenomen. 
Vanuit Den Haag zal er zelfs een speciale trein 
rijden.
Eind augustus komen tientallen vredes
bewegingen uit alle NAVO-landen (ook uit de 
VS) in Bonn bijeen om de akties nader op elkaar 
af te stemmen.

21 NOVEMBER

21 November moet de komende tijd een 
gevleugeld woord worden. Het is de datum van 
de grote mars in Amsterdam. Zes Nederlandse 
vredesbewegingen sloten zich deze zomer aaneen 
om dit initiatief mogelijk te maken: IKV, Pax 
Christi, Stop de N-bom, Vrouwen voor Vrede, 
Vrouwen tegen Kernwapens en het Platform van 
Radikale Vredesbewegingen (in deze laatste 
koepel zitten o.a. ’t Kan Anders, Kerk en Vrede, 
VD, SVAG etc.).
Dit brede initiatiefcomité, dat door de PSP

onmiddellijk positief tegemoet werd getreden, 
stapte naar het Overlegorgaan tegen de kern
bewapening met het verzoek aan de daarin 
samen spreken de politieke partijen, de FNV, de 
VVDM e.a., om mee te gaan werken in een breed 
organisatiecomité dat op zou moeten komen 
voor de volgende eisen:
- geen nieuwe atoomraketten in West-Europa; 

noch in Nederland, noch in enig ander land;
- de regering moet haar instemming met het 

NAVO-besluit van 12 december 1979 terug
nemen ;

- de regering moet haar NAVO-partners 
verzoeken het besluit van 12 december 1979 
in heroverweging te nemen.

Inmiddels hebben de PSP, de PPR, de CPN en de 
PvdA zich bij het organisatiecomité gevoegd.

In een paar andere clubs, zoals D’66, de FNV en 
de VVDM moet er op het moment dat dit 
geschreven wordt, nog (nader) over worden 
gesproken. De onmiddellijke bereidheid van de 
PvdA is even verheugend als merkwaardig. 
Samen met de PvdA-achterban kan de komende 
regering, ook als de PvdA daar in zit, onder extra

VERKLARING
m.b.t. besluit Amerikaanse regering tot 
produktie van de N-bom

Het Partijbestuur van de PSP is verontwaardigd 
over het oorlogzuchtige en cynische besluit van 
de Amerikaanse regering om de Neutronen-bom 
toch te produceren.
Iedereen kon natuurlijk op de hoogte zijn van 
het permanente drijven van de Amerikaanse 
leiders naar deze beslissing, maar vooral voor 
degenen die oprecht streven naar vrede en 
ontwapening komt deze maatregel toch nog als 
een klap in het gezicht.

Het Partijbestuur van de PSP vindt het 
struisvogelpolitiek om het te doen voorkomen 
alsof het besluit van Reagan een puur 
Amerikaanse aangelegenheid zou zijn. Het zullen

van de beslissing kunnen koersen en die 
opstelling wordt door de vredesbewegingen (en 
ook de PSP) van de hand gewezen. Het raketten
besluit moet in de prullenbak en daarmee uit!
De PvdA als partij is het daarmee eens, de PvdA- 
regeringspartij kan zich echter wel eens heel 
anders gaan opstellen, met of zonder “voor
behoud” . . .
Behalve het organisatiecomité zal er een 
ondersteuningsgroep in het leven worden 
geroepen, waarvoor een onbeperkt aantal 
organisaties zich kunnen aanmelden, mits ook zij 
de eisen van de vredesbeweging willen 
ondersteunen.
Verder zal er vanaf begin september in het 
gebouw van de Hervormde Jeugdraad (Oranje 
Nassaulaan 51 in Amsterdam) een permanent 
werkcomité aan de slag gaan. Ook de PSP heeft 
toegezegd hiervoor menskracht te leveren.
In het hele land zullen vanaf eind augustus 
plaatselijke organisatiecomité^ op brede basis 
van start gaan om de 21c november voor te 
bereiden: met plaatselijke manifestaties, werving 
voor de demonstratie, het organiseren van 
bussen etc.
Het Partijbestuur van de PSP heeft de afdelingen 
van de partij opgeroepen om deze plaatselijke 
comité’s spoedig van de grond te helpen tillen en 
er de nodige tijd en energie in te steken.
Het Partijbestuur besloot ook om met een 
speciale rondzendbrief haar zusterpartijen op te 
roepen de internationale akties tegen het 
rakettenbesluit met alle kracht te ondersteunen,

De Europese vredesbewegingen mikken er 
tenslotte op in Brussel, tijdens de NAVO- 
ministerraad begin december een gezamenlijke 
alternatieve bijeenkomst van het andere, échte 
Europa te houden: het Europa dat zich verzet!

immers de Europeanen - en niet in de eerste 
plaats de Amerikanen - zijn die door dit wapen 
aan een afschuwelijk einde zullen komen.
Ook de Nederlandse regering moet dan ook 
opnieuw gedwongen worden zich van het besluit 
te distantiëren, zeker nu de regering van de 
Verenigde Staten zelfs de belofte geschonden 
heeft haar bondgenoten eerst te konsulteren 
alvorens verdere stappen in het Neutronenbom- 
produktieproces te ondernemen.

De PSP hoopt dat het anti-Neutronenbom-front 
gesloten zal blijven en dat het Amerikaanse 
besluit zal verkeren in een internationale 
opwekking om ook het rakettenbesluit van 
december 1979 ongedaan te maken.

PARTIJBESTUUR PSP

Iruk worden gezet. Maar iedere regering met het 
^DA en D’66 zal slechts op een nieuw uitstel

GIED TEN BERGE
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Vanaf het eerste akkoord tussen PvdA, CDA en D’66 van eind juni vormt de 
defensieparagraaf het meest hete hangijzer in de kabinetsformatie. Was aan
vankelijk in de teksten duidelijker het PvdA/D’66-standpunt tegen de kruis
raketten te horen, begin augustus was het in sterke mate de CDA-opvatting, 
die doorklonk.
Het begint er op te lijken, dat de 48 CDA-parlementsleden zich onomwon
den binden aan de plaatsing van 48 kruisraketten in Nederland. Desnoods 
ieder van hen één raket in zijn eigen achtertuin? Zijn de PvdA en D’66 bereid 
de toegangshekjes open te zetten? Het voetspoor van politieke stereostappers 
nagetrokken.
Op 25 juni legde het duo Jan de Koning/Ruud 
Lubbers een basisakkoord aan de frakties van de 
PvdA, D’66 en het CDA voor. De defensie
paragraaf van dat akkoord bevatte vijf punten: 
Het kabinet streeft naar wapenbeheersing en in 
het bijzonder naar het terugdringen van de rol 
van kernwapens; op de VS wordt aandrang uit
geoefend om met de Sovjet-Unie te gaan onder
handelen over een substantiële verlaging van het 
bewapeningsniveau, met name door een 
vermindering, zo mogelijk afschaffing van de 
nukleaire middenlange afstandswapens; dit jaar 
wordt er geen positief besluit over de nieuwe 
kruisraketten genomen en een beslissing daarna 
hangt af van het onderhandelingsresultaat tussen 
de SU en de VS; met de NAVO-partners wordt 
overleg geopend over een substantiële 
vermindering van het aantal kerntaken. Vóór het 
einde van de kabinetsperiode wordt hierover een 
feitelijke beslissing genomen; de Nederlandse 
defensie-inspanning blijft gericht op uitvoering 
van het Lange Termijn Defensie Programma van 
de NAVO (d.w.z. vasthouden aan de 3% reële 
groei van het defensiebudget per jaar). 
Afgezien van de plaatsing van de 48 nieuwe 
kruisraketten en de 6 kernwapentaken van 
Nederland, bood dit akkoord geen wezenlijk 
verschil met de verklaringen, die door het 
kabinet-Van Agt de afgelopen jaren op het 
gebied van defensie werden geproduceerd. Ook 
dat kabinet sprak van ‘beheersing', 
‘terugdringing', ‘vermindering’, ‘onderhandelen' 
en alle andere zaken, die tot de kategorie der 
wensdromen gerekend kunnen worden. 
Nieuwe elementen vormden de weigering om 
geen nieuwe kernwapens te plaatsen en het 
aantal kernwapentaken wezenlijk te 
verminderen. Het ‘nu niet' van D’66 en het 
‘nooit niet' van de PvdA in hun verkiezings
programma’s werden aangevuld met het ‘dit 
najaar niet' van het CDA.
Zie daar, het te vormen kabinet zou in het eerste 
jaar niet struikelen over de nieuwe kernwapens. 
Het verloop van de onderhandelingen met de SU 
zou licht werpen op het standpunt, dat daarna 
ingenomen zou moeten worden. Wat de oude 
kernwapentaken van Nederland betreft, hierover 
zou konkreet een beslissing in het laatste regeer- 
jaar genomen kunnen worden.
Dit akkoord was tot nu toe het enige echte 
akkoord. Wat er aan de andere teksten volgde 
waren niet akkorderende wanklanken of eigen 
verzonnen melodietjes van de informateurs. 
Alsof iedere partij in het geding de knoppen van 
zijn eigen eindversterker bediende om het geluid 
van de ander te overstemmen.
Het basisakkoord van 25 juni werd door het 
CDA verworpen. Er kwam een nader voorstel

van, toen, drie informateurs. De mogelijkheid 
van een eventueel positief besluit over plaatsing 
werd er sterker in uitgedrukt, maar de PvdA had 
in een voetnoot bedongen, dat zij in de regering 
een besluit zou nemen aan de hand van haar 
verkiezingsprogramma. Daarin staat, dat de 
PvdA tegen plaatsing is.
Deze konstruktie van 21 juli viel eveneens bij het 
CDA verkeerd. Er werd verder onderhandeld en 
een week later boden de informateurs hun ‘eind- 
konklusies' aan. Daarin vond er een ware bijbel
verklaring plaats van positie, belang en betekenis 
van de PvdA-voetnoot. Waar het op aankwam 
was, dat de PvdA “nee” bleef zeggen tegenover 
een D’66, die “thans niet” predikte en tegenover 
een CDA, dat binnen twee jaar een beslissing 
wilde nemen.
Maar opnieuw waren de eindkonklusies van 28 
juli voor het CDA onbevredigend. Dan maar 
helemaal geen defensieparagraaf, luidde de 
mening. Later werd daar in perfekte timing via 
de geruchtenmolen aan toegevoegd: geef ons het 
ministerie van defensie in plaats van D’66. Dat 
kan van ons dan ontwikkelingssamenwerking 
krijgen. Zo iets zou natuurlijk een hele mooie 
positie voor een CDA-defensieminister zijn: niet 
gebonden te hoeven zijn aan een regerings- 
program, alleen maar aan het eigen geweten! Op 
tijd wist D’66 echter een eigen kandidaat voor 
defensie naar voren te schuiven (Van Mierlo),

zodat die vlieger niet op ging.
Maar wat gebeurt er wel? In het eindverslag van 
de drie informateurs aan Beatrix van 3 augustus 
komt er een defensieparagraaf uit de bus, die 
praktisch geheel aan de CDA-visie tegemoet 
komt. Samengevat: overleg met de bondgenoten, 
waarna het kabinet een eigen oordeel vormt, 
waarbij de regeringsfrakties het regeringsbesluit 
bezien ‘mede in het licht van hun programma’s’. 
Het ‘nooit niet’ van de PvdA was er uit 
verdwenen en ook het ‘thans niet' van D’66 
kwam er niet meer in voor. Met deze laatste 
tekst is de kans levensgroot aanwezig, dat de 
kruisraketten geplaatst worden. Ook is de kans 
reëel, dat er niet tot weinig aan bestaande kem- 
wapentaken door Nederland afgestoten wordt, 
want ook die kwestie valt onder dezelfde 
formulering.
De PvdA en D'66 toonden zich verontwaardigd 
over dit zonder hun goedkeuring geproduceerde 
eindverslag van het informerende trio. Zij 
beroepen zich op de eerdere akkoorden en 
vinden dat die als basis voor verdere 
onderhandelingen moeten dienen. Maar de 
caravan van de kabinetsformatie hobbelt 
intussen verder op basis van dit eindverslag van 
augustus.
Het is niet geheel zeker, dat deze laatste 
defensieparagraaf ongeschonden in het regerings- 
program opgenomen zal worden. Ook is het in 
het geheel nog niet zeker, of er een PvdA/ D’66/ 
CDA-kabinet komt. Wel is zeker, dat deze 
defensieparagraaf niet in overeenstemming is 
met het PvdA-verkiezingsprogranima, laat staan 
met de eisen van de Nederlandse vredes
beweging.
Nu mag de PvdA nog zo hard ‘nee’ roepen tegen 
de plaatsing van 48 kruisraketten in Nederland, 
in het stereogeluid van dit eindverslag wordt dat 
nee door het ja van het CDA overstemd. Een 
uiterst onaangenaam geluid.

CHRIS HUINDER
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In de 
pure 
boven 
Met 
meestal

hebben, 
kom je

eerste plaats kraak ik uit 
noodzaak: om een dak

mijn hoofd te 
een klein inkomen

erg moeilijk aan woon
ruimte. Als je wel iets kunt krijgen 
moet je vaak schandalig hoge huur 
betalen of heb je niets te zeggen 
over hoe en waar je wilt wonen. 
In de tweede plaats zie ik kraken 

duidelijk als een politieke
ik

heel 
daad; 
politieke 
nood op

dat
van

ik het 
woning-
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laat zien 
probleem
mijn eigen manier pro

beer op te lossen. Het hele circus 
van de burokratie en de politieke 
partijen passeer ik hierbij, van hen 
verwacht ik absoluut niets. Verder 

ik het bezetten van woon-
een protest tegen de 

grote woningnood, tegen de (nog 
steeds voortdurende) spekulatie, 
maar vooral als protest tegen het 
uitblijven van de politieke wil om 
het probleem van de woningnood 
effektief te gaan aanpakken en op 
te lossen.

zie 
ruimte als

In plaats van een eind te maken 
aan de praktijken van de speku- 
lan ten-maffiosi staat de overheid 
deze oogluikend toe. Men gaat 
zelfs zover om spekulanten te 
beschermen en kra/a/k/st/ers uit 
spekulatie-objekten te halen! (Eén 
van de vele voorbeelden was de 
Vogelstruys-affaire in Amsterdam.) 
En als de overheid over recht 
spreekt, dan bedoelt zij het recht 
van de spekulanten.
In dit kader kun je de leegstands- 
wet ook zien: het is vooral een 
wet die bedoeld is om het de 
kra/a/k/st/ers nog moeilijker te 
maken en nog meer bescherming 
en mogelijkheden te bieden aan de 
hulSeigenare/sse/n en spekulanten. 
Is het een wonder dat de meeste 
kra/a/k/st/ers zich helemaal af- 
keren van de politieke partijen, 
die na al die jaren van grote 
woningnood en toenemend poïitie-

Ondanks alle 
hebben nog 
geen woning,

mooie beloftes 
steeds veel mensen 
terwijl er gelijktijdig

wel talloze 
of worden 

maken 
banken

panden
afgebroken

staan
plaats

te
en

leeg 
om

voor parkeergarages 
en noem maar op. 

Aan dergelijke gebouwen wordt 
nu eenmaal meer verdiend dan aan 
huurwoningen of sociale woning
bouw. Met deze situatie kan je 
volgens mij dan ook met een 
gerust hart een primair recht als 
wonen boven het eigendomsrecht 
stellen.
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kra/a/k/st/ers nog
gepresteerdhebben

geweld tegen 
niets beters 
dan deze wet?
Bovenal vind ik kraken een manier 
van leven, door te kraken schep ik 
mijn eigen leefomgeving en wacht 
ik niet tot mij woonruimte wordt 
toegewezen door de staat. Ik 
neem dus heel duidelijk het recht 
in eigen hand.
Zolang de overheid en de politieke 
partijen niet van plan lijken om 
werkelijk iets te gaan doen aan 
deze problematiek, zolang zal de 
kraakbeweging blijven vechten om 
te behouden wat verworven is 
en om de onwil .van de overheid 
aan de kaak te stellen. En zolang 
zal ook het kraken doorgaan.
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Aldus b u r g e r d e , w S t s
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an de staat tegenover zie kraakbewegulgHet is na
geweld van
E r w ö , d e „  gemaakt. “ d ^ k r im in d i*
S t  de laatste > * * * ^  ionge m en.»
nne steeds sterker worflt. omdat ze het niet
nemen het recht in ef L  aamde welvaartsstaat

dat er in onze ^  . Het antwoordpikkennog steeds zo’n grote woningn .g njet het bie

van de 0 ,SÏÏ?ng°en ma» het inzetten vmgeW d-den van op lossin gen

M ensen  die tegen  k ron ingen  en 
v o o r  w oningen  zijn w o rd e n  afge
schilderd als hele en halve m isd a 
digers. Ze w o rd en  gekriminaliseerd  
en m e t  hen  iedereen  die begrip o p 
b ren g t  voor  h en  die m e t  s ten en  
gooien. De visie van Po lak ,  zoals 
die blijkt u it  de b o v en g en o em d e  
rede ,  sp reek t  b o e k d e len .  Misschien 
d a t  d em o n s t ra t ie s  w a t  orde l i jker  
z o u d e n  ver lopen  als de  m e to d e -  
V alken  w erd  toegepas t  op  de ver
an tw oorde l i jke  b u rg em ees te r  en 
m inis ter .
M aatschappel i jke  p ro b le m e n  w o r 
den  d o o r  de  overheid  t e g e m o e t  ge
t reden  m e t  nóg m ee r  en n ó g  be te r  
toegerus te  poli t ie .  S teeds  rigoreu- 
zer m id d e len  zijn g eo o r lo o fd  om  
k ra /a /k / s t / e r s  m o n d d o o d  te m a 
ken en  de  p ro b le m e n  zelf,  waar  zij 
aktie  tegen voeren ,  verdw ijnen

Het geweldsapparaat van de over
heid groeit steeds verder uit. In de 
zeventiger jaren begon dat al. In 
1973 werden scherpschuttersbri- 
gades ingesteld. De militarisering 
van de politie bleek heel duidelijk 
tijdens de Nieuwmarkt-rellen in 
A’dam (’74-’75), toen massaal po- 
litiegeweld werd ingezet tegen de 
mensen die zich verzetten tegen 
deportatie uit hun buurt. Er kwa
men militaire bijstandseenheden 
(marechaussee), bijzondere eenhe
den werden uitgerust met volauto-

emonstranten. Steeds vaker komt 
het voor dat individuele krakers/- 
sters van de groep van aktievoer- 
ders/-sters worden geïsoleerd en in 
elkaar geslagen. Arrestanten wor
den om de meest gezochte rede
nen tijden lang vastgehouden en 
tot zware straffen veroordeeld. 
Omdat ze het dan wel zullen laten 
in het vervolg, is de redenering. 
Stillen slaan toe om demonstran
ten in de kraag te grijpen en af te 
voeren. Steeds vaker trekken poli
tieagenten hun pistool.
Het nieuwste staaltje van politie- 
staat-optreden is de zogenaamde 
metode-Valken, genoemd naar de 
amsterdamse hoofdkommissaris 
van politie. Het is een metode 
waarbij mensen preventief opge
pakt worden om te voorkomen 
dat ze een strafbaar feit zullen be
gaan. Meneer had het nog niet ge

naar de ach te rg ro n d .  De overheid  
eist he t  g ew e ldsm onopo l ie  op  en 
wie daar ,  o m d a t  andere  m id d e le n  
o n tb re k e n  o f  u i t  p u re  w a n h o o p  
m e t  geweld tegen ingaat ,  is een
krimineel.

Aktievoerders/-sters uit de kraak
beweging willen deze kriminalise- 
ring doorbreken, maar hebben 
daarbij de steun van anderen no
dig. Linkse mensen kunnen hen, 
inklusief de zogenaamde relschop
pers, niet in de kou laten staan. Zij 
voeren een strijd die niet alleen ge
richt is op het krijgen van een 
huis, maar ook op het aantonen 
van een failliet politiek systeem. 
Deze direkte aktie van jongeren 
verdient onze steun. Als het hen

onm ogeli jk
wordt gemaakt de w 
W iken wie moet

mnfcnood oen? Anno
dat dan ande vo\ kunnen hou-

oplossing Van/eU ^
uttVen Haas zal komen.

MODELLENGEMIER
ondernomen om tot een

matiese snelvuurwapens en in zegd, of hij werd op zijn wenken 
1978 kwamen er arrestatieteams, 
die toen in het geheim al vijf jaar 
hadden proefgedraaid. Dergelijke 
ontwikkelingen worden meestal 
gerechtvaardigd door te wijzen op 
“terroristiese akties”, maar ook bij 
ontruimingsakties wordt er ge
bruik van gemaakt. Bij de ontrui
ming van de appartementen op de 
Prins Hendrikkade in A’dam (aug.
1980) stonden scherpschutters 
met automatiese wapens klaar.
Er staat nu een politiewet op sta
pel die de politie verder centrali
seert en die de taak van de mare
chaussee als oproerpolitie wette
lijk regelt.

Niet alleen nemen de bevoegdhe
den van overheid en politie toe, er 
wordt ook steeds harder opgetre
den. Bij de ontruiming van de ge
kraakte panden aan de Pierson- 
straat in Nijmegen (febr. ’81) werd 
keihard ingeslagen op geweldloze

bediend. Deze “Schutshaft”, een 
metode uit de nazi-jaren, werd 
toegepast op de dag van de inhul
diging van Beatrix in Breda. Jonge 
mensen werden opgepakt, voor een 
deel onmiddellijk toen ze uit de 
trein stapten, omdat ze teveel but
tons droegen, een leren jas aan
hadden. Punkers waren het onder 
andere en dat is natuurlijk bij 
voorbaat verdacht. De meesten 
van hen werden acht uur lang op 
het politieburo vastgehouden. Bij 
een volgend bezoek van ons sym
bool van nationale eenheid, dit 
maal in Rotterdam, gebeurde het
zelfde met een aantal “jongelui 
met punkachtig uiterlijk”, zoals de 
kranten dat omschreven.

Er zijn al veel te komen
voor de overheid bevreüige k n k s n. Een voor- 
wat betreft de prob e raodel, waarbij ge
heeld hiervan is he G g ^  onderhandelings- 
meente en kra/a/k/st/e missen te komen,
tafel gaan zdten °m to P de meeste mensen
Z X  Ö * »  del.en meesta! het ondet- 

Hierover e„ ovet
^ t a W k " o l 6êns wie het model „iet mee,

bestaat.
“Het model heeft een tijd bekend 
gestaan als het ideale in Neder
land. Het was niet zozeer een on
derhandelingspositie tussen de ge
meente en de krakers maar tussen 
justitie/politie en de krakers. De 
politie kwam vertellen dat je kon 
oprotten en gepraat kon er wor
den over de manier waarop. En 
dat noemt men dan onderhande
len. Het model had soms z’n voor
delen, Het was wel eens mogelijk 
om een ontruiming geruime tijd 
uit te stellen, zodat je de tijd kreeg 
om te barrikaderen”. Met die 
nieuwe leegstandswet moeten over 
een tijdje alle krakers eruit. Dat 
kan niet in lieve vrede. Ze kunnen 
niet zeggen: “Over een jaar moe
ten jullie allemaal weg zijn, willen

Asjeblieft gaan”. En als 
' we dat niet doen worden we mas

saal ontruimd, dat pikt de bevol
king niet van de gemeente. Er 
moet dus een klimaat geschapen 

^  worden waarbij de krakers voor 
terroristen door moeten gaan.
Daar zijn ze nu hard mee bezig, 
dat heet kriminaliseren.”

Hoe denk je dat die kriminalise- 
ringzich zal uiten?

A la Nijmegen, dat is wel duide
lijk. Inzet van de marechaussee en 
als dat niet genoeg is het hele le
ger. Het begint dan met: ja, zij 
houden zich niet aan de afspraken, 
wij willen praten, zij barrikaderen 
alleen maar... Het is een heel lo
gies proces. Je woont in een kraak
pand en dat wordt wel eens ont
ruimd. In het begin verzet je je 
daar niet zo tegen, want ach, je 
kunt toch wel weer opnieuw kra
ken. Na een poosje wordt je voor 
de tiende keer ontruimd. Een
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nieuw pand is niet zo makkelijk 
meer te vinden want er komen 
steeds meer krakers. Wat doe je 
dan, je zegt ‘ik blijf zitten, mij zet
ten ze er niet meer uit1 en als ze 
dan toch komen gooi je een koel
kast uit de dakgoot.
Veel krakers zijn lang geweldloos 
geweest. Men was bang dat er in 
de kranten kwam te staan “er was 
zoveel geweld” in plaats van ‘er is 
zoveel woningnood'. Iedereen 
weet zo langzamerhand wel van de 
woningnood. De echt geweldloze 
mensen werden het ziekenhuis in
geslagen.
Wat zou jij doen als je ’s morgens 
vroeg een paar stillen met hun 
pooierskoppen tegenkwam. Dan 
pak je een end hout en slaat ze van 
je dak af. Dat zou iedereen doen 
die een vreemde kerel op z’n dak 
tegenkwam. Maar als kraker heb je 
dan een ambtenaar in funktie van 
het dak geslagen, nou zeg, daar 
kunnen ze de bevolking vet mee 
voeren.

Dat gooien met stenen, is dat al
leen maar een emotionele uitbars
ting, of denk je dat je er iets mee 
bereikt?

Als je een aantal rellen en zo hebt 
meegemaakt, leer je hoe het in el
kaar zit. Je leert je angst te over
winnen, angst voor politiek ge
weld. Je leert de ME, die op dat 
moment een £oort vijand is, te 
overwinnen door raak te gooien. 
Het liefst wel zonder al te veel 
zwaar gewonden. Als je zuiver 
emotioneel gooit kon je achteraf 
wel eens schrikken van wat je hebt 
aangericht. Dan kun je het beter 
bewust doen, dan weet je wat je 
doet.

Ik krijg op zo ’n manier het idee 
dat je het kon flikt met de ME aan 
het uitvechten bent terwijl je met 
die mensen eigenlijk geen kon flikt 
hebt.

Met de ME persoonlijk heb ik geen 
konflikt. Zolang een ME’er tijdens 
een aktie als in Nijmegen rustig 
zonder helm tegen een hekje staat 
aangeleund dan wil ik zelfs nog 
wel een diskussie met ’m aangaan. 
Maar zodra zo’n vent een helm op
zet, gaat z’n verstand op nul. Dan 
is het geen mens meer maar een 
ME’er.

Hoe krijg je uiteindelijk de meer
derheid van de bevolking achter 
je?

De mensen moeten goede informa
tie krijgen. Of met de situatie te 
maken krijgen, bijv. de buren of 
de hele stad. Zoals in Nijmegen, 
een rechtse gemeenteraad, maar 
90% van de bevolking stond wel 
achter de krakers, de rest van het 
land niet.
In Nijmegen had je Radio Rata
plan, die dagen in de lucht was en 
daar zelfs beter werd beluisterd 
dan Hilversum 3. Maar alle midde
len bevinden zich aan de verkeerde 
kant. Je werkt vanaf de onderkant 
van de maatschappij.
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De laatste jaren is er in Wpsf j
aktieve en sterke West;Uu>tsIand een zeer

tot het allprl S 6 Jaren ° nZe oosterburen al bijna

Springers b l o e d r u i k e ^  1°™ °*

De eerste grote ongeregeldheden 
ontstonden op 12 december 1980.
Bij de ontruiming in de 
Kreuzberg trad de politie zeer bru
taal en grof op, waarbij ruim 200 
gewonden vielen. De kraakbewe
ging was ontsteld door het groffe 
geweld en de manier waarop de 
Westberlijnse senaat reageerde.
Op 15 december demonstreerden 
meer dan 15.000 mensen tegen 
het politiegeweld en het slechte 
gemeentebeleid. Dit bewees dat de 
“huisbezetster/ers” wel degelijk 
op steun kunnen rekenen onder 
West-Berlijn/st/ers.
Sinds deze gebeurtenissen is het ei
genlijk nooit meer rustig geworden 
in West-Berlijn. Opnieuw werden 
er woningen gekraakt en een aan
tal ervan werd ook steeds weer 
ontruimd. Bij de ongeregeldheden 
die hierbij ontstonden ging het 
dikwijls hard toe. Gearresteerde 
kra/a/k/st/ers werden vaak tot 
zeer hoge gevangenisstraffen ver
oordeeld. Men probeerde verwoed 
de kraakbeweging te kriminalise- 
ren door de kra/a/k/st/ers af te 
schilderen als plunderaars en rel- 
schop/st/ers. Er werden nauwelijks 
serieuze pogingen gedaan om tot 
een dialoog te komen met de 
kra/a/k/st/ers. Deze werden hier
door verbitterd en grote delen van

gber 10-000demon strip mn

de beweging keerden zich af van 
de politici en de traditionele poli
tieke partijen.
De enige partij die nog steun on
der de kra/a/k/st/ers heeft is de 
“Alternative Eiste” die bij de laat
ste verkiezingen voor de West Ber- 
lijnse Senaat 7,2% van de stemmen 
haalde. De ‘A.L.’ heeft goede kon
takten met de kraakbeweging en 
komt zo veel mogelijk op voor de 
‘huisbezet/st/ers’. Ze komt met 
goede plannen om iets te doen te
gen de omvangrijke woningnood 
en een verder verval van woningen 
tegen te gaan

Ze wordt echter op veel manieren 
tegengewerkt door de andere poli
tieke partijen en door de pers.

Het beleid van de nieuwe Berlijnse 
burgemeester t.o.v. de kraakbewe
ging is: ontruimingen, huiszoekin
gen, massale arrestaties en keihard 
politiegeweld. Huizen die ont
ruimd zijn worden onmiddellijk 
afgebroken, zodat ze niet opnieuw 
gekraakt kunnen worden. Bij huis
zoekingen worden spullen van 
kra/a/k/st/ers vernield en geld en 
andere kostbare zaken verdwijnen. 
Degenen die opgepakt worden, 
zijn schandalig behandeld. Dit al
les komt bij de kraakbeweging 
over als een enorme provokatie.

Bier, Schnap*. Obst,
alle* flog rau»

West-Berlijn is kraakstad nummer 
één in West-Duitsland. Op dit mo
ment zijn daar 160 huizen en an
dere gebouwen bezet, waarin on
geveer 1500 mensen wonen. De 
pasbenoemde burgemeester van 
West-Berlijn, de CDU-er Von Weiz- 
sacker, heeft al verklaard dat in 
principe alle bezette panden ont
ruimd moeten worden. Zover is 
het echter nog niet. Hoe komt het 
dat de situatie in West-Berlijn zo 
op scherp staat?
Door de massale trek van vooral 
veel jonge mensen naar West-Ber
lijn, (wat overigens werd bevor
derd door de autoriteiten die 
vreesden dat de stad zou vergrij
zen) en door het grote aantal bui
tenlanders dat zich in Berlijn ves
tigde, ontstond er een grote wo
ningnood. Jarenlang werden de 
problemen, een groot tekort aan 
woonruimte en tegelijk veel speku- 
latie, door de gemeenteraad ont
kend. Op een gegeven moment 
pikken de mensen dat niet langer 
en dan wordt er gekraakt. 
Aanvankelijk ging dat zonder al te 
veel moeilijkheden, maar naarmate 
het aantal gekraakte panden groter 
werd kwamen de kra/a/k/st/ers 
meer in de belangstelling van het 
bestuur en de politie en, niet te 
vergeten, de media. De gevestigde 
orde zag deze situatie kennelijk als 
een bedreiging en probeerde er een 
eind aan te maken.
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Het politieoptreden lijkt erop ge
richt om binnen de kortste keren 
de kra/a/k/st/ers, of bepaalde de
len binnen de beweging, aan te 
zetten tot geweld om dan de be
weging te kunnen vernietigen. Het 
politieapparaat wordt hierbij 
trouw geholpen door grote delen 
van de Duitse media. Bij de onge
regeldheden had Bild het over 
“Straatterroristen”, maar ook de 
serieuze kranten (FAZ en Tagc- 
spiegel) praten bijna kritiekloos 
het optreden van de autoriteiten 
goed. Zowel de pers als de politie 
zijn nu heel bewust bezig om de 
Berlijners op de eerste doden voor 
te bereiden. Ondanks alles vond er 
op 25 juni weer een grote demon
stratie plaats. 15.000 mensen pro
testeerden tegen alles wat er de 
laatste paar jaren is gebeurd en 
niet is gebeurd. De Duitse kraak
beweging heeft het erg moeilijk en 
ze verdient onze volle steun. Net 
zoals de anti-kernenergie beweging 
al internationaal samenwerkt, kun
nen ook kra/a/k/st/ers uit de ver
schillende landen dat doen. Op dit 
gebied gebeurt dat nog veel te wei
nig.

,1, 2, 3 LaM die Leute trelf
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leegstandswet is dan toch door het parlement. 
u v  overgrote meerderheid van tweede en eerste 
kamer stemde in met een wet die zogenaamd de 
leegstand moet bestrijden, maar in feite bedoeld is 
om aan het kraken een eind te maken. Het kraken 
wordt nu echt illegaal. De bepalingen tegen leeg
stand bieden talloze ontsnappingsmogelijkheden 
voor huiseigenaren.
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onmiddellijk ontruimd worden 
zonder tussenkomst va 
rechter. Het kraken wordt

gevallen strafbaar en 
kra/a/k/st/ers kunnen anoniem
gedagvaard worden. g
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Informatiefolder

jongerenkranten met thema 
(minderjarigheid) c 
(popmuziek)
(europa)
(platteland)
(sport)
(huisvesting)
(soc. landen)
(seksualiteit)
(scholieren en 
studenten)
(geweld)
(werken)
(verkiezingen) 
jaarabonnement 
jongerenkrant 
map popmuziek en 
politiek
affiche meerjarigheid 
affiche psp jg 
slogan-affiche psp jg 
grote psp jg-button 1,00
linksomkeert! (alles 
over dienst weigeren) 3,00
brochure jongeren
huisvesting 4,00
jaarlidmaatschap psp- 
jongerengroepen 10,00

bestellingen nog geen geld 
overmaken; de prijzen zijn zon
der portokosten, die worden ek- 
stra in rekening gebracht. 
Bestellen kan bij de psp jg, post
bus 700, amsterdam, of per tele
foon: 020 - 26 73 74.
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UCN-blokkade 9

n e u w e  rakriekD e  h e k a g e n ï, e e n
Almelo 1 7 - 2 0  juni 1981. Enkele honderden aktievoerders die de uranium- 
verrijkingsfabriek UCN blokkeren. Drie konfrontaties met de mobiele eenheid, 
twee dagen onderbreking van de uitbreiding van de UCN, landelijke publiciteit 
voor de anti-kemenergiebeweging, een slotmanifestatie die enkele duizenden 
deelnemers trekt.
Drie dagen Almelo: volgens aktievoerders èn autoriteiten een ‘geslaagde 
aktie’, waarin het woord geweldloosheid een sleutelbegrip vormde. Ook van 
de zijde van de politie, die een geheel nieuwe taktiek volgde. Daarover nu 
meer: ook nu het in de publiciteit ondergesneeuwde fenomeen van hekagent 
nader belicht.

Bij de aktievoerders zelf is het ’t meest opgeval
len: hekagenten. Een verschijnsel waaraan in de 
pers zo goed als geen aandacht is besteed. Toch 
is deze aanpak nog nooit eerder voorgekomen bij 
massale akties, en kan ze een belangrijke omme
zwaai betekenen in de manier van politieop
treden. Wat was het geval? Bij elk van de zes 
poorten van het UCN-komplex waren twee a 
drie normaal geüniformeerde wijkagenten 
(‘platte petten') uit Almelo en omgeving. Ze 
hielden een niet^al te waakzaam oogje op het 
verloop van de aktie, traden veelvuldig in diskus- 
sie met aktievoerders en vormden een stoot
kussen tussen deze laatsen en ME wanneer die 
optrad. Zonder uitzondering waren deze hek
agenten wat oudere mensen met veel praktijk
ervaring die open stonden voor andere ideeën 
en voor het politieapparaat verrassend genuan
ceerde geluiden lieten horen. Velen van hen 
liepen met anti-kernenergiebuttons op. Waarom 
dat zo was, vertelt een van hen: ‘In Nijverdal, 
waar ik werk, is een bar waar nogal eens wat 
trammelant is. Daar treden wij vaak hardhandig 
op. Desondanks hebben wij als politie een poosje 
een sticker van die bar opgehad. Zo is het in dit 
geval ook - begrijpt u wat ik bedoel?’ Toch 
kunnen niet alle gedragingen van de hekagenten 
als louter taktisch gekenschetst worden. Een 
gesprek tussen een omstander uit het publiek, 
een aktievoerder en een hekagent.
Omstander: ‘Maar nou moet je mij eens vertellen 
hè. Demonstreren, OK, dat is ieders recht, 
maar met dat blokkeren gaan jullie buiten de 
grenzen van de wet. Leg dat eens uit.' 
Aktievoerder: ‘We.... '
Hekagent: ‘Wacht, wacht’. (Tot omstander met 
priemende vinger:) ‘Dat moet u zo zien meneer. 
Ons politieke stelsel heeft altijd stootjes van 
buitenaf nodig, anders verkalkt het. Ja wettelijk 
gezien valt een blokkade buiten de regels, 
maar veranderen de grenzen van wat wel en 
wat niet mag, niet voortdurend? In de tijd van 
provo mocht je geen krenten uitdelen. Zulke 
prikkels om die grens te verleggen zijn niet ver
keerd, integendeel.’
Marijke Prins, politiepsychologe bij de ME- 
opleiding in Neerijnen, was gedurende de hele 
aktie bij de hekken zelf present. Zij vertelde 
dat de hekagenten vrijwilligers waren, speciaal 
voor deze taak uitgekozen. Van te voren hadden 
ze een training met rollenspellen en video 
gehad om voorbereid te zijn op wat komen ging. 
Een agent van poort twee: ‘Het is me honderd 
procent meegevallen. In de training werd het 
allemaal veel erger voorgesteld dan het in werke
lijkheid was.’

AFBREKEN

De algemene lijn bij de ontruimingen was: 
géén politiegeweld zolang dat niet uitgelokt 
werd. Donderdagmorgen, bij de eerste kon- 
frontatie, wordt daar inderdaad de hand aan 
gehouden door de ME. De dag daarop loopt het 
uit de hand, zij het niet in die mate waarin het 
op de voorpagina’s van de kranten is gekomen.
De situatie was als volgt. De ME gebruikt af
leidingsmanoeuvres om de blokkeerders te 
misleiden omtrent de werkelijk te ontruimen 
poort. Dat lukt. Door de geruchtenmachine 
verlaten aktievoerders hun eigen plaats om de 
‘bedreigde’ poort versterking te bieden. Zo kan 
de ME de 450 mens UC-personeel door een 
poort heenloodsen waar nog maar 20 mensen 
zitten (volgens het Algemeen Dagblad nog steeds 
een Torse overmacht’). Een chauffeur van de 
personeeisbussen echter heeft de verkeerde weg 
genomen. Vertraging. Paniek bij het peleton 
ME van de rijkspolitie. Men houdt zich niet aan 
de instrukties. Er wordt geslagen.

Dit heeft onmiddellijk zijn weerslag op de ver
houding tussen aktievoerders en hekagenten. 
Men wil niet meer met de agenten praten of 
maakt ze heftige verwijten. De agenten winden 
zich ontzettend op, zij zijn even geraakt als de 
aktievoerders en nemen openlijk afstand van het 
optreden van hun kollega's (‘Verdomme, zij 
breken alles af wat wij de afgelopen dagen 
opgebouwd hebben!’) Grimmig beloven zij dat 
hierover het laatste woordje nog niet gezegd is: 
‘D’r zullen koppen vallen’, voorspelt er één.
Dat laatste ontkent psychologe Marijke Prins 
ten enen male. ‘Er was een koncept, en daar is 
van afgeweken. Dat wordt intern geëvalueerd, 
maar reperkussies, strafmaatregelen, nee natuur
lijk niet. Zo werkt dat niet.’
Het verschil tussen wel en niet van tevoren 
geïnstrueerde hekagenten is opvallend. Met de 
eersten viel altijd redelijk te praten en was 
overleg mogelijk, ook over reeds gemaakte 
afspraken. Met andere, inderhaast ingezette 
hekagenten was dat niet het geval. Een basis
groep reed met een busje naar een hek waar te 
weinig mensen zaten. Ervóór stond een politie
busje met twee hondengeleiders met hond erin. 
De basisgroep werd gesommeerd ‘op te rotten 
met dat busje’. Geprobeerd werd met de agenten 
te praten. Reaktie: ‘Genoeg’. Ik baal van al dat 
gepraat, maak dat je hier wegkomt!’

De relatie tussen hekagenten en aktievoerders 
werd steeds vertrouwelijker. Zo kon het wel eens

gebeuren dat deze of gene hekagent een tikje 
loslippig werd. Eén van hen verklaarde dat de 
blokkade niet effektief was geweest. Het 
uranium verrijkingsgedeelte heeft gewoon door 
kunnen draaien. Volgens hem had het anders 
kunnen lopen: "Als er meer van jullie waren 
geweest, teveel om zo maar weg te kunnen 
dragen, dan hadden wij het erbij laten zitten, 
de ME was afgetaaid en alle UC-personeel had 
een paar daagjes vrijaf gehad. Maar nu waren 
er te weinig mensen van jullie kant.’

POLITIEPSYCHOLOGE

Marijke Prins vertelt wat haar rol was tijdens de 
UC-aktie. ‘Ik heb rondgekeken, met mensen 
gepraat, overgebracht wat hier gebeurt. En ik 
Iet met name erop hoe ME’s zich gedragen bij 
ontruimingen, wat er te lang of te kort duurde 
en daardoor fout ging - taktische dingen dus.’ 
Zij is met name te spreken over wat zij heeft 
meegemaakt van de beslissingsprocessen in de 
basisgroepen en de manier waarop mensen met 
elkaar omgaan. ‘In een werksituatie zou je daar 
heel veel van kunnen leren.’
Waarom zijn er, nu voor het eerst, deze agenten 
ingezet? ‘Dat is het beleid geweest van het be
stuur in Almelo in samenwerking met de proc- 
cureur-generaal. Zij vonden dat het zo geweld
loos mogelijk moest worden gehouden en dat 
heeft konkreet geresulteerd in de hekagenten. 
Zij moesten de sfeer wat minder grimmig maken 
en de politie verdedigen, de mens achter de 
politieagent laten zien. Ze geven een minder 
extreem beeld van de politie. Dat is uitstekend 
gelukt. Wat het ME-optreden betreft: dat is de 
tweede en derde keer inderdaad niet helemaal 
geweldloos gebleven, fk denk omdat niet ieder
een het eens was met dat principe van geweld
loosheid \

GESLOTEN GELEDEREN

Dat ook op ander niveau de meningen verdeeld 
waren blijkt uit wat in de meldkamer van het 
tentenkamp is voorgevallen.
Zaterdagochtend. De route van de demonstratie 
is uitgestippeld. Bos, operationeel ME-komman- 
dant heeft zijn toestemming gegeven. Even later 
belt burgemeester Schneiders van Almelo 
naar de meldkamer. Hij hoort van de route- 
afspraak. Hij is woedend. Als de route zó wordt 
gelopen zal er opgetreden worden, dreigt hij. 
Schneiders woorden komen Bos even later ter
ore. Die springt zowat uit zijn vel. De burge
meester komt in zijn vaarwater. Bos heeft, 
volgens zijn zeggen, geen reet te maken met 
wat Schneiders daarover vindt en als de burge
meester zegt ‘optreden’, zal Bos dat niet doen. 
De demonstratie wordt gelopen. Er wordt niet 
opgetreden.
Over de UCN-leiding versus politie valt hetzelfde 
te melden. Als het aan de UCN had gelegen 
was er veel eerder en veel harder opgetreden 
tegen de aktievoerders. Van gesloten gelederen 
aan de zijde der autoriteiten was bij deze aktie 
in Almelo niet bepaald sprake.
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EVALUATIE

Twee weken na Almelo. Een landelijke evaluatie- 
dag waarbij vijftig vertegenwoordigers aanwezig 
waren. Behalve aan interne punten (organisatie, 
voorbereiding, betrokkenheid, samenwerking) 
werd ook aandacht besteed aan dingen die van 
belang zijn voor de anti-kernenergiebeweging 
als geheel.
— De aktie in zijn geheel werd geslaagd genoemd 

vanwege de grote betrokkenheid van de basis
groepen en de vertraging in het bouwpro
gramma.

— De publiciteit vooraf was verre van voldoende. 
Mede daardoor was het aantal deelnemers zo 
gering, met alle gevolgen van dien (twee- 
ploegendienst, uitputting, geen of in elk 
geval een minder effektieve blokkade).

— De rol van de pers werd gehekeld. Alles 
draaide om vette krantenkoppen over de ME, 
ME en nog eens ME. Slechts bitter weinig 
artikelen zijn verschenen met achtergrond
informatie over het waarom van een aktie 
tegen de ultracentrifugefabriek. Gunstige uit
zonderingen waren De Groene Amsterdammer 
en Tubantia/Dagblad van het Oosten. Met 
name het Algemeen Dagblad en De Telegraaf 
dreven de aktievoerders of delen daarvan 
(‘de harde kern’, misdadige elementen’)
in de kriminele hoek en legden alle nadruk op 
het geweld (enkele koppen: ‘Kans op geweld 
bij blokkade’, ‘Blokkade UCN tamme aktie’, 
‘Politieaktie bij blokkade slap’ genoemd).
Eén journalist drukte het in diskussie met 
aktievoerders treffend uit:‘Goed nieuws is 
geen nieuws’. Er zijn dan ook plannen om een 
landelijke AKB-krant op te richten.

— Meer organisaties moeten betrokken worden 
bij de anti-kernenergiebeweging, zoals vredes

beweging (de link tussen kernenergie en kern
bewapening), kerken, vakbonden enzovoort 
want steeds minder mensen doen mee. De 
aktievorm ‘geweldloze blokkade’ lijkt achter
haald te zijn, zo werd gesteld. Ten eerste 
is de drempel om mee te doen heel hoog 
(het gevaar dreigt van een blokkade-subkul- 
tuutje) en ten tweede is de politie onderhand 
slapende in staat haar draaiboek af te werken 
en de nodige maatregelen te nemen. Tot nu 
toe is onvoldoende nagedacht over alterna
tieven : het bleef bij suggesties om stencils 
uit te delen bij snelwegen en om in het ver
volg leefbarrikades met kippen, geiten en 
schapen op te richten.

— De hekagent tenslotte werd over het algemeen 
positief beoordeeld. Bij velen bestond de 
hoop dat door de hekagenten er binnen het 
apparaat op een andere manier aangekeken 
zou worden tegen aktievorm en -voerders 
en de diskussie daarover op gang zou worden 
gebracht. Zo geen schisma, dan toch in elk 
geval tweespalt werd door sommigen (enigs
zins voorbarig) gekonkludeerd. De doelstelling 
van de politieleiding: de mens achter de
politieaget te laten zien, was heel duidelijk 
bereikt. Op de evaluatie werd echter wel 
gewaarschuwd om de belangenverschillen 
tussen politie en aktievoerders die er nu een
maal zijn en onvermijdelijk zullen blijven, 
niet uit het oog te verliezen. Hier en daar 
klonk een wantrouwend geluid op - in hoe
verre sproot de houding van de hekagenten 
voort uit hun eigen overtuiging, in hoeverre 
was het simpelweg een truc van het gezag: 
‘Als ze opdracht hebben vriendelijk te zijn, 
dan zijn ze dat toch!’

Ook Leendert uit Amsterdam keek behoorlijk

optimistisch tegen de zaken aan. Ook zag hij de 
hekagenten wel zitten. Dan: ‘twee weken na 
Almelo, terug in zijn geboortestad. Na een ont
ruiming maakt Leendert foto's van de arres
tatie van een jongen door rechercheurs in burger. 
Busje met stillen en arrestant (handen over zijn 
hoofd, gebogen op de vloer zitten) rijdt weg. 
Leendert er achteraan in de hoop nog meer 
foto's te kunnen nemeft. Hij wordt door de 
stillen in het busje opgemerkt. In een stil straatje 
stoppen ze, gooien de deur open, komen er met 
hun drieën uit, slaan Leendert in elkaar ( ‘Op
rotten jij!!!), springen in de wagen en rijden in 
volle vaart weer weg.
Leendert: ‘Er komen telkens weer oorlogs
beelden bij me op. Je bent zo machteloos.
Ik weet het niet, ik weet het niet.... ’

Geweld en geweldloosheid als taktiek: onderling 
verwisselbaar.

MARCEL BULLINGA

Een n i e i w e
De onaanspreekbaarheid en gezichtsloosheid 
van de parlementaire demokratie leiden tot 
frustraties over het funktioneren van het 
parlement en tot de stap naar direkte(re) 
aktie (kraken, abortus, AKB-blokkade, 
Onkruit enzovoort). Die direkte aktie kan 
ook, is tot op zekere hoogte door het gezag 
toegestaan. Er is een wisselende marge van 
‘burgerlijke ongehoorzaamheid’. Die marge 
wordt bepaald door de heftigheid waarmee 
het er aan de ene kant aan toegaat, door haar 
verontwaardiging, door de mate van krimina- 
lisering die ze daarvoor overheeft - en door 
de reakties van de autoriteiten.
Deze marge verandert voortdurend. Er is 
een onzichtbare machtsstrijd, een onzicht
baar touwtrekken aan de gang. Twee voor
beelden: de nieuwe VVD-burgemeester van 
Dodewaard heeft in het openbaar verklaard 
dat hij blokkeren überhaupt niet meer 
toestaat in zijn gemeente (vergelijk met 
de opstelling van burgemeester Schneiders 
van Almelo). Tot voor kort maakte de 
politie nog onderscheid tussen wel en niet 
geweldloze blokkades. Als het aan Feijlbrief, 
distriktskommandant van de Rijkspolitie 
regio Nijmegen ligt, verandert dat zeer

sc h a k e l
binnenkort: voor hem bestaat dat onder
scheid niet meer.
Wat is de marge van de anti-kemenergie- 
beweging? Enige kenschetsen: het gaat om 
direkte en voor het gezag redelijk ongevaar
lijke publiciteit (er wordt al 20 jaar lang 
over kerncentrales en aanverwanten gezeurd); 
de openbare orde wordt geschonden; er is 
sprake van openbare akties met massale 
mobilisatie; de AKB verenigt zich in zéér 
uiteenlopende bewegingen (wat de duide
lijkheid - en aanspreekbaarheid voor de 
politie - niet altijd ten goede komt); dat 
waartegen gestreden wordt is heel zichtbaar 
en duidelijk gevaarlijk. Dit alles in tegen
stelling tot bijvoorbeeld een groep als 
Onkruit.
Wat voor aktievormen zijn er zoal? Hand
tekeningenlijsten en petities aanbieden, 
demonstraties en sit-down-akties al dan niet 
met vergunning, geweldloze blokkade of 
bezetting, blokkade of bezetting met geweld 
tegen goederen, blokkade of bezetting met 
geweld tegen goederen en personen, honger
staking.
Wanneer treedt de ME op? Bij een verstoring 
van de openbare orde, waarbij bedacht moet

worden dat de definitie van openbare orde 
niet gegeven is maar afhangt van plaats, tijd, 
publiciteit, mate van gezichtsverlies en 
paniek bij de autoriteiten enzovoort. Wil je 
dat de ME niet komt, dan wel passief blijft, 
zul je niets moeten ondernemen waardoor 
de belangen en vrijheden van anderen te 
zeer worden geschaad - en dat is het cruciale 
punt, want als je die dwingende eis: kern
centrales dicht, of wapenfabrieken af
bouwen, of heteronormen afgeschaft, hand
haven, dan worden er wél vrijheden en 
belangen aangetast.
Waarom is die ME zo belangrijk? Omdat 
dat hetgene is waarop de pers afkomt. 
Voor haar is geweld de enige variabele bij 
een aktie, ligt daaraan de nieuwswaarde. 
De rest is bekend, uitgekauwd en oninteres
sant. Trek je deze denktrant door dan kom 
je op de redenering: probeer de komst van 
de ME te vermijden en maak het doel 
onbekend/variabel/niet-uitgekauwd - dan 
wordt er wél aandacht besteed aan het doel 
zelf.
Wie weet een schakel in de atoomketen waar 
nog niets aan gedaan is?



De basisgroepen in de Anti-Kernenergie Beweging (AKB) hebben de week 
van 19 tot 26 september uitgeroepen tot aktieweek tegen kernenergie. Alle 
toegangswegen (inkl. de Waal als het enigszins mogelijk is) zullen gedurende 
een week afgesloten worden. Tegelijkertijd worden in het hele land akties ge
houden. De week wordt begonnen en afgesloten met een demonstratie. De 
strijd tegen kernwapens krijgt een aparte plaats binnen die akties (het is per 
slot van rekening ook vredesweek).

De aktieweek komt op een belangrijk moment. 
De strijd tegen kernenergie en kernwapens heeft 
een massaal karakter gekregen, maar leidt nog 
niet tot konklusies in de aktuele politieke 
belangenstrijd. De PvdA en D’66 zijn beide de 
verkiezingen ingegaan met de belofte dat de 
kerncentrales gesloten resp. stilgelegd zouden 
worden. Daarvan dreigt niets te komen. Den Uyl 
en Terlouw hebben een kompromis met het 
CDA “afgedwongen” ; er komt een onderzoek 
naar de ekonomische en sociale effekten van de 
sluiting. Op een enkele uitzondering na (Zijlstra) 
is de hele PvdAfraktie akkoord gegaan met dit 
non-besluit. In feite heeft de PvdA daarmee haar 
belangrijkste strijdpunt eraan gegeven. Want in 
de plaats van het CDA te dwingen met sluiting 
akkoord te gaai\als voorwaarde voor het sluiten 
vangen regeerakkoord, wordt de beslissing nu in 
feitS^ergelaten aan de Tweede Kamer, als het 
onderzoek En in die Kamer heeft de
atoomlobby nog steeds een meerderheid. Hoe 
vaak h^É|t partijvoorzitter Van den Berg niet 
gezegd:^Als de kerncentrales niet dichtgaan 
neemt de PvdA geen deel aan de regering”?
De regering moet vanaf haar eerste dag weten 
dat dit non-besluit voor de tegenstanders van 
kernenergie onaanvaardbaar is. Dit voorstel voor 
onderzoek is puur een middel om het PvdA- 
strijdpunt ‘‘over de formatie heen te tillen” en 
om gezichtsverlies aan alle kanten te vermijden. 
De resultaten zullen niet tot nieuwe inzichten 
leiden, najarenlange (al dan niet wetenschappe
lijke) strijd, zijn de belangrijkste gegevens wel 
bekend.

BREDE MAATSCHAPPELIJKE DISKUSSIE

In het najaar begint ook de Brede Maatschappe
lijke Diskussie (BMD). Ruim driejaar nadat het 
voorstel was gelanceerd. Voorzitter Mr. 
Jonkheer De Brauw heeft 8 mensen om zich 
heen verzameld in de Stuurgroep. Twee tegen
standers van kernenergie telt zijn club, Leo 
Jansen (ex-PPRkamerlid) en Ab Schravenade 
(ex-sekretaris Industriebond NVV). Daarnaast 
nog een of twee die reserves hebben t.o.v. kern
energie (prof. Kobben). Pro-kernenergie 
overheerst echter, inkl. de voorzitter.
De BMD zal over meer gaan dan over kern
energie of kolen, ook de relatie ekonomische 
groei en energieverbruik en het noodzakelijke 
energiebeleid zullen ter sprake komen. Maar de 
enorme voorsprong die de atoomlobby 
(Ekonomische Zaken, elektriciteitsbedrijven, 
oliemaatschappijen, onderzoekscentra) heeft 
t.o.v. de energie beweging zal door de Stuurgroep 
niet opgeheven worden. Integendeel. De 
Werkgroep Energie Diskussie (een 
samenwerkingsverband van meer dan 50 
organisaties, met o.m. Natuur en Milieu, de 
Nederlandse Bond van Plattelandsvrouwen en

andere vrouwenorganisaties, kerkelijke 
instituten, Vereniging Milieudefensie, Aktie 
Strohalm, PPR, PSP, PvdA en CPN) wilde een 
zelfstandige energie-informatie- en diskussie- 
kampagne op touw zetten. Niet dat alle 
organisaties het eens waren over kernenergie en 
andere energievraagstukken, maar er is overeen
stemming over dat de officiële informatie 
eenzijdig is en dat m.n. de anti-kemenergie- 
argumenten in de eigen kampagne benadrukt 
moeten worden. De W.E.D. legde een claim van 
vijf miljoen gulden bij minister van Aardenne op 
tafel. Die schoof dat weer naar De Brauw, want 
voor Van Aardenne zal het worst zijn dat de 
W.E.D. z’n kampagne los ziet van de officiële 
BMD. De 13 miljoen gulden die Ekonomische 
Zaken voor de BMD heeft uitgetrokken deden 
hem al zeer genoeg.
De Brauw benaderde de WED met duurbetaald 
begrip, zolang hij nog geen geld kon uitgeven. 
Nu de Stuurgroep kompleet is en het werk kan 
beginnen, geeft het de boodschap dat we, als we 
al iets gaan krijgen, het niet meer dan 20% van 
het gevraagde zal zijn.
De Brauw c.s. geven de voorkeur aan een sterk 
gecentraliseerde aanpak, zo blijkt nu. De Stuur
groep zet kampagnes op en besluit over de 
informatie die daarin terechtkomt. De AKB mag 
daarin haar ideeën over kernenergie best kwijt, 
maar zodra we het willen hebben over
demokratisering, de macht van de olie
maatschappijen e.d., worden buiten de orde
verklaard. Dat is althans de verwachting. Een
reden te meer om de BMD in te gaan met een
duidelijk standpunt; eerst de centrales dicht, en
dan diskussiëren over een andere energiepolitiek,
waarbij de onderwerpen en de wijze van aan de
orde stellen door de deelnemers zelf wordt
bepaald.

BASISGROEPEN ALS ENIGE MOTOR?

In de AKB is nog lang niet alles pais en vree. De 
organisatie van de Dodewaard-week ligt 
uitdrukkelijk in handen van de basisgroepen. Het 
Landelijk Overleg (van basisgroepen) heeft de 
data, de thema’s en de aktievormen vastgesteld. 
De centrale onderdelen, de prikakties dus, 
worden door de basisgroepen afzonderlijk 
ingevuld. Andere delen van de AKB, zoals 
milieuorganisaties en politieke partijen zijn 
slechts benaderd voor steun en mobilisatie.
Het Landelijk Energie Komitee (samenwerking 
van milieuorganisatie, energiekomitees en enkele 
politieke partijen, o.a. PSP) heeft aangeboden 
gezamenlijk de slot organisatie te organiseren. De 
motivatie was het belang van het tonen van een 
krachtig protest tegen het uitblijven van het 
besluit de kerncentrales te sluiten. De aktieweek 
zal, volgens het LEK, veel aan waarde winnen 
door een massale afsluiting. Anders dan in

Almelo in juni jl., waar slechts 4000 mensen 
deelnamen aan de slotdemonstratie, moet dit 
goed voorbereid worden.
In het Landelijk Overleg stuitte het voorstel op 
verzet. Er was verschil van mening over de 
funktie van demonstaties. Voor basisgroepen is 
blokkeren en andere vormen van radikaal verzet 
een veel effektiever middel, terwijl het 
demonstreren achteraf meer een middel tot 
gezamenlijk afreageren op het optreden van de 
overheid wordt beschouwd.
Veel mensen zijn noch bereid, noch in staat aan 
dergelijke akties mee te doen. Het radikale 
karakter ervan geeft de overheid, atoomlobby en 
media volop de gelegenheid de beweging te 
marginaliseren, waardoor nog minder mensen 
(blijven) sympathiseren. Deze kringloop moet 
doorbroken worden. Een massale demonstratie 
in Arnhem naar de beruchte “Arnhemse 
Instellingen” (SEP, KEMA, VEEN, VDEN en de 
direktie van de kerncentrale te Dodewaard) 
moet de omvang van het protest benadrukken. 
Veel mensen uit het Landelijk Overleg hebben 
ook bezwaar tegen samenwerking met het LEK 
omdat daarmee de autonomie van de basis
groepen en de basisdemokratische besluit
vorming aangetast zou worden. Natuurlijk zijn 
het Landelijk Overleg en het LEK ongelijk
soortige grootheden, en samensmelting is 
mogelijk nog wenselijk. Maar het niet willen 
samenwerken bij konkrete aktiviteiten lijkt op 
zelfoverschatting en zelfs sektarisme. Hoe goed 
het systeem van basisgroepen ook is, het betrekt 
de aktivisten heel bewust bij besluitvorming en 
bevordert de kreativiteit, het is momenteel geen 
voldoende middel om de politieke kracht te 
ontwikkelen die nodig is om de kernenergie te 
stoppen en meteen de macht van het energie- 
kapitaal te verminderen. Daarvoor is bundeling 
van krachten nodig, zonder dat de samen
werkende organisaties en personen daarmee hun 
zelfstandigheid opgeven.

OP NAAR DODEWAARD EN ARNHEM

De blokkade van Dodewaard is riskant. De 
overheid zal waarschijnlijk eerder en feller 
optreden dan vorig jaar. Het nieuwe is eraf, en 
bruut optreden van de politie is aan de orde van 
de dag. Maar dat van de kant af roepen naar 
mensen die zich zo kwaad maken over de 
energiepolitiek dat ze tot een dergelijk verzet 
overgaan, is niet erg solidair. Deelnemen aan de 
akties, maar tegelijkertijd ervoor waken dat ze 
geweldloos en begrijpelijk voor de mensen 
blijven waar je je op richt, dat is de beste 
bijdrage aan de anti-kernenergiestrijd die PSPers 
kunnen geven. En het komen tot een werkelijk 
grote demonstratie in Arnhem op 26 september 
zal voor een belangrijk deel van een aktieve 
mobilisatie en grote opkomst van PSPafdelingen 
en -leden afhangen.

JOHN HONTELEZ

Zie voor uitvoerige agenda van deze aktieweek 
de achterpagina



VREDESTREIN NAAR BONN AKTIEWEEK DODEWAARD GAAT DICHT HUURVERHOGING

Voor de demonstratie in Bonn (BRD) op 10 
oktober organiseert het Interkerkelijk Vredes
beraad (IKV) in samenwerking met de NS 
een extra trein op het trajekt Amsterdam- 
Utrecht-Arnhem-Bonn, Deze trein vertrekt op 
10 oktober 's ochtends om 7.00 uur van 
Amsterdam CS, is om 7.30 uur op Utrecht CS 
en om 8.00 uur in Arnhem. Degenen die deze 
trein nemen zijn ruim op tijd op het terrein 
waar de demonstratie vertrekt. De kaartjes 
voor deze trein kosten f 72,50 (ongeacht of men 
in Amsterdam, Utrecht of Arnhem opstapt). 
Ze zijn per post te bestellen door het opsturen 
van een betaalcheque ter waarde van het aantal 
te bestellen kaartjes in een gesloten enveloppe 
aan: IKV, Postbus 18747, Den Haag. Of door 
overmaking van het betreffende bedrag op 
postgiro 206399 t.n.v. RABO-bank Den Hoorn, 
met vermelding van rek. nr. 35.82.58.286 
t.n.v. Vredestrein (als je een bankrekening bezit 
kun je natuurlijk direkt op het bovenstaand 
banknummer overschrijven).
Het IKV zal er op toezien dat stokken, helmen
e.d. niet in de trein zullen worden meegenomen. 
Aansluiting vanuit het noorden van het land is 
via Zwolle (en met een normale trein) mogelijk. 
Reizigers uit Limburg kunnen beter recht
streeks naar Bonn reizen. De speciale kaartjes 
moeten wel tijdig worden besteld.

19. sept. Demonstratie 14.00 vanaf station
Zetten-Andelst naar Dodewaard. Op
bouw blokkades en manifestatie

20 . sept. verdere bouw blokkades en manifesta
tie

21 sept. Atoomlobbydag, prikakties bij leden
van die lobby

22 sept. electriciteitsbedrijvendag, prikakties
23 sept. kernwapendag, prikakties
24 sept. toeleveringsbedrijvendag, prikakties
25 sept. afvaldag (chemisch en radio-aktief),

prikakties
26 sept. opheffing van de blokkades, die dan

een week hebben geduurd, 
grote afsluitende demonstratie in Arn
hem, vertrek 14.00 uur van het Station, 
richting KEMA.

In mei van dit jaar organiseerde de themagroep 
Volkshuisvesting van de PSP een dag over de 
huurverhoging. Onder andere de gevolgen van 
nieuwe aspekten van de huurverhoging zoals de 
berekening in centen in plaats van in procenten, 
het meetellen van isolatie in de punten werden 
besproken. Daarnaast zijn diverse ervaringen 
uitgewisseld over het voeren van huurakties en 
woonlasten-akties, het leggen van kontakt met 
de bevolking e.d.
Van deze dag is nu een verslag verschenen, met 
daarin ook pamfletten die bij akties zijn gebrui 
en een rijtje argumenten tegen de huurverhogin 
Dit verslag is verkrijgbaar bij: Pepino Voorhoev 
Bouwstraat 65, Utrecht onder vermelding van 
\ OHUP-bulletin nummer 7.5.

SEKSENSTRIJD BETUWE

In verband met de strategiediskussie die de PSP 
in de jaren 1981, ’82 en ’83 organiseert 
verscheen dit voorjaar de themamap 'Seksen- 
strijd en Klassenstrijd'.
Deze map is enige tijd niet in voorraad geweest, 
maar kan nu weer besteld worden door het over
maken van f4,60 (incl. verzendkosten) op post
giro 19 42 40 t.n.v. PSP/Amsterdam met 
vermelding ‘strategie themanummer 3 \

De afdeling West Betuwe van de PSP is weer 
aktief geworden. Er zijn een aantal plannen voo 
de toekomst opgesteld en ze hebben daar meer 
mensen voor nodig. Leden van de PSP die in 
de buurt van Culemborg wonen maar bijvoor
beeld omdat zij studeren hun postadres anders 
hebben kunnen nu voor PSP-aktiviteiten weer * 
hun woonomgeving terecht: sekretariaat West 
Betuwe, Vierheemskinderstraatje 2, Culemborg.

PSP 25 JAAR

ACHTER het

GROENE
n p D l J N

Het werk in de Tweede Kamer heeft sinds 
de verkiezingen praktisch stil gelegen. Som
mige parlementariërs bakken bruin in het 
buitenland. Andere bakken bruin in Den 
Haag bij de kabinetsformatie. Zie elders in 
Bevrijding. Ik kan dan ook hier enkele vra
gen de revue laten passeren, die enige tijd 
reeds op saillante wijze beantwoord wer
den. Zo moest Smit-Kroes van Verkeer en 
Waterstaat, voordat ze het aan de stok 
kreeg met de binnenschippers, een ant
woord verzinnen op vragen van Fred van 
der Spek betreffende de 15 gratis KLM- 
reisjes van de hoogvlieger Prins Carel Hugo. 
Deze vliegtickets waren hem nu verstrekt, 
aldus Smit-Kroes, wegens "bijzondere per
soonlijke omstandigheden". De versterk 
king vond plaats binnen een "kritisch en te
rughoudend beleid". Ik raad een ieder aan, 
die in bijzondere persoonlijke omstandighe
den verkeert, kontakt met Smit Kroes op te 
nemen. Maar ik vrees, dat men er al ras ach
ter zal komen, dat haar/zijn bloedkleur niet 
bijzonder genoeg is.

Als een minister of staatssekretaris het poli
tiek ongunstig vindt om een behoorlijk ant
woord te formuleren, doet hij/zij net, of de 
betreffende kwestie niets bijzonders is, zo
als Smit-Kroes deed, of dat zijn/haar neus 
bloedt. Zo antwoordde Van der Klaauw op 
vragen van een CDA-er, PvdA-er en VVD- 
er, dat hèm geen gegevens bekend waren 
over de controle van Amerikaanse m ilita i
ren, gelegerd in Zuid-Limburg bij AFCENT, 
bij hun bezoek aan homobars. Hij heeft 
geen gegevens, dus ziet hij ook "geen aan
leiding ter zake stappen te ondernemen." 
Twee Limburgse dagbladen, een Brabants 
Dagblad en de Gay Krant hadden die gege
vens wèl.
Met de beantwoording van weer andere vra
gen van Fred van der Spek ging het ook zo. 
Twee Amerikaanse kranten schreven over 
onjuistheden in het Witboek van de Ameri
kaanse regering over El Salvador. Volgens 
dat Witboek zou de guerilla van El Salvador 
'n aanzienlijke hoeveelheid wapens via N i
caragua en Cuba te ontvangen. "Deze con
clusie", zo antwoordde Van der Klaauw, 
" li jk t  mij aannemelijk", omdat volgens de 
Amerikaanse regering het om slechts kleine 
onjuistheden ging. Maar die Amerikaanse 
kranten betoogden juist, dat niet kleine ver- 
taalfoutjes in het geding waren, maar de 
hele merkwaardige manier waarop gegevens 
bij elkaar gesprokkeld werden.
Dit reeds lang demissionaire kabinet is 
praktisch uit-geantwoord. Mooi zo. Eens 
zien hoe bruin het volgende kabinet zijn 
antwoorden bakt.

CHRIS HUINDER

De PSP bestaat volgend jaar 25 jaar. In het kade 
daarvan is het plan opgevat een film te maken 
waarin de geschiedenis van de partij wordt ge
volgd. De groep die deze film voorbereidt is 
op zoek naar mensen die zelf filmmateriaal 
of foto's hebben van PSP-aktiviteiten of aan
verwante akties of mensen weten die zulk mate
riaal zouden kunnen hebben. Als je wat hebt of 
weet neem dan zo spoedig mogelijk kontakt op 
met: Paul Denekamp, Haarlemmerstraat 30 II, 
Amsterdam, tel.: 020 - 276211 of met de 
Werkgroep Geschiedenis PSP, p/a Wetenschappe-j 
lijk Buro PSP, Postbus 700, Amsterdam, tel.: 
020 -267374 toestel 19.

DE ROOIE RAT

£

De linkse boekhandel in Utrecht, De Rooie 
Rat, organiseert de komende tijd een aantal 
ten toonstellingen:
Tot en met 30 augustus: H-blokjNoord ïerland 
(in samenwerking met het Ierland Komitee) ^  
Van 1 tot 25 september: Indianen in Midden-en 
Zuid-Amerika, een fototentoonstelling van de ^  
WIZA met als thema’s Natuur, Kapitaal, Samen
leving en Strijd
Van 26 september tot 8 oktober: Als o f je een 
emmer leeggooit, een tentoonstelling over 
tachtig jaar vrouwenstrijd in Nederland met als 
thema’s Huis, Werk en Straat.

HET LEGER EN VROUWEN

Een groep van vijf vrouwen die met anti-milita- 
risme bezig zijn, is aan het onderzoeken hoe er 
in ’t leger over vrouwen gedacht en gepraat , _ 
wordt. Wie kan hier informatie over geven: 
artikelen, literatuur, suggesties, eigen ervaringen L 
Kontakt adres: Annemiek, van Goorstraat 60, 
Nijmegen, tel.: 080 - 227242.
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For mat ievl iegen
Is het doek gevallen, of heeft Van Agt een 
nieuwe truk uit zijn goocheldoos gehaald? De 
grilligheid van Van Agt maakt een politieke 
analyse er niet gemakkelijker op. Zeker is wel, 
dat hij bij deze kabinetsformatie zich regelmatig 
in een ongunstige hoek heeft gemanoeuvreerd. 
Uit deze hoek kwamen meer wilde slagen dan 
doelgerichte klappen, al dan niet onder de 
gordel. Het begon onmiddellijk na de 
verkiezingen met het probleem van het premier
schap. Het CDA was de grootste partij 
geworden. PvdA en D'66 samen hadden echter 
meer zetels en wilden bovendien een figuur, die 
niet geassocieerd werd met het rechtse beleid 
onder Van Agt-Wiegel. Van Agt hield zijn poot 
stijf, maar konsulteerde toch Zijlstra als 
kandidaat. Door diens weigering moest Van Agt 
zichzelf in de politieke branding blijven 
opstellen. Later in de (in)formatie bruskeerde 
Van Agt meerdere malen zijn fraktie. Bovendien 
stootte hij Lubbers en De Koning voor het 
hoofd door met zijn “mits'' en “nadat"- 
klausules bereikte akkoorden te verwerpen. 
Maar de formatietrein kwam toch steeds weer op 
op gang na deze grepen aan de noodrem.
Met zijn vriend Sjeng Kremers als formateur 
kreeg Van Agt een uitstekende troef in handen 
om de verdere formatie weer naar zijn hand te 
zetten. Met zijn plotselinge eis van 4,5 miljard 
bezuiniging zonder meer, speelde Van Agt echter 
hoog spel. Hij kon daarmee het formatie-

akkoord volkomen aan zijn opvattingen 
aanpassen. Hij kon er de PvdA en D'66 , als die 
akkoord gingen, mee uitspelen tegen de VVD, 
die ook bereid was 4,5 miljard te bezuinigen. 
Maar Van Agt stelde zijn onderhandelings
partners voor het blok, zonder zelf voldoende 
manoeuvreerruimte te hebben. Hij probeerde die 
te scheppen door schriftelijke verduidelijkingen 
van de twistpunten in het sociaal-ekonomische 
akkoord te vragen aan de formateurs. Die gaven 
de gevraagde verduidelijkingen, maar zij eisten 
tevens een definitief “ja" of “nee". Van Agt 
maakte daarvan: “mij" of “de rampspoed". De 
fraktie volgde hem als een tegensputterende 
hond aan de lijn, die nog niet klaar is met zijn 
plas tegen de PvdA/D'66-boom.
Tot overmaat van ramp werd De Gaay Fortman 
de nieuwe informateur. Deze had Van Agt een 
week eerder bekritiseerd wegens zijn politiek van 
bokkesprongen. Van Agt haakte af. Lubbers, een 
tegenstander, volgde hem op. De grillige solist 
Van Agt heeft zelf zijn onderhandelingspositie 
danig verzwakt. Hij heeft dat ingezien. Maar wie 
weet, biedt de ruimte die hij al maaiend om zich 
heen geschapen heeft, de mogelijkheid om 
effektief terug te slaan. Zijn populariteit bij de 
CDA-top moge zijn gedaald, bij de CDA-basis en 
bij Wiegel is Van Agt nog heel populair.

CHRIS HUINDFR
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De Industriebond FNV stelt zich in een on
langs gepubliceerd rapport de vraag of de 
multinational Akzo het jaar 1990 zal halen. 
De inkrimping van de werkgelegenheid gaat 
in een snel tempo en de toekomstperspektie- 
ven zijn niet rooskleurig wanneer Akzo niet 
overschakelt op “eigentijdse” produkten als 
energiebesparende processen, alternatieve 
energie-opwekking, de biochemie, de chips 
en de telekommunikatie. Aldus de Industrie
bond.
Evenals andere multinationals gebruikt Akzo 
de ekonomische teruggang om minder renda
bele of verliesgevende produkties, zoals in de 
textiel (Enka-Breda) af te stoten. De kosten 
van de kapitalistische krisis worden op de sa
menleving als geheel afgewenteld, terwijl de 
(sociale) gevolgen voor de betrokkenen de 
Akzo-top geen slapeloze nachten zullen be
zorgen. Of zoals het Financieel Dagblad van 
12 juni dit jaar het formuleerde: “Een aspect 
waarin de economische recessie Enka en an
deren niet tegen zit is het feit dat de samen
leving de laatste jaren danig overvoerd is met 
bedrijfssluitingen en afslankingen. Enka zal 
daarom zijn plannen nu wat soepeer kunnen 
doorvoeren dan in 1975” . Een inkrimping of 
sluiting loopt in krisistijd dus wat “soepeler”

voor de werkgevers dan in betere tijden. In 
bijgaand artikel willen we evenwel niet zo
zeer op de inkrimping op zich ingaan maar 
op de interne reorganisaties die ook op grote 
schaal plaatsvinden. En dan kijken we naar 
Akzo-Ketjen in Amsterdam-Noord. Uit een 
daar al jaren durend reorganisatie-proces zul
len we één aspekt speciaal toelichten, nl. de 
reorganisatie van de Technische Dienst. Aan 
de hand daarvan proberen we aan te geven 
hoe technische veranderingen kunnen samen
hangen met veranderingen in de organisatie 
van het werk, inklusief de hiërarchische ver
houdingen. We hopen ook duidelijk te ma
ken dat een produktietechniek niet onlosma
kelijk leidt tot één manier van werken, tot 
één manier waarop de organisatie van de pro- 
duktie is geregeld. Wat ons speciaal trok aan 
de reorganisatieplannen van de Technische 
Dienst van Akzo-Amsterdam-Noord was de 
rol die een alternatief plan zoals dat is ont
wikkeld door een aantal werknemers uit het 
bedrijf, heeft gespeeld. De strategie van het 
management om de reorganisatie te beheer
sen, werd hiermee uitgedaagd. De werkenden 
zagen hun alternatief uiteindelijk niet aan
vaard, maar hebben wel aangetoond dat de 
klassenstrijd zich óók afspeelt rond de orga

nisatie van de produktie en de hiërarchische 
lijnen in één afdeling van één bedrijf. We la
ten in het artikel de procedurele strijd rond 
de doorvoering van het plan van de Akzo-di- 
rektie grotendeels achterwege en koncentre- 
ren ons op de inhoud van een alternatief, be
staande uit een niet-hiërarchische, projekt- 
matige manier van werken vanuit de werkne
mers tegenover de hiërarchische organisatie
vorm van het management. Voor meer in
formatie over de technische, respektievelijk 
de procedurele kanten kunnen we verwijzen 
naar artikelen in het Tijdschrift voor Politie
ke Ekonomie, nr. 4 van dit jaar en naar Zeg
genschap van juli/aug. 1981. We zijn gaan 
praten met Huug van Langen en PSP-er Henk 
van Garrel, die allebei zeer betrokken zijn bij 
de alternatieve organisatievorm. Huug van 
Langen is bezig de opvattingen over en de 
toepassingen van demokratische organisatie
vormen, waaruit we in bijgaand artikel een 
paar hoofdpunten weergeven, uitvoeriger op 
papier te zetten en in boekvorm te publice
ren onder de titel: De democratische be
drijfsorganisatie. Het noodzakelijk alterna
tief.

I

Slecht management met onderlinge tegenstellingen leidde ertoe dat zich van
af begin jaren zeventig een achterstand begon af te tekenen bij Akzo-Ketjen 
in Amsterdam-Noord en wel een achterstand in de toepassing van nieuwe en 
meer efficiënte produktietechnieken. Veranderen en vernieuwen kostte geld 
dat er niet zou zijn. De oorzaak daarvan kan niet gelegen hebben in het feit 
dat Akzo-Ketjen zulke slechte bedrijfsresultaten had behaald zodat er geen 
geld opzij gelegd kon worden voor investeringen. Integendeel, Ketjen draaide 
niet slecht. Maar sinds 1969 was Ketjen onderdeel van het Akzo-concern. En 
de ondoorzichtige, grillige investeringspolitiek van de Akzo-hoofddirektie 
heeft er toe geleid dat Akzo-Ketjen niet in staat bleek voor de noodzakelijke 
vernieuwing van de bestaande apparatuur en voor de uitbreiding met nieuwe 
apparatuur voor nieuwe produkten te zorgen. Volgens sommige berichten 
had Akzo teveel geld uitgegeven voor spekulatieve en deels mislukte projek- 
ten in België, Japan en de Verenigde Staten.
Pas de laatste 2 a 3 jaar hebben er enige investeringen in Amsterdam-Noord 
plaatsgevonden. Met overheidssteun en mede als gevolg van milieu-akties van 
omwonenden. Een deel van de investeringen is van groot belang voor het vei
ligstellen van de werkgelegenheid in de toekomst. De investeringen vonden 
overigens pas plaats nadat de plannen van de hoofddirektie voor de organisa
tieverandering, waaronder een inkrimping van de Technische Dienst, door d,e 
Ondernemingsraad waren aanvaard.
ORGANISATIE

Vanaf begin jaren zeventig liep er bij Akzo een 
organisatie-veranderings-proces, dat zich vooral 
toelegde op de verbetering van de onderlinge 
verstandhouding tussen de personeelsleden. Het 
doel ervan was de informele struktuur in de 
vorm van onderlinge persoonlijke tegen
stellingen, konflikten, vriendschappen en

machtsstrijd naar boven te halen, bespreekbaar 
te maken. Door het zichtbaar maken van de 
informele struktuur en de hantering ervan 
mogelijk te maken, zou de produktie bevorderd 
worden. Van linkse zijde kan tegen deze werk
wijze worden aangevoerd dat de bestaande hiër
archische verhoudingen in de formele struktuur 
niet worden aangetast, ondanks wellicht een 
beter werkklimaat. Door de nadruk te leggen op

de sociale vaardigheid van onderling overleg en 
samenwerking, kunnen de feitelijke belangen
tegenstellingen worden versluierd. In de Akzo- 
top was de waardering voor dit organisatie
model en het veranderingsproces ook niet 
algemeen: sommigen vonden het te sociaal 
gericht en zagen er te weinig verbetering van 
efficiëntie in. Een verbetering van de efficiëntie 
wilde men speciaal doorvoeren bij de Technische 
Dienst. In 1977 wordt er vanuit de hoofd
direktie in Amersfoort een nieuw hoofd van de 
Technische Dienst gestuurd. Deze meneer heeft 
een reorganisatie-opdracht bij zich volgens het 
model van een Amerikaans organisatiebureau. 
Belangrijkste kenmerk van dat plan is een 
grotere scheiding tussen denken en doen. wat 
uiteindelijk leidt tot grotere bureaukratisering. 
De Technische Dienst moest (weer) een 
autoritaire organisatie met een grote mate van 
hiërarchie worden. Dat hield een grotere 
scheiding tussen “denken” en “doen” in: wil het 
management effektief een hiërarchie in stand 
houden, dan is het zaak dat de werknemers die 
het werk doen, niet teveel het totaal proces 
kunnen overzien, niet de kans krijgen mee te 
denken. Het “doen” wordt hiërarchisch 
gestruktureerd, wat een grotere bureau
kratisering betekent, terwijl het “denken” en het 
gezag over het “doen” , voorbehouden is aan het 
management, dat daarmee haar machtspositie 
zou verstevigen. Deze organisatievorm werd als 
voorwaarde gezien om vrij soepel de omvang van 
de Technische Dienst te kunnen beperken en dus 
daarop te bezuinigen, want dat wordt meestal 
bedoeld wanneer de heren spreken van 
effektiviteitsverbetering. Men wilde de 
onderhoudskosten beperken. Huug van Langen
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legt uit hoe dom dat is. Onderhoud is in feite 
niet alleen de reparatie wanneer een machine 
kapot is, maar betekent ook voorkomen dat de 
machine kapot raakt. Preventief onderhoud dus. 
wat des te meer noodzakelijk wordt naarmate 
stilstaan en produktieverlics als gevolg van 
echt kapot gaan. duurder wordt. Behalve 
reparatie en preventief onderhoud kan men tot 
de funk tic van de technische organisatie ook 
rekenen het zodanige onderhouden van 
apparatuur en machines dat ze aangepast blijven 
aan de nieuwste (technische) eisen. In feite is in 
Amsterdam een uitgebreid inhaalprogramma 
C ̂ C l I 1̂ ) I 1 1 een aanzienlijke achterstand in te 

halen die is ontstaan uit het jarenlang stagneren 
van de technische funkties. ben deel hiervan is te 
beschouwen als “achterstallig onderhoud". Juist 
op de onderdelen preventief onderhoud, 
wijzigingen en vernieuwingen wilde Ak/.o in 
1977 bezuinigen en samengaand daarmee een 
andere, meer autoritaire oruanisatiestruktuur4_-.

opleggen aan de Technische Dienst.

VERZET

De plannen van het management konden niet 
zonder slag of stoot worden doorgevoerd. Voor 
een geleidelijke, soepele realisering van de 
herstrukturering waren werkgroepen ingesteld. 
Onder grote druk van de betrokken werknemers 
moest de direktie toestaan dat er in die werk
groepen gekozen leden werden opgenomen die

verslag uitbrachten aan hun achterban op de 
eigen afdeling. Het verzet via deze werkgroepen 
heeft eind 1978 geresulteerd in het opschuiven 
van de eventuele doorvoering van de direktie- 
planncn, in afwachting van een ahenunief &<\\ 
vanuit een nieuwe werkgroep, “Engineering" 
met de betrokken werknemers zal worden 
opgesteld. Dit houdt een ontwerp in voor een 
personele struktuur, in samenhang met de eisen 
van het technisch en produktieproces toegespitst 
op de gegeven situaties. Op grond van een 
technisch produktieproces dat een aantal te 
verrichten taken met zich meebrengt, wordt een 
ontwerp gemaakt vooreen organisatiestruktuur 
waarbinnen deze taken op zo hicrarchieloos 
mogelijke wijze worden verricht. Tenslotte is de 
bemoeienis van technici met het arbeidsproces 
niet uitsluitend technisch, maar evenzeer 
maatschappelijk van aard. De techniek stelt eisen 
aan de verrichte taken, maar hoe die worden 
georganiseerd en ten opzichte van elkaar gerang
schikt, is een maatschappelijk vraagstuk. Even
zeer is in het algemeen de keuze van de toe te 
passen produktictechnick met de daaruit voort
vloeiende taken mede bepaald door de 
maatschappelijke verhoudingen, ofwel door de 
greep die het management daarmee houdt, 
verkrijgt of verliest op de werkzaamheden en het 
(verzets(gedrag van de werknemers. Bij het 
opstellen van het alternatief organisatiemodel 
leggen Huug van Langen en Henk van Garrel uit. 
heeft men zich de vraag gesteld waaraan een

technisch svsteem moet voldoen en welke fasen 
het van begin tot eind moet doorlopen: 
ontwerpen, fabriceren, installeren, opstarten, 
gebruik en onderhoud, verbeteren of afvocren. 
Hierbij is de funktie van de technische 
organisatie opgeval in de meest brede betekenis, 
dus inklusicf storings- en preventief onderhoud, 
het wijzigen en het vernieuwen. Bij het vast
stellen van de vraag waaraan een technisch 
systeem moet voldoen, zijn als kriteria in één of 
meer van de fasen gehanteerd: prestatie, 
kwaliteit, beschikbaarheid, kosten en de 
onderhoudbaarheid. Hieruit volgt per fase en per 
kriterium een aantal taken die moeten worden 
verricht: de kostenbewaking in de in sta lint ie fase 
bijvoorbeeld, of de kwaliteitskontrolc in de 
fabrikagefase. Aan tic hand van het op deze 
wijze verkregen inzicht in de samenwerking die 
bij de vervulling van verschillende taken nood
zakelijk zijn. is door de betrokkenen van de 
Technische Dienst de meest gewenste vorm van 
bundeling van taken tot funkties en de meest 
gewenste werkwijze besproken. Ook de samen
werking met tle produktie. de procesafdeling, dc 
financiële afdeling en derden is in het ontwerp 
betrokken.

ZONDER HlëRARC HIE

Bij de uitwerking van dc organisatiestruktuur is 
uitgegaan van zelfregulering, van zelfstandig 
uitvoeren dus van een bepaalde taak op grond



van vaktechnische kennis cn/of ervaring, hen 
bepaalde klus wordt uitgevoerd door een 
projektgroep, die is samengesteld uit mensen 
met verschillen in ervarings- en kennisgebieden; 
zo'n projektgroep werkt horizontaal, d.w.z. 
zonder een chef en zonder hiërarchie, waardoor 
de bijdrage van iedereen in al zijn verscheiden
heid tot haar recht kan komen. Wat er overblijft 
aan koördinerende taken, met name de zorg dat 
besluitvormings-processen goed verlopen en dat 
ze op tijd plaats vinden (zonder bemoeienis met 
datgene wat mensen in hun zelfregulering 
uitvocren), wordt afwisselend door iemand uit 
de projektgroep vervuld. En de afwisseling van 
dat koördinatorschap van de projektgroep is 
weer bepaald door de fase waarin het technisch 
proces zich bevindt: wanneer de belangrijkste 
werkzaamheden bestaan uit montage, dan 
vervult degene die vanuit de montage-groep aan 
dit projekt deelneemt in het koördinatorschap. 
Deze projektmatige manier van werken was niet 
onbekend bij de Technische Dienst; er werd al 
regelmatig met horizontale projektgroepen 
gewerkt. Twee aspekten van het traditionele 
leiderschap zijn hier dus losgekoppeld. De vak
technische leiding is afgeschaft en aan 
betrokkene! n> zelf overgelaten. De 
koördinerende taken zijn gedemokratiseerd en 
door de wisseling daarin voor iedereen 
toegankelijk gemaakt, zodat het geen 
uitdrukking meer is van “machtsverhoudingen".

Kennis van en inzicht in het geheel, maar ook 
“leiderschap" wordt door deze horizontale, 
projektmatige manier van werken gespreid over 
alle werknemers van de Technische Dienst. De 
keuze van informatie ligt bij de betrokkene die 
op grond van zijn behoefte kan bepalen wat hij 
nodig heeft; de informatie wordt niet vooraf 
geselekteerd. En hiermee wordt ook het gevaar 
van dit organisatiemodel voor de macht over en 
beheersingsmogelijkheid van het werkproces 
door het management zichtbaar: de produktie- 
verhoudingen worden aangetast ten gunste van 
de (beslissings)macht - op grond van inzicht in 
het geheel en zelfregulerende uitvoering van 
taken - van de werknemer. Het antwoord van de 
zijde van de topdirektie bleef dan ook niet uit.
Er werd een werkgroep gevormd, de Werkgroep 
Amsterdam Noord (WAN), die het personeel 
moest bewerken ten gunste van de plannen van 
de hoofddirektie, die de bestaande machts
verhoudingen onaangetast zouden laten. 
Ofschoon het rapport van deze WAN uiteindelijk 
wel enkele technische details uit het alternatieve 
model had meegenomen, bevatte het een sterke 
inkrimping van de Technische Dienst. Tegelijker
tijd werd de werkgroep “Engineering" 
ontbonden. Het personeel en de Ondernemings
raad werden onder druk gezet met het 
dreigement dat eerst de reorganisatie volgens de 
voorstellen van de WAN moest hebben plaats
gevonden, voordat er in Amsterdam-Noord zou 
worden geinvesteerd in de aanschaf van nieuwe 
apparatuur voor nieuwe produkten. Hoewel de 
Industriebond samen met de Wetenschapswinkel 
een kritisch rapport over het WAN-beleid 
opstelden, dat de strekking van de “alternatieve 
plannen" weergaf, ging de Ondernemingsraad 
uiteindelijk in september 1980 door de knieën 
voor de hoofddirektie door akkoord te gaan met 
het WAN-rapport.

TEGENSPRAAK IN HET KAPITALISME

Doorpratend over het belang van het 
ontwikkelen en toepassen van dit soort

alternatieve werkorganisaties wijzen Van Langen 
en Van Garrel erop dat kapitalistische 
beheersingsmechanismen niet de meest doel
matige meer zijn bij de huidige technische 
ontwikkelingen. De leiding van de kapitalisten 
heeft twee aspekten, nl. de handhaving van hun 
hiërarchische gezagsfuntkie en de produktie- 
besturing in de werkuitvoering. In deze tijd 
moeten werknemers door de toenemende 
ingewikkeldheid van het werkproces beschikken 
over kennis, informatie en inzicht, die het 
management aan zichzelf zou willen voor
behouden. Met andere woorden, het werkproces 
verzelfstandigt zich. Deze verzelfstandiging van 
het werkproces staat in steeds grotere tegen
stelling tot de hiërarchische struktuur. Met een 
minder hiërarchische organisatie zou sneller en 
meer doelmatig gewerkt en op onverwachte 
situaties gereageerd kunnen worden door de 
betrokken werknemers. De verzelfstandiging van

de werkbesturing kan een machtige hefboom 
voor de linkse beweging vormen, aldus Van 
Langen en Van Garrel. Het kapitalisme kreëert 
mèt de ontwikkeling van de technologie en de 
daarmee verbonden besturing, haar eigen interne 
tegenstellingen. Op basis van die tegenspraken 
moeten niet-hiërarchische organisatievormen 
met eigen verantwoordelijkheden en autonomie 
voor de werknemers per millimeter worden 
bevochten op de kapitalistische produktie- 
verhoudingen. De overgang van een 
kapitalistische naar een meer socialistische 
maatschappij, inklusief produktieverhoudingen 
en werkorganisaties, ontwikkelt zich geleidelijk 
aan vanuit de bestaande verhoudingen: “de 
nieuwe maatschappij wordt geboren uit de 
schoot van de oude".

TITIA BOS

Op de eerste zittingsdag van de Tweede Kamer 
na het zomerreces, 25 augustus, hield PSP- 
kamerlid Andrée van Es haar eerste speech. De 
voltallige fraktie was aanwezig, vele vrouwelijke 
kamerleden gaven acte de presence, en vanaf de 
tribune luisterden pers en publiek geïnteresseerd 
toe. In duidelijke, eenvoudige bewoordingen 
leverde Andrée van Es kritiek op het wets
ontwerp betreffende het horen van minder
jarigen in burgerrechtelijke zaken. In dit 
onderwerp wordt bepaald, dat als regel minder
jarigen vanaf 12 jaar gehoord worden door de 
rechter in vele kwesties. Dit ontwerp vervangt 
o.a. de oude regeling van de hoorplicht bij 
adoptie-procedures en de hoormogelijkheid bij 
de omgangsregeling en bij de procedure van 
toewijzing van een voogd!es). De manier waarop, 
en de omstandigheden waaronder nu jongeren 
gehoord zullen gaan worden, ontmoette bij 
Andrée van Es nogal wat kritiek. Ze zei: “Ik 
vind ook in dit wetsontwerp te veel terug van de 
bevoogding en de betutteling waar jongeren nog 
steeds tot hun 21ste jaar op ieder gebied van hun 
leven tegenop lopen." Zo worden jongeren 
inzake geldkwesties praktisch niet gehoord, 
terwijl geld vaak een dwangmiddel van ouders of 
voogden is om de minderjarige “in het gareel" te 
houden. Ook vond Andrée van Es heel slecht 
geregeld het horen van minderjarigen in het 
buitenland en het kunnen meenemen van een 
eigen vertrouwensfiguur. Het is bijna altijd zo, 
dat de kinderrechter geen vertrouwensfiguur kan 
zijn, omdat die over de minderjarige een 
beslissing moet nemen. Een jongere moet dan 
ook een eigen vertrouwensfiguur kunnen kiezen, 
vond Andrée van Es,
Fel verzette zij zich tegen de politiële dwang, die 
toegepast mag worden om jongeren te horen. 
Horen moet een recht blijven, geen plicht 
worden. Aan het eind van haar betoog wilde 
Andrée van Es ook dat er een betere regeling 
komt voor het horen van mindervalide en van 
buitenlandse jongeren.
Andrée van Es diende twee amendementen op 
het wetsontwerp in. Eén over het kiezen en mee
nemen van een eigen vertrouwenspersoon. Een

ander over de politiële dwang. De politie mag 
volgens dit amendement alleen optreden, als 
derden (ouders, voogd e.d.) verhinderen dat de 
jongere gehoord wordt. Tenslotte beloofde zij, 
dat de PSP-fraktie alle andere ingediende 
amendementen zal steunen, die de 
zelfstandigheid en de beslissingsmacht van 
jongeren over hun eigen leven vergroten.

CHRIS HUINDER



Een warme zomermiddag in een drukke winkelstraat in Istanboel. Ik loop 
door een krioelende menigte richting Pudding Shop, een vermaarde ontmoe
tingsplaats annex restaurant voor westerse toeristen en oosterlingen op door
reis. Het is er overvol en ik ga ertegenover op een hek zitten, aan de rand van 
een park waar de beroemde blauwe moskee staat. Zoals overal in de Turkse 
hoofdstad word ik ook hier aangesproken door schoenpoetsers en broodjes 
of zakkammetjes verkopende jongetjes. Kinderarbeid is er een normaal ver
schijnsel, in een land waar het leven al maar duurder is geworden en pa alleen 
te weinig verdient om de hele familie te onderhouden.

KONSUL

Als toerist wordt je geen strobreed in de weg 
gelegd, het toerisme levert immers deviezen op 
en dat is zeer welkom in een land met grote 
tekorten op de betalingsbalans. Maar de schijn 
bedriegt. Als ik de hoek omloop, passeer ik het 
kantoor van de toeristenpolitie, een van de vele 
door militairen bewaakte openbare gebouwen. 
Langzaamaan raak ik gewend aan de soldaten op 
straat. Het kriebelige gevoel dat me aan het 
begin bekroop als ik langs de loop van een groot 
Uzi-geweer kwam, begint te verdwijnen. We gaan 
op bezoek bij de Nederlandse konsul in 
Istanboel, dhr. Smits. We vragen hem, naief als 
we zijn, waarom er toch zoveel militairen op 
straat staan. “Weet u, er zijn hier nog steeds 
terroristen. De militairen willen een einde maken 
aan het terrorisme. Ik zeg niet dat een militaire 
staatsgreep de beste oplossing is, maar als u hier 
vorig jaar geweest was, zou u nu ook blij zijn 
weer gewoon op straat te kunnen lopen. Er 
vielen toen 25 doden per dag, je voelde je al 
onveilig als je ergens op een terrasje ging zitten. 
Gelooft u me, de mensen waren dolblij toen de 
militairen vorig jaar september door de straten 
gingen. De mensen stonden te huilen, zo blij 
waren ze dat er een eind kwam aan het 
terrorisme. ”

De opluchting datje weer rustig over straat kunt 
lopen zonder de kans te lopen datje overhoop 
wordt geschoten, wordt door veel mensen 
gedeeld. Het laatste jaar voordat een militaire 
junta onder leiding van generaal Evren de macht 
overnam, vielen er 5000 doden door politiek 
geweld, Fascistiese knokploegen terroriseerden 
hele woonwijken en dorpen en vermoordden 
linkse aktivisten. Het land werd geregeerd door 
de uiterst rechtse premier Demirel van de 
Gerechtigheidspartij (AP), met steun van de 
(legale!) fascistiese MHP. Er werd een waar 
schrikbewind gevoerd: arrestaties en folteringen 
op grote schaal, een staat van beleg in 20 
provincies en vele ontslagen voor linkse 
bestuurders.

Er kwam steeds feller verzet vanuit de bevolking 
tegen zowel de fascistiese terreur als de

een reisverslag uit Turkije.

verslechterende ekonomiese situatie. Op grote 
schaal braken stakingen uit en werd 
gedemonstreerd. Op 13 september 1980 zouden
175.000 mensen in staking gaan. Het is er niet 
meer van gekomen. Eén dag daarvoor grepen de 
militairen in, waarmee Turkije voor de derde 
maal na de tweede wereldoorlog onder militair 
bewind kwam te staan. Sommige linkse 
groeperingen waren zich als reaktie op het 
geweld van rechts ook gaan bewapenen. Het was 
voor de militairen een welkome rechtvaardiging 
na de machtsovername een vervolging tegen heel 
links in te zetten.

BALANS

Inmiddels is het één jaar later en aan de straat
terreur is inderdaad een eind gekomen. Dat is 
dan wel het enige waarderende woord dat er 
over de junta is uit de spreken. Alle politieke 
partijen en de progressieve vakbond DISK (die 
bijna een miljoen leden had) zijn verboden. Alle 
vergaderingen, demonstraties en manifestaties 
eveneens. Op het links-liberale blad Cumhuriyet 
na, hebben alle linkse kranten een verschijnings
verbod gekregen . Universiteiten staan onder 
militair bestuur. Politie en militairen mogen 
gericht schieten op verdachte personen. Vele 
honderden mensen zijn gedood: opgehangen, op 
straat neergeschoten of doodgemarteld.

We besluiten de berichten over politieke 
gevangenen en folteringen eens na te checken. 
We gaan op weg naar het internationale persburo 
Associated Press. Onderweg let ik nog eens 
speciaal op leuzen die in Istanboel overal op 
muren gekalkt waren. Maar het bevel van hoger
hand om die weg te halen, is effektief gebleken: 
ze zijn nergens meer te vinden. Wat ik wel 
tegenkom zijn portretten van Kemal Atatürk, de 
beroemde Turkse staatsman die 100 jaar geleden 
geboren werd en nu door de junta wordt 
opgepoetst tot hun grote voorganger. Sommige 
winkeltjes hebben ook portretten van Evren of 
het hele militaire topgezelschap hangen.

In een achteraf straatje komen we aan bij het 
persburo. Meneer Sonu, die ons op zijn kantoor 
ontvangt, blijkt goed geinformeerd en neemt

geen blad voor de mond. Hoewel hij zichzelf
omschrijft als gematigd, levert hij regelmatig
kritiek op het regime. De opgave van het aantal
politieke gevangenen door de machthebbers, is
volgens hem te laag: “Onder Demirel waren er
40.000 politieke gevangenen en dat zijn er nu
zeker 100.000. De verhalen over martelingen in
gevangenissen berusten op waarheid. De junta
heeft toegezegd de berichten over martelingen te
zullen onderzoeken, maar van de resultaten is
nog niets bekend. Bovendien beweert ze dat als
het voorkomt, dat het werk van de politie zal * * * ̂ zijn.

Martelingen schijnen in Turkije vooral gericht te 
zijn op het afdwingen van bekentenissen over 
kontakten met de, sedert lang illegale, 
kommunistiese partij of andere “extreem-linkse" 
groeperingen. De omstandigheden in de 
gevangenissen zijn slecht. Als protest hiertegen 
gingen in juli van dit jaar 1 23 gevangenen in de 
Mamak-gevangenis in Ankara in hongerstaking. 
Inmiddels is dit aantal uitgebreid tot 500 
doordat ook in de Medris- en Hastalgevangenis in 
Istanboel hongerstakingen zijn uitgebroken.

FATSOEN

Rechtse regimes zijn er niet vies van om mensen 
netheid en fatsoen zij te brengen. Zo ook de 
Turkse generaals. Via de staatstelevisie voeren zij 
een kampagne voor het afscheren van baarden, 
het bijpunten van snorren en het schoonhouden 
van nagels. Dit alles om een goede indruk te 
maken op de toeristen. Om het goede voorbeeld 
te geven zijn in alle staatsondernemingen een 
bepaalde roklengte voor vrouwen en stropdassen 
voor mannen voorgeschreven.
Het duidelijkst blijkt de nieuwe zuiverheids- 
kampagne in de houding tegenover homo
seksualiteit. Er verschijnt een brede grijns op het 
gezicht van de heer Sonu als hij ons vertelt over 
homoseksualiteit in de Turkse kuituur. Men 
staat er afwijzend tegenover omdat het niet past 
bij het mannelijk ideaal, maar tegelijk hebben de 
Turken er veel interesse voor en zijn homo
seksuele kontakten onder mannen heel 
gebruikelijk.

In Midden-Turkije ligt de stad Eskisehir. Hier 
worden artiesten die in travestie optreden en van 
straat opgepakte hoerejongens naar toe gebracht. 
Zij zouden een slecht voorbeeld zijn voor de 
jeugd. Zij mogen die stad niet verlaten en 
moeten zich regelmatig bij de politie melden.

Ondertussen gaat het kontakt zoeken tussen 
flikkers op verborgen plaatsen gewoon door. 
Lopende door een park dat bekend staat als 
ontmoetingsplaats , word ik regelmatig 
aangesproken door opgewonden mannen die de 
laatste uren voordat het uitgaansverbod in zal 
gaan, nog even hun pleziertje zoeken. In 
dezelfde buurt bevindt zich een straatje met



bekende nichtencafé's. Tenminste . . . bekend bij 
een kleine groep die op de hoogte is. Gelukkig 
schijnt het de machthebbers niet ter ore 
te zijn gekomen. In een sjieke bar met keurig 
geklede lieren en dure drankjes, vertelt een 
Engelssprekende bezoeker: “Dit staat niet 
bekend als een homocafé. Zou dat algemeen 
bekend zijn, dan zou nog morgen de politie voor 
de deur staan om het te sluiten.’' Het publiek 
gedraagt zich er niet anders als op straat. De 
begroetingskussen op de wang vallen niet op in 
een land, waar mannen gearmd of gepinkt over 
straat lopen en elkaar zoenen bij elke 
ontmoeting.

TON GEURTSEN

Op 12 september is het één jaar geleden, dat een 5 leden tellende militaire 
junta o.l.v. generaal Kenan Evren de macht greep in Turkije. De coup wordt 
vaak gerechtvaardigd met de anti-terroristische maatregelen van de junta. 
Maar voor de vroegere terreur van de straat is een uitgebreide terreur van de 
staat in de plaats gekomen.
On middellijk na de coup werden alle partijen 
verboden of buiten werking gesteld. Politici, 
schrijvers en journalisten werden op grote schaal 
gearresteerd. Parlementariërs werden opgepakt, 
vergaderingen en manifestaties verboden. In het 
gehele land werd de staat van beleg ingesteld. 
Vakbonden werden verboden. Het recht op 
CAO-onderhandelingen ontnomen. Radio, t.v. 
en kranten onder censuur gesteld. Politie en 
militairen hebben toestemming gekregen om 
gericht op verdachte personen te schieten. Een 
kleine 400 personen werden al dodelijk 
getroffen. Negentig dagen voorarrest zonder 
verwittiging van familieleden of een advokaat 
behoort tot de mogelijkheden. Hondcrduizcnd 
mensen zitten in de gevangenissen. Vieren- 
zeventig van hen stierven reeds als gevolg van 
martelingen. Een kleine 500 mensen werden 
standrechtelijk doodgeschoten, acht werden 
opgehangen. Tegen meer dan 1000 mensen werd 
de doodstraf geéist.
De verontwaardiging over deze staatsterreur bij 
westerse regeringen is tot een minimum beperkt 
gebleven. Staatssekretaris Van Eekelcn was net 
na de coup in Turkije. Alles leek in orde volgens 
hem. De regeringen verkondigden, dat Turkije 
spoedig tot de demokratie zou terugkeren. Wat 
voor demokratie zou terugkeren. Wat voor

demokratie kan dat zijn, die geesteskind is van 
diktatoriale generaals, vraagje je af.
In het voorjaar werd duidelijk, dat er van een 
spoedig herstel van de demokratie volgens de 
plannen van de militaire junta helemaal geen 
sprake is. Het zal zo'n vier a vijf jaar duren, 
voordat er sprake zal zijn van een bepaalde vorm 
van parlementaire demokratie. Volgens de 
plannen van de junta lijkt het te gaan om een 
“demokratiseren op z'n Zuid-Amerikaans”. 
waarbij men eerst grotendeels het verzet van de 
bevolking tegen grote armoede, scherpe 
uitbuiting en politieke onderdrukking gebroken 
wenst te hebben.
Nu is het waar, dat Turkije vóór de coup 
gegeseld werd door een hoge golf van geweld en 
straatterreur van uit ra linkse en ultrarechtse 
groepen, die een wanhopige strijd streden. De 
leidende Turkse burgerij, verzwakt en verdeeld 
als zij was door de sterke invloed van 
buitenlandse ekonomische en militaire macht
hebbers, was niet in staat een afdoend antwoord 
op dit geweld te geven. De generaals schoten 
deze burgerij te hulp, niet echter om alleen het 
geweld van de straat te bestrijden of om een 
aanzet te geven tot een verbetering van het lot 
van de bevolking. Maar om de hele staats- 
struktuur weg te vagen en het svndikalc en

politieke verzet van de bevolking, dat soms een 
gewelddadig karakter droeg, te breken. De 
straatterreur vond haar meester in de staats
terreur.
Ondertussen is Turkije NAVO-land. Is het een 
vooruitgeschoven westerse afluisterpost aan de 
Russische grens. Biedt plaats aan meerdere 
Amerikaanse bases in ruil voor militaire en 
konomisehe steun. Maar geen enkel NAVO-land 
heeft zich kritisch over de Turkse militaire 
diktatuur uitgelaten. Wel heeft de meerheid van 
de parlementsleden van de Assemblee van de 
Raad van Europa in mei besloten het mandaat 
van de Turkse leden niet te verlengen. Dat is de 
enige, uiterst zwakke bekritisering en isolering 
op officieel niveau tot nu toe. Het lijkt erop, dat 
de NAVO het heel gewoon vindt dat een 
diktatuur in haar midden te hebben.

DEMONST R ATI!

/oor wie de Turkse diktatuur geen vanzelf- 
prekendheid is: hij;zij kan daartegen 
lemonstrcren op 12 september te Den Haag. 
vanaf 12 tot 15 uur) Vertrek vanaf het 
Malieveld. Na de demonstratie is er een 
nnnifestatic in de Hou trust li allen met sprekers, 
nuziek, folklore van Turkse. Koerdische. 
Jmguese. Surinaamse en Netlerland.se groepen, 
leze manifestatie duurt tot 10 uur 's avonds. 
Organisatie: meerdere Turkse organisaties in

CHRIS HIJINDER



O P W EG N AAR EEN NOODW ET  
BEDRIJVEN IN MOEILIJKHEDEN
Actieve leden en regelmatige lezers van Bevrijding weten ongetwijfeld al dat 
het Wetenschappelijk Buro van de PSP in april een nota heeft uitgebracht 
onder de titel 'Noodwet Bedrijven in Moeilijkheden’. Op 2 mei stond deze 
nota ter discussie op een conferentie. Daar werd het woord gevoerd door des
kundigen en door vertegenwoordigers van diverse politieke partijen (voor een 
verslag, zie de Bevrijding van 20 mei). Over het algemeen waren de reacties 
erg positief.

Maar gelukkig werden er ook waardevolle 
kritische kanttekeningen gemaakt bij onze voor
stellen. Een goede zaak want onze voorstellen 
kunnen alleen verbeterd en aangescherpt worden 
als er een kritische discussie plaatsvindt. 
Langzaam maar zeker begint deze discussie 
inderdaad op gang te komen. In dit artikeltje wil 
ik een kort overzicht geven van de stand van 
zaken.

De afgelopen maanden hebben we gesprekken 
gehad met de FNV, het CNV en met de PvdA, 
binnenkort wordt er gepraat met D'66 , CPN en 
PPR. Het gesprek met de FNV heeft er toe 
geleid dat verschillende FNV-medewerkers zich 
over onze voorstellen gaan buigen. Een prae- 
advies dat te zijner tijd besproken wordt in de 
Beleids-adviesraad Arbeidsmarkt (waarin alle 
FNV-bonden vertegenwoordigd zijn) is reeds in 
voorbereiding. Bij het CNV hoopt men in het 
najaar tot een standpuntbepaling te komen.

Het eerste gesprek met de FNV en het CNV had 
natuurlijk vooral een oriënterend karakter. Het 
gesprek met de PvdA ging al meer in de richting 
van een inhoudelijke beoordeling van onze voor
stellen. Hoewel de PvdA-vertegenwoordigers 
(Van der Hek en Poppe) in grote lijnen onze 
voorstellen ondersteunen, hebben ze bij een 
aantal onderdelen ernstige twijfels. Iets wat Van 
der Hek op de conferentie van 2 mei al had laten 
blijken. Knelpunten voor de PvdA zijn vooral de 
rol van de rechter, de vraag of de 
vertegenwoordiging van de werknemers via de 
OR of via de vakbeweging moet lopen, en de 
afgrenzing van de door ons voorgestelde Hcrstel- 
wet ten opzichte van andere wetten. De discussie 
hierover was erg vruchtbaar. Een aantal knel
punten werden duidelijker afgebakend. Ook 
werd besproken welke verbeteringen in onze 
voorstellen aangebracht zouden kunnen worden. 
Ook in de pers begint men aandacht te krijgen 
voor onze nota. Prof. Boukema ging in het 
Economisch Dagblad met name in op de 
juridische rechtvaardiging voor de 'forse 
ingrepen in de gezags- en eigendoms
verhoudingen' die in de nota worden voor- 
gestcld. Volgens hem is deze 'zo simpel en roof
de hand liggend. dal men zich alleen maar kan 
aj vragen waarom niemand dat eerder bedacht 
heeft (zijn artikel is opgenomen in het volgende 
nummer van Socialistisch Perspektief) ' .
Een uitgebreide recensie van de nota stond in De 
Groene Atnslcrda/nmer van 1 juli j.1. Verder 
hebben o.a. Radio STAD en het blad 
Zeggens( hap vrij uitvoerig aandacht besteed aan 
onze voorstellen. Inmiddels is de eerste reactie 
van 'rechts' al binnen. Prof. Rijnvos schreef in 
het Rconomiseh Dagblad dat het PSP-rapport 
‘werkelijkheidsvreemd' en 1utopisch-naief" was.

overigens zonder concreet aan te geven waarom. 
De noodzaak voor een nieuwe wetgeving wortelt 
natuurlijk in de eerste plaats in de praktijk, in de 
strijd die werknemers van noodlijdende 
bedrijven voeren voor het behoud van werk
gelegenheid. Het is opmerkelijk dat in steeds 
meer bedrijven de OR of de bonden naar de 
rechter stappen om beslissingen van de onder
nemingsleiding ongedaan te maken. We hoeven 
maar het laatste nummer van ZIN (blad van de 
Industriebond FNV) door te bladeren om een 
aantal voorbeelden te verzamelen.
De OR van Ilowson Algraphv heeft een kort 
geding aangespannen om bepaalde elementen 
van een reorganisatie maatregel van de directie 
ongedaan te maken. De Industriebond FNV 
heeft een kort geding aangespannen tegen de 
directie van EX KA, omdat deze zich niet heeft 
gehouden aan de overeenkomst met de bonden. 
Daarin werd vastgesteld dat ENKA in Breda 
garen zal blijven maken. Niettemin besluit 
ENKA tot sluiting van de Bredase vestiging. 
Vreemd genoeg werd de eis van de FNV door de 
rechter afgewezen. De strijd wordt echter nog 
niet opgegeven. De OR van ENKA heeft de zaak 
aanhangig gemaakt bij de Ondernemingskamer in 
Amsterdam. Het meest bekende voorbeeld is 
natuurlijk hord Attisterdam. Toen de werk
nemers de fabriek bezetten uit protest tegen de 
voorgenomen sluiting, stapte de directie naar de 
rechter om de bezettingsactie te doen verbieden. 
Onmiddellijk stelden de bonden een tegeneis: 
Ford moet open blijven tot het moment waarop 
de Ondernemingskamer in Amsterdam heeft 
beoordeeld of bij Ford Amsterdam al dan niet 
wanbeleid is gevoerd (enquéte-procedure). Het 
resultaat is bekend: de rechter erkende de eis 
van de bonden, weliswaar onder voorwaarde dat

de bezettingsactie opgeheven zou worden. En 
dan lezen we ten slotte nog over de affaire I 'ati 
Gelder. De Industriebond FNV heeft twee jaar 
geleden al erop aangedrongen dat de directie 
surséance (uitstel) van betaling zou aanvragen. 
Dit om te voorkomen dat de banken het bedrijf 
zouden 'uitkleden'. Op 10 juli 1981 werd 
eindelijk surséance aangevraagd; de bewind
voerders troffen een volstrekt lege kas aan. De 
bonden hebben er bij de bewindvoerders op 
aangedrongen dat zij aan het behoud van werk
gelegenheid net zoveel aandacht schenken als 
aan hun wettelijke taak: het tevreden stellen van 
de crediteuren.

Al deze voorbeelden laten zien dat een nieuwe 
wetgeving voor bedrijven in moeilijkheden 
dringend gewenst is. In toenemende mate 
stappen werknemers-organisaties naar de rechter 
om hun gelijk te halen maar stoten daarbij op 
wetten die niet aangepast zijn aan de 
veranderende omstandigheden.

Helaas wordt binnen de PSP nog vrij weinig 
aandacht besteed aan de 'Noodwet Bedrijven in 
Moeilijkheden'. Toch is het van groot belang dat 
ook binnen de partij onze voorstellen grondig 
bediscussieerd worden. Op tal van punten zijn 
onze voorstellen voor verbetering vatbaar. In liet 
volgende nummer van Socialistisch Perspektief 
wordt een start gemaakt met de discussie. 
Hopelijk heeft dat tot gevolg dat ook andere 
partijgenoten de pen ter hand nemen.

HEIN VROLIJK 
(Wetenschappelijk Buro

De nota ( 104 p.) is voor afdelingen te verkrijgen tegen do 
inkoopprijs van f 6,35. Individueel kan de nota besteld 
worden door storting van f 1 1,60 (incl. porto) op giro 
278 24 82 t.n.v. WB/PSP te Amsterdam, o.v.v. 
'Noodwet’.
Van de nota is ook een populaire versie verschenen. 
Voor afdelingen kost de/e twee kwartjes per stuk. 
Individuele leden dienen f 1,75 (incl. porto) te storten 
op giro 348 19 95 t.n.v. SVS/PSP te Amsterdam, o.v.v. 
'brochure noodwet' .

Socialislisch Perspeklief
In de zomer is het 11de nummer van 
Socialistisch Perspektief verschenen, het 
scholingstijdschrift van de PSP. Hoewel in deze 
tijd de komkommers welig groeien valt dat uit 
de inhoud van dit nummer niet op te maken. De 
hoofdmoot van het nummer wordt gevormd 
door een drietal artikelen, te weten
- selektieve nationalisatie, een aanzet tot een 
juridisch model (Adriaan Dorresteijn)

- austromarxisme (Arjan Schippers)
- direkte demokratie in theorie en praktijk (Hein 

Anton van der Heijden)
Daarnaast worden 2 boeken besproken (‘niet bij 
puinruimen alleen' en ‘socialistische planning in 
theorie en praktijk') en er is een raktie van Rob

Steinbuch afgedrukt op het in nummer 9 
verschenen artikel over linkse stromingembinnen 
de sociaal-demokratie, waarop de schrijver van 
dit artikel, Luuk Wijmans, weer op reageert. 
Het nummer (48 pag. dik) opent met een kant
tekening over de gespannen situatie in Polen.

Socialistisch Perspektief nr. 11 is verkrijgbaar 
door storting van f5,- op giro 34 81 995 t.n.v. 
SVS/PSP te Amsterdam onder vermelding van 
Soc. Perspektief nr. 11. Abonnementen zijn 
uiteraard ook mogelijk. Door storting van f7,50 
abonneert u zich, vermeldt dan wel: abonnee 
Soc. Persp. m.i.v. nr. 11. U krijgt dan de nrs. 11 
en 1 2 (verschijnt in okt.) toegezonden.



Kernafval

Al meer dan 10 jaar lang wordt er jaarlijks in de maand juni een hoeveelheid h et  v e r z e t  t e g e n  de d u m pin g  
beton in de Atlantische Oceaan gedumpt. In dat beton zit laag tot midden 
radio-aktief afval uit ziekenhuizen en laboratoria, uit de kerncentrales Bors- 
sele en Dodewaard en uit het Energie Onderzoeks Centrum Nederland (ECN) 
te Petten. Behalve als centrum voor energie-onderzoek fungeert Petten ook 
als verzamelplaats voor het radio-aktieve afval. Het ECN vraagt vervolgens 
een vergunning aan bij het Ministerie van Volksgezondheid en Milieuhygiëne, 
en nadat deze ontvangen is worden de voorbereidingen getroffen voor het 
transport naar IJmuiden, de overslag en het dumpen zelf.

organisatie van een demonstratie

Jarenlang wordt dit programma punt voor punt 
afgewerkt, zij het de laatste vier jaren onder een 
steeds toenemende weerstand. De verontrusting 
over de ontwikkelingen in de kernenergie loopt 
parallel met de bezorgdheid die in steeds meer 
kringen blijkt wanneer het het dumpen van 
radio-aktief afval betreft. Het elk jaar luider 
wordende protest heeft op z'n minst tot gevolg 
dat het aantal demonstranten jaarlijks groeit en 
diverse bestuurlijke organen in de loop der jaren 
in gunstige zin zijn beïnvloed (bv. gemeenteraad 
Velsen). Wat eerst een regionale aangelegenheid 
was met een minimum aan bewaking, begint al 
aardig te lijken op een voor drie dagen 
afgekondigdc politiestaat, inherent aan de 
atoomstaat.
Toch kon in de afgelopen jaren het scenario van 
het dumpen uitgevoerd worden, zij het het 
laatste jaar met inzet van de VEE.
Hoewel het moeilijker zou worden en meer 
kritiek en verontrusting naar buiten kwam, leek 
de dumping toch ook dit jaar niet af te wijken 
van voorgaande jaren.
De vergunning was in april door het Ministerie 
aan het ECN verleend en voorbereidingen waren 
zowel bij ECN als bij stroomgroepen, BAN etc. 
in volle gang.
Landelijke organisaties als Greenpeace en Natuur 
en Milieu tekenden beroep aan tegen de 
vergunning.
Zo’n beroep was mogclijk geworden door een 
nieuwe wet. waarin organisaties meer kans 
maken als 'belanghebbend’ te kunnen optreden 
en waarin de mogelijkheid tot schorsing van een 
vergunning in meer gevallen aanwezig is dan 
voordien.
Plotseling ontstond bij de voorstanders van het 
dumpen een schrikrcaktic toen de Raad van 
State in al haar wijsheid besloot de vergunning 
voorlopig op te schorten. Dat betekende in ieder 
geval dat de maand juni voor het dumpen 
ónmogelijk was, en werd er zelfs gedacht aan 
volgend jaar juni, gezien het trage tempo van de 
Raad van State.
De vergunning voor het dumpen laat slechts tot 
ui terlijk september het dumpen toe, gezien de 
weersomstandigheden. Voordat de Raad van 
State deze gekompliceerde zaak met allerlei 
internationale afspraken bestudeerd zou hebben, 
zou de periode verstreken zijn.

Het ECN klaagde niet alleen over de vele 
duizenden guldens verlies wegens onnodige 
voorbereidingskosten, maar ook werden de 
ziekenhuizen benaderd met de mededeling dat er 
voorlopig geen radio-aktief afval aan de vuilnis
auto van de EC N kon worden meegegeven.

Daarvoor werd het oneigenlijke argument van 
gebrek aan opslagruimte aangevoerd. Hoe anders 
zou het toch nog aflopen . . .

Met een voor de Raad van State gebruikelijk 
tempo werden eind juli de partijen gehoord. 
Enerzijds de deskundigen van het ministerie, 
anderzijds Greenpeace en Natuur en Milieu, die 
voor hun stellingname twee buitenlandse 
deskundigen naar de zitting hadden gehaald.
De Amerikaanse hoogleraar Jackson Da vis 
(wiens land enkele jaren geleden had besloten 
niet meer te dumpen) bracht het gevaar en de 
reële mogelijkheid naar voren dat de vaten beton 
niet bestand zouden zijn tegen de konstante 
druk van liet water, zodat het radio-aktief afval 
in de loop van de jaren uiteindelijk in de voedsel
keten terecht zou komen.
Een ander strijdpunt was de bepaling in het 
Verdrag van Londen, waarin staat dat pas 
gedumpt mag worden als andere mogelijkheden 
voor verwijdering of opslag niet aanwezig zijn. 
De vertegenwoordigers van het ministerie 
moesten het antwoord schuldig blijven op de

In de afgelopen jaren was een duidelijke wending 
zichtbaar van de gebruikelijke vormen van 
protest naar de hardere aktie-vorm van het 
verzet (blokkades in Petten, onderweg tijdens 
het transport, in IJmuiden en in het Buitenspui- 
kanaal).
De
manifestatie als een van de drie Nederlandse 
aandelen in de Internationale Aktiedag tegenO W
Kernenergie was mede de oorzaak dat het accent 
dit jaar meer en meer op een direkte aktievorm 
komt te liggen. Een paar duizend mensen bezig
houden met muziek, sprekers en een 
demonstratie is best nuttig, maar kost een half 
jaar voorbereidingstijd, die nu gestoken kon 
worden in de voorbereiding van de akties. 
Voor velen van ons een goede zaak, maar de 
burgemeester van Velscn (op wiens grondgebied 
het grootste gedeelte van de hele operatie en de 
akties zich zullen afspelen) houdt et een ander 
standpunt op na. In het N RC-Handelsblad van 
15 augustus mocht de heer Molendijk nog eens 
wijzen op het rollenspel dat demonstranten en 
ECN behoren te spelen. Voor ieder wat ruimte 
en ieder tevreden, want het ECN moet 
ongestoord kunnen dumpen, maar ook de 
protesten mogen niet weggemoffeld worden.
Ze mogen zelfs van de burgemeester tot aan hel 
hek (!) plaatsvinden, maar absoluut geen 
blokkades wat 'Ordnung muss sein” . Dit spel. 
zoals de heer Molendijk de akties tracht te 
kleineren, zal een ander karakter krijgen. Een 
karakter van een strijd waarbij we zullen 
trachten het dumpings-proces op diverse 
manieren stop te zetten. Omdat het voor ons

Blokkade van In7 transport voriii laar hij Baten

vraag of dit ook gold voor het Zwitsers en 
Belgisch afval. dat tezamen met het Nederlandse 
afval zou worden gedumpt.

In nauwelijks twee weken was de gehele materie 
door de Raad van State bestudeerd en begin 
augustus lag de uitspraak op tafel: Bezwaren 
Greenpeace en Natuur en Milieu ongegrond Er 
mag gedumpt worden. De snelheid en het 
tijdstip van de uitspraak betekenden in ieder 
geval dat. onvoorziene omstandigheden 
daargelaten, de dumping in de september zou 
kunnen plaatsvinden. Zo lijkt het scenario toch 
nog te kloppen, zij het met een wat ander tijd
schema.
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geen spel is maar bittere ernst. De slogan "Van 
protest tot verzet" (waar de gemeente Velsen 
door middel van schriften reeds mee begiftigd is.

v v,

aldus de NRC) zal dit jaai meer dan ooit van 
toepassing zijn.

Informatie: Stroomgroep Slop kernenergie.
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10 Wapensmokkel

Nederland behoort tot de 10 belangrijkste wapenexporteurs in de wereld. In 
1979 lag onze militaire export tussen een half en één miljard gulden. Toch 
heeft het parlement praktisch in het geheel geen kontrole over de wapen- 
export. Het beleid wordt in afgesloten kamertjes op de ministeries van bui
tenlandse zaken, van ekonomische zaken en in direktiekamers gemaakt. Het 
parlement mag zich met enkele elastieken kriteria, wat schandalen en veel ge- 
heimdoenerij tevreden stellen. Slechts af en toe wordt het publiek opge
schrikt door wapenexporten, die niet verborgen bleven. Duikboten voor Tai
wan. Fokkers voor de militaire diktatuur in Bolivia. Fregatten voor Indone
sië. Het begint er op te lijken, dat de wapenexporteurs in Nederland driftig 
bezig zijn hun kwalijke handel nog meer toe te dekken. Zij maken van derde, 
betrouwbaar geachte landen gebruik om wapens naar landen te exporteren, 
waar heen eigenlijk niet geëxporteerd mag worden. Twee recente voorbeel
den mogen dit verduidelijken. Elektronische apparatuur voor Chili. Nachtkij
kers voor Irak.
Mensen met een goed geheugen zullen zich 
herinneren, dat in december reeds Fred van der 
Spek schriftelijke vragen stelde over de export 
van elektronisch materiaal van de Hollandse 
Signaal Apparaten (HSA) te Hengelo naar West- 
Duitsland. Het materiaal zou in twee onderzee
boten van het type 209, die voor Chili waren 
bestemd en die in Kiel bij de HDW-werf gebowd 
werden, geïnstalleerd worden. De minister 
ontkende, dat HSA leverancier was van dit 
materiaal (vuurleiding, radar, gevechts- 
informatie-svsteem). Dat was heel vreemd, daar 
uit de vakliteratuur bleek, dat HSA bij alle 
onderzeeboten (type 209) van de HDW in de 
afgelopen jaren betrokken was. In februari 
stelde Fred van der Spek daarom opnieuw 
vragen, waarin deze meer dan 30 HSA-leveringen 
aan de Kielerwerf werden opgesomd. De 
minister antwoordde, zonder op al die leveringen 
in te gaan, dat er niets illegaals aan de hand was 
en dat alle exportvergunningen aan HSA 
overeenkomstig ade kriteria van het wapen
exportbeleid waren verleend.
Dat zette de fraktie aan het denken. Het kon 
haast niet anders, dan dat HSA via een derde 
bedrijf betrokken was bij deze Chileense 
onderzeeboten. HSA is nl. een zeer geavanceerd 
bedrijf, dat op de wereld haast geen 
konkurrenten kent. Sinds Pinochet in Chili aan 
de macht kwam, zijn alle wapenleveranties 
vanuit Nederland aan dat land stopgezet. 
Althans formeel. HSA moest dus een omweg 
bewandelen om toch zijn materiaal aan zijn vaste 
klant, de HDW-werf te Kiel, te kunnen blijven 
leveren.
De fraktie kwam er achter, dat dat hoogst
waarschijnlijk via Electro Spezial gebeurde. 
Electro Spezial in Bremen is evenals HSA in 
Hengelo een Philips-dochter. Het is een relatief 
klein bedrijf van 550 mensen, dat o.a. nacht
kijkers, elektronische kommunikatiesystemen en 
lascr-grootbeeldschermen produceert. Het is zeer 
waarschijnlijk, dat Electro Spezial direkt zijn 
apparatuur en know-how van HSA betrekt in dit 
konkrete geval van de twee Chileense onderzee
boten. Voor de geavanceerde apparatuur van 
HSA heeft Electro Spezial geen eigen produktie- 
en managementskapaciteit. Tekeningen, 
materiaal en technici zijn dan ook waarschijnlijk 
naar Bremen gestuurd om deze ontbrekende 
kapaciieiten op te vullen. Het spreekt vanzelf,

dat Fred van der Spek opnieuw in de pen klom 
om de ministers van ekonomische zaken en van 
buitenlandse zaken een serie vragen te stellen. 
Een van die vragen was: “Is het waar, dat de 
onderdelen van deze elektronische apparatuur 
van HSA bij Electro Spezial in elkaar worden 
gezet en dat de apparatuur vervolgens wordt 
ingebouwd in twee onderzeeboten, die door de 
HDW-werf te Kiel worden gebouwd ten behoeve 
van Chili?"
De minister antwoordde: “Of en in hoeverre in 
Duitsland van deze vanuit Nederland afkomstige 
onderdelen gebruik wordt gemaakt bij de 
vervaardiging van elektronische apparatuur voor 
de eventueel aan Chili te leveren onderzeeboten 
is niet bekend. De leveringen hebben plaats in 
het kader van een algemene samenwerking 
tussen de twee bedrijven, waarbij het eind
gebruik niet tevoren vaststaat." Dat is natuurlijk 
onzin, want de ministers weten heus wel meer. 
De samenwerking tussen de ministeries van 
ekonomische zaken en buitenlandse zaken en de 
wapenfabrieken is nogal intens. Ook moet niet 
uitgesloten worden geacht, dat Chileense 
militairen bij HSA een opleiding ontvangen om 
het betreffende elektronische materiaal te leren 
bedienen.
De ministers doen of hun neus bloedt. Maar ze 
weten precies waar het om gaat. Want met een 
heel nauwkeurig gevoel voor de politieke 
geladenheid van dit onderwerp voegden de 
ministers daar aan toe, dat overeenkomstig een 
regeringsnotitie van september 1980 “de levering 
van komponenten niet altijd geschiedt aan het 
uiteindelijke land van bestemming, maar soms 
ook aan een derde land. waar het produkt met 
komponenten van andere origine tot één geheel 
wordt gebouwd, c.q. geassembleerd en dat in 
dergelijke gevallen de uiteindelijke politieke 
verantwoordelijkheid voor de levering berust bij 
het laatst genoemde land." Dat betekent 
onomwonden gezegd: HSA levert aan West- 
Duitsland en wat verder met het materiaal 
gebeurt zal de ministers een rotzorg zijn.
Maar de PSP-fraktie is dat geen rotzorg. De 
fraktie zal doorgaan met het onderzoeken en aan 
de kaak stellen van wapenleveranties. Voor de 
PSP hoeven er helemaal geen wapens geleverd te 
worden. Zelfs niet aan het Nederlandse leger. En 
in het geheel niet aan de Chileense dictatuur.
Het laatste antwoord van de ministers geeft wel

aan, waar er een gapend groot gat in het 
Nederlandse wapenexportbeleid zit. Nl. bij de 
levering via derde landen. Een schitterende 
mogelijkheid is er hier om legaal en legitiem 
wapens te leveren: je richt een scherts-bedrijfje 
op in een of ander NAVO-land en je bent vrij 
wat de Nederlandse regering betreft om via dat 
bedrijf wapens over de hele wereld af te zetten.

IRAK

Zo doen ze dat in ieder geval bij de NV Optische 
Industrie “De Oude Delft". Een zelfstandig 
Nederlands bedrijf met ongeveer 1000 werk
nemers, met een jaaromzet van ongeveer 170 
miljoen gulden en gespecialiseerd in optische 
instrumenten. Hier produceert men o.a. nacht- 
zichtapparatuur, waarmee men uit vliegtuigen of 
tanks vijandelijke troepenbewegingen kan gade
slaan in de nachtelijke uren. In 1978 heeft De 
Oude Delft al nachtkijkers aan Irak geleverd. 
Sinds september vorig jaar verkeert dit land in 
oorlog met Iran en één van de kriteria van het 
wapenexportbeleid is, dat aan landen in oorlog 
geen wapens geleverd behoren te worden. Of 
daar aan de hand gehouden wordt, weet geen 
parlementariër, want het blijft geen geheime 
zaak. Maar toch, in november liet Van der 
Klaauw weten, dat er voor Irak en Iran geen 
exportvergunningen worden afgegeven, dus ga je 
er van uit, dat dat niet gebeurt. Dit jaar echter 
kreeg De Oude Delft een gigantisch grote order 
uit Irak voor opnieuw nachtkijkers. De waarde 
ervan, 275 a 290 miljoen gulden, 
vertegenwoordigt 170% van de gehele jaaromzet. 
Een groot deel van deze order zal dan ook 
uitbesteed worden aan onderaannemers, daar De 
Oude Delft deze order niet alleen aan kan. Het 
bedrijf zou alle andere produktie-orders, die 
voor 80% reeds een militair karakter dragen, af 
moeten slaan om in ’80 en ’83 de vereiste nacht
kijkers te kunnen leveren. Van dat deel van de 
order dat wordt uitbesteed, wordt dan ook 
waarschijnlijk 40% bij Philips en 60% bij 
buitenlandse bedrijven ondergebracht. De 
levering zelf zal via een derde nog onbekend land 
plaats vinden, omdat niet direkt aan Irak 
geleverd mag worden. Vorig jaar september 
kwam het bedrijf in opspraak, omdat het via 
Buschmann, die gespecialiseerd is in de sluikse 
wapenhandel, zijn produkten probeerde af te 
zetten.
Ook deze zaak is bij Fred van der Spek op het 
bord gelegd. Het zal voor haar een taaie kluif 
zijn om te verorberen. Zou het voor de volgende 
reegering niet veel eenvoudiger zijn het wapen
exportbeleid drastisch te herzien en de wapen- 
produktie in Nederland om te vormen tot 
produktie van maatschappelijk nuttige goederen 
dan van het ene wapenschandaal in het andere te 
vallen?
Optimistisch hoeven we niet te zijn. Maar bij de 
pakken neerzitten kan gewoon niet meer. Verzet 
tegen dit onderdeel van het militarisme is 
geboden. Of, zoals het laatste jaarboek van het 
Zweedse vredesinstituut SIPRI stelt: “De 
weinige optimistische tekenen komen niet van 
regeringen, maar van de toenemende
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Op glaz muilN
O V roz ►

Ruim honderd pagina’s in een haast lichtgevende roze omslag. Een uittreksel 
op vleeskleurig papier. Wat zou dat voor een prachtig boekwerk zijn? Niks 
geen leuke plaatjes, wat zinnen die niet lopen en de smaakvolle titel: 'Advies 
over de wettelijke bestrijding van discriminatie wegens homofilie ’.

In 1977 adviseerde de Emancipatie Kommissie 
een ‘Wet tegen Seksediskriminatie’ tot stand te 
brengen. Seksediskriminatie stond dan voo : 
diskriminatie van de man of vrouw, die zich 
buiten de hem of haar toegeschreven sekserol 
beweegt. Binnen deze definitie viel volgens de 
kommissie ook de diskriminatie wegens 
homifilie. Dat bleek nog best eng, want door 
opneming van ‘homofilie’ zou psychologisch 
gezien een extra weerstand tegen het hele 
voorstel worden opgeroepen. De 
verantwoordelijke staatssekretaris, Kraaijevel- 
Wouters, schoof de hele materie (we schrijven nu 
1978) op het buro van de Interdepartementale 
Coördinatiecommissie Emancipatiebeleid, kort
weg I.C.E. Die stelde daarop de I.C.E.-werkgroep 
Homofilie in.
Het is nu drie jaar later. De werkgroepsleden; 
een serie ambtenaren, iemand van de 
Nederlandse Gezinsraad, iemand van het COC en 
een sexuoloog, brengen rapport uit. Ook wij 
kunnen nu eens bekijken wat men zoal presteren 
kan in drie jaar tijd.
De werkgroep begint met uit te leggen waarom 
ze konsekwent volhardt in het gebruiken van de 
zo knusse term homofilie. Er volgt een 
verhandeling over het zijn en het doen, dat 
diskriminatie voor allebei hetzelfde is. Dan komt 
de aap uit de mouw: bij het publiek krijgt het 
sexuele element toch altijd de nadruk. Zou hier 
de term ‘homosexualiteit’ worden gebezigd, dan 
zou dat een vooroordeel bevestigen, 't Lijkt 
verdacht veel op nog zo’n ‘psychologische extra 
weerstand’. We hebben ’t hier ook absoluut niet 
over pedofilie, travestie of transsexualisme. Dat 
is iets heel anders dan homofilie, zegt de werk
groep, want dat konfi ook bij hetero’s voor. O 
jee, bijna te veel gezegd, dus haast zich de 
werkgroep te verklaren dat ze daarmee de 
diskriminatie van die engerds wèl geoorloofd 
zou zijn. En daarmee heeft de werkgroep de clou 
van 't boek verklapt: je mag een homofiel niet 
beoordelen op het feit dat hij of zij homofiel is. 
Waarvoor oprechte dank. De konstatering komt 
tweeduizend jaar te laat, maar wie zou er niet bij 
de eindstreep staan te juichen dat een homo, 
wanneer hij of zij daar behoefte toe voelt, terug 
kan vallen op ‘wettelijke goedkeuring’.
Waarom moet daar eigenlijk een aparte wet voor 
komen? We hebben toch de Grondwet; daar 
staat het één en ander in geformuleerd dat direkt 
betrekking lijkt te hebben op de diskriminatie

WAPENS VOOR CHILI EN IRAK
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bezorgdheid van gewone burgers, in het 
bijzonder die in West-Europa, over het klaar
blijkelijk afdrijven naar oorlog. De bewegingen 
onder het volk, die zich tegen stijgende militaire 
uitgaven in het algemeen en kernwapens in het 
bijzonder verzetten, zijn de laatste jaren in
betekenis toegenomen. Dit is het enige teken van 
hoop.”

CHRIS HUINDER

van de homoseksofiel. Zo lezen wij in artikel 
1.1.: ‘Allen die zich in Nederland bevinden, 
worden in gelijke gevallen gelijk behandeld. 
Diskriminatie wegens godsdienst, levens
overtuiging, politieke gezindheid, ras, geslacht of 
op welke grond dan ook, is niet toegestaan.’ Dat 
klinkt mooi en aanvaardbaar: je mag niemand
diskriniineren.

JE BUURMAN

Maar nu moet de werkgroep de zondags-jurist 
toch even op de vingers tikken. Ten eerste is het 
geen gewoonte dat burgers elkaar om de oren 
slaan met Grondwetsartikelen als dit; ze zijn 
geschreven om de burger en de staat tegen elkaar 
te beschermen. Ten tweede is er geen 
korresponderend artikel in het Wetboek van 
Strafrecht waar het gaat om zaken als deze. Daar 
wil de werkgroep dan ook verandering in zien. 
Artikel 137, waarin wordt gedreigd met een straf 
van f 10.000 ,- of een jaar voor een ieder die 
beledigend doet jegens iemand wegens ras, 
godsdienst of levensovertuiging, zou moeten 
worden uitgebreid met homofilie.
Waar helpt dat tegen? Daar drijft de hele 
werkgroep op: je moet een reden hebben om 
diskriminatie van homofilie te verbieden. Het is 
duidelijk dat je een homo niet zomaar mag 
ontslaan of molesteren. Maar wie bewijst dat dat 
de ontslaggrond was? Nü bestaat de 
mogelijkheid om iemand te ontslaan als hij of zij 
bij een sollicitatie onjuiste gegevens heeft 
verstrekt. Straks zou je het dan niet meer hoeven 
verzwijgen: je mag er immers niet op beoordeeld 
worden. Net zomin als een rooms-katholieke 
werkgever je nu mag vragen wat je levens
overtuiging is; je wordt immers aangetast in je 
vrijheid van godsdienst. Maar wie bewijst dat je 
sollicitatie-gesprek daarom zo snel is afgelopen? 
Nee, de werkgroep heeft nog een reden bedacht.

Twee hoofdstukken schijft ze letterlijk over uit 
onderzoeken van het afgelopen decennium. 
Sociologen over homofielen. Kennelijk een 
dankbaar skriptie-onderwerp. Eén tendens licht 
ze eruit: men durft in gezelschap niet positief te 
oordelen over homofilie. Wat zou de buurman er 
wel niet van zeggen als je opkomt voor die vujle 
mietjes dan wel potten, nietwaar? De werkgroep 
zegt nu: als diskriminatie wettelijk verboden is, 
is hij of zij met een positief oordeel wet telijk 
geruggesteund. Dus men zal makkelijker en 
public een homo verdedigen, dus de 
diskriminatie verdwijnt vol-automatisch.
Heerlijk wiskundig gedacht, ’t Is niet verboden 
de bevolkingsgroep Surinamers te diskrimineren: 
want Surinamer is geen ras. De wet heelt grote 
mazen. Bovendien, wat is een smakelijker 
onderwerp op familiefeestjes? En, welke partij 
had, als ze in bepaalde kieskringen niet

uitgeschakeld was, wellicht een zetel gehaald? 
Een wettelijk verbod, ’t valt te proberen. De 
werkgroep pleit ook voor een onafhankelijke 
klachten-kommissie. Die heeft weinig juridische 
bevoegdheden, maar zou moeten ‘bemiddelen’ 
tussen de partijen in geval van diskriminatie. 
Blijft de vraag: mag je, zodra dit advies in de wet 
is opgenomen een homo niet meer, maar een 
roodharige nog wel ontslaan? Natuurlijk niet: we 
hebben toch artikel 1.1. van de Grondwet, 
waarin alle diskriminatie werd verboden. 
Hoewel, waarom moesten dan die homo's apart 
genoemd worden? Nee, zegt de werkgroep, niet 
alle diskriminatie is verboden. Je moet immers 
diskrimineren (onderscheid maken) als je 
belastingen int, uitkeringen doet of subsidies 
verstrekt: dat moet je allemaal van geval tot 
geval bekijken.
Ieder geval apart zal dus in de wet moeten 
worden beschreven. Het worden gouden tijden 
voor de Staatsuitgeverij.

MARCEL VAN DE KOPPEL

VOOR I)E VUIST

ja meneer Duys ik ben dus 
niet alleen kinderverkrachter 
maar ik kan ook heel goed 
allerlei vogels nadoen,

zoals bijvoorbeeld de merel: 
pakuu, pakuu, pakiiu 
of de leeuwerik: triem 
trieni triem!

ik ben dus heel blij, meneer Duys 
dat u ook eens naar iemand van ons 
hebt willen luisteren.

WILLEM WILMINK

uit: Goejanverwellesluis korenschoven liedjes en ge
dichten. Amsterdam: de Arbeiderspers.
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Vanwege een ingrijpende gemeentelijke 
herindeling zullen op 21 oktober a.s. in 20 Zuid- 
Limburgse gemeenten vervroegde gemeente- 
raadsverkiezingen plaats vinden. Ruim 400.000 
mensen gaan dan naar de stembus.
De PSP gaat in Zuid-Limburg nu voor liet eerst 
op vrij grote schaal aan de raadsverkiezingen 
deelnemen. De partij-opbouw en het aantal 
aktiviteiten is de laatste jaren verder uitgcbouvvd 
op basis waarvan deelname aan raads
verkiezingen beter mogelijk is.
Gezien het feit dat wc zelf nog te klein zijn om 
met eigen lijsten veel kans te maken zullen er 
nogal wat samenwerkingslijsten ingediend 
worden met andere linkse partijen. Op dit 
moment is nog niet geheel zeker hoe de lijsten er 
op 21 oktober definitief gaan uitzien, in 
verschillende gemeenten lopen nog gesprekken 
tussen PSP, PPR en CPN.
Wat vast staat is dat de PSP alleen uitkomt in 
Sittard en Heerlen en dat er voor het eerst in de 
geschiedenis een gezamenlijke PSP-CPN lijst 
komt in de nieuwe gemeente Landgraaf, (samen
voeging van bestaande gemeenten Schacsberg.

Nieuwenhagen en Ubach o/Worms). Ook in 
Kerkrade komt een C'PN-PSP lijst.
Verder komen er gezamenlijke lijsten met de 
PPR in Brunssum. Gulpen en Valkenburg. 
Gesprekken over mogelijke samenwerkingslijsten 
met de PPR lopen nog in Vocrendaal en 
Schinveld. In Mecrsscn wordt nog bekeken of er 
een gezamenlijke lijst PPR-PSP-CPN uit kan 
komen.
Duidelijk is in ieder geval dat de PSP nergens 
samenwerkingslijsten indicnl met PvdA en of 
D'66 . In Zuid-Limburg bestaat nu deO

mogelijkheid om in veel gemeenten ter linker
zijde van de sociaal-demokratie raadszetels te 
veroveren. Dat is nodig want de PvdA wil zo 
dolgraag in veel gemeenten in de Kolleges van 
B&W zitting nemen samen met het CDA en vaak 
ook de VVD. De beruchte afspicgelingskollcges 
waardoor er nauwelijks nog oppositie is in de 
gemeenteraden. Daar kan op 21 oktober 
verandering in komen door op de PSP te 
stemmen en op kombinatielijsten met de PSP.

De Zuid-Limbu rgse PSP wil een intensieve

Afgelopen juni verschenen er advertenties 
van de staatssekretaris van CRM in de 
krant. Deze advertenties gingen over de bij- 
standuitkering aan werkloze schoolverla
ters. Volgens Wilbert Willems bevatten deze 
advertenties onjuiste informatie. De staats
sekretaris stelde, dat pas vanaf 1 januari 
volgend jaar de jongeren die dit jaar van 
school komen en geen werk kunnen vinden, 
een uitkering konden krijgen.
Tot nu toe zouden ze die vanaf 1 oktober 
krijgen. Dan is het kwartaal, waarover k in 
derbijslag door de ouders wordt ontvangen 
en waarin nog school wordt gelopen, voor
bij. Na 1 oktober wordt dus als het ware de 
kinderbijslag aan de ouders vervangen door 
een bijstanduitkering aan de werkloze jon
gere zelf. Vooruitlopend op een wetswijzi
ging ging de staatssekretaris ervan uit, dat 
de kinderbijslag nu to t 1 januari uitgekeerd 
zou worden. Maar de betreffende wetswij
ziging is nog niet bij het prlement inge
diend, en het is "kantje boord" volgens W il
bert Willems, of het nog in te dienen wets
ontwerp vóór 1 oktober de gehele vereiste 
staatsrechtelijke procedure doorlopen zal 
hebben. Komt die wet niet op tijd  klaar, 
dan dreigt er dus een gat van drie maanden 
te ontstaan, waarin de ouders naar de k in 

derbijslag kunnen fluiten en als schoolverla
ters naar de bijstandsuitkering. Over dit 
dreigende gat maakte Wilbert Willems zich 
in schriftelijke vragen druk. Hij vond het 
over-optimisme van Kraaijeveld-Wouters 
misplaats, omdat het hele wetsontwerp nog 
niet (nog steeds niet) is ingediend. Boven
dien, zo vroeg hij zich af, kan de Kamer het 
wetsontwerp, als het er eenmaal is, ook nog 
verwerpen. Niettemin antwoordde de 
staatssekretaris, dat Wilbert Willems zich 
niet te druk moest maken. Het zou allemaal 
wel in orde komen. De gemeentebesturen 
waren reeds bij aparte rondzendbrief van de 
hele procedure op de hoogte gebracht. Dus 
zou het wel loslopen,
Dat vond Wilbert Willems een uiterst 
vreemde gang van zaken. Hem was al ter 
ore gekomen, dat verschillende jongeren bij 
de sociale dienst te horen kregen: Kom in 
januari maar terug.
De voorlichting aan de schoolverlaters is 
gebrekkig geweest. Grote advertenties voor 
de jongeren met andere informatie dan die 
de gemeentebesturen krijgen. Waarom geen 
nieuwe advertenties geplaatst?
De Tweede Kamer werd met een kluitje in 
het riet gestuurd betreffende een wets
ontwerp dat niemand nog kent, maar dat 
voor de staatssekretaris al uitgangspunt van 
beleid is. Het zijn twee redenen voor W il
bert Willems om de zaak niet te laten rus
ten. Hij heeft opnieuw kontakt met het 
LOAH (Landelijk Overleg Alternatieve 
Hulpverlening) en het NVV-jc om verdere 
parlementaire stappen te ondernemen. Al 
meteen vol op stoom, die Wilbert Willems.

CHRIS HUINDER

verkiezingskampagnc voeren, waarbij we rekenen 
op steun vanuit de hele partij. Kampagne voeren 
kost geld, vandaar het verzoek aan PSP-ledcn en 
sympathisanten elders in het land: steun ons\ 
Dat kan door bijdragen over te maken op giro: 
10 29 486 t.n.v. penningmeester PSP Z-Limburg 
te Kerkrade o.v.v. “vcrkiczingsfonds'LW—■

Het binnenkomende geld wordt dan aan de 
plaatselijkc PSP afdelingen gegeven die aan de 
raadsverkiezingen deelnemen. In een van de 
komende nummers van Bcvrijding zal nader 
ingegaan worden op deze vervroegde gemeente
raadsverkiezingen.

JAN MUYTJENS 
gewestclijk bestuur PSP Zuid-Limburg

VERZORGINGSSTAAT

Ongeletterd, Ongelukkig en Ongezond; Helpen 
Hulpverlener en Leerkracht? Dat is de titel van 
een landelijke diskussiedag van de PSP op 
zaterdag 10 oktober 1981 in de Kargadoor, 
Oude Gracht 36 in Utrecht (10.15 tot 15.30 
uur). De diskussiemap krijg je thuisgestuurd 
wanneer je f3.50 stort op portgiro 373 19 01 
t.n.v. H. van Noordenburg in Amsterdam.
De kritiek van lllich en Achterhuis op de 
verzorgingsstaat is het hoofdthema van de 
diskussie. Maken onderwijs-, welzijns-en gezond 
heidszorgvoorzieningen de mensen niet eerder 
afhankelijk dan zelfstandig? Hoe kijken PSP- 
(st)ers daartegenaan? Wat te doen?

FIETSTOCHT VOOR VREDE

Op 19 sept. a.s. organiseren I.KV.-groepen uit 
Rijnsburg, Katwijk. Voorhout, Noord wijk, 
Valkenburg en “Stop de N-bom” uit Noord- 
wijkerhout een demonstratieve fietstocht voor 
vrede. Doel van de fietstocht is de bewoners 
mobiliseren en informeren over de gevaren van 
Kernbewapening; vóór de vrede. Zaterdag 
voorafgaand aan de Vredesweek.

Route van de tocht:
10.00 u. Vertrek Noord wij kerhout
10.30- 10.45 Voorhout
11.15- 12.00 Rijnsburg (koffie)
12.15- 12.30 Valkenburg 
1 2.45-13.1 5 Katwijk
13.30- Noord wijk

In de stopplaatsen verscheidene aktiviteiten. 
De slotbijeenkomst vindt plaats jn 
gemeenschapscentrum “ DE KUIP” te 
Noordwijk.
Programma: 3 sprekers:

Ben ter Veer (IKV)
Nico Schouten (Stop N-bom)
T H oekstra (kapitein b.d.

uit Leiden)

i

Optreden van zangeres Coby Schreier uit 
Haarlem. In de hal: in formatie kramen, foto
tentoonstelling enz. lunch zelf meenemen. 
Gcluids wagen begeleiding.
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Binnenspiegel
“Een samenwerkingsverband, zoals de politie 
ook is, kan zich slechts gezond ontwikkelen 
wanneer nien de individuele gedragingen ook 
organisatorisch benadert. Men streeft immers 
samen bepaalde doelen na, men treedt daartoe 
samen op en steunt elkaar daarbij vanuit de 
eigen mogelijkheden, men bereikt samen 
bepaalde resultaten en men is dan ook samen 
verantwoordelijk, ook voor eikaars gedrag en 
misstappen daarbij".
Eén van de overwegingen in het rapport 
'Binnenspiegel'. Nota over een intern onderzoek 
naar normafwijkend gedrag en wat er aan te 
doen is van de Amsterdamse politie. De 
konklusie die uit bovenstaande overweging 
wordt getrokken: “De verantwoordelijkheid 
voor bepaalde gebeurens of gebeurtenissen moet 
niet altijd exclusief bij een bepaalde medewerker 
worden gelegd, maar bij alle betrokkenen binnen 
de werksituatie, dus zowel bij de chef, de 
collega’s als de ondergeschikten".

Een rapport vol wetenswaardigheden, 
Binnenspiegel. De aangegeven oorzaken van de 
‘normvervaging’ bij de politie (tot uiting komend 
in statusverhoging, financieel gewin, bevrediging 
machtswellust, e.d.) wijken niet veel af van de 
kritiek op het politieapparaat zoals die o.a. is 
geformuleerd in de brochure “Politie, diender of 
Commando": Er bestaat een te groot verschil 
tussen de opleiding (idealen) en de praktijk 
(harde realiteit), op de werkplek zelf is geen 
enkele ruimte voor onderlinge diskussie, de 
in tree-leeftijd is te laag, de organisatiestruktuur 
is zo hierarchisch dat de ‘onderste regionen’ 
slechts niet de uitvoering belast zijn en met de 
beleidsvorming niets te maken hebben, er 
bestaat te weinig kontakt met datgene wat 
buiten het politieapparaat gebeurt, de 
beoordeling is te veel gericht op het behalen van 
bepaalde prestaties (denk aan het aantal 
bekeuringen) en niet op de wijze van 
funktioneren. Nieuw is dat deze kritiekpunten 
zo openlijk binnen het korps geformuleerd zijn. 
Opvallend is dat dat pas gebeurt in het kader van

een onderzoek naar normafwijkend gedrag, met 
andere woorden, als de politie in diskrediet 
gebracht wordt. De verbeteringen die worden 
voorgesteld dienen dan ook in de eerste plaats 
om daar verbetering in te brengen. Het lijkt alsof 
op zich niet zoveel waarde wordt gehecht aan 
bijvoorbeeld demokratisering, maar slechts in 
het kader van de normhandhaving: “Het tot 
stand brengen van gestruktureerde overleg
procedures en - situaties ten behoeve van de 
participerende beleidsvorming en van het werk
overleg geeft de beste mogelijkheid tot 
beheersing van normafwijkend gedrag.
Toch lijkt de normvervaging volgens de 
rapporteurs te zijn ontstaan door ongewilde 
omstandigheden binnen een overigens positieve 
struktuur: Chefs, kollega's hebben mede ‘vorm 
gegeven aan de omstandigheden waarbinnen het 
ongewenste gedrag zich heeft ontwikkeld’ en 
moeten dus niet buiten schot blijven. Maar wat 
in het rapport wél buiten schot blijft is de vraag 
of de politieorganisatie, -struktuur en -funktie 
niet per definitie normafwijkend gedrag (wat dat 
dan ook is) in zich draagt. Het is volgens mij niet 
toevallig dat kollega’s en chefs aan norm
vervaging bijdragen, het is ingebouwd in het 
politiefunktioneren. Met andere woorden: Zo is 
één van de normen binnen het apparaat 
uitdrukkelijk stoer zijn. geen krimp geven, de 
harde jongen uithangen en daar draait het 
gebeuren ook o p , dat de zaak als een kaartenhuis 
in zou storten als die norm aangevat zou 
worden. Zoals de politie nu funktioneert, is 
normafwijkend gedrag bijna een voorwaarde 
voor de individuele politieman of -vrouw om 
niet gek te worden gemaakt. Officiële regels en 
feitelijke normen wijken op ieder terrein van 
elkaar af. Dat is niet alleen te wijten aan ‘de 
kollega's'. Zo wordt bijv. nog steeds erkend dat 
de feitelijke schietinstruktie voor politiemensen 
totaal anders is dan de officiële schietinstruktie. 
Dat erkennen zou wel erg bedreigend worden.

ANDRéE VAN ES
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De recente Zuidafrikaanse militaire invasie in Angola is geen gebeurtenis, die 
op zichzelf staat. De aanval is er één in een reeks aanvallen vanaf 1975/1976, 
die voor een groot deel öf de internationale pers niet haalden öf die door 
speciale huurlingen-troepen uitgevoerd werden. Het doel van Zuid-Afrika 
met deze permanente oorlogvoering tegen Angola lijkt drieledig: vernietiging 
van de SWAPO, vestiging van een bevriende regering in Namibië, ekonomi- 
sche en politieke destabilisering van de felle anti-apartheidsstaat Angola. 
Daarnaast is Zuid-Afrika ook aktief betrokken bij pogingen om de politieke 
en ekonomische struktuur van de jonge staten Mozambique en Zimbabwe te 
ontregelen.
Het ziet er naar uit, dat Zuid-Afrika deze doeleinden zonder noemenswaardi
ge tegenstand weet te bereiken.
Hoewel over cijfers getwist wordt, viel een grote 
militaire macht van Zuidafrikaanse troepen op 
24 augustus met vliegtuigen en tanks Angola 
binnen. Ze rukten meer dan 200 km op en 
vernietigden er dorpen, vluchtelingenkampen, 
fabrieken, plantages en wegen. Deze militaire 
invasie was de grootste na die van eind ’75/begin 
'76. Toen probeerde Zuid-Afrika de vestiging 
van een socialistisch regiem in Angola onder 
leiding van Agostinho Neto komen. Angola kon 
met behulp van Cubaanse troepen de aanval 
ternauwernood afslaan. Niettemin werden de 
Zuid-Afrikanen gedwongen zich terug te 
trekken, zonder dat de door hen gesteunde 
verzetsbeweging FNLA (Nationaal Bevrijdings- 
front van Angola) politieke macht verwierf. 
Angola kon daarna, met Cubaanse en in mindere 
mate met Russische en Oostduitse hulp, aan zijn 
ekonomische op bouw beginnen. De vroegere 
Portugese kolonie moest daarbij praktisch vanuit 
het niets beginnen, daar honderden jaren 
koloniale uitbuiting en 15 jaar bevrijdingsstrijd 
het land ekonomisch hadden lamgelegd.
Maar sinds de inval van ’75/’76 voert Zuid-
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Afrika nog steeds oorlog in Angola, zij het op 
beperktere schaal. Vanuit twee bases in Namibië 
worden voortdurend luchtaanvallen op Zuid- 
Angola uitgevoerd. Zo zei de Angolese minister 
van justitie, Diogenes Boavida, op een 
bijeenkomst van een internationale kommissie 
van juristen, die afgelopen januari/februari in 
Luanda gehouden werd: “In het gehele gebied 
van Angola langs de grens met Namibië is 
verkeer niet meer mogelijk. Zuidafrikaanse 
vliegtuigen zijn er voortdurend in de lucht en 
elke auto, die ze zien rijden, wordt onder vuur 
genomen. Het is praktisch onmogelijk geworden 
de bevolking in dit gebied, meer dan een miljoen 
mensen, te bevoorraden. Naast lucht- 
bombardementen wordt er een permanente 
terreur uitgeoefend door eenheden van het 32ste 
bataljon. Dit bataljon bestaat uit huurlingen, 
voornamelijk Angolezen, die door Zuid-Afrika 
getraind en betaald worden. Deze huurlingen 
doen vaak net of ze behoren tot de UNITA, een 
rechtse verzetsbeweging in Angola, die vóór de 
onafhankelijkheid van Angola steun kreeg van 
het Portugese fascistische regiem en zich nu nog 
mag verheugen in de morele en financiële steun 
van reaktionaire kringen in Portugal, Zuid-Afrika 
en de V.S.
“Onze voornaamste taak”, zo zei in februari een 
huurling van dit bataljon, “was om alle burgers,

die zich in het betrokken gebied bevonden, uit 
de weg te ruimen. We moesten ook het voedsel 
van de bevolking vernietigen, alle waterbronnen 
vergiftigen en guerillastrijders van de SWAPO 
bestoken." Zoals Israël een bufferzone in Zuid- 
Libanon tegen de PLO heeft weten in te richten, 
zo heeft Zuid-Afrika een bufferzone in Zuid- 
Angola tegen de SWAPO gevestigd. Niet uit te 
sluiten is zelfs, dat Zuid-Afrika op den duur een 
bufferstaat onder leiding van UNITA in Zuid- 
Angola wil vestigen. De SWAPO kan daardoor 
geen veilig achterland opbouwen, waar 
vluchtelingen uit Namibië geholpen worden, 
voeding en medische hulp gegeven wordt en

eventuele guerillakampen ingericht kunnen 
worden. Bovendien wordt door deze permanente 
oorlog in het zuiden Angola zelf gehinderd in 
het geven van hulp aan de SWAPO. Voor een 
land, dat in oorlog is en ekonomisch gedwongen 
wordt aanzienlijke middelen voor militaire doel
einden uit te geven is dat een haast ondoenlijke 
opgave. Zolang Zuid-Afrika zowel Angola als de 
SWAPO militair onder druk kan zetten, zolang 
kan het land een urote manoeuvreerruimte in 
Namibië behouden. Die manoeuvreerruimte 
wordt dan ook volledig benut. De met Zuid- 
Afrika bevriende bewegingen in Namibië (o.a. de 
DTA-Democratische Turnhalle Alliantie) worden 
als de enig mogelijk vertegenwoordiging van de 
Namibische bevolking naar voren geschoven en 
in het politieke zadel geholpen. De Zuid- 
Afrikanen weigeren daarnaast al enkele jaren om 
met de zg. Westerse Contactgroep (VS, <”anada, 
Engeland, Frankrijk, West-Duitsland) tot een 
definitieve regeling inzake Namibië te komen. 
Het apartheidsregiem komt steeds met nieuwe 
voorstellen, trekt die weer in, stelt nieuwe eisen. 
Bij deze voorstellen gaat het om de regeling van 
de onafhankelijkheid van Namibië, de politieke 
struktuur. die daarbij gewenst is; en de garanties 
die aan de blanke minderheid, die er woont, 
gegeven moeten worden. Het regiem profiteert 
zelfs van de tweespalt, die onlangs in deze 
Contactgroep is ontstaan.
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VERKLARING
OVER DE VORMING VAN HET KABINET VAN AGT II

De PSP ziet de vorming van het kabinet van CDA, PvdA en D’66 als een rem op de linkse 
machtsvorming. Zijn programma bevat geen aanzetten tot een beleid in progressieve richting. Bij 
het sociaal-ekonomisch beleid dreigt er een rechtse politiek met nog grotere bezuinigingen op 
kollektieve voorzieningen dan bij Bestek ’81 en verdere aantasting van lonen en uitkeringen. 
Zo'n beleid leidt net zoals onder het vorige kabinet alleen maar tot nog meer werkloosheid.
Door de uitvoering van de abortuswet volledig in handen te geven van CDA-bewindslieden wordt 
de vrije abortuspraktijk in ons land rechtstreeks bedreigd.
Het is onbegrijpelijk dat de PvdA na de beloften aan de kiezers over het sluiten van de kern
centrales, in de strijdpunten verwoord, akkoord heeft kunnen gaan met afwachten van verdere 
diskussie en onderzoek. Wat de nieuwe kernwapens betreft lijkt het kabinet aan te sturen op ver
der uitstel van de beslissing over de plaatsing ervan in Nederland. Het moderniseringsbesluit van 
de NAVO (het plaatsen van nieuwe kernwapens in West-Europa) en de Nederlandse instemming 
daarmee wordt door het kabinet niet meer ter diskussie gesteld. Dat komt erop neer dat het 
akkoord gaat met plaatsen van deze kernwapens in West-Europa, als het maar niet in Nederland 
gebeurt. Dat is precies de “schone-handen-politiek", die met name de PvdA de vredesbeweging 
zo vaak verweten heeft.
De PSP wil samen met anderen een socialistisch programma uitwerken, dat kan dienen als per- 
spektief voor de hele linkse beweging. Daarvoor is een diskussie tussen progressieve bewegingen 
en de linkse partijen, PvdA, CPN, PPR en PSP, dringend nodig. De afgelopen jaren zijn er op 
veel terreinen sterke progressieve bewegingen tot stand gekomen. Aan de eisen van deze bewe
gingen komt het kabinet niet tegemoet. De PvdA heeft een deel van de politieke aspiraties van 
deze bewegingen in haar programma tot de hare gemaakt. Daarmee heeft ze een verantwoorde
lijkheid op zich genomen.
Om de eisen van de progressieve bewegingen te verwezenlijken komt het erop aan deze bewe
gingen te versterken en te verbreden. De PSP zal zich daar met alle kracht voor blijven inzetten.

het partijbestuur van de PSP 
10 september 1981
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Terwijl de VS begin september een veto 
uitspraken over een resolutie van de VN- 
Veiligheidsraad, die o.a. de terugtrekking van de 
Zuidafrikaanse troepen uit Angola eist, stemde 
Frankrijk vóór deze resolutie en onthield Groot- 
Brittannië zich. Sinds begin dit jaar heeft de 
Amerikaanse regering haar politiek t.o.v. Zuid- 
Afrika gewijzigd. Dit kwam tot uiting tijdens een 
rondreis van de Amerikaanse onderminister voor 
Afrikaanse Zaken, Chester Crocker. langs tien 
Afrikaanse staten. Dat bleek ook uit de 
ontvangst van Zuidafrikaanse militairen en 
politici door vertegenwoordigers van de 
Amerikaanse regering, wat sinds jaren niet was 
voorgekomen. Eveneens bleek het uit een rede
voering van Chester Crocker in Honolulu, eind 
augustus. Daarin zei hij, dat de V.S. ten aanzien 
van Zuid-Afrika een politiek van ‘even- 
handedness' moesten varen, oftewel niet kiezen 
tussen 'wit' en 'zwart'. De achtergrond van deze 
politieke opvatting, die in feite ncerkomt op 
indirecte steun aan het apartheidsregiem, is, dat 
de anti-communistische politiek van Zuid-Afrika 
voor de strategische belangen van de V.S. 
minstens opweegt tegen het verwerpelijke 
racistische karakter van het Zuidafrikaanse 
regiem. De V.S. koos daarmee voor een politiek

van hernieuwde toenadering tot Zuid-Afrika. 
Frankrijk onder Mitterrand koos juist voor een 
politiek van kritiek op Zuid-Afrika. Dat kwam 
voor het eerst duidelijk tot uiting in het Franse 
initiatief om een gezamenlijk westers protest te 
laten horen tegen de brute politionele 
ontruimingen van zwarte arbeiderswijken. 
Zuid-Afrika lijkt daarmee al met al in een 
uitstekende positie te verkeren: de SWAPO 
militair verzwakt, Angola ekonomisch 
gekortwiekt, het Westen intern verdeeld. Deze 
positie lijkt nog mooier, als men ziet hoe Zuid- 
Afrika tegen Mozambique en Zimbabwe 
optreedt. In Mozambique werden in januari 
zonder veel internationale protesten huizen en 
mensen van de Zuidafrikaanse bevrijdings
beweging ANC aangevallen. Ook wordt in 
Mozambique door Zuid-Afrika de MNRM 
(Mozanibiquaanse Nationale Verzets Beweging) 
gesteund, die zich voornamelijk richt op het 
ontregelen van belangrijke transportwegen en 
van het Cabora Bassa-energieprojekt.
Eveneens doet Zuid-Afrika er alles aan 
Zimbabwe ekonomisch te ontregelen. Zo is 
Zimbabwe sterk afhankelijk van de aanvoer van 
Zuidafrikaanse dieselolie, zolang de aanvoer 
vanuit Mozambique technisch nog niet geregeld

is, wat misschien aan het eind van dit jaar pas 
mogelijk is. Zuid-Afrika levert aan Zimbabwe 
echter te weinig olie, waardoor de mais-oogst 
onvoldoende binnengehaald kan worden. 
Niettemin heeft Zimbabwe zich niet laten 
ontmoedigen en in maart in de Verenigde Naties 
nog vóór de instelling van een olie-embargo 
tegen Zuid-Afrika gestemd.
Het is triest om te zien, hoe de Westerse wereld, 
Nederland incluis, slechts uiterst voorzichtig 
Zuid-Afrika wil aanpakken. Zuid-Afrika's kracht 
ligt o.a. in de politieke steun, die het van vele 
bevriende naties krijgt en in de ekonomische 
steun, die het vanuit deze landen ontvangt. 
Eind augustus zei de Zuid-Afrikaanse minister 
van defensie Magnus Malan, dat de militaire 
invasie duidelijk heeft gemaakt, hoe Zuid-Afrika 
zich zelf kan voorzien van wapens: “De totale 
inspanning, die is besteed aan de ophouw van 
een wapenindustrie heeft als resultaat, dat het 
wapenembargo voor een groot deel is 
geneutraliseerd.”
Het wapenembargo kwam veel te laat. Moeten 
we hetzelfde vrezen van het olie-embargo?

CHRIS HU1NDER

gulden brengt velen in grote moeilijkheden. 
Diverse akademies, zoals de drie in Amsterdam, 
en de christelijke opleiding in Kampen, werden 
bezet, om de direkties tot een aktieve opstelling 
tegen de uitvoering van de maatregelen te 
dwingen. De HBO-instellingen moeten vóór 20 
september het kollegeld innen, en doorsturen 
aan Den Haag. Al naar gelang het aantal 
aangemelde (en betalende) studenten, krijgen de 
akademies geld uitgekeerd om het personeel te 
betalen en de school draaiende te houden. 
Daarom wilden veel direkties van scherpe akties 
tegen de wet niet weten: ze vreesden voor een 
vermindering van inkomsten voor hun eigen 
school, en mogelijk ontslagen, als het aantal 
(officiële) studenten veel lager zou liggen. De 
aktievoerende studenten stellen daartegenover, 
dat alleen een massale aktie de uitvoering van de 
wet onmogelijk kan maken: de minister kan het 
zich niet permitteren alle scholen voor hoger 
beroepsonderwijs op halve kracht te laten 
draaien.
De nieuwe minister Van Kemenade krijgt nu 
deze erfenis van Pais als één van de eerste punten 
op het bord. Het is te verwachten dat de akties 
omvangrijker zullen worden, in verband met de 
ministerswisseling. l)e PvdA heeft, evenals de 
rest van de (voormalige) oppositie, tégen de 
kollegegeldverhoging gestemd, zodat er nu 
verwacht mag worden dat de maatregelen van 
Pais niet zondermeer zullen worden doorgezet. 
In verkiezingstijd zijn bepaalde verwachtingen 
gewekt: de PvdA kan nu al snel laten zien, in 
hoeverre het ministerschap van Van Kemenade 
reëel is, of dat het CDA hem tenslotte als een 
uitgekleed PvdA-symbooI zonder macht heeft 
getolereerd. Weliswaar is de wet door het 
parlement aangenomen, waarbij PSP-er Joop 
Vogt in de Eerste Kamer nog tevergeefs 
geprobeerd heeft de wet onuitvoerbaar te maken 
door de stemming op een (voor de minister) te 
laat tijdstip te laten houden. Maar dat door 
akties van studenten een nieuw kabinet tot een 
nieuwe beslissing kan komen, is in 1972/73 al 
bewezen.

PETER ZWART

GEEN HOGER KOLLEGEGELD
Studenten en scholieren hebben sterke schouders. Zij kunnen daarom, in de 
opvatting van de vertrekkende minister Pais, een fikse bijdrage leveren aan de 
zware lasten die ’s rijks schatkist te dragen heeft. Voor de universiteiten bete
kent dat een verhoging van het kollegegeld met 50% (van 500 tot 750 gulden 
per jaar) en van het inschrijfgeld met hetzelfde percentage (van 100 naar 150 
gulden). Het hoger beroepsonderwijs (HBO), dat voorheen geen afzonderlijk 
kollegegeld kende, gaat nu 650 gulden kosten, bovenop het bedrag dat al als 
school- of inschijfgeld gevraagd werd en dat - afhankelijk van het soort oplei
ding - varieert van 50 tot 1300 gulden.
Op diverse instellingen vinden boykotakties 
plaats. Waren het vroeger de universiteiten die 
het voortouw namen, nu vallen de hardste 
klappen bij het hoger beroepsonderwijs, en 
vandaar dat dan ook hier de grootste bereidheid 
tot het voeren van akties is. Een boykot van een
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kollegegeldverhoging kan effektief zijn, dat 
bewijst de gang van zaken in 1972. De 
toenmalige minister De Brauw wist een wet door 
Tweede en Eerste Kamer te loodsen, waarbij het 
universitaire kollegegeld werd verhoogd van 200 
tot 1000 gulden, en het inschrijfgeld van 50 naar 
100 gulden. Door massaal niet te betalen en de 
universiteitsbesturen onder druk te zetten, 
wisten de studenten de uitvoering van die wet 
onmogelijk te maken. Na de val van het kabinet- 
Biesheuvel verdween De Brauw. Zijn opvolger, 
PvdA-staatssekretaris Klein, rondde de zaak af 
op 500 gulden, een bedrag dat sindsdien 
ongewijzigd bleef.
Minister Pais, die tot twee maal toe tijdens zijn 
ambtsperiode grote moeite had de onderwijs
begroting sluitend te krijgen, doorbrak de rust 
op het kollegegcldfront, en boorde opnieuw de 
studenten als extra geldbron aan. Bovendien 
werd nu het hoger beroepsonderwijs met een 
hoog kollegegeld opgezadeld. De promessen (een 
papier waarop je voor een paar jaar uitstel van 
betaling kon krijgen) werden afgeschaft, zodat 
vele studenten nu dubbel moeten betalen: het

kollege- en inschrijfgeld voor dit jaar, en de 
aflossing van een promesse enkele jaren terug. 
Een uitweg is er bijna niet: er zijn wel enkele 
‘noodfondsen' voor studenten in bijzondere 
omstandigheden, maar die zijn bij lange na niet 
voldoende om de stroom studenten die nu in 
moeilijkheden verkeert, te helpen. Toch zijn de 
akties op de universiteiten en hogescholen niet 
van zo'n omvang als rond 1972. Een bezetting 
van het Bureau Inschrijving van de Cniversiteit 
van Amsterdam leidde in elk geval tot enig 
uitstel van beslissingen: het College van Bestuur 
verlengde de termijn van inschrijving met 
anderhalve maand, zodat pas op 15 oktober de 
laatste student hoeft te beslissen of de boykot

h*1

massaal genoeg is om het er op te wagen zonder 
te betalen aan dit studiejaar te beginnen. De 
studentenorganisaties hebben zo nog wat tijd 
extra om een boykot te organiseren.
Bij de Rijskuniversiteit Leiden kwam het zelfs zó 
ver niet. Een paar honderd studenten hadden 
zich schriftelijk bereid verklaard om de betaling 
van het verhoogde kollegegeld te boykotten. Dit 
aantal werd te weinig bevonden om op basis 
hiervan een suksesvolle boykot te organiseren. 
Veel feller zijn de akties in het hoger beroeps
onderwijs, vooral op de sociale akademies. De 
financiële positie van de studenten aldaar is 
gemiddeld nog veel ongunstiger, en de 
plotselinge invoering van een kollegeld van 650
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Blokkade
transpor! radio-aklief afval
De nacht van 2 op 3 september zou het hoogtepunt van de aktiviteiten moe
ten worden tegen het transport, de overslag en de dumping van radio-aktief 
afval. Tussen de vier- en vijfhonderd mensen waren op de been om zich op 
diverse plaatsen en verschillende manieren tegen het transport te verzetten. 
Een transport van het Energie-onderzoeks Centrum Nederland (ECN) in Pet
ten naar het Buitenspuikanaal te IJmuiden.

De traditioneel in de maand juni plaatsvindende 
dumpingen waren dit jaar tegen de verwachting 
in tot nader order uitgesteld. Zelfs zo, dat er 
sprake van was, dat IJmuiden dit jaar 
verschoond zou blijven van het radio-aktieve 
afval. Nadat de vergunning tot dumping verleend 
was door minister Ginjaar, was daartegen door 
Greenpeace en door de stichting Natuur en 
Milieu beroep aangetekend en een schorsings- 
verzoek ingediend bij de Raad van State. Dit 
schorsingsverzoek (uitstel van de dumping totdat 
de Raad van State zich over de dumping een 
oordeel zou hebben kunnen gevormd) werd bij 
verrassing ingewilligd. Gezien de niet zo grote 
snelheid waarmee de Raad van State pleegt te 
werken, en het feit dat de internationale 
afspraken over deze materie een ingewikkelde 
juridische kluif vormen, werd de gedachte 
sterker dat er dit jaar geen dumping meer van de 
2400 ton betonblokken zou plaatsvinden. 
Eveneens als een verrassing kwam toch zeer snel 
de uitspraak van de Raad van State, waarbij het 
beroep werd afgewezen. Zo waren plotseling de

mogelijkheden voor transport en dumping begin 
september heel dichtbij. De gezamenlijke aktie- 
groepen, die eind mei alle voorbereidingen 
hadden stilgelegd, pakten wat moeizaam de 
draad weer op. In de laatste week van augustus 
volgde de ene vergadering na de andere, en werd 
een rekord aan portokosten betaald voor de 
mobilisatie van een ieder, die zich tegen het 
transport wilde verzetten. Het oorspronkelijke 
plan bestond uit een zestal aktievelden, die elk 
door verschillende groepen zouden worden 
ingevuld: bij het ECN, de route Petten-Alkmaar, 
de route Alkniaar-Beverwijk, de blokkade in 
Velsen-Noord, Greenpeace, en een demonstratie. 
De zaterdag vóór de akties werd door de vijf 
progressieve partijen onder de leus "‘Geen 
atoomafval in zee, kernenergie nee1' een kleine 
demonstratie gehouden. Een demonstratie met 
de funktie van waarschuwing naar de overheid 
toe, en met aan het einde een oproep van de in 
de IJmond bekende ex-industriepredikant Roel 
Pomp het deelnemen aan de blokkade in Velsen- 
Noord. Geïnspireerd door de Doodewaard-akties

werd deze blokkade openbaar aangekondigd en 
voorbereid. De gedetailleerde invulling en 
omlijsting van de plannen voor de geweldloze 
blokkade veranderden net zo snel als de vertrek
tijden en het aantal ritten, dat zou moeten 
worden uitgevoerd. Deze gegevens waren op tijd 
bekend en op de laatste koördinatie-vergadering 
was een beeld vol aktie, variatie en, op de 
blokkade na, een redelijke organisatie te zien. 
Het aktie-verloop heeft uitgebreid, en hier en 
daar wat tegen de feiten in, alle kranten gehaald 
en daarom is het zinnig in te gaan op een tweetal 
punten binnen de aktie, die grote invloed 
hebben gehad op de beeldvorming door de 
kranten en andere media, en wat er in de 
IJmond van de aktie is blijven hangen.

Op uitnodiging van de burgemeester Molendijk 
van Veisen en de commissaris van politie was er 
een bespreking georganiseerd tussen boven
genoemden en de aktiegroepen. Weinig nieuws 
van beide kanten. Wel de uitspraak van dp 
commissaris van politie over het optreden van de 
politie: “De commissaris verklaart dat er in 
Velsen tot in het uiterste naar werd gestreefd dat 
het doel waarvoor men is ingezet wordt bereikt. 
Dit houdt in dat er met “normale'" politie 
geprobeerd zal worden om daar waar de orde 
verstoord wordt, deze te herstellen. Echter, als 
dit niet kan worden bereikt, als van de zijde van 
de aktievoerders geweld wordt gebruikt tegen 
goederen dan wel tegen personen, eerst dan zal 
er ME aan te pas komen. Het optreden van de 
ME zal zijn, bij blokkades van mensen door 
tillen en slepen en wanneer het gaat om 
blokkades van voertuigen door middel van 
andere hulpmiddelen." En zo vullen de goede 
bedoelingen het geduldige papier van het buro 
voorlichting van de gemeente Velsen. Vooruit, 
nog één: “Benadrukt wordt dat een incident 
geen aanleiding is tot generaliseren". De 
prachtige volzinnen zijn op papier blijven staan 
want in de praktijk word direkt overgeschakeld 
op een meer betrouwbare taktiek. De aktie
voerders werden verdeeld in goedwillende, 
geweldloze demonstranten en anderen die wel 
eens tot andere middelen dan de geweldloosheid 
zouden kunnen grijpen. Want dat weetje maar 
nooit met zo’n openbare blokkade. Zo kon het 
overmatig gebruik van politie worden 
gerechtvaardigd. We zien een soortgelijke 
strategie in het verdere verloop van de aktie nog 
wel terugkomen: kreëer je eigen tegenstanders 
en je bent gerechtigd om dat te doen wat afwijkt 
van de goede bedoelingen. De uitspraken van 
commissaris van politie hebben een aantal 
mensen doen besluiten aan de blokkade deel te 
nemen. Mensen die beslist geen gewelddadige 
konfrontatie wilden en daar ook niet in verzeild 
wilden raken, maar wel de blokkade als laatste 
middel zagen om hun geweldloze verzet vorm te 
geven. Jezelf tussen het transport en de overslag 
plaatsen is het uiterste middel in deze strategie. 
Voordat het transport de blokkade was genaderd 
werden in Velsen-Noord wat verfzakjes gegooid 
en een stuk wegdek in brand gestoken (waar
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overigens het transport geen enkele hinder van 
heeft gehad omdat zij een alternatieve route 
koos). Maar in de ogen van de burgemeester 
waren deze aktiviteiten weer een prachtig 
argument om in één keer een eind aan de 
blokkade te maken. Keihard werd door de ME 
op de eerste rijen ingeslagen, alle prachtige 
beloften ten spijt. Teleurstelling over het 
mislukken van de blokkade, kwaadheid over het 
geweld en een gevoel van verzet tegen dit 
mechanische overheidsapparaat maakten zich 
van de meesten meester. Een paar stenen, een 
fles en een brandbom vlogen af op de overigens 
goed beschermde busjes. De gevolgen waren 
echter niet te overzien: allereerst werd de 
feitelijkc volgorde omgedraaid en bleken het 
demonstrantengeweld en de brandbom 
aanleiding te zijn voor het ME-optreden terwijl 
(zoals beschreven) dit juist gevolgen hiervan 
waren. De “rellen'’ in Velsen-Noord zijn 
wederom een staaltje van overheids- 
verdraaiingen. Wat eigenlijk niet meer was dan 
een wat late Luilakviering werd opgeblazen, 
waardoor de inzet van de ME, het van de 
bewoonde wereld afsluiten van Velsen-Noord en 
weer een harder optreden werden 
gerechtvaardigd. Ten derde male werd de 
strategie van verdeel en heers toegepast na de 
akties: de pluimen waren ruim voorhanden om 
aan de bonafide aktievoerders te worden 
uitgedeeld, maar een kleine groep . . .

Jammerlijk is het feit dat ook de nieuws
uitzendingen deze omgedraaide volgorde de hele 
nacht door aan luisterend Nederland doorgaf. De 
KRO en VARA-verslaggevers probeerden te 
redden wat er te redden viel, maar het door de 
overheid geschetste beeld was al gemeengoed.

AKTIES GAAN DOOR

Na het feitelijke vertrek van de Louise Sniith uit 
[Jmuiden zijn de akties nog niet afgelopen. In 
België (Zeebrugge) en op zee worden de akties 
voortgezet. Dichter bij huis, in Velsen, zijn twee 
mensen in hongerstaking gegaan om de eisen tot 
het stopzetten van de dumping bij te zetten, 
omdat er geen andere vreedzame mogelijkheid 
meer over is. Ook de tegenpartij is nog niet 
geheel klaar en zo zal de burgemeester van 
Velsen in een raadsvergadering verantwoording 
afleggen over het beleid. Een raadsvergadering 
die door de Stroomgroep Stop Kernenergie 
gemeden zal worden om niet dat demokratisehe 
randje te zijn dat met 5 minuten spreektijd 
getolereerd zal worden. Overigens was geen der 
raadsleden uit Velsen bij de blokkade betrokken 
zodat ook deze hindernis door Molendijk zonder 
al te veel problemen zal worden genomen.

De PSP was goed kwaad en stak dit niet onder 
stoelen of banken. In een verklaring werd de 
“schofterige wijze waarmee burgemeester 
Molendijk principieel geweldloze demonstranten 
heeft misleid" aan de kaak gesteld. De Stroom
groep konstateerde dat het overleg met 
autoriteiten geen enkele zin meer had. En ergens 
achteraan komt de PvdA ook nog even langs met 
de mededeling dat het dumpen nu maar even 
gestopt moet worden. We zullen het volgend jaar 
wel zien.

JOHAN BROUWER

In mei van dit jaar heeft Fred van der Spek in samenwerking met radio 
STAD Amsterdam zijn derde serie vragen gesteld in de Tweede Kamer over 
CN- en CS-gas. De bedoelde 17 vragen waren meer algemeen van aard, gericht 
op het verkrijgen van achtergrondinformatie. Wiegels antwoorden, gegeven 
mede namens De Ruiter, zijn hier en daar bijzonder onthullend.

Eén van de vragen van Van der Spek was, 
waarom pas in mei 1980 was overgeschakeld van 
CN- naar CS-gas, terwijl in een TNO-rapport uit 
1976 (! > reeds werd vermeld, dat uit een Brits 
onderzoek was gebleken dat CN-gas huidkanker 
kan veroorzaken. Wiegel antwoordde daarop, dat 
“het uit het oogpunt van de opleiding (van 
politiepersoneel, H.B.) van belang werd geacht 
de wijze van gebruik van traangasgranaten 
ongewijzigd te laten.” Het duurde blijkbaar 4 
jaar voordat de fabrikant de traangasgranaten in 
plaats van met CN- nu met CS-gas kon vullen. Er 
wordt verder geen enkele verklaring gegeven, 
waarom de burgerbevolking 4 jaar extra bloot
gesteld is geweest aan dit gevaarlijke kanker
verwekkende gas.
Wiegel kon niet zeggen, dat CN- en CS-gas 100% 
ongevaarlijk zijn. “Zoals ook geldt ten aanzien 
van tal van andere middelen, ( . . . )  geldt ook 
hier. dat er nimmer 100% zekerheid bestaat, dat 
het middel geen blijvende schadelijke gevolgen 
opleveren voor de mens.”
Een vraag naar de noodzaak tot eigen onderzoek 
naar eventuele kankerverwekkende 
eigenschappen van CS-gas wordt afgedaan met 
een verwijzing naar het buitenland. Zolang 
buitenlands onderzoek geen resultaten ten 
aan zien hiervan oplevert, hoeft er in Nederland 
niets gedaan te worden, aldus Wiegel. De 
circulaire van Binnenlandse Zaken aan de 
burgemeester van 9 mei 1980, waarin het 
gebruik van CS-gas officieel wordt toegestaan, 
biedt, volgens Wiegel, voldoende garantie tegen 
misbruik. In die circulaire worden reken
voorbeelden gegeven ten aanzien van het aantal 
te gebruiken CS-granaten, zonder dat daarbij 
overigens een maximum wordt gesteld.

Tegelijkertijd echter zegt Wiegel: “Overigens is 
door allerlei omstandigheden, zoals absorptie en 
niet homogene verspreiding de concentratie (van 
CS-gas, H.B.) niet nauwkeurig te bepalen.” 
Nogal vreemd: met rekenvoorbeelden kunnen 
concentraties berekend worden, maar door 
andere faktoren kunnen die concentraties 
eigenlijk helemaal niet berekend worden. Erg 
vertrouwenwekkend klinkt het in ieder geval 
niet!
Het meest onthullend, schokkend eigenlijk, is 
het antwoord op de vraag naar het gebruik van 
traangassen in relatie tot door Nederland onder
tekende internationale verdragen. Het Protocol 
van Geneve van 1925 verbiedt het gebruik van 
bepaalde gassen (inclusief traangassen) in 
oorlogstijd. De resolutie van de Twintigste 
Internationale Conferentie van het Rode Kruis 
van 1965 te Wenen en de resolutie van de 
Algemene Vergadering van de V.N. van 1969 
verbieden direkt of indirekt het gebruik van 
gifgassen (traangassen zijn daarbij niet 
uitgesloten). Wiegel antwoordde daarop, dat 
bedoelde verdragen het gebruik van gifgassen 
voor oorlogsdoeleinden verbieden. Maar zegt hij: 
' Noch het Protocol van Geneve noch enige 
andere internationale overeenkomst, die door 
Nederland is ondertekend of waarbij Nederland 
partij is, verbieden het gebruik van traangassen 
door de Nederlandse Politie bij de handhaving 
van de openbare orde.”
Die 'orde' is blijkbaar zo heilig, en verzet vanuit 
de burgerbevolking is blijkbaar zo bedreigend, 
dat zelfs afspraken ten tijde van oorlog hierop 
niet eens van toepassing zijn.

HELEEN BUIJS



De strijd voor vrede en ontwapening gaat dit najaar een nieuwe climax tegemoet.
Na een wisselvallige zomer, komt een lange hete herfst. Ons land speelt een centrale rol.

Wij zijn in verzet tegen de bewapenaars en die weten dat maar al te goed.
"Het solide, welgestelde, betrouwbare Holland is een van de zwakste schakels in het Westelijk 

bondgenootschap geworden", schrijft de Amerikaanse commentator Walter Laquer bitter. 
Het verzet van de volkeren in Europa tegen de hegemonie van de grootmachten is een van de

belangrijkste progressieve tekenen van deze tijd, 
want niet alleen Nederland is in verzet.

Terwijl in het Oostblok de "Politis" voortwoekert, wordt het ene Westeuropese land na het
andere door de "Hollanditis" besmet.

Het gaat echter niet om een ziekte. Het is een fase in een langdurig, historisch noodzakelijk
genezingsproces van ons werelddeel.

GEEN UITSTEL, MAAR AFSTEL

De groeiende macht van de vredesbeweging in 
West-Europa is in de Europese verhoudingen 
een politiek feit van de eerste orde. De moge
lijkheid wordt namelijk steeds reëler dat het 
offensief dat de vredesbeweging thans in prak
tisch alle NAVO-landen hebben ingezet, er 
werkelijk toe zal leiden dat het rakettenbe
sluit van december 1979 op het spel komt te 
staan. Het is de ironie van deze tijd, dat de 
oorlogsdrijverij van de huidige Amerikaanse 
regering deze ontwikkeling provoceert en ver
sterkt. Een zelfde tegenspraak bespeuren we 
in het Oostblok, waar de voortdurende agres
sie van de Sovjet-Unie in Afghanistan gelijk 
opgaat met een uitholling van haar macht in 
haar "erkende" invloedsfeer.
Na het neutronenbombesluit van de afgelopen 
zomer sprak het partijbestuur van de PSP de 
hoop uit dat "het Amerikaanse besluit zal ver
keren in een internationale opwekking om 
ook het rakettenbesluit van december 1979 
ongedaan te maken". Daar ziet het steeds 
meer naar uit.
In de Bondsrepubliek demonstreert op 10 ok
tober de Westduitse vredesbeweging. Het 
wordt het startsein voor een estafette van 
massa-akties in Parijs, Brussel, Londen, Oslo,

Kopenhagen en tenslotte Amsterdam. Op 21 
november zal de Nederlandse vredesbeweging 
demonstreren dat, welk kabinet er ouk zit, er 
niet meer gesjoemeld kan worden. "Geen u it
stel, maar afstel", zal het parool worden. En 
zelfs uitstel zal wat Nederland betreft, afstel 
worden. Zo sterk zijn we nu!

VREDES-RENAISSANCE

De betekenis van de spannende maanden die 
wij tegemoet gaan, reikt in wezen verder dan 
het "moment" van een politieke eis die nu in 
alle delen van Europa wordt gesteld.
De indrukwekkende herleving van de Europe
se vredesbeweging, to t een omvang die we niet 
eerder hebben gezien, is voor vooruitstrevende 
mensen van fundamentele betekenis.
"De bewustzijnsverandering die op dit ogen
blik in onze maatschapp’i plaats vindt, houd 
ik voor net zo elementair a l s  die van de renais
sance", zegt oud-minister Erhard Eppler die 
thans in de SPD de linkervleugel tegen het ra- 
kettenbecluit aanvoert.
Het is het groeiende bewustzijn dat we in Eu
ropa niet alleen kunnen leven van "solidari
te it"  met progressieve ontwikkelingen elders 
of teren op principes en theorieën. Het is het 
groeiend zelfvertrouwen dat Europeanen niet 
per definitie veroordeeld zijn to t een uitzicht
loze aktiepraktijk.
Dorothee Sölle, woordvoerster van het chris
telijke verzet in de BRD, zegt het zo: "Vroe
ger leek het alsof je naar de Derde Wereld 
moest om je echt te kunnen inzetten, maar zo 
is het niet meer. Enkele jaren geleden bleef er 
voor de mensen in de rijke wereld geen ander 
is het niet meer. Enkele jaren geleden bleef er 
voor de mensen in de rijke wereld geen ander 
engagement over dan dat van de vertwijfeling. 
Dat is niet meer zo."
Hopelijk komt de vredes-renaissance net op 
tijd. "De twee scharnieren waar de toekomst 
op d it moment om draait", zegt de voorman 
van de Engelse vredesbeweging Thompson, "is 
de plaatsing van de krisiraketten en een moge
lijke Sovjet-interventie in Polen. Als d it alle 
twee mis gaat, geloof ik dat onze beschaving 
op haar einde loopt". De vredesbeweging
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vrede
Bijna twee jaar nadat een eerste concept-nota geen genade kon vinden in de 
ogen van het Federatie-bestuur, is in mei de diskussienota van de FNV 'Voor 
Vrede en Ontwapening' verschenen. De nota vormt het startsein voor een dis- 
kussieronde binnen de bij de FNV aangesloten bonden over vraagstukken van 
vrede, veiligheid en defensie. Begin volgend jaar zal de FNV een standpunt 
bepalen.
De totstandkoming van de nota heeft, blijkens 
berichten die daarover regelmatig in de pers 
opdoken, nogal wat voeten in de aarde gehad. 
Aanvankelijk overheerste dan ook de blijd
schap, dat het Federatiebestuur zich had we
ten te verenigen op een tekst waarmee men de 
diskussie met de achterban zou ingaan. Bij na
dere lezing echter b lijk t het resultaat niet mee 
te vallen.
We waren de afgelopen jaren misschien ook 
wel wat verwend met de voortreffelijke nota's 
van de Hervormde Kerk, Pax Christi en de A l
gemene Bond van Onderwijzend Personeel 
(ABOP). Zonder uitzondering leverden deze 
organisaties met het oog op een diskussie in 
de eigen kring een zorgvuldige analyse van 
ontwikkelingen op het terrein van de kernbe
wapening, of van vrede en veiligheid. De 
nieuwste FMV-nota steekt hier nogal schraal 
bij af. Maar misschien, is een vergelijking niet 
helemaal eerlijk. Per slot van rekening moet d 
de FNV als belangenbehartigingsorganisatie 
ook de belangen verdedigen van mensen die 
werkzaam zijn in de militaire industrie en in 
het defensieapparaat. Zoals de FNV zelf in de 
nota stelt, kan zij gemakkelijk in konflikt ko
men met zichzelf: "het streven naar vast werk 
voor mensen in het leger en in fabrieken, die 
militaire uitrusting produceren, kan botsen 
met het streven naar ontwapening, waar de 
vakbeweging, gezien haar doelstellingen en 
uitgangspunten, nadrukkelijk voorstander van 
is" (pag. 3).
Organisaties als de Hervormde Kerk kennen 
d it soort problemen veel minder. Wel telt de 
NH-Kerk onder haar lidmaten vanzelfspre
kend óók beroepsmilitairen en arbeiders uit 
wapenbedrijven, die het niet gemakkelijk zul
len hebben met het duidelijk spreken van hun 
kerk over kernwapens.
Maar de hieruitvoortvloeiende spanning staat 
in geen verhouding to t de problemen die een 
vakbond zou ontmoeten wanneer zij door een
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moet volgens hem in Europa een afzonderlijke 
machtsfaktor, "een derde onderhandelings- 
partnerr" worden. "We onderhandelen op 
straat ", zegt Thompson. Maar wel met de in
zet van concrete voorstellen: kernwapenvrije 
zones, eenzijdige ontwapen ingsmaatregelen 
enzovoorts.
"Het doel van de vredesbeweging moet zijn", 
de Europese cultuur te herstellen. Niet door 
een overwinning van de ene of van de andere 
kant, maar door de militairen van beide kan
ten te destabiliseren en een herenigingsproces 
van onderen te starten".
Wat Thompson zegt komt vrij nauwkeurig 
overeen met het perspektief dat "Bevrijding"

eigen optreden arbeidsplaatsen van leden zou 
opheffen. Zeker in een tijd dat het ekono- 
misch niet voor de wind gaat, zal een bond 
zich wel twee keer bedenken voordat zij een 
oproep zou doen uitgaan de wapenbedrijven 
in Nederland te sluiten, zonder dat vervangen
de werkgelegenheid voor de betrokken werk
nemers zou zijn gegarandeerd.
Binnen de FNV: hebben vooral de Industrie
bond en de ambtenarenbond ABVA/KABO 
leden die werkzaam zijn in de militaire sfeer. 
Het zal dan ook geen verbazing wekken, dat 
juist deze twee organisaties in het Federatie
bestuur de meeste bezwaren maakten tegen 
een al te voortvarende stellingname. Aan de 
andere kant van de lijn stonden de Voedings
bond en de ABOP, die eenzijdige stappen naar 
het IKV-model voorstaan.

'O B JE K TIV ITE IT '

Het geschetste dilemma is op zich begrijpelijk, 
hoe jammer het ook is, dat de diskussie bin
nen de vakbeweging juist daardoor twee jaar 
opgehouden. Teleurstellend is, dat de me
ningsverschillen binnen het Federatiebestuur 
ook een stempel drukken op de tekst van de 
diskussienota. De wil om 'objektiviteit' te 
handhaven en iedere schijn van een vooringe
nomen standpunt te vermijden, moet de be
langrijkste leidraad zijn geweest bij de eindre- 
daktie. Op tal van plaatsen leidt d it to t 
krampachtige, soms haast karikaturale, formu
leringen. Het sterkst komt dit naar voren wan
neer (in paragraaf 4b) een aantal konkrete be
naderingen inzake vrede en veiligheid onder 
elkaar worden gezet. Het 'superioriteitsden- 
ken', dat uitgaat van de wil om altijd sterker 
te zijn dan de tegenstander, wordt van scherpe 
kanttekeningen voorzien. De 'evenwichtsbena- 
dering' wordt omschreven als: vermijden van 
konfrontatie - vertrouwenwekkende maatrege
len en ontspanning-wapenwedloop - spiraal

een jaar geleden aangaf, toen de gedachte 
werd uitgesproken dat wij de onafhankelijke 
arbeidersbeweging in Oost-Europa wellicht 
nodig hebben om het perspeklief te herstellen 
op een gedemilitariseerd, socialistisch en de- 
mokratisch Europa.
We schreven: "De onafhankelijke arbeiders- 
en vredesbewegingen in Oost en West zullen 
inderdaad elkaar in staat moeten stellen om 
voor elkaar aan politieke betekenis te winnen. 
Dat moet de kern worden van onze solidari
te it!"
Met d it besef en deze grote verantwoordelijk
heid gaat Europa d it najaar de straat op.

naar beneden. Als kritische opmerking wordt 
erbij vermeld, dat het evenwichtsnivo niet ge
makkelijk is vast te stellen en dat dit licht tot 
een stimulering van de wapenwedloop leidt. 
De politiek van 'de verantwoorde eenzijdige 
stappen' wordt niet uiteengezet aan de hand 
van de argumenten die het IKV daar voor ge
bruikt.
Slechts de vraagtekens van de critici worden 
breed uitgemeten. Op het 'moment suprème' 
haakt de FNV-nota af: "Hoewel de FNV een 
principiële, menselijke en emotionele keuze 
doet voor ontwapening, is het niet onze taak 
om concrete oplossingen en voorstellen aan te 
dragen" (pag. 16). Maar leidt de weergave van 
de drie benaderingen niet impliciet to t een 
keuze? Van de gepresenteerde sjablonen komt 
de evenwichtsbenadering in feite als de meest 
redelijke naar voren. Zeker een onbevangen le
zer zal snel to t die konklusie geneigd zijn, al
leen al door de kanttekeningen die bij de an
dere twee mogelijkheden zijn geplaatst.
Hier wreekt zich het gebrek aan durf om zelf 
met een analyse te komen. Met geen woord 
wordt gerept van het feit, dat de evenwichts
benadering nauw overeenkomt met het beleid 
dat de nederlandse regering de afgelopen jaren 
voert, - zonder dat dit ook maar op één mo
ment to t een vermindering van de wapenwed
loop heeft geleid. In een voorafgaande para
graaf zijn enkele ontwikkelingen op het ter
rein van de bewapening losjes onder elkaar ge
zet. Op volstrekt onvoldoende wijze echter 
wordt het indringende karakter van de huidige 
wapenwedloop uiteengezet, - namelijk, dat 
meer dan wat ook de (nieuw in te voeren) wa
pensystemen de grootste bedreiging voor de 
wereldvrede zijn geworden. Het is juist door 
dit soort inzichten dat het IKV oproept de 
platgetreden paden van de evenwichtsbenade
ring te verlaten.

CONVERSIE

Het aandragen van concrete oplossingen is vol
gens de nota de taak van de politiek. Als be
langrijkste taak voor de FNV ziet men ". . er
voor te zorgen dat ze bij haar eigen belangen- 
behartigende taken niet kritiekloos wordt 
meegesleept in de richting van méér en zwaar
dere bewapening" (p. 5). De plaatsbepaling 
van de FNV zal zich dus niet to t enge belan
genbehartiging beperken. We kunnen - aldus 
de nota (p. 33) - een bijdrage tegemoet zien 
aan de diskussie over zin en waanzin van de 
huidige militaire activiteiten. Waaruit deze bij
drage precies zal bestaan is nog niet duidelijk. 
De diskussieronde binnen de bonden zal hier
over uitsluitsel moeten geven. Wel geeft de no
ta een aantal suggesties. Merendeels echter, 
blijven de voorstellen steken in algemene op
roepen om de ontspanning te bevorderen, de 
sociale gerechtigheid te dienen e.d. Echt con
creet wordt het zelden. Het zal dan ook wei
nig verbazing wekken, dat de FNV onlangs 
weigerde om haar medewerking te verlenen 
aan de grote demonstratie tegen de moderni
sering van de kernwapens op 21 november. 
"Om de diskussie niet te belasten", heet het 
dan. Toch eindigt de nota niet helemaal zon
der perspectief. De FNV huldigt de opvatting, 
dat in de huidige ekonomische krisis moet
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worden tegengegaan, dat het aantal bedrijven 
dat zich met militaire produktie bezighoudt, 
groeit (p. 25). Men trekt hieruit de conse
quentie dat men wil meedenken met degenen 
die proberen reële alternatieven te vinden 
voor militaire produktie, zodat de betrokken 
werknemers hun baan niet verliezen.
Conversie - omschakeling naar vredesproduk- 
tie - is een thema, dat de afgelopen jaren sterk 
in de belangstelling staat (ook de PSP organi
seerde reeds een themadag in december 1980; 
vgl. de brochure Wapens of Werk). Uit diverse 
buitenlandse studies is naar voren gekomen 
dat omschakeling van de militaire bedrijven

op vredesproduktie mogelijk moet zijn, mèt 
behoud van werkgelegenheid. Het is verheu
gend, dat de FNV deze studies serieus neemt, 
en bereid is mee te werken aan nederlandse 
initiatieven op dit terrein. Het is van groot be
lang, dat dit punt wordt hardgemaakt in de 
diskussieronde in de bonden. Vanuit de con
crete betrokkenheid van bonden en leden bij 
militaire produktie kan mogelijk toch nog een 
opening ontstaan om vakbeweging en vredes
beweging bij elkaar in de buurt te houden. 
Een mooie taak voor PSP ers die lid zijn van 
een bond!

Dit jaar doet het Zweedse Instituut voor Vredesonderzoek (SIPRI) in zijn 
gerenommeerde jaarboek voor de twaalfde maal verslag van de stand van 
zaken op het gebied van de bewapening. Weinig opwekkende lektuur, be
paald geen 'science fiction', maar bittere werkelijkheid. De wapenfeiten 
anno 1981 liegen er niet om: duizend miljard aan militaire uitgaven over de 
hele wereld, een volstrekt uit de hand gelopen bewapeningswedloop.

De militaire uitgaven zijn in de afgelopen 35 
jaar verviervoudigd to t een bedrag van meer 
dan 1.000.000.000.000 (duizend miljard gul 
den) in 1980. Sinds 1945 is er in de wereld 
ruim 8 biljoen gulden aan wapens uitgegeven. 
Met uitzondering van de jaren '50 is er een 
konstante stijging van de militaire uitgaven te 
zien geweest. In dit patroon zijn plotselinge 
stijgingen te zien ten tijde van omvangrijke 
oorlogen (zoals de Koreaanse oorlog en de 
oorlog in Vietnam). Hoewel vaak beweerd 
wordt dat de jaren '70 in het teken van ont
spanning en wapenbeheersing hebben gestaan, 
valt zo'n proces in de grafieken van de m ilita i
re uitgaven niet terug te vinden. Integendeel, 
in lopende prijzen van 1980, is er in de wereld 
de afgelopen tien jaar ruim 5000 miljoen dol
lar aan wapens uitgegeven. Bijna 70% van dit 
bedrag komt voor rekening van NAVO en 
Warschau pa kt.
Volgens het SIPRI moet aan het eind van zo'n 
periode betwijfeld worden of er ook maar één 

I enkel land is, dat zichzelf niet minder veilig 
voelt dan 10 jaar geleden. Opinie-onderzoeken 

| in een groot aantal landen laten zien dat ge- 
; wone mensen zich in toenemende mate onvei

lig voelen.
Het SIPRI vraagt zich af hoe het in vredes
naam mogelijk is dat in deze periode van be

trekkelijke ontspanning de bewapening zo is 
geëskaleerd. Want in 1973 trokken de Vere
nigde Staten zich terug uit Vietnam, waardoor 
de militaire uitgaven voor de oorlog in dit 
land sterk afnamen. Bovendien werden de eer
ste stappen gezet om een plafond te bereiken 
voor de strategische bwapening van de Vere
nigde Staten en de Sovjet-Unie. Dit SALT- 
akkoord werd mogelijk gemaakt, omdat de 
Sovjet-Unie eindelijk een (althans kwantita
tief) strategisch evenwicht met de Verenigde 
Staten scheen te benaderen. Ook in Europa 
werden in de loop van de jaren '70 de eerste 
stappen gezet op weg naar meer ontspanning: 
er kwamen besprekingen tussen de beide 
Duitslanden, er vonden voorbereidingen (in 
Helsinki) plaats voor een Europese veiIigheids- 
konferentie en in Wenen kwamen besprekin
gen over "wederzijdse en evenwichtige ver 
mindering van troepen" (MBFR) tussen NA
VO en Warschaupakt op gang.
Ondanks deze hoopvolle tekenen, waarom 
toch die enorme stijging van de bewapening?

BEWAPENING: EEN AUTONOOM PROCES

De verklaring die van beide kanten steeds ge 
hoord wordt, namelijk dat men reageert op de 
toegenomen dreiging, is ongeloofwaardig en

misleidend. Het SIPRI meent, dat de oorzaak 
gezocht moet worden in de voortschrijdende 
militaire techniek.
De uitzonderlijk snelle vooruitgang van de wa- 
pentechniek is het gevolg van de astronomi
sche bedragen die aan de ontwikkeling van 
wapens worden besteed en het grote aantal 
onderzoeksinstellingen dat zich met de wa- 
penontwikkeling bezighoudt (400.000 weten
schappelijke onderzoekers zijn daarbij be
trokken). De ontwikkeling van een wapen kan 
zich zelf op gang houden, dus onafhankelijk 
van wat men feitelïjk waarneemt bij een po
tentiële vijand. Als een nieuw wapen eenmaal 
ontwikkeld is, wordt automatisch aangeno
men, dat een potentiële vijand aan tegenmaat
regelen zal gaan werken. Men kan dus het bes
te in een zeer vroeg stadium alvast aan een 
nieuwe generatie van het betreffende wapen 
gaan werken. Zo wordt op dit moment ge
werkt aan een nieuwe mobiele middellange af- 
standsraket, die de opvolger van de Pershing 11 
moet worden. Ook voor de kruisraketten is 
door de Amerikaanse luchtmacht een nieuw 
programma gestart, in de verwachting dat de 
Sovjet-Unie tegen het eind van de jaren '80 
over afweermiddelen tegen de kruisraketten 
zal beschikken. Het betekent, dat het bewa- 
peningsproces meer dan ooit een bijna auto
noom proces is geworden. Niet de "objektieve 
dreiging van buitenaf", voorzover die bestaat, 
wordt als maatstaf voor de eigen bewapenings- 
inspanningen gebruikt, maar de (soms toevalli
ge) stand van de technologie (en de druk van 
militaire en ambtelijke pressiegroepen) bepa
len het bewapeningsbeleid.
Om dit proces te versluieren heeft men de af- 
schrikkingspolitiek uitgevonden. Deze "dreig-
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politiek" houdt in, dat er een breed samenge
steld arsenaal van geweldsmiddelen beschik
baar moet zijn (in de vorm van konventionele, 
kern- en chemische wapens) om de vijand af 
te schrikken. Deze politiek van "afschrikking 
en dreiging" wordt geloofwaardig genoemd, 
zolang de vijand ervan weerhouden wordt om 
z'n aanvalswapens in te zetten. Ze vormt een 
alibi om de bewapeningsinspanningen steeds 
verder op te voeren, want elk nieuw wapen 
draagt bij aan een geloofwaardige afschrik
king.

WAPENTECHNOLOGISCHE
ONTW IKKELINGEN

In de jaren '70 zijn op wapentechnologisch ge
bied grote vorderingen geboekt, die passen in 
de doktrine van de afschrikking.
Zowel de snelheid, reikwijdte, draagvermogen 
als de precisie van de interkontinentale raket
ten zijn verder toegenomen. Er zijn grote vor
deringen geboekt ten aanzien van afzonderlijk 
richtbare kernkoppen, die nu buitengewoon 
beheersbaar zijn in hun uiteindelijke benade
ring to t het doel. Deze ontwikkelingen heb
ben ertoe geleid, dat het in toenemende mate 
mogelijk wordt om met de strategische wa
pens versterkte ondergrondse silo's van de te 
genstander uit te schakelen, waardoor er geen 
vergeldingsklap meer uitgedeeld kan worden. 
De Amerikanen streven al sinds 1974 naar een 
z.g. "counterforce" vermogen voor hun strate
gische wapens, dat wil zeggen dat deze wapens 
gericht worden op de kernwapens van de te
genpartij. Men wil daarmee bereiken, dat de 
schade aan het eigen grondgebied door de 
uitschakeling van de vijandelijke kernwapens 
beperkt b lijft of zelfs voorkomen wordt. Het 
bezit van zulke counterforce-wapens betekent 
in feite een verdere verlaging van de atoom- 
drempel, omdat de inzet van deze wapens het 
meest loont in een vroeg stadium van een ge
wapend konflikt. Ook op andere terreinen zo
als de onderzeebootbestrijding, de sateltiet- 
oorlogsvoering, de perfektionering van bevels 
beheers en kommunikatielijnen zijn zodanige 
vorderingen gemaakt, dat de moderne oorlogs
voering to t een enorm nivo is opgevoerd. 
Volgens het SIPRI gaan de supermogendhe
den duidelijk de kant op van steeds meer ge
avanceerde, flexibele en trefzekere wapensys
temen met het doel een "geloofwaardige be
dreiging" te vormen en, zonodig kernoorlogen 
te voeren en te winnen.

Naast de ontwikkelingen op kernwapenge- 
bied, worden ook op het konventionele vlak 
nieuwe programma's uitgevoerd. Aan de ene 
kant tracht men de explosieve kracht van de 
konventionele wapens te vergroten met be
hulp van "gasbommen". Aan de andere kant 
wordt de elektronische oorlogsvoering verder 
geperfektioneerd door de bouw van anti-tank- 
vliegtuigen en de toepassing van "laserspot- 
technologie".
Op het gebied van de chemische oorlogsvoe
ring zijn de "binaire wapens" een nieuwe u it
vinding. Deze wapens bestaan uit twee onder
delen met verschillende soorten gas, die bij 
explosie zich vermengen to t één giftig gas.
Met al deze ontwikkelingen wordt het steeds

duidelijker, dat de doktrine van pure afschrik
king verlaten gaat worden. De politieke funk- 
tie van met name kernwapens, raakt verder op 
de achtergrond om plaats te maken voor m ili
taire vechtfunkties (vergelijk de neutronen
bom en andere "verhoogde stralingswapens").

Deze verschuiving van funkties is begrijpelijk 
volgens de logika van het militaire denken, 
want ais het gebruik van kernwapens onzin
nig is en alleen to t afschrikking moet dienen, 
is de dreiging ermee ongeloofwaardig.

VERW ACHTINGEN VOOR 
DE JAREN '80

Voor de ontwikkelingen in de jaren '80 is het 
SIPRI somber gestemd. De militaire uitgaven 
zullen verder stijgen. Verwacht wordt dat on
der het bewind van Reagun, de militaire uitga
ven van de Verenigde Staten Staten van 180 
miljard dollar to t ca. 345 miljard in 1986 zal 
oplopen (een bedrag dat in 1965 door alle lan
den in de wereld gezamenlijk werd uitgege
ven). De trend van nieuwe wapenprogram
ma's, die eind jaren '70 in Amerika is ingezet, 
zal zich in een sterk verhoogd tempo voortzet
ten. Op alle nivo's is men bezig nieuwe wa
pens te ontwikkelen, uit te testen en in te voe
ren. Het MX-systeem zal zonder enige twijfel 
ingevoerd worden. Het Pentagon heeft in to 
taal 1568 miljoen dollar gevraagd voor d it 
programma. De eerste raketten moeten in 
1986 klaar zijn voor gebruik: uiteindelijk zul
len 200 raketten elk uigerust met tien kern
koppen worden geïnstalleerd in een onder
gronds gesloten spoortcircuit. Elk circuit zal 
23 schuilplaatsen bieden voor de MX-raket- 
ten, met een totale kapaciteit van 4600 stuks 
tegen eind jaren '80, als het programma moet 
zijn voltooid. Het totale programma zal ruim 
60 miljard gaan bedragen.
De Minuteman-111 raketten (op het land opge
steld) zullen uitgerust worden met de Mark- 
12a kernkoppen, waarmee deze raketten een 
trefzekerheid zonder weerga zullen krijgen. 
Ook het Trident-onderzeebootprogramma 
gaat onstuitbaar door. In totaal zullen er zo'n

30 gereedkomen. Bij elkaar zullen ze meer 
dan 10.000 kernwapens kunnen afvuren, en 
ze zullen vrijwel niet door de Russen opge
spoord, laat staan vernietigd kunnen worden. 
Verder bestaat het voornemen om alle varian
ten van de kruisraket operationeel te maken: 
ter zee, ter land en in de lucht. De Russische 
inspanningen blijven bij d it alles waarschijn
lijk, ondanks alarmerende berichten van Wes
terse bronnen, beduidend achter.

Kernwapens vormen geen nuttige instrumen
ten voor een rationele veiligheidspolitiek, 
volgens het SIPRI.
Niemand wil een kernoorlog, dat staat vast. 
Maar to t dusver heeft d it de militaire, politie
ke en technologische leidinggevende groepen 
binnen de grote mogendheden niet verhinderd 
om zich er op voor te bereiden. Wanneer het 
werkelijk zo is, dat niemand een kernoorlog 
wil, dan moeten de pleibezorgers van de vrede 
het als hun eerste taak beschouwen om uit te 
leggen hoe het komt dat die wapenrace er 
toch is gekomen.
De PSP heeft in haar bijna 25-jarig bestaan el
ke mogelijkheid aangegrepen om de oorzaken 
van de waanzinnige wapenwedloop aan de 
kaak te stellen en te pleiten voor een werkelij
ke, rationele vredespolitiek. Het ziet er naar 
uit, dat steeds meer mensen in Europa zich 
gaan herkennen in een dergelijke vredespoli
tiek. Zij beseffen, dat we in een nieuwe histo
rische situatie (die van het atoomtijdperk) ver
keren, waarin het mogelijk is om alle bescha
ving uit te roeien. Dat groeiende bewustzijn 
vormt de belangrijkste drijfveer van een lang
zamerhand massale tegenmacht, die in staat 
moet zijn om het bewapeningsmonster een de
fin itie f halt toe te roepen en een atoomramp 
te voorkomen.

WIM BUISMAN

Een samenvatting van het SIPRI-jaarboek "Wapenfei
ten 1981" is te bestellen bij het Ned. Inst. v. Vredes
vraagstukken, Postbus 85581,2508 CG Den Haag



ENERGIECENTRALE IN HET MARKENMEER
Het vorig jaar geopperde plan tot een windenergieprojekt, gekoppeld aan 
energie-opslag in een waterbekken in liet IJsselmeer, is opnieuw in de publi
citeit. Een speciale kommissie heeft het plan van ingenieur Lievensc uitge
werkt en is tot de konklusie gekomen dat het een bruikbaar idee is. Alleen....
...er is nogal wat aan veranderd.
Nog steeds is het principe dat energie gebruikt 
wordt om water uit het omringende IJsselmeer 
omhoog te pompen naar een bekken en op 
tijden dat er een grote elektriciteitsvraag is, dit 
water weer te laten vallen en met de kracht die 
dat'teweeg brengt elektriciteit op te wekken. 
Grote voordeel: je vangt de grillige energie- 
produktie van windmolens op, en kunt 
bovendien 's nachts overtollige stroom, 
afkomstig van centrales die je niet voor enkele 
uren stil zet en weer opstart (kern- en kolen
centrales), nuttig gebruiken door er water mee 
op te pompen. Tevens hoef je minder 
elektriciteitscentrales te bouwen, want in tijden 
van grote vraag is er die “opgespaarde” energie 
in het bekken in het IJsselmeer.
Een eerste verandering t.o.v. het oorspronkelijke 
plan is de omvang van het bekken, Lievense 
wilde het hele Markermeer gebruiken, nu gaat 
het om twee of drie bekkens van 55 km elk. 
Veel kleiner dus kwa omvang, maar de hoogte 
van het water zal niet 12 meter maar 23 meter 
boven NAP zijn. De bezwaren hiertegen van de 
zijde van milieubeschermers blijven; o.a. de 
enorme druk van de waterkolom op het grond
water in de polders ten westen en oosten van het 
IJsselmeer en de verandering van het natuurlijk 
evenwicht in het IJsselmeer door het dieper 
worden (daar moet het zand uit komen voor de 
enorme dijken).
De belangrijkste verandering is de loskoppeling 
van de Windcnergie-opwekking en het energic- 
spaarbekken. In het oorspronkelijke plan 
stonden de molens op de dijken en ze zouden 
direkt het water naar boven pompen. Nu zouden 
de molens op het vaste land moeten komen, in 
Noord-Holland, op de Maasvlakte of in de 
Noord-Oost Polder. Die molens gaan elektriciteit 
opwekken, dat wordt in het landelijk net 
gestopt. De pompen van het bekken werken 
eveneens op elektriciteit uit dat net.
Terecht merken kritici, met name van de 
Vereniging Milicdefensie, op dat zo'n plan net zo 
goed zónder windmolens uitgevoerd kan worden 
(maar bijv. in kombinatie met kerncentrales of 
kolencentrales). Het argument van de 
voorstanders van het nieuwe plan hinkt op twee 
gedachten: windenergie is grillig, onberekenbaar, 
dus je moet de energie op kunnen slaan voor 
gebruik op een later tijdstip. De mate waarin je 
windmolens op het net kan aansluiten zónder 
opslag is erg afhankelijk van de flexibiliteit van 
de rest van het produktievermogen. Gas- en olie- 
centrales zijn flexibeler dan kolen/kemcentralcs. 
Die laatste types moetje zo konstant mogelijk 
laten draaien (basislast). De KEMA hield een tijd 
lang vol dat zonder dat opslagsysteem 650 MW 
windenergie mogelijk zou zijn. Sinds enkele 
maanden spreekt de KEMA van 1000 MW. In 
andere landen komt men echter tot schattingen 
van 20-30% van de elektriciteitsproduktie, dat 
wil voor Nederland zeggen 2000-3000 MW. De 
KEMA houdt echter rekening met haar plannen 
voor de toekomst en die van de regering 'Van 
Agt/Wiegel. Die zijn: 40% kernenergie, 40%

kolen. Slecht regelbare basislast-centrales dus. 
Windenergie is dan nauwelijks meer in te passen, 
en zelfs zonder windenergie is al een opslag
systeem nodig. De Vereniging Milieudefensie 
vreest dan ook dat er wel een bekken, maar géén 
windmolenpark komt (zie Milieudefensie juli 
augustus 1981 en de Groene van 17 juni j.1). 
Het spaarbekkenplan komt veel te vroeg. Eerst 
moet er maar eens uitvoering gegeven worden aan
de vele plannen (vaak vanuit milieuorganisaties) 
voor de centrale windmolenprojekten, met 
kleine en grote molens, in de stad en op het

19. sept. Demonstratie 14.00 vanaf station
Zetten-Andelst naar Dode waard. Op
bouw blokkades en manifestatie

20. sept. verdere bouw blokkades en manifesta
tie

21 sept. Atoomlobbydag, prikakties bij leden
van die lobby

land. Als de strijd tegen de kernenergie en tegen 
de snelle invoering van steenkool suksesvol blijkt 
zal zo’n spaarbekken de eerste tientallen jaren 
overbodig zijn.
De echte besparing op olie en gas moet komen 
uit een grootscheeps isolatieprogramma, het 
ontwikkelen en toepassen van zuiniger motoren, 
het ontwikkelen van energiezuinige produkten 
en produktie, openbaar vervoer, een andere 
manier van bouwen enz. Maar zo makkelijk als 
een regering kan besluiten 12,5 miljard vrij te 
maken voor het Markermeerplan, zo moe ilijk is 
het een andere energiepolitiek, demokratisch en 
gedecentraliseerd, te verwezenlijken, zolang de 
oliebron en elektriciteitstechnokraten de dienst 
nog uitmaken.

23 sept. kernwapendag, prikakties
24 sept. toeleveringsbedrijvendag, prikakties
25 sept. afvaldag (chemisch en radio-aktief),

prikakties
26 sept. opheffing van de blokkades, die dan

een week hebben geduurd, 
grote afsluitende demonstratie in Arn
hem, vertrek 14.00 uur van het Station, 
richting KEMA.

22 sept. electriciteitsbedrijvendag, prikakties

JOHN HONTELEZ

l oto: Hans Aarsman

aktieweek tegen kernenergie



zigeunerkind wordt van haar ouders gescheiden
}:oto: José Melo

Een van de zwartste bladzijden uit het staatssekretariaat 
van mevr. Haars was wel haar optreden tegen de groep 
van ong. 200 zigeuners die eind vorig jaar, begin dit jaar 
door Nederland trokken. Haar restriktieve toelatings
beleid vond zijn hoogtepunt in het oppakken, (inwen
dig) fouilleren, registreren en opsluiten in Huizen van 
Bewaring van deze groep zigeuners. De pers stond bol 
van verontwaardiging. Iedereen sprak er schande van. 
Maar, zoals zo vaak, bleven de goede bedoelingen bij ve

le mooie woorden en uiteindelijk geen daden. In de 
Tweede Kamer zette Fred van der Spek de diskussie 
over de zigeunerkwestie in beweging. Een groot aantal 
gemeenteraadsleden verzochten hun gemeentebestuur 
plaats vrij te maken om groepjes zigeuners op te nemen. 
Hieronder volgt een globaal overzicht van de gebeurte
nissen, de aktiviteiten van de PSP daarin en hoe de kwes
tie zich verder ontwikkelde.

KORTE VOORGESCHIEDENIS

In 1977 werden er ong. 450 zigeuners 
gelegaliseerd. Deze legalisatie kwam echter zo 
onverwacht, dat veel zigeuners die op familie
bezoek elders waren, niet op tijd terug konden 
zijn in Nederland. Zij vestigden zich in 1979 
illegaal bij Amsterdam. Half november 1980 viel 
de politie het kamp binnen en nam een groot 
aantal paspoorten mee. Ze konden die pas terug 
krijgen als ze vrijwillig naar België wilden 
vertrekken. Zo omzeilde de Nederlandse 
overheid het verdrag van New York dat bepaalt 
dat buurlanden elkaar geen ongewenste 
vreemdelingen op hun dak mogen sturen, die 
langer dan een half jaar in een van die landen 
verblijven. Nu zouden de zigeuners immers 
‘vrijwillig' naar België gaan.
De zigeuners gingen daar niet op in en trokken 
via Den Haag voor een protestdemonstratie naar

Almere. Toen een nieuwe inval dreigde, vertrok 
de groep naar Zeist waar hun kerkelijk asiel werd 
geweigerd, vervolgens naar de Duitse grens, waar 
ze tegengehouden werden en tenslotte naar de 
Belgische grens. Een paar kilometer voorbij de 
grens werd de groep tegengehouden door de 
Rijkswacht, aan de andere kant stond de Rijks
politie. De zigeuners zaten klem in een soort 
niemandsland. Staatssekretaris Haars verklaart 
dat de zigeuners niet konden worden toegelaten 
in Nederland: aangezien zij hun identiteit nooit 
hadden bekendgemaakt, was liet niet zeker of 
het dezelfde zigeuners waren die zojuist 
Nederland hadden verlaten. Ui teindelijk werden 
de auto's en caravans naar de Nederlandse grens 
gesleept, werd iedereen gefouilleerd, 
geregistreerd en in de Huizen van Bewaring van 
Zwolle en Middelburg opgesloten. De opsluiting 
werd door de rechter onrechtmatig verklaard en 
de groep mocht weer naar Almere. Van daar uit

konden zij de behandeling van een aanvraag voor 
een verblijfsvergunning afwachten.

BESCHAMENDE SCENES

Fred van der Spek opende de diskussie in de 
Tweede Kamer. In een schriftelijke vraag 
verzocht hij de staatssekretaris geen beslissing te 
nemen tot uitwijzing of toelating van de 
zigeuners voordat de Tweede Kamer zich over de 
kwestie uitgesproken had. Het antwoord kwam 
verrassend snel, binnen 5 dagen, en liet aan 
duidelijkheid niets te wensen over: sommige 
zigeuners konden meteen het land uitgezet 
worden, de anderen zouden kort daarna volgen. 
De staatssekretaris zag geen enkele aanleiding de 
beslsissing tot uitzetting op te schorten. Drie 
dagen later legde zij een regeringsverklaring af, 
waarin het gebeurde zonder meer door haar 
werd goedgekeurd. Beschamend daarbij waren



haar uitspraken in de diskussie niet de Kamer 
waar de vooroordelen jegens de zigeuners vanaf 
dropen. De motie van Van der Spek, waarin hij 
de regering vroeg de zigeuners die dat wilden een 
B-status te verlenen, werd naast de kleine linkse 
partijen maar door drie PvdA-leden gesteund. De 
tweede motie van de PSP, waarin werd 
uitgesproken dat niet tot uitwijzing mocht 
worden overgegaan, voordat alle beroeps
procedures tot in de laatste instantie waren 
afgehandeld, vond alleen steun bij links en de 
PvdA. De rol van D'66 en de PvdA in deze 
kwestie is bijzonder dubieus geweest. Zij hebben 
het uitwijzingsbeleid van Haars gesteund (hoewel 
zij vonden dat de middelen wat grof waren 
geweest), waarbij zij ervan uit gingen, dat 
zigeuners, die geen geldige verblijfsvergunning 
hadden, zonder meer hei land uit moesten.

LANDELIJKE AKTIE

In een brief aan alle PSP-ge meen te raad sleden 
heeft Fred van der Spek hen verzocht aan B&W 
van hun gemeente te vragen de bereidheid uit te 
spreken tot opname in de gemeente van (een 
deel van) de groep zigeuners. Van 16 gemeente- 
raadsfrakties heeft hij reakties ontvangen: 
Groningen, Hoogezand-Sappenieer, Leeuwarden 
Uithoorn, Haarlem (gewest Kennemerland), 
Amstelveen, Hilversum, Zeist, Utrecht, Boskoop 
Wageningen, Nijmegen, Dronten, Eindhoven, 
Tilburg en Breda. De algemene leden
vergadering van Noord- en Midden Zeeland en 
West-Friesland stuurden schriftelijke afschriften 
van verklaringen van afkeuring over de 
schandelijke gang van zaken. De vragen van de 
gemeenteraadsleden waren in het algemeen 
gericht op het doen uitspreken door B&W van 
hun afkeuring jegens het beleid van mevr. Haars 
en het opnemen van groepjes zigeuners. De 
antwoorden van de gemeentebesturen waren 
unaniem negatief: de Tweede Kamer had het 
beleid toch goedgekeurd, of: de rijksoverheid is 
geen verantwoording verschuldigd aan de 
gemeenten, dus liet heeft geen zin onze 
afkeuring uit te spreken. Op de tweede vraag 
kwamen voornamelijk drie steeds terugkerende 
antwoorden: wc hebben ooit al eens wat voor 
zigeuners gedaan (dus nu hoeven we niet meer); 
we hebben geen plek binnen de gemeente; ons 
woon wagen beleid wordt met deze nieuwe groep 
zigeuners doorkruist. Bijna alle antwoorden 
begonnen of eindigden met de opmerking, dat 
de hele zigcunerkwestie eigenlijk iets is wat de 
rijksoverheid maar moet uitzoeken. B&W van 
Breda verwezen als enige naar het standpunt van 
de VNG (Vereniging van Nederlandse 
Gemeenten), hoewel ik me niet aan de indruk 
kan onttrekken, dat ook andere gemeenten zich 
door het kwalijke standpunt van de VNG 
hebben laten leiden. Deze schreef nl. in een brief 
van 5 febr. j|. aan Landdrost Lammers van 
Aluiere, dat zij niet bereid is om voor zigeuners 
op te komen. Destijds is bij de legalisatie in 1977 
afgesproken, aldus de VNG, dat de regering niet 
nóg eens tot legalisatie van zigeuners zou 
overgaan en dat ze de gemeenten bij het vinden 
van plaatsen financieel zou steunen. In haar 
brief aan Lammers zegt de VNG: “Wij zien geen 
nieuwe bestuurlijke redenen om van dit beleid af 
te wijken.1' Over humanitaire redenen is 
blijkbaar niet nagedacht.

AFSCHUIVEN

De diverse bestuursorganen hebben zich m.b.t. 
de zigeuners een meester getoond in het 
afschuiven van verantwoordelijkheden.

Gemeenten en provincies naar het rijk. Het rijk 
naar internationaal overleg. Op internationaal 
nivo het ene land naar het andere. Binnen de 
Raad van Europa wordt nu al zo'n 20 jaar 
gepraat over opname en integratie van zigeuners. 
Zweden laat als enige land in Europa een 
bepaald aantal zigeuners toe. Nederland zou - 
om te beginnen - dat voorbeeld moeten volgen. 
Er is toch ook plaats en geld voor Vietnamese 
bootvluchtelingen, zoals een aantal PSP- 
gemeenteraadsleden terecht opmerkten, dus 
waarom ook niet voor zigeuners?
Dat de problemen zich telkens opnieuw zullen 
voordoen, zolang er niets wezenlijks verandert, 
bewijst wel het gesol met de groep zigeuners die 
deze zomer bij Den Haag stonden en tenslotte in 
Woensdrecht terecht kwamen. Daar werden ze 
op een terrein geplaats, dat eigendom is van het

Ineens kwam er in de kabinetsformatie een 
staatssekretaris voor minderheden uit de hoge 
hoed. De minderheden hadden er niet om ge
vraagd, noch om de post, noch om de persoon 
(Van Leijenhorst). De nieuwe post heeft dan 
ook veel meer met formatie-algebra te maken 
dan met de minderhedenproblematiek.

Aan het begin van de formatie werd voor het 
eerst gesproken over een staatssekretaris voor 
kulturele minderheden. Vroeger was de 
verantwoordelijkheid voor het wel en wee van de 
immigranten vooral bij CRM neergelegd. De 
laatste jaren wordt het steeds duidelijker dat de 
positie van de Surinamers, Turken, Molukkers, 
etc. niet meer onder de vleugels van liet welzijns
werk weg te stoppen is, maar op vele terreinen 
aangepakt moet worden. Bij volkshuisvesting, 
onderwijs, sociale zaken. etc. moet er het nodige 
mee gebeuren. Zo kwam het inter
departementale overleg over deze zaken van de 
grond. In het begin - en nog steeds - gekenmerkt 
door een moeizame kompetentiestrijd. wie over 
wat iets te zeggen heeft. De minister van Binnen
landse zaken is aangesteld als koördinerend 
minister voor deze klus, waarbij hij een apart 
koördinatieburcau (met als hoofd de PvdA- 
minderheden-specialist Molleman) op het 
departement kreeg.
Het was dan ook logisch dat de eerste keer toen 
er sprake was van een staatssekretaris, dit als een 
PvdA-claim voor Molleman naar voren kwam. 
Maar die claim verdween weer in het spektakel. 
De post van staatssekretaris voor minderheden 
kwam later terug, toen het CDA een post voor 
Van Leijenhorst zocht. Van Leijenhorst komt 
uit het CHU-deel van het CDA en was de 
hoogste CHU-er op de lijst. Daarom diende hij 
een passende funktie te krijgen. Van Agt had 
eerder op nogal ontaktische wijze Van 
Leijenhorst afgewezen Cte licht') voor het 
ministerschap van Volksgezondheid en Milieu
hygiëne. Maar omdat Van Leijenhorst voorzitter 
was van de Tweede Kamerkommissic voor 
kulturele minderheden, kon er met deze plaats 
weer iets goed gemaakt worden. . . Impliciete

rijk. Want, antwoordde Haars op schriftelijke 
vragen van PPR, PSP en CPN, zolang de 
gemeenten weigeren om medewerking te 
verlenen, kunnen de zigeuners alleen kwijt op dit 
soort terreinen als in Woensdrecht of in de Huize 
Huizen van Bewaring. Er zal dus ook op 
gemeentelijk nivo aktie ondernomen moeten 
worden om zigeuners op te vangen. Zigeuners 
passen niet binnen het huidige vreemdelingen
recht. Zij komen bijv. naar Nederland, blijven er 
een poosje en trekken dan weer verder. Zij leven 
in families en niet in gezinnen, zoals wij dat 
kennen. Wc zullen er daarom naar moeten 
streven het (vreemdelingen(recht ook aan hen 
aan te passen en niet - zoals nu vaak blijkt - hen 
aan het recht.

HELEEN BUIJS

minachting voor de ‘minderheden' die eruit 
spreekt. Iemand die geen minister kan zijn ( . . . )  
zo iemand mag blijkbaar wel worden losgelaten 
op een van de moeilijkste probleemgebieden. . 
Dat schrijft de Amsterdamse advokaat Willem 
van Bennekom erover in De Groene 
Amsterdammer. Alle verdere bedoelingen in alle 
mooie of minder mooie nota's zullen in de 
komende tijd onder zware druk komen. Goede 
plannen eisen geld. veel geld. En het enige waar 
we over horen, is het tegengestelde: 
bezuinigingen. Voor de minderheden valt er uit 
de hele gang van zaken dan ook weinig hoop te 
koesteren.
Door vier overkoepelende organisaties 
(Surinamers, Antillianen, Molukkers, buiten
landse werknemers) werd in een brief aan de 
toenmalige informateur De Gaay f ortman 
aangedrongeu op het (weert onderbrengen bij 
een koördinerend minister, in plaats van de 
nieuwe konstruktie. Een staatssekretaris - zo 
vrezen deze organisaties - heeft veel minder zicht 
en greep op het beleid dat door de diverse 
ministers gevoerd moet worden. De staats
sekretaris zal eerder een extra barrikade vormen 
om op de plek te komen waar het onderwijs
beleid, huisvestingsbeleid, vreemdelingenrecht, 
etc. gemaakt wordt. Daarbij zouden wij ook als 
nadeel kunnen noemen de i///7>/-funktie van zo'n 
staatssekretaris. Net als bij de vrouwen
emancipatie kan een onderminister het afkopen 
van het gebrek aan beleid op de andere plaatsen 
betekenen.
En Van Leijenhorst zelf? Uit de verschillende 
interviews is al gebleken dat hij niet begrijpt, 
waarom er zoveel kritiek juist bij de 
minderheden is op het scheppen van deze 
ongewenste post, die beheerd moet worden door 
een man die voor iets anders te licht was. Nu 
vanuit de organisaties van de Surinamers, 
Turken. Marokkanen, de inspraakronde voor het 
beleid (rond de ontwerp-minderhedennota) 
voorzichtig op gang komt, zijn de grenzen van 
het beleid zo al weer haarscherp aangegeven.

SIEF VAN DER WERF

Een lichtgewicht 
op een zware post



Op 16 juni j.1. werden op de Filippijnen voor het eerst sinds 12 jaar weer 
presidentsverkiezingen gehouden. De uitslag, president Marcos’ herverkiezing 
voor een ambtsperiode van zes jaar, stond al van tevoren vast. De grootste 
bedreiging voor Marcos, een boycot van de verkiezingen door de tegenstan
ders van zijn regime, werd op harde wijze in de kiem gesmoord door een on
gekend aantal frauduleuze handelingen op de verkiezingsdag. Na deze over
winning kan Marcos zijn bewind weer aanprijzen als een “echte” democratie. 
De felicitaties van alle grote mogendheden stroomden binnen. Vooral de re- 
gering-Reagan, die het met de mensenrechten minder nauw neemt dan de op 
dat punt “lastige” Carter en liever de Amerikaanse belangen in de Filippijnen 
gehandhaafd ziet, liet zich maar al te gemakkelijk overtuigen van het demo- 
kratische karakter van de nieuwe regering-Marcos.

Moslimstrijders lijkt in de toekomst zeer 
waarschijnlijk.

LAGE LONEN

Voorlopig staat niets Marcos meer in de weg om 
het sociaal-ekonomisch beleid van de “ncw 
society” voort te zetten. Een beleid dat grote 
rijkdom voor weinigen, en totale verpaupering 
voor de grote massa van de bevolking heeft 
gebracht. Dit beleid steunt op een verdere 
uitbouw van de lage lonen-industrie, waarin 
voornamelijk buitenlandse belangen zijn 
vertegenwoordigd, en een ware wildgroei van de 
gemoderniseerde plantagelandbouw, de agri- 
business.

Deze nieuwe ambtsperiode voor Marcos en zijn 
KBL-partij betekent een voortzetting van het 
sociaal-ekonomisch beleid van de “new society”, 
de maatschappelijke orde die na het afkondigen 
van de noodtoestand in 1972 door Marcos en de 
zijnen is opgebouwd. Dat is een slecht vooruit
zicht voor de onder de “new society” sterk 
verarmde stedelijke en plattelandsbevolking. 
Daaraan kan ook de recent met veel misbaar 
aangekondigde naamsverandering van “new 
society” weinig veranderen.
Het enige lichtpuntje, dat deze ongelijke 
verkiezingsstrijd wellicht heeft opgeleverd, is de 
eensgezindheid onder de partijen en 
groeperingen die zich achter de boykot van de 
verkiezingen hebben geschaard. Weliswaar 
leverde de samenwerking tussen de sociaal- 
demokratische oppositie UNIDO en het 
PEOPLF (People's Opposition to the Plesbiscitc 
and Election) niet liet gewenste percentage van 
50% boy kotters onder de 25 miljoen kies
gerechtigden op. intimidatie van de bevolking 
tevoren en grootscheepse fraude tijdens de 
verkiezingen waren hard nodig om Marcos aan 
zijn “overwinning” te helpen. Tot vlak voor de 
verkiezingen werd de bevolking door president 
Marcos via alle publiciteitsmedia herhaaldelijk 
gewaarschuwd voor de gevolgen van het steunen 
van de bovkot-aktie: een tot zes maanden 
gevangenisstraf, ontslag uit overheidsfunkties, en 
het verlies van stemrecht voor een periode van 
zes jaar. Tijdens de verkiezingen werden 
verschillende onregelmatigheden gekonstateerd, 
zoals het gebruik maken van “flying voters”, het 
openlijk kampagne voeren in stemlokalen, de 
aanwezigheid van Marcosgezinde “orde
handhavers”. politieagenten en soldaten in de 
stembureaus, omkoping van de bemanning van 
stemlokalen, het kopen van stemmen en geknoei 
met de resultaten.

VERZET

Op korte termijn betekent Marcos’ herverkiezing 
een groot succes voor de president en zijn KBL- 
partij. Als “gekozen” president heeft Marcos zijn 
reputatie in de Verenigde Staten en Europa 
aanzienlijk kunnen opvijzelen. Intussen is van 
een werkelijk herstel van de burgerlijke vrijheden 
allerminst sprake, en is de noodtoestand nog 
altijd van kracht in gebieden waar het gewapend 
verzet tegen de regering-Marcos goed 
georganiseerd is. Militaire wreedheden zijn aan 
de orde van de dag, en persvrijheid bestaat niet.

Steeds meer mensen kwamen de laatste jaren in 
opstand tegen de diktatuur van de “new 
society”, die ongetwijfeld onder de “new 
republic" zal worden voortgezet. Sinds de 
afkondiging van de noodtoestand in 1972 is het 
land ekonomisch steeds meer afhankelijk 
geworden van de export van produkten uit de 
“lage lonen-industrie” , van mijnbouwprodukten, 
en van produkten van de plantagelandbouw. Met 
de stijgende exportcijfers groeide ook het aantal 
landlozen, krotbewoners, en werklozen. Op de 
lange duur zal Marcos dan ook serieus rekening 
moeten houden met het toenemende gewapende 
verzet tegen zijn bewind. Het volksleger N.P.A. 
heeft in het gehele land veel aanhangers onder de 
boerenbevolking. Steun aan het volksleger is 
voor velen een goed antwoord op de 
toenemende militarisering van het platteland en 
op de onderdrukking door het leger. Op het 
zuidelijke eiland Mindanao, waar de agribusiness 
steeds meer grond opeist voor het verbouwen 
van exportgewassen, breidt het Moslimverzet 
zich uit. Samenwerking tussen volksleger en

Buitenlandse investeerders, waarvan het land 
onder de “new society” zo afhankelijk is 
geworden, dienen zich maar al te graag aan. Op 
de Filippijnen vinden zij een “vriendelijk” 
politiek klimaat, een groot leger van werk
zoekenden waardoor de lonen laag gehouden 
kunnen worden, en zeer gunstige vestigings
voorwaarden, zoals lage belastingen en een 
minimale kontrole op het overmaken van 
winsten naar het moederland van de multi
nationale ondernemingen. Onder de regering- 
Marcos werd begonnen met het opzetten van 
zgn. “export processing zones” , paradijzen voor 
buitenlandse investeerders in een land waar de 
lonen tot de laagste van heel Zuid-Oost Azié 
behoren. Vakbonden wordt het werk onmogelijk 
gemaakt, en het stakingsrecht is, ondanks de 
opheffing van de noodtoestand, nog altijd niet 
erkend. Het rendement van buitenlandse 
investeringen in de Filippijnen is over het

Foto: Mathijs Lanwiertse



algemeen zeer hoog: de jaarlijks gemaakte 
winsten bedragen vaak vijftien tot twintig 
procent van de oorspronkelijke investeringen. In 
enkele bedrijfstakken ligt dit percentage nog 
hoger.
Voor de bevolking op het platteland en in de 
stedelijke krottenwijken brengt deze buitenlands 
buitenlandse investermgsijver weinig goeds, De 
gemaakte winsten verlaten het land. of komen 
terecht bij een kleine Filippijnse elitegroep, die 
haar rijkdom in zwaar bewaakte villawijken 
konsumeert. Voor de armen geldt de harde 
realiteit van sterke inflatie en voortdurende prijs
stijgingen. Zelfs de arbeidsplaatsen, die door de 
lage lonen-industric gekreëerd worden, mogen 
nauwelijks een verdienste van deze sektor heten. 
Een arbeidsloon van vier gulden per dag en 
miserabele behuizing in een uit karton en afval
hout opgebouwde krottenwijk brengen weinig 
verbetering in de levensomstandigheden van de 
werknemers van deze bedrijven. Bovendien 
maakt de sterke uitbreiding van de 
gemechaniseerde exportlandbouw meer mensen 
landloos - en daardoor werkloos - dan door de 
lage loncnindustrie “opgevangen" kan worden.

AGRIBUSINESS

Ongeveer zeventig procent van de Filippijnse 
bevolking woont op het platteland, en heeft de 
landbouw als voornaamste bestaansmiddel. Veel 
boeren zijn pachters van cén tot drie hectare 
grond, waarmee zij in hun levensonderhoud 
moeten voorzien. In de landhervormingswetten 
die onder de regering-Nlarcos tot stand zijn 
gekomen, heeft het streven naar een werkelijk 
rechtvaardige verdeling van de schaarse grond 
nooit voorop gestaan. Zo komen de 
hervormingen op geen enkele manier ten goede 
aan de grote groep landlozen, die in deze wetten 
niet genoemd worden. Evenmin zijn de 
hervormingen van toepassing op gronden waarop
exportgewassen worden verbouwd. Slechts lijst
en maisgronden vallen, met een groot aantal

fc_ ~
voorwaarden, onder de hervormingswetten.
Door de introduktie van de “groene revolutie- 
technologie”, zoals nieuwe zaad variëteiten, 
chemicaliën, kunstmest en traktoren. kon een 
versnelde integratie van het Filippijnse 
platteland in de kapitalistische marktekonomie 
plaats vinden. Voor veel kleine boeren heeft 
deze verandering rampzalige gevolgen gehad. 
Weliswaar zijn de opbrengsten van het land in de 
laatste jaren sterk gestegen, door de veel sterker 
stijgende kosten van de moderne landbouw
methoden moeten veel kleine boeren zich 
voortdurend in de schulden steken, en worden 
zij afhankelijk van een nieuwe klasse van 
plattelandsbankiers en handelaren in landbouw- 
benodigdheden. Onder dergelijke moeilijke 
omstandigheden kunnen slechts de grotere 
ondernemingen overleven. Zij zijn het, die het 
eerst voor krediet in aanmerking komen. De 
kleine boeren, die zich in de konkurrentieslag 
niet kunnen handhaven, eindigen als landlozen
en loonarbeiders.
Grote schade wordt op het platteland aangericht 
door de vaak buitenlandse plantages met export
gewassen, de “agribusiness". Zij hebben onder 
het bewind van Marcos vrij spel gekregen voor

het uitbreiden van hun gebied. Meer dan de helft 
van de voor landbouw geschikte grond op de 
Fillippijnen is in handen van de kommerciële 
exportlandbouw. Er worden o.a. banen, ananas, 
suiker, rubber en koffie verbouwd. Met de 
resterende grond, die vaak van veel mindere 
kwaliteit is, moet de bevolking van de 
Filippijnen in haar voedselbehoefte voorzien. 
Vooral op het zuidelijke eiland Mindanao 
worden intimidatie en geweld niet geschuwd om 
kleine boeren en kulturele minderheden van hun 
land te zetten ten behoeve van de groeiende 
exportlandbouw.

Na negen jaar Marcosdiktatuur is het land er 
slecht aan toe. President Marcos en zijn KBL- 
partij hebben onder de “new-society" een beleid 
gevoerd, dat het land sterk afhankelijk heeft 
gemaakt van buitenlands kapitaal en initiatief in 
landbouw en industrie. Een klein deel van de 
Filippijnse bevolking kon meeprofiteren. Voor 
verreweg de meesten bracht de “new society” 
echter toenemende armoede, honger en ziekte. 
Zelfs in een recent rapport van de Wereldbank 
wordt benadrukt dat nergens in Zuidoost Azië 
de kloof tussen rijk en arm zo groot is als op de 
Filippijnen. Voorlopig heeft president Marcos 
van de gehele wereld een vrijbrief gekregen voor 
het voortzetten van zijn wanbeleid. De 
waarschijnlijkheid wordt echter steeds geringer 
dat de verarmde bevolking van de Filippijnen 
nog lange tijd passief zal blijven toezien hoe haar 
regering de rijkdommen van het land voor een 
spotprijsje aan het westen verkoopt.

DIK ROTH

Een nieuwe uitgave van het Weten
schappelijk Buro van de PSP en de 
SVAG. Verkrijgbaar in de linkse 
boekhandel of door overmaken van 
f10,60 (incl. porto) op giro 194240 
t.n.v. PSP Amsterdam, onder ver
melding van ban-de-bom.

i ' n t n :  M a t t h i j s  l . i i m n u r t s c



VREDESFEEST ERKELENZ

De f'riedenskreis Wegberg organiseert van 
2 tot 4 oktober een vredesfeest in Erkelenz 
(vlak over de grens bij Roermond, tussen Aken 
en Mönchengladbach). Het programma staat nog 
niet volledig vast, maar het feest begint in ieder 
geval om 18.00 uur op vrijdag 2 oktober en zal 
tot zondagnacht doorduren. Er zullen diverse 
films te zien zijn die ingaan op de vredesproble- 
matiek in het algemeen en informatie geven 
over de vredesbeweging. Verder natuurlijk veel 
muziek en een dia-voorstelling.
Veel plaatse lijke groepen en komitces zullen zich 
tijdens het feest presenteren. In ieder geval 
worden er deelnemers uit België, Nederland en 
(natuurlijk) Duitsland verwacht. Voor over
nachting (met ontbijt) kan worden gezorgd via 
Duitse gastgezinnen.
Nadere informatie en aanmelding: Friedenskreis 
Wegberg, Benul Kehren, Markt 4, 5140 Erkelenz. 
tel.: 09.49.2431.70493.

IERLAND

Onlangs verscheen er een bijzondere zomer- 
uitgave van ‘Ierland Informatie’. Het betreft een 
brochure van 40 pagina's (met foto's) bestaande 
uit twee artikelen.
In het openingsartikel wordt ingegaan op de 
oorzaken van gewelddadigheid in de Noordierse 
samenleving en de daarmee samenhangen de 
verdeeldheid. Het geeft een beeld van de 
gebeurtenissen in het Noorden vanaf het 
optreden van de burgerrechtenbeweging in de 
zestiger jaren tot heden. Ook wordt aandacht 
besteed aan de toekomstperspectieven voor de 
Noordierse bevolking. Het tweede artikel 
behandelt de recente economische 
ontwikkelingen in Ierland, in het bijzonder de 
republiek.

De brochure is een uitgave van de Ierland 
Informatie Groep, postbus 1406 Amsterdam, te 
bestellen door overmaking van f7,- op 
gironummer: 33 42 867 ten name van 
P. Groenewoud, Amsterdam o.v.v. ‘info 26’.

20 SEPTEMBER - SINT-JUTTEMIS. NÏFIJWE KINDERDAG VAN KINDERVUIST.

Duizenden kinderen waren op de manifestatie 
KINDER STEM van Kindervuist. Samen hebben 
we laten zien dat we ook een stem hebben, en 
dat we best weten wat we van de nieuwe 
regering willen.
- Veel meer geld en aandacht voor kinderen in 

de Derde Wereld.
- Buitenlandse Kinderen in Nederland moeten 

de kans krijgen hun eigen taal èn Nederlands 
goed te leren.

- Kinderen in Kinder-tehuizen hebben het soms 
helemaal niet zo goed, daarom mag er niet 
bezuinigd worden op de Kinder bescherming.

- Kinderen in tehuizen hebben niks te maken 
met misdaden, daarom moet dat door een 
andere minister dan Justitie worden geregeld.

- Speelruimte: daar moet zo snel mogelijk een 
WET voor komen.

- Kemwapens/Kernenergie/Miljeu: weg met alle 
troep en zeker geen nieuwe troep erbij.

- School: we willen daar echt iets te zeggen 
hebben; en we willen vrij zijn om onze eigen 
school-kranten te maken.

Achteraf hebben we gemerkt dat er nog veel 
meer kinderen het met Kindervuist eens zijn. 
Kinderen hebben nog steeds niet voldoende 
rechten. Nog steeds wordt er te weinig rekening 
gehouden met wat Kinderen willen.
Daarom moeten we door gaan, en onze stem 
steeds meer laten horen. En daarom hebben een 
nieuwe Kinderdag van Kindervuist ingesteld.
De dag heet S/XT J UTTEMIS.

Want hoe lang moeten we nog wachten/???? 
Daarom gaan we net zo lang als het nodig is 
SINT JUTTEMIS vieren. Dit jaar valt SINT 
JUTTEMIS op 20 september. Kom allemaal van 
19 september 12.00 uur tot 20 september 15.00 
uur naar de PAASHEUVEL in VIERHOUTEN. 
Eén pakje brood, en tentje met slaapspullen 
meebrengen.

Vanaf N.S. Station in Nunspeet ophaal dienst 
Zaterdag 12 uur, en weg-breng dienst (naar N.S. 
Station Nunspeet) Zondag 15.00 uur; de 
onkosten zijn f 10,- per deelnemer.

Inlichtingen en opgeven als je komt:
Kindervuist
Postbus 255
Doorn
Telefoon: 030 - 61 86 99 / 030 - 31 87 52.

Op 19 en 20 september komen we bij elkaar, 
want we willen laten zien dat het echt menens is. 
Daarom gaan we bekijken wat we gaan doen. 
Verder is er ’s avonds Kampvuur, en er zijn 
optredens in het open-lucht theater, waar ook de 
afdelingen van Kindervuist vertellen over hun 
werk.

STEUN VERKIEZINGSFONDS 
PSP ZUID-LIMBURG

21 oktober vervroegde gemeenteraads
verkiezingen in Zuid-Limburg. De PSP doet in 9 
gemeenten mee! Alleen (Sittard en Heerlen), of 
samen met PPR en/of CPN. Raadszetels voor de 
PSP zijn moge lijk! Een intensieve kampagne is 
noodzakelijk. En dat kost geld. Steun is dan ook 
welkom.
Giro 102 94 86 , ten name van: Penningmeester 
PSP Zuid-Limburg te Kerkrade, onder 
vermelding van: Verkiezingsfonds. Bedankt!

UITGAVEN PSP-JONGEREN

De PSP-jongeren hebben een nieuwe uitgavenlijst 
en een nieuw bestelsysteem. Voortaan kan er 
alleen per giro besteld worden. Uitzonderingen 
worden gemaakt voor afdelingen en voor grote 
afdelingen en voor grote bestellingen. Deze 
krijgen tevens korting. Onderstaande prijzen zijn 
voor losse bestellingen, inklusief portokosten.

Jongerenkranten |
nr. 6 , over minderjarigheid f 0,851
nr. 7, over popmuziek f 0,85 f
nr. 9, over jongeren in het buitenland, I
(Europa, meer dan melk en wijn alleen) en ? 
Het Bouwe Kalma Interview f 0,851
nr. 10, over uitzendburo's en F
de Achterhoek f 0,70 i
nr. 11, over sport f 0,701
nr. 1 2 , jongeren en wonen f 0,85j
nr. 13, jongeren in socialistische landen f 0,85 j
nr. 14, over sex, opvoeding en school f 0,701
nr. 15, over scholieren/s en studenten/s f 0,70 j
nr. 16, over geweld f 0,70 ;
nr. 17, over werken en niet werken f 0,75 j
nr. 18, de strijd f 1,10 V
nr. 19, oorlog en dienstplicht, Onkruit f 0,75 I.
nr. 20, kraken f 0,751.

}*
r-

Jaarabonnement jongerenkrant f 5,00 j
fc :

Affiches [
Affiche 18-jaar wet f 2,00 |
Affiche PSP-jg op de fiets f 1,50 |
Affiche PSP-jg muurkrant f 1,50 j
Affiche PSP-jg tra-la-la internationale f 2,50 $

Buttons i5
PSP-jg button (groen/oranje) f 1,65 j
Button IK BEN TUIG (geel/rood) f 2,15 j

i
Brochures \
LINKSOMKEERT (over dienstplicht) f 5,00

ï
i
>

Informatie f
“ Lastig en leuk show” f 0,80 j
PSP-jg programma f 2,25 !

INFORMATIE-PAKKET, bevat: jongeren
kranten 17, 18, 19, 20; button ‘Ik ben tuig’;
Jong Genoegen (intern blad PSP-jg); 
kongresmap afgelopen kongressen;
PSP Jongerenprogramma f 6,6

14 Jongerenkranten, waaronder de
“Lastig en leuk show” f 8,00

LIDMAATSCHAP PSP-jg (rest 1981) f 5,00

Het gironummer van de PSP-jongeren is 
362 78 17, onder vermelding van wat je wilt 
hebben.
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De pep-talk van Beatrix
Geen oranjezonnetje dit keer op prinsjesdag. Een miezerig regentje daalde 
deer op het Binnenhof terwijl de koningin haar jaarlijkse portie pep-talk over 
de verenigde vergadering der staten generaal uitstortte. Een bijeenkomst ove
rigens, waarbij de PSP-fraksie traditiegetrouw om principiële redenen afwezig 
was.
“Ingrijpende veranderingen zijn nodig voor 
ekonomies herstel. Dan komt de ontwikkeling 
van de werkgelegenheid weer in het goede spoor 
en kunnen onze kollektieve voorzieningen in 
standblijven”. zo orakelde Beatrix. “Dat zal een 
zware opgave zijn, maar wel een die uitvoerbaar 
is. Als iedere burger zich daarvoor wil inspannen 
en bereid is de daartoe nodige offers naar draag
kracht te brengen, is er goede reden om de 
toekomst met vertrouwen tegemoet te zien.” 
Wel ja. Nog wolliger. nog inhoudslozer dan 
andere jaren, die troonrede, die weliswaar 
geschreven werd onder verantwoordelijkheid van 
het nieuwe kabinet maar op een aantal punten 
opvallende gelijkenis vertoont met de 
vergelijkbare passages uit de miljoenennota die 
nog door de club van Van Agt/Wiegel werd 
opgesteld. Maar goed - de eerste echte 
presentatie van de CDA-PvdA-D'66 ploeg komt 
pas over een paar weken met het afleggen van de 
regeringsverklaring, dus laten we ons oordeel 
over hen nog even opschorten.

ARMOEDIG KOFFERTJE

In de miljoenennota, door Van der Stee dit keer 
in een opvallend armoedig koffertje aan de 
voorzitter van de tweede kamer aangeboden, 
zien we eigenlijk de neerslag van de mislukking 
van het vorige kabinetsbeleid ten aanzien van 
alle makro-ekonomiese doelstellingen daarvan, 
met name betreffende het financieringstekort, 
de werkloosheid en de koopkracht. De hele 
Bestek-ideologie blijkt na 4 jaar echt een 
puinhoop. Daar kan liet nieuwe kabinet zijn 
voordeel mee doen. De plannen die in de 
miljoenennota staan betreffende de koopkracht
ontwikkeling voor de diverse inkomens- 
kategorieën zijn ronduit asociaal en onaanvaard
baar. Ze komen erop neer, dat de minima er een 
procent of drie op achteruit gaan, terwijl de 
inkomens vanaf twee keer modaal niets hoeven 
in te leveren. Je verstand staat erbij stil. En deze 
schrijnende toestand zal nog eens versterkt 
worden door de voorgestelde verhoging van de 
aardgastarieven voor kleinverbruikers.
Het partikuliere bedrijfsleven springt er weer 
goed uit: de WIT-pot krijgt een extra bedrag toe
bedeeld, de SIR-heffingen (de regeling om 
bedrijven enigszins te ontmoedigen alleen in de 
Randstad te investeren! worden geschorst en er 
vindt in het algemeen een verschuiving plaats van 
de premiedruk voor de sociale verzekeringen van 
werkgevers naar werknemers.

REPRFSS1FSEKTORFN

Bij de voorgestelde verschuivingen binnen de 
kollektieve uitgaven valt weer eens op het

ontzien van de repressiesektoren defensie (3% 
stijging), gevangeniswezen (uitbreiding 
gevangeniscapaciteit) en politie (meer 
automatisering en sterkte-uitbreiding). Die 
laatste zijn overigens voorstellen waarbij het 
nieuwe kabinet zich al aangesloten heeft, gezien 
de eisen die De Ruiter tijdens de kabinets
formatie op het bord van de formateur heeft 
gelegd en de toezeggingen die daarop gedaan 
zijn. Het welzijn van de burgers daarentegen 
wordt op vele manieren ondermijnd, als de 
voornemens doorgaan. In het oog springen bij 
voorbeeld het voorstel om premies te gaan 
heffen over ziektegelden (iets wat nu terecht 
niet gedaan wordt), het invoeren van wacht- 
dagen bij ziekte, afschaffing van bejaarden- en 
arbeidsongeschiktheidsaftrek in de inkomsten
belasting, afschaffing van de invaliditeits- 
vrijstelling in de motorrijtuigenbelasting en 
vermindering van vervoersvoorzieningen voor 
gehandicapten, invoering van een eigen bijdrage 
in de AWBZ en in de kosten van geneesmiddelen 
etc. Bovendien wordt weer de weg van de minste 
weerstand bewandeld door ambtenaren en trend
volgers speciaal te pakken.
Bezuinigingen op onderwijs, in de kinder
bescherming, op de tewerkstelling van gewetens
bezwaarden, beknotten van de uitgaven voor 
woningisolatie, invoering van een eigen bijdrage 
in het kader van de maatschappelijke dienst
verlening, tariefsverhogingen in stads- en streek
vervoer . . .  er komt geen einde aan. Voor geen 
van deze, volgens de PSP wezenlijke zaken is 
meer geld beschikbaar, maar een kultureel 
prestige-projekt als de Stopera kan weer wèl 
rekenen op een steuntje in de rug van het rijk 
ten bedrage van 230 miljoen.

MISKLEUNEN

Zoals gezegd maakt de omstandigheid dat een 
nieuw kabinet een miljoenennota aanbiedt die 
nog door het oude kabinet is gemaakt, dat ons 
kommentaar daarop met enig voorbehoud wordt 
gegeven: de nieuwe ministers krijgen nog even de 
tijd een paar miskleunen van hun voorgangers 
recht te trekken. Of dit ook werkelijk zal 
gebeuren, is een tweede. Van der Stee, de 
overgaande minister van financieën, maakte er in 
recente perspublikaties al melding van dat er 
echt geen (financiële) ruimte zou zijn voor een 
ander beleid - hij kon zich dat tenminste niet 
voorstellen. Nu maar hopen, dat er bij zijn 
nieuwe collega's mensen zijn met een groter 
voorstellingsvermogen. Dan wordt het misschien 
nog iets met dat kabinet.

TONNY SCHUITEMA
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Bij de start van het nieuwe kabinet had Bevrijding een interview met twee 
kamerleden van de PSP, Fred van der Spek en Wilbert Willems. We vroegen 
hen naar de verwachtingen, die ze van dit kabinet hebben, speciaal op de 
terreinen, die ze in de Kamer onder hun hoede zullen nemen. Ook vroegen 
we hen naar hun gedachten over algemene politieke zaken als samenwerking 
van de drie linkse oppositiepartijen en of dit kabinet nu als links of rechts 
gekenmerkt moet worden. Op enkele punten verschillen de standpunten 
van elkaar, maar op één punt stemmen ze volledig met elkaar overeen: 
hun verwachtingen voor een echt ander beleid van dit kabinet zijn bijzonder 
laag. Of om het anders te zeggen: liberalen en sociaal-demokraten komen en 
gaan, maar de konfessionelen blijven. De buitenparlementaire oppositie 
zal zijn tanden moeten laten zien, wil er echt politieke vooruitgang geboekt 
worden.

soeiaal-demokraten konjessionelen regelmatig 
m i'cn regering samengewi rkt. komt die minder 
grot*. stabiliteit niel veel meer door bepaalde 
personen, die in het kabinet ritten en door 
de druk van de aebterbannett:
‘Dat is juist. Ik zou het alleen ontdraaien.
Het belangrijkste is de druk van de achter
bannen. Bij het C DA heb je de verheerlijking 
van Van Agt dwars door de partijstrukturen 
heen. Bij de PvdA heb je de druk van mensen, 
die vinden, dat heel strikt aan het partijpro
gramma vastgehouden moet worden.
Ten tweede heb je het probleem van personen 
die met elkaar niet overweg kunnen. Hoe lang 
dit kabinet het zal uithouden, zal dus van de 
ontwikkeling van deze twee zaken afhangen.'

s . - ’

Hoe zou je dit kabinet karakteriseren 1 
Fred van der Spek: ‘Zwak progressief'.
h 'at bedoel ie daarmee.’
‘Fr zitten aan dit kabinet konservatieve aspekten 
en progressieve aspekten, maar de progressieve 
overwegen. Daarbij reken ik ook de personen 
die erin zitten.'
Dettk je dat dit kabinet echt een kritische rol 
binnen de HA l O kan spelen, door bijvoorbeeld 
peen kernwapens te plaatsen, af te zien van 
modernisering, de rol van kernwapens terup- 
drinpen ‘
Llk denk het wel. Dat zal heel sterk afhangen van 
de druk, die van buiten het parlement uitge
oefend zal worden. Op zich was het vorige 
kabinet al kritisch ten opzichte van de NAVO 
door niet direkt een beslissing te nemen over de 
plaatsing van kruisraketten. Dat kwam door de 
druk. die van onderop werd uitgeoefend.' 
de paat er dus vanuit, dat een kritische opstel- 
linp hintten de V. 1 \() mopeiijk is ’
'Ja. Als die druk maar groot genoeg is. Dan 
bedoel ik niet alleen de druk van bijvoorbeeld 
het IKV. maar ook de druk, die vanuit de 
partijen, de achterbannen van het C DA en van 
de PvdA uitgeoefend wordt.' 
kunnen de drie linkse oppositiepartijen, de 
PSP, CPX en PPR daarbij eett rol spelen'.1 I 'ortnf 
de situatie, dat ze alle drie in de opjtosiiie zitten 
een porde aanleiding tot samenwerking o f  tot 
politieke afspraken tussen die partijen.’
'Voor gezamenlijke standpunten wel. Over 
bepaalde onderwerpen. Dat kan tot uiting 
komen bij moties en bij amendementen of 
stemmingen.'
dan wat voor onderwerpen denk je dan.’ 
'Kernwapens, kernenergie, de minima, het 
beschikbaar stellen van geld voor werkgelegen
heid (ook al wordt de terugdringing van het 
linancieringsterkort niet gehaald), de abortus. 
Maar of die kans op gezamenlijke standpunten 
nu zo groot is, weet ik niet. Onlangs hebben 
enkele PPR-mensen een oproep gedaan aan 
de PPR om zich niet te nauw met de PSP en de 
CPN te verbinden. De PPR zoekt eigenlijk 
toch veel nauwere aansluiting bij de PvdA.'
He PSP neemt eventueel het initiatief tot

n

bepaalde pezantelijke standpunten ?
'Ja'.
Op Prinsjesdag heb je voor de Ti '  dit kabinet 
minder slecht penoemd dan het vorige. Het

kabinet lijkt uok minder stabiel. Hoe lang. 
denk je, houdt dit kabinet het uit.’
‘Dat vind ik heel moeilijk te zeggen. Ik denk 
dat het CDA en de PvdA er veel aan gelegen 
is om bijeen te blijven. Omdat ik denk dat ze 
niet zo happig zijn op vervroegde verkiezingen. 
Volgens het verkiezingsonderzoek van eind 
augustus stonden ze allebei op verlies Als je 
zo'n onderzoek al serieus moet nemen. Ze 
zullen inzake de kernwapens steeds wel naar een 
kompromis proberen te zoeken, zoals bijvoor
beeld het voortdurend uitstellen van de beslis
sing om ze al dan niet te plaatsen.'
Idgenlijk is de diskussie over de minder pro te 
stabiliteit van dit kabinet vreemd. In de parle
mentaire geschiedenis van Xe der land hebben

Zijn er nu voor tilt kabinet duidelijke atsprakeft 
gemaakt over de bestrijding van de werkloos
heid’
Wilbert Willems: 'Fr zijn geen afspraken over 
de bestrijding van werkloosheid gemaakt. 
Zelfs zijn er geen getallen genoemd. Het enige, 
dat is aangekondigd, is een werkgelegenheids
plan. Fr is helemaal geen aanwijzing gegeven 
over om hoeveel werklozen het dan moet gaan 
en waar bet geld daarvoor vandaan moet komen 
Dat is allemaal nog in de schoot van dit kabinet 
verborgen.'
Denk je, dat er iets konkreets uit de hits zal 
komen
'Ik denk, dat Den Lvl best een poging daartoe
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zal doen. Maar ik vrees, dat zo’n plan gefinan
cierd wordt uit de lonen van de werknemers. 
Er vindt dan een fikse aanslag op de koopkracht 
van de mensen plaats.
In de tweede plaats zal het plan slechts heel 
oppervlakkige maatregelen kunnen bevatten, 
omdat de struktuur van het kapitalisme op 
geen enkele manier zal worden aangetast. 
Daardoor weet je bij voorbaat al het resultaat. 
Er zal geen wezenlijke oplossing van het werk- 
loosheidsprobleem gegeven worden. Je kunt 
natuurlijk 200.000 deeltijdbanen scheppen en 
zeggen, datje wat aan de werkloosheid gedaan 
hebt. Dat heb je dan misschien ook, maar het is 
volstrekt marginaal, als er 500.000 of 600.000
werklozen zijn. Bovendien wordt bij deeltijd 
loon ingeleverd zonder dat er gegarandeerde 
rechten tegenover staan. Ik heb er heel weinig 
vertrouwen in, dat het zgn. werkgelegenheids
plan werkelijk bijdraagt tot een bestrijding van 
de werkloosheid.’
Denk je, dat dit kabinet iets gaat doen op het 
gebied van milieu '
'In het regeerakkoord staat er niets of nauwelijks 
iets over in. Bovendien als er al iets in staat, 
hebben ze niet gezegd hoe ze het tegengaan 
van milieuvervuiling gaan betalen. Er spelen 
twee dingen mee. Als ze werkelijk iets willen 
doen aan de verontreiniging, die overal om zich 
heen grijpt en gegrepen heeft, dan kost dat 
miljarden guldens. Het kabinet heeft niet gezegd 
waar het die vandaan haalt.
Op de tweede plaats is dit kabinet met handen 
en voeten gebonden aan de CDA-ideologie.
Het zal daarom bedrijven niet aan banden willen 
leggen. Het zal de ondernemers en de vrije 
ondernemingsgewijze produktie willen be
schermen.
Het resultaat daarvan is. dat de bedrijven door 
zullen gaan met op de meest rendabele manier 
te produceren. En de meest rendabele manier 
is over het algemeen de rotzooi achter je kont 
laten liggen en de kosten daarvan aan de 
overheid en aan de gemeenschap over te laten.
Ik denk, dat dit kabinet hooguit met wat vergun
ningstelsels de ergste uitwassen probeert te 
kontroleren. Wij vinden, dat de vervuiler moet 
betalen en niet de gemeenschap. Als bedrijven 
veel overlast veroorzaken - dat geldt bijvoorbeeld 
ook voor kolencentrales - dan moet je naar 
andere produktiemethoden gaan zoeken. Dat 
gebeurt niet.’
Van Kemenade zit op onderwijs. Die wordt 
over het algemeen gezien als een zeer progressief 
man. Denk je nu, dat er op het gebied van 
onderwijs een verbetering te verwachten is wat 
betreft de demokratisering en de studiefinan
ciering?
‘Dat er een ander financieringsstelsel komt, 
verwacht ik wel. Fr wordt al zo lang over 
gedacht en gedubt. Of het zoveel beter wordt 
dan wat we nu hebben, moeten we afwachten, 
want uiteindelijk kost ieder beter financierings
stelsel meer geld. Ik heb niet de indruk, dat dit 
kabinet geld teveel zal hebben. Dan wordt het 
heel waarschijnlijk dat de studenten de rekening 
moeten betalen.
Ik denk wel, dat Van Kemenade als een rode 
lap op een stier zal werken op het konfessionele 
onderwijs. De konfessionelen zullen nog sterker 
op de vrijheid van onderwijs hameren en zij 
zullen zoveel mogelijk iedere demokratisering 
tegenwerken. Demokratisering is in hun ogen 
een aantasting van de identiteit van het kon fes- 
sionele onderwijs. Van Kemenade heeft nu zo 
vaak geroepen, dat hij de vrijheid van onderwijs

hoog zal houden, dat hij weinig in het werk 
zal stellen om het konfessionele onderwijs 
te demokratiseren.'
Dit kabinet is amper begonnen. Je hebt er zeer 
veel twijfels over, o f  dit kabinet een wending 
naar links zal nettien. Is volgens jou dit kabinet 
beter dan het vorige o f  even slecht'/
‘Nou, even slecht....  Ieder kabinet heeft zo
zijn eigenaardigheden. Het is zeker geen progres
sief kabinet. Het is een ondernemersgezind 
kabinet, zeg maar een rechts kabinet.'
Geen kabinet van het midden 
‘Ja, wat is het midden? Als ik praat in de tegen
stelling links-rechts, betekent links een afbraak 
van het kapitalisme en het dichterbij brengen 
van het socialisme, ontwapening en vrede. Ik 
denk, dat dit kabinet daar helemaal niet op uit 
is. Daarom noem ik het een rechts kabinet.
Maar hoe rechts het is, dat moet nog blijken.
Er zullen zeker maatregelen komen, die beter 
zijn dan die van het vorige kabinet. Daar moeten 
we achter gaan staan. Als er wordt voorgesteld 
geen kruisraketten te plaatsen, dan is dat uit
stekend en moeten we daar vóór zijn, maar 
daarmee is het kabinet nog niet meteen links

geworden. Een ander voorbeeld. Niet uitbreiden 
van kernenergie is op zich positief, maar het is 
nog niet links. Op onderdelen zullen er betere 
voorstellen komen, maar in totaal wordt het 
hele sociaal-ekonomisehe bestel in takt ge
houden.'
Js dit kabinet nu het meest positieve, dat je in de 
huidige tijd, gezien de verkiezingsuitslag kunt 
verwachten ?
‘Ik denk het niet. Met alle scepsis, die je bij de 
verkiezingsuitslag kunt hebben. Er zijn namelijk 
een heleboel stemmers, die op grond van 
koppen, van traditie, van wat de media zeggen, 
hun stem bepalen. Er is op grond van deze 
verkiezingsuitslag best een progressief kabinet 
mogelijk. maar dan had de PvdA niet zoveel 
koncessies aan het CDA moeten doen, met de 
linkse partijen moeten overleggen en eventueel 
de progressieve elementen in het CDA moeten 
losweken. Zelfs als je deze verkiezingsuitslag 
zonder de bovengenoemde reserves bekijkt, 
dan was er nog wel iets beters uit te halen dan 
dit kabinet.'

CHRIS HUINDER

Ook Wilbert Willems is nu door. Hij waagde de 
sprong naar het spreekgestoelte van de Tweede 
Kamer tijdens de behandeling van wat algemeen 
aangeduid wordt als het ‘noodwetje’ om de 
echte minima een eenmalige uitkering te geven, 
zodat deze tenminste nog enigszins hun koop
kracht op peil kunnen houden.
Wilbert had daar nogal wat kritiek op, zowel 
wat de inhoud van het voorstel betreft als de 
uitvoering ervan. Om met dit laatste te beginnen, 
is het niet vreemd - zo vroeg hij zich af - dat de 
minstens 25 miljoen die voor de uitvoering 
van het noodwetje zijn uitgetrokken voorname
lijk besteed zullen worden aan overwerk van 
vaak toch al overbelaste mensen bij de Sociale 
Diensten? Waarom met dit geld niet een aantal, 
weliswaar tijdelijke, extra arbeidsplaatsen ge
schapen? Verder had hij moeite met de haast 
waarmee dit hele plan door gebrekkige timing 
gerealiseerd moest worden: er is nauwelijks tijd 
om voldoende voorlichting te geven opdat de 
mensen die voor de uitkering in aanmerking 
komen deze ook werkelijk krijgen. Ook de 
Tweede Kamer werd door deze haast min of 
meer voor het blok gesteld: alles moest binnen 
enkele dagen afgehandeld zijn.
Inhoudelijk is het grootste bezwaar tegen een 
regeling als deze, dat er niks struktureels gedaan 
wordt aan het handhaven van de koopkracht 
van de minima. Het heeft de allure van een hap
snap beleid zoals we dat van het kabinet Van 
Agt-I, onder wiens verantwoordelijkheid het 
wetsontwerp ook was ingediend, zo goed hebben 
leren kennen. Bovendien was er heel wat aan te 
merken op de keuze van de groepen die voor

deze zogenaamde ‘eindejaarsuitkering' in aan
merking zouden komen, en welke categorieën 
er dus buitengesloten werden. In eerste instantie 
vielen onder meer alleenstaanden, ongehuwd 
samenwonenden, kleine zelfstandigen en mensen 
wier gezin in het buitenland verblijft (voor zover 
deze aan een minimuminkomen zitten) buiten 
de boot. De nieuwe minister van sociale zaken 
en zijn staatssekretaris mevrouw Dales hebben 
de boel vooral onder druk van de Kamer nog 
enigszins bijgesteld (alleenstaanden en onge
huwd samenwonenden vallen nu ook onder de 
regeling), maar bijvoorbeeld buitenlandse werk
nemers die om een of andere reden niet hun 
gezin in Nederland hebben wonen, krijgen niet 
de gezinsuitkering (max. fl. 1.450,-). Ze moeten 
het stellen met de fl. 1,150,- voor alleen
staanden.

Een amendement dat Wilbert indiende om de 
wetstekst in dit opzicht te wijzigen haalde het 
niet.
Het noodwetje werd aanvaard - ook de PSP- 
fraktie kon natuurlijk niet tegenstemmen. 
Maar Wilbert maakte de regering wel duidelijk, 
dat het naar zijn smaak hier eigenlijk om een 
fooi ging - een uitdrukking waarover mevrouw 
Dales, die die dag ook haar eerste optreden in de 
Tweede Kamer had, nogal boos werd.
Nu maar wachten op de volgende konfrontatie 
van deze twee debutanten.

TONNY SCHUITEMA



DE EERSTE SAMENWERKINGSLIJST TUSSEN PSP EN CPN !
Landgraaf. De naam van de nieuwe gemeente gelegen in het oostelijk deel 
van de oude Limburgse mijnstreek. Landgraaf is een samenvoeging van de be
staande gemeenten Schaesberg (17.000 inw.), Nieuwenhagen (10.000 inw.) 
en Ubach over Worms (11.000 inw.). Een gemeente waarin alle grote proble
men, waar Zuid-Limburg mee kampt, samengebundeld blijken te zijn: massa
le werkloosheid, een ongekende militarisering, veel pendel naar het aangren
zende Duitse gebied, en grootschalige zandafgravingen in de weinige bosge
bieden die dit dichtbevolkte deel van Zuid-Limburg bezit. Een gemeente 
waar de gevolgen van het falende herstruktureringsbeleid in een kapitalisti
sche orde voor de mensen duidelijk voelbaar is. Een gemeente waar voor 
links een berg werk te verzetten is. Een gemeente die de historie zal ingaan 
als de eerste gemeente waar PSP en CPN met een gezamenlijke kandidaten
lijst op basis van een gezamenlijk programma de verkiezingen ingaan.

ONTSTAAN SAMENWERKING PSP-CPN

We spreken met Mien Mertens (PSP) en 
Annie Kasperek (CPN) over de gevormde 
samenwerkingslijst PSP-CPN en het opgestelde 
programma. De samenwerking vindt zijn basis in 
de gemeente Ubach over Worms, waar de 
afgelopen vier jaar de steunfraktie rond de 
plaatselijke naamlijst Wils uitgroeide tot een 
bundeling van linkse mensen. Met drie mensen in 
de gemeenteraad, waaronder het afgelopen jaar 
ook PSP er Mien Mertens, en een 15 personen 
omvattende steunfraktie is er gewerkt aan linkse 
gemeentepolitiek. De meeste mensen waren in 
1978 nog niet partijgebonden, het politieke 
bewustwordingsproces versnelde zich en in 1979 
sloten allerlei mensen uit de werkgroep zich aan 
bij politieke partijen. Mien Mertens koos voor de 
PSP, Annie Kasperek in dat jaar voor de CPN. 
Sinds die tijd zitten er in de steunfraktie leden 
van PvdA, PPR, PSP, CPN en D’66 . In het 
konkrete fraktiewerk bleek dat de mensen van 
PSP, CPN en ook de PPR vaak op één lijn zaten. 
De grondslag voor samenwerking werd hier dan 
ook gelegd. Daarnaast vonden de plaatselijke 
leden van de PSP en CPN elkaar in tal van 
buitenparlementaire aktiviteiten, waarbij met 
name de strijd tegen de militarisering van de 
regio centraal stond. Belangrijk voor de nu

gevormde samenwerking is ook het feit dat er 
tussen leden van PSP en CPN in Ubach over 
Worms vaak al jarenlang goede vriendschaps
banden bestaan. Het is dan ook heel logisch dar 
PSP en CPN in deze gemeente gezamenlijk de 
verkiezingen ingaan. Voor de PSP was dat door 
de kongresresolutie van Leeuwarden, waarin 
samenwerking met o.a. de CPN in kleinere 
gemeenten werd aanbevolen, al helemaal geen 
probleem. Van Annie vernemen we dat binnen 
de CPN het distrikt in eerste instantie nogal 
huiverig stond t.a.v. een gezamenlijke lijst. 
Vooral de wat oudere leden vreesden dat door 
samenwerkingslijsten de CPN haar identiteit zou 
verliezen, De plaatselijke afdeling kwam met een 
ontwerp samenwerkingskontrakt en toen werd 
het licht op groen gezet. Sindsdien loopt alles 
heel soepel en blijkt dat de CPN alsnog ook in 
Kerkrade op een verzoek van de PSP tot 
samenwerking positief is ingegaan.

POLITIEKE KRACHTSVERHOUDINGEN

Nu PSP en CPN de krachten gebundeld hebben 
bestaat er een behoorlijke kans dat er één zetel 
behaald gaat worden. Bij de verkiezingen voor de 
Tweede Kamer in mei j.1. behaalde de PSP 1,5% 
en de CPN 2,0%. Samen zou dat goed zijn voor 
3,5%. Met 25 raadszetels ligt de kiesdeler op 4%,

er moet dus nog wat extra s aan stemmen 
gewonnen worden. Als ook de PPR aan de 
samenwerking had willen deelnemen, was de 
kiesdeler zeker gehaald. De PPR echter weigerde 
met PSP en CPN in Landgraaf samen te werken; 
ze kozen in eerste instantie voor een 
gezamenljike lijst met de PvdA. Deze laatste 
weigerde dat echter, zodat de PPR nu op eigen 
kracht aan de verkiezingen gaat deelnemen. 
Naast landelijke partijen zullen ook nu weer 
allerlei naamlijsten aan de verkiezingen gaan 
deelnemen. Er zal dan ook behoorlijk geknokt 
moeten worden om één of meerdere zetels te 
veroveren. Als het in Landgraaf lukt, is 
afgesproken dat de PSP de eerste twee jaar de 
zetel zal innemen en de CPN de laatste twee jaar.

Dit vooral om van de reeds opgedane raads- 
ervaring van Mien Mertens gebruik te maken en 
om de in het programma uitgesproken wens tot 
positieve diskriminatie voor vrouwen ook in het 
fraktiewerk van PSP-CPN tot uiting te laten 
komen.

POLITIEK PROGRAMMA

De opstelling van een gezamenlijk programma 
heeft geen problemen opgeleverd. Bij de 
progranibesprekingen bleek dat er op 
gemeentelijk nivo nauwelijks fundamentele 
verschillen van inzicht bestaan. Een van de 
belangrijke punten in het gezamenlijk 
programma is de strijd tegen de militarisering 
De nieuwe gemeente Landgraaf ligt helemaal 
ingesloten door militaire objekten. Aan haar 
grenzen de twee in aanbouw zijnde NAVO- 
wapendepots, het AFCENT hoofdkwartier in 
Brunssum en op nog geen 5 kilometer afstand 
het binnenkort startende AWACS-projekt in 
Geilenkirchen (Duitsland). Op sociaal- 
ekonomisch terrein is er aandacht gevraagd voor 
de problematiek van de honderden pendelaars. 
Op tal van terreinen bestaan hier problemen 
mee: dagelijks uitvoerige grenskontroles door 
overijverige Duitse douanebeambten, belasting-
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Sittard, nieuwjaarsochtend 1981. Eindeloos klokkengebeier verstoort de win
terse zondagsrust in het oude stadje. Over de monumentale, eeuwenoude 
stadswallen - die tien jaar geleden voor een deel van de oude binnenstad, om 
plaats te maken voor een modern winkelcentrum - spoeden zwartrokken en 
notabelen zich naar de Nieuwjaarsreceptie van B & W. Ook een delegatie van 
de PSP-Sittard is - zij het met geheel andere bedoelingen - op weg naar dit 
jaarlijkse onderonsje van het establishment. Een kwartier later hebben PPR- 
burgemeester Tonnaer en zijn wethouders hun symbolische ontslagbrief in de 
knip zitten. De regionale krant brengt de volgende dag een opvallend verslag 
van het gebeuren, kompleet met foto.
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Het CDA. dnt in Sittard samen met plaatselijke 
naamlijsten al sinds jaar en dag de dienst 
uitmaakt, heeft er dan ook wel wat moois van 
gemaakt. Al jaren is er vrijwel geen woningwet
woning meer gebouwd. I)c woningnood is 
enorm: 2.500 ingeschrevenen bij de plaatselijke 
woningbouwvereniging. Om een idee te krijgen 
van de werkelijke woningnood moet daarbij nog 
eens minstens een even groot aantal woning
zoekenden worden opgeteld, dat - terecht - geen 
enkel heil ziet in registratie bij de woningbouw- 
ve ren teint*.

Burgemeester en Wethouders doen aan Sittard- 
promotion, onder het motto “Sittard Onderwijs 
stad". Maar veel van de tientallen instellingen 
voor beroepsonderwijs die Sittard momenteel 
telt. moeten het doen met een buitengewoon 
gebrekkige huisvesting in barakken en winkel
panden. Met de huisvesting van de studerende en 
werkende jongeren is het zo mogelijk nóg 
droeviger gesteld. Op dit punt is er niet eens

sprake van een wanbeleid door B & W. maar van 
géén beleid. Kamernood, woekerprijzen en 
kraken zijn ook in Sittard het logische gevolg. 
Reden genoeg voor de PSP om in 1979 de 
kritische brochure “Studeren in Sittard" uit te 
geven.

Hrg sterk waren B & W daarentegen in het 
bouwen van lu\e-koopappartementcn, waar 
niemand behoefte aan heeft. Voor een deel staan 
deze dan ook nog steeds leeg. Geen wonder, 
welke woningzoekende heeft er nu twee ton op 
zak?

Onder druk van diverse kraakakties heeft het 
gemeentebestuur onlangs een drietal leegstaande 
panden geschikt gemaakt voor jongeren
huisvesting. Pen doekje voor het bloeden, zoals 
alras zou blijken. Want in een recent openbaar 
gemaakt ontwerp-bestcmmingsplan voor een 
deel van de binnenstad werpen B & W zich op als 
kantoorbouwkampioenen bij uitstek. Vrijwel 
alle braakliggende grond in de binnenstad krijgt 
een kantoorbestemmine in diverse bouwlagen of

een parkeerbestemming. Voor de PSP reden om 
een uitvoerig bezwaarschrift in te dienen, 
alsmede een alternatief plan waarin alle kantoor 
bestemming is geschrapt en vervangen door 
woonbestemming.

Ook op andere terreinen is de ellende in Sittard 
groot. Pen paar voorbeelden.
De werkgelegenheid bij Philips-Sittard liep de 
laatste tien jaar terug van 3.200 naar 1.700. en 
het einde van deze ontwikkeling lijkt nog steeds 
niet in zicht. 1 en voorstel van de PSP aan de 
Raad om zich aktiever met het werk
gelegenheidsbeleid bij Philips te bemoeien werd 
genegeerd.

PPG-opslagtanks staan in Sittard zodanig 
opgesteld dat bij een eventuele calamiteit het 
maximale aantal doden en gewonden zal vallen. 
Twee gigantische PPG-tanks van 200 nv* staan 
op nog geen 200 meter van het zeer drukke 
Sittardse stationsemplacement. Pen grote PSP- 
aktie heeft tot gevolg gehad dat cén van de tanks 
aan de Rijksweg inmiddels is ingegraven. Pn tot 
slot wordt het Sittardse Vrouwenhuis-in- 
oprichting door de gemeentelijke burokratic al 
jaren aan het subsidiclijntje gehouden.

STPRKP PSP IS NODIG. OOK IN 1)P RAAI)

Kortom, een situatie die schreeuwt om een 
sterke en aktieve PSP-afdeling. Pn die is er dan 
ook! De aktic- en informatiefolder “Sittard in 
Beweging" van de PSP is een vertrouwde gast 
geworden in elke Sittardse brievenbus. Talloze 
voorstellen werden eericht aan de gemeenteraad. 
Voorstellen die door de Raad steeds konsekwenl 
van tafel werden geveegd. Maar die Raad is dan

Gemeenteraadsverkiezingen in Zuid-Limburg
Op woensdag 21 oktober zijn er in Zuid- 
Limburg, vanwege een ingrijpende gemeente
lijke herindeling, vervroegde gemeenteraads
verkiezingen, Ruim 300.000 mensen kiezen 
dan in 20 nieuw gevormde gemeenten hun 
gemeenteraden. (Maastricht, Ge leen en Vaals 
blijven buiten de herindelingsoperatie en 
hebben dus geen vervroegde verkiezingen) 
De groei van de PSP, gepaard gaande met 
veel nieuwe leden, een sterkere afdelingsor- 
ganisatie en aktieve deelname aan tal van 
buitenparlementarie aktiviteiten is ook aan 
Zuid-Limburg niet voorbij gegaan. Het ts nu 
dan ook voor het eerst dat in deze regio de 
PSP op ruime schaal meedoet aan de ge
meenteraadsverkiezingen. In de gemeenten 
Sittard en Heerlen met een eigen lijst, in an
dere gemeenten met samenwerkingslijsten. 
Opvallend daarbij is dat er nu voor het eerst 
samenwerkingslijsten gevormd worden tus
sen PSP en CPN en dat de PSP nergens geza
menlijke lijsten heeft met de PvdA. De bun
deling van links in de kleinere gemeenten 
heeft zich voor wat de PSP betreft voltrok

ken ter linkerzijde van de PvdA, 
Gemeenteraadsverkiezingen bieden een uit
stekende gelegenheid om duidelijk te maken 
wat de PSP wil. Juist op het gebied van de 
gemeentepolitiek kunnen we laten zien wat 
de socialistische visie van de PSP in de prak
tijk wil zeggen. Voor ons betekent “Baas in 
eigen buurt en bedrijf' meer dan een leus: 
het is de inhoud van ons dagelijkse politieke 
werk.
Juist in Zuid-Limburg is de gemeentepolitiek 
tientallen jaren lang beheerst door plaatselij
ke belangengroepen van KVP-flater CDA) 
signatuur. Beslissingen over de hoofden van 
de mensen heen, besluiten binnenskamers of 
achter de tapkast. De PSP heeft de laatste 
tijd in Zuid-Limburg op tal van fronten de 
strijd aangebonden voor meer demokratie, 
zeggenschap voor de bevolking, stopzetting 
van de militarisering, strijd voor een goed 
milieu- en landschapsbeheer, Het is nu zaak 
om .die strijd ook in de gemeenteraden han
den en voeten te geven. Akties van onderop 
die nu vaak niet in de gemeenteraden door

klinken zuilen via de PSP en de samenwer- 
kingslijsten waarin de PSP vertegenwoordigd 
is, ook in de gemeenteraden aan de orde ge
steld gaan worden. De gemeenteraden zullen 
eidelijk eens politieke organen moeten wor
den. Het moet afgelopen zijn met het ritse
len van belangrijke zaken buiten de open
baarheid, en met een opvatting over gemeen
tepolitiek als zou het gaan om een soort alge
meen gemeentebelang voor iedereen met 
ontkenning van bestaande klassetegensteï- 
Hngen en belangentegenstellingen. De PSP 
zal in de gemeenteraad ook anderen moeten 
dwingen tot kiezen. Door zelf met initiatief
voorstellen, pittige vragen en moties te ko
men. In dit ene en het komende nummer van 
Bevrijding aandacht voor de vervroegde ge
meenteraadsverkiezingen in Zuid-Limburg. 
Artikelen en berichten samengesteld door de 
plaatselijke afdelingen en het gewestelijk be
stuur.

JAN MUYTJENS



ook werkelijk vergeven van CDA-lcden: 9 CDA- 
frakticlcdeu en wethouders, en nog eens 8 CDA- 
leden op plaatselijke naamlijsten. Fn dat op een 
totaal van 23 raadsleden. I en hoogst ongezonde 
situatie. I)e vervroegde gemeenteraads
verkiezingen van 21 oktober zijn dan ook van 
het allergrootste belang.
De diverse plaatsclijkc naamlijsten hebben zich 
inmiddels georganiseerd in het monsterverbond 
"Nieuw Sittard". dat dus te typeren is als de 
bekende “oude wijn in nieuwe zakken". Binnen 
het Sittardse CDA heelt een gigantische veldslag 
gewoed om de verkiesbare plaatsen. Cr zijn 
kandidaten die twee. drie keer overgestapt zijn 
van het C DA naar “Nieuw Sittard" en 
omgekeerd. Over programmatische punten 
schijnt men zich in die kringen aanzienlijk 
minder druk te maken.

De PSP voert daarentegen rustig en eensgezind 
kampanje voor de volgende hoofdpunten:
1. Uitsluitend nou sociale woningbouw.
2. Huizen in de stad, géén kantoren.
3. Jongeren- en bejaardenhuisvesting in de 

binnenstad.
4. l eegstaande panden vorderen.
5. Realisering Vrouwenhuis nu!
6 . Veilige straten, dus meer woonerven.
7. Behoud werk bij Philips-vestiging Sittard.
8. L P ( j moet de stad uit!
9. Binnenstad moet autovrij.

Pen raadszetcl voor de PSP in Sittard is pure 
noodzaak. Van hernieuwing van de in 1978 
verbroken samenwerking met de PvdA PPR kan 
geen sprake zijn. zolang die partijen hun 
aanspraken op een wethoudcrszetel niet 
opgeven, en de deur naar het C DA niet potdicht 
doen.

I RIC HFRMANS

“C oevorden kan het munitie-depot wel 
vergeten." Dit was de reaktie van de liberale 
gedeputeerde Willems. nadat de gemeenteraad 
van Coevorden. in februari van dit jaar. zich 
uitsprak voor de vestiging van dit depot aan de 
Gramsbergerstraat te Coevorden. Wat was 
namelijk het geval?
Op grond van het vastgestelde provinciale 
bestuursprogramma en het streekplan voor /.O . 
Drenthe konkludcerdcn CCS. (het hoogste gezag 
van de provincie) dat het aantal militaire 
objekten in Drenthe van dien aard is, dat de 
provincie één grote legerplaats dreigt te worden 
en dat uitbreiding van militaire objekten 
verwerpelijk is en nooit de instemming van GS. 
zal krijgen.
In juni. een paar maanden na deze uitspraak, 
maken CCS. dit nogmaals kenbaar aan de 
minister van defensie, door te stellen geen 
behoefte te hebben aan een gesprek over de 
vestiging van een NAVO-munitiedepot in 
Coevorden. CCS. stellen dat het standpunt 
duidelijker is en er geen bereidheid is om dit 
standpunt te herzien. Op 15 september 1981. 
dus weer enkele maanden later, is een 
meerderheid van CCS. van oordeel dat op 
bestuurlijke en staatsrechtelijkc gronden moet 
worden meegewerkt.
Triest dat CCS. om deze redenen wel bereid zijn 
mee te werken aan de verdere militarisering vanCc
Drenthe. Verwerpelijk, omdat datgene wat de 
bevolking van Drenthe beloofd is, niet 
nagekomen wordt. Als zoethoudertje stellen 
CCS. nog wel dat de normale procedures gevolgd 
moeten worden. De lieer Hoekzema. 
burgemeester van C'oevorden. kondigt na deze 
uitspraak van C..S. direkt aan dat er begin 
oktober een voorlichtingsavond voor de 
('oevorder bevolking georganiseerd wordt.

<w- -«w

Voorlichtingsavond? Dezelfde burgemeester 
beloofde herhaaldelijk dat er voor de bevolking 
hoorzittingen gepland zouden worden. Hoor-

DE EERSTE SAMENWERKINGSLIJST TUSSEN PSP EN CPN

I i.R YOlX't 11 V PAG ISA 5

technische problemen, vervoer etc. Volgens PSP- 
CPN moet de gemeente hierbij een aktief beleid 
voeren. Gezien het feit dat in de gemeente een 
grote regionale vuilstort is gelegen, is in liet 
programma opgenomen de wens van de 
Limburgse FNV om te komen tot een aantal 
regionale rccvclingsbed rijven voor
(huishoudelijk) afval. Speciale aandacht wordt 
ook gevraagd voor de massale werkloosheid in 
deze regio onder vrouwen en jongeren en aan de 
noodzaak van uitbreiding van het welzijnswerk, 
gezien het feit dat in de gemeente zoveel 
WAO'ers en (vervroegd) gepensioneerde oud- 
mijnwerkers wonen. Fen uitvoerig hoofdstuk in 
het programma over vrouwenbevrijding: meer 
feministisch-socialistische lek tuur in de 
plaatselijke bibliotheek, een aktief
werkgelegenheidsbeleid voor vrouwen, steun aan 
de op gang komende plaatsclijke vrouwen
beweging zonder inmenging in het programma.

aandacht voor de problematiek van de bijstand- 
vrouwen.

De gezamenlijke lijst van PSP-CPN telt 11 
kandidaten. Onder hen ook een aantal oud- 
inijn werkers die in vroegere ja ren aktict deel
genomen hebben aan de strijd voor een 
rechtvaardig pensioen. De lijst wordt aangevoerd 
door Mien Vlcrtens (PSP), 31 jaar en van beroep 
archiefvcrzorger bij een gemeente. Tweede op de 
lijst staat Annie Kasperek (C PN), eveneens 31 
jaar. huisvrouw en aktief in de plaatselijke 
vrouwenbeweging.
We wensen PSP en CPN in de nieuwe gemeente 
Landgraaf veel sukses toe en zijn benieuwd naar 
het resultaat op 21 oktober!

JAN MUYTJLNS en 
FRIK HFRMANS

zittingen in de normale zin van het woord, 
namelijk dat de bevolking geboord wordt. 
Voorlichtingsavonden hebben deze bedoeling 
niet. Bedoelen CCS. dit met het volgen van de 
normale procedures?

Heel duidelijk willen we stellen dat we het met 
deze gang van zaken niet eens zijn. In de eerste 
plaats omdat verdere militarisering van Drenthe 
een absurde zaak is. In het aktie program ma van 
de P.S.P. wordt duidelijk gesteld dat militaire 
oefenterreinen, opslagplaatsen en installaties niet 
in Drenthe mogen voorkomen en dat met kracht 
aktie gevoerd dient te worden tegen de opslag 
van kernwapens in Drenthe. Dat dit niet alleen 
voor Drenthe geldt is vanzelfsprekend. In de 
tweede plaats: omdat steeds weer de bevolking 
buiten spel gezet wordt zowel op gemeentelijk 
als provinciaal niveau. In de derde plaats: omdat 
mensen zich verschuilen achter het bestuurder 
zijn en daarmee ontkennen dat ze als persoon 
ook een eigen verantwoordelijkheid hebben.

Feil trieste zaak voor Drenthe.

PSP afd. I MM I N 
sub. afd. COFVORDFN

( o d v a ' h ' n i i c )

D ECEM BERREIZEN

CUBA 1981
dinamisch en fascinerend!
18 DAAGSE RO N D REIZEN  

S O C IA A L-K U LT U R E E L!  
van Havanna tot Midden-

Cuba, en
van Havanna tot Santiago 

de Cuba (Oriente)

Standplaatsreizen in 
bungalows aan de kust 

dicht bij Havanna

vanaf: f 2.450,- 
geheel verzorgd!

Vertrekdata:
19 en 23 december 1981

Vraag G R A TIS  prospelctus! 
Inlichtingen en boekingen bij

REISBU REAU  
VAN DER SCHOOR

(30 jaar ervaring!)
Koewei 7 

6843 Z L  Arnhem 
Telefoon 085 - 81.56.03
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Het brute politie-optredcn bij Dodewaard is geen 
parlementair spoeddebat waard. Bemoeienissen 
van Andrée van Es in die richting liepen op niets 
uit. Op grond van eigen waarneming en van 
uitgebreide informatie, die bij de fraktie was 
binnengekomen, wilde Andrée van Es nog 
tijdens de blokkade-aktie de kommissies van 
binnenlandse zaken en van justitie bijeen
geroepen om met de betrokken ministers over 
het politie-optreden te praten. Maar de drie 
regeringsfrakties en de VVD-fraktie waren alle 
gekant tegen zo'n gesprek met de minister. De 
regeringsfrakties wilden de regering niet in de 
wielen rijden, en de VVD vond, onder leiding 
van Wiegel, dat Van Thijn, de nieuwe minister 
van binnenlandse zaken, op een goede manier 
zijn beleid voortzette.
Stoffelen (PVDA) vond, dat de primaire

verantwoordelijkheid voor de politionele 
optreden bij de burgemeester lag. Dat mag dan 
formeel zo zijn, de burgemeester van Dodewaard 
zelf heeft gezegd, dat hij volledig gedekt werd 
door Van Thijn. En Van Thijn werd ook door 
getrouwe PVDA-sekondantcn in het aktieveld 
volledig op de hoogte gehouden van de 
Dodewaardse taferelen. Reden genoeg om deze 
minister op het matje te roepen, waarbij zijn 
collega van justitie hem dan mag vergezellen.
De bedoeling van Andrée van Es van dat gesprek 
met de minister was om daarmee het 
gewelddadige optreden van de politie zo spoedig 
mogelijk te keren, zodat de aktieweek van de 
anti-kernenergiebe weging geweldloos zou 
kunnen worden voortgezet. Voor het eerst werd 
uitermate bruut tegen deze beweging 
opgetreden, die steeds een zeer kreatieve vorm

van geweldloos verzet heeft toegepast. 
Zondag 20 september, had de PSP al een 
telegram aan Van Thijn gestuurd. Daarin werd 
hij opgeroepen de ME niet op te laten treden 
buiten het terrein van de centrale en geen 
traangas of braakgas te laten gebruiken.
De vier grotere frakties, die eerst het werk van 
de twee parlementaire kommissies volledig 
geblokkeerd hadden, wilden later wel, dat Van 
Thijn een brief aan de Kamer zou schrijven. Kon 
de minister eens op z’n gemak aan de Kamer uit
eenzetten, waarom mensen uitgerookt en in 
elkaar geslagen moesten worden.
Nu is zo’n brief altijd welkom, maar hij leidt 
alleen maar tot gepraat-achteraf. In aansluiting 
op vragen van Peter Lankhorst (PPR) heeft de 
PSP-fraktie toen maar aanvullende schriftelijke 
vragen gesteld. De antwoorden daarop zouden
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AAN DE LEDEN

Dit nummer van Ons Genoegen, het interne PSP-orgaan, vormt de tweede 
kongreskrant met stukken voor het landelijk kongres van de PSP op 31 
oktober 1981. Deze krant is een aanvulling op de eerste kongreskrant die 
je begin augustus ontving.
In deze krant tref je een aantal beleidsverslagen aan, een overzicht van de 
kandidaten voor partijbestuur en enkele organen, beleidsvoornemens van 
de kandidaten voor het partijbestuur en de wijzigingsvoorstellen (amen
dementen) die vanuit de PSP-afdelingen n.a.v. de eerste kongreskrant zijn 
ingediend. Het financieel verslag van de partij over afgelopen boekjaar 
(juli '80 - juni '81) is er nog niet helemaal af en zal in de loop van okto
ber in Ons Genoegen verschijnen.

Het kongres vindt plaats in zaal Krasnapolsky in Amsterdam, ongeveer 
tien minuten lopen vanaf NS-station Amsterdam Centraal. Het begint om 
10.30 uur precies. Niet alleen afgevaardigden van de afdelingen, maar 
ook bezoekers zijn welkom. Het is niet nodig dat bezoekers zich tevoren 
aanmelden. Uiteraard is er tijdens het kongres een kreche aanwezig. Men
sen die hiervaan gebruik willen maken worden verzocht dit tevoren te 
melden aan het kongresburo: Nico Groen, Nieuwe Looiersstraat 71, Am
sterdam, tel. 020 - 23 55 02.

In de loop van oktober organiseren de afdelingen van de PSP een leden
vergadering over de kongresstukken. Daar bepaalt de afdeling dan de in
breng van haar afvaardiging op het kongres. Die inbreng moet de inbreng 
zijn van alle leden. Bezoek daarom de ledenvergadering van je afdeling; 
deze wordt aangekondigd in het blad van de afdeling.

De partijraad heeft voor het congres de volgende
voorlopige agenda vastgesteld:

1. Opening
2. Benoeming resolutiecommissie
3. Beleidsverslagen partijbestuur en kamer 

fracties
4. Verslagen Stichting Vorming en Scholing, 

Wetenschappelijk Bureau, redactie discussie- 
rubriek On(s)Genoegen, partijraad e.a.

5. Voorstel congresvoering
6. Financieel verslag en begroting
7. Verkiezing partijbestuur
8. Verkiezing bestuur Stichting Vorming en 

Scholing, bestuur Wetenschappelijk Bureau, 
redactie discussierubriek On(s)Genoegen, 
kascontrolekommissie en beheerscommissie 
fonds bijzondere uitgaven

9. Resoluties
10. Sluiting.

BELEIDSVERSLAGEN

Hieronder volgen nog enkele beleidsverslagen die om uiteenlopende 
redenen niet in de eerste kongreskrant zijn verschenen. Het betreft 
achtereenvolgens: het algemeen beleidsverslag van het partijbestuur en 
vervolgens de beleidsverslagen van politiek vice-voorzitter, propagandist, 
hoofdredakteur Bevrijding, voorzitter RTC, de organisatiekommissie 
(te zien als bijlage bij het verslag van de organisatorisch vice-voorzitter), 
het Wetenschappelijk Buro, de Tweede Kamerfraktie en het bestuur 
van drukkerij Bevrijding. Na deze verslagen volgen een motie n.a.v. 
het verslag van de jongerensekretaris en enkele korrekties op de eerste 
kongreskrant.

ALGEMEEN BELEIDSVERSLAG VAN HET PARTIJBESTUUR  
over de periode 24 november 1980 - 4 september 1981

Verkiezingen

Een groot deel van het werk van de partij tijdens de verslagperiode 
stond in het teken van de Tweede Kamerverkiezingen. Aan een verkie- 
zingskampagne gaat een lange tijd van voorbereiding vooraf. Meer dan bij 
eerdere kampagnes is het gelukt hierbij aan de hand van een realistische 
planning te werken. Zonder de inzet van een aantal leden in met name 
de Landelijke Verkiezingskommissie was dit niet mogelijk geweest. 
Ook meer dan bij voorafgaande verkiezingen - en het debacle van 1977 
indachtig - is al in een vroeg stadium getracht gedachten te vormen 
over de te voeren propagandistische lijn. Met name de PvdA bleek 
in de kampagne van 1977 dankbaar gebruik te maken van vertekening 
van de PSP-opvattingen to t het aan de kant blijven staan terwijl anderen

hun handen vuil maken. Een en ander is uitgemond in de resolutie 
die door het Leeuwarder Kongres werd aangenomen. De bedoeling hier
van was in de propaganda duidelijk te maken dat de PSP, zonder iets van 
haar verdergaande doelstellingen in te leveren, meer dan welke partij 
ook zou opkomen voor de uitsluiting van CDA en VVD in het kabinet 
en dus zeker niet de weg daarheen zou blokkeren. Dat was van belang, 
gezien het grote aantal kiezers dat zich aangetrokken voelt tot onze 
standpunten, maar uit machtspolitieke overwegingen (die goeddeels niet 
terecht zijn) al in het stemhokje begint in te leveren. Liet propaganda
materiaal dat onder verantwoordelijkheid van het partijbestuur tot stand 
is gekomen, baseerde zich op de resolutie van Leeuwarden en het verkie
zingsprogramma. Daarbij was uiteraard het streven de partij wat betreft 
de propaganda op één lijn te krijgen.
In de hele partij is tijdens de kampagne enthousiast en hard gewerkt. 
Minder enthousiast was het partijbestuur over het feit dat de lijsttrekker 
de resolutie beschouwde als het resultaat van een voorbijgaande 
verstandsverbijstering en een proagandistische benadering koos die met 
de overige propaganda op gespannen voet stond. Het partijbestuur heeft, 
met beperkt sukses, getracht de verschillende lijnen bij elkaar te krijgen 
en althans te voorkomen dat de verschillen al te duidelijk in het oog 
zouden springen. Zo is ervan afgezien ter korrektie van de beeldvorming 
tegenverklaringen uit te geven. In het algemeen helpt een dergelijkè 
situatie niet de kracht van een kampagne te vergroten. Dit wreekte zich 
met name bij het naderen van de verkiezingsdatum, toen de PvdA na een 
aantal valse starts een krachtige kampagne begon te voeren en zich daar
bij vooral tegen de partijen aan haar linkerzijde keerde. De onduidelijk
heid die zo ontstond over de opstelling van de PSP bood ook de ruimte
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waarin de onzindelijke advertentiekampagne van de PPR in de laatste 
dagen voor de verkiezingen ('De CPN mag niet, De PSP wil niet!') effekt 
kon sorteren.
Voor veel konsternatie in de kampagne zorgde het 'Villa-VPRO-incident'. 
In een VPRO-programma deed Van derLek de niet onjuiste, maar voor 
meer uitleggingen vatbare uitlating 'Dat zal wel moeten' (namelijk met 
de PvdA praten over het aantal kernwapenraketten voor we het eens 
zouden kunnen worden). In de omlijsting werd dit door de presentator 
van het progrmma met nadruk in een onbedoelde richting geïnterpre
teerd: de PSP zou bereid zijn een aantal kernwapentaken te slikken 
en doet dus wel principieel maar is in wezen even onbetrouwbaar als de 
grote partijen. De Volkskrant deed hier een aantal forse scheppen boven
op door de ochtend voor de uitzending een artikel op de voorpagina te 
plaatsen over een opzienbarende ommezwaai in de PSP, waarin de 
interpretatie van VPRO-Villa werd overgenomen en geïllustreerd met 
onjuiste en bovendien uit het verband gelichte citaten, zonder (wat toch 
voor de hand gelegen had) een en ander na te trekken bij Van der Lek of 
het partijbestuur. Kortom, iets wat we eerder van de Telegraaf verwacht 
hadden. Uiteraard is onmiddellijk alles in het werk gesteld om duidelijk 
te maken dat de PSP onverkort vasthield aan de eis: alle kernwapens uit 
Nederland. Niettemin zal een en ander ons wel schade berokkend 
hebben.
Ondanks de geschetste problemen kunnen we terug zien op een goed 
verkiezingsresultaat, al zullen velen bij de hooggespannen verwachtingen 
iets teleurgesteld zijn. De sprong van een naar drie zetels betekent een 
broodnodige versterking voor ons werk in de Tweede Kamer. De moge
lijkheden het werk van de Tweede Kamerfraktie en het overige werk 
van de partij met elkaar te verbinden - wat vanuit onze visie op het 
parlementaire werk van groot belang is - zijn aanzienlijk verbeterd. 
Het partijbestuur en de Tweede Kamerfraktie hebben inmiddels een 
aantal afspraken gemaakt die een intensiever kontakt inhouden.

Politieke situatie

Net als de voorafgaande jaren heeft het rechtse kabinet zijn afbraakpoli- 
tiek zonder krachtige gebundelde maatschappelijke tegenstand verder 
kunnen uitoefenen. Het zou kunnen lijken dat men de moed opgegeven 
heeft omdat deze stoomwals toch niet te stoppen is. In onze analyse is 
echter de belangrijkste oorzaak van de zwakte van de tegenbeweging het 
ontbreken van een perspektief op een progressieve sociaal-ekonomische 
politiek dat door de gehele arbeidersbeweging gedragen kan worden. Met 
name de PvdA geeft blijk van een ekonomisch denken dat niet wezenlijk 
afw ijkt van dat van het huidige CDA-VVD kabinet en komt daarbij, zij 
het op minder botte wijze, ook uit op varianten van "de broekriem aan
halen".
Daartegenover staat gelukkig dat de vredesbeweging en anti-kernenergie- 
beweging ongebroken zijn en eerder in kracht toenemen. De afgelopen 
tijd tekende zich met name in de anti-kernenergie- en kraakbeweging een 
sterke neiging af zich af te keren van politieke partijen die aan het "parle
mentaire spel" deelnemen. De PSP heeft zich hierdoor niet laten af
schrikken om solidair te zijn met deze bewegingen, ook niet waar wij 
aanleiding zagen vraagtekens te zetten bij de gehanteerde strategie. De 
diskussie hierover kan ons' insziens het vruchtbaarst gevoerd worden van
uit een positie van solidariteit, to t uiting komend in het daadwerkelijk 
ondersteunen van de te voeren akties.

De vrouwenbeweging lijk t in een zekere impasse te verkeren. Vanaf het 
begin van de "tweede feministische golf" is deze sterk heterogeen van ka
rakter, waarbij de strijd voor een progessieve abortuswetgeving voor een 
verbindend element zorgdroeg (zoals de strijd voor vrouwenkiesrecht 
rond de eeuwwisseling). Ondanks het feit dat de nieuwe abortuswet, met 
zo'n krappe meerderheid door het parlement geloodst, niet aan de gestel
de eisen tegemoetkomt en de gegroeide praktijk ontkent, valt te vrezen 
dat het perspektief op een goede wetgeving voorlopig gering is. Mogelijk 
kunnen nieuwe perspektieven geopend worden door de strijd voor ar
beidstijdverkorting (die nu onhaalbaar schijnt, maar op den duur onver
mijdelijk zal blijken) duidelijker te verbinden met de strijd voor een 
eerlijke verdeling van het werk bïnnens- en buitenshuis.

De verkiezingsuitslag, hoewel gunstig voor de PSP, geeft over het geheel 
weinig reden to t optimisme. Ondanks het verlies van de meerderheid 
voor de zittende rechtse koalitie, is er sprake van een verschuiving naar 
rechts. Dit wordt versterkt door de verrechtsing, met name op sociaal- 
ekonomisch gebied, van een partij als D'66. Op het moment dat d it ver
slag geschreven wordt, is de meest aannemelijke variant dat een CDA- 
PvdA-D'66-koalitie geformeerd zal worden. Deze zal gekenmerkt worden 
door een aanzienlijk rechtser beleid dan het kabinet Den Uyl dat in 1973 
to t stand kwam. Het perspektief op een progressiever kabinetsbeleid dat 
afgedwongen wordt door een progressieve meerderheid in het parlement, 
is eerder met acht dan met vier jaar naar de toekomst verschoven. Niet al
leen de grenzenloos schijnende bereidheid to t koncessies van de PvdA, 
die bij de onderhandelingen haast "strijdpunten" te kort komt om in te 
leveren, maar ook het gebrek aan oppositie van de PvdA in de afgelopen 
kabinetsperiode, voorspelt weinig goeds.

De konklusie is gewettigd dat de oppositie in de komende jaren, naast de 
bijdrage die door de strijd van de progressieve bewegingen wordt gele
verd, op het "partijpolitieke" niveau voornamelijk gedragen zal moeten 
worden door PSP, CPN en PPR. De kracht van deze oppositie zal sterk 
afhangen van de mate waarin het mogelijk is alternatieven voor het huidi
ge beleid te ontwikkelen die ais perspektief kunnen dienen voor de strijd 
van de arbeidersbeweging. Daartoe is een sterkere samenwerking nodig 
dan in het verleden het geval was. Voorwaarden voor een vruchtbare sa
menwerking zijn de bereidheid te werken op basis van gelijkwaardigheid 
en met erkenning van en respekt voor ieders politieke identiteit. Het ver
anderingsproces dat zich in de CPN voltrekt, heeft hiertoe de mogelijk
heid geschapen. De (betrekkelijk toevallige) omstandigheid dat de drie 
partijen nagenoeg even sterk uit de verkiezingsuitslag naar voren zijn ge
treden, werkt hierbij objektief gezien gunstig.

Zeker als de PvdA aan de regering zal deelnemen, zal een dergelijke sa
menwerking bij haar onvermijdelijk de neiging oproepen zich sterker te
gen de partijen aan haar linkerzijde af te zetten. Het is voor de mogelijk
heden op lange termijn van het grootste belang deze neiging tegen te gaan 
door voortdurend, hoe moeizaam dat ook zal zijn, te trachten de PvdA 
bij de maatschappelijke beweging te betrekken en het haar niet gemakke
lijk te maken zich als grootste partij van de arbeidersbeweging geïsoleerd 
op te stellen. Waar mogelijk moet ernaar gestreefd worden de PvdA, of 
de meest progressieve delen daarvan, te betrekken bij het ontwikkelen 
van een politiek alternatief.

Kontakten met andere partijen

Met PvdA, PPR en (eerst EPV, later) EVP bestaat op bestuursnivo sinds 
mei 1980 een hernieuwd geregeld kontakt in de vorm van het zogenaam
de voorzittersoverleg. Uit d it overleg zijn gesprekken voortgekomen over 
de thema's energiebeleid en sociaal-ekonomisch beleid. Een verslag van 
het gesprek over energiebeleid verscheen in brochurevorm in mei, terwijl 
een verslag van het tweede gesprek binnenkort zal verschijnen. De bedoe
ling is dat deze gesprekken worden voortgezet over andere onderwerpen. 
Op initiatief van de PSP is uit het overleg ook een werkgroep gevormd 
om de mogelijkheden te bekijken van gezamenlijke aktie tegen racistische 
tendensen. Aan deze werkgroep neemt ook de CPN deel.

Hoewel het nog niet mogelijk bleek de PvdA zover te krijgen dat ook de 
CPN voor het "voorzittersoverleg" kon worden uitgenodigd, is toch een 
zekere kentering in de houding van de PvdA te bespeuren. Belangrijk 
hierbij is de nota die het partijbestuur van de PvdA, in opdracht van het 
kongres, zal opstellen en binnenkort in deze partij ter diskussie zal stel
len.

Een geregelde vorm kwam ook to t stand met de CPN. Begonnen als een 
bilateraal gesprek, op ons initiatief, werd het vervolgens uitgebreid met 
de PPR. Deze gesprekken leidden tot de lijstverbinding tussen PSP en 
CPN bij de Tweede-Kamerverkiezingen, in overeenstemming met het be 
sluit van het januarikongres in Den Bosch. De PPR gaf de voorkeur aan 
lijstverbinding met de PvdA. In het kader van dit overleg is ook een uitge
breide gedachtenwisseling gehouden over sociaal ekonomisch beleid. Hie 
Hierbij bleek dat de verschillen in benadering, die zich nog het sterkst 
manifesteren tussen CPN en PPR, wellicht minder overbrugbaar zijn dan 
op het eerste gezicht zou lijken. De overeenkomsten zijn in ieder geval 
sterk genoeg om een basis te bieden waarop zou kunnen worden samen 
gewerkt. Met het aftasten van de bereidheid lijstverbinding en/of geza
menlijke lijsten bij de komende staten- en raadsverkiezingen te bevorde 
ren, in overeenstemming met de opdracht van het kongres van Leeuwar
den, is een eerste begin gemaakt. De totstandkoming van gezamenlijke 
lijsten, in wisselende kombinaties van PSP, CPN en PPR, bij raadsverkie
zingen in een aantal Zuidlimburgse gemeenten als gevolg van een gemeen
telijke herindeling, is door alle drie de betrokken partijen positief be
groet.

Werkwijze partijbestuur

Nog steeds geldt dat het partijbestuurslidmaatschap een zware belasting 
betekent en niet of nauwelijks bevredigend kan worden uitgeoefend door 
leden die daarnaast een volledige dagtaak hebben. Door de aandacht voor 
de verkiezingsstrijd is d it probleem in de verslagperiode minder aan het 
licht getreden. Toch zijn ook nu weer mogelijkheden to t PSP-initiatieven
noodgedwongen onbenut gebleven. Een bron van frustratie is dat vaak 
werk onder zo hoge druk verricht moet worden dat de kwaliteit ervan 
daardoor te sterk inboet, of dat werk voor niets verricht b lijk t omdat la
ter iets spaak loopt. Een aantal gedachten over mogelijkheden het rende
ment van het partijbestuurswerk te verbeteren, worden op het ogenblik 
nader onderzocht. De instelling van de partijbestuursfunktie "sekretaris 
sektie extern" moet ook in dit licht gezien worden. Gezien de financiële 
situatie van de partij is er weinig mogelijkheid op uitgebreider schaal over 
te gaan tot mogelijkheden to t "vrijstelling". De konklusie dringt zich 
echter op dat d it op den duur onvermijdelijk is.
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Problemen bij het uitwerken van een afdrachtregeling voor de kamerle
den overeenkomstig de besluiten van Leeuwarden, leidden to t ernstige 
wrijvingen binnen het partijbestuur. De to t dan toe toch al onder druk 
staande kollegiaIe sfeer is hierbij niet verbeterd. Door te pogen op het 
partijbestuursweekend in februari de zaak uit te praten, is de lucht enigs
zins, maar niet geheel, opgeklaard.

Diversen

Mede door tijdgebrek is het werk van de door het partijbestuur ingestelde 
kommissie die zich moest buigen over de in Leiden gerezen problemen 
(voornamelijk toegespitst op het werk van de gemeenteraadsfraktïe), niet 
op bevredigende wijze afgerond. Een rapport met voorlopige konklusies 
en aanbevelingen, door de kommissie opgesteld, is wel in konceptvorm 
aan de meest betrokken kamerleden beschikbaar gesteld, maar niet, zoals 
de bedoeling was, aan alle betrokken leden toegezonden. Inmiddels zijn 
wel de belangrijkste aanbevelingen door de afdeling, al of niet op eigen 
initiatief, opgevolgd. Doordat bovendien een aantal van de meest betrok
ken leden zich terugtrokken - wat op zich door het partijbestuur be 
treurd wordt -, is de scherpte van het konflikt verminderd.
Tussen de Landelijke Verkiezingskommissie en het bestuur van de PSP- 
jongerengroepen ontstond een konflikt over de inhoud van een verkie
zingskatern, gericht op de doelgroep van jongeren. De LVK had daarvoor 
medewerking gevraagd aan de PSP-jg. Het ging hierbij nadrukkelijk om 
propagandamateriaal van de PSP. Het voornemen van de LVK in de b ij
dragen, geleverd door de PSP-jg, wijzigingen aan te brengen, werd door 
de laatsten ervaren als betutteling, censuur, en miskenning van de auto
nome positie van de PSP-jg. De LVK stelde daar tegenover dat het hier 
niet om propagandamateriaal voor de PSP-jg ging, maar om PSP-materiaal 
dat onder haar verantwoordelijkheid to t stand kwam, zodat zij de taak 
had dit waar nodig in overeenstemming te brengen met het programma 
en de propagandistische lijn van de PSP. Het partijbestuur onderschreef 
deze zienswijze van de LVK, maar vroeg haar wel daarbij 'In  ernstige ma
te" rekening te houden met de verlangens die bij de PSP-jg leefden. Dit 
als overbruggingspoging bedoelde besluit had niet het gewenste effekt. 
Het partijbestuur heeft vervolgens getracht zich te onthouden van stap
pen die to t een verdere eskalatie zouden kunnen leiden, zonder overigens 
op het eerder ingenomen standpunt terug te komen. Een aanbod, vanuit 
de afdeling Rotterdam, to t de instelling van een kommissie van goede 
diensten, is door het partijbestuur aanvaard. Het partijbestuur heeft daar
naast een kommissie ingesteld om te adviseren over het beleid dat de PSP 
moet voeren nmet betrekking to t haar jongerenorganisatie. Over de eisen, 
in een later stadium door het PSP-jg-kongres gesteld voor verder kontakt 
met de PSP, moet het partijbestuur zich nog beraden.

Al lang bestaat het streven te komen to t een eensluidend arbeidskontrakt 
voor het personeel van de PSP en van de aan de PSP verbonden instel
lingen met een eigen rechtspersoonlijkheid. Ondanks het feit dat de to t
standkoming hiervan een moeizaam verlopen proces is - waarbij zowel 
knelpunten te signaleren zijn bij de medewerkersraad, ingesteld vanuit 
het personeel, als bij het dagelijks bestuur, dat statutair verantwoordelijk 
is voor het personeelsbeleid van de PSP -, zijn hiermee zodanige vorderin
gen gemaakt dat het binnenkort van kracht zal kunnen worden.

Tot slot

Ondanks de moeilijke politieke situatie liggen er mogelijkheden de PSP 
als politieke faktor in Nederland in betekenis te laten groeien. De verster
king, zowel op organisatorisch als op politiek en elektoraal gebied, en de 
vergroting van het aantal Kamerzetels, leggen hiervoor een goede basis. 
Toch zal het hard werken zijn om deze mogelijkheden ook te benutten. 
Hier ligt niet alleen een taak voor het nieuw te kiezen partijbestuur, maar 
ook, en vooral, voor afdelingen en gewesten, voor alle leden die zich w il
len inzetten voor de strijd voor socialisme en ontwapening.

is de sektie toebedacht: het adviseren van het PB over politieke vraag
stukken en het voorbereiden van besluitvorming op dat terrein. Een 
moeilijkheid is echter dat de diverse politiek sekretarissen elk hun eigen 
terrein hebben, binnen dat terrein (meer of minder) initiatieven ontplooi
en die ze ook wel rechtstreeks aan het PB kunnen voorleggen als dat
i.v.m. de besluitvorming (principiële kanten, financiën, prioriteiten) no
dig is, dan wel gewoon uïtvoeren, voorzover dat duidelijk binnen hun 
kompetentie valt. Dat is dan ook wat meestal gebeurt. Daardoor b lijft de 
funktie van de sektievergaderingen wat mistig, hetgeen o.a. ook tot uiting 
komt in een nogal matig bezoek. Bovendien is voor werkelijk diepgaande 
diskussie de tijd (van 20.00 - 22.00, 1 x per veertien dagen) weer te kort. 
Ik heb geprobeerd in de besprekingen wat meer struktuur te brengen 
door een strakke agendering, het gebruiken van de sektie als klankbord 
voor eikaars initiatieven, uitwisseling van suggesties en een zekere voort- 
gangskontrole. Tot nu toe is daar wel iets van terecht gekomen, maar nog 
niet zoveel. Gedeeltelijk lag dat natuurlijk ook weer aan de verkiezingen: 
enerzijds waren daardoor dikwijls veel mensen afwezig (op verkiezings- 
pad), anderzijds vroegen dikwijls propagandistische zaken om voorrang. 
Toch is er, ook naar de mening van verschillende politiek sekretarissen, 
wel zinvol werk gedaan in de sektie vergaderingen. Of het inderdaad mo
gelijk is de Sektie Extern om te smeden tot een politiek voorbereidings- 
kollege b lijft voor mij toch de vraag. In ieder geval zullen daarvoor dan 
andere en beter werkende procedures moeten worden bedacht.
In de verslagperiode heb ik verder uiteraard deelgenomen aan het be
stuurlijke routinewerk, politieke besluitvorming, e.d. Van de specifieke 
beleidsvoornemens, bemoeienis met de strategie-diskussie en het bevorde
ren van met name een stellingname op sociaal-ekonomisch terrein, is 
door de hierboven al genoemde oorzaken, niet zóveel terecht gekomen. 
Natuurlijk heb ik mij beziggehouden met dat wat er in de partij aan be
sluitvorming op dat gebied gaande was, o.a. in SVS verband, door het 
WB, in de SEK, etc. en daar naar vermogen aan bijgedragen.
Verder heb ik deelgenomen aan besprekingen, zoals het voorzittersover- 
leg met PvdA, PPR, EVP, en kontakten onderhouden met diverse organi 
saties als de Vereniging Dienstweigeraars, de Chilibeweging (o.a. bespre 
kingen met de ABN), e.a. In mijn funktie heb ik ook deelgenomen aan 
een aantal andere manifestaties zoals een diskussie in de Populier over 
Milieu en Werkgelegenheid en het politieke forum van IKV, Pax Christi 
en Stop de Kernwapenwedloop. En uiteraard waren er ook nogal wat 
kontakten naar de pers, radio e.d. (dat laatste zoals bekend niet steeds 
helemaal zonder kleerscheuren).

BRAM VAN DER LEK

BELEIDSVERSLAG VAN DE VZ. RTC 1980 - 1981

Een laatste beleidsverslag van mijn hand, omdat ik als vz. RTC of voor 
een andere funktie binnen de PSP voorlopig niet beschikbaar ben. 
Een verslag over een jaar waarin veel hetzelfde bleef als in voorgaande 
jaren:
— onze visie op het propagandistisch gebruik van radio en televisie 

voor de partij, vooral in een verkiezingsperiode,
— de politiek inhoudelijke en technische voor- en nabesprekingen van 

de programma's en de archivering ervan,
— de samenstelling van de RTC en de aandacht voor bijscholing van de 

RTC-leden zelf,
— de konstante zorg voor het programmabudget,
— de samenwerking met andere partijgeledingen,
— de uitbreiding van zendtijd voor politieke partijen, de verhoging 

van de uurvergoeding voor radio en tv door de Regeringscommissaris 
voor de Omroep en de vergroting van de technische faciliteiten door 
de NOS.

Uitvoerig heb ik over deze punten in vorige beleidsverslagen geschreven 
en ik vraag eenieder die deze opsomming wat sumier vindt deze verslagen 
erop na te slaan.
Enkele punten wil ik aanvullen of toelichten vanwege een nieuw aspekt 
of een konkreet probleem.

BELEIDSVERSLAG POLITIEK VICE-VOORZITTER De RTC kwam in een vergadering met de LVK tot goede afspraken
over de inhoud van 4 televisie- en 5 radioprogramma's in de verkiezings- 

Dit verslag handelt over een tamelijk korte periode, nl. van december periode, aansluitend op de centrale thema's van de verkiezingsstrijd en 
1980 to t juni 1981. Ik geloof niet dat ik mag zeggen dat ik er in geslaagd het gebruik van de andere propagandamiddelen. De uitvoering van een 
ben in die periode een erg duidelijke inhoud aan de funktie van PVV te LVK-RTC besluit om van gemaakte televisieprogramma's een 30 minuten 
geven. Enerzijds hangt dat natuurlijk samen met de verkiezingsperiode, durende samenvatting te maken voor gebruik als propagandamiddel 
waarin ik nogal intensief was ingezet (35 spreekbeurten, forums e.d.). tijdens de verkiezingsperiode werd helaas verhinderd door ernstige pro- 
Anderzijds met het nogal ongrijpbare van de betreffende funktie: de po- blemen over betaling van declaraties en rekeningen van derden. Het RTC- 
litiek wordt door de partij gemaakt, denkbeelden, initiatieven e.d. komen gd dat verantwoordelijkheid voor de totstandkoming van de film  op zich 
van politiek sekretarissen, themagroepen, en vele anderen, brochures, had genomen schortte zijn werkzaamheden voor de RTC op totdat de 
teksten, etc. worden gespreid door de partij voorbereid en gemaakt, als betalingen goed geregeld waren (zie verder financiën).
PVV kun je hoogstens wat stimuleren, coördineren en verbindingen leg
gen, wat ik naar vermogen ook wel gedaan heb. De RTC heeft te weinig programmamakers/sters. Dat bleek al in de ver-
De PVV is verder voorzitter van de Sektie Extern in het pb. In de verslag- kiezingsstrijd en zal na de vakantie nog duidelijker merkbaar worden, 
periode heb ik geprobeerd wat meer vorm te geven aan de besprekingen \ / ia de School v.d. Journalistiek, de Film- en TV-akademie en een 
van dit orgaan. De sektie bestaat, zoals bekend zal zijn, u it de politiek se- oproep in Bevrijding hopen we de RTC te kunnen versterken. Ook een 
kretarissen, de sekretaris LWPW en de Politiek vicevoorzitter. Als funktie medewerker/ster voor produktionele en financiële taken is welkom.
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Voor nieuwe medewerkers hanteert de RTC globale maatstaven als partij
politieke scholing en technisch kunnen, waarnaast de RTC intern en 
extern (NOS) mogelijkheden heeft om nieuwe leden in te werken en te 
begeleiden.

Ook dit jaar weer programma's die mislukten, het net niet waren, het wel 
deden voor het luisterend/kijkend publiek maar voor de mensen met een 
partijbril op weer niet, of gewoon goed waren. Een in de partijraad 
geuite kritiek op sommige programma's was ook al onze kritiek, of van 
een deel van ons. Onderling sparen wij elkaar niet en met complimentjes 
zijn we zuinig.
Het agendapunt 'financiën', weerkerend op iedere RTC vergadering en 
zelfs enig punt op een extra RTC vergadering met de algemeen penning
meester, werd het afgelopen jaar een voortdurende en escalerende bron 
van ergernis. Uiteindelijk schortte een van de programmamakers zijn 
werk voor de RTC op en raakten anderen minder gemotiveerd.
De problemen waren (zijn?) van drieërlei aard:
— sedert het partijburo vanaf begin 1980 de rekeningen van derden en 

de declaraties van de RTC-leden betaalt, is met een grote regelmaat 
daarin vertraging opgetreden. Soms to t drie maanden. De gevolgen: 
de RTC-leden investeerden soms grote bedragen in de partij ook 
omdat de 'voorschotregeling' slecht werkte - en derden gingen vanwege 
de late betalingen en het gezeur erover hun werkzaamheden voor de 
partij naar een tweede plan schuiven of kontante betaling vragen.

— bij sommige leden van het pb groeide de opvatting dat op onderdelen 
van de RTC-begroting drastisch bezuinigd kon worden (o.a. op reis
kosten), waardoor het programmamaken o.i. in gevaar kwam. Zo werd 
het besluit van het db om als norm voor een reiskostenvergoeding 
voor alle PSP-leden de openbaar vervoerkosten te hanteren door de 
RTC onaanvaardbaar gevonden. Programmamakers moeten voor radio 
en televisieopnamen noodzakelijkerwijs per auto reizen en zij willen 
de daarvoor gemaakte kosten kunnen blijven declareren.

Na behandeling in het pb en een gesprek met de algemeen penning
meester werd de RTC toegezegd dat een andere verwerking van declara
ties en rekeningen moet leiden to t een betaling binnen vier weken, en 
dat de uitgaven van de RTC, mits deze binnen de begroting blijven, 
ter beoordeling zijn van de algemeen penningmeester en de RTC, waar
door o.a. autokostenvergoeding mogelijk b lijft. De komende tijd zal 
leren hoe hard deze afspraken zijn, waarbij ik nu al aanteken dat recente 
ervaringen betreffende het eerste punt niet hoopgevend zijn.
— de kosten van het maken van de tv-programma's stijgen snel door de 

verhoogde prijzen van materiaal en toeleveringsbedrijven. De ver
goeding van de Regeringscommissaris volgt deze stijging nauwelijks. 
Het gebruik van niet-professionele video en super 8 film  vinden wij 
kwalitatief beneden de norm en stuit ook op uitzendproblemen. 
Dus proberen wij zo goedkoop mogelijk te werken op 16 mm kleur en 
leggen onszelf bezuinigingen op.
Het besluit van het pb om ook de RTC in zijn bezuinigingen te be
trekken vinden wij voorbarig en onjuist, omdat er nog geen inzicht 
bestaat hoe groot de noodzakelijke RTC uitgaven het afgelopen 
jaar geweest zijn en deze, ondanks onze zuinige aanpak, waarschijnlijk 
het beschikbare budget hebben overschreden.

De samenwerking met en inbreng in andere partijgeledingen (pb, penp, 
LVK en SVS) is het afgelopen jaar gering geweest. Ikzelf was nauwelijks 
meer in staat de vele vergaderingen bij te wonen en ik werd zo mogelijk 
vervangen door een ander lid van de RTC.
Wel konden met de LVK afspraken gemaakt worden over de verkiezings
programma's en werkte ik mee aan de sprekerstrainingen, opgezet door 
de SVS.

Samen met 7 andere politieke partijen werd op ons initiatief verdubbe
ling van zendtijd aangevraagd. Een besluit van de minister valt spoedig 
te verwachten. Het 'meerpartijenoverleg i.v.m. zendtijd politieke partijen' 
heeft intussen haar werk voortgezet om meer NOS faciliteiten te ver
krijgen en de uurvergoeding voor radio en televisie te verhogen. Aan d it 
overleg werd niet deelgenomen door het CDA ('wij hebben nog geen
mening') en het SGP (wil geen zendtijd hebben).

*

Ik wens jullie een goed kongres en veel inspiratie bij jullie politieke 
werk in de toekomst. Tot ziens.

GAB TOBY 
ex vz RTC

Bijlage

29 okt.
12 nov.
26 nov.
10 dec.
24 dec.

7 jan. 1981 
21 jan.

4 febr.
18 febr.
4 maart

18 maart 
1 april

15 april 
29 april 
15 mei 
20 mei
10 juni
24 juni

televisie

8 okt. 1980 
17 dec.
25 febr. 1981

11 mei
19 mei 
3 juni

IVIE optreden en justitie 
De staat als terrorist 
PSP kongres en verkiezingsstrategie 
Bewapening en arbeidsplaatsen 
Vredesmars Steenwijk 
Werkgeversmentaliteit over kernenergie 
Anti-racisme aktiviteiten 
Wapenexport - werkgelegenheid 
(Jeugd) werkloosheid 
Heksentoer met PSP vrouwen 
Midden Amerika
kernenergie (verk. programma t/m 20 mei)
ontwapening
emancipatie
werkloosheid
jongeren (H3)
Kunstbeleid
Politie: diender of commando?

Dodewaard gaat dicht 
'Blauwe bonen': honger en bewapening 
Kerntaken-werkgelegenheid en presentatie drie lijst
trekkers
Nota bedrijven in moeilijkheden: van Gelder Papier 
Diverse verkiezingsitems
PSP: opkomst, verkiezingsuitslag en nieuwe Tweede 
Kamerfraktie.

BELEIDSVERSLAG ORGANISATIE KOMMISSIE 
SEPTEMBER 1980 - AUGUSTUS 1981

organisatiedagen
Zoals in het vorig beleidsverslag stond heeft de OK zich beziggehouden 
met een andere opzet van de organisatiedagen. Na gesprekken gevoerd 
te hebben met alle gewestbesturen is besloten dat OK materiaal zou 
verzorgen over het onderwerp 'afdelingsorganisatie en gemeentepolitiek'. 
Om zo de noodzakelijke verbinding te leggen tussen het organisatiepro
bleem en het politiek aktief zijn. Dit heeft geleid to t de uitgave van het 
SVS bulletin nr. 35 over dit onderwerp. Dit bulletin is door een 12 tal 
gewesten afgenomen. 10 gewesten hebben in de loop van het jaar een dag 
voor de afdelingen belegd waarop dit onderwerp centraal stond. In de 
meeste gevallen heeft de OK voor een inleider gezorgd. De OK wil 
voortgaan op de weg van het direkt verbinden van organisatorische en 
politieke scholing.

Voor nieuwe voorzitters, sekretarissen en penningmeesters van afdelingen 
heeft de OK in maart een dag belegd om over de taken van deze funkties 
te praten. Dit aan de hand van programma's zoals die in het vorig seizoen 
zijn gehouden, maar wel met meer nadruk op het inventariseren van de 
problemen. Deze dag is slecht bezocht: 10 mensen van 5 afdelingen. 
De OK wil ieder jaar in het voorjaar zo'n dag organiseren. Met aantrekke
lijker programma en betere opkomstbevordering.

afdelingsonderzoek
Het afdelingsonderzoek is dit jaar afgerond. Drie minder goed draaiende 
afdelingen zijn een tijd  lang begeleid vanuit de OK om zo enerzijds 
konkrete steun te verlenen en anderzijds meer inzicht te krijgen in 
achterliggende oorzaken van slecht funktioneren en oplossingen te 
vinden die algemeen toepasbaar zijn. Dit heeft geleid to t enkele notities 
over opzetten/reaktiveren van afdelingen die in het verdere werk van de 
OK gehanteerd zullen worden.

herschrijving kaderboek
Aan de herschrijving van het kaderboek is de laatste maanden van het 
verslagjaar weer gewerkt. Er is echter vertraging. Najaar 1981 moet de 
herschreven versie van de persen rollen.

funktioneren afdelingen/gewesten op het platteland
De OK heeft een antal malen, mede n.a.v. ervaringen opgedaan in niet- 
verstedelijkte gebieden, gediskussieerd over de moeilijke taken van 
afdelingen en gewesten in deze gebieden. Dit heeft geleid to t o.a. stukken 
die in het kaderboek verwerkt zullen worden alsmede to t meer aandacht 
voor deze gebieden bij de OK aktiviteiten van volgend jaar.

Uitzenddata en onderwerpen programma's

Radio

3 sept. 1980 
17 sept.

1 okt.

Totaalweigeren en dienstweigeren 
Reaktie op miljoenennota 
Abortus vrij 
Dodewaard gaat dicht

overige aktiviteiten
De OK heeft uiteraard ook aan allerlei kleinere zaken gewerkt zoals: 
adviseren afdelingen, gebruik standaard ledenenquête, advisering naar 
PB toe over verschillende stukken (kongresplanning, bestrijding witte 
plekken), over de aanpak van diskussies over het stuk 'hoe ziet de PSP 
er in 1984 u it' en over de struktuur van themawerkgroepen, assistentie 
bij sprekerstrainingen, adviesfunktie op verzoek naar afdelingen toe.
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De kontakten tussen de organisatiekommissie en het Partijbestuur 
laten overigens te wensen over. De organisatiekommissie heeft de indruk 
dat het partijbestuur in een aantal gevallen (zoals bij de opzet van het 
plan om de blinde plekken te bestrijden en bij de aanpak van de diskussie 
over '1984') langs de OK heen werkt en de OK pas in een laat stadium 
de kans heeft te reageren. De band met het PB moet vooral via de Organi
satorisch vice voorzitter gestalte krijgen. Als de door het kongres gekozen 
organisatorische vice voorzitter tevens voorzitter wordt van de OK is 
een van de voorwaarden aanwezig om de band te versterken.

tenslotte
Mede door de enorme verkiezingsdrukte, waar ook de leden van de OK 
mee te maken hebben gehad, heeft de OK dit jaar op een lager pitje ge
draaid dan vorige jaren. Waar de Ok met name over verheugd is, is dat het 
gelukt is meer gewesten bij de organisatiedagen te betrekken.
Probleem is nog steeds dat veel afdelingen denken dat hun problemen zo 
specifiek zijn dat daar vanuit de landelijke PSP niet veel aan gedaan 
kan worden. Maar de OK zal ernaar blijven streven deze houding zo 
veel mogelijk terug te dringen door het aanreïken van konkrete hulp
middelen om de belangrijkste taak van afdelingen en gewesten, het 
politiek funktioneren, op een efficiënt-praktische-demokratische manier 
te vervullen.

Dit OK werk is in deze verslagperiode gedaan door 8 mannen, die 
maandelijks vergaderen. Een aanvulling is hard nodig.

WETENSCHAPPELIJK BURO 

VERSLAG JUNI 1979 - JULI 1981

Medio 1979 begon de Stichting Wetenschappelijk Buro van de PSP, die 
op 28 september 1971 was opgericht en daarna was weggekwijnd, een 
nieuw leven.
Op 20 juni werden nieuwe statuten notarieel vastgelegd.
De taakstelling van het WB/PSP die vóór de heroprichting was geformu
leerd, kan als volgt worden samengevat:
— wetenschappelijke fundering van een voortdurend in ontwikkeling 

zijnde politieke strategie
— wetenschappelijke ondersteuning van het PSP-werk in vertegenwoor

digende lichamen en themagroepen
— het ontdekken en aan de partij ten goede laten komen van deskundig

heid op allerlei gebieden van PSP-leden

Het curatorium, dat eind 1979 uit 12 leden bestond, heeft sinds zijn 
heroprichting ongeveer eens per maand vergaderd.
In de vergadering van 23 juni 1979 werd Frank Kohier to t voorzitter 
gekozen. Op voordracht van het curatorium werden Piet Schram en 
Bonrie Wisman door het partijbestuur tot respectievelijk secretaris en 
penningmeester benoemd.

Ekonomisch struktuurbeleid

Omdat het partijbestuur sociaal-ekonomische zaken, met name het 
struktuurbeleid, als eerste prioriteit voor het WB had aangegeven, besloot 
het curatorium een ekonoom als wetenschappelijk medewerker voor 20 
uur per week te zoeken. Per 1 september werd Hein Vrolijk als zodanig 
benoemd.
Op 27 november 1979 werd de opzet van het onderzoek zoals voor
gesteld in een notitie van Hein Vrolijk met instemming begroet. Hierin 
waren drie belangrijke facetten te onderscheiden: selektieve nationali
satie, demokratisering en planning.
In Ons Genoegen 53 (29-1-'80) verscheen een artikel over dit projekt, 
waarin ook reakties uit de partij op de voorgestelde opzet werden 
gevraagd.
Die zijn helaas uitgebleven.
Op 7 juni 1980 werd door het WB en de SVS een studiedag georganiseerd 
over Selektieve Nationalisaties en Industriële Demokratie ( I).
In augustus 1980 werd de door de ekonomische medewerker, Hein 
Vrolijk, opgestelde opzet voor de toekomstige publikatie over het 
struktuurbeleid door het curatorium goedgekeurd (II).
Naast het hoofdonderzoek werden verscheidene nevenaktiviteiten onder
nomen, die daarmee in verband stonden. In het begin vooral de organi
satie van de informatiestroom naar het WB, de opbouw van een archief 
ten behoeve van het hoofdonderzoek en van de SEK, kontakten met de 
WB's van de PvdA, PPR en CPN, het opzetten van een lijst van PSP-leden 
die een bijdrage zouden kunnen en willen leveren aan het werk van het 
WB en de samenwerking met - en de ondersteuning van - de SEK. Samen 
met de SEK werd op 10 november 1979 een themadag georganiseerd 
over arbeidsvoorwaardenbeleid. Voor de afdeling Groningen werd 
door Hein Vrolijk een lezing over dit onderwerp gehouden.
Samen met Caspar van Ewijk schreef Hein een artikel in Socialistisch 
Perspectief over de Ekonomie-diskussienota van de PvdA.
Op 15 maart 1980 werd door de SEK een diskussiedag gewijd aan de 
Ondernemingsraden. Om subsidieredenen gebeurde dit onder auspiciën 
van het WB.

Verder werkte Hein Vrolijk mee aan de sociaal-ekonomische gedeelten 
van het PSP-verkiezingsprogramma en aan een programmatische brochure 
over de Nederlandse ekonomie.
Hij hield verscheidene voordrachten over ekonomisch struktuurbeleid 
en schreef in het PSP-blad 'Bevrijding' artikelen over de reorganisatie 
bij Philips (no. 4, 26-2-'80) en over de WRR (no. 16 16-8-'80). Ook 
werden kontakten gelegd met de ekonomen van de Engelse Labour 
Party.
Meer dan een nevenaktiviteit was evenwel het onderzoek ten dienste van 
een te schrijven nota over Bedrijven in Moeilijkheden. Reeds in de maart- 
vergadering was besloten dat het WB hieraan zou meewerken. Later werd 
Hein Vrolijk als auteur aangewezen en werd een begeleidingsgroep 
gevormd. De nota is bedoeld als voorbereiding voor een Herstelwet 
Bedrijven in Moeilijkheden. In een voorwoord van het WB-bestuur wordt 
de politieke achtergrond aangegeven.
Op 23 april 1981 werd de nota ( li l)  via een perskonferentie uitgebracht 
en op 2 mei werd er een studiekonferentie over gehouden.
Deze bestond uit een wetenschappelijk gedeelte met ondermeer kom- 
mentaren van deskundigen uit universitaire en vakbondskringen, en een 
politiek gedeelte met een forum van vertegenwoordigers van CDA, 
PvdA, PPR en CPN.
Van de BIM-nota werd ook een korte versie voor wijdere verspreiding 
uitgebracht.

Geschiedenisprojekt

Op 29 januari 1980 werd besloten een geschiedenisprojekt op de begro
ting van het WB te plaatsen. Voor dit projekt werd op 1 augustus 1980 
Jack Hofman als medewerker benoemd voor een periode van 18 
maanden in het kader van de Regeling Tewerkstelling Erkende Gewetens
bezwaarden Militaire Dienst. Het ligt in de bedoeling in januari 1982 
ter gelegenheid van het 25-jarig bestaan van de PSP een publikatie 
over de geschiedenis van de PSP te verspreiden. In de april-vergadering 
van het curatorium werd een opzet hiervoor betreffende inhoud, de 
vraagstelling en de methode van onderzoek vastgesteld (IV). Aan het 
projekt werkt ook een groep vrijwilligers (geschiedenisgroep) mee. 
Vanuit het curatorium werden Paul Sarolea en Erik Meijer tot begeleiders 
benoemd. Ook weid een tijdsplanning vastgesteld.
Behalve aan het eigenlijke schrijfwerk besteede Jack Hofman zijn tijd 
aan ondersteuning van de geschiedenisgroep, het verzamelen van het 
part ij -archief en, in het voorjaar 1981, aan een artikel voor de Samson- 
uitgeverij over de geschiedenis van de PSP.
Op 9 juli '81 werd door het curatorium besloten dat het WB met de 
Stichting Voorlichting Aktieve Geweldloosheid het boek 'Geschiedenis 
van de Ban-de-Bom-beweging in Nederland' door Kerst Huisman zal 
uitgeven. Er komt een gezamenlijk voorwoord van de SVAG en het WB. 
Jack Hofman werkt bovendien aan een voorstel aan het PB om ter 
gelgenheid van het 25-jarig bestaan van de PSP een film te presenteren.

Demokratie en Staat

In de vergadering van 27 november 1979 besloot het curatorium na 
uitvoerige diskussie het gebied 'Demokratie en Staat' als nieuwe priori
teit naast de sociaal-ekonomische te kiezen met de bedoeling daarvoor 
in 1980 een sociale wetenschapper als medewerker te benoemen. Per 
1 december 1980 werd Herman K.ommendijk in deze funktie benoemd. 
In Ons Genoegen van 10 mei (V) werd door het curatorium een overzicht 
gepubliceerd van de mogelijke onderwerpen voor dit nieuwe projekt. 
Partijorganen (partijraad, themagroepen, afdelingen etc.) werden uitge
nodigd hierop te reageren teneinde het WB in staat te stellen tot het

Onderneming in de toekomst

In de vergadering van 12 maart 1981 werd besloten met de Wetenschap
pelijke Raad voor het Regeringsbeleid (WRR) een kontrakt te sluiten 
voor het schrijven van een socialistische visie op de 'Onderneming in de 
Toekomst'. Wim Combrink en George Evers doen dit. Wim is verant
woordelijk voor de inhoud van het stuk, het WB voor de voortgang 
van het werk en de tijdige aflevering van het werk. De kosten komen 
voor rekening van de WRR.

Organisatorische Zaken

— Op 29 okotber 1979 werd goedgekeurd, dat om subsidieredenen 
de LWPW-dokumentatiedienst onder auspiciën van het WB zou 
komen te vallen. Bij het WB-bestuur bestaan twijfels over het 
funktioneren hiervan. Het PB is om opheldering verzocht.

— In april 1980 werd besloten dat vragen uit de partij (afdelingen etc) 
in principe niet aan het WB dienen te worden gericht, omdat anders 
het hoofdonderzoek in de knel zou komen te zitten.
Dit punt werd uiteengezet in Ons Genoegen 7-6-1980.

— In de loop van 1980 traden Jack Hofman, wegens benoeming tot 
WB-medewerker, Paul Pattijn, Tonny Schuitema en Luuk Witsen 
huysen, wegens tijdgebrek, af als lid van het curatorium. Benoemd
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werden Wilbert Dekker en Gerard van Oord.
— In juni 1980 werd de verantwoordelijkheid voor WB-publikaties 

geregeld. Voor elk projekt dient een begeleidingsgroep te worden 
gevormd, in het voorwoord van elke publikatie zal de verdeling 
van de verantwoordelijkheid worden aangegeven.

— In de vergadering van 12 maart 1981 deelde Paul Sarolea mee om 
gezondheidsredenen uit het curatorium te moeten treden.

— In de vergadering van 21 mei 1981 werd een voorstel aan het PB 
vastgesteld to t statutenwijziging in overeenstemming met het 
kongresbesluit van januari 1981.

— Per 1 april trad Wim Combrink af als lid van het curatorium wegens 
zijn betrokkenheid bij het WRR-kontrakt.

Referenties
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SVS-uitgave, juni 1980.

II 'Opzet publikatie WB/PSP over 'Struktuurbeleid' door Hein Vrolijk, 
8 aug. 1980.

III 'Noodwet Bedrijven in Moeilijkheden; naar een offensief steunbeleid 
en een progressieve wetgeving', Stichting WB/PSP, april 1981.

IV 'Geschiedschrijving van de PSP; over inhoud, vraagstelling en 
methode van het onderzoek naar de geschiedenis van de PSP' door 
Jack Hofman, vastgesteld door het WB-bestuur op 8 april 1980.

V 'Onderzoeksprojekt Demokratie en Staat' door het WB-bestuur in 
OG 6 1 ,10meM980.

VI a) Brief van John Hontelez d.d. 3-6-1980 met diskussiestuk van
Jan Goedman.

b) Aanvraag onderzoek van John Hontelez en Jan Goedman d.d. 
20-8-1980.

Niet gepubliceerde referenties (II, IV, VI} kunnen bij het WB worden 
opgevraagd.

VERSLAG TWEEDE KAMER FRAKTIE PSP 
van 29 sept.1980 tot 10 juni 1981

1. Inleiding
De drie vorige fraktieverslagen verschenen in de 
nrs. 18, 47 en 74 van OG. Zij kunnen worden gebruikt 
voor het vergelijken van de statistische gegevens 
uit dit verslag met die over vorige periodes. Ook 
trouwens voor algemene opmerkingen en standpunten 
waarvan herhaling geen zin heeft.
Zoals steeds, wordt de basis van het verslag ge
vormd door de afleveringen van de Tweede Kamer ru
briek in een aantal nrs. van OG, vermeerderd met de 
verslagen in Bevrijding over die TK activiteiten, 
die de redactie van Bevrijding interessant genoeg 
vond voor een artikel. Met opzet is 9 juni 1981 als 
einddatum van deze verslagperiode gekozen, omdat, 
zoals bekend, de TK fraktie van de PSP de daarop
volgende dag een andere samenstelling kreeg.
In de medewerkersgroep zijn in de verslagperiode 
twee wijzigingen opgetreden. Op 1 okt. 1980 vertrok 
Rudi Boon, nadat hij meer dan zes en een half jaar 
als medewerker buitengewoon veel had bijgedragen 
tot het kamerwerk op de hem eigen, originele en ge
degen wijze. Hij werd op die datum opgevolgd door 
Chris Huinder. De nieuwe taakverdeling tussen de 
medewerkers stond in OG 75. Verder heeft Renée van 
Wirdum de fraktie in april 1981 verlaten, nadat zij 
deze vele maanden enorm had geholpen, eerst vier 
dagen per week i.p.v., later één dag per week naast 
Marjolein Salverda.
De grote lof, toegezwaaid aan de medewerkers in de 
vorige drie fraktieverslagen is onverminderd van 
toepassing gebleven op deze verslagperiode.

2. Het verrichte kamerwerk
De overzichten in OG, die betrekking hebben op deze 
verslagperiode staan in de nrs. 75, 76, 79, 80, 83,
84, 86, 87, 92 en 96. Hier volgt een systematische 
samenvatting:
A. deelneming aan debatten in plenaire vergadering
en en uitgebreide commissievergaderingen: 62 maal, 
als volgt onderverdeeld:
algemeen: 2 maal (algemene beschouwingen, uitleg

motie Duinker)
Antillen: 1 maal (begroting).
buitenlandse zaken: 12 maal (mini WK Uruquay, ver

drag B wapens, duikboten voor Tai
wan 3 maal, Suriname, begroting, 
Arabische boycot, hulp El Salva

dor, Zuidelijk Afrika, Cultureel 
Verdrag Zuid Afrika, Argentinië) 

ontwikkelingssamenwerking: 2 maal ( Lomé-verdrag,
begroting)

justitie: 6 maal (abortus, begroting, zigeuners 2
maal, rechtsbijstand, omgangsrecht) 

binnenlandse zaken: 3 maal(begroting politie, grond
wet, herindeling Zuid Limburg) 

onderwijs: 5 maal (Onderwijs en Vorming Werkende
Jongeren + kort MBO, tweefasen- 
struktuur, democratisering, begro
ting , collegegeld)

financiën: 2 maal (nota Op Weg, Voorjaarsnota; 
defensie: 6 maal (begroting, wapenopslag Emmen,

Lange Termijn Defensie Planning, 
NAVObegroting, opslag amerikaanse 
wapens 2 maal)

VRO: 4 maal (voorkeursrecht gemeenten, begroting,
leegstandswet, huurbeleid) 

verkeer: 1 maal (spoorlijn Enschede-Gronau) 
sociaal economische onderwerpen 10 maal (begroting

sociale zaken, sociaal economisch 
fiscaal beleid, minimum jeugdloon,
NSM, werkgelegenheid, sociale wet
ten, begroting economische zaken, 
kleine ondernemingsraden,aanpassingen 
collectieve sector, regionaal so
ciaal economisch beleid)

energie: 3 maal (opwerking radioaktief afval, Inter
national Nuclear Fuel Cycle Evalu- 
ation, staatsdeelneming UCN) 

landbouw: 1 maal (AVEBE)
CRM: 3 maal (kampeerwet* begroting, kaderwet speci

fiek welzijn)
milieu: 1 maal (begroting)

B. ingediende PSP-moties (al of niet door anderen 
meegetekend): totaal 21, als volgt onderverdeeld: 
buitenlandse zaken 4 
ontwikkelingssamenwerking 2
justitie 2
binnenlandse zaken 2 
defensie 4
Volkshuisvesting en ruimt. ord. 5 
sociaal econ. onderw. 1 
emancipatie 1
Er werden 3 PSP moties aangenomen: De eerste vroeg 
bestrijding van geweld tegen vrouwen tot beleids
prioriteit te maken, de tweede vroeg het lot van de 
Indianen op het Amerikaanse continent in de VN men
senrechtencommissie aan de orde te stellen, de der
de sprak uit dat CDA’ers ten onrechte een aangeno 
men volkshuisvestingsmotie van de PvdA niet als mo
tie van afkeuring beschouwd hadden.
C. schriftelijke en mondelinge PSP-vragen (al dan 
niet door anderen meegetekend): totaal 84, onderver 
deling per departement (bij meer betrokken departe
menten het eerstgenoemde):
algemene zaken 1
buitenlandse zaken 14 
ontwikkelingssamenwerking 2 
justitie 13
binnenlandse zaken 16 
onderwijs 1
wetenschappen 1
financiën 1
defensie 14
volkshuisvesting en ruimt. ord. 4 
verkeer en waterstaat 4 
economische zaken 6 
landbouw en visserij 1 
sociale zaken 1
CRM 5
Ik wijs er weer op dat geïnteresseerden de Hande
lingen van de Tweede Kamer, de formulieren met de 
schriftelijke vragen en de antwoorden daarop kunnen 
raadplegen in de Openbare Bibliotheken. Daarnaast 
is het fraktiesekretariaat bereid om de betrokken 
teksten op aanvraag toe te zenden,

3. De positie en de aanpak van de PSP fraktie 
De praktijk van de in het vorige verslag vermelde 
invoering van de mogelijkheid tot stemmen in de zo
genaamde Uitgebreide Commissie Vergaderingen is

1
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eigenlijk alleen door mij fel bestreden. Iedere
keer, wanneer men poogde de in zo'n UCV gehouden 
stemmingen met een hamerslag in de plenaire ver
gadering te doen bezegelen, heb ik dat verhinderd 
door stemming in de plenaire vergadering te eisen 
(behalve in het ene geval, dat het niet meer nodig 
was, omdat een ander lid het al had geëist, zij het 
om andere redenen).
Hierdoor en door andere moeilijkheden (het ontbre
ken van het quorum, het bijeenroepen van een UCV 
uitsluitend voor het stemmen en dergelijke) is het 
experiment in feite mislukt.Het was niet eenvoudig 
deze strijd als eenling te voeren. Diverse frakties,
o.a. de PPR, weigerden mij te steunen. Alleen van 
de kant van de CPN (Bakker), DS'70 (Nijhof)en W D  
(Joekes) werd, desgevraagd, steun verleend. ' Mijn 
consequente houding leverde woedende reakties en 
zelfs bedreigingen op. Verder gingen heel wat in^ 
dieners van moties die in de UCV verworpen waren, 
ertoe over deze in te trekken, nadat ik stemming in 
de plenaire vergadering had gevraagd en voordat 
deze stemming plaatsvond. Zij maakten op deze wij
ze het mij (en anderen) onmogelijk alsnog door te 
stemmen mijn standpunt te laten blijken. Hiertegen
over staat, dat diverse malen kamerleden van CDA en 
PvdA mij lieten blijken, dat ze deze nieuwe rege
ling achteraf toch ook niet zo best vonden.
De huidige situatie kan het beste worden gekarakte
riseerd als een soort wapenstilstand. Er is (nog) 
geen uitzicht op intrekking van de regeling, maar 
men schijnt zich bij mijn houding te hebben neerge
legd. Het is van groot belang op dit punt alert te 
blijven en te blijven streven naar terugdraaiing 
van deze ondemocratische wijziging van het Regle
ment van Orde. (Overigens is éénmaal een in een UCV 
aangenomen motie ingetrokken,voordat de zaak zelf in 
de plenaire vergadering zou worden afgehandeld en 
wel omdat de regering, op grond van de uitslag van 
de stemming in de UCV, al besloten had om deze motie 
uit te voeren. Dit voorval bewijst nog eens het be
lang van het verzet tegen deze regeling).
Voor het overige verwijs ik naar het analoge punt 3 
in het vorige fraktieverslag.

4. Publiciteit en externe kontakten
De mate van publiciteit is zich in de verslagperio
de bevredigend blijven ontwikkelen, al moet deze be- 
.paald nog verder verbeteren. Ik geef weer als illus
tratie het aantal interviews voor de Nederlandse 
radio: Totaal 39, waarvan VARA 14, KRO 6, TROS 3 
IKON 2, Veronica 2, NOS 2, Wereldomroep 2, Radio 
STAD A'dam 2, AVRO 1, NCRV 1, VPRO 1, Regionale Om
roep Noord 1, Regionale Omroep Zuid 1, Intercom 1.

5. Het optreden buiten het parlement
In de verslagperiode heb ik 60 spreekbeurten buiten 
het parlement vervuld, waarvan 37 gewone, 18 forums 
en 5 debatten met 1 tegenstander ( 1 x PvdA, 2 x 
WD, 2 x DS'70) .
De onderwerpen waren: TK verkiezingen 34 x, bewape
ning 9 x , buitenlandse politiek 5x, sociaal econo
misch 3x, fascisme 2x, samenwerking lx, de PSP lx, 
socialisme lx, buitenparlementaire aktie lx, Antil
len lx, kernenergie lx, kunst lx.
De organisatoren waren PSP, PSPgewesten,PSPafdelin- 
gen 37x, PSP met anderen 4x, andere partijen en hun 
jongerenorganisaties 3x,scholen, universiteiten, 
studentenorganisaties 3x, aktiegroepen, belangenor
ganisaties 9x, centra, politieke café1s etc. 4x.
De verdeling over de provincies was : Groningen 2 , 
Friesland 3 , Drente 4 , Overijssel 5 , Gelderland
10, Utrecht 4, Noord Holland 12, Zuid Holland 7, 
Noord Brabant 8, Limburg 4, Ijsselmeerpolders 1. 
Hoewel het afleggen van werkbezoeken door een 1 
mansfraktie bijna niet kan, zijn er toch 6 werkbe
zoeken afgelegd en wel een driedaags aan Oostelijk- 
en Midden Brabant, drie tweedaagse aan Drente, Over- 
ijsel en Gelderland en twee ééndaagse aan Helmond 
en Almere.

6. Kontakten met andere partijorganen
A.De periodieke vergaderingen met het partijbestuur 
vonden plaats op 29 september,19 december en 27 fe
bruari.

B. Aan de partijraad werd verslag uitgebracht op 25 
oktober en o d  3 januari (dit laatste eiaenlijk als 
verslag aan het congres, dat dit agendapunt naar

de partijraad had doorgeschoven).
C. Bij de themagroepen bleef het beeld wisselend. In 
een aantal gevallen verliep het bilaterale kontakt 
van een politiek secretaris van het partijbestuur 
met de betrokken fraktiemedewerker (en/of het kamer
lid) bepaald goed.

mD. Met gewesten en afdelingen bleef het kontakt ook 
zeer verschillend qua intensiteit.
E. Weer wijs ik op de mogelijkheid van de service 
van de fraktie gebruik te maken.

7. De politieke verhoudingen in de Tweede Kamer 
Deze zijn in de verslagperiode onveranderd gebleven.
Bij de vele stemmingen in de Kamer ligt het voor de 
hand, dat de meest uiteenlopende combinaties van 
frakties, die hetzelfde standpunt innemen, voorko
men. Toch zijn er wel min of meer overheersende pa
tronen uit te halen. Hierbij lijkt het verschijnsel 
dat PPR, CPN en PSP op één lijn zitten tegenover 
alle andere frakties gezamenlijk, enigszins toe te 
nemen.
Toch blijft de PSP een volstrekt unieke positie in
nemen, ook in het parlement. In dit verband nog een 
persoonlijke ontboezeming: Wanneer mij gevraagd 
wordt, wat dikwijls gebeurt, hoe ik het zolang al
leen kan volhouden, antwoord ik met een aantal ar
gumenten, waaronder uiteraard het feit, dat we een 
hecht team van medewerkers van hoge kwaliteit heb
ben. Heel belangrijk is echter ook, dat ik persoon
lijk gedreven wordt door een zeer sterke overtui
ging van de juistheid van de beginselen van socia
lisme en pacifisme. Politieke overtuigingen hebben 
natuurlijk een tamelijk subjectief karakter. Men 
moet altijd bereid zijn zich te laten overtuigen 
van de onjuistheid van zijn standpunt. Maar wie lid 
wordt van een bepaalde politieke partij moet toch 
wel een behoorlijk vaste overtuiging van de juist
heid van de beginselen van die partij hebben.
Nog veel sterker geldt dit voor degenen, zoals ka
merleden, die de pretentie hebben die beginselen 
te willen uitdragen, dus anderen te willen overtui
gen . Zonder die zeer sterke pacifistisch-socialis- 
tische overtuiging, die een scherp besef inhoudt 
van de grote verschillen tussen de PSP en alle an
dere partijen in Nederland, zou het jarenlang over
tuigd funktioneren op een, toch eenzame, post vol
strekt onmogelijk zijn.
Het lijkt een paradox, maar is naar mijn mening 
toch waar: juist die duidelijk herkenbare aparte 
positie, maakt de goede tot uitstekende verhoudin
gen met alle moqelijke frakties in de Tweede Kamer 
mogelijk.

8. Slotopmerkingen
Het, door mij in het vorige verslag als een tijdelijle 
periode van parlementaire zwakte van de PSP omschreven 
vierjarig tijdvak is op 10 juni 1981 geëindigd. De 
voorwaarden voor een verdere groei van de partij, ooi 
in vertegenwoordigende lichamen, lijken mij gunstig.
Ik hoop dat de partij die mogelijkheden optimaal zal 
gebruiken. Ik beloof, naar mijn vermogen, daaraan 
mijn steentje te blijven bijdragen.

Wil men onderwerpen waarop men bij de behandeling van 
het fraktieverslag op het kongres wat dieper wil in
gaan, tevoren bij de fraktie aanmelden? Dan kan de 
discussie zinvoller verlopen.

Fred van der Spek
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VERSLAG D R U K K ER IJ BEVR IJD IN G  V A N  OKTOBER 1980 TO T  
AUGUSTUS 1981

De vraag naar drukwerk was ook in het afgelopen verslagjaar weer zeer 
groot. Waar knelpunten in de produktie ontstonden kon echter tijdig een 
oplossing worden gevonden door uitbesteding van bepaalde werkzaamhe
den aan collega-bedrijven. Dit was met name het geval voor het zetten en 
het drukken.
De nieuwe behuizing op de benedenverdieping van het nieuwe partijge
bouw betekende een aanzienlijke verbetering ten opzichte van de vroege
re situatie. De werkruimten werden door de medewerkers verder afge
werkt en er werden enkele kleine aanschaffingen gedaan, m.n. op het ge
bied van de inventaris.
Door personeel en bestuur is intensief gewerkt aan het oplossen van de 
interne frikties waarover in het vorige beleidsverslag werd gerapporteerd. 
Daarbij werd ernaar gestreefd om zo snel mogelijk to t een konkrete aan
pak van de problemen te komen. Om tot een duidelijke omschrijving van 
de hele gang van zaken te komen - waaruit vervolgens konklusies kunnen 
worden getrokken t.a.v. planning en coördinatie - werd een begin ge
maakt met het opstellen en bekijken van taakomschrijvingen, waarbij alle 
personeelsleden hun eigen taakomschrijving maakten. Daarnaast werd 
een begin gemaakt met het houden van een wekelijkse werkbespreking - 
ondanks de vaak overstelpende drukte lukte het toch vrij aardig om to t 
een zeker rythme te komen. Verder wordt de urenbesteding nu nauwkeu
rig bijgehouden. De verbeterde interne gang van zaken kwam ook tot u i
ting in de ontwikkeling van de financiën. Zie hiervoor het financieel ver
slag over 1980. Omstreeks de jaarwisseling 1980/1981 kwam het omslag
punt waarbij weer van een positief exploitatiesaldo kan worden gespro
ken.
In de afgelopen periode kwam geen verandering in de samenstelling van 
het personeelsbestand en het stichtingsbestuur.

VERSLAG REDAKTI F DISKUSSIERUBRIEK ON(S)GENOE_ 

GEN

Van de  r e d a k t i e  v a n  d e  d i s k u s s i e r u b r i e k  v a n  
On ( s )  G e n o e g e n ,  h e t  i s  a l  v a k e r  i n  b e l e i d s 
v e r s l a g e n  g e z e g d ,  v a l t  w e i n i g  t e  m e l d e n .  De 
r e d a k t i e  v o e r t  g e e n  g e r i c h t  a k t i e f  b e l e i d ,  we 
g a a n  u i t  v a n  w a t  e r  b i j  o n s  b i n n e n k o m t .  I n  
p r i n c i p e  m o e t  e l k  P S P - l i d  i n  O n ( s )  G e n o e g e n  
h a a r  o f  z i j n  d i s k u s s ï e s t u k  k w i j t  k u n n e n ,  m i t s  
h e t  v o l d o e t  a a n  e n k e l e  m i n i m u m e i s e n .  D a t  b e t e 
k e n t  d a t  we de  a f g e l o p e n  2 j a a r  v r i j w e l  e l k  
é c h t  d i s k u s s i e s t u k  g e p l a a t s t  h e b b e n .

H i e r b i j  m o e t  h e t  w o o r d j e  ' é c h t '  b e n a d r u k t  
w o r d e n ,  w a n t  n o g  s t e e d s  w o r d e n  k o p i e ë n  v a n  
b r i e v e n ,  v e r k l a r i n g e n  e n z .  o p g e s t u u r d ,  z a k e n  
d i e  d o o r  o n s  n i e t  g e p l a a t s t  k u n n e n  w o r d e n .

W a n n e e r  we m e l d e n  d a t  v r i j w e l  a l l e s  g e 
p l a a t s t  i s ,  m o e t  d a a r b i j  w o r d e n  a a n g e t e k e n d  
d a t  s ommi ge  a r t i k e l e n  w e l  e n i g e  t i j d  z i j n  
b l i j v e n  l i g g e n  v a n w e g e  r u i m t e g e b r e k .  Z o a l s  
b e k e n d  i s  p e r  nummer  v a n  OG o n g e v e e r  e e n  h a l 
v e  p a g i n a  b e s c h i k b a a r  v o o r  d e  d i s k u s s i e r u -  
b r i e k . De p r a k t  i j k  l e e r t  d a t  b i j  d r a g e n  d i e  
q u a  l e n g t e  b i n n e n  d e  h a l v e  p a g i n a  v a l l e n  v r i j 
w e l  a l t i j d  s n e l  g e p l a a t s t  k u n n e n  w o r d e n ,  t e r -  
wi j k v o o r  1 a n g e r e  s t u k k e n  v a a k  g e w a c h t  m o e t  
w o r d e n  t o t  e r  r u i m t e  o v e r s c h i e t .

d e  r e d a k t  i e  v a n  de d i s k u s s  i e r u b r i e k :
N i c o  G r o e n ,  Ron L e i j s e r ,  Ma r ko  Maze l a n d

BELEIDSVERSLAG  ALG EM EEN PROPAGANDIST
sept 1980 sept 1981

Beleidsverslagen vertonen vaak de neiging om aktiviteitenverslagen te 
worden, zeker bij meer uitvoerende funkties in het partijbestuur, zoals 
ook die van propagandist is. Ook dit verslag maakt zich daar schuldig 
aan. Maar daarnaast is het toch ook een poging uit de veelheid van tijd 
schema's, teksten, herziene teksten, vergaderingen, telefoontjes, bestel
lingen, folders en affiches het beleidsmatige te halen.

In augustus '80 heeft de Landelijke Verkiezings Kommissie (LVK) aan de 
propagandisten van afdelingen en gewesten het ontwerp kampagneplan 
opgestuurd, èn om zo de mensen in de afdelingen bij het opstellen van 
zo'n plan te betrekken èn om de afdelingen tijdig aan het denken te zet
ten over hoe men ter plaatse de kampagne zou aanpakken. Vervolgens is 

ï het plan in partijbestuur en partijraad vastgesteld. Op het kongres van no-

vember '80 heeft de LVK een uitvoerig instruktieboek aan de afdelingen 
uitgedeeld. Naast de regionale propagandistenvergaderingen over het 
kampagneplan en het instruktieboek heeft de LVK voor de kontakten 
met de afdelingen kontaktpersonen ingesteld. Aangevuld met de medede 
lingen in Ons Genoegen en enkele rondzendbrieven heeft d it geleid to t 
een redelijke goede kommunikatie tussen LVK en afdelingen. De gewes
ten zijn over het algemeen nog te zwak georganiseerd om hier een belang
rijke inbreng bij te hebben.

Wat de politieke benadering betreft is uiteraard uitgegaan van verkie
zingsprogramma en de resolutie van het Leeuwarder kongres. Om de pro
paganda beter te richten is in het kampagneplan gekozen voor een paar 
centrale thema's (werkloosheid, energie, (kern)bewapening en woning
nood) en daarnaast nog voor de doelgroepen vrouwen en jongeren. Rond 
deze thema's en voor deze doelgroepen is apart materiaal aangemaakt, 
zoals folders, thema affiches en bij de thema's een brochure. Op de bro
chure over sociaal ekonomisch beleid na is dit plan redelijk goed uit de 
verf gekomen. Het is ook zo goed bevallen dat bij de evaluatie gekonklu 
deerd is een volgende keer deze aanpak voort te zetten. Het materiaal 
kwam in overleg met de themawerkgroepen to t stand, met minder ver
traging dan in de PSP gewoon is. Alleen het jongerenkatern leidde to t een 
konflikt tussen LVK en PSPjongeren, dat te ingewikkeld in elkaar zat om 
hier in een paar regels besproken te worden. In Ons Genoegen is er al eer
der uitvoerig over geschreven, waarnaar verwezen zij. Het specifieke ma
teriaal werd gekompleteerd met algemeen propagandamateriaal, zoals 
huis-aan-huis krant, affiche, stickers, een brochure over het werk van de 
PSP in de Tweede Kamer in de afgelopen vier jaar. Deze had tot funktie 
om te laten zien wat de mooie woorden uit de programma's in de prak
tijk  waard zijn. Ook in huis-aan-huis krant en katernen is d it element be
wust ingebracht door middel van verslag van het stemgedrag over saillan
te moties.
De opzet van het verkiezingsprogramma maakte dit meer dan het aktie- 
programma uit 1977 geschikt om in de kampagne te funktioneren. Door 
de geringere lengte ervan en door het tijdiger houden van het kongres 
erover kon het in een vroeg stadium van de kampagne beschikbaar zijn. 
Het algemene affiche is uiterst verdeeld ontvangen. De LVK dacht in het 
ontwerp met de wapenrat een door zijn originaliteit opvallend en trek
kend affiche te hebben gevonden. Hoe anders bleek het uit te pakken: 
menig lid en afdeling was er niet over te spreken. In reaktie daarop be
sloot het partijbestuur een tweede -affiche uit te brengen. Dit grafisch 
weinig hoogstaand produkt voldeed - naar de reakties te meten - beter 
aan de behoeften in de afdelingen. In de afdelingen is hard gewerkt aan 
de kampagne. Dat kwam onder andere to t uiting in de hoeveelheden af
genomen materiaal. De distributie daarvan over het land is naar verhou
ding vlot verlopen, vooral door het gemak van een groot centraal partij
gebouw en het beter volgen van de planning.
Het mediabeleid b lijft naar verhouding een zwakke schakel in het propa- 
ganda-apparaat. Door een aantal verbeteringen in de wijze van benaderen 
van de pers kregen met name het novemberkongres en de perskonferentie 
aan het begin van de kampagne vrij veel aandacht. De grootste tekortko
ming is het ontbreken van een soort kampagneberaad geweest. In zo'n 
beraad moet tijdens de hele kampagne de beeldvorming van de partij en 
het reageren op de aktualiteït doorgesproken worden met de mensen die 
voor de publiciteit interessant zijn. Nu had die beeldvorming een nogal 
gespleten karakter. In feite werden er twee kampagnes gevoerd, wat een 
iets te enthousiaste vooruitgang betekent vergeleken met het verleden, 
waarover je soms hoort dat de PSP geen kampagne voerde. De tegenstel
ling tussen de aangenomen resolutie en het optreden van de lijsttrekker 
overheesrte sterk. Gevolg was dat men de indruk kreeg dat de lijsttrekker 
sowieso nooit wil regeren en dat het partijbestuur bereid was te sjoeme
len met uitgangspunten van de PSP om een linkse regering in te komen.
Geen van beide doet de werkelijkheid recht. Uitgaand van de bereidheid 
bij iedereen om to t een gezamenlijk verhaal te komen, was door intensief 
overleg heel wat te verhelpen geweest. Een ander probleem dat hier enigs
zins mee samenhangt is het slot van de kampagne. Net zoals in 1977 
wordt vooral dan gesuggereerd alsof het er om gaat wie van PvdA of CDA 
de grootste partij wordt. Veel mensen blijken voor die suggestie vatbaar. 
Bewust heeft de LVK het accent van de advertentiekampagne op het slot 
van de kampagne gelegd, omdat dat de enige manier b lijk t om dan nog in 
de media door te klinken. De LVK heeft de indruk dat we er niet in ge
slaagd zijn een overtuigend antwoord te geven op het verhaal van de 
PvdA dat zij de grootste partij moest worden.

Bij gebrek aan goede gegevens uit eerder kampagnes rond Kamerverkie
zingen heeft het LVK het aantal aanvragen voor spreekbeurten onder
schat. Dat leidde to t een overbezet sprekersburo; alleen door de enorme 
inzet van Jos Eilert, die deze taak op zich genomen had, is toch aan bijna 
alle aanvragen tegemoet gekomen. Voor de inhoudelijke begeleiding van 
sprekers en spreeksters namens de PSP heeft de SVS een argumenten
boekje uitgegeven. Aan de behoefte om in de loop van de kampagne met 
een vervolg daarop te komen aan de hand van de aktualiteit kon door 
gebrek aan menskracht niet voldaan worden. In de evaluatie van de 
kampagne is gekonkludeerd dat d it via Ons Genoegen zal moeten, 
daar er anders onevenredig veel tijd gaat zitten in aanmaak en verzending.
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De kampagne werd gekoördineerd door de LVK, die bestond uit Erik Be- 
zemer, Paul van Dun, Theo Engelen, Simon Franke, Frans Janssen, Dono 
Niermans, Leo Platvoet en Willem van de Ven. Voor een deel zaten deze 
mensen ook in de LVK van 1979. Die ervaring is een grote steun geweest. 
Daarnaast is een behoorlijk funktioneren van de LVK alleen mogelijk als 
er een paar mensen bij zijn met erg veel tijd. Het belang van dit punt 
werd zelfs to t in de CDA-Kamerfraktie onderkend.
Na de verkiezingskampagne heeft de LVK aan de hand van een enkete 
onder de afdelingen een evaluatie gehouden. Dit heeft geleid to t een u it
voerig stuk, dat aan partijbestuur en partijraad is voorgelegd met kon- 
krete konklusies voor een verbeterde aanpak bij volgende verkiezingen. 
(Voor de geïnteresseerde lezer(es) is het bij mij op te vragen: 030 - 
31 08 60.)

De jaarlijkse voorjaarsmanifestatie, op 9 mei in de Expohal te Hilversum, 
stond dit jaar in het teken van de verkiezingen. De voorbereiding lukte 
beter dan voorafgaande jaren. De manifestatie was iets drukker bezocht. 
De expohal is wat kosten, ligging en mogelijkheden betreft een geschikte 
zaal om vaker manifestaties te houden. Zo'n vaste zaal heeft als voordeel 
dat de voorbereidingskommissie meer tijd kan steken in de organisatie 
van een goed randgebeuren en de mobilisatie van mensen. Onderhand 
zijn we wat dat laatste betreft toe aan een 'sprong voorwaarts'.

FRANS JANSSEN

BELEIDSVERSLAG R ED A K TIE  BEVRIJDING

Zoals te verwachten viel, heeft ook het beleid van de redaktie in de ver
slagperiode in het teken gestaan van bezuinigingen en verkiezingen. Hoe
wel het vorige beleidsverslag nog maar kort geleden in de Partijraad is be
handeld, is er toch alle reden om bij beiden nog eens stil te staan. Twee 
jaar geleden stelden wij ons bepaalde veranderingen voor, zoals: vormver
anderingen, frequenter verschijnen (evt. weekblad), geregelde uitwisseling 
en kontakten met verwante organisatie en bewegingen, verdeling van be- 
leidssektoren over de redaktieleden, funktionele verdeling van kontakten 
met partijinstelIingen, etc.
Zeker voor wat betreft de eerste twee, moet gezegd worden dat de geld
nood verdere ontwikkelingen heeft geblokkeerd. Vanaf het begin dat de

/

penningmeester zijn greep op de partijuitgaven verstevigde hebben wij ge
steld dat, hoewel wij allen moeten inleveren, afslanking van het extern 
partij-orgaan anti-propaganda zou betekenen. Daarom hebben we iedere 
kostenverhogende verandering op de lange baan gezet en geen nadere 
voorstellen gedaan zolang de financiële ruimte voor de komende jaren 
niet duidelijk was. De inmiddels ingezette bezuinigingsoperatie hebben 
we zoveel mogelijk trachten te maskeren door een aktievere advertentie- 
aquisitie en een funktionele differentiatie van de omvang. Vandaar dat u 
het afgelopen jaar nogal wat advertenties aantrof, alsmede na 26 mei een 
serie dunne nummers.
Het uitwisselen van artikelen is in feite maar heel weinig gebeurd, maar 
we menen te kunnen konstateren dat meer dan in vorige perioden de na
druk is gelegd op de samenhang met politieke strijd voor dezelfde doel
stellingen die elders wordt gevoerd.
De verdelina van beleidssektoren over de redaktieleden en de kontakten 
met de verschillende partij-instelÜngen hebben met name in het begin re
delijk gefunktioneerd. Voor zover die kontakten, zoals deelname aan the- 
magroepen of koördinatiefunkties die door anderen naar de redaktie toe 
werden vervuld, verwaterd zijn - door welke oorzaak dan ook - zijn over 
het algemeen informele lijnen ontstaan, zodat de meeste partijgenoten 
die wel eens met Bevrijding te maken hebben weten bij wie ze terecht 
kunnen. Toch zal een nieuwe redaktie hierover opnieuw afspraken moe
ten maken.
Daarin dienen opnieuw de verhoudingen te worden geregeld tussen de 
verschillende partijinstellingen en het partijblad. Bovendien zal gezocht 
moeten worden naar redaktieleden die tijd hebben om niet alleen in de 
redaktie, maar ook elders in de partij aktief te zijn.
Voor het eerst sinds vele jaren is in de afgelopen periode regelmatig ver
schijnen meer regel dan uitzondering geworden. Dit is zonder twijfel het 
gevolg van de instelling van een vaste eindredaktie/redaktiesekretariaat. 
Om organisatorische redenen is die funktie nog steeds niet in één hand, 
wat immers bij 15 uur per week wel zo makkelijk zou zijn. De onvoor
spelbare grilligheden van onze computer heeft to t nu toe verhinderd dat 
Roel Sandvoort voor de volle 15 uur van het partijbureau kon worden 
vrij gemaakt. Van september 1980 tot januari '81 werd hij daarin bijge
staan door Cora Mulder, sindsdien door Peter Dros, die binnenkort wordt 
opgevolgd door Peter Zwart.
Bij Drukkerij Bevrijding is inmiddels besloten een tweede drukpers aan te 
schaffen, waarop de redaktie jaren heeft aangedrongen. Eindelijk zal er 
dan toch wat aan die ellenlange produktietijd kunnen veranderen.
Over Bevrijding in verkiezingstijd is in het kader van de evaluatie van de 
verkiezingskampagne al het een en ander gezegd. De redaktie heeft zich 
in het kwartaal voorafgaande aan de verkiezingsdatum zoveel mogelijk 
gehouden aan de afspraken binnen het kampagneplan om regelmatig, vol

gens een bepaalde planning en volgens een bepaalde inhoudelijke benade
ring alle kernthema's aan de orde te stellen. Over de resultaten zijn de 
meningen verdeeld, evenals over het verkiezingsnummer.
Belangrïjker voor de volgende verkiezingen lijk t echter om de funktie van 
het partijblad opnieuw te bezien in het licht van het vele propagandama
teriaal waarmee we kampagne zijn gaan voeren. Het verkiezingsnummer 
bij deze kampagne was in feite "oude stijl", d.w.z. daterend uit de tijd 
dat zo'n nummer naast het partijprogramma vaak het enige drukwerk in 
de kampagne was.
Overigens is bij deze kampagne weer eens gebleken welk een potentieel er 
in de partij aanwezig is om goed en politiek bruikbaar materiaal te pro
duceren. In het verleden hebben we geprobeerd dit vermogen te mobili
seren in het kader van het katernenbeleid, maar dat is - al ver voor de ver
kiezingskampagne - behoorlijk teruggelopen. In feite hebben we in deze 
periode alleen maar het suksesvolle politie-interview van juni 1980 her
drukt en een Vredeskatern uitgegeven. Deze redaktie zal in oktober nog
een katern vervaardigen, maar dat alles is niet te vergelijken met enkele 
jaren geleden, toen in tal van akties overdrukken van Bevrijdingskaternen 
een rol vervulden.
Over de vaste katernen - de Jongerenkranten en de Strategiekaternen - 
zijn we al helemaal niet te spreken. Zowel de PSP jg als de Strategiekom- 
missie hebben zowat alle afspraken en deadlines weten te overschrijden. 
Alle reden dus voor thema- en andere groepen, afdelingen en gewesten, 
etc. om zich nog eens over deze mogelijkheden te buigen: een aktie voor 
de deur, een katern stelt nooit teleur! Het is doeltreffend, multifunktio- 
neel, snel gemaakt en niet duur.

De afgelopen vier jaar is het redaktiebeleid gevoerd op basis van de vol
gende formule:
"Bevrijding is het partijorgaan van de PSP. Dit houdt in dat van de vele 
aktiviteiten in de partij - op het gebied van de besluitvorming, de plaatse
lijke en landelijke akties, de meningsvorming en de theorievorming al 
datgene to t de inhoud van Bevrijding behoort dat wezenlijk bijdraagt tot 
het beeld van waar de partij mee bezig is, hoe zij zich ontwikkelt, en wel
ke zaken in en door de PSP aan de orde worden gesteld".
Die formule heeft de nu zittende redaktie na de verkiezingsdrukte nog 
eens tegen het licht gehouden. Een van de belangrijkste konklusies daar
uit: Bevrijding neigt er op dit moment toe een wat koel en afstandelijk 
orgaan te zijn, terwijl anderzijds al te enthousiaste partijfixatie gemakke
lijk kan leiden tot zelfgenoegzaamheid en onvermogen om een bijdrage te 
leveren aan het upheffen van onduidelijkheden en tekortkomingen van 
links.
Kortom, nieuw impulsen zijn nodig voor een kritisch-solidair partijblad 
dat temidden van de beweging staat. Binnen de redaktie zijn daarvan al 
konkrete uitwerkingen in voorbereiding.

Tenslotte een woord van 'dank aan allen die in de redaktie en drukkerij 
Bevrijding zoveel werk hebben verzet voor een tijdrovend karwei als het 
maken van Bevrijding steeds weer is. Zelf ben ik veel verschuldigd aan 
diegenen aan wie ik blindelings kon delegeren, zoals zo vaak nodig was. 
Een deel van de redaktie zal vermoedelijk niet langer beschikbaar zijn, 
andere bezigheden en tijdgebrek zijn hiervoor de oorzaak. De anderen 
hopen, aangevuld met nieuw bloed, de gelegenheid te krijgen een aantal 
prima ideeën, die al werkend zijn geboren, in de toekomst te realiseren. 
Wie terug blikt, k ijk t vooruit. In plaats van een beleidsverslag dat daartoe 
konkrete voornemens bevat, moet ik ditmaal volstaan het kongres een 
wijze besluitvorming toe te wensen.

RUDI BOON

*
V01 BUSSUM: Het kongres van de PSP, bijeen op 31 oktober '81, 

overwegende
1. dat het PSPjg-kongres van juli '81 heeft besloten bij hun beleid de 

de nadruk te leggen op die bewegingen en aktiegroepen die van
wege hun doelstellingen en wijze van aktievoeren gekriminali- 
seerd worden;

2. dat de PSPjg bij hun streven naar beschikkingsrecht over een ver 
kiezingsrecht over een verkiezingsjongerenkatern van de PSP zijn 
overgegaan tot bezetting/vernieling van het partijgebouw en ge
bruik van niet vreedzame methoden tegenover andere PSP mede 
werkers;

konstateert
1 . dat met deze beleidsuitspraak de oorspronkelijke oriëntatie van 

de PSPjg op jongerenhuisvesting, jeugdwerkloosheid en rechten 
van minderjarigen komt te vervallen;

2 .  dat de PSPjg bij het konflikt tussen Landelijke Verkiezingskom- 
missie en PSPjg middelen heeft gebruikt die een interne partijdis 
kussie niet te rechtvaardigen zijn;

dringt er bij het bestuur, medewerkers en achterban van de PSPjg op 
aan
1. in het te voeren beleid ook de nadruk te leggen op jongerenhuis

vesting, jeugdwerkloosheid en rechten van minderjarigen, met de
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daarbij bijbehorende kontakten met de diverse jongerenorganisa
ties die op deze terreinen aktief zijn.

2. bij diskussies met andere organen in de PSP die middelen en me
thoden te hanteren die krachtens het Huishoudelijk Reglement 
voor handen zijn.

PREADVIES: In feite bevat dit voorstel twee moties, de ene over 
de politieke oriëntatie van de PSPjg (de punten met een 1 ervoor) 
en de andere over de verwikkelingen rond het jongerenkatern (de 
punten met een 2 ervoor). Het partijbestuur zou deze twee taken 
graag gescheiden houden en vraagt Bussum de motie op te delen. 
Wat de politieke oriëntatie betreft deelt het partijbestuur de vrees 
van Bussum dat de PSPjongeren aan jongerenproblemen minder aan
dacht zal gaan geven. Aan de andere kant bestaat er in het partijbe
stuur tw ijfel of er een positieve werking uitgaat van een kongresuit- 
spraak als deze. Als zo'n uitspraak gedaan zou worden, dan lijk t het 
partijbestuur de volgende wijziging een verbetering:

V01 'in  het midden van V01 "konstateert 1. dat met . . . .  komt te verval
len" vervangen door: "van mening dat met deze uitspraak van de 
PSPjg de oorspronkelijke oriëntatie van de PSPjg op jongerenproble
men, zoals jongerenhuisvesting, jeugdwerkloosheid, rechten van 
minderjarigen, niet mag komen te vervallen."
Wat de problemen rond de katern betreft heeft het partijbestuur 
geen behoefte aan een uitspraak zoals V01 bevat. In een latere fase 
hebben de PSPjg zich anders opgesteld door de zaak voor te leggen 
aan de partijraad. Daarnaast heeft het Dagelijks Bestuur een gesprek 
gehad met het bestuur van de PSPjg over hun aktie. Daarmee be
schouwt het partijbestuur deze als een gepasseerd station. Naar 
aanleiding van de moeizame verhouding tussen PSP en PSPjg heeft 
het partijbestuur een kommissie ïngesteld die zich over deze proble
men buigt en binnenkort met voorstellen naar het partijbestuur
komt. Parallel hieraan heeft het kongres van de PSPjg een aantal ei
sen aan de PSP gesteld, waaraan voldaan moet worden wil kontakt 
met de PSP voor hen nog verder zinvol zijn. De ingestelde kommis
sie zal ook over deze eisen met een advies komen. Het partijbestuur 
stelt zich voor na het rapport van de kommissie en besprekingen 
met de PSPjg met een nota over deze problematiek naar de partij
raad te komen.

*
Korrekties bij:

BELEIDSVERSLAG POLITIEK SEKRETARIS PARLEMENTAIR
WERK

1. blz. 81 105, 2e kolom, 19e regel van onderen: 'daar'vervangen door 
'weer'

2. blz. 81 106, 2e kolom, 24e regel van B: 'werkkracht' vervangen door 
'werfkracht'

3. blz. 81 106, 2e kolom, 10e regel van C: 'voorhoede'vervangen door 
'Voorbode'

4. blz. 81 106 D: vervalt geheel (Aris Kon is door de ledenvergadering 
van Arnhem weer aanvaard als raadslid voor de PSP)

5. blz. 81 106, 3e kolom, 8e regel E: 'een lid van de PPR' moet zijn: 
'een lid van de CPN en een lid van de PPR'

6. blz. 81 106, punt F: Aanvulling. Het partijbestuur heeft, in goed 
overleg met het betrokken lid van de Rijnmondraad (Henk Mol), 
besloten dat zijn toelating als lid van de PSP wordt opgeschort 
to t het aantreden van de nieuwe Rijnmondraad in 1982. Aan het 
kongres zal worden gevraagd om voor zulke gevallen een richtlijn 
vast te stellen.

ERIK MEIJER

AGENDAPUNT 5

(De regelnummers bij onderstaande amendementen verwijzen naar het 
voorstel op blz. 81 095 (Ons Genoegen 95), de middenkolom, tellend 
vanaf de vette kop 'voorstellen'. Regel 1 begint met 'Het kongres van de
PSP.... ' De laatste regel ('kongres een afzonderlijke regeling op') i;
regel 40.

K00 LEIDEN: 1-40 vervangen door:

1) Alle leden ontvangen alle tekstvoorstellen.
2) Afdelingen dienen A- of B-amendementen in.
A-amendementen worden door de indiende afdeling van zodanig 
belang of waarde geacht, dat om een kongresdiskussie cq -uitspraak 
wordt gevraagd en in principe ook modeling verdedigd kunnen 
worden. (A-amendementen komen op het kongres slechts aan de 
orde, wanneer in de 2e voorronde minimaal een X aantal afdelingen 
deze amendementen voorgedragen hebben. Amendementen die niet 
voldoende zijn aangemeld worden bij de ingediende B-amende- 
menten gevoegd)
B-amendementen behoeven volgens de indiendende afdeling niet 
noodzakelijkerwijs door het kongres behandeld te worden, doch 
worden wel van zodanig belang geacht, dat om een partijuitspraak 
(stemming) wordt gevraagd. B-amendementen worden slechts 
in stemming gebracht wanneer Y aantal afdelingen in de 2e voor
ronde hierom gevraagd heeft. Amendementen die niet voldoende 
zijn aangemeld worden terzijde gelegd, met uitzondering van de 
amendementen meteen positief PB-oordeel).
Stemmingen over B-amendementen vinden plaats in de afdelingen 
en worden verder schriftelijk verwerkt.
3) Ingediende A- en B-amendementen worden voorzien van een 

PB-oordeel naar alle leden gestuurd.
4) Afdelingen dragen amendementen vóór, voor a): kongres- 

behandeling of b): uitsluitend stemming.
5) Het kongrespresidium stelt normen X en Y vast en maakt 

uiterlijk vier weken voor het kongres aan alle leden bekend 
welke amendementen voor kongresbehandeling in aanmerking 
komen (A) en welke alleen voor stemming (B). Volstaan 
wordt met het melden van nummers van amendementen 
(Wijzigingen zijn uitsluitend middels een ordevoorstel op het 
kongres mogelijk).

6) Afdelingen voeren diskussie (en stemmen mogelijk) over de 
'definitieve' A-amendementen.

7) Na afhandeling van de A-amendementen op het kongres worden 
de nummers van mogelijk overbodig geworden B-amendementen 
bekend gemaakt.

8) Binnen zeven dagen na het kongres diskussiëren en stemmen 
de afdelingen over de B-amendementen en de mogelijk van het 
kongres 'overgebleven' A-amendementen. De uitslagen worden 
binnen drie dagen schriftelijk ter kennis van het kongrespre
sidium gebracht.

TOELICHTING:
PSP-kongressen en de voorbereidingen daarvoor, brengen zo lang
zamerhand zoveel problemen met zich mee, dat het demokratisch 
gehalte van de besluitvorming in het geding begint te komen. 
De huidige procedure werkt daarbij ook zeker dé-motiverend, 
iets wat op z'n minst even schadelijk is. Zeker, de PSP zal, ter voor
koming van dit soort verschijnselen, bereid moeten zijn de kongres- 
voering drastisch te wijzigen. Het PB voorstel is wel een drastische 
wijziging, maar geen drastische verbetering. Voor de kongresafge- 
vaardigden lijk t de zaak alleen maar beroerder te worden. Het ver
schijnsel dat veel afvaardigingen - eigenlijk uit tijdnood - steeds 
vaker een open mandaat meekrijgen mag zeker niet bevorderd 
worden.
In het PB-voorstel worden nóg meer beslissingen aan de afgevaar
digden overgelaten en dan ook nog over amendementen die slechts 
in beperkte kring bekend zullen zijn. In demokratische zin een 
verslechtering per definitie! De grondgedachte achter het PB-voor
stel dat wellicht niet alle amendementen van zodanig belang zijn 
dat daarvoor een kongresdiskussie noodzakelijk is, lijk t inderdaad 
een goede ingang. Een selektie op belangrijkheid dus. De vraag wie 
uitmaakt wat belangrijk is of niet, is nu wel essentieel geworden: 
de top of de basis' De basis dus, wat ons betreft!
Hoerwel we waarderen dat het PB de kritiek op de kongresvoering 
serieus heeft genomen, komen we toch to t de konklusie dat het PB 
er niet in is geslaagd een goede oplossing aan te dragen. Amendering 
op onderdelen lijk t ons onmogelijk, daarom een nieuw voorstel, 
gebaseerd op een aantal overwegingen:
— technisch gezien kan slechts een beperkt aantal amendementen 

op een kongres aan de orde komen. Wat haalbaar is heeft de 
ervaring geleerd.

— veel stemmingen zijn nagenoeg rechtsstreekse vertalingen 
van stemming in de afdelingen (gebonden mandaat) en kunnen 
net zo goed in een envelope naar postbus 700 gestuurd worden.

— niet alle amendementen worden ingediend met de bedoeling 
een kongresdiskussie aan te gaan, maar wel om een partiju it
spraak te krijgen. Veelvuldig wordt volstaan met de bijgevoegde 
schriftelijke toelichting.

— op de laatste kongressen verhuisden grote aantallen amende
menten die geen positief advies van het PB hadden meege
kregen, naar de prullebak. Vele vergaderuren in de afdelingen 
bleken daarmee to t nutteloze tijdpassering te zijn gedegradeerd.
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Enkele voordelen van ons voorstel zijn:
— de afdelingen bepalen zelf het belang van de amendementen.
— door het - buiten het kongres om - schriftelijk overbrengen van 

stemmingsuitslagen mogetijk te maken, wordt veel kongrestijd 
uitgespaard. Toch kunnen in totaal meer amendementen aan 
bod komen.

— ook van de ogenschijnlijk minder belangrijke amendementen 
kan de aanhang in de partij in beeld gebracht worden.

— nog steeds komen alle amendementen bij alle leden.
— een meer systematische voorbereiding wordt mogelijk, terwijl 

vóór het kongres precies bekend is, waar de afdelingsvergade- 
ringen hun aandacht op moeten richten.

— er ontstaat geen extra belasting voor de afvaardingen, mogelijk 
het tegenovergestelde.

PREDADVIES: afwijzen. Dit voorstel gaat uit van de veronderstel
ling dat het te bespreken aantal amendementen behapbaar wordt als 
afdelingen zelf de belangrijke en minder-belangrijke amendementen 
schiften. De reden voor een andere kongresprocedure is juist dat de 
praktijk geleerd heeft dat dit niet werkt. Voorstel K00 veronderstelt 
een tweede voorronde, wat een extra belasting voor de afdelingen 
betekent en de procedure langer maakt.

K01 LEEUWARDEN: 5-6 'het partijbestuur' veravngen door 'een door 
de partijraad ingestelde onafhankelijke kommissie'.
PREADVIES: afwijzen. De indeling geschiedt volgens het voorstel 
in de kongreskrant, door een onafhankelijke, door de partijraad 
ingestelde kommissie, namelijk het kongrespresidium. De voorlopige 
indeling door het partijbestuur heeft als voornaamste funktie 
om het partijbestuur in de gelegenheid te stellen over een punt, 
waarover het een expliciete uitspraak van het kongres wil, zo'n 
uitspraak ook te kunnen krijgen. Vervangt men in deze konstruktie 
het partijbestuur door zo'n kommissie dan verliest ze haar zin.

K02 MIDDEN ZEELAND, UTRECHT OOST: 13-14 'Deze amenemen- 
ten....belangstellenden' vervangen door: 'Deze amenementen gaan 
naar alle leden, met de aantekening 'minder belangrijke diskussie- 
punten'.
TOELICHTING (Utrecht Oost): Of een diskussiepunt belangrijk of 
minder belangrijk is, is aan de leden om uit te maken. De leden met 
minder tijd kunnen op grond van de aanduiding hun aandacht 
vooral op belangrijke punten richten.
PREADVIES: afwijzen. Voor leden die voor deze amendementen 
belangstelling en tijd hebben lijk t het ons geen onoverkomelijke 
drempel als ze deze even moeten aanvragen.

K03 UTRECHT OOST: 14-16 'Over deze....plaats'schrappen.
TOELICHTING: De belangrijke en minder belangrijke diskussie- 
punten hangen vaak samen. Uit een belangrijk amendement kunnen 
minder belangrijke amendementen voortvloeien. Daarom moet 
daar op dezelfde manier over gestemd worden.
PREADVIES: afwijzen. We nemen aan dat dit voorstel op een 
misverstand berust. Juist als sommige voorstellen samenhangen 
kan daar via afzonderlijke stemmingen recht aan gedaan worden. 
Soms zal dat kunnen via een preadvies in de stijl van 'overnemen 
als voorstel zoveel aangenomen is'; d it wordt door de voorgestelde 
procedure niet uitgesloten.

K04 MIDDEN ZEELAND: 18-19 'Deze amendementen....belangstel
lenden' vervangen door: 'Deze amendementen gaan naar alle leden 
met de aantekening 'punten van weinig belang'.'
PREADVIES: afwijzen. Zie K02.

K05 MIDDEN-ZEELAND: 21 'een voldoende aantal' vervangen door: 
'vijf of meer' en regel 23 schrappen.
PREADVIES: afwijzen, De bedoeling is dat het kongres dit aantal 
per keer vaststelt, misschien wisselend. De praktijk heeft al geleerd 
dat het handig is dit aantal per keer vast te stellen. Minder dan vijf 
zou ook wel eens voor kunnen komen.

K06 UTRECHT OOST: 21 'een voldoende aantal' vervangen door 
'acht of meer' en regel 23 schrappen.
PREADVIES: afwijzen. Zie K05.

K07 SCHIEDAM: 23 na 'kongres' toevoegen 'door het kongres'.
TOELICHTING: Indien het partijbestuur d it aantal kan vaststellen 
bestaat het gevaar dat het partijbestuur onwelvallige amendementen 
via het opwerpen van een hoge drempel buiten beschouwing kan 
laten.
PREADVIES: overnemen. Dat was de bedoeling ook.

K08 DEN HAAG: 27 na 'partijbestuur', als punt d toevoegen: 'Afde
lingen geven bij hun amendementen afzonderlijk zoveel mogelijk 
aan in welke kategorie zij deze het liefst zien ingedeeld. Het partij

bestuur houdt met zijn indeling rekening met deze voorkeur van de 
afdeling'.
PREADVIES: afwijzen. Als verzoek aan de afdelingen zien we d it 
wel zitten, maar daar hier geen rechten worden vastgelegd, alleen 
een wenselijkheid wordt uitgesproken, hoort zoiets niet thuis in 
een reglement.

K09 A'DAM NIEUW WEST: 41 na 'regeling op'toevoegen: 'Bij konflikt 
tussen het partijbestuur en de indieners over de indeling van een 
amendement in een bepaalde kategorie, wordt die indeling door de 
partijraad getoetst, indien het konflikt niet onderling opgelost kan 
worden'.
TOELICHTING: Bij een dergelijk konflikt tussen partijbestuur en 
indieners is het PB partij, en daarom niet de juiste instantie om het 
probleem zo goed mogelijk op te lossen. Als het niet anders kan 
moet daarom een derde partij de doorslag geven. De partijraad 
is daarvoor de aangewezen instantie.
PREADVIES: afwijzen. Als voldoende afdelingen een amendement 
anders dan het preadvies willen afhandelen, dan biedt de voorge
stelde regeling daartoe de mogelijkheid via het aanmelden onder 
punt c. Ook met het oog op de tijdsplanning lijk t dit ons niet 
iets voor een beroep bij de partijraad. Overigens zou het gaan 
over een konflikt tussen afdeling en kongrespresidium.
Het lijk t ons wel verstandig dat de partijraad aan de hand van 
een verslag van het kongrespresidium achteraf het werk kontroleert 
en eventueel korrekties voor komende kongrespresidia uitspreekt.

K10 AMSTERDAM JORDAAN:(een aanvullend voorstel naast het voor
stel uit de eerste kongreskran^ Het kongres van de PSP, bijeen op 
31 oktober 1981,
Overwegende:
— dat er vanuit het oogpunt van demokratische besluitvormiing 

veel problemen bestaan in de wijze van kongresvoorbereiding 
en met betrekking tot de gang van zaken tijdens kongressen

— dat één van deze problemen wordt gevormd door de stroom van 
amendementen die een werkelijke diskussie op de afdelingsver- 
gaderingen en op het kongres onmogelijk maakt

— dat het voorliggende voorstel van het partijbestuur deze stroom 
amendementen wel kanaliseert, maar gelijktijdig de invloed van 
het partijbestuur en het kongrespresidium vergroot, omdat zij 
de amendementen gaan selekteren

— dat hierdoor de overbelasting van het partijbestuur bij de pre- 
advisering van amendementen alleen maar toeneemt

— dat andere problemen blijven bestaan, zoals:
- de geringe diskussie in de afdelingen over de in te dienen 

amendementen, omdat in veel afdelingen slechts enkele 
leden de problematiek gemakkelijk kunnen overzien

- de onmogelijkheid op het kongres om serieus op de inge
diende voorstellen en pre-adviezen in te gaan, doordat de 
veelheid van sprekers, die elk slechts namens (een deel van) 
hun afdeling optreden, de spreektijd to t één of twee minuten 
beperkt

- de, uit het voorgaande vloeiende, degradatie van het kongres 
to t stemmachine,

Konstateert dat de kongresprocedure (inklusief de voorbereiding) 
drastische aanpassing behoeft.

Besluit:
— het partijbestuur op te dragen de wijze van kongresvoorberei

ding en -voering diepgaand te onderzoeken, hierover in de partij
raad te diskusièren en eventueel voorstellen terzake aan een 
volgend kongres voor te leggen

— bij d it onderzoek het idee te betrekken van gewestelijke vóór
vergaderingen, waardoor de voorbereidende diskussies ook over 
de afdelingsgrenzen gevoerd worden, waarbij overwogen kan 
worden amendementen namens (delen van) gewesten te laten 
indienen en sprekers die op het kongres namens (delen van) 
gewesten optreden extra spreektijd te geven.

TOELICHTING: We zullen nog een uitgebreide toelichting voor de 
diskussierubriek van Ons Genoegen indienen.
Kort samengevat:
— in het PB voorstel zien we niets terug, ook niet in afwijzende 

zin, van de motie van de afdeling Eindhoven (kongres 1980) 
die aanleiding was voor het partijbestuursvoorstel

— in het PB voorstel wordt de kongresvoering wel wat gestroom
lijnd, maar de diskussie wordt er niet beter door

— als amendementen geselekteerd moeten worden, dan doen wij 
d it liever van onderop dan van bovenaf.

PREADVIES: overnemen. We hebben niet het idee dat na invoering 
van de voorgestelde regeling, zoals A'dam Jordaan naast dit voorstel 
kennelijk ook wil, alle problemen rond de kongresvoering opgelost 
zullen zijn. Allereerst hebben we nogal wat huiver om in deze alles 
tegelijk overhoop te halen; bovendien staan we sceptisch tegenover 
de mogelijkheden om via gewestelijke vóórvergaderingen deze
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kongresvoering merkbaar te verbeteren, gegeven het funktioneren 
van de meeste gewesten. Voor een onderzoek zoals in K10 voorge
steld wil het partijbestuur de organisatiekommissie wel benaderen.
De resultaten daarvan kunnen dan verwerkt worden bij de wijziging 
van het Huishoudelijk Reglement, die over een paar jaar nodig is. 
We delen niet alle overwegingen (bijvoorbeeld de vierde) . Ook 
hebben we het idee, anders dan de toelichting, dat de diskussie op 
afdelingsnivo verbeterd wordt. De diskussie op het kongres zelf 
zal er inderdaad niet op vooruit gaan. Om dat bezwaar op te heffen 
is het partijbestuur overgegaan tot landelijke diskussiedagen.
Wellicht kunnen we ook eens een experiment houden met geweste
lijke diskussiedagen.

AG ENDAPUNT 6

K11 GRONINGEN: blz 95, rechterkolom, eerste regel van punt drie: 
'grotendeels' vervangen door 'financieel'.
TOELICHTING: Politiek inhoudelijk zijn en blijven de themawerk- 
groepen onder de verantwoording van de politiek sekretarissen. 
PREADVIES: als volgt overnemen:

K11 'VOORSTEL: 'grotendeels' vervangen door 'voor het merendeel 
financieel'.

K12 NIJMEGEN: (afzonderlijk voorstel bij de begroting i.v.m. artikel 
69.1 en 77.2 in het Huishoudelijk Reglement)
De regeling dat:
'Een PSP lid dat op hetzelfde adres woont als een ander PSP-lid 
en geen eigen inkomsten heeft, 1/4 van de kontributie van dat 
andere lid betaalt en geen Bevrijding ontvangt/ 
komt te vervallen.
TOELICHTING: In de praktijk zal deze regeling bedoeld zijn 
voor echtgenoten of vriendinnen/vrienden van kostwinners. Op zich 
is het al erg genoeg dat niet iedereen een gegarandeerd inkomen 
heeft. De PSP voegt op deze manier nog iets aan de bestaande 
verhoudingen toe. Groepen mensen die samen van één inkomen 
leven, moeten zelf maar uitmaken hoe ze d it verdelen en hoe ze 
volgens de normale progressieve kontributieheffing hun kontributie 
wensen te betalen.
PSP-leden moeten ook zelf weten of ze wel of niet de Bevrijding 
wensen te ontvangen. Iedereen moet een archief kunnen aanleggen 
als hij of zij dat wil, of zelf bekijken of ze het blad met meerdere 
mensen willen lezen en bewaren.
PREADVIES: in deze vorm afwijzen. Aan deze zaak zitten nogal 
wat haken en ogen, die eerst eens bekeken zouden moeten worden. 
Met het principe van individualisering zijn we het natuurlijk eens. 
We zijn ervoor dat ieder lid Bevrijding in de bus vindt als toch wel 
minimale band met de partij. Anders wordt het lidmaatschap 
in feite een donateursschap. Om de problemen die hiermee samen
hangen eerst goed te bekijken het volgende voorstel:

K12' VOORSTEL: het kongres draagt het partijbestuur op aan het 
volgende kongres een andere regeling voor artikel 69, lid 1 en 
artikel 77, lid 2, uit het Huishoudelijk Reglement voor te leggen 
die recht doet aan het principe van individualisering.

K A N D ID A TE N

Het kongres moet de volgende kolleges bemensen: partijbestuur, beheers- 
kómmissie fonds bijzondere uitgaven, kaskontrolekommissie, redaktie 
diskussierubriek Ons Genoegen, bestuur van de Stichting Vorming en 
Scholing en van het Wetenschappelijk Buro. Hieronder volgt een over
zicht van de gestelde kandidaten, voor zover dezen zich bereid verklaar
den een benoeming te aanvaarden. Aan het eind van het overzicht volgen 
enkele gegevens en beleidsvoornemens van de kandidaten voor het partij
bestuur (in alfabetische volgorde). Door de vrij krappe tijd die voor het 
maken hiervan beschikbaar was ontbreken er een aantal. Die zullen nog 
in Ons Genoegen worden gepubliceerd c.q. op het kongres uitgedeeld.
Het partijbestuur heeft alleen bij de funkties in het partijbestuur kandi
daten gesteld. Bij het voorzitterschap is dat nog niet gedaan, omdat nog 
niet duidelijk is wie daarvoor bereid zijn. Wat betreft de jongerensekreta- 
ris doet het partijbestuur na het overzicht van de kandidaten een apart 
voorstel.

PARTIJBESTUUR
funktie

alg. voorzitter

kandidaten + woonplaats gesteld door

Paul Kuypers (Tilburg) (bereidheid nog in beraad)
A'dam Oost, Tilburg

pol. vice voorz.
Erik Meijer (Rotterdam) 
Paulus de Wilt (A'dam)

alg. sekretaris Huup Dassen (Utrecht)

alg. penningm. 
alg. propagandist

Pierre Puts (Oegstgeest) 
Frans Janssen (Utrecht)

sekr. buitenland

sekr. soc.ekon. 
sekr. onderwijs 
sekr. MITEK

Eindhoven
PB, A'dam Artis, -Oost, 
-Jordaan, Bussum, Hilver
sum, Tilburg
PB, A'dam Oost, Bussum, 
Eindhoven, Den Haag, 
Tilburg
PB, A'dam Oost, Tilburg. 
PB, A'dam Artis, -Oost, 
Bussum, Geleen, Gronin
gen, Den Haag, Utrecht- 
Oost, -Votulast

Jos Uitenbogaard (A'dam) PB, A'dam Artis, -Jor
daan, Bussum, Geleen, 
Utrecht-Oost.

geen kandidaat
geen kandidaat
John Hontelez (Nijmegen) PB, A'dam Oost, Bussum,

Dordrecht, Eindhoven,

sekr. gezondheidsz. Hein Raat (A'dam)

sekr. welzijn 
sekr. vredesvr. 
sekr. jupo

Hilversum
PB, A'dam Artis, -Jor
daan, -Oost, Dordrecht, 
Eindhoven, Hilversum, 
Nijmegen, Utrecht Oost

geen kandidaat
Bram van der Lek (Bilth.) PB, Tilburg 
Paul Speet (Purmerend)

sekr. vohup
Dick Turk (Enschede) 
Tom Pitstra (Groningen)

sekr. pari. werk Paulus de Wilt (A'dam)

PB, A'dam Oost, Eindho 
ven, Den Haag, Purmer
end
Enschede
PB, A'dam Oost, -Jor 
daan, -Oudwest, Dor
drecht, Eindhoven, Ge
leen, Groningen, Utrecht 
Oost.
Den Haag

sekr. jongeren 
sekr. scholing

Luuk Witsenhuysen (Nijmegen) PB, A'dam Oost,
Eindhoven, Rotterdam

Paul van Dun (Tilburg) 
Harry Witte (Zwolle)

sekr. sektie extern Bonne Wisman (Tilburg)

2e sekr. penn. 
3e sekr. penn.

Rob Lange (A'dam) 
zie '2e sekr. penn.' 

hoofdredakteur Bevr. Chris Huinder (A'dam)
Erik Meijer (Rotterdam)

A'dam Jordaan, Bussum 
PB, A'dam Artis, -Oost, 
Den Haag, Hilversum, 
Zwolle
PB, Amstelveen, A'dam 
Jordaan, Bussum, Oost, 
Tilburg
PB, A'dam Oost, Tilburg

voorz. RTC 
aktiekoördinator

PB Tilburg
A'dam Oudwest, Geleen, 
Eindhoven

Theo Engelen (Eindhoven) PB
Jan Muytjens (Geleen) PB, A'dam Oost, Geleen,

Tilburg

VOORSTEL m.b.t. sekretariaat jongeren: Het kongres besluit het sekre- 
tariaat jongeren vakant te laten totdat er nieuwe besluiten zijn genomen 
over de verhouding tussen PSP en PSPjongeren, met een maksimum van 
één jaar.
TOELICHTING: Er is momenteel een nogal onduidelijke situatie tussen 
PSP en PSPjongeren. Het kongres van de PSPjg heeft een aantal eisen aan 
de PSP gesteld. Nadat duidelijk is geworden hoe de PSP daar tegenover 
staat, wil men de relatie met de PSP opnieuw bespreken. In deze ondui
delijke situatie lijk t het het partijbestuur niet zinvol to t benoeming van
een jongerensekretaris over te gaan. Om van uitstel van de benoeming 
geen afstel te maken is de tijdslim iet van een jaar genoemd.
Het bestuur van de PSPjg vindt het ook het beste geen jongerensekretaris 
te benoemen. Mocht het kongres bovenstaand voorstel niet aanvaarden 
en wel to t benoeming van een jongerensekretaris over willen gaan dan 
vindt het partijbestuur Paul van Dun een geschikte kandidaat. Voor de 
volledigheid zij vermeld dat het bestuur van de PSPjg in dat geval de 
voorkeur geeft aan benoeming van hun bestuurslid Cas Bouman (Rotter 
dam) to t jongerensekretaris in het partijbestuur.
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K A N D ID A TEN  O VER IG E ORGANEN

(N.B. Niet alle onderstaande mensen konden bereikt worden om na te 
gaan of ze bereid zijn voor de funktie waarvoor ze kandidaat gesteld 
zijn.)

Fonds bijzondere uitgaven
Hiervoor moet het kongres twee leden benoemen. Van de gestelde kandi
daten bleek alleen Rico Monasso uit Nijmegen bereid.
Redaktie diskussierubriek Ons Genoegen
Hierin moet het kongres drie leden benoemen. Kandidaat staan:
Paul Denekamp (Amsterdam)
Nico Groen (Amsterdam)
Fred Greve (Tilburg)
Hans Metz (Amsterdam)
Kaskontrolekommissie
Hierin moet het kongres drie leden benoemen. Kandidaat staan:
Chris Born (Rotterdam)
Gerard Hochstenbach (Tilburg)
Peter Korzelius (Huizen)
Rob Steinbuch (Driebergen)
Bestuur Vorming en Scholing
Hierin moet het kongres een vice voorzitter, penningmeester, sekretaris
en zeven leden benoemen. Kandidaat staan:
vice voorzitter Erik Kohier (Den Haag)
sekretaris Jos Eilert (Kampen)
penningmeester Dick van Doorn (Hilversum)
zeven leden: Annet Bertram (Noordwijk)

Jimmy Celissen (Amsterdam)
Marja van Charante (Utrecht)
Ate Flapper (Rotterdam)
Wouter Kaal (Amsterdam)
Kees van Laren (Leiden)

Bestuur Wetenschappelijk Buro
Hierin moet het kongres kiezen: een voorzitter, sekretaris, penningmees
ter en verder maksimaal twaalf leden. Kandidaat staan:
voorzitter 
sekretaris 
penningmeester 
twaalf leden:

Frank Kohier (Amsterdam)
Piet Schram (Eindhoven)
Bonne Wisman (Tilburg)
Gied ten Berge (Maarssenbroek) 
Wim Combrink (Amsterdam) 
George Evers (Amsterdam) 
Wilbert Dekker (Groningen) 
Henk Hoogen (Amsterdam) 
Bram van der Lek (Bilthoven) 
Erik Meijer (Rotterdam)
Sietske van Putten (Den Haag) 
Gerard van Oort (Amsterdam) 
Alexander de Roo (Amsterdam) 
Martin van Rossum (Rotterdam) 
Hans van Tartwijk (Tilburg) 
Joop Vogt (Wageningen)
Luuk Wijmans (Amsterdam)

BELEIDSVOORNEMENS K A N D ID A TEN

JOHN HONTELEZ: 27 jaar, lid sinds '73. Opleiding: niet-westerse socio 
logie. Werkzaam bij Landelijk Energie Komitee. Huidige funkties in de 
PSP: politiek sekretaris MITEK in het partijbestuur, vertegenwoordiger 
PSP in LEK en Werkgroep Energie Diskussie, lid bestuur Henk Lank- 
horststichting. Vroeger funkties in de PSP: lid afdelingsbestuur Amster 
damZuid.

BELEIDSVOORNEMENS

In het eerste kongres voor het oktober-81 -kongres stond m'n beleidsver
slag van het afgelopen jaar. Daarin zitten reeds aanzetten voor de komen
de periode. De MITEK is belangrijk voor mijn funktioneren. Aan het ver
beteren van het werken van deze themagroep wil ik dan ook opnieuw 
veel aandacht geven. Hierbij wil ik voortgaan op de ingeslagen weg: Grote 
lijnen in de themagroep uitzetten, de uitwerking overlaten aan subgroe 
pen, kontroleren van dat werk door de themagroep (en zo nodig door het 
PB).
Ik vind het jammer dat de themagroepenstruktuur niet overal zo werkt. 
Bij sommige politiek sekretarissen was de laatste tijd enige moedeloos
heid te bespeuren daarover. Hoe moeilijk het ook is, juist de themagroe- 
penopzet kan de kloof tussen het afdelingswerk en aktïviteit in sociale 
bewegingen aan de ene kant, en het partijbestuurswerk aan de andere 
kant, verkleinen.
De energiestrijd zal de komende twee jaar voor een deel bepaald worden 
door de "brede maatschappelijke diskussie", voor een ander deel door de 
akties van, en diskussies tussen, de verschillende groeperingen in de anti-

kernenergiebeweging. De BMD moet door de PSP tegemoet getreden 
worden als zijnde een vertragingstaktiek, uitputtingspoging naar de anti- 
kernenergiebeweging toe. Niettemin moet gebruik gemaakt worden van 
de aandacht die het energieprobleem door de aktiviteiten van jonkheer 
De Brauw c.s. weer extra krijgt bij een groot publiek. In de tweede dis
kussie, die binnen de beweging, moet de PSP, volgens mij, zich op het 
standpunt stellen dat de dreigende, doortastende akties mogelijk zijn, 
maar slechts als een werkelijke brede ondersteuning, al is het maar in pas
sieve zin, verzekerd is. De AKB steunt in haar doeleinden op grote delen 
van de bevolking, en op vele organisaties waarin die delen zich herken
nen. Hoofddoelstelling in de strategie van de AKB moet blijven die steun 
vast te houden en verder uit te breiden. Een of meerdere bijenkomsten 
van in basisgroepen meedraaiende PSPers in de komende jaren lijk t me 
zinnig om over de aanpak van de strijd en onze inbreng daarin te spreken. 
De beginnende samenwerking tussen stookkostenkomïtees, konsumen- 
tenorganisaties, vakbeweging en het Landelijk Energie Komitee op het 
gebied van de aardgaspolitiek is een belangrijke stap naar verbreding van 
de energiestrijd, een direkte verbinding met sociaal ekonomische proble
matiek. De PSP moet daar een aktieve bijdrage aan leveren.
Over een half jaar hoopt de MITEK de partij een milieuprogrambrochure 
aan te bieden. Het schrijven van deze brochure gaat gepaard met diskus
sie in de MITEK, die wel aangeven dat ook in onze partij nog lang geen 
duidelijk beeld bestaat van hoe een milievriendelijke maatschappij er uit 
moet zien, en hoe we daar komen. Belangrijkste oorzaak hiervan is na
tuurlijk het niet al te duidelijke beeld van het ontstaan van het milieupro
bleem, de belangrijkste veroorzakers (kapitalisme of industriële revolu
tie). Ik zal er naar streven deze brochure to t uitgangspunt voor een bete
re miIieupolitiek van de PSP te maken.

CHRIS HUINDER: 31 jaar, lid sinds okt. '80. Opl.: politikoloog. Be
roep: fraktie-assistent Tweede Kamerfraktie.

BELEIDSVOORNEMENS

Volgens het Huishoudelijk Reglement stelt het partijbestuur een beleids
plan aan de hand van een voorstel van de hoofdredakteur. Mijn voorstel 
ziet er als volgt uit: Het blad moet een bijdrage leveren aan het verdiepen 
van de inzichten over belangrijke onderwerpen, waaromtrent door leden 
van de PSP en door niet leden gediscussieerd wordt en aktie gevoerd 
wordt. De weergave in Bevrijding van deze onderwerpen moet zodanig 
zijn, dat lezing ervan stimuleert tot een informatief gedegen en aktieve 
opstelling. Dit betekent o.a., dat niet geschuwd zal worden zo nodig con
troversiële of onderbelichte standpunten en aktiviteiten, of zij nu van 
binnen of buiten de PSP komen, in het blad te presenteren. Zowel de 
PSP als de niet PSP gebonden socialistische en feministische bewegingen 
worden in Bevrijding weerspiegeld als glazen huizen, die een onbelem
merde inkijk geven in de inspiratie en de transpiratie van mensen in haar 
strijd om een socialistisch-feministische maatschappij ordening.
Bevrijding is aldus een kritisch-solidair blad, dat ontwikkelingen analys- 
seert vanuit de optiek en perspectieven van feministische en socialistische 
groepen. De getalsmatige grootte van die groepen of de aandacht in de 
pers aan die groepen gegeven wordt, zijn daarbij geen bepalend criterium 
voor verslaggeving in Bevrijding. Bepalende elementen voor verslaggeving 
zijn het door de redactie ingeschatte belang van het aangedragen onder
werp, de mate van inzichtelijkheid bij de presentatie van het onderwerp 
en de kwaliteit van het geschrevene.
Ik stel me voor, dat bij de uitwerking van dit voornemen de redactie een 
zo direct mogelijke relatie heeft met de aktiviteiten, die door die groepen 
opgezet worden. Wat betekent: journalistiek werk van binnenuit. En wat 
niet betekent: goed praten van alles wat beweegt en een doel heeft. Ook 
feministisch en socialistisch links kent haar zwakheden, tegenslagen, te
genstellingen en blinde vlekken naast haar kracht, overwinningen, over
eenstemmingen en fijngevoeligheden.
Gepoogd zal worden meer lijn te brengen in het volgen van onderwerpen, 
die gepresenteerd worden. Tevens zal gepoogd worden meer in de huid 
van de partij en haar sympatisanten te kruipen om hun zwoegen voor een 
betere wereld te presenteren. Niet echter om dat zwoegen als zodanig po

litiek nobel voor te stellen, maar om de noodzakelijkheden en motivaties 
van dit gezwoeg naar voren te halen.
Te beter zullen deze onderwerpen uit de verf komen, als zij kunnen aan 
tonen, dat de pacifistische-socialistische (incl. feministische) stroming 
een zelfstandige politieke stroming is, die met haar ideologie en haar 
praktijk in deze van oorlogsgevaar doordrenkte wereld het volste recht 
van bestaan heeft en die met deze ideologie en praktijk een radikale vari
ant van de sociaal-democratie, noch een spontaneistische variant van het 
communisme is.
Het eerste jaar zullen er twee gebieden speciale aandacht krijgen: De 25 
jaar oude geschiedenis van de PSP, die aan de wieg van vele aktiviteiten 
en debatten stond; De PSP regionaal en lokaal in verband met de a.s. sta
ten- en gemeenteraadsverkiezingen.
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FRANS JANSSEN: 29 jaar, lid sinds '72. Opl.: Wiskunde. Werkzaam als 
dienstweigeraar. Huidige funkties in de PSP: propagandist in het partij
bestuur, lid gemeenteraadswerkgroep Utrecht. Vroeger funkties in de 
PSP: voorzitter en penningmeester afdeling Utrecht, lid bestuur PSP- 
jongeren.

BELEIDSVOORNEMENS

Voor het propagandabeleid lijk t me komende tijd het belangrijkste: 
ondersteuning van Staten- en gemeenteraadskampagnes, uitwerken van 
ideeën voor professionelere aanpak (leidend to t een nota over propagan
dabeleid), verder werken aan serie brochures "de visie van de PSP op . . 
." en katernen, gericht werken aan oprichting van afdelingen in grotere 
plaatsen waar deze nog ontbreken. In het totale werk van het partijbe
stuur moet het stimuleren van werkgroepen die PSP-opvattingen en 
alternatieven beter uitwerken prioriteit krijgen.

ERIK MEIJER: 36 jaar, lid sinds '63. Huidige funkties in de PSP: poli
tiek sekretaris parlementair werk PB, lid landelijke strategiekommissie, 
lid bestuur Wetenschappelijk Bureau, lid Provinciale Werkgroep Zuid- 
Holland. Vroeger funkties in de PSP: gemeenteraadslid, politiek vice- 
voorzitter PB, redakteur Bevrijding, partijraadslid, afdelingsvoorzitter. 
Funkties in andere organisaties: kaderlid ABVA KABO.

BELEIDSVOORNEM ENS: voorzitter:

Nu geen van de vele gepolste kandidaten bereid is gevonden, voel ik mij 
verplicht om me alsnog als voorzitter beschikbaar te stellen. De voor de 
PSP onzekere periode to t het strategiekongres in 1983 denk ik te over
bruggen met het voortzetten van de op werkbare kompromissen gerichte 
aanpak van onze helaas vertrekkende voorzitter Lambert Meertens.
Velen kennen mij meer als voorvechter van "arbeideristische" opvattin
gen (waarmee ik mij binnen het PB omstreden maakte) en minder in de 
rol kleurloze allemansvriend, bemiddelaar, kompromissensluiter en 
manager (die ik dagelijks in mijn beroep moet vervullen). Ik besef dat het 
voorzitterschap vergt dat ik de komende tijd  de nadruk leg op die laatst
genoemde rol. Daarop maak ik twee uitzonderingen. Ik wil beslist kun
nen opkomen voor:
1. Het naar een zo groot mogelijk publiek benadrukken dat de PSP een 

strijdbare belangenpartij voor de arbeiders wil zijn, de ledenwerving 
daarop richten en ervoor zorgen dat ons sociaal-ekonomisch en volks 
huisvestingsbeleid meer over het voetlicht komt.

2. Versterking op korte termijn van de samenwerking met CPN en PSP, 
zowel in akties als parlementariër, mede ter voorbereiding van het op 
langere termijn meekrijgen van de PvdA voor het benutten van een 
linkse meerderheid.

Ik besef dat het vooruitzicht op mijn eventuele verkiezing bij een deel 
van ons PB een even grote weerstand oproept als de komst van Max van 
den Berg had op het PvdA-PB. Daarom verwacht ik dat andere PB-leden 
hun best zullen doen om alsnog een tegenkandidaat te vinden. Afhanke
lijk van de kwaliteit en visie van die kandidaat, zal ik mij beraden over 
een eventuele terugtrekking.

BELEIDSVOORNEM ENS: hoofdredakteur:

Een verbeterde partijkrant is het sluitstuk van de organisatorische en po
litieke versterking van de PSP. Zij is niet het zoveelste toevallige linkse 
blaadje, maar een instrument voor het propageren en doorvoeren van on
ze partijpolitiek. De voornaamste taken zijn. .
1. Het winnen van strijdbare linkse mensen in buurt en bedrijf voor het 
program, de strategie en het lidmaatschap van de PSP.
2. Het steeds opnieuw aantonen van de onmisbaarheid van de PSP op alle 
terreinen voor gewone mensen.
3. Het helpen scheppen van een klimaat voor suksesvolle PSP-akties, en 
daarna die akties aktief ondersteunen.
4. Tijdige overdracht van de voor de verdere strijd belangrijke informatie 
naar de basis van de partij. Daarom een sterke nadruk op experimenten 
in buurt en bedrijf met ditekte demokratie en tegenmacht, stakingen, on
dernemingsraden, vakbeweging, kollektieve voorzieningen, huisvestings 
akties, energie, de internationale strijd tegen koncerns, imperialisme en 
militarisme. Daarnaast veel nieuws over de PSP zelf (afdelingen, gewes
ten, themagroepen, parlementaire initiatieven, partijbesluiten), ontwikke 
lingen in en standpunten van andere stromingen in de arbeidersbeweging 
(zodat we daarop beter kunnen inspelen), linkse belangengroepen, polari
satie in de gemeentelijke en provinciale politiek. Diskussiemogelijkheden 
om afwijkende opvattingen en onze partijbesluiten met elkaar te kon- 
fronteren. Bij de presentatie van deze informatie inschakelen van gast
schrijvers, interviews, vaste korte informatierubrieken, lange termijnplan
ning, een op een breed publiek (kolportage) gerichte schrijfstijl.

JAN MUYTJENS: 29 jaar, lid sinds '72. Beroep: archiefverzorger.
Huidige funkties in de PSP: sekretaris van de prov. werkgroep, a.i. sekr. 
gewest Zuid-Limburg, aktief lid PSP afd. Geleen. Vroegere funkties in de 
PSP: partijraadslid, bestuurslid PSP afd. Maastricht.

BELEIDSVOORNEM ENS

Na ruim 9 jaar PSP werk op plaatselijk en regionaal nivo lijk t me een b ij
drage aan het landelijke PSP werk een uitdaging. Mijn opgedane aktie-er- 
varingen in Limburg en de daarbij in acht te nemen mogelijkheden en be
perkingen van afdelingen en gewesten lijken me nuttig voor het werk als 
aktie koördinator.
Een versterking van het PB met leden van buiten de Randstad lijk t me 
een positieve zaak. Wel brengt het woonachtig zijn in een van de uithoe
ken van het land tal van praktische beperkingen met zich mee. Vandaar 
dat ik gekozen heb voor een funktie in het PB waarin nogal wat werk 
thuis gedaan kan worden, zodat mijn vriendin en zoon Bartje niet mijn 
werk als PB-lid gaan ervaren als "Jan is nu ook werkelijk nooit meer 
thuis".
Prioriteit wil ik leggen in het stimuleren van plaatselijk politiek optreden 
van afdelingen met konkrete PSP-akties. Daartoe is het doorspelen van el
ders opgedane ervaringen via onze partijbladen/post van belang. Bij lan
delijke akties zie ik voor de aktiekoördinator de taak van intern propa
gandist: partij oppeppen, informatie doorgeven. De taken en funkties van 
de landelijk aktiekoördinator zijn nooit goed omschreven geweest. Ik 
hoop met de ervaringen die ik ga opdoen toe een goede taakomschrijving 
te komen. Uiteraard wil ik ook aktief mee denken en werken in het alge
hele PB-werk als kollektief orgaan. Wie meer over me wil weten om zijn/ 
haar keuze te kunnen bepalen: 04494 - 47789.

PIERRE PUTS: 29 jaar, lid sinds '77. Beroep: ingenieur bij PTT. Huidige 
funkties in PSP: 2e sekr./penningmeester in het partijbestuur. Vroegere 
funkties in de PSP: sekretaris afdeling Leiden, lid partijraad.

BELEIDSVOORNEM ENS

Na overleg in het zittende partijbestuur heb ik me kandidaat gesteld voor 
de funktie van algemeen penningmeester. Niet zozeer omdat ik zo ver
schrikkelijk om die post zou staan te trappelen, maar meer omdat er nie
mand anders voor te vinden bleek. En de funktie van algemeen penning
meester is een van de weinige die echt ónmogelijk vacant kunnen blijven. 
Ik neem mij voor om als algemeen penningmeester het beleid van de hui
dige penningmeester, Bonne Wisman, voort te zetten. Dat betekent dat 
voortgegaan zal worden op de weg van een betere beheersing en verslag
legging van de geldstromen, regelmatig overleg met de accountant en een 
voorzichtig financieel beheer. Geprobeerd moet worden om zoveel als 
doenlijk is geld vrij te maken voor de meer inhoudelijke aktiviteiten, bijv. 
via themawerkgroepen resp. wetenschappelijk buro. Voor organisatori
sche kosten zal een terughoudend beleid moeten worden gevoerd.

Ik ben van plan de mogelijkheden te bekijken van de vorming van een 
werkgroep financiën. Er liggen genoeg onderwerpen die in zo'n werk
groep met vrucht zouden kunnen worden aangepakt, bijv.: opstelling 
meerjarenbegroting, opstellen van andere partijbestuurs-stukken, het on
derste uit de subsidie-kan halen, zich buigen over wat precies de financi 
ele criteria moeten zijn voor steunverlening aan groepen (aktiegroepen 
etc.), verbeteren van de financiële verslaglegging van afdelingen, stichtin
gen, gewesten etc.

Verder zal ik proberen in het partijbestuur zoveel mogelijk van de taken 
van de algemeen penningmeester met anderen te delen, om het gevaar 
van overwerktheid te verminderen.

Opnieuw heeft het kongres geen voorstel bereikt voor de verhoging van 
de minimum kontributie. Dat betekent dat deze minimum kontributie al 
3 jaar in guldens ongewijzigd, dus feitelijk gedaald is; terwijl de kosten, 
ook reëel, gestegen zijn. Juist nu in deze tijd  velen aan den lijve ondervin 
den wat een rechtse bezuinigingspolitiek inhoudt, moet het voor de PSP 
een uitdaging zijn om te proberen dat minimum van f36 niet te verhogen. 
Dat kan alleen als ook de leden die het wel wat ruimer hebben (ook al 
zullen zij de afgelopen jaren een flinke veer hebben moeten laten) toch 
bereid blijven om de kontributie naar draagkracht te blijven betalen. Ge
beurt dat niet, dan kan ook voor de PSP wel eens het punt in zicht ko
men dat een kontributieverhoging (ook van de minimumkontributie) on
vermijdelijk zou worden.

Ik zou erg blij zijn, en een bestuursperiode als penningmeester als een 
groot succes beschouwen, als we zonder zo'n kontributieverhoging, en 
zonder vermindering van politieke aktiviteiten om financiële redenen, de
komende 2 jaar zouden doorkomen. Dat zal dan van de leden van de PSP 
afhangen.
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HEIN RAAT: 25 jaar, lid sinds '76. Beroep: leraar sociale gezondheid- 
kunde, student geneeskunde en sociologie. Huidige funktie in PSP: poli
tiek sekretaris gezondheidszorg.

BELEIDSVOORNEMENS nog niet ontvangen

Alexander de Roo, 26 j., lid sinds '74; beroep: bijna afgestudeerd po liti
coloog en toekomstig vader; studies: polititcologie en chemie. Funkties 
in de PSP: scholingssekretaris, lid-van de redaktie van Socialistische Per- 
spektief en Wetenschappelijk Buro. Vroeger funkties: lid partijraad, be 
stuurslid afdeling Amsterdam-Oost; aktief in de amsterdamse studenten 
beweging.

BELEIDSVOORNEM ENS

Algemeen: De PSP mee helpen uitbouwen tot een krachtige anti-milita- 
ristische, vrouwvriendelijke en socialistische partij met een sterke inhou
delijke en een grotere organisatorische inbreng in de linkse beweging in 
Nederland.
1. Daartoe dienen de eigen PSP-alternatieven verder uitgewerkt te wor
den. Stimuleren dat na de voor mei '81 uitgekomen programmatische 
brochures 'de visie van de PSP' op 'energie', 'oorlog en vrede' en 'volks
huisvesting' ook de nog geplande brochures 'ekonomie', 'onderwijs', 'bui
tenland', 'vrouwenbevrijding' en eventuele anderen uitkomen. Ook het 
Wetenschappelijk Buro zal haar bijdrage leveren aan het uitwerken van 
konkrete PSP-alternatieven.
2. Via mijn deelname in de 'strategie-kommissie' en de 'sekse-klassen- 
strijd-kommissie' er mede zorg voor te dragen dat in november van '83 
het strategie-kongres tot positieve uitkomsten zal leiden.
3. Versterking van de kontakten en de diskussies van de PSP met de PSP- 
vrouwengroepen.
4. Het stimuleren van het bij elkaar brengen van aktivistesen aktivisten, 
die ook PSP-lid zijn, in met name de FNV en de vredesbewegingen om el
kaar beter te leren kennen en te ondersteunen.
5. Het bijwonen van de regelmatige partij overleggen met CPN, PPR en 
PSP aan de ene kant en de PvdA, PPR, EVP en PSP aan de andere kant. 
Hopelijk kunnen binnen 1 jaar de beide overleggen samengevoegd wor
den to t één links overleg van PSP, CPN, PPR, PvdA en EVP. Het uitbou
wen van die overleggen in de richting van programmatische diskussies van 
de partijen van links en belangrijke sociale bewegingen, zoals de vredes
beweging, de energiebeweging, de vrouwenbeweging en de vakbeweging 
om, indien mogelijk, te komen to t gezamenlijk door links Nederland ge
dragen alternatieven voor 't CDA-PvdA-D'66 kabinet.
6. Nauwere samenwerking met de PPR en de CPN met behoud van ieders 
identiteit. Naarmate de CPN demokratischer en de PPR minder sociaal- 
demokratisch wordt, gaat dat natuurlijk gemakkelijker. Door gedrieën 
meer gezamenlijk op te trekken vergroten we 't beste de linkse druk op 
de PvdA.

PAUL SPEET: 27 jaar, lid sinds '79. Beroep: aktiviteitenbegeleider. 
Funkties in de PSP: lid werkgroep Jupol.

BELEIDSVOORNEM ENS

Naast een aktieve bijdrage aan het goed funktioneren van het partijbe
stuur staat het kontinueren van de themagroep-aktiviteiten voor mij cen
traal. Ten aanzien van het politiebeleid zijn er akties te verwachten op 
het gebied van de vernieuwde geweldsinstrukties, de klachtenprocedures 
en een mogelijk symposium waarin het politiebeleid centraal staat. Het 
ligt in de bedoeling een themadag te organiseren over anti fascisme en ra
cisme en de manier waarop door de PSP daarmee zal moeten worden om
gegaan. Er zullen thema-avonden georganiseerd worden door en voor de 
jupolgroep, waarbij als eerste onderwerp het groeiende bewakingspoten- 
tieel (bewakingsdiensten en semi politiediensten etc.) genomen zal wor
den. Ik zou willen proberen om een bredere basis te kreëren voor het 
steunen van afdelingen en gemeenteraadsfrakties waar het politie- en jus
titiezaken betreft. Zonder de indruk te willen wekken dat de jupolgroep 
een zorgelijk bestaan leidt spreek ik de hoop uit dat alle komende aktivi- 
teiten ook een wervende funktie hebben en dat de themagroep uitgebreid 
kan worden. De stemming, het enthousiasme en de deskundigehid van de 
huidige themagroep staat m.i. voor een groot deel garant voor het goed 
funktioneren van de politiek-sekretaris jupol.

JOS UITENBOGAARD: 28 jaar, lid sinds '76. Opleiding: sociaal-kultu- 
reel werker/politikologie. Huidige funktie in de PSP: politiek sekretaris 
buitenland. Vroegere funkties in de PSP: voorzitter afdeling A'dam Cen- 
trum/stageaire SVS.
Funkties in andere organisaties: diverse funkties in afdelingen en distrik- 
ten NJN en studentenvakbond.

BELEIDSVOORNEMENS

Zie beleidsverslag.

PAULUS DE WILT: 27 jaar, lid sinds '77. Beroep: drukker. Huidige 
funkties in de PSP: propagandist federatiebestuur A'dam, lid gewestbe- 
stuur Noord-Holland-Zuid, partïjraadslid. Vroegere funkties in de PSP: 
fraktie-assistent gemeenteraadsfraktie, diverse funkties in afdelings- en fe
deratiebestuur.

BELEIDSVOORNEMENS organisatorisch vice voorzitter:

In nauwe samenwerking met de organisatiekommissie wil ik prioriteit ge
ven aan de volgende punten:
-opbouw gewesten: gewesten kunnen een belangrijke rol spelen in de 

partij-organisatie. Vooral door de groei van het aantal afdelingen is het 
niet meer doenlijk landelijk alles rechtstreeks te regelen met de afdelin
gen.

-w itte plekken wegwerken: overal waarop bepaalde kriteria, zoals stem
mental, een afdeling mogelijk is moet er met hulp van de gewesten ge
werkt worden aan een opbouwplan.

-gemeentepolitiek: er zijn nog veel gemeenten waar de PSP een grotere 
rol zou kunnen spelen in de gemeentepolitiek; juist aan die gemeenten 
moet prioriteit gegeven worden bij de partijopbouw: gemeentepolitiek 
en afdelingsorganisatie kunnen elkaar versterken. Ik vind ook dat er bui
tenparlementair te weinig gebeurt met de mogelijkheden die we in de 
gemeentepolitiek hebben.

BELEIDSVOORNEMENS sekr. parlementair werk:

Met de komend jaar te verwachten groei van onze parlementaire verte
genwoordigingen is het belangrijk dat de LWPW meer koördinerend gaat 
werken. De LWPW zou eigenlijk een organisatorische funktie moeten 
hebben. De mooie woorden over de wisselwerking tussen parlementaire 
en buitenparlementaire aktie wordt m.i. veel te weinig waar gemaakt. Ik 
denk dat nauwe samenwerking met de aktiekoördinator/trice dan ook 
noodzakelijk is, bijvoorbeeld om akties die nu veelal plaatelijk gebeuren 
(aardgasprijzen) naar een landelijk nivo te tillen.

BONNE WISMAN: 36 jaar, lid sinds '69. Beroep: ekonoom. Huidige 
funktie in de PSP: penningmeester in het partijbestuur. Vroeger funkties 
in de PSP: penningmeester in het partijbestuur. Vroeger funkties in de 
PSP: 2e sekr./penningmeester, voorzitter afdeling Tilburg, lid partijraad, 
lid bestuur gewest Brabant.

BELEIDSVOORNEMENS

Geen, hebben geen funktie in een situatie van gebrek aan tegenkandida
ten over de hele linie. Er valt weinig te kiezen.

LUUK WITSENHUYSEN: 40 jaar, lid sinds '64. Opleiding: sociologie. 
Beroep: gemeenteraadslid in Nijmegen. Vroeger funkties in de PSP: lid 
afdelingsbestuur Nijmegen en Zeist. Funktie in andere organisaties: voor
zitter VJV-Nijmegen.

BELEIDSVOORNEMENS:

1. voornemens vorig LWPW-bestuur omzetten in daden, voor zover moge
lijk.

2. Intensieve steun aan diverse pogingen lokaal etc. linkse eenheid op te 
bouwen.

3. dokumentatie ! ! !
4. afstemmen parlementair werk op themawerkgroepen en vice versa.
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Harry Witte, 30 jr, lid sinds 1971; beroep: halftime leraar en halftime 
huisman; studies: theologie en filosofie. Funkties in de PSP: vice-voorzit- 
ter afd. Zwolle, lid gewestbestuur, lid PR; vroegere functie: Sekr-penn.m. 
afd. Kampen.

BELEIDSVOORNEM ENS algemeen

Ais nieuwkomer in SVS heb ik niet een eigen beleid te lanceren, maar ga 
ik, bij verkiezing, deelnemen aan het verder ontwikkelen en uitvoeren 
van het beleid van het bestuur. Voor het opstellen van dit stukje was ik 
dan ook op een bestuursvergadering van SVS waar in het kort de plannen 
voor de komende tijd doorgenomen werden.
Socialistisch Perspectief: Het blad zal naast de huidige functie (theorie- 
ontwikkeling) meer gebruikt moeten kunnen worden voor scholingsakti- 
viteiten. Of beide functies in één blad gecombineerd kunnen worden 
moet blijken. De nieuw te benoemen medewerkster in SVS zal, wanneer 
SP in die richting ontwikkeld wordt in gewesten en afdelingen met het 
blad activiteiten moeten stimuleren.
Organisatie-cie.: Voor SVS ligt hier naast de participatie vnl. een waak
hondfunctie m.b.t. het partijopbouwend karakter van deze cie.

Socialisme, Theorie en Beweging: De uitgave van een herziene versie zal 
begin 1982 gerealiseerd kunnen en moeten worden.
Themadagen: Bestuur en medewerkers zullen in de komende periode in 
samenwerking met themagroepen doorgaan met het voorbereiden en or
ganiseren van themadagen en week-end (b.v. racisme/fascisme; econo
mie: arbeidstijdverkorting, deeltijdarbeid, anti-crisisbeleid). 
Gemeenteraadsverkiezingen '82: SVS zal een boekje uitgeven met een 
model gemeenteraadsprogramma en hopelijk in samenwerking met 
LWPW een handboek voor gemeenteraadswerk uitgeven. Verder zullen 
studiedagen en week-ends worden georganiseerd over gemeentepolitiek 
en misschien na de verkiezing een training voor raadsleden opgezet wor
den.
Stimulering scholing in afdelingen en gewesten: het derde personeelslid 
van SVS zal tot taak krijgen in afdelingen en gewesten scholing te onder
steunen en te werken aan de opbouw van het scholingswerk in afdelingen 
en gewesten. Scholingssekretaris PB/'voorzitter SVS: Bij verkiezing zou ik 
prioriteit geven aan de volgende zaken: deelname aan pb-werk, meewer
ken met nieuwe medewerksters en anderen aan een beleid dat erop ge
richt is de grote hoeveelheden SVS drukwerk meer functie te geven in de 
partij. Voor de voorzitter van SVS zie ik tevens een speciale verantwoor
delijkheid t.o.v. personeelsleden en stageaires. Met de sekretaris zou ik 
zoveel mogelijk het werkoverleg willen bijwonen.
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De jaren '80 kunnen van beslissende betekenis zijn voor de toekomst van de mensheid. De 
atomaire dreiging neemt toe, in Europa en elders op de wereld. NAVO en Warschaupact 
gaan voorop in het opeenstapelen van de meest vernietigende wapens. Zij zijn in staat de 
wereld vele keren totaal te vernietigen. De modernisering van de nucleaire middellange af- 
standsraketten in beide militaire blokken, voegt hieraan een volgende en ingrijpende stap 
toe. Ook de beslissing van de Amerikaanse regering om de neutronenbom in produktie te 
nemen vergroot het gevaar van een kernoorlog in Europa.

Daartegenover staat echter een groeiend verzet. De vredesbewegingen in met name West 
Europa groeien en winnen zienderogen aan invloed. Zij streven naar een nieuw veiligheids 
beleid en verlangen van hun regering en parlement dat deze met eigen initiatieven komen 
om aan een echte ontspanningspolitiek vorm te geven.
Een meerzijdig en veelomvattend ontwapeningsproces moet op gang komen, waarbinnen 
een kernwapenvrij Europa een belangrijke stap is.

Onderstaand organisatiecomité, gesteund door vele vredesbewegingen uit andere NAVO- 
landen, roept u op voor een grote demonstratie in Amsterdam op

2 / «uw&uêen
Wij willen geen nieuwe kernwapens in West-turopa; niet in Nederland, noch in enig ander 
land.
Wij willen dat de regering terugkomt op haar instemming met het NAVO-besluit van 12 
december 1979 over de modernisering van de kernbewapening in West-Europa.
Wij willen dat de regering haar NAVO-partners verzoekt het besluit van 12 december 
1979 in heroverweging te nemen.

Wij zijn allen geroepen ons met moed, fantasie en kracht tegen de dreigende ontwikke
lingen te verdedigen en alternatieven voor de huidige militair-strategische politiek te ont
wikkelen.
Sluit u aan bij de demonstratie van 21 november 1981!

Organisatiecomité: IKV, Pax Christi,
Stop de N-bom, Vrouwen voor Vrede,
Vrouwen tegen kernwapens, Platform van 
Radicale Vredesgroepen, PvdA, D'66, PSP,
PPR, CPN en VVDM.

Coördinatieadres 
Oranje Nassaulaan 51 
1075 AK Amsterdam 
Tel. 020 - 73 68 69
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/ o/o liduard de Kam

in de bedoelde brief van de minister verwerkt
moeten worden. Zo wil de PSP-fraktie wel eens
weten, waarom in burger geklede leden van
arrestatieteams zijn ingezet, waarom pistolen « *
zijn getrokken, ploertendoders, traangas- 
spuitbussen, brand blusapparaten met CS-gas, 
gummiknuppels en wapenstokken door de 
politie zijn gebruikt? Waarom een demonstrant 
met een gebroken been door 'stillen' uit een 
EHBO-wagen werd geslagen. Tenslotte wil de 
PSP-fraktie nu eindelijk ook wel eens antwoord 
°p al lang geleden gestelde vragen over het 
politie-optreden bij Dodewaard in oktober vorig 
jaar en bij de Piersonstraat in Nijmegen in 
februari. Pr lijkt geen gat in de bewapening van 
de politie te zitten, maar een vrijbrief!

Sommige "stillen" zijn liever persfotograaf o f  anti-kernener<zie demonstrant. Ze slaan er niet min 
der hard om toe. Io to  laluatd de Ku.n

CHRIS HCJNDER



Francois Mitterand, door zijn partij aanbevo
len als 'de ka n d id a a t van de h o o p ', is op 10 
mei j.l. to t de nieuwe president van Frankrijk 
gekozen. Hebben de Fransen, om met M itter 
rand's eigen woorden te spreken, 'gekozen 
voor verandering'?
In de reakties elders in de wereld wordt daar 
verschillend tegenaan gekeken. Vooral de 
Verenigde Staten en de Sovjet-Unie reageer
den erg terughoudend. In Washington was 
men aanvankelijk erg van streek toen duidelijk 
werd dat Mitterrand ook de uitgerangeerde 
communistische partij in zijn regering op ging 
nemen. Maar daar ziet men alles door een roze 
bril, zodat nederlagen niet meer van overwin
ningen kunnen worden onderscheiden.
De Russen waren realistisch. Tass meldde da 
dat onder Mitterrand ‘n a u w e lijk s  ve rande rin 
gen in  de bu iten landse  p o li t ie k  van F ra n k r ijk  
te verw achten z i jn ' .
De Duitse Bondskanselier Helmut Schmidt 
schreef dat hij Mitterrand zo snel mogelijk 
wilde ontmoeten om de ‘F rans-D uitse  b e tre k 
k ingen xe ve rd iepen ' .
PvdA-leider Den Uyl tenslotte telegrafeerde: 
'U w  o ve rw in n in g  is van be lang vo o r hee l lin ks  
E u ro p a '.
Maar ook voor de vredesbeweging, als we die 
voor het gemak even indelen bij 'links'? Valt 
er van Frankrijk de komende tijd  iets te ver
wachten in de strijd tegen de kernbewape
ning?

DE GAULLE

In 1958 besloot De Gaulle dat Frankrijk zijn 
eigen atoombom moest bouwen. Het was een 
uitgestelde politiek-m ilitaire reaktie op de 
weigering van de Verenigde Staten om te hel
pen bij de oorlog in Indochina en het door 
Amerika en Rusland gestopte Frans-Engelse 
Suez-avontuur in 1956. Frankrijk moest po li
tiek onafhankelijk van de grootmachten w or
den, vond De Gaulle. Bovendien was de gene
raal van mening dat een conventionele oorlog 
met het Warschau-pact bij voorbaat een verlo
ren zaak zou zijn. De Franse troepen werden 
daarom teruggetrokken uit de militaire struk- 
tuur van de NAVO. Een beperkt aantal strate
gische raketten moesten er voortaan toe die
nen Frankrijk's neutraliteit in een eventuele 
landoorlog te garanderen.

Dat was het begin van de 'Force-de^Frappe ' 
die door tegenstanders van De Gaulle al gauw 
to t 'Farce de Frappe' werd omgedoopt. Een 
van de tegenstanders van de toenmalige Fran
se president was de pro-Atlantische Neder

landse minister van Buitenlandse Zaken, Luns. 
Hij zweerde bij het Amerikaanse kernwapen.

De Generaal is nu al weer jaren dood, maar 
Frankrijk's eigen kernwapen is nog springle
vend. De modernisering is zelfs in volle gang. 
Die moderniseringsplannen vallen in vier 
hoofdpunten uiteen:
1. Er komen nieuwe strategische kernwapens 

(M-4) met elk 7 kernkoppen, voor de 5 nu
cleaire onderzeeërs. Een 6e atoomonderzee 
er is in aanbouw (in 1985 gereed).

2. De silo-raket-S-2 wordt vervangen door de 
S-3. Deze heeft een grotere draagwijdte en 
is nauwkeuriger. Na 1990 worden deze 
weer vervangen door mobiele lanceerbases 
en kruisraketten.

3. Er komt een nieuw (5e) escadron vliegtui
gen, dat in 1981 wordt uïtgerust met tacti
sche atoomladingen van het type AN-52. 
Tegelijkertijd zal de marine tactische nucle
aire wapens krijgen voor haar 'Super Eten- 
dards'.

4. De tactische Pluton-raket van de landmacht 
wordt vervangen door een nieuw systeem. 
En de nieuwe Mirage 2000 vliegtuigen w or
den voorzien van raketten door de middel
lange afstand met nucleaire kop. (IKV-ge 
schrift no. 7, blz. 25).

5. Tenslotte nam Frankrijk op 26 juni 1980 
een proef met een neutronenbom, die in 
1982 geproduceerd kan worden.

In hoeverre kun je deze vernieuwde Franse 
kernmacht nog een onafhankelijke kernmacht 
blijven noemen?
Neutronenbommen en tactische kernwapens 
in het algemeen, zeker als ze een precisie heb
ben bereikt als de Franse, kun je immers niet 
bewaren totdat de tanks van de tegenpartij 
Lotharingen binnenrollen. Met andere woor
den: het vernieuwde Franse kernwapen hoort 
militair-strategisch aan de grens tussen Oost
en West-Duitsland thuis.



In de NAVO heeft men deze gedachtengang 
heel goed begrepen. Dat bleek bijvoorbeeld 
toen op 24 oktober 1980 secretaris generaal 
Luns van de NAVO, een toespraak hield voor 
'EURO 9' een Franse club van voorstanders 
van een geïntegreerd Europa. Luns, eens een 
fervent tegenstander van het Franse kernwa
pen, prees toen de 'Force-de-Frappe':
" F ra n k rijk  b e sch ik t over een w e rk e lijk e  a f 
sch rikk ing  m e t de m o g e lijk h e id  o n m id d e lli jk  
te an tw oo rde n  op iedere aanval van b u ite n a f, 
zodat de S ov je t-U n ie  z ich  we! twee m aal za l 
bedenken '. (ANP-telexbericht 26-10-1980). 
Ondertussen wordt de functie van het Franse 
kernwapen steeds dubbelzinniger. Ook de 
Franse buitenlandse politiek is daarmee tot 
tweeslachtigheid gedoemd.
Enerzijds probeert Parijs te profiteren van de 
voordelen van de Amerikaanse bewapenings 
inspanningen en de 'status-quo' die daarmee 
in Europa wordt gegeven. Anderzijds willen 
de Fransen zich blijven indekken tegen iedere 
mogelijkheid van 'ontkoppeling'. Amerika 
mag zijn 'nucleaire garantie' op het beslissen
de moment niet laten vallen. Vandaar dat er 
in Parijs tegelijkertijd ingestemd wordt met 
het 'antwoord op de SS-20' door Amerikaanse 
kernwapens in de BRD, zonder zélf die kern
wapens in Frankrijk te accepteren. In plaats 
daarvan maakt men liever zijn eigen raketten- 
tuig.

MITTERRAND

Het valt niet te verwachten dat er in deze 
Franse politiek veel verandering komt, nu Mit- 
terrand to t president van Frankrijk gekozen 
is. Aangezien Mitterrand nog Atlantischer als 
zijn voorganger heet te zijn, mogen we aanne
men dat het Franse dilemma alleen maar gro
ter zal worden.
Bij zijn bezoek aan Bonn bleken Mitterrand 
en Schmidt, wat de kernwapens betreft, op 
één lijn te zitten. Over het NAVO-dubbelbe- 
sluit van 1979 bestaan er 'geef] m o e ilijk h e d e n ' 
tussen Bonn en en Parijs, zoals de Franse 
president het zelf op de perconferentie van 13 
juli uitdrukte.
Tijdens de verkiezingen had Mitterrand zich 
nog tamelijk 'neutraal' opgesteld. Hij beklem
toonde toen dat er op internationaal niveau 
een evenwicht van krachten bestond dat in 
Europa ontbrak en daar de Sovjet-Unie een 
militair voordeel bezorgde.
Als de VS hun nieuwe raketten in Europa 
zouden installeren zou het internationale 
evenwicht echter veranderen in het voordeel 
van Washington, aldus de socialistische presi
dentskandidaat. (Stern 1981, no. 8).

Bij de communisten speelt de m ilitaire onaf 
hankelijkheid een hoofdrol in het politieke 
denken over internationale politiek. De PCF 
sprak zich vorig jaar u it vóór de bouw van een 
zevende supermoderne atoomonderzeeër en 
eveneens vóór een eigen Franse satellietsys
teem ter ondersteuning van die onderzeeërs,

om integratie van het Franse kernwapen (waar 
men op zich zelf een voorstander van is) in de 
NAVO te vermijden.
Op de communisten als faktor voor de vredes
beweging valt in Frankrijk dus ook al moeilijk 
te rekenen.

HERNU

In hetzelfde weekend dat Mitterrand naar 
Bonn ging, gaf de nieuwe minister van Defen
sie Charles Hernu een interview aan Le Mon
de.
De Franse minister geeft hoog op over wat er 
allemaal gaat veranderen bij de socialistische 
regering. In de kazernes zullen de dienstplich
tigen voortaan alle dagbladen mogen lezen. 
Franse jongens zullen weer gemotiveerd in 
dienst gaan, denkt Hernu, omdat ze van nu af 
aan 'F ra n k r ijk  en h e t socia lism e ' mogen die
nen.
In politieke hoofdlijnen b lijk t aan de Franse 
politiek nauwelijks iets te worden veranderd. 
'De verded ig ing  van F ra n k r ijk  is nuc lea ire  a f 
s c h rik k in g , is de n a tio n a le  o n a fh a n k e lijk h e id ’ , 
verklaart Hernu alsof het om een mathema
tische formule gaat.
De minister brengt opvallend veel lof aan de 
oude Generaal die Frankrijk losmaakte uit de 
militaire struktuur van de NAVO en die het 
land eigen kernwapens bezorgde met als posi
tie f gevolg: '. . . W ij w orden m in d e r bed re igd  
d o o r h e t n e u tra lism e  dan de landen van E u ro 
pa d ie in  de N A  VO ge ïn teg reerd  z ijn , d ie  z ic h 
z e lf  vragen ste llen  ove r de g e lo o fw a a rd ig h e id  
van de A m e rik a n e n , waarover ik  z e lf  n ie t erg 
ongerust b e n '. Natuurlijk vindt Hernu dat de 
Amerikanen, die hij verdenkt van ‘ove rbew a
p e n e n ’ met de Russen, waarvan de suprematie 
'o n b e tw is tb a a r ' is, moeten onderhandelen. 
Maar als het over de kernwapenmoderniseriny 
gaat, moeten de Franse kernwapen buiten de 
diskussie blijven.
'O n tw a pen ing  zo m o g e !ijk  in  de hele w e re ld , 
om  te beginnen m e t de g roo tm ach te n , zo n d e r  
de ve ilig he id  van F ra n k r ijk  te ve rm in d e re n ’ , 
lu idt Hernu's frappante omkering van de weg 
die het I KV voorstaat.
' Ik  wens n ie t d a t h e t Franse nuc lea ire  af- 
sch rikk ingsw apen  mee zou te llen  in  deze d is 
kussie. Ze m o e t n ie t toegevoegd w orden aan 
de A m erikaanse  ke rn m a ch t, ze m o e t o n a fh a n 
k e li jk  b l i jv e n ', zegt de minister.
Ook de zogenaamde militaire akkoorden met 
Franssprekende staten in Amerika die voor 
het vorige regiem een dekmantel waren om 
naar eigen goeddunken militair in te grijpen, 
lijken voorlopig niet te worden opgezegd.
'W ij hebben op d it  m o m e n t zu lke  a kko o rd e n  
m e t tanden in  A fr ik a . Ze m oeten gerespec
tee rd  w orden. D a t b e te ke n t ook  dat F ra n k r ijk  
over de m idde len  m o e t besch ikken vo o r b u i
tenlandse in te rve n tie s , da t w it zeggen z ich  er 
als consequentie  vo o r u itrus te n . W ij m oeten  
een in te rv e n tie m a c h t hebben. H e t gaat m e t 
om  h e t u itb u ite n  van deze landen en om  he t 
bed rijven  van n é o -k o lo n ia lis m e '.

Hernu in een poging deze laatste opmerking 
kracht bij te zetten: ‘Weet u d a t we op d it  
m o m e n t op onze Franse m ilita ire  scho len n ie t  
alle  bu iten landse  le e rlin g -o ffic ie re n  ku n n e n  
ontvangen, d ie  daarom  vragen? '.
Misschien dat Hernu president Reagan kan 
vragen of die op zijn scholen nog een paar 
plekjes over heeft. 'P res iden t Reagan, w aar
over m en zovee l sp rook jes  h e e ft ve rte ld , za l 
een g ro o t staatsm an w o rd e n ', vindt Hernu. 
Misschien wel socialist . . .

VERBEELDING

Frankrijk b lijft een zwakke schakel in de vre
desbeweging, ook na de keuze van Mitterrand. 
Eenmaal aan de macht, ontbreekt het die 
macht ten enemale aan verbeelding.
Maar we hopen, dat de onmiskenbare k li
maatsverandering in Frankrijk zelf, kansen zal 
openen voor basisbewegingen zoals de vredes
bewegingen om de macht te wórden en die ef- 
fektief te maken.
Op 25 oktober demonstreert in Parijs de Fran
se vredesbeweging, om ook daar de akties van 
de Europese vredesbeweging kracht bij te zet
ten. We verbeelden ons niets, maar er is weer 
een begin.

GIED TEN BERGE
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Kriïiek van  links o p  
d e  verzorgingsstaaf ?
De verzorgingsstaat: uitkeringen als je niet kunt werken; vergoeding voor 
ziektekosten door het ziekenfonds; een goede, bereikbare gezondheidszorg; 
goed onderwijs voor iedereen; welzijnswerk, vooral voor mensen die het 
moeilijk hebben. Zo’n 100 jaar hebben linkse mensen gevochten om dit te 
bereiken. En nu we deze rechten verworven hebben, ligt de vijand weer op de 
loer. Onder dekking van de ekonomische krisis probeert rechts de verzor
gingsstaat weer terug te draaien. Maar het moeilijke is: ook links heeft kritiek 
op de verzorgingsstaat. Althans, er zijn linkse stromingen die daarmee 
begonnen zijn. Zij hebben wel andere motieven dan rechts, maar in de 
praktijk kan dat heel verwarrend werken.
De PSP organiseert op zaterdag 10 oktober 1981 een diskussiedag over dit 
onderwerp. De dag is bedoeld voor mensen die geïnteresseerd zijn in gezond
heidszorg, onderwijs en welzijnswerk.

EKONOMISCHE BASIS

De huidige verzorgingsstaat is mogelijk geworden 
door de enorm gestegen welvaart. De enorme 
kosten ervan konden worden opgebracht door 
het steeds stijgende inkomen. Op dit moment 
zijn die gouden tijden verleden tijd. 's Lands 
ekonomen gaan zich dan ook zorgen maken over 
de betaling van de verzorgingsstaat. Hoewel wij 
niet vinden dat de financiële mogelijkheden 
onbeperkt zijn, zijn de kosten van de 
verzorgingsstaat in deze situatie niet onze eerste 
zorg. Het gaat ons om de negatieve aspecten van 
gezondheidszorg, onderwijs en welzijnswerk. De 
sociale zekerheid die de materiële voorwaarden 
schept voor de verzorgingsstaat, mag niet 
vorden aangetast.

SMEEROLIE

De kapitalisten zijn altijd natuurlijke vijanden 
jeweest van de verzorgingsstaat. Dit is echter 
t iaar de halve waarheid. Er zijn namelijk vanaf 
<et begin verlichte kapitalisten geweest die het 

belang van een sociaal beleid inzagen. De 
verzorgingsstaat als smeerolie van het 
kapitalisme. Zo heerste al heel snel de opvatting 
dat een gezonde arbeider meer werk kan 
verzetten dan een zwak iemand. Goede scholing 
is niet alleen voor arbeiders van belang, maar 
komt ook de bedrijven ten goede. Bovendien 
werkt het onderwijssysteem toch zo dat alleen 
kinderen uit de hoge sociale klassen aan de top 
terecht komen. Buurthuiswerk houdt de 
ongeren van de straat en kan zelfs sociale onrust 
kanaliseren. De sociale zekerheid kost wel geld, 
maar is beslist niet nadelig voor ons ekonomisch 
systeem.
Nu zijn dit geen redenen om de verzorgingsstaat 
op te heffen. We zijn geen aanhangers van de 
theorie dat hoe ellendiger arbeiders het hebben, 
hoe eerder de revolutie komt. Maar we vinden 
wel dat je deze verstrengelde belangen goed 
moet analyseren. Gezondheidszorg, onderwijs en 
welzijnswerk verzorgen voor een groot deel de 
reproduktie in onze maatschappij. D.w.z. dat 
kinderen bijv. leren dat onze maatschappij- 
struktuur de beste is die er bestaat; dat ze 
worden klaargestoomd om later in fabriek of

kantoor te werken; dat arbeiders die ziek 
worden van hun werk weer worden opgelapt; en 
dat ontevreden mensen in hun buurthuis worden 
beziggehouden. We moeten gaan zoeken naar de 
dingen waar we werkelijk profijt van hebben. De 
aspekten die alleen maar nuttig zijn voor de 
machtigen in onze samenleving, moeten we 
afstoten.

ILLICH EN ACHTERHUIS

Sinds een jaar of tien is de priester-filosoof Ivan 
Illich bezig met geruchtmakende boeken over 
gezondheidszorg en onderwijs. Hij kwam met 
totaal nieuwe ideeën over onze maatschappij. 
Van alles dat ons goed leek, ging hij aantonen 
hoe slecht het was. Illich was niet de enige met 
dit soort theorieën, maar hij werd wel de 
bekendste. Illich’s houding wordt omschreven 
als een humanistisch radikalisme. Hij twijfelt aan 
alle waarden van de huidige samenleving. Hij 
twijfelt aan ons industriële systeem. Dat systeem 
is ons boven het hoofd gegroeid. Allerlei dingen 
die zo nuttig lijken, hebben meer slechte dan 
positieve gevolgen.

Zo twijfelt hij aan ons onderwijssysteem. Leren 
wordt verward met naar school gaan. Leren zou 
moeten gebeuren in vrijheid. Daar waar je leeft, 
kun je leren van alles en iedereen om je heen. In 
tegenspraak daarmee zijn de scholen. Op school 
worden kinderen gedresseerd. Ze zitten stil in de 
bank en leren wat de onderwijzer wil. Daarbij 
komt een soort onbewuste politieke 
indoktrinatie. En zoals gezegd, kinderen van 
rijke ouders hebben nog steeds veel meer kansen 
in dit onderwijs dan arme kinderen. Illich is voor 
ontscholing van de maatschappij. Daarvoor zal 
veel inspanning en voorstellingsvermogen nodig 
zijn, maar het is - aldus Illich - de moeite waard.

Zijn kritiek op de gezondheidszorg heeft hij 
uitgewerkt in zijn boek ‘Grenzen aan de genees
kunde’. Het blijkt dat de toename van de 
gezondheid sinds de vorige eeuw maar voor een 
klein deel te danken is aan de gezondheidszorg. 
De verdubbeling van de levensverwachting is te 
danken aan het verdwijnen van dodelijke 
infectieziekten. Die zijn echter niet uitgegroeid

door inentingen en antibiotica, maar voor een 
groot deel zijn ze verdwenen door de 
toegenomen welvaart. Goede voeding, huizen, 
drinkwater en riolering zijn veel belangrijker. 
Dat is nog steeds het geval. Onze omgeving is 
veel belangrijker voor onze gezondheid dan de 
gezondheidszorg. Maar ondertussen heeft die 
gezondheidszorg wel schadelijke effecten voor 
ons. Aan de ene kant direkte schadelijke bij
werkingen van ingrepen, operaties en genees
middelen. Aan de andere kant zijn er sociale en 
filosofische bezwaren. Maatschappelijke 
oorzaken van ziekte worden verdoezeld door de 
gezondheidszorg (terwijl ze niet eens kan 
helpen). Existentiële menselijke ervaringen als 
pijn, lijden en sterven, worden niet meer beleefd, 
maar weggewerkt door de medische technologie. 
Volgens Illich kan de gezondheidszorg ook wel 
goede dingen doen, maar dan moet zij zich meer 
bescheiden opstellen. Wanneer er teveel aan 
gezondheidszorg wordt gedaan, zoals nu het 
geval is, dan gaan de schadelijke aspekten 
overwegen.

Hans Achterhuis heeft in zijn boek ‘De markt 
van welzijn en geluk’ de ideeën van Illich 
toepast op het welzijnswerk. Volgens hem geldt 
daar hetzelfde als in de gezondheidszorg. 
Wanneer er teveel voor de mensen wordt 
geregeld (op de huidige manier), dan komen er 
allerlei schadelijke effekten naar voren. Het 
belangrijkste is dat mensen het vermogen zouder 
verliezen om voor zichzelf te zorgen.

GEVAREN

Er zijn natuurlijk allerlei kanttekeningen 
gemaakt bij deze ideeën van Illich en Achterhuis. 
Een groot gevaar is dat rechts hierin een 
mogelijkheid ziet om te bezuinigen. Zo wordt 
het ook al gebruikt. Maar dat kan voor ons geen 
reden zijn om Illich’s kritiek op de verzorgings
staat opzij te schuiven. We moeten zijn theorie 
bekijken in een breed verband. Het punt dat 
mensen niet meer kunnen beslissen over hun 
eigen levenssituatie houdt een radikale 
maatschappijkritiek in. De rol van de 
verzorgingsstaat daarin is maar een deel van het 
geheel. Echte demokratisering houdt in dat je 
greep hebt op wat er om je heen gebeurt. Ook 
met betrekking tot gezondheid, welzijn en 
onderwijs.

HERMAN VAN NOORDENBURG
HEIN RAAT

LANDELIJKE DISKUSSIEDAG 
Ongeletterd, Ongelukkig en Ongezond; Helpen 
hulpverlener en leerkracht? Dat is de titel van de 
landelijke diskussiedag die de PSP over dit thema 
organiseert. We hopen dat we politieke konklusies 
kunnen trekken. De dag is zaterdag 10 oktober 1981 van 
10.15 tot 15.30 uur in de Kargadoor, Oude Gracht 36 in 
Utrecht. De diskussiemap krijg je thuisgestuurd wanneer 
je f 3,50 stort op postgiro 373 19 01 tnv H. van 
Noordenburg in Amsterdam. Alle belangstellenden zijn 
van harte welkom.
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DE VLUCHT OVER DE GRENS
Van staatsgierigaard Fons van der Stee hoeft in de komende kabinetsperiode niet verwacht te wor
den, dat hij met wettelijke regelingen zal komen tot sturing van de kapitaalstromen. Enige hoop 
koesterde men nog uit een passage van de toenmalige informateurs I)e Koning, Lubbers en Van 
Thijn, die (gehoor gevend aan de wensen van enkele politieke partijen) met voorschriften voor de 
grote beleggers kwamen. Dit met het doel om de gigantische geldstroom van de beleggers te leiden 
naar investeringen in grote maatschappelijke behoeften, zoals bijvoorbeeld de woningbouw.

Een groot deel van het kapitaal dat jaarlijks in 
ons land vrijkomt voor belegging, ontstaan als 
optelsom van een massa kleine bedragen van 
werknemers die pensioenpremies, en indivi
duele burgers die verzekeringspremies betalen. 
Wat de beleggende instanties (de zgn. institutio
nele beleggers) met de gelden doen, onttrekt 
zich in de praktijk volledig aan de invloed van 
de vele kleine geldverschaffers. Het gaat hierbij 
echt niet om kleine bedragen, want alleen al 
in 1980 beliep de aanwas van lange beleggingen 
van institutionele beleggers al ca. f 26 miljard, 
ofwel ruim 9% van het netto totale inkomen. 
Daamee kwam het totaal belegde vermogen 
van de grote beleggers eind vorig jaar uit op 
f 251 miljard (!). Werkelijk bedragen om je 
vingers bij af te likken. In een motie die in 
oktober 1980 met ruime meerderheid door de 
Tweede Kamer werd aanvaard (motie De Graaf), 
werd de regering dan ook verzocht 'een onder
zoek in te stellen naar de mogelijkheden van 
beleggingsvoorschriften ter bevordering van 
investeringen in projekten van grote maatschap
pelijke waarde'.
De PSP pleit er al heel lang voor dat banken, 
verzekeringsmaatschappijen en pensioenfondsen 
wettelijk verplicht worden een vast percentage 
van hun vermogen tegen een niet-kommercieel 
rentetarief te lenen voor bijvoorbeeld de sociale 
woningbouw. De PvdA is wat vager en praat 
over het kanaliseren van de geldstroom van de 
institutionele beleggers, waarbij een 'redelijk’ 
rendement wordt gegarandeerd. Binnen deze 
partij is het met name de Amsterdamse wet
houder voor stadsvernieuwing Jan Schaefer 
die de afgelopen jaren herhaaldelijk erop heeft 
gewezen dat grote beleggers sociaal moeten gaan 
beleggen in goedkope woningen. Ook D'66 
vindt dat de pensioengelden in ons land volgens 
een nieuw systeem gebruikt moeten worden 
voor de woningbouw. Het uitgangspunt van het 
plan wordt gevormd door een aanvullende 
pensioenplicht boven de AOW voor alle Neder
landers. De extra premie die dan betaald dient te 
worden, kan worden ondergebracht bij een 
spaar- of verzekeringsinstelling naar eigen keuze. 
Deze spaargelden worden vervolgens belegd in de 
woningbouw. De leningen daarvoor zijn via 
indexatie waardevast en kennen een relatief lage 
rente. Van de derde regeringspartij, het CDA, is 
niet veel te verwachten, want Ruud Lubbers liet 
(nu in zijn hoedanigheid als CDA-fraktieleider) 
weten het in beginsel geen goede zaak te vinden 
om institutionele beleggers voor te schrijven een 
deel van hun gigantische vermogen in de woning
bouw te stoppen.
Als reaktie op de eerder genoemde motie- 
De Graaf bracht minister Van der Stee een 
Nota Beleggingsvoorschriften uit, waarin hij 
liet weten niets te voelen voor voorschriften. 
Adviezen had hij ingewonnen bij de Neder- 
landsche Bank, de Verzekeringskamer, de 
Centrale Beleggingsraad en de Adviescommissie 
voor Pensioenen, die zijn mening delen. Wie 
had anders verwacht? In zijn nota stelt Van 
der Stee, dat een blijvend tekort aan binnenl-

landse besparingen de belangrijkste oorzaak 
is van het achterblijven van 'gewenste maat
schappelijke investeringen’. Een zeer funda
menteel bezwaar tegen beleggingsvoorschriften 
is volgens de minister dat op een groot deel 
van de financiële markten het marktmechanisme 
wordt vervangen door het budgetmechanisme, 
met andere woorden: de richting van de geld
stroom wordt niet bepaald door de prijs, maar 
door de uitkomst van een politiek besluit
vormingsproces.

Die prijs, het rendement op de belegging, heeft 
de laatste jaren bepaald dat een groot deel van 
de middelen van de institutionele beleggers, 
terecht komt bij grootschalige rekreatiepro- 
jekten, kantoorkolossen enz. in plaats van bij 
de sociale woningbouw. Ter illustratie: het 
recent verschenen jaarverslag van het Shell 
Pensioenfonds, waaruit blijkt dat per ultimo 
1980 voor een bedrag van f 529,4 miljoen in 
de Verenigde Staten was geinvesteerd. En het 
Shell Pensioenfonds is lang niet de grootste 
investeerder in de Verenigde Staten, want in 
het afgelopen jaar werden soms komplete 
bedrijven door in Nederland gevestigde (multi
nationale) ondernemingen overgenomen. Om 
nog maar te zwijgen van de beleggingsmaat
schappijen, die gebruik makend van de zgn. 
‘Antillenroute’ voor miljarden naar de overkant 
van de Oceaan sluizen. Het in de door Van der 
Stee uitgebrachte Nota over beleggingsvoor
schriften verwerkte cijfermateriaal, waarmee 
een analyse over deze voorschriften zou kunnen 
worden ondersteund, is volgens mij niet in alle 
opzichten exact en volledig. Volgens Van der 
Stee maken de buitenlandse investeringen bij de 
institutionele beleggers al jaren 2 a 3% uit van 
de totale beleggingen, ofwel zo’n 5 a 6 miljard 
gulden. Op zich al een groot bedrag, maar 
iedereen die een beetje in de financiële wereld 
thuis is, zal met wat simpel rekenwerk 
op een vele malen hoger bedrag uitkomen. 
Bewust wordt het publiek wijs gemaakt, dat het 
allemaal niet zo’n vaart loopt met de vlucht 
van Nederlands kapitaal naar het buitenland. 
De definitie van institutionele beleggers zal 
dan niet van toepassing zijn op banken en beleg
gingsmaatschappijen; toch zijn al deze instel
lingen met elkaar de grootste buitenlandse 
investeerders in de Verenigde Staten. Een 
gegeven waar ook Van der Stee niet omheen 
kan. Vooralsnog is er echter van deze minister 
weinig te verwachten en gaat onze hoop uit 
naar Joop den Uyl, die recentelijk liet weten 
duidelijke afspraken met banken, verzekerings- 
en beleggingsmaatschappijen te willen maken 
over investeringen in de Nederlandse ekonomie. 
'Als er bij deze maatschappijen geld overblijft, 
is de overheid er verantwoordelijk voor dat dit 
geld weer geinvesteerd wordt. Daarop mogen 
wij banken, verzekerings- en beleggingsmaat
schappijen aanspreken’, aldus Den Uyl. Dat 
hebben wij eerder gehoord.

PETER DROS

(advertentie)

12 Vi JAAR 
MEDISCH 
COMITÉ
’Het Bestuur van het Medisch 
Comité heeft besloten een nood- 
zending van 50 ton melkpoeder 
naar Viet Nam te sturen’, aldus 
prof. Ben Polak, voorzitter van 
het Medisch Comité 
Nederland-Viet Nam.
Met deze woorden bood hij 
prof. Hoang Dinh Cau, vice- 
minister van volksgezondheid, 
de zending melkpoeder aan 
voor de kinderziekenhuizen 
van Ho Chi Minh-stad.

Melkzending
’De melkpoeder vertegenwoor
digt een waarde van 
ƒ  134.000, -  aldus Ben Polak. 
’Dit is voldoende om 10.000 
baby’s en kinderen gedurende 
5 maanden van melk te 
voorzien.’

50 ton
melkpoeder
’Indien de juiste maatregelen 
uitblijven’, zegt mevrouw Duong 
Quynh Hoa, kinderarts in Ho Chi 
Minh-stad, ’zal de ondervoeding 
voortdurend toenemen. Bij 
toevoeging van melk aan het 
voedselpakket treedt zeer snel en 
duidelijk verbetering in.’

Jubileumgift
f. 13,40
Draagt u bij in die zending 
melkpoeder? Stort dan een jubileum
gift op postgiro 10 90 400. MCNV, 
Amsterdam. Met ƒ  13,40 helpt u een 
baby 5 maanden lang aan voldoende 
melk.

GIRO 10 90 400
Medisch Comité 
Nederland-Viet Nam, 
Postbus 5701,
1007 AS Amsterdam

I
I



14 Groningen

SPREIDING
SPLIJTING

De spreiding van de PTT van Den Haag naar Groningen is in Groningen een 
politiek heet hangijzer geworden. Voor die spreiding is een bestemmingsplan 
gemaakt, waarbij een groot deel van het stationsgebied wordt volgeplempt 
met grote kantoorkolossen. Dat is niet onopgemerkt gebleven. Rond het 
stationsgebied sloten de bewoners zich aaneen en vormden het Bewoners 
Overleg Omgeving Station (BOOS).

Maar liet i*e meen te bes tuur heeft niet alleen last^ •

van bewoners, ook de PTT maakt het ze erg 
lastig. De PTTers willen immers helemaal niet 
naar Groningen, en stellen voortdurend eisen 
aan het gemeentebestuur, lm daar komt nog 
bij, dat voor dit bestemmingsplan misschien 
geen raadsmeerderheid is. Alleen PvdA en 1) 66 
steunen zeker het voorstel. Dit leidde tot een 
politieke krisis. waarbij vooral een rol speelde 
dat de CPN - plotsklaps - achter de eisen van 
BOOS ging staan, wat de PSP en (in mindere 
mate) PPR al eerder hadden gedaan. Kortom, 
een 'progressief' programkollege in de pro
blemen.

DE GESCHIEDENIS VAN 
HI T BESTEMMINGSPLAN

Hoewel de gemeente Groningen de PTT-kan- 
toren van de Centrale Direktie op de braak
liggende terreinen van de toekomstige wijk 
Ulgersmaborg had gepland en tiaar voor 
miljoenen aan infrastruktuur had aangelegd, 
kwam er een ommezwaai. De PTT wilde naar 
het stationsgebied. Daar zou veel beter een 
gebouw van 'allure en prestige' gebouwd kunnen 
worden. Max van den Berg, toen nog wethouder, 
en burgemeester Buiter gingen akkoord Wel 
werd - blijkt uit de geheime notulen - opgemerkt 
dat deze switch geen nederlaag mocht lijken.
De verhoudingen in de gemeenteraad werden 
op verzoek van de PTT ook even doorgenomen. 
Max van den Berg meldde monter dat de 
gemeenteraad hem wel zou volgen. Het C DA 
zou hij ook wel kunnen laten voorstemmen, 
maar de PSP zou wel tegen zijn vanwege hun 
steun aan de wijkraad Davidstraat (toen 
vechtend voor behoud van hun buurt, nu een 
van de groepen binnen BOOS). Dus werd het 
Bestemmingsplan Binnenstad, en daarmee de 
fraaie Doelstellingennota voor liet stationsgebied 
overboord gezet. Deze nota van Max van den 
Berg. waarin hij zijn binnenstadsbeleid ont
vouwde. liet al een grote kantorenontwikkeling 
bij het station toe. Maar liet nieuwe bestem
mingsplan gaat weer veel verder: kantorenbouw 
tot 9 hoog tussen het rangeerterrein en de woon 
buurt daarachter, en aan weerzijden van het 
over het spoorwegemplacement lopende Emma- 
viadukt. Verscholen mag het Groninger station 
blijven staan en dan weer omhoog naar de 
kantoren van het (NS) Nemeogprojekt. Zo 
wordt, met het al bestaande expeditieknoop- 
punt van de PTT het driehoekige spooremplacc- 
ment aan alle kanten omsloten door kantoren. 
Alleen de kleine Davidstraatbuurt heeft zich 
na jarenlange aktie weten te handhaven.
Max van den Berg krijgt op één punt gelijk: 
de PSP stemt inderdaad tegen deze buurtver-

pestende, gewelddadige stedebouw. Maar over de 
mogelijkheid om een meerderheid voor de 
plannen te krijgen in de gemeenteraad blijkt 
nu het optimisme wat te groot. Al is er 
misschien nog een mouw aan te passen door 
het linkse programkollege uiteen te laten 
spatten, en het CDA om te kopen met het 
pluche van een wethouderszetel.

BEZWAREN TEGEN DEZE 
KANTORENEXPLOSIE

De PSP is tegen spreiding van de Centrale 
Direktie van de PTT. De werkgelegenheid in 
Groningen bevorderen door die in Den Haag 
af te breken, met alle gevolgen zoals gedwongen 
verhuizing naar het noorden, lijkt ons geen 
goede manier om de werkloosheid aan te 
pakken. De miljarden die de spreiding gaat 
kosten, kunnen beter worden besteed aan een 
gerichte aanpak van de inderdaad schrijnend 
hoge werkloosheid in Groningen.
Maar toch is de spreiding van de PTT niet de 
belangrijkste reden om tegen dit plan te zijn. 
Ook als de kantoren een andere eigenaar zouden 
krijgen zou de PSP niet van mening veranderen. 
Dit opeenproppen van zulke hoeveelheden 
kantoorruimte in een beperkt gebied is een vorm

van stadspolitiek die wij niet willen. Er is zo’n
100.000 m2 kantooroppervlakte gepland voor
3.000 a 4.000 ambtenaren. Daarbij is ruimte 
uitgetrokken voor 1.200 parkeerplaatsen, even
veel als alle 6 parkeergarages in de binnenstad
- waar vele toeganswegen naar toe lopen. Dit 
is een vorm van stedebouw die leidt tot 
scheiding van wonen en werken; een ontwikke
ling zoals in zoveel andere grote steden is te zien, 
waarbij alles in de omgeving van stations moet 
wijken voor kantoren, kantoren, kantoren en 
verkeerswegen waarlangs witte boorden 
kruipend in files traag naar oneindige slaap
steden gaan.
Voor omliggende buurten is zo’n ontwikkeling 
rampzalig. En al hoeven in Groningen nu geen 
ritsen huizen te worden gesloopt, zoals bij 
andere voorbeelden van zo’n stadspolitiek 
(de aanleg van de metro in Amsterdam, de 
bouw van Hoog Catharijne in Utrecht), overlast 
voor de aangrenzende buurten ook hier genoeg! 
Al het verkeer van en naar de PTT zal via één 
toegangsweg moeten gaan. De verkeers- en 
geluidsoverlast en de parkeerdruk zullen enorm 
toenemen. Sluipverkeer lijkt nauwelijks te voor
komen. En dan ligt het geluidsnivo nu al boven 
de wettelijk toegestane 55 db.
De oplossing van de PvdA lijkt niet erg geloof-



waardig. Door hun starre vasthouden aan de 
PTT in het stationsgebied worden eerst de pro
blemen veroorzaakt. Vervolgens proberen ze 
die met een verkeersplan op te lossen: wegen 
knippen tegen sluipverkeer en parkeeroverlast 
van PTT-ers, parkeerpasjes, te betalen door... 
de buurtbewoners. Maar waterdichte garanties 
vooraf worden en kunnen ook niet worden 
gegeven. En dan zwijgen we nog maar over de 
gevaren voor de sloop, als de PTT weer eens zal 
moeten uitbreiden, of wanneer die ene weg, 
nu al vol in het spitsuur, toch onvoldoende 
blijkt. De PTT-vestiging kan grote aantrekkings
kracht hebben op andere bedrijven. En omdat er 
voor de woonbuurten in de omgeving geen 
bestemmingsplan is, lijkt dit een uitnodiging 
tot spckulatic, verkrotting en leegstand. Toch 
komen PvdA en D'66 ook met argumenten 
voor vestiging van de PTT in het stationsgebied: 
deze plaats stimuleert gebruik van openbaar 
vervoer en de werkgelegenheid in de binnenstad. 
In de diskussie bleek dat de argumenten niet 
deugen. (Ook moeilijk als je eerst met verve 
de vestiging in Ulgersmaborg hebt verdedigd)
Er is een parkeernorm gesteld van 1 (parkeer
plaats) op 4 (PTTers), die via een geniepige 
vrijstellingsregeling in het bestemmingsplan 
1 op 2 kan worden. De ambtenaren komen dus 
kennelijk helemaal niet met het openbaar 
vervoer. De PPR pleit nu voor opvoering van 
deze norm. Maar op deze plaats betekent dat 
opvoering van de parkeerdruk voor de omge
ving. En de gevolgen voor de binnenstad zijn 
moeilijk te voorspellen. Bovendien hebben wc 
toch al niet veel op met ongerichte steun aan het 
bedrijfsleven.
Het werkelijke argument werd kort geleden 
door de PvdA onthuld: iedere wijziging van het 
onderhandelingsresultaat zal tot uitstel (afstel?) 
van de komst van de PTT leiden, en dat is onaan
vaardbaar. Het lijkt langzamerhand klassiek: 
onderhandelen door PvdA en D’66 met de 
PTT die niet wil en die als strategie zo harde 
eisen gaat stellen in de hoop dat het afknapt. 
Maar PvdA en D’66 willen zo graag, dat ze alles 
in willigen, ook als de eigen ideeën naar de 
knoppen gaan. Zou Van Agt het van de PTT 
hebben afgekeken?

VAN VERZET NAAR POLITIEKE KR1SIS

Dat de bewoners in de buurt van het station 
deze plannen niet zagen zitten ligt voor de hand. 
Zij bundelden zich in BOOS. Hun argumenten, 
gekombineerd met een levendige lobby bleef 
niet zonder resultaten. Door de hierboven 
beschreven visie was steun aan BOOS voor de 
PSP een vanzelfsprekende zaak. Maar de PPR, 
CPN, VVD, CDA en GPV bleken gevoelig voor 
de kritiek. Bij de eerste drie van deze vijf had dit 
tot gevolg dat naar een kompromis werd 
gezocht. Maar de PvdA maakte duidelijk dat 
kompromissen niet mogelijk waren, omdat 
dat het openbreken van de onderhandelingen 
zou betekenen. En B&W hebben inderdaaad 
onderhandeld, jarenlang, zonder ooit de 
gemeenteraad erbij te betrekken. Zelfs de al 
lang geleden gemaakte ommezwaai van 
Ulgersmaborg naar het stationsgebied is nog 
nooit besproken. Wie dus verantwoordelijk is 
voor deze slikken-of-stikken situatie, ligt voor de 
hand. Wat meespeelt in de diskussie is dat de 
CPN-wethoudcr, die al vóór verschillende versies

van het bestemmingsplan in het kollege had 
gestemd, nu plotseling achter de buurt ging 
staan. Er lijkt nu geen meerderheid in de raad 
voor het plan te zijn. Het politieke aspekt over
schaduwt nu de inhoudelijke diskussie over de 
PTT en de eisen van de buurt. Wordt de CPN - 
die evenals de PSP zich tijdens de kollege-onder-

handelingen niet aan de spreiding heeft ge
bonden - uit het kollege gezet? Of gaat de 
PPR door de knieën? Wordt het CDA met een 
wethouderszetel omgekocht? Op dit moment 
is de ontkknoping nog niet duidelijk. In de 
volgende Bevrijding gaan we hier op in.

ERIK SCHAAP
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De Kamer hield half september een klein 
debat over Zuid-Afrika. Reden was de 
stemonthouding van de Nederlandse 
regering bij een resolutie in de Algemene 
Vergadering van de VN. Deze Algemene 
Vergadering was begin september met 
spoed speciaal bijeen gekomen om over de 
kwestie Namibië te praten (Zie Bevrijding 
no. 8 1981). In de aangenomen resolutie 
werd het Zuidafrikaanse optreden in 
Namibië veroordeeld, werd voor totale 
isolering van Zuid-Afrika gepleit en tot 
steun aan de gewapende strijd opgeroepen. 
De Nederlandse regering onthield zich van 
stem wegens de laatste twee elementen in 
de resolutie. Wel is de Nederlandse regering 
voor sankties tegen Zuid-Afrika, wat ook 
in het regeerakkoord staat.
Dat liet Van der Stoel de Kamer weten, 
Het kamerdebat, op verzoek van de CDA-er 
Jan Nico Scholten gehouden, was aanzien
lijk beter dan de vorige debatten over 
Zuid-Afrika. Met een onwillige regering 
was het slecht kersen eten. Van der Stoel 
was zelfs sceptisch over de rol van de 
VS in het politieke gebeuren rond Zuid- 
Afrika. Dat was op te maken uit o.a. 
het antwoord op de vraag van Wilbert 
Willems. Aan Fred van der Spek ant 
woordde hij, dat hij voorstander was van 
een maximale druk op Zuid-Afrika en van 
een aktivering van de drie EG landen, 
die lid zijn van de zgn. Wseterse Contact
groep {VS, Canada, West-Duitsland, Enge
land, Frankrijk). Dat is wat anders dan 
Van der Klaauw placht te antwoorden. 
Die man bleef maar praten over en hopen 
op een gunstige ontwikkeling zonder zelf 
echt iets te doen.
Op een vraag van Andrée van Es ant

woordde de minister dat hij met de 
minister van ontwikkelingssamenwerking 
zal bekijken of er geen extra ekonomische 
steun aan Angola gegeven kan worden 
wegens de geleden oorlogsverliezen. 
Zouden er dan toch wat goede dingen 
van dit kabinet te verwachten zijn, al 
was het alleen maar het oprapen van de 
steken, die het vorige kabinet doelbewust 
heeft laten vallen?

Een heel ander onderwerp is de ont
groening bij de Koninklijke Militaire 
Akademie (KMA) te Breda. Daar hield de 
Kamer op dezelfde dag een debatje over. 
De kranten hadden gemeld, dat die ont
groening danig uit de hand gelopen was. 
Dat 11 kadetten wegens verwondingen 
behandeld moesten worden. Eén was 
er zelfs wegens penibele kwetsuren in een 
ziekenhuis opgenomen.
Nu biedt het alle voordelen, dat officieren 
elkaar onderling afmaken, omdat daardoor 
het optreden van het leger binnen en 
buiten de grenzen danig verzwakt wordt. 
Mannetjesgedrag vindt zo eigen natuurlijke 
grenzen. Het optreden van de PSP-fraktie 
in dit debat was daarom niet zo gericht 
op het achterhalen van hen, die voor deze 
ontgroen ingsrituelen verantwoordelijk 
waren, maar veeleer op het aanwijzen 
van de oorzaken van dit in het leger, en 
daarbuiten ook, maar al te normale gedrag. 
Zo vroeg Andrée van Es: 'Ziet de staats- 
sekretaris (Van Houwelingen) in de gebeur
tenissen rond de ontgroening op de KMA, 
die een symptoom zijn van de hiërar
chische militaire struktuur, waarbij op 
tradities gebaseerd mannengedrag gestimu
leerd wordt, aanleiding om deze hiër
archische struktuur drastisch te doen 
wijzigen?' De staatssekretaris stond 
perplex. Hij antwoordde, dat die struktuur 
natuurlijk niets met de wijze van ontgroe
ning te maken heeft.

Fred van der Spek deed er een schepje 
bovenop: 'Moet ik uit de mededeling van 
de staatssekretaris, dat het in een aantal 
gevallen ging om blessures, die er eigenlijk 
al waren door vorige gebeurtenissen, 
afleiden, dat hij het hele militaire bedrijf 
ziet als een doorlopende ontgroening?'
De staatssekretaris beloofde met een 
kritische evaluatie van het gebeuren te 
komen. Ik vrees, dat masculien gedrag 
en denken er niet als begrippen in voor 
zullen komen.

CHRIS HUINDER



HERFST-AKTIE
KOMITEE ZUIDELIJK AFRIKA

Het komitee Zuidelijk Afrika heeft besloten 
de komende herfst een grote informatie- en 
inzamelingskampagne te houden onder de titel: 
'Nederland, breek met de westerse bescherming 
van Zuid-Afrika'.
Tijdens de aktie zal informatie worden verspreid 
over de rol van de westerse landen als bescher
mers van de apartheidsstaat, en zal aktie worden 
gevoerd voor een Nederlands breken met deze 
politiek. Door de kampagne voor de olieboycot 
is de druk op de Nederlandse regering om tot 
een ander beleid te komen aanzienlijk toege
nomen. Met de vorming van een nieuwe regering 
zal er sprake moeten zijn van een nieuw, beter 
beleid ten opzichte van Zuid-Afrika.

In Nederland zal tijdens de aktieperiode geld 
worden ingezameld voor een zeer konkreet doel: 
radiokommunikatie-apparatuur. De Zuid- 
afrikaanse aanvallen op de vluchtelingenkampen 
van de bevrijdingsbewegingen met name in 
Angola kosten telkens weer tal van mensenlevens 
omdat een goede radio-verbinding ontbreekt. 
Informatie over op handen zijnde aanvallen 
kan niet aan de kampen worden doorgegeven, 
en vanuit de kampen kunnen aanvallen niet 
naar de buitenwereld worden doorgegeven. 
Uiteraard zijn goede radioverbindingen ook 
nodig om tot een goede voorziening van voedsel, 
medikamenten en andere goederen aan de 
kampen te komen, om zieken weg te halen 
enzovoort. Daarom willen we juist voor dit 
doel tijdens de aktie geld inzamelen.

Op zaterdag 17 en zondag 18 oktober zal in de 
Jeugdherberg Vondelpark in Amsterdam een 
tweedaags werkkongres worden gehouden voor 
plaatselijke actiegroepen en actievoerders.
We willen daar met elkaar de ontwikkelingen 
van de strijd in Zuidelijk Afrika en inter
nationaal bespreken, en met name overleggen 
over de stand van zaken van de actie in Neder
land. Men zal in kleine kring kunnen spreken 
met vertegenwoordigers van de bevrijdings
bewegingen, actie-ideeen en ervaringen uit
wisselen, de andere landelijke komitees zullen 
hun kampagnes uiteen zetten, we zullen recente 
films en zo mogelijk een toneelstuk over Zuide
lijk Afrika tonen.
De kosten van dit werkkongres zijn zo laag 
mogclijk gehouden: f 25,- per persoon. Hierbij 
zijn inbegrepen kosten van overnachting, maal
tijden, koffie, thee enz.

MANIFESTATIE

In aansluiting op het werkkongres wordt op 
zondagavond 18 oktober in Krasnapolsky in 
Amsterdam een politieke manifestatie gehouden 
met sprekers van bevrijdingsbewegingen, politici, 
die nogmaals duidelijk zullen maken waarvoor 
ze staan, muziek enz.

KOMITEE ZUIDELIJK AFRIKA
Da Costastraat 88 , 

Amsterdam 
tel.: 020 -832231

INTERNATIONALE WERKKAMPEN

De Afrikagroep van de Stichting Internationale 
Werkkampen, die zich bezighoudt met de 
problematiek van de relatie le - 3e wereld, 
organiseert een aantal aktiviteiten waaronder 
themakampen in Nederland, uitzending naar 
werkkampen in Afrika, diskussiegroepen over 
toerisme. In november starten er oriëntatie- 
groepen die duren tot mei/juni 1982. Deelname 
is verplicht wil men volgend jaar aan genoemde 
aktiviteiten meedoen. De sluitingsdatum voor 
inschrijving is 1 november 1981. Voor meer 
inlichtingen spoedig kontakt opnemen met: 
Sekretariaat S.I.W.
Willemstraat 7 
3511 RJ Utrecht 
Tel. 030- 31 77 21

KERNAFVAL

Afval is het spiksplinternieuwe aktie- en 
informatieblad van de basisgroepen tegen kern
energie. In het nul-nummer kun je onder andere 
lezen over:
- het hoe en wat van AFVAL
- het leger en de strijd tegen kernenergie
- de Doodcwaard Gaat Dicht aktie 

etc. etc.
Je kunt het nul-nummer bestellen door 
overmaking van f 2,- op gironummer 459 24 87, 
t.n.v. S. Brouwer Amsterdam o.v.v. “nul
nummer".
Een abonnement voor de eerste 8 nummers kost 
minimaal f 12,50 en kun je op dezelfde manier 
bestellen o.v.v. “anonnement afval".
Het redaktie-adres is: AFVAL

p/a Hans Krikke 
Bilderdijkstraat 182 
1053 LD AMSTERDAM 
tel.: 020 - 85 16 09

KERNENERGIE: PER ONGELUK

Het Landelijk Energie Komitee (LEK), waarin 
verenigd zijn Aktie Strohalm, Gezamenlijke 
Energie Komitees Zuid-Nederland, NIVON, 
PPR, PSP, IKB, JS, VWW en Milieudefensie, 
heeft ondre de titel Ongelukken niet kernenergie 
een boekje uitgegeven met een opsomming van 
dergelijke ongelukken in voornamelijk Amerika, 
Engeland, F rank rijk. West Duitsland, Nederland 
en de Sovjet-Unie.
Het boekje begint met een kort overzicht van de 
splijtstof-cyclus, dus van het hele proces van 
uraniumwinning via verwerking naar afvalopslag. 
Hierbij blijkt dat er veel verschillende soorten 
installaties en werkplaatsen zijn die met kern
energie te maken hebben. Kerncentrales maken 
daarvan een essentieel onderdeel uit en er volgt 
een inventarisatie van kerncentrales die 
momenteel in gebruik zijn.
Het overgrote deel van het boekje wordt besteed 
aan een chronologisch overzicht van diverse 
soorten van ongelukken per land.
Ongelukken met kernenergie van Herman 
Damveld. Omvang 138 pagina’s. Prijs f8,75. Te 
bestellen door overmaking van f 11,50 (incl. 
verzendkosten) op postgiro 35 67 199 t.n.v. 
L.E.K., Tweede Weteringsplantsoen 9, 
Amsterdam met vermelding van 'ongelukken 
boekje'.

RADIO EN TELEVISIE

De Radio en Televisie Commissie (RTC) van de 
PSP is aan uitbreiding toe.
De RTC maakt de radio en televisie programma’ 
voor de partij. De PSP heeft als zendgemachtigdi 
tien minuten radiozendtijd per 14 dagen en 
vier maal per jaar tien minuten tv-zendtijd. 
Commissieleden moeten aan de volgende eisen 
voldoen: lid zijn van de PSP. thuis zijn in de 
politieke standpunten van de partij en ervaring 
met of belangstelling voor radio of TV werk 
hebben.
De RTC vergadert één maal in de veertien dagen 
in Durgerdam (onder de rook van Amsterdam). 
Voor de radioprogramma’s stelt de NOS studie
faciliteiten ter beschikking, enkele uren vooraf
gaande aan het tijdstip van uitzending (op dit 
moment op donderdag).
Voor nadere informatie en opgave: (radio) 
Marcelle Peters, tel.: 02904 - 445: (TV) Gab 
Toby, tel.: 030-718628.

HOMOBEVRIJDING

Het tiende nummer van Homobevrijding, blad 
van de PSP-Homogroep, is verschenen. Artikelen 
over: Homo in het stadsparlement (het 
Amsterdamse PSP-raadslid Bob van Schijndel 
geeft aan, welke homo-punten hij heeft kunnen 
behandelen), homo's in de verkiezingsstrijd, 
een bespreking van een artikel over homofobie 
('irrationele vrees voor en intolerantie ten 
aanzien van homoseksuelen’), de Moral 
Majority-beweging in de VS en de diskussie met 
Venceremos (vriendschapsvereniging met Cuba) 
over de onderdrukking van homo's in Cuba. 
Homobevrijding is te bestellen door het over
maken van f 4,- op giro 4125383, ten name van 
PSP-Homogroep, te Amsterdam (inklusief 
verzendkosten). Wie f 18,- op hetzelfde giro
nummer stort, weet zich verzekerd van toe
zending van dit en de volgende vier nummers.

LIMBURG

De provinciale werkgroep van de PSP Limburg 
nodigt alle leden uit voor het bijwonen van de 
eerste provinciale vergadering. Deze zal plaats 
vinden op: Zaterdag l 7 oktober, aanvang 11.00 
u., Café Ober Bayern. Voorstad II in Sittard. 
Op deze bijeenkomst zal als belangrijkste punt 
behandeld worden het ontwerp op de Staten
verkiezingen in maart 1982.
Voor meer informatie: Jan Muytjens (04494 - 
47789) of Dennis Jansen (04750 - 19852)

VERKIEZINGSFONDS
ZUID-LIMBURG

Op plaatselijk nivo wordt er in Zuid-Limburg 
al hard gewerkt aan de verkiezingskam- 
pagnes. Stencilmachines en offset-persen 
draaien al volop. Er zijn duizenden guldens 
nodig om al dit fraais te betalen. De 150 
Zuid-Limburgse PSP leden alleen kunnen dit 
niet opbrengen. Daarom is steun en solidari
teit uit het hele land noodzakelijk. We reke
nen op jullie! Giro: 10 29 486 t.n.v. pen
ningmeester PSP Z-Limburg te Kerkrade ovv 
“verkiezingsfonds". Alvast bedankt!
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2
O p e n  b rie f a a n  d e  PvdA
(rs) Met partijbestuur van de PSP heeft op 24 
september in een open brief aan het Partij
bestuur zijn verontwaardiging en verontrusting 
uitgesproken over de houding van de kersverse 
minister van Binnenlandse Zaken. Van Thijn, 
tijdens de gebeurtenissen in Dode waard  op en 
rond liet weekend van 19 en 20 september 
j.l. Door de weigering van Van Thijn om in te 
grijpen hadden de direktie van de kerncentrale, 
de VVD-ers Goldberg en Geertsema en de harde 
kern van het politie-apparaat vrij spel, aldus 
het PSP-partijbestuur: 7ie t d raa iboek van 
ke ih a rd  op treden  tegen gew eld loze  d e m o n 
stran ten  on} daarmee de a n ti-ke rn  energie bewe
g ing als gew e lddad ig  te b randm erken  kon  vo l
led ig  a fg e w e rk t w orden. '

Volgens het PSP-partijbestuur had Van Thijn 
kunnen weten dat Goldberg, die door zijn 
partijgenoot Wiegel niet zonder reden juist op 
die positie was neergezet, een vreedzame afloop 
niet voorop zou stellen. De VVD heeft bij 
herhaling de anti-kernenergiebeweging als een 
stelletje relschoppers afgeschilderd en het zal 
deze partij ook niet zijn ontgaan dat een hard 
politieoptreden in het bijzonder de PvdA in 
moeilijkheden zou brengen, ten  slechter begin 
van het meeregeren van de sociaal-demokraten 
is moeilijk voorstelbaar. Het partijbestuur van

de PSP noemt het onbegrijpelijk en verbijsterend 
dat een initiatief van de Tweede Kamer-fraktie 
van deze partij voor een spoedvergadering 
van de kommissies van Justitie en Binnenlandse 
Zaken met medewerking van de PvdA werd 
getorpedeerd. Het partijbestuur van de PSP 
konstateert in zijn open brief dat de PvdA- 
fraktie in het parlement zich samen met D'66 
en rechts heeft afgekeerd van een zeer 
belangrijke maatschappelijke gebeurtenis.
Bij groepen mensen die zich aktief inzetten 
voor veranderingen ontstaat een toenemend 
wantrouwen ten opzichte van de rol die linkse 
partijen spelen. Daarom was het verheugend 
dat het partijbestuur van de PvdA indertijd 
een oproep deed uitgaan aan de Dodewaard- 
blokkade mee te doen. De latere opstelling 
van deze partij wakkert daarentegen de vrees 
aan dat de sociaal-demokraten onder druk 
van haar eigen regeringsdeelname zich steeds 
verder van de belangrijke buitenparlementaire 
bewegingen zal verwijderen.
Het PSP-partijbestuur roept de PvdA op de 
buitenparlementaire strijd te blijven steunen, 
niet door allerlei richtlijnen aan de aktievoerders 
te geven, maar door zich ten volle in te zetten 
voor de anti-kernenergiestrijd en door het 
voorkomen van eskalatie door gewelddadig 
politieoptreden.

Hef ’g a f is a l o verg e lo p en
ME-ers, 'met name als, zoals hier, het gebruikReeds jaren wordt gedacht en gesproken over 

het vullen van het gat in de bewapening van de 
politie: het gat tussen de wapenstok en het 
dienstpistool. Er is ook al heel wat verzonnen 
om dat gat te dichten: een elektrische wapen
stok, de rubberkogel en het wapenstokje dat 
om de enkel moet worden geklemd, om wat 
te noemen. Alleen het laatste wapen wordt 
momenteel in Zeeland gebruikt. De andere 
twee wapens riepen teveel protest op.
Bij grootschalige politieoptredens wordt het 
‘gat’ regelmatig met iets nieuws opgevuld: 
met tanks, buldozers, traangassen in allerlei 
verspreidingsvormen, waterpers, arrestatieteams 
en aanhoudingseenheden. Deze geweldsmiddelen 
zijn ingevoerd met toestemming van de Minister 
van Binnenlandse Zaken, die over het wapen
arsenaal en het gebruik ervan beslist (in samen
werking met de Minister van Defensie wanneer 
het de marechaussee en het leger betreft). 
Daarnaasr wordt de wapenvoorraad herhaalde
lijk uitgebreid of worden toegestane wapens 
anders gebruikt zonder dat daar officieel toe
stemming voor is gegeven. Het illegale gebruik 
van de (harde) achterkant van de wapenstok, 
van boksbeugels, fiexskottingen, ijzeren staven, 
traangaskarabijnen a^ aanvalswapen (Grote 
Wetering, dec. '80), van traangasspuitbusjes, 
donderslag (Nijmegen, feb. '81) en van wurg- 
stokjes (Delft, sept. '80: wapenstokjes voor de 
hiel kun je ook om iemands keel klemmen) 
vormde bij iedere konfrontatie een komplete 
verrassing. Maar blijkbaar ook voor de verant
woordelijke minister, gezien zijn reaktie op het 
gebruik van traangasspuitbusjes bij Dodewaard.

De mythe van het ‘gat' wordt zelfs ze gekoes
terd, dat ook allerlei andere illegale praktijken 
van de politie hiermee worden goedgekeurd.
In antwoord op vragen over Nijmegen ( 
(Piersonstraat) antwoordde Wiegel, dat hij 
begrip kon opbrengen voor stenengooiende

van vuurwapens wordt voorkomen’. In diezelfde 
antwoorden gaf Wiegel toe, dat er gebruik is 
gemaakt van een donderslag, een zwaar soort 
vuurwerk, dat een harde klap geeft en enige 
luchtverplaatsing teweeg brengt, maar dat in 
een open ruimte niet gevaarlijk is. De donder
slag komt niet voor in de bewapeningsbeschik- 
kingen van gemeente- en rijkspolitie; invoering 
wordt niet overwogen. Over het feit, dat het 
ding dus illegaal is gebruikt, geen woord!
Wiegel gaat onverdroten voort in zijn beant
woording. De zender van radio Ratteplan 
werd vernield i.p.v. in beslag genomen, ‘aange
zien inbeslagname in de korte tijd, die nog 
restte voordat de krakers ter plaatste zouden 
zijn, niet mogelijk was'. Gelet op de taak
opdracht van de politie, daadwerkelijke voor
koming en beëindiging van strafbare feiten ( ...) 
kunnen wij voor het optreden (...) begrip op- 
brengen'. Oftewel: mag de politie zelf strafbare 
handelingen plegen n.1. het vernielen van ander
mans eigendom.

Of er eigenlijk wel een gat in de bewapening zit 
of heeft gezeten, staat niet eens meer ter dis- 
kussie. Zodra er iets nieuws geïntroduceerd 
wordt, wordt verwezen naar het zogenaamde 
gat. Maar dat gat is allang vol en zelfs zover 
overgelopen, dat men de greep op de bewape
ningswedloop binnen de politie aan het verliezen 
is.
A nd rée  van Es is bezig te bewerkstelligen, dat 
er in de Tweede Kamer een debat gehouden 
wordt over het grootschalig politieoptreden, 
het wapengebruik en de kontrole op het politie
apparaat. Ik denk dat de politici snel moeten 
zijn. Anders lopen ze het risiko volledig buiten 
spel gezet te worden in de strijd tussen politie 
en burgers.

HELEEN BUIJS
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Als rechtse Hoge Heren het niet met de regering eens zijn, gooien ze niet 
met stenen. Ze gooien met modder. Hoe minder bewijzen, hoe meer modder. 
Zo zag de hetzekampagne van Alting von Gesau, De Telegraaf en het 
Reformatorisch Dagblad tegen het IKV en andere vredesbewegingen eruit. 
In Wagenaar (Tweede Kamerlid van de RPF) vonden de gangmakers van deze 
kampagne een gewillig werktuig hun modder tot in het parlement te brengen. 
In dat parlement kon Wagenaar zijn verdachtmakingen op geen enkele 
manier hard maken. Maar de opzet van rechts heeft er meer in bestaan 
twijfel en achterdocht over de politieke intenties van vredesbewegingen te 
zaaien dan met bewijzen die bewegingen te veroordelen.

De hetzekampagne is met volstrekt ongeloof
waardige bewijzen gevoerd. Met notulen van het 
Amerikaanse Congres, die geen notulen bleken 
te zijn. Met een CIA-rapport, dat uiterst opper
vlakkig en onduidelijk was. Met zegslieden en 
vertrouwelijk gegeven informatie, die niet 
kontroleerbaar bleken.
In meerdere artikelen hadden het Reformato
risch Dagblad en de Telegraaf de aanval van 
Alting von Geusau voorbereid. Deze kranten 
baseerden zich eveneens op ongeloofwaardige 
verhalen en verdraaiingen van feiten. Als de 
Russen, met - volgens deze verhalen - Neder
landse dienstweigeraars als pionnen in hun 
handen, zo eenvoudig en kolossaal de Neder
landse publieke opinie konden beinvloeden, 
hadden zij al hun wapens niet meer nodig. 
Zonder wapengeweld zouden ze Nederland 
en de NAVO kunnen verslaan. In plaats van een 
wapenwedloop zouden we getuige zijn van een 
spionnen- en pionnenwedloop.
Toen het voorwerk in de pers was gedaan, 
deed Alting von Geusau er een schepje bovenop. 
Op grond van ongevraagde informatie riep hij 
de regering op een gedegen onderzoek naar de 
handel en wandel van de vredesbewegingen in 
te stellen. Duidelijke bewijzen kon hij niet 
leveren. Gelukkig hielp Wagenaar hem uit de 
brand door een parlementair debat te vragen. 
De hetzekampagne leek vruchten af te werpen. 
Maar ook in het parlement werd geen enkel 
bewijs op tafel gelegd. Alleen maar verdacht
makingen zonder enige grond wist de RPF 
via Wagenaar op te lepelen. Van Thijn, als 
minister van binnenlandse zaken, verantwoorde
lijk voor het gewroet van de BVD, zei over geen 
enkele aanwijzing voor verdacht gedrag van het 
IKV en andere bewegingen te beschikken. 
Bovendien liet hij duidelijk merken voortaan 
van dit soort debatten verschoond te willen 
blijven.
Hij gaf aan Anciréc van Es (PSP) zelfs de 
garantie, dat de BVD de vredesbewegingen 
noch bespioneren, noch in een kwaad daglicht 
zetten zal. Men kan zich afvragen of de minister 
hier niet een volkomen waardeloze garantie gaf. 
Vlak na het debat bleek, dat volgens de woord
voerder van het ministerie van binnenlandse 
zaken de BVD in het verleden wel rapporten 
over de vredesbewegingen samengesteld had.
In aanvullende schriftelijke vragen heeft Andrée 
van Es over deze rapporten en over de gegeven 
garantie meer duidelijkheid en zekerheid van 
Van Thijn verlangd. Zij vond het zeer belangrijk, 
dat er niet de minste twijfel over het doen en 
laten van de vredesbewegingen bleef bestaan, 
zodat rechts geen kans krijgt deze eventuele

twijfel ten eigen bate uit te buiten.
De Telegraaf, het Reformatorisch Dagblad, 
Alting von Geusau en Wagenaar verloren deze 
tegen de vredesbeweging gerichte veldslag. 
Maar de bedoeling van rechts moet meer geweest 
zijn dan met bewijzen en echte feiten de vredes
bewegingen te ontkrachten. Het mag tekenend 
worden genoemd, dat Alting von Geusau, 
prominent buitenland-deskundige van het CDA. 
ertoe overging met modder te gooien naar het 
IKV, Stop de Neutronenbom en Christenen 
voor het Socialisme.
In deze kampagne heeft rechts gepoogd de 
vredesbewegingen maatschappelijk te isoleren 
door haar intenties in twijfel te trekken. Deze 
bewegingen zijn zo sterk, dat ze niet zo maar 
uitgeschakeld kunnen worden. Ze breiden zich 
zelfs nog steeds uit. Dus was het geraden de 
goodwill van deze bewegingen te vernietigen. 
Zodat in de kranten en in forums niet meer 
gediskussieerd zou worden over ‘ja of nee tegen 
kernwapens?’ maar over ‘worden jullie nu 
betaald door de Russen of niet?’
Ten tweede kon daardoor de druk van de CDA- 
ketel afgenomen worden. Het CDA wil, dat er 
kruisraketten in Nederland geplaatst worden, 
maar de top ziet aan de CDA-basis een sterke

anti-kruisraketten^stroming. En deze top ziet 
ook, dat de PvdA redelijk halsstarrig in zijn 
afwijzing van de kruisraketten is. Daardoor is 
de manoeuvreerruimte van de CDA-top om via 
de huidige regering toch zijn zin door te drijven,
zeer beperkt geworden. Slechts op straffe van 
verlies aan politieke aanhang en op straffe van
een kabinetskrisis kan de CDA-top in de huidige 
situatie plaatsing proberen af te dwingen. 
Door nu tegen de vredesbewegingen zelf in de 
aanval te gaan, zou het mogelijk worden de 
manoeuvreerruimte zowel tegenover de PvdA 
als tegenover de eigen aanhang te vergroten.
Met vreugde kunnen we konstateren, dat de 
Nederlandse Vredesbewegingen inhoudelijk het 
politieke debat over de plaatsing van kruis
raketten en de rol van kernwapens gewonnen 
hebben. Haar argumenten worden praktisch 
niet meer betwist . Dat is een heel positieve 
uitkomst van de brede maatschappelijke 
diskussie over kernwapens in Nederland.
Maar politiek, dat wil zeggen op het nivo van de 
regeringsbeslissingen, is het debat nog niet 
beslecht, de strijd nog niet gestreden. Rechts 
- de NAVO-getrouwen, de CDA-top, uiterst 
rechts en de rechtse pers - hebben de strijd tegen 
de vredesbewegingen nu aangebonden met 
stoten onder de gordel. Door de vredesbewe
gingen te isoleren en te ontkrachten hoopt zij 
de regeringsbeslissingen in haar voordeel te 
laten uitvallen.
Rechts heeft nu de politieke slag in de regering, 
het parlement, de pers en waarschijnlijk bij een 
groot deel van de bevolking verloren. Maar de 
anti-kernwapenoorlog nog niet. En reken er 
maar op, dat rechts niet gauw bij de pakken 
neer zal zitten.

CHRIS HUINDER



De Dodewaard-gaat-dicht aktie van 19 toten met 26 september is in meerdere 
opzichten uniek te noemen. De waarnemend burgemeester van Dodewaard, 
A. Goldberg, typeerde het als: ‘de langste ME-aktie aller tijden'. Maar ook 
vanwege de wijze waarop de basisgroepen, ondanks politieterreur, toch 
gefunktioneerd hebben. Die week zorgde voor een hechte organisatie van 
vele basisgroepen. De bijna-oorlog die tijdens de vredesweek in Dodewaard 
woedde kwam voor iedereen als een komplete verrassing. Nadat we maanden
lang tevoren onze plannen hadden aangekondigd, spraken Goldberg en de 
ME-kommandant Kolonel heylbriej' nog van een beleid dat in wijsheid, 
rijpheid en mildheid' te werk zou gaan. Toch is uit de gebeurtenissen een 
geheel ander draaiboek samen te stellen.
Kenmerk van dat draaiboek was: door middel 
van een snelle konfrontatie een scheiding aan te 
brengen tussen, veronderstelde, 'raddraaiers en 
meelopers' en 'de vreedzame, goedwillende 
demonstran ten' De overgebleven ‘harde kern' 
/ou dusdanig aangepakt worden zodat hen de 
lust voor nu (èn voor volgende akties) zou 
vergaan. Pro forma zouden politie-sluizen 
anti-atoom-matcriaal trachten tegen te houden 
en er zou geen prikkeldraad-ring komen. Vorig 
jaar bleek deze ring eerder het conservenbedrijf 
Vink en de bewoners te hinderen dan ons. 
Maar ook om te kunnen aantonen dat de 
Centrale direkt bedreigd werd en daarom eerder 
en vaker ingegrepen moest worden. 'Als er geen 
ME was geweest, zouden de demonstranten 
naar de C 'entrale doorgelopen zijn ' aldus 
Goldberg.
Zondag zou het afgelopen zijn en zou de rust 
zijn weergekeerd in Dodewaard. Maar Goldberg 
had buiten de waard gerekend: het draaiboek 
bleek verkeerd; eenmaal de kolonne in beweging 
gezet, bleek deze niet voor zaterdag de 26e 
te kunnen stoppen.

bietenvelden toe. De ME rukte steeds verder op. 
konstant bleef er met CS-gas geschoten worden. 
Uiteindelijk konden velen zich bij de blokkades 
aansluiten. Intussen verschenen de eerste barri- 
kades. Verbijstering en woede over zoveel 
onzinnig en onverantwoordelijk geweld, over de 
vele gewonden (het aantal zou uiteindelijk tot 
120 oplopen), de ‘vreedzamen' waren kwaad. 
Het overheidsdraaiboek lukte niet, de ‘harde 
kern' is alleen een hersenspinsel van rechts, 
een tapijt waaronder het bestuursvuil kan 
worden weggeveegd. In een interview met Vrij 
Nederland tracht Van Thijn de maanden tevoren 
aangekondigde opzet in de schoenen te schuiven 
van ‘provocateurs’. De ervaringen van o.a. 
de oktoberaktic van vorig jaar leerde ons dat. 
afgezien van theoretische vlicgen-afvangerijen, 
in de praktijk er toch een soort overeenstem
ming ten aanzien van het geweldsvraagstuk 
bestaat, waar basisgroepen en anderen elkaar op 
kunnen vinden. Nog steeds ben ik verbaasd 
over de weinige behoefte aan bewuste konfron

tatie met de ME, als ook de rust en vastbesloten
heid van vele duizenden om door te gaan met 
blokkeren. Dit ondanks de terechte angst die 
we hadden vanwege het gevaar van politiegeweld 
dat op de loer lag*. Willekeurige en gerichte 
arrestaties, al dan niet middels twee helikopters 
met video, al dan niet met spuitbusjes met 
waarschijnlijk het verboden maee-gas. Grote 
hoeveelheden geïnfiltreerde stillen vermomd als 
aktievoerder of journalist, op zowel de blok
kades als op het festivalterrcin. Het insluiten van 
blokkades en deze dan in liet donker in de 
weilanden opwachten met ‘per ongeluk' los
gelaten honden, het aanvallen van busjes, waar
onder ook een EHBO-bus; charges met CS-gas en 
de lange lat werden met de regelmaat van de 
klok uitgevoerd. Toch bleef de sfeer goed, 
het festival was in volle gang en er werd zelfs 
een kunstwerk op de Oostblokkade gebouwd.

MACHTSVERTOON

Zondag werd het tentenkamp door middel van 
een verkeersring van vele kilometers, van alle 
vervoer afgesloten. Maar het poli tic-apparaat 
bleek een chaos te zijn: wel kwamen onze 
bussen met bouwmateriaal erdoor, maar de 
pers werd tegengehouden. Ook werden bussen 
van de '50+ers' tegengehouden, hun demon
stratie werd verboden. Vele malen wilden de 
50+-ers praten over hun demonstratie en over 
het gebruik van CS-gas en de lange lat. Goldberg 
had ‘belangrijker zaken te doen'. Ook een bezet
ting van het dorpshuis deed Goldberg geen stap 
nader komen. Uiteindelijk heeft een groep 
50+-ers toch gedemonstreerd bij de blokkade. 
Zij keken daarbij de ME-ers 15 minuten lang

SLAGVELD

Nadat zo'n 20.000 demonstranten, de meeste 
met bouwmaterialen, zonder problemen voor 
de Centrale konden komen, bleek de sfeer 
(na wat onduidelijk gescharrel van beide kanten) 
zeer ontspannen te zijn. Plotseling kwam er 
versterking, ME-ers met gasmaskers kwamen 
toelopen. Kort daarop brak de hel los. De 
voorste demonstranten kregen een CS-granaat 
voorgehouden, CS-granaten werden tussen de 
menigte van vele duizenden geschoten. Het is 
alleen aan het verantwoordelijkheidsgevoel van 
de vluchtende demonstranten te danken dat er 
geen zwaargewonden of erger gevallen zijn.
Een slagveld was aangcricht: overal kleding
stukken, tassen en een lege rolstoel, eenzaam 
op de dijk. Overal kotsende mensen, velen waren 
in het door de politic aangebrachte prikkeldraad 
gekomen, veel gewonden. De achterblijvers 
werden gearresteerd door als demonstranten 
verklede stillen, de eerste arrestant was een lid 
van de EHBO-ploeg. Overal waren CS-gaswolken, 
maar we werden weer verder teruggedreven, de 
weilanden door, vluchtend over de in de haast 
opgeworpen dammetjes, in sloten, tot in de Eoto Eduard de Kam



‘recht in de ogen'. De V1L deed zijn helmen 
af en de aflossing van personeel ging voor het 
eerst via de Waal. Ook daaruit bleek dat alle 
ontruimingen op de Waal-blokkade louter 
machtsvertoon waren.
Na het vertrek van de 50+-ers stortte het politie- 
geweld zich onverbiddcllijk op ons los. Zaterdag
nacht was alle beschikbare ME ingezet geweest, 
en zondagnacht zouden alle ME-ers weg moeten 
kunnen, zo vertelde Goldberg in het raadsdebat 
waarin hij verantwoording aflegde. Kortom, 
er moest snel worden toegeslagen. Als reaktie 
op de herhaalde stelling dat materiële blokkades 
niet mochten, werden enkele menselijke blok
kades geprobeerd. Zo werd op zondagnacht 
ons zelfs door de rijkspolitieagenten verteld 
dat we ongemoeid zouden worden gelaten, 
mits we geen materiaal zouden mee nemen.
Ook was het akkoord als we voor de Centrale 
zouden gaan zitten. Enkele uren later werd deze 
blokkade in elkaar geslagen en ver achtervolgd. 
'De demonstranten hadden misbruik van de 
situatie gemaakt' aldus Feylbrief. Kortom, wel 
of geen barrikades, het maakte niets uit. Toch 
gingen we door, we wilden niet voor liet politie- 
geweld wijken.

RECHTSE KNOKPLOEGEN

Maandag belandde het politieoptreden op haar 
dieptepunt. Met getrokken pistool werd een 
jongen vlak voor het tentenkamp gearresteerd. 
Het scheelde niet veel of deze vier stillen zouden 
zich zo bedreigd hebben gevoeld, dat er was 
geschoten. Iemand die stond te filmen kreeg 
een pistool in de rug gedrukt: hij moest stoppen. 
Op die dag diende zich een tweede tegenstander 
aan. Rechtse knokploegen die zich voordeden als 
inwoners van Wely vormden het Comité Wely 
1 rij! Tot uit Lunteren waren zij via Radio de 
Zwijgende Meerderheid opgeroepen door o.a. 
Konstruktiej Jong \edetiand (een stichting van 
het Oud Strijders Legioen). Al voor de aktie 
heeft het OSL de omgeving vol gestickerd 
met de leus 'Laat de demonstranten niet 
kraken'. Dit is onder het oog van veel politie 
gebeurd, zonder dat er iemand gearresteerd 
werd. Dit opgeroepen volksgericht bedreigde 
ons met landbouwgif en traktoren, praten met 
hen bleek onmogelijk. Bewoners van Wely 
vertelden dat het slechts 2% van de inwoners 
waren en dat deze groep georganiseerd was. 
Goldberg zag zijn kans om ons van het festival- 
terrein te krijgen zonder de ME dit te laten 
doen. Hij beschouwde hen wel als zijn autoch
tonen, later zou hij zich verontschuldigen met:

"Als je spreekt van de inwoners van Wely, weet je 
het nooit.' Hij overtuigde hen dat het aan 
ons gestelde ultimatum onzinnig was omdat ons 
geen tijd werd gegeven om weg te kunnen gaan. 
Maar dinsdagavond na acht uur beloofde hij hun 
de vrije hand te geven. Dit was vlak nadat hij 
ons kamp had ondergefolderd met een soort 
definitieve waarschuwing, het kamp had laten 
omsingelen met ME en een onverstaanbare preek 
vanuit een helikopter boven ons had gehouden, 
alles onder de ogen van de opgetrokken knok
ploegen. We besloten om dinsdag vóór 8 uur 
weg te gaan naar Nijmegen. Dodewaard is geen 
doden waard en daarom wilden we geen veldslag 
ten koste van wat en wie aangaan. Klokslag 
8 uur dinsdag verdween alle politie, nog niet 
iedereen was weg. Met name een groep fietsers 
werd belaagd en kon pas na uren Nijmegen 
bereiken.

NIJMEGEN

In Nijmegen was het Piersonplein met ME 
afgezet. Honderden aktievoerders herkraakten 
daarom het TURMAC-complex. Onderwijl 
vierde ‘Wely Vrij' een ‘bevrijdingsfeest', mede
standers van ons in het dorp werden betiteld 
als ‘NSB-ers’ en werden bedreigd. Tijdens dit 
feest nam Goldberg de moeite de groep te 
bedanken en sprak van een ‘beheerste demon
stratie’. Het VVD-raadslid Groen, die bij het 
volkgericht voorop liep, besloot zijn rede in 
de Dodewaardse gemeenteraad niet de woorden: 
'Dodewaard is nu twee keer bevrijd. De eerste 
keer in 1945, de tweede keer op 22 september 
I9 S I’.
Ondanks dit bevrijdingsfeest bleek de jacht op 
Dodewaard-gaat-dicht-aktievoerders nog open. 
In Nijmegen cirkelde de helikopter en stierf 
het van de stillen. Bij een puur vreedzame 
demonstratie in Arnhem tijdens de voorgeleiding 
van de arrestanten traden GBO-teams met 
pistool op, arresteerden mensen, sloegen op 
demonstranten in, lieten hondengeleiders en 
uiteindelijk een ME-peloton opdraven.
De laatste dagen werd er hard aan de mobili

satie voor de demonstratie in Anrhem en akties 
in de steden gewerkt.
Al voordat deze Be v rijd in g verschijnt is er een 
nieuw Landelijk Overleg van basisgroepen ge
weest. Toch is nu al te zeggen dat de basis- 
groepenstruktuur zicli zal verdiepen en ver
breden. Dat we moeten nagaan in hoeverre er 
versmalling, o.a. door slechte persverslagen op 
de eerste dagen, is ontstaan. Dat deze regering 
zichzelf voor lange tijd definitief verwijderd 
heeft van één van de sterkste aktiegroepen 
en dit ook tot vér in andere groepen zal door
werken. Ook het paniek-voetbal van de PvdA: 
Dodewaard wel steunen, maar de demonstratie 
in Arnhem niet, het afwijzen van een spoeddebat 
omdat anders Goldberg voor de voeten zou 
worden gelopen, is alleen als steun aan Goldberg 
en rechts, of als gebrek aan politieke moed uit te 
leggen. We zullen het politiebeleid en het op
treden van rechtse knokploegen aanklagen. Wc 
moeten bij verdere akties helaas rekening 
houden met deze groepen, die ook in Soester- 
berg waren en aankondigden ook op 21 
november aanwezig te zijn. We moeten nagaan 
of een blokkade nog een bruikbaar aktiemiddel 
is en op zoek gaan naar andere middelen. De 
demonstratie in Arnhem, o.a. ook tegen het 
politiegeweid, waar ruim 40.000 mensen aan 
meededen, vormde een duidelijke stimulans om 
door te gaan.

ER EI) GERSTELING * I

* zie voor meer hierover o.a. i ) r  ( n u e n e  van 30/9 'H]  
en ‘A f v u l ’, blad van de Dodewaard-gaat-dichl-beweging

I re ei (lersteling, de schrijver van dit artikel, was in 
Dodewaard aanwezig (als lid van de Persgroep) en 
daarvóór ook nauw bij de voorbereidingen betrokken



OVERHEIDSGEWELD
Spuitbussen met gifgas (CS-braakgas), rugtanks met hetzelfde middel, 
CS-granaten met een plastic huls. In één klap drie nieuwe geweldsmiddelen 
van politiezijde om de rellen te beteugelen en de openbare orde te handhaven. 
Niet verwonderlijk, en evenmin geheel en al onverwacht: nieuw wapentuig 
versnèlt slechts de ontwikkeling naar een vermilitariseerde politie, maar geeft 
er geen drastisch andere richting aan. En die richting is al lang geleden 
bepaald - een opgaande spiraal van geweld waar politieke problemen met 
steeds meer en steeds verfijndere bewapening en uitrusting door de sterke 
staat worden ‘opgelost’. Een technologische eskalatie die het wezen van het 
probleem, dat mensen niet langer onder de dreiging van kernenergie en 
kernwapens willen leven, ontkent.
Dodewaard, september 1981 heeft niet de doorbraak in politiek opzicht 
geleverd, waarop gehoopt werd. Integendeel, de platgeslagen en platgespoten 
blokkade-aktie heeft slechts de posities verhard en het begrip geweldsspiraal 
verdere inhoud gegeven. Wat zal volgen - water vermengd met gifgas, 
rubberkogels of een gifgassen sproeiende helikopter?

De meest kruciale vraag die opduikt is waarom 
geweld eigenlijk door de overheid wordt ge- 
bruikt. Het antwoord is iets minder simpel 
dan nu wordt gesteld, maar in het algemeen 
kan gezegd worden dat dan geweld gehanteerd 
wordt, wanneer door de overheid gestelde 
(rechts)regels, normen en waarden worden 
overtreden en andere middelen van gezagsuit
oefening en overtuiging falen. Geweld is machts- 
hantering bij uitstek, en altijd vernederend. 
Daarom is het een ultimurn remedium: het 
wordt slechts in het uiterste geval aangewend. 
Volgens de boekjes althans.
De politie is in vredestijd het overheidsapparaat 
dat het geweldsmonopolie bezit. Onder andere 
‘tot het verspreiden en het in bedwang houden 
van samenscholingen en volksmenigten, die 
een ernstige bedreiging vormen voor de openbare 
orde1 mag van dat overheidsmonopolie gebruik 
worden gemaakt. Zo staat het in de wet. Wat 
ook precies in de wet staat aangegeven zijn de 
geweldsmiddelen waarvan de politie zich mag 
bedienen bij de uitoefening van haar taak.
Die middelen variëren van gummistok tot 
pistoolmitrailleur.
Bij de vraag wat in de gegeven situatie gebruikt 
mag worden en wat niet, wordt in de toelichting 
gesteld dat het geweld - en dus de aangewende 
geweldsmiddelen - ‘de perken van de redelijk
heid en gematigdheid niet te buiten mag gaan1. 
Twee juridische termen. Redelijkheid houdt in 
dit verband in, dat er sprake moet zijn van een 
evenredigheid tussen doel en middel. Gematigd
heid betekent dat het minst ingrijpende middel, 
dat nog aanvaardbare resultaten oplevert, moet 
worden gehanteerd.
Dodewaard beschouwend, kan men zich af
vragen of de politie wel gebruik heeft gemaakt 
van het arsenaal aan wapens dat haar limitatief 
ter beschikking is gesteld, of zij haar organisa
torisch - en eveneens wettelijk bepaalde - 
grenzen niet heeft overschreden en of er wel 
sprake is geweeest van een evenredig en gematigd 
optreden in juridische zin.

GIFGASSEN

Artikel 3.b. van de Bewapenings- en Uitrustings-

beschikking Gemeentepolitie 1968 (inhoudelijk 
geldig voor zowel voor gemeente- als rijkspolitie) 
maakt gewag van ‘traangasverspreidende mid
delen, van een door de minister goedgekeurd 
merk en type1. Om de lezer niet met codenamen 
te vermoeien, het gaat om twee soorten hand
granaten, twee soorten geweergranaten en het 
gifgas heet CS. De bijnaam is braakgas - als 
oorlogsgas is het verboden volgens de Conventie 
van Genève van 1925. Tegen de eigen bevolking 
mag het in vredestijd, zegt Wiegel, volgens een 
duistere logika wel worden gebruikt. Het doel 
van het schieten of gooien met CS-granaten 
is een menigte te verspreiden. Voorwaarde is 
dat ontvluchtingswegen voorhanden zijn en dat 
de menigte bestaat uit gezonde jonge mensen 
die niet drinken en geen medicijnen gebruiken. 
Daarmee wordt half Nederland uitgeschakeld.

Toch is het niet voor niets dat deze eisen gesteld 
worden, want wie in aanraking is geweest met 
CS zal de volgende symptomen bespeuren: 
braken, misselijkheid, koördinatieverlies van de 
spieren, ademhalingsproblemen, huid- en oog
irritatie, bewusteloosheid en eventueel verstik
king. Bij vochtig, windstil weer (zoals in Dode
waard het geval was) zijn de gevolgen van bloot
stelling ernstiger; hoeveel ernstiger is onbekend. 
Die onbekendheid met de gevolgen is niet ver
wonderlijk: de Nederlandse overheid heeft zelf 
nooit wetenschappelijke praktijkproeven op dit 
gebied laten uitvoeren. Al haar kennis is geba
seerd op niet geheel onverdachte buitenlandse 
bronnen en vergelijkend literatuuronderzoek. 
Dat mag de Nederlandse overheid, waar het om 
een potentieel dodelijk middel gaat en niet om 
een kosmetika-nouveauté, zeer kwalijk worden 
genomen. Zeker als men in aanmerking neemt, 
dat al driejaar lang in de Verenigde Staten een 
onderzoek loopt, gestart door het departement 
van volksgezondheid, dat nagaat of CS kanker
verwekkend is. In dat licht bezien klinkt de 
rechtvaardiging van het ministerie van binnen
landse zaken, waarom in mei 1980 CS-gas de 
plaats heeft ingenomen van het voorheen ge
bruikte CN - CS zou veiliger zijn ronduit lach
wekkend.

NIEUWE WAPENS

De granaten bezitten een opvallend nadeel: 
ook al kunnen ze ongestraft in een menigte 
worden gegooid of geschoten (dit is veboden; 
de EHBO-post in Dodewaard heeft een meisje 
moeten behandelen dat een brandwond in haar 
nek had als gevolg van een geweergranaat die 
men op haar gericht had afgeschoten), ze 
kunnen worden teruggegooid door de demon
stranten. Daar heeft de politie de afgelopen twee 
jaar met talrijke onlusten veel last van gehad, 
maar er is nu iets op gevonden.
In Dodewaard zijn granaten gebruikt met een 
plastic omhulsel. De huls smelt bij het afvuren 
en is daarom te plakkerig om teruggegooid 
te worden.

Eveneens met ingang van Dodewaard zijn 
rugtanks met gifgas gebruikt. CS wordt daarin 
zeer fijn verdeeld met behulp van een oplos
middel (waarschijnlijk tri-fluor-ethaan) en 
weggespoten met een drijfgas (waarschijnlijk 
freon). Van links naar rechts zwaaiend met 
de slang die uit de rugtank steekt kan men 
gericht een duidelijk bepaald groepje demon
stranten bespuiten zonder daarbij, zoals met de 
‘rook1 van de granaten wel het geval is, al te zeer 
afhankelijk te zijn van met name de wind
richting. Tenslotte bij Dodewaard de spuitbussen 
met - volgens politiewoordvoerders - CS-gas erin, 
bijgenaamd ‘Chemical Mace1. Toen de eerste 
zaterdag van de aktie berichten over het gebruik 
hiervan binnen druppelden bij de EHBO-post, 
werd door de politie twee dagen lang ten stel
ligste ontkend, dat er met deze spuitbussen CS 
gewerkt zou zijn. Toen kwamen er foto’s te 
voorschijn met de spuitbusjes duidelijk zichtbaar 
erop en moest ME-kommandant Feijlbrief 
hun bestaan wel toegeven. Later beweerde hij 
zelfs dat de busjes ‘tot de standaarduitrusting



van liet arrestatieteam behoren1. Daarover later 
meer.
Wat de werking van de busjes betreft: ook hier 
de trits CS - oplosmiddel - drijfgas.
De Amsterdamse arts Han Schumachcr beschrijft 
hoe het verder gaat: 'Nadat het freongas het 
opgeloste CS van moleculaire deeltjesgrootte 
naar buiten heeft gedreven, begint het oplos
middel direkt al te verdampen (net als alkohol 
in een parfumverstuiver) en bereikt het CS 
het slachtoffer als een fijne druppeltjesregen.
De tri-fluor-ethaan lost dan in de huidtalg op, 
met als gevolg dat de zeer fijne CS-korrels 
in de huid komen te zitten. Hierdoor ontstaan 
tweedegraads huid verbrandingen, oogbescha- 
digingen en zelfs blindheid. Bij granaten is de 
rook van CS-korrels niet gebonden aan een 
vluchtige vloeistof en het CS zal zich daarom 
niet in de huid vastzetten. Zowel rugtank als 
spuitbus hebben dientengevolge een dieper- 
gaande uitwerking van het CS-gifgas. Dat maakt 
ze tot wapens die fundamenteel verschillend 
zijn van de ‘normale1 granaten.
Hier komt nog bij dat het doel van de aanwen
ding van gifgas is, een menigte te verspreiden 
om de onlust te beteugelen. Welnu, de bedoeling 
van de spuitbus is dat er op één persoon wordt 
gericht om haar of hem zodoende buiten gevecht 
te stellen. Het spuitbusje is dan dus een zeer 
selektief wapen, dat niet voldoet aan de eis 
die voor de aanwending van gifgas wordt gesteld, 
namelijk het verspreiden van een menigte. 
Ook in dit opzicht - door het kriterium van de 
selektivitcit - is de spuitbus een ander wapen.

VERBODEN EN ONTKEND

Aldus zijn er drie nieuwe geweldsmiddelen 
geïntroduceerd en tenminste één kernmerk 
hebben ze gemeen: ze zijn alledrie verboden. 
Elk moertje, schroefje of tientonner die bij 
rijks- en gemeentepolitie in gebruik zijn moet 
namelijk van een ministerieel KEMA-kcur
voorzien zijn, en nergens in openbare circulaires, 
beschikkingen of wetsartikelen is een plek te 
vinden waarin gerept wordt van bovengenoemd 
nieuw wapentuig. In een interview met 1/7/ 
\ederland is minister Van Thijn van binnen
landse zaken verplicht dit toe te geven: ik  heb
het nog eens na laten gaan, maar die spuitbussen 
behoren niet tot de standaarduitrusting, zeker 
niet van de gemeentepolitie. Het is mij op dit 
moment een raadsel waar ze vandaan zijn ge
komen. Het is niet toegestaan om wapens te 
gebruiken die niet van te voren door de minister
zijn gesanktioneerd.'

We duiken even terug in de geschiedenis. Voor
jaar 1980 meldde een agent van de rijkspolitie 
dat hij bij de uitrusting van een lid van een 
arrestatieteam een spuitbusje had gesignaleerd.
Het was hem niet bekend wat erin zat en even- «
mm waren er harde bewijzen voorhanden voor 
het bestaan van het busje zelf. Tezelfdertijd 
werden in Amsterdam spuitbusjes in de handen 
van zogenaamde stillen gezien. Naar aanleiding 
hiervan werd door STAD (radio Amsterdam) 
aan het ministerie van binnenlandse zaken onder 
andere de vraag gesteld over Chemical Mace. 
Het ministerie antwoordde op 29 april 1981:

‘Spuitbussen Chemical Mace (CN> worden niet 
toegepast.1 Dit antwoord werd nog eens herhaald 
in september dit jaar naar aanleiding van vragen 
van het PSP-Tweede Kamerlid Van der Spek.
Er zou géén onderzoek worden ingesteld naar 
de kankerverwekkendheid van CS ‘omdat 
“Chemical Mace" door de Nederlandse politie 
niet wordt gebruikt.1 Zwarter op wit kan niet. 
Desgevraagd zei ook de dienst voorlichting van 
de gemeentepolitie Amsterdam: ‘geen enkel 
onderdeel van de Amsterdamse gemeentepolitie 
is in het bezit van deze spuitbusjes of rugtanks. 
Die behoren trouwens helemaal niet tot de 
reguliere uitrusting. Ze zijn gebruikt in Dode- 
waard, dat klopt, maar u moet er overigens 
voor uitkijken dat u die rugtanks met CS niet 
verwart met de rugtanks met bluspoeder, die de 
Amsterdamse BraTra-groepen (Brand en Traan
gaseenheden - MB) hanteren'. Maar in 
Dode waard viel weinig te blussen.

De ene stellige bewering na de andere. En eigen
lijk is er, als we het Hoofd Voorlichting Geelof 
van de Algemene Inspectie van de rijkspolitie 
mogen geloven, niets aan de hand. Volgens nem 
zit de wettelijke basis voor de hierboven beschre
ven nieuwe wapens gebakken in de allesomvat
tende term ‘traangasverspreidende middelen' en 
is voor de toepassing ervan geen aparte, nadere 
aanduiding nodig. Geelof: ‘Het zijn alleen maar 
verfijningen die de techniek levert, net zoals 
die granaten met plastic hulzen. En daarbij, 
die spuitbussen zijn alleen voor de eigen veilig
heid van de politiemensen bestemd. Misschien 
dat ze in het vuur van de strijd ook als wapen 
worden gebruikt, dat kan, maar primair zijn 
ze voor de eigen bescherming. Die kanker
verwekkendheid moet u trouwens niet over
drijven. Het kan wel zijn dat er in Amerika 
een onderzoek aan de gang is, maar dat ene 
vleugje gas dat de gemiddelde demonstrant 
inademt....1

Stelt het echt allemaal zo weinig voor? Een 
handleiding voor de Zwitserse politie stelt het 
als volgt: ‘De tot nu toe niet dodelijke traangas
wapens van de politie, die gebaseerd zijn op 
vloeibaarheid, zijn voor de gezondheid zeer 
gevaarlijk gebleken wanneer de gebruiksaan
wijzing niet tot in de details opgevolgd wordt.1

h'oto Kduard de Kam

Die voorschriften zijn volgens de Duitser 
Schrempf. doctor in de wiskunde in Miinchcn:
1 een sproeiafstand van drie tot vier nieter.
2 niet op tic ogen richten en sproeien, 

een zo kort mogelijke besproeiingsduur,
4 uitsluitend besproeiing van volkomen gezonde 

mensen.
In Dodewaard bevonden zich vijftig plussers, 
invaliden en kinderen.
In Dodewaard is, volgens ooggetuigen, op een 
afstand van twee meter gesproeid.
In Dodewaard is ‘s nachts, puur bij toeval, een 
bewusteloze in een weiland gevonden die niet 
veel langer zonder geneeskundige hulp had 
moeten blijven.
Kortom, in Dodewaard is Chemieai Mare ge- 
hruiki zonder dal ook maar één poiitii funklio- 
haris een dauw hemd van de gevaren had. 
Schrempf besluit zijn artikel, daterend uit 1978, 
dan ook als volgt: 'Een stof. die ogen en huid 
kan beschadigen, die mogelijkerwijs kanker
verwekkend is, die als militair middel verboden 
is - die stof zou ook als geweldsmiddel voor 
de politie verboden moeten worden.'

EVENREDIGHEID EN GEMATIGDHEID

Volgens de Nederlandse Politie bond, NBB. 
was in het Dodcwaard-draaibock opgenomen dat 
de ME pas ingezet zou worden als alle andere 
middelen uitgeput waren en dat in principe dc 
reguliere politie (‘platte petten1) de gebeurtenis 
zou begeleleiden. Echter, zo gaat het redaktio- 
nele kommentaar in het blad van de ENV- 
politievakbond verder, de overgrote meerderheid 
van demonstranten, die niet uit was op een 
gewelddadige konfrontatie met dc politie 
‘slaagde er niet in dc notoire relschoppers in 
bedwang te houden'. Daarom moest, helaas, 
de ME al op zaterdag 19 september in aktie 
komen. Aldus de NEB.
Eén ding staat vast: dat ME-optreden was niét 
gematigd. Er werd hard en genadeloos op 
los geslagen. Dat kan het beste de EHBO-post 
getuigen, die een enorme stroom van gewonden 
te verwerken kreeg, onder wie mensen met 
kapotgetraptc handen.

VIiR VOL (i OP PA G/Y 1 / /



8 Griekenland

o p  weg
d e  a b so lu te  m eerd erh e id

Links 
n a a r
In Griekenland slaan de verkiezingen voor de deur. Het tijdstip waarop ze 
gehouden worden, is door het zittende kabinet bepaald op 18 oktober. 
Dit zou het politiek gunstigste moment moeten zijn voor de regeringspartij 
Nieuwe Demokratie van president Karamanlis en premier Rallis. Toch 
wordt verwacht dat de voornaamste oppositiepartij, de socialistische PASOK 
van Andreas Papandreou, de grootste partij zal worden. De kans daarop 
is nog vergroot doordat de leider van de liberale Centrumpartij, Mavros, 
zich nu voor de PASOK kandidaat heeft laten stellen. Op grond van de 
verwachte verschuivingen wordt er vanuit de Verenigde Staten en de 
Westeuropese kapitalistische landen grote druk uitgeoefend op de verkie
zingen, om te voorkomen dat de radikale, anti-kapitalistische standpunten 
van de PASOK uitgevoerd zullen worden.
In 1961 wist Karamanlis de verkiezingen te 
winnen met behulp van terreur, vervalsingen 
en manipulatie met grenzen van kiesdistrikten. 
Hierdoor kwam er een rechtse, reaktionaire 
regering aan de macht met een schijnparlement. 
Begin zestiger jaren richtte George Papandreou 
de Centrumpartij op, een vereniging van een 
aantal centrumpartijen en gematigd linkse 
groeperingen. Doel van die partij was de rechtse
partij van Karamanlis, toen ERE geheten,

*

uit de macht te zetten. Omdat ze ervan 
overtuigd was dat de verkiezingsuitslagen van 
1961 vervalst waren, was de Centrumpartij 
niet bereid deze uitslag te accepteren, en George 
Papandreou startte de zgn. eerste ‘anendotes’ 
(onverzettelijke strijd). Dit was een grote 
kampagne, over het hele land gehouden, met als 
doel het verkrijgen van nieuwe, eerlijke verk- 
kiezingen, een juist funktioneren van de demo- 
kratische instellingen, de beperking van de 
koning tot zijn grondwettelijke rol en de poli
tieke neutralisatie van het leger. Als gevolg van 
deze ‘anendotes’ waren de verkiezingen van 
1964 wel eerlijk, en won de Centrumpartij 
(52,72% van de stemmen). De Centrumpartij 
bleef aan de macht tot 15 juli 1965. Op die dag 
ontbond koning Constantijn de gekozen regering 
van Papandreou, met als rechtvaardiging een 
vermeende samenzwering onder leiding van 
Andreas Papandreou. De ontbinding was een 
poging van de koning om door middel van een 
hem goedgezinde minister van defensie het 
leger onder zijn invloed te houden. George 
Papandreou had namelijk zelf het ministerie 
van defensie onder zijn hoede willen nemen 
en het zo onder kontrole van de gekozen burger
lijke regering willen brengen.

Na juli 1965 begon een nieuwe kampagne, 
met als aktiepunte o.a.: Griekenland is een 
bondgenoot en géén satelliet; en: Griekenland 
behoort aan de Grieken (d.w.z. niet aan het 
machtsblok van de Amerikanen; de VS willen 
de absolute kontrole over Griekenland). Op 
grond hiervan vreesden de VS dat zij haar 
machtspositie en haar bases in Griekenland 
zouden kunnen verliezen bij een overwinning 
van de Centrumpartij bij nieuwe verkiezingen. 
Langzaamaan werd het duidelijk dat dit ook zou 
gebeuren bij de verkiezingen van 1967 en 
na een mislukte poging om in de Centrumpartij 
verdeeldheid te zaaien tussen George en Andreas

Papandreou, werd op 21 april 1967 een staats
greep gepleegd, direkt gesteund door de centrale 
inlichtingendienst van de Verenigde Staten, 
die daarbij een NAVO-plan, Prometheus, han
teerde. Het kolonelsregime met de fascist 
Papadopoulos kwam aan de macht. Helaas 
hebben de politieke partijen en het Griekse 
volk niet adekwaat op de staatsgreep kunnen 
reageren, omdat ze in die tijd niet goed georga
niseerd waren.

m

HET KOLONELSREGIME

Het kolonelsregime van Papadopoulos luidde 
een periode van terreur tegen het Griekse volk 
in, terwijl uit een toename van buitenlandse 
investeringen bleek, dat het Westen vertrouwen 
had in de diktatuur. Rond de kerstdagen van 
1967 werd de bij de staatsgreep vastgezette 
Andreas Papandreou vrijgelaten. Nadat hij

Griekenland had verlaten, richtte hij samen met 
andere uitgeweken Grieken de PAK (pan- 
hellenistische Anti-fascistische Beweging) op, 
dit uit onvrede met de Centrumpartij. De PAK 
stelde zich ten doel het organiseren van het 
verzet tegen de kolonels en het inslaan van 
een socialistische richting.
Intussen nam het verzet in Griekenland steeds 
duidelijker vormen aan. Eén van de hoogte
punten van dit verzet was de bezetting van de 
Polytechnische school in Athene, in november 
1973. Ook havenarbeiders en bouwvakkers 
kwamen in aktie. Dit alles leidde uiteindelijk 
tot een algemene staking in Athene; de val van 
het regime was in aantocht. Maar op 17 
november greep het leger meedogenloos in 
tegen de stakers en bezetters. Toch was mede 
hierdoor de positie van Papadopoulos hopeloos 
geworden, en hij werd als president vervangen 
door Gizikis, in feite een stroman van de werke
lijke machthebber generaal Ioannides, chef van 
de militaire politie. Ook dit bood de junta geen 
echte oplossing. De junta bleef met een aantal 
problemen kampen, zoals het gebrek aan eko- 
nomen die de ekonomische krisis konden 
oplossen en de geïsoleerde positie van Grieken
land ten opzichte van de EG-landen. De uit
eindelijke aanleiding voor de val van de junta 
werd de kwestie-Cyprus:op 15 juni 1974 pleegde 
de Gricks-cypriotische Nationale Garde een 
staatsgreep tegen de daar heersende president 
Makarios, in een poging Cyprus te doen aan
sluiten bij het fascistische Griekenland. Op 
20 juni van dat jaar voerden de Turken als 
reaktie een militaire invasie uit op het eiland. 
Op 24 juni viel de Griekse junta, en Gizikis

A ndreas Papandreou spreekt voor de Lesbische PA.SO.K-aanhang fo to ’s: Paul Pabeliowsky
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werd opgevolgd door de inmiddels terugge
keerde rechtse leider Karamanlis, die het ver
trouwen had van de Verenigde Staten.

DE VERKIEZINGEN VAN 1974 EN 1977

Na de val van de junta werd in Griekenland 
onder andere vanuit de PAK de PASOK 
(Pan-hellenistische Socialistische Beweging) 
opgericht, die ook deelnam aan de verkiezingen 
van 1974. Kernpunten van de nieuwe PASOK, 
onder leiding van Andreas Papandreou, zijn 
dezelfde als van de PAK, met meer nadruk op 
de socialistische uitgangspunten: de enige weg 
tot een oplossing is het socialisme. De PASOK 
gaf een manifest uit: de Derde September 
Deklaratie. In dit manifest werden de radikale 
standpunten uiteengezet (zie hiervoor ook de 
komende brochure van de Stichting Vorming 
en Scholing van de PSP over Griekenland) 
zoals:
-  socialisatie van de produktiemiddelen, 

banken,enz.
-  decentralisatie van de macht, door de macht 

naar de provincies en distrikten over te 
brengen

-  uittreding uit de NAVO en geen toetreding 
tot de EG

Bij de verkiezingen van 1974 was de stem-
verhouding als volgt:
-  Nieuwe Demokratie

(partij van Karamanlis) 54%
— Centrumpartij 21 %
-  PASOK 13 %
-  Coalitie van communistische partijen 9%
Het hoge percentage stemmen voor de Nieuwe 
Demokratie is te verklaren uit het feit dat het 
Griekse volk zich veilig wilde stellen tegen een 
nieuw kolonelsregime. Het was dus geen stem 
vóór Karamanlis, maar tégen het kolonelsregime.

Bij de verkiezingen van 1977 zette zich een
duidelijke verschuiving in:
-  Nieuwe Demokratie 42 %
-  Centrumpartij 13 %
-  PASOK 26 %
-  Communistische partijen 10 %

DE KOMENDE VERKIEZINGEN:
OKTOBER 1981

Verwacht wordt dat de verschuiving in de 
richting van de linkse partijn zich zal voort
zetten, waarbij de PASOK van grootste 
oppositiepartij nu de grootste partij zal worden. 
Dit betekent dat er in Griekenland een andere 
politiek gevoerd zal kunnen worden, waarbij 
ook uittreding uit de NAVO en de EG aan de 
orde zouden kunnen komen. De PASOK is 
zich er echter goed van bewust dat dit tegen 
de haren van het Westen instrijkt en stelt zich 
voorlopig uitermate voorzichtig op. Zo stelde

* 4

zij voor het inmiddels bevestigde lidmaatschap 
van de EG (in allerijl in 1980 door Karamanlis 
vóór de verkiezingen doorgedrukt) te bevriezen. 
Het lidmaatschap van de EG is in tegenspraak 
met het standpunt van de PASOK, die namelijk

Verkiezingsbijeenkomst van de PA SO K in de hoojdstad van Lesbos

bilaterale kontakten met verschillende landen 
wil, en een ongebonden status voor Griekenland. 
De uittreding uit de NAVO is een duidelijk 
programmapunt; alleen voor de wijze waarop 
en de termijn waarbinnen, wordt nog gedis- 
kussieerd.

PASOK EN LEGER

Het officiële standpunt van de PASOK is dat ze 
de mogelijkheid van een nieuwe staatsgreep 
uitsluiten. Toch zijn ze er op voorbereid dat 
een staatsgreep plaats zou kunnen vinden.
De huidige machthebbers zullen alles in het werk 
stellen om een overwinning van de PASOK te 
voorkomen, eventueel niet behulp van Westerse 
machten en leger. Zij zouden op een deel van het 
leger kunnen rekenen, omdat sinds 1974 wel 
een aantal processen tegen de kolonels hebben 
plaatsgevonden, maar een totale zuivering 
van het leger is uitgebleven. Een aantal middelen 
om het Griekse volk te intimideren zal door 
rechts zeker gebruikt worden. Mocht er een 
staatsgreep gepleegd worden, dan zal er nu, 
in tegenstelling tot 1967, zeker een sterke, 
georganiseerde reaktie van links komen. De 
organisatiegraad van de PASOK is naar haar 
zeggen goed, en als de parlementaire weg onbe
gaanbaar zou blijken, zal er (met tegenzin) 
geweld gebruikt kunnen worden.
Op een paar voovallen na is het in Griekenland 
tot op heden vrij rustig gebleven. Als dit zo 
blijft, is dit zeker in het voordeel van de PASOK. 
Peilingen ten aanzien van het stemgedrag van 
eind mei gaven het volgende beeld te zien:
— Nieuwe Demokratie 25 %
-  PASOK 42 %
-  Communisten 13-14 %
— Overigen 20 %
De 42% voor de PASOK betekent in het huidige 
systeem van kiesdistrikten, dat de PASOK de

te

absolute meerderheid in het parlement zou 
krijgen. Toch moet terdege rekening gehouden 
worden met de 20% stemmers op ‘overige 
partijen’.
Op de valreep heeft de Griekse regering onlangs

besloten weer zich militair te integreren in de 
NAVO, nadat men daar in 1974 was uitgestapt 
(de NAVO bleek niet in staat de Turkse invasie 
op Cyprus te verhinderen). Bovendien is eind 
mei overhaast besloten dat de Amerikaanse 
militaire bases voorlopig in het land gehand
haafd kunnen worden.

ROSWITHA VAN MAARLE
CH. ORPHANIDES

L an d b o u w
Op zaterdag 14 november / (AS7 organiseert 
het PSP-gcwest IJsselvallei i.s.m. de SVS een 
studiedag over landbouwproblematiek.
De dag wordt gehouden in Zwolle in café-rest. 
Suisse, Luttekestraat 17. ongeveer 15 min. 
lopen van het centraal station. Aanvang 10.30 
uur, einde 16.30 uur.

Joop 1 'ogt zal die dag een inleiding houden 
over de sociaal-ckononiische problemen in de 
landbouw.
s Middags, na het eten, kijken we welke aktie- 

mogelijkheden er op gemeentelijk/provinciaal 
nivo liggen.

De visie van de PSP op de landbouwproblema
tiek is slecht. Deze dag kan uitstekend dienen 
om met z’n allen over de problemen en de oplos
singen na te denken. Dan kan dit een stap zijn 
in de richting van een serieuze socialistische 
landbouwpolitiek.
Er wordt materiaal toegestuurd 
Opgeven bij:
Henri van Wezel,
schriftelijk: Burgwal 28, Kampen 
telefonisch: 020 - 267374 toestel 17 op woens
dag en vrijdag.

I
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Woensdag 21 oktober worden er in verschillende gemeenten in Zuid-Limburg 
vervroegde gemeenteraadsverkiezingen gehouden. Deze zijn noodzakelijk 
geworden omdat de Tweede Kamer in februari het door Wiegel ingediende 
wetsontwerp inzake de gemeentelijke herindeling van Zuid-Limburg heeft 
aanvaard.
De nieuwe gemeenteraden worden op 4 januari 1982 geïnstalleerd.

De nieuwe gemeente Heerlen wordt gevormd 
uit de huidige gemeenten Heerlen en Hoens- 
broek.
De Hoensbroekse bevolking heeft zich tegen 
deze herindeling altijd fel verzet. Zij wilde 
Hoensbroek zelfstandig houden. Lange tijd 
heeft het er ook naar uitgezien dat dit verzet 
gehoor zou vinden. Tijdens de behandeling in 
de Tweede Kamer dreigde Wiegel echter, dat hij 
het wetsontwerp zou intrekken als de Kamer er 
te veel wijzigingen in zou aanbrengen. In een 
politiek handeltje hebben de grote partijen 
de Hoensbroekse bevolking toen laten vallen, 
zodat Hoensbroek over enkele maanden niet 
meer zal bestaan.
De PSP heeft het Hoensbroekse streven naar 
zelfstandigheid altijd van harte ondersteund. 
De nu doorgevoerde schaalvergroting zal er 
alleen maar toe leiden, dat de afstand tussen 
bestuur en bevolking nog groter wordt.
Omdat de PSP het belangrijk vindt, dat de stem 
van groepen bewoners ook in de gemeenteraad 
gehoord wordt, is al in een vroeg stadium 
besloten om deel te nemen aan de raadsver
kiezingen. In eerste instantie werd toen gepro
beerd om tot een samenwerkingslijst te komen 
met andere linkse partijen. Zowel de SP, als 
de PPR en de CPN bleken echter een linkse 
samenwerkingslijst niet belangrijk te vinden, 
zodat de PSP nu - voor het eerst - met een zelf
standige lijst uitkomt.
Bij de loting op de lijstnummers was het lot ons 
gunstig gezind en trokken we nummer 9, zodat 
we gebruik kunnen maken van het overgebleven 
landelijk vcrkiezingsmateriaal. De lijst ziet er 
als volgt uit:
1. Ton Laeven (Hoensbroek)
2. Pipus Hoeymakers
3. Dirk Ernst
4. Jelle Aarnoudse
5. Nel Smolders
6 . Toon de Jong
7. Wil Zanders
8 . Jan Nicuwhof (Hoensbroek)
Het viel niet mee om de eerste plaatsen van 
deze lijst opgcvuld te krijgen, omdat er in de 
afdeling nog niet veel ervaring is opgedaan met 
het ge meen te raadswerk. De aktiviteiten hadden 
tot nu toe vooral een regionaal karakter. Daar
naast blijkt de maatschappelijke status van een 
gemeenteraadslid maatschap PSP-ers niet aan te 
spreken. Hetgeen bij de andere partijen maar al 
te vaak wèl het geval is. Maar wc menen in Ton 
Laeven een goed gemeenteraadslid te hebben. 
Zijn werk zal vooral gericht zijn op een beter 
funktioneren van de lokale demokratie, zoals:

een goede voorlichting, optimale openbaarheid 
van voor de bevolking belangrijke gegevens, 
openbaarheid van kommissievergaderingen, 
medebeslissingsrecht van bewoners.
Op het gebied van de werkgelegenheid zal de 
gemeente zelf initiatieven moeten gaan ont
plooien. Er liggen hele industrieterreinen braak, 
zodat er legio mogelijkheden zijn voor het 
stimuleren van kleinschalige, milieuvriendelijke 
bedrijven.
Het openbaar onderwijs is in Limburg altijd 
achtergesteld bij het katholiek onderwijs.

gang.

MEERSEN
(inch Bunde, Geulle en Ulestraten)

In Meersen is een unieke samenwerking ontstaan 
tussen de PPR, PSP en CPN. Dit is zo uniek, 
omdat nog nooit in de geschiedenis zo’n ge
zamenlijke lijst in Nederland heeft meegedaan 
aan de verkiezingen. De voorbereidingsbespre- 
kingen verliepen vlot. Als men nu maar begrijpt, 
dat het belang van ‘klein links’ (links van de 
PvdA) zwaarder weegt dan het eigen partij
belang. Die keuze moet gemaakt kunnen 
worden. De samenwerking van klein links kwam 
goed tot uiting in de akties tegen de uitbreiding 
van het vliegveld Zuid-Limburg. Lijstaanvoerder 
is Johan Heinrichs van de PPR. Op de tweede 
plaats staat Luuk de Vries van de PSP en op de

Hier kan op gemeentelijk nivo veel aan gedaan 
worden.
Ook de strijd tegen de militarisering dient op 
lokaal nivo gestalte te krijgen in dit militair 
pretpark, dat Zuid-Limburg is geworden.
Het openbaar vervoer in onze regio is buiten
gewoon slecht. Zeker na de gemeentelijke 
herindeling is het in veel gemeenten onmogelijk 
om nog met het openbaar vervoer een gemeente
raadsvergadering te gaan bijwonen. Ook een 
voorbeeld waar de macht van de gemeente 
ten voordele van de bewoners aangewend dient 
te worden.

En dit is nog maar een kleine greep uit het 
aktieprogramma.
Na 4 januari zullen ook in de Heerlense 
gemeenteraad de PSP-ideeën doorklinken.

JELLE AARNOUDSE

derde plaats Yvonne Schoffelen van de CPN. 
Het lijstnummer van de kombinatie is 7.

VALKENBURG
(incl. Houthem, Schin op Geul, Berg en Terblijt 
en een gedeelte van Wijlre)

In Valkenburg is de PSP sterk genoeg om zelf
standig mee te doen aan de verkiezingen. Toch 
zijn we ingegaan op een voorstel van een plaatse* 
lijke aktiegroep (Valkenburg gemeenschap) 
om een progressieve lijst te vormen samen met 
andere partijen en groeperingen. Deze bespre
kingen zijn totaal mislukt. Met name de PvdA 
lag dwars. Deze partij heeft er alles aan gedaan 
om de besprekingen stuk te laten lopen. De 
enige partij die overbleef was de PPR. Deze

Voor het eerst doet klein links mee met de gemeenteraadsverkiezingen in het 
Mergelland. De PvdA heeft eerder meegedaan in Meerssen en Vaals, maar ze 
haalde in beide plaatsen de kiesdeler niet (bij landelijke verkiezingen altijd 
goed voor ongeveer 25% maar bij de raadsverkiezingen haalt ze niet eens 
5%). Kenmerkend voor de raadsverkiezingen in Limburg zijn de personen
lijsten. Op het platteland behalen deze lijsten vrijwel alle zetels. Meer dan 
de helft van deze raadsleden zijn lid van het CDA (KVP-vleugel), die 
onenigheid hebben gehad over hun plaats op de lijst. Het is nu voor de eerste 
keer dat landelijke partijen op grote schaal meedoen: CDA, PvdA,
PPR-PSP(-CPN) en hier en daar ook de VVD en D’66. Wat de kiezers zullen 
doen is de grote vraag. In ieder geval is het touwtrekken, loef afsteken, zwart 
maken, nek omdraaien, belachelijk maken, uitschelden en slijmen al in volle
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partij zal de PSP steunen bij de verkiezingen in 
Valkenburg (ditzelfde gebeurde omgekeerd in 
Gulpen).
In Valkenburg komt de PSP-PPR uit met een 
lijst van 9 mensen, met op de plaatsen 1 tot en 
met 7 PSP-ers. De lijsttrekker is John Essers, 
op plaats 2 Wilma Peeters en op plaats 3 Ashwyn 
Lemmens. Er is een uitgebreid gemeenteraads- 
programma voor Valkenburg opgesteld, gericht 
op de problematiek van kleine gemeenten.
Er is een gedegen verkiezingskampagne op touw 
gezet. Een raadszetel zou voor de PSP-PPR 
in Valkenburg een mooie bekroning zijn op het 
vele werk dat (voornamelijk door de PSP) 
hier gedaan is. Het lijstnummer van de konibi- 
natie is 5.

GULPEN
(incl. gedeelten van Wijlre)

In Gulpen zijn er al vele jaren goede kontakten 
tussen de PSP en PPR. Door verhuizingen 
binnen de PPR is de aktieve kern erg klein 
geworden. Die van de PSP groeit langzaam.
Op dit ogenblik is de beste kandidaat voor een 
raadszetel Gé v.d. Aa van de PPR. De rest van 
de lijst, de plaatsen 2 tot en met 4 zijn PSP-ers. 
Op de tweede plaats staat Mayke Heidendal.
Alle kandidaten zijn tevens lid van de (steun) 
fractie.
Het lijstnummer in Gulpen is 1.

De kansen op een zetel zijn minder groot dan in 
grote steden. Het te behalen percentage 
stemmen ligt veel hoger (boven 5%). Het Mergel
land is een typisch katholiek bolwerk. De meeste 
stemmen zullen wel weer naar personenlijsten 
gaan. Toch is er een reële kans op één (of meer) 
zetels, tenminste met een samenwerkingslijst. 
Kortom, de beuk in dit bolwerk!

PVDA

Opvallend is de rol van de PvdA. Nergens wil 
deze partij met klein links samenwerken. Waar
schijnlijk is dit een besluit van de afdeling 
Maastricht. De meeste werkgroepen van de 
PvdA in het Mergelland vallen onder deze afde
ling. De argumenten die gebruikt worden zijn:
— het eigen gezicht laten zien;
- klein links is geen volwaardige partner.
Een vreemde houding voor een partij, die nog 
geen twee jaar geleden te weinig aktieve leden 
had voor een afdeling. Men heeft toen het 
abonneebestand van de Volkskrant en misschien 
ook van de Vara opgevraagd (en gekregen). 
Deze abonnees werden opgebeld of aange
schreven of men geen lid wilde worden van de 
PvdA. Op deze manier heeft men een paar leden 
weten te winnen. De PvdA doet nu mee in de 
meeste gemeenten in het Mergelland. Het is de 
grote vraag of we na de verkiezingen ook nog 
iets van ze zullen horen.....

PETER VISSER 
PAUL MEERTENS

OVERHEIDSGEWELD DODEWAARD

Toch is er een koncept voor ME-optreden 
(Algemeen Politie BlacI), een oud afgedaan 
en nieuw vigerend. Het nieuwe schema houdt 
het volgende in:
De blauw bepantserde busjes naderen langzaam, 
in formatie. In kalme looppas wordt uitgestapt.
De formatie wordt aangenomen. Men gaat 
voorspelbaar en niet snel voorwaarts. Gewelds- 
gebruik komt weinig voor, het publiek is name
lijk al weg. ME gaat langzaam terug in de busjes. 
Opgemerkt wordt dat aldus de ME ‘overeen
komsten vertoont met massalegers\ Als Dode- 
waard wordt bekeken, dan is eerder het oude 
koncept van toepassing: snel scheuren, hard 
remmen; veelvuldig, selektief en hard geweld
gebruik. Hier bestaan dan ook ‘overeenkomsten 
met commandoraid', volgens het Algemeen 
Politie Blad.
In een politiekommissie op landelijk nivo, 
de Centrale Politie Surveillance Commissie, 
fungeert een werkgroep-ME. Drie november 
1980 heeft een lid van die werkgroep, hoofd- 
kommissaris Van Doesburg van Utrecht, een 
Discussienota inzake geweldsescalatie en de rol 
van de mobiele eenheid in dit verband geschre
ven, waarin hij onder andere opmerkt: ‘Eén 
van de belangrijkste aspekten bij de benadering 
van massale konflikten is, dat de politie zich 
niet op voorhand vereenzelvigt met het bestuur 
en justitie. Hierdoor ontstaat de mogelijkheid 
om een bemiddelingspositie in te nemen.1 
Verder legt hij de vinger op, een ook in politie
kringen gevoelig onderwerp, de massaliteit van 
de ME-inzet en de effekten daarvan. Van 
Doesburg is van mening dat ‘grotere openbare- 
ordeverstoringen primair tegemoet dienen te 
worden getreden door reguliere politie, aan
gezien inzet van als zodanig herkenbare ME 
extern als toepassing van meer geweld wordt 
eravren. De in politiekringen feitelijk vaak 
gehanteerde stelling dat een grote overmacht 
geweldsvoorkomend werkt, dient bij bedoelde 
ordeverstoringen en akties niet primair te 
worden gebruikt, aangezien dit op langere 
termijn juist eskalerend kan werken.1 
Ongewone geluiden uit politiegelederen, en dat 
nog wel van een tot op heden niét geschorste 
politiefunktionaris. Het is echter niet verwonder 
lijk dat deze geluiden beperkt zijn gebleven 
tot een klein gezelschap en geen uitwerking 
hebben gehad op het daadwerkelijke ME- 
optreden van de afgelopen maanden.

ORGANISATORISCHE WANKONSTRUKTIE

In Dodewaard is geen gebruik gemaakt van 
arrestatieteams (wier taak het is vuurwapen
gevaarlijke kriminelen aan te houden) of van 
aanhoudingseenheden (die in samenwerking met 
de ME demonstranten isoleren en aanhouden).
Er was sprake van een unieke mengelmoes die 
- wederom - nergens is vastgelegd en aantoon t 
hoe autonoom, ongek on troleerd en ondemo- 
kratisch de politie haar gang kan gaan. Geelof, 
hoofdvoorlichter Rijkspolitie: ‘Er was een 
arrestatieteam in Dodewaard, van welk distrikt 
zeg ik niet, en ter plekke is uit dat team een

soort aanhoudingseenheid gevormd die mensen 
aanhield en opbracht.1 Duidelijk wordt het grote 
gevaar van dit soort ‘arrestation squads’ die in 
leren jacks, met gympies aan en sjaals om 
opereren (afwijkend van de gemiddelde demon
strant hebben ze ook nog een pistool en hand
boeien); ze zijn onherkenbaar als politieagent 
in funktie, gewapend met alles wat ze zelf maar 
kunnen verzinnen, geweld gebruikend op elke 
mogelijke manier. Het is de vraag in hoeverre- 
berichten over in elkaar geslagen en getrapte 
demonstranten nog gerangschikt kunnen 
worden onder de kop ‘helaas noodzakelijk 
politiegeweld1 en niet onder de subparagraaf 
‘wraakoefenigen1. Zoals zeer waarschijnlijk het 
geval is geweest bij de eerste ontuiming van de 
Grote Wetering in december 1980, toen de 
Amsterdamse aanhoudingseenheid (tot nu toe de 
enige in Nederland) voor het eerst optrad en 
enige staaltjes van haar kunnen gaf. Politie
agenten, die niet in dienst- maar wel in burger
kleding waren, voegden zich bij hun kollega’s om 
het werk af te maken.

VERANTWOORDELIJKHEID

Hoe is het mogelijk dat de blokkade-aktie in 
Almelo in juni dit jaar betrekkelijk vreedzaam 
en rustig verliep onder een VVD-minister die 
Wiegel heette - en dat de blokkade-aktie in 
Dodewaard in september van dit jaar op onge
veer alle fronten misliep onder een PvdA- 
minister die Van Thijn heet?
Twee zaken moeten gescheiden worden als het 
erop aan komt poppetjes in de gezagshiërarchie 
te plaatsen. Aan de ene kant de politieke, 
formele verantwoordelijkheid achteraf \oor een 
aktie ter handhaving van de openbare orde; 
deze wordt gedragen door de minister van 
binnenlandse zaken. Anderzijds de operationele 
verantwoordelijkheid op het moment van de 
aktie zelf voor het verloop ervan; deze wordt 
gedeeld door drie instanties: de officier van 
justitie (bij Dodewaard: Boerwinkel van het 
arrondisement Arnhem), de bevelvoerend 
politiechef (Feijlbrief, distriktskommandant ME 
van de regio Nijmegen van de rijkspolitie) en de 
burgemeester (waarnemend burgemeester 
Goldberg). Van deze drie heeft de burgemeester 
de eindverantwoordelijkheid voor alle beslis
singen. De officier van justitie en de politiechef 
nemen respektievelijk de strafrechterlijke kant 
(opsporingsbeleid) en de technisch-politionele 
kant (uitvoering) voor hun rekening. Geelof: 
‘Als u het zo sterk stelt, denk ik dat ik het wel 
met u eens kan zijn.1 Voorzichtigheid troef, 
en dat moet ook wel, want de materie is ondoor
zichtig en waarschijnlijk ook voor de betrok
kenen zelf niet duidelijk. Dat verklaart de 
terughoudenheid van Van Thijn, sinds enkele 
weken minister van binnenlandse zaken.
Toch moet niet uit het oog worden verloren 
dat weliswaar het Dodewaard-draaiboek onder 
Wiegel is opgesteld - maar door Van Thijn 
werd goedgekeurd.

MARCEL BULLINGA



T2___________________________ Groningen

SPREIDING & SPLIJTING (2)
In het vorige nummer van Bevrijding schreven we over de spreiding van de 
PTT naar Groningen, het daarvoor gemaakte bestemmingsplan voor het 
Groninger stationsgebied, en de dreigende breuk in het programkollege 
van PvdA, D’66 en CPN dat door PSP en PPR wordt ondersteund. Dat 
verhaal wordt in dit artikel als bekend verondersteld. Toen het vorige artikel 
werd geschreven moest de behandeling van het bestemmingsplan in de 
gemeenteraad van Groningen nog gebeuren. Dan moest ook duidelijk worden 
welke toekomst de linkse samenwerking in Groningen nog zou hebben.
De behandeling van het bestemmingsplan 
Staionsgebied en omgeving werd een regel
rechte aanfluiting. Van tevoren leek het on
duidelijk of er een meerderheid voor het plan 
was. Alleen PvdA en D’66 hadden laten weten 
vóór te zullen stemmen. Maar nu gingen CDA 
en VVD op een beschamende manier door de 
knieën. De VVD hekelde het bestemmings
plan en de chantagepolitiek van de PvdA, die 
zei: als je tegen dit plan bent zorg je ervoor dat 
de spreiding niet doorgaat. In volkomen tegen
spraak daarmee stemde de VVD daarna in 
meerderheid vóór, ondanks de grote stedebouw- 
kundige bezwaren, 'om de spreiding niet tegen 
te houden!' Ook het CDA leverde eerst felle 
kritiek op het bestemmingsplan. Toen het erop 
aankwam bleef het bij drie volslagen inhouds
loze moties, die 'beslissend zouden zijn voor het 
stemgedrag'. Dankbaar verzekerde het kollege 
zich van de steun van het CDA door deze moties

over te nemen. Door deze heldendaad van het 
CDA zijn we er nu van verzekerd dat het 
stationsgebouw in de toekomst 'een funktie 
zal houden', dat het stationsplein, als we niet 
uitkijken, wel eens aangetast zou kunnen 
worden, en dat de openbare orde in de aan te 
leggen stationstraverse gehandhaafd zal worden. 
De verlokking van een mogelijke wethouders- 
zetel was wel een stedebouwkundige ramp 
waard.
Voor die wethouderszetel zou de CPN wel eerst 
tegen moeten stemmen. Een beschrijving van het 
gedrag van deze partij tart elke verbeelding. 
Nadat in het verleden CPN-wethouder Wits 
braaf vóór elke versie van het bestemmingsplan 
had gestemd, besloot de stadsledenvergadering 
dat het in BOOS gebundelde buurtverzet toch 
gesteund moest worden. Dit leidde tot de tegen
stem van Wits in het kollege tegen de laatste 
uitwerking van het bestemmingsplan. PvdA en

D'66 dreigden daarop met verbreking van de 
linkse samenwerking. De CPN hield stand en 
organiseerde zelfs een grootscheepse openbare 
avond om het verzet van de CPN tegen het 
bestemmingsplan brede bekendheid te geven. 
De dreiging de laatste wethouder in een grote 
stad te verliezen alarmeerde het landelijk partij
bestuur, waarna het distriktsbestuur de CPN- 
fraktic de opdracht gaf in de gemeenteraad 
toch vóór te stemmen. Wits zag wel wat in het 
behoud van zijn baantje, maar het raadslid 
Nico Broekema ging deze draaikonterij te ver 
-hij zou bij zijn tegenstem blijven. Omdat ver
deeld stemmen bij de CPN tot de onmogelijk
heden behoort, werd besloten Wits thuis te 
houden.
De overblijvende tegenstem bracht de PvdA 
tot een verklaring. Deze verklaring stelde de 
werkgelegenheid die door spreiding van de 
PTT zou ontstaan centraal en vroeg aan de CPN 
of ze nog echt bestuursverantwoordelijkheid 
wilde dragen. Zo niet, dan moest de CPN 
zelf maar opstappen. Alsof het een scenario 
was, dat was opgezet volgens het boekje, gaf de 
PvdA daarmee aan D'66 een voorzet voor open 
doel. De, al tijden op lozen van de CPN gerichte 
D’66 hapte dan ook gretig toe en meldde dat 
de tegenstem van Nico Broekema aanleiding 
was om de samenwerking met de CPN op te 
zeggen. De PvdA wilde eerst het antwoord van 
de CPN afwachten en zou daarom nog geen 
motie van wantrouwen tegen wethouder Wits 
steunen. Dit leek dan ook de enige reden voor 
D’66 om een dergelijke motie op dat moment 
niet in te dienen.
Voor de PSP lagen de zaken eenvoudiger wat 
betreft het bestemmingsplan: de afkeer van
een stedebouwkundige miskleun van dit formaat 
leidde vanzelfsprekend tot een tegenstem. 
Het alternatief van de PSP werd uitgewerkt 
in 19 moties voor alle delen van het plan, 
waarin werd uitgegaan van veel minder kantoren, 
die bovendien belang moesten hebben bij de 
ligging bij het openbaar vervoer, meer wonen, 
behoud van bestaande panden, groen- en buurt
voorzieningen en streekscholen. Maar dit tegen- 
plan haalde het niet; het bleef bij wisselende 
steun van CPN en PPR.
Over de linkse samenwerking heeft de PSP- 
afdeling een uitgebreide verklaring uitgegeven. 
Daarin wordt de houding van PvdA en D’66 
gehekeld. Door in hun verklaringen het werk- 
gelegenheidsstandpunt centraal te stellen plegen 
zij kontraktbreuk. In het kollegeprogram is 
overeengekomen dat CPN en PSP de 
spreiding van de PTT niet steunen. De tegenstem 
van de CPN had daarom geaksepteerd moeten 
worden, ook als Wits had tegensgestemd. Verder 
wordt de PvdA verweten, door het paaien van 
het CDA, rechts in de kaart te spelen. Maar ook 
de zigzaglijn van de CPN en het vérgaande 
kompromisvoorstel van de PPR worden fel 
bekritiseerd.
De toekomst van de linkse samenwerking 
is nu in nevelen gehuld. PvdA en CPN zullen 
weer gaan onderhandelen. Het lijkt van doorslag
gevend belang wie de nu ontstane strijd bij de 
CPN zal winnen, of een breuk definitief wordt 
of dat de CPN gemangeld zal worden.

(advertentie)

NEDERLAND, BREEK
met de Westerse bescherming 
van Zuid-Afrika
De Zuidafrikaanse regering verhardt haar beleid:

— massale deportaties naar de apartheids-thuislanden,
— voortgaande gewelddadige bezetting van het buurland Namibië,
- een bloedige inval in het onafhankelijke Angola.

Het westen reageert niet, afgezien van het welhaast rituele protest, dat op 
Zuid-Afrika geen enkele indruk meer maakt. De regering-Reagan zoekt zelfs 
openlijke toenadering tot het racistische Zuid-Afrika. Nederland moet breken 
met de westerse bescherming van Zuid-Afrika.

Manifestatie
zondagavond 18 oktober, half acht 
Grote Zaal Krasnapolsky, Amsterdam

— Oliver Tambo, voorzitter ANC, hoofdspreker
— debat met Nederlandse politici
— een Amerikaans spreker over het Reagan-beleid
— Afrikaanse zang en muziek 

Voorzitter: Albert van den Heuvel

Kaarten aan de zaal. Komt allen!
Organisatie Komitee Zuidelijk Afrika, Da Costastraat 88, 1053 ZR Amsterdam, tel. 020-832231.
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Noorwegen 13

In Noorwegen zakt uitgeblust links in elkaar. Dat is het volstrekte tegendeel 
van Frankrijk, waar een kreatieve en verenigde linkerzijde met radikale ver- 
anderingsbeloften een ongekende verkiezingsoverwinning boekte. De Skandi- 
navische landen waren tientallen jaren het bolwerk van de sociaal-demokra- 
tie. Een verzorgingsstaat met een grote kollektieve sektor bood de arbeiders 
meer bestaanszekerheid, gelijkheid en demokratie dan in andere kapitalisti
sche landen.

Voor het doorvoeren van dat beleid waren de sociaal-demokratische minder
heidsregeringen meestal afhankelijk van de gedoogsteun van linkse socialisten 
of kommunisten. Zulke partijen werden verder stelselmatig buiten de rege
ring gehouden. Daardoor bleef het beleid binnen de perken van het kapitalis
me. Van zoiets gaat geen werfkracht meer uit. Na Denemarken en Zweden 
zijn bij de verkiezingen van 13 en 14 september ook in Noorwegen de burger
lijke partijen in de meerderheid gekomen. Met 43,5% is gezamenlijk links er 
nu zelfs zwakker dan in Nederland.

De Noorse sociaal-demokratie (DNA) heeft een 
uiterst linkse traditie. Bij de scheuring in de 
internationale arbeidersbeweging, omstreeks 
1920, trad zij aanvankelijk zelfs toe tot de 
Kommunistisehe Internationale. Haar overname 
van de regeringsmacht in 1935 ging gepaard met 
belangrijke sociale hervormingen en de opbouw 
van een vrij grote staatssektor in de ekonomie. 
Na 1945 liet ze zich door de Amerikaanse 
bevrijders of bezetters wel een NAVO 
lidmaatschap opdringen, maar plaatsing van 
kernwapens werd altijd geweigerd. Ook tijdens 
de Koude Oorlog was binnen de partij nog lange 
tijd plaats voor een sterke linkervleugel, die 
eenzijdige ontwapening en volledige socialisatie 
van de produktiemiddelen voorstond, rondom 
het tendens-weekblad “Oriëntering".

De laatste 20 jaar is de DN A echter in snel 
tempo vergrijsd en naar rechts opgeschoven. Dat 
begon in 1961 met het uitstoten van de 
“Orientering"-grocp. Die groep nam in dat jaar 
als Socialistische l'olkspartij (Sh) deel aan de 
parlementsverkiezingen, en behaalde meteen 6% 
en twee zetels. Daarmee zat de SF op de wip, en 
probeerde ze een linkser beleid af te dwingen 
door in een monsterverbond met rechts de DNA- 
regering voor zes weken naar huis te sturen. Dat 
werd door de kiezers niet goed begrepen, en in 
1969 verdween de SF uit het parlement. Maar in 
1973 vond een glorieuze terugkeer plaats. Een 
“Socialistisch [’erkiezinxsverbond'’ ( SI '),
gevormd door de SF, een inmiddels uit de DNA 
getreden anti-EEG vleugel, de sociaal- 
demokratische jeugdbeweging, de anders altijd

kansloze kommunisten en enkele nieuwlinkse 
groeperingen, behaalde ruim 12% en 16 zetels. 
Vanuit die machtspositie had de SV misschien 
haar stempel kunnen drukken op een inspirerend 
links beleid. Maar die kans kwam niet, omdat SV 
en DNA fel tegenover elkaar stonden over de 
EEG. De DNA liet de regeermacht tenslotte zelfs 
over aan een rechtse minderheidsregering.

DE SOCIALISTISCHE LINKSPARTIJ

Door fusie van de samenstellende delen, kregen 
de letters SV een nieuwe betekenis. De nieuwe 
partij heet ‘Sosialistisk \'cnstrepani' \ watje het 
beste kunt vertalen met Socialistische Links
partij. De SV verzamelt vrijwel alle krachten ter 
linkerzijde van de DNA, en zou naar 
Nederlandse verhoudingen kunnen worden 
gezien als een optelsom van PSP, CPN en PPR. 
De partij organiseert zowel linkse vakbonds
bestuurders en ondernemingsraadsleden als de 
linkse delen van de milieubeweging. Een 
minderheid van de kommunisten en de 
voormalige maoïstische vleugel van de SF zijn 
voor zichzelf begonnen, maar die groepen 
hebben buiten een harde kern nauwelijks 
aan hang. Voor de verkiezingen van 1977, toen 
de EEG uit de aandacht was verdwenen, 
hamerde de SV op een aantal defensie- 
schandalen. Dit thema bleek echter veel minder 
aantrekkingskracht op de kiezers te hebben. Er 
kwam een brede hetze van rechts en de DNA op 
gang. De pers isoleerde de SV als een partij van 
landverraders, die de Sovjet-Unie diende door 
liet openbaar maken van staatsgeheimen en

SPREIDING EN SPLIJTING (2)

De PSP heeft nog geen definitief besluit ge
nomen. Daarvoor moet eerst een ledenvergade
ring worden gehouden waarbij alle leden van alle 
gegevens op de hoogte zijn gebracht. Wel heeft 
de ALV die gehouden werd vlak na de raads
vergadering de PSP-fraktie opgedragen zich in 
te blijven zetten voor een kollege zonder CDA 
en/of VVD. Maar dan wel met de eis dat de

afzonderlijke partijen het recht behouden 
op hun eigen standpunt en het daarbij behorend 
stemgedrag.
De PSP-verklaring van het afdelingsbestuur 
zal in Ons Genoegen worden geplaatst.

ERIK SCHAAP

akties voor eenzijdige ontwapening. De kiezers 
vloeiden massaal naar de DNA terug, zodat er 
voor de SV slechts 4,1 procent en 2 zetels 
overbleven.

De laatste jaren had de SV geen andere keuze 
dan weer een DNA-regering op de been te 
houden. Een regering die steunde op een 
meerderheid van slechts cén zetel, en die steeds 
verder naar rechts opschoof. Toen de 
verkiezingsnederlaag in zicht kwam, werd de 
oude minister-president wel afgelost door een 
vrouw, maar zij kwam nog duidelijker dan haar 
voorganger voort uit een rechtervleugel, (iro 
Jiruncltlancl heeft het image van haar partij niet 
meer kunnen opvijzelen. De DNA duikelt nu van
42.3 procent naar 37,6 procent, en verliest 
daardoor 10 zetels. De SV wint slechts 0,8%, 
maar verdubbelt desondanks haar zeteltal. Dat is 
een gevolg van liet distriktenkicsstelscl. waarbij 
kleine verschuivingen grote gevolgen kunnen 
hebben. De afgesplitste kommunisten halen 
slechts 0.3 procent, en de maoïsten 0,7. De 
grote winnaars zijn de konservatieven (13 zetels 
winst) en de nieuwe anti-belastingpartij naar 
Deens voorbeeld, die meteen met 4 zetels het 
parlement binnenkomt.

RECHTS TREKT DE JEUGD

De DNA, die in de jaren '30 en 50 een zeer 
ruime kamermeerderheid had, verkeert al jaren 
in een krisis. Maar het is beslist niet de SV aan 
haar linkerzijde, die daarvan het meeste 
profiteert. Zij ziet geen kans om geloofwaardig 
te maken dat een sterkere SV de DNA zou 
kunnen meetrekken naar iets wat de mensen 
aanspreekt. Links is niet meer “in". Ook uiterst 
links deelt in de krisis van de massapartij. De 
veranderingswil van een jonge generatie wordt 
gekanaliseerd in een volstrekt andere richting. 
De algemene trend naar rechts was al voor de 
verkiezingen zichtbaar. Net als in Portugal (zie 
Bevrijding 1980, nr. 21) stemmen vooral de 
jongeren nu massaal op rechts. Zij hebben geen 
band meer met de strijd van vorige generaties 
voor kollektieve voorzieningen, nivellering en 
zeggenschap. Dankzij de Noordzee-olie gaat het 
de Noorse ekonomie redelijk. Rechts belooft 
hogere individuele inkomens door de olie
winning over te dragen van de staat naar de 
multinationale ondernemingen, door defensie- 
projekten in NATO-verbnnd en tl oor verlaging 
van belastingen en overheidsuitgaven.

Voor links zal het moeilijk zijn om het initiatief 
weer in handen te krijgen, en de mensen te 
winnen voor een heel ander soort veranderingen 
Het enige lichtpunt is voorlopig dat rechts, net 
als in Zweden, verdeeld is over zaken als kern
energie, abortus of EEG. Voor de periode na de
olie wel vaart heeft rechts de gewone Noren niets 
te bieden. Maar de kans is groot dat er in 
Noorwegen dan kernwapens zullen staan en dat 
staatsbedrijven zullen staan en dat staats
bedrijven zullen zijn uitverkocht voordat links
weer aan de macht komt. Dat duurt minstens 
vier jaar, want tussentijdse parlementsontbinding 
is in Noorwegen verboden.

FRIK MEIJER
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Aktiegroepen en organisaties die in hun werk bezig zijn met ontwikkelings
samenwerking kunnen voor geld aankloppen bij de NCO, de Nationale 
Commissie Voorlichting en Bewustwording Ontwikkelingssamenwerking. 
Op 24 oktober viert de NCO haar tienjarig bestaan: een historie vol aanvallen 
vanuit de rechterzijde. De wijze waarop de NCO haar jubileum viert, met een 
symposium, waarbij de vijf heren ex-ministers voor ontwikkelingssamen
werking centraal staan, krijgt veel kritiek vanuit de hoek van de aktiegroepen:
We ergeren ons aan deze vertoning 
o p ze t’
T h e u n  de Vries beschr i j f t  hoe  zijn zussen in he t  
g e re fo rm ee rd e  ouder l i jke  milieu voor  de dansles 
een  goede  sm oes nodig h a d d e n  om  van de 
Friese boerderi j  ‘s avonds  weg te k u n n e n :  
‘b o rs t ro k k e n  bre ien  voor  de  negertjes  in A fr ika '  
leek voor  h u n  vader  een  zeer n e t te  vri je t i jds
bested ing .  Dan z o u d e n  die wilden ten m in s te  
e r  niet  m eer  zo sch aam te lo o s  b i j lopen .  Nog 
s teeds  s taa t  o n tw ik k e l in g sam en w erk in g  vaak 
in de kw ade  reuk  van g o e d b e d o e ld e ,  weinig 
g e fu n d ee rd e  en  a -po l i t ieke  ideeën. T o e n  de 
NCO h aa r  w e rk z a a m h e d e n  b egon ,  w erd  g e d a c h t  
aan een p ro g ra m m a  o m  de  N eder landse  b ev o l
king te wijzen o p  h e t  be lang  van o n tw ik k e l in g s 
sam enw erk ing .  De kom m iss ie  had  een am b te l i jk  
k a rak te r  en b e s to n d  vooral  u it  v e r te g e n w o o rd i 
gers van m aa tsch ap p e l i jk e  g roeper ingen ,  een  
afspiegeling van de N eder landse  samenleving 
(vakbeweging ,  werkgeversorganisat ies ,  k e rk en  
e tc .) .
In de loop  de r  tijd is de NCO van k a ra k te r  
veranderd ,  de  a m b te n a re n  ve rdw enen  en  he t  
w erk  werd e ro p  gericht s teu n  te geven aan 
organisaties  die m e t  goede  p lannen  op  h e t  gebied  
van on tw ik k e l in g ssam en w erk in g  aan de  slag 
gingen. Dat k u n n e n  so l ida r i te i t skom itees  o f  
w ere ldw inkels  zijn, m aar  o o k  een m il ieuorga
nisatie die op  dit  terrein  m e t  bepaa lde  aktivi- 
te i ten  bezig is.
De voorl ich t ing  en b ew u s tw o rd in g  blijken in 
de  loop  de r  t i jden  nogal gevarieerd ingevuld 
te k u n n e n  w o rd en .  De ene  b en ad e r in g  s taa t  
tegenover  de andere :  Wij (de  N eder landse  
bevolk ing)  h e b b e n  h e t  zo goed  en  zij (de  in 
w oners  van de  d e rd e  wereld)  zijn zo a rm . 
H ierm ee  zijn loonm atig ing  en  de  verp laa ts ing  
van indus tr ieën  n aa r  lage-lonen-landen te  ver
klaren o f  te rech tvaard igen .  D aar tegenover  s taan  
dan  ju is t  organisaties  m e t  een  kr i t ische  h o u d in g  
tegenover  de N eder landse  po l i t iek  en  de aktivi- 
te i ten  van he t  N eder landse  bedrijfsleven hier 
èn daar .
Het  gevolg was dan  o o k  d a t  de v e r a n tw o o rd e 
lijke m inis ters  behoor l i jk  m e t  de  NCO in hun  
m aag  za ten .  O n d e r  m in is te r  P ro n k  leverde he t  
een  paar  fikse bo ts ingen  o p  en  bij de k o m s t  van 
m in is te r  De K on ing  w erd  er  stevig g e k n o k t  
(zie Bevrijding 7 /7 8 ) .  Het  leverde een regeling 
o p  waarbij  de NCO een  zgn. p rogram -subsid ie  
kreeg. De NCO kreeg geld voor  p ro je k te n  
die  in het  p ro g ra m m a  p as ten ,  m aar  geen s teun  
voor  ak ties  die ‘b e v r ie n d e ’ regeringen op  de 
korre l  n a m e n ,  geen s te u n  voor  gew eldsak tics  
en  bij k r i t iek  o p  h e t  N eder landse  bedrijfsleven

m et zo 'n fantasieloze, top-gerichte

m o es t  h e t  p r inc ipe  van h o o r  en  w e d e rh o o r  in 
h e t  w erk  naar  b u i te n  u i tgebre id  toegepas t  
w o rd en .

NIEUW E K R IT IE K

Bij de begro t ingsbehande l ingen  van h e t  d e p a r t e 
m e n t  van b u i te n la n d se  zaken  (waar o n tw ik k e 
l ingssam enw erk ing  o n d e r  valt) was h e t  altijd 
raak .  De K o n in g  v e rzu ch t te  eens  d a t  h e t  g ro o ts te  
deel van de  vragen over z o ’n klein deel van zijn 
beg ro t ing  ging, de  NCO.
Tegen  h e t  e in d  van de  vorige regeringsperiode  
nam  de k r i t iek  o p  de  NCO weer toe .  In m aa r t  
m a a k te n  vijf T w e e d e  K am er leden  een  reis naar  
de Westelijke Sahara ,  waarbij  een  je e p  van h u n  
k o nvoo i  o p  een mijn  liep. Een ware w o es t i jn 
s to rm  b a rs t te  to e n  los. Het  Polisario leek in de 
ogen van de pa r lem en ta r ië rs  (van V V D  to t  en 
m e t  PPR ) een  s tu n t  van Algerije. Met h u n  
kr i t iek  o p  Polisario w erden  o o k  m e te e n  h e t
P o l isa r iokom itee  ‘jarenlange m is le id ing’ en  de 
subsidiegever,  de  NCO over de hekel  gehaald .
In Elseviers Magazine (28  m aa r t  1981)  w o rd t  
'op basis van vertrouwelijke documenten ’ 
drif t ig  uit  g ew o n e ,  o p enbare  N C O -s tukken  
gec i tee rd ,  o n d e r  dc  t i te l  'Gemeenschapsgelden 
over de balk gesmeten’: ‘Bij he t  NCO zelf 
o n tb r e e k t  he t  aan elke vorm van kri t isch  
ve rm ogen  (...) O pgeze t  als een k a ta ly sa to r  
van b e w u s tw o rd in g s -e n  voorl ich t ings in i t ia t ieven ,  
b leek  die NCO een doe lw it  van a g i tp ro p ,  i n d o c 
tr inat ie  en  de  ideologische im p o r ta k t iv i te i te n  
van w ere ld v e rb e te raa rs . ’
Deze k r i t iek  in EM lijkt veel op  ee rd e re  s tu u k e n  
van h e t  V V D -kam erl id  F. B otkes te in  (a fk o m st ig  
van Philips) in H e t  Parool ,  ‘Het  b e k e re n  van 
reeds b e k e e rd e n ’: ‘V o o r  vrijwel alle ak t ieg ro ep en  
die geld van de  NCO (en dus  van de g e m e e n 
schap) krijgen, ge ld t  da t  ze m il i tan t- l inkse  o f  
m arx is t ische  o p v a t t in g en  huld igen  over  he t  
D erde  W ereldvraagstuk ' .  ( 2 5 - l l - ’80) .  De NCO 
lijkt o p  een k lu b  ‘Pronkiauen ’ die e lkaa r  alleen 
m aar  de  bal toespe len .
B innen  dc  NCO zelf  is e r  de laa ts te  tijd o o k  
beroering .  De m o e iza m e  v e rh o u d in g  m e t  de 
minis ters ,  dc  spann ing  bij de  verdeling van de 
gelden o n d e r  d ru k  van bezuin ig ingen  tegenover  
een  groei van subsid ieaanvragen ,  èn  v e rd ee ld 
heid b in n en  de k lu b  zelf. Zo  sch ree f  NCO-lid 
G err i t  Pluim van de  W erkende  Jo n g e ren  CNV 
(en b e k e n d  van C la t-N eder land)  een  (voor 
een deel o n d e r s te u n e n d e )  o p e n  b r ie f  aan 
Bolkeste in  d a t  ‘wij niet  langer v e ran tw o o rd e l i jk

k u n n e n  zijn v o o r  de huidige gang van zaken  
b in n en  de  N C O ’.
De N C O -w erkgeversver tegenw oord iger  (een 
to p p e r  van Shell) u i t t e  k r i t iek  o p  h e t  gebrek  
aan ‘d e m o k ra t i s c h e  ev en w ich t ig h e id ’ in h e t  
beleid. Zijn verhaal lijkt o p  h e t  eers te  gez ich t  
n ie t  zo gek. Maar m e t  de  in s tem m in g  van de 
do o rg aan s  zwijgzame ver tegenw oord ige rs  van de 
g ro te ,  t rad i t io n e le ,  m aa tsch ap p e l i jk e  organisaties 
zou  d a t  g e w o o n  b e te k e n e n  d a t  de invloed van 
de  progressieve derde-w ere ld-organisa t ies  te rug
gedrongen  zou  w o rd en .  De v e r tegenw oord ige r  
van h e t  L a n d b o u w s c h a p  b ep le i t te  h e t  e inde  van 
de  NCO: er  g e b e u r t  al zoveel o p  h e t  gebied  van 
b e w u s tw o rd in g  voor  o n tw ik k e l in g ssa m e n w e r
king.
Overigens m o e t  o o k  geschreven w o rd e n ,  d a t  
e r  o p  de  N C O  zelf  en  de  d o o r  h aa r  gesubsid ieerde  
organisaties ,  op  de doels te l l ing ,  w erkw ijze  en 
geldverdeling aardig  w a t  k r i t iek  te geven is. 
Duideli jk  zal wel zijn, d a t  onze  k r i t iek  nogal 
zal verschillen van de  V V D  c.s.
V o o r  de  naas te  to e k o m s t  is he t  erg belangrijk  
h o e  de  n ieu w e  m in is te r  voo r  o n tw ik k e l in g s 
sam en w erk in g  Van Dijk (C D A , rechterv leugel)  
er m ee  o m  zal springen.

T IE N  J A A R

T o e n  de  W ereldwinkels  in 1979  h u n  tienjarig 
bes taan  v ie rden ,  w erd  er  in de E x p o h a l  in 
Hilversum een wervelende m an ifes ta t ie  opgezet 
waarbij  afwisselend o p  tw ee  pod ia  een uitgebreid 
p ro g ra m m a  g e b o d e n  w erd .  Tal van organisaties 
k o n d e n  zich op  de  m a rk t  p re sen te ren .  Een 
v o o rb ee ld ,  d a t  ik graag h e rh aa ld  zie.
Het  N C O -jub i leum  w o rd t  an d e rs  gevierd. In de 
Congreszaal  van h e t  J a a rb e u rsg e b o u w  k o m e n  
o p  h e t  p o d iu m  de  (ex )m in is te rs  aan h e t  w oord  
m e t  h u n  visie op  de  ve rander ingen  bij de o n tw ik 
ke lingssam enw erk ing .  Bij een  aan ta l  a k t ie 
g roepen  is deze  o p z e t  in he t  ve rkeerde  keelgat 
gescho ten .  Als d o e lg ro ep en  van de NCO worden 
g e n o e m d  de  s lach to ffe rs  van de in te rn a t io n a le  
a rb e id sv e rh o u d in g en :  WAO-ers, w erk lo zen ,  
(h u is )v ro u w en ,  e tc .  En w a t  ze t  de NCO ze l f  in
h e t  zo n n e t je :  ‘Vijf  gegoede h e r e n ..... T e k e n e n d
v o o r  h e t  geheel  is d a t  de  N C O  n o ta  bene  een 
m an  als U d in k ,  die alleen m aar  r i jker is ge 
w o rd e n  van de  a rm e n  (o.a. de tw ee  miljoen 
g o u d e n  h a n d d ru k ) ,  z o n d e r  enige aarzeling 
de  gelegenheid  geef t  o m  een  visie te o n tp lo o ien  
over h u lp  aan de  a r m e n ’. A ldus  een  b r ie f  van de 
k a n t  van de W ereldwinkels ,  w a a ra c h te r  zich 
inm idde ls  al verschil lende organisaties  geschaard 
h e b b e n .

SIEP V A N  D E R  WERF

NCO-symposium op 24 oktober in de Congreszaal 
van de Jaarbeurs in Utrecht van 10-17 uur. Aan- 
melding/informatie: NCO, Mauritskadc 63, 1092 AD 
Amsterdam.
Reaktie hierop: Via Landelijke Vereniging van 
Wereldwinkels, Westerkade 18, Utrecht, 030 - 3 16312
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Stel, je vriend, met wie je al of niet ge
trouwd bent, is onvruchtbaar, maar je w ilt 
als vrouw toch een kind. Stel, je bent 
een alleenstaande of lesbische vrouw en 
je w ilt een kind zonder met een man naar 
bed te hoeven gaan. Dat kan allemaal tegen
woordig via kunstmatige inseminatie. In 
Amsterdam, Leiden en Utrecht zijn er 
zaadbanken voor. In Leiden en Amsterdam 
zijn er geen moeilijkheden om je zaad af te 
geven. In Leiden doen ze ook niet moeilijk 
over het insemineren van het zaad bij haar, 
die echt wil. In Amsterdam zijn ze onwillig 
om alleenstaande vrouwen kunstmatig te 
bevruchten. De vaderfiguur vindt men daar 
nog een onmisbare instelling.
Maar in het Academisch Ziekenhuis van 
Utrecht is zowel het zaad af geven als 
het zaad ontvangen aan kurieuze regels 
onderworpen. Zo worden namelijk manne

lijke homo's geweigerd. Prof. Kremer 
stelde in het universiteitsblad van Utrecht: 
'Het is nog steeds niet met zekerheid 
bekend of homoseksualiteit erfelijk is. 
Zo lang er geen duidelijkheid is, vind ik, 
dat je voorzichtig moet zijn.' Waarom dan 
wel? Is homozaad iets bijzonders? 'Homo
seksualiteit', antwoordt prof. Kremer, 
'wordt nog steeds gezien als een handicap 
(-). Als echtparen mij vragen of het kwaad 
kan, zou ik tegen hen moeten zeggen: 
Als u er geen bezwaar tegen heeft, dat uw 
zoon later homoseksueel wordt.
Niemand heeft tegen mij gezegd, dat ze 
graag homozaad willen. Velen hebben te 
kennen gegeven, dat ze het niet willen. 
Nee, er zijn geen verschillen te ontdekken 
tussen homozaad en ander zaad.'
't Kan erfelijk zijn en een homootje wordt 
al gauw gediskrimineerd, dus geen homo
zaad (dat dus van heterozaad niet te onder
scheiden is), vindt prof. Kremer. Voor de 
bestwil van de echtparen en het homootje 
zelf. Als de prof. logisch was, zou hij als 
volgt verder redeneren: liever geen zaad 
van zigeuners, want zigeuner-zijn zit in 
het bloed, dus waarschijnlijk ook wel in 
het zaad en aangezien zigeuners gedis 
krimineerd worden, moet je geen zigeu- 
nertjes geboren laten worden. Hetzelfde 
met negerzaad, travestietenzaad, kortom 
alle zaad, waarvan de dragers maatschap
pelijk gediskrimineerd worden. Maar de 
prof kan nog verder gaan: voorkom via 
genetische manipulatie, dat er meisjes

baby's geboren worden, want die worden 
ook als ras gediskrimineerd.
Kortom, over een tijdje heeft onze prof 
alleen gezonde, blanke, heteroseksuele 
mannen op de wereld rondlopen, die elkaar 
niet diskrimineren en met hun zaad kunnen 
doen wat ze willen, behalve bij vrouwen 
zelf of via anderen laten insemineren, 
want vrouwen bestaan er tegen die tijd 
niet meer.
Zo ziet de aanbodzijne van zaad eruit. 
Maar ook aan de ontvangstzijde van mense
lijk zaad heeft de prof. zo zijn bedenkingen. 
Alleenstaande vrouwen komen bij hem niet 
in aanmerking voor kunstmatige bevruch
ting, want 'kinderen hebben recht op een 
vader' en zonder zo'n figuur worden ze 
neurotisch. Ook lesbiennes mogen daarom 
van hem niet. Een bijkomende reden 
is, dat er bij die mensen een grote verwant 
schap met sadistische dromen is ontdekt. 
Wel, het lijk t erop, dat we gerust aan prof, 
Kremer de hoede over het traditionele 
gezinstype kunnen overlaten in deze tijd, 
waarin dat gezinstype aan alle kanten 
afbrokkelt.
Stel, dat heteroseksualiteit erfelijk is. 
Dan hebben we een nieuw krachtig wapen 
om diskriminatie te bestrijden in handen: 
geboorteregulatie!
Het spreekt vanzelf dat de PSP fraktie 
een stel kritische vragen over prof. Kremer 
en zijn praktijk aan de regering heeft 
gesteld.

CHRIS HUINDER

(advertentie) PSP KONGRES
COÖPERATIEVE BEWEGING IN PORTUGAL

* MEER DAN 3.500 COÖPERATIES VERENIGD IN 63 FEDERATIES
* RUIM 2 1/2 MILJOEN COOPERANTEN
* MEER DAN 100.000 ARBEIDSPLAATSEN
* RUIM 7 MILJARD GULDEN OMGEZET IN 1980

landbouw - veeteelt - visserij - bosbouw - onderwijs - gezondheidszorg - hulpverlening - theater - 
film - hotels - bouw - electrotechniek - metaal - mijnbouw - kleding - consumenten - kredieten - 
transport - etc.

Ontdek dat de coöperatieve beweging in Portugal veel meer omvat dan alleen landbouwcoöperaties

Bestel het themanummer van het PORTUGAL 
BULLETIN (72 pag.) met meer dan duizend 
adressen en tientallen verhalen van coöpe
raties.
Verschijnt medio september. Nu te bestellen 
door storting van f 8,- (incl. porto) op post 
giro 2465235 t.n.v. Tulipa Vermelha te 
Amsterdam, o.v.v. 'Portugal Bulletin 4/5'.

TULIPA VERMELHA - MAJUBASTRAAT 4 
AMSTERDAM - TEL. 656865 (11 - 17 u)

Het najaarskongres  van Ie PSP v ind t  d it  jaar 
plaats  op zaterdag JI oktober  in Krasnapolsky  
(op  de Dam ) te A m ste rd am . Het Kongrcs zal 
voornam eli jk  hu ishoudel i jk  van aard  zijn. De 
aanvangstijd  is 10 .30  uur,  he t  Kongres d u u r t  de 
hele dag. Ge in te resseerden  die liet Kongres 
willen b ezo ek en  zijn van ha r te  w elkom . Zij 
hoeven zich n ie t  van tevoren  aan te m elden .  Als 
U van de k réche  gebru ik  wilt m ak en  m oe t  U dat 
wél van tevoren  even m elden  bij Nico G ro en ,  tel. 
0 2 0 - 2 3  55 02  De kongreszaal  L: voor  m ensen  
van b u i ten  A m s te rd a m  het m akkeli jks t  te 
bere iken  via het  NS-sta t ion  A m ste rd am  CS 
(daarvandaan  is he t  t ien m in u ten  lopen  o f  één 
halte  m e t  de t ram li jnen  4 ,  5, 9, 16, 24 o f  25).

(advertentie}

Neutronen, hormonen, lonen, tofelemonen, 
Amerikonen & andere (on Igewone ver
schijnsels honend bezongen op muzikasette 
"HOLLANDITIS "  door JAAP van der 
MERWE.
Stort stiekum f 15, op zijn giro 563345 
te Amsterdam en je krijgt haar thuisgestuurd.
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O p d o n d e rd a g  26 rn n o m b e r  /a l  o p n ieu w  een 
stille to ch t  van v rouw en  w orden  georganiseerd.  
Op initiatie! van V ro u w en  voor Vrede  en 
V ro u w en  tegen K ernw apens .  De d e m o n s t ra t ie  
/a l  gericht zijn tegen de k ru is rak e t ten  en /a l  
een beroep  doen  op regering en p a r lem en t ,  
om  in d e c e m b e r  1 98 1 def in i t ie f  neen te zeggen 
tegen de m odern iser ing .  ( .een k ru is rake t ten  
in N ederland ,  en ook  niet in andere  landen.
De v rouw en  /u i len  op  26 novem ber  verzamelen 
om 19.00 uur  op het Malieveld, vlakbij he t  
Centraal  S ta t ion  in Den Ilaait. 1 venals de vorige
keer. op 6 d e c e m b e r  '7 9 ,  /a l  vervolgens met 
fakkels een ro u te  naar het B in n e n h o f  w orden  
gevolgd. Daar w o rd t  een ko r te  m an ifes ta t ie  
g e h o u d en  m et  enkele  spreeksters ,  waarbij o.a. 
ook  een pakke t  h an d tek en in g en  /a l  w orden  
a a n g e b o d e n .
Op iedereen w ord t  een beroep  gedaan ,  om 
zoveel mogelijk h an d tek en in g en  te verzamelen 
gericht tegen de k ru is rake t ten .  De h an d tek e -
4» . 4 -

ningen graag vóór 24 nov. o p s tu ren  naar 
R e inw ard t laan  19. l.’t rech t .

S T U D IE D A G  B R A B A N TS!
O N T W IK K E E IN G SM  A ATSCH APPIJ

ln s e p te m b e r  heeft  het I NV-dis tr ik t  B rabant  
een voorstel  gepubliceerd  voor  een Brabantse  
on tw ikkel ings-  en h e rs t ru k tu re r in g sm aa tseh ap p i j  
I de B O H M ). De voorgeste lde  m aa tschapp i j  
o nde rsche id t  zich van b es taan d e  h e rs t ru k tu re -  
r ingsm aatschapp ijen ,  d o o rd a t  ze niet e e n / i  
gericht is op re n d e m e n t ,  m aar  zich duideli jk  
wil r ich ten  op  mens- en milieuvriendeli jke  
p ro d u k te n  en p r o d u k t i e m e th o d e n  en op  liet 
a a n b o ren  van n ieuw e to e k o m s tg e r ic h te  arbeids-O
m ogeli jkheden .
Het gewest N oord -B raban t  van de PSP wilO
cens  u itgebreid  stilstaan bij deze I N V -nota .  
o m d a t  er goede  a a n z e t te n  in z i t ten ,  m aar  ook .  
vanuit  de PSP gezien, de nodige p u n te n  om 
kri t iek  op te leveren. D aarom  organiseer t  het 
gewest een s tud iedag  op 74 oktober a.s. om 
1 0 .2 0  uur  in zaal I e r  ra Nova, N ieuw lands  traaf  4 4  
(vlak bij het s ta t io n )  in Tilburg.
Op deze dag zullen inleidingen g e h o u d e n  w o rd en  
d o o r  Jan  Je t  ten  (sekre tar is  FN V -B r a b a n t ), 
Hein Vrolijk  (w e tenschappe l i jk  bu ro  PSP), 
H erbert  Goedings  (m e d ew erk e r  T w eede  Kamer- 
f rak tie )  en Wilbcrt Willems (PSP T w eede  K a m er
lid).
G e ïn te re ssee rd en  k u n n e n  d iskuss iem ateriaa l  aan 
vragen (bes taande  uit een  sam en v a t t in g  van de 
B O H M -nota .  reakties  van werkgeverszijde en 
stellingen van Wilbert Willems) bij: PSP-gewest 
N o o rd -B rab an t ,  Pos tbus  S I ,  5 2 7 0  AA Raven- 
s tc in .  te le foon  0 8 8 6 7  - 2 2 0 1 .

E N S C H E D E

De PSP afdeling  E nschede  o p e n t  op  / 7 oktober 
feestelijk haar  pandje .  De open ing  zal gebeuren  
d o o r  het T w eed e  Kam erlid  van de PSP Andrée 
van I's. Iedere  be langste l lende  is vanf  2 0 .0 0  uur  
van har te  w e lkom  op K uipersd i jk  98  te 
Enschede .
Het pand je  zal in de to e k o m s t  g eo p en d  zijn 
op d o n d e rd ag -  en vri jdagavond en de hele 
za terdag .  In het  pand  is ru im te  voor  vergade
ringen en er  is een w inke l t je  waarin  diverse 
in fo rm a t ie m a te r ia le n  te verkrijgen zijn.

«au. MM

Dit a ff iche ,  o n tw o rp e n  d o o r  Harry Disberg, 
w ord t  uitgegeven d o o r  Z eefd rukke r i j  Z te 
E nschede  en kost f 2,-. V e rz e n d k o s te n  bedragen 
f 2,1 0 voor  1 t a n  4 s tuks ,  en f 4.- voor  5 t m 
10 s tuks.  V o o r  gro tere  bestell ingen a .u .b .

k o n  tak t  o p n e m e n  met tel.: 0 5 2  - 2 5 9 0 1 4 .  
Bestellingen: d o o r  o v e rm ak en  van he t  vereiste 
bedrag op giro 2 6 4 0 6 2 1 ,  t.n.v. H. Disberg. 
Min. L o u d o n la a n  75 .  E nsch ed e ,  o n d e r  vermel
ding van: a ff iche  k e rn b ew ap en in g .

V E R KI EZ IN G SEO N  DS

Eén dezer  dagen on tvangen  de a b o n n e e s  van 
‘Bcvrijding' een  accep tg iro k aa r t  voo r  de f in a n 
ciële o n d e rs te u n in g  van he t  V erk iez ingsfonds  
van de PSP.
Het is de eers te  keer  da t  de ad m in is t ra t ie  van 
de partij  daarbij  gebru ik  m a a k t  van een n ieuw e 
m e th o d e  van adresseren .  D a a rd o o r  onvangen  
de lezers van Bcvrijding die doorgaans  sam en 
m et  iem and  anders  het blad on tvangen  elk

apar t  een a cc ep tg i ro k aa r t .  Desgewenst  k u n t  u *■
na tuu r l i jk  één van de be ide  adressen  gebru iken  
en de  a n d e r  vernietigen.
De m ogeli jkheid  b es taa t  d a t  d o o r  de nieuwe 
wijze van adresseren  fo u te n  in uw naam , adres 
o f  g i ro n u m m e r  zijn geslopen. Ind ien  d i t  het 
geval is zou  u dan  zo vriendelijk  willen zijn 
ons daarvan in kenn is  te stellen? Een telefoontje 
naar  o f  een  b r ie fkaar t je  aan he t  P a r t i jbu ro  PSP, 
P o s tb u s  7 0 0 ,  1000  AS A m s te rd a m ,  tel.:
0 2 0  - 2 6 7 2 7 4  toes te l  12.
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met de billen bloot
Het regeerakkoord, op basis waarvan CDA, PvdA 
en D’66 het avontuur met het kabinet-Van Agt 
II zijn begonnen, heeft zijn ondeugdelijkheid al 
na vijf weken bewezen. Een behoorlijke 
regeringsverklaring kon er blijkbaar niet van 
gemaakt worden. Eerst werd door het kabinet 
gevraagd om twee dagen uitstel (wegens 
‘technische problemen’), vervolgens om een 
week, en toen ook dat niet voldoende bleek te 
zijn, gaf de hele ploeg er de brui aan. Een nieuwe 
‘informatie’-ronde volgt. Toch was er uit en te 
na beraadslaagd over dat regeerakkoord, en 
hadden alle daarvoor in aanmerking komende 
instanties erover geadviseerd. Het laatste advies 
kwam van prof. dr. W. Driehuis tijdens de pers
presentatie van het door de Commissie van 
Economische Deskundigen in de SER opgestelde 
rapport over de ekonomische groei in de 
tachtiger jaren.

Mensen in de politiek, zeg watje wilt en voer het 
met kracht uit. Kies daarbij voor een op 
bevordering van selektieve ekonomische groei 
gericht investeringsbeleid. Daarvoor zijn twee 
aangrijpingspunten, te weten: a) verbetering van 
de winstkwote in de industrie b) een stimulerend 
overheidsbeleid, die simultaan moeten worden 
benut. Krachtige taal van de professor, die 
prompt op zijn wenken werd bediend door een 
even krachtig antwoord van zowel FNV als 
VNO, die het rapport met instemming begroeten 
onder het plaatsen op onderdelen van kritische 
aantekeningen. Het werkgeversverbond VNO 
leest in het rapport een “onverbloemd” pleidooi 
voor winstherstel als aangrijpingspunt voor 
bevordering van de investeringen. Ook het van 
de overheid gevraagde stimuleringsbeleid 
onderschrijven de werkgevers. Op het punt van 
het financieringstekort zijn de reakties van FNV 
en VNO tegengesteld. Vindt het VNO dat de 
kommissie te weinig nadruk legt op het terug
dringen van het tekort, de FNV vindt dat juist 
een goede zaak. Een tweede kanttekening maakt 
het VNO bij de ombuigingen in de kollektieve 
sektor. De kommissie lijkt zich te beperken tot 
de aanbeveling de ombuiging vooral in de 
ontwikkeling van de volume-ontwikkeling bij de 
sociale verzekering te willen zoeken. De 
werkgeversklub ziet hierin een onderschatting 
van de noodzakelijke omvang van de 
ombuigingen.

Volgens de FNV geeft het rapport een vrij 
evenwichtige analyse. De FNV onderkent 
beleidslijnen die ook in het eigen programma 
“Aan de slag” zijn opgenomen. De FNV wijst op 
het belang van de konsumptieve bestedingen 
voor de ekonomie. De loonontwikkeling moet in 
dat licht worden bezien. Eenzijdigheid wordt de 
deskundigen verweten in de analyse van de 
loonkosten. Dit kabinet wordt door de FNV ook 
met de nodige argwaan bekeken. “Komt het 
werkgelegenheidsplan er, of worden we met een 
zoethouder het bezuinigingsbos ingestuurd”, 
vroeg Wim Kok zich onlangs af. Hij kreeg uit wat 
er onder de deuren van het Catshuis door- 
siepelde de indruk dat heel wat figuren in de 
weer zijn om voor het komende jaar eens tot in 
detail op papier zetten wat de vakbeweging wel 
en niet aan verlangens op tafel mag leggen.

Naambordjes van progressieven aan de deur van 
een ministerie zijn voor de FNV niet voldoende. 
De FNV eist van dit kabinet, dat het snel een 
konkreet ingevuld produktie- en 
werkgelegenheidsplan voor de komende jaren op 
tafel legt. Dat er een planmatige aanpak nodig is, 
staat voor de FNV vast, zeker na de ervaringen 
van de afgelopen vier jaren. Het plan moet in de 
ogen van de FNV taakstellend zijn, zowel voor 
de overheid zélf als voor het partikuliere 
bedrijfsleven.
In het beleid van de komende jaren moet de 
nadruk liggen op het stimuleren van 
investeringen en niet op het terugdringen van 
binnenlandse konsumptieve bestedingen. In dit 
opzicht eist de FNV een andere benadering dan 
die van het vorige kabinet. In de afgelopen jaren 
was het terugdringen van de binnenlandse 
konsumptieve bestedingen (in de hoop dat 
daardoor “ruimte” zou ontstaan voor nieuwe 
investeringen) een van de hoofddoelstellingen 
van het beleid. Het kabinet Van Agt/Wiegel 
heeft er onvoldoende oog voor gehad dat door 
het terugdringen van binnenlandse konsumptieve 
bestedingen de afzetmogelijkheden werden 
ondergraven van de ondernemingen die het 
moeten hebben van de binnenlandse markt. 
Deze vermindering van binnenlandse afzet
mogelijkheden kan maar gedeeltelijk worden 
opgevangen door een uitbreiding van de export.

De financiële nood is echter hoog en de marges 
zijn smaller dan ooit, is een vaak gebezigde 
kreet. De andere kant van de medaille is, dat de 
Nederlandse betalingsbalans dit jaar een 
overschot vertoont van ongeveer f 2 miljard. Het 
feit, dat er voor 1982 op een overschot van circa 
f 10 miljard wordt gerekend, zal leiden tot een 
ruimere geld- en kapitaalmarkt. De FNV stelt 
dan ook terecht, dat het een aanleiding zou 
kunnen zijn om het financieringstekort in een 
minder snel tempo terug te brengen dan door 
het kabinet Van Agt/Wiegel destijds werd 
voorzien. De vermindering van het financierings
tekort moet van jaar tot jaar worden bekeken in 
het licht van o.a. de konjunkturele situatie en de 
ontwikkelingen op de geld- en kapitaalmarkt 
(die is immers bepalend voor de vraag of en 
tegen welke voorwaarden de overheid geld kan 
lenen ter dekking van het tekort).
Maar weet dit kabinet op dit punt niet enig 
reëel perspektief te bieden dan heeft het zijn 
geloofwaardigheid al bij voorbaat verloren, In 
wezen draait alles om de financiële armslag die 
staatsgierigaard Van der Stee zijn konfrater Den 
Uyl voor zijn werkgelegenheidsplan wil 
Op D’66-minister Terlouw van Ekonomische 
Zaken hoeft niet gerekend te worden, want die 
is niet bereid met Shell en Esso te onder
handelen over vergroting van het aandeel van de 
Staat in de opbrengst van het aardgas uit 
Slochteren. Inderdaad werd hier de vinger op de 
zere plek gelegd: de ministers bereikten geen 
overeenstemming over de uitgaven voor de werk
gelegenheid, D’66 koos meer de kant van het 
CDA dan van Den Uyl, en de ministersploeg 
spatte uiteen zelfs voordat het parlement één 
woord aan alle plannen had kunnen wijden.
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W erkgelegenheid ja,
kruisraketten nee
In plaats van een regeringsverklaring kwam er een regeringskrisis. Opnieuw 
zijn informateurs aan de slag die materiaal voor een nieuw kabinet moeten 
aandragen. De oorzaak van de breuk in de coalitie is duidelijk: hoeveel geld 
heeft de overheid over voor een werkgelegenheidsplan.
De oorzaak mag duidelijk zijn, maar hoeveel lijn zal er niet nodig zijn om die 
breuk te verhelen?

Het regeerakkoord, dat begin september tussen 
CDA, PvdA en D’66 werd gesloten, stelde over 
het werkgelegenheidsplan het volgende: Voor de 
marktsector is zo'n plan indicatief, van de 
overheidssector heeft zo'n plan in hoge mate een 
wettelijk karakter. Investeringen ten behoeve 
van meer werkgelegenheid worden gevonden via 
een op te zetten “maatschappij voor industriële 
vernieuwing” ; vergroting van het winstaandeel 
van de overheid in het aardgas: investeringsloon; 
meer binnenlandse investeringen van de olie
maatschappijen (ESSO en Shell); energie
besparende investeringen en versnelde ombouw 
van electriciteitscentrales op kolen; verdubbeling 
van de stadsvernieuwing en 500.000 woningen in 
de komende 4 jaar; 20.000 extra banen in de 
kwartaire (niet-commerciële, dienstverlenende) 
sector; en, tot slot, verkleining van het 
financieringstekort van de overheid, dat via 
verlaging van de rente tot meer investeringen en 
tot een afremming van de toename van de 
schuldenlast van de overheid leidt.

Dat is het wensenpakket. Nu waren daarover 
tijdens eerdere onderhandelingen over het te 
vormen kabinet-Van Agt II al de nodige 
politieke ruzies ontstaan. Eind juli starten de 
onderhandelingen zelfs voor enige tijd in 
verband met meningsverschillen tussen PvdA/ 
D’66 en CDA over de hoogte van het 
financieringstekort, ofwel over de mate van 
bezuinigingen.
Ook dat bleek bij de recente crisis het hete 
hangijzer. Tot hoever sleept de staat zich in de 
schuld om mensen aan een baan te helpen. Het 
CDA en ook D’66 wilden een zo laag mogelijk 
financieringstekort, ofwel meer bezuinigingen. 
De PvdA wilde een ruimhartiger beleid, daar 
helemaal niet zo stellig beweerd kon worden, dat 
via de indirecte effecten van rente-verlaging en 
vermindering van de schuldenlast van de 
overheid de werkgelegenheid toe zal nemen. 
Naast het verschil van opvattingen over het 
financieringstekort was er ook het probleem van 
de onderhandelingen met Shell en ESSO. Het 
regeer-accoord verlangde, dat een groter deel van 
de winsten van deze multinationals in het 
binnenland geïnvesteerd werd. De vroegere 
VVD-minister voor economische zaken, Van 
Aardenne, had met deze twee maatschappijen 
daar wat vage afspraken over gemaakt. Terlouw 
moest opnieuw de ring in om deze vage 
afspraken hard te maken. Maar eenmaal minister 
voor economische zaken, weigerde Terlouw. 
Joop den Uyl, volgens krantenberichten niet al 
te hartelijk gesteund door zijn PvdA-collega’s, 
moest steeds meer inleveren van het geld, dat hij 
voor zijn werkgelegenheidsplan geëist had. Hij

wilde 4 miljard gulden, waarvan een belangrijk 
deel direkt geld moest zijn. Hij kreeg uiteindelijk 
minder dan 4 miljard en te veel van dat geld was 
naar zijn opvatting op een onzekere basis, nl. op 
basis van uit te lokken investeringen, toegezegd. 
Nu is er, zoals erg genoeg gebruikelijk in de 
partijpolitiek, een grote wolk van tegenstrijdige 
informatie over de echte getallen, waar het werk
gelegenheidsplan om draaide, boven politiek Den 
Haag opgehangen. Van der Stee (financiën) zou 
verkeerde cijfers geven, de laatste cijfers waren 
niet voorhanden, de berekeningen vielen steeds 
weer tegen. Het is belachelijk om dat als oorzaak 
van de breuk te zien, zoals vele ministers na de 
crisis doen. Niet gebrek aan cijfers is de oorzaak 
geweest, waar gebrek aan onderling politiek 
vertrouwen, dat voortkomt uit verschil in 
politieke opvattingen over de manier, waarop de 
economische crisis bestreden moet worden. 
Enerzijds is er het PvdA-denken, dat het 
kapitalistische systeem met politieke en sociale 
middelen wil oplappen. Anderzijds is er het 
CDA-denken, dat het systeem grotendeels 
zichzelf wil laten herstellen door bepaalde 
belemmeringen weg te nemen. Daartussen zit
D’66 , dat niet denkt, maar alleen maar ideetjes 
heeft, en wat onduidelijk tussen haar twee 
regeringspartners koerst.

De Tweede Kamer staat bij deze regeringscrisis 
voor joker, systematisch werd het geven van 
informatie door de regering geweigerd. Het 
parlement, noch de rechtse, noch de linkse 
oppositie, mag zich met de crisis bemoeien. Op 
die manier worden de massamedia een 
onverplichtend politiek forum voor het 
regeringsoptreden. Afleggen van 
verantwoordelijkheid door de regering houdt 
daarmee op te bestaan. Een zeer bedenkelijke 
ontwikkeling.
Als oplossing voor de huidige regeringscrisis 
heeft de PSP-fractie nieuwe verkiezingen 
voorgesteld. De fractie ziet geen heil in lijm
pogingen en nog minder in de Staphorster 
variant en in de combinatie CDA, VVD, D'66 .
De oorzaak van de breuk, de weigerachtigheid 
van de rechtervleugel van het kabinet om enige 
tastbare financiële ruimte te scheppen voor een 
werkgelegenheidsbeleid, is duidelijk. Bovendien 
kunnen de kiezers bij nieuwe verkiezingen hun 
nog steeds groeiende afkeuring van de 
bewapeningspolitiek in de samenstelling van de 
Tweede Kamer tot uiting brengen.
Want dat na een eventueel verheelde breuk het 
kabinet over de plaatsing van nieuwe kruis
raketten opnieuw kan struikelen is zeker wel 
aanwezig. Een na nieuwe verkiezingen ontstaan 
kabinet zou daarentegen als leuze voor een ander 
beleid kunnen hebben: werkgelegenheid ja, 
kruisraketten nee.
In plaats van voortdurend gestruikel zouden we 
dan vooruitgang hebben.

CHRIS HUINDER
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Solidair, m aar mer
Omgeven met vele gelukwensen van politieke vriend en vijand en met een 
niet aflatende stroom publikaties in kranten en tijdschriften waarin verleden 
en heden van de vakcentrales N.V.V. en N.K.V. werden beschreven, is de 
fusie tussen beide vakcentrales tot één Federatie Nederlandse Vakbeweging 
eind september tijdens een kongres in Amsterdam formeel tot stand geko
men. Een doorbraak in de traditionele verzuiling van de vakbeweging. Op dit 
kongres is onder meer de grondslag van de FNV vastgesteld, met daarin een 
paragraaf over vrede en ontwapening, is de NVV-Vrouwenbond als bond toe
getreden tot de FNV, is het aktieprogramma Vrouw en arbeid deels behan
deld en is gediskussieerd over het beleid voor het tijdvak ’81 /’82.

IDEALISME EN SOLIDARITEIT

Wat het arbeidsvoorwaardenbeleid van de FNV 
voor 1982 betreft (waarover elders in dit 
nummer van Bevrijding meer informatie staat), 
bleef de vraag onbeantwoord in hoeverre de 
bonden gezamenlijk met eenzelfde eisenpakket 
de C.A.O.-onderhandelingen ingaan. In sommige 
bonden lijkt de bereidheid groter dan in andere 
om te matigen in ruil voor (de hoop op) werk
gelegenheid .
Op het kongres hielden de bonden een soort 
algemene beschouwing, waaruit niet direkt 
duidelijk werd in hoeverre er een gezamenlijk, 
centraal beleid komt en op welke punten er een 
decentraal, per bond verschillend beleid wordt 
vastgesteld. F.N.V.-voorzitter Kok toonde zich 
in zijn inleiding van deze diskussie op het 
kongres zowel voorstander van decentralisatie als 
van “elkaar vasthouden ”• Hij stond een beleid 
voor, gebaseerd op “realiteitszin, idealisme en 
solidariteit” . Woorden die zelfs op een PSP- 
kongres onweersproken zouden blijven. De 
invulling van bijv. de “realiteitszin” en die van 
de “solidariteit” , vrij te vertalen in: matigen in 
de hoop dat de uitkeringen gehandhaafd 
worden, blijven tot na de raadpleging van de lede 
leden in de verschillende bonden, open vragen. 
Pas dan zal ook duidelijk worden of over het 
arbeidsvoorwaardenbeleid centraal of decentraal 
onderhandeld kan worden.

BREDE OF SMALLE VAKBEWEGING

Bij allerlei diskussiepunten op het kongres 
speelde de vraag mee of de vakbeweging “breed” 
dan wel “smal” moet zijn. Een smalle vak
beweging houdt in dat die zich uitsluitend bezig
houdt met belangenbehartiging op het gebied 
van de arbeid buitenshuis en wat daarmee direkt 
verband houdt. De voorstanders van een brede 
vakbeweging zijn van mening dat de vak
beweging ook de belangen van de werk- 
ne(e)m(st)ers op andere leefgebieden dient te 
behartigen, op gebieden als volkshuisvesting, 
onderwijs, gezondheidszorg, abortus, vredes
vraagstukken.

De formulering over Vrede en ontwapening in de 
Grondslag waarin staat dat de diskussie erover 
met de leden gestimuleerd moet worden, is 
aanvaard door het kongres. Afgezien van de 
relatieve achterhaaldheid van een dergelijke 
stellingname, kan uit aanvaarding van een 
uitspraak op dit gebied een welwillende houding 
tegenover een brede vakbeweging worden 
afgeleid.

Een interpretatie die wordt bevestigd door de 
toelating van de Vrouwenbond tot de Federatie, 
als gevolg waarvan de voorzitter van de 
Vrouwenbond deel gaat uitmaken van de 
Federatieraad, een besluitvormend orgaan van de 
voorzitters van de bonden. De Vrouwenbond 
organiseerde van oudsher de vrouwen van de 
werknemers, maar heeft zich steeds meer 
ontwikkeld tot een bond van (huis)vrouwen die 
voor alle vrouwen openstaat. De Vrouwenbond 
wil grensoverschrijdend te werk gaan door de 
verbinding tussen werken buitenshuis en werken 
binnenshuis te leggen; een eigentijdse 
weerspiegeling van de maatschappelijke 
diskussies over de relatie tussen en de verdeling 
van de werkzaamheden buitenshuis en binnens
huis, een “brugfunktie” tussen een “aktieve” en 
“niet-aktieve” vrouwen.
Een koers die deze bond, in tegenstelling tot vele 
andere bonden, tot ledenwinst kan brengen en 
daarmee een toe te juichen toenemende invloed 
op het FNV-beleid kan bezorgen.

TABOESFEER

Even anders lagen de zaken op het kongres toen 
het aktieprogramma Vrouw en arbeid aan de 
orde was.
Een formulering dat een onderzoek zou moeten 
plaatsvinden naar de wijze waarop seksisme en 
seksueel geweld in de werksfeer zou kunnen

JEUGDLOON
De KWJ is een boykotaktie begonnen tegen 
Albert Heijn, in verband met de verlaging van 
het minimum-jeugdloon. Het winkelpersoneel 
dat nieuw in dienst komt, krijgt direkt minder 
uitbetaald dan voorheen het geval was, terwijl 
andere jongeren géén loonsverhoging krijgen 
wanneer ze een jaar ouder worden. Nu zijn er 
onderhandelingen over een nieuwe CAO, waarbij 
de Dienstenbonden FNV en de KWJ eisen, dat 
de verlaging van de jeugdlonen NIET in die CAO 
komt. Via de CAO-onderhandelingen moeten de 
oude (hogere) jeugdlonen gehandhaafd blijven!

worden bestreden, werd afgestemd. Argument 
was o.a. dat dit punt geen zaak van de 
vakbeweging zou zijn. De voorzitter van de 
Industriebond meende zelfs dat de suggestie dat 
er seksisme in de werksfeer zou bestaan, 
beledigend was voor de mannen in de bond. De 
“realiteitszin” waarover Kok sprak, blijkt bij 
behandeling van dit soort onderwerpen ver te 
zoeken.
Bij de passage over abortus was de irritatie bij de 
kongresgangers onmiskenbaar. In het ontwerp- 
aktieprogramma stond, dat “het recht van 
vrouwen om het eigen geweten te volgen in 
zaken waarbij zij met hun lichaam en leven 
rechtstreeks betrokken zijn, moet worden 
gewaarborgd” . Deze formulering is na felle 
diskussie aanvaard. In feite betekent dit dat de 
vakbeweging niets zegt over abortus, maar toch 
vindt dat de vrouw beslist. Met de vraag of 
abortus in het ziekenfonds moet worden 
opgenomen, zal de vakbeweging wel worden 
gekonfronteerd als deze kwestie in bijv. de 
Ziekenfondsraad, waarin de FNV is 
vertegenwoordigd, aan de orde komt. 
Opmerkingen op het kongres, dat abortus geen 
vakbondszaak zou zijn, lijken dan ook voort te 
komen uit de behoefte om geen ruzie te krijgen 
met leden die principiële bezwaren hebben tegen 
abortus, óf voort te komen uit de wens de 
vakbeweging tot een “smalle” basis terug te 
brengen.
In zin slotrede zei Kok dat er “volwassen” 
gediskussieerd was over zaken die in de taboe
sfeer liggen. Als die volwassenheid ook van 
toepassing is op patriarchale intimidatie en 
poging tot stemmingmakerij tegenover een 
vrouw, die het spreekgestoelte beklimt en begint 
met te zeggen dat ze wel erg zenuwachtig is en 
het moeilijk vindt om zeker in een zaal met 
mannen over abortus te praten, dan mag ook de 
voorzitter van de Industriebond, de heer 
Groenevelt, zich volwassen noemen.

HILDE VAN DUIN

De Vereniging van Grootwinkelbedrijven in 
Levensmiddelen (de VGL) voelt niets voor 
inwilliging van die eis. Albert Heijn is zo’n beetje 
de machtigste kruidenier binnen de VGL. Door 
een speerpunten-aktie tegen Albert Heijn kan 
eerst dit concern, en vervolgens de andere VGL- 
leden gedwongen worden om met de CAO-eisen 
van de vakbonden akkoord te gaan. Daarom een 
oproep: KOOP NIET BIJ ALBERT HEIJN, 
TOTDAT DE JEUGDLOONVERLAGING VAN 
DE BAAN IS.



In een verzengende hitte van ongeveer 40o C hielden op 15 september j.L 
naar schatting meer dan 50.000 jongeren een vreedzame mars naar het 
Indiase parlement. De demonstranten - studenten, werkende jongeren en 
vooral werklozen - liepen van het tentenkamp in Oud Delhi naar de 10 km 
verderop gelegen Lok Sabha (Tweede Kamer). De vaak op blote voeten 
lopende en alleen maar in lompen geklede deelnemers waren in de dagen 
voorafgaande aan deze imponerende demonstratie samengestroomd uit alle 
delen van India.

Volgens de organisatoren waren er delegaties 
uit 19 van India’s 22 deelstaten aanwezig. 
Duizenden jongeren kwamen bijvoorbeeld uit 
de zuidelijke deelstaten Kerala en Tamil Nadu, 
zo’n drie dagen reizen van New Delhi. Velen 
ondervonden op de weg naar Delhi in de door 
Indira Gandhi's Congres-partij geregeerde deel
staten veel problemen. Zo werden tweehonderd 
demonstranten uit Purnca (deelstaat Bihar) 
in de stad Kanpur door Congres-aanhangers 
aangevallen. Velen van hen werden gearresteerd. 
In de stad Gwalior (Madhya Pradesh) werden 
honderden studenten aangevallen en tegen
gehouden door de politie. Deze brutale aanvallen 
versterkten echter alleen maar het moreel en 
de vastberadenheid van de deelnemers.
Tijdens de mars werden leuzen gescandeerd als 
‘Jongeren eisen onderwijs en werk voor 
iedereen’, ‘De begroting voor onderwijs is te 
laag’ en ‘We moeten oppassen dat de diktatuur 
niet terugkomt in India'.
De demonstratie vormde het voorlopige hoogte 
punt van de nu al twee maanden durende 
kaïnpagne ‘Werk en onderwijs voor allen’. 
Deze wordt georganiseerd door het ‘Nationale

Studenten en Jongeren Aktie-Komitee’, een 
samenwerkingsverband van studenten- en 
jongerengroepen gelieerd aan zeven politieke 
partijen waaronder de Bharatiya Janata Partij, 
Lok Dal, Janata-partij en de Communistische 
Partij van India-Marxistisch.
In de weken voorafgaande aan de demonstratie 
waren maar liefst 10 miljoen handtekeningen 
ingezameld ter ondersteuning van de eisen van 
de demonstranten. De handtekeningenlijsten 
werden in de stoet meegevoerd op een tradi
tionele Indiase ossenkar en werden later op de 
dag door een delegatie aan India’s minister
president Indira Gandhi overhandigd.
Tot de voornaamste eisen van de jongeren 
behoren: recht op werk; recht op uitkeringen 
in geval van werkloosheid; vrij en verplicht 
onderwijs voor iedereen en verlaging van de 
kiesgerechtigde leeftijd tot 18 jaar.

SCHANDALIG

Aan het einde van de mars werd een grote 
bijeenkomst gehouden, waar diverse vertegen
woordigers het woord voerden. Tot de sprekers

behoorden o.a. S. Mandal van de Revolutionaire 
Jongeren Organisatie, Nepal Bhattacharya van de 
Indiase Studenten Federatie en Sunit Chopra 
(Indiase Demokratische Jeugd Federatie). Alle 
vertegenwoordigers leverden felle kritiek op het 
schandalige onderwijs- en werkgelegenheids
beleid van de regering-Gandhi. In de resolutie 
die werd aangenomen, werd bovendien sterke 
kritiek geleverd op de anti-demokratische 
maatregelen van de regering - zoals de onlangs 
aangenomen Essential Service Ma in tena nee Act, 
een wet die stakingen in de ‘essentiële' sektoren 
van de samenleving verbiedt - en op de voorge
nomen IMF-lening aan India.

IMF

De Indiase regering onderhandelt momenteel 
met het Internationale Monetaire Fonds over 
een lening van 5,6 billioen dollar; de grootste 
lening aan een land uit de geschiedenis van het 
IMF. De lening is bedoeld om aan India's 
betalingsbalansproblemen tegemoet te komen. 
Alle linkse politieke partijen, vakbonden en 
aktiegroepen verzetten zich sterk tegen deze 
gigantische lening, die het failliet van het beleid 
van Indira Gandhi zeer duidelijk illustreert, 
omdat ze ongetwijfeld zal leiden tot een nog 
grotere afhankelijkheid van het buitenland. Het 
geleende geld zal immers terugbetaald moeten 
worden door de exporten te vergroten. Daarvoor 
zijn subsidies van de overheid aan Indiase 
exporteurs nodig of een verlaging van de pro- 
duktiekosten. Dit laatste zal ongetwijfeld 
leiden tot een bevriezing van de lonen - het 
stakingsverbod lijkt dan ook niet helemaal 
toevallig - en een stabilisering van de prijzen 
die de boeren voor hun produkten krijgen.
Dit soort gigantische leningen leidt er op de 
lange termijn dan ook toe dat de Indiase 
ek on o mie - net als die van bijvoorbeeld Zuid- 
Korea en Taiwan - steeds meer op de export 
wordt gericht, waarbij de belangen van multi
nationale ondernemingen voorrang krijgen boven 
die van de arme bevolking.
Dat dit geen ongegronde vrees is, blijkt uit 
de ervaringen van bijvoorbeeld Jamaica, Portugal 
en veel Derde Wereldlanden met het IMF, 
en de kondities die meestal aan dergelijke 
leningen vebonden zijn. De Indiase regering 
zwichtte al vaker voor de diktaten van het IMF 
en de Wereldbank. In 1966 werd bijvoorbeeld 
onder druk van het IMF tot een devaluatie 
van de Ru pee overgegaan. De onderhandelingen 
over de huidige lening verlopen in het grootste 
geheim, maar naar wordt verwacht wordt nog 
deze maand een beslissing genomen.
De jongeren eisen in hun resolutie ‘....dat de 
overheid de kondities van de IMF-lening bekend 
maakt en de Indiase bevolking zélf laat beslissen 
of de lening in het belang van het land is of niet’ 
Als dit niet gebeurt zal in de komende maanden 
het verzet tegen de uitverkoop van India’s be
langen door Indira Gandhi aan het buitenland 
ongetwijfeld sterk toenemen.

I.GUPTA



In september 1978 verscheen het eerste nummer van het scholingstijdschift 
Socialistisch Perspektief. Sindsdien is het uitgegroeid tot een informatief tijd
schrift over zeer uiteenlopende onderwerpen. In elk nummer staan minstens 
3 verschillende artikelen. Binnenkort rolt het 12e nummer van Socialistisch 
Perspektief van de persen.
Socialistisch Perspektief 12 opent met een 
politieke interpretatie van de verkiezingen. 
Waarom won klein links zo weinig en D’66 zo 
veel? Een krachtige stellingname van Frank 
Kohier en Alexander de Roo.
Nog twee artikelen over de verkiezingen. 
Kampagneleider Frans Janssen analyseert de 
PSP-stemmers. Wie zijn het en waar komen ze 
vandaan?
Socioloog Luuk Wijmand vergelijkt de laatste 
verkiezingsuitslag met de andere na-oorlogse 
verkiezingen. Een leerzaam overzicht dat 
uitspraken van politieke leiders als Marcus 
Bakker en Joop den Uyl korrigeert.
In het vooijaar van 1981 gaf het 
Wetenschappelijk Buro van de PSP de nota 
Bedrijven In Moeilijkheden uit. Na een 
samenvatting van de nota gaat PSP-tweede 
kamer assistent Herbert Goedings in op de 
politieke kant van de nota. Past zij wel in de 
strategie van de PSP? De hoogleraar Boukema 
behandelt in een tweede artikel de juridische 
kant van de nota. Past deze binnen het huidige 
Nederlandse rechtsstelsel? In een derde artikel 
gaat PSP-tweede kamer assistent Martien 
Bouwmans in op het geval, dat slechts een 
onderdeel van een groot (multinationaal) 
koncern in moeilijkheden raakt. Biedt de 
Noodwet dan uitkomst? Een van de opstellers 
van de nota, Hein Vrolijk, gaat kort in op de 
kritiek. Hij pikt er twee thema’s uit: “Het 
socialistisch karakter van de voorstellen” en de 
omstreden rol van de rechter.

tot meer diskussie en stellingname binnen zowel 
de linkse als de feministische beweging over de 
rol van vrouwen in het leger. Enkele mensen uit 
de thema-groep Volkshuisvesting en Planologie 
leveren een kritische analyse van het Plan voor 
de Steden, dat de bekende Amsterdamse 
wethouder Jan Schaefer in samenwerking met 
een aantal bevriende sociaaldemokratische 
journalisten schreef.

SOCIALISTISCH PERSPEKTIEF NAAST 
KOMMA EN SOCIALISME & DEMOKRATIE

Socialistisch Perspektief heeft zich een 
duidelijke plaats verworven naast enigszins 
vergelijkbare bladen als Socialistisme & 
Democratie, het wetenschappelijke blad van de 
PvdA en Komma, het nieuwe theoretische blad 
van het Wetenschappelijk Buro van de CPN. Het 
aantal abonnees op Socialistisch Perspektief in 
de 3e jaargang iets teruggelopen. Een aantal 
mensen heeft om financiële redenen opgezegd, 
niet omdat ze de inhoud van het blad niet 
waarderen. Dat is jammer. En in vergelijking met 
Socialisme & Democratie en Komma is 
Socialistisch Perspektief niet duur. Socialisme & 
Democratie verschijnt ongeveer 10 maal per jaar 
en kost ongeveer f 50,- en f 5,50 per los 
nummer, bij ongeveer 3200 abonnees. Komma 
verschijnt ongeveer 4 maal per jaar en kost 
ongeveer f 46,- en f 13,50 per los nummer bij 
ongeveer 750 abonnees aan het einde van de

eerste jaargang. Wel telt elk nummer zo’n 100 
pagina’s. Socialistische Perspektief kostte tijdens 
tijdens de derde jaargang f 12,- per 4 nummers 
en f 3,50 per los nummer bij ongeveer 1800 
abonnees en 200 losse verkoop. Per nummer 
zo’n 50 dicht-bedrukte pagina’s. Helaas zijn we 
gedwongen vanwege de kostenstijgingen om 
f 15,- voor 4 nummers voor de vierde jaargang te 
vragen. Daarmee blijft Socialistisch Perspektief 
veruit het goedkoopste van de drie linkse wat 
diepgravender partij-tijdschriften.
We vragen als redaktie van Socialistisch 
Perspektief: Steun ons. F 15,- per jaar moet zelfs 
in deze tijden van bezuinigingen nog op te 
brengen zijn. Blijf erbij en houd je op de hoogte 
van de diskussies en ontwikkelingen in de PSP, 
die samen met de scholende en theoretische 
artikelen in Socialistisch Perspektief staan.

ALEXANDER DE ROO

Maak f 5,60 over voor Socialistisch Perspektief nr. 12 of 
f 18,50 voor Socialistisch Perspektief nr. 12 en de 4e 
jaargang nr. 13 tot en met 16 op gironummer 3481995 
ten name van S.V.S. onder vermelding van het bestelde. 
Alleen de 4e jaargang a f 1 5 kan natuurlijk ook.

SOCIALISTISCH PERSPEKTIEF NR. 13

Het veertiendaagse blad 1Achtergrond’ (uitgave

Het ziet er naar uit dat het langzamerhand lukt 
om meer diskussies te voeren in het scholings- 
tijdschrift van de PSP. En ook lijkt het te lukken 
om meer thema-werkgroepen bij Socialistisch 
Perspektief te betrekken. Het eerste nummer van 
de 4e jaargang belooft weer aantrekkelijk te 
worden. Een scholend artikel van Gerrit Pas en 
Ron Leijser pver de 3 pacifistische golven die 
door Nederland zijn getrokken. De eerste tussen 
de beide wereldoorlogen, toen de sociaal- 
demokraten en de links-liberalen tot het einde 
van de jaren dertig voor ‘het gebroken geweertje’ 
waren. De tweede golf was de Ban de Bom 
beweging van de jaren ’60. De derde golf spoelt 
sinds 1977 onder invloed van Stop de N-bom en 
vooral het I.K.V. over ons land. En zelfs over de 
landsgrenzen heen! Het artikel is niet alleen 
beschrijvend, maar analyseert ook waarom de 
eerste twee golven na enige tijd verliepen en 
waaruit de kracht en de zwakte van de huidige 
vredesbewegingen bestaat. Daarnaast natuurlijk 
nog andere artikelen. De polemologe Ine Megens 
levert een inleidend diskussie-stuk over het 
probleem van vrouwen in het leger. Zij benadert 
dat vanuit feministisch en anti-militaristisch 
standpunt. Hopelijk vormt dit artikel aanleiding

van Sjaloom) gaat verdwijnen als er niet binnen 
twee maanden 2000 abonnees zijn bijgekomen. 
Een aantal nauw betrokkenen bij de Dialoog 
van Driebergen (waaronder de politiek vice- 
voorzitter van de PSP Bram van der Lek) hebben 
het initaiteif genomen tot redding van het blad.

Volgens hen zou met het verdwijnen van 
Achtergond een middel tot bewustwording, 
informatie, aktie en samenwerking in progressief 
verband verloren gaan. Leden van de Dialoog van 
Driebergen (een onofficieel samenwerkings
verband van mensen uit alle progressieve par
tijen) zijn met de redaktie van Achtergrond en 
de uitgever Sjaloom gaan praten. Als het blad 
gered kan worden zal het nog meer dan voor
heen aansluiten bij de politieke ervaringen, de 
behoefte aan informatie en het verslag over 
aktiviteiten van progrssieve mensen en hun 
groepen en bewegingen.

Achtergrond zal een blad worden van de sociale 
beweging tegen kernbewapening, van de 
vrouwenbeweging en van de groepen die pleiten 
voor sociaal-ekonomische alternatieven voor het 
huidige krisisbeleid. Natuurlijk zal de redaktie 
haar journalistieke onafhankelijkheid ten op
zichte van elk van die groepen bewaren.
De betreffende leden van de Dialoog van Drei- 
bergen (waarin behalve Van der Lek Siep 
Geugjes, Jaap Roèll, Ce es Schelling, Elske 
ter Veld en Willem van de Zandschulp) doet 
een beroep op alle geïnteresseerden zich op te 
geven als abonnee, tenminste voor de periode 
van 1 oktober 1981 tot en met 30 juni 1982 
voor een abonnementsprijs van f 48,- 
Opgave voor een abonnement kan door een 
ongefrankeerde kaart te zenden aan: 
Achtergrond, Antwoordnummer 4550, 3500 VH 
Utrecht. Vermeldt op de kaart duidelijk uw 
naam en adres (postkode niet vergeten) en 
‘nieuw abonnement van l-lO-Bl tot 30-6-,82\
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Van 9 tot 21 november a.s. zal er in 
Nederland een informatiekampagne 
worden gehouden over #de Palestijnen 
in de bezette gebieden en Galilea'. 
Doel van deze informatiekampagne 
is grotere bekendheid te geven aan 
het dagelijks leven van de Palestijnen. 
Veel mensen weten niet wat ze zich 
moeten voorstellen bij wat nu al 33 
jaar heel afstandelijk 'het Palestijnse 
Probleem' wordt genoemd. Er wordt 
in de media wel veel over gesproken 
en geschreven, maar het gaat daarbij 
zelden om iets anders dan spekulaties 
over het welslagen van het zoveelste 
diplomatieke initiatief. Hoezeer de 
oplossing van dat 'Palestijnse Pro
bleem' bepalend is voor de vraag 
of er ooit vrede in het Midden-Oosten 
zal zijn, realiseerde de wereld zich 
wel eens bij de dood van president 
Sadat van Egypte. Het ontbreken 
van enig perspektief voor de Palestijnse 
zaak bepaalde zijn isolement in de 
Arabische wereld. Maar wat het 
betekent voor de Palestijnen zélf 
is een aspekt van de Midden-Oosten- 
problematiek dat tot nu toe veel te 
weinig aandacht heeft gekregen. Het 
zeer abstrakt beeld dat hierdoor van 
de Palestijnen is ontstaan beantwoordt 
niet aan hun dagelijkse realiteit.
In het voorjaar van 1981 werd de 
werkgroep 'De Palestijnen in de bezette 
gebieden en Galilea' opgericht, b- 
staande uit politieke partijen (waar
onder de  ̂PSP), derde-wereld-aktie-

groepen, medefinancieringsorganisa
ties, vredesbeweging, vrouwenbewe
ging en universiteiten. Van 9 tot 
23 juni j.l., vlak voor de Israëlische 
verkiezingen, reisden leden van de 
werkgroep door Israël en de bezette 
gebieden om informatie te verzamelen 
over ekonomische gevolgen van de 
bezetting, gezondheidszorg, onderwijs, 
positie van de vrouw en andere 
thema's uit de Palestijnse samenleving. 
Zij spraken met een groot aantal 
mensen waarvan zij enkelen uit
nodigden om de informatiekampagne 
in november in Nederland bij te 
wonen. De genodigden zijn: Bassam 
Shaka'a, burgemeester van Nablous 
op de bezette Westelijke Jordaanoever; 
Dr. Hayder Abdul Shafi, hoofd van 
de Rode Halve Maan in Gaza; Maha 
Abdo, maatschappelijk werkster uit 
Nazareth, de grootste Palestijnse stad 
in Galilea, Noord-lsrael; Selim Tamari 
en Rita Giacaman, beiden vanuit de 
universiteit van Bir Zeit betrokken 
bij een gezondheidszorgprojekt in een 
Arabisch dorp op de Westelijke 
Jordaanoever, en Judy Blanc, anthro- 
pologe en als onafhankelijke socialiste 
aktief in de Israëlische vredesbeweging. 
Van de reiservaringen wordt ook een 
boek gemaakt, dat als DIC-map 
op 9 november bij de Horstink zal 
verschijnen. In de kampagne neemt 
de PSP aktief deel. Op verschillende 
plaatsen in het land zullen PSP-af- 
delingen aktiviteiten organiseren of

ondersteunen. Op 14 november zal 
de gehele dag in de Amsterdamse 
Oude Manhuispoort in diskussie- 
groepen met de genodigden dieper 
over verschillende aspekten worden 
doorgepraat, terwijl 's avonds een 
grote manifestatie zal plaatsvinden 
in het Rothaenhuis te Amsterdam. 
Het verdere programma van de 
kampagne zal nog nader worden 
bekendgemaakt.

Het doel van deze katern is tweeledig. 
Op de eerste plaats wordt vast enige 
informatie gegeven in de vorm van 
beschrijvingen, reisindrukken en 
gespreksfragmenten. Daarnaast wordt 
ingegaan op de vraag wat wij als 
PSP met deze informatie kunnen doen 
en welke konklusies wij daaruit 
kunnen trekken. Daarbij hopen we 
zowel binnen als buiten de PSP de 
diskussie over het Midden-Oosten 
te kunnen verbreden en meer toe
gankelijk te maken. Immers, zowel 
het 'gevoelige' als 'gespecialiseerde' 
karakter van de Midden-Oosten-dis- 
kussie verhindert velen zich er een 
mening over te vormen.
Informatie over de situatie zoals die 
door de Palestijnen zelf wordt ervaren, 
kan het deelnemen van meer mensen 
en organisaties aan de diskussie ver
gemakkelijken.

RUDI BOON

Bij de Damascus-poort in Oud-Jeruzalem 
zitten tegen de muur Arabische vrouwen 
op de grond met voor zich grote, ondiepe 
manden met hun waar. Meestal verkopen ze 
moerbeien, pruimen, kleine perziken of 
wingerdbladen, die ze 's morgens vroeg in 
hun boomgaard of hun eigen kleine moestuin 
hebben geplukt. Ze komen van de rand van 
de Arabische wijken van Jeruzalem of van 
naburige dorpen op de Westelijke Jordaan
oever. De tuinen en boomgaarden worden 
meestal goed onderhouden, maar daarnaast 
ligt nogal wat land braak. Veel inwoners 
van de dorpen uit de omgeving hebben 
noodgedwongen de stap genomen om in 
Israël te werken 'Het wordt langzamerhand 
te duur om je eigen olijfolie te maken 
zegt een bewoonster van een naburig dorp, 
'je kan beter de Israëlische kopen'. De u it
spraak van deze Palestijnse vrouw is tekenend

voor de ervaringen van veel inwoners van de 
bezette gebieden. De Arabische landbouw 
krijgt het steeds moei lijker. Niet alleen 
zien door de landonteigeningen steeds meer 
boeren zich gedwongen naar andere middelen 
van bestaan om te zien - waardoor zij niet 
zelden als gastarbeider in Israëlische fabrieken 
belanden - ook de 'waterpolitiek' van het 
Israëlische militaire bestuur verhindert de 
noodzakelijke bevloeiing en besproeiing. 
'Palestijnen hebben na 1967 geen toestem
ming gekregen om nieuwe waterbronnen aan 
te boren ten behoeve van de irrigatie van land
bouwgrond. We mogen bovendien maar 
een laag percentage water uit de bestaande 
bronnen g e b ru ik e n aldus Jami! Othman, 
loko-burgemeester van Jerïcho op de Westelijke 
Jordaanoever, het stadje dat de oudste plaats 
ter wereld zou zijn.
De Arabische landbouw staat dan ook in een

bij voorbaat verloren konkurrentiepositie ten 
opzichte van de landbouw van Israëlische 
nederzettingen, die wel over voldoende 
water kunnen beschikken. In feite is
er een ware strijd om de beheersing van het 
schaarse water in dit droge klimaat gaande. 
Het waterprobleem is nauw verbonden met 
de Israëlische nederzettingenpolitiek in de 
bezette gebieden. Aanvankelijk rechtvaardigt 
Israël deze bezetting met een beroep op de 
noodzaak van 'verdedigbare grenzen'. Met 
een enkele uitzondering werden de neder
zettingen in dunbevolkte gebieden gevestigd, 
in eerste instantie gewoonlijk als legereenheid, 
later met een civiele bestemming. Deze 
politiek paste in het eerdere regeringsbeleid 
van de Israëlische Arbeiderspartij, die streefde 
naar een deling van de Westelijke Jordaan
oever tussen Israël en Jordanië. De Jordaan- 
vallei, het gebied rondom Jeruzalem en een
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nederzettingenblok bij Hebron ten zuiden van 
Jeruzalem zouden in het geval van een poli
tieke oplossing bij Israël getrokken worden. 
Tegelijkertijd wilde men met deze selektieve 
nederzettingenpolitiek konflikten met de 
Arabische bevolking vermijden.
Ondertussen is het aantal nederzettingen 
sinds de komst van de Likoed-regering in 
1977 sterk toegenomen. In juli 1981 bedroeg 
het aantal nederzettingen op de Westelijke 
Jordaanoever meer dan zestig, met een totale 
bevolking van ongeveer 25.000 mensen. 
Elk van deze nederzettingen is verbonden 
aan een regionale infrastruktuur (wegver
bindingen, elektriciteits- en watervoorzie
ningen}. De eerdere militaire rechtvaardiging
voor de verstiging van nederzettingen is naar 
de achtergrond verdwenen. Het gaat onder 
Begin meer dan ooit om de herwinning van 
het historische 'Eretz Israël' (Land van 
Israël). Een groep als de fanatiek religieuze 
Goesh Emoenim heeft onder de regering 
van Begin steeds meer speelruimte gekregen 
en daardoor aan kracht gewonnen. Volgens 
de huidige Israëlische regering zijn 'Judea 
en Samaria' niet 'bezet' maar 'bevrijd' gebied. 
De eerdere strategie om nederzettingen 
bijna uitsluitend in dunbevolkte gebieden te 
vestigen is dan ook allang losgelaten.

De bevolking op de Westoever ervaart de 
Israëlische aanwezigheid nu niet bepaald als 
een 'bevrijding'. Jamil Othman geeft daarvan 
voorbeelden, waaruit bovendien b lijk t dat de 
problemen niet to t die van de landbouw 
beperkt blijven:
'Volkenrechtelijk zou het Jordaanse recht 
in de bezette gebieden toegepast moeten 
worden. Maar sinds 1967 zijn belangrijke

wetten op het gebied van onderwijs, arbeid, 
gezondheidszorg en sociale voorzieningen 
door de Israëlische autoriteiten veranderd. 
Tegelijkertijd worden de nie t ge wijzigde 
wetten in het voordeel van de bezetters 
uitgelegd. Om een voorbeeld te noemen 
dat in het geval van Jericho sterk heeft ge
speeld: de belastingen. Iedereen die zaken 
doet - zowel verkopers ais klanten - moet 
12 procent betalen, volgens het Israëlische 
systeem. D it heeft geleid to t een behoorlijke 
aantasting van de koopkracht van de mensen. 
In Jericho hadden vóór 1967 600 mensen 
een winkelvergunning. D it aantal was in het 
begin van de jaren zeventig nog maar 300. 
Ongeveer 6 maanden geleden werd een nieuwe 
kampagne ondernomen tegen de Arabische 
kooplieden om te zien o f z ij zich aan de wet 
hielden: nu bedraagt het aantal winkeliers 
100. De belasting is niet meer op te brengen 
en het geld voor de inkoop van goederen ont
breekt. '
Het is een voorbeeld uit tallozen. De feitelijke 
situatie in bezet gebied is deze: 
Landonteigeningen vinden op grote schaal 
plaats. Op de Westoever werd het Jordaans 
recht door wetgeving van het militaire bestuur 
zodanig aangepast dat onder een groot aantal 
noemers land kan worden onteigend, ver on
der de marktwaarde. Dezelfde aanpassingen 
hebben ervoor gezorgd dat bezwaar maken 
bijna onbegonnen werk is en zelden iets ople
vert voor de bezwaarde.
De im- en exportwetten zijn zodanig gewij
zigd, dat de Westoever voor Israël een open 
markt is geworden, terwijl voor elke export 
naar Israël een gedetailleerde en gespecificeer
de toestemming nodig is. Doordat vrijwel geen 
toestemming wordt verleend voor de import 
van industriële uitrusting, wordt de Westoever 
in de Israëlische ekonomie geïntegreerd in een

ondergeschikte rol, totaal afhankelijk van Isra
ël.
Het militaire bestuur heeft wetgeving, uitvoe
ring en rechtspraak in eigen hand, en is aan 
niemand op de Westoever verantwoording 
schuldig. Rechtzekerheid is voor de bewoners 
van de bezette gebieden een onbekend goed, 
niet in het minst doordat tal van militaire or
ders worden uitgevaardigd zonder dat ze pu
bliekelijk bekend worden gemaakt of in een 
soort staatskrant verschijnen. Bovendien heb
ben wetboeken een zeer beperkte circulatie. 
In bibliotheken zul je ze niet aantreffen en 
lang niet alle advokaten kunnen er over be
schikken.
Politieke of bewustzijnsbevorderende aktivi- 
teiten zijn verboden of worden op alle moge
lijke manieren tegengewerkt. Pers staat onder 
censuur, schoolboeken zijn verboden of gron
dig veranderd, scholen en universiteiten wor
den gesloten zodra er moeilijkheden verwacht 
worden, universiteiten krijgen nog slechts ver
gunningen voor telkens een jaar, hele gebieden 
worden aan een uitgangsverbod onderworpen, 
politieke personen als burgemeesters worden 
verbannen of krijgen stadsarrest, huizen van 
PLO-verdachten worden opgeblazen.

DILEMMA'S

Wanneer je hierover in Israël praat krijg je 
vaak te horen dat het een bezetting, een staat 
van oorlog betreft, waarin dit soort dingen nu 
eenmaal onvermijdelijk zijn. Maar ondertussen 
duurt de bezetting al 14 jaar en weten de Isra
ëli's nog altijd niet hoe ze met de Palestijnen 
moeten samenleven. Bovendien lijken veel 
maatregelen in de verste verte niet voort te 
komen uit 'veiligheidsoverwegingen'. Integen
deel. Belangrijkste doelstelling van het beleid 
in de bezette gebieden lijk t te zijn zoveel mo-
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gelijk relaties te scheppen die niet alleen gun- 
stig voor Israël zijnf maar bovendien onom
keerbaar.
Deze politiek van voldongen feiten, waarbij 
iedere ontwikkeling in de Palestijnse samenle
ving onmogelijk wordt gemaakt, stapelt het 
ene probleem op het andere voor de eventuele 
onafhankelijke Palestijnse staat, zo die ooit op 
de Westoever en in Gaza zal worden gevestigd. 
Israël is heel duidelijk bezig met feitelijke an
nexatie van de bezette gebieden. Waarmee te
gelijk het dilemma is aangegeven waarmee de 
Israëlische politiek te kampen heeft. Ofwel 
men annexeert het gebied, maar dan moeten 
aan de bewoners ervan alle rechten worden ge
geven, ofwel men beschouwt het als bezet ge
bied, toebehorend aan de omliggende landen, 
maar dan dienen onderhandelingen over voor
waarden van teruggave te worden geopend. 
Ongetwijfeld speelt daarbij een rol de vrees 
dat teruggave aan Jordanië, Syrië en Egypte 
op den duur moet leiden to t de vestiging van 
een zelfstandige Palestijnse staat op een of 
meer van deze gebieden. Wat dat betreft is het 
Palestijnse nationalisme onder druk van de Is
raëlische bezetting ook voor Arabische landen 
een te sterke politieke faktor geworden. An
nexatie derhalve, maar dat leidt to t een ander 
dilemma voor Israël: de opneming van nog 
eens bijna een miljoen Palestijnen in de Jood
se staat, terwijl de half miljoen die er al bin
nen de grenzen van 1967 zijn toch al als een 
vijfde kolonne worden beschouwd. En zolang 
dat de visie op de Palestijnen bepaalt, staat Is
raël voor een aantal onoplosbare dilemma's. 
Bij veel Palestijnen op de bezette gebieden 
hebben de Israëlische dilemma's de angst doen 
post vatten dat de Israëli's uit zijn op hun 
land, maar dan zonder zijn bewoners. En 
inderdaad, doordat iedere maatschappelijke 
ontwikkeling wordt geblokkeerd en voor 
niemand een toekomst is weggelegd, vertrek
ken jaarlijks 20.000 Palestijnen naar Jordanië, 
Koeweit, Saoudi-Arabië en andere landen in 
de regio.
Wat er in feite op het spel staat is het voortbe
staan van de Palestijnse samenleving.

i d e n t i t e i t

"Wat heeft het Palestijnse volk aan een over
winning als haar eigen identiteit onherkenbaar 
ls geworden, zelfs voor haar zelf?", zegtde Pa
lestijnse filmer Miche! Khleifi. Veel Palestij
nen leven in het bange vermoeden dat zij als
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om mijn benen 
a f te nemen, 
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kans zien mijn 
strijd te beëindigen
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Volk' zullen verdwijnen en dan gemakkelijk 
van de landkaart afgeveegd kunnen worden. 
Het ontwikkelen en nieuw leven inblazen van 
een eigen kuituur is een geëigend middel tegen 
deze angst. Steeds meer worden de Palestijnen 
zich hiervan bewust en zoeken vormen om er 
iets aan te doen. Er komen boeken en films 
uit over de specifieke problemen van de Pales
tijnse samenleving, er wordt een kunstenaars 
groep gevormd, theatergroepen proberen, on
danks de censuur in de bezette gebieden, op 
te treden.
Soeliman Mansour, toonaangevend Palestijns 
kunstenaar in de bezette gebieden, zegt "Onze 
beeldende kunst heeft twee funkties. In de 
eerste plaats logenstraft ze de bewering dat er 
geen Palestijnen zouden bestaan, dat de ood- 
se immigranten in een land zonder volk geko
men zijn. De kunst moet duidelijk maken dat 
er wei een Palestijns volk bestaat met een ei
gen kuituur. Ten tweede kun je door middel 
van kunst de toestand uitleggen. Kunst ver
eenvoudigt, ze isoleert bepaalde aspekten van 
de problemen en maakt het gemakkelijker de 
dingen te begrijpen." Jonge studentes gaan 
zelfs op borduurles om de oude traditionele 
patronen te leren.

Maar diezelfde jonge studentes gaan gebukt 
onder de negatieve aspekten van die traditio
nele patronen. Velen van hun kunnen gaan 
studeren omdat dat de enige manier is om 
vooruit te komen, al zul je om werk te vinden 
naar andere landen moeten. De druk van de 
patriarchale familiewetten weegt in hun eigen 
leven zwaarder dan die van de Israëlische be

zetting. Na hun studie wordt van hen ver
wacht dat ze trouwen met de man die hun va
der voor hun heeft uitgezocht. Het is een ge
volg van de dubbele tragiek waarin Palestijnse 
vrouwen zich bevinden. Aan de ene kant is 
het politieke bewustzijn groot als gevolg van 
de onderdrukkende militaire bezetting, aan de 
andere kant zijn daar de vrijheidsbeperkingen 
die de eigen, onderontwikkelde Arabische 
maatschappij hun oplegt. Daar staat tegenover 
dat, nu betaalde arbeid voor veel vrouwen uit 
de beschermende familiesfeer breken. Het po
litieke bewustzijn bij de Palestijnse vrouwen is 
dan ook aanzienlijk verscherpt. De Palestijnse 
schrijfster Sahar Khalifa zegt daarover: Een 
vrouw die thuis z it ziet geen Israëliërs die k in
deren slaan o f studenten in elkaar trappen. 
Terwijl een vrouw op de universiteit o f in de 
fabriek die direkt o f indirekt gekontroieerd 
wordt door de bezetting, bloot staat aan aller
lei bedreigingen: ze kan op weg naar haar 
werk worden tegengehouden, worden uitge
scholden door een kontro/epost, o f zien hoe 
voor haar ogen studenten over straat worden 
gesleurd. Ze ziet de politieke kant van het le
ven. "
Voor veel vrouwen valt de Palestijnse bevrij- 
dingsstrijd dan ook samen met de strijd tegen 
onderdrukkende strukturen in de traditionele 
Arabische samenleving.
Daarom vind je juist onder vrouwen veel in i
tiatieven die proberen zich aan de greep van 
de bezetting te ontworstelen. Zoals de "Wor- 
king Women Committees" bijvoorbeeld, een 
overkoepeling van verschillende plaatselijke 
organisaties van vrouwen die betaald werk ver-
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richten. Deze organisaties verrichten vak- 
bondsaktiviteiten, zoals belangenbehartiging 
en informatie over arbeidsvoorwaarden, maar 
zonodig ook crèches, alfabetiseringskursussen, 
enz.

Het is bij deze en vele andere initiatieven op
vallend, dat 14 jaar bezetting en in sommige 
gevallen 33 jaar verblijf in vluchtelingenkam
pen niet de verbittering en moedeloosheid 
hebben gebracht die je daarvan zou verwach
ten. Integendeel, er overheerst een optim isti
sche vastbeslotenheid om keer op keer in itia
tieven te ontwikkelen die er voornamelijk op 
gericht zijn eigen Palestijnse instellingen - op 
het gebied van onderwijs, gezondheidszorg, 
kunst en zeer boeiende vormen van strijdkul- 
tuur - onafhankelijk te krijgen of te houden. 
Een belangrijke rol daarbij spelen de Arabi
sche gemeentebesturen, met name de nieuwe 
generatie van burgemeesters, die in 1976 bij 
de gemeenteraadsverkiezingen zijn gekozen en 
die zich in het algemeen publiekelijk uitspre
ken voor de PLO als vertegenwoordigers van 
het Palestijnse volk. Bassam Shaka'a van Na- 
b/ous is daarvan een van de bekendste voor
beelden. In 1978 gelastte minister Weizman 
het gemeentebestuur de stroomvoorziening 
voortaan via het Israëlische net te laten verlo
pen. Nablous beschouwde dit echter als de zo
veelste stap op weg naar annexatie en weiger
de. Onder grote inspanningen en fondsen van 
buiten is de eigen elektriciteitscentrale nu de 
ekonomische levensader van Nablous. Op 2 ju 
li 1980 werd Shaka'a slachtoffer van een bom
aanslag waarbij hij beide benen verloor. De 
onderzoekscommissie die werd ingesteld heeft 
to t op heden nog geen enkel resultaat opgele
verd, noch met Shaka'a of zijn familie gespro
ken. Maar Shaka'a laat zich niet intimideren. 
"Zonder benen ben ik dichter b ij de Palestijn
se grond", is een van zijn favoriete uitspraken.

VREDESBEWEGING

De Israëlische vredesbeweging is aan ontredde
ring ten prooi. De "Vrede-Nu beweging" die 
ten tijde van Camp-David zeer aktief was, is 
ter ziele en heeft zich overigens nooit over de 
Palestijnen uitgesproken. De Israëlische vre
despartij Shelli is bij de laatste verkiezingen 
uit het parlement verdwenen. Het Demokra- 
tisch Front, waarin de kommunistische partij 
Rakach domineert, heeft 4 van de 5 zetels we
ten te behouden, maar voor het overige is er 
sprake van een enorme verrechtsing over de 
hele linie. Ook van de Arbeiderspartij bestond 
een flink deel van de kandidatenlijst voor de 
Knesset uit haviken. De steun die Begin geniet 
bij een flink deel van de jeugd of die van de 
uitgesproken racist Rabbi Kahane (die met 
het voorstel de verkiezingen in ging om een 
standaard-gevangenïsstraf van 5 jaar te geven 
aan Arabische mannen wegens geslachtsge
meenschap met Joodse vrouwen), moet vooral 
worden gezien als het resultaat dat teweeg is 
gebracht bij een generatie die nooit anders 
heeft meegemaakt dan verder en ver op de 
uitzichtloze weg van steeds meer geweld en 
vertrouwen op eigen kracht. Een weg die 
voorlopig niet verlaten zal worden zolang het 
huidige zionistische karakter van Israël 
voortduurt: wel alle Joden uit de wereld 
willen opnemen die niet in Israël geboren zijn, 
maar niet de Palestijnse vluchtelingen die er 
wel geboren zijn. Je zou je bij het begrip 
"zionisme”  echter ook een andere inhoud 
kunnen voorstellen: een land dat, gegeven zijn 
achtergronden en zijn geschiedenis, in het 
bijzonder opkomt voor alle onderdrukte en
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vervolgde Joodse gemeenschappen in de 
wereld, maar dat dan ook zelf het goede 
voorbeeld geeft door iemand te onderdrukken 
en te diskrimineren en volstrekt gelijke 
rechten en gelijke mogelijkheden te verzeke
ren binnen het eigen gebied. Maar wat k linkt 
dat allemaal ver weg. De vredesbeweging in 
Israël zal zich moeten hergroeperen en op
nieuw beginnen, maar is daarbij niet zonder 
lichtpunten. De akties van de "onafhankelijke 
socialisten", een groep mensen dat deel u it
maakt van het Demokratisch Front, vormen 
een nieuw verschijnsel binnen de Israëlische 
vredesbeweging. Hun akties zijn gericht op het 
tegenhouden of ongedaan maken van de vol
dongen feiten die Israël in bezet gebied pro
beert te scheppen. Judy Blanc bijvoorbeeld zit 
in een komitee van Joden en Palestijnen dat 
de nederzettingenpolitiek aanklaagt. Met na
me heeft d it komitee aktie gevoerd tegen ne
derzettingen in de buurt van de Palestijnse 
stad Hebron op de Westelijke Jordaanoever. 
Reeds enkele malen hebben de "onafhankelij
ke socialisten”  met succes nieuwe nederzet
tingen van Goesh Emounim kunnen verhinde
ren, akties waarvoor tweeduizend mensen op 
de been worden gebracht. Deze akties onder
vinden veel steun en sympathie bij de Palestij
nen in bezet gebied, die daardoor ondervinden 
dat er ook andere Joodse burgers in Israël te 
vinden zijn dan de militaire bestuurders waar
mee zij dagelijks te maken hebben of de Isra
ëlische politici die deze bezetting mogelijk 
maken.

INITIATIEVEN

Deze nieuwe ontwikkelingen binnen de Israë
lische vredesbeweging geven tegelijkertijd de 
richting aan waarin wij vanuit Nederland.onze 
bijdrage kunnen leveren: het konkreet onder
steunen van tussentijdse initiatieven die de 
materiële zelfstandigheid van de bezette gebie
den helpen bevorderen. Die steun is onont
beerlijk wil de Palestijnse samenleving niet 
langzamerhand verdwijnen. De initiatieven die 
hoe bewonderenswaardig ook door de Palestij

nen ontwikkeld worden, blijven noodgedwon
gen steden in kleinschaligheid, omdat de be
zetting iedere vorm van koördinatie, kadervor
ming en wat er verder ook nodig is voor een 
strukturele en in het gehele gebied werkende 
aanpak, onmogelijk maakt. Ondersteuning van 
buitenaf kan daar verandering in aanbrengen. 
Daarbij zou ook vanuit de PSP aktief studie 
gemaakt kunnen worden van de voorwaarden 
waaraan voldaan moet worden om de moge
lijkheid van een Palestijnse staat voor de toe
komst veilig te stellen. Daaruit zouden kon- 
krete voorstellen kunnen komen voor de Ne
derlandse regering en de medefinancieringsor
ganisaties en universiteiten om ontwikkelings- 
projekten te ondersteunen. Gedacht kan wor
den aan het ondersteunen van gezondheids- 
zorgprojekten die vanuit de universiteit van 
Bir Zeit worden opgezet, waarbij vooral aan
dacht wordt geschonken aan preventieve ge
zondheidszorg en vergroting van de maat
schappelijke weerbaarheid van vrouwen in het 
gebied. Naast materiële hulp zou ondersteu
ning kunnen bestaan uit uitzending van art
sen, verpleegkundigen en maatschappelijk 
werkers. Deze gezondheidsprojekten zijn bo
vendien van belang omdat daarin de maat
schappelijke situatie in de Westelijke Jordaan
oever en de Gazastrook op één lijn wordt ge
steld met ontwikkelingen in de gehele derde 
wereld. Ook een uitwisselingsprogramma tus
sen onderwijsinstellingen (toegepaste techno
logie, boeken, tijdschriftenreeksen, dokumen- 
taties op het gebied van Midden-Oostenstu- 
dies) behoren to t de direkt te realiseren moge
lijkheden.

Daarnaast valt er nog een andere belangrijke 
konklusie te trekken. Het is in de internatio
nale politiek gemeengoed geworden om de Is
raëlische nederzettingenpolitiek te bekritise
ren. Dat gebeurt in de VN, dat gebeurt her
haaldelijk in uitspraken van de EG, dat ge
beurt door Nederlandse politieke partijen en 
de regering. Maar opvallend daarbij is dat het 
allemaal niets uithaalt. Integendeel, nooit eer
der was de internationale kritiek zo groot als 
de laatste jaren, terwijl de feitelijke annexatie 
sneller gaat dan ooit. Daarmee heeft het pra
ten over de eigen Palestijnse staat een zeer 
vrijblijvend karakter gekregen dat nauwelijks 
verwijst naar een konkreet te realiseren toe
komst. Dit bijna plichtmatige en rituele ver
oordelen van de nederzettingenpolitiek, dat 
bovendien slechts één aspekt van de Israëli
sche annexatiepolitiek. Dat zou Nederland 
niet alleen dienen uit te spreken, bijvoorbeeld 
ekonomische drukmiddelen die de EG, als be
langrijkste handelspartner van Israël, ten over
vloede heeft.
Zolang het hele stelsel van kolonisatie met 
zijn rampzalige gevolgen voor de Arabische 
bewoners, die vaak geen andere mogelijkheid 
b lijft dan te emigreren, voortduurt is aan de 
Palestijnse rechten to t nu toe niet meer dan 
lippendienst bewezen.

Een situatie waar noch de Palestijnen noch de 
Joodse Israëli's belang bij hebben. Op de vraag 
aan burgemeester Zayyad van Arabisch-Naza- 
reth wat de Israëlische Palestijnen doen wan
neer er een Palestijns buurland zal zijn ant
woordt h ij: "Wij zijn hier geboren. Het is onze 
nationale p licht om hier te blijven, om aan de 
hele wereld te laten zien dat niet de Joden, 
maar de Israëlische regering onze vijand is. Wij 
willen samenwerking tussen Joden en Palestij
nen, ten behoeve van de vrede".
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In de vorige twee artikelen hebben we een 
beschrijving gegeven van het stedebouwkundig 
wanstaltige plan voor het Stationsgebied in 
Groningen ten bate van de spreiding van de PTT 
èn de eerste manoeuvres die tot splijting van de 
progressieve samenwerking zouden kunnen 
leiden.
De breuk is nu een feit. CPN-wethouder Wits 
heeft een door D'66 ingediende motie van 
wantrouwen aan de broek gekregen. Alleen PPR, 
CPN en PSP stemden tegen.

De PvdA had al van te voren aangekondigd 
dat ze voor de motie zou stemmen, hoewel 
op hun ledenvergadering hier wei oppositie 
tegen was (ongeveer eenderde deel). De PPR 
had aangekondigd tegen de motie van wan
trouwen te stemmen, maar riep de CPN-fraktie 
op uit eigen wil' op te stappen. De PSP vindt 
dit een halfslachtig en inkonsekwent standpunt 
van de bruggenbouwers tussen CPN/PSP en 
PvdA.
Vanuit de progressieve hoek was dus geen meer
derheid voor deze wipoperatie.
Rechts redeneerde in eerste instantie, dat links 
het probleem zelf maar moest oplossen. Ze 
wilden zich niet in een familietwist mengen. 
Ook wilden ze een duidelijk antwoord op de 
vraag: 'Wat gebeurt er als wij tegenstemmen?’ 
Ze kregen een onduidelijk antwoord. Zo van: 
dan ligt er een nieuw politiek feit. Maar natuur
lijk stemden ze toch voor de motie en han
teerden hierbij zwakke argumenten. Waarschijn
lijk was het hun bedoeling om na de volgende 
verkiezingen weer in de markt te komen. Maar 
het hele debat met rechts maakte pijnlijk duide
lijk hoe afhankelijk de PvdA zich van rechts 
heeft gemaakt, en dit wordt door hen natuur
lijk politiek uitgebuit.
De PvdA en D’66 gooiden alles op het begrip 
'bestuurlijke verantwoordelijkheid’. De CPN zou 
hiervan niet de juiste opvatting hebben, want 
de CPN was teruggekomen op afspraken. Alsof 
dit niet veel vaker gebeurt in de politiek. Alleen, 
als de PvdA dit doet met vier wethouders 
tegelijk, dan valt het niet zo op.
De PSP heeft hun fixatie op dit begrip aange
vallen. Bestuurlijke verantwoordelijkheid moet 
een doel hebben, en ons doel daarbij is funda- 
mentale maatschappijverandering.
We hebben uiteraard tegen de motie van wan
trouwen gestemd, maar door raadslid Sander 
Doeve werd wel opgemerkt, dat de zigzagkoers 
van de CPN en hun totale optreden ons het wel 
erg moeilijk had gemaakt de CPN zo te steunen. 
Maar onze felle kritiek mag natuurlijk niet 
tot een motie van wantrouwen leiden. Boven
dien is onze kritiek op de CPN, dat ze vaak 
door o.a. deelname in het kollege te weinig 
ver gaat in haar standpunten, terwijl de PvdA 
nu al vindt, dat de CPN teveel afwijkt. Heel 
belangrijk hierbij is dat er tegen de gemeente
lijke bezuinigingen steeds meer akties komen, 
die altijd op de steun van de PSP en regelmatig 
op steun van de CPN kunnen rekenen. Deze
steun aan akties is de PvdA een doorn in het 
oog.

De ledenvergadering van de PSP-afdeling 
Groningen nam een motie aan waarin gekonsta- 
teerd werd dat de motie van wantrouwen

betekent, dat PvdA en D'66 het programak- 
koord en de samenwerking in de gemeenteraad 
opzeggen. Zij hebben gebroken en zijn daar zelf 
verantwoordelijk voor. De PvdA ontkent deze 
breuk en speelt het bekende zwarte pietenspel. 
Ze zeggen, dat de motie geen breuk betekent 
en dat de PvdA vóór verdere progressieve samen
werking in de gemeenteraad is. Ze zijn waar
schijnlijk bang voor het gezegde: ‘wie breekt 
betaalt’. Bovendien zitten ze uit eigen machts
politieke overwegingen ook niet te springen om 
CDA-wethouders.

Om weer in gesprek te komen over hervatting 
van de samenwerking heeft de PSP als minimum
voorwaarde gesteld, dat er niet bestuurlijk met 
rechts mag worden samengewerkt. Gelukkig

Onder de titel "Hoe overleef je een atoom
oorlog” is door het Energie Komitee Oost 
Gelderland (EKOG) een 200 pagina’s tellend 
boek verschenen, waarin uitgebreid behandeld 
wordt wat in officiële termen de Civiele 
verdedigingsvoorbereiding in Nederland" heet. 
In het boek wordt (uitgebreid en kritisch^ 
ingegaan op het grote skala van maatregelen 
die nu op elk gebied van de Nederlandse 
samenleving getroffen worden om de 
maatschappij zoals wij die nu kennen te 
beschermen tegen een aanstaande atoomoorlog. 
Voor de meeste mensen zal het duidelijk zijn dat 
een atoomoorlog niet te overleven is. De titel 
van het boek lijkt dan ook misleidend, want een 
atoomoorlog overleef je niet. Waarom bouwt 
men dan atoomschuilkelders? Bij wijze van zoet
houdertje. Om de mensen ervan te overtuigen 
dat het allemaal zo erg niet is.
Vooral de beleidsbepalende instanties zoals de 
Nederlandse provincies en gemeenten, de BB- 
kommando’s en het Ministerie van Binnenlandse 
Zaken treffen nu al uitgebreide beschermings- 
voorzieningen en straks een atoomoorlog te 
kunnen overleven! In het eerste hoofdstuk staat 
waar en hoe in Nederland schuilkelders worden 
gebouwd en hoe de Nerelandse overheid het 
schuilen in de praktijk gedacht had. Om iedere 
Nederlander in het jaar 2000 te kunnen laten 
schuilen! In hoofdstuk twee wordt ingegaan op 
de gevolgen van een atoomoorlog. Van welke 
oorlog bij het nemen van beschermings-

heeft de PvdA-ledenvergadering zo’n uitspraak 
gedaan. D‘66 heeft laten weten geen overleg 
meer te willen met tegenstemmers van hun 
motie. De PvdA wil nu wel een vier partijen- 
overleg.
Onze ledenvergadering zal binnenkort nadere 
uitspraken doen over de toekomst van de door 
de PvdA en D‘66 verbroken samenwerking. 
Eén ding is duidelijk: de PvdA heeft met deze 
stappen (vóór een slecht bestemmingsplan en 
een breuk in de samenwerking) een zeer zware 
wissel getrokken op de progressieve samen
werking in de toekomst.

ERIK SCHAAP 
SANDER DOEVE

voorzieningen wordt uitgegaan, en of daar wel 
bescherming tegen moge lijk is. Voorts komen 
argumenten tegen civiele verdedigings
maatregelen, zowel van de principiële als de 
praktische zijde, aan de orde. Aan de hand van 
vele voorbeelden en interviews met deskundigen 
wordt duidelijk gemaakt waarom je nooit aan 
civiele verdediging tegen oorlogsgevolgen mag en 
kunt denken. Omdat deze een militair- 
psychologische funktie hebben. Dus meegaan in 
militaire strategieën en naar de bevolking toe een 
sussende werking hebben: “Wees gerust; in geval 
van oorlog is daar de schuilkelder". Zo elk verzet 
tegen kernwapens in de kiem smorend en deze 
doen aanvaarden als iets waarmee je moet leren 
leven.
Hoe er in Nederland tot nu toe aktie is gevoerd 
tegen schuilkelders en wat er op dit gebied 
mogelijk is, komt in het laatste hoofdstuk 
uitvoerig aan bod. Tevens is een uitgebreide lijst 
opgenomen van mensen en groeperingen die 
akties tegen de civiele verdediging ondernemen. 
Dit boek biedt derhalve een nagenoeg kompleet 
overzicht van al hetgeen voorbereid wordt.

PETER DROS

Hoe overleef je een atoomoorlog kost f 15,00 en is 
verkrijgbaar bij de progressieve boekhandel. Het adres 
van het EKOG is Postbus 59, 7150 AB Eibergen. 
Telefoon 05454-1564



Rond de verkiezingen voor de provinciale 
staten hangt vaak een wat ongemakkelijke 
sfeer. Ogen die op helder staan als er een 
eigen PSP-standpunt geformuleerd moet 
worden over kernbewapening, emancipatie 
of gemeentepolitieke zaken, krijgen iets 
lodderigs als het over provinciale problemen 
moet gaan. Toch is het 24 maart weer zover,

PSP-statenleden die de afgelopen vier jaai 
de ene komissievergadering na de andere 
afwerkten en dapper standpunten naai 
voren brachten, mogen weer even wat meer
voor het voetlicht. Samen met enkele leden 
van provinciale werkgroepen en nog wat 
mensen die milieu en ruimtelijke ordening 
ofzo, ook wel belangrijk vinden. Zij gaan dan

bijeenkomsten, schoolklassen, verenigingen 
e.d. toespreken, waarbij landelijke en ge
meentelijke PSP-standpunten worden door
getrokken naar de provincie. De vraag wat 
een provincie nu eigenlijk doet lijkt daarbij 
minstens zo belangrijk als de vraag wat de 
PSP nu in de provincie doet of wil.

Eén van de taken van een provincie is de zorg voor de verdeling van de 
ruimte naar de verschillende vormen van grondgebruik. In streekplannen 
wordt aangegeven waar plaats is voor stedelijke bebouwing, rekreatieterreinen, 
landbouw, wegen e.d. De landbouw is een grondgebruiksvorm die (nog) 
de meeste ruimte inneemt. In het nu volgende wordt een korte schets 
gegeven van problemen en ontwikkelingen die zich voordoen tussen de 
landbouw en de ruimte die zij gebruikt in de vorm van natuur en landschap 
en met name zoals die problemen en ontwikkelingen zich voordoen binnen 
een provincie, dus op regionaal nivo. Dit dan in het kader van ‘aandacht
voor de provincie in Bevrijding’.
De doorwerking van de industrialisering in de 
landbouw in de vorm van mechanisering en 
intensivering van de produktiewijzen stelt de 
huidige individuele boer(in) voor een aanzienlijk 
aantal problemen. Zo komt een doorsnee vee- 
houder(ster) binnen de heersende opvattingen 
over zelfstandig ondernemersschap en konkur- 
rentie op een vrije markt in de dagelijkse 
bedrijfsuitvoering voor verrrasscnde tegenstel
lingen te staan.
Het is voordeliger om krachtvoer aan te schaffen 
dan om eigen hooi te gebruiken, goedkoper om 
melkpoeder aan te kopen dan eigen melk voor 
de kalveren te gebruiken, goedkoper om grond
stoffen voor energie aan te kopen dan eigen 
grondstoffen te verwerken. Men verlaagt het 
grondwaterpeil om vervolgens het land weer 
periodiek kunstmatig te moeten beregenen. 
Om de verplicht aan te schaffen melkkoeltank 
enigszins rendabel te doen zijn moeten er vol
doende koeien aangeschaft worden. Er moeten 
nieuwe stallen gebouwd, nieuwe machines 
gekocht. En dat alles om hij te blijven, niet 
achter te raken bij anderen. Om de konkur- 
rentie aan te kunnen raakt men met handen en 
voeten gebonden aan de toeleverende en af
nemende industrie en komt tot over de oren in 
het krijt bij banken, waar geld voor steeds 
nieuwe investeringen geleend moet worden. 
Bovendien wordt de arbeidstijd steeds langer en 
het werk steeds individueler uitgevoerd.

DE WET VAN DE STERKSTE

Deze voor een doorsnee veeteeltbedrijf zeer 
vluchtig geschetste problematiek is ingebed 
in een strakke landbouwstruktuur waar de 
simpele wet van de sterksten geldt. Zij die het 
om wat voor reden dan ook 'halen', mogen 
blijven, moeten groot worden; zij die 'falen’ 
vloeien af.
De landbouwproblematiek kan vanuit heel 
verschillende invalshoeken benaderd worden. 
Het meest struktureel is de prijsontwikkeling

op de wereldmarkt en het EG-landbouwbeleid 
welke aanstuurt op specialisering, bedrijfs- 
vergroting en opvoering van de arbeidsproduk- 
tiviteit. Op nationaal niveau wordt dit beleid 
ondersteund en versterkt door de rijksoverheid. 
De landbouwers hebben naast de genoemde 
toeleverende en afnemende industrie en de 
banken, ook nog te maken met hun eigen 
organisaties. Deze laatsten lopen vooraan bij 
het stimuleren van ondernemerszin en kon- 
kurrentiedrang bij de boeren in het kader van 
het 'landbouwbelang’.

De problemen zijn bekend, ideeën over oplos
singsrichtingen legio. In het PSP-programma 
worden er een paar aangeduid in de veelom
vattende algemene termen van socialisatie 
van de gronden, prijs- en produktiebeheersing, 
koöperatieve bedrijfsvoeringen. Ideeën die 
evenwel weinig stroken met opvattingen die bij 
boeren leven over vrij ondernemersschap en vrije 
markt en die dus vooralsnog niet erg aanslaan. 
Maar er zijn verschillende wegen te gaan. Zo 
wordt al meer geëxperimenteerd met alterna
tieven in technische zin voor de doldraaiende 
spiraal van energie en grondstoffenverbruik. 
Zuinigheid met energie en grondstoffen zal 
bepaalde veranderingen in de landbouwstruk
tuur met zich mee moeten brengen. De ontwik
kelingen van nieuwe systemen binnen een 
boerenbedrijf (zoals energiewinning uit wind
kracht en uit biogas, maar ook invoering van 
kringloopsystemen in de zin van gebruik van 
eigen grondstoffen, groenbemesting e.d.) kan het 
individuele bedrijf onafhankelijker maken van 
juist de energie - en grondstoftoeleverende 
industrieën. Tegelijkertijd zal de tegenwerking 
van nieuwe ontwikkelingen vanuit bijvoorbeeld

De problemen van de koe anno 19toen . .
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dergelijke industrieën en/of het beleid de werke
lijke machtsverhoudingen binnen de land
bouw scherper in het daglicht kunnen brengen. 
Zuinigheid met energie en grondstoffen in het 
boerenbedrijf zal ook een mindere belasting 
van water, bodem en lucht met zich meebrengen 
door verminderde mestoverschotten, koelwater
lozingen, afvallozingen e.d. Afgezien van de 
meest fundamentele milieubelastende faktor 
in de landbouw, namelijk het gebruik van 
bestrijdingsmiddelen, * komen veel milieu
problemen juist op regionaal niveau het duide
lijkst aan de orde. Struktureel bepaalde pro
blemen voor de boeren in de vorm van in
komenspositie, arbeidsomstandigheden, veilig
heid en gezondheid worden op regionaal niveau 
verder gekonkretiseerd in konfrontatie met 
de daar optredende planningsinstanties en de 
natuurbescherming.

NATUURBESCHERMING

Het verhaal dat de landbouw toen zij nog niet 
over de huidige technische middelen beschikte 
zich moest aanpassen aan de mogelijkheden 
die de omgeving bood, is bekend. Evenals dat 
die wisselwerking als vanzelf met een soorten
rijke natuur samenhing. Dat naarmate de land
bouw over meer technische middelen ging 
beschikken, die wisselwerking steeds eenzijdiger 
werd bepaald en een soortenrijke natuur daar 
niet meer logisch mee samenhangt, is ook 
bekend. Over de konklusie dat je dan moet 
zorgen dat die verworvenheden en technieken zó 
gebruikt worden, dat er weer wel plaats is voor 
een relatief soortenrijke natuur, zijn de 
meningen nogal verdeeld.
Al vanaf het begin van deze eeuw werden door 
de zich toen organiserende natuurbescherming 
gebieden aangekocht en als reservaat beheerd, 
om ze te beschermen tegen de toen al sterk 
toenemende verstedelijking, industrialisatie en 
intensivering in de landbouw. Later, met name 
na de Tweede Wereldoorlog werden ook agra
rische gronden opgekocht. I)e hiervoor om
schreven ontwikkelingen van mechanisatie en 
intensivering in de landbouw, het gebruik van 
kunstmest en gifstoffen, doet namelijk nogal 
wat plante- en diersoorten de das om. De 
variëteit in de natuur en (dus) ook in het land- 
schap neemt zienderogen af. Dit geldt zowel 
voor de natuur binnen de bedrijven, zoals 
bijvoorbeeld de steeds eenzijdiger soorten
samenstelling van graslanden, als voor de natuur 
daaromheen (slootkant, overhoek, bosschage 
e.d.)

OVERHEID

De overheid reageert zoals de natuurbescherming 
vanouds ook doet: als je denkt dat twee zaken 
tegengesteld zijn dan zorg je dat ze elkaar 
niet bijten. Met andere woorden, je gaat ze van 
elkaar scheiden. In het ene gebied doe je aan 
landbouw en van het andere maak je een natuur
reservaat en wel in verhoudingen van heel veel 
landbouw en heel weinig natuur (20 : 1). Een 
keur van oplossingen in vele nota’s passeert 
de revue: reservaten, nationale parken, natio
nale landschappen en in het recent verschenen 
struktuurschema *natuur- en landschapsbehoud' 
bijvoorbeeld ook zogenaamde ‘grote eenheden 
natuurgebied’ (groter dan 1000 ha). Groten
deels berusten de voorstellen op hetzelfde idee 
van ‘scheiden’.

In de loop der jaren is er steeds meer kritiek 
gekomen op dit beleid. Een van de kritiekpunten 
is dat je met het isoleren van natuurreservaten 
van landbouwgebieden, je de oorzaken van het 
achteruithollen van natuur en landschap niet 
aanpakt. Sterker nog, buiten de reservaten 
gaat alles gewoon door, wat de levenskansen 
binnen de reservaten zelf bovendien ook weer 
negatief beïnvloedt. Tegenover dit scheiden 
staan gedachten over samengaan van landbouw 
en natuur zoals bijvoorbeeld bij de ook aange
duide nota’s omschreven beheersovereen
komsten buiten de reservaten. Hierbij krijgen de 
boeren een tegemoetkoming als ze op een deel 
van hun percelen het beheer (maai-, beweidings- 
ritme, mestgebruik e.d.) zo aanpassen dat met 
name weidevogels en ook vegetaties levens
kansen worden geboden. Dergelijke overeen
komsten zijn ook weer beperkt tot bepaalde 
aangewezen gebieden en horen voorlopig nog 
enigszins in de kategorie lapmiddelen thuis.

WERELDVREEMD

Wildwestsituaties als boeren en natuurbe
schermers in een regio tegenover elkaar staan bij 
het praten over de inrichting van een nationaal 
landschap of een komende ruilverkaveling.
Tot cliché’s verworden uitspraken over en 
weer. De natuurbeschermers kritiseren de boeren 
als dogmatisch en alleen uit op eigenbelang.
De boeren kritiseren de natuurbeschermers 
als wereldvreemde bemoeials van elders. Er 
wordt eindeloos langs elkaar heen gepraat en 
tenslotte spitst de strijd zich toe op de hectares: 
hoeveel krijgt de landbouw, hoeveel krijgt 
de natuurbescherming en vooral ook waar 
krijgt wie wat? De overheid speelt hierbij de rol 
van vormgever aan de plannen, enerzijds heel 
volgend op algemene ontwikkelingen en ander
zijds heel bepalend voor de ontwikkelingen 
ter plaatse, in een zeer centristische uniforme 
planning.

Heel verschillende ideeën over vrij ondernemers
schap, zorg voor het milieu als zogeheten ‘alge
meen belang’, over relaties tussen mens en 
natuur en over de rol van de overheid spelen 
hier door elkaar heen.
Soms worden tegenstellingen doorbroken. Hetzij 
door een gemeenschappelijke tegenpartij: bij
voorbeeld in de vorm van de aanleg van wegen, 
opslag van kernafval of chemisch afval. Hetzij 
doordat er plaatselijk of tussen bepaalde per
sonen toch wat meer begrip over en weer ont
staat.
Maar je kunt hoog springen of laag springen, 
de prachtigste ideeën hebben over landbouw 
en natuur, doorslaggevend lijkt het geld. Met 
bezuinigingen voor ogen worden ideeën over het 
samengaan van landbouw en natuur naar de 
marginaliteit verwezen. Iedereen lijkt zich 
(weer) terug te trekken in het eigen sektortje 
van het eigenbelang. En de overheid schrijft 
nota's met de mooiste volzinnen over wat 
zou moeten en met wat minder mooie zinnen 
over wat men eigenlijk wil. Geld wordt alleen 
besteed aan het schrijven en drukken van nota’s, 
niet aan een eventuele uitvoering.
Met andere woorden, we kunnen wel naar huis? 
Toch niet. Er zijn ontwikkelingen, waarbij men 
zich niet al bij voorbaat neerlegt bij gegroeide 
situaties. Men gaat uit van andere analyses 
van de problematiek en een andere strategie.

NIEUWE LANDBOUW

De laatste jaren komen vanuit met name regio
nale groepen van boeren geluiden die heel 
anders klinken dan het ganbare landbouwvcr- 
haal. Men wil de manier waarop het landbouw- 
produkt tot stand komt niet als ondergeschikt 
aan het produkt zelf zien. Met andere woorden 
het arbeidsproces zelf, de wijze van werken 
wordt als iets belangrijks gezien. Ook komt het
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inzicht naar voren dat het instandhouden 
van produktievoorwaarden (schoon water, 
bodem, lucht) van wezenlijk belang is voor de 
bedrijfsvoering. Veranderde opvattingen over 
hoe de boer met de natuur omgaat spelen hier
bij een rol. Men wil zich niet richten op een 
optimale produktie en een maximale exploitatie 
van de natuur (eruit halen wat er in zit) maar 
zoekt meer in een wederkerige relatie. De zorg 
voor de natuur is in deze opvatting essentieel. 
Zowel wat betreft zaken als behoud van bodem 
vruchtbaarheid en erfelijkheidsmateriaal als wat 
betreft het zorgdragen voor een soortenrijke 
natuur en een gevarieerd landschap. Dit laatste 
hangt ook samen met een erkenning van ver
langens uit andere groepen van de samenleving.

NIEUWE NATUURBESCHERMING

Ook binnen de natuurbescherming komen 
nieuwe geluiden naar voren. De gangbare natuur 
bescherming heeft de blik voornamelijk gericht 
op het verleden en de natuur en wil het land
schap van toen konserveren. De nieuwe natuur
bescherming kijkt ook naar de toekomst en 
zoekt naar mogelijkheden voor aangepaste 
ontwikkelingen voor het hele landelijk gebied 
en beperkt zich dus niet alleen tot reservaten. 
Zowel in haar analyse, maar vooral ook in haar 
strategie wijkt deze stroming in de natuurbe
scherming af van de gangbare. Een van de meest 
principiële uitgangspunten is dat men zich 
niet beperkt tot de tegenstellingen tussen 
landbouw en natuur, maar zich juist richt op 
de gemeenschappelijke belangen. Deze belangen 
liggen op het terrein van de demokratisering 
van de sterk centralistische overheidsplanning 
in het landelijk gebied in de vorm van ruilver
kavelingen en landinrichtingsplannen. En op het 
terrein van een terugdringen van de steeds verder 
gaande verstedelijking van het landelijk gebied,

op het ombuigen van het landbouwbeleid 
in de zin van het bevorderen van middenbe
drijven en een beheersing van prijzen en pro
duktie, op een terugdringen van het energie- 
en grondstoffenverbruik e.d. Met andere 
woorden men stapt af van een sektorale beharti
ging van het natuurbelang en streeft naar een 
samenwerking met de boeren. Er zijn al verschil
lende voorbeelden van dergelijke samenwerkings- 
pogingen zoals in Rijnstreek-zuid, Midden 
Delfland en het Kromme Rijngebied. De samen
werkingsverbanden moeten op den duur leiden 
tot de ontwikkeling van zogeheten geïntegreerde 
landbouwbedrijven. Dit zijn bedrijven waarin 
zowel de ekonomische en sociale positie van de 
boer en van de samenleving als geheel, als de 
zorg voor het milieu en de ontwikkeling van 
natuur en landschap tot rrecht komt. De bezui
nigingen worden hierbij niet opgevat als alles 
belemmerende faktor, maar worden in posi
tieve zin omgedraaid naar een stimulans voor de 
ontwikkeling van alternatieve energie- en grond- 
stofbronnen, voor een efficiënter gebruik 
van natuurlijke middelen (hout, riet, biezen, 
e.d.) en voor de invoering van kringlooppro- 
cessen (afval-hergebruik e.d.).

WIL IS WET

Natuurlijk blijven er veel vragen. Werken prijs- 
en produktiebeheersing wel goed door op de 
lange termijn? Waar houden gemeenschappelijke 
belangen op, werken ongewijzigde grondeigen- 
domsituaties op den duur toch niet negatief? 
Worden niet oude dogma’s vervangen door 
nieuwe? Het gaat er evenwel niet om dat hier nu 
ineens al het licht zou schijnen, het gaat er wel 
om dat er een wil aanwezig is. Immers, als de 
overheid, onder druk van landbouworganisaties 
en industrie, blijft stellen dat het samengaan 
van landbouw en natuur een illusie is en men

bovendien de schouders optrekt van ‘we willen 
wel maar er is geen geld’, dan wordt dat inder
daad een voorspelling die zichzelf waarmaakt. 
Als het ekologisch onderzoek zich puur blijft 
richten op onderzoek in natuurreservaten 
en weinig van doen wil hebben met integratie 
onderzoek in landbouwgebieden, dan kan men 
inderdaad blijven stellen dat integratie niet 
mogelijk is. Als in de planning alleen maar 
van de strijdigheid tussen landbouw en natuur 
wordt uitgegaan en men zich in het natuur- 
en landbouwbeleid beperkt tot omgrensde 
afgesloten eenheden, dan worden de mogelijk
heden voor alternatieve ontwikkelingen mooi 
de pas afgesneden. Alternatieven komen niet 
zo maar ineens uit de lucht vallen, daar moet 
langdurig aan gesleuteld worden. En daarmee 
komen we dan weer terug op de provincie.
In de komende tijd zal het takenpakket van de 
provincie juist op het gebied van de landin
richting en het natuur- en landschapsbeleid 
groter worden. Met name in de vorm van plan- 
voorbereiding en beslissingsmacht in landin
richtingsplannen en ruilverkavelingen. Het is dan 
ook o.a. aan de provincie om ruimte te geven 
aan nieuwe ontwikkelingen die vanuit de regio’s 
naar voren komen, gericht op een uiteindelijke 
strukturele herziening van het landbouwbeleid, 
als gemeenschappelijk belang van boeren en 
natuurbescherming.

TITIA VAN LEEUWEN

literatuur:
-  ‘N a t u u r  e n  M i l i e u  ’ 1980-4: Jos Dekker e.a.

‘Boeren en Natuurbeschermers op weg naar nieuwe 
verhoudingen’.

-  Diskussienota Vereniging Milieudefensie ' G e ï n t e 

g r e e r d e  l a n d b o u w ’  j a n .  1980.
-  W.J. van der Weijden, ‘Het dilemma van de nationale 

landschapsparken’ Stichting Natuur en Milieu/1977.

opwindend
in deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij- 
ding hun reaktie kwijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.

I r

DE STAAT ALS DRUGS

In de bijdrage van H. v. Noorden
burg en H. Raat, Kritiek van links 
op de verzorgingsstaat? (Bevrijding 
1981/no. 17) wordt verwezen naar 
teksten van I. lllich. Deze wordt 
geïntroduceerd als iemand die met 
'totaal nieuwe ideeën kwam over 
onze maatschappij'. Zonder aan de 
waarde van het werk van lllich 
af te willen dingen, is deze kwali- 
fikatie van het werk door Noorden- 
brug/Raat overdreven.
Iemand als bijvoorbeeld de Ameri
kaan Paul Goodman publiceerde 
in een vroeger stadium dan lllich 
soortgelijke ideeën (verg. Growing 
up absurd (1960), Cumpufsory 
mis-education and The community 
o f scholars (1962)). Niet onbelang
rijk is het gegeven dat de (rooms
katholieke) ex-priester lllich pas 
op latere leeftijd radikaliseerde. 
Hij maakte een proces door dat 
een aantal Nederlandse progres-

sieven uit ongeveer dezelfde leef
tijdsgroep als lllich eveneens 
hebben ondergaan. Hun voorkeur 
om te referen aan teksten van 
buitenlandse soort- of lotgenoten 
ligt voor de hand. Jongeren die 
weer onder hun invloed stonden/ 
staan, kunnen vervolgens gaan 
menen dat die buitenlandse bronnen 
(waar lllich er een van is) de oor
spronkelijke leveranciers zijn van 
de 'totaal nieuwe ideeën'. Dit 
verschijnsel is overigens op veel 
terreinen te onderkennen.
Een van de facetten is, dat mede 
door de opkomst van neo-

marxisme, een aantal 'anarchis
tische' thema's hernieuwd in de 
belangstelling kwamen. Wat in de 
stroming van het getij door som
mige auteurs, waaronder lllich, 
werd genoteerd, vond een voedings
bodem bij mensen die deze thema's 
niet anders dan als 'nieuw' konden 
ervaren. Dus is het voor hen lllich, 
niet Goodman, die met nieuwe 
ideeën over onze maatschappij 
kwam.

Nu is het belangrijkste ongetwijfeld 
de inhoud van de ideeën. Of het 
lllich of Goodman was, is in d it

verband dan ook niet vreselijk 
belangrijk. Het gaat erom in te zien 
dat de staat als drugs werkt, en wel 
zodanig dat mensen in een steeds 
grotere afhankelijkheidspositie met 
statelijke zorganisaties (term van 
J. Soetenhorst-de Savornin Lohman; 
Dwang om bestwil; Deventer 1977) 
komen te verkeren. 
Noordenburg/Raat verwijzen in dit 
kader naar Achterhuis, die spreekt 
over het vermogensverlies van 
mensen om voor zichzelf te spreken. 
Hoeveel decennia wijzen vele anar
chisten niet op d it soort statelijke 
effekten? Ik vind het jammer dat, 
al was het maar met één zin, de 
'totaal nieuwe ideeën over onze 
maatschappij' niet in een korres- 
ponderend historisch perspektief is 
gezet. Want gaan lllich en Achter
huis zo niet fungeren als (nieuwe) 
priesters?

THOM HOLTERMAN
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VERKIEZINGSSTRIJD
Uitgerekend op vrijdag 16 oktober, de dag 
waarop het tweede kabinet Van Agt in zijn 
financiële gat viel, opende in het Rijksmuseum 
de foto-tentoonstelling Verkiezingsstrijd ’81. De 
afdeling Nederlandse Geschiedenis van het Rijks
museum in Amsterdam gaf voor de vijfde maal 
een foto-opdracht en voor de tweede maal was 
het thema de Tweede Kamerverkiezingen. In 
1977 kregen de fotografen Han Singels en Dolf 
Toussaint de opdracht de verkiezingen èn de

Na drie inleidingen ging men in de bomvolle 
Kargadoor uiteen in zeven groepen van tien tot 
twintig mensen om te praten aan de hand van 
stellingen uit de themamap.
Tijdens de plenaire rapportage aan het eind van 
de dag bleek, dat de organisatoren een wat 
andere uitkomst kregen voorgeschoteld dan zij 
verwachtten. Géén stellige uitspraken over de 
bestaande PSP-standpunten in relatie tot de 
radikale kritiek, maar de dringende vraag om 
handreikingen voor de strijd aan de basis, op de 
werkplek. In de school, het ziekenhuis, het 
wijkcentrum of clubhuis. Met daarnaast 
aanzetten om over een aantal strukturele 
aspekten nog eens verder te diskussiëren.

In zijn inleiding ging Herman van Noordenburg 
in op het feit dat de Partij van de Arbeid ten 
onrechte de radikale kritiek pareert met 
vrijblijvende oproepen tot solidariteit tussen de

kabinetsformatie vast te leggen. Dat liep toen 
fors uit de hand: de formatie duurde 209 dagen. 
Om dit keer niet dat zelfde risiko te lopen 
kregen Paul Babeliowsky, Jan Everhard en 
Eduard de Kam een beperktere opdracht: hoe 
reageren de politici op de sombere start van de 
jaren ’80, aan de hand van de thema’s werk, 
steden, gasten, kernenergie en -bewapening, 
koopkracht.

premiebetalers en degenen die van de 
voorzieningen gebruik maken, om zo te 
voorkomen dat rechts zal overgaan tot verdere 
afbraak van de verzorgingsstaat. Een nieuw elan 
alleen (Peper/IIP, 4-7-B I ) is mooi, maar als het 
daarbij blijft is het niets anders dan een ethisch 
réveil, waarvoor de rekening naar de achter
gestelde groepen gaat.
De PSP zou de radikale kritiek serieuzer moeten 
nemen. Vooral oplossingen moeten zoeken 
waardoor de afhankelijkheidspositie van de 
‘verzorgden’ kan worden doorbroken.
Dick Kampman - welzijnsgroep PSP-Groningen - 
sloot daarop aan in zijn inleiding door de loon
afhankelijke positie van de werker te schetsen. 
Van daar uit waagde hij de stelling, dat een 
voorwaarde voor de verzelfstandiging van de 
Verzorgde’ de verzelfstandiging van de 
‘verzorger’ is. Een basisinkomen voor 
gezondheids-, welzijns- en onderwijswerkers zou

De tentoonstelling uit ’77 (Van Agt aan de 
macht) liet voornamelijk heen en weer rennende 
politici en al of niet chaotische vergaderingen en 
kongressen zien, Als je het resultaat van de foto- 
opdracht van ’81 bekijkt dan kunnen de 
opdrachtgevers tevreden zijn. Zij hoopten dat 
het dit keer eens niet een gevecht van 
‘mannetjes’ zou worden, maar ook een gevecht 
om politieke strijdpunten. De foto’s geven een 
beeld van de akties rond de bedrijven Remington 
Rand, Van Geld-Papier, NSM en Ford. Maar ook 
de Piersonstraat in Nijmegen, de deelname van 
de NVU en Centrumpartij aan de verkiezingen 
en het onthouden van kiesrecht aan buitenlandse 
werknemers komen aan de orde. 
Demonstrerende Soldaten tegen kernwapens, de 
aktie Een stem op de PvdA is een stem op Joop 
Atoom en het KWJ-protest op een CDA- 
verkiezingsavond.
De ondertitel van de tentoonstelling (de sombere 
start van de jaren '80) slaat meer op de sombere 
economische verwachtingen, de dreiging die 
uitgaat van de ontwikkeling van kernenergie en 
kernwapens, de woningnood en het toenemende 
racisme in onze maatschappij dan op het verzet 
daartegen. Het beeld dat Verkiezingsstrijd '81 
van dit verzet geeft is verre van somber.

ROEL SANDVOORT

Verkiezingsstrijd ’81, de sombere start van de jaren *81,
fototentoonstelling van Paul Babeliowsky, Jan bverhard 
en tuluard de Kam in het Rijksmuseum/Amsterdam tot 
3 januari 1982. De Stichting Burgerschapskunde heeft de 
tentoonstelling weer in boekvorm uitgegeven, van 
teksten voorzien door Kees Tamboer,

hen in principeeen veel grotere vrijheid kunnen 
geven om met de kliënt te werken op een manier 
die de kliënt zelf aangeeft. Eisen van arbeids
markt, en door de staat gereguleerde toediening 
van leerinhouden, welzijnspakketten en 
medische behandelingen zou gemakkelijker 
omzeild kunnen worden. Paul van den Berg 
tenslotte blikte in wat minder wijde 
perspektieven in het eerste deel van zijn inleiding 
en beklemtoonde dat er ook vanuit de bestaande 
strukturen aan radikale veranderingen zou 
kunnen worden gewerkt, Uit de plenaire 
rapportage uit de homogene groepen (onderwijs
mensen bij elkaar, idem gezondheidszorg en 
welzijn) en de heterogene groepen (mensen uit 
de drie sektoren dooreen) kwam een baaierd van 
problemen en suggesties naar voren.
Die zullen worden verwerkt in een verslag van de 
diskussiedag dat dit najaar verschijnt.
Eén opmerking willen we hier uit lichten: en 
spreekster merkte op dat we de hele dag gepraat 
hadden over het welzijn van de mensen waarvoor 
we werken. Maar wel zonder hen. Of dat we dat 
goed in gedachten wilden houden.

Bij de voorbereidingen van het vervolg - dat 
zeker komt - zal dat aan de orde komen.

HERMAN VAN NOORDENBURG
HEIN RAAT

Het verslag van de diskussiedag over de verzorgingsstaat 
van 10 oktober is te bestellen door f3,50 over te maken 
op postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met 
vermelding ‘verslag verzorgingsstaat’. Het verslag 
ontvangt u dan vóór 1 december.

VERZORGINGSSTAAT
De zachte sektor in de PSP roert zich.
Zo’n honderd PSP(st)ers diskussieerden op 10 oktober in de Utrechtse 
Kargadoor over hun problemen met de verzorgingsstaat*! Mensen uit de 
sferen van gezondheiszorg, onderwijs en welzijnswerk bogen zich over de 
radikale kritiek van o.m. Hans Achterhuis op de kollektieve voorzieningen in 
de kwartaire sektor. Die kritiek komt erop neer dat hij - en anderen met hem 
- vindt, dat het hele stelsel van voorzieningen dat bedoeld is om mensen te 
helpen, te vaak het tegengestelde effekt heeft. De afhankelijke, onmondige 
positie waarin scholieren, welzijnskliënten en patiënten verkeren brengt dat 
met zich mee. De deskundige werker - leerkracht, arts, welzijnswerker - zegt 
wat goed is. Hun overheersende positie in het systeem van de loonafhanke
lijke produktie van “welzijn” brengt dat met zich mee.



BERICHTEN I

WERKBEZOEKEN VAN
PSP TWEEDE KAMER FR AKTÏE

De PSP-fraktie in de Tweede Kamer is na de ver
kiezingen van 1 naar 3 kamerleden uitgebreid. 
Dat biedt de mogelijkheid tot het verzetten van 
meer parlementair werk. Maar dat niet alleen. 
De fraktie heeft nu ook gelegenheid om buiten 
het parlement om aktief te zijn. Bijvoorbeeld 
door het afleggen van (meerdaagse) werkbe
zoeken aan provincies en regio’s. De fraktie wil 
dat graag doen. Daarbij staat de fraktie voor 
ogen, dat in principe twee van de drie kamer
leden aan zo’n werkbezoek deelnemen. Zo
nodig zullen fraktiemedewerkers(-sters) mee
komen.
De fraktie verzoekt dan ook aan PSP-afdelingen, 
die zo’n werkbezoek willen organiseren, kon takt 
op te nemen met de fraktie. De fraktie zal dan 
in overleg met de organiserende afdeling(en) 
konkrete afspraken maken.
Aangeraden wordt, om teleurstellingen te 
voorkomen, zeker maanden van te voren kon- 
takt met de fraktie op te nemen.

INDIANEN

De Werkgroep Indianen Projekt (WIP) - organi
sator van het 4e Russell Tribunaal - heeft nieuwe 
plannen. Daarom zoeken zij een penningmeester 
(m/v) en een boekhoudkundige medewerker 
(m/v). Dit onbetaalde werk kost per taak onge
veer één dagdeel per week.
Nadere inlichtingen bij Niek (tel.: 020- 260108), 
Fons (tel.: 020 - 766242), Ben (tel.: 020 - 
923063) of bij WIP, Postbus 51322, Amsterdam.

TENTOONSTELLING “VROUWEN VERZET” 
17 oktober - 16 november 1981

De tentoonstelling “Vrouwen verzet” is op 8 
maart 1980 ter gelegenheid van de 
Internationale Vrouwendag in Amsterdam bij 
het Februari Kollektief van start gegaan en is 
daarna als reizende tentoonstelling door 
Nederland getrokken. We hebben geprobeerd 
vele kanten van wat vrouwenstrijd inhouden kan 
te laten zien. Wij, de vrouwen kunstenaressen, 
willen onze kunst en onze strijd bundelen. 
Daarmee een ideaal vrouwbeeld omverstotend en 
strijdbaar naar voren tredend.

We hopen daarin ook andere mensen te bereiken 
dan de mensen die toch al naar galeries en musea 
gaan. Ons streven is steeds geweest om met onze 
tentoonstelling op die plaatsen te zijn waar ook 
mannen-publiek welkom is. Wij vinden het van 
groot belang dat vrouwenstrijd zichtbaar is voor 
iedereen.

tentoonstelling “VROUWEN VERZET” 
boekhandel De Rooie Rat,
Oudegracht 65,
3511 AD Utrecht.
030-31 71 89.
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Hilversum 2

18.20 tot 18.30 uur.

DEMONSTRATIE

A M S T £ R P A M j2 1  NoVeMBER 
P A M ,  1 3  UUR,

>
G e e n  n ie u w e
KERNW APENS  

E U R O P A

ORANJE NASSAULAAN 51, 1075 AK AMSTERDAM
r.iR O  RSfi? T N V ORGANISATIECOMITÉ 21 NOV.. AMSTERDAM

MUNITIEDEPOT

“De eieren zijn gebroken, maar nog niet 
gebakken, we hebben er aan geroken ”,

Dit was de konklusie van de liberale 
gedeputeerde T.E. Willems aan het einde van de 
“diskussie” tussen de kommissie voor 
ruimtelijke ordening en rekreatie en 
Gedeputeerde Staten van Drenthe. Dat het 
hierbij ging om rotte eieren, vermeldde hij niet. 
Stap voor stap maken G.S. van Drenthe 
duidelijk, bezig te zijn het bestuursprogramma 
naast zich neer te leggen. Het bestuurs- 
programma dat ze zelf hebben samengesteld en 
waarin duidelijk staat dat verdere uitbreiding van 
militaire objekten in Drenthe verwerpelijk is en 
nooit de instemming van G.S. zal hebben. Een 
onsmakelijke vertoning.
Even onsmakelijk als de voorlichtingsavond die 
B en W van Coevorden hadden georganiseerd j.1. 
maandag 5 oktober. Nadat meester Hoekzema, 
met methodes die doen denken aan het oude 
regentschap terzijde gestaan door 6 beroeps
militairen, de menigte had toegesproken, was er 
even tijd om een “diskussie” aan te gaan. 
Achteraf is duidelijk geworden waarom deze 
“diskussie”tijd zeer kort gehouden werd. De 
defensie-voorlichters kwamen namelijk niet 
verder dan het houden van een praatje over hoe 
veilig zo’n depot is en dat de bevolking zich echt 
geen zorgen hoeft te maken. Aan het 
beantwoorden van een aantal inhoudelijke 
vragen kwamen de heren niet toe. Meester 
Hoekzema had dit dóór, en konkludeerde dat er 
té technische vragen werden gesteld. Vroegtijdig 
sloot de avond, hoewel deze vragen niet 
beantwoord werden.

G.S. zitten met de gebakken eieren, de bevolking 
met de gebakken peren.

PSP Emmen 
PSP Coevorden
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FORUM

In het kader van Studium Generale van de 
Landbouwhogeschool Wageningen, samen met 
de Vereniging Dienstweigeraars, vindt op 5 
november een forum van Tweede Kamerleden 
plaats, over de onderwerpen ‘defensie-uitgaven’ 
en ‘parlementaire kontrole op de wapenexport’. 
Voor de PSP neemt Fred van der Spek aan de 
diskussie deel. Plaats: Hotel de Wereld,
Gen. Foulkesweg 1, Wageningen, In dezelfde 
serie op 10 november het onderwerp ‘de (on-) 
mogelijkheid van omschakeling van militaire 
naar vredesproduktie'. De avonden duren van 8 
uur tot ongeveer half elf. Een leesmapje is aldaar 
verkrijgbaar. Inlichtingen: Hanco de Baas 
(08370-22326) of Fred Mutsaers (08370-10927)

KINDEREN TEGEN KERNWAPENS

Onder het motto “kinderen vechten mee voor de 
vrede” gaat Kindervuist aktief meedoen aan de 
landelijke demonstratie tegen kernwapens, die 
op 21 november in Amsterdam zal plaatsvinden. 
Vanuit allerlei plaatsen zullen grote groepen 
kinderen naar Amsterdam trekken.
Wij kinderen willen ook oud kunnen worden. 
Wij willen later niet met de troep zitten. 
Daarom hebben wij ook de hollanditis gekregen. 
Wij roepen alle kinderen op om mee te komen 
naar Amsterdam. De plaatselijke groepen zullen 
voor groepsvervoer met begeleiding zorgen. 
Wij weten dat niet alle kinderen kunnen komen. 
Daarom zal binnenkort ook een brievenaktie 
gestart worden, zodat zoveel mogelijk kinderen 
hun stem kunnen laten horen.
Opgave en inlichtingen: Kindervuist

Postbus 255 
3940 AG DOORN

Een nieuwe uitgave van het Weten
schappelijk Buro van de PSP en de 
SVAG. Verkrijgbaar in de linkse 
boekhandel of door overmaken van 
f10,60 (incl. porto) op giro 194240 
t.n.v, PSP Amsterdam, onder ver
melding van ban-de-bom.
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bevrijding
Het kongres van de PSP heeft mij op 31 oktober 
als nieuwe hoofdredakteur gekozen. Ik ben blij 
met de funktie en niet het in mij gestelde 
vertrouwen.
Enkele maanden geleden is binnen de redaktie 
een diskussie op gang gekomen over de inhoud 
en vorm van Bevrijding. We vonden, dat Bevrij
ding, als partijblad, een wat koel en afstandelijk 
orgaan was geworden. Het was ons veel waard 
de kwaliteit van de artikelen te handhaven en 
waar mogelijk, te verbeteren. Maar we vonden 
ook, dat de kwaliteit niet in de plaats mag 
komen van politieke gedrevenheid en betrok
kenheid. Kwaliteit en politeke stellingname 
moeten juist hand in hand gaan.
Dat betekent, dat er meer aandacht zal zijn 
voor de strijd voor pacifisme, socialisme en 
feminisme, zoals mensen, die in hun huis, op 
hun werkplek, hun buurt en regio, in demonstra
ties en manifestaties voeren. Voorop staat het 
informeren en analyseren van die strijd. 
Bevrijding, als partijblad van de PSP, is geen 
vrijblijvend links orgaan, maar een blad dat bij
draagt tot een informatief gedegen en persoon
lijk aktieve opstelling van zijn lezers.
Het betekent journalistiek van binnenuit, omdat 
we ons als redaktieleden en als PSP-ers deel 
van de bewegingen voor feminisme, socialisme 
en pacifisme weten.
Bevrijding, als landelijk blad met 12.000 geabon- 
neerden, moet in staat zijn plaatselijke en regio
nale, binnenlandse en buitenlandse gebeurte
nissen zodanig weer te geven, dat niet direkt 
betrokkenen uit die gebeurtenissen ook lering 
trekken. Lering, zowel uit tegenslagen en ver
keerde akties, als uit overwinningen en goede

21 november
GEEN NIEUWE KERNWAPENS IN EUROPA 
NIET IN NEDERLAND, NOCH IN ENIG 
ANDER LAND

De jaren '80 kunnen van beslissende betekenis 
zijn voor de toekomst van de mensheid. De 
atomaire dreiging neemt toe, in Europa en elders 
op de wereld. NAVO en Warschaupact gaan 
voorop in het opeenstapelen van de meest 
vernietigende wapens. Zij zijn in staat de wereld 
vele keren totaal te vernietigen. De moderni
sering van de nucleaire middenlange afstands- 
raketten in beide militaire blokken, voegt 
hieraan een volgende en ingrijpende stap toe. 
Ook de beslissing van de Amerikaanse regering 
om de neutronenbom in produktie te nemen 
vergroot het gevaar van een kernoorlog in 
Europa.

Daar tegenover staat echter een groeiend verzet. 
De vredesbewegingen in met name West-Europa 
groeien en winnen zienderogen aan invloed. Zij 
streven naar een nieuw veiligheidsbeleid en 
verlangen van hun regering en parlement dat 
deze met eigen initiatieven komen om aan een 
echte ontspanningspolitiek vorm te geven. 
Een meerzijdig en veelomvattend ontwapenings- 
proces moet op gang komen, waarbinnen een 
kernwapenvrij Europa een belangrijke stap is.

akties. Zo wil Bevrijding bundelen, wat verspreid 
en elders plaats vindt om ons allen te stimuleren 
in onze politieke strijd.
In de lay-out van Bevrijding, als technisch- 
artistiek produkt, zullen over enkele maanden 
wijzigingen aangebracht worden. We hopen 
daarmee, dat de vorm van het blad op eigen 
wijze uitdrukking geeft aan de hierboven ont
vouwde ideeén. We willen ook, dat deze nieuwe 
lay-out van dienst is bij de kolportage van 
Bevrijding.
In de samenstelling en het funktioneren van de 
redaktie zullen zich wijzigingen voordoen. 
Enkele redaktieleden, onder wie oud-hoofd- 
redakteur Rudi Boon, die vier jaar lang Bevrij
ding met politieke fijngevoeligheid en journa
listieke bekwaamheid geleid heeft, zullen de 
redaktie verlaten. Namens alle redaktieleden, 
die blijven en als nieuwe hoofdredakteur dank ik 
hen voor de energie, die ze de afgelopen jaren 
in Bevrijding gestopt hebben.
Over twee maanden, tegen de tijd dat de PSP 
25 jaar bestaat, hopen we de lezers te kunnen 
meedelen, welke veranderingen in opzet, redaktic- 
samenstelling en vorm van Bevrijding zich voor
gedaan hebben.
Welke wijzigingen dan ook plaats zullen vinden, 
bij het leiden van Bevrijding de komende twee 
jaar staat me één doel voor ogen: dat Bevrijding 
een effektief middel is bij de bevrijding van al 
die knellende banden, die verhinderen dat we 
meer mens in een mens-gerichte maatschappij 
kunnen worden.

Onderstaand organisatiecomité, gesteund door 
vele vredesbewegingen uit andere NAVO-landen. 
roept U op voor een grote demonstratie in 
Amsterdam op

21 NOVEMBER 1981

Wij willen geen nieuwe kernwapens in Europa; 
niet in Nederland, noch in enig ander land. 
Wij willen dat de regering terugkomt op haar 
instemming met het NAVO-besluit van 12 
december '79 over de modernisering van de 
kernbewapening in West-Europa.

Wij willen dat de regering haar NAVO-partners 
verzoekt het besluit van 12 december '79 in 
heroverweging te nemen.

Wij zijn allen geroepen ons met moed, fantasie 
en kracht tegen de dreigende ontwikkelingen 
te verdedigen en alternatieven voor de huidige 
militair-strategische politiek te ontwikkelen. 
Sluit u aan bij de demonstratie van 21 novembei 
1981!

Organisatiecomité:
IKV, Pax Christi, Stop de N-Bom, Vrouwen 
voor Vrede, Vrouwen tegen kernwapens, 
Platform van Radicale Vredesgroepen, PvdA, 
D’66 , PSP, PPR, CPN en VVDM.
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BR A M  v.d. LEK:

Wij
hebben
Hollanditis
Op zaterdag 31 oktober vond het najaarskongres 
’81 van de PSP plaats in hetzelfde gebouw waar bijna 
vijfentwintig jaar geleden de partij werd opgericht: 
Krasnapolsky, aan de Dam in Amsterdam.
Een huishoudelijk kongres, met als hoofdmoot van de 
agenda de behandeling van de beleidsverslagen van het 
Partijbestuur, de Kamerfraktie en de verschillende 
partijstichtingen. Daarnaast de verkiezing van een 
nieuw Partijbestuur en andere funktionarissen voor de 
komende twee jaar.
Met bijna algemene stemmen werd Bram van der Lek 
gekozen tot Voorzitter, als vervanger van de afscheid 
nemende Lambert Meertens. 'i

Meertens opende het kongres met een toespraak 
waarin hij. naast een kommentaar op de huidige 
politieke situatie, terug keek naar het moment, 
waarop hij zes jaar geleden werd gekozen tot 
algemeen voorzitter: “Toen ik. op het kongres in 
Tilburg, in het partijbestuur werd gekozen had 
ik liet gevoel dat de PSP bezig was te stranden, 
haar funktie te verliezen als politiek alternatief, 
als organisatie waardoor mensen samen, beter 
dan ieder op zich, zich kunnen inzetten voor de 
strijd voor socialisme en ontwapening. De jaren 
daarvoor had ik niet anders mcegemaakt dan een

W 1

partij die het te druk had met het uitvechten van 
wat de juiste lijn zou moeten zijn, om nog tijd 
over te houden voor de maatschappelijke strijd 
zelf. Zoals alle mensen misschien wel, maar in 
ieder geval socialisten en pacifisten, kunnen 
dromen van een wereld waarin uitbuiting en 
onderdrukking zijn opgeheven, zo droomde ik 
van een PSP waarin mensen samen werken, met 
alle verschillen in politieke inzichten die er juist 
in een levende partij bestaan. Met daarbij het 
besef te strijden voor een gemeenschappelijk 
doel en met de bereidheid neit elkaar te 
verketteren, maar te zoeken naar een basis 
waarop we met elkaar aan de slag kunnen. Als ik 
nu kan vaststellen dat ik, vanuit mijn funktie er 
een steentje aan heb kunnen bijdragen dat die 
droom niet alleen een droom bleef, dat de PSP 
van vandaag springlevend is, dat wij in 
toenemende mate een politieke faktor van 
belang zijn, dan vervult mij dat met 
dankbaarheid1'.

Bram van der Lek begon zijn rede, vlak na zijn

verkiezing tot voorzitter voor de komende twee 
jaar, met de kon sta tering dat wij in een uiterst 
gevaarlijke en beslissende periode in de 
geschiedenis leven: “In de bijna 25 jaar dat de 
PSP nu bestaat en dat ik in en met de partij aktic 
heb gevoerd is er veel veranderd. Enerzijds zijn 
de gevaren waar wij tegen streden alleen nog 
maar groter geworden. De waanzinnige wapen
wedloop, de macht en de chaos van het 
kapitalisme, de kloof tussen arm en rijk, 
kruitvaten en brandhaarden overal in de wereld, 
zieke oplossingen voor de zoveelste 
kapitalistische krisis. De macht van de 
dolgedraaide technokraten lijkt groter dan ooit. 
Maar aan de andere kant ontwikkelen zich de 
tegenkrachten. Na de eerste golf in de zestiger 
jaren zien we nu een snelle verbreding èn 
verdieping: de mensen nemen het niet meer. Zij 
komen in verzet tegen milieu verpesting, tegen 
de absurde schaalvergroting van een dolgedraaid 
kapitalisme, tegen de kernenergie en tegen het 
gok-spel van de bewapening. De verslaafden aan 
de macht proberen die beweging te kleineren: 
“domme, bange mensen, die niet begrijpen waar 
het om gaat11; zij proberen de beweging in 
diskrediet te brengen: “domme, misleide 
mensen, die zelf niet weten dat ze worden 
betaald door Moskou.”
De kwestie is dat deze machthebbers - in Oost en 
in West - niet willen aanvaarden dat al die 
miljoenen zelf zouden kunnen denken. De 
dames en heren machthebbers zijn bang. Zij 
doen het in hun broek. Want er waart inderdaad 
een spook door de wereld: het spook van de 
demokratie, het spook van het gezonde verstand.

Bram van der Lek, de nieuwe voorzitter

fo to  Hans Aarsman

Miljoenen mensen zeggen vandaag: urg niet de 
wape/ts. geef' ons eerst maar eens vrijfieid en 
demokratie, dan zullen uv die zelf wel 
verdedigen" .
Van der Lek wees vervolgens op de zware 
verantwoordelijkheid die de PSP als onderdeel 
van een brede internationale tegenbeweging 
heeft voor het zoeken naar en het vinden van 
kreatieve antwoorden en alternatieven op de 
huidige situatie. Van der Lek: Laten we tonen 
dat we tegen die verantwoordelijkheid 
opgewassen zijn. Ik denk dat er redenen zijn 
om daarin vertrouwen te hebben. De partij is de 
afgelopen jaren sterker geworden. We hebben de 
familieruzies en de richtingenstrijd achter ons 
gelaten. Een stabiel ledenbestand groeit snel naar 
de 10.000. Scholing en vorming worden 
professioneler. Drie jaar Soeialistiseh Perspektief 
heeft ons theoretisch denken verdiept. Een goed 
funktionerend Wetenschappelijk Buro levert in 
toenemende mate bruikbare politieke 
denkbeelden. Wij hebben onze vaste kontakten 
met de anti-kernenergie beweging, met de 
vredesbeweging, de milieubeweging, de vrouwen- 
strijd, de strijd tegen repressie en onderdrukking, 
de strijd voor demokratisering en met de vak
beweging. Steeds meer afdelingen zijn aktief en 
staan met beide benen in de dagelijkse werkelijk
heid. Een te rooskleurig beel? Misschien. Maar 
geen verkeerd beeld. Natuurlijk had het veel 
beter gekund en het zal ook beter moeten. Maar
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de PSP heeft meer invloed gehad op het 
politieke gebeuren dan velen willen toegeven. 
Wij hebben de wijsheid niet in pacht, maar de 
PSP staat midden in sociale strijd".
Tenslotte ging Bram van der Lek in op de grote 
anti-kernwapcndemonstratie van 21 november in 
Amsterdam: "De demonstratie richt zich 
natuurlijk tegen kernwapens in West èn Oost. 
Maar dat mag niet worden uitgelegd op de 
oppervlakkige manier zoals de heer 1 'an der 
Stoel van de PvdA dat deed. Zo van: daar 
kunnen wc wel aan mee doen, want wij zijn ook 
tegen kernwapens in West en in Oost. Alsof dat 
wat nieuws zou zijn. Natuurlijk is de vredes
beweging tegen kernwapens overal ter wereld. 
Dat was de Ban de Bom -beweging, dat is de PSP, 
dat zijn allen die in Amsterdam zullen komen 
demonstreren. Maar doen, als PvdA en D'66 , als
of je daar mi wel aan kunt meedoen maar 
vroeger niet. dat is oplichterij” .

JONGEREN

Tijdens de afgelopen vijfentwintig jaar zullen 
weinig kongressen zo relatief rustig verlopen zijn 
als de vergadering van 31 oktober '81. Eén van 
de onderwerpen die voor wat opwinding zorgde 
was de verkiezing van een nieuwe hoofd- 
redakteur van 'Bevrijding'. Rudi Boon nam, na 
een vierjarig hoofdredakteurschap, afscheid. Er 
waren twee kandidaten gesteld voor deze funktie 
in het Partijbestuur. Voor alle andere funktics in 
het hoofdbestuur van de partij waren geen tegen
kandidaten gesteld. Uiteindelijk verkoos het 
Kongres Chris ffuindcr (medewerker van de 
Tweede Kamer-fraktie van de PSP) boven de 
andere kandidaat, Erik Meijer, die hierdoor niet 
in het nieuwe partij-bestuur terugkeert.
Een ander"onderwerp dat de gemoederen bezig 
hield was de behandeling van het beleidsverslag 
van de PSP-jongeren sekretaris Benjamin van 
(kevel . Het Jongerenkongres van juli '81 besloot 
bij hun beleid de nadruk te leggen op die 
bewegingen en aktiegroepen die vanwege hun 
doelstellingen en wijze van aktievoeren door de 
overheid gekriniinaliseerd worden. Benjamin van 
Crevel stelde in zijn beleidsverslag hierover: "Dit 
betekent een duidelijke keuze voor groepen die 
buiten de politieke marges van dit systeem 
vallen. Dit betekent onder andere dat eventueel 
gebruik van geweld bij aktievoeren geen 
aanleiding meer kan zijn voor de PSP-jongeren 
om zich van die akties te distantiëren".
Een aantal kongresgang(st|ers trok hieruit de 
konklusie dat de PSP-jongeren met deze 
uitspraak zich teveel verwijderde van de partij 
door minder waarde te hechten aan de 
principiële geweldloosheid. Eén spreker vroeg 
zich zelfs af of de Jongeren nog wel bij de PSP 
thuis hoorden. Van Crevel stelde namens de 
jongerengroepen nadrukkelijk met de PSP 
verbonden te willen blijven.

Andere sprekers en spreeksters wezen er op dat 
de PSP-jongeren waarschijnlijk nog de enige 
jongeren-organisatie van een politieke partij is 
waar de meer extreem bui ten-parlementaire 
aktievoerders zich toe aangetrokken voelen. 
Kritiek was er ook op de grote schulden die de 
Jongeren hadden gemaakt en op de partij- 
gebouwbezetting van april j.L, gehouden door 
een aantal PSP-jongerenleden naar aanleiding van 
de gang van zaken rond de uitgave van een

Lambert Meertens, de scheidende voorzitter

!-oto /lans Aarsman

jongcrenfolder door het partijbestuur voor de 
Tweede Kamer verkiezingen van dit jaar. Een 
motie waarin afkeuring van de bezetting werd 
uitgesproken werd ingetrokken. Een tweede 
motie, waarin stond dat de oorspronkelijke 
oriëntatie van de PSP-jongeren op jongeren
huisvesting, jeugdwerkloosheid en de rechten

* *

Het Partijbestuur van de PSP zoals gekozen tijdens het 
Kongres van 31 oktober 1981 ziét er als volgt uit:

Voorzitter
Politiek vice-voorzitter 
Organisatorisch vice-voorzitter 
Algemeen secretaris 
Algemeen penningmeester 
2e secretaris/penningmeester 
3e secretaris/penningmeester 
Propagandist
Aktiekoördinatie
Parlementair werk 
Schoüngssecretaris 
Hoofdre dak leur Bevrijding 
Voorzitter Radio/Televisie Cie
P o l i t i e k  s e c r e t a r i s s e n :

buitenland
onderwijs

milieu/technologie
gezondheidszorg
vredesvraagstukken
justitie/politie
volkshuisvesting
secretaris extern

Bram van der Lek 
Alex ander de Roo 
Paulus de Wilt 
Huup Dassen 
Pier re Puts 
Rob Lange 
Siep Moerman 
Frans Janssen 
Jan Muytjens 
Luuk Witsenhuysen 
Harry Witte 
Chris Huinder 
Theo Engelen

Jos Uitenbogaard 
Herman van 
Noordenburg 
John Hontelez 
Hein Raat 
Gied ten Berge 
Paul Speet 
Tom Pitstra 
Bonne Wisman

Niet opgevuld zijn de funkties secretaris jongerenwerk, 
politiek secretaris sociaal-ekonomisch en politiek 
secretaris welzijn.

van minderjarigen niet mocht komen te vervallen 
vervallen, haalde «een meerderheid. Het belcids- 
verslag van Van Crevel werd uiteindelijk goed- 
gekeurd.

RESOLUTIES

Het Kongres nam zoals gewoonlijk een aantal 
resoluties over aktuele politieke en 
maatschappelijke ontwikkelingen aan. Het sprak 
zich in een resolutie uit tegen het gewelddadige 
optreden van huiseigenaren met hun knok
ploegen en eiste dat hier strafrechtelijk tegen 
wordt opgetreden. Ook het woonreeht van 
krakers en kraaksters moet door de overheid 
worden beschermd. Dit woonrecht is 
geschonden in het geval van de Amsterdamse 
Lucky Luyk (een kraakpand aan de Jan Luykcn- 
straat) waarbij de politic door niet in te grijpen 
duidelijk partij heeft gekozen voor de eigenaar 
en tegen de oorspronkelijke bewoners, die door 
de knokploeg er uit werden geslagen. Ook werd 
een resolutie aangenomen waarin de politieke 
ontwikkelingen in Iran werden afgekcurd en met 
name de gewelddadige onderdrukking van 
oppositionele groeperingen dan wel minder
heden, zoals bijvoorbeeld homoseksuelen. Het 
Partijbestuur werd opgedragen deze afkeuring 
onder de aandacht te brengen van de 
Ambassadeur van Iran in ons land en van de 
Nederlandse regering met het verzoek een soort
gelijke uitspraak te doen.
Verder stuurde het Kongres een solidariteits- 
telegram naar de manifestatie, in Nijmegen, 
tegen VS-intervcntie in Midden Amerika en 
betreurde het dat zij niet aanwezig kon zijn in 
Utrecht om aktie te voeren tegen een bijeen
komst van het Oud Strijders Legioen (OSL). 
Bovendien werd een solidariteitsverklaring 
gezonden aan het personeel van Philips Data 
Systems in Den Haag.

* / t  •

PARTIJBESTUUR

Door het niet beschikbaar zijn van een aantal 
lang-zittende leden van liet Partijbestuur is 
dit nogal ingrijpend gewijzigd. Afgezien van de 
nieuwe algemene voorzitter werd Henk Hoogen 
als algemeen secretaris vervangen door Huup 
Dassen. Henk Hoogen heeft de slopende funktie 
van secretaris bijna tien jaar vervuld en draagt 
zijn werk nu aan een veel jongere opvolger over. 
Henk Hoogen blijft (natuurlijk) akticf op 
landelijk nivo: het Kongres koos als één van de 
leden van het bestuur van het Wetenschappelijk 
Buro. Verder namen als part ij bestuursleden 
afscheid Rudi Boon. Wim Comhrink, And ree van 
Bs, Brik Meijer, Rob Stc'mbuch en dab Toby. 
Bonne Wisman keert niet in zijn oude funktie 
van algemeen penningmeester terug, maar in de 
nieuwe funktie van sekretaris van de sektie 
extern van het bestuur (een gedeelte van het 
bestuur waarin de politiek secretarissen zitting 
hebben). Een Partijbestuur met oude en vele 
nieuwe gezichten, die de slotwoorden van de 
rede van de nieuwe voorzitter Van der Lek 
zullen helpen invullen: "Inderdaad: wij zijn van 
de PSP, wij zijn van Klein Links en wij hebben 
de Hollanditis. Aangenaam, U zult nog van ons 
horen".

CORA MULDER 
ROEL SANDVOORT



november

Nederlandse demonstranten in Bonn op 10 oktober f oto Biet den Blanken

De d em o n stra tie  van 21 n o v em b er  in A m sterd am  b e lo o f t  op voorh an d  een  
in d ru k w ek k en d  su k ses te  w o rd en . B o n n , B ru ssel, Parijs, R om e L o n d en , 
A m sterdam : de E u ro p ese  v red esb ew eg in g  is u itg eg ro e id  to t  een  m iljo en en 
b ew eg in g , w aarvan d e w o r te ls  z ich  d o o r  bijna a lle  land en  van E uropa  
k ron k elen . G aat h e t  h ier o m  een  n ieu w e  o n tw ik k e lin g , o f  zijn w e er g etu ig e  
van dat n ieu w e  lo te n  u it  o u d e  w o rte ls  sch ie ten ?
In de m eeste  la n d en  is m éér c o n t in u ïte it  in  de o n tw ik k e lin g  d ie  de  
vred esb ew eg in g  th an s d o o rm a a k t, dan de verded igers van de sta tu s-q u o  
zu llen  w illen  to e g e v e n . N ieu w  is a lleen  de m a ssa lite it en  h et fe it  dat overal 
tegelijkertijd  h e t streven  naar vrede en  o n a fh a n k e lijk h e id  zich  m a n ifesteert.

In Spanje gaat de bevolking massaal de straat op. 
om de rechtse regering te weerhonden Spanje 
lid te maken van de NAVO. Schone handen 
politiek? Links Spanje weet uit bittere ervaring 
dat de toekomst van Europa al eerder in eigen 
land op het spel heeft gestaan. Een Spaans 
lidmaatschap van de NAVO zou meer dan ooit 
bijzonder gevaarlijke effekten kunnen krijgen 
in de rest van Europa. Stel je eens voor dat 
Finland of Joegoslavië ‘eventjes' lid zouden 
worden gemaakt van het Warschaupact.

Het Griekse volk kiest PASOK aan de macht. 
Papandreon kondigt onmiddellijk stappen aan 
die moeten leiden tot een kernwapenvrije zone 
op de Balkan. Zowel de Westerse interventie 
in de burgeroorlog, als de generaalscoup van 
1967 (die met steun van de CIA werd uitgevoerd) 
heeft de Grieken geleerd op je hoede te zijn 
voor machtige militaire ‘vrienden'. Papandreou 
beseft dat Griekenland alleen veilig uit de NAVO 
kan worden geloosd als het land in een ontspan- 
ningszone komt te liggen, die het zelf moet 
helpen oprichten.

Hoewel nog afgesneden van de uitvoerende 
politieke macht, manifesteert het Poolse volk 
dag in dag uit dat bevrijding niet uit de loop

van een geweer hoeft te komen.
Het was de Poolse minister Rapticki die in de 
vijftiger jaren het plan lanceerde om alle kern
wapens uit centraal-Europa weg te halen. 
Rapacki moet zich gerealiseerd hebben, dat 
na eeuwenlange Duitse of Russische overheersing 
in zijn land, een brede ontspanningszone waar 
Polen zelf deel van uit zou maken, de beste kans 
voor zelfstandigheid zou scheppen.
Wordt het niet tijd dat de Westeuropese vredes
bewegingen thans ‘Solidariteit' uitnodfgen tot 
een alternatief bondgenootschap? Al was het 
alleen maar om aan beide kanten verschoond 
te blijven van ‘anti-kommunistische’ of ‘pro- 
Moskou’ etiketten.

De konservatieve Noorse regering durft niet in te 
gaan tegen tweederde van de Noorse publieke 
opinie die niets van nieuwe kernwapens wil 
weten en steun geeft aan de Noorse vredes
beweging die pleit voor een kernwapenvrije 
zone voor heel Skandinavië (tot en niet delen 
van de Russische regio).
De Noorse en Deense vredesbewegingen strijden 
vanuit een duidelijke anti-kernwapentraditie. 
Het was Noorwegen dat aan het begin van de 
zestiger jaren voor de hele NAVO het licht op 
rood zette, toen Amerika voor het eerst pro

beerde middenlange afstandsraketten in West- 
Europa te plaatsen. Het was eveneens Noorwegen 
dat kernwapenopslag in de Skandinavische 
NAVO-landen tegenhield.

De Duitsers torsen van alle Europeanen wellicht 
de moeilijkste vracht geschiedenis mee. Tegen
standers van de vredesbeweging proberen daar 
misbruik van te maken door bijvoorbeeld 
de partijdagen van de nazi’s te vergelijken met 
de vredesdemonstratie in Bonn. Willy Brandt 
heeft dergelijke insinuaties goed weerlegd 
toen hij in de Bondsdag opmerkte dat hij in zijn 
leven ‘etwas seldimmeres’ (iets ergers) mee
gemaakt had dan jonge mensen die demon
streren voor vrede en ontwapening.
In Bonn was merkbaar hoezeer het Duitse 
verleden een stempel drukt op de vredesbewe
ging. Grieken of Polen zwaaien bijvoorbeeld 
heel wat gemakkelijker met hun vlag om zich
van buitenlandse overheersende machten te 
distanciëren. Durven wij nuchtere ‘Hollanditis- 
lijders' desondanks ook solidair te zijn met 
het pacifistisch patriotisme in de Bondsrepubliek, 
dat ontwapening en neutralisering van centraal- 
Europa, net als in de jaren '50, ziet als een kans 
om de muren in Duitsland zelf te slechten?

De toenmalige voorman van de anti-kernwapen- 
be weging in Engeland, Bert rand Hussel l, deed 
in april 1 962 in een brief aan het Nederlandse 
volk het voorstel om zowel Nederland als 
Engeland te laten kiezen voor een politieke 
koers die onafhankelijk zou moeten zijn van 
Oost en West.
De Labourparty stelde zich in die tijd - zij het 
tijdelijk - op het standpunt van zelfstandige 
kernontwapening en deed voorstellen voor 
demilitarisatie en neutralisering van centraal- 
Europa.

VERVOLG OP PAGINA 6



MOBILISATIE ’81
E x-diensfp lichN gen t e g e n  k ern w ap en s
Op 21 november wordt er in Amsterdam een 
demonstratie gehouden tegen de invoering van 
48 nieuwe atoomraketten (zg. kruisraketten) 
waarover de tweede kamer in december een 
beslissing neemt. Aan deze demonstratie, waar
aan hopelijk tienduizenden mensen meedoen, 
wordt ook door soldaten in uniform deel
genomen. Onze groep, ‘Mobilisatie ’81' roept 
alle ex-dienstplichtigen op om in uniform of 
gevechtspak mee te demonstreren.

WAAROM DEMONSTREREN?

In december '79 hebben de NAVOTanden het 
besluit genomen om hun kernwapens te 
moderniseren om het hoofd te bieden aan de 
Russische dreiging (een overmacht aan tanks, en 
het in stelling brengen van SS20-raketten). In 
feite zijn de kruis- en Pershingraketten vanwege 
hun reikwijdte een nieuw type wapen waarmee 
de NAVO een nieuwe voorsprong op het Oost
blok probeert op te bouwen. De nieuwe raketten 
passen binnen de NAVO-strategie, waarin het als 
eerste gebruiken van kernwapens open wordt

PSP-UITGAVEN

Ban-de-bom
De beweging tegen kernwapens in de periode 
1960 tot 1969. Geschreven door Kerst Huisman. 
94 pagina's. Prijs f 8,50.

De visie van de PSP op oorlog en vrede 
Uitwerking van het programma van de PSP 
over dit thema. 40 pagina’s. Prijs f 3,-

Wapens o f  werk
Bewapening en werkgelegenheid. Bijdragen en 
diskussieverslag naar aanleiding van een studie
dag in december ‘80. 48 pagina’s. Prijs f 3,-.

.\:A VQ, 30 jaar lang steunpilaar van bet 
kapitalisme
De visie van de PSP op de NAVO. 48 pagina's. 
Prijs f3,-.

De bovenstaande brochures kunnen worden 
besteld door overmaking van het betreffende 
bedrag plus f2 ,1 0  verzendkosten op postgiro 
194240 t.n.v. PSP/Amsterdam met vermelding 
van de titel(s) van de gwenste brochres.

21 NOVEMBER

De Amsterdamse basisgroepen organiseren op 
zaterdag 21 november in aansluiting op de 
grote demonstratie een manifestatie in Paradiso. 
Optredens van popgroepen en muziektheater- 
groepen, film, fototentoonstelling, video, 
informatiestands en nog veel meer. De manifes
tatie begint om 17.00 uur en duurt tot 1.00 
uur ’s nachts. Toegang f 5,-.
Paradiso ligt aan de Weteringschans, vlakbij het 
Leidseplein. Nadere informatie: tel.:
020- 165168/850709.

gehouden en waarin er vanuit gegaan wordt dat 
een mogelijk nucleair konflikt tot Europa 
beperkt kan blijven. Het besluit van de regering 
Reagan om de neutronenbom in produktie te 
nemen, heeft hier alles mee te maken. Het is 
volstrekt duidelijk dat wij, burgers van Europa, 
van een dergelijke ontwikkeling het slachtoffer 
zullen worden. De gebeurtenissen van de laatste 
35 jaar maken duidelijk dat we van de grote 
politiek niets te verwachten hebben. 
Besprekingen om de kernwapens terug te 
dringen, hebben alleen maar nieuwe kernwapens 
opgeleverd. Om politici tqt een ander beleid te 
dwingen, hebben honderdduizenden West- 
Europeanen de laatste jaren gedemonstreerd. 
Een voorlopig resultaat is dat de nederlandse 
regering tot nog toe geen beslissing heeft 
genomen over het plaatsen van nieuwe atoom
raketten. Wij vinden dat niet voldoende. Geen 
uitstel maar afstel. Géén nieuwe kernwapens in 
Europa: niet in Nederland, noch in enig ander 
land.

WAAROM IN UNIFORM?

Gelukkig hebben wij de diensttijd achter de rug. 
Wij zijn weer burgers zoals dat heet. Dat neemt 
niet weg dat wij in tijd van krisis in een mum van 
tijd opgeroepen zullen worden. Wij zijn degenen 
die in een kernoorlog de kommando’s op 
moeten volgen van generaals die in bunkers 
zitten. Wij voelen er dan ook niets voor om ons 
te laten mobiliseren voor een dergelijke oorlog. 
Wij kunnen onszelf beter mobiliseren tegen de 
voortzetting van de kernwapenwedloop en tegen 
de dreiging van een atoomoorlog die alleen maar 
verliezers kent. Juist wij, de hoofdrolspelers in 
een kernoorlog, moeten laten zien dat wc het 
spel niet meespelen. Dit kunnen we het best

duidelijk maken door op 21 november in 
uniform of gevechtspak te demonstreren. 
Buiten het organiseren van de demonstratie 
wordt er binnen onze groep ook nog gepraat 
over een vervolg, want ook na 21 november 
willen wij doorgaan. Zo zijn er een aantal dienst
plichtigen die overwegen alsnog dienst te 
weigeren als Nederland over gaat tot 
modernisering van het kernwapentuig. Anderen 
zijn van mening dat je de legerleiding daarmee 
een dienst bewijst en vinden dat er andere 
vormen van verzet ontwikkeld moeten worden. 
Wilt u meer informatie over deze diskussie 
hebben, dan kunt u kontakt opnemen met ons 
Eontaktadres. Als u bij ons opgeeft dat u mee
loopt met de demonstratie, dan krijgt u ongeveer 
één week van te voren informatie over de 
preciese plaats van gedaanteverwisseling 
(omkleden dus), over de hoeveelheid soldaten 
die meedoen en nog eventuele andere belangrijke 
informatie.

I

kontaktadres: Ron den Harink
Nic. Beetsstraat 100'
1053 RR Amsterdam 
telefoon: 020 - 1 2 56 85 tussen 7 
en 8 uur ’s avonds 
giro: 472 87 71 
o.v.v. Mobilisatie '81

VER VOL G VA N  PA GINA 5

Thans is het weer de Britse anti-kernwapen- 
beweging, die haar aktieve diplomatie richt op 
bewegingen en politci in andere landen om het 
plan voor kernwapenvrije (ontspannings-)zones 
te verspreiden: in het Middenlandse Zeegebied, 
op de Balkan, in centraal-Europa, in Skandinavië. 
Het is wederom de Labourparty, die onder druk 
van een snel groeiende anti-kernwapenbeweging 
kiest voor verwijdering van kernwapens uit 
Engeland.

De groei van de Nederlandse vredesbeweging 
komt evenmin uit de lucht vallen. Er is geen IKV 
denkbaar zonder de pioniers van Kerk en Vrede 
en zonder het mondiale engagement dat zich 
in de loop van de zestiger jaren in belangrijke 
delen van de Nederlandse Kerken ontwikkeld 
heeft.
En een Partij van de Arbeid zou nooit van 
NAVO-vazal tot tegenstander van het raketten
besluit bekeerd zijn, zonder de blijvende onder
stroom van pacifisme en anti-militarisme in de 
Nederlandse arbeidersbeweging als totaliteit.
De PSP is daar door de jaren heen wél een per
manente exponent van gebleven.
Wie desondanks de verklaring voor de kracht

van de huidige Nederlandse vredesbeweging 
zoekt in de traditie van het kooplieden-neutra- 
lisme van vóór Wereldoorlog II, miskent de geest 
van internationale solidariteit en de gerichtheid 
op het banen van een ‘derde weg' dat de Neder
landse vredesbeweging steeds gekenmerkt heeft.

De vredesbeweging is een politieke kracht 
van de eerste orde geworden. Ze mag op een 
N AVO-konferentie geisoleerd zijn, met andere 
Europese vredesbewegingen is ze juist ver
bonden. Ze is bang voor een kernoorlog in 
Europa, maar vraagt niet om begrip van de 
kindse heren die die oorlog voorbereiden.
Ze is niet ‘anti-Amerikaans’, maar wel tegen de 
Amerikaanse politieke leiding, die luchthartig 
filosofeert over Europa als atoomslagveld 
voor de grootmachten.
Ze is evenmin anti-Russisch, maar wel tegen de 
nukleaire gijzeling door de Sovjet-Unie van 
West-Europa. De Europese vredesbeweging kiest 
vooral voor zichzelf: beangstigd door de domme 
kracht van de massavernietiging, maar gelovend 
in de eigen kracht van haar groeiende zelfbe
wustzijn en haar argumenten.

GIED TEN BERGE
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te verbreden. Zo werden er nieuwe akties 
gevoerd, werden er stukken geschreven in de 
plaatselijke pers en werd een openbare avond 
georganiseerd. De Leeuwarder Courant kreeg 
een ware hausse van ingezondens stukken over 
(en vooral tegen) atoomschuilkelders te ver
werken en de beoogde publieke diskussie was 
een feit.
Het Leeuwarder kollege van B&W deed evenwel 
aslof er niets aan de hand was en kwam een paar 
weken geleden ijskoud met het voorstel om de 
schuilkelder vooreen kleine 1/2 miljoen gulden 
te voorzien van 'meubilair*. Heel slinks had men 
het voorstel via een onbeduidend onderdeel 
van het laatste agendapunt door de gemeente
raad willen loodsen maar dat schoot 13 organi
saties waaronder wederom de PSP en de beide 
PvdA-afdelingen in het verkeerde keelgat.
Via een uitgebreide brief en intensief lobbv-

W

werk werden de verschillende raadsfrakties 
onder druk gezet.
Verscheidene aktievoerders waren 1 2 oktober, 
na liet voeren van een korte aktie, aanwezig op 
de publieke tribune waar ze konden konstateren 
dat het erom zou spannen of het voorstel 
net verworpen dan wel net aangenomen zou 
worden. Tot het eind toe was het de vraag of 
enkele twijfelende PvdA-ers, D’66 en een enkele 
CDA-er bereid waren het B&W-voorstel te ver
werpen.
In de tumultueus verlopende diskussie ging PAL- 
woordvoerdster (PSP-ster) Jopie van der Werf 
voornamelijk in op de samenhang tussen de 
aanleg van atoomschuilkelders en de Amerikaanse 
strategie van de 'beperkte' kernoorlog. Toen 
burgemeester Brandsma opmerkte dat de twee- 
en-een-half jaar geleden uitgegeven 3,1 miljoen 
voor de atoomschuilkelder als verloren kon 
worden beschouwd wanneer ook niet de zit-lig- 
kombinaties werden aangeschaft, klonk er een 
gul applaus op van de publieke tribune die ver
volgens ontruimd dreigde te worden. Ondanks 
dat alles kwam het toch tot een afwijzing.
Op één (wethouder) na stemde de hele PvdA- 
fraktie tegen en gingen D'66 en één CDA-er 
ook overstag. Samen met de stemmen van de 
PAL-fraktie een 19 tegen 16 meerderheid 
tegen de plannen van B&W en een duidelijke 
breuk met het tot dan toe gevoerde beleid 
op het gebied van de civiele verdediging in 
Leeuwarden.

De gemeenteraad van Leeuwarden heeft het B&W-voorstel om een atoom
schuilkelder in te richten met 140 zit- en legkombinaties met 19 tegen 
16 stemmen verworpen. Een zeer nipte uitslag, maar een groot sukses voor 
al diegenen die al 2 1/2 jaar aktievoeren tegen de Leeuwarder atoomschuil
kelder en tegen atoomschuilkelders in het algemeen.
Eind 1978 kwam het Leeuwarder kollege 
van B&W (met 3 PvdA- en 2 CDA-wethouders 
en een Pvd A-burgemeester) met het voorstel 
om een deel van de nieuwe parkeergarage 
in het centrum van de stad in te richten als 
openbare schuilgelegenheid. Met name de 
plaatselijke IKV-kern tekende hiertegen protest 
aan, maar in de gemeenteraadsvergadering 
in januari 1979 waren het alleen de fraktie van 
PAL (PSP, PPR en linkse ongebondenen) en 
twee PvdA-raadsleden. die tegen het voorstel 
stemden. De eerste openbare atoomschuil
kelder was daarmee weliswaar een feit, maar 
het verzet ging door. Op 21 november 1979 
werd de parkeergarage (atoomschuilkelder) 
officieel geopend, wat voor de aktiegroep 
'Leeuwarden Beeft' een goede gelegenheid was 
om de bezwaren tegen atoomschuilkelders

nogmaals naar voren te brengen. Hoewel de 
gevoerde blokkade-aktie uitliep op een behoor
lijke knokpartij, kwam de publieke diskussie 
over het nut van atoomschuilkelders wel op 
gang.
Die diskussie werd nog eens gestimuleerd, toen 
precies een jaar na de aktie de anti-atoomschuil- 
kelder-brochure 'De wereld graaft zich in' 
verscheen. De brochure werd geschreven door 
13 Leeuwarder organisaties, waaronder de 
PSP èn de beide PvdA-afdelingen in de stad. 
Daarmee werd het verzet tegen de atoomschuil
kelder sterk verbreed en kwam er zicht op 
een raadsmeerderheid tegen (in ieder geval 
nieuwe) atoomschuilkelders. Het inmiddels 
opgerichte plaatselijke anti-atoomschuilkelder- 
komitee besloot echter eerst nog te proberen 
de maatschappelijke basis van het protest

Het anti-atoomscluiilkekler-komitce heeft 
overigens al aangekondigd de strijd voort te 
zetten, met een pleidooi voor de definitieve 
ontmanteling van de atoomschuilkelder. Verder 
zal de strijd worden aangebonden tegen andere 
maatregelen op het terrein van de civiele verde
diging, zoals het feit dat doktoren verklaringen 
moeten ondertekenen waarin ze beloven 
medische hulp te willen verlenen in tijd van 
(atoom)oorlog en de plannen om het Rode 
Kruis en de brandweer op te zadelen met vol
strekt overbodige ex-BB-taken.
Het sukses in de Leeuwarder gemeenteraad 
toont aan hoezeer buitenparlementaire aktie 
(met goede parlementaire vertaling) kan leiden 
tot belangrijke resultaten. Het toont verder aan 
dat het door de gemeenteraden van Amsterdam 
en Spijkenisse geboden voorbeeld om protest 
aan te tekenen tegen het door het ministerie 
van Binnenlandse Zaken gevoerde civiele verde- 
digingsbeleid navolging kan krijgen.
Welke gemeente volgt nu?

PETER DE BOER
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GREETJE WITTE-RANG (IKV)

V re d e s b e w e g in g  is in te rn a tio n a a l
Op 10 oktober j.1. sprak Greetje Witte-Rang de 300.000 demonstranten in 
het Westduitse Bonn toe.
BEVRIJDING had een interview met haar over de belangrijkste elementen 
in haar toespraak, het doel van het IKV en de regeringskoalitie van CDA, 
D’66 en PvdA.
Wat waren de belangrijkste elementen in je 
toespraak?
Ik kon, gelukkig, in de eerste plaats konstateren 
dat de Hollandse ziekte erg besmettelijk is, 
gezien het aantal demonstranten. De vredes
beweging is een internationale realiteit ge
worden en dat is van belang, omdat we alleen 
samen iets kunnen bereiken.
Wel heeft ieder land een eigen bijdrage te leveren 
in de strijd tegen de atomaire bedreiging. 
West-Duitsland zou moeten werken aan een 
nieuwe Oost-politiek, niet alleen politiek, 
maar ook met maatregelen op het gebied van de 
ontwapening. Dat is zeker in deze tijd van een 
hernieuwde Koude Oorlog hard nodig.
De Engelse vredesbeweging zou zich sterk 
moeten maken om de eigen kernwapens af te 
schaffen. En in Xederland moeten we, nadat 
we als eerste kernwapens op onze bodem 
hebben geaksepteerd, ze ook als eerste weer 
afschaffen. Ieder land moet zijn eigen ontwape- 
ningsinitiatieven ontplooien en daarbij de 
vredesbeweging in andere landen ondersteunen. 
Daarom noem ik ook in mijn toespraak de 
andere geplande demonstraties in Rome, Brussel, 
Londen enzovoort. We streven samen naar 
een kernwapenvrij en echt veilig Europa.

Wat waren voor jou de meest belangrijke aspek
ten van de vredesdemonstratie in Bonn?
Erg belangrijk vond ik dat de Westduitse vredes
beweging die nog jong en niet zo groot is, 
toch in staat bleek zoveel mensen op de been te 
brengen. Dat geeft de mensen de moed om 
verder te gaan. Daarbij speelt ook een grote 
rol dat de demonstratie zo goed verliep, want 
tevoren was duidelijk te merken dat men zelf 
ook bang was voor geweld, en de gevolgen daar
van voor het verloop van de diskussie. De hetze 
tegen de Duitse vredesbeweging - vooreen deel 
uit Nederland gevoed - was op een hoogtepunt. 
Natuurlijk is de demonstratie ook belangrijk 
voor de politiek. Er waren sprekers van SPD. 
FDP en zelfs CSU en, hoewel je het idee krijgt 
dat deze mensen alleen in die partijen gehand
haafd worden om de jeugd te behouden, die 
mensen mogen er nu vanuit gaan, dat ze een 
grote groep vertegenwoordigen en dat versterkt 
hun positie. Bovendien merk je nu aan allerlei 
opmerkingen dat ook de partijleidingen niet 
meer om de vredesbeweging heen durven gaan. 
Ik denk dat de demonstratie in Bonn ook van 
belang is voor Nederland. Maar al te vaak krijg 
je hier te horen dat als wij kernwapens weigeren, 
ze wel in West-Duitsland zullen komen, omdat 
daar geen verzet is. Hoewel dat op zich een 
onzinnig argument is, gaat het nu ook niet meer 
op. West-Duitsland verzet zich ook.

Als er geen nieuwe kernwaftens in Xederland 
{en België) worden geplaatst, maar wel in 
West-Duitsland en Italië, beschouwt het IK\

dat als een sukses o f als een gedeeltelijke neder
laag ‘ Welke konkrete stappen zouden daarna 
volgens jou door de Xederlandse vredesbeweging 
gezet moeten worden?
Dat eerste zal er van af hangen hóe het gebeurt: 
als er sprake is van uitstel, kun je nauwelijks 
van sukses spreken; als er wel met het moderni- 
seringsbesluit wordt ingestemd, maar er wordt 
hiér niet geplaatst, ook niet; als ook de instem
ming met het besluit wordt ingetrokken, kun je 
van een sukses spreken; maar ook dat is relatief: 
het IKV is met zijn verzet tegen de modernise
ring alleen nog maar defensief bezig, terwijl 
zijn doel is om de kernwapens om te beginnen 
uit Nederland te krijgen. Met de modernisering 
gaat het er alleen nog maar om dat er niet nóg 
meer komen!
Als de moderniseringskwestie ‘voorbij’ is, zal 
het IKV met zijn kampagne verder gaan, en die 
proberen te verbreden en verdiepen, zowel 
nationaal als internationaal.

Ben je gelukkig met het huidige akkoord tussen 
CDA, PvdA en D'bb wat betreft de plaatsing 
van nieuwe kernwapens o f denk je. dat dit 
akkoord onvoldoende tegemoet komt aan de 
eisen van het IK I ’,J
Nee, helemaal niet. We moeten nog maar af
wachten hoe het loopt met de nieuwe kern
wapens. De eisen van het IKV gaan, zoals ik 
net al zei, veel verder dan alleen het tegen
houden van de modernisering. En dio eisen zijn 
door geen van de drie regeringspartijen overge
nomen.

Kun je iets zeggen over de ontwikkelingen in 
Oost-Europa. in het bijzonder in Oost-Duitsland, 
wat betreft akties aldaar tegen de (Russische) 
kernwapens? Denk je, dat deze akties een gevolg 
zijtt van de groeiende invloed van de West- 
europese anti-kernbewapening?
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Zeker, in Oost-Duitsland gebeurt momenteel 
wel het eén en ander. Er zijn bijvoorbeeld 
groepen die zich hebben uitgesproken voor een
zijdige stappen van de kant van de DDR. Er ligt 
een verband met de gebeurtenissen hier, al is 
dat niet altijd direkt te leggen. In de kerken in 
de DDR zie je steeds meer verzet ontstaan, o.a. 
onder invloed van de ‘hervormde brief over de 
kernwapens hier, en met die kerken heeft het 
IKV ook kon takt. Er gaan groepen daarnaartoe 
en die vertellen en stellen vragen. Andere organi
saties, bijvoorbeeld kerken, doen dat ook wel. 
Er is, denk ik, ook een indirekt verband: nu 
West-Europa niet meer de VS slaafs volgt, voelt 
men zich in Oost-Europa ook minder sterk 
bedreigd en dat geeft regeringen daar ook meer 
ruimte om dingen toe te laten die ze anders 
niet toe zouden (kunnen) laten. In die zin kan 
de vredesbeweging hier ook wat betekenen 
voor de mensen daar.

Heeft het /A I' volgens jou schade ondervonden 
van de hetzekampagne van rechts, gericht op 
het verdachtmaken van het IKV?
Ik geloof dat het IKV politiek gezien niet zoveel 
schade heeft ondervonden van de hetzekam
pagne. De laster die daarin naar voren kwam 
tegen het IKV werd natuurlijk dankbaar 
gebruikt door de mensen die allang tegenstander 
waren van het IKV, maar veel mensen ging dit 
toch te ver en die mensen kwamen voor een deel 
daardoor juist dichterbij het IKV te staan.
De meeste lasterpraatjes zijn ook vrij makkelijk 
te ontzenuwen, en dat is dan ook gebeurd, 
ook al zullen de vragen nog wel enige tijd gesteld 
blijven worden.
Daarnaast is het wel zo dat de hetze veel mensen 
persoonlijk gekwetst heeft: de anonieme tele
foontjes en dreigbrieven waren niet van de lucht 
en ook aanvallen op de integriteit van personen, 
werden niet geschuwd.
Er zit aan dat alles één positieve kant: kennelijk 
heeft de vredesbeweging sukses, anders was die 
hetze niet nodig geweest. En daarmee hebben 
we tevens wat te zien gekregen van het ware 
gezicht van de atoom-lobbv.
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Deze jongerÉikrant gaat nu eens niet over één speciaal 
tema. In plaats daarvan besteden we aandacht aan het 
radikale vakverbond OVB, aan de opkomende terreur 
van rechts en enkele vormen van 'harde aktie'.
Die harde aktie is het soort aktie waarvan de PSPjongeren 
vinden dat die de beste bijdrage levert aan de radikale 
veranderingen die wij willen. Aktie% van de anti-kern- 
energiebeweging en (^kraakbewegingzijn bedreigend voor 
de gevestigde orde.^e reakties zijn er dan ook naar. 
Aktievoerders/sters worden gekriminaliseeerd en gemargi
naliseerd cfcor dĵ overbeid die er niet voor terugdeinst om 
aktievoerders/sters keihard aan ote pakken, gebruik te 
maken van geheimè politie (stillen) en het voor oorlogs
doeleinden verboden (!) CS-gifgas tegen de bevolking in 
te zetten.



Als je als aktïvist(e) een steen gooit, ben je een 'rel
schopper' en heb je het op 'onze' (?) rechtsstaat gemunt. 
Beangstigend is ook het verschijnsel knokploegen, niet 
alleen omdat daar van die enge, bloeddorstige kerels 
in zitten, maar ook omdat de overheid (de burgemeester 
van Dodewaard) en de politie vaak met alle plezier met ze 
samenwerkt. Dat blijkt wel uit het onthutsende verslag 
van de ontruiming van het Amsterdamse kraakpand 
de Lucky Luik.
Voor andere fascistoïde organisaties is er zelfs openlijke 
steun van politieke topfiguren. Lees maar eens een artikel 
over het Oudstrijderslegioen en haar knokploeg-jongeren 
van 'Konstruktief Jong Nederland'. Ook zo'n klup waar
tegen hard(e) aktie nodig is.
De radikale akties tegen kernenergie, woningnood en 
opkomend fascisme waar PSPjongeren aan meedoen 
geven blijk van weinig vertrouwen in de parlementaire 
demokratie en politieke partijen. En hoewel wij wèl aan
gesloten zijn bij een politieke partij, zien ook wij weinig 
andere mogelijkheden dan het recht in eigen hand te 
nemen. Wij willen zélf naar oplossingen zoeken en niet 
wachten tot er ooit misschien iets van bovenaf voor ons 
geregeld gaat worden.
En ach . . .  zo nieuw is die afkeer van partijpolitiek niet. 
Kijk maar eens naar wat een OVB-jongere daarover te 
vertellen heeft. Hij heeft ook zo zijn eigen opvattingen 
over onafhankelijke jongerenpolitiek en in het gesprek 
met hem kwam ook een diskussie op gang over een ander 
'hard punt van de PSPjg: niet werken kan ook leuk zijn. 
Werken . . . hoezo?
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~ „ ^ .re u r zullen ze bedoelen", zegge

De Telegraaf over de Lucky Luvk

Lucky Luijk ging 
van handtot hand I

V a n  e e n  o n i e r  v e r s L i j m e v e r »
A M b T L R D A M ,  v r l jd * *  
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buiten in elkaar geslagen werden 
hebben die nacht aangifte gedaan 
en ook toen we uiteindelijk 
het pand uitkwamen hebben we 
geprobeerd aangifte te doen. 
Bovendien werden de heren knok- 
ploegleden op heterdaad betrapt, 
voor de politie dus alle aanleiding 
om op te treden, maar helaas . . . 
De volgende dag zijn we naar het 
politieburo gegaan om daar aan-

Maandagochtend 12 oktober zo omstreeks half 
vier werden wij in de Lucky Luik verrast door 
een uit een stuk of vijftien potige kerels bestaande 
knokploeg. Onder bedreiging werd iedereen - 
we waren op dat moment met drie bewo(o)n(st)ers 
en twee logees - uit zijn /haar bed gehaald en naar 
beneden gebracht om aldaar zo'n kleine twee uur 
bewaakt te worden. In het pand ging het er - 
gezien de situatie - vrij rustig aan toe. Wel werden 
we gedwongen ons te laten fotograferen, de foto's 
zijn later af gedrukt in de Telegraaf.
Buiten echter, ging het er een stuk minder vreed
zaam aan toe. Daar surveilleerde de knokploeg 
om te voorkomen dat op het alarm afgekomen 
krakers zich met het pand zouden bemoeien, 
daar zijn dan ook rake klappen gevallen.
Na zo’n twee uur gegijzeld te 
zijn, arriveerde de politie. Na 
wat gesprekken met de knok
ploeg te hebben gevoerd, vroegen 
ze ons wat er aan de hand was. 
Na even opgelucht te zijn begon ik 
te vertellen wat er was gebeurd, 
maar al snel stopte ik met dat 
te enthousiaste vertellen omdat 
bij mij het waanzinnige idee op
kwam dat die politieagenten wel 
eens vermomde knokploegleden 
zouden kunnen zijn. Achteraf 
bleek dat idee inderdaad waanzin, 
maar het tekent enigszins de hou
ding die die agenten op dat 
moment aannamen.

Afijn, in aanwezigheid van de 
knokploeg moest één van ons 
met de politie praten.
In dat gesprek werd ons duidelijk 
gemaakt dat de politie er niets 
voor voelde op te treden. Wel 
had men gekonstateerd dat wij het 
pand bewoonden, we zouden er 
dus niet uitgezet worden, maar 
ook de knokploeg moest blijven. 
We konden dus kiezen: of ‘vrij
willig’ vertrekken, of blijven. We 
zijn weggegaan.
Verschillende keren die nacht 
hebben we geprobeerd aangifte 
te doen. Zowel toen de politie 
in het pand was, de mensen die

gif te te doen, wat met veel moeite 
gelukt is.
Uiteindelijk moest men wel toe
geven dat er sprake was geweest 
van huisvredebreuk en men zag 
zich dus genoodzaakt de knok
ploeg uit het pand te halen. 
Eigenlijk moesten wij mee want 
formeel is het zo dat de politie 
pas kan ingrijpen na sommatie 
van de bewo(o)n(st)ers. Maar dat 
zagen ze helemaal niet zitten, 
ze wilden door ons gemachtigd 
worden om zelf die sommatie 
te verrrichten. Die machtiging 
hebben we niet gegeven. We 
wilden wel zien hoe die kloot
zakken behandeld zouden worden 
en of ze wel opgepakt zouden 
worden. Bovendien moest 
duidelijk worden dat dit soort 
fascistoïde klupjes niet getolereerd 
worden. Dus geen machtiging. 
De politie, steeds met steun van 
Polak, maakte daarvan dat de 
krakers niet bereid waren mee te 
werken aan een ontruiming van de 
Lucky Luik.
Twee dagen later echter moest 
deze idiotie wel herzien worden 
en we werden opnieuw op het 
politieburo uitgenodigd om daar 
de laatste details door te praten. 
Alles stond klaar. En toen ging 
de telefoon. De ontruiming werd 
afgelast want de nieuwe huurder 
had een kort geding tegen de voor
genomen ontruiming aangespan
nen en dat geding werd afgewacht. 
Nou, maandag, dus al een week

na de ontruiming, was dat kort 
geding. Boekhoff, de advokaat van 
de huurder had de staat, in de 
persoon van de landsadvokaat
Korthals Altes gedaagd. Zoals 
gewoonlijk waren wij geen partij,
maar niet getreurd want dat 
dwong Korthals Altes tot een 
heerlijk unicum: hij moest name
lijk kra(a)k(st)ers verdedigen. Dat 
deed hij vol vuur. De politie had 
moeten optreden en aangezien 
dat niet was gebeurd moest dat 
alsnog zo snel mogelijk gebeuren. 
De president van het Haagse hof 
gaf echter blijk volstrekt niet 
op de hoogte zijn van wat er in 
Amsterdam speelt. Hij deelde mee 
pas na twee weken uitspraak te 
doen, die twee weken moesten 
dan gezien worden als een soort 
afkoelingsperiode.
Ondertussen was duidelijk ge
worden dat de hele toestand 
rond de Lucky Luik een prece
dent was geworden voor huis
eigenaren. Vier dagen na de 
ontruiming werd Guus door een 
knokploeg in zijn nek geschoten 
en door de politie onder arrest 
gesteld wegens openlijke geweld
pleging. Nog diezelfde dag werd 
een ander pand door een knok
ploeg ontruimd. Er was voor 
krakend Amsterdam dus een 
levensgevaarlijke situatie aan het 
ontstaan. Elk moment kon er een 
knokploeg voor je deur staan 
en op steun van de politie hoefde 
je niet te rekenen, integendeel. 
Daarom werd op dinsdag 20 
oktober de Lucky Luik herkraakt. 
De knokploeg is en blijft er uit! 
Polak heeft ook als reaktie op de 
herkraak zowel als op de ont
ruiming door de knokploeg een 
verklaring uit laten gaan dat hij 
elke vorm van eigen richting 
veroordeelt. Maar met dat soort 
vaagheden krijg je je huis niet 
terug. Als Polak werkelijk iets 
wil doen aan dit soort konfron- 
taties, wat ik betwijfel, mag hij 
op geen enkel moment dit soort 
knokploegen hun gang laten gaan. 
Niet tegen kra(a)k(st)ers, niet 
tegen buitenlanders, niet tegen 
junks, niet tegen vrouwen en 
niet tegen homoseksuelen.
DE LUCKY LUIK IS EN BLIJFT 
VAN ONS! ^

Foto voorpagina: Taco Anema



Haar bestaan is veel mensen nauwelijks bekend. 
Toch is het al meer dan 30 jaar een strijdbare 
organisatie met op dit moment zo ’n 10.000 leden: 
het OVB, onafhankelijke vakbond van bedrijfs
organisaties. Het is een revolutionair-socialistiese 
afsplitsing van de E(enheids)V(ak)C(entrale), toen 
deze onder CPN-kontrole kwam.
Leden van de OVB zijn per bedrijf georganiseerd. 
Via de door hen gevormde bedrijfsorganisaties 
zijn zij aangesloten bij het OVB. Ze hebben een 
belangrijke rol gespeeld bij stakingsakties in o.a. 
de scheepvaart en visserij. Vanuit het OVB wordt 
er ook juridiese bijstand gegeven, b.v. bij loon- 
konflikten.
Het is een onafhankelijke vakbond die zich afzet 
tegen de gevestigde vakbonden en politieke partijen. 
We waren benieuwd naar die kritiek op politieke 
partijen, nu juist veel jongeren zich daar steeds 
meer van afkeren.
We spraken hierover met Frank Rutten, aktief 
OVB-lid uit Amsterdam en praatten verder met 
hem over onafhankelijke jongerenpolitiek en over 
arbeidsetiek en werkloosheid.

— Jullie leggen erg de nadruk op 
zelfbestuur.

In de PSP hebben ze het ook 
altijd over zelfbestuur. Toch 
moeten jullie niks van politieke 
partijen hebben. Hoe kan dat? 
‘Voor zover politieke partijen dat 
zeggen, willen ze iets heel anders. 
Het is hen te doen om het over
nemen van de staatsmacht. En 
hoe linkser de politieke partijen, 
hoe meer ze via die staat denken 
te bereiken. Wij willen die staats
macht juist afbreken.’ Alle
politieke partijen hebben het idee 
dat je van bovenaf algemene 
regeltjes moet maken en dat 
vinden wij veel te centralisties. 
Het doet me denken aan een gezin 
waar pa tegen Jantje zegt: je mag 
tot negen uur buiten spelen. 
Dat is natuurlijk heel leuk voor 
Jantje, maar die legt zich er dan 
wel bij neer dat pa de volgende 
dag zegt: “je moet om zes uur 
binnen zijn”. Waar het om gaat 
is dat Jantje moet beslissen. 
Zo zeggen OVBers: leuk wat zo'n 
PSP wil, maar dat moeten jullie 
dan maar weten. Wij willen zelf 
beslissen, dat hoeven jullie niet 
voor ons te regelen. Wat ons inte
resseert is de konkrete situatie, 
waarvoor een konkrete oplossing
gevonden moet worden. Dat kun ■ t

je met in algemene regels vast
leggen. En als die
partij macht ruikt, dan zet ze 
per definitie haar principes opzij, 
dan doen ze water in de wijn om 
te kunnen regeren.'
~' Maar er zijn veel PSPers die
geen zin hebben in zo’n kolla- 
boratie.

‘Ja, maar op die manier is het 
eind zoek. Je wordt toch geen 
lid van een duivenmeikersvereni
ging om er een konijnenfokkerij 
van te maken? Zo heeft het voor 
OVBers ook geen zin om binnen 
de FNV te gaan werken. Je kunt 
van de FNV geen anti-autoritaire, 
socialistiese organisatie maken, dat 
is hun doel niet, dat hebben 
ze nooit gewild. Het is ook z^n 
prachtige propaganda voor zo’n 
klup, zo van “kijk eens, dat 
kunnen we allemaal tolereren in 
onze partij of vakbond”. Kijk 
maar eens naar de Rooie Vrouwen 
en de Jonge Socialisten in de 
PvdA. En de FNV kan steeds aan
komen met het verhaal dat er 
PSPers aktief in zijn, dat er 
groepjes verontruste FNVers zijn
e.d.’

— Hebben jongeren zich apart 
georganiseerd in het OVB?
‘Ja, maar dat gebeurt pas een paar

jaar. Ongeveer drie jaar geleden 
zijn jongeren binnen het OVB 
bij elkaar gaan zitten om zelf 
de belangen van jonge werk- 
ne(e)m(st)ers en werklozen te 
verdedigen. Daar is niet zoveel van 
terecht gekomen, het waren maar 
weinig mensen. Sommigen daarvan 
waren al aangesloten bij de KWJ 
en die doet voor jongeren net 
zoiets als wij willen. Maar veel 
jongeren kiezen ervoor om in hun 
eigen OVB-afdeling aktief te zijn 
en willen zich niet apart organi
seren . ’

Net pak

Er zijn dus geen frustraties onder 
OVB-jongeren over het oude- 
zakkendom?
‘Nee, het is meer op het persoon
lijke vlak dat ze met leeftijdsge
noten samen aktief zijn, De 
manier van gedragen is vaak 
wat anders. De oudere OVBers 
hebben wat meer dat arbeids- 
etos over zich of verschijnen in 
een net pak op vergaderingen 
omdat ze vinden dat je je netjes 
moet gedragen. Ik zou het wel 
goed vinden als er meer OVB- 
jongerengroepen zouden komen, 
maar de behoefte is blijkbaar 
niet zo sterk.
— Zie je geen belangentegenstel
lingen dan? Als ik kijk naar de 
PSP-jongeren, daar wordt op een 
heel andere manier met politiek 
omgegaan dan in de vaderpartij. 
Het is allemaal wat minder zwaar 
en burokraties en overgeorgani
seerd. Bovendien zijn we radikaler. 
‘Nou, dat laatste klopt bij ons 
zeker niet. Het ligt niet zo simpel 
dat jongeren radikaler zijn dan de 
ouderen. Onder de laatsten zijn 
er die bij wijze van spreke het 
liefst meteen ergens een bom 
onder willen lggen en dat wij dan 
zeggen: ho ’ns even. Het ligt bij 
ons heel anders dan bij jullie, 
denk ik. Wij zijn veel meer prak- 
ties gericht zodat ideologische 
meningsverschillen meestal op de 
achtergrond blijven. In een poli
tieke partij worden die juist tot 
het laatst toe u'tgevochten. Wij 
willen toch liever de klup bij 
elkaar houden, de overeenkomsten 
zijn veel groter dan de verschillen.’

— Je zei net iets over arbeidsetos. 
Bij ons is dat al een tijdlang in 
diskussie. We vinden dat iedereen 
zelf maar moet bepalen of hij of 
zij wel of niet wil werken.
Het lijkt me dat je in elke geval 
af moet van het idee dat je ergens 
in dienst moet zijn om een zinnig 
bestaan te kunnen leiden. Het 
gaat erom dat je de dingen doet 
waardoor je zinvol bezig bent. 
Dat kan zijn dat je leeft van een 
uitkering en je tijd stopt in aktie- 
voeren, maar je kunt ook werken 
en vandaaruit proberen het ar
beidsproces te veranderen.

Werken of luieren

‘Ik vind de tegenstelling tussen 
“je moet werken” en “werken is

onzin” een verkeerde tegenstelling. 
Ik hou niet van dat arbeidsetos, 
maar een recht op luiheid is 
voor mij ook geen oplossing. 
Uiteindelijk gaat het er toch om 
dat dat kapitalistiese arbeidsproces 
wordt aangepakt. En als je zegt: 
ik verdom het om me nog langer 
in een of andere baan te laten 
gebruiken, ben je er ook niet. 
Het arbeidsproces is dan nog 
steeds even rot als de anderen. 
Voor mij geldt inderdaad de 
anarchistiese leuze “ik ben pas vrij 
als anderen ook vrij zijn”. ’
— Maar is het geen goeie keuze 
om het arbeidsproces het arbeids
proces te laten en je eigen tijd 
te vullen met het werken aan 
veranderingen?

‘Maar er is toch een hoop zinvolle 
produktie? Neem nou die akties 
voor het openhouden van Ford. 
Daar kun je zo je vraagtekens 
bijzetten, omdat we niet bepaald 
zitten te springen om een over
vloed aan Ford-autoos. Als je 
vindt dat de binnensteden auto
vrij moeten zijn, kun je die missen 
als kiespijn. Maar ik vind het wel 
nuttig als er bij Ford kleine 
bestelwagens worden gemaakt die 
van de parkeerhavens aan de rand 
van de stad naar het centrum 
rijden.’
— Dat zeg jij, ja. Maar als ik die 
bezettingsakties daar volg, hoor ik 
niet van die geluiden. Het is na
tuurlijk prima als mensen in verzet 
komen omdat ze daar belazerd 
worden.

Alleen heb ik vaak het idee 
dat er koste wat kost werkgelegen
heid behouden moet worden of 
die nou nuttig is of niet en dat 
daar niet aan alternatieven wordt 
gedacht.
‘Dat hele gescherm met arbeids
plaatsen is ook onzin. Je eerste 
vraag moet zijn: hebben mensen 
plezier in hun werk en worden er 
zinvolle dingen geproduceerd. Als 
dat niet zo is, kun je dat werk 
beter onmiddellijk afschaffen. 
Maar als er mogelijkheden zijn 
om bedrijven om te bouwen 
naar produktie waar veel behoefte 
aan is en waar de arbeidsomstan
digheden goed zijn, hoef je daar 
niet tegen te zijn. En het is niet 
waar, zoals je zegt, dat er alleen 
maar geschreeuwd wordt om 
werkgelegenheid-zonder-meer.
Dat doet de FNV wel, maar in de 
Ford-fabrieken is zeker over alter
natieven gesproken. Maar dat lees 
je natuurlijk niet in de krant, 
daar staat alleen wat de vakbonds- 
top erover te zeggen heeft.’

Het OVB geeft een blad uit 
Nieuwe Strijd\ abonnement door 
storting van 10 gld. (11 nummers) 
op giro 429817 t.n.v. penning
meester OVB, Rotterdam, met' 
mededeling: abonnement.
Voor kontaktadressen van de 
OVB-jongeren, bel de administra
tie 010 - 775609, of schrijf naar: 
Mathenesserlaan 385 Rotterdam.
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De kapitalistiese ekonomie verkeert in een krisis. 
Het fascisme dient daarom onze maatschappij te 
6redden * van het socialisme, kommunisme en 
anarchisme.Want als de ekonomie niet meer zo 
goed funktioneert, worden de machtsverhoudingen 
steeds duidelijker en is de kans op een grotere 
links-radikale beweging ook steeds groter. Net 
als een halve eeuw geleden zien we dat de staat 
daarom steeds meer ruimte geeft aan het fascisme. 
Ook wordt de rol in het fascisme van onze op 
‘demokratiese’ wijze gekozen onderdruk(st)ers 
steeds duidelijker. Vorige maand kwam de fascis- 
tiese O.S.L. in het nieuws vanwege hun jaar- 
konferentie. ___________

VERZEKERT UW VRIJHEID
Het O ud  Str i jders  Legioen (O.S.L.) 
is o n t s taan  in 1958  uit  he t  ve te 
ranenlegioen N eder land  (een klup 
van fana t ieke  mil i ta iren die in 
Korea  en Indones ië  he t  verzet  
h e b b e n  m ogen  o n d e rd ru k k e n ) .
O m  o o k  niet-mil i ta iren toe  te 
k u n n e n  laten werden  er nog twee  
s t icht ingen in he t  leven geroepen.
Allereerst  o n t s to n d  de s t icht ing 
voor  pol i t ieke  b ew us tw ord ing  
(voor  burgers)  en daarnaas t  werd 
o o k  C o n s t ru k t i e f  J o n g  N eder land  
(CJN)  voor  de jongeren  opgericht .
Gedr ieën  vo rm en  ze nu de sterk 
groeiende  OSL-st icht ingen (in 
1969  nog ‘m a a r ’ 8 0 0  leden ,  nu al 
12 .000!! ! )  die afdelingen heef t  
in heel N eder land  en o o k  in 
Zuid-Afrika!  Bleven de akt ies  van 
hun  eerst nog bep e rk t  to t  he t  
schrijven van ingezonden  brieven 
en hetzes voeren tegen linkse 
d o c e n te n /e s  (ze h ebben  zelfs een 
‘s c h o o lw a c h t ’ gevormd),  nu orga
niseren ze knokp loegen  die linkse 
b o ek h an d e ls  aanvallen ( p l u n d e 
ringen etc.) ,  h o m o ’s lekker  in 
elkaar slaan (denk  even aan Den 
Bosch)  en samen m et  de fascis
t ische vikingjeugd in Soes terberg  
onk ru i t ( s t )e r s  ‘a a n p a k t e n ’.
T y p e re n d e  u i t sp raken  voor  hen 
zijn gedaan in een interview bij 
Vrij Neder land  (1 3 /8 0 ) .  Citaat :
‘laatst ,  dat  was bij een diskussie 
over ke rnw apens ,  toen  sprak ik 
o o k  m e t  z o ’n a b o r tu s w i j f ’. En 
toen  zei ik: da t  scheel t ,  dan
hoeven  die t en m in s te  o o k  niet  
m eer  voor  ab o r tu s  te d e m o n 
s t r e r e n . ’ En  over v ro u w en ,  die

wie er in het  bes tuu r  k o m t  en 
o m d a t  h e t  een s t ich t ing  is kan het  
bes tuu r  noo i t  w orden  afgezet.  
Zo blijft  he t ,  naar  zijn eigen 
w o o rd en ,  een organisat ie  m e t  een 
vaste koers  en k u n n e n  anders  
d e n k e n d e n  snel w o rd en  u i tge
schakeld.
De k o n ta k t e n  tussen de OSL en 
de to p  van N eder land  zijn wel 
heel duideli jk .  Tussen  de OSL- 
aanhang(s t )e rs  v inden we figuren 
als Luns  (sekretaris-generaal  van 
de N A V O ),  K is ten m ak e r  (de man 
van de a to o m lo b b y .  die o o k  voor  
I l i t ler  aan de a t o o m b o m  heeft  
gewerkt)  en onze ‘kon ink l i jke  
h o o g h e id ’ prins Bernhard .  D a a r 
naast vele top f iguren  uit  de VVD 
en het  CDA die som s nie t  openl i jk  
lid zijn maar  wel heel goede

-
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over het  risiko van verkrach t ing  
spraken:  ‘En  toen  zei ik, daar  is 
geen kans op. Het  waren  zulke 
oerleli jke wijven, dat ik me dat  
eenvoudig  niet k o n  voors te l len . ’ 
En verderop  in het interview 
heef t  voo rz i t t e r  Ego he t  m et  wee
m o e d  over de tijd da t  ‘h o m o 
seksuelen zich nog gedeisd 
h ie ld e n . ’ In h u n  eigen m aa n d b la d  
‘S ta v as t ’ w o rd en  h u n  ideeën nog 
duidel i jker .  Zo  vinden ze dat  
N eder land  te vol is en m o e ten  
d aa ro m  alle ‘one igen l i jke ’ N e d e r 
landers  het land w o rd en  ui tgezet .  
D aarnaas t  zijn zij voor een veel 
ha rde re  aanpak  van krakers  en 
kraaks ters .  Over het  bevri jdings
leger in Zuid-Afr ika  zegt  ‘S ta v as t ’: 
‘u i t  naam  van de  gehele m enshe id  
d ienen  deze ond ie ren  vervolgd 
te wro rden  to t  u i t roe iens  toe! ’ 
Fascis t ieser  kan  het  niet! De 
OSL-s t ich t ingen  zijn e n o rm  
hiërarchies  georganiseerd (hoe  kan 
het  o o k  anders) .  Alles d raa i t  om 
voorz i t t e r  P. Ego,  hij bepaa l t

t e r ™ » Lid worden
^  van de PSP-JG

De PSP
jongerengroepen
Naam:......................................................
Adres:......................................................
Postkode:............................ Woonplaats:
Geïnteresseerd in : ...................................

(kruis aan wat je wil)

k o n t a k t e n  o n d e rh o u d e n  m e t  de 
OSL,  d e n k  even aan: Beern ink  
(CDA),  D iep en h o rs t  (CDA),  
v. Riel (V V D ),  B e rk h o u w e r  
(VVD),  v d Ploeg (V V D )  en 
Keja (VVD).  Maar o o k  al ken t  
de OSL veel mante lorganisa t ies  
en organisaties waar ze veel 
k o n ta k te n  mee h e b b e n  en ook  
daadwerkel i jk  o n d e r s te u n e n .  Zo 
zijn er de s t ich t ing  N eder land  
Zuid-Afr ikaans  w erkgem eenschap ,  
de vereniging ter  bescherm ing  van 
het  ongeboren  kind (van Pater  
K o o p m a n ) ,  het landeli jk C om i té  
drugprevent ie  en de Christel i jke 
werkgroep  voor he t  leven. En 
alhoewel  de O SL  k o n t a k t e n  m et  
de Volks  Unie o n t k e n t  w orden  
er toch  regelmatig VU-ers op 
b i jeen k o m sten  van de OSL gezien. 
Maar de k o n t a k t e n  van de OSL 
blijven niet  b e p e rk t  to t  na t ionaa l  
nivo. Behalve da t  de O SL  a f d e 
lingen h ee f t  in Zu id-Afr ika ,  is 
voorz i t te r  Ego een graag geziene 
figuur in mili taire to p k r in g en  in 
landen  als de VS, T a iw an ,  I n d o 
nesië, Korea  en Israël.

Het  is duidel i jk  d a t  h e t  fascistiese 
van de OSL vaak nie t  b e k e n d  is, 
iets wat waarschijnli jk  o o k  d o o r  
h u n  naam k o m t ,  deze  suggereert  
immers  da t  he t  om  een groep 
ex-verzetstr i jders  u i t  de tw eede  
wereld-oor log gaat. H e t  is d aa ro m  
van belang d a t  er nog  veel aktie  
tegen de O SL-s t ich t ingen  w o rd t  
gevoerd,  z o d a t  h u n  werkel i jke 
k a rak te r  duidel i jk  w o rd t .

FS P -jg
U IT G A V E N

De PSP-jongeren h e b b e n  ook
een n ieuw e  uitgavelijst  en een
nieuw beste lsys teem.  V o o r taan%

kan er alleen per  giro besteld 
w orden .

J O N G E R E N K R A N T E N  bestel-
prijs 

f 0 ,85

f 0 ,85

f 0 .85

f 0 ,70

f 0 ,70  

f 0 ,85  

f 0 ,85

f 0 ,70

f 0 ,70

f 0 .70

f 0,75

nr. 6
Over minderjar igheid  
nr. 7
Over p o p m u z ie k  
nr. 9
Over jongeren  in he t  
b u i ten land  (E u ro p a ,  m eer  
dan melk  en wijn alleen) 
en h e t  B o u w e  Kalma 
interview 
nr. 10
Over u i t z e n d b u r o ’s en 
de a ch te rh o e k  
nr. 11 
Over spor t  
nr. 12
Jo n g e ren  en wonen  
nr. 13
Over jongeren  in 
socialistiese landen 
nr. 14
Over sex, opvoed ing  en 
school  
nr.  15
Over schol ieren s en 
s tu d e n te n  s 
nr. 16
Over geweld 
nr. 17
Over werken  en 
niet  werken  
nr. 18 
De stri jd 
nr. 19
Oorlog  en d iens tp l ich t ,
O n k ru i t  
nr. 20  
K raken
E E N  J A A R A B O N N E M E N T  
J O N G E R E N K R A N T  f 5,00
A F F I C H E S
Affiche  18-jaar wret f 2 ,00
Aff iche  PSP-jg op de fiets f 1 ,50 
Affiche PSP-jg m u u r k r a n t f  1 ,50 
Aff iche  PSP-jg tra-la-la 
in te rna t iona le  
B U T T O N S  
PSP-jg b u t t o n  
(k leur  g roen /o ran je )
B u t to n  ‘IK BEN T U I G ’
(k leur  gee l / rood)
B R O C H U R E S
‘L in k s o m k e e r t  (over 
d iens tp l ich t )
I N F O R M A T I E
‘Lastig en leuk s h o w ’
PSPjg p ro g ra m m a
H E T  G I R O N U M M E R  V A N  DE 
P S P -J O N G E R E N  IS 
3 6 2 7 8 1 7  o n d e r  vermeld ing  van 
he tgeen  je wilt  h eb b en .

f 1,10 

f 0 ,75

f 0,75

f 2,50

f 1,65 

f 2 ,15

f 5 ,00

f 0 ,80  
f 2 .25
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In februari 1 9 8 0  is d e  in tern a tio n a le  vro u w en g ro ep  N U PA C H  o p g er ich t. D e  
naam  N U P A C H  is o n tsta a n  u it  de a fk o rtin g  van de lan d en  w aaruit de 2 0  
vrou w en , d ie  in d e  groep  a k t ie f  z ijn , a fk o m stig  zijn , te  w eten  N ed erlan d , 
U ruguay, P araguay, A rg en tin ië , C o lu m b ia  en  C hili. D e m eeste  vrou w en  zijn  
in N ed erlan d  als p o lit ie k e  b a llin gen  en  sam en  m e t N ederland se vrou w en  w il
len ze voora l o p k o m e n  v o o r  de vrou w elijk e  p o lit ie k e  gevangenen  in haar 
m oed erlan d en . In m ei van d it jaar trad de groep  voor  h e t eerst naar b u iten  
m et een  d ossier  over de s itu a tie  van de vrou w elijk e  gevan gen en .
Over d it d o ssier , de p o s it ie  van de vrou w  in L atijns-A m erika en over h aarzelf  
had ik een  gesp rek  m e t A n gélica  Sau F u en te s . S in d s 1 9 7 7  verb lijft ze  als Chi- 
leens p o lit ie k e  b a llin g  in N ed erlan d . T ijd en s de regering-A llende w as ze  lid  
van de C N R  (C o o rd in a c ió n  N acion a l R ev o lu cc io n a r io ) en  a k tie f  b etrok k en  
bij de organ isa tie  van w ijk k o m ité ’s. Z e is v o o rz its ter  van de C N R -in-balling- 
scliap , en  a k t ie f  in d e  N U P A C H . Strijdbaar, m et b lik sem en d e  o g en , verte lt  
ze.

I)E SITUATIE VAN DE VROUW OP HET 
LATIJNS-AMERIKAANSE (CONTINENT

In Lati jns-Amerika is er  een strijd op  leven en 
dood aan de gang. In alle landen  van liet 
kon t inen t  is de e k o n o m ie  o n d e ro n tw ik k e ld  en 
hebben fascistische d ic ta tu re n  de m ac h t  in 
handen.  D aarom  is hier  de v rouw ens t r i jd  anders  
van inlioud dan  in E u ropa .  In E u ro p a  is in ieder 
geval sprake van d e m o k ra t i e  en  h ee f t  iedereen 
genoeg te e ten .  V ro u w e n  in Lat i jns-Amerika  
moeten  dagelijks he t  recht  op  leven bevechten .
Er is niet  genoeg werk ,  er is n ie t  genoeg te e ten  
en het onderwijs  is o n v o ld o en d e .  Als je  a k t i e f  
bent  in het  ui ten van je  pol i t ieke  opva t t ingen ,  
wordt  je de vrijheid o n t n o m e n .  Aan bijv. 
abortusstr i jd ,  een fu n d a m e n te l e  strijd voor  de 
vrouwenbeweging in E u ro p a ,  k o m e n  de v rouw en  
niet toe. O ok  het m ach ism o ,  de ideologie van de 
mannelijke super io r i te i t ,  is voor  v rouw en  een 
groot  prob leem.  In C hili b i jvoorbeeld  werd 
tijdens de regering-Allende een begin gem aak t  
met de diskussie over em an c ip a t i e  van de vrouw. 
In die tijd zijn er een aanta l  w e t ten  
doorgekom en  in het  voordee l  van de vrouw. Hier 
is het ech ter  bij gebleven.  Na de s taa tsgreep  in 
september  1973 m o es ten  v rouw en  n o o d 
gedwongen de s t raa t  op o m  werk  te zoeken ,  
vermisten op  te sporen  e.d. .  Veel m a n n e n ,  in 
ieder geval meer  m a n n e n  dan  v rouw en ,  waren 
gevangen g en o m en  en v e rm o o rd .  Veel v rouw en  
zijn daarna ak t ie f  b e t r o k k e n  geraak t  in de linkse 
beweging en n em en  o o k  deel aan het  gew apende  
verzet, da t  is o n t s ta a n  vanu i t  liet bewustz i jn  da t  
dit de enige m an ie r  is o m  een e ind te m ak en  aan 
de onmenseli jke régimes. De v ro u w en  die aan 
het gewapende verzet d e e ln em en  h e b b e n  daar 
een dubbele  strijd te voeren ,  n.I. tegen de 
repressie maar  o o k  tegen he t  m ach ism o  van haar  
conipaheros,  die ervan ui tgaan da t  een vrouw 
niet geschikt is om  m e t  een geweer  o m  te gaan
en het liefst zien d a t  ze de fu n k t ie  van kokk in  
weer op zich n eem t .

C O N C E N T R A T IE K A M P E N

Omdat  legaal verzet  vaak k o n s t i tu t io n e e l  
verboden is en  onm oge l i jk ,  o n t s ta a n  steeds meer  
vormen van illegaal verzet .  De o n tw ik k e l in g en  in 
Midden-Amerika zijn hierbij van invloed.  S teeds

vaker  vinden beze t t ingen  plaats van kerken ,  
ambassades  etc .  en gaan mensen in honge r 
s taking om  de vermissingen aan de kaak te 
stellen.  S teeds  meer  vrouwen nemen hieraan 
deel, w aa rd o o r  o o k  het  aantal  vrouweli jke 
pol i t ieke  gevangenen toeneem t .  Voor  deze 
v ro u w en ,  en vooral  de arbeidsters,  huisvrouwen,  
boe r innen  en s tu d e n te n  wil de NUPACH in 
Neder land  s teun  organiseren.  De situatie  van 
deze v rouw en  in de gevangenissen is miserabel.  
Niet voor  niets h ebben  we het  in het  dossier over 
k o n c e n t r a t i c k a m p e n .  Het doel van de gevangen
schap is l ichameli jke en psychische vernietiging, 
en om  dit  te bere iken w ord t  geen enkel  middel  
geschuwd.  Alle gevangenissen zijn ingericht met 
m ar te lkam ers  waar de  meest wrede en geweld
dadige m e th o d e n  w orden  gebruikt .  Het is 
moeili jk  te zeggen da t  ook hierin specifieke 
v ro u w e n -o n d e rd ru k k e n d e  m e th o d en  zijn te 
ondersche iden .  V ro u w en  worden verkracht ,  
maar  o o k  tegen m an n e n  wordt  sexueel geweld 
gebru ik t .  V o o r  zowel m annen  als vrouwen zijn 
dit  ex t rem e  m en so n te ren d e  situaties.  De 
v rouw en  en m an n en  zijn wel van elkaar 
gescheiden ti jdens de gevangenschap. Onderl ing 
is er  veel sol idari teit  en onts taan t roos tende  
vr iendschappen .  De gevallen die in he t  dossier 
w orden  beschreven,  zijn allemaal gevallen waarin 
v rouw en  ex t reem  lange straffen hebben  
gekregen,  meestal  ro n d  de dertig jaar .  Dit is 
normaal .  De v rouw en  kunnen  hiertegen weinig 
o n d e rn e m e n .  De weinige adv o ka ten die zich 
voor  de pol i t ieke gevangenen inze t ten ,  s taan 
b lo o t  aan grote  repressie en bovendien k u n n e n  
de  meeste  v rouw en  niet  het  geld voor jur id ische 
hulp  opbrengen .  V o o r  ons is he t  onvoors te lbaar ,  
z o ’n si tuatie.  Er is zelfs geen recht  op een uur t je  
zon per  week.

NUPACH IS EEN ‘G R I T A ’, EEN GIL

In het  dossier w orden  acht  gevallen van 
vrouweli jke  pol i t ieke  gevangenen beschreven. 
Dit is zeer bescheiden  op het totale  aantal  
po l i t ieke  gevangenen.  We willen ech te r  h iermee 
iets op  gang brengen  namelijk de vrijlating van 
de  vrouweli jke  pol i t ieke  gevangenen. Het m o e t  
niet  alleen bij begrip blijven, maar  er m o e t  ook 
k o n s e k w e n t  gehande ld  worden.  We willen een 
delegatie naar  die landen sturen om  de s i tuatie  te

o n d e rz o e k e n .  We willen voor  de v ro u w en  die te 
weinig geld h e b b e n  voor  een ad v o k aa t  een 
advokaa t  be ta len .  We willen de famil ie leden van 
de v rouw en  o n d e rs teu n e n .  Neder landse  
par lem entar ië rs  k u n n e n  vragen stellen over  de 
s i tuatie  van de vrouweli jke  pol i t ieke  gevangenen.  
De NUPACH is een 'grita ' ,  een gil om  
solidari teit .
Wc m o e te n  ech te r  n ie t  uit he t  oog verl iezen da t  
he t  in feite de m u l t ina t iona le  o n d e rn em in g en  
zijn die deze s i tuatie  h e b b e n  ve roorzaak t  in di t  
werelddeel .  De VS, die hiervan het  m ees t  
p ro f i te ren ,  zullen voorlopig  nog alles in h e t  werk  
stellen om het  zo te la ten .  Hiertegen m o e te n  we 
ons ve rze t ten ,  o o k  in Europa ,  zoals onlangs bij 
de k o m s t  van Haig aan Duits land is gebeurd .  
V o o r  de bev rij ding van Ana Maria en Maria 
Consuelo  uit Argent in ië ,  Ana Luisa en Iris Flores 
uit Chili, Maria E t ty  en Ana Del ia ui t  C o lum bia ,  
Nelida en I rm a uit  Uruguay  en vele vele anderen .

ALICE L O E T E R S

(advertentie)

DECEM BERREIZEN

CUBA 1981
dinamisch en fascinerend!
18 DAAGSE RO N D REIZEN  

SO C IA A L-K U LT U R E E L!  
van Havanna tot Midden-

Cuba, en
van Havanna tot Santiago 

de Cuba (Oriente)

Standplaatsreizen in 
bungalows aan de kust 

dicht bij Havanna

vanaf: f 2.450,- 
geheel verzorgd!

Vertrekdata:
19 en 23 december t981

Vraag G R A TIS  prospektus! 
Inlichtingen en boekingen bij

REISBUREAU  
VAN DER SCHOOR

(30 jaar ervaring!)
Koewei 7 

6843 Z L  Arnhem 
Telefoon 085 - 81.56.03
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SECURITY-BEURS ’81
Is het waar, zoals een verkoper op de security- 
beurs ’81 verklaarde, atoomschuilkeklers tegen 
een atoomaanval een zodanige bescherming 
bieden dat je. "als je in onze kelder onder de 
bom op Nagasaki had gezeten" er na vijf 
minuten uit had kunnen klimmen om buiten de 
boel op te ruimen? Dat vroeg Andrce van Es in 
een schriftelijke vraag aan de Ministers van 
binnenlandse zaken en justitie over de onjuiste 
voorlichting op de security-beurs ’81, gehouden 
van 1 2 oktober tot 16 oktober 1981.
Dit en nog veel meer onzinnige argumenten 
werden gebruikt door vertegenwoordigers van 
atoomschuilkelders-fabrikanten. Indruk
wekkende getallen over fall-out, 10 megaton- 
bommen en remdosis werden gebruikt om 
geïnteresseerden te overtuigen van de 
kwaliteiten van hun schuilkelder, waarbij niet 
werd geschroomd om de kelders van de op de 
beurs aanwezige konkurrenten als waardeloos te 
omschrijven. Gezien de prijs (vanaf f 30.000,-)

èn de onjuiste voorlichting zouden een groot 
aantal beursbezoekers zich wel eens veilig 
kunnen gaan voelen met de waarschijnlijk 's 
nachts in hun tuin gegraven schuilkelder. Een 
volstrekt valse voorstelling van zaken die mensen 
een misplaatst gevoel van veiligheid zou kunnen 
geven. Voor hen dan ook een reden om op 21 
november thuis te blijven.
Op de security-beurs waren ook enkele 
importeurs van politie-uitrustingen aanwezig. 
Deze importeurs onderhouden nauwe relaties 
met politiekorpsen in Nederland en proberen ze 
nieuwe bewapeningssnufjes te slijten. Een 
beangstigende ontwikkeling dat de kommcrcic 
een greep op de poli tiebcwapening probeert te 
krijgen.
De firma Muller uit Arnhem toonde bv. diverse 
futurisch uitziende handboeien èn duimboeien, 
rookbommen en traangasgranaten in hand
granaat vorm en ME-uitrustingen. Kogelvrije 
vesten en onzichtbaar te dragen pistoolhouders

De strijd om de kernwapens woedt hevig. 
Het parlement voelt duidelijk de hete 
adem van de vredesbeweging in zijn nek. 
Middels een hetzekampagne tegen het IKV 
heeft rechts geprobeerd de vredesbeweging 
pootje te lichten. Dat is mislukt. Lukt het 
wel, als de regering noch ja noch nee b lijft 
zeggen?
Er is alle reden zeer argwanend te blijven 
wat betreft de politiek van de regering en 
van het parlement. Het optreden van Van 
Mierlo in Schotland bij de vergadering 
van de Nucleaire Planning Groep van de 
NAVO geeft een belangrijke aanwijzing 
over de manier, waarop de regering naar 
een uitweg zoekt.
Van Mierlo vertelde eind oktober aan de 
leden van de vaste Kamercommissie van 
defensie, dat de redenen voor het NAVO- 
dubbelbesluit van december '79 (onder
handelen èn bewapenen met 572 nieuwe 
atoomraketten) in Schotland niet herbe
vestigd werden, maar dat alleen werd vast
gesteld dat dat dubbelbesluit als zodanig 
genomen is.
Men zegt, dat dat een schitterend resultaat 
is. Een Nederlandse minister, die een 
grote wijziging in het voorgestelde NAVO-

slotcommuniqué heeft weten door te 
drukken. En dat voor een demissionaire 
minister van D'66! Stel dat we een de
missionaire PvdA-minister van defensie 
hebben, dan moet Nederland toch wel in 
staat geacht worden de NAVO te veran
deren in een ministeriële vredesbeweging! 
Maar zo ver is het nog lang niet en zo ver 
zal het ook niet komen. Wat Van Mierlo 
in feite gedaan heeft, is op een uiterst 
aktieve manier zijn kop in het zand steken. 
Hij heeft de NAVO laten verklaren: de 
redenen voor ons dubbelbesluit zullen ons 
een worst zijn, met plaatsen van kern- 
raketten gaan we door en Nederland neemt 
nog geen beslissing.
Van Mierlo heeft ruimte geschapen om een 
Nederlands besluit te ontlopen. In Schot
land heeft Nederland geen 'nee' tegen de 
plaatsing gezegd. De minister heeft ook al 
aangekondigd, dat in december tijdens de 
NAVO-raad door Nederland geen beslissing 
genomen zal worden. Het lijk t eV dus op, 
dat we in een tijdperk van niet-beslissen, 
van niet-herbevestigen, van noch ja, noch 
nee gekomen zijn.
Dat schijnt gunstig, want zolang er niet 
besloten wordt, wordt er in Nederalnd niet 
geplaatst. Maar kern raketten zijn het 
tegendeel van struisvogels, die bij gevaar 
hun koppen in het zand steken. Kernra- 
ketten hebben voortdurend de neiging hun 
koppen omhoog te steken bij het geringste 
gevaar, dat door hun eigen bestaan reeds 
wordt opgeroepen. Hoe sterk de positie 
van de Nederlandse regering in de NAVO 
met de opstelling van 'Nederland weet het 
nog niet' ook moge zijn, in Nederland is 
er uiteindelijk maar één positie mogelijk: 
NEE!

CHRIS HUINDER

konden ter plekke gepast en gekocht worden. 
Een novum was een laserstraalapparaat, te 
monteren op de huidige politievuurwapens om 
nog zuiverder te kunnen schieten. Wanneer 
mensen in de toekomst in een konfliktsituatie 
met de politie, een politiepistool op zich gericht 
zien en plotseling een volle laag traangas krijgen 
hebben ze te maken met het nieuwste snufje op 
dit gebied. Een traangaspatroon die aan de 
ommezijde van het pistool te bevestigen is. De 
firma Transmark uit Bussum demonstreerde een 
nieuw schiettrainings hulpmiddel. Een vest met 
lampjes en een pistool met ingebouwde laser
straal. Wanneer met het pistool zonder kogels 
maar mèt laserstraal word geschoten ging er een 
lampje op het vest branden op de plek waar op 
gericht was. De bedoeling is dat het vest door 
een politiekollega gedragen wordt. Dit alles om 
de psychologische grens te overschrijden om op 
'levende mensen’ te kunnen schieten. De 
vertegenwoordiger verklaarde al in overleg te zijn 
getreden met diverse politiediensten over de 
aanschaf en had reeds een Walther F5 politie
pistool naar de VS gezonden om deze om te 
laten bouwen op laserstralen. Een Zwitserse 
firma bood diverse maten en soorten CS en SN 
traangasspuitbussen aan. Ook een speciale 
houder om kleine busjes mee te kunnen 
verspuiten (een soort traangas pistool) werd 
getoond. Een vertegenwoordiger verklaarde in 
overleg te zijn met de overheid over een 
verkooptoestemming in nederland.
De overheid wordt in ieder geval ruimschoots de 
kans geboden het vermeende gat tussen wapen
stok en vuurwapen te kunnen vullen.
Ook op het gebied van inbraakbeveiligings- 
apparatuur bleek dat de beurs niet was opgezet 
ten behoeve van voorlichting aan het publiek 
maar voor pure vakidioten bestemd was. Dit in 
tegenstelling tot wat de direkteur-generaal van 
de direktie Politie, mr. J.M. de Graaf verklaarde 
in zijn openingswoord. De Graaf sprak daar 
namens de Minister van Binnenlandse Zaken die 
niet aanwezig kon zijn in verband met de 
regeringsverklaring (die dus nooit kwam).
Vreemd dat de overheid zich leent voor de 
opening van zo’n kommerciële beurs van vaak 
bedenkelijke apparaten.

PAUL SPEET

C N - e n  C S -g as
In Bevrijding nr. 18 deed de redaktie een oproep 
voor het sturen van persoonlijke ervaringen 
met CN- en CS-gas. We hebben in de tussentijd 
al veel reakties binnengekregen, maar hebben 
nog steeds belangstelling voor meerdere. Als 
je ervaringen met zo’n gas-'behandeling’ hebt, 
stuur dan een verslagje aan: Redaktie Bevrijding, 
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam. Ook andere 
bladen zullen een dergelijke oproep plaatsen, 
de resultaten zullen naast elkaar gelegd worden. 
Bevrijding zal t.z.t. de resultaten publiceren. 
(Anoniem reageren mag, liever niet, want 
geheimhouding is verzekerd).

REDAKTIE BEVRIJDING



Wanneer het in het rijke noorden regent, dan drupt het in het arme zuiden. 
Het arme zuiden moest maar tevreden zijn met kruimels die van de tafel 
afvallen. Maar in de huidige ekonomsiche krisis vallen er nauwelijks nog 
kruimels. In Cancun (Mexico) straalt de patserige rijkdom op de konferentie 
over de ontwikkelingssamenwerking, maar de armen zullen er weinig beter 
van worden.
De Henk Lankhorst Stichting , de kersverse PSP-organisatie voor studie en 
aktie op het terrein van ontwikkelingssamenwerking, begint het optreden 
naar buiten met twee studiedagen over de problemen op het nivo van de 
internationale ekonomische orde èn wat wij, gewone PSPers, daar mee te 
maken hebben.
VVD-kamerlid Bolkestein had het al geschreven: 
aanstonds krijgt de PSP ook nog subsidie voor 
een club die op zijn wijze propaganda gaat 
maken voor wat zij van ontwikkelingssamen
werking denkt. De PvdA heeft ook zoiets, 
de Evert Vermeerstichting, die al jaren op dit 
terrein een aktieve rol binnen en buiten de partij 
speelt. Bolkestein zag dit als een bewijs hoe de 
subsidiegever, de NCO (de Nationale Commissie 
voor Bewustwording Ontwikkelingssamenwer
king), met dit soort subsidies voor linkse clubs 
alleen maar eenzijdige politieke visies en afkeer 
van het kapitalisme gesteund worden. Van de 
NCO-zijde is deze kritiek niet zo moeilijk te 
beantwoorden. Ze kon eenvoudig schrijven 
dat er geen andere subsidieaanvragen van poli
tieke partijen waren.
Overigens valt het niet niee om nog bij de NCO 
subsidie te krijgen. De subsidieaanvrage van de 
Henk Lankhorst Stichting werd in principe wel 
positief gewaardeerd maar in de grote berg 
aanvragen bleef er geen geld meer voor over.
Tot twee keer toe ('79 en ’80) werd het posi
tieve advies niet in geld omgezet. Toch heeft 
het dagelijks bestuur van de NCO voor 1981 
nog ergens wat geld vandaan weten te halen om 
een veel bescheidener deel van het voorgenomen 
programma wel uit te kunnen voeren. Of voor 
het volgende jaar er wel subsidie is, is nog steeds 
de vraag. Bij de NCO moeten ze steeds meer aan
vragen met relatief gelijkblijvende bedragen 
opvangen en dat gaat dus niet. Maar dit jaar 
organiseert de Henk Lankhorst Stichting nog het 
nodige over de PSP en ontwikkelingssamenwer
king.

PROBLEMEN AANPAKKEN

De arme landen in het zuiden op onze aardbol 
zijn aan alle kanten nauw verbonden met het 
ekonomisch reilen en zeilen van het noorden. 
De 'internationale ekonomische orde’ wordt 
dit met een mooie term genoemd. Wat voor 
uitwerking heeft die orde voor de ontwikkelings
landen? Wat voor problemen zijn er en hoe 
zijn die problemen aan te pakken? Dat zijn de 
vragen waar de Henk Lankhorst Stichting 
dit najaar' nog op haar eerste studiedagen mee 
aan de gang wil.
Omdat deze vragen nogal ruim zijn is er gepro
beerd het toe te spitsen op een drietal belang
rijke onderdelen van die internationale ekono
mische orde:
-  Bij het internationale monetaire stelsel moe

ten we denken aan steeds groter wordende

schulden waaronder de armste landen on
danks of dankzij de westerse ontwikkelings
hulp gebukt gaan. Hoe is die situatie ontstaan? 
Hoe kunnen die landen nog hun koers onaf
hankelijk bepalen? Wat is de rol van de parti- 
kuliere banken hierbij? Wat is de invloed van 
het Internationale Monetaire Fonds (IMF) 
als internationale .bank hierbij (denk daarbij 
aan Jamaica en Chili! )?

— Bij de multinationale ondernemingen kan 
iedereen zich wel voorstellen hoe Philips, 
Volkswagen en Unilever hun greep steeds 
verder over de wereld bevestigen. Zij lijken 
in staat om zich weinig of niets van de natio
nale politiek aan te trekken. Met name de 
derde wereld die vaak zit te springen - al 
dan niet terecht - om investeringen in indus
triële aktiviteiten, zijn genoodzaakt om 
de voorwaarden van deze ondernemingen 
te slikken zoals politieke rust, lage lonen, 
belastingvoordelen etc. Wat zijn de gevolgen 
ervan voor de gewone mensen?

- De internationale arbeidsverdeling hangt met 
het voorgaande nauw samen. De laatste jaren 
plaatsen sommige bedrijven hun produktie 
over, het kantoor niet. Met name lage lonen- 
landen zijn in trek. Op het eerste gezicht 
lijkt het wel leuk voor de mensen daar, 
immers de werkgelegneheid betekent loon 
en loon betekent eten. Maar is het wel zo 
eenvoudig. En moet de Nederlandse werk
loze zichzelf hierom maar zien als kampioen 
opofferen voor het goede doel? De PSP 
neemt hierbij een kritische houding in.

BRANDTRAPPORT

Eind 1979 kwam het rapport van de commissie 
Brandt uit, genoemd naar de voorzitter Willy 
Brandt. Het rapport is een sympatieke poging 
om duidelijk te maken hoe ernstig de wereld
situatie in de verhouding Noord-Zuid is. Met tal 
van gegevens wordt je daarvan - als het al nodig 
was - nog eens van overtuigd. Het rapport kan 
gezien worden als een sociaal-demokratische 
visie op de ontwikkelingsproblematiek (zie: 
Bevrijding nummer 8 van dit jaar).
Aan het rapport is vrij veel aandacht geschonken. 
Ook veel kritiek is er losgekomen. De top- 
konferentie in Cancun van de leiders van belang
rijke landen noord en zuid was één van de 
voorstellen van de commissie.
Voor de Henk Lankhorst Stichting leek dit 
Brandt-rapport een goed uitgangspunt voor de 
studiedagen over bovengenoemde onderwerpen.

Het zijn wel onderwerpen om niet direkt 
onvoorbereid over te praten. Daarom komt er 
binnenkort een themamap uit waarin de betref
fende delen van het Brandt-rapport vereenvou
digd samengevat zijn en kort van kommentaar 
worden voorzien.
Op de themadagen gaat het erom niet alleen 
op dat hoge nivo van de internationale ekono
mische orde te praten, maar juist ook de Ver
taling’ naar ons politiek handelen aan de orde te 
krijgen. De eerste dagen gaat het om informatie 
en standpunten over het internationale ekono
mische systeem, de tweede dag is meer gericht 
op het formuleren van PSP-kritieken en alter
natieven. In ons partijprogramma staat dat 
er strukturele veranderingen in onze samen
leving nodig zijn om werkelijk wat aan de ar
moede in de wereld te kunnen doen. Wat be
tekent dat nu voor deze zaken? We hopen 
dat elke geïnteresseerde PSPer - en daarvoor 
hoeft niemand zich derdewerelddeskundige te 
voelen - zal komen.

JOS MARTENS 
SIEP VAN DERWERF

De studiedagen van de Henk Lankhorst Stichting zijn op 
28 november en op 12 december. De plaats is op dit 
moment nog niet bekend, waarschijnlijk Utrecht of 
Amsterdam. Opgaven aan Henk Lankhorst Stichting, 
PSP, postbus 700 in AMsterdam.

De themamap is via gironummer 4205312 t.n.v. de 
Henk Lankhorst Stichting te bestellen door f 5,60 
(inkl. porto) over te maken. De Nederlandse editie 
van het Brandtrapport is al tijden niet meer verkrijgbaar.

a n ti-ra c is m e
De themagroep Justitie en Politie van de PSP 
organiseert op zaterdag 12 december in Utrecht 
een landelijke themadag onder het motto 
anti-racisme, anti-jaseisme en antisemitisme.
De bedoeling van deze dag is het uitwisselen 
van ervaringen van PSP-(st)ers die aktief zijn in 
komitees en aktiegroepen die zich met dit onder
werp bezighouden. Overige geïnteresseerden zijn 
ook van harte welkom. Voor deze dag wordt 
een diskussiemap samengesteld waarin artikelen 
die in diverse bladen over het onderwerp zijn 
verschenen alsmede een aantal diskussiestel- 
lingen. Aan de hand van de map zal worden 
gediskussieerd over een strategie tot bestrijding 
van racistische, fascistische en anti-semitische 
groeperingen.
De diskussiemap is te bestellen door overmaking 
van f 3,- op postgiro 3481995 t.n.v. SVS-PSP 
te Amsterdam met vermelding van Themamap 
anti-fascisme’.

I



(advertentie) (advertentie)

Het Wetenschappelijk Buro van de PSP 
zoekt ter versterking van haar buro 

voor 20 uur per week:

EEN MEDEWERK(ST)ER VOOR DE 
FINANCIËLE ADMINISTRATIE

met als taken:
— assistentie en advisering bij de voorberei

ding van het financiële beleid;
— medeverantwoordelijkheid voor de finan

ciële administratie, financiële organisatie 
en maandelijkse financiële verslaglegging;

— organisatorische taken.

Wij vragen:
— kennis van financiële administratie en 

organisatie op SPD of vergelijkbaar 
nivo (bijv. HEAO, NIO-economie, MO- 
boekhouden e.d.);

— kennis van geautomatiseerde administratie;
— bereidheid om op onregelmatige tijden 

te werken;

— goede kontaktuele eigenschappen; 
affin iteit met het werk van de PSP;

— ervaring met soortgelijk werk strekt to t 
aanbeveling.

Wij bieden:
— afwisselend werk;
— een salaris van f 1580,- bruto per maand;
— goede secundaire arbeidsvoorwaarden 

(9 1/2 % vakantietoeslag, 25 dagen vakantie 
per jaar).

Met de hand geschreven sollicitatiebrieven 
tot uiterlijk 14 dagen na het verschijnen 
van deze advertentie te richten aan het 
bestuur van het Wetenschappelijk Buro van 
de PSP, Postbus 700, 1000 AS Amsterdam 
met vermelding van 'sollicitatie' linksboven 
op de enveloppe.
Voor nadere informatie kunt u zich wenden 
to t de penningmeester van het Wetenschap
pelijk Buro van de PSP: Bonne Wisman, 
tel.: 013 - 680072.

De Stichting Vorming en Scholing 
zoekt m.i.v. 1 jan. 1982

EEN PARTTIME MEDEWERK(ST)ER
(20 uur)

De SVS is het scholingsinstituut van de PSP. 
Het werk van de SVS bestaat uit het vervaar
digen van scholingsmateriaal en het organi
seren van studiedagen voor aktieve PSP- 
leden. Daarnaast geeft de SVS vier keer 
per jaar een scholingstijdschrift u iten houdt 
zich bezig met het verbeteren van de organi
satie van de PSP afdelingen en gewesten.
Op dit moment heeft de SVS twee part
time medewerkers in dienst. Gezien de 
personeelssamenstelling en de verdere invul
ling van deze funktie, gaat de voorkeur uit 
naar een vrouw,

De taken van de derde medewerk(st)er zijn:
— het onderhouden van kontakten met de 

PSP afdelingen en gewesten om hen te 
stimuleren scholingsprogramma's te orga
niseren. Dit houdt in zowel het geven van 
scholingskursussen als het adviseren bij de 
opzet daarvan.

— samen met de medewerkers en het SVS 
bestuur organiseren van studiedagen. Dit 
zijn landelijke dagen, toegankelijk voor 
iedere belangstellende waarbij één onder 
werp centraal staat. De studiedagen 
vinden op zaterdag plaats, zo'n vier keer 
per jaar.

— het geven van aparte scholing t.b.v. de 
PSP-vrouwengroepen, indien daar in de 
toekomst voldoende belangstelling voor is.

Wij denken aan de volgende vereisten waar 
de sollicitanten aan moeten voldoen:
— aantoonbare scholingservaring (in of 

buiten de PSP)
— lidmaatschap van de PSP
— bereidheid om mee te draaien in SVS 

verband (bezoeken van bestuursvergade
ringen, eens in de zes weken)

— bereidheid om ook in de avonduren te 
werken.

Arbeidsvoorwaarden:
— voor de derde medewerk(st)er geldt 

inschaling in loonschaal 23 van de LOAC 
hetgeen neerkomt op een bruto salaris 
van circa f 1500,- voor een 20 urige 
werkweek

— daarnaast geldt het arbeidskontrakt dat 
in de PSP is opgesteld voor betaalde 
krachten, waarin secundaire arbeidsvoor
waarden goed zijn geregeld.

Belangstellenden worden opgeroepen vóór 
25 november schriftelijk te reageren. Brieven 
sturen naar: sollicitatiecommissie SVS/PSP 
p/a W. Kaal J.D. Meijerplein 25 II, 1011 RG 
Amsterdam.

(advertentie)

MET f 13,40 HELPT U 
EEN BABY 
5 MAANDEN LANG 
AAN MELK

Dr. Duong Quynh Hoa 
in interview met cineast 
Manus van der Kamp:
‘Nederland heeft veel gedaan. 
Ik heb reeds vóór de bevrijding  
van Viet N am  veel gekregen. 
Sinds de bevrijding is er geen  
jaar gew eest, dat niets is g e 
stuurd. In het bijzonder noem  
ik afgelopen jaar, toen voor de 
kinderziekenhuizen in H o Chi 
M inh-stad 50 ton m elkpoeder  
is aangekom en. O pnieuw  is 
nu 50 ton m elkpoeder  
gestuurd .’

Dr. Hoa, kinderarts 
(foto: Manus van der Kamp)

50 ton m elkpoeder
Viet Nam telt 54 miljoen 
inwoners, onder wie 26 miljoen 
kinderen van 15 jaar en jonger, 
Voor hen weegt het tekort aan 
voedsel het zwaarst.
Het Medisch Comité Nederland 
Viet Nam kan voor ƒ  134.000,— 
50 ton melkpoeder sturen. Dat is 
voldoende om 10.000 baby’s en 
kinderen 5 maanden lang van 
melk te voorzien.
De melk wordt door de zieken
huizen uitgereikt. Vooraf 
worden er vitaminen aan toe
gevoegd.

G eef een bijdrage voor die 
m elkpoeder. M aak een bedrag 
over op postgiro 10 90 400. 
M C N V , A m sterdam .
V oor ƒ  13,40 helpt u een baby 
5 m aanden lang aan melk.

M edisch C om ité  
N ederland-V iet N am  
P ostb u s 5701 
1007 A S  A m sterdam .
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▲ VOOR SW>A

Een van deze dagen krijgen alle lezers van Be vrij ding een acceptgirokaart in 
de bus met het verzoek een bijdrage over te maken op het Bevrijdingsfonds 
van het Komitee Zuidelijk Afrika in Amsterdam. Het geld is bestemd voor ra- 
dio-verbindingsapparatuur voor de bevrijdingsbewegingen van Zuid-Afrika en 
Namibië, ANC en Swapo. In bijgaand artikel gaat Sietse Bosgra van het Ko
mitee Zuidelijk Afrika nader in op de ontwikkeling in Namibië. Wij roepen 
al onze lezers op een bijdrage voor dit doel over te maken.

Vooruitgang bij de ondcrhandeling over 
Namibië? Vrije verkiezingen onder toezicht van 
de Verenigde Naties, onafhankelijkheid over 
twee jaar? Op de vluchtelingen uit Namibië in 
Angola maakt het nauwelijks indruk. Dit is in 
het verleden al eerder beweerd, en telkens weer 
weigerde Zuid-Afrika op het beslissende 
ogenblik met de verkiezingen in te stemmen. Het 
enige wat de vluchtelingen van al die 
diplomatieke activiteit merken is verhoogde 
militaire aggressiviteit van Zuid-Afrika in 
Angola. Het aantal slachtoffers onder de 
vluchtelingen uit Namibië in Angola is thans 
minder groot dan tijdens vorige 'vredes- 
iniiiatieven’ rond hun land. Toen vielen er bij 
een aanval 600 doden, op 4 mei 1978. tijdens 
een Zuidafrikaans bombardement op het 
vluchtelingenkamp Kassinga in het zuiden van 
Angola. Dit was het grootste aantal slachtoffers 
bij enige gebeurtenis uit de vrijheidsstrijd van h e t  
Namibische volk. 'Denk aan Kassinga' is de kreet 
van de bevrijdingsbeweging Swapo. Vier mei is 
ook voor het volk van Namibië de dag van de 
dodenherdenking. Na Kassinga zijn de 
vluchtelingenkampen verplaats, over honderden 
kilometers naar het noorden, verder we» van de 
grens met Namibië. Tegelijk werden de kampen 
opgedeeld in kleine eenheden, die verspreid 
liggen over tientallen vierkante kilometers. Als 
de Zuidafrikanen Swapo naar de 
onderhandelingstafel willen bombarderen zullen 
ze geen grote doelwitten meer vinden. Daarom 
richten de moorddadige aanvallen van het Zuid- 
afrikaanse leger zich thans vooral tegen 
economische doelen en de burgerbevolking van 
Angola. Angola moet kapot gemaakt worden. 
Inderdaad, Angola snakt naar vrede. En terwijl 
de Zuidafrikanen Angola binnenvallen reizen 
vertegenwoordigers van de vijf westerse landen 
die een regeling trachten te vinden met een 
nieuw Vredesplan' de belanghebbende partijen 
af. Omdat Zuid-Afrika het vorige vredesplan 
afwees zijn er in de nieuwe plannen verdere 
koncessies aan Pretoria gedaan. Zuid-Afrika 
accepteert, voorlopig. Laat de andere kant eerst 
maar de nieuwe koncessies aanvaarden, dan kan 
men later altijd nog het been dwarszetten. En de 
Afrikaanse landen happen eveneens toe. Ze zijn 
ongeduldig en willen dat de bevrijding van 
Zuidelijk Afrika vordert. Iedereen weet toch dat 
Swapo vrije verkiezingen zal winnen, dat geeft 
zelfs de Zuidafrikaansc overheid toe? En die 
koncessies aan Pretoria, daar moet Namibië dan 
maar mee leren leven. De economische 
moeilijkheden in de onafhankelijke Afrikaanse 
landen zorgen voor extra druk om maar toe te 
geven. En Swapo, kan Swapo nee zeggen als de 
onafhankelijke buurlanden van Zuid-Afrika het 
akkoord wel aanvaarden? Tot nog toe heeft de 
taktiek van Swapo redelijk gewerkt: proberen 
het maximum eruit te halen en dan als het

enigszins kan ja zeggen; omdat Pretoria als het 
erop aankomt toch weigert. Door telkens weer 
aan te tonen dat Zuid-Afrika elk redelijk 
akkoord afwijst hoopt men Zuid-Afrika verder 
internationaal te isoleren. Swapo-voorzitter Sam 
Nujoma verklaart telkens weer dat Swapo bereid 
is de oorlog tot het eind voort te zetten als de 
vrije verkiezingen niet komen. Swapo heeft zich 
op een langdurige voortzetting van de strijd 
voorbereid.
Bij alle concessies aan Pretoria zijn er bepaalde
urenzen, die niet overschreden kunnen worden.

—

De verkiezingen moeten voldoende vrij zijn om 
te garanderen dat de grote steun van de 
bevolking voor de Swapo tot uitdrukking komt 
in de toekomstige regering van Namibië. Als de 
Swapo eenmaal de formele macht in het land 
heeft zal het langzamerhand ook de reële macht 
in handen moeten zien te krijgen, net als Mugabe 
in Zimbabwe. Dat betekent de macht van de 
blanken, van de multinationals, van Zuid-Afrika 
en zijn westerse bondgenoten langzaam tcrug- 
dringen. Onafhankelijk Afrika rekent erop dat 
als eenmaal de formele macht is overgedragen de 
bevrijding op den duur ook wel komt. Maar men

is niet te optimistisch door de ontwikkelingen in 
Zimbabwe? Namibia is tenslotte potentieel het 
rijkste land per hoofd van de bevolking in Afrika 
door de enorme mineraalvoorkomcns, tfie door 
Zuidafrikaanse en westerse multinationals 
worden ontgonnen. Een sterke Swapo is de beste 
garantie voor de overwinning.
On ze steun aan de strijd van Namibië heeft twee 
komponenten. acties voor isolering van Zuid- 
Afrika en acties voor materiële steun aan de 
Swapo. Het Komitee Zuidelijk Afrika zamelt op 
dit ogenblik geld in voor kommunikatie- 
apparatuur voor de Swapo. Door de regering van 
Angola wordt Swapo erkend als de regering van 
Namibië, en daarom heeft Swapo het bestuur 
over de 60.000 Namibische vluchtelingen ih 
Angola. En voor de verbinding tussen de kampen 
waar deze vluchtelingen verblijven vraagt Swapo 
dringend om radio-verbindingsapparatuur. 
Telefoons kent Angola op het platteland niet. 
Met die verbindingsapparatuur moet het 
mogelijk zijn de kampen te waarschuwen voor 
op handen zijnde Zuidafrikaanse aanvallen. Met 
de apparatuur moet de buitenwereld 
gewaarschuwd kunnen worden na aanvallen, 
zodat gewonden geholpen kunnen worden. De 
apparatuur is nodig voor een effectieve 
bevoorrading, en ook voor gewoon mensclijke 
kontakten. Er is f 350,000 nodig voor dit 
projekt. Sinds begin september is er f 150.000 
binnen. We rekenen op Uw steun.

SIETSE BOSGRA

Euthanasie-proces
Op 1 7 november vindt in Rotterdam het proces 
plaats tegen de 76 jarige mevrouw Wcrtheim- 
Elink Schuurman. Mevrouw Wertheim hielp in 
de nacht van 18 april van dit jaar een 67-jarige 
vrouw uit Capelle aan de IJssel bij haar zelf
doding. De vrouw had de naam van mevrouw 
Wertheim doorgekregen van haar huisarts. Na 
een intensief kon takt tussen de twee vrouwen 
besloot mevrouw Wertheim de hulpvraagster te 
helpen met het slaapmiddel Vesparax 
(uitsluitend op doktersrecept te krijgen en 
meestal dodelijk bij inneming van dertig stuks in 
éénmaal). Mevrouw Wertheim heeft zich 
gehouden aan de normen die binnen de 
beweging van voorstanders van vrijwillige 
euthanasie zijn opgesteld. Zelf zegt zij een 
blunder te hebben begaan: ze heeft het 
Openbaar Ministerie niet op de hoogte gesteld 
van haar hulp bij de zelf doding van de 
betreffende vrouw. Dat is één van de gedrags
regels voor artsen in het geval van euthanasie. 
Mevrouw Wertheim werd aanvankelijk 
gearresteerd en opgesloten in het huis van 
bewaring in de Bijlmermeer in Amsterdam. Daar
uit werd zij op 28 april vrijgelaten. Vanaf dat 
moment heeft zij huisarrest in haar flat in

Dordrecht in verband met het feit dat de officier 
van justitie, Mr. van Brummen, de kans op 
herhaling mogclijk acht. Mevrouw Wertheim 
moet terecht staan op verdenking van doodslag. 
Het proces vindt plaats op 17 november om 9.00 
uur voor de rechtbank van Rotterdam, Noord- 
singel 117 (bereikbaar met tram 4 vanaf 
Rottcrdam-CS). De ak liegroep Balsemien roept 
een ieder op daar aanwezig te zijn bij een stille 
betoging voor het gerechtsgebouw. Voor die
genen die niet kunnen komen bestaat de 
mogelijkheid hun protest tegen deze rechtspraak 
kenbaar te maken bij de advocaat van mevrouw 
Wertheim: Mevrouw Mr. van den Puttclaar, 
Noordsingel 40 B, Rotterdam.
Mevrouw Wertheim hielp een geestelijk en 
lichamelijk lijdende vrouw op haar herhaald 
verzoek bij haar zelf doding. Zij mag voor deze 
moedige, menselijke hulpverlening niet 
veroordeeld worden. De rechtspraak moet leiden 
tot ontslag van rechtsvervolging dan wel vrij
spraak. Iedereen die ook deze mening is toe
gedaan kan dat vóór of op 17 november laten 
blijken.

I



(advertentie)
\

U legt af en toe een bedragje opzij. Sparen. U hebt 
dus een rekening bij een spaarbank of bij een gewone 
bank. Daar zijn ze blij met uw geld. En ze bieden u de 
hoogst mogelijke rente. Zodat uw spaargeld groeit.
Vandaag de dag harder dan ooit, want de rente is hoog.

Maar wat gebeurt er met dat geld? Spaarbank of 
bank gebruiken het. Gaan het beleggen. Om daarmee 
voldoende rentewlnst te kunnen maken om u straks uw 
rente te kunnen uitbetalen.

Maar... waar wordt dat geld belegd? Weet u dat? 
Beleggen ze uw spaargeld in zaken die indruisen tegen uw 
geweten? Beleggen ze uw geld in Zuid-Afrika. Of in Chili?

Als u daar toch een beetje nerveus van wordt, dan is 
er een goede oplossing: sparen bij de Algemene Spaarbank 
voor Nederland. Een bank die het hart links draagt. Een 
bank die selectief belegt - en toch een prima rente geeft. 
Niet meer, maar zeker niet minder dan elders. Maar bij de 
ASN heeft u één zekerheid extra: uw geld wordt 
grotendeels in sociaal verantwoorde projecten belegd. In 
woningbouw of peuterspeelzaal of vele andere 
sociaalculturele projecten. Uw geld wordt dus goed belegd. 
Zodat uw rente schoon is en uw spaargeld goede dingen 
bewerkstelligt.

tenminste f. 50.- als eerste inleg, ontvangt u een premie van 
f. 7,50.

— — — - i

| Bon I
■ Naam en voorletter(s): ■

Adres:

Postcode en woonplaats:

Postgirorekening:

wenst bij de ALGEMENE SPAARBANK VOOR NEDERLAND 
een renterekening te openen.

Stuur deze bon in open enveloppe zonder postzegel aan 
Algemene Spaarbank voor Nederland, 
Antwoordnummer 1188, 2500 VB Den Haag.
U kunt ook bellen: 070-47 0181. Of ons bezoeken:
Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij het Centraal Station)

101
__________________ - _____________J

Als u voor 1 juli 1982 een renterekening bij de ASN opent met geeft rente zonder bijsmaak.
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BERICHTEND e PSP en  s o c ia le  b e w e g in g e n
De PSP noemt zichzelf een aktiepartij, maar wat houdt dat in? Akties 
worden ook wel door anderen georganiseerd, vanuit de vakbeweging, de 
kraakbeweging, de vredesbeweging, de anti-kernenergiebeweging... Welke 
rol moet de PSP hier nog in spelen? Moeten we gewoon meedoen met 
akties die een beetje op onze lijn liggen en verder niet zeuren? Of moeten 
we akties alleen steunen, als we het helemaal eens zijn met de eisen die 
gesteld worden, en met de manier waarop de aktie georganiseerd en gevoerd 
wordt? Wat zijn dan precies de voorwaarden waaronder we sociale bewegingen 
steunen en wat houdt die PSP-steun dan in? Moeten we proberen sociale 
bewegingen te beïnvloeden? Zo ja, in welke richting dan, en hoe?
Dat zijn zo een aantal vragen waar we op 19 december in Amersfoort wat 
meer duidelijkheid over willen krijgen. Daarbij zal vooral de verhouding van 
de PSP tot de vakbeweging en tot de kraakbeweging aan de orde komen.

DE PSP EN DE VAKBEWEGING

Op zich zou de vakbeweging een belangrijke 
bondgenoot voor een socialistische politiek 
kunnen zijn. Toch vormt onze houding ten 
opzichte van de vakbeweging en dan m.n. 
de FNV, al lange tijd een diskussiepunt. Want 
hoe socialistisch is de FNV, hoeveel invloed 
hebben de arbeiders eigenlijk nog op het vak- 
bondsbeleid? Laat de FNV de arbeiders soms 
niet lelijk stikken, zoals bij de havenstaking 
in 1979? De vraag is dan ook, of de PSP zich 
bij voorbaat solidair moet opstellen ten opzichte 
van de FNV, of sterk bekritiserend. Balen we 
mee met de FNV of balen we van de FNV? 
Belangrijker is misschien nog wel de vraag of 
er manieren zijn om pacifistische en socialis
tische ideeën in de vakbeweging te versterken. 
In ieder geval zullen we ons dan eerst wel 
af moeten vragen of we de belangstelling voor de 
vakorganisatie in de PSP kunnn versterken.

DE PSP EN DE KRAAKBEWEGING

In tegenstelling tot de vakbeweging is de kraak
beweging een vrij 'jonge’ beweging, met een 
onduidelijke organisatiestruktuur en een weinig 
uitgekristalliseerde strategie en visie. De kraak
beweging bestaat uit verschillende groepen, 
die los van elkaar opereren en er eigen methodes 
en doeleinden op na houden. Wel valt er daarbij 
een zekere verharding van de strijd te konsta- 
teren, maar die lijkt meer uitzicht te bieden op 
politiek isolement van de krakers, dan op een 
ander huisvestingsbeleid van de kant van de 
overheid. Moet de PSP zich daarom maar van 
de kraakbeweging distanciëren? We mogen 
echter niet vergeten, dat rechts een nieuwe 
harde aanval op de kraakbeweging heeft ingezet 
en dat de overgrote meerderheid van de politici 
de kraakbeweging al lang genoeg in de kou 
heeft laten staan. Kunnen we daar zo maar 
aan meedoen, terwijl de doeleinden van de 
kraakbeweging over het algemeen wel onze 
sympathie hebben? Moeten we daarom niet 
liever onze kritiek inslikken en één front vormen 
met de kraakbeweging tegen rechts? Of zijn 
er mogelijkheden voor de PSP om een eigen 
verantwoordelijkheid te houden, om bepaalde 
eisen en bepaalde methodes af te wijzen en 
toch de kraakbeweging te steunen? Kan de 
PSP de kraakbeweging beïnvloeden, de krakers
een weg wijzen die meer politiek perspektief 
biedt?

STRATEGIEDISKUSSIE

Voorjaar 1983 wordt een kongres gehouden 
om de strategie van onze partij te bepalen.
Om er achter te komen, wat de belangrijkste 
diskussiepunten zijn waar dat kongres uitspraken 
over zal moeten doen, worden van te voren 
landelijke diskussiedagen georganiseerd over een 
aantal onderwerpen. Alle PSP-leden kunnen 
aan die diskussiedagen meedoen en diskussie
punten leveren. Drie van zulke diskussiedagen 
zijn inmiddels gehouden, de vierde valt op 
zaterdag 19 december aanstaande.
Op deze vierde diskussiedag gaat het om de 
verhouding tussen de PSP en sociale bewegingen. 
Door gebrek aan plaatsruimte in Bevrijding 
kunnen de diskussiebijdragen pas in het volgende 
nummer worden gepubliceerd. Om de leden, 
afdelingen en gewesten toch in de gelegenheid 
te stellen, zich goed op deze diskussiedag voor te 
bereiden, geven we hier alvast wat aandacht
punten. De strategiekommissie wil afdelingen en 
gewesten ook graag helpen bij het organiseren 
van plaatselijke diskussie over de strategie van de 
partij.
Tot slot willen we wijzen op een paar uitgaven 
van de Stichting Vorming en Scholing van de 
partij, die van nut kunnen zijn bij de strategie- 
diskussie:
SVS-bulletin 29 (over PSP en vakbeweging); 
SVS-bulletin 38 (met het gewijzigd ontwerp 
strategiestuk); On(s) Genoegen nr. 98 (het stuk 
van het partijbestuur over de verhouding tot de 
vakbeweging); Socialistisch Perspektief (bijv. 
nr. 2, met twee artikelen over de PSP,'socialisme 
en vakbeweging en nr. 3 . met een artikel over 
de anti-kernenergiebeweging).

STRATEGIECOMMISSIE

De hierboven vermelde nummers van het SVS-bulletin 
en Socialistisch Perspektief zijn te bestellen bij de 
Stichting Vorming en Scholing van de PSP, postbus 
700, 1000 AS Amsterdam. Het interne diskussie orgaan 
van de PSP (Ons Genoegen) is niet meer uit voorraad 
leverbaar. Het ligt ter inzage bij de afdelingssekretariaten 
van de partij.

DE PSP EN SOCIALE BEWEGINGEN

landelijke diskussiedag over de strategie op 
zaterdag 19 december in Amersfoort 
aanvang: 10.30 uur
plaats: de Amershof, Snouckaertlaan 11.

SOCIAAL EKONOMISCH BELEID

In het weekend van 1 2 en 13 december organi
seert de Stichting Vorming en Scholing (SVS) 
in samenwerking met de Sociaal Ekonomische 
Kommissie (SEK) een diskussie weekend over 
het sociaal ekonomisch beleid. Er zullen twee 
thema's aan de orde komen, die met het oog op 
de huidige ekonomische problemen zeer aktueel 
zijn: arbeidstijdverkorting en anti-krisisbeleid. 
Met het diskussieweekend willen SVS en SEK 
een basis leggen voor de PSP-ideeën over sociaal 
ekonomische politiek. Op zaterdag 12 december 
zal op basis van drie inleidingen gesproken 
worden over de wenselijkheid, de effekten en 
de (financiële) mogelijkheden van arbeidstijd
verkorting. Kan op korte termijn een zeven-urige 
of zelfs een vijf-urige werkdag worden inge
voerd? Wat is het standpunt van de PSP t.a.v. 
het alternatief van deeltijdarbeid, dat nu door 
rechts naar voren wordt geschoven?
Zondag 13 december wordt meer algemeen 
op krisis- en werkloosheidsbestrijding ingegaan. 
Wat kan de PSP stellen tegenover het beleid 
zoals dat door de overheid gevoerd wordt en 
zal worden? En hoe moeten de voorstellen 
van de vakbeweging in dit kader worden beoor
deeld? Over arbeidstijdverkoring zullen inlei
dingen worden gehouden door Bonne Wisman 
en Wim Combrink, beiden leden van de SEK en 
Titia Bos, onderzoekmedewerkster bij de FNV. 
De inleidingen over krisis- en werkloosheids
bestrijding zullen worden gehouden door Wilbert 
Willems, PSP-Tweede Kamerlid, Martin van 
Rossum, lid van de SEK en Casper van Ewijk, 
ekonoom aan de Universiteit van Amsterdam. 
Deze inleidingen zullen van kommentaar worden 
voorzien door: Herbert Goedings, fraktiemede- 
werker van de PSP in de Tweede kamer en 
Arnout Weeda, PvdA-ekonoom en medewerker 
bij CRM. Op beide dagen is er natuurlijk ruim 
gelegenheid tot diskussie.
Het weekend vindt plaats op 'De Peppelhoeve’. 
Peppelerweg 42-46 te Putten (Gld) en duurt van 
zaterdag 10.00 uur tot zondag 16.00 uur.
De kosten bedragen slechts f 30,00. Verdere 
inlichtingen bij de SVS, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam. 020 - 267374.

TURKEN EN MAROKKANEN

Op maandag 30 tiovetnber organiseert de 
afdeling Den Haag van de PSP ^en thema-avond 
met als onderwerp de situatie van Turken en 
Marokkanen in ons land. Enerzijds wordt op 
deze avond informatie gegeven over de 'thuis
landen’ en anderzijds zal worden ingegaan op de 
problemen van deze mensen in Den Haag. De 
avond vindt plaats in het Kijkhuis, Noordeinde 
140, aanvang 20.00 uur. Op het programma 
staat een film en een diskussie daarover, een 
spreker van de Haagse Marokkanen Vereniging 
en een spreker van de HTIB. De avond duurt tot 
ongeveer 23.00 uur.
Er is een informatiemap beschikbaar. Gratis te 
verkrijgen bij: Jeannine Molier, Reinkenstraat 
4 A, tel.: 070 - 45 31 83 of (werk) 89 58 90.



PALESTIJNEN AAN HET WOORD

ln de tweede en derde week van november vin:lt
de informatie-kampagne over de Palestijncn in
bezet gebied en Galilca plaats. Daarover is in bet
vorige nummer van Bevrijding een katern
verschenen, ken aantal gasten zijn uitgenodigd:
Bassam Shaka'a, burgemeester van Nablous;
Abdul Slaati, hoofd van de Rode Halve Maan in
Gaza; Malta Abdo. maatschappelijk werkster te
Nazareth: Selim Tamari en Rita Giacaman. van
de universiteit van Bir Zeit: Judv Blanc.*

Israëlische vredesbewegingen.
De belangrijkste bijeenkomsten zijn:

CENTRALE BIJEENKOMST: zaterdag 14 
november in het Rothaanhuis, Rozengracht 133. 
Amsterdam. Programma: Sprekers (Bassam 
Shaka’a en Abdul Shafi). muziek (Mustafa Al- 
Kurd). optreden (/een Bezoek, Geen Bloemen. 
Aanvang 20.00 uur.

PLAATSELIJKE BIJEENKOMSTEN: 
EINDHOVEN: 13 november. 20.00 u.. Sprekers 
Abdul Shafi en Selim Tamari. zaal Demos. J.E. 
Kennedvlaan 3.
BREDA: 20 november. 20.00 u.. spreker Ma ha 
Abdo. zaal INC OM. Pres. Kennedvlaan 36. 
TILBURG: 20 november. 20.00 u.. spreker 
Abdul Shafi. K.W.J. gebouw. Korte Tuinstraat 7 
NIJMEGEN: 16 november. 20.00 u., spreker 
Bassam Shaka'a. Kath. Universiteit (Aktua- 
liteitenkollege Studium Generale). 
MAASTRICHT: IS november, 20.00 u.. spreker 
Bassam Shaka'a. zaal Citv-centrum. Capucijnen- 
straat 43.
AMSTERDAM: in de Grote Kevzer. Keizers-*

gracht 248. 1 1 november met film en spreker 
Bassam Shaka'a. 12 november met film en 
spreker Malta Abdo. 13 november met film en 
spreker Ruud Peters en een Palestijnse student. 
UTRECHT: 1 1 november, 20.00 u.. alleen voor 
vrouwen, spreker Malta Abdo. in de Raads- 
kelder, Pauwstraat 7.
GRONINGEN: 13 november. 20.00 u. spreker 
Bassam Shaka'a. zaal studentenpastoraat. Krane 
weg 33.

Ook treedt de Palestijnse theatergroep El Haka- 
wati een aantal malen in Nederland op. Er zal 
enige schriftelijke begeleiding zijn, waardoor het 
stuk dat wordt opgevoerd (“Mahjoeb. 
Mahjoeb") ook goed te volgen is voor een 
niet-Arabisch sprekend publiek.
Woensdag 1 1 november: Schouwburg, Schouw- 
burgplein 25, Rotterdam. Aanvang 20.15. 
Donderdag 12 november: De lindenberg. Ridder
straat 23. Xifmcxcn. Aanvang 20.30.

REKTH IKATIE

In Bevrijding nr. 19 stonden in het katern “Het 
dagelijks leven van de Palestijnen" een aantal 
zetfouten, waardoor sommige zinnen onbegrij
pelijk zijn geworden. Die zinnen moeten als 
volgt luiden:
pag. 9, 3e kolom: "Daar staat tegenover dat, nu 
betaalde arbeid voor veel vrouwen noodzaak is 
geworden, ze meer bewegingsvrijheid hebben 
gekregen, waardoor steeds meer vrouwen uit de 
beschermende familiesfeer breken." 
pag. 10. onderaan le kolom, begin 2e kolom: 
"Je zou je bij het begrip "Zionisme" echter ook 
een andere inhoud kunnen voorstellen: een land 
dat. gegeven zijn achtergronden en zijn geschie
denis, in het bijzonder opkomt voor alle onder
drukte en vervolgde Joodse gemeenschappen in 
de wereld, maar dat dan ook zelf het goede 
voorbeeld geeft door niemand te onderdrukken 
en te diskrimineren en volstrekt gelijke rechten 
en gelijke mogelijkheden te verzekeren binnen 
het eigen gebied."
pag. 10, 3e kolom: "Dit bijna plichtmatige en 
rituele veroordelen van de nederzettingen
politiek, dat bovendien slechts één aspekt van de 
Israëlische annexatiepolitiek is, is volstrekt on
voldoende. Het is nu tijd voor een konkretcre en 
meer volledige veroordeling van de Israëlische 
annexatiepolitiek. Dat zou Nederland niet alleen 
dienen uit te spreken, de Nederlandse regering 
zou ook binnen de EG initiatieven moeten 
nemen, bijvoorbeeld ckonomische drukmiddelen 
die de EG. als belangrijkste handelspartner van 
Israël, ten overvloede heeft."

Stichting
DRUKKERIJ BEVRIJDING

maakt geen
FAMI LI EDRUKWERK

Wat we wel drukken zijn affiches, periodieken, boeken en 
brochures voor aktiegroepen, buurtcentra etc.

Nu al zeventien en een half jaar.

D o o r  de a a n s c h a f  van  een n ie u w e  pers w o r d t  v a n a f  d e c e m b e r
o n z e  d r u k c a p a c i t e i t  v e r d u b b e ld .

D a a r o m  k u n n e n  w e  bes t  w a t  m e e r  d r u k w e r k  g e b r u ik e n .

Tel.: 020 - 23 85 01 
Nieuwe Looiersstraat 45 

1017 VB Amsterdam

>
De demonstratie 'GEEN NIEUWE
KERNWAPENS EUROPA'
begint om 13.00 
Museumplein

uur
(tussen Rijks

Concertgebouw) inmuseum en 
Amsterdam.
Vanaf 11.00 uur wordt op het 
plein een programma verzorgd met 
muziek. Om 13.00 uur zullen 
spreken: Fred van der Spek (PSP), 
Ria Beckers (PPR), Aad Nuis 
(D '66), Henk Branderhorst (Plat
form), Boy Trip (Pax Christi), Jan 
van Beek (V V D M ), Nico Schouten 
(N-Bom), Wim Kok (FN V) e.v.a. 
Verder zijn er optredens gepland 
van Wolf Bierman, F.C. Gerania, 
Freek de Jonae. Natascha

en de
Jonge,

Emanuels, Herman de 
Oktopedians, Veulpoepers,
Volharding, Drukwerk, Werk
theater, Adêle Bloemendaal, 
Prettig Gestoorde Vrouwen en nog 
veel meer.
Uit alle plaatsen worden bussen 
georganiseerd naar Amsterdam. 
Er rijden speciale treinen voor 
f 16,- retour vanaf ieder station 
binnen Nederland. Kom in ieder 
geval n ie t m et de auto: je raakt 
hem niet kwijt en het openbaar 
vervoer zal nauwelijks funktio- 
neren in de Amsterdamse binnen
stad.
Eventueel nadere informatie bij: 
Landelijk secretariaat 21/11, 
Oranje Nassaulaan 51, 1075 AK 
Amsterdam, tel.: 020 - 736869.

PSP OP RADIO

Donderdag 19 november
Hilversum 2
18.20 tot 18.30 uur

W ilt u B E V R IJ D IN G  een half jaar op proef ontvangen; 
S tort dan

EEN TIENTJE
op postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam 
met vermelding van '  nieuw proefabonnem ent'
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H o ezo
w e rk g e le g e n h e id s p la n  ?
Er zijn nu ruim 400.000 mensen in Nederland 
officieel werkloos. Binnenkort zullen dat er 
in één klap 500.000 zijn. Het CBS gaat dan 
n.1. een andere manier van telling hanteren. 
Voor 1982 worden er nog eens zo'n 70.000 
extra werklozen verwacht. Het is dan ook 
logisch dat de regering komt met een werkge
legenheidsplan.
Over dat plan is in de regering heel wat te doen 
geweest. De, nu geheelde, breuk in het kabinet 
zou zelfs draaien om de financiering van dat 
plan. Volgens Van der Stee en Terlouw was er 
geen geld voor. Voor de PvdA was het de laatste 
strohalm, waarmee ze nog enigszins zou kunnen 
rechtvaardigen dat ze in dit kabinet is gaan 
zitten.
Op 16 oktober barstte het kabinet en bood 
Van Agt het ontslag van zijn regering aan.
De koningin benoemde twee informateurs,
De Galan en Halberstadt, allebei gerenomeerde 
PvdA-ekonomen. Het PvdA-kongres ging eind 
oktober als één man/vrouw achter haar leider 
staan en sprak bij motie uit dat de PvdA-minis- 
ters terecht niet gepikt hadden, dat er op het 
werkgelegenheidsplan werd beknibbeld. 
Ondertussen bedachten de informateurs een slim 
plan: eigenlijk was er geen sprake van een poli
tieke tegenstelling in het kabinet, maar ging het 
juist heel goed samen: terugdringing van het 
financieringstekort vormt eigenlijk een onder
deel van het werkgelegenheidsplan! Bovendien 
bedachten ze een extra middel om geld te 
krijgen: de solidariteitsheffing. De breuk in het 
kabinet werd geheeld, met alles erop en eraan: 
terugdringing van het financieringstekort, stabili
sering van de kollektieve lasten (behalve natuur
lijk de solidariteitsheffing en de verhoging van 
de aardgasprijs) én een werkgelegenheidsplan 
van zo'n 2 miljard.
Al die tijd wist eigenlijk niemand wat dat werk
gelegenheidsplan nou eigenlijk inhield, ook het 
PvdA-kongres niet. Het enige dat bekend was, 
was dat het te duur was volgens Stee en 
Terlouw, In hun eindverslag aan de koningin 
meldden De Galan en Halberstadt dat je eigenlijk 
ook beter kunt spreken van een werkgelegen- 
heids-programma.
Inmiddels is de regeringsverklaring afgelegd, 
maar nog steeds weten we niet wat dat werk
gelegenheidsplan nou inhoudt. Het bestaat 
ook niet. In feite is het hele werkgelegenheids
plan een verzamelen van allerhande maatregelen, 
die nauwelijks samenhang hebben en soms niet 
eens werk opleveren. Volgens de Regerings
verklaring moeten in '82 zo'n 30.000 nieuwe 
arbeidsplaatsen worden geschapen en 30.000 
arbeidsplaatsen worden ‘behouden’: de eerste 
elementen van het werkgelegenheidsplan. Het 
‘echte' plan kan pas over een jaar klaar zijn en 
moet voorzien in het scheppen van 175.000 
banen en 175.000 door middel van deeltijd
arbeid tot en met '85. Voor '82 gaat het om 
projekten in de bouw, bijvoorbeeld 5000 extra 
woningen, terugdraaien van de verlaging van de 
subsidie op isolatie en 150 miljoen extra voor 
bodemsanering (voor Lekkerkerk alleen was al 
200 miljoen nodig!). Verder valt onder het werk

gelegenheidsplan het verlenen van extra subsidie 
voor het bedrijfsleven t.b.v. exportbevordering 
en zogenaamde 'speerpunten'. Ook de Maat
schappij voor Industriële Projekten valt er onder. 
Daarnaast zal deeltijdarbeid worden bevorderd 
en komt er een nog niet ingevuld ‘plan ter 
bestrijding van de jeugdwerkloosheid'. Bij 
politie, gevangeniswezen en de rechterlijke 
organisaties t.b.v. het minderhedenbeleid zullen 
ook nog extra banen worden geschapen.
Hoe dol de regering het werkgelegenheidsplan 
bijeen heeft gesprokkeld, mag blijken uit het feit 
dat de ‘beperking’ van de aargasprijsverhoging 
van 10 cent naar 7 cent onder het plan valt! 
Gemeenschappelijk aan alle maatregelen is alleen 
dat het allemaal nieuwe voornemens betreft. 
Men heeft gewoon al deze nieuwe beleids
plannen bij elkaar op een rijtje gezet, en noemt 
dat ‘werkgelegenheidsplan’. Dat daarnaast voor 
6 a 7 miljard bezuinigd wordt, waarbij heel wat 
banen verloren gaan, is niet van belang.

Dit alles heeft natuurlijk weinig te maken met 
een werkelijke bestrijding van de werkloosheid. 
Over arbeidstijdverkorting en het snel scheppen 
van werk in de bouw en in de kwartaire sektor 
bijna geen woord. Over individuele steunverle
ning evenmin. Laat staan over meer greep op de 
investeringen.
Toch heeft het werkgelegenheidsplan, dat dus 
in feite niet bestaat, belangrijke gevolgen.
Het plan wordt gebruikt als chantagemiddel 
tegenover de vakbeweging. Het plan is n.1. 
afhankelijk gesteld van de uitkomst van de 
CAO-onderhandelingen tussen vakbeweging en 
werkgevers. Daar moeten de voornemens van het 
kabinet uitrollen: 1%koopkrachtdaling voor de 
minima, en 4% voor de hoogst betaalden. Boven
dien moet de vakbeweging daarvoor in '82 
de ‘solidariteitsheffing' aanvaarden en vervolgens 
het investeringsloon. De Voedingsbond FNV 
heeft al besloten om de solidariteitsheffing 
in een looneis te verwerken. De FNV als geheel 
wil er alleen aan als ook Shell en Esso worden 
aangepakt. Maar de Regeringsverklaring maakt 
zonneklaar dat dat voorlopig niet zal gebeuren. 
Dit is nog niet alles. Uit een bijlage bij de rege
ringsverklaring blijkt dat het kabinet heeft afge
sproken dat ‘gelden die voor nieuw beleid 
(d.w.z. het werkgelegenheidsplan!) beschikbaar 
zijn gesteld uitgegeven mogen worden naar de 
mate waarin maatregelen ter realisering van 
ombuigingen en verkrijging van middelen getro- 
fen zijn’. Met deze afspraak hebben Stee en 
Terlouw veilig gesteld dat de bezuinigingen er 
komen.
Als de kabinetskrisis van 16 oktober ergens om 
ging, dan ging het omdat de PvdA iets aan de 
werkloosheid wilde doen, dan ging het om Joops 
werkgelegenheidsplan. Nu blijkt dat het werk
gelegenheidsplan de hefboom is, waarmee de 
bezuinigingen kunnen worden doorgedrukt en 
waarmee Den Uyl zelf de lonen zal moeten 
matigen door bijvoorbeeld een looningreep.
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3Regeringsverklaring

Van A gt n ,
e e n  la a k b a a r  com p rom is
Het kabinet is er. Na vijf maanden. Op basis van een werkbaar compromis, 
zoals Wim Meijer, fractievoorzitter van de PVDA, het stelde. Wat staat ons de 
komende jaren aan regeringsbeleid te wachten? Wat doet de regering aan de 
werkloosheid? Wat met de opstandigheid van de jeugd? Wat met de kernwa
pens? Enkele beleidsvoornemens van Van Agt II en de parlementaire discus
sie daarover belicht.

Het werkgelegenheidsprogramma van de regering 
stelt concreet weinig voor. De intentie is er. 
Duidelijke invulling blijft vooralsnog uit. Waar er 
sprake is van een economische onderbouwing, 
wordt “de indruk van een samenraapsel van 
allerlei brokstukken, een ratjetoe” gewekt, zoals 
Fred van der Spek zei. Het plan is voor 350.000 
mensen in vier jaar tijd werk te scheppen. Maar 
is dat niet slechts een nobel streven zonder daad
werkelijke concrete politieke inhoud, als over 
allerlei economische en financiële maatregelen 
binnen het kabinet nog driftig geruzied wordt? 
Geeft het plan niet een al te mooie voorstelling 
van solidariteit en investeringen, als die 
solidariteit en investeringen door de werknemers 
opgebracht moeten worden, zonder dat de werk
gevers nauwelijks tot een concreet werk- 
scheppend beleid gedwongen worden? En wie 
beheert dan wel het investeringsloon, dat voor 
die voorgespiegelde werkgelegenheid ingesteld 
wordt?
Uit arbeiders geronnen, voor het kapitaal 
gewonnen, kan men stellen. De oplossing van de 
werkloosheid wordt niet gezocht in een 
verandering van de medezeggenschapsstrukturen, 
arbeidstijdverkorting en zo veel mogelijk aan
sluiten op dringende maatschappelijke 
behoeften, die nu niet bevredigd worden. Er 
wordt weliswaar wat gedaan aan uitbreiding van 
de huizenbouw en aan een schoner milieu, maar 
dat zijn slechts kleine brokstukken in het samen
raapsel van plannen en ideetjes. De regering 
heeft oog voor de specifieke problemen van de 
jeugd. “De maatschappelijke gevolgen van het 
ontbreken van voldoende kansen op werk voor 
jongeren kunnen niet ernstig genoeg genomen 
worden. De teleurstelling en ontmoediging van 
grote groepen meisjes en jongens kunnen, door
dat die leiden tot onverschilligheid of opstandig
heid ook een bedreiging vormen voor de toe
komst van de samenleving als geheel” , zo stelt de 
regering. Welke oplossing ziet de regering? Zeker 
niet de uitwerking van de leus 'niet werken is 
ook leuk’. Verre van dat. De regering denkt wel 
aan sociaal-culturele voorzieningen, aan meer 
mogelijkheden tot scholing met behoud van een 
ww-uitkering. Men proeft bij het eerste iets van 
de idee van Van der Louw (CRM-minister) om 
de jeugd voor maatschappelijke taken, die 
normalerwijze niet vervuld worden, in te 
schakelen. Zijn het plannen om de jeugd van de 
straat te houden of zijn het de ideeën, die 
rekening houden met de behoeften en verlangens
van jongeren naar volgens eigen inzichten zinvol 
werk?
Ik vrees, dat het eerste het geval is, want hoe 
valt een progressief beleid te rijmen met de 
repressieve sfeer, die de regeringsverklaring maar 
al te vaak omgeeft? “Waar maatschappelijke

spanningen, die zich ontladen in agressie en 
geweld, uitmonden in omvangrijke problemen 
van rechtshandhaving, wordt een zware wissel 
getrokken op de politie, niet alleen als 
organisatie, maar ook als individuele politie
ambtenaar.” Dat stelt de regering. Dat is toch 
eerder een politioneel dan een politiek antwoord 
op de maatdschappelijke problemen, die door de 
crisis van het kapitalisme en door een rechts 
regeringsbeleid worden veroorzaakt. Opstandig
heid tegen bijvoorbeeld kernenergie, door veel 
jongeren gedragen, los je niet op met meer 
politie, al of niet met een platte pet gegooid, 
maar door kerncentrales te sluiten en door een 
goede energiepolitiek te voeren.
Fred van der Spek zei het zo: “Ik denk, dat hier 
de meest opvallende tegenstelling tussen het 
denken van de regering en het denken van mijn 
fractie ligt. De opstandigheid, mits niet 
nihilistisch van aard, is juist nodig naar onze 
mening. Opstandigheid tegen de bestaande maat
schappelijke orde zie ik als positief. Opstandig
heid, die zich uit in talloze buitenparlementaire 
aktiviteiten, ondersteunen wij in plaats van haar 
te criminaliseren. Dat soort opstandigheid kan in 
plaats van een bedreiging voor de samenleving 
betekenen in de zin van de creatie van een mens
waardiger samenleving.”
De houding tegenover de kernraketten, volgens 
Wim Meijer waarschijnlijk de enige revolutio
naire verandering, die door dit kabinet tot stand 
wordt gebracht, vormde een ander belangrijk 
punt in de regeringsverklaring. Misschien wel het 
belangrijkste punt. Maar liefst vier moties

werden erover ingediend. De regering ziet het 
zo: “Het besluit is genomen, het ligt er en het 
vormt voor de NAVO het uitgangspunt voor de 
onderhandelingen tussen de VS en de Sovjet
unie over de middellange afstandswapens. Wij 
zijn van mening dat, zoals de situatie zich nu 
heeft ontwikkeld, aandrang binnen de NAVO 
tot herziening daarvan de kansen op een gunstig 
verloop van deze onderhandelingen zou 
schaden.” Bovendien zal de regering in december 
over de plaatsing van kruisraketten in Nederland 
geen beslissing nemen, daar het wapen- 
beheersingsoverleg pas per 30 november op gang 
zal komen.
De regering wil dus niet tornen aan het moder- 
niseringsbesluit. De CDA-fractie wilde dat ook 
niet. Ruud Lubbers diende een motie in, mede 
ondertekend door Wim Meijer en Laurens-Jan 
Brinkhorst, waarin dat dubbelbesluit als uit
gangspunt voor de onderhandelingen wordt vast
gesteld. De regering werd in deze motie verzocht 
te pleiten voor de nul-optie, te pleiten voor 
onderhandelingen over de wederzijdse beper

kingen van de strategische nucleaire wapen
systemen en te pleiten voor onderhandelingen 
over de nucleaire gevechtsveldwapens (o.a. de 
neutronenbom). Een schitterende motie, met 
prima doelstellingen, maar voor een politiek 
andere koers in zake nucleaire bewapening van 
geen enkel belang, omdat geen data werden 
genoemd, alles op tweezijdige onderhandelingen 
werd gericht en het bestaande als feit werd ge
accepteerd.
De PVDA kwam ook met een motie. Vreemd 
genoeg werd hierin gesteld, dat de NAVO het 
moderniseringsbesluit in heroverweging moet 
nemen. Dat de Nederlandse regering daarop 
moet aandringen staat er niet in. Maar deze 
motie is tegenstrijdig met de motie-Lubbers, die 
ook door Wim Meijer ondertekend is. De motie- 
Meijer vraagt wel van de regering geen verant
woordelijkheid te aanvaarden voor het besluit 
tot produktie en plaatsing van nieuwe 
Amerikaanse middellange afstandswapens in 
Europa en plaatsing van kruisraketten in Neder
land af te wijzen.
Nu heeft feitelijk de regering (de vorige en deze, 
en wel in dec. '79 en in okt. '81 (Gleneagles)) 
wel verantwoordelijkheid voor het besluit aan
vaard. Dus kan je eigenlijk alleen maar vragen 
om intrekking van het besluit en niet van de ver
antwoordelijkheid. Vraagje dat laatste, dan ont
sla je jezelf van de verantwoordelijkheid voor 
een NAVO-beslissing, je plaatst jezelf dus buiten 
de NAVO en zegt: met dat besluit heb ik niets te 
maken. Dat zou, vanuit PSP-standpunt, een 
goede stap zijn, je zelf buiten de NAVO 
plaatsen, maar dat wilden Wim Meijer en de 
PVDA niet. Deze motie is dus intern tegen
strijdig en vals. en poogt te verzoenen wat niet te 
verzoenen valt.
De PPR diende een motie in, waarin gevraagd 
werd aan de regering geen nieuwe kernwapens in 
Nederland toe te staan, alle bestaande kerntaken 
af te stoten en alle huidige kernwapens te 
verwijderen, en zulks ook bij andere NAVO-- 
landen en ongebonden landen in Europa via 
overleg over het kernwapenvrij maken van hun 
grondgebieden te bepleiten. Een goede motie, 
die aangeeft dat een anti-nucleaire opstelling van 
Nederland niet samen hoeft te gaan met een 
isolationistische opstelling.
Tot slot. Ook de PSP diende een motie in*. Fred 
van der Spek vertelde de kamer, dat die motie 
niet de drie eisen van de demonstratie zou 
bevatten. De kamer werd stil. De spanning steeg. 
Was de PSP om? In het geheel niet. “ De eerste 
eis van de demonstratie” , zo zei Fred van der 
Spek, “is zo algemeen, dat iedereen er wel mee 
accoord kan gaan. Daar zit het element van de
politisering in, van het gesjoemel. Maar de 
tweede eis is interessanter, nl. dat Nederland zijn 
instemming moet intrekken. Toch ga ik ook dat 
niet vragen, want ik weet, hoe moeilijk dit voor 
het CDA ligt. Het CDA vindt nl., dat de Neder
landse regering destijds geen instemming heeft 
gegeven. Ik ga dus de kamer vragen, dat Neder
land nu 'nee' moet zeggen tegen die beslissing.
De derde eis moet ook in de motie komen, nl. de 
aandrang op de partners om de beslissing in te 
trekken.”
De regering heeft gesproken. De Kamer heeft 
beraadslaagd en gestemd. De conclusies zijn aan 
de burgers.

CRIS HUINDERS

* De PSP heeft ook twee moties ingediend over de aard- 
gasproblematiek. Zie hiervoor elders in dit nummer.



De eerste generatie sociaal-demokraten had een 
eigen revolutionaire kijk op de kapitalistische 
samenleving. Zij wilde die via klassenstrijd 
omverwerpen ten gunste van een socialistische 
maatschappij. De tweede generatie sociaal- 
demokraten ontwikkelde een eigen sociale en 
ekonomische politiek. Tegenover de kapitalis
tische krisis van de jaren '30 werd het Plan van 
de Arbeid gesteld. De derde generatie, in op
komst binnen de sociaal-demokratie vanaf 
eind jaren ’60 , is niet in staat een eigentijds 
antwoord te formuleren op de onderdrukking 
en de uitbuiting in de kapitalistische maatschap
pij van nu. De sociaal-demokratie verkeert in 
een krisis. De roos in de vuist is een groot 
vraagteken geworden.

Zo zou men de bijdrage van prof. Frits de Jong 
Edzn voor het studiekongres over de sociaal- 
demokratie, dat begin november aan de universi- 
teit van Amsterdam gehouden werd, karika
turaal kunnen samenvatten. Niettemin wordt 
daardoor het probleem van de huidige sociaal- 
demokratie in Nederland duidelijk: de PvdA 
en de sociaal-demokratische vakbeweging zijn 
niet in staat een antwoord te formuleren op de 
vraag hoe zij denken de kapitalistische maat
schappij fundamenteel te veranderen. Wat zij 
als bewegingen aan hervorming voorstaan, 
zijn van elkaar los staande voorstellen. Zij 
hebben geen eigen strategie, waarbinnen deze 
hervormingsvoorstellen ingepast worden, om de 
maatschappij volledig te veranderen.

De sociaal-demokratie, bijvoorbeeld, herverdeelt 
het inkomen enerzijds en levert kritiek op de 
eigendomsverhoudingen anderzijds; maar deze 
twee zaken worden niet als zaken, die alles 
met elkaar te maken hebben, opgevat. Door af 
te zien van een hervormingsstrategie is de 
sociaal-demokratie een burgerlijke beweging ge
worden, die niettemin verankerd is in de arbei
dersklasse en de vakbeweging.

Men kan een reeks van historische oorzaken 
voor deze verburgerlijking van de sociaal-demo
kratie aangeven. Dit is op het studiekongres 
ook gebeurd. Men kan wijzen op de scheuring 
binnen de vooroorlogse sociaal-demokratie 
tussen reformisten en revolutionairen. Men kan 
denken aan de ingroei in het staatsapparaat. Er is 
hier geen plaats daar op in te gaan. Maar wat niet 
ongezegd kan blijven, is, dat er een zeer sterke 
samenhang bestaat tussen de ‘Keynesiaanse 
kijk' op de ekonomie en de sociaal-demokratische 
sociale politiek. Met behulp van het staatsin- 
grijpen en stimulering van de werkgelegenheid, 
die door de Britse ekonoom Keynes in de jaren 
’30 werden bepleit, kreeg de sociaal-demokratie 
een ekonomische onderbouwing van de door 
haar gewenste sociale politiek. Het leek mogelijk, 
vooral na de Tweede Wereldoorlog, om via 
een aktieve overheidsbemoeienis met de eko
nomie, ook voor de arbeidersklasse een goede 
maatschappelijke positie te verwezenlijken. De 
sociaal-demokratie werd de sociale uitvoerder 
van het Keynesiaanse ekonomiemodel, dat een 
oplossing bood voor een diepgaande krisis van 
de kapitalistische maatschappij.
Marx werd door Keynes vervangen. De klasse- 
partij door een volkspartij. Wat bleef was de 
macht van het kapitaal. Wat bleef waren de

burgerlijke eigendomsverhoudingen. En wat ook 
bleef - en hiermee komen we na het verloren 
gaan van een revolutionaire ideologie en het 
ontbreken van een hervormingsstrategie bij een 
derde punt van kritiek op de sociaal-demokratie - 
waren de bestaande machtsrelaties tussen 
mannen en vrouwen in de kapitalistische maat
schappij.
In het begin zocht de sociaal-demokratie aan
sluiting bij de liberale ideologie van wettelijke 
gelijkheid tussen man en vrouw. Na de eerste 
Wereldoorlog won de idee van sociale gelijkheid
tussen vrouwen en mannen aan kracht. Door 
de vrouwen maatschappelijke kansen te geven 
en ekonomisch onafhankelijk te maken zou 
de sociale ongelijkheid opgeheven kunnen 
worden. De sociaal-demokratie meende, dat dit 
emancipatieproces van de vrouw in de jaren 
’50 was voltooid.

In de zomer van 1980 nam een klein groepje 
mensen het initiatief om schot te brengen 
in de ontwikkeling van progressieve alternatieven 
voor het bestekbeleid van het kabinet Van 
Agt-Wiegel. De deelnemers waren afkomstig 
uit progressieve partijen, vakbonden en weten
schap en wisten een bredere steun voor dit 
initiatief te krijgen, ook uit andere maatschappe
lijke groeperingen zoals de vrouwenbeweging 
en jongerenorganisaties. Na een eerste werk- 
kongres op 29 november 1980, waar vrijblijvend 
en oriënterend gediskussieerd is over alternatieve 
ekonomische strategieën, wordt op het tweede 
kongres in april een zes-tal werkgroepen in 
het leven geroepen die zich gaan buigen over 
verschillende elementen van een gemeenschappe
lijk progressief programma. Deze werkgroepen 
moeten in het voorjaar van 1982 met aanbe
velingen komen. Ook uit PSP-kring wordt hier
aan deelgenomen.

Het derde werkkongres, op 31 oktober, was 
meer een tussendoortje. Gespreksleider Cees

tDe eisen van de huidige vrouwenbeweging 
worden dan ook hoofdzakelijk bekeken vanuit 
de ideeën over gelijkheid en ekonomische 
onafhankelijkheid binnen de gegroeide struk- 
turen van het gezin en het sociale zekerheids
stelsel. Die eisen worden als deelcisen opgevat 
en naar hun financiële mogelijkheden gewaar
deerd. Zij worden niet op prijs gesteld als eisen, 
die grotendeels de poten onder het bestaande 
patriarchale en kapitalistische systeem wegzagen. 
Afsluitend kan men zeggen: het studiekongres 
over de sociaal-demokratie aan de universiteit 
van Amsterdam biedt de sociaal-demokratie 
goed materiaal voor een diepgaande bezinning 
over de eigen doelstellingen en strategie. Of dat 
materiaal als zodanig gebruikt zal worden, 
blijft een grote vraag.

CHRIS HUINDER

Schelling, die door de week zijn brood verdient 
met het voorzitten van de Voedingsbond FNV, 
noemde het een belangrijk gegeven dat de pro
gressieve partijen CPN, PPR, PvdA en PSP nu 
ook officieel van hun belangstelling voor de 
Dialoog van Driebergen blijk gaven.
Toch kan worden betwijfeld of deze opzet 
zoveel bij zal dragen aan het streven naar meer 
linkse (regerings)samenwerking. Uit de diskussie 
die zich ontspon tussen de inleiders en de zaal, 
naar aanleiding van de konklusies in de 12 dis- 
kussiegroepen, bleek er op zeer essentiële punten 
nog weinig overeenstemming. Het viel te ver
wachten dat PvdA-voorzitter Max van den 
Berg weinig bijval zou krijgen voor zijn verdedi
ging van de min-groei van de inkomens en voor 
de herziening van de sociale verzekeringen.
De PPR vroeg zich bij monde van haar voor
zitter Herman Verbeek af waar een voortgaande 
ekonomische groei eigenlijk goed voor was.
Zjn de nadelen niet groter dan de voordelen? 
Handhaving van de koopkracht was voor de CPN 
een absolute prioriteit, zei Henk Hoekstra,

Op weg naar een 
linkse samenwerking
‘In de luwte van de aktualiteit willen we een vrijplaats van progressieve 
samenwerking zijn’, zo leidde Peter Buys het derde werkkongres in van de 
Dialoog van Driebergen, Hij was één van de organisatoren van het kongres 
dat op 31 oktober in de fraaie bossen omgeving sociale akademie De Horst 
in Driebergen plaatsvond. Enkele honderden deelnemers, afkomstig uit 
politieke partijen, vakbonden en aktiegroepen waren daar met elkaar in de 
slag om te praten over ‘een effektieve krisisbestrijding door samenwerking 
van alle progressieve groepen’. Ingeleid door de voorzitters van PvdA, PPR en 
CPN. Wilbert Willems nam namens de PSP op 31 oktober aan de beraad
slagingen deel. Hij verving de voorzitter van de PSP, die op die dag in 
Amsterdam op het PSP-kongres werd gekozen. Hieronder een verslag van die 
dag.



zij het dat deze eis niet los mag worden gezien 
van andere krisis-bestrijdende maatregelen zoals 
het tegengaan van kapitaalexport en het verlagen 
van de bewapeningsuitgaven. Vooral de afstand 
tussen de sociaal-demokratische anti-krisis-opvat- 
tingen zoals verwoord door Van den Berg en 
de bijdragen uit de diskussiegroepen en van de 
overige inleiders bleek levensgroot.

De PSP-bijdrage legde de meeste badruk op 
de samenhang tussen verschillende elementen 
in een anti-kernenergiebeleid en op het ontwik
kelen van een zo breed mogelijke machtsbasis 
voor een linkse politiek. Volgens de PSP dient 
een aansprekend en effektief alternatief voor 
het nu gevoerde beleid tenminste te voldoen aan 
de volgende eisen:
-  een vergaande demokratisering van de eko- 

nomie door selektieve nationalisaties en arbei- 
derskontrole op investeringen:

-  een politiek die gericht is op het scheppen van 
produktieve investeringen onder gemeen- 
schaps- en arbeiderskontrole, waarbij uitge
gaan wordt van mens- en milieuvriendelijke 
produkten en produktiemethoden (dus geen 
wapens);

-  een feminisering van de ekonomie door 
invoering van de vijf-urige werkdag en een 
radikale verandering in de traditionele rol
patronen tussen mannen en vrouwen in het 
bedrijfsleven en daarbuiten.

Een tweede thema waar zowel in de diskussies 
als in de brijdragen van de inleiders op werd 
ingegaan was dat van de rol van de maatschap
pelijke bewegingen. Welke funktie kunnen de 
vredesbeweging, de jongerenbeweging, de kraak
beweging, de anti-kernenergiebeweging en 
andere aktiekomitees spelen in een socialistische 
strategie? De diskussie hierover kwam niet erg 
goed uit de verf, wellicht omdat daarvoor door 
de meeste politieke partijen nog weinig visie 
ontwikkeld is. De PSP bepleitte een intensieve 
wisselwerking tussen linkse politiek en buiten
parlementaire aktie: ‘Zij stuiten met hun eisen
pakketten telkens op de grenzen van kapita
listische eigendomsmoraal en ondersteunen 
op deelterreinen het socialitische alternatief1. 
Een linkse politiek kan de samenhang en het 
linkse perspektief tonen.

Heeft dit werkkongres de linkse samenwerking 
een goede dienst bewezen? Ik ben daar nogal 
pessimistisch over. Vooral het dubbele gezicht 
van de PvdA, als de krachten die een werkelijk 
socialistisch beleid nastreven, enige kans krijgen. 
Ook de bovenmatige inzet van CPN-zijde dreigt 
een open dialoog enigszins te smoren. De uit
werking van een likse strategie zoals met betrek
king tot nationalisaties, demokratisering en 
koopkracht verkeert nog in de kinderschoenen. 
Aan de voorwaarden die PSP vaststelde op haar 
kongressen in Tilburg en Leeuwarden zal op 
korte termijn nog niet worden voldaan. Van de 
Dialoog van Driebergen valt alleen een positieve 
bijdrage te verwachten aan de linkse samen
werking, als zij in staat is om bruikbare instru
menten te smeden voor een werkelijk socialis
tische strategie. En als zij voldoende gevoed 
wordt vanuit de basis van de linkse beweging, 
in bedrijven, buurten, instellingen en partijen. 
Voortzetting van de diskussie tussen hen in de

verschillende werkgroepen en de gezamenlijke 
analyse van de huidige krisis is ook voor de 
PSP een boeiende uitdaging.

W1LBERT WILLEMS

Na 2 1/2 jaar heeft het partijbestuur van de 
PvdA de eerste konkrete resultaten gepubliceerd 
van het onderzoek naar de relatie PvdA-CPN, 
waartoe het PvdA-kongres in april 1979 had 
besloten. Een tussenbalans, noemt het PvdA- 
bestuur haar nota, die uitmondt in de konstate- 
ring dat het debat met de CPN moet doorgaan, 
maar dat er door de CPN nogal wat vragen 
beantwoord zullen moeten worden. Die vragen 
gaan dan met name over de mate van demo- 
kratie binnen de CPN, over het marxisme- 
leninisme, over de houding van de CPN ten 
opzichte van de Oosteuropese zusterpartijen, 
over de voorhoede-rol die de CPN zich zou 
aanmeten over het ekonomisch beleid.
Een aantal kenmerken van de CPN, zoals die in 
de PvdA-nota beschreven worden, zullen ook 
door PSP-ers herkend worden. Vanaf de oprich
ting van de PSP in 1957 tot slechts enkele jaren 
terug, is de verhouding tussen CPN en PSP 
slecht geweest, in elk geval op officieel nivo.
De toetreding van een aantal leden van de 
Brug-groep (ex-CPN-leden) tot de PSP (1965) 
heeft tot in de Tweede Kamer aan toe aanleiding 
gegeven tot verdachtmakingen en scheldpartijen. 
Hoewel die tijd achter ons ligt, zijn er - behalve 
de programmatische verschillen - ook nu nog 
steeds verschillen in strategie tussen PSP en 
CPN, bijvoorbeeld over het werken met per- 
sonenkomitees.
Maar andere passages in de PvdA-nota slaan voor 
een ‘buitenstaander’ vooral terug op de PvdA 
zelf. Het PvdA-bestuur beoordeelt de CPN 
met veel strengere maatstaven dan een regerings
partner als het CDA, dan een progressieve bond
genoot als D’66 en zelfs dan de PvdA zelf. 
Toegegeven wordt, dat de houding van de PvdA 
in de jaren ‘50 het isolement van de CPN ver
sterkt heeft en dat daardoor de kloof tussen 
PvdA en CPN extra diep geworden is.
Maar voor het overige is het vooral de CPN 
die zich daarvoor moet rechtvaardigen en duide
lijk moet maken met het verleden gebroken te 
hebben. Wie zo aandringt op een duidelijke 
houding van de CPN tegenover de regimes 
in Oost-Europa, lokt de vraag uit naar het 
PvdA-oordeel over de regimes binnen het 
NAVO-bondgenootschap.
De CPN mag, nu zij socialisme verbindt met 
demokratie en vrijheidsrechten, de Sowjet-Unie 
toch niet langer ‘socialistisch’ blijven noemen. 
Dat de produktiemiddelen in staatshanden zijn 
is geen garantie dat de staatsmacht in handen 
van het volk is.
Maar mag de PvdA dan de Verenigde Staten 
en de andere NAVO-bondgenoten ‘demokratisch1 
blijven noemen? Het feit dat er - in uiteen
lopende vorm - verkiezingen worden gehouden,

De D i a l o o g  v a n  D r i e b e r g e n  is in de zomer van 1980 
ontstaan als initiatief van mensen uit de vakbeweging, 
aktiegroepen en linkse politieke partijen. De Dialoog 
is onderverdeeld in een aantal werkgroepen. De organi
satie is in handen van D e  g r o e p  v a n  3 0 ,  die ook het 
sekretariaat bestuurt. De Dialoog staat in principe 
voor iedereen open. Nadere informatie en opgave bij: 
John Huige. Krullelaan 29, Zeist, tel.: 03404 - 21 194, 
of(werk) 03438 - 1 5344.

is geen garantie dat de staatsmacht in handen 
van het volk is. Nooit heeft de PvdA het uit
treden van Nederland uit de NAVO geëist, 
ondanks de Amerikaanse oorlogsvoering, ondanks 
diktaturen in Portugal, Griekenland en op dit 
moment in Turkijke, waar Den Uyls kollega 
Ecevit in de gevangenis zit. De tweeslachtigheid 
die de PvdA aan de CPN verwijt, slaat op haar
zelf terug. Of wil men het NAVO-lidmaatschap 
als onbelangrijke kwestie terzijde schuiven?
Zo zijn vele parallellen te trekken. Kritiek op de 
rol van CPN-leden en CPN-aktiekomitees bij 
vakbondsaktiviteiten, maar de ‘vanzelfsprekend
heid’ van PvdA-opvattingen en PvdA-bestuurders 
in N W  en FNV wordt niet ter diskussie gesteld. 
De CPN heeft het maar moeilijk met de nieuwe 
sociale bewegingen, met feminisme, krakers en 
de anti-kernenergiebeweging en reageert daar 
verdeeld op. De reakties van de PvdA op deze 
bewegingen zijn zo mogelijk nog verwarder 
en verdeelder, maar daarover geen woord.
Het konflikt tussen basisdemokratie en de 
leninistische hiërarchie van de CPN wordt ge
schetst, maar het bestuursethos van de PvdA 
blijft zo keurig buiten schot.
De CPN kan, volgens de PvdA-nota. niet de 
volledige erkenning krijgen als demokratische 
partij, zolang ze het marxisme-leninisme niet 
heeft afgezworen. Blijkbaar is een belangrijke 
tweedeling in de Nederlandse politiek die tussen 
demokratische en niet-demokratische (of niet 
geheel demokratische) partijen.
Het demokratisch gehalte van andere politieke 
partijen in Nederland staat blijkbaar buiten 
de diskussie. De gang van zaken in de KVP 
heeft bijvoorbeeld nooit geleid tot principiële 
uitsluiting als regeringspartners, zoals tot op dit 
moment nog met de CPN het geval is.
Een soortgelijke nota valt ook over de PvdA 
zelf te schrijven. Nog steeds verkeert de CPN, 
voor wat de PvdA betreft, in een uitzonderings
positie ten opzichte van de rest van Nederland. 
De vijfde kolonne is een beeld uit de Koude 
Oorlog, maar het beeld leeft voort. Anders is 
het niet te verklaren, waarom de programma
tische verschillen met de CPN zodanig worden 
opgeblazen, terwijl het CDA als regeringspartner 
aanvaardbaar is. Vanwege het ‘gerechtvaardigd 
anti-kommunisme’ bij de PvdA wordt het 
vergrootglas boven de CPN gehouden; het anti- 
socialisme van het CDA heeft nooit tot dit soort 
nota’s geleid alvorens zelfs maar te willen 
praten over regeringssamenwerking. De PvdA 
meet met twee maten. Op deze manier is zij 
zelf een gemakkelijk slachtoffer van haar eigen 
maatstaven.

PETER ZWART
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D e g o u d e n
‘Vrouwen- en homobeweging zijn in zoverre bondgenoten dat ze beide 
streven naar een vrijere seksuele moraal en in de huidige maatschappelijke 
orde lijden ze onder dezelfde onderdrukking. Dat moet de basis voor hun 
samenwerking zijn.’ Naar een verbreding van de homo-emancipatiebeweging 
is één van de kernpunten uit de gelijknamige skriptie die Philip Waller, 
kultureel werker bij de Haagse Interaktiegroep voor Homojongeren 
(HIG-COC), voor de sociale akademie afleverde. Naar aanleiding van Wallers 
lezing, begin oktober tijdens de Homostudies van de Universiteit van 
Amsterdam, een vraaggesprek met hem.

In zijn werk bij het HIG-COC merkte Waller in 
de loop der jaren dat, hoezeer ook geprobeerd 
werd de drempel tot deze homo-emancipatie- 
groep voor jongeren laag te houden, er bepaalde 
groepen bleven die niet bereikt konden worden. 
Grote groepen zelfs. Waller heeft het over vijf 
procent flikkers en potten die vecht, en de rest 
die zwijgende meerderheid zit te wezen. Als 
kultureel werker begeleidt hij onder andere 
praat- en werkgroepen en organiseert hij 
trainingen en weekends. Vanuit die ervaring is 
hij tot enige voorzichtige stellingnames gekomen 
over hoe het verder moet met de homobeweging. 
‘De homobeweging is elitair. Nu houdt ze zich 
te veel bezig met de homo’s die al geëmanci
peerd zijn. Die 95 procent wordt niet bereikt, 
voor hen zijn er geen aktiviteiten die niet direkt 
in de sfeer van politieke aktie liggen. Dat schrikt 
af: eerst moet je je eigen homoseksualiteit aan
vaard hebben. Die wordt onderdrukt en er 
zijn te weinig mogelijkheden om aan die onder
drukking weerstand te bieden. Men herkent 
zich niet genoeg in de bestaande homo-organi- 
saties. Herkenbaarheid, in gewone praatgroepjes 
bijvoorbeeld, leidt tot zelfvertrouwen en dat 
vermindert de angst voor de buren.’
En toch zijn die hypothetische 95 procent 
ontzettend belangrijk. Waller hamert op het feit 
dat wat tot nu toe bereikt is door de homo
beweging beperkt en broos is: ‘Er zijn geen 
fundamentele veranderingen gekomen in zaken 
als gezinsverhoudingen en man-vrouwrolpa- 
tronen. Alles past nog in dat kapitalistische 
systeem. Met de flikkers en potten die nu 
vechten bereik je wel dat er een anti-diskrimi- 
natiewetgeving komt, dat is zeker, maar niet 
dat de mentalitiet van de gewone Nederlander 
verandert die tenslotte voor de feitelijke onder
drukking zorgt. Maar wat zou er gebeuren als 
die 95 procent in hun werkomgeving naar buiten 
zouden komen? Daar gaat het om!’
Wat is volgens jou de oorzaak van homo-onder- 
drukking?
‘Homo-onderdrukking heeft een funktie. Het 
houdt het systeem in stand. Homohaat houdt 
de mensen in de rol mannetje-vrouwtje-kinderen- 
krijgen. Het drukt de mensen in die rol net als 
het christelijk geloof propageert: het gezin als 
ideaal-konsument en -producent. Homo’s door
breken dat patroon. Ze trouwen niet, ze krijgen 
geen kinderen, ze leven heel anders.. En dat is 
bedreigend voor het systeem.’
Dat systeem bestaat nog wel een tijdje. Wat 
kun je doen aan de homohaat9 
‘Ik pleit ervoor dat we ons aansluiten bij de 
vrouwenbeweging, bij de linkse politieke 
partijen, bij de vakbonden. Die naar deeltijd
arbeid streven, naar een kortere werkdag,

naar andere man-vrouw-verhoudingen. De 
vrouwen- en de homobeweging bijvoorbeeld 
zijn in die zin gelijk en in zoverre bondgenoten 
dat ze beide streven naar een vrijere seksuele 
moraal en in de huidige maatschappelijke orde 
lijden ze onder dezelfde onderdrukking. Het 
wordt nog te weinig ingezien dat al die afzonder
lijke groepen hetzelfde systeem bestrijden.
Als ze dat wel inzagen zouden ze meer één vuist 
maken en zou er een massalere beweging ont
staan, die meer zou kunnen bereiken. Ik vind 
het prima dat mensen hun eigen maatjes, hun 
eigen klubs vormen, dat maakt je sterk - ook 
potten en flikkers gaan voor mijn part gescheiden 
verder. Maar als je de straat opgaat moet je 
één front maken; je hebt een gemeenschappelijk 
doel. Als dat gerealiseerd wordt, neemt volgens 
mij de homohaat ook af. Ik ben het met je eens 
dat dat zeker geen automatisme is, kijk maar 
naar de huidige socialistische landen, maar in 
principe moet het mogelijk zijn.'
De tolerantie neemt toe, diskriminatie wordt 
binnenkort zelfs bij de wet verboden. Wat 
maken we ons nog druk'!
‘Ik vraag me af of de tolerantie is toegenomen. 
Tolerantie ligt besloten in de mentaliteit van de 
mensen, die kun je niet voorschrijven. Eerder 
is de wettelijke, openlijke diskriminatie af ge
schaft. Maar de agressie tegen flikkers neemt 
toe, juist omdat we de laatste jaren steeds meer 
naar buiten treden.’
Je ziet tolerantie niet als inkapselitig!
‘Toch wel. Een anti-diskriminatiewetgeving tast 
het systeem niet aan. Het afschaffen van alle 
voordelen van de huwelijkse staat zou dat wel 
doen. Daarom is er ook geen sprake van indi
vidualisering van de wetgeving. Daar ligt de 
grans, bij het basisinkomen, bij de andere leef
vorm, en om die grens te overschrijden is de 
homobeweging nu met te weinigen en opereert 
ze teveel op haar eentje.’
Mario Midi, een Italiaanse flikkerfilosoof. 
betitelt Amsterdam als een gouden kooi: het 
rechtstreekse produkt van ‘tolerantie ’
‘Dat ben ik met hem eens. In de Verenigde 
Staten is dat nog erger. Daar heb je homogetto’s 
in alle steden. Los Angeles, San Francisco.
Het pure produkt van de onvrijheid in de rest 
van het land. Dat vind ik een heel negatieve 
kant van het land. Dat vind ik een heel negatieve 
kant aan zo’n kooi, aan de andere kant kun je 
hem óók gebruiken om onder maatjes te zijn, 
jezelf sterk te voelen. Maar je moet er niet in 
blijven zitten, je moet met die kracht naar 
buiten treden. Dat zal op het platteland moei- 
lijker gaan, daar is de sociale kontrole veel 
sterker.
Watje via wetten bereikt is heel broos: het kan

direkt weer worden afgeschaft. Het is dus 
belangrijk te gaan leven op de manier die jij 
voorstaat, die jij ideaal vindt. Niet alleen theore
tiseren over alternatieve leefvormen, maar er 
één maken. Zoveel mogelijk in de praktijk 
toepassen wat je vindt dat politiek gebeuren 
moet, dat heeft de grootste overtuigingskracht. 
Veel meer dan het beste voorlichtingsprogramma 
op TV. Een huisarts die zelf flikker is en ervoor 
uitkomt heeft meer invloed op zijn kollega’s 
dan COC-voorlichting. Daarom moet het vormen 
van homoberoepsgroepen zoveel mogelijk gesti
muleerd worden.
Het jezelf manifesteren als flikker, als pot in 
je eigen omgeving is misschien veel politieker 
dan welke partijpolitiek ook - partijpolitiek is 
heel betrekkelijk.
Wat is jouw ideaal!
Mijn ideaal is een pluriforme socialistische 
samenleving. Het is van belang, nu, om te bena
drukken dat je flikker bent. Of geronto, of 
pedo, of noem maar op: dan geef je aan datje 
afwijkt van het ene, van het gewenste patroon 
en datje daar trots op bent. Dat afzetten geeft 
ook kracht, als het maar niet leidt tot verket
tering.
Alle mensen met een heel eigen leefwijze moeten 
zich uiten om het uniforme van de huidige 
maatschappij te ontkrachten. Homogroepen in 
politieke partijen vind ik dan ook van wezenlijk 
belang. Maar in die ideale samenleving zullen die 
schotten en onderscheidingen niet meer nodig 
zijn. Waar bestaansrecht is voor jou, ontbreekt 
de noodzaak tot onderscheid.'

MARCEL BULLINGA

De skriptie is te bestellen dour overmaking van f 6,- 
< inklusict verzendkosten) op postgiro 72635L> ten name 
van Philip Waller onder vermelding van ‘skriptie’.

a n ti-ra c is m e
De themagroep Justitie en Politie van de PSP 
organiseert op zaterdag 12 december in Utrecht 
een landelijke themadag over racisme, fascisme 
en antisemitisme. De bedoeling van deze dag is 
het uitwisselen van ervaringen van PSP-(st)ers die 
aktief zijn in komitees en aktiegroepen die zich 
met dit onderwerp bezighouden. Overige 
geïnteresseerden zijn ook van harte welkom. 
Voor deze dag wordt een diskussiemap samen
gesteld waarin artikelen die in diverse bladen 
over het onderwerp zijn verschenen alsmede een 
aantal diskussiestellingen. Aan de hand van de 
map zal worden gediskussieerd over een strategie 
tot bestrijding van racistische, fascistische en 
anti-semitische groeperingen.
De diskussiemap is te bestellen door overmaking 
van f3,- op postgiro 3481995 t.n.v. SVS-PSP te 
Amsterdam met vermelding van ‘themamap anti
fascisme’.



De strategiediskussie gaat verder: 
hier voor je ligt nu al weer het vierde 
diskussiekrantje. Dit maal gaat 
het om de verhouding van de PSP 
tot sociale bewegingen. Op zaterdag 
19 december wordt er een landelijke 
diskussiedag over dit onderwerp 
gehouden in de Amershof, 
Snouckaertlaan 11 in Amersfoort; 
om 10.30 uur 's morgens beginnen 
we.
Anders dan bij de vorige diskussie-

dagen over de strategie, verschijnt 
er deze keer geen aparte diskussie- 
map over het onderwerp. Wel 
publiceren we, naast dit krantje, 
van te voren nog een aantal diskus- 
siestellingen in On(s) Genoegen. 
We hopen dat de afdelingen en 
gewesten aandacht willen besteden 
aan deze diskussie en ons verslagen 
daarvan en suggesties willen op
sturen.
Maar we hopen ook op een goede

opkomst in Amersfoort op 19 
december. Wie op die dag met de 
trein wil komen, kart van te voren 
bij ons een NS-reduktiebon op
vragen. De Amershof is van het 
station makkelijk lopend te 
bereiken: je gaat linksaf de 
Stationsstraat in; De Snouckaertlaan 
is daar een zijstraat van, die je naar 
rechts in moet.

DE STRATEGIE KOMMISSIE

s *?•

De verzamelnaam 'sociale bewegingen' omvat 
een breed ska la van bewegingen en aktie- 
groepen, zoals de vakbeweging, de anti- 
kernenergiebeweging, de kraakbeweging, de 
vredesbeweging enz. Al deze bewegingen 
hebben echter d it gemeen, dat zij zich richten 
op de behartiging van deelbelangen. Dat 
onderscheidt ze tegelijkertijd ook van poli
tieke bewegingen.

Voor een verdere uitwerking van het pro
bleem van de verhouding van de PSP en de 
sociale bewegingen leek het zinvol, een onder
scheid te maken tussen 'oude' en 'nieuwe' 
sociale bewegingen. Tot de 'oude' kunnen we 
dan die bewegingen rekenen, die een formele 
organisatiestruktuur kennen en die maat
schappelijk min of meer aanvaard zijn. Een 
goed voorbeeld van zo'n 'oude' beweging is 
de vakbeweging: de doeleinden en methoden

van de vakbeweging zijn in hoge mate ingepast 
en opgenomen in de politieke en sociaal- 
ekonomische machtsstruktuur. Met de 
'nieuwe' bewegingen, als bijvoorbeeld de 
kraakbeweging is dat niet of nauwelijks het 
geval. Die 'nieuwe' bewegingen zijn ook vaak 
veel losser georganiseerd en zijn daardoor 
als organisatie ook niet of minder aanspreek
baar.

Toch willen we het nu niet hebben over die 
verschillende organisatiestrukturen op zich. 
Daar is aan het begin van dit jaar al over ge- 
diskussieerd bij het tweede thema, machts
vorming van onderop. Nü gaat het om de 
verhouding van de PSP als politieke partij 
to t deze bewegingen. Het kenmerkende 
voor de PSP is nu, dat vele partijgenoten 
aktief zijn in de 'nieuwe' bewegingen, terwijl 
we bijvoorbeeld in de vakbeweging blinken

door afwezigheid. Ook de banden met de 
partij zijn als zodanig beter met de 'nieuwe' 
dan met de 'oude' bewegingen. Daarom 
hebben we dit onderscheid toch maar gemaakt.

PSP EN VAKBEWEGING

De verhouding van de PSP to t de vakbeweging 
is altijd problematisch geweest. Misschien 
is de belangrijkste oorzaak daarvan het ont
breken van een grote en suksesvolle socialis
tische vakbond, waar de PSP zich op kan 
oriënteren.

In de beginjaren van de partij bestond er een 
grote afstand ten opzichte van NVV en NKV. 
Wel werden radikale bonden als het OVB 
ondersteund. In 1966 publiceerde het partij
bestuur het rapport 'PSP en vakbeweging', 
waarin het geen voorkeur uitsprak voor een 
bepaalde bond. Een belangrijke passage 
uit het rapport: 'Een aktief optreden in vak
beweging en bedrijf zal door de partij moeten 
worden gestimuleerd en ondersteund, zodat 
ons standpunt ten aanzien van konkrete 
problemen een onderwerp van diskussie 
gaat vormen en onze denkbeelden vaste voet 
kunnen krijgen en onze invloed op het sociaal- 
ekonomisch gebeuren in ons land groter 
wordt. Willen onze algemene denkbeelden 
echter werkelijk invloed uitoefenen, dan 
kunnen we het niet bij algemene formules 
laten, maar moet onze partij een konkreet 
plan uitwerken voor strukturele hervorming 
(. . . )'.

In de grote interne konflikten in de jaren 
zeventig in de PSP kwam verschil van mening 
over de houding ten opzichte van de vak
beweging naar voren. Voor een overzicht 
van de PSP-geschiedenis op dit terrein zij 
verwezen naar SociaIitisch Perspektief, no. 2 
(dec. 1978). Het laatste grote konflikt in de 
partij was het standpunt van het partijbestuur 
over de Rotterdamse havenstaking van 1979. 
De partijraad keurde met grote meerderheid 
het onthouden van (financiële) solidariteit af. 
Naar aanleiding van dit konflikt verscheen in 
oktober vorig jaar een diskussiestuk, getiteld 
'PSP en vakbeweging' (SVS-bulletin no. 29).l oto Paul BabeIiow.sk r



8
Voor de hierna volgende diskussiestof is 
vooral gebruik gemaakt van dit stuk.

De eerste vraag die je kunt stellen is of het wel 
noodzakelijk is om een standpunt, laat staan 
een bepaalde politiek, te ontwikkelen ten 
aanzien van de de vakbeweging. Vanouds 
bestaat er een taakverdeling tussen sociaal- 
demokratische vakbeweging en -partij: de 
vakbeweging is in de eerste plaats de organi
satie die moet opkomen voor de belangen 
van de werkende bevolking in de konkrete 
situatie. De politieke partij zal de strijd 
voor de belangen van de werkende bevolking 
moeten ondersteunen en stimuleren. Maar 
tevens zal de partij deze strijd moeten 
plaatsen in het kader van de voortdurende 
strijd op alle gebieden van het maatschappe
lijk leven om te komen to t een struktureel 
andere maatschappij: de socialistische maat
schappij.
Een ander gemaakt onderscheid is: de bond 
is voor de materiële belangenbehartiging, 
het terrein van de staatsmacht is de zaak van 
de partij.

Een aantal redenen maakt tegenwoordig 
het maken van zo'n scheiding moeilijken
— de staat bemoeit zich in toenemende mate 

met de arbeidsvoorwaarden. Denk bijvoor
beeld aan de loonmaatregelen. Voor de 
vakbeweging wordt de aard van de regering 
daarom steeds belangrijker.

— de vakbeweging wordt zich meer bewust 
van de samenhang tussen direkte en ïn- 
direkte arbeidsvoorwaarden, zoals onder
wijs (de FNV is voor de middenschool), 
gezondheidszorg en milieu.

— vanaf het eind van de tweede wereldoorlog 
zijn NVV, NKV en CNV verantwoordelijk
heid gaan dragen voor de Nederlandse 
ekonomie.

We kunnen, als politieke partij, verschillende 
houdingen ten opzichte van deze ontwikke
ling aannemen. Eén zou als volgt kunnen 
luiden:

(diskussiestelling)
'Politieke en sociale bewegingen, zoals de 
vakbeweging, hebben elk hun eigen bestaans
grond. Wederzijdse onafhankelijkheid van 
deze beiden biedt de beste mogelijkheden 
om te voorkomen, dat de belangen van de 
leden ongestraft worden opgeofferd aan 
in mooie woorden verhulde partij- of bonds- 
belangen. Daarom verdient het de vookeur 
dat de vakbeweging haar beleid in eerste 
instantie onafhankelijk van politieke partijen 
bepaalt.'

Een andere is:
(diskussiestelling)
'Alleen al door de toenemende bemoeienis 
van de vakbeweging met 'de politiek' is 
er voor een socialistische partij voldoende 
reden om een bepaalde houding ten opzichte 
van haar in te nemen. Een tweede reden is 
dat de vakbeweging een, zo niet dè, belang
rijke bondgenoot voor een socialistisch beleid 
zou kunnen zijn. Zowel op landelijk als 
plaatselijk niveau. Het is daarom van groot 
belang dat socialistische ideeën hun verdiende 
plaats in de vakbeweging krijgen.'
Bij aanneming van die laatste stelling is een 
pleidooi voor een versmelting van materiële 
belangenbehartiging en politieke ideeën denk

baar. Of en hoe socialistische ideeën in de 
vakbeweging ingebracht moeten worden is 
nog steeds een groot diskussiepunt binnen 
'iinks'. We onderscheiden de volgende vormen:
— de socialistische voorhoede formuleert 

telkens de juiste eisen en probeert die 
georganiseerd in de vakbeweging in te 
brengen. Vooral kleine marxistisch-leninis- 
tische organisaties volgen deze lijn.

— de klassebewuste arbeider probeert in de 
vakbeweging een bestuurspost te krijgen 
om daar de juiste overgangseisen te kunnen 
stellen. Dit is de orthodox kommunistische 
lijn.

— de klassebewuste arbeider moet buiten de 
vakbeweging om worden georganiseerd om 
zo een werkelijk klassebewust vakbonds- 
beleid te ontwikkelen, eventueel door 
middel van een eigen bond. Dit idee wordt 
vooral door de Socialistiese Partij aange- 
hangen.

— men dient de vakbond als sociale partner 
te kiezen omdat zij de vertegenwoordigster 
van de arbeidersklasse is en een grote 
machtsfaktor in de maatschappij vormt 
(de gangbare PvdA-mening).

Wil de PSP met sukses haar ideeën invloed 
laten uitoefenen in de vakbeweging, dan is 
een duidelijke visie en een omschreven stra
tegie nodig. Als leidraad voor PSP-organen 
en -leden en als oriëntatiepunt voor aktieve 
vakbondsleden.
Uit de to t nu toe gevoerde diskussies en 
uit de gegevens van de leden enquête, trekken 
we de konklusie dat het grootste deel van 
de PSP-leden zich oriënteert op de FNV. 
Ten aanzien van die oriëntatie lijk t overeen
stemming te bestaan op een aantal punten:

Ten aanzien van de vakbeweging in het 
algemeen:
— het samengaan van NVV en NKV in de 

FNV is van groot belang; een eensgezinde 
vakbeweging staat veel sterker.

— de vakbeweging zou alle loonafhankelijken 
moeten organiseren, dus ook werklozen 
en andere uitkeringstrekkers.

— de bondsleden moeten aktiever bij het 
bondswerk worden betrokken, met name 
door middel van het bedrijvenwerk.

— de progressieve inslag van diverse FNV-

l'oto Jan fiverhard

visiestukken komt, wat betreft de praktijk, 
in de meeste bonden te weinig naar voren.

— de vakbeweging zou zich internationaal 
hechter moeten organiseren.

— de samenwerking van de vakbeweging met 
andere progressieve organisaties is van groot 
belang. Schijnbare tegenstellingen, tussen
werk enerzijds en milieu en ontwapening 
anderzijds, kunnen overwonnen worden.

Ten aanzien van de verhouding vakbeweging -
staat:
— de vakbeweging moet haar deelname aan 

het overleg met ondernemers en overheid, 
dat plaatsvindt in organen als de Sociaal- 
Economische Raad (SER), kritisch bezien. 
Dit drie-partijen overleg moet op de helling.

— De FNV-top richt zich met haar beleid 
teveel op de PvdA als mogelijke regerings
partij.

— de nog steeds aanwezige kommunistenvrees 
bij de vakbeweging wijzen we af.

Ten aanzien van de verhouding PSP - vakbe
weging:
— PSP-leden dienen lid te worden van een 

vakbond en zich daarin, aktief op te stellen.
— het idee om van baan te veranderen, 

speciaal om in een bepaalde bond aktief 
te kunnen zijn, heeft nooit veel sympathie 
in de PSP gehad.

— een belangrijke taak voor socialisten 
is het werven van nieuwe leden; een anti- 
vakbondsstemming is verwerpelijk.

Belangrijke diskussiepunten zijn:

Ten aanzien van de vakbeweging in het
algemeen:
— in hoeverre zien we de vakbeweging als een 

'totale bevrijdingsbeweging', om met Ger 
Harmsen te spreken (zie Socialistisch 
Perspektief no. 2), dus niet alleen optre
dend ten behoeve van arbeiders, maar ook 
ter behartiging van de belangen van de 
vrouw. Willen we dat huisvrouwen zich 
kunnen organiseren in de bond? Moeten 
vrouwelijke werknemers van de bestaande 
bonden lid worden of zich apart organi
seren?

— hoe sterk vinden we de interne demokratie 
in de FNV, kijkend naar de officiële èn de
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informele beslissingsstruktuur? Sommige 
leden signaleren meningsverschillen tussen 
de behoudende FNV-top en een radikalere 
achterban. Het partijbestuur (zie On(s) 
Geoegen no. 981 ziet eveneens tegenstel
lingen, maar volgens het PR lopen die 
dwars door de bonden heen. Hoe zien we 
dat?

In dit verband is het zinvol om de diskussie- 
stof bij het onderwerp 'machtsvorming 
van onderop' nog eens te lezen.
— moet de vakbeweging een centraal 'gekoör

dineerd (risiko: gebrek aan betrokken
heid bij de leden) of een gedecentraliseerd 
(risiko: grotere loonverschillen) arbeids
voorwaardenbeleid voeren? Als we aan hel 
optreden van de Poolse bond 'Solidariteit' 
denken zou dit best wel eens een schijn
tegenstelling kunnen zijn.

Ten aanzien van de verhouding vakbeweging - 
staat:
— wat is het belang van de vakbeweging 

voor een socialistische maatschappij: het 
stimuleren van de strijd in de bedrijven 
of nadruk leggen op het beïnvloeden 
van het centrale politieke niveau (parle- 
ment/regering, SER, EG)?

— hoe onafhankelijk kan de vakbeweging ten 
opzichte van de regering opereren? Moet 
de vakbeweging - noodgedwongen - ingaan 
op de beperkte keuzes die een rechtse 
regering haar voorhoudt, bijvoorbeeld het 
aksepteren van loonsverlagingen om uit- 
keringstrekkers te sparen? Wanneer kan en 
moet de vakbeweging ingaan tegen beslis
singen van het parlement?

Ten aanzien van de verhouding PSP - vak
beweging:
— leggen we bij het stimuleren van het vak

bondswerk de nadruk op het vormen van 
solidariteitskomitees, het ophalen van geld 
e.d. of op het uitwerken van alternatieven 
voor het beleid, bijvoorbeeld op gebieden 
waar de vakbeweging niet aan toe komt?

— moet de PSP naar de vakbeweging vooral 
optreden als benadrukker van het socia
lisme als het enige juiste antwoord op de 
krisis, of moet ze zich beperken to t kritiek 
en bijdragen op konkrete punten?

— kiezen we als PSP voor (kritische) steun 
aan de FNV of laten we de keus aan 
de individuele leden?

— kunnen stakingen die de FNV niet steunt, 
zoals de Rotterdamse havenstaking van 
'79, onze steun krijgen? Zo ja, moet de 
PSP het dan wel volledig eens zijn met 
de gekozen organisatievorm, eisen en 
aktiemiddelen?

Zelfs over de oorzaak van het zwakke sociaal- 
ekonomische beleid van onze partij verschillen 
de meningen. Sommigen wijten dit aan de 
eenzijdige samenstelling van het PSP-leden- 
bestand en daaraan verbonden belangstelling 
(relatief weinig loonafhankelijken, met name 
in de industrie). Anderen zien het zig-zag- 
beleid van opeenvolgende partijbesturen als 
het grootste kwaad.

Op weike manier de PSP zich met de vakbe
weging bezig moet houden is een vraag waar 
minder verschil van mening over lijk t te 
bestaan. In de loop der jaren zijn allerlei 
suggesties gedaan. Vooral de op te richten 
themawerkgroepen worden taken toegedacht.

Maar over de wijze waarop zowel leiding ais 
leden van de vakbeweging beïnvloed kunnen 
worden blijven de opinies vaag. Met name 
geldt dit voor steun aan oppositionele stro
mingen binnen de bond. De één waarschuwt 
tegen fraktievorming, de ander doet gede
tailleerde voorstellen voor steun.

We mogen konkluderen dat tot nu toe de 
| PSP er niet in is geslaagd om een duidelijke 
i en samenhangende visie ten opzichte van de 

vakbeweging te formuleren. Uiteraard kan dan 
van een gericht en organisatorisch konsekwent 
beleid geen sprake zijn.

PSP EN 'NIEUWE' SOCIALE BEWEGINGEN

Een rode draad in de standpunten van de PSP 
is steeds geweest, dat we onze doelstellingen 
niet alleen langs parlementaire, maar ook en 
zelfs vooral langs buitenparlementaire weg 
trachten te realiseren. Kernachtig uitgedrukt 
vatten we de PSP op als een aktiepartij. 
De opkomst van het nieuwe verschijnsel 
'aktiegroep' in de jaren '60 en met name 
in de jaren '70 heeft de partij echter voor 
problemen gestleld die we nog steeds niet 
hebben opgelost. Enerzijds juichten we het 
toe als mensen zich niet beperken tot het 
bezoek aan een stemhokje, maar ook zelf 
in aktie komen en beschouwen we aktie- 
groepen als bondgenoten in de strijd. Ander
zijds is het de vraag, wat eigenlijk nog de 
funktie van de PSP als aktiepartij is, als grote 
delen van de bevolking zich toch al organi
seren in aktiegroepen.

Hoewel het zeker voor de PSP noodzaak is 
klaarheid te scheppen over de verhouding 
to t sociale bewegingen, is dat nog nimmer 
gebeurd. In het enige en tot dusver nog steeds 
geldende strategiestuk van de partij, Analyse 
en Beleidsplan (uitgave SVS 1976), staat dat 
de partij als een terugkoppelingsinstituut 
moet funktioneren voor 'al haar leden en 
sympathisanten die aktief op verscheidene 
terreinen samen met anderen werkzaam zijn'. 
In het ontwerp-strategiestuk van het partij

bestuur (On(s) Genoegen no. 39), dat de 
status van diskussiestuk gekregen heeft, 
treffen we zelfs niets aan over de verhouding 
PSP - sociale bewegingen.

Dit gebrek aan strategiesche visie kan er al 
gauw toe leiden, dat de partij zich tevreden 
stelt met het sturen van solidariteitsverkla
ringen naar bijvoorbeeld de kraakbeweging 
en het zich opstellen als spreekbuis van aktie
groepen in vertegenwoordigende lichamen. 
Een dergelijke visie degradeert de PSP echter 
tot een kombinatie van stencilmachine en 
kiesvereniging. Een kiesvereniging, omdat de 
PSP akties overlaat aan de aktiegroepen en het 
aksent legt op parlementaire aktiviteiten. Dit 
lijk t een mengeling van parlementaristische 
sociaal-demokratische en spontaneïstische op
vattingen: de bevolking komt spontaan,
vanzelf, wel tot het socialisme. Een meer 
uitgesproken beleid t.o.v. de sociale bewe
gingen lijk t echter nodig.

De meest uitgesproken exponent van de 
'nieuwe' sociale beweginen is de kraakbe
weging, reden genoeg om daar wat nader op 
in te gaan. Daarbij is het wel van belang, 
in het oog te houden, dat deze bestaat uit 
verschillende kraakgroepen die er sterk 
uiteenlopende doelstellingen en methoden 
op na houden. Toch valt er in het algemeen 
een verharding en verscherping van de akties 
te konstateren. Zo'n zelfde ontwikkeling 
lijk t zich ook in de andere nieuwe bewegingen 
te voltrekken. Het aksent verschuift van 
symbolische akties als demonstraties naar 
direkte akties, als bezettingen en blokkades.

l'o to Bram de Hollander

In het bijzonder trekken daarbij de aktivi
teiten van BAN (Breek Atoomketen Neder
land), Dodewaard gaat dicht en Onkruit de 
aandacht. Er lijk t een ontwikkeling op gang 
te komen van aktie-als-protest naar aktie- 
als-verzet. Werd de overheid eerst nog als 
orgaan gezien dat althans formeel beslissings
bevoegd is, nu trachten aktievoerders op eigen 
kracht hun doelstellingen te verwezenlijken. 
In de kraakbeweging lijk t die radikalisering 
vooralsnog het verst te zijn voortgeschreden.
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Het hardere verzet van de krakers teaen het 
overheidsbeleid komt in de regel neer op 
een strijd tegen de plaatselijke gevolgen van 
dat beleid en tegen het autonome gemeente
lijke beleid, waarbij soms aardige suksessen 
geboekt worden. Enerzijds wordt beklem
toond dat het alleen aan de kraakbeweging 
te danken is, dat woningnood en leegstand 
weer in het middelpunt van de belangstelling 
staan en aangepakt worden. Anderzijds 
bestaat er de neiging, de overheidsmaatregelen 
ten gunste van de krakers te bagatelliseren 
en op z'n best te beschouwen als zoethou
dertje. Hieruit lezen we juist een zekere 
geringschatting van de eigen resultaten.

De PSP zou zich nu to t taak kunnen stellen, 
te voorkomen dat de kraakbeweging zich door 
deze ontwikkelingen nog verder isoleert, 
om tenslotte het onderspit te moeten delven 
tegenover de overheid. Eén van de oorzaken 
van de geringe effektiviteit van het verzet is, 
naast onder andere de krisis, de verdeeldheid 
en versplintering van de huidige protestbewe
ging. De PSP zou daarom verbreding van de 
kraakbeweging moeten bevorderen, zoals 
reeds door de anti-kernenergiebeweging met 
sukses gepoogd is. Ons belang daarbij is duide
lijk: tijdens de laatste kabinetsperiode was er 
zeer veel verzet tegen allerlei maatregelen, 
maar met opvallend weinig resultaat. De 
gevolgen zien we om ons heen: apathie, 
een verkiezingsnederlaag voor links en in de 
marge onbezonnen radikalisme.

(diskussiestelling)
'In de komende periode moet de PSP zich 
to t taak stellen, de protesten van kraak- 
groepen, huurdersorganisaties en buurtkomi- 
tees te bundelen. Daartoe moet de PSP, 
zo mogelijk in samenwerking met andere 
linkse partijen, de aktiegroepen een politiek 
perspektief bieden dat betrekking heeft 
op zowel de wetgeving als de uitvoering en 
op plaatselijke en landelijke politiek. Op die 
manier kan een verband gelegd worden 
tussen de verschillende deeleisen.'

meer dan honderd ingezonden brieven in 
het dagblad De Gelderlander er maar op na. 
Maar ook een andere faktor lijk t verantwoor
delijk voor het Nijmeegse sukses: de krakers 
gedroegen zich niet als punks, verheven intel- 
lektuelen of bohémiens, maar slaagden erin 
kontakt te leggen met de Nijmeegse bevol
king, inklusief de jongeren die de krakers aan
vankelijk met stenen bekogelden. Dergelijke 
ervaringen zijn ook weer van belang voor de 
traditionele belangenorganisaties.

(diskussiestelling)
'Delen van de 'nieuwe' sociale bewegingen 
zij er in geslaagd de meerdeheid van de 
Nederlandse bevolking te overtuigen van de 
juistheid van haar standpunten en weet 
grote groepen mensen te betrekken bij haar 
akties. Ook worden er in de 'nieuwe' be
wegingen harde aktiemiddelen zoals blok
kaden en bezettingen gebruikt en verder ont

wikkeld, die door de traditionele belangen
organisaties nog niet, niet meer of (nog) 
zelden gebruikt worden. Deze groepen nemen 
in de huidige situatie een voorhoedepositie in. 
Hun ervaringen en suksessen kunnen de 
strategie van de partij en de traditionele 
belangenorganisaties verrijken.'

Een solidariteitsverklaring kan nooit kwaad 
als morele ruggesteun voor een aktie waar we 
het mee eens zijn. Maar de kern van dit 
betoog is, dat onze verhouding to t sociale 
bewegingen niet puur een organisatorische 
is (regelen van morele en eventueel materiële 
ondersteuning), maar ook en vooral een 
politieke kwestie is. De mogelijkheden en aan
knopingspunten voor zo'n positieve strategie 
t.o.v. de sociale bewegingen zijn er; hoe staat 
het met de politieke wil?

I

Stcve Robideaux en zijn vrouw Arlene Hopkins voor het Rel tier House in Amsterdam

Elementen uit zo'n perspektief zouden 
kunnen zijn:
— een betere leegstandswet
— een krachtiger gemeentelijk vorderings- 

beleid
— meer mogelijkheden voor woongroepen
— landelijke normen voor inschrijvingsnormen 

en toewijzingsregels voor woningzoekenden
— volledige woningdistributie.
— opvoering van de woningproduktie in het 

algemeen en van de bouw voor één- en 
tweepersoonshuishoudens en voor de lagere 
inkomensgroepen in het bijzonder

— afschaffing van de fiskale bevoordeling 
van eigen woningbezitters.

Voor de komende jaren lijk t het met name 
van belang dat we streven naar toenadering 
tussen de nieuwe aktievoerders en de traditio
nele arbeidersbeweging. Daartoe is het nood
zakelijk dat we ons niet uitsluitend manifes
teren als partij van aktievoerders en jongeren. 
De ervaringen met geweld bij kraakakties 
lijken er op te wijzen, dat het ook in dat 
kader voor ons van belang is te streven naar 
geweldloze aktie. Dat de Nijmeegse krakers 
van de panden in de Piersonstraat zo'n brede 
ondersteuning genoten, lijk t mede veroor
zaakt door de geweldloze blokkade. Lees de

Op zaterdag 24 oktober opende Steve Robideaux 
(een Sioux Indiaan uit Zuid-Dakota/USA) met 
een Indiaanse ceremonie het Leonard Peltier 
House. Robideaux is één van de voormannen van 
de Amerikaanse Indianen Beweging en coör
dinator van het Leonard Peltier Defense 
Committee. Peltier werd indertijd tot tweemaal 
levenslang plus zes jaar veroordeeld naar aan
leiding van een schietpartij op het Pine Ridge- 
reservaat. Hij heeft zijn veroordeling te danken 
aan de omkooppraktijken van de FBI, die een 
labiele Indiaanse vrouw zover kregen dat zij 
tegen Peltier getuigde. Twee agenten van de 
FBI verstoorden een Indiaanse bijeenkomst 
waar akties werden voorbereid tegen de verkoop 
van een deel van het reservaat aan een mijn
bouwonderneming voor de winning van uranium. 
Het winnen van uranium is de grootste bedrei
ging voor de Indiaanse volkeren in Noord- 
Amerika op dit moment. Vele duizenden 
hektaren land waar Indianen wonen zijn radio- 
aktief besmet, als gevolg waarvan ziekten als 
kanker, leukemie en misvormde groei van 
kinderen veelvuldig voorkomen. De zaak Peltier 
is niet het enige geval waarin de FBI met 
valse getuigenissen werkt en ook andere prak
tijken leiden tot 'neutralisering' van vele 
Indiaanse leiders die zich tegen de aktiviteiten 
van de Amerikaanse overheid verzetten.

Het Leonard Peltier House in Amsterdam is 
opgezet als informatie-en dokumentaticcentruin 
over het Indiaanse verzet in Noord-, Midden- 
en Zuid-Amerika. Het accent zal daarbij liggen 
op het lot van de vele duizenden Indiaanse 
politieke gevangen èn op de bedreiging die uit
gaat van de mijnbouw van uranium (op met 
name Indiaans land).
Het Peltier House wordt tevens als expositie
ruimte gebruikt. Tegelijkertijd met de ingebruik
name van het informatiecentrum werd een foto
tentoonstelling geopend over The Longest 
Walk’, een protestmars van Noordamerikaanse 
Indianen van San Fransisco naar Washington D.C. 
in 1978. Van de tentoonstelling is ook een foto
boekje gemaakt met teksten van Leonard 
Peltier en anderen (in het Engels). Het boekje 
heeft als titel eveneens 'The Longest Walk'
(de langste mars), en is samengesteld door de 
beheerder van het Leonard Peltier House, 
Maarten Duk.

ROEL SANDVOORT

I Iet Leonard Peltier House, Overtoom 2 6 2  te Amsterdam, 
tel.: 020 - 183741.
Het boekje T h e  L o n g e s t  W a l k  kost f 12,50 en is te 
bestellen door f 14,60 (incl. verzendkosten) over te 
maken op banknummer 544017234 van de ABN t.n.v. 
Stichting Peltier House/Amsterdam.



Minister Terlouw heeft besloten de kleinverbrui- 
kersprijs van een kubieke meter aardgas 'slechts’ 
met 8,3 cent te verhogen; van 47,2 naar 55,5 
cent. Deze verhoging kwam in de plaats van
12 cent, die de NV Gasunie en de vorige regering 
wilden. Terlouw houdt zich echter wel het recht 
voor per 1 juli de ontbrekende 3,7 cent alsnog 
door te rekenen, als de schatkist te leeg raakt. 
Want de winsten van het gas gaan voor het 
grootste deel (85%) in die kist.
De winsten zijn gigantisch, 12 miljard in 1980, 
dit jaar 16 miljard. Shell en Esso krijgen daarvan 
samen 3 miljard. Maar ondertussen komen veel 
mensen in de knoop met hun gasrekening. 
Want ze moeten óók nog eens hoge huren, 
elektri
citeitsprijzen en gemeentelijke belastingen 
betalen. De woonlasten rijzen de pan uit, terwijl
van kompensatie steeds minder sprake is.
Moeten die gasprijzen dan zo hoog'1 Nee, die
hoeven niet zo hoog. In 1973 betaalden we nog
13 cent/m3. Nu gaan we meer dan het vier-ito-'

voudige betalen. De kostprijs is ondertussen 
nauwelijks gestegen; 1 cent/m3. De distributie 
naar kleinverbruikers kost minder dan 7 cent/m3. 
De prijs is in de hoogte gegaan door de koppe
ling aan de olieprijzen. Vaak wordt gezegd dat 
dat energiebesparing zou bevorderen. Dat klopt 
echter voornamelijk voor mensen, die al een 
goede en vaak eigen, woning hebben.
Ook in het bedrijfsleven wordt wel iets bespaard. 
Maar die besparingen hebben weer tot gevolg 
dat de huidige regering de plannen tot vermin
dering van de verkoop aan het buitenland 
af wil remmen. Want de inkomsten van de staat 
(en tegelijkertijd Shell en Esso dus) moeten

blijven toenemen. De overheid raakt flink ver
slaafd aan de gaswinsten.

AKTIE DUS

Buurtgroepen en stookkostenkomitees voeren al 
langer aktie tegen de gasprijzen. Sinds kort 
samen met Konsumenten Kontakt en het 
Landelijk Energie Komitee. Dat laatste omdat 
de aardgasprijzenpolitiek net zo goed te maken 
heeft met een (verkeerd) energiebeleid.
De gezamenlijke organisaties hebben kort 
geleden een aardgaskrant uitgebracht (de 6e 
energiekrant) en zijn tevens met een handteke- 
ningenaktie gestart. Bovendien

Kamer heeft van de nieuwe regering een verbod 
van deze dwangmaatregel geëist. Ook dringen 
onze gemeenteraadsleden er bij gemeentebe
sturen op aan een aktieve rol in de VEGIN 
te gaan spelen. Deze vereniging van gas/energie-

worden vanaf 
1 januari protestakties opgestart door middel 
van moeilijk betalen (de macht van de thuis
bankiers). Waar sterke komitees en ook andere 
omstandigheden daartoe de mogelijkheid geven 
worden inhoudingsakties van de prijsverhoging 
gestart.

PSP IN AKTIE

De PSP staat achter deze aktie en onderschrijft 
de eisen. In veel gemeenteraden stellen PSPers 
het toenemende aantal afsluitingen van 'wanbe
talers’ aan de kaak; die mensen kunnen vaak 
niet meer betalen. De PSP-fraktie in de Tweede

distributiebedrijven onderhandelt met de NV 
Gasunie over de prijzen voor kleinverbruikers. 
Tot voor kort was deze VEGIN van mening 
dat de olieprijzen de gasprijzen moesten bepalen. 
Verzet van een aantal gemeenten heeft dit jaar 
voor een breuk met die lijn gezorgd. Maar voor 
bevriezing van de prijs is de VEGIN (nog) 
niet.
De aardgasakties zijn belangrijk. In de eerste 
plaats omdat een halt moet worden toegeroepen 
aan het afwentelen van een falend overheids
beleid op de zwakste schouders. Maar ook 
omdat het greep krijgen op de aardgaspolitiek 
(en niet alleen op de prijsstelling) een voor
waarde is voor het ontwikkelen van een veilige, 
schone en demokratische energiepolitiek.

JOHN HONTELEZ

Steeds meer mensen raken in financiële pro
blemen door de sterk gestegen energieprijzen. 
Betalingsachterstanden lopen snel op, het aantal 
afsluitingen neemt drastisch toe. Een steeds 
grotere groep mensen dreigt de winter in de kou 
te moeten doorbrengen.
In een open brief aan de regering heeft de 
PSP-Tweede Kamerfraktie er op aangedrongen 
op korte termijn een aantal maatregelen te 
nemen om aan deze situatie een halt toe te 
roepen:
/. Géén verhoging van de aardgasprijs voor 

kleinverbruikers per 1 januari.
De stijging van de aardgasprijs werd tot nu toe
nog altijd gemotiveerd vanuit 'energiepolitieke’ 
overwegingen. Om de doelstellingen van het 
gasprijsbeleid te halen (bevordering energie
besparing, verantwoord beheer aardgasvoor
raden, bevordering exploratie en exploitatie 
van nieuwe aardgasvoorkomens) is prijsver
hoging niet nodig, integendeel. Het spekken 
van de Staatskas door gasprijsverhogingen 
werkt sterk denivellerend en treft de laagst
betaalden onevenredig en onaanvaardbaar 
hard. Bovendien blijft vier milhard van de 
totale opbrengst als pure winst bij Shell en 
Esso zitten.
f '-■ llc>l wet telijk verbod voor Energiebedrijven 
om gas en licht af te sluiten.
Het aantal afsluitingen neemt zienderogen

toe, in Amsterdam zijn er bijvoorbeeld 
al 1400 afsluitingen van gas en licht, in 
Rotterdam al 900. Afsluiten is a-sociaal en 
niet nodig, temeer daar het overgrote deel 
van de mensen buiten hun schuld de gas
rekening niet meer kan betalen. Degenen die 
wèl kunnen betalen en misbruik zouden 
maken van het verbod op afsluitingen kunnen 
ook via de normale juridische procedures 
tot betaling gedwongen worden.

3. Een betere betalingsregeling via de Rijstands-

Bij liet parlementaire debat over de rege
ringsverklaring heeft de PSP twee moties 
over deze kwestie ingediend. Eén motie 
vraagt de regering de aardgasprijs te verhogen 
(met de voorgestelde 8 3  cent per m3). De 
andere motie vraagt dé regering een verbod 
tot afsluiting van gas en electra tot stand te 
brengen en uitkeringen uit de bijstandswet 
voor mensen met betalings-moeilijkheden 
mogelijk te maken. Op moment van schrij
ven is de uitslag van de stemming over dé 
moties niet bekend.

wet i'oor mensen die door de sterk gestegen 
energieprijzen in financiële problemen zijn 
geraakt.
Het gevoerde beleid ten aanzien van het 
treffen van afbetalingsregelingen verschilt 
sterk per gemeente. Een belemmering vormt 
de onmogelijkheid voor gemeentes om extra- 
bijstandsuitkeringen, verleend om de hoge 
energierekening te betalen, op het Rijk te 
verhalen. Het gemeentelijk beleid moet 
sterker dan tot nu toe gericht zijn op het 
treffen van betalingsregelingen. Het ministerie 
van CRM moet daartoe zijn normen aanpassen 
en versoepelen.

In vele plaatsen en ook landelijk worden door 
bewonersorganisaties en groepen als OBASA, 
Konsumenten Kontakt en LEK handtekeningen- 
akties en betalingsweigering akties voorbereid 
om verhoging van de aardgasprijs tegen te gaan 
en te komen tot verlaging van die prijs. Die 
akties zijn hoognodig. Een dag nadat de PSP 
haar open brief had verstuurd, maakte Terlouw 
bekend dat hij de aardgasprijs per 1 januari met 
8,3 cent wil verhogen....
De open brief is bij de Kamerfraktie op te 
vragen: telefoon 070 - 614911, toestel 2936.

MARTIEN BOUWMANS 
HERBERT GOEDINGS



(advertentie)

U legt af en toe een bedragje opzij. Sparen. U hebt 
dus een rekening bij een spaarbank of bij een gewone 
bank. Daar zijn ze blij met uw geld. En ze bieden u de 
hoogst mogelijke rente. Zodat uw spaargeld groeit.
Vandaag de dag harder dan ooit, want de rente is hoog.

Maar wat gebeurt er met dat geld? Spaarbank of 
bank gebruiken het. Gaan het beleggen. Om daarmee 
voldoende rentewinst te kunnen maken om u straks uw 
rente te kunnen uitbetalen.

Maar... waar wordt dat geld belegd? Weet u dat? 
Beleggen ze uw spaargeld in zaken die indruisen tegen uw 
geweten? Beleggen ze uw geld in Zuid-Afrika. Of in Chili?

Als u daar toch een beetje nerveus van wordt, dan is 
er een goede oplossing: sparen bij de Algemene Spaarbank 
voor Nederland. Een bank die het hart links draagt. Een 
bank die selectief belegt - en toch een prima rente geeft. 
Niet meer, maar zeker met minder dan elders. Maar bij de 
ASN heeft u één zekerheid extra: uw geld wordt 
grotendeels in sociaal verantwoorde projecten belegd. In 
woningbouw of peuterspeelzaal of vele andere 
sociaalculturele projecten. Uw geld wordt dus goed belegd. 
Zodat uw rente schoon is en uw spaargeld goede dingen 
bewerkstelligt.

tenminste f. 50.- als eerste inleg. ontvangt u een premie van 
f. 7.50.

|  Bon S
■ Naam en voorletter(s): ■

Adres:

Postcode en woonplaats:

Postgirorekening:

wenst bij de ALGEMENE SPAARBANK VOOR NEDERLAND 
een renterekening te openen.

L .

Stuur deze bon in open enveloppe zonder postzegel aa 
Algemene Spaarbank voor Nederland, 
Antwoordnummer 1188, 2500 VB Den Haag.
U kunt ook bellen: 070-47 0181. Of ons bezoeken: 
Rijnstraat 28. Den Haag (vlak bij het Centraal Station)

J

Als u voor 1 juli 1982 een renterekening bij de ASN opent met geeft rente zonder bijsmaak.



‘Radionieuwsdienst verzorgt door het A N P ............ De gemeenteraad van
Hellevoetsluis wil niet dat in deze gemeente kernwapens worden geplaatst. 
De raad heeft een motie aangenomen waarin staat dat met alle wettelijke 
middelen plaatsing van kernwapens te allen tijde zal worden tegengegaan. 
De gemeenteraad van Hellevoetsluis vraagt alle gemeenteraden in Nederland 
een soortgelijk besluit te nem en......... Dit was het nieuws.’
Het begon als in zoveel andere gemeenten: een 
aantal vredesaktivisten zocht elkaar op om een 
zogenaamd Plaatselijk Platform op te richten. 
Het doel van het Platform was zoveel mogelijk 
mensen te aktiveren voor de grote landelijke 
demonstratie op 21 november. We benaderden 
92 plaatselijke organisaties om de (landelijke) 
oproep te ondersteunen. Twee van de aange
schrevenen waren het kollege van B&W en de 
gemeenteraad. Tijdens de daaropvolgende 
gemeenteraadsvergadering werd de oproep 
echter niet behandeld. Vandaar dat door het 
Platform één van de raadsleden werd benaderd 
om de oproep alsnog ter sprake te brengen. 
Tijdens de daaropvolgende gesprekken werd de 
mogelijkheid van de ‘kernwapenvije zónes’ ter

affich e

sprake gebracht. Zodoende werd in de daarop
volgende raadsvergadering een motie ingediend 
die zich uitsprak tegen de plaatsing van kern
wapens op eigen grondgebied; bovendien werd in 
de motie aan alle gemeenteraden verzocht 
eenzelfde motie te behandelen ten aanzien van 
hun grondgebied.

De motie werd met krappe meerderheid aange
nomen (9 voor, 8 tegen). De motivering van de 
tegenstanders was dat een dergelijke uitspraak 
niet tot de bevoegdheden van een gemeente
raad zou behoren. De VVD speelde daarbij een 
bijzondere rol: zij wilde de motie ondersteunen 
omdat Hellevoetsluis toch geen geschikte 
opslagplaats voor kernwapens zou zijn, maar 
verzette zich tegen de oproep aan andere 
gemeenteraden. De indieners van de motie 
(PvdA) wijzigden de motie niet, waarschijnlijk 
omdat deze toch wel zou worden aangenomen.

De hierop volgende dagen stond de telefoon 
bij het gemeentebestuur en bij mij (als kontakt- 
persoon van het Platform) roodgloeiend. Er 
blijken zelfs kamervragen (CDA!) over de 
‘motie-HelIevoetsluis’ te zijn gesteld. Volgens 
deskundigen kan een dergelijke motie niet 
getorpedeerd worden, omdat het hier om een 
intentieverklaring zou gaan, en omdat het geen 
onmiddellijke gevolgen zou hebben.

Om echter het ‘domino-effekt’ van deze motie- 
op-laag-nivo zo groot mogelijk te laten worden, 
wordt hierbij iedere vredesaktivist opgeroepen 
om een raadslid in zijn of haar gemeente warm 
te krijgen om een dergelijke motie in te dienen. 
Het Plaatselijk Platform Hellevoetsluis beseft 
terdege dat dit soort moties gemakkelijk aan de 
kant kunnen worden geschoven door landelijke 
oorlogsvoorbereidende wetten. Maar toch: 
iedere daadwerkelijke aktie tegen de kern
bewapening is er eentje extra’.

JAN DE LEEUW VAN WEENEN

Informat i e  en reakties:  
Mor iaanseweg Oost  116,  
Hel levoetsluis 
(tel.  01883  - 17611) ;

TWm.wt l API.OMM
lo\r dun n<r

GONE W ITH  
TH E  W IN D

>lie pnmii-ed tntnlltm hint lo tlicrnd ui the radii.
I Ir primibrd toorismi-r il!

I n i s ta M ta w r tL v k k i

In BEVRIJDING nummer 20 publiceerde de 
redaktie bij wijze van illustratie het affiche Gone 
with the Wind, oorspronkelijk een uitgave van de 
Socialist Workers Party in Engeland. Vanwege de 
enorme belangstelling is besloten dit affiche ook 
in ons land uit te brengen. De eerste oplage is 
inmiddels van de pers gerold. Het formaat is A2 
(ong. 45 x 60 cm), prijs f2,-. Te bestellen door 
overmaking van f3,50 (incl. verzendkosten in 
koker) op postgiro 194240 t.n.v. PSP 
Amsterdam met vermelding van ‘Affiche Gone 
with the wind\
Bestelling van meerdere affiches (tegen 
gereduceerd tarief) via: Partijburo PSP, Postbus 
700, 1000 AS Amsterdam.

O p  d o rp s m a a t
Een voordeel van de bezwaarschriftenprocedure 
in het kader van de Wet op de Ruimtelijke Orde- 
ding is dat de uitvoering van de bestemmings
plannen erdoor vertraagd wordt. En daardoor 
hebben maatschappelijke ontwikkelingen de tijd 
om te zagen aan de poten (uitgangspunten) van 
zo’n bestemmingsplan. Neem nu . . . Bussuni, 
een villadorp, dat al zo'n 20 jaar zwoegt aan een 
heus winkelcentrum. Kompleet met ringweg, 3 
parkeergarages, nieuwbouw van kantoren en 
luxe appartementen. Omhoog in de vaart der 
dorpen is het parool. Bedolven onder een lawine 
van bezwaarschriften werd in 1974 het 
bestemmingsplan ‘centrum’ door de gemeente
raad vastgesteld. Alleen de PSP stemde tegen. 
Zowel bij Gedeputeerde Staten als bij de Raad 
van State werd in beroep gegaan. Door aktie- 
groepen, belanghebbende, maar ook door de 
PSP. Dit leidde in december 1980 tot de uit
eindelijke vaststelling door de Kroon. Het 
centrumplan werd praktisch geheel goedgekeurd. 
De uitvoering, geschat op zo’n 65 miljoen 
gulden, kon beginnen. En daar is intussen 
binnenskamers hard aan gewerkt. Door de 
gemeente, samen met Empeo, de dochter 
projektontwikkelaar van Bredero uit Utrecht, 
die in het centrum van Bussum een fors stuk 
grond in bezit heeft. De ontwikkelingen van de 
laatste tien jaar hebben de uitgangspunten enigs
zins op losse schroeven gezet. Het verkeers
aanbod is minder snel gestegen, de woningnood 
is nog steeds niet opgelost en wordt ook niet op
gelost door dure nieuwbouw, parkeergarages 
blijken overal onrendabel te zijn en voor een

forse uitbreiding van het winkelbestand staan de 
ondernemers niet in de rij. Toch houdt een 
meerderheid van de gemeenteraad de blik op het 
verleden gericht en wil, tot onvrede van een 
groot deel van de bevolking, ten koste van veel 
het oorspronkelijke centrumplan uitvoeren. 
Reden voor de PSP om een 60 pag. tellende nota 
uit te brengen onder de veelzeggende titel 
‘Bussums centrum op dorps-maat, het PSP alter
natief voor het centrumplan’. In deze nota 
wordt, binnen de grenzen van het vastgestelde 
bestemmingsplan ‘centrum’, een alternatief 
ontwikkeld dat
-goedkope huurwoningen (woningwetbouw) 

mogelijk maakt op de open sloopplekken
- afziet van verdere kaalslag
-voorziet in een bescheiden uitbreiding van het 

winkelarsenaal
-geen parkeergarages omvat, maar voorziet in 
een verspreid aantal parkeerterreinen, alsmede 
in een aantal fietsvoorzieningen

- lage bebouwing voorstelt met gebruik van 
zonne-energie

- voorziet in een sociaal-kultureel centrum op de 
juiste dorpsmaat.

- het verkeer binnen het bestaande wegen
patroon wil afwikkelen.

LEO PLATVOET

De nota ‘Bussums centrum op dorpsmaat’ is verkrijgbaar 
door storting van f5,50 (inkl verzendkosten) op giro 
1577902 tnv PSP te Naarden o.v.v. ‘centrumplannota’.



(ingezonden mededeling) (advertentie)

PORTUGAL BETER LEREN KENNEN?
Wil k u n n e n  u i k u r h i j  h e l p e n .  T u l i p a  V e n n e l h a .  l ande l i j ke  Mi l i da r i t e i l so rpan i sa t i e  m e i  P o r t u g a l .  is s inds  
I 6^1  a k t i e t : m e t  i n f o r m a t i e  en so l i da r i t e i t .

GOLD!-!  I N E O R M A T I E  O V E R  P O R T U G A L

PORTI MAT lil TTTTTIX (ex p ) >
Veel  i n f o r m a t i e  ove r  alle a s p e e t e n  van de  P o r t u e e s e  s amen l ev i ng  
m e n t  f  2 5 per  jaar.

A b o n n e m e n t  f 1 5 . - en s t e u n a h o n n e -

* TOTO PO PK 'VOORWAARTS Midi' Dl) TAXDIITR I Y )R MJ\ ( , '
Dit  f o t o h o e k  ( m e t  t eks t  in vijl t a l e n )  pee l t  e e n  i n d r i n g e n d  beek l  van wal  de  l a n d h e r v o r m i n g  in Z u i d  
P o r t u g a l  v o o r  de  l a n d a r b e i d e r s  en l a n d a r b e i d s t e r s  b e t e k e n t .  1 10 blz.  - f DL75

* ,1 \.H RRIA ()l l ïIi:, PORTI GA!. 1474 - MHz
Dit  b o e k  v e r s c h a l t  een vrij g e d e t a i l l e e r d  bee l d  van het  b o e i e n d e  p r o c e s  in de  b e g i n j a r e n  van de Anjer -  
r evoh i t i e .  2 0 0  blz.  - f I S . 75

* Rl II \ I PO! RT \ IX i)R AGRARISCH!-'. HRR \ ORM/X G
Deze  u i t pave  be l i ch t  de p r o b l e m a t i e k  en de  o r pa n i s a t i e s  van de p o r t u p e s e  kle ine  b o e r e n .  5 0 0  blz.  - 
f 2 b . 50

conid RA tip i /• / y / ; i t 7 : ( , 7 \ { ,  i \  porti  mal
In di t  t h e m a n u m m e r  van he t  P o r t u p a l  Bul iet in <nr. 4 - 5 / 8  1 ) r u i m e  aan  (.lacht v o o r  de  c o ö p e r a t i e v e  bevve 
p inp  in P o r t u p a l :  m e e r  dan  5 5 0 0  c o ö p e r a t i e s  in de  me e s t  u i t e e n l o p e n d e  s e c t o r e n .  72 blz,  - f 8.-

P O R T U G E E S L E R E N ?

* Cl'RSl 'S PRA k  TI Si 11 POR Tl 'GTTS 
6 l e s m a p p e n  p l us  b i j b e h o r e n d e  ca s s e t t e s .  C o r r e c t i e  van o e f e n i n p e n .  Prijs:  f 2 0 0 , -  bij b e t a l i n p  ineens .  
O o k  t e r m i j n b e t a l i n g  moge l i j k .  V r a a g  i n f o r m a t i e b r i e f  aan .

VERDER:

* KAl.PXDPR PORTCGPSP k/XDPRPX 14SJ
n
t p r a c h t i g e  f o t o ' s :  k l e u r o m s l a g ,  zvvar t -wi t  f o t o  pe r  t w e e  m a a n d e n .  1 ex.  f 7 . 5 0 :  2 ex.  f I 4.-:  5 ex.  f 50. -

* MPDAITTP 'Tl Tl PA VERMELHA, SOUPA RTTKTP MTT PORTI 'GAT 1471 - / 4 SI ’
O n t w e r p  van de b e r o e m d e  p o r t u g e s e  k u n s t e n a a r  Belo M a r q u é s ,  van wie een  vee r t i g t a l  v e r s c h i l l e n d e  m e 
dai l les  zi jn te v i n d e n  in het  Br i t i sh M u s e u m  te L o n d e n .  Vr a ag  c o p i c  van he t  o n t w e r p  aan  o f  bes t e l  vast .  
D o o r s n e d e  S c m , b r o n s ,  g e n u m m e r d  - f 4 0 , -  p.  s l .

i

* affiches, grammofoonplaten, stickers, hult ons, speldjes, postzegels, tassen. hr iet kaarten, ballpoints et- 
eetera, eieetera eteetera.

V r a a g  e e n  pri j sl i j s t  aan  ol  k o m  e e n s  langs  in de  Maju bas t  raat  (in de  m i d d a g u r e n  van m a a n d a g  t / m  z a t e r  
d a m

Bes te l l en  van  b o v e n s t a a n d e  m a t e r i a l e n :
d o o r  s t o r t i n g  van  v e r s c h u l d i g d  b e d r a g  o p  p o s t g i r o  2 4 6 5 2 5 5  t .n.v 
T u l i p a  V e r m e l h a .  P o s t b u s  1 2 0 5 0  te A m s t e r d a m  Z O .  o.v.v.  he t  
g e w e n s t e .  (Pr i j zen  zi jn i nc l u s i e f  p o r t o . )

T U L I P A  V E R M E L H A  M A J U B A S T R A A T  4 lts 
1 0 0 2  KG A M S T E R D A M  'LEL.  0 2 0  - 65 6 8  65

WIJ KENNEN PORTUGAL BETER

HET WETENSCHAPPELIJK BURO 
van de PSP zoekt voor 25 uur per week een

SOCIALE WETENSCHAPPER (STER)

die de doktoraal studie heeft afgemaakt.

Het Wetenschappelijk Buro houdt zich thans 
bezig met projekten betreffende 'Selektieve 
Nationalisaties', de geschiedenis van de PSP 
en 'Demokratie en Staat'.

De onderzoeks-projekten voor de nieuwe 
medewerk(st)er zullen op het gebied van 
vredesvraagstukken liggen. Als eerste projekt 
komt een vergelijkend onderzoek naar 
strategieën en politieke voorstellen van 
vredesbewegingen in aanmerking.
Het ligt in de bedoeling in het kader van 
dit onderzoek ook aandacht te besteden 
aan alternatieven voor de NAVO en het 
huidige defensiebeleid.

Voor de funktie is vereist, dat in de studie 
of beroepspraktijk ruime aandacht is besteed 
aan:
— polemologie
— contemporaine geschiedenis
— internationale betrekkingen/volkenrecht
— de geschiedenis en het funktioneren van 

de vredesbeweging.

Verder is vereist dat zij/hij
— in staat is to t zelfstandig wetenschappelijk 

onderzoek, in het bijzonder in bovenge
noemde gebieden

— zich kan vinden in het PSP-beleid
— bereid is aan politiek PSP-werk deel te 

nemen
— in staat is met vrijwilliger(st)ers samen te 

werken
— bereid is buiten de normale werktijden te 

werken.

Inzicht in het funktioneren van de PSP 
strekt to t aanbeveling. Tevens strekt kennis 
van
— de problematiek van vrouwen en m ili

tarisme
— wapenindustrie en -technologie
— de geschiedenis en het funktioneren 

van de arbeidersbeweging
to t aanbeveling.

VROUWEN WORDEN AANGEMOEDIGD
TE SOLLICITEREN

Kandidaten dienen er rekening mee te 
houden, dat haar/zijn taak ook enig adminis
tratief werk kan vereisen.

Het jaarsalaris bedraagt f 23.750,- exclusief 
9 1/2 procent vakantie-toeslag.
Goede sekundaire arbeidsvoorwaarden. 
Standplaats Amsterdam.
Aanstelling omstreeks 1 februari 1982.

Informatie over deze funktie kan worden 
verkregen bij P. Schram, tel.: 040 - 44 37 36 
of 040 - 47 21 67 (werkuren).
Sollicitaties dienen binnen drie weken na 
het verschijnen van deze advertentie gericht 
te worden aan de sekretaris van het WB/PSP, 
P. Schram, Lijsterlaan 25, 5613 AD Eind
hoven.

Buttons
De afdeling Leiden heeft de bekende, maar nu 
weer aktueler dan ooit, leus: “BAN DE A t/m Z 
BOM” uit de kast gehaald en een plaats gegeven 
op een button. Deze button heeft hetzelfde 
formaat als de ‘oranje franje beu’ button en is in 
diverse kleuren gemaakt. De inkoopprijs voor 
PSP-afdelingen bedraagt fl,10, de verkoopprijs 
fl ,50.

Je kunt de buttons bestellen door overmaking 
van fl ,10 per button plus fl ,75 verzendkosten 
(ongeacht het aantal buttons) op gironummer 
489329 t.n.v. Penningmeester PSP Leiden, onder 
vermelding van ‘buttons1.
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Op 21 oktober waren er in Zuid-Limburg 
vervroegde gemeenteraadsverkiezingen, een week 
later in Amsterdam verkiezingen voor een tweetal 
nieuw gevormde stadsdeelraden (Amsterdam- 
Noord en Osdorp).
De verkiezingsresultaten in Zuid-Limburg waren 
voor de PSP teleurstellend, in het geheel ge
nomen liepen alle landelijke partijen terug.
De verkiezingen werden in Zuid-Limburg een 
sukses voor de plaatselijke (dorps) belangen- 
lijsten. Er is weer eens massaal op personen 
gestemd: op de voorzitter van de voetbalklub, 
het ere-bestuurslid van de fanfare, kortom op 
de bekende mensen uit het plaatselijk vereni
gingsleven.
De PvdA kreeg de meest forse klappen: in 
Heerlen van 30,1% (mei) naar 13.1%, Brunssum 
van 34,3% naar 12,4%, Sittard samen met de 
PPR van 30,6% naar 8.9%.
Het CDA heeft zich over de gehele linie ge
nomen redelijk kunnen handhaven, vooral 
daar waar het CDA erin geslaagd is om plaatse
lijk bekende mensen uit het verenigingsleven 
op haar lijst te krijgen.
De PSP tradt zelfstandig op in Heerlen en 
Sittard. In Heerlen zakte we van 1,6% in mei 
naar 1,2%nu . De voorbereidingen waren niet 
optimaal, op gemeentelijk nivo zijn er hier nog 
nauwelijks aktiviteiten geweest en de opkomst 
was laag (58,5%) waarbij met name jongeren 
massaal zijn thuisgebleven. In Heerlen waren 
ter linkerzijde sterke lijsten van CPN en SP 
welke én bekende namen op de lijst hadden 
staan èn welke konden terugvallen op een groot 
aantal buurtgerichte aktiviteiten. Zowel CPN 
als SP boekte dan ook winst waardoor de CPN 
haar twee zetels kon handhaven en de SP haar 
intrede in de gemeenteraad doet.
De samenwerkingslijsten tussen PSP en CPN 
zijn in Zuid-Limburg geen sukses geworden.
In Kerkrade liep de PSP/CPN lijst terug van 2,8% 
naar 1,8% en in Landgraaf van 3,4% naar 1,6%. 
Ook de lijsten PSP/PPR waren in Gulpen en

Valkenburg niet goed voor het behalen van een 
zetel al was het verlies in beide gemeenten 
beperkt. De gezamenlijke lijst PPR/PSP/CPN 
in Meerssen liep terug van 4% in mei naar 1,4% 
nu.
Suksesvol daarentegen was wel de PPR/PSP 
lijst in Brunssum waar er 2 zetels gehaald werden. 
Van 3,5%in mei naar 8,5%nu! De militarisering 
van Zuid-Limburg, welke juist in Brunssum 
gekoncentreerd is en in de gemeentepolitiek 
al jaren een twistpunt is en heeft hierbij een 
grote rol gespeeld.
Konklusies uit de Limburgse uitslagen zijn 
moeilijk te trekken, het overheersende karakter 
van lokale ‘grootheden' vertekent de onderlinge 
verhoudingen tussen de landelijke partijen.
In de PSP is wel een diskussie op gang aan het 
komen over wat de oorzaken zijn van het 
massaal stemmen op dorpslijsten en hoe dit is 
te doorbreken. Direkte, persoonlijke kontakten 
met de bevolking, buurtakties en kolportage 
gekoppeld aan veel gesprekken zijn wellicht 
middelen om deze ontwikkeling te doorbreken.

AMSTERDAM

Bij de verkiezingen voor de stadsdeelraden 
in Amsterdam heeft de PSP het redelijk goed 
gedaan. In Osdorp werd op een samenwerkings- 
lijst met de PPR één zetel behaald, in Noord 
behaalde de PSP op eigen kracht 2 zetels.
Bij beide stadsdeelraden was de opkomst net 
onder de 50%, ook hier grote groepen jongeren 
die niet zijn gaan stemmen. En juist onder die 
jongeren haalt de PSP veel stemmen hetgeen 
het toch al goede resultaat wellicht bij de raads- 
en statenverkiezingen verder kan verbeteren. Een 
aanwijzing daarvoor geven ook de laatst ver
schenen opiniepeilingen van de Rooie Haan/ 
Nipo. De PSP zou volgens de peilingen over de 
maand oktober uitkomen op 3% van de stemmen 
(4 zetels).

JAN MUYTJENS
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IN MEMORIAM ADRIAAN KRABMAN

l
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Woensdag 4 november overleed na een kort
stondige ziekte op de leeftijd van 73 jaar 
Adriaan Krabman, oud-bestuurslid van de 
PSP afdeling Winkel/Nieuwe Niedorp en van 
het gewest Noord-Holland.
Vanaf de oprichting was Adriaan lid van ge
noemde afdeling en hij heeft haar vele jaren 
als sekretaris en propagandist gediend. Van 
1968 tot 1970 vertegenwoordigde hij de PSP 
in de Provinciale Staten van Noord-Holland. 
Nadien was hij achtereenvolgens voorzitter 
en sekretaris van het gewestbestuur. In 1976 
trok hij zich, na het ‘pacifisme-kongres’ te
rug uit de bestuursfunkties in de PSP, maar 
bleef wel lid van de partij.
Adriaan Krabman had veel bemoeienis met 
het verenigingsleven in de streek, met name 
in de sport- en muziekwereld. Ook was hij 
voorzitter van de VVV en van het Dorpshuis 
in Nieuwe Niedorp. Een geworteldheid die 
bij PSP-ers tegenwoordig zeldzaam is.
In de PSP viel hij op als een markante per
soonlijkheid, om wie men niet gemakkelijk 
heen kon, maar die - als dat moest - zich ook 
kon laten overtuigen. De camping Het Witte 
Hek in Nieuwe Niedorp was de vergader
plaats van het gewestbestuur, wanneer een 
meerdaagse vergadering nodig was.
Met zijn heengaan lijden PSP-afdeling en ge
west, en de gemeenschap van Nieuwe Nie
dorp, een groot verlies.
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THEMADAG GEZONDHEIDSZORG

De PSP-vrouwen hebben - via de Landelijke 
Koördinatie Groep e» in samenwerking met 
Andrée van Es - zich voorgenomen op zo kort 
mogelijke termijn een diskussie binnen de PSP 
op gang te brengen over pornografie. Daar zijn 
een aantal argumenten voor, te weten:
- Binnen de PSP-vrouwen is uitvoerig gesproken 

over pornografie; de PSP als geheel heeft dat 
nog nauwelijks gedaan en heeft er dan ook geen 
standpunt over.

- Volgens de agenda van de Tweede Kamer komt 
daar rond de jaarwisseling een wetsontwerp aan 
de orde waarin de totale liberalisatie van porno
grafie wordt voorgesteld.

- In de gesprekken in de koördinatiegroep over 
de voorbereiding van het feminisme-socialisme 
kongres van eind 1982 is al verschillende malen 
de angst uitgesproken dat de diskussie over dit 
kongres zal worden gedomineerd door het 
onderwerp pornografie.

Door nü een diskussie over porno te organiseren 
hopen we enerzijds de wet tegen te kunnen 
houden en anderzijds de risiko's mbt het kongres 
zo klein mogelijk te houden. Met dit doel heeft 
de Koördinatiegroep besloten twee diskussie- 
stukken te publiceren als bijlage in Ons

Genoegen van 13 nov. en ter verdere 
verspreiding. Het eerste stuk is geschreven door 
Joop Valstar en was oorspronkelijk bedoeld voor 
de Partijraad, waar het echter niet behandeld is. 
Er wordt een pleidooi voor porno in gehouden; 
we hebben dit artikel gekozen omdat het kwa 
nivo de gangbare diskussie overstijgt. De tweede 
bijdrage is door Kaï̂ in Spaink geschreven en 
geeft naast kritiek op de vooronderstellingen en 
redeneringen van Valstar mogelijke tegen- 
strategieën. Met de kombinatie
van beide artikelen beogen we de tegenstellingen 
vrije porno/verbod en vrije seksualiteit/preuts- 
heid of koalitie met het CDA te overstijgen.
Op de binnenkort te organiseren themadag (in 
samenwerking met de themagroep Justitie en 
Politie) kunnen deze artikelen aan de orde 
komen.

Reakties en kommentaar opsturen naar: Karin Spaink, 
Nieuwe Spiegelstraat 54” , Amsterdam. Ook verzoeken 
om inleidingen over dit onderwerp door een PSP-vrouw 
kunnen op dit adres gedaan worden.
Exemplaren van het katern uit Ons Genoegen zijn te 
bestellen door overmaken van f2,00 op giro 4322679, 
t.n.v. Karin Spaink, Amsterdam, onder vermelding van: 
katern pornografie.

Twee jaar bestaat nu de landelijke PSP-thema- 
groep Gezondheidszorg. Bij de start werd 
besloten eerst aan een eigen visie en strategie te 
gaan werken, voordat er aktiviteiten naar buiten 
toe zouden worden ondernomen. Die visie zal in 
een brochure worden neergelegd, en mee
genomen worden bij de strategiediskussie. Begin 
1982 moet dat gereed zijn.
Vorig jaar is er een themadag geweest over 
gezondheidswinkels; dit jaar willen we praten 
over drie onderwerpen: nationalisatie van de 
gezondheidszorg; gezondheidsvoorlichting en 
-opvoeding; en alternatieve geneeswijzen.
Op 12 december is daarom een themadag 
georganiseerd, waar stellingen over deze drie 
onderwerpen besproken worden. In samen
werking met de Stichting Vorming en Scholing is 
een dokumentatiemap samengesteld. Om over 
dezelfde basiskennis te beschikken bij het begin 
van de diskussies, is aanschaf van deze map zeer 
aan te bevelen. De map is te verkrijgen door 
overmaken van f 2,50 op giro 194240, ten name 
van de PSP te Amsterdam, onder vermelding: 
themadag gezondheidszorg, dec. 1981. De 
themadag vindt 1 2 december plaats in de Raads- 
kelder, Pauwstraat 7, Utrecht, tel. 030 - 316229/ 
319475. Aanvang 10.00 uur precies (!), sluiting 
om 15.30 uur.
Inlichtingen bij: Hetty van Doorn, tel. 035 - 
41083.



AMSTERDAM
Vierhonderdduizend mensen gingen afgelopen 
zaterdag, 21 november, tegen de nieuwe kern
wapens de straat op. De grootste demonstratie 
ooit in Nederland gehouden. Miljoenen mensen 
hebben de voorbije maanden in Europa tegen die 
wapens gedemonstreerd. De Hollanditis, een zeer 
hardnekkig vredesverlangen, is een Europitis 
geworden.
Wat vier jaar geleden begonnen was als een aktic 
tijdens de vredesweek. houdt velen, zeer velen 
nu dagelijks bezig.
Het volmondige 'nee' heeft het CDA in verlegen
heid gebracht. D'66 en de PvdA onder zware 
politieke druk gezet. Het absolute 'nein' heeft 
Helmut Schmidt gedwongen tot het zoeken naar 
nieuwe stappen in de ontspanningspolitiek naar 
Oost-Europa toe. Het Italiaanse 'no' geeft een 
stimulans tot een minder trouwe NAVO-koers 
van Italië. Het Spaanse 'no' bemoeilijkt Spanje’s 
toetreden tot de NAVO. Een spook waart door 
Europa. Het spook van de vrede. Of konkreter: 
het spook van de kernwapenvrije zones. Een 
kernwapenvrijE Balkan. Een kernwapenvrij 
Scandinavië. Een kernwapenvrij West- en 
Midden-Europa.
Maar we zijn er nog lang niet. Aan Mitterand’s 
Frankrijk lijkt de anti-nucleaire wending onder 
de Europese bevolking op irritante wijze voorbij 
te gaan. Sovjet-Rusland lijkt nog lang niet bereid 
een belangrijke stap in de wapenwedloop terug 
te doen. De VS pogen driftig met een muur van 
propaganda het Hollanditis-virus te weren, en 
met een spuitbus vol onrealistische onder- 
handeHngsvoorstellen dat virus dood te spuiten. 
Ook m Nederland zijn we er nog lang niet. Uit
stel van beslissing over de plaatsing van de 
nieuwe kruisraketten heeft nog niet tot afstel 
geleid.
Voor vele duizenden mensen heeft vrede niets

met politiek te maken, /ij demonstreerden 
zaterdag ook met de gedachte 'het is geen poli
tieke zaak’. Velen zijn bereid de ‘politiek’ aan 
politici, deskundigen en ambtenaren over te 
laten.
We zijn er de laatste jaren in geslaagd een groot 
deel van onze buitenlandse en defensic-politiek 
te demokratiseren. Zij het nog onvoldoende. Er 
bestaan zeer vele Derde Wcreldgroepen, die zich 
aktief met de ontwikkelingssamenwerking 
bemoeien. Er zijn vele buitenlandgrocpen, die 
het beleid van de betrokken ministers van 
buitenlandse zaken en van defensie voortdurend 
kritisch begeleiden. De vrede, de kernwapen- 
problematiek, de defensiepolitiek, de buiten
landse politiek, al deze zaken zijn uiterst 
belangrijke, politieke zaken.
Vrede, kernwapens, de NAVO, de EEG en het 
westerse imperialisme zijn zaken, waarvóór of 
waartegen we zelf kunnen kiezen. In, maar 
vooral buiten het stemhokje.
Want een politiek, die voortdurende oorlogs
dreiging en oorlogsgeweld, die angst en onzeker
heid over de toekomst, uit wil sluiten, vereist de 
aktieve deelname van allen aan het politieke 
besluitvormingsproces. Tientallen jaren reeds 
zijn de onderhandelingen over kernwapens door 
politici en deskundigen gemonopoliseerd. Die 
onderhandelingen hebben niet tot een 
vermindering en verdwijning van de kernwapens 
geleid. Maar tegelijkertijd zijn we tientallen jaren 
lang van een heel groot deel van de ‘politiek’ 
door politici en regeringen buitengesloten. Die

politiek heeft niet tot echte vrede zonder 
oorlogsdreiging geleid.
Een direkte op vrede gerichte politiek is te 
belangrijk om aan politici en regeringen over te 
laten. Vrede heeft alles met aktieve diskussie, 
aktieve deelname van allen aan het politieke 
besluitvormingsproces te maken. Vrede heeft 
alles met politieke keuzes, die dagelijks gevoeld 
worden, te maken.
Dat heeft 'Amsterdam 400.000' aangetoond. 
Partijen en ministers zagen zich gedwongen de 
vredestrein niet te missen. Enkele hebben hem al 
op laakbare wijze gemist. Maar die duizenden 
vredestreinen en vredesbussen moeten blijven 
doordenderen, zoals Vlient Jan Paber op 21 
november zei. De ‘politiek’ volgt dan heus wel. 
Goedschiks of kwaadschiks.

CHRIS HUINDER

PSP OP R A D IO  EN TV

Donderdag 3 december 
Hilversum 2 (radio) 
18.20 to t 18.30 uur

Woensdag 9 december 
op de T V  over: 
schuilkelders
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CS-gas
Tijdens de behandeling van de begrotingen van 
justitie en binnenlandse zaken hebben de 
ministers Van Thijn en De Ruiter toegezegd dat 
er een onderzoek naar de medische gevolgen van 
CS-gas komt. De politie moet zich tijdens het 
onderzoek bij het gebruik van het CS-gas tot het 
uiterste beperken.
Naar aanleiding van de gebeurtenissen in 
september van dit jaar tijdens de blokkade van 
Dodewaard riep de redaktie van ‘Bevrijding’ 
slachtoffers van CS op hun ervaringen op papier 
te zetten.
We laten een aantal van hen aan het woord:

“Toen ze begonnen met gooien moest ik 
hoesten. Daarna wilde ik diep ademhalen, dit 
lukte niet omdat mijn luchtpijp vol zat met die 
troep. Ik bleef hoesten zodat ik bijna stikte. 
Mijn ogen gingen tranen, mijn gezicht voelde aan 
alsof het in de fik stond. Mijn slijmklieren 
werden in werking gesteld en ik moest braken.
Ik voelde in één keer alle kracht uit me weg
vloeien en m’n maag stond op z’n kop” .
“Ik had het gevoel alsof ik zou stikken, alsof 
mijn longen van de buitenlucht werden af
gesneden. De tranen stroomden uit mijn ogen 
zonder dat het verlichting gaf” .
“Vooral als het regende brandde mijn huid en 
mijn ogen”.
“Ik kreeg het gevoel dat ik stikte en kreeg braak
neigingen en moest ontzettend veel hoesten. Ik 
kon niets meer zien eh liep met de grote menigte 
mee die duwde en bijna in paniek was”.
“Ik ben vrij lang in een traangaswolk geweest, 
zolang ik er in zat heb ik veel gebraakt. Toen ik 
er uit was leek m’n gezicht in brand te staan, ik 
kon ongeveer vijf minuten niets zien en was tot 
een half uur erna m’n stem kwijt en ik ben de 
rest van de dag schor geweest” .
“Bij de eerste inademingen had ik het gevoel als
of ik in een vakuüm gezogen ruimte was. Ik 
werd bang en ging dus nog sneller ademhalen. 
Toen kreeg ik een vreselijk branderig gevoel in 
mijn longen, alsof ik stoom stond in te ademen, 
dit werd ondragelijk. Kort daarna kreeg ik kots- 
neigingen. De huid in m’n gezicht begon vreselijk 
te branden en ik zag haast niets. Mijn hartslag 
ging enorm snel en ik dacht dat ik bewusteloos 
zou gaan vallen, ook al omdat ik de kontröle 
over mijn benen verloor. Ik ben toen gaan zitten 
en het is toen iets afgezakt” .
“Bij je ogen openen in de wolk krijg je 
onmiddellijk een waas en direkt daarop een felle 
brandende pijn en ook tranen. Bij inademing: 
proberen alle lucht uit je longen te blazen, 
gevoel datje stikt, branden, kokhalsen, spastisch 
bewegen waarbij je nog nauwelijks kunt vluchten 
voor de charge, gevoel dat je doodgaat, je wilt 
alleen nog maar weg. Ik wist nauwelijks wat ik 
deed. Je loopt zo je eigen mensen plat,”
“Eerst begonnen mijn ogen te branden en mijn 
oogleden te schrijnen. Vervolgens kreeg ik 
moeite met ademhalen en voelde een enorme 
prikkeling in m’n ogen. Nog even later kon ik in 
het geheel niet ademhalen en raakte volkomen in 
paniek. Ik voelde dat ik elk moment in elkaar 
kon zakken en probeerde op de been te blijven 
omdat ik anders door de massa vertrapt werd.” 
“Mijn gezicht stond in de fik, ik moest hoesten, 
braken, tranen en ik kreeg het benauwd. We 
doken allemaal van de dijk af en daardoor bleven 
er een heleboel in het prikkeldraad hangen. 
Degenen die half bewusteloos op de dijk bleven 
liggen werden gearresteerd op grond van open
bare geweldpleging” .

Ook na deze eerste gevolgen van een CS-gas 
‘behandeling’ hielden de slachtoffers klachten: 
“Toen ik thuis kwam ging m'n moeder over d’r 
nek door de geur die in mijn kleren was blijven 
hangen, ’s Nachts heb ik amper geslapen. De 
volgende dag was ik nog beroerd en tot een week 
daarna had ik steeds ontzettende honger maar ik 
kon maar één boterham op” .
“Een week later, de zaterdag van de demon
stratie in Arnhem, kreeg ik tijdens het lopen 
hevige tot zeer hevige menstruatiekrampen. Zo 
hevig en pijnlijk heb ik het zelden. Mijn men
struatie is verder normaal verlopen, kwa tijd en 
hoeveelheid. Ik weet niet in hoeverre het één in 
verband met het ander staat” .
“De hele week er na heb ik last gehad van pijn
lijke ogen, huid en hoestbuien met veel slijm, 
keelpijn, verkoudheid die maar niet overgaat en 
steeds terugkomt, hoofdpijn en ontzettende 
moeheid. Over de psychische gevolgen zal ik het 
maar niet hebben”.
“Tot en met de donderdag na de eerste Dode- 
waard-dag (zaterdag) heb ik stevige hoofdpijn en 
rooddoorlopen ogen gehad. M’n kontaktlenzen 
kon ik nauwelijks in houden. Of dit laatste door 
het traangas kwam weet ik niet” .
“In de week daarna, tot en met vrijdag, had ik 
een zeurende hoofdpijn en een depressief luste
loos gevoel. Twee en een halve week later werd 
ik verkouden en grieperig. Dit hield ik ruim twee 
weken, terwijl dit de laatste tien jaar nooit 
langer dan één week geduurd heeft. Hierbij had 
ik een fel gele slijmafscheiding in de keel (leek 
op ei-geel). Ik weet niet of dit er iets mee te 
maken kan hebben, maar voor mii was het

hj

geheel nieuw”.
“Uren daarna had ik nog last van mijn keel (eten 
en drinken deed zeer) en na ongeveer drie dagen 
trok de pijn in mijn longen weg” .
“Lange termijn effekten (waar ik na een maand 
nog steeds last van heb): ophoesten van roggels, 
lichte aanhoudende hoofdpijn, ik zie minder 
goed in de verte, heb snel vermoeide ogen 
scheelkijken, wegdraaiende ogen, niet lang 
gericht kunnen kijken), ‘huilerig’ gevoel aan m’n 
ogen. Slapeloosheid (vooral de eerste dagen), 
lusteloosheid, moeilijkheden met concentratie, 
snel afgeleid, agressief zijn”.
“Wat me het meest is bijgebleven is de angst die 
er heerste, de mensen die in elkaar zakten en 
bleven liggen en achteraf de huilende mensen. 
Wat ook enorme indruk heeft gemaakt is het 
besef, tijdens de aktie elke keer weer, dat ik 
doodging. Achteraf heb ik nog een tijd last 
gehad van prikkeling bij het ademhalen, een 
hoofdpijn in het voorhoofd en nachtmerries” .

Tot zo ver de slachtoffers van de CS-inzet van de 
politie eind september in Dodewaard. Volgens 
de ministers Van Thijn en De Ruiter moet het 
gebruik van CS, hangende het onderzoek, tot het 
uiterste beperkt worden. Volgens ons moet het 
gebruik van CS onmiddellijk worden gestopt. 
Eerdere onderzoekingen hebben aangetoond 
dat CS-gas kan leiden tot blindheid, huid- 
verbrandingen en erger. Inzetten van middelen 
tegen de bevolking (waarvoor eerst, naar nu 
blijkt, nog een onderzoek nodig is om uit te 
maken of het wel veilig is) is misdadig. Eigenlijk 
hadden de ministers, door het aankondigen van 
hun oorzaak, dat ook toegegeven.

ROEL SANDVOORT

Verschijnt twee maal per maand 
uitgave van de
Pacifistisch Socialistische Partij

Redaktie:
Rudi Boon 
Titia Bos 
Peter Dros 
Chris Huinder 
Titia van Leeuwen 
Cora Mulder 
Ft oei Sandvoort 
Siep van der Werf 
Peter Zwart

Vormgeving:
Dick Breebaart 
Simon B. Kool

Illustraties: Albo Helm e.a.

Foto's: Paul Babeliowsky e.a.

Redaktiesekretariaat en eindredaktie: 
Roel Sandvoort

Administratie en partijburo:
Postbus 700, 1000 AS Amsterdam 
tel.: (020) 26 73 74 
Abonnement: f 30,- per jaar 
Postgiro 194240 t.n.v. PSP/Amsterdam

Advertentietarief:
(alleen voor niet-kommerciële 
advertenties), f 1,- per mm per kolom 
1/1 pan. f 1000,-; 1/2 pag. f 500,-

Druk: Bevrijding, Amsterdam

POLITIE BEGROTING
liever 'beter' dan 'meer' pag. 3

STAALINDUSTRIE
Nedstaal in moeilijkheden pag. 4

PROVINCIE '82
woonwagenbewoners pag. 6

PPR-KONGRES
op zoek naar identiteit pag. 8

PSP-JONGE R EN K RANT pag. 9

PSP LOKAAL
kolen, afval en ellende pag. 13

FOTO-SPECIAL
21 NOVEMBER pag. 16/19

De in deze Bevrijding opgenomen 
Jongerenkrant verschijnt, zo als ge
woonlijk, onder verantwoordelijkheid 
van de PSP-jongerengroepen.



r A r .

Eind november werd in de Tweede Kamer het begrotingsdeel politie behan
deld. Andrée van Es vestigde de aandacht op “het openbare orde-beleid ge
richt op het grootschalig onderdrukken van uitingen van onvrede met behulp 
van steeds grotere eenheden, toenemende specialisatie en centralisatie, en 
meer bewapening”. Voorts ging zij in op de arrestatieteams die in Dodewaard 
als aanhoudingseenheden dienst deden, op het vuurwapengebruik en het ge
bruik van CS-gas door de politie.

Fred van der Spek is al vanaf begin 1980 bezig in 
de Tweede Kamer de aandacht te vestigen op het 
gebruik van CS-gas* Na drie series vragen heeft 
Andrée van Es de vierde serie gesteld. Ook bij de 
begrotingsbehandeling is zij daar op terug 
gekomen - naast PvdA en VVD. Zij vroeg de 
minister van Binnenlandse Zaken of hij gebruik 
van gas geoorloofd achtte in vredestijd, terwijl 
het in oorlogstijd verboden is. Eveneens vroeg zij 
om een onderzoek onder burgers en politie
mensen, die met het gas in aanraking zijn 
geweest. Van Thijn zegde het onderzoek toe en 
stelde bovendien, dat het gebruik van het CS- 
gas in vredestijd ook ongeoorloofd is, als het gas 
onder de betreffende verdragen valt. Dat laatste 
moet dus onderzocht worden, aldus de minister. 
De resolutie van de twintigste Internationale 
Conferentie van het Rode Kruis van okt. 1965 te 
Wenen en de resolutie van de Algemene 
vergadering van de Verenigde Naties van 16 dec. 
1969 verbieden het gebruik van gifgassen, 
waarbij het gebruik van traangassen niet uit
gesloten wordt, maar waarbij dus ook niet ex
pliciet gesteld wordt dat traangassen wel onder 
de gifgassen vallen. Dat geldt ook voor het 
Protocol van Genêve van 1925. Wel stelde Van 
Thijn dat er met de grootste terughoudendheid 
gebruik mag worden gemaakt van CS-gas en dat 
hij stappen gaat ondernemen om het gebruik 
onder de geweldsinstruktie van de politie te 
laten vallen. Stappen in de goede richting? In de 
gezondheidszorg geldt, dat, wanneer er maar 
enige aanwijzing bestaat, dat een stof kanker
verwekkend is, het gebruik ervan meteen 
gestaakt wordt. Zover gaan ze bij Binnenlandse 
Zaken en Justitie toch niet. Dat blijft 
bedenkelijk.

POLITIE EN ONVEILIGHEID

Op 18 nov. jl. werd er een congres gehouden

%
Deze tekst is ook als affiesje (formaat 100 bij 60 
cm) verkrijgbaar. Je kunt het affiesje gratis toe
gestuurd krijgen door te schrijven aan ‘klachten - 
buro politie-optreden’, Rozengracht 105 
(25 80 00) of te bellen naar boekhandel ‘het fort 
van sjakoo’, Jodenbreestraat 24, tel. 25 89 79 
(ma t/m za van 12 - 18  uur). Het affiesje kan 
daar ook afgehaald worden. Bijdragen in de 
hoge druk- en verzendkosten zijn dringend 
gewenst en kunnen worden overgemaakt door 
storting op gironummer 52 41 95 van de Boom- 
spijker onder vermelding ‘Meta\

over onveiligheid bij de politie. Ook Andrée was 
daar. “Wat daar gebeurde liet aan duidelijkheid 
weinig te wensen over", stelde zij bij de 
begrotingsbehandeling." Zo kwam o.a. naar 
voren dat het gevoel van onveiligheid bij politie
mensen binnen het korps minstens zo sterk was 
als het gevoel van onveiligheid op straat. Door de 
hiërarchische struktuur, het als krampachtig 
ervaren beoordelingssysteem, de hoge werkdruk 
en door het feit dat je nooit eens mag laten zien 
dat je bang of onzeker bent nemen de 
spanningen in razend tempo toe", stelde Andrée. 
Jonge M.E.-ers draaien al na een paar maanden 
dienst dol. Waarom kan er niet, vroeg Andrée de 
beide Ministers, eens heel gericht geworven 
worden onder een oudere groep mensen? 
Mensen die al een baan achter de rug hebben, die 
niet de snelle-jongens-anibities hebben waar het 
wervingsbeleid in het verleden nogal eens op 
gericht is geweest en die niet zo gemakkelijk te 
intimideren zijn door de hardheid binnen het 
korps en buiten op straat. Andrée wacht nog 
steeds op antwoord, dat haar schriftelijk gegeven 
zal worden.

BIJ DE DOOD V A N  M ETA H O FM A N .

POLITIE 
GEEN WAPENS 

NAAR WOORDEN
In 1980 en ’81 zijn, 

in situaties waar geen wapens maar 
woorden nodig waren, de volgende 

mensen door politie-schoten omgekomen:
Frans R.
I2 nov. I980 , A m ste lveen

Peter K.

Hum phrey F.
I4  mei 1980, A ’dam

Mare E.
28 mei I980 , A 'd a m

Chrif B.
I aug. I980* Rhoon

Johan Z .
4  aug. I980 , Zaanstad

20  nov. I980 , Den Bosch

Meta H.
I2 aug. I98 I, A  dam

D it is een o n vo lle d ig e  lijs t, 
w a a rb ij de velen d ie  vaak 
e rns tig  ve rw o n d  z ijn , b u ite n  
beschouw ing z ijn  ge la ten.

MOET DAT ZO DOORGAAN ?
De politie  m oet leren  geduld te  oefenen, inplaats te  oe
fenen in het raa k  schieten; zij m oet leren haar w e rk  te  
doen zonder d a t z ij vuurw apens draagt.
P ra a t e r over in je omgeving; spreek ook m et de p o litie

Benader de verantwoordelijke bestuurders
(bu rgem eeste r, M in is te rs  van B innen l. Z aken  en Ju s titie  enz.)

N ad ere  gegevens bij het KI achten b u ro -P o litieo p tred en  
R ozengracht 105 -  A 'dam  -  Tel. 2 5 8 0 0 0

DAAR BLEEF HET NIET BIJ

Op haar vraag over de permanente bijstand van 
de Marechaussee aan de reguliere politie ant
woordde Van Thijn, dat hij de permanente bij
stand zo snel mogelijk wil afbouwen en ver
vangen door reguliere politiemensen. 
Amsterdam, als eerste van de vier grote steden, 
krijgt een flinke uitbreiding aan politiepersoneel 
Maar wat de Kamer betreft bleef het daar niet 
bij. Vorig jaar bij de begrotingsbehandeling van 
de politie had Fred van der Spek nl. een motie 
ingediend, waarin werd gesteld dat een nieuwe 
plaatsbepaling van de politie in de samenleving 
vereist is, gezien de steeds harder wordende 
verhouding tussen politie en publiek en dat een 
betere integratie van de politie in de maat
schappij hiervoor noodzakelijk is; dat deze inte
gratie het beste gerealiseerd kan worden in een 
organisatievorm die gebaseerd is op wijkteams 
zoals vastgesteld door de Projektgroep Organi- 
satiestrukturen. Deze motie had Fred aange
houden, omdat over deze problematiek een uit
gebreide commissievergadering gehouden zou 
worden. Die ging echter niet door, waardoor nu 
over de motie gestemd werd. En hij werd aan
genomen, met alleen de kleine rechtse partijen 
tegen. Wat de regering er uiteindelijk mee gaat 
doen moet afgewacht worden, maar het is in 
ieder geval een hart onder de riem van iedereen, 
die niets anders van de politie wil maken dan een 
onderdrukkingsapparaat.

ARRESTATIETEAMS

In een brief van 1979 had de regering destijds 
duidelijk toegezegd, dat arrestatieteams alleen 
zouden worden ingezet voor het aanhouden van 
vuurgevaarlijke personen of het bewaken tegen 
vuurwapengeweld. In Dodewaard waren ze tegen 
kernenergiedemonstranten ingezet. Tevens was 
met de Tweede Kamer en de politiebonden over
eengekomen, dat de teams ook de gewone 
politietaak zouden blijven doen. “Het was dan 
ook uitdrukkelijk die voorwaarde waarop de 
Tweede Kamer en ook de politiebonden 
akkoord zijn gegaan met de oprichting van de 
arrestatieteams", stelde Andrée. Maar op vragen 
over de begroting Antwoordde de minister dat 
19% van de tijd wordt gebruikt voor akties tegen 
vuurgevaarlijke personen, 30% aan trainingen, 
20% aan beveiligingsopdrachten en 23% aan 
overige cursussen en werkzaamheden. Waar blijft 
de normale politiedienst? vroeg Andrée. De 
Ruiter voerde als excuus aan, dat er een tekort 
van 30% op de gewone bezetting was. Die werd 
nu snel aangevuld, zodat de arrestatieteams ook 
weer aan het gewone politiewerk konden toe
komen. Andrée had in een motie - die door de 
Kamer verworpen is - om een andere oplossing 
gevraagd: leden van het arrestatieteam moesten 
weer aan het gewone werk toekomen door 
beperking van het werk in arrestatieteamverband 
tot het planmatig aanhouden van vuurgevaarlijke 
personen.

VERVOLG OP PAGINA 4
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“Er vaart toch ook geen enkel rendabel binnenvaartschip meer. Zo is het le
ven”. Met deze woorden verklaarde directeur Kooper van Nedstaal b.v. de 
beslissing om de staalfabriek in Alblasserdam onmiddellijk te sluiten. Daar
door dreigen 600 werknemers op straat te komen, terwijl het gevaar groot is 
dat de komende jaren de rest van het bedrijf dan ook zal worden opgedoekt 
door het Thijssen-concern, de eigenaar. Werknemers, vakbonden, onderne
mingsraad en de plaatselijke bevolking en gemeentebesturen verzetten zich 
eendrachtig tegen de sluitingsplannen. De werkgelegenheid bij het bedrijf liep 
de laatste jaren al terug van 2200 naar 1600 personen. Maar Thijssen rekent 
niet met arbeidsplaatsen, maar slechts met omzetcijfers en winst.
De PSP-fractie in de Tweede Kamer zegde haar steun toe aan de pogingen 
van de direct betrokken werknemers en bonden om sluiting te voorkomen. 
De gang van zaken bij Nedstaal illustreert hoe broodnodig het PSP-initiatief 
voor een Noodwet Bedrijven in Moeilijkheden tot wet verheven moet wor
den.
Nedstaal, opgericht in 1938, heette vroeger de 
Nederlandse Kabelfabrieken. De naamswisseling 
was het gevolg van de overname in 1974 van het 
bedrijf door Thijssen A.G. uit Duisburg. Sinds 
deze overname door de machtigste van alle staal- 
baronnen in West-Europa is de werkgelegenheid 
steeds verder gedaald. De afgelopen jaren werden 
al 2 grote ovens gesloten, ondanks het feit dat de 
perspektieven voor Nedstaal en haar produkt 
zeer gunstig zijn. Helemaal als je het vergelijkt 
met de miserabele positie van konkurrerende 
bedrijven in Duitsland, België en Italië. Ongeveer 
10% van de beroepsbevolking van Alblasserdam 
is bij Nedstaal in dienst. Het is de enige fabriek 
in ons land die schroot verwerkt tot kwaliteits- 
walsdraad.
Uiteraard staat ook Nedstaal onder druk van de 
ernstige staalcrisis in Europa. Tussen de staal- 
baronnen is een ongeëvenaarde konkurrentieslag 
aan de gang waarbij de nationale overheden 
graag een handje helpen, soms zelfs in strijd met 
de strenge produktiebeperkende EG-maat- 
regelen. Het resultaat van de ongeremde en on
gestuurde ontwikkelingen is geweest dat de 
meeste bedrijven ver onder hun produktie-

POLITIEBEGROTING
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Over de inzet in Dodewaard van de teams ant
woordde de minister, dat individuele leden, 
dienst doende als gewone rechercheurs, zijn in
gezet. Daartoe hadden ze van tevoren enkele 
dagen een speciale instruktie gekregen samen 
met de politie met de platte pet. Hun taak was 
om het normale vereiste politietoezicht uit te 
oefenen. Hoe dat gebeurd is, heeft iedereen 
kunnen zien. Spuitbusjes met CS-gas, getrokken 
vuurwapens en provocerend optreden van deze 
leden had weinig te maken met het gewone

capaciteit moeten werken en dat de prijzen 
kunstmatig hoog moeten worden gehouden om 
zo de zwakke broeders nog op de been te 
houden. Het is dan ook niet zo verwonderlijk 
dat het Thijssen-concern, dat meer produceert 
dan Tstei en Krupp samen (en als enige op het 
staalfront nog behoorlijk winstgevend floreert) 
onlangs nog de brutaliteit opbracht te weigeren 
de in Brussel overeengekomen prijsverhoging 
door te voeren. Waarmee ze de andere bedrijven 
weer een zware slag toebracht en en-passant ook 
de zo gekoesterde Europese gedachte van de 
EGKS. Dat ze tegelijkertijd haar Nederlandse 
dochter enkele tientallen miljoenen door de neus 
boorde, zal de Thijssen-directie zonder scrupules 
meegewogen hebben.
Het is voor Thijssen immers aantrekkelijker om 
de ruwstaalproduktie van Nedstaal naar de 
Duitse vestigingen over te hevelen gezien de daar 
bestaande overcapaciteit, dan om de werk
gelegenheid in Alblasserdam in stand te houden. 
Op een hoorzitting welke in september werd 
belegd door de vaste Kamercommissies voor 
Economische en Sociale Zaken gaf de directie 
toe dat Thijssen al in 1972 besloten had om niet

politietoezicht. En met twee dagen schiet- 
instruktie hebben ze hun schietgraagheid 
bepaald niet verleerd. Als deze tendens zich 
doorzet is dat een gevaarlijke ontwikkeling. 
Door leden individueel en niet als arrestatieteam 
in te zetten kunnen de afspraken met de Tweede 
Kamer mooi omzeild worden en kan de krimina- 
lisering van de kernenergiebeweging ongehinderd 
doorgaan.

HELEEN BUIJS

meer in de staalfabriek van Nedstaal te investe
ren. En Nedstaal had zich maar te voegen naar 
de concern-strategie! Bewust is Nedstaal in een 
nadelige positie gemanoevreerd ten opzichte van 
de Duitse onderdelen van het concern, welke wel 
gemoderniseerd werden.

AKTIES TEGEN DE SLUITING

Volstrekt begrijpelijk, de nu op gang gekomen 
akties van de arbeiders en de vakbonden. Zowel 
de 600 banen bij de staalfabriek staan op de 
tocht, maar er is nog een groter gevaar. Als de 
staalfabriek gesloten wordt, is het zeer waar
schijnlijk dat Thijssen de twee andere poten van 
het bedrijf: de walserij en de koudbewerkings- 
afdelingen, langzamerhand af zal bouwen. Want 
ook in die sectoren moeten binnen enkele jaren 
forse investeringen gedaan worden. Zonder eigen 
ruwstaalproduktie, wordt hun toekomst twijfel
achtig, aldus een rapport van de 4 bij Nedstaal 
betrokken vakbonden. Maar ook de andere door 
Nedstaal/Thijssen aangevoerde argumenten 
worden krachtig bestreden. Ilill Peperkamp, dis- 
trictsbestuurder van de Industriebond FNV ging 
op de hoorzitting in de Tweede Kamer al op 
enkele daarvan in: er is meer vraag naar Ned- 
staalprodukten dan het bedrijf aankan, de prijs
ontwikkeling is gunstig, ook in de verdere toe
komst, en de energietarieven zullen in de komen
de jaren konkurrerend worden met die in West- 
Duitsland. Ook de gemeentebesturen van 
Alblasserdam en Nieuw-Lekkerland blijken het 
spelletje van Thijssen door te hebben en zetten 
zich in voor het voortbestaan van Nedstaal. Een 
werkonderbreking van enkele uren zette eind 
oktober kracht bij aan de eisen van de werk
nemers van Nedstaal.

HOGE ENERGIETARIEVEN

Als belangrijkste zondebok voor de onrendabele 
toekomst van het bedrijf voert de directie van 
Nedstaal steeds aan de te veel te hoge energie
tarieven in Nederland. “Als Nederland maar snel 
op kernenergie zou overgaan”, liet de Nedstaal- 
directeur zich ontvallen tijdens de hoorzitting. 
Dan zou het allemaal veel geniakkelijker zijn. 
Het verschil tussen de energietarieven in Neder
land en West-Duitsland bedraagt in dit geval zo’n 
7 cent per kilowattuur. Omdat een electrostaal- 
fabriek nogal energie-intensief is - er wordt voor 
f 30 miljoen gulden per jaar aan electriciteit 
betrokken van het Dordrechtse Energiebedrijf - 
tikt dat nogal aan. Het GEB heeft in overleg met 
de vakbonden al toegezegd de tarieven voor Ned
staal struktureel te willen verlagen. Mits de rijks
overheid ook wat doet. De nieuwe D’66 minister 
van Economische Zaken, Jan Terlouw, moet nu 
aan de slag. Na zijn eerste debacle bij Ford, moet 
hij nu toch zijn weerzin tegen gerichte bedrijfs
steun onder strikte voorwaarden en controle 
echt wel zien te overwinnen. Zijn voorganger



Gijs van Aardenne (VVD) had in totaal al 37 
miljoen toegezegd via de WIR en als bijdrage in 
de milieu-investeringen. Maar dat bedrag lijkt 
niet toereikend. Om bovendien de exploitatie
kosten te drukken vraagt ook de Industriebond 
FNV om een verlaging van de energietarieven. 
Op wat langere termijn moet de ombouw van de 
Dordrechtse centrale van gas en olie op kolen de 
nodige verlichting opleveren. De PSP zet bij die 
ombouw nog veel vraagtekens. Zolang onvol
doende bekend is wat de gevolgen ervan zijn 
voor het toch al zwaar aangetaste milieu en er 
geen milieuvriendelijker technieken worden toe
gepast, wordt die om bouw afgewezen. Veel 
logischer is het om voorlopig de centrales op gas 
te laten stoken, wat ook gunstig is voor de natio
nale huishoudportemonnee, en intussen meer 
milieuvriendelijke produktietechnieken te ont
wikkelen. Waarom kan Nedstaal niet in zijn 
eigen energiebehoefte voorzien middels een 
eigen kleine centrale die ook van wind- en 
zonne-energie profiteert? Nu doet zich de 
absurde situatie voor dat sluiting van Nedstaal 
niet alleen grotere werkloosheid oplevert maar 
bovendien leidt tot een forse verhoging van de 
energietarieven voor kleinverbruikers. Een reden 
te meer dus om Nedstaal open te houden.

HERSTELPLAN IN DE MAAK

Nadat de Raad van Bestuur van Nedstaal de 
sluitingsplannen bekend maakte, zijn de bonden 
fors in het offensief gegaan. Ze hebben een rust
periode kunnen afdwingen om alternatieven te 
ontwikkelen voor het bedrijf. Met inschakeling 
van diverse deskundigen stellen ze nu een 
rapport op waarin ze zullen aantonen dat "'een 
gemoderniseerde milieuvriendelijke staalfabriek 
tot de reële mogelijkheden behoort” . Minister 
Terlouw is door de Kamercommissie aan het 
werk gezet. Tot de jaarwisseling zullen de defini
tieve beslissingen worden opgeschort, zodat er 
enige ruimte is ontstaan om de van Thijssen af
komstige varianten onder tafel te werken.

In het overleg dat eind oktober plaatsvond 
tussen de betrokken Kamercommissies en 
Terlouw zette de laatste de deur voor verdere 
steun nog wel op een kier.
Op vragen van de PSP-fractie of Terlouw bereid 
was om de werknemers te betrekken bij de 
controle op de te verlenen steun, reageerde de 
minister in eerste instantie heel positief: “Ja, 
natuurlijk, dat past geheel in mijn visie dat de 
werknemers de besteding van de gelden kunnen 
controleren.” Maar op onze wat verbaasde 
reaktie op deze forse koerswending ten opzichte 
van zijn voorganger bleef van zijn toezegging 
slechts over dat hij “altijd een open beleid zou 
voeren” en dat hij de mogelijkheden van de Wet 
op de Ondernemingsraden voldoende achtte. 
“Om doorsluizing van overheidsgelden naar 
West-Duitsland te voorkomen, zullen er stringen
te afspraken gemaakt moeten worden. Tevens 
zou er aan het door de overheid beschikbaar 
stellen van kapitaal de voorwaarde verbonden 
moeten worden dat vakbonden en Onder

nemingsraden vooraf hun goedkeuring zullen 
moeten geven aan de investeringsplannen” , 
schrijven de Industriebond FNV, Industriebond 
CNV, de Unie BHLP en de HPME in hun rapport 
naar aanleiding van de sluitingsplannen.
Als de noodwet Bedrijven in Moeilijkheden al 
van kracht zou zijn, zouden de werknemers die 
eis zelfs wettelijk kunnen afdwingen. Nu moeten 
we maar afwachten wat het ministerie van 
Economische Zaken ervan maakt. Het Thijssen-

Nederland heeft niet alleen een open ekonomie 
maar behoort ook tot de landen met een zeer 
grote kapitaalexport. Nederlandse bedrijven 
spelen daarom een relatief grote rol in het 
internationale herstruktureringsproces. Over het 
proces van internationalisering, dat bij een groot 
aantal Nederlandse bedrijven gaande is, bestaat 
nog weinig gedetailleerde informatie. Vooral 
over de gevolgen hiervan voor de politieke en 
maatschappelijke verhoudingen in Nederland is 
weinig bekend. Het onlangs verschenen boek 
Nederlands kapitaal over de grenzen wil dit 
gebrek aan kennis voorzien. Diverse aspekten 
van het internationale proces van her- 
strukturering komen in dit boek aan de orde. In 
het inleidende hoofdstuk introduceren de 
redakteuren zeer uitvoerig het probleemgebied. 
Daarna zet Henk Overbeek de gegevens op een 
rij die over de Nederlandse investeringen in het 
buitenland bekend zijn. Het artikel geeft vooral 
een terreinverkenning, want mede doordat 
de Nederlandse Bank slechts globale gegevens 
verstrekt, blijkt nog vrij weinig bekend te zijn 
over de Nederlandse kapitaalexport.
In 1978 kwam 59 procent van de Nederlandse 
kapitaalexport voor rekening van de vier 
grootste Nederlandse bedrijven: Shell, Unilever, 
Philips en AK70. In vier artikelen wordt 
beschreven hoe in elk van deze bedrijven het 
proces van internationalisering verloopt. Werner 
de Haan, Coby van der Linde en Ferrie van der 
Molen nemen de ontwikkelingen bij Unilever in 
ogenschouw. Het accent valt in hun artikel op de 
veranderingen in de organisatie-struktuur en op 
de gevolgen daarvan voor de positie van 
Unilever-Nederland in het gehele koncern. Een 
kort profiel van Philips, AKZO en Shell wordt 
gegeven door resp. Maarten van Klaveren, Dick 
van der Laan en Robertjan Spierenburg. Het 
laatste artikel maakt onder andere duidelijk dat 
Shell méér is dan een olie-koncern. In toe
nemende mate omvat haar werkterrein ook 
andere energiedragers, zoals kolen en aardgas. In 
een ander artikel komt aan de orde welke 
ontwikkelingen zich sinds 1973 (de oliekrisis) in 
de internationale energiesektor hebben

concern is het in ieder geval waard om met 
argusogen te volgen.

WILBERT WILLEMS

\  Het PSP-initiatief N o o d w e t  B e d r i j v e n  i n  M o e i l i j k h e d e n  is 
i  als brochure bij het Wetenschappelijk Buro van de partij 
 ̂ verschenen. Het is te bestellen door overmaking van 
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PSP/Amsterdam met vermelding van ‘noodwet-brochure’

voltrokken en wat de gevolgen daarvan zijn voor 
de Nederlandse energievoorziening.

Eén van de meest interessante artikelen is de bij
drage (van Dick de Graaf en Maarten van 
Klaveren) over het proces van internatio- 
nationalisering in samenhang met andere 
ontwikkelingen die de laatste decennia gaande 
zijn, zoals automatisering, mechanisering, ratio
nalisering en burokratisering. Daarbij richten zij 
zich vooral op het arbeidsproces en de samen
stelling van de arbeidersklasse. Zij baseren zich 
voornamelijk op de ervaringen van de bedrijfs- 
ledengroepen van waaruit zij enige gedachten 
formuleren over de strijdperspektieven van de 
arbeidersklasse en over de beperkingen die daar
bij gelden, gegeven het karakter en de omvang 
van het huidige proces van internationalisering. 
De twee overige bijdragen zijn vooral gericht op 
de belangen van Nederlandse bedrijven in het 
buitenland.
Aan dit boek hebben vakbondsmedewerkers, 
ekonomen en politikologen meegewerkt. Daarbij 
hebben zij zich niet beperkt tot de traditionele 
grenzen van hun vakgebied.
Juist de samenhang tussen ekonomische en 
politieke ontwikkelingen staat in de meeste 
artikelen voorop. Het boek laat zien dat de 
herstrukturering van de wereldekonomie en de 
uitwerking daarvavn op de Nederlandse 
ekonomie primair het resultaat zijn van de 
strategieën van grote internationale onder
nemingen. Alternatieven zijn alleen mogelijk als 
vakbeweging en politici greep krijgen op dit door 
kapitaalsbelangen gestuurde proces. Een 
grondige analyse van dit proces is daarbij een 
eerste vereiste. Het boek Nederlands kapitaal 
over de grenzen levert een belangrijke bijdrage.

HEIN VROLIJK

Nederlands kapitaal over de grenzen, b e r d  Crone  cn 
Henk  Overbeek  ( r edakt i e ) ,  ui tgave S U A / A m s t e r d a m  
1981;  270  pag. ,  prijs f29 , 50 .

Nederlands kapitaal 
over de grenzen



Woonwagenbewoners zijn Nederlanders, die in een woonwagen wonen. Die 
konstatering heeft konsekwenties. Want het is terecht, dat de situatie van 
woonwagenbewoners bepaald wordt door woonwagenschappen en geen deel 
uitmaakt van het normale werk van de gemeenten? Is het juist, dat woonwa
genbewoners aparte voorzieningen hebben op het gebied van onderwijs, wel
zijn en wetgeving? Is het terecht, dat deze bewoners soms onderworpen wor
den aan speciaal politietoezicht en kollektieve behandeling door openbare 
nutsbedrijven? Kun je wel van woonwagenbewoners als groep, als kulturele 
minderheid spreken, die specifieke kenmerken heeft, anders dan het ken
merk van in een wagen te wonen?
Eind oktober bezocht Andrée van Es met enkele 
andere PSP’ers verschillende woonwagencentra 
in en rond Heemskerk in Noord-Holland. Zij 
praatten er met woonwagenbewoners en wel
zijnswerkers. De groep was erg enthousiast over 
wat zij hoorde en zag. De kleine centra, uit een 
5-tal of 10-tal woonwagens bestaande, zagen er 
gezellig uit. Overal glom het rose-blauwe porse
lein achter de grote ramen. Tussen de wagens 
waren kleine tuintjes en looppaadjes aangelegd. 
De toegang tot de centra was uitnodigd, ondanks 
de houten sierhekken of een smalle rondweg 
rond de centra. De mensen leken tevreden met 
hun nieuwe standplaatsen dichtbij dorpskernen. 
De groep PSP’ers bezocht ook het oude grote 
regionale centrum van Heemskerk, dat vele kilo
meters buiten de bebouwde kom er troosteloos 
en verlaten bijlag. De enige, smalle toegangsweg 
wekte de indruk, dat men een bijzonder, af
gesloten terrein benaderde. De aftekeningen op 
de grond van de vroeger in lange rijen opgestelde 
wagens gaven blijk van een pijnlijke precisie. 
Hoge, vier-koppige lantaarnpalen dwars over het 
midden van het terrein en, aan de zijkant, een 
eindeloze batterij schuurtjes versterkten de in
druk, dat hier mensen opgesloten en afgesloten 
weggestopt waren geweest.
De groep PSP’ers keerde vastbesloten terug. Het 
was goed geweest om in 1977 wettelijk te 
regelen, dat de grote, regionale centra van soms 
wel meer dan 100 wagens afgebroken werden en 
vervangen werden door kleine kampjes met 
maximaal 15 wagens in of dichtbij de bebouwde 
kom gelegen. Elke gemeente moest daarvoor in 
principe ruimte scheppen. In een provinciaal 
plan zouden de standplaatsen verdeeld moeten 
worden over de gemeenten en bovendien moest 
het provinciale bestuur aktief optreden om tot 
daadwerkelijke inrichting van de gemeentelijke 
centra te komen.
Die uitvoering is inmiddels in volle ontwikkeling. 
Overal in het land worden, ondanks vaak heftige 
bezwaren van gemeentebesturen en ‘huis’- 
bewoners, nieuwe kleine centra ingericht. Die 
bezwaren zijn vaak zo hardnekkig, dat een deel 
van het beleid niet tot uitvoering wordt 
gebracht. Uit angst voor de onduidelijkheid van 
de uitvoering van het nieuwe beleid kiezen daar
om her en der woonwagenbewoners voor het 
oude vertrouwde beleid. Zij willen blijven zitten 
waar ze zitten, in de grote regionale kampen, 
omdat ze slechts een verslechtering van hun 
positie vrezen.

De overheid heeft met de wetswijziging van 
1977 haar oude idee van 1968, toen de Woon
wagenwet in werking trad, verlaten. De woon
wagenbewoners lijken sinds 1977 behandeld te 
worden als mensen, die om vele redenen niet in 
een huis willen wonen, maar in een grote wagen. 
Omdat ze af en toe willen trekken. Omdat ze 
vinden, dat een woonwagen als woonvorm meer 
vrijheid geeft. Omdat ze het vanouds gewend 
zijn. Omdat ze graag met familieleden op een 
terrein vlak bij elkaar willen staan. Met de 
nieuwe koers van de centrale overheid lijkt de 
behandeling van deze Nederlanders als een bij
zonder, wat minderwaardig en potentieel- 
krimineel volkje ten einde.
Een week na het eerste bezoek bezochten 
Andrée van Es en enkele andere PSP’ers het 
oude, nog in gebruik zijnde grote woonwagen
kamp van Amersfoort. Ingeklemd tussen een 
drukke verkeersweg en een spoorweg
emplacement stonden schots en scheef door 
elkaar ruim 100 woonwagens op drassige, on
gelijke grond. In een gesprek met een tiental 
woonwagenbewoners kreeg de groep PSP’ers niet 
te horen, dat de mensen weg wilden. Nee, het 
overgrote deel van hen wilde juist blijven. Ze 
wilden bij elkaar blijven wonen. Ze wilden niet 
naar de kleine centra, ook al had het woon
wagenschap in principe besloten, dat het kamp 
opgeheven zou worden. De bewoners wilden 
wel, dat hun kamp drastisch opgeknapt werd. Ze 
wilden zich ook integreren met de ‘burgers’, zo
als mensen, die in huizen wonen, genoemd 
worden, maar dan wel op vrijwillige basis. Ze 
vinden het onterecht, dat het falende beleid van 
de grote kampen, van 1968 tot 1977, in de 
schoenen van de woonwagenbewoners geschoven 
wordt, De overheid moest de mensen veel meer 
de keuze laten hoe ze wilden wonen: in kleine 
centra of in grote kampen. Het ging hen om een 
beter beleid, niet om een beleid, waarin de filo
sofie van de kleine centra dogmatisch wordt uit
gevoerd .

SLAGVAARDIG BELEID

Het verschil in opvattingen tussen de woon
wagenbewoners onderling over hoe ze willen 
wonen geeft aan, dat een eenvoudig politiek 
recept niet bestaat. Slechts op basis van de 
verlangens en eisen van de mensen zelf kan er 
aan een verbetering van de situatie en van de 
positie van de woonwagenbewoners gewerkt

worden. In zeer vele provincies en gemeenten, 
zelfs in het overgrote deel daarvan, is het 
gewenst een slagvaardig beleid te voeren ten 
gunste van kleine centra van 2 tot ongeveer 15 
woonwagens. De provincie heeft met de wets
wijzigingen van 1977 in de hand de mogelijkheid 
onwillige gemeentebesturen, die binnen hun 
grenzen geen ruimte willen reserveren voor 
kleine centra, te dwingen dat wel te doen. In het 
belang van de woonwagenbewoners mag en moet 
daar gebruik van gemaakt worden. De vaak 
konservatieve gemeente-besturen weten zich in 
het algemeen gesteund door bepaalde mensen, 
die tegen woonwagens in de bebouwde kom zijn. 
Zoals eigenaars van garages en van sloop
bedrijven, die konkurrentie vrezen. Zoals wel
gestelde mensen met grote alleenstaande huizen 
of villa’s, die bang zijn voor de waarde
vermindering van hun onroerend goed. Maar in 
een recente, toe te juichen uitspraak van de 
Kroon werd het besluit van de gemeente 
Klundert vernietigd om schadevergoeding 
wegens vermeende waardedaling uit te keren. Al 
eerder had de vorige minister van Volkshuis
vesting en ruimtelijke ordening in een brief aan 
alle gemeenten gesteld, dat het inrichten van 
nieuwe woonwagencentra een normaal maat
schappelijk verschijnsel was en daardoor dus 
geen sprake kan zijn van schade voor huis
eigenaren .
De mogelijkheid, dat er bij uitzondering grotere 
regionale kampen moeten kunnen blijven 
bestaan, hoewel dat tegen de uitdrukkelijke 
bedoelingen van de wetswijzigingen van 1977 in
gaat, betekent niet, dat de oude kampen moeten 
blijven zoals ze zijn. Een voorbeeld van hoe een 
groot kamp ook een goed kamp kan zijn is het 
wo on wagen centrum bij Nijmegen. De bewoners 
van het kamp hebben op de nieuwe inrichting 
veel invloed gehad. Vóór de 82 wagens zijn 
kleine tuintjes aangelegd. De wegen zijn geasfal
teerd. Er liggen stoepen en het sloopterrein ligt 
verborgen achter het kamp.
Zo’n groot, nieuw ingericht kamp moet geen af
gesloten gebied blijven, waar ghetto-vorming 
ontstaat, sterke sociale kontröle heerst, indivi
duele ontplooiing moeilijk is, emancipatie van 
de vrouwen door de mannen amper geaccepteerd 
wordt. Het betekent, dat er geen apart onderwijs 
voor de kinderen is, maar dat die naar een 
gewone burgerschool kunnen gaan. Eventueel 
gesignaleerde leerachterstanden kunnen via 
bestaande schoolbegeleidingsdiensten wegge
werkt worden. Het betekent ook, dat het kamp 
gemakkelijk met het openbaar vervoer te 
bereiken is. Ook moet er geen speciaal welzijns
werk voor de woonwagenbewoners zijn, maar 
dient dit werk zo veel mogelijk gei'ntegreerd te 
zijn in het algemene maatschappelijk en kultu
rele werk, waar specifieke deskundigheid aan
wezig is. Wat niet wil zeggen, dat bijvoorbeeld 
een klubgebouw op het grote centrum zelf uit 
den boze moet zijn. Zo openden de bewoners 
van het Nijmeegse centrum samen met het 
buurtcomité afgelopen februari het op het 
centrum staande klubgebouw ‘’t Tolbruggetje’,
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waar allerlei aktiviteiten op buurtnivo plaats 
kunnen vinden, zoal peuterwerk.

WERKGELEGENHEID

Met een zo groot mogelijke individuele 
benadering van de individuele benadering van de 
individuele verlangens van woonwagenbewoners 
op het gebied van wonen en met een zo groot 
mogelijke integratie van het woonwagenwerk in 
de normale maatschappelijke voorzieningen zijn 
we er nog niet. De werkloosheid onder de woon
wagenbewoners is bijzonder hoog. Een groot 
deel van deze mensen heeft vaak als zelfstandige 
in de autohandel en schrootverwerking gewerkt. 
De inrichting van kleine centra heeft het moei- 
lijker gemaakt op de bestaande grote sloop- 
terreinen bij de grote kampen te blijven werken. 
Kleine doopplaatsjes zijn niet overal mogelijk en 
ze worden door CRM niet meer gesubsidieerd. 
Bovendien zijn die sloopplaatsjes zeker niet 
gewenst volgens de nieuwe Afvalstoffenwet, 
waarvan de uitvoering aan de provincies is op
gedragen middela o.a. autowrakkenplannen. 
Maar de Afvalstoffenwet geeft daarentegen wel 
aan, dat woonwagenbewoners, in het kader van 
een beleid, dat zowel met de problemen van 
werkgelegenheid als met milieu-eisen rekening 
houdt, zeer goed bij de uitvoering van de wet 
betrokken kunnen worden. De sloop van de 
autowrakken vereist bovendien een arbeids
intensieve aanpak, zoals door de vroegere staats- 
sekretaris van sociale zaken, De Graaf, in juni 
vorig jaar werd onderschreven.
In het algemeen is een beleid gewenst, waarbij 
het mogelijk is, dat woonwagenbewoners als 
kleine zelfstandigen een bedrijf kunnen uit
oefenen. Per individuele situatie zal genuanceerd 
en met begrip voor de omstandigheden bekeken

moeten worden of een bedrijf na ondersteuning 
in de beginfase op langere termijn rendabel kan 
zijn. Financiële ondersteuning kan onder 
duidelijke, strikte voorwaarden verstrekt 
worden.
Ook op het gebied van de arbeidsbemiddeling 
voor hen die in loondienst willen werken of 
noodgedwongen daartoe willen overgaan, zal 
rekening gehouden dienen te worden met de 
specifieke omstandigheden van woonwagen
bewoners. Vaak komt nog diskriminatie bij 
arbeidsbureau^ en werkgevers vanwege het 
wonen in een wagen voor. Woonwagenbewoners 
ondervinden dan vaak dezelfde problemen als 
etnische minderheidsgroepen.

INSPRAAK

De woonwagenschappen, die door één of meer 
gemeenteraden opgericht werden, zijn ondingen. 
Meestal zitten enkele bestuurders van de 
gemeentel n) de zaken voor de woonwagen
bewoners te bedisselen, zonder dat die werkelijk 
invloed op het beleid hebben. De gemeente
besturen hebben door middel van de schappen 
de “moeilijke” problemen doorgeschoven, zoals 
de lokatie van standplaatsen voor woonwagens, 
en wassen hun handen.in demokratische on
schuld.
Woonwagenbewoners zijn mensen, die in wagens 
wonen, het zij nogmaals gezegd. Als burgers 
worden zij - door achterstand, door 
diskriminatie, door opgelegde ghetto-vorming - 
gekonfronteerd met specifieke problemen. Maar 
in het emancipatieproces van deze burgers 
werken de schappen remmend. De schappen 
werken als extra bestuurslaag, zonder dat daar
door de inspraak en invloed van woonwagen
bewoners op het beleid vergroot wordt.

Het zou normaal moeten zijn, dat woonwagen
bewoners bij alle ambtenaren en gemeente
bestuurders terecht kunnen voor hun individuele 
belangen en voor hun belangen als groep met een 
eigen woonvorm. Het afschaffen van de 
schappen sluit niet uit, dat een of meerdere 
ambtenaren belast worden met de koördinatie 
van het woonwagenwerk in een provincie of in 
een gemeente, waarbij ze vooral oog moeten 
hebben voor de woonomstandigheden, de maat
schappelijke positie, de ekonomische en finan
ciële problemen, de onderwijsmogelijkheden en 
-moeilijkheden e.d. van de bewoners. Een 
specifiek, op de bijzonder ongunstige situatie 
woonwagenbewoners gericht beleid is dan 
mogelijk binnen het algemene kader van het 
provinciale en gemeentelijk beleid. Specifieke 
inspraakmogelijkheden voor woonwagen
bewoners, zoals het woonwagenberaad in Noord- 
Brabant, kunnen daarbij goed werken om 
kontröle uit te oefenen op het gevoerde en te 
voeren beleid.

Individuele benadering, afbraak van de ghetto- 
vorming door het bevorderen van een integratie 
met de burgermaatschappij, gerichte maat
schappelijke en financieel-ekonomische voor
zieningen, een anti-diskriminatiebeleid en 
maximale inspraak bij het opstellen en de 
uitvoering van alle plannen die woonwagen
bewoners aangaan, dat behoren uitgangspunten 
voor het overheidsbeleid te zijn. Woonwagen
bewoners zijn geen kanariepietjes, die, bij hun 
veren opgepakt, ergens neergezet kunnen 
worden. Trouwens, ‘burgers’ ook niet.

CHRIS HUINDER



PPR in de 
slag mei ideniiieii
De resultaten van de verkiezingen van mei jongstleden hebben in de PPR een 
flinke diskussie losgemaakt. Het afgelopen kongres van de PPR van 20 en 21 
november heeft die voorlopig beslecht. Hierbij een korte impressie van Frans 
Janssen, vertegenwoordiger van het partijbestuur PSP bij het kongres.

Het PPR-kongres ontleende zijn spanning aan 
het optreden van een groep dissidente leden, 
naar hun vergaderzaal in Utrecht Godebaldgrocp 
genoemd. Deze groep bestond uit enkele partij- 
bestuursleden en vooral oudgedienden als Michel 
van Hulten, Erik Jurgens en Wouter van Dam. 
Deze groep ziet met lede ogen dat de PPR bij de 
verkiezingen even klein is gebleven als voorheen, 
dat ervaren kader afhaakt en de PPR door haar 
grootte niet voor besturen in aanmerking komt. 
In haar huidige opstelling zou de PPR geen bij
drage leveren aan de progressieve meerderheids- 
vorming, daar de PPR de mensen die nu nog bij 
het CDA zitten niet (meer) aanspreekt. Om uit 
deze impasse te komen zou de PPR afstand 
moeten houden van PSP en CPN, zich niet zo 
sterk op aktiegroepen moeten oriënteren. Het 
winnen van CDA-kiezers door de PPR zou tot 
hoofdpunt van politiek handelen moeten 
worden. Hoewel de Godebaldgroep zelf zegt het 
programma van de PPR ongemoeid te willen 
laten, was de reaktie op de voorstellen dat het 
een ruk naar rechts inhield. Het verweer van de 
groep dat het in 1972 ook gelukt was op een 
radikaal programma zeven zetels en regerings
deelname te bereiken, houdt weinig rekening 
met het verschil in politieke situatie en beeld
vorming van de PPR toen en nu. De winst van 
’72 was meer het gevolg van een tijdelijk gat in 
het politieke midden (D’66 in zijn dal), dan het 
winnen van mensen uit dat midden voor een 
radikaal programma. Als konsekwentie van hun 
keuze aanvaardde de Godebaldgroep dat even
tueel een deel van de aanhang en leden bij PSP 
en CPN onderdak zouden zoeken. Daarmee 
zouden die mensen toch niet voor de progres
sieve meerderheid verloren zijn - wat op zich 
inderdaad klopt. Op het kongres van de PPR was 
er weinig aanhang voor een dergelijke politieke 
koers. De voorstellen van de groep werden met 
79 stemmen vóór en 720 tégen afgewezen. Een 
beleidsnotitie van het partijbestuur werd met 
grote meerderheid aanvaard. In die notitie 
wordt, zoals in eerdere stukken van de PPR, de 
PvdA als eerste samenwerkingspartner be
stempeld. De beeldvorming van de PPR als 
samen met CPN en PSP behorend tot klein links 
wordt afgewezen. Hoe dit in de praktijk voor
komen kan worden bleef erg onduidelijk. Op 
lokaal nivo worden vrij veel gezamenlijke lijsten 
met PSP en/of CPN bij de gemeenteraads
verkiezingen voorbereid. Ook op het nivo van de 
Tweede Kamer komt de PPR in de praktijk bij 
stemmingen over moties zeer vaak met CPN en 
PSP tegenover de rest van de Kamer te staan. 
Pogingen om die beeldvorming van klein links te 
doorbreken, zoals de brieven van Ria Beckers 
aan Joop den Uyl tijdens de afgelopen formatie, 
komen toch erg geforceerd over.

De kritiek van de Godebaldgroep op de beleids
notitie van het partijbestuur dat deze in feite 
neerkomt op 'meer van hetzelfde’ en dat dit 
geen uitzicht biedt op een grotere partij, voor 
besturen weer interessant, snijdt zeker hout. Al 
wil een deel van de PPR het kennelijk anders, in 
de praktijk zal men in het politieke veld bij CPN 
en PSP ingedeeld worden.

BEGINSELPROGRAMMA

In de beleidsnotitie van het PPR-bestuur wordt 
voorgesteld om een beginselprogramma voor de 
PPR te gaan opstellen na een onderzoek naar de 
wenselijkheid daarvan. Van dit laatste lijkt men 
algemeen overtuigd, waarna de vraag naar de 
ideologische basis van de PPR levensgroot naar 
voren komt. Dat wordt na de spanningen in de 
PPR rond de onderhandelingen met EPV (nu 
EVP) en de groep Goudzwaard van najaar 1980 
zeker een uiterst moeilijke diskussie.
In de allereerste versie van de beleidsnotitie van 
het partijbestuur werd al gepleit voor een 
beginselprogramma rond het begrip 'eco- 
socialisme’, een verhaal dat Van Hulten in De 
Tijd als perfekte waanzin werd aangemerkt. Het 
begrip zelf moet de PSP wel nieuwsgierig maken. 
Op ekologisch vlak vallen de programma’s van 
PPR en PSP vrijwel samen. Als de PPR zich ook 
ekspliciet socialistisch wil gaan noemen, dan valt 
een oud geschilpunt tussen PPR en PSP eindelijk 
weg.

INTENTIE VAN GEWELDLOOSHEID

Evenals in andere linkse partijen vindt er in de 
PPR een diskussie plaats over hardere aktie- 
vormen. In 1980 ging de PPR-kamerfraktie 
stevig in de clinch met de beweging Dodewaard 
Gaat Dicht over de door hen gekozen aktievorm. 
De fraktie nam daarbij nogal afstand van die 
beweging. De buitenparlementaire aktie kwam 
ook dit kongres weer aan de orde. Het belang
rijke diskussiepunt bleek de vraag of geweld aan
vaardbaar kan zijn. Met 144 tegen 127 stemmen 
stemde het kongres in met het partij bestuurs
voorstel dat “de intentie van geweldloosheid 
voorop moet staan” . De minderheid vond dat dit 
teveel neigt naar de gedachte dat geweld mag, als 
het maar op reaktie van geweld van politie, 
knokploegen en dergelijken is. De aangenomen 
uitspraak staat op gespannen voet met het op
treden van de fraktie rond de Dodewaard-aktie, 
hoewel daar bij het verslag aan het kongres 
indertijd weinig kritiek op was.

FRANS JANSSEN

De BVD bespioneert niet alleen personen in 
de vredesbeweging. De aktiviteiten van de 
BVD hebben volgens minister Van Thijn 
(binnenlandse zaken) zelf niets met de vre
desbeweging te maken. Reeds twee maal 
heeft hij aan de PSP-fractie de garantie ge
geven, dat de BVD alleen maar geïnteres
seerd is in het doen en laten van de Oost- 
Europese geheime diensten, die zich met de 
Nederlandse vredesbeweging bezig houden. 
Je kan dus stellen, dat de BVD eigenlijk de 
vredesbeweging beschermt tegen de rooie 
rakkers uit Oost-Europa. Een soort wit-was- 
sen, dat stilletjes en effectief door de BVD 
gedaan wordt.
Je peinst er niet over van gedachten te ver
anderen over het kwalijke gedoe van de 
BVD, of de gedachten, die je al hebt, wor
den alleen maar versterkt.
Begin oktober b lijk t een ambtenaar van de 
Landmacht Inlichtingendienst (LAMID) - 
hoeveel inlichtingendiensten hebben we ei
genlijk? - naar de persoonsgegevens te vra
gen van een inwoner van Sleeuwijk op het 
stadhuis van Werkendam, waartoe Sleeu
wijk behoort. Een paar dagen eerder heeft 
deze inwoner een basisgroep van de Vereni
ging voor Dienstweigeraars opgericht. Dat 
had hij in de kranten laten zetten. Hij had 
in dienst gezeten, maar daarna had hij een 
verzoek ingediend om van verdere militaite 
oproepen verschoond te blijven. Je denkt, 
op grond van eerdere gebeurtenissen: het 
één heeft met het ander te maken. De LA- 
MID bespioneert de V.D. Nee, zegt ditmaal 
HAFMO van Mierlo (Defensie), mede na
mens zijn collega van binnenlandse zaken, 
naar aanleiding van vragen van Wilbert Wil- 
lems, die LAMID-ambtenaar is alleen maar 
langsgekomen om te kunnen vaststellen, of 
die inwoner wel of niet aktief in militaire 
dienst was.
Wat een pure onzin! Al een paar jaren is 
de betreffende inwoner, Ad Huijsman, uit 
dienst afgezwaaid en sinds 1 juni van d it 
jaar heeft hij niets meer met defensie te ma
ken, omdat hij toen als gewetensbezwaarde 
werd erkend. Het spreekt vanzelf dat Wil
bert Willems nog enkele pittige vragen zal 
stellen.
Wat dat betreft is het goed te weten, dat in 
1974 de burgemeester van Herwijnen wei
gerde om persoonsgegeven te verstrekken 
aan een BVD-ambtenaar over een inwoner 
van het dorp. De ministers beroepen zich 
nu weer, net als toen, op een of ander be
sluit, volgens hetwelk inlichtingen door de 
gemeente ten behoeve van een 'Nederlands 
ambtelijk doel' verstrekt moeten worden. 
Maar laten ze eerst maar eens keurig aange
ven wat een 'nederlands ambtelijk doel' is. 
Daarna kunnen we nog wel eens zien, of 
dat doel onze privacy waard is!

CHRIS HUINDER



Op 10 en 11 december wordt in Arnhem het 
proces tegen Dodewaard-arrestanten gehouden. Dit 
proces moet het sluitstuk worden van een agressief 
beleid dat de overheid gevoerd heeft rond de Dode- 
waard gaat dicht-aktie in september.
Het brute politieoptreden moet worden gerecht
vaardigd, de anti-kernenergiebeweging moet wor
den geïsoleerd en gekriminaliseerd.

De strijd tegen kernenergie is in 
een beslissende fase. In de komen
de jaren moet kernenergie afge
bouwd óf uitgebreid worden. De 
overheid houdt de mogelijkheid 
voor uitbreiding open, maakt 
onder de vlag van brede maat
schappelijke diskussie propaganda 
voor kernenergie en volgt een stra
tegie om de anti-kernenergiebe
weging uit te schakelen.
Om de Dodewaard gaat dicht- 
aktie kapot te maken werken over
heid, justitie, politie-apparaat en 
rechtse knokploegen, georgani
seerd door OSL- en VVD-leden, 
samen.
In mei al was Goldberg tot 
burgemeester van Dodewaard be
noemd. Dit VVD-lid was voor
stander van kernenergie en staat 
bekend als niet zachtzinnig. Partij
genoot en raadslid Groep, ver
spreidde vóór de aktie in Dode
waard een OSL-pamflet waarin ge
sproken wordt over de machts
overname door het rode tuig. 
Mensen van Constructief Jong 
Nederland (een OSL Stichting) 
plakten duizenden stikkers met de 
tekst: ‘Laat de demokratie niet 
kraken'.
Dan begint die zaterdag de aktie. 
Het politie-optreden is volstrekt 
onberekenbaar en eerst laat men 
de demonstranten het blokkade 
materiaal tot vlak bij de centrale 
brengen, om dan ineens hard in 
te grijpen met charges en traan
gas, stillen lopen provocerend 
tussen de demonstranten in.
Als een stille herkend wordt en 
woest begint te vechten, komt een 
heel GBO (Groep Bijzondere Op- 
drachten)-team ineens achter de 
ME vandaan, wild om zich heen 
meppend met ploertendoders 
maken ze verschillende arrestaties 
waaronder Ben die pas twee 
maanden later uit voorarrest weer 
is vrijgelaten!
Een helikopter vliegt steeds laag

over de mensen heen en maakt 
foto- en filmopnames.
De bedoeling van deze te voren be
dachte konfrontatie met provo
cerend optreden is de mensen 
schrik aanjagen en te demorali
seren. Vanaf die zaterdag zijn 
er verdachte provocerende figuren

in het tentenkamp en op de 
blokkades tussen de aktievoeren- 
den gesignaleerd. Onbekende figu
ren stoken demonstranten op om 
met stenen te gooien en om blok
kades te bouwen. ME-ers en stillen 
geven individuele mensen die ver
dwaald zijn, in prikkeldraad vast
zitten of door het gas verdoofd 
zijn, een vreselijke aframmeling. 
Maandagmiddag wordt een jongen 
door een heleboel stillen gearres
teerd. Dit gebeurt onder dreiging 
van getrokken pistool, ploerten
doders en ijzeren staven. De men
sen worden behandeld als zeer 
gevaarlijke misdadig/st/ers.
Een ander aspekt van deze te 
voren bedachte konfrontatie is het 
optreden van rechtse knokploe
gen. Deze zogenaamde buurtbewo- 
ners/sters waren reeds georgani
seerd o.a. door het VVD-raadslid 
Groen en hun aktie werd gunstig 
ontvangen door burgemeester 
Goldberg.

Marginalisering en kriminalisering

In het proces en in de aanklachten 
wordt nu het individuele gedrag

van enkele demonstranten los ge
maakt van het totaal van gebeurte
nissen die dagen toen in Dode
waard, losgemaakt van de gevoe
lens waaruit iemand zijn/haar wan
hoop uit of zijn/haar beheersing 
verliest. De rel wordt benadrukt, 
dat het verzet gericht is tegen 
kernenergie wordt doodgezwegen.
HET VERZET VAN DE 
RECHTSE KNOKPLOEGEN DIE 
DE DEMONSTRANTEN VAN 
HET TENTENKAMP HEBBEN 
VERJAAGD WORDT NIET VER
VOLGD MAAR JUIST TOEGE- 
JUICHD.
Het scenario voor al deze gebeur
tenissen komt niet zomaar uit de 
lucht vallen maar is zorgvuldig 
voorbereid.
De politie-deskundige P. van 
Rheenen, schreef hierover in 1979

een rapport. Deze man is vroeger 
docent geweest bij het studie
centrum voor hogere politieambte
naren en nu medewerker bij het 
ministerie van justitie. Hij schrijft 
over de marginaliseringsstrategieën 
van de overheid in situaties waar
in : ‘DE DWARSLIGGENDE
GROEP OF HAAR GRIEVEN 
ZOVEEL WERKKRACHT HEB
BEN DAT EEN POLITIEK 
MACHTSVERLIES TE VREZEN 
VALT. DAN ACHT DE POLITIE
KE OVERHEID GEWELD ON
VERMIJDELIJK. OM PROTEST 
TEGEN DIT OVERHEIDSGE- 
WELD TE VOORKOMEN GE
BRUIKT DE STAAT DE MAR- 
GINALISERINGSSTRATEGIE. 
DEZE BESTAAT DAARUIT DAT 
DE AAN TE VALLEN GROEP 
WORDT VOORZIEN VAN NE
GATIEVE KENMERKEN. HET 
MOET EEN GROEP WORDEN 
WAAR GEEN FATSOENLIJK 
MENS IETS MEE TE MAKEN 
WIL HEBBEN. TEGEN SOCI- 
AAL-UITGESTOTENEN IS GE
WELD TER DISCIPLINERING 
AKSEPTABEL EN TE RECHT
VAARDIGEN, JA, GEWENST.

DE PROTESTERENDE GROEP 
MOET DUS REKENING HOU
DEN MET EEN HARDE GE- 
WELDSKONFRONTATIE MET 
DE OVERHEID. GEWELDSEX- 
CESSEN VAN ZOWEL OVER
HEID ALS VAN PARTIKULIE- 
REN KOMEN IN DERGELIJKE 
SITUATIES VOOR EN ZIJN 
DAN GEMAKKELIJK TE 
RECHTVAARDIGEN’.
De marginaliseringstheorie heeft 
als sluitstuk het proces.
De rechtbank is de laatste schakel 
in de overheidsstrategie om de 
Anti-Kernenergie Beweging uit te 
schakelen.

Verzet

Wat heel belangrijk is, is om je 
te realiseren dat de mensen die 
nu zijn opgepakt en aangeklaagd 
worden voor openlijke geweld
pleging, mishandeling en vernie
ling binnen deze chaotische en 
provcerende sfeer, gehandeld heb
ben. Iemand die een steen gegooid 
heeft, heeft dat misschien uit 
woedende machteloosheid over 
het CS oorlogsgas gedaan. Mis
handeling of poging tot doodslag 
heeft vaak te maken met het ver
ijdelen of voorkomen van een 
arrestatie of een instinktieve reak- 
tie als je een vriend/in probeert 
te beschermen tegen een stille die 
vlak te voren nog een mede- 
demonstrant leek.

NIET DE DODEWAARD ARRES
TENTEN MOETEN WORDEN 
VERVOLGD MAAR DE OVER
HEID EN ATOOMLOBBY, VAN 
THIJN EN AMBTENAREN, ME- 
ers, GBO-ers, STILLEN EN PO
LITIE, GOLDBERG VEYLBRIEF 
GROEN EN ZIJN OSL-VRIEND- 
JES/INNETJES, ZIJ MOETEN 
WORDEN VERVOLGD.

10 en 11 december in Arnhem:
10 december:
Vanaf 9.00 uur politiek proces 
tegen Dodewaard-arrestanten.
13.00 uur manifestatie in de 
stokvishal met tribunaal, video, 
fotoos, muziek, stands etc.
20.00 uur fakkeloptocht en 
demonstratie die vanaf Centraal 
station Arnhem via het paleis van 
justitie naar de stokvishal gaat.
11 december: programma nog niet 
bekend.
21 december: 3e procesdag.
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Het kapitalisme zakt langzaam verder in haar krisis.
Langzaam maar zeker wordt ook de smeerolie van 
deze samensleving onbetaalbaar voor haar. Werd 
vroeger het verzet in de vorm van aktiegroepjes, 
welzijnswerk etc. etc. gesubsidieerd, om het zo
doende te kunnen blijven kontroleren en in banen 
te kunnen leiden, nu kan het kapitalisme zich dat 
niet meer veroorloven. Dit betekent dat aan de 
ene kant het verzet zich gaat radikaliseren en groter 
wordt (machtsverhoudingen worden duidelijker, 
dus komen er meer mensen in verzet) en aan de
andere kant is de staat genoodzaakt om met grof Sabotage is niet nieuw

geweld op te gaan treden tegen de verzetsbewegin
gen nu subtiele en vriendelijke manier (tolerante 
repressie) niet meer kan. Twee dingen die elkaar 
versterken.

produceerd gaat worden. En zo 
zijn er nog veel meer voorbeelden 
te noemen. Het is duidelijk, het 
kapitalisme zal steeds minder be
reid zijn koncessies te doen naar 
ons. Natuurlijk zijn die konces
sies niet ons eigenlijke doel, maar 
wel ons doel op kortere termijn. 
Want we willen niet nu al kapot- 
gaan aan de giftige gassen, het 
radioaktieve afval en al die andere 
rotzooi die allemaal het produkt 
zijn van deze maatschappij. Terug 
naar de akties, we zullen hun met 
steeds grovere en zwaardere mid
delen moeten dwingen hun giftige 
en alles vernietigende uitwassen 
geen doorgang te laten doen. 
Massale en minder massale demon
straties zijn niet meer genoeg om 
onze onderdruk(st)ers te dwin
gen. We zullen steeds meer moeten 
over gaan tot het onmogelijk 
maken van de uitvoering van hun 
plannen. Sabotage dus!!!

De krisis van het kapitalisme be
tekent ook dat zij minder kon
cessies zal kunnen doen aan het 
verzet. Oftewel, kon een aantal 
jaren geleden nog een kerncentrale 
voorkomen worden of zelfs geslo
ten worden (Oostenrijk), nu gaat 
dat een steeds zwaardere klap in 
het gezicht van de ekonomie 
(die van hun) betekenen, en dus 
moeilijker te bereiken. Zo wordt 
er nu in Oostenrijk al weer gespro
ken over het eventueel heropenen 
van een gesloten (onder druk van 
het verzet) kernenergiecentrale.
Natuurlijk zien we dit soort din
gen niet alleen bij de kernenergie 
gebeuren, zij is slechts een van de 
vele uitwassen van het kapitalis
me. Ook bij al die andere dingen is

het te zien, denk even aan de neu
tronenbom die eerst tegen gehou
den kon worden door de vele 
demonstraties maar nu toch ge-

Sabotage is geen nieuw middel. 
Het bestaat al heel lang en is in 
het verleden door verschillende 
groepen gebruikt. Maar het is wel 
een middel dat niet altijd gebruikt 
wordt. Naarmate de situatie on
houdbaarder wordt wordt het 
aantal mensen dat sabotage als 
aktiemiddel gebruikt groter. Zo 
werd bijvoorbeeld vlak voor en 
tijdens de laatste twee oorlogen 
(W.O. I en II) het veel gebruikt, 
zeker tegen militaire objekten. Het 
liep van het vernietigen van diverse 
registratiesystemen tot het onklaar 
maken van vliegtuigen. Na de 
oorlog was sabotage als aktie
middel echter meteen weer ver
dwenen. Slechts een kleine groep 
die door had dat het kapitalisme 
zich weer aan het herstellen was 
ging er mee door. Die kleine 
groep is nu, nu het kapitalisme 
weer inzakt, weer aan het groeien.

VERZETSFRONT
W illie  W ortel en de Lamp)

De PSP 
jongerengroepen
Naam:......................................................
Adres:......................................................
Postkode:............................ Woonplaats:
Geïnteresseerd in : ...................................

Na tientallen jaren aktievoeren 
met een steeds groter wordende 
beweging tegen de kernenergie
centrales, is het nog steeds niet tot 
sluiten van de centrales in Neder
land gekomen. Binnen de anti- 
kernenergiebeweging is er nu een 
groep gestart die zich alleen met 
sabotage bezig houdt.

Lid worden
van de PSP-JG

''ormat/e fx *
t  « f5

(kruis aan wat je wil)

Deze groep die zich het verzets- 
front ‘Willie wortels en de lampjes’ 
noemt, wil d.m.v. kortsluitingen in 
hoogspanningskabels de overheid 
dwingen de centrales te sluiten. 
In sommige gevallen kan door 
deze sabotage een centrale inder
daad lam worden gelegd, in andere 
gevallen wordt slechts de elektri
citeitsvoorziening door hun akties 
ontregeld en is het dus min of 
meer het chanteren van de over
heid d.m.v. sabotage.
Over hun techniek hebben ze een 
boekje uitgegeven dat heet ‘Kort
sluiting, sabotage in je vrije tijd’. 
Het is voor een rijksdaalder te 
koop bij een aantal linkse boek
handels, in ieder geval bij Fort van 
Sjakoo in Amsterdam en bij boek
handel Agora in Haarlem.

FSP-ig
UITGAVEN

De PSP-jongeren hebben ook
een nieuwe uitgavelijst en een
nieuw bestelsysteem. Voortaan*

kan er alleen per giro besteld 
worden.

JONGERENKRANTEN bestel-
prijs

f 0,85

f 0.85

f 0,85

nr. 6
Over minderjarigheid 
nr. 7
Over popmuziek 
nr. 9
Over jongeren in het 
buitenland (Europa, meer 
dan melk en wijn alleen) 
en het Bouwe Kalma 
interview
nr. 10 f 0,70
Over uitzendburo’s en 
de achterhoek
nr. 11 f 0,70
Over sport
nr. 12 f 0,85
Jongeren en wonen
nr. 13 f 0,85
Over jongeren in
socialistiese landen
nr. 14 f 0,70
Over sex, opvoeding en
school
nr. 15 f 0,70
Over scholieren s en 
studenten 's
nr. 16 f 0,70
Over geweld
nr. 17 f 0,75
Over werken en 
niet werken
nr. 18 f 1,10
De strijd
nr. 19 I’ 0,75
Oorlog en dienstplicht,
Onkruit
nr. 20 f 0,75
Kraken
EEN JAARABONNEMENT 
JONGERENKRANT f5,00
AFFICHES
Affiche 18-jaar wet f 2,00
Affiche PSP-jg op de fiets f 1,50
Affiche PSP-jg muurkrant f 1,50
Affiche PSP-jg tra-la-la 
internationale f 2,50
BUTTONS 
PSP-jg button
(kleur groen/oranje) f 1,65
Button ‘IK BEN TUIG’
(kleur geel/rood) f 2,15
BROCHURES
‘Linksomkeert (over
dienstplicht) f 5,00
INFORMATIE
‘Lastig en leuk show’ f 0,80
PSPjg programma f 2,25
HET GIRONUMMER VAN DE 
PSP-JONGEREN IS 
3627817 onder vermelding van 
hetgeen ie wilt hebben.

Opsturen aan: PSP-JG Postbus 700 Amsterdam



Het rommelt de laatste tijd aan het kolenfront. Op 7 november was er een 
door Milieudefensie georganiseerde ‘kolenaktiedag’. Zo’n 100 mensen 
hebben die dag gepraat over de manier waarop aan het toenemende verzet 
tegen grootschalige invoering van kolen vorm gegeven kon worden.
Naast mensen uit Dordrecht, waar een 600 MW kolencentrale gepland is, 
waren er o.a. aktiegroepen uit de Eemsmond (kolenvergassingsinstallatie), 
IJmond (overslag en vergassing) en Nijmegen/Elst. De bedoeling is dat er nu 
een landelijk kolenoverleg’ gevormd gaat worden om de kontakten tussen de 
verschillende aktiegroepen te verbeteren.
Tot nu toe werd er in Nederland zeer weinig 
kolen gebruikt voor de elektriciteitsproduktie. 
Maar nu de olie te duur wordt, het aardgas 
niet meer in centrales mag worden gebruikt en 
kernenergie politiek (te) moeilijk ligt, wordt de 
oplossing gezocht in het opnieuw invoeren van 
kolen. De regering heeft het voor ons allemaal 
precies uitgerekend in de zgn. kolen nota. Willen 
we ekonomisch blijven groeien met 2 a 3% 
dan zal de daarmee samenhangende groei van het 
elektriciteitsverbruik gedekt moeten worden 
door 80% kolen, öf 40% kolen en 40% kern
energie! De keuze blijft ‘demokratisch’ aan de 
bevolking. Deze mag zich via een schijn brede 
maatschappelijke diskussie uitspreken over de 
twee geschetste scenario’s.
Van echte besparing en toepassing van duurzame 
energiebronnen is geen sprake. Dit is niet ver
wonderlijk want de belangen achter kolen zijn 
dezelfde als die 10 jaar geleden achter de invoe
ring van kernenergie zaten. Het zijn namelijk 
diezelfde multinationals die nu naar de kolen
branche zijn overgestapt. Ze hebben zich inge
kocht in de winning en handel, en beschikken 
over de kennis van de nieuwste technologie.
In Nederland duiken steeds weer de namen op 
van Shell, /:sso, RS l \ Comprimo etcetera.
De grote oliemaatschappijen verkrijgen via hun 
gigantische olie- en aardgaswinsten het beno
digde geld om veelal dure kolentechnologieën 
verder te ontwikkelen. Dit leidt tot een nog 
grotere monopolisering van de energiesektor. 
De Nederlandse regering steunt dit streven 
van harte via de één miljard gulden die in het 
kader van het ‘nationaal onderzoeksprogramma 
steenkool’ voor dit doel is gereserveerd.

DE SITUATIE IN NIJMEGEN EN ELST

Aan de hand van de kolen toestanden in Nijmegen 
en Eist kunnen een aantal van de nadelen 
van kolen worden verduidelijkt. Enige andere 
nadelen en problemen van kolentoepassing 
blijft hier verder onbesproken, bijvoorbeeld 
uitbuiting in derde-wereldlanden (Zuid-Afrika, 
Colombia) en vervuiling bij kolenvergassing.
In Nijmegen staat langs de Waal de nieuwe 
600 MW koleneenheid van de PGEM. Ondanks 
dat er een aantal vervuilingsbeperkende maat
regelen zijn genomen, zal niet kunnen worden 
voorkomen dat C02, S02 en NOx vrijkomen, 
C02 kan leiden tot een opwarming van de aard
atmosfeer (broeikaseffekt). S02 en NOx zorgen 
voor ‘verzuring’ van de neerslag. Daarnaast 
komt bij de verbranding van kolen een aantal 
giftige metalen, waaronder kwik, in dampvorm 
vrij. Het grootste deel daarvan kan via filters 
worden opgevangen (in Nijmegen meer dan

90%), maar toch vliegen in Nederland dan nog 
per jaar vele miljoenen kilo’s van deze vliegas de 
lucht in.
Daarmee zijn we tevens gekomen bij een ander 
belangrijk probleem. Waar moeten we naar toe 
met de afvalstoffen die overblijven na de ver
branding? In Nijmegen is dat 250.000 ton slak
ken en vliegas per jaar! In feite gaat het bij dit 
afval om chemisch afval. Het bevat een aantal 
zeer giftige zware metalen en is bovendien 
lichtelijk radio-aktief. Op dit moment wordt het 
vliegas uit Nijmegen voor een deel in België 
gedumpt en de rest gestort in een ontgrondings- 
gat bij Weurt. Omdat dit in ’83 vol zal zijn en 
andere verwerkingen van vliegas nog zeer on
zeker zijn, is gezocht naar een nieuwe stort
plaats. De PGEM heeft het oog laten vallen op 
de Defensieplas te Eist (Gld.). De onlangs 
opgerichte aktiegroep tegen de dumping wil 
voorkomen dat deze rotzooi ook werkelijk 
gestort gaat worden.

ILLEGALE PRAKTIJKEN

Hiermee is de kolenellende nog niet afgelopen. 
Met als voorbeeld de nieuwe kolencentrale 
kan namelijk ook nog worden aangetoond 
hoe ‘demokratische besluitvorming’in Nederland 
werkt en op welke wijze het milieu daarbij 
steeds weer de klos is.
De bouwvergunning voor de centrale is afge
geven zonder rekening te houden met andere 
vergunningsprocedures. Het gevolg is dat de een

heid al afgebouwd is, voordat er beslist is over 
de hinderwetvergunning en de vergunning met 
betrekking tot de wet op de luchtverontreiniging. 
Een fraai staaltje voldongen-feiten-politiek.
Maar het wordt nog erger. Ondertussen is de 
Centrale alvast begonnen te draaien. Volstrekt 
illegaal, maar er is niemand bij de gemeente 
of Gedeputeerde Staten die zich er druk over 
maakt. Onder bet mom van ‘het heeft geen zin 
nu moeilijk te doen, want ze krijgen de vergun
ningen binnenkort toch wel’ wordt het stil
zwijgend getolereerd.
Dat in Nederland 60% van de bedrijven kan 
blijven doordraaien zonder hinderwetvergunning 
en 15% een onvoldoende vergunning heeft, is 
op zich al een schandaal. Dat een bedrijf als de 
PGEM, waarvan het overgrote deel van de aan
delen in handen is van de provincie, dergelijke 
illegale pratijken kan uithalen met grote gevol
gen voor het milieu, is des te droeviger. Boven
dien wordt bij de hele procedure helemaal geen 
rekening gehouden met het vliegasprobleem. 
Hoe de PGEM dat denkt op te lossen wordt bij 
de vergunningverlening niet bekenen.

Het is duidelijk dat we aktie moeten blijven 
voeren tegen dit soort wantoestanden. Maar 
we willen ons hierbij niet laten inperken door 
de van regeringszijde opgelegde diskussie ‘kolen 
öf uraan’. We geven ook onze alternatieven 
aan met betrekking tot een demokratische, 
milieu- en mensvriendelijke energievoorziening, 
zoals deze al uitgewerkt zijn in de brochure 
‘Energie in Nijmegen’. Daarin wordt aangegeven 
wat er binnen een gemeente allemaal gedaan 
kan worden om de energieproduktie en het 
-verbruik op een betere manier te organiseren.

ROB TER BOGT

De brochure ‘P n e r g i e  in  N i j m e g e n ’ (76 blz .) iseen ge
zamenlijke uitgave van de stroomgroep en de PSP 
milieugroepen Nijmegen. Te bestellen door f 5,- te 
storten op giro 1252738 t.n.v. PSP, Nieuwe Nonnen- 
daalseweg 26, Nijmegen; met vermelding ‘Hnergie 
Nijmegen’



U legt af én toe een bedragje opzij. Sparen. U hebt 
dus een rekening bij een spaarbank of bij een gewone 
bank. Daar zijn ze blij met uw geld. En ze bieden u de 
hoogst mogelijke rente. Zodat uw spaargeld groeit.
Vandaag de dag harder dan ooit, want de rente is hoog.

Maar wat gebeurt er met dat geld? Spaarbank of 
bank gebruiken het. Gaan het beleggen. Om daarmee 
voldoende rentewinst te kunnen maken om u straks uw 
rente te kunnen uitbetalen.

Maar... waar wordt dat geld belegd? Weet u dat? 
Beleggen ze uw spaargeld in zaken die indruisen tegen uw 
geweten? Beleggen ze uw geld in Zuid-Afrika. Of in Chili?

Als u daar toch een beetje nerveus van wordt, dan is 
er een goede oplossing: sparen bij de Algemene Spaarbank 
voor Nederland. Een bank die het hart links draagt. Een 
bank die selectief belegt • en toch een prima rente geeft. 
Niet meer, maar zeker met minder dan elders. Maar bij de 
ASN heeft u één zekerheid extra: uw geld wordt 
grotendeels in sociaal verantwoorde projecten belegd. In 
woningbouw of peuterspeelzaal of vele andere 
sociaalculturele projecten. Uw geld wordt dus goed belegd. 
Zodat uw rente schoon is en uw spaargeld goede dingen 
bewerkstelligt.

tenminste f. 50,- als eerste inleg, ontvangt u een premie van 
f. 7,50.

— 1

Bon |
Naam en voorletter(s): ■

Adres:

Postcode en woonplaats:

■ Postgirorekening:

j wenst bij de ALGEMENE SPAARBANK VOOR NEDERLAND
■ een renterekening te openen.

■ Stuur deze bon in open enveloppe zonder postzegel aan
■ Algemene Spaarbank voor Nederland,
|  Antwoordnummer 1188,2500 WB Den Haag.
|  U kunt ook bellen: 070-470181. Of ons bezoeken:
|  Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij het Centraal Station)
I  101
L - . _______ ______________ .j

Als u voor 1 juli 1982 een renterekening bij de ASN opent met geeft rente zonder bijsmaak.



Boeken 15

30 jaar Nederlandse ontwikkelingshulp
Hans Beerends, verbonden aan de Landelijke 
Vereniging van Wereldwinkels, heeft een zeer 
nuttig en handig boek geschreven over de 
Nederlandse ontwikkelingshulp. Het boek is 
vooral interessant voor hen, die nu eens precies 
willen weten: Welke Derde Wereld-landen van 
Nederland ontwikkelingshulp krijgen en hoeveel; 
waar die posten op de Rijksbegroting te vinden 
zijn; welke organisaties in Nederland allemaal 
met ontwikkelingshulp te maken hebben; hoe de 
hulp in de concentratielanden besteed wordt; of 
er wel sprake is van echte ontwikkelingshulp en 
niet veel meer dan door de staat gesubsidieerde 
export ten behoeve van de Nederlandse 
industrie, enz. Het boek beschrijft 
ontwikkelingshulp - die van Nederland in het 
bijzonder - op drie manieren. Het draagt 
historisch en politiek materiaal aan om de 
ontwikkelingshulp als hulp te beoordelen. Het 
boek analyseert de Nederlandse ontwikkelings
hulp, vooral aan de hand van de laatste 
begrotingen, waarbij commentaar geleverd 
wordt. En tenslotte formuleert Hans Beerends 
elementen voor een ander beleid. Zo stelt hij: 
“Ontwikkelingshulp wordt slechts gegeven aan: 
-landen, die een sociaal-economische politiek 
voeren, die gericht is op de belangen van de 
gehele bevolking;

-projecten in landen, waarbij de bevolking 
een zekere democratische en sociale verworven
heid veroverd heeft. De bevolking moet hierbij 
tevens in staat zijn de gesteunde projecten te 
verdedigen tegen speculanten, corrupte politici, 
militairen en grootgrondbezitters;

-het verzet in landen, waar de regering geen 
politiek voert, die gericht is op de belangen van 
de gehele bevolking, en waarbij de bevolking 
ook geen kans heeft gezien democratische en 
sociale verworvenheden te veroveren/'

De PSP zou zich, met het verkiezingsprogramma 
'81- 85 in de hand, heel wel in deze formulering 
van een ontwikkelingsbeleid kunnen vinden.
Het nadeel van overzichtsboeken, zoals het 
onderhavige, is, dat ze vaak situaties versimpelen 
en ontwikkelingen ophangen aan een te beperkt 
aantal factoren. Zo wordt in dit boek soms al te 
gewild aan de tweedelige kapitalistische wereld- 
Derde Wereld vastgehouden om de ellende en 
armoe op bepaalde delen van deze aarde te 
verklaren. Wellicht dat door deze versimpeling 
Hans Beerends op een gegeven moment (pag. 
218) kan stellen: “Als de waanzin van een
atoomoorlog echter voorkomen kan worden dan «
is een natuurlijke progressieve ontwikkeling 
waarschijnlijk. Een mogelijke fascistische reaktie 
vanuit de westerse landen kan deze ontwikkeling 
wel afremmen en wellicht een tiental jaren 
vertragen, tegenhouden kan zij deze 
ontwikkeling niet."
Ik kan me echter vele andere gevallen van 
negatieve ontwikkelingen voorstellen, die niet 
minder reëel zijn en die het proces van een 
natuurlijke progressieve ontwikkeling' aardig 
kunnen verstoren, zo er al sprake is van een 
dergelijke ontwikkeling: natuurrampen (bijv. als 
veronachtzaming van de natuur in de Derde 
Wereld door het Westen en plaatselijke elites); 
plaatselijke oorlogen; militaire dictaturen in 
Derde Wereld-landen, die ontwikkelingen tegen
houden of onmogelijk maken; militaire oppositie

van de Sovjet-Unie (China) tegen progressieve 
ontwikkelingen elders.
Een ander punt van kritiek is, dat praktisch 
helemaal niets gezegd wordt over de 
buitenlandse arbeiders in Noord-West-Europa, 
die nu meer dan 20 jaar ontwikkelingshulp aan 
het rijke westen gegeven hebben. Het lijkt me 
een essen tieel gegeven, ook omdat 
ontwikkelingshulp meermalen gekoppeld wordt 
aan remigratie-politiek via 'oprotpremies’ of 
anderszins.
Niettemin, het boek van Hans Beerends vormt 
een handzaam overzicht en biedt een kwalitatief

De BVD (Bond Voor Dienstplichtigen) heeft 
een schitterend leuk stripboek uitgegeven.
Het is een beeldverhaal over Kobus Kornuit, 
de steeds meer kankerende en opstandige 
dienstplichtige. Een groot deel van deze strip
te keningen verscheen de afgelopen 5 jaar in 
De Soldatenkrant; spreekbuis van het verzet in 
het leger. Een maandelijkse uitgave van de BVD, 
die vooral bij en op kazernes wordt gesleten. 
Enkele strips zijn geheel nieuw.
Tussen de strips staan korte teksten met allerlei 
wetenswaardigheden over het gewelddadige 
soldatenleven, geschreven in een toon, die 
varieert van honende spot tot diepe ernst. 
Zoals: 'De PSU (persoonlijke standaarduitrusting, 
die op de eerste dag van de inlijving wordt uit
gereikt) is verkrijgbaar in de bekende drie 
maten: te klein, te groot en veel te groot.'
En: ‘Sexisme is even oud als het leger. (-) Het

redelijk goede analyse van de Nederlandse 
ontwikkelingshulp. Zeker PSP’ers kunnen met 
het boek hun voordeel doen, omdat de politieke 
gedachtengang, die aan dit overzicht en deze 
analyse ten grondslag ligt, voor een zeer groot 
deel de hunne zal zijn.

CHRIS HUINDER

Hans Beerends: 30 jaar Nederlandse Ontwikkel ingshulp, 
1950-1980; Zin, Onzin, Effekten, Perspektieven. Uitg. 
door de Landelijke Vereniging van Wereldwinkels, 
Utrecht 1981

legerkader stimuleert sexistiese praatjes en porno 
op de kamers om te voorkomen, dat soldaten 
het (sexuele) probleem gaan zien als een vorm 
van vrijheidsberoving.’
Na 'Het Rode Boekje voor Soldaten’; verschil
lende affiches, die van het kader nooit op de 
kamers in de kazernes opgehangen mogen 
worden, waaronder het zeer bekende affiche 
‘Lamaarlullen’, heeft de BVD een nieuwe en 
heel aardige uitgave de maatschappij ingeschoten: 
‘De avonturen van Kobus Kornuit; een beeld
verhaal van 5 jaar soldatenstrijd.'
Ziehier een nieuwe bijdrage aan de ondermijning 
van het leger. Te koop bij de boekhandel, maar 
ook rechtstreeks bij de BVD te bestellen: 
Postbus 10126, Amsterdam. F 8,90 per stuk.

CHRIS HUINDER
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EEN WARE EUFORIE
beheerste de stad. 400.000 
mensen gaven die dag uiting aan 
hun afkeer van de immense 
kernwapendreiging in Oost en 
West. Twee maal zoveel mensen 
als de organisatoren hadden 
verwacht, maakten duidelijk een 
andere politiek te willen, een 
politiek die niet langer gebaseerd 
is op wederzijdse afschrikking, 
maar die konstruktieve stappen 
onderneemt om het kernwapen- 
arsenaal af te bouwen.

Politiek Den Haag reageerde 
uiterst vriendelijk op de 
demonstratie. Van Agt liet weten 
ook tegen kernwapens te zijn en 
Max van der Berg sprak van een 
verloren slag voor de PvdA. 
Gevolgen op korte termijn hebben 
deze uitspraken echter niet.
De regeringsverklaring heeft 
onomwonden duidelijk gemaakt, 
dat de 3 regeringspartijen niet van 
plan zijn hun instemming met het 
moderniseringsbesluit van de 
NAVO in te trekken, laat staan 
andere NAVO-partners op te 
roepen hetzelfde te doen. Het 
besluit to t plaatsing van de nieuwe

middellange atstandsraketten in 
Nederland wordt uïtgesteld, maar 
ondertussen betaalt Nederland als 
loyaal bondgenoot gewoon mee 
aan de produktie van deze nieuwe 
wapensystemen.
De meest konkrete eisen van de 
demonstratie - geen uitstel maar 
afstel van plaatsing en 
modernisering - zijn dus niet 
ingewilligd!
Op politiek nivo weigert men nog 
steeds naar de vredesbeweging te 
luisteren. Maar, gesteund door het 
massale verzet tegen kernwapens 
in heel Europa, b lijft de vredes
beweging initiatieven ontwikkelen, 
die gestalte geven aan een 
ontspanningspolitiek voor Europa. 
Op 6 decemer, aan de vooravond 
van de NAVO-raad werd in Brussel 
een internationaal kongres 
gehouden, waar 
vertegenwoordigers van vredes
bewegingen uit verschillende 
landen zich hebben beraden over 
onderwerpen als kernwapenvrije 
zones, sociale verdediging, kleine 
landen politiek, publieke opinie en 
politieke lobby etc.
In de daarop volgende dagen 
wordt er per land(engroep)

Foto Paul Babeiïowsky



gedemonstreerd voor het NAVO- 
hoofdkwartier. Op vrijdag 
11 december worden de Benelux 
landen verwacht.

Met het oog op de gemeenteraads
verkiezingen gaat de vredes
beweging in Nederland zich 
richten op het kernwapenvrij

Uit de provincie Groningen kwam een groot aantal bassen. Onder andere 
uit Delfzijl, met daarin mensen die nog nooit in Amsterdam waren ge
weest. Foto Werry Crone

Het Centraal Station van Amsterdam verwerkte ruim 160.000 passagiers in 
een paar uur. 's Avonds moest het station geruime tijd  worden afgesloten 
om de drukte op de perrons in de hand te houden. Foto's Paul BabeUowsky

maken van gemeenten. In 
navolging van Hellevoetsluis wil 
men bewerkstelligen dat er moties 
worden aangenomen, waarin de 
gemeenteraad toezegt geen kern
wapens op haar grondgebied te 
plaatsen, en - afhankelijk van de 
plaatselijke situatie - niet mee te

werken aan vervoer van kern
wapens over haar grondgebied.
21 November is een mijlpaal in de 
geschiedenis, maar het is geen 
eindpunt; de strijd van de vredes
beweging zal in de toekomst nog 
intensiever moeten worden om 
overwinningen te behalen.

v.
i

Aankomst van de boot met demonstranten die de PSP afde
ling Nijmegen organiseerde en die al om v ijf uur 's ochtends 
vertrok. Foto's Jan Banning



Foto Rob Brouwer

Foto Harry Meier

NA HELLEVOETSLUIS
heeft ook de gemeente Borger zich 
tot kernwapenvrïje zóne u it
geroepen. Onder gebruik van alle 
wettelijk beschikbare middelen zal 
plaatsing van (nieuwe) atoom
wapens op haar grondgebied te 
allen tijde worden tegengegaan, 
stelt de in de gemeenteraad aan
vaarde motie.
Het feit, dat de Nederlandse 
regeringen to t nu toe niet u it
blonken in het nemen van 
duidelijke beslissingen vormde 
voor de raad een van de over
wegingen om deze stap te zetten. 
De lagere overheden moeten dan 
meer beslissen door duidelijk te 
zijn.
De regering is nog steeds niet 
duidelijk. Een positieve beslissing 
to t plaatsing zal op 10 tot 11 
december tijdens de ministeriële 
NAVO-raadsvergadering niet 
genomen worden. Een on
omwonden 'nee' is echter nog niet 
uitgesproken.
Van Agt heeft op 21 november op 
de partijraad van het CDA in 
Breda 'nieuwe initiatieven' inzake 
de kernwapenwedloop aan- 
gekondigd. Wat die nieuwe 
initiatieven zijn is helemaal on
duidelijk. Op schriftelijke vragen 
van Fred van der Spek heeft hij 
daarover niet tijdig een antwoord 
kunnen verschaffen. Fred van der 
Spek had dat antwoord graag vóór 
30 november gehad. De Russen of 
de Amerikanen konden met die 
eventuele goede initiatieven in 
Genêve dan hun voordeel doen.

De minister-president heeft 
donderdag 4 december de vragen 
mondeling moeten beantwoorden. 
Maar - d it schrijvende vóór die dag 
dag - gevreesd moet worden, dat 
zijn 'nieuwe initiatieven' wat 
propaganda-achtige oprispingen 
zijn.
De PSP-fractie b lijft de regering 
hinderlijk volgen. Na de 
ministeriële NAVO-vergadering zal

er om opheldering over het in 
genomen standpunt gevraagd 
worden.
Zolang er geen 'nee' is gezegd, zal 
er gestreden moeten blijven 
worden. Noch de Amerikaanse 
nuloptie, noch Van Agts 
initiatieven kunnen genoeg 
vertrouwen inboezemen om kern- 
wapenproblematiek aan enkele 
heren politici over te laten.

OOK DE VROUWEN
zijn de straat opgegaan. Op 26 
november. Een tienduizend 
vrouwen eisten vrede. De Duitse 
Dorothe Söller riep tijdens de 
conferentie 'vrouwen in actie voor 
vrede' na de fakkeloptocht de 
vrouwen onderling solidair te zijn. 
V ijftig  procent van de weten
schappers op de wereld werkt in 
de wapenindustrie. Vrouwen 
koesteren hun mannen
wetenschappers en diens 
prestaties. De Russische vrouw 
staat zo tegenover de Amerikaanse 
vrouw. Dorothe Söller wilde, dat 
vrouwen wat dat betreft niet met 
hun mannen solidair zijn, maar 
met andere vrouwen. Strijd 
middels geweldloze burgerlijke 
ongehoorzaamheidsakties zou in 
die onderlinge vrouwensolidariteit 
niet geschuwd moeten worden.
De Italiaanse Joyce Lussu pleitte 
op de conferentie voor vrouwen
studiecentra inzake vredesvraag
stukken. Waar mannen de 
bewapeningsspiraal omhoog 
duwen en zich - voor afleidende 
koestering - bedienen van 
vrouwen, is er voor vrouwen als 
groep, als beweging een eigen 
plaats in de vredesbeweging.
'Neen tegen het NAVO-dubbel- 
besluit' houdt zo meer in dan 
strijd tegen onderwerping door 
hen, die het toomzwaard van 
Damocles dreigend boven de 
wereld omhooghouden.

CHRIS HUINDER 
MARION OSKAMP



In Den Haag organiseerde het ultra 
rechtse Oud Strijders Legioen een 
tegen demonstratie.

Foto Taco Anema

Ondanks het verbod van de minis
ter van Defensie, Van Mier!o, de
monstreerden meer dan driehon
derd soldaten in uniform.

Foto Jan Everhard



BERICHTEN

DE TWEEDE-KAME RF RAKTIE
VAN DE PSP 

zoekt m.i.v. 1 april 1982

EEN FRAKTIEMEDEWERK(ST)ER

voor 30 uur per week voor de beleids
gebieden volkshuisvesting, ruimtelijke orde
ning en CRM (met name de onderdelen 
sociaal cultureel werk en maatschappelijke 
dienstverlening).

Zijn of haar bezigheden zullen vooraf be
staan uit de voorbereiding van het te voeren 
beleid, het verzamelen en natrekken van 
informatie en het leggen en onderhouden 
van kontakten.
De fraktie werkt Hl mauw teamverband1
samen. ■* • ►

vereisten:
— een opleiding/deskundigheid die past bij 

bovengenoemde beleidsgebieden
— algemeen politiek inzicht en affin iteit met 

het werk van de PSP
— goede schriftelijke en mondelinge uitdruk

kingsvaardigheid

Ervaring met akties of andere politieke 
aktiviteiten vanuit de basis wordt op prijs 
gesteld.

Schriftelijke reakties worden uiterlijk op 
1 januari 1982 verwacht bij de Stichting 
Fraktieassistentie PSP, Binnenhof 1A, 2513 
AA Den Haag, tel.nr. 070-614911.

Een eerste selektie zal worden gemaakt aan 
de hand van de sollicitatiebrieven. Het is 
daarom van belang dat de sollicitatiebrief 
voldoende informatie bevat over bovenge
noemde vereisten, personalia, opleiding, 
ervaring en belangstelling. De geselekteerde 
kandidaten zullen worden uitgenodigd voor 
een gesprek.

C u b a
Elk jaar wordt er door de vriendschapsvereniging 
niet Cuba, Venceremos, een brigade samen
gesteld, die naar Cuba vertrekt om daar enige 
tijd te werken en het land beter te leren kennen. 
De afgelopen twee jaren zijn ook in deze brigade 
mensen aktief geweest om met de Cubanen, 
onder andere ook flikkers en potten, te praten 
over homoseksualiteit in Cuba. Binnen 
Venceremos houdt een homogroep zich hiermee 
bezig. Ook het volgend jaar zal weer zo'n groep 
Cuba bezoeken, en wel van 20 augustus tot 20 
september. De totale kosten liggen rond de 2000 
gulden. Het is de bedoeling dat ook nu weer 
flikker(s) en./of pot(ten) aan de reis deelnemen, 
om de Cubanen duidelijk te laten zien, dat we 
hun negatieve houding ten aanzien van homo
seksuelen niet delen en derhalve ook niet aksep- 
teren. Van degenen die méégaan wordt verwacht 
dat ze meedoen aan de werkgroep Homo
seksualiteit in Cuba. Ben je geïnteresseerd of wil 
je meer weten, neem dan kontakt op met 
Michael Dallas, Churchilllaan 59, 1078 DH 
Amsterdam. Telefoon (020) 791246. Doe het 
wel snel, want de voorlopige aanmelding moet 
rond begin januari binnen zijn.
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ALTERNATIEVE NIEUWJAARSKAART

Vanwege de grote belangstelling voor de alter
natieve nieuwjaarskaart vorig jaar (in enkele 
weken werden ongeveer 40.000 alternatieve 
kaarten verstuurd) is dit jaar weer zo n kaart te 
krijgen.
Ieder wordt gevraagd om ze ook te sturen naar 
de minister-president en de ministers van buiten 
land.se zaken, defensie en ekonomie.se zaken.
Hoe te bestellen:
Stort het bedrag van het aantal gewenste nieuw
jaarskaarten op giro 2238142 t.n.v. SVAG. Post
bus 137. Zwolle onder vermelding van het aantal 
kaarten. Stort voor 10 krt. f 2,50: voor 25 krt. 
f 5,00; voor 50 krt. f 8,75; voor 100 krt. f 1 5,00

r~WÊÊÊC^ \ i PSP OP R A D IO

Donderdag 17 december 

Hilversum 2 

18,20 to t 18.30 uur

Politieagent te Epe. Aad van Berkel, geschorst hoofdagent 
te Epe, werd abonnee op De Waarheid uit protest. 'De gra
tis bezorgde Telegraaf stond me niet aan. Ik nam dus elke 
dag De Waarheid mee. Snel verdwenen en stiekem gelezen 
door de collega's.' Hij werd getroffen door de gedurfde en 
heldere verslaggeving over de Vondelstraat. 'Het is een ak- 
tiekrant zonder sensatie'. En 'de objektieve verslaggeving

ontwikkelingen in Polen of de kernenergiediskussie 
eerwacht'. 'M ét Trouw de ideale combinatie!'

->N-

i

TOT 1 FEBRUARI  VOOR 'N TIENTJE
Ik wil een abonnement op DE WAARHEID 
en betaal tot 1 februari 1982 tien gulden.

naam

adres

postcode/woonplaats

O  Stuur mij een acceptgirokaart 
vanaf 1 februari betaal ik 

O  per giro 
O  per kwitantie 
O  maandelijks 15,15 
O  per kwartaal 45,50

Deze bon opsturen naar Dagblad De Waarheid, Antwoordnummer 
2518, 1000 PA Amsterdam. Een postzegel plakken is niet nodig.
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Pol it iebewapen i ng
Op vrijdag 4 december werd een jonge hoofd
agent van de Amsterdamse politic veroordeeld 
tot een jaar gevangenisstraf wegens doodslag.
Hij had op 12 augustus een dodelijk schot gelost 
op de in psychische moeilijkheden verkerende 
Meta Hofman. Zaterdag 5 december reageerden 
een aantal politiemensen in Amsterdam hierop 
door ongewapend te surveilleren. Een prima 
ontwikkeling, ware het niet dat de motivatie wat 
vreemd was. “De individuele politieagent gaat 
een angstige toekomst tegemoet omdat er geen 
begrip meer zou bestaan bij de overheid voor 
beoordelingsfouten. Een terechte angst bij 
politiemensen om voortdurend de klappen 
van onjuist beleid te moeten opvangen."

DE POLITIEORGANISATIE

Steeds vaker is te horen, ook vanuit de politie
organisatie zelf, dat de organisatie te weinig 
aandacht heeft voor opleiding en begeleiding. 
Weinig politiemensen weten dan ook raad met 
de krisisituaties waarbij ze dagelijks ter assis
tentie geroepen worden. Daar wil ik geen 
onduidelijkheid over laten bestaan: de opleiding 
van politiemensen richt zich nog teveel naar 
repressief optreden. Hulpverlening blijft bijzaak. 
Een politieagent(e) die daar wel iets aan wil 
doen. zal het zelf moeten uitzoeken en wordt 
dan door de meeste kollega’s voor gek versleten. 
Het omgaan met wapens neemt hier een duide
lijke plaats in. Er wordt niet voldoende uitgelegd 
wanneer je niet moet schieten of hoe je een 
bepaald effekt op een andere manier kunt 
bereiken. Je leert schieten terwijl de gewelds- 
instruktie voor de mees ten een onbegrijpelijke 
papieren kwestie blijft. Ook dat leren schieten 
past echter steeds meer binnen het gewelds- 
denken van de politie. Steeds meer korpsen 
gaan ertoe over om snel te leren schieten op 
mensen. Waar je ze raakt is dan minder belang
rijk. De zogenaamde 'helmondschijf geeft zelfs 
aan dat geschoten moet worden op de hartstreek 
en het hoofd van de afgebeelde personen. 
Protesten hiertegen, o.a. van I-'rcd van der Spek, 
hebben geresulteerd in een officiële wijziging 
van het schietexamen voor het politiediploma. 
In een veronderstelde noodweersituatie moet 
geschoten worden op een figuur waarbij de 
gebruikelijke streep ter hoogte van het middel 
<daarbij moest op de benen geschoten worden) is 
weggelaten. In een noodweersituatie maakt het 
dus niet meer uit waar je een persoon raakt. 
Naar aanleiding van deze nieuwe examenregeling 
is door Andrée van Es in de Tweede Kamer 
ten stelligste geprotesteerd. Voor velen is niet 
duidelijk wat een noodweersituatie is. Een 
vrouw met een aardappelschilmesje misschien?

DE INDIVIDUELE POLITIEVROUW/MAN

Toch is het te simpel om de door de politie

mensen gemaakte beoordelingsfouten geheel 
toe te schrijven aan een tekort 'schietende’ 
opleiding en begeleiding. Waarom verklaart 
die 25-jarige hoofdagent pas voor de rechtbank 
dat hij 1 1/2 jaar lang geen schietoefeningen 
meer heeft gedaan. De politieorganisatie heeft 
ook hier weer een steek laten vallen, maar 
hadden die hoofdagent en waarschijnlijk vele 
kollega’s met hem niet ontwapend moeten 
surveilleren om dié reden? Er zijn waarschijnlijk 
genoeg redenen om aan te geven waarom hij 
dat niet gedaan heeft: Hij wil de vuile was niet 
buiten hangen, hij wil een goede beoordeling 
i.v.m. eventuele bevordering, hij wil zich groot 
houden t.o.v. zijn kollega's en hij heeft waar
schijnlijk de onderdanige instelling die de ge
sloten hiërarchische organisatie van hem ver
wacht. Toch zien we dat op het moment dat het 
water de politiemensen aan de lippen staat, 
ze wèl protesteren of de straat op gaan. Het kan 
dus, maar gebeurt op de verkeerde momenten. 
Bijvoorbeeld als je je niet voldoende gesteund 
voelt door de overheid of je f 500,- salaris per 
maand meer wilt hebben. Mijn ervaring is dat 
politiemensen die zich druk maken over schiet- 
melhoden, de instelling van kollega’s, praktijken 
van arrestatieteams en massaal ME-optreden, 
bij kollega's geen enkel gehoor vinden, worden 
genegeerd en uitgestoten.
Politiemensen die zich druk maken over hun 
maandsalaris, het aantal uren dat ze op hun 
burostoel kunnen blijven zitten, krakers die 
een straatfeest mogen houden zonder vergunning 
en rechters die voor hen niet gunstige uitspraken 
doen over gemaakte fouten krijgen alle kollega's 
op de been om te roepen dat de organisatie 
niet deugt en de oveheid hen in de steek laat. 
Hopelijk heeft de eerstgenoemde groep politie
mensen, inmiddels ontslagen of op non-aktief 
gesteld, voldoende indruk achtergelaten in onze 
samenleving, zodat de massalere protesten 
van de andere groep wat gerelativeerd kunnen 
worden.

DE UITSPRAAK

Het blijft een slechte zaak, dat individueel 
falen van politiemensen, waarbij de oorzaak 
ook ligt in gebrekkig funktioneren van de 
politieorganisatie, een gerechtelijke uitspraak tot 
gevolg heeft die alleen de individuele politieman 
betreft. Een veroordeling wegens doodslag 
is niet mis maar als de politieorganisatie daar 
medeschuldig aan is, verwacht ik een uitspraak 
in die richting. Misschien komt door deze 
uitspraak bij meer politiemensen het besef 
dat ze binnen en buiten de organisatie een eigen 
geluid moeten laten horen en daarbij ook 
kritisch moeten staan tegenover het funktio
neren van henzelf.

PAUL SPEET
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D e v r e d e s b e w e g in g  
o n d e r  d e  k erstb o o m
De straten en pleinen zijn weer leeg. De miljoenen hebben voorlopig hun 
warme huizen weer opgezocht en bekijken misschien onder de boom hun 
plaatjesboeken. Waarschijnlijk met het voldane gevoel dat 1981 het jaar 
was met de grootste massa’s die ooit op de been zijn gekomen voor vrede 
en ontwapening.
Maar er zullen ongetwijfeld ook al wel vragen zijn opgekomen. Wat heeft 
het allemaal uitgehaald? Moeten we eindeloos op de weg van brede demon
straties en petities? Of moeten we nu precieser met elkaar afspreken wat 
we eigenlijk willen?
Haal je dan een richtingenstrijd in huis, of ben je juist bezig met het scheppen 
van een noodzakelijk politiek perspektief voor de huidige massabeweging? 
Zondag 6 december j.1. waren in Brussel vertegenwoordigers van vredes
bewegingen uit alle NAVO-Ianden bijeen om over deze vragen met elkaar te 
spreken: zelfs Griekenland en Ijsland waren van de partij.
De diskussie in Brussel was niet alleen noodzake
lijk, omdat op die dag de najaarsakties van 1981 
officieel werden afgerond, maar ook omdat er 
getoond moest worden dat de vredesbewegingen 
zich niet in slaap wensen te laten sussen door 
de onderhandelingen in Genève.
In een artikel in een Engelse krant had END- 
voorman Edward Thompson er op gewezen 
dat de verandering in 'toon' van de super
machten tegenover elkaar, aan de vooravond 
van hun onderhandelingen, een tweeledig 
karakter draagt, het is propaganda tegenover de 
Europeanen, maar ze zijn tegelijkertijd tot dat 
propagandaoffensief gedwongen.
Hij waarschuwde de vredesbeweging er echter 
voor om samen met de supermachten te gaan 
streven naar nieuwe bewapeningsevenwichten op 
lager niveau. De besprekingen in Genève zullen 
namelijk toch op hogere niveau's uitkomen. 
Eenzijdige afwijzing van de kernbewapening 
kan de vredesbeweging als buitenstaande ‘derde 
onderhandelaar’ niet inleveren, aldus Thompson. 
In Brussel onderstreepte hij dit.
De sekretaris van het IKV, Mient-Jan Faber, 
kwam in Brussel met een betoog, waarin hij zich 
niet keerde tegen het principe van internationaal 
overleg als zodanig, maar wel tegen de onder
handelingen in Genève. Hij vergeleek het NAVO- 
overleg in december met een onbelangrijke 
etappe. Tegenover het thuisfront staat het 
natuurlijk heel fraai om zo’n etappe ‘op je naam’ 
te hebben gebracht. Dat was ook wat Van 
Mierlo in Glenneagles dacht gedaan te hebben. 
‘Maar het is beslissend’, aldus Faber, ‘dat geen 
van de knechten aanwezig zal zijn op de wereld
kampioenschappen in Genève. Zij, en zeker wij, 
het publiek, de potentiële slachtoffers, mogen 
zelfs niet op de tribune zitten'. Hij keerde zich 
krachtig tegen de ‘exclusiviteit’ van de Geneefse 
onderhandelingen: ‘over ons, zonder ons en 
misschien tegen ons’.
De afwezigheid van de Europese landen bij het 
kernwapenoverleg in Genève werd een centraal 
thema op de konferentie.
Er werd gekonstateerd dat door deze afwezig
heid de vredesbewegingen in feite een politiek 
adres missen. Wil je je eigen regering effektief 
onder politieke druk brengen, dan moetje haar 
ook om een boodschap kunnen sturen. Het 
sturen van boodschappen naar Genève, naar 
twee hegemonistische machten, ‘waaraan we

geen boodschap hebben’, werd door veel deel
nemers als een rechtvaardiging van een dergelijke 
onderhandelingsopzet ervaren.
Faber kwam in zijn kongresrede met een voor
stel, dat PSP-ers niet onbekend in de oren zal 
klinken: het opzetten van een Europese ont- 
wapeningskonferentie. In ‘De visie van de PSP 
op Oorlog en Vrede’ wordt ook voor een derge
lijke konferentie gepleit.
Volgens Faber zou zo’n Europese ontwapenings- 
konferentie geen platform mogen worden 
voor herbevestiging van de status-quo in Europa. 
Hij herinnerde daarbij aan de Griekse plannen 
voor een kern wapen vrije zone op de Balkan, 
de strijd van kerkelijke kringen in de DDR 
voor erkenning van dienstweigering en eenzijdige 
redukties van de SS-20 raketten, het konflikt 
in Polen tussen Staat en Vakbond dat bij een 
progressieve ontwikkeling de detente in Europa 
juist meer reliëf zou kunnen geven en hij sprak 
natuurlijk ook over zijn eigen kampagne tegen 
de kernwapens in Nederland.
Al dit soort zaken zouden in het plan van 
Faber op een Europese ontwapeningskonferentie 
aan de orde moeten komen, om, zo zou je 
kunnen zeggen, het Geneefse overleg vanuit 
een optiek van Europese basisbelangen op een 
konstruktieve manier te doorkruisen. Met andere 
woorden: er moet politiek gemaakt worden 
tegen de kernkoppentellers en rakettenwegers 
in Genève.

Een dergelijk Europees koncept voor de vredes
beweging zal in verschillende landen nog veel 
diskussies vergen. De noodzaak van een gemeen
schappelijk raamwerk, dat ook een politieke 
inhoud moet krijgen, werd evenwel door velen 
ingezien. Internationalisme en onderlinge 
solidariteit zullen in een dergelijk raamwerk 
van grotere betekenis kunnen worden.
De Britse CND sloot er bij monde van 
Thompson onmiddellijk enthousiast op aan. 
Maar het zou niet realistisch zijn om te ont
kennen dat er in de vredesbewegingen in Europa 
meerdere strategen rondlopen, met ongetwijfeld 
uiteenlopende gedachten in het hoofd.
Er waren bijvoorbeeld pacifisten die tot uit
drukking brachten dat een radikalisering van het 
‘atoompacifisme’ naar een totaal pacifisme, 
de belangrijkste taak voor de toekomst was. 
De vraag is nu of deze groepen pacifisten bij hun

diskussies zullen kunnen toekomen aan het 
strategische inzicht dat een ontwapenings- 
beweging die het ‘atoompacifisme’ overstijgt, 
alleen maar kans maakt in een Europa waar ook 
de status-quo niet langer heilig is.
De weerstanden tegen een gezamelijk politiek 
koncept voor de Europese vredesbewegingen 
lijken in kommunistische kringen het grootst. 
Nico Schouten van ‘Stop de Neutronenbom’ 
gaf tijdens de konferentie een schriftelijke 
verklaring uit, waarin hij niet toevallig pleitte 
voor het ‘breken met gelijkhebberij in analieses 
en taktiek en denken dat maar één strategie de 
beste is’.
Strategieën moeten ‘simultaan' ontwikkeld 
worden, aldus Schouten. Tegelijk is het organi
seren van een ‘breed politiek front’ van kommu- 
nisten tot en met konservatieven (!) voor hem de 
enige weg. ‘Een van de grootste gevaren voor de 
vredesbweging op dit moment is het revolutio
naire ongeduld', zei Schouten. ‘Radikale stand
punten en radikale akties’ werden door hem van 
de hand gewezen. ‘Het organiseren van koalitie- 
politiek op hoofdpunten', bood hij aan als een 
beproefd recept. Maar daarmee was nog geen 
bevredigend antwoord gegeven, op de klem
mende vraag, of de vredesbeweging als anti- 
wapenbeweging in enge zin het kan blijven 
volhouden. Je kunt demonstranten immers niet 
in lengte van dagen te hoop laten lopen tegen 
telkens weer andere misdadige uitvindingen.
De vredesbeweging in Europa zal op den duur 
aan bloedarmoede gaan lijden, als ze niet ook in 
staat is een gemeenschappelijk politiek koncept 
voor de toekomst in Europa te ontwikkelen. 
Met zo’n koncept zal ze zich ook beter kunnen 
verweren tegen de gevaren van inkapseling 
en depolitisering, zoals bij de 21 november- 
demonstratie al aan het daglicht traden.
DE PSP
Binnen de PSP bestaan een aantal plannen om 
de internationale vredesbewegingen op hun weg 
te blijven volgen. In deze fase, waarin de poli
tieke diskussie noodzakelijkerwijs, van groter 
belang wordt, wil ook de PSP haar bijdrage 
blijven leveren.
Zo heeft de PSP de organisatie op zich genomen 
van een treffen van een groot aantal o.a. links- 
socialistische bewegingen uit binnen- en buiten
land die zich rond het blad Agenor gegroepeerd 
hebben en die over vredesstrategieën zullen gaan 
praten. De konferentie zal het komende voorjaar 
plaatsvinden.
Ook de Stichting Vorming en Scholing van de 
PSP heeft later in 1982 een studiedag op stapel 
staan over ontwapeningsstrategieën.
Binnenkort zal het Wetenschappelijk Buro van 
de PSP worden uitgebreid met een derde mede- 
werk(st)er die speciaal zal worden belast met 
onderzoek naar strategische opvattingen van 
vredesbewegingen en binnen dit kader naar 
alternatieven voor de NAVO en het huidige 
defensiebeleid.
Wie denkt dat ondertussen de aktie stilstaat, 
heeft het mis. Die moet zijn plaatjesboek snel 
dichtslaan en Tweede Kerstdag eens in Steen wijk 
komen kijken!

GIED TEN BERGE



4___________________ de NAPO en Spanje

E en z ijd ig e  s ta p
in d e  v e r k e e r d e  richNng
Zeer snel is het besluit gevallen. Spanje mag in de NAVO. De regering heeft 
niet gewacht op een brede maatschappelijke diskussie over de wenselijkheid 
van deze uitbreiding van de NAVO. De enigszins gedemokratiseerde 
buitenlandse en defensie-politiek is weer veilig terug in de handen van de 
politieke beleidsmakers.
Spanjes lidmaatschap van de NAVO moet echter over een goed halfjaar door 
de Kamer nog wettelijk goedgekeurd worden. De zaak is nog niet helemaal 
verloren. Het partijbestuur van de PSP heeft onmiddellijk gereageerd met de 
oprichting van het komitee ‘Spanje niet in de N A V O \ Andere politieke 
partijen, vredesbewegingen en groepen, die zich inzetten voor ontspanning, 
zijn uitgenodigd aan dit komitee deel te nemen. De eerste rekaties van de 
PvdA en PPR zijn positief.
De toetreding van Spanje tot de NAVO draagt 
zeker bij tot een versterking van de militaire 
blokvorming in Europa. De uitnodiging aan 
Spanje lid te worden is dan ook een eenzijdige 
stap in de verkeerde richting. Nu wordt door de 
regering wel geredeneerd van: in feite verandert 
er niets, want Spanje heeft al een defensie- 
pact met de V.S. en is dus feitelijk al lid van 
het westerse bondgenootschap. Maar dat argu
ment is niet juist. Het Spaanse leger wordt nu 
volledig geïntegreerd met dat van de andere 
NAVO-landen. De kommandostrukturen worden 
op elkaar afgestemd. Gezamenlijke militaire 
oefeningen zullen er gehouden worden.
Daarnaast klopt het argument van ‘er verandert 
niets’ niet met het argument, dat het Spaanse 
militarisme door toetreding van Spanje gedemo- 
kratiseerd zal worden. Men zegt eigenlijk daar
mee, dat de V.S. geen enkele bijdrage heeft 
geleverd aan de demokratisering van het Spaanse 
leger - wat waar is - en dat de NAVO als een 
militaire club onder leiding van de V.S. daartoe 
wèl een bijdrage levert - wat niet waar is.
De NAVO staat helemaal niet pal voor mensen
rechten en demokratie. Die zaken hebben niets 
met elkaar te maken. Eerder heeft de NAVO 
te maken met het ondersteunen van diktatuur 
en verkrachting van de mensenrechten. De 
NAVO steunde 25 jaar lang het Portugese 
fascisme en kolonialisme. Vanaf 1967 werd 
acht jaar lang de Griekse militaire diktatuur 
in het zadel geholpen en gesteund. Sinds vorig 
jaar mogen de Turkse generaals zich verheugen 
in de steun van de NAVO, wat voor signalen 
ook door de NAVO aan die generaals gegeven 
worden om de demokratie weer eens te herstellen. 
Om een andere reden wordt de militaire blok
vorming ook versterkt. Sovjet-Rusland zal zijn 
druk op Yoegoslavië en Finland om meer en 
meer oog te hebben voor de wensen van het 
Warschaupact, vergroten. De ongebonden en 
neutrale landen in Europa zijn voor een vol
dongen feit gesteld. Die landen verliezen door 
Spanjes lidmaatschap van de NAVO een land, 
dat in een vergelijkbare positie verkeert als zij.
De tweede toetsingskonferentie, die zich in 
Madrid voortsleept, wordt juist in Madrid ge
houden, omdat Spanje neutraal was. De akkoor
den van Helsinki (1975) stonden juist in het 
teken van ontspanning en minder oorlogs
dreiging in Europa. Door Spanjes NAVO-lid- 
maatschap zal aan de voortgang van dit proces 
een ernstige belemmering opgeworpen worden. 
Spanje is technisch en industrieel in staat kern

wapens te produceren. Spanje heeft het Non- 
Proliferatie-verdrag niet ondertekend. Sinds de 
laatste jaren zijn in Spanje geen Amerikaanse 
kernwapens meer opgeslagen - althans officieel. 
De kans bestaat, dat dat wèl weer gaat gebeuren. 
De NAVO krijgt er dus een bondgenoot bij, 
die helemaal niet negatief staat tegenover het 
bezit van kernwapens. Een verdere opschroeving 
van de kernwapenspiraal G bijgevolg mogelijk. 
De Nederlandse vredesbeweging heeft daarmee 
een flinke douw gekregen.
Minister van Buitenlandse Zaken, Max van der 
Stoel, heeft in het parlement gezegd, dat Neder
land zich zou aansluiten bij de reeds bestaande 
concensus van de overige 14 NAVO-landen. 
Nederland is blijkbaar al zo lastig, dat we nu
weer eens braaf willen zijn. Van der Stoel heeft 
daarmee opzettelijk de kritische houding van 
Griekenland gebagatelliseerd. Griekenland zoekt 
onder leiding van Andreas Papandreou naar 
openingen voor een andere politiek tegenover 
het systeem van militaire blokken in Europa. 
Griekenland heeft bijvoorbeeld een voorstel 
gedaan om de Balkan kernwapenvrij te maken.
Ook zoekt Griekenland naar een mogelijkheid

Maandagavond 30 november overleed, op 52 
jarige leeftijd, Steven Loopstra ten gevolge van 
een ongeval. We hadden die avond, als bestuur 
nog met Steven Loopstra vergaderd.

Steven was voor veel leden van de afdeling Epe- 
Heerde dat kleine mannetje op de motor. Voor 
dat hij lid werd van de afdeling Epe woonde 
Steven in Heinro, waar hij een tijdje raadslid 
voor de PSP was. Hij was lid van de partij sinds 
1963 en dus een oud-gediende, met veel ervaring 
in de PSP.
Het laatste jaar hebben wij Steven leren kennen 
als een aktieve afdelingspropagandist, nooit te 
beroerd om iets te doen. Achter de schijnbaar 
eigenwijze buitenkant ging een zeer gevoelig 
persoon schuil. We hebben hem leren kennen als

om uit de NAVO te stappen. In plaats van dit 
streven en dit voorstel te steunen, wordt 
Griekenland onder zware politieke druk gezet 
om ‘ja’ tegen Spanje te zeggen. Op die manier 
kan de Nederlandse regering uit zelf geschapen 
onmacht zeer makkelijk steeds zeggen: de 
andere landen willen niet, wat wij willen; dus 
doen we wat zij willen.
Spanje, als neutraal land, zou een goede buiten
landse politiek kunnen voeren, zoals progressieve 
krachten in Spanje dat ook willen. Spanje zou 
kunnen bemiddelen in het Midden-Oosten en 
in Noord-Afrika om oorlogsdreiging daar weg 
te nemen en de zaak van de Palestijnen te be
hartigen. Ook zou Spanje zicli kunnen inzetten 
voor een atoomvrije zone in liet gebied van de 
Middellandse Zee. Deze mogelijkheden worden 
door Spanjes toetreding tot de NAVO overboord 
gezet.
In een spoeddebatje, begin december, diende 
Fred van der Spek een motie over Spanje en de 
NAVO in. In de motie werd er bij de regering 
op aan gedrongen Spanje niet uit te nodigen 
lid van de NAVO te worden. Die motie kreeg 
alleen de steun van de PSP, de CPN en de PPR. 
Henk Waltmans van de PPR diende een motie 
van treurnis over de reeds genomen beslissing 
van de regering in. Die motie werd ook ver
worpen, hoewel, naast de PSP, de CPN en de 
PPR, ook de PvdA die motie steunde.
De tijd van treurnis is voorbij. Op defensiegebied 
heeft de PvdA een tweede slag in het kabinet 
verloren. Het N AVO-dubbelbesluit is door haar 
aanvaard. Spanjes lidmaatschap van de NAVO is 
door haar met een krokodilletraan aanvaard. 
Laten we hopen en er aan werken, dat het 
komitee ‘Spanje niet in de NAVO’ het komende 
halfjaar de deur voor Spanje alsnog dicht weet te 
gooien.

CHRIS HUINDER

een uiterst principieel mens. Als enthousiast 
trimmer schrok hij er niet voor terug elke week 
de nodige kilometers te rennen en te fietsen. 
Steven was de plakker bij uitstek van de 
afdeling. Rond verkiezingen en akties stond hij 
immer klaar met zijn emmertje plak. Het beeld 
van Steven, zoals hij vanuit de marktkraam het 
leeswaar van de PSP en het Platform tegen 
nieuwe kernwapens uitventte, zullen wij nooit 
vergeten.
We hebben Steven gewaardeerd als partijgenoot 
maar vooral als vriend en kameraad en dat 
laatste was wat hij zelf ook graag wilde. Met hem 
is een onvermoeibaar medestrijder voor 
Pacifisme en Socialisme van ons heengegaan.

BESTUUR PSP EPE-HEERDE

4

IN MEMORIAM STEVEN LOOPSTRA



Almelo. De poorten van de UCN/URENCO-fabriek, tussen kersten nieuwjaar. 
Een week lang zet een klein groepje mensen iets op touw. Weer een nieuwe 
aktie? ‘Nee’, initiatiefneemster Clementien Koenegras, 'eerder een bezinning 
op nieuw te voeren akties. We willen nu eens duidelijk maken waar we vóór 
zijn. Waar we voor staan. Aan onszelf, aan werknemers, aan politie, aan de 
plaatselijke bevolking. In de doorsnee-aktie gaat dat aspekt gewoonlijk de 
mist in.’
Een Brede Maatschappelijke Diskussie op eigen manier en met eigen wapenen: 
Almelo op de drempel van een nieuw jaar.

De platgespoten blokkade van de Dodewaardse 
kerncentrale heeft bij velen het gevoel gewekt 
dat het zo niet langer kan. Dat er andere vormen 
van aktie te vinden moeten zijn waar de zinloze 
eskalatie van geweld van beide kanten te ver
mijden valt. Clementien heeft er uitgesproken 
ideeën over: ‘Dodewaard heeft bij mij de laatste 
twijfels weggenomen over mijn geweldloosheid. 
Met geweld bereiken we niets, het staat juist 
voor alles waar we tegen vechten. Als wij geweld 
gebruiken doen we precies datgene waarvan 
we de ander betichten. Ik ga er niet van uit 
dat ik eerst alle strukturen en de hele wereld 
moet veranderen, nee, al die strukturen zitten 
ook in mij, ik ben er in opgegroeid en moet er 
zelf ook los van komen. En met geweld, met 
negatieve agressie, lukt dat niet.
Tijdens die week in Almelo hopen we wegen 
te vinden naar een nieuwe aktievorm. Willen we 
ook proberen met elkaar vorm te geven aan de 
andere manier van leven die we voorstaan. 
Laten zien hóe anders we met elkaar om pro
beren te gaan: kontakt hebben op een intense 
manier waaraan je in het gewone leven vaak nipl 
toekomt behalve met mensen die je heel na 
staan. Ik geloof niet dat dat aan een bepaalde 
relatievorm gebonden hoeft te zijn. We willen 
in onszelf, met elkaar zoeken naar ervaringen 
die ons samen leven positief kunnen veranderen 
- misschien voelen zich dan meer en andere 
mensen aangesproken door de akties van de anti- 
kernenergiebcweging. Maar dat betekent niet dat 
we het aktie voeren loslaten, integendeel. Alleen: 
aktievoeren vanuit het eigen gelijk is voor mij 
een te smalle basis om problemen op te lossen. 
Om een bredere basis van verbondenheid met 
je tegenstander te krijgen - ondanks de verschil
len - daarvoor moet je ook zelf veranderen.
Uit die tegenstelling klimmen. Dat moetje ook 
durven leren. In basisgroepen kan dat misschien/

Het is geen toeval dat Almelo is uitgekozen.
Al langer lopen er kontakten van UCN-direktie 
en -ondernemingsraad met twee Amsterdamse 
basisgroepen. Anders dan in Dodewaard is de 
bereidheid tot praten er dus. En eerder dit jaar, 
bij de juni-blokkade, heeft de Almelose politie 
zich heel kreatief getoond in het vinden van 
een zo geweldloos mogelijke afwikkeling. Wat 
dat betreft is het overigens tekenend dat de hulp 
die zij de rijkspolitie te Dodewaard aanbood om 
de aktie op een soortgelijke manier te laten 
verlopen, botweg geweigerd werd - met het 
bekende resultaat.
‘Na Dodewaard dit jaar', gaat Clementien 
verder, ‘hoop ik dat de menselijke basis terug
gevonden wordt. Het gaat er niet zozeer om

of we die werknemers kunnen ompraten, het 
gaat erom echt naar elkaar te leren luisteren. 
Aktievoeren gebeurt meestal vanuit de tegen
stelling “ik heb gelijk - zij hebben ongelijk", 
punt uit. Dat kan ik niet verdragen. Het gaat niet 
om een gevecht met de Mobiele Eenheid of een 
tegenstelling tussen aktievoerders en werknemers. 
Het gaat om ons allemaal in zoverre wij, met ons

allen, het huidige systeem in stand houden.
Dan is het hypokriet je tegen die paar werk
nemers - en uitsluitend tegen hèn - af te zetten. 
De scheiding valt niet zo absoluut tussen goed 
en slecht te maken, in atoomslaaf en demon
strant. Er zijn best mensen die daar in die 
fabriek werken die óók bezorgd zijn over de 
politieke situatie, over de energietoestand.
Je moet ervan af allebei maar je eigen gelijk 
te hebben en niets meer - dat leidt nergens toe. 
Als werknemers zich in bussen hijsen om door 
de poort geraced te worden, als ME's hun ge- 
vechtspak aantrekken en aktievoerders hun 
helmen opzetten dan ben je onherkenbaar.
Dan ben je anoniem en wordt je eikaars vijanden. 
Ik ervaar me in de eerste plaats verbonden met 
mensen en vanuit die verbondenheid proberen 
een probleem op te lossen. Misschien verwacht 
ik heel veel van menselijke kontakten, maar 
ik hoop dat het kan

Iedereen die tussen kerst en nieuwjaar vanuit 
een gemeenschappelijke basis van gedachten 
wil komen wisselen over verschillen is welkom. 
Tegenstanders van kernenergie en voorstanders. 
Plaatselijke bevolking en werknemers van UCN. 
Politie en autoriteiten. De kerstgroep hoopt 
met deze duik in het onbekende de diskussie 
binnen de anti-kernenergiebeweging over ‘hoe 
nu?’ te stimuleren en te inspireren. Door een 
week lang hun nek uit te steken in een omgeving 
die niet als ‘onder gelijkgezinden' getypeerd 
kan worden. Door aan te tonen dat het niet 
alleen kernenergie is waar het om gaat maar 
dat kernenergie slechts de kapstok is voor de 
struktuur van bezit en uitbuiting waarop de 
westerse kuituur gebaseerd is en dat daarom 
als die centrale en als die verrijkingsfabriek 
dicht zijn, het probleem bij lange na niet 
opgelost is.
‘Geluk', aldus Clementien, ‘hangt voor mij veel 
meer af van menselijk kontakt dan van vervulling 
van allerlei materiële behoeftes. Al die energie 
die we verbruiken hebben we nodig omdat een 
boel dingen als veiligheid, warmte, vertrouwen 
niet beveiligd worden. De vraag of we wel of 
niet kernenergie willen hangt samen met de 
vraag hoe wij persoonlijk en met elkaar ons 
leven willen inrichten. Als je dat vooral materieel 
wil bevredigen heeft dat konsekwenties: 
duizenden jaren na ons nog radioaktief afval, 
bodem- en luchtvervuiling, noem maar op.
In die Brede Maatschappelijke Diskussie wordt 
er tot nog toe weinig over gepraat hoeveel we 
van welke energiebronnen willen hebben. 
Maar daarbij wordt uitgegaan van de huidige 
maatschappij en het huidige konsumptiepatroon 
- terwijl voor ons dat laatste juist ter diskussie 
staat.'

MARCEL BULLINGA

Financiële steun voor deze kerstaktie is 'broodnodig 
(er zit geen subsidie in door de voorzitter van de BMD). 
Geld kan gestort worden op postgiro 3764603 van 
Frans Debets, Kerkstraat 172 te Amsterdam onder 
vermelding van ‘Kerstaktie’. Inlichtingen over de aktie 
en mogelijkheden tot ondersteuning; (020) 274246 
(Frans of Marga) / 127052 (Marcel).



6 Partij raad

B e m e n se n  k a m e r a d e n , b e m e n s e n
“In de tijd tussen de kongressen is de partijraad de hoogste instantie in de 
partij” . Zo luidt artikel 59 van het huishoudelijk reglement van de PSP. Wat 
steekt er achter zo’n zinnetje? Behalve nog zeven andere reglements-artike- 
len (genummerd 60 t/m 66) betekent het dat bijna iedere maand zich een 
aantal PSP-ers in de verste uithoeken van het land voor dag en dauw gereed
maakt om naar Utrecht te reizen, de plaats waar de vergaderingen van de par
tijraad gehouden plegen te worden. De leden van de partijraad worden geko
zen door de gewesten in de PSP; zodoende komen Groningers, Limburgers en 
Zeeuwen elkaar maandeüjks tegen, met het pakje brood in de tas tussen de 
vele stencils op kringlooppapier, soms nog wat slaperig uit de ogen kijkend. 
Om half elf moet er begonnen worden, als tenminste de helft van de leden 
dan aanwezig is.
Utrecht, 10.30 uur. Een zaaltje, behorend bij het 
Stiltecentrum in Hoog-Catharijne. De trap 
omhoog tegenover de AMRO-vestiging, 
vermeldde de uitnodiging. Via Kapitaal en Kerk 
naar de partijraad van de PSP. Binnen staat een 
grote koffiekan, waaruit je voor één gulden zelf 
een kopje mag tappen. De biskwietjes liggen 
ernaast. Tafels in een kring, aan één zijde zitten 
de leden van het bestuur van de partijraad. De 
sekretaris, Wiebe van der Wal uit het gewest 
Zuidholland-Noord, heeft een grote band- 
rekorder voor zich op tafel staan en een 
imposante koptelefoon op zijn hoofd.
De voorzitter, Marko Mazeland, beent 
ongeduldig heen en weer naar het halletje. De 
helft van het aantal leden (het quorum) is er nog 
niet. De laatkomers krijgen later in de notulen 
een sterretje bij hun naam.

10.42 uur: De helft is binnen, Marko opent de 
vergadering. Wiebe van der Wal leest voor, welke 
post hij heeft ontvangen en welke brieven hij 
zelf heeft verzonden. Notulen worden vast
gesteld, evenals de definitieve agenda voor deze 
dag. Dan komt het eerste echte punt aan de 
orde: de stand van zaken bij de kabinets
formatie. Kamerlid Fred van der Spek deelt het 
advies van de PSP-fraktie aan de koningin uit en 
geeft er nog een verhaal bij. Zelf had hij gedacht, 
dat Van Agt nu wel uit de politiek zou stappen. 
Dat is niet uitgekomen, maar een meerderheid 
van de CDA-fraktie wilde eigenlijk het regeer
akkoord van de formateurs Kremers en Van 
Thijn goedkeuren. Twaalf CDA-ers zouden Van 
Agt daarom willen laten vallen. Fred heeft nu 
aan Beatrix voorgesteld om Mansholt en Hans 
de Boer tot informateurs te benoemen om zo 
het CDA verder in de put te werken en uit elkaar 
te drijven. Misschien komen we op die manier 
toch nog van Van Agt af. De partijraad heeft 
geen kommentaar.
Volgende agendapunt: de kontakten tussen 
partijraad en Tweede Kamerfraktie. Er is een 
kommissie aan het werk geweest, genaamd de 
kommissie Wiebe/Carl, bestaande uit Wiebe van 
der Wal. Zijn konklusies worden namens de 
fraktie nog door Fred aangevuld. De fraktie 
heeft een royale bui gehad: Fred zegt nog veel 
meer toe dan waarom de partijraad had 
gevraagd. Voortaan zal op iedere partijraads
vergadering tenminste één van de drie kamer
leden aanwezig zijn. In de fraktieverslagen zullen 
ook de ,,buiten-parlementaire” werkzaamheden 
van de kamerleden vermeld worden. Partijraads-

leden worden uitgenodigd kreatief met de 
fraktie mee te denken en mee te werken.
De partijraad reageert gelaten (of tevreden?). De 
kommissie Wiebe/Carl wordt ophegeven, omdat 
niemand er in wil zitten, ook Wiebe zelf niet 
meer. Het nieuwe kamerlid Andrée van Es mag 
vervolgens tot aan het kongres in oktober lid

van het partijbestuur blijven. Officieel is 
een kombinatie kamerlid - partijbestuurslid niet 
toegestaan, maar die paar maanden worden 
Andrée en het partijbestuur gaarne gegund.

Vervolgens werkt de partijraad zich door de 
resultaten van een in 1980 gehouden weekend 
heen. Een heuse stemming wordt gehouden over 
de vraag of de partijraadsleden voortaan de 
stukken van partijbestuur en themagroepen toe
gestuurd moeten krijgen. Het voorstel wordt 
aangenomen, waarna het partijbestuur uitroept, 
dat dit onuitvoerbaar is. Vervolgens wordt 
gestemd over de vraag, of het aangenomen voor
stel ook uitgevoerd moet worden. Het hoeft niet 
te worden uitgevoerd, zo blijkt uit de tweede 
stemming. Nadat de partijraad ook nog heeft uit
gesproken wat er met het PSP-ledenbestand in 
de komputer moet gebeuren als er een kolonels- 
regime in Nederland aan de macht komt, is het 
pauze.

Officieel bestaat de partijraad uit 55 leden. Maar 
het gewest Noordholland-Noord is er in zijn hele 
bestaan niet in geslaagd kandidaten voor de 
partijraad te vinden, zodat die 4 plaatsen altijd 
onbezet blijven. Het aantal leden, dat een gewest 
naar de partijraad mag afvaardigen, hangt af van 
de grootte van het gewest. Voor elk gewest één 
lid, en daarbovenop voor elke 200 leden nog 
één. De kleinste gewesten (met 1 partijraadslid) 
zijn IJsselvallei, Veluwerand, Zeeland, Noord/ 
Midden-Limburg, en Zuid-Limburg. Het gewest 
Noordholland-Zuid (waarin o.a. Amsterdam ligt) 
heeft 10 zetels. Leden van de partijraad worden 
geacht kontakt te onderhouden met de geweste
lijke ledenvergaderingen over wat zij in de partij
raad doen. De partijraad heeft een bestuur van 5 
leden: de voorzitter is ‘neutraal’ (vertegen
woordigt geen gewest), de andere vier leden 
worden ‘uit het midden’ van de partijraad 
gekozen.
Elk partijraadslid heeft een plaatsvervanger, om 
de opkomst op de vergaderingen zo hoog 
mogelijk te laten zijn. Toch blijft een bijeen
komst met 40 aanwezige leden een zeldzaam
heid.

Een nabespreking van de kampagne rond de 
Tweede Kamerverkiezingen. In het algemeen 
veel lovende woorden; kritiek op de bereikbaar
heid van het sprekersburo, op de onduidelijkheid 
van het affiche, op de gepubliceerde afname- 
cijfers door de afdelingen. De jongerengroepen 
zijn ontevreden omdat er in hun voorgestelde 
tekst gecensureerd werd; ze hebben toen maar 
eigen verkiezingsmateriaal uitgegeven, zodat er 
twee ‘jongerenfolders’ op de markt waren. De 
homogroepen klagen over het niet nakomen van 
gemaakte afspraken en hadden een eigen folder 
gewild, waarvoor de tekst al was ingeleverd. En 
tenslotte het optreden van lijsttrekker Van der 
Spek. Het partijbestuur konstateerde een 
spanning tussen de genomen besluiten op het 
PSP-kongres in Leeuwarden (eind 1980) en de 
strategie-uitspraken van Fred. Verschillende 
partijraadsleden willen hierover opheldering, en 
Dick van Doom (gewest en Vechtstreek) dient 
een motie in waarin de partijraad haar teleur
stelling zou moeten uitspreken over het 
optreden van de lijsttrekker. Partijbestuurslid 
Frans Janssen vindt het kongresbesluit niet voor 
ruimere uitleg vatbaar dan welke andere tekst 
ook: er staat wat er staat! Fred zelf konstateert 
ook wel een spanning, maar, zegt hij, iedereen 
kon weten wat mijn standpunt is. “Jarenlang 
heb ik mijn eigen visie op regeringssamen
werking uitgedragen, en toch heeft het kongres 
mij in januari '81 tot lijsttrekker gekozen, met 
91%. Ik heb toen een uitleg van het besluit 
gegeven, mijn uitleg, en niemand is daar tegenin 
gegaan, ook het partijbestuur niet. Je hebt altijd 
een aantal mensen, dat op het zittende kamer
lid als lijsttrekker stemt omdat ze dat nu 
eenmaal onvermijdelijk vinden, maar 91% van 
het kongres is een cijfer waaraan ik het recht kan 
ontlenen te denken dat mijn interpretatie 
gedeeld wordt. Als het maar 51 of 60% was 
geweest, had ik voor de partij bedankt. De 
resolutie bleek in de praktijk onwerkbaar, niet 
alleen voor mij maar ook voor andere 
kandidaten.”

Dick van Doorn trekt zijn motie van teleur
stelling in, omdat deze door anderen wordt uit
gelegd als een trap na tegen Fred van der Spek. 
Waarop Fred zelf de motie weer wil indienen, 
maar dat blijkt niet te mogen. Fred is immers 
geen partijraadslid. De Groningse afgevaardigde 
Cora Mulder is bereid het van Fred over te 
nemen, en dient de motie in waar ze zelf tegen 
is. Een bekende vergadertruc: laten verwerpen 
waar je zelf tegen bent om vervolgens te kunnen 
beweren dat het tegendeel is aangenomen. Er 
worden géén stemmen vóór de “motie van 
teleurstelling” uitgebracht; 7 partijraadsleden 
onthouden zich van stemming en geven zo 
onbedoeld de stemming toch nog enige waarde.

Dan is het intussen half vijf ’s middags 
geworden. Nog een flink aantal punten af te 
handelen, maar de partijraad moet van de 
verhuurder het zaaltje uit. Volgende maand 
verder!

Utrecht, 10.30 uur, een maand later. Restaurant 
de Poort van Kleef. Een oude pluche bovenzaal 
met barsten in het plafond en een katheder met



mikrofoon. Tafeltjes in rijen acliter elkaar, de 
partijraadsleden druppelen binnen. Om tien voor 
elf zijn de benodigde 26 mensen aanwezig en 
kan Marko beginnen. Het gewest Noordholland- 
Zuid wil ’s middags meedoen aan de demon
stratie in Arnhem (de laatste dag van de Dode- 
waard-aktieweek). Marko zegt dat er iedere 
zaterdag wel wat is, en dat de partijraad daar bij 
de vergaderplanning geen rekening mee kan 
houden. Het voorstel wordt verworpen, de 
vergadering gaat gewoon door. Partijraads
vergaderingen worden een heel jaar vooruit 
gepland; de vierde zaterdag van elke maand is in 
principe voor de partijraad gereserveerd. Dan 
kunnen ook anderen die bij een vergadering aan
wezig moeten zijn, zoals leden van het partij
bestuur en de kamerfraktie, daarmee rekening 
houden.

Eerst komen de aktuele zaken aan bod. Bij 
enkele leden heerst het misverstand dat de 
fraktie niet bij de blokkade van de kerncentrale 
in Dodewaard aanwezig was. Andrée van Es 
vertelt wat de kamerleden gedaan hebben, ter 
plaatse en in de Kamer. De grote frakties wilden 
geen spoedvergadering met minister Van Thijn. 
Maar ja, als de Volkskrant dat allemaal niet wil 
publiceren . . .  De vragensteller blijkt overigens 
Trouw te lezen.

Dan is er ook nog het verslag van de Eerste 
Kamerfraktie. Niet-herkozen kamerlid Joop 
Vogt heeft zich hiervoor naar Utrecht begeven. 
Er zijn geen opmerkingen vanuit de partijraad. 
Joop wordt bedankt. Applaus, maar geen 
inhoudelijke bijdrage. Geen bloemen of toe
spraken.

Wiebe van der Wal heeft een ontwerp-jaarverslag 
voor de partijraad gemaakt. Op sommige punten 
nogal sceptisch van toon. Het moeizame funktio- 
neren, de onduidelijke plaats ten opzichte van 
partijbestuur en kongres, de snelle doorstroming 
van de partijraadsleden, de matige opkomst. De 
partijraadsleden gaan er weer eens goed voor 
zitten. Het hoogste orgaan, op grond van artikel 
59 van het huishoudelijk reglement, laat niet 
met zich spotten. Groningen ziet in het ontwerp
verslag een neiging tot 'depolitisering1. Utrecht 
vindt dat er tegengas gegeven moet worden tegen 
de tendens tot onderwaardering. En zo wordt in

het verslag het tussenkopje “De partijraad, een 
politiek orgaan?11 gewijzigd in: “De partijraad als 
politiek orgaan".

Twee leden, Janco Dees en Gerard Houterman, 
zijn bereid in het bestuur van de partijraad te 
gaan zitten, zodat op dat punt de reglementen 
ook worden nageleefd en het bestuur weer 5 
leden telt. Aan Janco wordt nog wantrouwend 
gevraagd of hij een beetje oppositie komt spelen 
(Janco komt uit het 'lastige1 gewest Utrecht), 
maar hij blijkt gewoon partijraadsbestuurder te 
willen worden, net als de anderen.

De koffie in de Poort van Kleef kost f 1,85, met 
room in een zilveren kannetje, maar zonder 
koekje. Ook in het bloemetjesbehang blijken 
nu scheuren te zitten. De obers lopen rond in 
zwarte rokken. Voor de volgende keer gaat 
Wiebe weer naar een andere zaal op zoek.

Moet de partijraad nog een oproep doen om deel 
te nemen aan de demonstratie in Arnhem, of is 
dat een taak voor het partijbestuur? En als dat 
laatste het geval is, heeft het partijbestuur dan 
zo’n oproep gedaan? Met 14 tegen 13 stemmen 
wordt besloten het aan het partijbestuur over te 
laten.

’s Middags wordt de stand van zaken bij de 
staten- en raadsverkiezingen besproken. 
Kontakten met de PPR, soms wel en soms niet 
met de CPN, een aantal provincies die in elk 
geval een zelfstandige PSPTijst wil. In Friesland 
blijkt de CPN achter het net te vissen; toen de 
PSP de CPN uitnodigde, wilden ze niet, en nu 
willen ze wel maar is het te laat.

Utrecht, 10.30 uur. Hotel Smits. “Houden we ’t 
meubilair een beetje heel?” wanhoopt de voor
zitter. Een bebaarde Nijmegenaar beroept zich 
op zijn anarchisme en gooit nog een stoel om. 
Wiebe trekt een rode streep op de presentielijst. 
Vervolgens wordt een half uur lang ieder die 
zijn/haar neus laat zien door de voorzitter naar 
de presentielijst gedirigeerd. Om elf uur arriveert 
nummer 26.
Bij de vaststelling van de notulen zijn er klachten 
over de onbegrijpelijkheid. Wiebe geeft ook nog 
wijzigingen door die de niet-aanwezige Fred van 
der Spek aangebracht had willen zien. Het

notuleren moet om de beurt door de gewesten 
gedaan worden: Wiebe heeft er een eerlijke maar 
ingewikkelde formule voor bedacht. Daarnaast 
zijn er enkele enthousiastelingen gevonden die 
zomaar willen komen notuleren. Als tegen
prestatie wordt hun treinkaartje vergoed en 
komen ze op de presentielijst bij ‘genodigden1 te 
staan.

Veel kleine punten deze keer, en de diskussie 
over de PSP en de vakbeweging. Andrée van Es 
beantwoordt de vragen aan de kamerfraktie van 
de regeringsverklaring. De kamerleden bieden 
zich aan voor werkbezoeken aan gewesten en 
regio’s. Dan zijn de kwartaaloverzichten aan de 
beurt: veel grijze vellen vol onleesbare cijfers.

Voorzitter Marko Mazeland tijdens de schorsing: 
“Wij zijn er om de strikken snel te laten 
passeren. We kunnen met partijbestuur sturen, 
maar daar wordt geen beleid gemaakt." Waarom 
zitten er trouwens zo weinig vrouwen te sturen? 
“Omdat die in andere organen van de partij 
aktief zijn. Het werk in de partijraad moet 
leuker gemaakt worden, ook voor de vrouwen.”

Na de schorsing blijkt de notulist zonder bericht 
te zijn verdwenen. Volgens de formule van 
Wiebe heeft Drenthe 7.4 punt en is daarmee aan 
de beurt. Lo van Veen, het oudste 
vindt dat hij al die jaren al genoeg gedaan heeft. 
In mei houdt hij er mee op. Een plaatsvervanger 
heeft Drenthe niet, dus is nu, met 2/10 punt 
verschil, Zeeland aan de beurt. Van Zeeland is 
niemand aanwezig. Morrend neemt de politiek 
sekretaris van de afdeling Groningen plaats 
achter het notulistentafeltje.

Toch gaat het steeds beter met de partijraad, als 
we het bestuur mogen geloven. Misschien gaat 
zelfs Noordholland-Noord zijn vakatures 
vervullen. Het verloop wordt minder. Het partij
bestuur wil meer inhoudelijke stukken laten 
bespreken. De kamerfraktie is elke vergadering 
aanwezig. Het kon takt tussen partijraadsleden en 
hun gewesten wordt intensiever. Voor artikel 59 
van het huishoudelijk reglement ligt kortom nog 
een bloeiende periode in het verschiet!

MARCEL VAN DE KOPPEL
PETER ZWART

(advertentie)

SOLIDARIDAD W
VOOR VOEDSEL

Elke dag opnieuw 
niet weten 
hoe je maag gevuld 
zal worden.

Solidaridad steunt groepen 
kleine boeren en krottenbewoners 
in heel Latijns Amerika 
die vechten voor voedsel.
Met hun vakbonden, koöperaties 
en basisgroepen vechten zij voor 
een rechtvaardige verdeling van 
voedsel en grond. Die organisaties 
verdienen onze steun.
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Den Haag Gironummer: 1804444

SOLIDARIDAD $
VAN JE HOREN!

Voedsel is er genoeg.
Het wordt alleen niet goed verdeeld. 
Er is grond genoeg om voedsel op te 
verbouwen. Maar grond wordt vaak 
gebruikt voor winst-gewassen.
Vooral de armen trekken zo aan het 
kortste eind.

Voer daar aktie tegen.
Schrijf brieven aan Braziliaanse boeren 
ter ondersteuning van hun strijd. 
Ondervraag Nederlandse soja- 
importeurs. Vraag parlementsleden 
om een goede warenwet.

VRAAG INFORMATIE!
Gratis kaarten met teksten, adressen 
en informatie verkrijgbaar bij 
Solidaridad. /

Solidaridad, een aktie 
die niet alléén om geld 
vraagt, maar ook om uw mening 
over onze eigen handel en wandel 
Laatje horen!

Laan van Meerdervoort 148 2517 BE Den Haag Tel : 070-655207 Gironummer: 1804444
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FREDERIK KOSTER

Kerstavond 1981 . . .
Een natte sneeuw weefde brokjes w it kant op 
de autoruit.
Het deed hem denken aan het theemeubel van 
vroeger, bij zijn ouders, met het kanten kleedje 
op de dikke glasplaat.
De hele kamer zag hij opeens weer voor zich: 
in het midden onder de grote kroon de tafel 
bedekt met het donkerrode kleed met perzisch 
motief. Een tinnen schaal stond precies in het 
midden. Om de tafel de vier zware eiken stoelen 
met pluche bekleding. Twee dezelfde stoelen, 
maar dan met armleuningen stonden aan 
weerskanten van het notenhouten buffet. 
Daarboven het herfstbos in de goukleurige, 
krullerige lijst. In de erker twee gemakkelijke 
stoelen, van het soort dat je nog wel eens bij 
de vuilnis ziet staan. En aan de andere wand het 
theemeubel naast het radiomeubel.
Hoe was het kerstfeest toen?
De boom stond in de erker voor het raam, 
dat wist hij nog wel. Een kerstdiner was er ook. 
Nou ja, een kerstdiner, dat was misschien wel 
een groot woord voor de rollade met 
doperwtjes. Maar er was feest, behaaglijkheid, 
warm te.........

Bart schudde zijn kop.
Verdomme, ging die daar nog een beetje 
sentimenteel zitten wezen. Met zijn pink drukte 
hij de handel voor de ruitenwissers naar beneden 
en met één veeg werd het sneeuwkleedje opzij 
geschoven. Aan de overkant van de weg zag 
hij het monumentale pand in Anton Pieck-achtig 
profiel het licht van de straatlantaarns 
weerkaatsen. Gedachteloos stak hij een sigaret 
tussen de lippen. De meeste ramen van het pand 
waren donker maar door een paar kwam licht, 
niet gehinderd door gordijnen, naar buiten en 
vormde een oplichtende kubus van langsjagende 
sneeuwvlokken. Over de hele breedte van de 
derde verdieping hing een spandoek tegen de 
gevel. Met enige moeite kon hij nog juist lezen 
wat er op stond:
GEKRAAKT * WEG MET DE ME

Bart haalde diep adem.
Nagedacht had hij eigenlijk niet. Niet vanaf 
het moment dat hij het huis was uitgerend, 
de deur met een harde dreun achter zich dicht 
geslagen. Door een vreemde, hem onbekende 
kracht gedreven was hij de garage binnengegaan, 
had hij de met bezine gevulde jerrycan uit de 
hoek gevist en op de rechtervoorbank gesmeten, 
was hij achter het stuur gaan zitten en gaan 
rijden, eerst de slingerende weg door de 
nieuwbouwwijk, dan door het oude 
dorpscentrum de hoofdweg op en vervolgens 
over de auto snelweg naar de stad.
De autoradio had hij niet aangezet, hoewel dat 
toch haast een automatische handeling was. 
Zonder nadenken, zonder zich maar bewust 
te zijn waar hij reed, had hij de stad doorkruist, 
kris-kras, totdat hij hier, aan de overkant van het 
kraakpand to t stilstand was gekomen.
Nu pas begon het to t zijn gesloten brein door te 
dringen wat hij ging doen, waarhéén hij gedreven 
werd en waarom.

Barts adem stokte . . .
Was d it werkelijk zijn bedoeling? Was dit

waarvoor hij geleefd had? Het moment van 
waarheid in zijn leven?
Hij herinnerde zich eens een boek gelezen te 
hebben over een amerikaanse officier in 
Vietnam. Die moest een boerendorp met van 
die rieten hutten platgooien. Die officier, een 
jonge knul was het nog, die kón dat niet. Eerst 
niet. Dat boek, dat ging erover, dat voor 
iedereen eens het moment van de waarheid 
komt. Het moment, waarop je weet, waarvoor 
je leeft, wat je leven waard is, waar het om 
draait. En toen, omdat die knul te lang aarzelde 
met dat dorp plat gooien, toen had zijn beste 
kameraad, naast hem in die helicopter een kogel 
in zijn kop gekregen. Vanuit een boom bij het 
dorp door een Vietcong scherpschutter in één 
keer dwars door zijn kop geschoten. Toen wist 
die Amerikaanse officier in één keer wat hem te 
doen stond en had hij het hele dorp plat gegooid. 
Hij had een onderscheiding gekregen en die had 
hij naar de ouders van die gesneuvelde kameraad 
gestuurd.

Bart zuchtte, de sigaret nog steeds aangestoken 
tussen de lippen geklemd. Waar was hij nou mee 
bezig, verdomme, Zat hij hier over Vietnam te 
piekeren. Hoewel, enig verband was er toch wel. 
In die tijd was er ook zoveel gedemonstreerd. 
Net als een maand geleden. Verdomme, die 
klotedemonstratie. Driehondervijftigduizend 
idioten bij elkaar. Willen de deur gewoon wijd 
open zetten voor die Russen. En Janet, zijn 
dochter, zou daar aan meedoen! Moest hij dat 
goedvinden? Zo'n kind van 15 jaar, dat niet 
eens wéét waar Moskou ligt? Hij had het haar 
absoluut verboden, maar ze was toch gegaan. 
Toen hij 's ochtends van Ria, zijn vrouw hoorde 
dat Janet toch was gaan demonstreren, was 
hij onmiddellijk naar de stad gereden. Met een 
waas voor de ogen had hij zich door de menigte 
gewrongen en had hij haar gevonden ook!
Tussen driehondervijftigduizend mensen had hij 
zijn dochter gevonden! Het was haast een 
wonder. En hij had de menigte getrotseerd 
en haar meegsleurd, mee naar de auto en naar 
huis. Honderden beledigingen had hij naar 
zijn kop gekregen, er was aan hem getrokken, 
maar hij had zijn dochter mee naar huis 
genomen.

Bart had zijn aansteker uit zijn broekzak 
gepeuterd en bracht zijn hand omhoog om zijn 
sigaret aan te steken.
De beweging stokte toen hij zag dat de deur van 
het kraakpand open ging en een jongen en een 
meisje het pand binnengingen.
Moest je zien hoe ze eruit zagen. De jongen 
bijna kaal geschoren en het meisje met een soort 
ragebol op haar kop. Verdomme, daar zat zijn 
dochter nu tussen!
In de auto, op weg naar huis had Janet niets 
gezegd. Met haar hoofd in haar handen had ze 
naast hem gezeten. En hij had met op elkaar 
geklemde kaken en veel te hard naar huis 
gereden. Ook toen had de autoradio niet 
aangestaan. Maar thuis, met Ria erbij was het 
losgebarsten. Schelden en schreeuwen of de 
wereld verging. En Ria had natuurlijk toch weer 
de kant van haar dochter gekozen. Tenslotte 
had hij een eind aan de scène gemaakt. Met 
geweld, ja. Wit van woede was hij geweest.



En toch had hij zich ingehouden, had hij het 
effect van zijn klappen nog berekend. Janet 
was naar haar kamertje boven gerend en hij was 
in zijn stoel geploft. Het zou wel weer bijdraaien 
had hij toen gedacht. Maar diezelfde avond 
was Janet verdwenen, met een ko ffe rtje  kleren.

Barts hand met de aansteker erin ging opnieuw 
omhoog.
Aangifte bij de po litie  had niet geholpen. De 
agent die zijn verhaal opnam had hem met zijn 
uitgezakte gezicht lich t verw ijtend aangekeken. 
Zorgen dat ze terugkomt? Ja, als meneer eens 
kon vertellen waar ze heen was gegaan, dan zou 
dat misschien wel lukken. Wist meneer dat niet? 
Tja, dan was het wel even lastig zoeken . . .
Maar vanavond, bij de zoveelste scène met 
Ria, die hèm godbetere] verweet dat ze geen 
kerstfeest konden vieren zonder Janet erbij, 
deze avond had Ria zich laten ontvallen dat 
Janet in dat kraakpand zat. Ze had het al die tijd  
geweten, maar voor hem verzwegen, god nog 
toe! Toen was er een schakelaar in zijn kop 
omgedraaid. En hij was de deur uitgelopen 
en in zijn auto gestapt, de jerrycan met benzine 
naast z ich.
Dat kraakpand, dat zou in vlammen opgaan . . . 
Platgebrand . . .
Zo moest het z ijn .

In het pand zat een tiental bewoners in de 
gemeenschappelijke ruim te op de eerste 
verdieping bij elkaar. Er heerste een vro lijke  
stemming. Eén van de krakers had een forse 
kerstboom geregeld die met allerhande 
onorthodoxe versiering werd behangen.
Op dat moment vloog de deur open en een bijna 
geheel kaalgeschoren jongen rende de kamer 
binnen. Hé, er z it iemand vanuit een auto 
het pand te beloeren, riep hij. Het gezelschap 
schrok op.
Politie? vroeg iemand.
'K weet niet, zei de jongen.
Een ander zei: Hiernaast is het donker. Van 
daaruit kunnen we hem bekijken. De hele groep 
ging naar de naastgelegen kamer en posteerde 
zich bukkend en op handen en knieën bij het 
raam.
Eén van hen was Janet. Ze herkende de auto 
van haar vader. Haar keel kneep d icht. Zweet 
kwam in haar handen.
Toen zag ze achter de ru it een lichtje  opflikkeren. 
Vrijwel onm iddellijk  daarna zag ze hoe de auto 
van binnen in een fel geel lich t werd gezet, 
voor één ondeelbaar ogenblik, en in dat éne 
ogenblik, onbegrijpelijk ko rt maar zich voor 
altijd vastprentend in haar geheugen, zag ze het 
silhouet van haar vader, scherp afgetekend 
tegen het felle licht in een verwrongen beweging 
achter de voorru it. Het zelfde moment, maar 
voor haar eindeloos later, barstte de auto open 
en laaide de vuurko lom  worstvorm ig omhoog, 
wel tien meter, leek het, om bovenaan in een 
zwarte breed uitstulpende rookw o lk  te vergaan. 
De stem van de jongen vlak naast Janet leek 
haar van mijlen ver te komen. Jezus, riep h ij, het 
lijk t wel een kernbom !
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Eind januari 1982 bestaat de PSP 25 jaar. Op 26 en 27 januari 1957 vond 
het oprichtingskongres in het Amsterdamse Krasnapolsky plaats. In april 
volgend jaar organiseert de partij een feest ter gelegenheid waarvan er een 
boek over de geschiedenis van de PSP zal verschijnen. Aan d it boek wordt 
at zeer geruime tijd  gewerkt door een groep mensen onder verantwoordelijk
heid van het Wetenschappelijk Buro van de partij. In het kader van de 
voorbereiding van deze publikatie, die ongeveer tweehonderd pagina's dik 
zal worden, werden de afgelopen tijd  een groot aantal mensen geïnterviewd 
en onlangs werden twee rondetafelgesprekken georganiseerd. B EVR IJD IN G  
publiceert aan de vooravond van het 25-jarig bestaan een verslag van deze 
gesprekken.

Het initiatief tot de oprichting van de 
Pacifistisch Socialistische Partij werd 
in mei 1955 genomen door Johan 
Riemens, samen met Piet Schut en D. 
van Bentveld. Zij speelden een grote 
rol in de toenmalige vredesbeweging, 
de Derde Weg. Deze Derde Weg- 
beweging probeerde in de Koude 
Oorlog-periode een uitweg te bieden 
voor hen, die niet wilden kiezen in de 
oorlogshetze tussen de Verenigde 
Staten en de Sowjet-Unie, tussen kapi
talisme en communisme. Riemens, 
Schut en Bentveld vonden dat deze 
Derde Weg te weinig perspektief bood. 
Zij konstateerden een grote behoefte 
aan een politieke partij, die dergelijke 
ideeën tot in het parlement zou 
kunnen brengen.

Na de Tweede Wereldoorlog waren er 
wel een paar pogingen geweest om een 
links-socialistische partij, tussen PvdA 
en CPN, van de grond te tillen (o.a. de 
Socialistische Unie onder leiding van 
Carlos Pronk) maar geen van deze

pogingen was een succes gebleken. 
Terwijl de vredesbeweging de Derde 
Weg probeerde zoveel mogelijk 
mensen voor hun idee te winnen en 
zich daarom over andere zaken niet te 
veel uitspraken zou een nieuwe poli
tieke partij daarentegen wel heel 
duidelijke standpunten moeten gaan 
innemen. De Derde Weg was, naar de 
ideeën van Jef Suys, boven-ideo- 
logisch. De op te richten partij moest, 
zoals Riemens dat noemde, tussen- 
ideologisch worden. Men koos duide
lijk voor het pacifisme en het socia
lisme, al hoewel de naam Pacifistische 
Socialistische Partij het op het 
oprichtingskongres maar net won van 
Radikaal-Socialistische Vredespartij.

Aan de oprichting in '57 gingen twee 
fasen vooraf. Men begon, om zich te 
oriënteren, met het zogenaamde Dak 
lozenberaad. Van daaruit werd 
besloten om de Partij van de Arbeid te 
vragen of men één pacifist op een ver
kiesbare plaats voor de Tweede Kamer

wilde zetten en nog iemand op een on 
verkiesbare plaats waarvoor dan een 
voorkeursstemmenaktie zou kunnen 
worden gevoerd. Toen de PvdA, zoals 
te verwachten was, dit verzoek afwees 
besloot men tot de oprichting van een 
eigen partij. In juni '56 ging de Aktie- 
groep tot oprichting van een partij op 
anti-militaristische en socialistische 
grondslag, kortweg de Aktiegroep, van 
start. Deze Aktiegroep bereidde op 
zeer degelijke wijze de oprichting 
voor. Ir. H. van Steenis was van deze 
groep de voorzitter en één van de 
grote inspiratoren; hij werd ook de 
eerste voorzitter van de PSP.

In 1958 deed de nieuwe partij voor 
het eerst aan verkiezingen mee: de 
provinciale statenverkiezingen in 
Noord Holland. Tot veler verbazing 
haalde hij twee zetels. Het jaar daarop 
haalde de PSP ook twee Kamerzetels, 
die werden bezet door ds. Nico van 
der Veen en Henk Lankhorst.

Men kan drie wortels van de PSP onderschei
den, zowel op organisatorisch als op ideolo
gisch nivo. Op organisatorisch nivo de iinks- 
sociaiisten (veelal ex-PvdA-leden, gedeeltelijk 
ex-Socialistische Unie - SU - ), de christen- 
anti-miiitaristen (Christen Democratische 
Unie - CDU - , een pacifistische christelijke 
partij die in '46 grotendeels opging in de 
PvdA, Kerk en Vrede), de vredesbeweging 
Derde Weg en daarbij ook deANVA  (Algeme
ne Nederlandse Vredes Aktie). Op ideologisch 
nivo kom je dan tegen het Derde Weg-denken 
(anti-blokken, anti-NAVO), het pacifistisch- 
denken (principieel of atoompacifistisch of 
anti militaristisch) en het socialistisch denken 
(waarbij het onderscheid is bedacht van 
ethisch/utopisch, marxistisch en links-socialïs- 
tisch). Daarnaast zouden de wortels van de 
PSP kunnen worden gezocht in het vrij-socia- 
lisme, anarchisme, vegetarisme, geheelonthou
ding, esperantisme en natuurbehoud.

We vroegen naar welke wortels van de partij 
voor de deelnemers aan het gesprek wat be
tre ft hun eigen achtergrond het belangrijkst 
was.

Van der Spek: Ik ben lid geweest van de Soci
alistische Unie, en ook van de Derde Weg. Qua 
denken was ik ook vooral socialistisch geori
ënteerd, niet zozeer op één van de 3 katego- 
rieën die in de vraag genoemd worden, maar 
ik zou zeggen, rationeel een nieuwe kategorie. 
Verder het Derde Weg-denken zéker, het paci
fisme op het moment dat ik lid werd ook wel, 
maar dat was niet zo de grote stimulans om 
mee te doen. Ik was wel fel anti-militaristies.

Je was dus niet zozeer een pacifist?
Van der Spek: Ja, op zich dus wel. Maar het is 
iets dat eigenlijk meer "gegroeid" is bij mij.

Mevrouw van der Veen: Ik kom uit een SDAP

gezin. We deden er niet veel aan. We waren 
rood en de anderen waren oranje. Er werd ei
genlijk nooit precies uitgelegd hoe het zat. 
Van de Partij van de Arbeid ben ik lid geweest 
vanaf na de oorlog to t de politionele akties in 
Indonesië. Het christen-antimilitarisme heeft 
mij nooit iets gezegd. De Derde Weg had mijn 
sympathie wel, maar ik wist er nog niet zo gek 
veel van, omdat ik in die tijd niet zo heel erg 
politiek was georiënteerd.
Voor de oorlog was ik nog lid van de JVA 
(Jongeren Vredes Aktie), ik was dus wel al 
een principieel pacifist, dus nog voordat de 
atoombom er was. Ik heb mijn socialisme in 
die tijd nooit zo precies gedefinieerd, je was 
eigenlijk gewoon socialist omdat je socialisti
sche gedachten aanhing. Maar als ik uit jullie 
punten op de lijst zou moeten kiezen, dan zou 
ik zeggen dat ik ethisch/utopisch was gericht. 
Wat de traditie aangaat, ben ik opgegroeid in 
een vegetarisch en geheelonthoudend gezin.



Riemens'. Wat mij persoonlijk aangaat, dat 
was de Derde Weg.
Die Derde Weg, dat was eigenlijk het kleinste 
gemene veelvoud van alle dingen die hier op 
de lijst staan. Dus als je vraagt: waar hoor je 
bij, dan was ik mede-initiatiefnemer van een 
aantal groeperingen waaruit later de Derde 
Weg is uit voortgekomen. Ik was tevens lid 
van de ANVA, dus principieel pacifist. Ik was 
verder medewerker (en vaak ruziemaker) bin
nen en rondom "De Vlam" (een links blad 
meteen na de oorlog), wanneer het ging om al 
deze links-socialistische groepjes. Ik was ook 
lid van "Kerk en Vrede". Wat betreft de ideo
logische indeling ben ik een principieel paci
fist, ook wel ethisch/utopistisch socialist, 
maar zeker geen marxist. Als links-sociaal-de- 
mokraat ben ik begonnen als lid van de PvdA, 
maar daar ben ik, uit teleurstelling over de ko
loniale kwestie, later dus uit gestapt.

Vogt'. Ik vind het altijd moeilijk mezelf in een 
kastje in te delen. Ik kom uit een SDAP-gezin. 
Ik ben in 1927 geboren en was dus 13 toen de 
tweede wereldoorlog uitbrak.
Het gezin was een typisch partij-gezin, in die 
zin dat we tot 1937 gebroken geweertjes had
den gedragen. In 1937 schafte de SDAP het 
gebroken geweertje af en ze gingen ook met
een weg uit huis. Dat heeft mij als 10-jarig 
jongetje toen al zeer geërgerd.
In de oorlog ben ik lid van de NJN (Ned. 
Jeugdbond voor Natuurstudie) geweest, wat 
een vrij grote invloed op mijn denken heeft 
gehad. Het heeft me in ieder geval wel in de 
richting van een principieel pacifistische hou
ding gebracht, mede door de ervaring die ik 
opgedaan had in een aantal verzetsgroepen (o- 
verigens een onbelangrijke zaak). Ik heb dan 
ook de militaire dienst geweigerd lang voordat 
ik lid was van enige links-socialistische of 
christen-anti-militaristische vereniging of de 
ANVA of iets dergelijks.
Echt georganiseerd was ik niet, ben wel een 
tijd lang geabonneerd geweest op het blaadje 
van de ANVA, waarschijnlijk was ik daar ook 
lid van, maar ik heb me nooit meer gevoeld 
dan abonnee.
Ik vond het overigens een vrij vervelend blad, 
moet ik zeggen. In 1952 heb ik wel nog een 
tijdje meegewerkt aan de verkiezingsaktie van 
de Socialistische Unie, waar ik toevallig mid
dels een kollega mee in aanraking was geko
men .
Ik heb een tijdje geplakt, maar ik ben er geen

Links (zittend aan taf ei) Jan Brandsen, in gesprek met Joke van der Veen; achter hen Joop Vogt. 
In het midden staand: F  red van der Spek. Rechts aan tafel: Johan Riemens (met pijp) en 
Hannes de Graaf. De overigen op deze foto zijn (eden van de Geschiedenisgroep.

lid van geweest. Nadat ik op de SU had ge
stemd ben ik to t de conclusie gekomen dat 
een links-socialistische partij niet zinvol was. 
Toen ik dus las van de oprichting van de PSP, 
dacht ik dat wordt weer zo'n groepje. Ik ben 
pas bij de verkiezingen voor Noord-Holland 
lid geworden, toen het nog duidelijk was dat 
ze op dat gebied enige aanhang hadden.
Wat de oorsprong van mijn ideeën was, is voor 
mij zeer moeilijk te zeggen. Ik had ooit het 
blad van de Derde Weg wel eens gezien. Ik 
vond het principieel best aanvaardbaar, maar 
ik hou niet zo erg van de stijl van schrijven, 
het denken van de ANVA, Derde Weg e.d. Het 
blad heeft me als zodanig dus nooit erg aange
sproken. Ik ben lid geworden van de PSP in 
eerste plaats uit een zekere mengeling van 
etisch/utopisch en links-sociaal-democratisch 
denken, en kom vanwege mijn NJN-traditie 
een beetje uit de hoek van het natuurbehoud, 
en was zelf, denk ik, een tikkeltje anarchis
tisch.

Brandsen: Ik heb een traditie vanuit huis in 
sociaal democratische zin, niet dat ze daar zo 
actief waren, overigens, maar je hoorde daar 
gewoon bij, vanzelfsprekend. Ik heb daardoor 
natuurlijk wat lectuur gelexen. Ben lid ge
weest van de AJC en toen ik daar te oud voor

Foto: Hans Aarsman

werd ben ik lid geworden van de "Nieuwe 
Koers". Vervolgens werd ik lid van de PvdA. 
Daarna lid van de Socialistische Unie, heel 
kort overigens, anderhalve maand, geloof ik, 
tot Pronk besloot om in ruil voordat paginaa- 
tje in de Waarheid niet deel te nemen aan de 
verkiezingen (1956), waarna we Pronk in Am
sterdam naar een vergadering hebben geroe
pen en toen en bloc uit de SU zijn gestapt.
Op de berichten die daaruit voortkwamen 
hebben we contact gekregen met het Daklo- 
zenberaad. Zo is het gekomen.
Ik was zeker geen principieel pacifist, toen ik 
lid werd van de PSP. Wel een anti militarist. 
Als je mij zou indelen, zou denk ik links-soci- 
aal democraat het dichtst er bij zitten.
Verder behoorde de gedachten van de Derde 
Weg eigenlijk al automatisch tot je bagage. 
Dus ook zonder dat ik lid van de Derde Weg 
was of geabonneerd, lag het samenstel van 
ideeën daar binnen je normale gezichtsvermo
gen. Wat ook een heel belangrijke rol heeft ge
speeld in de vorming van nieuwe partijen was 
de absolute verstarring van het bestaande par- 
tijleven op dat moment en de koude oorlog.
Ik zou kunnen zeggen dat ik in zekere mate 
de anarchistiese richting uitging, als een soort 
reflex op de verstarring binnen het partijwe
zen. Binnen die organisatie was alles volstrekt

de deelnemers
Aan de rondetafelgesprekken werd deel
genomen door:
Hannes de G raaf, woont in Heemstede, 
geb. 1911; dominee en later hoogleraar 
ethiek, PSP-lid vanaf de oprichting, voor
zitter van de PSP 1959-1960, jarenlang 
voorzitter van Kerk en Vrede.
Johan Riem ens, woont in Amsterdam, 
geb. 1918; publicist en organisator, nam 
het initiatief tot het Daklozen beraad, PSP- 
lid vanaf het begin, vice-voorzitter 1958- 
1959, lid Partijbestuur vanaf '57, bedank
te in '61 omdat hij de partij onvoldoende 
pacifistisch meer vond. Was eerder een van 
de initiatief nemers van de Vereniging Ne
derland-Indonesië in '43 en van de Derde 
Weg in '50.

Joke van der Veen-Woeiders, (indertijd be
kend ais Jopie van der Veen) woont in 
Amsterdam, geb. 1919; weduwe van het 
toenmalige PSP-Tweede Kamerlid ds. Nico 
van der Veen, lid van de partij vanaf mei 
'58, algemeen secretaresse 1962-1970 en 
de grote organisatorische kracht van de 
partij in die tijd.
Fred van der Spek, woont in Amsterdam, 
geb. 1923; leraar scheikunde, aktief in 
Daklozen beraad en Aktiegroep, lid van 
het Partijbestuur 1957-1959, lid van de 
Eerste Kamer voor de PSP 1963-1967, lid  
van de Tweede Kamer 1967-1977 en 
1978-heden.
Joop Vogt, woont in Wagentngen, geb. 
1927; veeteeltkundige, lid vanaf '58, vice-

voorzitter 1963-1964 en 1965-1967, alge
meen voorzitter 1964-1965, lid Eerste Ka
mer voor de PSP 1978-1981, gemeente
raadslid Wageningen voor de PSP 1966- 
1974.
Jan Brandsen, woont in Rijswijk, geb. 
1931; kantooremployee/personeelschef,
aktief in de Aktiegroep, heeft zich voorat 
ingezet voor de organisatorische opbouw 
van de partij, landelijk propagandist 1958- 
1967, heeft in 1977 bedankt als Md.

Van de zijde van de geschiedeniswerk
groep werd aan het gesprek deelgenomen 
door Paul Denekamp, Jack Hofman, Pie- 
ter de Jong, Peter Kruizinga en Ron Ley-
ser.
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stabiel, er was geen enkele vrijheid en ook 
geen demokratische opbouw binnen die orga- 
nisatories en ik denk dat je dan gauw door
slaat naar de andere kant.
Overigens waren mijn politieke gedachten in 
die tijd nog niet zo duidelijk geformuleerd. 
Hooguit een zeer grote agressie tegen de mani
pulatie binnen de partijen door een groepje 
partijleiders, die de officiële ijzeren koers ble
ven doordrukken, tegen alle oppositie in. 
Mensen als Koos Vorrink, Evert Vermeer. Ik 
heb er menig gevecht mee geleverd binnen de 
PvdA, binnen de federatie Amsterdam, maar 
ik werd 'fellow traveller' genoemd.

De Graaf: Wat bij mij het diepste zit, dat is 
het christen-anti-militarisme, dat heden ten 
dage in bewegingen als het IKV to t uiting 
komt. Vanuit mijn christen-anti-militarisme 
heb ik vervolgens gekozen voor het denken 
van de Derde Weg, daar vond ik ook wat meer 
bondgenoten voor dat anti-blok denken. Dat 
was overigens een overgang die in die tijd van
zelf sprak.
Na de oorlog ben ik principieel pacifist gewor
den, middels het atoom-pacifisme, dat bij mij 
begon op te leven na de bom op Hirosjima. 
Wat betreft mijn socialistische oriëntatie, 
denk ik toch, dat ik, met alle waardering voor 
de marxistische analyse, meer in de utopische 
richting zit.
Daarbij speelt natuurlijk een rol dat ik uit een 
Vrijzinnig-Christelijke achtergrond kom, met 
name de Vrijzinnig Christelijke -Studenten- 
bond. Later was ik sekretaris van de Vrijzinnig 
Christelijke Jeugdcentrale, tevens mijn eerste 
baan. Daar heb ik in 1930 nog meegewerkt 
aan een toneelspel van Henriëtte Roland Holst 
"Kinderen van deze tijd "  en haar leren ken
nen.
Dat is eigenlijk mijn invalshoek voor het socia
lisme geweest, zou je kunnen zeggen. Ondanks 
dat zij haar marxistiese periode heeft gekend, 
lag dat socialisme bij haar toen sterk op het 
vlak van het ethiese. Daarna ben ik verburger
lijk t, heel duidelijk.
Na mijn studententijd ben ik middels de V rij
zinnig Christelijke Jeugdcentrale terecht geko
men in de VDJO, de Vrijzinnig Democratische 
Jongeren Organisatie.
Daar ben ik dus later weggegaan toen ik paci
fist werd, mede door een aantal kampervarin
gen, die ik in Indonesië heb opgedaan en ben 
ik opnieuw geradikaliseerd.

Weike wortels van de partij acht je voor het 
ontstaan en ontwikkelen van de partij ais ge
heel het belangrijkst?

Van der Spek: Helaas was voor de vorming 
van de PSP het socialisme niet het belang
rijkst, maar het denken van de Derde Weg, 
waar ik zelf lid van was. Dat 'helaas' is dus 
ook niet onvriendelijk bedoeld. Hetzelfde gaat 
op voor de ideeën van de PSP.
Misschien heeft het vrije socialisme nog enigs
zins een rolletje gespeeld, maar dan erg plaats
gebonden (Winkel, Nieuwe Niedorp in Noord- 
Holland).

In hoeverre denk je dat het Derde Weg-denken 
van andere stromingen hier elkaar min o f 
meer overlapte?
Van der Spek: Het overlapt in hoge mate. Het 
is mij daarbij zeer opgevallen dat mensen die 
uit organisaties als bijv. de OSP (een vooroor
logse linkse afsplitsing van de SDAP) kwamen 
in hun uitingen ten tijde van de oprichting van 
de PSP sterk het Derde Weg-denken vertegen
woordigden.

Ze waren dan wel keiharde marxisten geweest, 
maar brachten dat nu niet meer zo duidelijk 
naar voren.
Met andere woorden, het was net of bij deze 
mensen die prioriteit, het anti-blok denken, 
eigen ideologische denken overwoekerde.

Mw. van der Veen: Mijn eerste gedachte is: ik 
weet het niet . . . Maar ik denk dat inderdaad 
de punten van al die socialistische, anti m ilita
ristische groeperingen min of meer samenkwa
men in het Derde Weg-denken. Mede van in
vloed, met name op het anti-blok denken, wa
ren het in de aandacht komen van niet gebon
den landen als Yoego-Slavië en India. Ik denk 
dat het Derde Weg-denken daardoor is ont
staan op z'n minst sterk beïnvloed. Ik denk 
dat dat dus de belangrijkste wortel is.
Dat geldt ook voor de ideeënwereld.
Tradities als geheelonthouding, vegetarisme, 
of esperantisme, dat waren eigenlijk meer b ij
verschijnselen. Het was vroeger zo, dan was je 
geheelonthouder, vegetariër. Je was bij het 
'Instituut voor Arbeiders Ontwikkeling'. Je 
was lid van de VARA, kortom alsof je in een 
soort blok zat en niet alleen op politiek ge
bied, maar op kultureel en levensbeschouwe
lijk gebied met geheel eigen traditie. Een aan
tal van die tradities bestonden overigens ook 
bij de vrije socialisten.

Riemens: Ik denk allereerst, dat je geen goede 
analyse maakt als je zaken als links-socialisme, 
christen-anti-militarisme en Derde Weg als a- 
parte stromingen ziet. Er liepen een ontzet
tend aantal dwarsverbindingen, de hele zaak 
liep door elkaar.
Ik denk ook dat je een grote fout maakt als je 
zegt dat het Derde Weg-denken, anti blok-den- 
ken of anti-NAVO-denken zou zijn.
In het oprichtings-manifest van de Derde Weg 
wordt heel nadrukkelijk gesproken over diep
gaande struktuur-veranderingen van de maat
schappij. Helaas heeft Sluys ervoor gezorgd 
dat de verwijzing naar demokratisering en so
cialisering geschrapt is, omdat hij op een bo- 
ven-ideologisch niveau wilde werken, terwijl 
de anderen, die op een tussen-ideologisch ni
veau wilden werken ervoor waren dat die ver
wijzing erin bleef.
Het Derde-Weg denken was een soort richting 
aanduiding.
Het was niet precies allemaal hetzelfde, maar 
daardoor konden zowel sociaal-demokraten, 
radikaaldemokraten, pacifisten en anarchisten 
er allemaal in mee doen, omdat het begon een 
soort uitweg te wijzen uit de situatie waarin 
we allemaal het gevoel hebben dat de boel is 
vastgelopen. Er moest een nieuwe revolutie- 
theorie komen.

Verder denk ik dat je de opricnting van de 
PSP nooit zal kunnen begrijpen als je niet in 
de gaten hebt dat er vanaf 1945 één hoofd
punt was in de Nederlandse politiek, en dat 
was de kwestie Indonesië. Daarin werd een 
grote rol gespeeld door een (bij mij thuis op- 
gerïchte) vereniging in 1943, de 'Vereniging 
Nederland-lndonesië'. Deze fungeerde toen en 
later als een soort bekken voor allerlei moge
lijke gistings- en kontaktprocessen (ook op 
het persoonlijke vlak), die toen hebben plaats
gevonden.
In die vereniging zat het Derde Weg-denken al 
te broeden en te groeien, rondom 'De Vlam', 
rondom en in 'V rij Nederland', Kerk en Vrede 
en noem allemaal maar op.
Ook de naamgeving van de nieuwe partij duidt 
al heel duidelijk op een nieuwe weg, een nieu
we aanpak om to t een vreedzame wereld, een

nieuwe socialistiese, radikaal-demokratische 
maatschappij te komen.

De Graaf: Ik ben het er natuurlijk wel mee 
eens dat het Derde Weg-denken méér was dan 
alleen anti-blok en het anti-NAVO-denken, 
maar ik ben wel van mening dat het juist het 
punt was waarop de mensen zich verenigden 
en dan sluit ik me bij Van der Spek aan, als hij 
zegt dat het Derde Weg-denken als doorbraak 
heeft gewerkt.
In de PSP viel het mij op, dat je daar om de 
haverklap mensen uit Kerk en Vrede tegen
kwam.
Na de oorlog is er in Kerk en Vrede eindeloos 
gepraat; we spelen dan wel een rol in de ker
ken en in de publieke opinie hier en daar, 
maar politiek is er geen enkele vertaling. Wat 
moet je daar aan doen? Toen stonden bij Kerk 
en Vrede twee dingen vast:
Geen CDU terug, dat kon niet en het moest 
wel op de een of andere manier socialistisch 
zijn.
Het was voor deze christen-anti-militaristen 
niet moeilijk om tenslotte in de PSP terecht te 
komen.

Brandsen: Ik denk dat het met name het ideo
logische klimaat in de PSP was, waarin een he
leboel mensen zich thuisvoelden. En samen 
zochten naar een instrument om daar ook po
litiek gestalte aan te geven. Daarin zie ik 
steeds een aantal dingen terug waar je het met 
elkaar kon vinden, ook al lagen er heel ver
schillende ideeënwerelden aan ten grondslag. 
B.v. het anti kolonialisme, het anti-imperialis- 
me, het anti-militarisme, het gevecht tegen de 
partijstructuur die ideologisch Nederland be
heerste, anti-KVP.

Vogt: Wat ik in die eerste jaren dat ik lid was 
allemaal ontmoet heb aan denken deed een 
wereld voor mij open gaan. Dat zoiets moge
lijk was!

Wat is volgens jullie de betekenis en rol van de 
PSP in de eerste tien jaren geweest? De parle
mentaire aktiviteiten, stimulerende vredesak- 
ties, vooraangaan in anti-imperiaiistische 
strijd, be invloed in g andere partijen m.n. de 
PvdA, o f bui ten pa riem en taire a k ties ?

Brandsen: Ik denk niet zozeer dat hele blok
ken stemmers of leden van de PvdA overgin
gen naar de PSP, maar wel uitdrukkelijk dat 
minderheden die er binnen de PvdA eigenlijk 
wel waren, maar die door het mechanisme 
vroeger werden verdrukt, nu door het verstaan 
en het uitspreken van standpunten door de 
PSP werden aangemoedigd om zich ook bin
nen de PvdA wat duidelijker op te stellen. Als 
je naar die eerste twee jaren k ijk t heeft de 
PvdA in die periode de PSP eerst als een 
volstrekt onbelangrijk verschijnsel afgedaan. 
Maar toen werd er we! at zeer vee! aandacht 
aan besteed door de PvdA. Pas toen het pijn 
ging doen voor een paar zeteltjes/

Vogt: In mijn gemeenteraadssituatie - ik
kwam in 1966 in de gemeenteraad - had ik de 
eerste vier jaar een volstrekt vijandige PvdA. D 
De enige raadsleden waar ik persoonlijk enig 
kontakt mee had, waren de VVD-ers, want die 
hadden niks van mij te vrezen.

Brandsen: Ja, dat is logisch, want daar ging 
het nou juist om, want dat zeteltje, waar jij op 
zat, dat was hun zetel.

Vogt: Maar parlementair begon de PSP na-



Jan Brandsen begroet Johan Riemens (op de rug gezien} Foto: Hans Aarsman

tuurlijk pas een rol te spelen bij de raads- en 
staatsverkiezingen in 1966. Toen ging pas een 
behoorlijk percentage van de stemmen naar de 
PSP. Daarvoor was dat percentage veel lager 
en daarom dacht ik ook dat je het ongeveer zo 
moet zien, dat met name de PvdA sterk ver 
ontrust werd over de PSP in 1966.

Van der Spek: En die PvdA is ook geswitched 
naar een meer succesvolle strategie, namelijk 
liefdevol dooddrukken!

Mw van der Veen: Onmiddellijk in '59 toen 
Nico (Van der Veen) in de kamer kwam, heeft 
Anne Vermeer (broer van de PvdA-voorzitter 
Evert), die een persoonlijke vriend van me 
was, hem geen hand meer willen geven en z'n 
hoofd omgedraaid als ie hem tegenkwam.
We konden in Zaandam geen huis krijgen, om
dat we PSP'ers waren. Nico heeft jaar in jaar 
uit geen vaste aanstelling als leraar kunnen 
krijgen, omdat Zaandam een PvdA bolwerk
was. PSP'ers werden wel degelijk gediscrimi
neerd.

Het element van de PvdA is op zich zelf we! 
duidelijk, maar ais we dat nou bekijken in ver
houding to t de andere elementen die genoemd 
zijn?

Vogt: Ik vind parlementaire aktiviteiten zeer 
belangrijk, daar zie ik het belang van in relatie 
tot die andere dingen.

Van der Spek: Het feit dat dat geluid daar ge
hoord wordt, is denk ik heel belangrijk.

Mw. van der Veen: We werden allemaal dood
gezwegen . . . !

De Graaf: Is dat wel zo? De NRC publiceerde 
in die tijd nog volledige verslagen en ik herin
ner me, een vrij uitvoerig verslag van 't optre
den van Lankhorst, dat de hele Kamer over 
hem heenviel en waar hij zich heel aardig 
doorheen sloeg, ook volgens de NRC. Dat 
stond uitvoerig in de NRC, dus je kreeg ineens 
een publiciteit, die je nooit gehad had.

Mw. van der Veen: Ja maar, wat voor een elite 
groep was nou dat NRC? Het kwam niet in 't 
televisienieuws of zo.

Van der Spek: Nee, maar dat is mijn koncen- 
trische cirkel redenering: Je hebt primair een 
invloed, binnen een beperkte groep, misschien 
5% of 10%, die een beetje geïnteresseerd is. 
Daar leest een aardig percentage de NRC van. 
Deze informatie verspreidt zich dan wel ver
der.

Brandsen : Nieuws was, dat wij de partijorgani- 
saties, die in die tijd doods waren weer to t le
ven hebben gewekt. Ook dat we over gegaan 
zijn to t het openbare debat, tot polarisatie, 
tot het stellen van schriftelijke vragen, wat 
vroeger een schaars voorkomend verschijnsel 
was. Al dat soort dingen ook de vorm waarin 
wij b.v. de radiouitzendingen deden . . . niet 
zoals zij dat altijd deden, een standaard-spre- 
ker voor de buis, maar met uitgewerkte the
ma's. Het georganiseerd ingezonden stukken 
schrijven naar de kranten enz. enz.

Van der Spek: Wat betreft het vooraan gaan 
in die anti-imperialistische strijd. Ik denk dat 
dat wel waar is, eigenlijk met name in V iet
nam.

Vogt: Ik wil daarbij nog even vaststellen dat

het zwartboek Vietnam (PSP uitgave 1965) de 
eerste publikatie van de PSP is geweest, die 
winst heeft opgeleverd.
Daarna hebben we alleen nog maar dingen ge
drukt, die weer verlies gaven. Alleen dat a ffi
che met de koe heeft ons ook winst opgele
verd, die ging naar hele andere kringen. Aan 
de meest conservatieve mensen verkocht je 
dat. Voor allebei was ik politiek verantwoor
delijk.

Van der Spek: En ik vind het punt van stimu
leren van vredesakties ook heel juist, denk ik. 
Het is zo, dat die eerste akties eigenlijk door 
de PSP werden opgezet, en soms zelfs alleen 
gedaan. Een demonstratie bij een opslagplaats 
of iets dergelijks was een PSP-demonstratie en 
ik vind het op zichzelf wel fijn dat het nu veel 
breder is. Het was een initiatief vanuit de PSP 
om net als in Engeland ook zo'n jaarlijkse vre
desmars te houden (de paasmarsen).

Riemens: Als partij gingen wij weer de straten 
op. En het merkwaardige is dat alle overzich
ten vanaf 1945 beginnen met Provo, en de 
PSP vergeten; dat is een grote historische 
fout!

PAUL DENEKAMP

OPROEP

De Geschiedenisgroep van de PSP vraagt 
dringend om foto's ter illustratie van het boek 
'25 jaar PSP' dat in april/mei zal verschijnen. 
Vooral uit de begintijd (1957-1965) is er 
weinig materiaal. Misschien zijn er nog 
(oudere) leden die thuis wat hebben liggen. 
Reakties: Peter Kruizinga,tel.: 08240 - 32318.



U legt af en toe een bedragje opzij. Sparen. U hebt 
dus een rekening bij een spaarbank of bij een gewone 
bank. Daar zijn ze blij met uw geld. En ze bieden u de 
hoogst mogelijke rente. Zodat uw spaargeld groeit.
Vandaag de dag harder dan ooit, want de rente is hoog.

Maar wat gebeurt er met dat geld? Spaarbank of 
bank gebruiken het. Gaan het beleggen. Om daarmee 
voldoende rentewinst te kunnen maken om u straks uw 
rente te kunnen uitbetalen.

Maar... waar wordt dat geld belegd? Weet u dat? 
Beleggen ze uw spaargeld in zaken die indruisen tegen uw 
geweten? Beleggen ze uw geld in Zuid-Afrika. Of in Chili?

Als u daar toch een beetje nerveus van wordt, dan is 
er een goede oplossing: sparen bij de Algemene Spaarbank 
voor Nederland. Een bank die het hart links draagt Een 
bank die selectief belegt ■ en toch een prima rente geeft. 
Niet meer, maar zeker met minder dan elders. Maar bij de 
ASN heeft u één zekerheid extra: uw geld wordt 
grotendeels in sociaal verantwoorde projecten belegd. In 
woningbouw of peuterspeelzaal of vele andere 
sociaalculturele projecten. Uw geld wordt dus goed belegd. 
Zodat uw rente schoon is en uw spaargeld goede dingen 
bewerkstelligt.

tenm ins te  f. 50.- als eerste inleg, on tvang t  u een p rem ie  van 
f. 7.50.

Naam en voorletter(s):

Adres:

Postcode en woonplaats:

Postgirorekening:_____________________________

wenst bij de ALGEMENE SPAARBANK VOOR NEDERLAND 
een renterekening te openen.

Stuur deze bon in open enveloppe zonder postzegel aan 
Algemene Spaarbank voor Nederland, 
Antwoordnummer 1188,2500 WB Den Haag.
U kunt ook bellen: 070-470181. Of ons bezoeken:
Rijnstraat 28, Den Haag (vlak bij het Centraal Station)

’ 11 • • i
_________________________ J

Als u voor 1 juli 1982 een renterekening bij de ASN opent met geeft rente zonder bijsmaak.
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Gewestbestuurder PSP John Janssen uit Wageningen is 
lid van de PSP en is enthousiast over De Waarheid. „Als 
je voorstander bent van linkse samenwerking kun je 
niet zonder De Waarheid”. Hij vindt het goed dat niet 
voorbij gegaan wordt aan meningsverschillen binnen 
links maar „de ontwikkelingen binnen andere progres
sieve partijen naast de CPN moeten nog meer aan
dacht krijgen. Zo kan De Waarheid worden tot een 
krant van écht links Nederland”.
Tenslotte: „Ik lees al jaren De Volkskrant maar ik mis 
nieuws over akties die ik belangrijk vind. En als ze ak- 
ties beschrijven is het zonder stellingname. De Waar-

T O T  1 F E B R U A R I  V OOR  ’N T I E N T J E
[k wi. t r n  ;ihniuu'nn'ii1 op DL UAAKHLII )  ■, ) S tuur  mij t r n  rptyiroküaiT

naam

adres

postcode'woonplaats

: • por yiru
( p o r  k w i t a n t i r  j J

(' ) maandel i jks  16,45 ^
; i por kwar taa l  49,35 *

WIN EEN REIS NAAR PORTUGAL

Ter ere van het tienjarig bestaan van de landelijke solidariteitsorganisatie 
met Portugal TU LIPA  V ER M ELH A  is een prijsvraag georganiseerd met 
als hoofdprijs een reis van een week naar Portugal voor 2 personen. 
Wie kan meedoen? Naast ons vaste publiek kan iedereen meedoen die: 
1) een deelnameformulier aanvraagt; 2) ten minste 5 namen van boven 
afgebeelde personen weet; 3) een kleine bijdrage stort om ons werk te 
steunen.
U leest hier meer over in het deelnameformulier. Bestel nu meteen: 
Tulipa Vermelha, Antwoordnummer 1082, 1100 VC Amsterdam ZO 
{postzegel niet nodig, mag wel), o.v.v. "Prijsvraag 1981".

opwindend
In deze rubriek kunnen lezeressen en lezers van Bevrij 
ding hun re iktie kw ijt op artikelen, meningen en illus
traties die in een vorig nummer van Bevrijding hebben 
gestaan.

De totale omvang van Opwindend zal niet meer dan een 
hele pagina per keer kunnen zijn. Daarom mag een in 
gezonden stuk voor deze rubriek niet meer dan 800 
woorden tellen. De redaktie zal eventueeel Tot inkorting 
kunnen overgaan en kan ook besluiten een reaktie niet 
te plaatsen. Kopij voor deze rubriek kan worden gezon
den aan: Redaktie Bevrijding, Postbus 700, 1000 AS 
Amsterdam, met vermelding bovenaan het artikel 
rubriek Opwindend. Bij voorkeur getypte tekst opsturen.
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In Bevrijding nr. 19 staat een ver- 
slagje over een studiedag over de 
verzorgingsstaat van Herman van 
Noordenburg en Hein Raat. Hierin 
lees ik een zeer storende opmer
king. Er staat nl. dat 'een spreekster 
opmerkte dat we de hele dag ge
praat hadden over het welzijn van 
de mensen waarvoor we werken. 
Maar zonder hen. Of we dat goed in 
gedachten wilden houden.'

Die opmerking heb ik die dag ook 
gehoord en ik ging er in een van de 
diskussiegroepen direkt op in door 
te zeggen dat we niet in tegenstel
lingen kunnen denken van 'de men
sen waarvoor we werken' en ons
zelf. Want die tegenstelling bestaat 
eenvoudig niet: we zitten allemaal
in hetzelfde verzorgingsstaatschuit- 
je.

leder mens heeft te maken met ge
zondheidszorg, met onderwijs en 
welzijnswerk. Het is een strukturele

fout om te spreken over 'die andere 
mensen'! Op die manier kwéék je 
juist afhankelijke, onmondige men
sen. Als je zo gaat praten maak je 
jezelf to t deskundige en automaties 
verval je dan tot degene die 'wel 
even zal helpen'. Juist daartegen 
waarschuwen lllich en Achterhuis!!

Iedereen kan ziek worden of het 
welzijnswerk nodig hebben of ge
bruik willen maken van (tweede
kansonderwijs; ieder mens heeft 
de ander soms meer, soms minder 
nodig.

Laten we de volgende keer liever 
over onszelf praten; over hoe ziek 
WIJ ervan worden en wat WIJ kun
nen doen om te voorkomen dat het 
hele stelsel van voorzieningen dat 
bedoeld is om mensen te helpen, 
zich uiteindelijk TEGEN ons zal ke
ren!

POLEN
VERKL \R IN G

Het partijbestuur van de Pacifistisch Socialistische Partij protesteert 
ten scherpste tegen de militaire machtsgreep in Polen, liet opheffen van 
de burgerrechten in dat land, in het bijzonder het recht op vrije vak
vereniging.
Door de arrestatie van radikale vakbondsleiders en de algehele onder
drukking van de vrije vakbond 'Solidariteit' hebben de Poolse junta en 
allen die haar steunen zich op één lijn geplaatst met andere bestrijders 
van de arbeidersklasse, van het socialisme en van de demokratie.
De PSP wil daarom helpen opkomen voor:

onmiddellijk herstel van de burgerrechten in Polen, in het bijzonder 
het vormen van vrije vakbonden en het vrijlaten van onder andere de 
gevangen vakbondsleiders.

— het terugtreden van de militaire junta in Polen en het recht op zelf
beschikking van het Poolse volk.

De Poolse junta, die opereert als het verlengstuk van één der militaire 
supermachten, kan dit doen dankzij het internationale systeem van 
militaire machtsblokken die elkaar vooronderstellen en in stand hoHden. 
De gebeurtenissen in Polen vinden dan ook hun tegenhanger in vergelijk
baar militair optreden in NAVO-landen zoals Griekenland in 1967 en 
Turkije 1980.
De PSP roept daarom juist nu op tot voortzetting van de internationale 
strijd:
— tegen de bewapeningspolitiek van de beide grootmachten;
— tegen het bestaan van de NAVO en het Warschau pact.

Amsterdam. 13 december 1981

Partijbestuur van de PSP

voor informatie: 
Jos Uitenbogaard 

Frans Janssen 
(020)267374

PAUL DELFGAAUW



BERICHTEN

ACHTëP q̂ pdijN
groene

Van Dijk heeft ongehoord racistische denk
beelden gehad. Dat staat buiten kijf. Fred 
van der Spek heeft hem daarover tijdens 
het debat over de begroting van ontwikke
lingssamenwerking aangesproken. Hij was 
daarbij de felste van alle woordvoerders. 
Tijdens dat debat nam Van Dijk afstand 
van zijn vroegere denkbeelden. Het was vol
gens hem oude plunje, die hij al lang gele
den uitgetrokken had. Hij verwierp het 
apartheidssysteem, was vóór een olieboycot 
en vóór steun aan het ANC, waaraan hij in
middels een groot bedrag had toegezegd.
De PSP-fraktie was tevreden met dat ant
woord. Niet dat daarmee illusies over het 
door Van Dijk te voeren beleid ontstonden. 
Van Dijk b lijft een CDA'er, wiens visie op 
ontwikkelingshulp sterk gekleurd wordt 
door zijn aanhankelijkheid aan het kapita
listische systeem en aan de belangen van 
het Nederlandse bedrijfsleven. Maar door 
zijn stellige verwerping van het apartheids
systeem heeft Van Dijk de drempel om het 
beleid zelf kritisch te kunnen beoordelen 
weggenomen.
Van Dijk bleef echter mooi weer spelen. 
Latere kranteberichten maakten duidelijk, 
dat Van Dijk pubIïkaties van zijn hand uit 
1960, 1966 en 1980 verzwegen had, zoals 
hij in zijn korte biografieën in verband met 
zijn ministerspost verzwegen had, dat hij 
vier jaar in Zuid-Afrika gewerkt had. In die 
latere publikaties komen opnieuw zeer 
kwalijke opmerkingen voor over het apart
heidssysteem en de strategie van strijd daar
tegen.
Fred van der Spek en Andrée van Es heb
ben daarom Van Dijk gevraagd opnieuw in 
het parlement te verschijnen om verant
woording af te leggen. Ook Van Leijen- 
horst, staatssecretaris voor het minderhe- 
den-beleid, is gevraagd te komen, omdat hij 
(hoofd)redacteur was van het blad, waarin 
Van Dijk schreef en dus medeverantwoor-

PSP OP RADIO

Donderdag 
31 december 
18.20 tot 18.30 uur 
over: Oudjaar "81

Donderdag 14 januari 
18.20 tot 18.30 uur

delijk voor de inhoud van de artikelen. 
Door het verzwijgen en door de krampach
tigheid, waarmee Van Dijk de pers en in het 
bijzonder minderheidsgroepen en Derde 
Wereld-groepen te woord stond, laadde Van 
Dijk zeer sterk de verdenking op zich, dat 
hij een deel van de oude plunje nog aange
houden had en slechts aangepast te hebben 
aan veranderde opvattingen in de samenle
ving, maar is hij wel wezenlijk van mening 
veranderd?
Het was en is de PSP-fraktie niet te doen 
om een mensenjacht. Om iemand persoon
lijk aan te vallen moeten zeer goede rede
nen aanwezig zijn. Het gaat er niet om, dat 
Van Dijk via oneigenlijke middelen wegge
pest moet worden, omdat hij een conserva
tieve CDA'er is. Het gaat erom, dat het a- 
partheidssysteem bestreden wordt, een o- 
lieboycot ingesteld, steun aan het ANC en 
de SWAPO gegeven, en dat een minister, 
die voor dat beleid ingehuurd wordt, voor 
zo'n beleid zelf geen belemmering vormt. 
Het is dan ook aan Van Dijk alle twijfels 
rond zijn persoon weg te nemen. En wel zo 
overtuigend, dat zijn funktioneren als mi
nister niet meer ter diskussie hoeft te staan. 
Kan Van Dijk die twijfels niet op een over
tuigende manier wegnemen, dan moet hij 
opstappen. Is hij daartoe niet bereid, dan 
moet het parlement het vertrouwen in hem 
opzeggen.
Er is kritiek uitgeoefend op het optreden 
van de PSP-fraktie. Verlangd werd, dat de 
PSP onmiddellijk Van Dijk weggestemd 
had. Ik meen echter, dat iedereen van me
ning kan veranderen. Ook Van Dijk, zoals 
ook de CDA'er Jan Nico Schoften van me
ning veranderd is. In eerste instantie was de 
indruk bij de PSP-fraktie ontstaan, dat Van 
Dijk zijn opvattingen van 1958 achter zich 
gelaten had. Uit latere publikatties bleek, 
dat dat niet in die mate was, zoals gewenst 
zou zijn. De PSP-fraktie heeft toen onmid
dellijk verlangd, dat Van Dijk in het parle
ment opnieuw zou verschijnen.
Met deze affaire is wel opnieuw duidelijk 
geworden, dat een zuiverings-procedure van 
de ministers gewenst is. Dat middel mist 
het parlement nu. Eigenlijk zouden kandi- 
daat-ministers volledige openbaarheid rnoe- 
ten verschaffen over hun loopbaan en over 
hun publikaties. Vooraf kan dan beoor 
deeld worden, of iemand wel persoonlijk 
geschikt is voor een ministerspost.

CHRIS HUINDER
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Het dagelijks bestuur van de PSP heeft kennis 
genomen van het katern van de PSPjg. in 
Bevrijding no.22, met daarin een affiche en een 
artikel over sabotage. Het dagelijks bestuur 
wil zich nadrukkelijk distancieren van de 
opvattingen die hierin naar voren komen.
Het partijbestuur zal kontakt opnemen met de 
PSPjg. over de inhoud van dit katern en in 
overleg met de PSPjg. nagaan hoe in de toe
komst het publiceren van met de uitgangs
punten van de PSP strijdige meningen kat 
worden voorkomen.

Namens het dagelijks bestuur 
BRAM VAN DER LEK (voorz.)
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12.00 uur

C rld w  l in w é iig

<n «ie Mooethe i't o  NS Sleenwirk Steenwijk 
n  per intercity ie bereiken!

13 00  uur Vertrek naar HeveHerberg per voet
14 30/15 00 uur Suil* tocht op Hevel ter berg
15.00/16.00 uur Pendeldienst mei bu»*en neer SteenWi|k
16 30'1 7.30 uur Memfaetatie m de Meentbe

Spreker) Frouke Stoeckert (lendehpke kontektvrouw 
Rooie Vrouwen). Hen me K enk hun 11 o teel weigeraar! 
Inlof matiettandi

17 30/19 30 uur Fakkeloptocht door Steenwi|k
aansluitend manrlevtetie op de markt.
S p re k »  Q k k e J e ^ r  (r tu ó en ten p eU w )
Ha afloop gelegenheid to t napraten en bet
gebruiken wan een consumptie <n de Meen the to t 20.30 uur
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AECENT-MARS 24 DECEMBER 
DEMONSTRATIE

De demonstratie vertrekt om 19.30 uur vanaf 
het Koutenveld in Brunssum naar het NAVO 
hoofdkwartier AECENT.
Manifestatie: Afsluitend zal er een manifestatie 
zijn. Er zullen tal van activiteiten worden 
georganiseerd zoals: muziek, films, stands, 
kinderopvang, voordracht van gedichten, eten enf;v 
drinken etc. etc.
Organisatie: IKV, Stop N-Bom, Stop Wapen
depot, SP, Werkgroep Dienstplicht/dienst- 
weigeren, PSP, Wereldwinkel Heerlen, CPN, 
PAK, Zwaarden en ploegijzers. Werkgroep voor 
de vrede.
linaneiën: Wanneer U ons wilt steunen kunt U 
geld overmaken op Giro 3998598 tnv N. de Vos 
Bodcmplein 17 Brunssum.
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GEMEENTE BELEID

De Sociaal Ekonomische Kommissie (SEK) van 
de PSP organiseert op zaterdag Ib januari een 
thema-bijeen komst over sociaal ekonotnisch 
gemeentebeleid.
De dag vindt plaats in de Kargadoor, Oudegrachl 
36, Utrecht. Aanvang 13.00 uur. Er zullen over 
het thema inleidingen worden gehouden door 
Henk Zandvliet (gemeenteraadslid in Utrecht f 
voor de PSP), Chris Peeters (gemeenteraadslid inj 
Nijmegen voor de PSP) en krank Kolder 
(gemeenteraadslid in Amsterdam voor de PSP). 
Ter voorbereiding van de bijeenkomst komen er 
in het volgende SEK-bulletin enkele artikelen 
over het onderwerp. Belangstellenden kunnen 
dit bulletin aanvragen bij: SEK-PSP, Postbus 
700, 1000 AS Amsterdam.
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MINDERHEDEN

Op initiatief van de Universitaire Stichting 
Vormings Aktiviteiten (USVA) in Groningen, 
stelde een aantal fotografes en fotografen een 
tentoonstelling samen rond het thema Etnische 
minderheden in Nederland. Ruim zestig foto’s 
van Hans v.d. Bogaard, José Melo, Lex v.d. Slot, 
Han Singels, Eduard de Kam, Paul Babeliowsky, 
Joop Blom, Hannes Wallrafen, Eva Strausz, 
Ton Broekhuis en Bertien v. Manen zijn tot 
7 januari te zien in de tentoonstellingsruimte 
van boekhandel De Rooie Rat, Oudegracht 65, 
Utrecht.
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